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A 338/t

Medlemsforslag

om byggande av en trafikforbindelse mellan Vasa och Umeå

(Vackt av Sakari Knuuttila, Bror Lillqvist, Jan-lvan Nilsson och Pekka  
Tarjanne)

B IL A G A  1

Yttranden over medlemsforslaget

F i n l a n d  

T rafikm inisterie t1:

Såsom i m edlem sforslaget nåmnes, har F inlands riksdag i sitt svai 
till regeringens proposition angående statsforslaget for år 1971 forutsatt 
att Finlands regering verkståller en prelim inår utredning om den natio- 
nalekonomiska lonsam heten av en landsvagsforbindelse over Kvarken 
och de tekniska m ojligheterna att forverkliga projektet samt de olika 
alternativa losningarnas inverkan på vattenforhållandena i Bottenviken.

Trafikm inisteriet har å sin sida medels skrivelse den 5 februari 1971 
uppm anat vag- och vattenbyggnadsstyrelsen att u tfora detta uppdrag. 
Den av Finlands riksdag forutsatta utredningen pågår i detta nu och har 
vag- och vattenbyggnadsstyrelsen i forsta skede anhållit om utlåtanden 
av olika myndigheter bl. a. sjofartsstyrelsen, vattenstyrelsen, havsforsk- 
ningsinstitutet o. s. v. Vag- och vattenbyggnadsstyrelsen kom m er natu r
ligtvis under den tid utredningen pågår a tt sam arbeta m ed myndighe- 
terna i synnerhet i Sverige och åven i de ovriga nordiska lånderna.

Om vidare åtgårder kan beståm mas sedan den i detta nu pågående u t
redningen slutforts.

Helsingfors den 11 oktober 1971

K . F. Haapasalo 

Trafikm inister

Klaus H akkanen  
Kanslichef

Vag- och vattenbyggnadsstyrelsen:

------------ m eddelar vag- och vattenbyggnadsstyrelsen att trafikm iniste
riet har på grund av det av riksdagen godkånda yttrandet uppm anat 
vag- och vattenbyggnadsstyrelsen att u treda vågforbindelsens over K var

1 Yttrandet oversatt frå n  fin ska .
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ken nationalekonom iska lonsam het åven som tekniska mojligheter att 
forverkliga den sam t huru de alternativa m ojligheterna inverkar på Bot- 
tenvikens vattenforhållanden.

F or utarbetningen av utredningen har våg- och vattenbyggnadsstyrel
sen på grund av Sydosterbottens landskapsforbunds PM  i årendet an- 
hållit om utlåtande av foljande m yndigheter och inråttningar: Finlands 
redareforening r.f., sjofartsstyrelsen, havsforskningsinstitutet, vatten- 
styrelsen, delegationen for utvecklingsområdena, statens naturskydds- 
inspektor och våg- och vattenbyggnadsstyrelsens vattenvågsavdelning.

Till den 20 oktober hade alla utom  ett utlåtande inkommit.
Anhållan om utlåtandet om fattade frågor och på dem erhållna svar 

anvånds som utgångspunkter for fortsatta utredningar. M aterialet som 
erholls av utlåtandena beror bl. a.

—  utvecklingsprognoser for trafiken
—  planerad utveckling av farleder och ham nar
—  banklosningens inverkningar på Bottenvikens vattenforhållanden.

I havsforskningsinstitutets, vattenstyrelsens och statens naturskydds- 
inspektorens utlåtanden har dessa inverkningar uppskattats som betyd- 
liga och att de forutsåtter vidlyftiga undersokningar ifall forbindelsen 
planeras som en bankvåg och med stråvan att bilda en sotvattenbas-
sång.

—  vårderingsgrunder for foretagets lonsam het och åndamålsenlighet.

Med hansyn till det utredningsarbete som hittills gjorts har man ånnu 
icke mojlighet att ge utlåtande om foretaget.

I de fortsatta utredningarna undersoks forbindelsen Vasa— Um eå 
som en del av de från  F inland till Sverige och V åsteuropa ledande tra- 
fikforbindelserna. Till en borjan utreds vågforbindelsens over Kvarken 
influensom råden och de transportkostnadsbesparingar som den m edfor 
och beroende på resultaten av den forstnåm nda utredningen mojlighe
terna till tekniskt forverkligande, kostnader samt begrånsningar som for- 
orsakas av vattenforhållanden och m iljofaktorer.

Om behovligt samarbete har m an forberedelsevis overenskommit med 
Sveriges vågverk.

Helsingfors den 25 oktober 1971

M . Niskala 

G eneraldirektør

E. Riiliimaki
C hef for vagplan- 
låggningsavdel- 
ningen, t.f. bygg- 
nadsråd
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Sjofartsstyrelsen:

I sitt utlåtande håller sig sjofartsstyrelsen endast till de forandringar 
och svårigheter, som forverkligandet av ifrågavarande plan kan foror- 
saka fartygstrafiken på ham narna i Bottenviken, sam t till de omstån- 
digheter som borde tagas i betraktande vid planerandet av slussanlågg- 
ningar.

Sjofartsstyrelsen konstaterar att slussen som planerats vid Nordvalen 
borde vara så stor att i bassangen eller, om de år flera, i bassangem a 
samtidigt skall rym m as en isbrytare av Urho-klassen och ett tankfartyg 
av Tervitypen efter varandra, vilket innebår en minimilångd av c:a 300 
meter och en minim ibredd av c:a 45 meter. D etta år nodvåndigt for att 
fartygen under svåra isforhållanden skall kunna bogseras in i slussen 
och ut dårifrån. Dårtill bor tagas i betraktande, att tungm anovrerade 
fartyg år svåra att leda in genom en smal oppning, i synnerhet då 
våderleks- och isforhållandena år ogynnsamma. D årfo r borde slussan- 
låggningam a forses m ed tillråckligt långa angoringsvisare och våg- 
brytare. Dessa vågbrytare borde vara så långa att vågsvall inte långre 
i m era nåm nvård grad skulle forekom m a inom  slussningsområdet.

For att trygga fortsatta sjotransporter på Bottenviken under svåra 
isforhållanden och under eventuella internationella krissituationer pla
nerar sjofartsstyrelsen att fordjupa farleden mellan Ritgrund och 
Replot från 4,8 m eter till 8 meter. Såvida vågbanken bygges borde den 
åven på detta stålle forses med tillråckligt stora slussar, som också un 
der vinterforhållanden år låmpliga fo r fartygstrafik. D å skulle m an 
till sitt forfogande ha ett alternativ om isforhållandena h indrar trafiken 
vid Nordvalen. Dessutom skulle vi inte vid eventuell kris råka i en si
tuation. då sjotransporternas kontinuitet på Bottenviken år beroende av 
en fråm m ande stats åtgård.

Betråffande fartygstrafik under tiden fo r oppet vatten konstaterar 
sjofartsstyrelsen att, fastån slussanlåggningarna vore sakenligt planerade 
skulle slussningen åndå åstadkom m a olågenhet for fartygstrafiken på 
grund av den tid som slussningen fordrar och den forsening som foror- 
sakas av en eventuell våntan på slussningstur, samt åven på grund av 
den okade kollisionsrisk som m inskar sjofartens såkerhet. I praktiken 
år det mycket svårt a tt tidsbeståmma ankom sten for de från  de olika 
ham narna avgående fartygens ankom st till slussen så, att fartygen 
skulle kunna slussas igenom allteftersom  de anlånder. D årfor samlas 
fartyg fram for slussningsområdet for a tt vånta på sin tur. I synnerhet 
vid dålig sikt, m orker och stormigt våder år kollisionsrisken synnerligen 
stor.

Med sin nuvarande isbrytarflotta kan sjofartsstyrelsen under milda 
vintrar och vanliga norm ala vintrar hålla ham narna i Bottenviken opp- 
na for trafik året om. D å isbrytarna av Urho-klassen blir fårdiga 1975
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och 1976, kom m er Bottenvikens ham nar att kunna hållas oppna året om 
oberoende av vinterns strånghet.

Den fordel som hårigenom  uppnåtts for industrin i N ordfinland kan 
gå forlorad om vågbanken bygges. D å isen ror sig, kan m ot båda si- 
dorna av vågbanken uppkom m a packisvallar, som når ånda ner till 
havsbottnen. D å år det omojligt att leda trafiken igenom, innan pack- 
isvallarna spricker upp. Sådana packisvallar uppstår num era runt kus
ten på sådana platser vilkas struktur m otsvarar den planerade vågban- 
kens. E rfarenheten har visat, att packisvallar av nåm nda slag bildas 
på grund av vindens inverkan, i synnerhet då isbildningen ånnu år re
lativt ringa och isens tjocklek ar endast 20— 25 cm. M an kan fruk ta en 
situation, då vi p å  Bottenviken skulle ha flera fartyg, som m an inte 
skulle få  dårifrån på grund av den packisvall som to m at upp sig mot 
vågbanken. D etta skulle skapa osåkerhet fo r vintertrafikens kontinuitet 
på Bottenviken och skulle kunna fororsaka industrin oanade omkost- 
nader.

Enligt havsforskningsinstitutets utlåtande skulle vintersåsongen på 
Bottenviken kom m a att forlångas på grund av bankens inverkan. D enna 
forlångning av sjofartens svåra såsong skulle fororsaka extra kostnader 
fo r sjofarten och dårigenom  också fo r industrin i N ordfinland. D årfor 
anser sjofartsstyrelsen att utlåtanden åven borde inforskaffas från 
Uleåborgs och Lapplands lån, vilkas industriella utveckling i hog grad 
år beroende av sjotransportem as ostordhet och kontinuitet.

På grund av det ovannåm nda anser sig sjofartsstyrelsen inte kunna 
rekom m endera byggandet av en vågbank mellan Vasa och Umeå.

Helsingfors den 30 decem ber 1971

Helge Jaåsalo 
G eneraldirektør

Osmo I. Lehmuskallio
C hef for lots- och fyr- 

avdelningen, sjofartsråd

Havsforskningsinstitutet:

Havsforskningsinstitutet tar ej ståndpunkt till medlemsforslaget 
(A 338/t) i sig sjålvt utan endast till vissa i forsta bilagan fram forda 
synpunkter, som delvis hor till havsforskningsinstitutets verksamhets- 
område. M ed andra ord, havsforskningsinstitutet koncentrerar sig på 
att redogora endast fo r sådana till m edlem sforslaget horande synpunk
ter, vilka har inverkan på Bottenvikens och delvis på norra Bottenhavets 
forhållanden.

V idare antar havsforskningsinstitutet a tt sjofartsstyrelsen i sitt even
tuella utlåtande behandlar de verkningar, som en eventuellt forverkligad
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plan kan ha på trafiksåkerheten och speciellt på vintersjofarten i K var
ken och på Bottniska viken i allmånhet.

Havsforskningsinstitutet konstaterar om de olika alternativen, vilka 
har benåm ningarna tunnel, bro och vågbank, allm ånt foljande.

I. Vagbank vars kostnader i bilaga 1 uppskattas till 350 miljoner mark.
—  Eftersom  man i sam band med den fram lagda planen uttryckligen 
nåm ner att Bottenviken foråndras till en sotvattensbassång, antar vi i 
samband med utarbetandet av detta utlåtande att vagbanken skulle vara 
kontinuerlig och att sjofarten genom den skulle ske endast genom an- 
vandning av slussar. D etta alternativ skulle leda till de storsta och for 
vattendragets tillstånd i flera avseenden mest negativa foråndringarna i 
om rådets hydrografiska forhållanden.

II. Bro vars kostnader i bilaga 1 uppskattas till 310 m iljoner m ark. —  
D et våsentliga i detta alternativ ar från Bottenvikens synpunkt a tt vat- 
tenutbytet mellan denna och Bottenhavet skulle fortsatta åven om i av- 
sevårt m era begrånsad om fattning ån tidigare (naturligtvis beroende på 
den sam m anlagda ytan av brooppningens eller brooppningarnas tvår- 
snitt), varfor Bottenviken inte skulle bli en sotvattensbassång trots att 
salthalten skulle minska.

III. Tunnel vars kostnader i bilaga 1 har uppskattats till 270 miljoner 
m ark. —  D å vi an tar att detta alternativ betyder a tt den planerade 
landsvågen går over de grundaste sunden langs vågbankar, over rela
tivt sm ala men djupare sund langs broar och i tunnlar under bredare 
och på sam m a gång djupare sund, blir landssvågens inverkan på Bot
tenvikens och norra Bottenhavets hydrografiska forhållanden mycket 
ringa.

I. Forandring av Bottenviken till sotvattensbassang genom en vagbank

1. V attenutbytet mellan Bottenviken och Bottenhavet

I bilaga 1 punkt 11 har man uppskattat att floderna tillfor vatten till 
Bottenviken cirka 120 km 3/år. Skillnaden mellan den vattenm ångd, 
som tillfors om rådet genom regn, och den m ångd, som avdunstar, år 
svår att uppskatta på grund av bristfålliga observationer, men storleks- 
ordningen torde ro ra sig om  10 km 3/år. Dessutom  sker i K varken en 
turvis inåtgående, turvis utåtgående vattenstrom ning, som fororsakar ett 
vattenutbyte. som torde uppgå till ungefår 470 miljoner km 3/år. D enna 
vattenm ångd m otsvarar cirka en tredjedel av hela Bottenvikens volym.

Det vatten, som från  Bottenhavet i soder går genom den grunda K var
ken, år i allm ånhet ytvatten; det år saltare ån Bottenvikens vatten. D et 
vatten, som om som m aren strom m ar in i Bottenviken år till foljd av sin 
hogre tem peratur lått och stannar i ytlagret, och dess verkningar kan 
inte tydligt urskiljas. D årem ot år det vatten, som om hostarna, vin tram a 
och vårarna strom m ar in, så tungt a tt det sjunker till de djupa lagren 
och fororsakar en fornyelse av vattenm assorna dår.
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Enligt uppskattningar, som gjorts av havsforskningsinstitutet, år den 
vattenm ångd, som for nårvarande sjunker till Bottenvikens djupa lager 
cirka 2/3 av det ovan angivna totalvårdet eller ungefar 320 km 3/år. H u- 
vuddelen av denna mangd kom m er under hoststorm am a. V erkningarna 
av denna vattenm assa år många, som vi nårm are kom m er a tt redogora 
for i foljande kapitel i sam band m ed vårmehushållningen.

Om m an m ed hjålp av en vagbank verkligen forsoker foråndra Bot
tenviken till en sotvattenbassång, måste således banken vara u tan  bro- 
oppningar. Dessutom  forutsåtter ett mojligast fullståndigt forhindrande 
av vattenutbytet mellan Bottenhavet och Bottenviken att m edelhojden 
på Bottenvikens yta hojs avsevårt från  det nuvarande, m åhånda med 
cirka en meter. D etta kom m er vi senare att påvisa i sam band med ett 
kapitel rorande vattenhojden.

2. Vårmehushållningen

Bottenvikens vårmehushållning står i nåra sam band med vattenutbytet 
mellan Bottenviken och Bottenhavet.

D et vatten, som om hostarna strom m ar in genom K varken, borjar 
redan då det avkylts till +  9° C  sjunka ner till Bottenvikens djupa 
lager och blandas dår m ed de vattenm assor, som bildats foregående 
vår. D e djupa vattenlagrens tem peratur fore omblandningen år +  2 •— 
+  4° C. Tem peraturen hos de vattenm assor, som bildats som en foljd 
av om blandningen år i sodra Bottenviken i slutet av septem ber +  7 — 
+  6° C (eller m årkbart hogre ån den tem peratur, som inlandsvatten 
får under den så kallade hostcirkulationen). Vatten, som uppvårm ts på 
detta sått f  ordro jer isbildningen.

.Under m idvintern, når isbildningen borjat i Bottenvikens norra  delar, 
strom m ar genom K varken till Bottenviken en del kallt ytvatten från  
Bottenhavet. Den avkylning, som detta fororsakar i de djupa vatten- 
lagren begrånsas likvål till Bottenvikens sydligaste delar.

På våren sjunker det vatten, som strom m ar genom  Kvarken till de 
djupa vattenlagren i Bottenvikens sydliga del. Enligt observationerna
år tem peraturen hos det inkom m ande vattnet + 2 ----- b 3° C. D enna
strom ning fororsakar en hojning av vårm em ångden i vattenm assorna 
och påskyndar vårsmåltningens begynnelse.

Den uppfattning m an fram lagt i bilaga 1 punkt 17 a tt det djupa vatt- 
nets tem peratur i sjoarna under vintrarna, med undantag av ett tun t yt-
skikt, skulle vara + 4 ----- b 5° C  grundar sig på de forhållanden, som
råder i små sjoar. Ju storre och oppnare sjon år, desto effektivare sker 
den vertikala blandningen och desto kallare blir också de djupa vattnen. 
T. ex. år tem peraturen i Påijånnes djupa vatten +  1° C når isbildningen 
borjar. Bottenviken år betydligt storre ån Påijånne. I Bottenviken skulle 
sålunda tem peraturen ovan salthaltssprångskiktet eller haloklinen vara
0 ----- b 1° C  om vintrarna sedan ytvattnet blivit utsotat. V attenm assor
na under haloklinen skulle synbarligen inte delta i årscirkulationen.
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En foljd av en avstangning av K varkens vattenutbyte med en vag
bank vore att varm eforrådet i Bottenvikens vatten om hosten skulle 
vara betydligt m indre an fo r narvarande, varfor tillfrysningen skulle 
ske tidigare iin nu. M an kan anta att sodra Bottenvikens oppna vatten 
skulle frvsa till i medeltal cirka två veckor tidigare an for narvarande. 
I Bottenvikens nordliga delar skulle forandringen vara av storleksord- 
ningen en vecka. I de grunda strandvattnen u tanfor Uleåborg och Kemi 
skulle isbeliiggningen ske endast några få  dagar tidigare an nu. Till- 
komsten av en vagbank skulle således m edfora att isbildningen skulle 
bli samtidig i hela Bottenviken.

På motsvarande satt skulle islossningen om våren ske senare, efter
som stromningen till Bottenviken av vatten, som uppvårm ts på de syd- 
ligare havsom rådena, inte m era skulle forekomma.

3. Isforhållanden

Som vi ovan i punkt 2 har konstaterat skulle en vagbank over K var
ken åstadkom m a en tidigare tillfrysning om hosten, en senare islossning 
om våren och således en forlangning av isvintern.

Dessutom skulle också isens hårdhet oka. F or narvarande år den, en
ligt m åtningar u tforda u tanfor Tom eå, nåra hårdheten hos den is, som 
bildas i sott vatten elier 8 kp/cm 2. D årem ot varierar m åtresultaten, som 
erhållits u tanfor Jakobstad från  4— 6 kp/cm 2. En forandring av Botten
viken till en sotvattensbassång skulle också i detta fall inverka mest i 
dess sydliga delar.

Okningen av isens hårdhet skulle inte m edfora ooverkomliga svårig- 
heter for våra nyaste, planerade isbrytare. D årem ot skulle isarnas press- 
ning m ot andra fartygs skrov kunna visa sig alltfor stor.

En vagbank i K varken skulle inte forhindra isarnas rorelser på Bot
tenvikens oppna vatten under m idvintem . De skulle driva om kring som 
tidigare och bilda packisvallar, pressade av vinden. Den storsta fo rand
ringen skulle ske i sjålva Kvarken. U nder nuvarande forhållanden kan 
isflak driva genom K varken, vilket delvis forhindrar uppkom sten av is- 
vallar i sjålva Kvarken. E n vagbank dårem ot skulle utgora ett hinder 
for den rorliga isen och bilda till och m ed mycket stora ost-våstliga is- 
vallar mot denna. A tt trånga igenom Bottenvikens isvallar skulle vara 
svårare ån tidigare också på grund av isens storre hårdhet. Anvånd- 
ningen av slussar under den strångaste delen av vintern skulle också 
annars kunna bli mycket svår.

Dessutom skulle en vagbank i K varken forsena isarnas forsvinnande 
i Bottenviken på våren. N u driver en stor mångd isflak genom Kvarken 
till Bottenhavet. vilket befordrar uppkom sten av råkar i Bottenvikens 
sydliga delar. I en sådan oppning uppvårm s ytvattnet snabbt vid soligt 
våder och åstadkom m er issmåltning då det forflyttas. Strom ningen till 
Bottenviken av vatten, som uppvårm ts i Bottenhavet m edfor också att
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isen snabbare blir skor. D et ar kant att isen under nuvarande forhål
landen på våren m orknar och snabbt blir skor på ett om råde av 10— 20 
sjomils bredd vid randen av oppet vatten. En vagbank skulle minska in
verkan av dessa faktorer och m edfora att issmåltningen inleds något 
senare.

4. Vattenståndsvåxlingar

I bilaga 1 punkt 12 faster m an uppm årksam het också vid vattenstånds
våxlingar och dessas inverkan på sjofarten.

F o r att Bottenviken verkligen skulle bli en sotvattensbassång mojligast 
snabbt, borde dess vattenyta hojas m årkbart, vilket i och fo r sig vore till 
nytta fo r sjofarten. U nder nuvarande forhållanden år vattenståndsvåx-
lingarna i Vasa-trakten under januari mellan — 100-----1-82 cm raknat
enligt medelvattenståndet och i juli — 41-----K46 cm. En vagbank i
Kvarken skulle oka variationerna om edelbart på vågbankens sydsida.

Under forhållanden då vattenståndet stiger i Bottenhavet skulle i den 
slutna Bottenviken bildas en ytlutning, som vid en vindhastighet om 20 
m /s skulle vara cirka 25 cm/100 km. F or att forhindra att saltvatten 
trånger igenom vågbanken också under dessa vindforhållanden borde 
Bottenvikens yta vara hogre ån for narvarande. M an kan uppskatta att 
skillnaden mellan vattenytom a borde vara i m edeltal åtm instone cirka 
en meter, men gårna ånnu storre.

Den ovannåm nda lutningen, som fororsakas av vinden i Bottenviks- 
bassången, skulle på en 300 km  stråcka inverka sammanlagt 75 cm. De 
av vinden fororsakade vattenståndsvåxlingarna skulle således, utgående 
från  det ogonblickliga medelvattenståndet, bli cirka — 35—• + 3 5  cm i 
bassangens båda andar. M an bor dock observera, a tt kalkylen grundar 
sig på havets m edeldjup och dårfor inte kan vara helt noggrann. Vattnets 
lutning sker så att nodlinjen, dar forandring i vattenståndet inte fore
kommer, befinner sig i bassangens tyngdpunkt.

Den genomsnittsstromning, som fororsakas av den vattenm ångd flo- 
derna for till Bottenviksbassången har m an i bilaga 1 punkt 11 upp- 
skattat till 4 300 m 3/s. Storsta delen av denna vattenm assa samlas i bas- 
sången som en foljd av snosmåltningen. Om bassången stånges fororsa
kar vårfloden en årsrytm  typisk for de stora sjoarna. En nordeuropeisk 
m otsvarighet till detta kan båst iakttas i Ladogas vattenståndsvåxlingar. 
Om vi antar att ungefår en tredjedel av den instrom m ande mångden tids- 
måssigt placerar sig till snosmåltningsperioden kom m er m an till 0,5— 1 
meters variationer i vattenståndet. (Beroende på konstruktionen av våg
bankens slussoppningar torde man dock kunna reglera omfattningen av 
denna variation i någon m ån såsom senare skall omtalas). M era detalje
rade uppgifter om volymen av om rådets vårflod kan erhållas från hydro
logiska byrån vid vattenfallsstyrelsen.

Om de foråndringar, som sker i vattenståndsvåxlingarna kan man 
sammanfattningsvis saga foljande:
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a) Om m an verkligen stråvar till att h indra saltvatten från  a tt trånga 
in i Bottenviksbassangen borde m edelvattenytan i om rådet hållas cirka 
en m eter hogre an Bottenhavets m otsvarande medelvattenyta.

b) En tillslutning av Kvarken skulle betydligt minska om fattningen av 
våxlingar i Bottenvikens vattenstånd fororsakade av vinden jåm fort med 
det nuvarande.

c) V ariationer i Bottenviksbassångens vattenstånd skulle folja den års- 
rytm, som kan iakttas i de stora sjoarna. Dessa variationer skulle vara 
av storleksordningen 0,5— 1 meter.

d) En avstangning av K varken skulle oka vattenståndsvåxlingarna i 
nordligaste Bottenhavet.

D et år svårt a tt bedom a i vilken mån det vore tekniskt mojligt att 
reglera vattenståndsvåxlingarna i en bassang vars utstrom m ande vat
tenm ångd år i m edeltal 4 300 m 3/s. (For jåm forelsens skull år det skål 
att nåm na att m edelstrom ningen i N eva å r  cirka 2 600 m 3/s). Ifall detta 
ej år mojligt skulle en fordåm ning av bassången innebåra en forhojning 
av hogvattnet i de nordliga delarna från  det nuvarande + 1 6 0  cm till
cirka + 1 8 0 -----1-220 cm och på m otsvarande sått en forhojning av låg-
vattnet till nårheten av nuvarande m edelvattenstånd. D et år uppenbart 
att detta skulle fororsaka betydande svårigheter vid Bottenvikens kuster.

5. N yttan  av dversvåmningsskydd

I samband med behandlingen ovan av vattenståndsvåxlingarna konsta- 
terade vi att en vågbank over Kvarken skulle fororsaka en årsrytm  i 
vattenytans hojdvariationer och a tt denna i huvudsak beror på snosmålt- 
ningsfloden samt att vattenståndsvåxlingarna i Bottenhavets nordliga del 
under inverkan av vågbanken skulle bli storre.

Årsrytm ens inverkan på vattenståndet skulle vara tydligast på våren 
och som m aren då vattenståndet under nuvarande forhållanden år lågre
ån m edelvattenståndet (i maj — 19------- 16 cm, i juni cirka — 5 cm)
eller endast något over m edelvattenståndet (juli— augusti + 1 ---- K5 cm)
och de variationer, som fororsakas av vinden år minst. Sålunda kan m an 
inte anse de kalkyler riktiga, som i bilaga 1 har fram lagts rorande minsk- 
ningen av impediment. V erkningarna av hogvattnet blir naturligtvis n å 
got m indre ifall m an inte stråvar till att hålla Bottenviksbassångens yta 
så mycket hogre ån Bottenhavets yta att saltvatten hindras a tt trånga in. 
Också i det fallet skulle m edelvattennivån under de nåm nda m ånaderna 
vara 0,5— 1 m eter over den nuvarande m edelvattennivån.

Im pedim entarealen vid Bottenhavets norra kustom råde skulle uppen- 
barligen till och med tillta i någon m ån som en foljd av vågbanken.

6. Vågbankens betydelse for vattnets fororening

I bilaga 1 punkt 17 anfor man, att fororeningsproblem et i Ostersjo- 
om rådet håller på att bli allvarligt, och att bl. a. syrebristen i Ostersjons
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djupgravar håller på att sprida sig. D etta om nåm nande kraver likvål en 
precisering i synnerhet då m an diskuterar verkningarna av den planerade 
vagbanken.

D et mest typiska draget fo r den egentliga Ostersjobassången ar vatt- 
nets skiktning, som fororsakas av skillnader i vattentåtheten till foljd  av 
olika salthalt. Syrebristen, som upptråder periodvis, beror i fråm sta 
rum m et på de grunda och trånga danska sunden, vilket m edfor a tt vatt- 
nen nåra bottnen i den egentliga Ostersjons fordjupningar inte fornyas 
regelbundet utan ofta m ed många års mellanrum. V årdet fo r det genom- 
snittliga teoretiska stagneringsperioden i ovannåm nda fordjupningar kan 
uppgå till 8— 10 år.

I jåm forelse med de danska sunden ar oppningarna mellan å ena sidan 
den egentliga Ostersjon och Bottenhavet och å andra sidan m ellan Bot
tenhavet och Bottenviken anm arkningsvart stora. V attenutbytet år i 
motsvarande m ån gott i Bottenhavet och Bottenviken och i dessa bas
sangers djupvatten har m an inte någonsin påtråffat någon allmån, all- 
varlig minskning i syrehalten. Syrebristen i Ostersjons fordjupningar 
håller inte på att sprida sig till Bottniska viken.

Som i kapitel II senare omtalas skulle verkningarna på Bottenviken 
av den nu planerade vågbanken —  ifall m an skulle låm na t. ex. broopp- 
ningar i den —  vara av sam m a karaktår som verkningarna av de trånga 
danska sunden på den egentliga Ostersjon.

Om m an dårem ot forsoker gora en sotvattensbassång av Bottenviken 
med hjålp av en kontinuerlig vagbank, som håller Bottenvikens nivå 
ungefår 1 m  hogre ån Bottenhavets, bildas vid Bottenvikens yta snabbt 
ett sotvattenslager. M an torde kunna anta att detta lager redan efter 
några år utgors av helt saltfritt vatten och att det tilltar i tjocklek un 
der årens lopp. D årem ot blir bottenlagret, som forblir salt, efter några 
Lr helt syrefritt. Syrebristen avlågsnas forst når Bottenviksbassångens 
fordjupningar ånda till bottnen mojligen har blivit helt saltfria. Till detta 
torde åtgå flera tiotal år, m åhånda t. o. m. några hundra år.

En fullståndig utsotning av Bottenviken forutsåtter i varje fall en m yc
ket tå t vågbankskonstruktion. Byggandet av en fast vågbank i Kvarken 
begrånsar det lolcala vattenutbytet också i Vasa skårgård, varvid de 
nackdelar som fororsakas av belastningen okar.

I enlighet med ovanstående måste m an anse att det i bilaga 1 fram - 
lagda form odandet om en grundlos rådslå fo r syrebrist i djupgravarna 
år inexakt.

D et torde vara sakenligt att nåm na att m an i Sovjetunionen långe har 
planerat den s. k. Kronstadt-vallen. D enna jordbank, som i hojd med 
K ronstadt skulle avstånga Finska vikens ostligaste del, skulle forhindra 
de ytterst hoga vattenstånden i Leningrad (de s. k. Leningrad-oversvåm- 
ningarna), som upptråder speciellt under sydvåststorm. M an har likvål 
inte borjat forverkliga planen ty experterna fruktar foråndringar som
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kan upptrada på om rådet innanfor jordbanken. Den m åhånda mest 
skadliga av dessa forandringar vore just en kraftig fororening av kust- 
om rådet nara Leningrad.

II. Vagbank over K varken forsedd m ed brodppningar

Ifall viigbanken over Kvarken bygges så att vattenutbytet mellan Bot
tenviken och Bottenhavet inte hindras fullstandigt utan fortsåtter genom 
en brooppning (brooppningar) kan inte Bottenviken, i synnerhet inte 
dess djupare delar, bli saltfri eftersom vattenutbytet skulle fortsatta. 
Aven om man kan anta a tt i synnerhet ytvattnets salinitet minskar, to r
de inte ens detta bli helt saltfritt. Sålunda skulle tanken på att foråndra 
Bottenviken till en sotvattensbassång inte realiseras. De om edelbara 
foljderna med tanke på vattenutbytet skulle sannolikt bli foljande:

a) D et vattenutbyte, som sker genom Kvarken skulle minska m ed en 
mångd, som m an inte kan uppskatta utan uppgifter om stromningsopp- 
ningens storlek.

b) D et salta ytvattnet, som åtminstone tidvis strom m ar från  Botten
havet till Bottenviken skulle ofta också om som rarna vara tyngre ån 
Bottenvikens ytvatten, som håller på att bli nåstan saltfritt, och sjunka 
under detta.

c) Den årliga kraftiga fornyelsen av vattnen nåra Bottenvikens botten 
skulle minska då totalvattenutbytet minskar.

d) I Bottenvikens salta djupvatten skulle bildas en nåstan bestående 
fullstandigt syrefri zon. Tjockleken hos detta vattenlager skulle å andra 
sidan beståm m a hur stor del av Bottenvikens vatten som deltar i cirku
lationen och skulle sålunda inverka också på isbildningens hastighet un
der hosten.

En vagbank skulle i hog grad inverka också på de lokala stromnings- 
forhållandena och som en foljd av detta också på farledens farbarhet. 
Om m an antar att oppningens djup skulle vara 25 m  och bredden 200 m 
blir den mot soder gående strommens medelhastighet cirka 80 cm/s eller 
ungefår 1,6 knop. På m otsvarande sått skulle en 10 km  bred och i me- 
deltal 12 m djup oppning åstadkom m a en genomsnittlig strom ning om 
3 cm/s i sam m a riktning. De tillfålliga aw ikelserna från  nåm nda varden 
skulle vara anm årkningsvårda. D e tilis vidare i K varken u tforda strom- 
ningsm åtningarna har visat, att dår också nu om hostarna ofta forekom 
m er strom hastigheter på 40 cm/s. H ur mycket de ogonblickliga hastig- 
heterna skulle oka, beror helt på genom fartsledens dimensioner. M an 
kan dock anse som såkert, att strom ningen som en foljd av vågbanken 
tidvis skulle vara synnerligen stark, vilket m an m åste ta  i betraktande då 
m an bedom er trafiksåkerheten.

Vågbankens inverkan på bildningen av packisvallar, okningen av isens 
hårdhet sam t vattenståndsvåxlingarna skulle också enligt detta alternativ
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vara liknande som de i alternativ I. D etaljerade uppskattningar kan dock 
goras forst sedan, då m an har tillgång till uppgifter om de planerade 
oppningarnas placering och storlek.

III. Tunnel under Kvarken

D et ar uppenbart, att tunnelaltem ativet inte skulle forsorsaka de svå- 
righeter, som skulle folja av en vagbank, varfor man utgående endast 
från denna synpunkt måste anse tunnelaltem ativet som den fordelak- 
tigaste losningen.

Helsingfors den 9 decem ber 1971

lim o  Hela 
D irek tor

Pentti M ålkki

I.ansstyrelsen i Vasa lån:

Vasa lansstyrelse ser initiativet till en undersokning av forverklings- 
mojligheterna fo r byggandet av en fast landforbindelse over K varken 
fram for allt som en territorialpolitisk åtgård.

I vårt land har nåringslivet etablerat sig mycket kraftigt i rikets sodra 
och sydvåstra delar. Den ekonom iska tillvåxten i dessa om råden fortsåt- 
ter annu, m edan dårem ot utvecklingen i rikets ovriga delar år lång- 
sam och de forlorar sina innevånare i okad utstråckning. F lyttandet av 
den ekonomiska tillvåxtens ”0-gråns” uppåt år u r rikets synpunkt en syn- 
nerligen viktig uppgift. D et år svårt a tt finna m etoder fo r detta. De ut- 
vecklingsområdespolitiska åtgårder, som hittills foretagits, innebår alla 
i grund och botten en inkomstoverforing från  soder till norr. Sådana 
åtgårder, genom vilka m an kunde åstadkom m a ekonomisk verksamhet, 
som ej fordrar fortgående speciella stodåtgårder, vore nationalekono- 
miskt lonsammare. Aven relativt stora grundinvesteringar, med vars 
hjalp detta kunde åstadkom mas, vore lonsamma.

Landforbindelsen over Kvarken skulle vara en faktor, som helt skulle 
foråndra vida om rådens i centrala F inland, Uleåborgs låns sodra dels 
samt norra Karelens, Kuopio, St. Michels, mellersta Finlands och Vasa 
låns ekonomisktgeografiska stållning.

E n orsak till nåringslivets, nårm ast industrins, etablering i sodra F in 
land år en fordelaktig sjoforbindelse m ed utlandet året om. Landfor
bindelsen går via Torneå och H aparanda. Den år, m ått från  centrala 
Finland, c:a 750 kilom eter långre ån Kvarkenvågen. De besvårliga for- 
bindelserna år en stor negativ faktor vid overvågandet av placeringen 
av ett foretag, som behover utlåndska forbindelser, till om råden i det
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centrala Finland. Landforbindelsen over K varken skulle i detta avseen- 
de forsatta den del av Finland, som ar inom dess verkningsom råde, i en 
fullstandigt jam bordig stallning m ed det nuvarande industri-Finland som 
etableringsort for foretagen. Landforbindelsen skulle i vissa fall åven 
vara en såkrare led ån sjoforbindelsen. Kvarkens vågprojekt vore så
lunda en sådan grundinvestering, vars verkan skulle utstråcka sig till en 
stor del av vårt utvecklingsområde och varm ed behovet av fortgående 
stodåtgårder kan minskas.

M an man antaga, att forverkligandet av projektet skulle ha en stor 
betydelse for m otsvarande om råden i Sverige och N orge och skulle er- 
bjuda nya utgångspunkter for utvecklandet åven av dessa lånders nå- 
ringsliv.

Den om ståndigheten, a tt forbindelsen over K varken år en internatio- 
nell led, fram håver dess betydelse, men gor samtidigt skotandet av saken 
invecklat. D et år ju fråga om en finsk-svensk, och m ed beaktande av 
hela Blå vågen, en finsk-svensk-norsk trafiklosning. D årfor år det syn- 
nerligen glådjande, att årendet tagits upp i N ordiska rådet. D et år rått 
forum  for klarlåggandet av de till projektet horande internationella fak- 
torerna.

Forutom  klarlåggandet av de till byggandet av vågforbindelsen ho
rande tekniska realiseringsmojligheterna, forutsåtter fattandet av det 
slutliga avgorandet åven en vidstråckt ekonomisk utredning. D et år frå 
ga om ett dyrt projekt, i F inland år det bara en i ett projekt forverkli- 
gad investering for trafiknåtet, byggandet av Saima kanal, som år i sam- 
m a storleksordning. Vid utredningen av den ekonom iska sidan bor man 
dock ej enbart inskrånka sig till den nuvarande trafiken, som visserligen 
åven den år relativt stor, och till kalkyler uppgjorda enligt det rådande 
nåringslivets behov.

H ela projektets huvudsakliga betydelse år —  som ovan sagts —  just 
dess grundligt foråndrade inverkan på nuvarande forhållanden. Dårover 
år det omojligt att på basis av nuvarande statistiska siffror uppgora till- 
forlitliga prognoser. M an kan endast saga det, att nåringslivets utveck- 
lingskurva skulle inom  verkningsom rådet for vågforbindelsen over K var
ken stiga betydligt brantare ån vad prognoser, utgående från  rådande 
forhållanden, utvisar.

I forslaget fram fors tre alternativ fo r forverkligandet av vågforbin
delsen: en jordbank, bro eller tunnel. Stråckningen av vågen från  Sve
riges och Finlands fastland via skårgårdsom rådet torde ej utgora något 
egentligt problem, den kan skotas delvis medelst en bank, delvis medelst. 
en brolosning, liksom på de nuvarande skårgårdsvågarna. Den inbordes 
aw ågningen av de alternativa losningarna sker vid overbyggandet av den 
egentliga Kvarken, den 22 kilom eter långa oppna havsandelen mellan 
V alsorarna och Holm ogadd. D et år omojligt a tt fatta  slutlig ståndpunkt 
fore undersokningarna. F or bank-losningens del borde dess naturforånd-
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rande verkan, nyttan av densam m a och eventuella olågenhetsfaktorer 
utredas. Såval broaltem ativet som tunneln innebår, att m an skulle und 
gå de olågenhetsverkningar, som naturskyddam a befarar uppstår genom 
banken. Samtidigt skulle dock en stor del av de forutom  trafiken ifråga- 
kom m ande nyttom ojligheterna av vågforbindelsen, vilka specieilt ut- 
retts i bilaga nr 1 till det under behandling varande forslaget, gå for- 
lorade. F or tunnelns del år det skål att sårskilt konstatera, a tt okandet 
av dess kom m unikationskapacitet skulle, om utvecklingen eventuellt så 
fordrade, vara betydligt svårare ån vid frågan om en bro eller bank. 
Specieilt breddningen av en bank vore vål den låttaste losningen såvål 
tekniskt som ekonomiskt.

Lånsstyrelsen fåster uppm årksam heten ånnu vid det, att lika vål på 
den finska som troligen åven på den svenska sidan år forbåttrande av 
Kvarkens skårgårds vågforhållanden och skapandet av en fast vågfor- 
bindelse mellan oarna och fastlandet av noden oberoende av, om  fo r
bindelsen som sådan utstråcks over Bottniska viken. Vid beråknandet 
av de ekonomiska realiseringsmojligheterna fo r vågforbindelsen over 
Kvarken kan m an således utgå ifrån, att dess forsta skede skulle utgoras 
av byggandet av vågforbindelsen på finska sidan till V alsorarna och 
på svenska sidan till Holmogadd. M ellan dessa åndpunkter fo r den fasta 
forbindelsen skulle det nutida fårjbeståndet, på grund av det minskade 
avståndet, kunna om besorja en betydligt storre trafikm ångd ån den nu
varande trafiken och på så sått skulle redan detta forsta byggnadsskede 
fo r den fasta vågforbindelsen over Kvarken på ett betydande sått be- 
tjåna forbåttrandet av Sveriges och Norges forbindelser over Bottniska 
viken.

M ed hånvisning till ovansagda hoppas V asa lånsstyrelse på, att forsla
get m åtte leda till i detsam ma fram forda åtgårder.

Vasa den 30 septem ber 1971

M artti Viitanen 
Landshovding

Å ke  Vihanto  
Lånsråd

Lånsstyrelsen i Mellersta Finlands lån1:

Lånsstyrelsen i M ellersta Finlands lån fram for som sin ståndpunkt, a tt 
lånsstyrelsen i princip forhåller sig positiv till den i remisskrivelsen och 
dess bilagor foreslagna nårm are utredningen av trafikforbindelserna vid 
Kvarken. Lånsstyrelsen i M ellersta Finlands lån anser ytterligare att 
m an genom att fo rbåttra  ifrågavarande trafikforbindelser uppenbarligen 
kan positivt fråm ja den små och m edelstora industrins konkurrensfor- 
m åga åvensom turismen.

'  Y ttrandet oversa tt frå n  fin ska .
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Vid beråkningar av en fast trafikforbindelse over Kvarken anser låns- 
stvrelsen i M ellersta Finlands lån det vara angelåget att man foretar 
granskningen globalt och att m an också utreder inverkan av investe
ringar av motsvarande storlek på industrins och turistnåringens kon- 
kurrensform åga åven enligt andra ån bara de i m edlem sforslaget nåmn- 
da alternativen. A lternativberåkningarna borde sålunda också foretagas 
i enlikhet med den grundvalen att m otsvarande kostnadsbelopp skulle 
beviljas åt foretag som utvecklings- eller investeringskrediter. Y tterligare 
anser lånsstyrelsen i M ellersta Finlands lån det vara nodvåndigt att 
grundliga analyser av kostnader och nytta foretas åven vid anvåndandet 
av annan trafiklosning forutom  de så kallade fasta trafikforbindelserna 
{bankvåg, bro, tunnel). Som ytterligare alternativ torde då våljas till 
exempel

—  fårjetrafikens effektiverande samt
— anlåggandet av vågforbindelser å  ena sidan från svenska fastlan

det till Holm ogadd, å andra sidan från  finska fastlandet eventuellt 
till V alsorarna samt anordnandet av en fårjeforbindelse mellan 
Holm ogadd och V alsorarna.

F or varje trafikforbindelsealternativs vidkom m ande borde m an skilt 
u treda de av distriktsingenjor Saari (se Tillagg 1) nåm nda verknings- 
sektorerna for verksamheterna.

Enligt lånsstyrelsens i M ellersta Finlands lån åsikt torde m an i kost- 
nad— nytta-analvsen ytterligare taga foljande delfaktorer i betraktande:

—  trafikforbindelsealternativens inverkan på naturforhållandena,
— låget av befolkningscentra och till sin kopkraft starka om råden i for- 

hållande till den planerade trafikforbindelsen Vasa— Umeå,
—  (i forhållande till ifrågavarande vågforbindelse) trafiklokaliseringens 

verkningar på utvecklingen av centra och deras verkningsom råden i 
Finland samt

— utredning av de naturgeografiska forutsåttningarna for centra inom 
sagda trafikforbindelses krets.

I sitt utlåtande vill lånsstyrelsen i M ellersta Finlands lån betona att 
de t trots de uppenbarligen gynnsam m a verkningarna inte år mojligt att 
ge en exakt bild om styrkan av de med foretaget sam m anhångande del- 
faktorerna.

Jyvåskylå den 2 novem ber 1971

A rtturi Jamsén 
Landshovding

Pertti Sorsa 
Planeringschef
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Lånsstyrelsen i Kuopio lån1:

D et finns nåstan inga erfarenheter alls av trafiken från  Kuopio lån via 
Vasa och U m eå till Sverige, ty  landsvågsforbindelsen mellan Kuopio 
lån och V asa år fo r nårvarande så dålig att tyngre trafik  inte år moj- 
lig utan svårigheter. Av denna anledning finns det inte heller trafik
prognoser for ifrågavarande stråcka. Behovet av båttre forbindelser från  
Kuopio till V asa år klart, m en på nuvarande uppgifters grundval år det 
omojligt att draga slutsatser betråffande volymen av trafiken från  Vasa 
vidare till Sverige, av vilken anledning det år mycket svårt att ta  ståll- 
ning till anlåggningen av en vågforbindelse mellan V asa och Um eå. D et 
år klart a tt turisttrafiken kom m er a tt anvånda och behova en sådan 
våg, m en gods- och frakttrafikens volym kan forbli så pass liten att 
en så stor investering inte blir lonsam.

En vågforbindelse mellan V asa och U m eå skulle utan tvivel också 
ge nytta åt Kuopio lån, men enligt nuvarande utsikter år denna forbin
delse från  lånets synpunkt inte av prim år betydelse bland de nya våg- 
forbindelser som skall byggas. Lånsstyrelsen anser det inte vara motive
rat a tt behandla det stållda forslaget fo r de delar som gåller for- 
hållandena nårm ast vid Bottenviken och Bottniska viken eller hela rikets 
trafikbehov.

Kuopio den 29 oktober 1971

Risto Holtta  
Landshovding

H annu M agnusson  
Planeringschef

Lånsstyrelsen i Norra Karelens lån1:

På grund av bristande kånnedom  om de lokala forhållandena på Bot
tenhavets och Bottniska vikens om råde anser lånsstyrelsen det inte 
motiverat a tt fo r denna del nårm are behandla forslaget. P rojektet år 
så vidlyftigt och kråver så stora investeringar, att dess forverkligande 
knappast år mojligt åtminstone inom den nårm aste fram tiden.

Lånsstyrelsen har ingen exakt kånnedom  om trafiken harifrån over 
V asa till Sverige eller omvånt, men åstadkom m andet av båttre trafik
forbindelser till Vasa skulle på ett avgorande sått fo rbåttra  situationen

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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med tanke både på turism en och på tyngre trafik  och skulle samtidigt 
for sin del skapa forutsåttningar åtm instone for ytterligare undersok- 
ning av ifrågavarande plan.

Joensuu den 27 oktober 1971

Som landshovdingens stållforetrådare 

Lauri Marila 

Kanslichef
E rkki Vahronen 

Inspektor

Etelå-Pohjanmaan maakuntaliitto (Sodra Osterbottens landskapsfbr- 
bund)1:

Landskapsforbundet har i sitt utlåtande velat fåsta N ordiska rådets 
uppm arksam het på de fordelar som foretagets forverkligande forutom  
for F inland också skulle ha for de ovriga nordiska lånderna, nårm ast 
for Sverige och N orge och i synnerhet for de centrala om rådena i dessa 
lander.

1. I varje nordiskt land har nåringslivet, befolkningen och trafiken i 
alltfor hog grad trangt sig till de sydliga kustom rådena. H arav foljer 
allvarliga och alltm er forsvårade nationalekonomiska, trafikpolitiska, 
sociala och individuella problem. D et ligger i de tre nordiska låndernas 
intresse a tt vid sidan av låndernas sydliga ekonom iska tyngdpunkter 
åven i låndernas m ellersta om råden soka fram  sådana formånligaste 
mojliga ekonomisk-geografiska om råden som kan bli en annan ekono- 
misk-geografisk tyngdpunkt for rikena.

D et forefaller oss uppenbart, att ett sådant for de tre nordiska lån
derna gemensamt utvecklingsdugligt om råde finns just inom  Kvarken- 
om rådet och dess verkningskrets.

2. Bland de mest betydande sam arbetsforem ålen år Blå vågen-projek- 
tet. Vågen borjar vid A tlantkusten i M o i Rana, går tvårs genom 
m ellersta N orge och Sverige till U m eå och dårifrån over K varken till 
Vasa. F rån  Vasa går forbindelsen vidare genom mellersta Finland till 
Finlands ostgråns och dårifrån mojligtvis till Sovjetunionen.

Foretaget Blå vågen blir betydelselost om det inte år mojligt att 
trafikera over Kvarken året om. N u  finns denna forbindelse enbart på 
papperet under fyra— fem vinterm ånader på grund av tillfrysningen.

En isforstårkt bilfårja, som skulle kunna trafikera over Bottniska 
viken hela vintern igenom, skulle enligt tidningsuppgifter kosta 430 mil- 
joner svenska kronor eller lika mycket som en fast landforbindelse.

3. Utbyggandet av bilfårjetrafiken kom m er inom kort att m ota ett tak.

1 Y ttrandet oversatt frå n  fin ska .
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De smala skårgårdsfarlederna mellan F inland och Sverige kom m er att 
blockeras. U nder vinterm ånaderna kan forbindelserna dessutom bli 
brutna på grund av ishinder, vilket sist skedde under vintern 1969.

Jåmsides med bilfårjeforbindelserna ar det nodvandigt att soka upp 
andra trygga, året igenom anvåndbara, såkra och snabba forbindelser. 
Kanske det mest anvåndbara alternativet erbjuds av forbindelsen over 
eller under det smala stållet i Kvarken: tunnel, bank, bro eller en kom 
bination av dessa.

4. Vi vet att enligt ett avtal slutet mellan Japan och Sovjetunionen 
en allt storre mångd produkter kom m er att transporteras landledes 
genom Sibirien till Europa. Aven andra asiatiska lånders handel med 
Europa håller på att oka och en allt storre del av transporterna går via 
Sovjetunionen. Av Finlands handel m ed Kina, M ongolien och Iran 
gick år 1970 redan 150 000 ton via Vainikkala. Samtidigt håller handeln 
mellan Sovjetunionen och de våstliga lånderna på att snabbt oka. Det 
ligger fram for allt i Finlands och Sveriges intresse att få en så stor del 
av denna handel som mojligt gå igenom Finland och Sverige. D å m an 
inte velat lasta de japanska produkterna i skepp i Japan, år det tvivel- 
aktigt om det lonar sig att gora detta t. ex. i Leningrad. Spårvidden på 
de finlåndska och sovjetiska jårnvågarna år lika. D et år rå tt sannolikt, 
a tt de japanska produkterna eller åtminstone en betydande del dårav 
kommer att transporteras till Finland och Finlands våstkust m ed sovje
tiska jårnvågsvagnar. D et år klart a tt m an stråvar till att från  Finlands 
våstkust transportera de japanska produkterna landledes till beståmmel- 
seorterna i Skandinavien och Våsteuropa.

5. Turisttrafiken okar explosionsartat. U m eå och Vasa håller på att 
snabbt bli de viktigaste brohuvudena for turiststrom m en till Finland och 
genom Finland till Osteuropa. D etta foljer åter dårav a tt allt flera 
turister anvånder personbil for att sjålv kunna vålja sin reserutt. O m 
vågen via H aparanda och Torneå okar avståndet med nåstan 1 000 kilo
meter.

Om Sverige och delvis åven N orge onskar effektivast mojligt utnyttja 
de våsterlåndska turisternas allt okande intresse for Finland och Sovjet
unionen, borde m an snart och fordom slost taga utnyttjandet av det 
smala stållet vid Kvarken och anlåggandet av en fast landforbindelse via 
detta stålle till granskning.

6. Vi vet att containertransporterna håller på a tt snabbt oka. Redan 
nu exporteras till och med traditionellt mass- och skeppstransportgods 
liksom sågvirke som containers och paket direkt från  finlåndska såg- 
verk till byggnadsarbetsplatser och partiaffårers lager på den europeiska 
kontinenten. Det bor noga undersokas, huruvida det lonar sig a tt utbygga 
bilfårjetrafiken i overensståmmelse m ed det okande container- och 
pakettransportbehovet. D et skulle forefalla fornuftigare att lastbilarna
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som transporterar containers anlitar landforbindelser. V alet om fattar 
emellertid enbart ovannam nda forbindelse over Torneå och H aparanda.

Aven for att gora godstrafiken från  Finland till Sverige och via Sverige 
till kontinenten snabbare och for a tt fråm ja den borde landforbindelsen 
over Kvarken i samtliga nordiska lander upptas till forem ål for utred- 
ning.

7. Skulle person- och godstrafikm angderna visa sig alltfor små med 
tanke på en fullståndig forbindelse, ar det också mojligt att vid Kvarken 
anlågga en forbindelse stegvis i takt m ed trafikvolym ens okning. En 
sådan billig losning erbjuds av en tunnel. E n tunnelvåg kan till att borja 
med anlåggas anspråkslost så att den kostar enbart 90— 100 m iljoner 
mark. En sådan tunnelvåg skulle kunna betjana hela godstrafiken och 
den genomsnittliga personbilstrafiken. Endast somm artidens bilmångder 
skulle behova ledas andra vågar. Tunnelvågens kapacitet skulle senare 
kunna okas genom att effektivisera tunnelns ventilation, fo rbåttra  våg- 
belåggningen och genom språngning forstora tunneln.

8. U -om rådespolitiken i Sverige, F inland och N orge h ar så gott som 
samma problem  att gora med. D et tycks vara svårt att finna verkligen 
inflytelserika och kånnbara u-områdespolitiska åtgårder. Orsaken till de 
relativt ringa resultaten torde vara att u-om rådespolitiken i samtliga tre 
lander sysselsåtter sig med att avlågsna relativt begrånsade och akuta 
svårigheter. D årem ot har m an antingen inte velat eller inte kunnat 
finna de grundlåggande orsakerna for regionala utvecklingsskillnader, 
ehuru dessa skillnader i sista hand beror på att till exempel mellersta 
F inlands, Sveriges och Norges ekonomisk-geografiska låge år i jåm- 
forelse med dessa lånders sydliga om råden så svagt, att foretagsverk- 
samheten utan om åttliga offentliga stodåtgårder inte onskar placera sig 
i låndernas centrala områden.

D et år utan vidare klart, a tt en fast landforbindelse over Kvarken 
skulle påverka de interna ekonomisk-geografiska uppstållningarra i F in
land, Sverige och N orge så att jåm te dessa lånders sydliga delar åven 
deras centrala områdens ekonomisk-geografiska låge skulle våsentligt 
forbåttras, varvid industrin skulle som sin lokaliseringsplats godkånna 
åven verkningsom rådet av Kvarkens brohuvud, från  vilket om råde det 
skulle finnas goda forbindelser soderut till kontinenten, våsterut till At- 
lantkusten och till dess d jupham nar sam t osterut till F inland och Sovjet
unionen och via Sovjetunionen ånda till fjårran  ostern.

U tan djupt ingripande radikala åtgårder for att skapa nya alternativa 
ekonom iska tyngdpunktriktningar inom rikena kom m er varken F in
lands, Sveriges eller Norges u-om rådespolitik att leda till bestående 
eller kånnbara resultat. —  Å andra sidan ligger skapandet av nya eko
nomiska tyngdpunkter inte enbart i låndernas centrala områdens in
tresse, utan dårav får rikena i helhet nytta. Alltså åven de trånga sydligf
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kustom rådena, deras centra och deras m ånniskor samt i sista hand 
rikenas hela nationalekonomi.

Seinajoki den 28 oktober 1971

Etelå-Pohjanm aan m aakuntaliitto

Reino Ala-Kulju  
Ordforande

Teuvo Lagerstedt 

Verksamhetsledare

Stadsstyrelsen i Vasa:

Åstadkommande av en fast landforbindelse over Kvarken år ett sådant 
projekt, vars undersokning och forverkligande Vasa stad anser synnerli- 
gen viktigt och vilket staden ofta fram hållit. D et år visserligen svårt 
att utan grundlig undersokning exakt ange vågforbindelsens verkliga be
tydelse, men enbart med beaktande av antalet fordon på bilfårjorna till 
Vasa, vilket år 1969 var 35 100 och år 1970 45 700 och vilket till år 1975 
beråknats oka till c:a 200 000 enheter, år det icke overdrivet att påstå, 
a tt vågforbindelsen enbart m ed tanke på dessa siffror blir ekonomiskt 
råntabel.

Dessutom år det skål att understryka betydelsen av goda tvårgående 
forbindelser for m ellersta och norra Finlands nåringsliv. Vågforbindel- 
sen från Um eå till A tlantkusten i M o i Rana, den s. k. Blå vågen, existe- 
rar redan. Om m an till denna vågforbindelse kan ansluta en fast våg
forbindelse från Um eå till Vasa och vidare till Kuopio, vilken stråcka 
åven hor till Blå vågen, kan hela om rådets nåringsliv i ekonom iskt av- 
seende begagna sig av ham narna vid A tlanten. D etta år en omståndighet, 
som år av stor betydelse for industrin inom utvecklingsområdena och 
som åven bidrager till etablering av nya industrier. Dessutom kan man, 
visserligen på basis av tåmligen approxim ativa beråkningar, konstatera, 
a tt från sodra Finland och ånda i nivå med Tam m erfors och Bjorneborg 
lonar det sig att foretaga transporter via Vasa, om tid icke behover 
slosas till båtresa, och extra lossningar och lastningar icke behover ut- 
foras. Slutligen må nåmnas, att for sjålva Vasa ekonom iom råde skulle 
en fast vågforbindelse skapa utom ordentliga forutsåttningar for etable
ring av exportindustrier, em edan transportkostnaderna hårvid vore syn- 
nerligen konkurrenskraftiga.

Angående såttet for forverkligandet av projektet ståller stadsstyrelsen 
tunnelaltem ativet i fråm sta rum m et. Enligt prelim inåra undersokningar 
år kostnaderna fo r detta alternativ de lågsta. Dessutom år en tunnel 
alltid trafikabel under host- och vinterstorm arna, vilket icke m ed såker- 
het kan sågas om en vagbank. Dessutom vore det synbarligen en svår
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och tidsodande uppgift a tt klarlagga en vågbanks ekologiska verkningar 
på Bottenvikens vatten.

På grund av vad som ovan anforts foreslår stadsstyrelsen, att N ordiska 
rådet skulle rekom m endera regeringarna i N orge, Sverige och Finland, 
att dessa skyndsamt skulle vidtaga åtgårder for att u treda m ojligheterna 
att bygga en fast vågforbindelse over Kvarken och att på basis av ut- 
forda undersokningar principbeslut skulle fattas om planens forverkli- 
gande som ett samnordiskt projekt.

Vasa den 1 novem ber 1971

På stadsstyrelsens vågnar:

Eilo Eriksson

M atti O. V ironm aki

Cent ralhandelskannnaren1:

------------ E fter att ha tagit del av Sydosterbottens och Vasa handels-
kam mares yttranden fram for Centralhandelskam m aren vordsam t som 
sin ståndpunkt i saken foljande.

Initiativ till byggandet av en vågforbindelse mellan Vasa och Umeå 
gjordes forsta gången i N ordiska rådet år 1965. Rådets trafikutskott 
undersokte frågan och fastslog då, att det rorde sig om en framtids- 
plan, som forutsatte betydligt storre trafik  mellan lånderna ån vad som 
var fallet vid ifrågavarande tidpunkt. V id sin session i Helsingfors 1967 
godkånde N ordiska rådet trafikutskottets forslag om  vågplanens upp- 
skjutande på framtiden.

U nder de senaste åren har vågbygget over K varken åter blivit aktuellt 
som en del av ett sam nordiskt vågbygge under nam net Blå vågen. 
Initiativet har i den grad okat i betydelse, att riksdagen vid godkånnan- 
det av sitt budgetforslag for år 1971 i m otiveringen for sin budget 
beslot hemstalla, att riksdagen forutsåtter a tt regeringen gor en forbere- 
dande undersokning om  lonsam heten av vågbygget over Kvarken, de 
tekniska m ojligheterna att forverkliga detsam m a sam t om alternativa 
losningars inverkan på Bottenvikens vattenforhållanden.

Enligt medlem sforslagsstållarna bor vågplanen over K varken ses som 
en del av den s. k. Blå vågen, vars forverkligande på den finska sidan 
redan fram skridit synnerligen långt. En fast vågforbindelse over Botten
viken skulle m ojliggora ett effektivt utnyttjande av den Blå vågen från 
Atlanten till ostra F inland. Enligt initiativtagarna skulle denna forbin
delse fora m ed sig nya utvecklingsmojligheter for nåringslivet i mellersta 
Norge, m ellersta Sverige samt Finlands m ellersta delar.

1 Yttrandet oversatt frå n  fin ska .
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Sydosterbottens landskapsforbund har verkstållt utredningar rorande 
alternativa losningar till vågforbindelsen over Kvarken. M ed stod av 
dessa utredningar konstaterar initiativtagarna, att trafiken over Kvarken 
beråknas m otsvara trafiken over H aparanda och Torneå. D en for år 
1980 beråknade trafikm angden for vågen over Kvarken skulle stiga till 
tre miljoner fordon per år. De alternativa byggnadskostnaderna for vag
forbindelsen over Kvarken ar foljande:

en tunnel 270 miljoner m ark
en b ro  310
en vagbank 330 ”

Den sistnåmnda losningen skulle fora m ed sig stora forandringar i 
naturforhållandena i Bottenhavet. A lla alternativforslag kunde synbarli- 
gen också betjåna telekom m unikationerna och overforingen av elstrom.

U ndertecknarna av m edlem sforslaget ber N ordiska rådet rekomm en- 
dera Norges, Sveriges och Finlands regeringar att gem ensamt vidtaga 
åtgårder for att u treda m ojligheterna att bygga en landsforbindelse over 
Kvarken och med stod av foretagna undersokningar fatta ett princip- 
beslut om forverkligandet av planen som ett sam nordiskt projekt.

Centralhandelskam m aren anser vågplanen over K varken vara ett for 
våra forhållanden synnerligen vittom fattande projekt. Av den anled
ningen vore det skål att fore forslagets forverkligande grundligt u treda 
den ekonomiska nyttan av projektet och alla om kostnader for den- 
samma, dess årliga anvåndnings- och underhållskostnader inte a tt for- 
glomma.

I Sydosterbottens landskapsforbunds utredning har projektet i trafik- 
tåthetshånseende jåm stållts m ed trafiken mellan T orneå och H aparanda. 
D et år emellertid skål att påpeka, att Torneå och H aparanda år nåstan 
sammanvuxna m ed varandra då dårem ot stråckan mellan Vasa och 
Um eå åven efter fårdigstållandet av forbindelsen skulle vara 132 km. 
En så lång stråcka har en kånnbar trafikm inskande effekt, som bor 
beaktas då m an prelim inårt uppskattar trafiktåtheten mellan Vasa och 
Umeå.

Enligt Sydosterbottens landskapsforbunds trafikprognos skulle trafi
ken over Kvarken år 1980 vara cirka 3 miljoner fordon. E n  broavgift 
om 15 m ark per fordon skulle fo r den beråknade fordonsm ångden ge 
en årlig bruttointåkt om 45 miljoner m ark, som u tan  avdrag sam t an- 
våndnings- och underhållskostnader i m edeltal skulle ge en 13— 14 p ro
cents vinst. Projektets affårsekonom iska nettoresultat beror fram for allt 
på byggnadskostnadsforslagens och trafikprognosernas tillforlitlighet. 
Vid fortsatta undersokningar bor m an fåsta synnerlig vikt vid en kritisk 
granskning av dessa.

D et år svårt a tt uppskatta betydelsen av den godstrafik som betjånar 
nåringslivet, då den uppskattade fordonsm ångden inte uppdelats i per
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son- och godstrafik. I varje fall år det klart, a tt vågprojektet over 
Kvarken avsevart skulle minska fordonstrafiken over fårjom a mellan 
ham narna i Norge, Sverige och Finland. Storsta delen av trafiken på 
forbindelsen over Kvarken skulle emellertid utgoras av de okade kon- 
takterna mellan de nordiska låndernas m ellersta delar genom samman- 
lånkningen av vågarna.

På grund av det ovan anforda forenar sig Centralhandelskam m aren 
om den i N ordiska rådets medlemsforslag gjorda rekom m endationen, 
enligt vilken m ojligheterna att bygga en vagforbindelse mellan Vasa 
och Um eå grundligt bor utredas. F inland torde kunna utfora en dylik 
utredning om edelbart med stod av de anslag riksdagen beviljar. Under- 
sokningen borde mojligast grundligt u treda projektets lonsam het under 
beaktande av dess verkan på den ekonom iska verksam heten mellan de 
nordiska lånderna, på landsvågstrafiken och sjofarten. Ifall projektet 
på basis av utredningarna befinnes form ånligt, borde samtliga nordiska 
lander, vilka har nytta av projektet, fås att deltaga i dess finansiering.

Helsingfors den 13 oktober 1971

Centralhandelskam m aren 

M at ti V irkkunen  

Ordforande
Paavo S. Vepsci 

Avdelningschef

S v e r i g e  

Statens jarnvagar:

F or jårnvågstrafiken mellan Finland och Sverige finns for narvarande 
två vågar, dels den fasta forbindelsen over Torneå— H aparanda, dels 
tågfårjeforbindelsen mellan N ådendal och Stockholm (Vårtan).

Tågfårjeforbindelse etablerades i m ars 1967. Forbindelsen mojlig- 
gor direkta jårnvågstransporter av god standard till och från  storre 
delen av Finland. Dess overføringskapacitet beråknas bli fordubblad 
under hosten 1973 genom insåttandet av en nybyggd 5-spårig tåg- och 
bilfårja.

Den trafikforbindelse, som foreslagits mellan U m eå och Vasa skulle 
mojliggora helårstrafik i m otsats till nuvarande fårjeled Um eå— Vasa. 
Den synes i hogre grad ån den nuvarande fårjeleden Um eå— Vasa —  
huvudsakligen en persontrafikled —  bli beroende av godstrafik for a tt 
vara trafikekonom iskt motiverad.
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Tyngdpunkten i handeln mellan Sverige och Finland ligger mellan 
orter i Syd- och M ellanfinland och orter i Syd- och Mellansverige, 
d. v. s. inom  Stockholm— N ådendal/Roslagen— Finland-ledernas naturli
ga trafikom råde. Skogsproduktem a från  N ordfinland (Kemi, Oulu, Ka- 
jaani, Kuopio etc.) till Syd- och Mellansverige, D anm ark och kontinen
ten har den naturliga vågen over H aparanda. Detsam m a galler transpor- 
terna från Luleå— Piteå-om rådet till Syd- och M ellanfinland. Den 
tånkta trafikforbindelsen Um eå— Vasa har dårfor enligt vår bedom- 
ning ett mycket litet naturligt trafikunderlag.

Transitering av exportgods over norska atlantham nar (Trondheim 
m. fl.) från  den finska exportindustrin skulle sannolikt m ota svårig- 
heter liknande dem  som finns for export till atlantham nar från  svenska 
industrier langs N orrlandskusten. Dessa u tnyttjar nåmligen denna våg 
i storre utstråckning endast under svåra isvintrar, vilket bifogade tabell 
over godsmångderna på jårnvåg (transitgods) mellan Sverige och Trond- 
heimsområdets ham nar for åren 1956— 1970 visar (se Bihang).

Enligt en undersokning, som SJ gjort for att u trona behovet for 
svenska industrier av Trondheim  som norm al utskeppningsham n for 
åretrunttransporter, fram håller de storre industriforetagen i N orrland 
bl. a.,

att egna ham nanlåggningar måste utnyttjas i forsta hand och i storsta 
mojliga utstråckning

att tillgången på låmpligt tonnage med onskade destinationer till olika 
lander och kontinenter år storre i Ostersjon ån i T rondheim som rådet och 

att totalkostnaderna vid skeppning via Trondheim  —  bl. a. på grund 
av de hogre norska speditions- och ham navgifterna —  inte år form ånli- 
gare ån via svensk hamn.

Om planerna på åretrunt-sjofart till och från Bottenvikens viktigare 
ham nar genomfors, m inskar vårdet av en fast landforbindelse ytterligare.

Enligt vår uppfattning synes vårdet av den tånkta forbindelsen inte stå 
i rimlig proportion till de kostnader som beråknas uppstå. D et år också 
m ycket osannolikt a tt trafikunderlaget inom overskådlig tid blir så stort 
a tt det m otiverar en jårnvågsforbindelse.

Stockholm den 19 oktober 1971

Lars Peterson

Ingemar Bdckstrdm
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BIHANG

Godsmångder på jårnvåg mellan Sverige och hamnar i Trondheimsfjorden 
(transitgods via Norge) åren 1956— 1970

Å r F rån  Sverige Till Sverige
Ton. tusental

1956 130 15
1957 65 0
1958 73 0
1959 54 0
1960 63 0
1961 47 0
1962 34 0
1963 79 4
1964 55 10
1965 57 11
1966 111 21
1967 46 6
1968 61 13
1969 55 13
1970 190 20

Statens vagverk:

Projektet avser byggande av en fast forbindelse mellan U m eå och 
Vasa m ed en sam m anlagd langd av c:a 130 kilom eter. D enna forbindelse 
skulle utgora en del av den s. k. Blå vågen. T re  principforslag skisseras 
i medlemsforslaget, namligen dels en broforbindelse, dels en vagbank 
sam t dels ett tunnelalternativ. M edlem sforslaget utm ynnar i a tt N or
diska rådet m åtte rekom m endera regeringarna i F inland, Sverige och 
N orge att i sam råd skyndsamt vidtaga åtgårder for a tt u treda m ojlighe
terna a tt bygga en landforbindelse over Kvarken och att på grundval av 
de foretagna utredningarna fa tta  principbeslut om planens forverkli- 
gande som ett sam nordiskt projekt.

F rågan om en fast forbindelse over K varken har varit forem ål fo r in • 
form ella overlaggningar i Helsingfors den 19 maj 1971 mellan de finska 
och svenska vågm yndigheterna. F rån  svensk sida fram holls dårvid att 
det syntes åndamålsenligt a tt till en borjan forsoka åstadkom m a en 
overslagsmassig beråkning av om fattningen av trafiken på en sådan for
bindelse och vidare m ed ledning av t. ex. sjokort gora en uppskattning 
av anlaggningskostnaderna fo r att dårefter kunna gora en grov bedom- 
ning av lonsamheten. Tilis denna forstudie foreligger torde det inte vara 
lampligt att foreta några detaljstudier i form  av t. ex. borrningar eller 
dylikt.

E huru vågverket bedom er att de resurser som kan kom m a att stållas 
till verkets forfogande under overskådlig tid fram åt måste disponeras 
for andra och mer angelågna åndam ål, har verket sålunda forklarat sig
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berett att tillsammans med den finska vagmyndigheten gora en forstudie 
m ed den omfattning, som har ovan skisserats. Vag- och vattenbyggnads
styrelsen i F inland har genom brev den 13 juli 1971 erhållit statens våg- 
verks bekraftelse på vad som från  svensk sida fram fordes vid de tidigare 
om nåm nda overlåggningarna i Helsingfors. I nyssnam nda brev, vari 
meddelades att kontaktm an i årendet utsetts vid vågverket, utgick verket 
från  att initiativ till ett forsta sam m antråffande mellan kontaktm ånnen 
skulle tas från  finsk sida, då form erna fo r utredningsarbetet nårm are 
skall diskuteras.

Stockholm den 25 oktober 1971

Per Olov Tjiillgren

Sjofartsverket:

Den godskvantitet som år 1970 omsattes over enbart de svenska bot- 
tenviksham narna låg i storleksordningen 10 m iljoner ton. K vantiteten 
torde fram  till år 1975 ha okat m ed cirka 30 procent och alltså då kom- 
mit upp i cirka 13 miljoner kronor.

A tt vidta åtgårder i form  av vagbank eller annat som forsvårar for
bindelsen mellan Bottenviken och Bottenhavet ter sig enligt sjofarts- 
verkets mening som uteslutet. Slussar år inte godtagbart från  sjofartens 
synpunkt knappast heller en bro. M ojligheterna a tt uppehålla tung in
dustri inom  den norra landsåndan skulle forsåm ras. A nnan industri lik- 
som hushållen fick fordyrade kostnader genom hojda brånslepriser m. m.

En fast forbindelse i form  av tunnel bor i och for sig gå a tt åstad- 
kom m a utan våsentligt hinder for sjofarten. Sjofartsverket vill dock ifrå- 
gasåtta om en sådan forbindelse m ed hånsyn till de stora investerings- 
kostnaderna år motiverad. F or de tunga transporterna till och från  de 
finska bottenviksindustrierna ter sig åven under svåra isforhållanden 
landtransport via Sverige inte som ett realistiskt alternativ. Exem plet i 
Tillågg 2 år tillåmpligt enbart for m ycket små såndningar.

Sjofartsverket avstyrker rekomm endationen.

Stockholm den 19 oktober 1971

E rik Severin
Bengt O. R ickard

Kommerskollegium:

Kollegiet har berett handelskam rarna i Sundsvall och Luleå sam t 
Nåringslivets trafikdelegation tillfålle avge yttrande i årendet. Overlåm- 
nande inkom na yttranden (se nedan) får kollegiet anfora foljande.
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Trafikdelegationen fram håller i sitt y ttrande att en fast forbindelse 
over Oresund ar en från  svensk sida m era angelagen fråga. D å m an dess
utom  i Finland redan beslutat uppdraga åt den finska regeringen att 
utreda K varkenprojektet finner delegationen att m an från  svensk sida 
bor avvakta resultatet av denna utredning innan m an engagerar sig i ett 
fram tidsprojekt av denna storleksordning. D enna uppfattning delas av 
handelskam m aren i Luleå.

Handelskam m aren i Sundsvall avstyrker forslaget och anser det m era 
angelåget att fo rbattra  isbrytarverksam heten fo r att skapa forutsattning- 
ar for åretruntsjofart i Bottenviken och Bottenhavet.

Kollegiet kan for sin del instam m a i vad trafikdelegationen och han
delskam maren i Luleå anfort om att m an bor avvakta den utredning som 
planeras i Finland innan m an vidtar ytterligare åtgårder i denna fråga.

Stockholm den 25 oktober 1971

Bertil Sward

G. v. W achenfeldt

Lånsstvreisen i Våsterbottens lan:

A tt ett avsevårt behov av trafik mellan Vasa och U m eå foreligger 
fram går av att fårjetrafiken mellan de båda ståderna alltsedan starten 
okat i synnerligen rask takt. Semester- och helgresenarer dom inerar vis
serligen, men en avsevård lastbilstrafik m arkerar ledens betydelse aven 
for de interregionala godstransportem a. Fårjeforbindelsens tillkomst har 
enligt lansstyrelsens uppfattning i hog grad stim ulerat kontakterna m el
lan Umeå- och Vasaregionem a.

N ågra tekniska eller ekonom iska hinder fo r en fortsatt snabb utveck- 
ling av fårjeledens kapacitet finns ej. Term inalanlåggningarna och till- 
fartsvagarna ar ej fullt utnyttjade och kan ytterligare utbyggas. Enligt 
lansstyrelsens mening kan varje nu forutsebar trafikvolym  aw ecklas ge
nom en okning av fårjeledens kapacitet.

E tt stort problem  utgor em ellertid vinterm ånaderna januari— april, då 
isen hindrar en regelbunden trafik. Isbrytarassistans i sådan om fattning 
att trafiken skulle ha kunnat uppråtthållas m ed rimlig reguljåritet, har 
hittills ej kunnat ifrågakom m a. Trafiken har av dessa skål varit nedlagd 
under isperioden. E tt årligen återkom m ande, flera m ånader långt av- 
brott i forbindelsen m inskar givetvis dess varde och betydelse fo r nå- 
ringslivet i de berorda om rådena.

I sam band med ett nårm are studium  av frågan om forbindelse mellan 
Vasa och Um eå —  sedd som ett renodlat transportproblem  —  bor dår
for enligt lansstyrelsens mening de tekniska och ekonom iska forutsått- 
ningarna for att året runt uppråtthålla en fårjetrafik  m ed tillfredsstål-
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lande reguljåritet klarlaggas. Aven om en isbrytare skulle anskaf fas 
uteslutande for detta åndam ål, skulle investeringskostnaden endast vara 
en bråkdel av kostnaden for en landforbindelse.

Frågan om forbindelse over N orra  Kvarken kan —  och bor —  emel- 
lertid ses från  vidare synpunkter an de snavt trafikekonomiska. Investe
ringar av den om fattning som medlem sforslaget innebar, få r  uppen- 
barligen regionalekonom iska verkningar både under den tid arbetena på
går och dårefter. Projektets storlek gor det till en fråga om resursfordel- 
ning på nationell nivå. Lånsstyrelsen anser det dårfor våsentligt a tt de 
regionalekonomiska effekterna av projektet utreds parallellt m ed de 
tekniska och transportekonom iska forutsåttningam a.

Lånsstyrelsen —■ som noterar att våg- och vattenbyggnadsstyrelsen i 
Finland och statens vågverk i Sverige utsett var sin kontaktm an fo r u t
redning av bl. a. frågan om en forbindelse over K varken —  anser dårfor 
a tt uppdraget bor utvidgas att om fatta åven regionalekonom iska bedom- 
ningar.

U tredningen bor arbeta mycket oversiktligt och dess ambitionsnivå 
anges genom ram ar i tid och anslag for dess arbete. U tredningens rap
port får sedan ligga till grund for beslut om det fortsatta arbetet.

Stockholm den 22 oktober 1971

Bengt L y  b erg

Ingem ar Dalgård

Lånsstyrelsen i Norrbottens lån:

Lånsstyrelsen vill fram hålla, a tt en trafikforbindelse mellan Vasa och 
Um eå kom m er a tt ha huvudsaklig betydelse for sodra Våsterbotten 
och sydligare delar av landet och endast i ringa grad berors trafikfor- 
hållandena i N orrbotten. Vid bedom ning av en led over K varken så
som hår foreslagits for a tt erhålla fast forbindelse mellen norra och 
mellersta Finland och isfria ham nar vid A tlanten vill lånsstyrelsen 
fram hålla att redan 1974 kom m er fast forbindelse mellan norra Finland 
och N ordnorge att foreligga genom våg Luleå— Bodo den s. k. Graddis- 
vågen, vilken då beråknas vara fårdigstålld, samt att planering av mel- 
lanriksvåg Luleå— Narvik på delen K iruna— Riksgrånsen pågår och att 
detta planeringsarbete beråknas foreligga hosten 1973.

Av remisshandlingarna fram går att finska riksdagen uttalat, a tt den 
forutsåtter att regeringen verkståller prelim inår utredning av den natio- 
nalekonomiska lonsamheten av en landsvågsforbindelse over Kvarken 
och de tekniska m ojligheterna a tt forverkliga projektet sam t de olika 
alternativa losningarnas inverkan på vattenforhållandena i Bottenviken.

Lånsstyrelsen vill dock fram hålla att vid denna utredning utover de
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lonsamhetsekonom iska och tekniska m ojligheterna a tt forverkliga p ro
jektet bor betydande vikt laggas vid utredning avseende vilken inverkan 
ett byggnadsforetag av har planerad art skulle kom m a att få på for- 
hållandena i Bottenviken. V idare bor uppm arksam m as att negativa 
effekter for m ojligheterna att uppråtthålla året runt sjofart kan uppstå 
liksom att en forbindelse kan innebåra risk for starkare naringslivstill- 
våxt i Bottenhavsregionen på Bottenviksområdets bekostnad.

Lånsstyrelsen år av regionalpolitiska synpunkter tveksam till vårdet 
av den diskuterade forbindelsen och får for sin del foreslå att det i 
aw ak tan  på a tt den av finska regeringen aviserade utredningen forelig
ger bor m edlem sforslaget ej tillstyrkas.

Luleå den 12 novem ber 1971

R. Lassinantti

G. Borje Åstrom

Umeå stad, kommunstyrelsen:

Turistnåm nden i U m eå har i skrivelse den 8 septem ber 1969 fram - 
hållit onskvårdheten av, att forbindelsen på alla plan (turistiska, kultu
rella, industriella o. s v.) uppråtthålls och utvecklas m ellan ståderna 
Vasa och Umeå.

Stadsfullmåktige i U m eå har vid sam m antråde den 16 februari 1970 
§ 35 uttalat, att staden onskar, att sam arbetet over K varken ytterligare 
skall utvecklas.

H årav fram går att kontakterna mellan svenska och finska kom m uner 
år mycket god och ett fruktbringande sam arbete over Kvarken sker på 
flera områden.

Samtidigt m åste konstateras att ingenstans i N orden torde två så stora 
befolkningscentra som U m eå och Vasa under vissa delar av året helt 
sakna direktforbindelse m ed varandra. Kom m unstyrelsen finner det dår
for som synnerligen angelåget, a tt trafikforbindelserna m ellan Vasa och 
Um eå snarast forbåttras.

I borjan av 1969 fram lades en svensk utredning i hithorande frågor, 
Kvarkenutredningen 1969. U tredningens m ålsåttning var att ge underlag 
for bedomning av huruvida behov av en fast vinterforbindelse U m eå—  
Vasa existerar.

U tredningen konstaterar att handelsutbytet med F inland kan våntas 
successivt oka i omfattning. F jårrtransporterna m ed lastbil till F inland 
kom m er a tt oka relativt ån mer. T ransporterna m ed fårja  okar kraf- 
tigare ån transporterna landvågen over H aparanda.

2—750230. Nordiska rådet. Supplementband
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Om m an beaktar kostnadslaget fo r transporter over K varken i jåm- 
forelse med kostnadslaget for andra transportalternativ for lastbilstra- 
fiken till Finland erhålles en positiv bild av linjen Um eå— Vasas kon- 
kurrensmojligheter. U nder forutsåttning att fraktsåttningen fo r andra 
transportalternativ inte vasentligt sanks torde linjen Um eå— Vasa kun
na råkna med en vasentlig okning av godstrafiken i sitt trafikunderlag. 
D etta utan att beakta den samhållsekonomiska onskvardheten av att 
fjårrekipagen valjer att gå over K varken i stållet for via H aparanda.

Kommunstyrelsen vill alltså starkt fram hålla angelågenheten av att 
trafikforbindelserna mellan U m eå och V asa forbåttras och utokas for 
att dårm ed fråm ja industriella, kulturella, turistiska och andra kon
takter mellan ståderna. Forslaget om en landforbindelse bor sjalvfal- 
let kvarstå som en alternativ losning av trafiken over Kvarken. Man 
måste dock soka klarlågga och allvarligt overvåga de ekonom iska foljd- 
verkningarna av en landforbindelse over Kvarken.

H am ndirektoren har den 20 septem ber 1971 avlåm nat yttrande, vilket 
bilågges (se nedan).

Kommunstyrelsen vill kraftigt understryka ham ndirektorens bedom 
ning av att kostnaderna for tånkta landforbindelser måste baseras på 
om fattande grund- och djupundersokningar langs de tånkta vågstråck- 
ningarna. Erforderliga undersokningar kom m er att bli både tidsodande 
och kostnadskråvande.

Kommunstyrelsen finner starka regionalpolitiska skål tala for ett vid
gat sam arbete på olika om råden mellan de nordliga delarna av Sverige 
och Finland. G oda kom m unikationer år dårvid av stor betydelse.

Kom munstyrelsen anser dårfor att alla kraftinsatser från  såvål svensk 
som finsk sida bor såttas in for att m ojliggora en åretrunttrafik  mellan 
Um eå och Vasa. M ed hånsyn till de stora investeringskostnader som en 
landforbindelse torde innebåra ifrågasåtter kommunstyrelsen om inte 
projektet bor bedomas i sitt regionalekonom iska sammanhang. A lterna
tivt till en landforbindelse år en utbyggnad av sjoforbindelserna till åre t
runttrafik.

Umeå den 3 novem ber 1971

Kommunstyrelsen 

Torsten W. Persson 

Vice ordforande

Sten Lovgren  

Stadssekreterare
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Umeå hamnforvaltning:

Sjotrafikleden m ellan Vasa och Um eå år den i sårklass kortaste m el
lan Sverige och F inland och uppgår endast till c:a 55 sjomil eller drygt 
100 km. Befintliga sjotrafikleder mellan Sverige och F inland vid Sodra 
K varken år m er ån dubbelt så långa. F årjetrafik  med m oderna bilfårjor 
har forekom m it mellan U m eå (Umeå utham n) och Vasa (Vasklot) sedan 
år 1965.

År 1965 var passagerareantalet c:a 74 000, fraktade personbilar c:a 
9 000 och lastbilar 276 st. M otsvarande siffror var for år 1970: antal 
passagerare c:a 260 000, personbilar 27 300 och lastbilar knappt 2 000. 
I 1970 års siffror inkluderas åven siffrom a for fårjetrafiken U m eå—  
Jabokstad. Samtliga fårjo r i trafikleden har låg isklass, varfor trafiken 
hittills tvingats upphora årligen under m ånaderna januari— april.

Fårjetrafiken har sålunda under de sista sex åren m er an tredubblats 
betraffande passagerare- och personbilsantalet och sjudubblats betraf - 
fande lastbilarnas antal. D et med lastbilam a befordrade godset var år 
1965 knappt 3 000 ton och år 1970 drygt 21 000 ton —  således foreter 
åven denna trafik en sjudubbling.

Om fårjo r av god isklass, finsk isklass 1: A  eller kraftigare, insåttes 
på leden i fråga kan forutses att trafiken kan hållas igång praktiskt ta 
get året om, under forutsattning att passning av havsisbrytare forekom 
mer inom N orra K varkenom rådet, och detta kan i sin tu r forutsåttas 
leda till en ytterligare stark okning av trafikom slutningen —  specieilt 
vad gåller antalet lastbilar och dårm ed foljande godsomslutning.

I rubricerade medlemsforslag med tillhorande tillågg fram hålles bl. a. 
vårdet av ordnandet av en fast forbindelse over N orra Kvarken och dess 
avgorande betydelse fdr ett effektivt och ekonom iskt u tnyttjande av 
Blå vågen. M an har gjort kostnadsberåkningar, som visar att billigaste 
projektlosningen utgores av tunnelbygge som skulle kosta c:a 340 m il
joner svenska kronor. Broprojektet skulle kosta c:a 390 m iljoner svens
ka kronor och vågbanksprojektet c:a 435 m iljoner svenska kronor.

D et fram hålles vidare att kostnaderna fo r samtliga alternativ med 
nutida tekniska hjålpm edel kan exakt beråknas och att det ”konsta- 
terats på flera håll, a tt de foretagna kostnadsberåkningarna år hållbara 
och såkert anger kostnadernas storleksordning” (se Tilldgg 1).

En flyktig kontroll av t. ex. vattendjupuppgifterna i svenskt sjokort 
visar dock att vattendjupet i Ostra Kvarken, den kortaste tånkbara vå
gen med m er ån 10 m eter djup, har betydligt långre distans ån som 
uppgives. D årtill kom m er att djupet i V åstra Kvarken vid kortast tånk
bara vågstråcka på en distans av c:a 2 km. varierar mellan 30— 40 m eter 
enligt sjokortet. Betydligt storre djup kan åven tånkas forekom m a, enår 
lodskotten år ganska fåtaliga.

For att erhålla en serios bedom ning av kostnaderna for foreliggande
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vagalternativ m åste givetvis grundliga grund- och djupundersokningar 
utforas langs de tånkta vagstrackningam a. Innan så skett kan knappast 
forslaget i fråga bli forem ål for allvarliga overvåganden. E rforderliga 
undersokningar år dock tidsodande och kostnadskråvande. Ingenjor 
Seppo Saari har i Tillågg 1 angivit a tt ”enbart Kvarkenprojektets 
undersokning kostar kanske 10— 15 m iljoner mark. Beloppet å r  så pass 
stort, a tt det fortjånar en egen lonsamhetskalkyl eller granskning” .

I  aw ak tan  på a tt ovan nåm nda lonsamhetskalkyl eller granskning 
eventuellt kan kom m a till stånd, som i sin tu r eventuellt kan leda till 
praktiskt handlande i Kvarkenvågfrågan, anser jag det enda vettiga vara 
att alla goda krafter, som år intresserade av Kvarkentrafiken, forenas i 
gem ensamma anstrångningar for åstadkom m ande av låm pliga fartygs- 
enheter m ed tillråckligt god isklass for hållande av Blå vågens sjovågdel 
oppen året runt.

U m eå den 20 september 1971

G. H olm quist 
H am ndirektor

Vasternorrlands och Jåmtlands låns handelskammare:

Alla åtgårder som leder till a tt forbindelserna over Bottenviken och 
Bottenhavet forbåttras år enligt handelskam m arens mening vålkomna. 
Bristen på kapital kråver dock en prioritering.

H andelskam m aren anser det som m era angelåget att forbåttra  is- 
brytarverksam heten och på så sått skapa forutsåttningar fo r en året- 
runt-sjofart i Bottenviken och på Bottenhavet.

M ed anledning hårav få r handelskam m aren avstyrka det våckta for
slaget om en trafikforbindelse mellan Vasa och Umeå.

Sundsvall den 8 oktober 1971

V asternorrlands och Jåm tlands låns handelskam m are 

Eje Mossberg

Per-Richard M olén

Norrbottens och Våsterbottens låns handelskammare:

M ellan U m eå och V asa finnes ett flertal fårjo r som ombesorjer trafi
ken. Vissa vintrar har biltrafik på isen forekom m it. Aven flygforbindel- 
ser mellan U m eå och Vasa finnes att tillgå.

H andelskam m aren har i tidigare rem issyttranden over bl. a. lands-
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vagstransporter over landgrånsen till N orge från handelskammarens 
verksamhetsområde fram hållit a tt någon storre anvåndning ur godstra- 
fiksynpunkt icke kunde forvantas m edan dårem ot turisttrafiken såkerli- 
gen skulle utnyttja vågarna.

I håndelse av en fast forbindelse mellan Vasa och U m eå skulle gods
trafiken sannolikt ej fortsatta våsterut utan for vidare resa anvånda 
riksvåg E 4. I annat sammanhang har handelskam m aren att taga ståll- 
ning till frågan om vintersjofart på bl. a. Bottenviken.

Av rem isshandlingarna fram går att finska regeringen få tt i uppdrag 
a tt verkstålla en prelim inår utredning angående den nationalekonom iska 
lonsamheten av en landsvågsforbindelse over Kvarken samt de tekniska 
m ojligheterna att utfora projektet.

Handelskam m aren finner att med hånsyn till denna utredning och då 
årendet inrym m er en m ångd sporsmål av stor ekonomisk vikt den finska 
utredningen bor aw ak tas innan en svensk utredningsapparat igångsåttes.

Luleå den 18 oktober 1971

N orrbottens och Våsterbottens låns handelskam m are 

E lf rid Oman

Å ke  Tålilin

Umeå juniorhandelskammare:

1. En vågforbindelse over Kvarken och utbyggnad av Blå vågen till 
Mo i Rana i Norge, mojliggor snabba och enkla transporter från finska 
industricentra till isfri atlantham n. Den cikade trafiken langs Blå vågen 
skulle utan tvekan ha en stor betydelse for servicenåringen i mellersta 
N orrland. En positiv effekt vore vidare, a tt den del av den finska gods
trafiken som nu belastar det hårt anstrångda syd- och mellansvenska 
vågnåtet, i stållet kan ledas genom glest befolkade delar av Nordsverige 
och Nordnorge. Bortsett från  kortare avsnitt år Blå vågen redan nu 
dimensionerad for betydligt storre trafikunderlag ån dagens.

2. En kvarkenvåg skulle innebåra att industrilokaliseringen i norra 
Sverige blev m era attraktiv  m ed hånsyn till billigare och snabbare 
transporter. En utbyggnad av ham nen i Mo i Rana, som torde bli folj- 
den av en vågforbindelse over Kvarken, skulle genom att fbrbilliga 
transporterna från nordsvenska industricentra till isfri ham n stårka 
dessa centras konkurrenslåge.

3. En vågforbindelse skulle starkare knyta samman de nordligaste 
regionerna i Finland, Sverige och N orge, som alla brottas m ed likartade 
sysselsåttningsproblem. Regionen Skellefteå— U m eå— Ornskoldsvik skul
le tillsammans med regionen Kokkola— Vasa kunna utvecklas till en
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nordlig industriregion, som kan balansera sydligare belågna industri
centra, och på lång sikt m otverka avfolkningen i berorda landsåndar.

4. Sysselsattningslaget i de aktuella regionerna i samtliga berorda 
lander ar anstrangt, och ett brobygge skulle innebara ett mycket vasent- 
ligt tillskott av arbetstillfållen under ett flertal år.

5. Turismen i de berorda regionerna fråm jas utan tvekan av de for- 
battrade kom m unikationer som blir foljden av ett brobygge.

6. N aturgas anses av m ånga vara vårt fram tidsbrånsle både ur ekono- 
misk och miljosynpunkt. Redan nu finns beslut om att bygga en pipeline 
från  sovjetiska kallor till Tam m erfors. I samband m ed ett brobygge 
skulle m an relativt enkelt och billigt kunna forlånga denna pipeline till 
Sverige.

M ot bakgrund av ovanstående synpunkter anhåller U m eå juniorhan- 
delskammare vordsam t om att N ordiska rådet m åtte besluta om att 
stodja en allsidig utredning om forutsattningarna for en fast vågforbin
delse, i forsta hand bro, over Kvarken.

Umeå den 9 oktober 1971

U m eå juniorhandelskam m are 

Lennart Karlsson 

President

Nåringslivets trafikdelegation:

Nåringslivets trafikdelegation har icke anledning betvivla att byggan- 
de av den ifrågasatta trafikforbindelsen i åtskilliga avseenden skulle 
kunna m edfora fordelar for trafikanterna i de nårm ast berorda lands- 
delarna. Den av m otionårerna åberopade —  på uppdrag av Sodra 
Osterbottens landskapsforbund i augusti 1970 fram lagda —- utredningen 
behandlar ett flertal av de i årendet centrala frågestållningarna men 
dessa kan likvål icke på långt når anses tillråckligt belysta. Av remiss- 
handlingarna fram går åven att riksdagen i det land som torde ha den 
storsta nyttan av den ifrågasatta forbindelsen —  Finland —  år 1971 
beslutat uppdraga åt den finska regeringen a tt verkstålla en prelim inår 
utredning angående den nationalekonom iska lonsamheten av en lands- 
vågsforbindelse over Kvarken sam t de tekniska m ojligheterna att utfora 
projektet.

M ot bakgrund hårav och då det for Sveriges del måste anses ange- 
lågnare att forst få till stånd en fast forbindelse over Oresund forefaller 
det trafikdelegationen vålbetånkt att forst låta den finska regeringen yt
terligare klarlågga forutsattningarna for Kvarkenforbindelsen, innan
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man från svenskt ansvarigt håll narm are engagerar sig i e tt framtids- 
projekt av denna storleksordning.

Stockholm den 4 oktober 1971

Nåringslivets trafikdelegation 

Ingemar Blennow
Gunnar H immelstrand

Vasterbottens turisttrafikforbund:

Den tånkta fasta trafikforbindelsen mellan Um eå och V asa tjånar 
fråm st ett region- och transportpolitiskt syfte. K nappast någon insats av 
kant slag på kom m unikationsom rådet kan, i just det hår om rådet, med 
samma resursanspråk ge ett jåm forbart resultat. T ånkbara projekt i 
samma sektor i Sverige skulle kunna vara ett motorvågsbygge till Umeå, 
en forlångning av kustbanan från  H årnosand till U m eå och kanske upp- 
forandet av en storflygplats som term inal for ett system av anslutnings- 
trafik till andra fålt. M en inget av dessa projekt torde få en tillnårmelse- 
vis lika gynnsam effekt for regionen som Kvarkenprojektet.

Turisttrafikens eller rekreationspolitikens del i detta speciella kom- 
munikationsm onster ar naturligtvis mycket liten. Forbundet år emeller- 
tid angelåget om att fram hålla att det kanske från just rekreationspoli- 
tisk synvinkel år viktigare att ha goda kom m unikationer från  sodra 
Sverige till regionen ån från  Finland. En eventuell svensk samhållsin- 
vestering i Kvarkenprojektet få r dårfor inte leda till minskade anslag 
till transportlosningar av annat slag for Vasterbotten.

Det år ingen tvekan om att varje åtgård som har till syfte a tt for- 
enkla och snabba upp forbindelsen mellan U m eå och Vasa skapar ett 
okat resande. Egentligen har mycket litet åstadkom mits av nåringspo- 
litisk betydelse når det galler trafiken over Kvarken på senare tid, i 
form  av flyg- eller båttransporter. Flygforetaget F innair brottas med 
svåra problem , och trafikunderlaget år enligt bolagets egna uttalanden 
bedrovligt. Fårjetrafiken kan endast uppråtthållas under sommarhalv- 
året och karakteriseras dessutom av en vål konventionellt upplagd tra 
fik med lokalintressena starkast betonade.

Det forslag som hår foreligger, en fast Kvarkenforbindelse, faster 
onekligen ogonen på de viktiga trafikpolitiska vinster som uppenbarligen 
finns inom råckhåll. M en troligen kan dessa vinster till en viss men dår
for inte obetydlig del inhåm tas genom att forbåttra  forutsattningarna 
for trafiken inom m er konventionella expansionsramar. F årjo r klassade 
for isgång år ett medel, effektivare isbrytartjånster ett annat. A tt sjo- 
trafiken hålles oppen året runt år ett helt sjålvklart krav. Allt som kan 
goras for att gora flygtransporten attraktivare mellan V asa och U m eå 
år också angelåget; i forsta hand galler det att form å de svenska myndig- 
betem a att sånka flygplatsavgifterna i Umeå. De år for hogt satta i
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jåmforelse m ed flygplatsavgiftem a i M alm o for trafiken på Kopenham n.
V asterbottens turisttrafikforbund ar mycket positivt till frågan om en 

fast Kvarkenforbindelse. Forbundet håvdar, att som marginella foreteel
ser skulle turisttrafiken och turistnåringen få mycket stor tillvåxt under 
inflytande av forbindelsen. Den våsterbottniska fjållvårlden och stora 
delar av inlandet, som hittills år tåmligen obetydligt utnyttjade resurser 
for turism och friluftsrekreation, skulle med Kvarkenforbindelsen få ett 
mycket storre varde. Effekten på de sysselsatta inom  turist- och service- 
nåringarna får också bedom as bli mycket gynnsam.

Betråffande låmpligheten av forbindelsen i form  av en bro, en tunnel 
eller en vagbank avstår forbundet från  att lågga några synpunkter an- 
nat ån den att en vagbank såkerligen har de allra storsta negativa ef- 
fekterna från  naturvårdspolitisk synpunkt.

Um eå den 12 oktober 1971

V asterbottens turisttrafikforbund 

Zolo Ostlund  

Ordforande
Lars Florin 

Turistintendent

Svenska åkeriforbundet:

U tan att gå in på detaljer i forslaget eller en bedom ning av for- och 
nackdelar hos de tånkbara tre tekniska losningarna —  tunnel, bro eller 
vagbank —  kom m er forslaget enligt forbundets uppfattning att få be
tydelse for transporter mellan Finland, Sverige och Norge. Således går 
nu en icke ringa tung landsvågstrafik soderifrån genom norra Sverige 
på E 4  over H aparanda— Torneå till Finland. En fast forbindelse over 
Kvarken skulle avsevårt forkorta transportavstånden och få betydelse 
for bl. a. transport av tim m er från  Osterbotten till industrier i Umeå- 
och Ornskoldsviksområdena. Sannolikt skulle en fast vågforbindelse 
over Kvarken m edfora okad godstrafik av fårdiga produkter från  F in
land over Um eå— Ornskoldsvik— Sollefteå— Ostersund till Trondheim  
och således bidraga till en okad trafik  på denna altantham n. Dessutom 
skulle som påpekats i forslaget, en fast forbindelse utgora ett centralt 
led i Blå vågenprojektet.

Forbundet tillstyrker dårfor forslaget om utredning av mojligheterna 
nit bygga den ifrågavarande landforbindelsen.

Stockholm den 26 oktober 1971

Svenska åkeriforbundet 

Ivan Sjunnebo
Sven-O lof Elm
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Medlemsforslag
om en nordisk rehabiliteringsanstalt i Rovaniemi

Vcickt av M ikko  Jokela, A ili Laitinen och Saimi Åiiri)

BI LAG  A 1

Yttranden over medlemsforslaget 

F i n l a n d

Social- och halsovårdsministeriet1:

Till foljd av den gynnsam m a utvecklingen av tuberkulossituationen 
forutsattes tuberkulospatienternas rehabilitering inte langre behova 
lika om fattande åtgårder som forut. Till minskningen av behovet av 
rehabiliteringstjanster har bidragit flera sam tida utvecklingstendenser, 
bl. a. effektiverad behandling och andrad åldersstruktur hos patien- 
terna. F or andra lungsjukdomars vidkom m ande ar rehabiliteringslaget 
uppenbarligen fortfarande svagare. M ed undantag av medicinsk reha
bilitering iir det emellertid nu for tiden knappast skal att utveckla skilda 
rehabiliteringstjanster for lunghandikappade, vilka borde anvånda for 
alla handikappade generellt avsedda rehabiliteringsformer.

Produktionen av rehabiliteringstjanster for norra  Finland har huvud- 
sakligen centraliserats till Uleåborg, dår Tuberkulos- och lunghandi- 
kappades forbund uppråtthåller rehabiliteringsanstalter fo r invalider. I 
Merikoski yrkesskola pågår en om fattande utvidgning. E fter dess full- 
bordande kom m er man sannolikt att oka arbetsklinikens kapacitet.

F rågan om vilka sårskilda fordelar m an skulle nå genom en anstalt 
på nordisk bas har inte utretts. Om det år fråga om en sådan verksam- 
het, som i varje fall nodvåndigtvis behovs skilt i samtliga nordiska lan
der, kan en sådan losning inte specieilt forordas. Dessutom skulle 
språksvårigheter våsentligt kunna forsvåra anstaltens verksamhet. Om 
m an avser att inråtta en sådan anstalt, som forutom  finlåndare också 
skulle anlitas av den finskspråkiga minoritetsbefolkningen i de nordliga 
delarna av Sverige och Norge, anser social- och hålsovårdsministeriet 
att man borde utreda, huruvida denna uppgift kunde ålåggas de i U leå
borg redan verksamma anstalterna.

Med hånvisning till det ovan anforda anser social- och hålsovårds
ministeriet. att ifall m an beslutar foretaga det i medlem sforslaget av-

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt frå n  fin sk a .



42 A 396/s: Bilaga 1

sedda utredningsarbetet, detta borde utvidgas till a tt om fatta alla som 
ar i behov av rehabilitering.

Helsingfors den 30 augusti 1973

Seija Karkinen  
Social- och hålsovårdsm inister

Pekka Ojala 
Avdelningschef

Folkpensionsanstalten:

N ordkalottens invånare lever jåm fort med de nordiska folken i ovrigt 
under såval biologiskt som socialt egenartade betingelser. En påtaglig 
olågenhet innebar for denna befolkning de långa avstånden till sådana 
betjåningspunkter av olika slag, som i storre om fattning står till buds 
i sydligare landsdelar.

D et år i princip meningsfullt att såvitt mojligt inforskaffa gemen- 
sam m a erfarenheter av betjåningsform er ågnade att befråm ja hålsotill- 
ståndet och arbetsforheten hos den i norr bosatta befolkningen. A llm ånt 
kånda fakta angående finlåndska forhållanden talar också for att man 
bor klarlågga behovet av en inråttning, som tillhandahåller rehabilite
rings- och rekreationstjånster i rovaniem itrakten. D et foreliggande fo r
slaget år emellertid så generellt utform at, att det knappast ger en till
råckligt klar bild av saken.

Innan forslaget upptas till fordjupad behandling borde låget ånyo 
kartlåggas, med beaktande av åtminstone foljande frågor:

—  områdets geografiska avgrånsning
— N ordkalottens befolkningsunderlag, dess struktur och morbiditet
—  fordelningen, om fattningen och arten av tillbuds stående service 

inom varje sårskilt lands om råde
—  respektive lånders social- och i synnerhet medicinalpolitiska planer 

samt tidtabellen for planernas forverkligande
—  kalottom rådets påvisbara brister, deras art och om fattning
—  en nårm are beskrivning av den foreslagna anstaltens uppgifter och 

dess mojligheter till sam arbete m ed Lapplands centralsjukhus åven- 
som med andra på rehabiliteringens om råde verksam m a inråttningar

— frågan hur de norska, svenska, finska och samiska invånarnas jåm- 
stålldhet båst kan garanteras

—  vilka andra allm ånna eller enskilda projekt som planeras for det 
ifrågavarande om rådet

—  frågan huruvida den planerade inråttningen från  borjan eller senare 
borde kunna erbjuda rehabiliterings- och rekreationstjånster åven 
åt hjårthandikappade.

Folkpensionsanstalten finner det befogat, att m an fortsåtter arbetet 
med att planlågga en gemensam nordisk rehabiliteringsanstalt, och 
ståller sig principiellt positiv till att man gor utredningar i anslutning till 
den fram lagda planen, men anser sig i årendets nuvarande skede inte 
kunna fatta ståndpunkt till ett eventuellt forverkligande av forslaget.
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Vid behov kan Folkpensionsanstalten, som besitter sakkunskap på reha
biliteringens område och bland annat innehar en central fo r rehabilite- 
ringsforskning, bistå med expertis i planeringsarbetet.

Helsingfors den 3 oktober 1973

Folkpensionsanstalten 
Jaakko Pajula

A h ti Fredriksson

Lånsstyrelsen for Lapplands lan1:

Tuberkulos- och lunghandikappades forbund i Finland samt social- 
och hålscvårdsavdelningarna vid lånsstyrelserna fo r Uleåborgs och 
Lapplands lån har alltsedan borjan i m era ån ett år enståmmigt verkat 
for att åstadkom m a en sådan rehabiliteringsanstalt i rovaniem itrakten. 
P rojektet har fått oreserverad tillslutning, em edan en sådan anstalt år 
nodvåndig for kalottom rådet, och av denna anledning ansluter vi oss 
varm t till det i medlemsforslaget stållda forslaget och till den dåri an- 
forda motiveringen.

Rovaniemi den 6 augusti 1973

Reino Sarvola 
Tf. avdelningschef

Aino Yliruokanen  
Lånslåkare

Tuberkulos- och lunghandikappades forbund r.f.1:

Tuberkulos- och andningsorgansjuka, och bland de sistnåmnda i 
synnerhet astm atikerna, år i ståndigt behov av olika rehabiliterings- 
tjånster, vilka m an inte kan få  i tillråcklig utstråckning vare sig inom 
sjukhusvåsendet eller inom den oppna hålsovården. Sådana tjånster år 
olika med efterrehabiliteringen sam m anhångande tjånster och special- 
handledning. Situationen år likartad åven betråffande hjårtsjuka. Sår
skilt svårt år låget inom kalottom rådet, dår behovet av dessa tjånster 
år exceptionellt stort.

Tuberkulos- och lunghandikappades forbund r.f. har inom kalott
om rådet i somm artid verkstållt rehabiliterings- och rekreationskurser 
for barn i skolåldern i hyrda utrym m en i Ranua. Behovet av sådan 
verksamhet tycks oka fortfarande. Tilis vidare har rekreationsverksam- 
heten i norra Finland om fattat endast friska barn i fam iljer med lung- 
sjukdomar. men man forsoker utvidga verksamheten till a tt också om- 
fatta barn som lider av astma. F or detta åndam ål behover m an emel- 
lertid speciella utrymmen, vilka bor planeras så, att verksamheten ock
så kan komma att om fatta rehabiliterings- och rekreationstjånster for 
vuxna, uttryckligen for tuberkulos-, andningsorgan- och hjårtsjuka.

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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D et nu tagna initiativet har enligt vår uppfattning dikterats av nod- 
våndigheten. Vi har uppfattat a tt detta forslag enbart om fattar en an
stalt som producerar rehabiliterings- och rekreationstjånster och till 
vilken m an skulle kunna ta personer från  hela kalottom rådet, d. v. s. 
forutom  från  Finland aven från Sverige och Norge. I fråga om  kom- 
munikationsforbindelserna skulle en anstalt i rovaniem itrakten enligt 
vår åsikt också vara den ratta  losningen. A nstalten borde emellertid 
inte utvecklas så, a tt den också alstrar tjånster som hor till den yrkes- 
massiga rehabiliteringen eller sjukvården, u tan  dessa speciella tjånster 
borde skaffas från  inom sagda om råde redan verksamma sjukvårds- 
centra och yrkesmåssiga utbildningscentra. Dessutom borde anstalten 
till a tt borja med planeras som tåmligen liten, for a tt inga stora in- 
vesteringsfel skall kunna ske och fo r att anstalten på grundval av er- 
hållna erfarenheter och forekom m ande nya behov skall kunna utvecklas 
till en åndamålsenligast mojlig rehabiliterings- och rekreationsanstalt 
som kom pletterar det befintliga hålsovårdssystemet.

Helsingfors den 13 augusti 1973

Tuberkulos- och lunghandikappades forbund r.f.

Tauno Laes
Kalevi Vatanen

Invalidforbundet r. f:

Invalidforbundet r.f. onskar fåsta uppm årksam het vid att m ed av- 
seende på rehabiliteringsservicen tuberkulos- och lunginvaliderna i 
Lappland ej utgor någon separat grupp, utan alla handikappade och 
sjuka i Lappland, som ar i behov av rehabilitering, befinner sig gene- 
rellt i svagare stållning ån m edborgarna i mellersta och sodra Finland.

E fter en av m yndighetem a foretagen grundlig behovsundersokning 
har Invalidforbundet r.f. m ed anledning hårav tagit initiativ till ett p ro
jekt till Lapplands rehabiliteringscentral, vid vars verksam het det fore
kom m ande behovet av rehabilitering skulle beaktas i storsta mojliga 
om fattning och vars forlåggningsort skulle vara Rovaniemi stad, som 
redan reserverat låmplig tom t for åndamålet. Anstaltens grundlågg- 
ningsplan och den i invalidvårdslagen avsedda ansokningen om special- 
vårdsanstalt behandlas fo r narvarande av olika statsmyndigheter.

Ifall nordiskt sam arbete inom nordkalottom rådet anses vara ånda- 
målsenligt i fråga om rehabiliteringen, torde planen på Lapplands re
habiliteringscentral kunna utvecklas så, a tt åven de i framstållningen 
anforda synpunkterna och de ovriga nordiska låndernas behov blir 
beaktade. Planen erbjuder avsevårda mojligheter a tt bereda åven andra 
ån medicinska rehabiliteringstjanster. D årem ot år det enligt Invalid
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forbundets åsikt ej åndamålsenligast, a tt rehabiliteringstjanster skapas 
gruppvis, såsom i m otionen foreslås.

Med anledning av det ovanstående bifogar Invalidforbundet r.f. p la
nen fo r grundandet av Lapplands rehabiliteringscentral och ber F in
lands delegation i Nordiska rådet fåsta speciel 1 uppm årksam het vid de 
dari fram lagda synpunkterna på behovet av rehabilitering och speciella 
losningar (hiir ej tryckta).

Helsingfors den 13 juni 1973

A im o O. Aaltonen  
O rdforande

M . J. Våyrynen  
Verksam hetsledare

Finlands låkarforbund1:

F orbundet konstaterar, att den i forslaget ingående tanken om att 
m an måste forsoka kraftigt oka tillgången av inom N ordkalotten bo- 
satta handikappade till rehabiliterings- och rekreationstjånster år i rått 
hog grad vård understod. D å em ellertid sårskilt tuberkulos fo r når- 
varande redan år en minskande sjukdom, onskar forbundet i detta 
sammanhang fåsta uppm årksam het vid att den redan befintliga be
handlingskapaciteten åven som okningen av ifrågavarande kapacitet 
också borde kunna riktas till rehabiliteringen av åven andra personer 
forutom  tuberkulos- och lunghandikappade. I detta avseende anser 
forbundet i synnerhet rehabiliteringen av ledgångsreum atismpatienter 
som angelagen.

Samtidigt som Finlands låkarforbund m eddelar a tt forbundet till- 
styrker forslaget om en rekom m endation till Finlands, Norges och 
Sveriges regeringar, konstaterar forbundet med hånvisning till det ovan 
anforda, att forslaget om en nordisk rehabiliteringscentral for tuber- 
kulos- och lunghandikappade enbart år ett av de m ånga aktiviteter 
som ar gemensamma for m ånniskorna bosatta inom N ordkalotten.

Helsingfors den 17 juli 1973

F or styrelsen for Finlands låkarforbund 
Juhani S. A ho  
Viceordforande

Kaarina Sarvilinna 
Sekrelerare

Komniunalforbundet for Lapplands centralsjukhus1:

I m ånga sam m anhang har det under senare tid kom m it fram , att an- 
talet patienter som behover rehabilitering inom om rådet for Lapplands 
centralsjukhus år rå tt stort. Tendensen att hår insjukna i sjukdom ar i

1 Y ttra n d e t  o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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ryggraden, rorelseorganen och lungorna ar såsom m an vet storre an i de 
ovriga delarna av vårt land. U ppenbarligen foranleds detta av klimat- 
forhållandena, naringsfaktorerna samt av m ed yrkena forenade svåra 
forhållanden. I fråga om rehabilitering ar invånam a i vårt lands nord
liga delar i en betydligt såm re stållning i jåm forelse m ed invånam a i 
landets sydliga delar. P å  Lapplands låns om råde verkar nufortiden endast 
några till sjukhus eller hålsovårdscentraler horande små rehabiliterings- 
enheter, vilkas kapacitet knappt råcker till a tt endast skota patienterna 
som vårdas på sångavdelningarna. Poliklinisk rehabilitering av personer 
utanfor vårdanstalten har man inte kunnat ge praktiskt taget alls. Tyvårr 
kan m an inte se någon forbåttring av rehabiliteringen inom ram en for 
tie for narvarande verksamma systemen åtminstone under de nårm aste 
tio åren. D årfor skulle det vara mycket onskvårt a tt snarast mojligt 
på om rådet av Lapplands lån kunna inråtta en rehabiliteringsanstalt som 
Lir m odernare och har betydligt storre kapacitet ån de nuvarande ringa 
i jhabiliteringsavdelningarna. P å  grund av sitt centrala geografiska låge 
och sina goda trafikforbindelser åt alla håll tycks Rovaniemi vara den 
basta orten for anstaltens placering.

Personer som skall rehabiliteras, i synnerhet tuberkulos- och lung
handikappade, hor på grund av åtfoljande och parallella sjukdom ar 
till en viss riskgrupp, av vilken anledning det år viktigt a tt det i rehabili- 
teringsanstaltens om edelbara nårhet finns en tillråckligt effektivt och 
mångsidigt verkande sjukhusanstalt fo r allm ånna sjukdom ar. I Rova
niemi finns Lapplands centralsjukhus, som handhar sjukvårds- och 
forskningsarbetet under ledning av speciallåkare. Betråffande forelig- 
gande årende år det viktigt att konstatera, a tt Lapplands centralsjukhus- 
avdelning for effektiw ård, efter att just ha fått tillåggsutrymmen, vål 
kan handha åven de patienter som mojligen sånds dit från  den nu pla
nerade rehabiliteringsanstalten.

Med hånvisning till det ovan anforda kan m an sålunda konstatera, 
att det vid N ordiska rådet våckta m edlem sforslaget om inråttande av 
cn nordisk rehabiliteringsanstalt i Rovaniemi år en sak som man bor 
varm t understoda. Lapplands centralsjukhus vill och kan vid behov 
åven ge sina tjånster åt patienter som kom m er att vårdas vid sagda 
rehabiliteringsanstalt.

Rovaniemi den 31 augusti 1973

P år forbundsstyrelsens vågnar 

Lasse Ncisi 
Kommundirektor, ordforande

Pentti Karineti 
Ekonom ichef, sekreterare
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D et år m otiverat att kraftigt oka tillgången på rehabiliterings- och 
rekreationstjånster fo r olika grupper handikappade bosatta inom N ord
kalotten. N år m an okar rehabiliteringstjånster, bor m an dock betrakta 
saken helhetsinriktat och beakta åtminstone de storsta handikappgrup- 
pernas behov.

F or Finlands vidkomm ande utgor reum asjukdom arna den tredje folk- 
sjukdom sgruppen i storleksordningen, och dess rehabiliteringstjånster 
i N ordfinland år bristfålliga. Eftersom  antalet tuberkulospatienter for 
nårvarande håller på a tt minska, bor m an i sam band m ed okat antal 
rehabiliteringstjånster också uppm årksam m a behovet av annan rehabili
tering ån for de tuberkulos- och lunghandikappade.

Helsingfors den 11 oktober 1973

Reum aliitto-Reum aforbundet r.f.

K. M iettinen  
Generalsekreterare

N o r g e

Sosialdepartementet:

Saken har vært forelagt Rådet for omsorgen for funksjonshemmede 
til uttalelse. D et er kjent at spørsmålet ble drøftet på rådets møte 22. 
juni d. å. Rådets standpunkt er imidlertid ikke gjort kjent for departe
mentet. Landsforeningen fo r hjerte- og lungesyke har sendt departe
m entet en uttalelse 14. juni d. å. (se nedari).

D epartementet vil bemerke:

Behandlingsmulighetene i N ord-N orge er relativt gode såvel for 
lunge- som for hjertesyke, ved lungeavdelingene i Bodø og Trom sø 
samt ved landsdelens indremedisinske avdelinger. Behovet for spesia- 
lisert yrkesmessig attføring blir dekket ved Statens attføringsinstitutt i 
Trondheim  og ved A ttføringssentret i Tromsø.

En vesentlig del av den generelle medisinske og sosiale attføring 
av hjerte- og lungesyke m å skje på lokalplan, i de enkelte kommuner. 
Både den lokale helsetjenesten og sosialtjenesten i landsdelen mangler 
ennå adskillig på å være tilfredsstillende utbygget. E t relativt dårlig 
differensiert næringsgrunnlag bidrar også til å  vanskeliggjøre attfø- 
ringen. D epartem entet er innstilt på i de nærmeste år å vie utbyggingen 
av helse- og sosialtjenesten i N ord-N orge særlig oppmerksom het.

1 Y ttr a n d e t  o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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På bakgrunn av de begrensede ressurser som er til disposisjon, finner 
departem entet vanskelig å kunne anbefale at m an fra  norsk side deltar 
i det skisserte prosjekt i Rovaniemi.

Oslo, 14. august 1973

B er g f rid Fjose

Fylkesmannen i Finnmark:

M edlemsforslaget har vært oversendt fylkeslegen og sykehusdirektø- 
ren i F innm ark til uttalelse. En viser til vedlagte kopi av brev av 5. juni 
1973 fra  sykehusdirektøren og brev av 5. juni 1973 fra  fylkeslegen (se 
ncdan).

Fylkesm annen slutter seg til sykehusdirektørens og fylkeslegens utta- 
lelser.

Vadsø, 23. august 1973

Kolbjørn Varmann

Erik Blakstvedt 
Konsulent

Fylkeslegen i Finnmark:

Først litt om behov for rehabiliteringssentral for lungesjuke.
N år det gjelder pasienter som har hatt lungetuberkulose er behovet 

for rehabilitering nå meget beskjedent. De som nå får akutt lungetu
berkulose blir praktisk talt alle friske etter behandling i forholdsvis kort 
tid. F or de som har sterkt redusert lungefunksjon etter tidligere tuber
kulose gjelder at sjukdom m en ligger langt tilbake i tid og pasientene 
er tildels gamle. D ette betyr at disse pasientene for den alt overveiende 
del har funnet fram  til en stabil tilværelse som de færreste vil være 
tjent med endringer i.

F or øvrige lungesjukdomm er får vi stadig nye pasientgrupper, og 
noen av disse vil utvilsomt ha nytte og giede av opphold i et rehabili- 
teringssenter spesielt beregnet på lungesjuke.

Spørsmålet er da om pasienter fra  F innm ark bør sendes til Rovanie
mi for å få den hjelp til rehabilitering som er ønskelig for mange lunge- 
pasienter.

I forslaget er nevnt at kommunikasjonene til Rovaniemi er gode og 
at det der kan trekkes på service fra  et sentralsjukehus.

D ette med gode kom m unikasjoner til Rovaniemi gjelder ikke for 
Finnm ark. F ra  de aller fleste steder i F innm ark er det ei tidkrevende 
og strabasiøs reise å komme til Rovaniemi. Reisa vil faktisk være
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enklere til de fleste steder i Norge enn til Rovaniemi sjøl om avstan- 
den til steder i Sør-Norge er lenger. Jeg m inner om at vi nå har di
rekte flyrute fra A lta til Oslo. Til Rovaniemi er det bare flyrute noen 
dager i uka m idt i den travleste turistsesongen. Skal en med fly til R o
vaniemi. må en altså reise om Oslo, eller en kan velge ei slitsom buss- 
reise.

Språkvanskene m å ikke overses. K om m unikasjon mellom pasienter 
og terapeuter, undervisere er uhyre viktig i rehabiliteringssammenheng. 
Den store forskjell mellom finsk og norsk språk gjør at det vil by på 
meget store vansker for reint norsktalende pasienter å få fullt utbytte 
av rehabiliteringsopplegg i Finland. D et kan ikke regnes m ed a t p a
sienter fra  F innm ark forstår finsk sjøl om vi har et ikke ubetydelig 
finsk befolkningsinnslag i Finnm ark. Kunnskapene i skandinavisk er m e
get små i Rovaniemi-området. Jeg har personlig erfart at dette i høy 
grad gjelder også spesialkvalifisert personale innenfor helsestellet. Jeg 
er sikker på at språkbarrieren vil kunne føre til kjedelige situasjoner 
for pasienter fra F innm ark dersom de m å legges inn i sentralsjukehuset 
i Rovaniemi, og risikoen for misforståelser er så stor at mulighetene 
for feiltolkning og feilbehandling ikke kan utelukkes.

Der er generelle ønsker om samkvem over landegrenser, felles ut- 
nytting av ressurser og erfaringer. Skal konkrete sam arbeidstiltak settes 
i verk på N ordkalotten, m å der etter m itt skjønn være en rimelig utsikt 
til virkelig gevinst. Jeg kan vanskelig se at der i aktuelle tilfelle fore
ligger vesentlige slike muligheter, og vil derfor frarå  at norske myndig- 
heter går inn for foreliggende forslag.

Vadsø, 5. juni 1973

K olbjøm  Øygard

Finnniarksykehusene:

Jeg har forelagt saken for overlegen ved Lungeavdelningen på K ir
kenes sykehus. Fotokopi av hans uttalelse, datert 1. juni 1973 legges 
ved (se nedan). Jeg deler overlegens syn. A ttføringsbehovet av spesielt 
tuberkuløse handikappede er svært liten og m inker etterhvert.

Derimot har en et større behov vedrørende fysisk- og psykisk handi
kappede. Dette bør finne sin løsning, men da i eget land og i vårt 
eget fylke.

Dette med å betale for slik omsorg til institusjoner i andre land eller 
andre fylker er heller ikke heldig ut fra  økonomiske betraktninger.

Rent prinsipielt er jeg av den mening at attføringsinstitusjoner ikke 
bør være for store. D et samme gjelder i stor utstrekning vernet syssel- 
settning.

D et en oppnår da er følgende:
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1. Ved m indre desentraliserte tiltak vil pasientene i stor utstrekning 
kunne bo hjemme. D ette betyr større trivsel for klientellet, samt mindre 
utgifter ved at en sparer institusjonsplasser.

2. I m indre enheter vil oversikten være bedre. Den enkelte kan tas 
m ere hånd om, og jeg an tar kvaliteten kan bli bedre.

3. Desentraliserte tiltak vil ha stor distriktspolitisk betydning, noe 
som anses særs viktig for Finnm ark.

U t fra  ovenstående kan jeg ikke støtte tanken om en nordisk re
habiliteringsanstalt i Rovaniemi for tuberkuløse handikappede eller 
andre handikappede.

D erim ot tro r jeg at utveksling av erfaringer vedrørende handikap
omsorgen på N ordkalotten kan ha meget for seg. Dette ut fra  både fag
lig og økonomisk vurdering.

Vadsø, 5. juni 1973

A rne Wul f f

Kirkenes sykehus:

Jeg deler helt ut direktørens skepsis når det gjelder den praktiske 
nytte av et slikt rehabiliteringssenter på nordisk basis.

F or tuberkuløse pasienter foreligger det i dag et meget lite behov, 
i det de som behandles etter m oderne retningslinjer får svært lite varig 
men. De fleste kan gå inn i det vanlige arbeidsliv etter avsluttet be
handling.

Pasienter som har gjennom gått behandling for tuberkulose for 20 
år siden eller mer, vil i mange tilfeller ha redusert arbeidskapasitet. 
Disse er imidlertid nå i en slik alder at om skoling/attføring neppe 
kom m er på tale. M ulighetene for å skaffe vernet sysselsetting i den 
nordlige landsdel er jo også liten.

Jeg tror også det er lite som kan oppnås med planlagt rehabilitering 
av pas. m ed andre lungesykdommer, astm a og kroniske bronkitter. De 
bør absolutt få den nødvendige opptrening i sitt eget land, og nær 
sitt eget hjemsted.

Jeg vil derfor bestemt fraråde at myndighetene som er ansvarlig 
for helsetjenesten går inn for den foreslåtte rehabiliteringsanstalt i Ro
vaniemi.

V åre begrensede ressurser kan sikkert nyttes betraktelig bedre på en 
annen måte.

Kirkenes, 1. juni 1973

John Eikås 
Adm. ovejlege
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Den norske lægeforening:

Saken ble behandlet av sentralstyret i møte 28. august 1973.
I Norge er tuberkulosen på meget sterk tilbakegang også i de fylker 

som kommer inn under begrepet N ordkalotten. Behovet for et re
habiliterings- og attføringssenter for de med tuberkulose og andre 
lungelidelser i N ord-N orge, adskiller seg lite fra andre landsdeler. 
A ttføringsapparatet som helhet er her i landet ennå ikke tilstrekkelig 
utbygget. E tter Lægeforeningens mening må attføringsproblem ene vur
deres i sammenheng og på landsbasis. I denne forbindelse reiser spørs- 
målet seg også om det er riktig anvendelse av ressursene å opprette 
egne attførings- og rehabiliteringsinstitutter for forskjellige sykdoms- 
grupper.

Av pasienter med lungelidelser er det vesentlig de med astm a — 
bronkitt —  emfysem som i dag har behov for rehabilitering.

D et er vanskelig å se at disse kan hjelpes bedre ved en utbygging 
av et senter i Rovaniemi enn ved de eksisterende lungeavdelinger i 
Trom s og N ordland. D ette gjelder om en vurderer saken faglig medi- 
sinsk eller ut fra reiseveier og transportom kostninger.

Lægeforeningen m ener det er riktig å utvikle og bedre treningsmu- 
lighetene for våre lunge/hjertepasienter. D ette bør skje for de tre nord
lige fylkers vedkom mende først og frem st i forbindelse m ed Universi- 
tetssykehuset i Trom sø. Studentene kan da også få undervisning i 
fysiske treningsm etoder og det kan samarbeides med attføringsinstituttet 
som er under oppbygging i Tromsø.

Å opprette en institusjon for dette form ål på nordisk basis og plas- 
sert i Rovaniemi, innebærer også en rekke andre problem er. E t effektivt 
attførings- og rehabiliteringsarbeid forutsetter nøye lokalkjennskap og 
kontakt med arbeidsliv og arbeidsform idlingsapparater i landsdelen. 
Det er heller ikke riktig å undervurdere språkproblemene. M ange av 
de som bor i F innm ark f. eks., har i dag problem er m ed kommunika- 
sjon på norsk, og i den finsktalende del av N ordkalotten er de skan
dinaviske språk lite utbredt.

Rovaniemi ligger helt i utkanten av N ordkalotten, og kommunika- 
sjonene dit fra den norske sektor er dårligere enn innen landets grenser. 
Den raske utbygging av flyrutenettet her i landet har gjort avstandene 
i tid meget kortere innen landet.

N år det gjelder Rovaniemi som ferie- og rekreasjonssted, antas andre 
steder m er velegnet og uten at det nyinvesteres i en slik institusjon.

Lægeforeningen er klar over at særlig N ord-F inland har betydelige 
problemer, men slik forholdene er på N ordkalotten, vil det være mer 
nærliggende å tilby nødvendig hjelp til finske pasienter i våre institu-
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sjoner enn å bidra til oppbygging av institusjoner i meget sparsomt 
befolkede, finske deler av Nordkalotten.

Lægeforeningen vil derfor ikke kunne gi sin tilslutning til forslaget 
till N ordisk Råd om opprettelse av en nordiskt rehabiliteringsanstalt i 
Rovaniemi.

Oslo, 29. august 1973

Den norske lægeforenings sentralstyre 

E tter bemyndigelse:

O dd Bjercke 
Generalsekretær

Johan Greve Brun

Landsforeningen for hjerte- og lungesyke:

Landsforeningen for hjerte- og lungesyke vil først få lov å gjøre 
oppmerksom på at forslaget om en rehabiliteringsanstalt på N ordka
lotten, opprinnelig har sitt utgangspunkt i et forslag om et felles rekrea- 
sjons- og feriesenter for hjerte- og lungesyke på N ordkalotten. Vi vil 
gjerne redegjøre nærm ere for dette:

Riksforbundet fo r h jårt- och lungsjuka i Sverige, Tuberkulos- och 
lunghandikappades forbund i F inland og Landsforeningen fo r hjerte- 
og lungesyke i N orge har —  sammen m ed tilsvarende organisasjoner 
i D anm ark og Island —  hatt et om fattende nordisk samarbeid siden 
1946. I 1967 vedtok de tre av organisasjonene å utvikle et eget sam
arbeid på N ordkalotten. Årsakene hertil er de særegne forholdene i 
disse regionene som er tynt befolket, har store om råder m ed lange av- 
stander, ensidig næringsliv, kaldt og tildels fuktig klima og hvor både 
den sosiale og medisinske service er svakere utbygget enn i landene 
forøvrig.

Spesielle konferanser med deltakelse av hjerte- og lungsyke og andre 
handikappede, foruten representanter fo r sentrale og regionale myndig- 
heter, har siden 1969 behandlet en rekke problem er blant de funksjons- 
hemmede på N ordkalotten, og henvendelser er sendt de respektive 
lands regjeringer m ed krav om å bedre de funksjonshemmedes leve
vilkår på N ordkalotten.

En har spesielt pekt på behovet for varig vernet arbeid, bedring av 
kommunikasjonene, utvikling av opplærings- og utdanningsmulighetene, 
særtiltak for å bedre boligsituasjonen, foruten behovet for bedre rekrea- 
sjons- og feriemuligheter.

Dette siste spørsmålet ble viet særlig stor oppm erksom het på den 
konferanse som ble arrangert i G ratangen i N orge i 1970, og konfe- 
ransen vedtok å nedsette en komite som skulle utrede spørsmålet om
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rekreasjons- og feriem ulighetene med sikte på å få opprettet et senter 
for N ordkalotten.

Denne komitéen konstaterte at behovet fo r fysisk trening både for 
hjerte- og lungesyke var meget stort på N ordkalotten. Komitéen pekte 
i den forbindelse på at sykefrekvensen er ekstra høy i disse regionene 
når det gjelder hjerte- og lungesykdommer. Så langt komitéen kunne 
konstatere er sykefrekvensen når det gjelder hjerteinfarkt den høyeste 
i verden.

Karakteristiske trekk ved de hjertesyke er at de i hovedsak er menn 
mellom 40 og 60 år. N oen er under 40 år. Yrkesmessig er nesten alle 
kroppsarbeidere, fiskere, fiskerarbeidere, sjømenn, bygg- og anleggs- 
arbeidere, jord- og skogsbrukere, foruten gruvearbeidere.

Utdanningsmessig har de fleste kun folkeskole eller en spesiell ut- 
dannelse for det yrket de ikke lenger kan fortsette i, f. eks. sjømanns- 
yrket.

I de fleste tilfelle er disse syke etablert med hus og familie, som de 
nødig vil flytte fra.

På grunn av sin sykdom er de satt u t av arbeidslivet og på grunn av 
det ensidige arbeids- og næringsliv og de mangelfulle rehabiliterings- 
tilbud, er uførefrekvensen meget høy.

Komitéen m åtte videre slå fast at trening av hjerte- og lungesyke 
praktiskt ta lt ikke forekom m er. Riktignok har en ved Centralsjukhuset 
i Boden drevet forsøksvirksomhet, og et forsøk er etter initiativ fra 
Landsforeningen for hjerte- og lungesyke kom m et igang i Alta, knyttet 
til Legesenteret.

Kom itéen antar at en utvikling av fysisk trening og rekondisjonering 
av hjerte- og lungesyke vil kunne bidra til en høyere grad av rehabilite
ring av hjerte- og lungesyke. D ette gjelder også lungetuberkuløse, selv 
om lungetuberkulosen ikke lenger har karakteren av folkesykdom. E t 
relativt stort antall nye tilfeller oppdages allikevel hvert år, og selv om 
moderne behandlingsmuligheter i høy grad begrenser skadevirkningene, 
finnes fortsatt i de tre landenes nordlige deler mange personer med 
store åndedrettsproblem er på grunn av tuberkulose og på grunn av de 
behandlingsmetoder som tidligere ble anvendt. Behovet fo r etterbe
handling og mulighetene for m ed jevne mellomrom å få bedret sin 
fysikk gjennom fysisk trening er derfor også meget stor når det gjelder 
disse sykdomsgruppene.

Ifølge docent C urt Furberg ved Centralsjukhuset i Boden som har 
ledet den fysiske rehabilitering av hjerteinfarkt pasienter de siste 4 årene, 
m edfører treningen at pasientene kan gå tilbake til sitt arbeid tidligere 
enn ellers. F ra  Sahlgrenska sjukhuset i Goteborg, foreligger opplys- 
ninger om at dødeligheten på grunn av koronarsykdom m er er gått ned 
blant hjertesyke som har gjennom gått fysisk rehabilitering sam m en
lignet med en kontrollgruppe.
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Fysisk trening av hjerte- og lungesyke er spesielt viktig på N ord
kalotten. På N ordkalotten finnes en oversykelighet av hjerte- og lunge- 
sykdommer sammenlignet m ed resten av de tre landene. De lange av- 
standene til lege og sykegymnast forsvarer også en systematisk fysisk 
trening for pasienter fra  utkantstrøkene.

Ser m an disse forhold i relasjon til at befolkningen på N ordkalotten 
utgjør ca. 1 150 000 m ennesker og at det blant disse finnes et stort 
antall hjerte- og lungesyke, skulle behovet for og nødvendigheten av et 
senter for rehabilitering (fysisk trening), rekonvalesens og ferie, være 
innlysende.

En vil peke på at et slikt senter vil gi muligheter for utdanning av 
personale innen et om råde hvor få leger, fysioterapeuter og sykegym- 
naster har tilstrekkelig kunnskaper. D ette vil igjen kunne føre til en 
hurtigere utbygging av treningsmulighetene i de lokale miljøene.

E t slikt senter vil også kunne drive forskning:

F ra  norsk synspunkt vil et slikt senter ha stor verdi også sett fra  et 
rekreasjons- og feriesynspunkt. De klimatiske forholdene er særdeles 
ugunstige på den norske delen av N ordkalotten, spesielt i Trom s og 
Finnmark.

Ifølge oppgaver for tidsrom m et 1931— 1960, var m iddeltem pera
turene for juni, juli og augusti Trom sø 10,7° C, i Dividalen 11,9° C, 
på Torsvåg 10 C, Vardø 8,3° C, Karasjon 11,8° C, Kautokeino 11,2° C 
og Alta 12.2: C.

De midlere daglige maksim um stem peraturene i juni, juli og august 
for de samme steder, viser a t kun Dividalen, K arasjok og A lta har 
noenlunde akseptable forhold, dvs. en midlere daglig maksimumstem- 
peratur på mellom 17 og 18° C.

T ar en kystdistriktene alene synker m iddeltem peraturen under oven- 
nevnte tall, og de midlere m aksim um stem peraturer ligger ikke særlig 
over 10— 12° C selv i juni.

Nedbørsmengdene er også relativt store i kystdistriktene, foruten at 
vind og tåke hyppig forekommer.

Vær- og tem peraturforhold er vesentlig bedre rundt Botniska Viken 
og Rovaniemi-regionen. D istrikter rundt Botniska Viken på svensk 
side, er t. eks. de mest solrike i hele Sverige under sommeren.

Gjennom en rekke år har det nettopp av disse grunner foregått en 
stor ferietrafikk fra  N ordland, Trom s og F innm ark til N ord-Finland 
og Nord-Sverige. P å campingplassene rundt Botniska Viken og ellers 
i Nord-Sverige og N ord-Finland utgjør nordm enn ofte langt over halv
parten av feriegj estene.

D et bør ellers i denne forbindelse nevnes at N ord-N orge har meget 
få rekonvalesenthjem og få  egnede feriesteder, bl. a. fordi landsdelen 
har relativt få pensjonater og hoteller og de som finnes er fullt belagt 
med vanlige gjester og i særdeleshet utenlandske turister om sommeren.
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Landsforeningen vil forøvrig fremheve at N ordkalotten samlet har 
langt m er begrensede ressurser enn ellers i landene, og disse ressursene 
bør nyttes best mulig, hvilket ofte kan skje i felleskap over landegren
sene. En slik oppfatning er forøvrig utbredt på N ordkalotten, hvilket 
også kommer til u ttrykk gjennom det spesielle N ordkalottsam arbeidet 
som Foreningen N orden har tatt initiativ til.

Ytterligere understrekes dette ved at de medisinske fakultetene ved 
de tre Nordkalott-universitetene i U leåborg, U m eå og Trom sø, har 
innledet et særskilt sam arbeid m ed sikte på forskning om arktisk medi-

Innen arbeidskraftsektoren er også utviklet et eget samarbeid, hvor 
bl. a. lensarbeidsdirektørene og fylkesarbeidssjefene på Nordkalotten 
jevnlig møtes for drøfting av spesielle problem er vedrørende syssel
setting.

Komitéens planer er presentert for regionale myndigheter i Sverige 
og Finland. E t par kom m uner i N ord-Finland og Nord-Sverige har vist 
sterk interesse for et slikt senter, og ville stille nødvendig areal til dis- 
posisjon.

Landsforeningen for hjerte- og lungesyke vil derfor anbefale at:

Nordisk R åd rekom m anderer regjeringene i F inland, N orge og Sve
rige at det bygges et nordisk rehabilitering-, rekreasjons- og feriesenter 
fo r hjerte- og lungesyke på N ordkalotten.

Oslo, 14. juni 1973

Landsforeningen for hjerte- og lungesyke

Øivinn Olaf sen 
Form ann

L eif A ndre assen 
O rganisationsleder

Landsnemnda av dc funksjonshemmedes organisasjoner:

Saken ble behandlet i Landsnem ndas arbeidsutvalg 3. august. Ar-
beidsutvalget gjorde folgende vedtak:

Arbeidsutvalget gir sin tilslutning til forslaget om opprettelse av et 
rehabiliteringssenter i Rovaniemi. En tar utgangspunkt i den vurdering 
som er kom m et til u ttrykk i brev fra  Landsforeningen for hjerte- og 
lungesyke til Nordisk Råd av 14. juni 1973 (se ovan), og gir sin til
slutning til dette forbunds syn.

Oslo, 7. septem ber 1973

Landsnem nda av de funksjonshemmedes organisasjoner

Tor-Albert H enni 
Form ann
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S v e r i g e  

Socialstyrelsen, nåninden for internationella halso- och socialvårds- 
arenden:

----------- har socialstyrelsen hort N orrbottens lans landsting som vid
forvaltningsutskottets sam m antråde den 24 augusti 1973 avgivit bilagda 
utlåtanden (se nedan).

Socialstyrelsen vill for egen del fram hålla att patienter for rehabili
tering bor tagas emot vid klinik oberoende av prim årdiagnos. Lung- 
sjuka torde i dag få rehabiliteringsinriktad behandling som t. ex. sjuk- 
gymnastik och arbetsterapi vid långvårdskliniker och sjukhem inom 
respektive landstingsområde.

Rehabilitering innebår enligt socialstyrelsens uppfattning inte bara 
medicinsk behandling och tråning utan fram for allt att dess åtgårder 
medvetet kombineras och tidsmåssigt sam ordnas med åtgårder av so
cial och yrkesinriktad natur. En sådan torde icke kunna drivas annat 
ån nåra den sjukes kommun och de myndigheter som svarar for arbets- 
vårdande åtgårder.

I hår fram lagt forslag måste också beaktas de problem, som språk- 
svårigheter kan tånkas m edfora eftersom rehabiliterande åtgårder inne
bår nåra kontakt mellan dels vårdpersonal och patient, dels sjukhuset 
och en rad olika organ ute i samhållet.

En anlåggning av hår foreslagen art torde dårfor endast bedomas ha 
ett begrånsat vårde. Dock torde en sådan ha betydelse i sådana fall då 
adekvat konvalescent- eller rekreationsvård saknas och patienterna år 
villiga att for sådan vård fara relativt långt bort från  sin hemort.

Socialstyrelsen ståller sig dårfor tveksam till det fram lagda forslaget.

Stockholm den 29 augusti 1973

B. Rex ed

M . Tottie

Statens handikappråd:

Enligt vår uppfattning år em ellertid rehabilitering inte enbart m edi
cinsk rehabilitering. Rehabiliteringsprocessen har också t. ex. sociala och 
arbetsvårdsmåssiga inslag och dårfor år det en uppenbar fordel om den 
kan genom foras så nåra bosåttningsorten som mojligt och i kontakt 
mellan den handikappade och olika befattningshavare. Sådana kontak
ter forsvåras givetvis om rehabiliteringen sker t. ex. i ett annat nordiskt
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land. Enligt vad statens handikappråd inhåm tat planerar m an att inom 
de nårm aste åren starta en rehabiliteringsklinik i Boden.

En anstalt av den typ forslagsstållarna tanker sig skulle troligtvis få 
sin storsta betydelse som konvalescens- och tråningsanlåggning. Om det 
a r detta m an syftar till finns det, enligt vår mening, inte någon anled
ning att begrånsa rekryteringsunderlaget till enbart tuberkulos- och 
lunghandikappade, utan vidga det till att om fatta åven andra handi- 
kappgrupper. Innan man gor den om fattande utredning —  vilken skulle 
behova innefatta ekonomiska, socialforsåkringstekniska m. fl. bedom- 
ningar liksom en belysning av rehabiliteringsaspekten —  som måste 
foregå inrattandet av en sådan anlåggning bor man, enligt vår mening, 
ytterligare undersoka om det verkligen foreligger ett behov. Om det 
dårvid visar sig att frågan ytterligare bor utredas, bor man dock enligt 
vår uppfattning hålla frågan om lokaliseringsort helt oppen.

M ed hånvisning till det ovan anforda anser sig statens handikappråd 
inte kunna ta  stållning till någon beståm d lokaliseringsort. Forst måste 
enligt vår uppfattning, en ytterligare kartlåggning av rekryteringsun
derlaget, och då inte begrånsat enbart till tuberkulos- och lunghandi
kappade, genomforas.

Stockholm den 20 augusti 1973

Anna-G reta Skantz

Per-Olof Soderberg

Umeå universitet, medicinska fakulteten, har den 13 december 1974 
avgivit yttrande avseende medlemsforslag A  396/s om  en nordisk reha
biliteringsanstalt i Rovaniem i och dndringsforslag A  396 Å /s  om en reha
biliteringsanstalt fo r  hjdrt- och lungsjuka på N ordkalotten (yttrandet 
tryekt i Sak A  396 A/s).

Lånsstyrelsen i Norrbottens lån:

H jårt- och lungsjuka på N ordkalottcn saknar for narvarande en ef- 
tervård i form  av rehabilitering och rekreation av det slag som står till 
forfogande i de sodra delarna av de tre berorda lånderna. D etta år gi
vetvis en otillfredsstållande situation.

De hjårt- och lungsjukas organisationer på N ordkalotten har dårfor 
under en tid i nara kontakt med respektive centrala organisationer 
overvagt uppforandet av en rehabiliteringsanstalt någonstans på N ord
kalotten. Hårvid har så småningom diskussionen kommit att koncentre- 
ras till två alternativ: Rovaniemi och Seskaro.

Lånsstyrelsen har nårm are undersokt forutsåttningarna att forverkliga 
det senare alternativet. Lansstyrelsens uppfattning finns redovisad i bi-
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fogade prom em oria av den 31 januari 1973 (se Bihang). Såsom dårav 
fram går synes flera skål tala for en forlåggning av rehabiliteringsan- 
stalten till Seskaro. D etta alternativ kom m er också att innebåra bety- 
dande fordelar vad gåller m arkanskaffning och finansiering.

Luleå den 13 augusti 1973

R. Lassinantti

Sven Persson

BIHANG

PM uppråttad inom lånsstyrelsen i Norrbottens lån angående rekrea- 
tionscenter for hjårt- och lungsjuka

De hjårt- och lungsjukas organisationer i F inland, N orge och Sverige 
overvåger att låta uppfora ett rekreationscenter fo r sina m edlem m ar på 
N ordkalotten. M ed anledning hårav har lånsstyrelsen låtit undersoka 
forutsåttningarna for att forlågga ett sådant center till N orrbottens lån.

D et har hårvid fram kom m it att goda mojligheter foreligger a tt bygga 
upp en anlåggning av detta slag på Seskaro i H aparanda kommun. F ol
jande skål synes tala for en sådan lokalisering:

1. Seskaro år tvåspråkigt. D etta forhållande forefaller mig vara av 
våsentlig betydelse både u r trivselsynpunkt och med tanke på de prak
tiska fordelar tvåspråkigheten innebår.

2. Anlåggningen skulle placeras i direkt anslutning till Seskaro sam- 
hålle som har cirka 650 invånare. M edlem m arna kom m er dårfor att på 
ett naturligt sått kunna återanpassa sig till en norm al livsrytm också 
utanfor anlåggningens våggar. M ojligheter foreligger att delta i olika 
aktiviteter som pågår i samhållet. D etta i kombination m ed tvåspråkig
heten forhindrar en eventuell kånsla från patienternas sida av isolering 
från yttervårlden.

3. De klimatiska betingelserna på Seskaro kan sågas vara de båsta 
i hela nordkalottom rådet. Årets m edeltem peratur i H aparanda uppgår 
till + 1 ,6 °  med + 1 6 ,3 °  i den varm aste m ånaden (juli) och —10,9° 
i den kallaste (februari).

4. Seskaro erbjuder m ånga mojligheter till fysiska aktiviteter såvål 
till lands som på sjon både under somm ar- och vinterhalvåret.

5. Ostra N orrbotten år en gam mal kulturbygd som erbjuder m ånga 
utflyktsmål åven utanfor Seskaro.

6. Byggnationerna på den bro som kom m er att sam m anbinda on 
med fastlandet påborjas 1975. Avståndet till lasarettet i Kalix år 45 km, 
till centrallasarettet i Boden 135 km. Utrustningen vid Kalix lasarett 
fram går av Bihangsbilaga.

Stråckan H aparanda— Alta år cirka 600 km.
Seskaro samhålle har en vål utbyggd samhållsservice. D år finns inom 

bekvåmt gångavstånd från  den planerade anlåggningen bl. a. kyrka, 
bibliotek, affårer, Folkets hus, idrottsplan, tennis- och hockeybanor. El- 
ljusspår år under iordningstållande.
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H aparanda kom m un har i skrivelse till lånsstyrelsen m eddelat fol
jande: Kom m unen ager m ark bl. a. i den nordvastra delen av Seskaro 
samhålle. M arkom rådet går under benåmningen Fridhem . K om m un
styrelsen har forklarat sig beredd a tt fo r de tre handikappforbundens 
råkning på den platsen utan vederlag upplåta ett om råde på 10 000—  
15 000 m2 fo r uppforande av den planerade anlåggningen. V atten- och 
avloppsledningar kom m er att fram dras till tom tgrånsen.

Vidare har lånsarbetsnåm nden i N orrbottens lån i en skrivelse till 
lånsstyrelsen m eddelat foljande:

"B etråffande finansieringen av erforderliga investeringar (for upp- 
forandet av forbundets rekreationscenter) får nåm nden anfora att ar- 
betsm arknadssituationen i den ostra regionen årligen m edfort att skilda 
projekt kommit till utforande som beredskapsarbete i sysselsåttnings- 
fråm jande syfte. N åm nden år dårfor beredd att prova en framstållning 
om anlåggningens uppforande på Seskaro som beredskapsarbete.

Som upplysning kan nåm nas att jåm forbara intresseforeningar en
ligt uppgift vid uppforande av m otsvarande typ av anlåggning erhållit 
statsbidrag i form  av beredskapsarbete med upp till 85— 90 procent 
statsbidrag.”

Om onskemål hårom  skulle foreligga, ar lånsstyrelsen beredd att pro
va åven andra lokaliseringsalternativ inom lånet.

Vi uttrycker en forhoppning om att ovanstående uppgifter skall bli 
av vårde i den fortsatta behandlingen av denna fråga. Om en lokalise
ring till N orrbottens lån kom m er till stånd, ståller lånsstyrelsen givet
vis sina resurser till forfogande fo r att p lanerna skall kunna genom foras 
så snabbt och effektivt som mojligt.

Luleå den 31 januari 1973

R. Lassinantti
Lars Backlund

BI HA NGSBILA GA

Beskrivning av Kalix lasarett

Kalix lasarett år vad m an kallar ett norm allasarett och innehåller 
totalt 185 vårdplatser vilka fordelas på olika kliniker enligt foljande

Medicinsk klinik 60 vårdplatser
jåm te avd. for långvarigt kroppssjuka 50 ”

Kirurgisk klinik 60 ”
jåm te BB-avd. 15 ”

Vid lasarettet bedrivs forutom  inom internm edicin och allmånkirurgi 
oppen vård också inom gynekologi av overlåkare stationerad vid lasa
rettet.

Lasarettet har såvål rontgen- som laboratorieresurser och har betråf- 
fande klinisk kemi etablerat sam arbete m ed centrallasarettet i Boden 
så att laboratoriesvar erhålles samma dag som proverna avsånts. Ront- 
genavdelningen har egna låkarresurser.
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Anestesiresurser finns vid lasarettet och ett val fungerande samarbete 
har åstadkommits med Luleå lasarett. Den anestesiolog som tillhor la
sarettet i Kalix ar dårfor placerad vid lasarettet i Luleå.

Kalix lasarett har inte egna intensivvårdsresurser men har ett mycket 
bra sam arbete med centrallasarettet i Boden sam t med lasarettet i Luleå. 
Vid lasarettet uppråtthålles dock akutberedskap dygnet runt och både 
vid medicinska och kirurgiska kliniken finns num era defibrillatorut- 
rustning.

På sjuktransportsidan finns 2 vålutrustade brandkårsstationerade am- 
bulanser i Kalix.

Foljande låkarresurser finns vid lasarettet

Overlåk. Bitr. overlak. Underlak.
Medicinsk klinik 1 1 3
Kirurgisk klinik 1 1 2
Anestesiavd1
Rontgenavd. 1 1 1
Gynekologisk mottagning 1

1 1 låkare som år placerad vid lasarettet i Luleå.

Norrbottens lans landsting:

F rån N orrbottens låns landstings sida finns inget a tt erinra m ot att 
Nordiska rådet rekom m enderar regeringarna i Finland, N orge och 
Sverige att utreda forutsattningarna for a tt inråtta ett nordiskt reha
biliterings- och rekreationscentrum  for tuberkulos- och lunghandikap
pade. Forvaltningsutskottet råknar darvid med att utredningsuppdraget 
också i vanlig ordning kom m er a tt om fatta provning av lokaliserings-

Utover detta tillstyrkande om utredning ar forvaltningsutskottet ej 
berett att nårm are konkretisera landstingets instållning till medlems
forslaget. Rent allm ånt vill forvaltningsutskottet emellertid fram hålla 
att forslaget synes innebåra en inråttning med två från  varandra skilda 
enheter (rehabilitering respektive rekreation) m ed olika behov av vård 
och service, fram st då i fråga om medicinska och medicinsk-tekniska 
resurser. Sistnåmnda resurser år som bekant en viktig forutsåttning for 
genom forande av ett rehabiliteringsprogram  m edan rekreationsbehovet 
kan tillgodoses i en m indre medicinskt praglad miljo. Fordelarna med 
att integrera rekreationsverksam heten med den aktivitet som bedrivs 
inom ramen for rehabilitering kan dårfor ifrågasåttas.

Vad den egentliga rehabiliteringen betråffar vill forvaltningsutskottet 
vidare fram hålla att det s. k. nordkalottom rådet i och for sig kan utgora 
ett tillråckligt stort underlag for en ganska om fattande rehabiliterings- 
verksam het bland tuberkulos- och lunghandikappade. Å andra sidan 
finns det m ånga skål som talar for att rehabiliteringsenheter bor ta 
em ot patienter oberoende av primårdiagnos. Till detta kom m er a tt re
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habilitering inte enbart innebar medicinsk behandling och traning utan 
också i hog grad olika åtgårder av social och yrkesinriktad natur. Så
dana åtgårder synes enligt forvaltningsutskottets uppfattning bli svåra 
att genom fora vid en inråttning som saknar naturliga kontaktvågar med 
bl. a. patienternas hem kom m uner och de m yndigheter som svarar for 
arbetsvårdande åtgårder. Hansyn måste också i detta sam m anhang tas 
till de problem som språksvårigheterna kan tånkas m edfora eftersom 
rehabilitering bl. a. innebar kontakt mellan dels vårdpersonal och pa
tient dels sjukhuset och en rad  organ ute i samhållet.

Vad sedan rehabiliteringsresurserna i N orrbotten  betråffar kan erin- 
ras om att centrallasarettet i Boden inrym m er en m odern och vålutrus- 
tad lungklinik med 70 vårdplatser. D ispensårvård bedrivs forutom  i 
Boden åven i Alvsbyn och Gållivare. I Luleå finns ett arbetsprovnings- 
och arbetstråningsinstitut m ed 64 elevplatser. Vid samtliga sex lasarett
i lånet finns mojligheter till sjukgymnastik och arbetsterapi. I lands
tingets ekonom iska långtidsplan har anordnande av medicinsk rehabili- 
teringsklinik i Boden om fattande cirka 30 vårdplatser lagts in å r  1975. 
Utredning pågår om inråttande av yrkesmedicinsk avdelning i Boden.

H årovan beskrivna resurser —  tillgångliga och planerade —  bor enligt 
forvaltningsutskottets bedom ning skapa goda forutsåttningar for att 
tillgodose rehabiliteringsbehovet åven for tuberkulossjuka och lung
handikappade. En anlåggning av foreslagen art i Rovaniemi bedSms 
dårfor att få endast en marginell betydelse i rehabiliteringshånseende for 
tuberkulos- och lungsjuka i N orrbotten. D årem ot år det inte uteslutet 
a tt en for N ordkalotten gemensam anlåggning i huvudsak avsedd for 
rekreation kan vara motiverad.

Luleå den 28 augusti 1973

P å forvaltningsutskottets vågnar 

Erik H ammarsten

Svenska nationalforeningen mot hjårt- och lungsjukdomar:

Forslaget avser ett gem ensamt rehabiliterings- och rekreationscentrum  
for tuberkulos- och lunghandikappade bosatta i de nordligaste delarna 
av Finland, N orge och Sverige och skulle om fatta en anstalt om 30 
vårdplatser dår tuberkulos- och lunghandikappade kan få konditions- 
undersokning och traning. Aven rekreation och kortare yrkeskurser 
foreslås ingå.

Dc nordligaste delarna av våra lander bor prioriteras på de områden, 
dår så år mojligt. Å tgårder som befråm jar den dår boende befolkning
ens levnadsbetingelser och som syftar till att ge den likartade villkor 
som de soderut boende har, år dårfor vårda allt stod. D et år emellertid
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viktigt att åtgårderna baseras på ingående utredningar for att de skall 
bli meningsfyllda.

Den av Forbundet for tuberkulos- och lunghandikappade i Finland 
fram lagda skrivelsen (se ovan) ar tyvarr knapphandig och mycket all- 
m ant hållen och synpunkter på om en utredning skall goras eller ej år 
svåra att ge. Sålunda saknas siffror på både dagens behov av rehabilite
ring och trenden i utvecklingen. N år det galler tuberkulos år det allmånt 
bekant att denna sjukdom år  stadd på snabb retur i alla nordiska lånder. 
De senast tillgångliga siffrorna for insjuknade och registrerade i Sverige 
och Finland, de lånder som nårm ast torde beroras, fram går av foljande 
tabell:

Insjuknade I centraldisp.
i tb c 1 registrt

T otalt i Sverige (1971) 2 072 23 231
Våsterbotten 97 1 122
N orrbo tten 118 1 242

T otalt i F inland (1971) 3017 12 473
Lappland 147 665
N ord-O sterbotten 141 754

1 Inklusive redan kånda obsfall.

Endast en m indre del av de båda låndernas tbc-sjuka år num era att 
återfinna i de nordligaste delarna, ehuru antalet i forhållande till folk- 
mångden dock år hogre ån annorstådes.

Tuberkulosbehandlingen har dessutom det senaste årtiondet m arkant 
foråndrats med inforandet av nya låkemedel. Den m oderna behand
lingen botar så gott som alla men ståller som villkor en lasarettsanslu- 
ten lungklinik med krav på laboratoriem åssiga resurser. En tuberkulos- 
sjuk i våra dagar blir forem ål fo r endast kortvarig klinisk vård men 
får å andra sidan medicinera under kontroli i nårm are två års tid, under 
vilken han dock i regel år fullt arbetsfor. U tlåkningen inskrånker mycket 
sållan lungfunktionen så mycket att det blir invalidiserande. Patienterna 
kvarstår i dispensårregistret som kontrollfall (i regel 1— 2 gånger/år) 
3— 5 år efter tillfrisknandet, vilket forklarar de i tabellen relativt hoga 
siffrorna på antalet registrerade. I Sverige minskar dock totalantalet 
med cirka 1 500/år. Trenden år densamm a i Finland.

Den m oderna behandlingen stråvar således m ot att så litet som m oj
ligt hospitalisera patienten. H jålpinsatserna går i stållet u t på att under- 
lå tta for patienten att bibehålla en så oavbruten kontakt med hem- 
och arbetsliv som mojligt. Rehabilitering, inklusive konditionstråning, 
bor således principiellt icke vara anstaltsbunden for denna grupp sjuka. 
Varken for den sjuke sjålv eller hans omgivning år det nyttigt med 
diskriminering i form  av inlemmande i en grupp med sjukståmpel.

Vi har i dag inga såkra uppgifter på hur m ånga patienter som år in- 
validiserade efter en u tlåkt tbc från den tid då utlåkning kunde med-
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fora inskrånkning i lungfunktionen med darav foljande invaliditet. En 
dylik undersokning kunde forslagsvis goras via invalidpensionsregister. 
D et ar dock synnerligen tveksam t om anstaltsbunden konditionstråning 
skulle vara till nytta for denna grupp hur stor eller hur liten den ån
befinns vara.

En viktig grupp av patienter år de med obstruktiva lungsjukdom ar 
(kronisk bronkit, astm a och emfysem). D enna grupp sjuka år betyd
ligt storre till antalet ån de tuberkulosa, ehuru frekvenssiffror fo r de 
nordligare delarna av lånderna saknas. Vissa patienter tillhorande denna 
grupp upplever en forbåttring i sin sjukdom  vid anstaltsbundet miljo- 
ombyte, ehuru det varit svårt att objektivisera forbåttringen. Miljo- och 
luftom byte med konditionstråning som behandling for dessa patienter 
har dårfor sedan lange varit forem ål for debatt. D en aktuella debatten 
ror dock forbåttringar som erhållits vid rekreationscentra i de u r klim a
tologisk synpunkt båttre låm pade m edelhavslånderna. Liksom vid tu- 
berkulossjukdomen år dock stråvan den att forsoka hospitalisera så 
litet som mojligt. Forskningen inom denna grupp sjukdom ar har gjort 
stora framsteg under senare år. Liksom for tuberkulosen har detta inne- 
burit att alltfler patienter for a tt kom m a i åtnjutande av framstegen 
måste hånvisas till en klinik ansluten till lasarett med laboratorie- 
resurser.

For vård (inklusive rekreation) av tuberkulos- och lunghandikappade 
år således nårhet till lungklinik det prim åra. Placeringen av ett reha- 
biliteringscenter i Rovaniemi uppfyller ej detta krav. N årm aste lung
klinik ligger i U leåborg. Patienter från N ord-N orge och Nord-Sverige 
torde ej heller uppleva Rovaniemi som ett idealt rekreationscenter re
dan på grund av språkolikhetem a.

Aven om inte Svenska nationalforeningen m ot hjårt- och lungsjuk
dom ar ståller sig avvisande till en utredning vill vi uttrycka tveksam het 
infor det meningsfulla i en sådan med hånsyn till att den medicinska ut- 
vecklingen pekar mot oppen vård med stora laboratorieresurser i stållet 
for anstaltsbunden vård m ed små resurser.

I en 1973 utgiven och forsvarad avhandling från F inland rorande 
tuberkulosbehandling år slutorden foljande:

"H ospital based am bulatory treatm ent allows for short periods of 
hospital care. Patients can medicate at hom e and go back to w ork 
instead of endangering their social contacts and earning capacity for a 
long period of tim e” . (Henrik Riska: Supervised A m bulatory T reatm ent 
of Tuberculosis w ith Brief Initial Hospitalization. suppl. 83 Scand. J. 
resp. Dis. 1973)
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Denna syn på sjukvård som i det citerade fallet galler tuberkulos ar 
enligt vårt form enande fram åtblickande och torde aven galla andra 
sjukdomar.

Stockholm den 13 augusti 1973

Å k e  Hanngren 
Professor, generalsekreterare

Svenska landstingsforbundet:

Landstingsforbundet har forståelse for m otionårernas synpunkter att 
det vore en fordel om rehabiliterings- och rekreationsm ojligheter kun
de erbjudas hår avsett handikappade på nårm are håll ån i låndernas 
sydliga delar, då avstånden inom  de nordiska låndem a år relativt stora.

Vissa adm inistrativa olågenheter kan vål dock uppstå, bl. a. med hån
syn till eventuella skiljaktigheter i gållande lagstiftning, med en for lån- 
derna gemensam anlåggning. Sådana kom plikationer bor dock en fram - 
tida utredning ha att ta stållning till, liksom hur m an skall utnyttja nu, 
for detta åndamål, tillgångliga rehabiliteringsresurser dårest en ny lo
kalisering blir aktuell. Forbundet har således inget att erinra em ot att 
Nordiska rådet villfar m otionårernas forslag att rekom m endera en sam
nordisk utredning om forutsattningarna for en rehabiliterings- och re- 
kreationsanlåggning for tuberkulos- och lunghandikappade inom N ord
kalotten. Enligt forbundets mening bor dock utredningen forutsåttnings- 
lost få ta  stållning till vilken ort inom  detta om råde som år båst låm- 
pad for åndamålet.

Stockholm den 8 augusti 1973

Landstingsforbundet 

K urt Elander 
D irektor

Riksforbundet mot allergi:

RmA anser att N ordiska rådets medlemsforslag om inråttande av 
ett for de nordiska lånderna gemensamt rehabiliterings- och rekreations- 
centrum  for tuberkulos- och lunghandikappade inom kalottom rådet 
skulle fylla ett stort behov. Rovaniemi forefaller också vara en låmplig 
forlaggningsort på grund av nårheten till ett vålutrustat centralsjuk
hus.

Om forslaget blev en realitet skulle de lunghandikappade inte i sam
m a utstråckning behova utsåtta sig for påfrestande resor långt soderut 
for att erhålla de tjånster ett dylikt centrum  skulle kunna erbjuda.
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Eftersom  det i ett centrum  av detta slag formodligen skulle ingå 
en relativt stor grupp patienter med astm atiska besvar, vill Rm A fram 
hålla som våsentligt a tt m an vid planeringen av anlåggningen konsulte- 
rar allergologer for att den inre och yttre miljon skall bli så tillfreds- 
stållande som mojligt sett utifrån astm atikernas speciella behov. Ex- 
empelvis bor sådana synpunkter tas i beaktande som att astm atiker i re
lativt stor utstråckning år overkånsliga for dam m, dj urepitel etc. A st
m atiker besvåras vidare ofta av tobaksrok, varfor sårskilda rokrum  bor 
inråttas. Byggnadsmaterial och inredning bor också våljas efter denna 
sjukdom sgrupps speciella behov av sanerad miljo.

Tillgång till fysikalisk vård och konditionsgymnastik (vari andnings- 
gymnastik bor ingå) år synnerligen vårdefull for astm atiker som ofta 
genom olika konditionsbefråm jande ovningar påtagligt kan oka sin 
lungkapacitet och forbåttra sitt hålsotillstånd.

A nordnandet av kortare yrkeskurser genom rehabiliteringsanstaltens 
forsorg år ett gott uppslag. Beaktas bor dock att sett från astm atiker
nas synvinkel bor dessa kurser ej leda fram  till yrken olåmpliga for 
m ånniskor med allergisk disposition. Aven hår bor vid kursplaneringen 
allergologisk expertis anlitas.

Stockholm den 4 juni 1973

Nils Hansson 
Verkstållande direktor

Gerd Ekholm  
Socialom budsm an

Sveriges låkarforbund:

Behovet av rehabiliteringsplatser vid ett rehabiliteringscentrum  i R o
vaniemi m åste från  svensk sida bedom as som ganska obetydligt. G oda 
mojligheter for rehabilitering och rekreation kan erbjudas på flera stål
len i N orrland bl. a. i Jåm tlands lån. Osteråsens sjukhus torde vidare 
vara vål låm pat att driva rehabilitering for tuberkulos- och lunghan
dikappade. Låkarforbundet får dårfor for sin del avstyrka ett svenskt 
engagemang i projektet.

Om ett rehabiliteringscentrum  i Rovaniemi skulle kom m a till stånd 
torde intresserade svenska landsting ha m ojlighet att for vård i enskilda 
fall låm na ekonom iska bidrag.

Låkarforbundet har i detta årende sam rått m ed Svensk lungmedicinsk 
forening.

Stockholm den 13 augusti 1973

For Sveriges låkarforbund 

N ils Broberg

3— 750230. Nordiska rådel. Supplementband
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Inom  Sverige har antalet tuberkulossjuka kraftigt minskat, vilket har 
fått till foljd att tidigare specialsjukhus och konvalescenthem for lung
sjuka och ovriga tuberkulosskadade i hog grad lagts ner. D etta 
galler också for de nordligaste lånen som avses i motionen.

Samtidigt har vården av tuberkulossjuka radikalt foråndrats genom 
tillkomsten av nya m ediciner och behandlingsmetoder. V årdtiderna har 
hårigenom starkt begrånsats.

Vad det gåller konvalescentvården kan man konstatera att antalet an- 
låggningar som enskilda organisationer svarar fo r m inskat och att de 
kvarvarande har svårt att uppråtthålla driften på grund av m inskad efter- 
frågan.

Bakom denna nedåtgående trend vad det gåller specialinstitutioner 
for tbc ligger också en allm ån stråvan att inordna denna specialité i 
den reguljåra sjukvården.

D H R  vill dårvid ifrågasåtta om det kan finnas skål for svenskt en- 
gagemang i en rehabiliteringsinstitution med så snåv specialisering som 
angivits i forslaget.

D årem ot kan finnas skål till a tt prova tanken på ett gemensamt re- 
habiliteringssjukhus inom N ordkalotten. Behovet av rehabilitering och 
eftervård av hjårtsjuka år mycket stort och i hog grad eftersatt. Den 
uppbyggnad av kondition under låkares tillsyn som år mycket ange- 
lågen fo r att forhindra återfall bor kunna låmnas vid sådan rehabili
teringsinstitution. Bristen på rehabiliteringsplatser for neurologiskt ska- 
dade, reum atiker och den stora gruppen av rorelsehindrade over lag 
år mycket stor. Den regelbundna fysiologiska behandling som m ånga 
av dessa behover saknas så gott som helt i dag.

M ed hånsyn till de hår angivna behoven finner D H R  det skåligt att 
prova om frågan om ett sam nordiskt rehabiliteringsinstitut inom nordka- 
lottområdet.

Stockholm den 14 juni 1973

De handikappades riksforbund 

Nils Wallin 
Kanslichef

Riksforbundet for hjårt- och lungsjuka:

Planerna på en rehabiliteringsanstalt på N ordkalotten hånfor sig till 
ett tidigare våckt forslag om ett gemensamt rekreations- och feriecenter 
for h jårt- och lungsjuka på N ordkalotten. Vi vill gårna redogora når- 
m are fo r detta.
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Riksforbundet for hjårt- och lungsjuka i Sverige, Tuberkulos- och 
lunghandikappades forbund i F in land och Landsforeningen for hjerte- 
og lungesyke i N orge har -— tillsammans med m otsvarande organisatio
ner i D anm ark och Island —  haft ett om fattande nordiskt samarbete 
sedan 1946. 1967 inledde organisationerna i F inland, N orge och Sverige 
ett samarbete på N ordkalotten. Orsaken hartill ar de såregna forhållan- 
dena i de nordligaste regionerna av våra lånder m ed gies befolkning, 
långa avstånd mellan centra, ett ensidigt nåringsliv, kallt och ofta fuk- 
tigt klimat. Den sociala och medicinska servicen år svagare utbyggd ån 
i lånderna i ovrigt.

Speciella konferenser m ed deltagande av hjårt- och lungsjuka och 
andra handikappade och m ed medverkan av centrala och regionala myn- 
digheter, har sedan 1969 behandlat en rad problem  bland de handikap
pade på N ordkalotten. Resolutioner har antagits och sånts till respektive 
lands regering m ed krav om åtgårder for att underlåtta de handikap
pades levnadsbetingelser på N ordkalotten. K onferenserna har således 
behandlat och påtalat de sårskilda behov som foreligger av skyddad sys- 
selsåttning, båttre kom m unikationer, yrkes- och utbildningsmojligheter, 
forbåttrade boendeforhållanden samt behovet av båttre rekreation —  
och semestermojligheter.

En av konferenserna (Gratangen i N orge 1970) tillsatte en kommitté 
m ed uppgift a tt u treda och kom m a m ed forslag om inråttande av re
kreations- och feriem ojligheter på N ordkalotten.

Kom m ittén konstaterade snart att behovet av fysisk tråning for både 
h jårt- och lungsjuka var m ycket stort. K om m ittén erfor också a tt sjuk- 
frekvensen år sårskilt hog i dessa om råden når det gåller hjårt- och lung- 
sjukdomar. Så långt kom m ittén kunnat konstatera år sjukfrekvensen i 
hjårtinfarkt den hogsta i vårlden.

K arakteristiskt for denna hjårtsjukdom  år att det huvudsakligen år 
mån mellan 40— 60 år som drabbas. Någon år under 40 år. Yrkesmås- 
sigt år de fiesta kroppsarbetare; såsom fiskare, sjomån, byggnads- och 
anlåggningsarbetare, jordbrukare, skogs- och gruvarbetare.

Utbildningsmåssigt har overvågande delen endast folkskola och ut- 
bildning for det yrke de inte långre kan fortsåtta. M ånga av dem som 
insjuknat och blivit handikappade år etablerade med familj och hus 
och på detta sått bundna till hembygden.

Genom sjukdom en/handikappet kan de inte fortsåtta i sitt tidigare 
yrke och på grund av det ensidiga nåringslivet och nåstan obefintliga re- 
habiliteringsmojligheter år antalet arbetsofora dårfor mycket stort.

Kom m ittén konstaterade åven att tråning av hjårt- och lungsjuka 
praktiskt taget inte forekom m er. D en verksam het som finns på detta 
om råde hånfor sig till en viss forsoksverksam het vid centrallasarettet i 
Boden och efter ett initiativ från Landsforeningen for hjerte- og lunge
syke i N orge gors nu forsok i A lta, knutet till Legesenteret dår.
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Kom m ittén antar a tt en verksam het m ed fysisk traning och rekondi- 
tionering fo r h jårt- och lungsjuka skulle kom m a att bidra till en hogre 
grad av rehabilitering av dessa handikappade. D etta galler också lung- 
tuberkulosa aven om lungtuberkulosen inte langre har karaktaren av 
folksjukdom.

E tt relativt stort antal sjukdomsfall in traffar dock varje år och aven 
om m oderna behandlingsmetoder begrånsar skadeverkningarna, finns 
fortfarande i de tre låndernas nordliga delar m ånga personer m ed svåra 
andningsbesvår fororsakade av tuberkulos och av de behandlingsmeto
der som tidigare anvåndes. Behovet av att under återkom m ande konva- 
lescens- och rekreationsperioder och genom fysisk tråning få ova upp 
bland annat andningsteknik år dårfor mycket stort, når det gåller denna 
sjukdomsgrupp.

Sedd i relation till a tt befolkningen på N ordkalotten utgor 1,2 miljo
ner och a tt bland dessa finns ett stort antal hjårt- och lunghandikap
pade år behovet av ett center fo r rehabilitering (fysisk tråning), konva- 
Iescens- och semester påtrångande.

Forbundet vill peka på att ett center av denna typ åven skulle 
ge mojligheter till utbildning inom  ett om råde m ed få  låkare, fysio
terapeuter och sjukgym naster vilka inte har tillråckliga kunskaper om 
m etoderna for fysisk tråning av hjårtsjuka. D etta skulle åven kunna 
leda till en snabbare utveckling av tråningsm ojligheterna i de olika 
miljoerna. M an skulle åven kunna bedriva forskning vid ett center av 
den typ forbundet vill inråtta.

Enligt forbundets mening skulle en effektivare forebyggande vård och 
en utbyggd eftervård verka avlastande på akutsjukvården samtidigt som 
folkhålsan skulle gagnas.

Riksforbundet for h jårt- och lungsjuka vill fo r ovrigt fram hålla att 
N ordkalotten har m er begrånsade resurser ån eljest i lånderna och att 
dessa resurser bor utnyttjas på basta mojliga sått. D etta kan ofta ske 
genom sam arbete over grånserna. En sådan uppfattning år också ut- 
bredd på N ordkalotten, vilken kommer till uttryck genom det speciella 
nordkalottsam arbete som Foreningam a N orden har tagit initiativ till 
på andra områden.

Ytterligare understrykes detta av att de medicinska fakulteterna vid 
universiteten i U leåborg, U m eå och Trom so, har inlett ett sam arbete om 
forskning om arktisk medicin.

Inom  arbetskraftssektorn utvecklas också ett sam arbete som bland 
annat består i a tt lånsarbetscheferna på N ordkalotten overlågger om de 
speciella problem  som finns for sysselsåttningen.

Kommitténs planer på ett rekonditionerings- och feriecenter på N ord
kalotten har presenterats for regionala m yndigheter i F inland och Sve
rige. E tt par kom m uner i N ord-F inland och Nord-Sverige har visat ett 
starkt intresse fo r en anlåggning och ståller nodvåndig m ark till dispo
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sition. Dessutom har lånsstyrelsen i N orrbotten  i en PM  (se ovan) ut- 
ta lat sitt stod fo r ett center och foreslår att svenska staten ståller i ut- 
sikt 80— 90 procent i bidrag till anlåggningskostnaderna.

Riksforbundet fo r h jårt- och lungsjuka får hårm ed foreslå att N or
diska rådet rekom m enderar regeringarna i Finland, N orge och Sverige 
att inråtta ett nordiskt rehabiliterings- rekreations- och feriecenter på 
Nordkalotten.

Stockholm den 15 juni 1973

Riksforbundet for hjårt- och lungsjuka 

Bengt Dahlstrom
Bror Ek
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A 396 A/s

Åndringsforslag
om rehabiliteringsanstalt for hjart- och lungsjuka på Nordkalotten

(Vdckt av Finn Gustavsen, Asbjørn Haugstvedt, Lars L indem an, A rne  
Nilsen, M atti Ruokola, Carl O lof Tallgren och Saimi Åari)

B IL A G  A  1

Yttranden over åndringsforslaget

Nordkalottkommittén har genom skrivelse den 8 januari 1974 forkla- 
rat sig icke kunna avge yttrande i anledning av medlemsforslaget.

F i n l a n d

Social- och hålsovårdsministeriet1:

Social- och hålsovårdsministeriet anser det utvidgade forslaget ånda- 
målsenligt då tuberkulospatienternas rehabilitering inte långre forut- 
satter lika om fattande åtgårder som forut. M inisteriet tilistyrker ånd
ringsforslaget i den del detta inskrånker sig till a tt u treda forutsått- 
ningarna for inrattandet av en nordisk rehabiliterings- och rekreations- 
central for hjårt- och lungsjuka. Om m an foretar den i åndringsfor- 
slaget foreslagna utredningen, anser m inisteriet att m an dårvid bor 
beakta de synpunkter angående anstaltens placering och tjånsternas ut- 
nyttjande som ingår i ministeriets yttrande over det ursprungliga m ed
lemsforslaget (A 396/s).

Helsingfors den 23 oktober 1974

Pentti Pekkarinen  
M inister

Kirsti Valvio
Sekreterare for 
in tem ationella  årenden

1 Y ttra n d e t  iiversa tt frå n  fin sk a .
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Folkpensionsanstalten1:

I sitt yttrande den 3 oktober 1973 (se A  396/s) ansåg Folkpensions
anstalten det vara m otiverat a tt m an fortsatter planeringsarbetet och 
gor ytterligare utredningar fore eventuella beslut om forslagets genom- 
forande. Folkpensionsanstalten erbjod sig också att vid behov ge sak- 
kunnighjålp i planeringsarbetet.

Åndringsforslaget, vari kretsen av dem som skall rehabiliteras utvid- 
gas till att också om fatta de invånare inom  N ordkalotten som lider av 
hjårt- och blodkårlssjukdom ar, bor tillstyrkas. E tt liknande stållnings- 
tagande ingår redan i Folpensionsanstaltens ovannåm nda yttrande. 
Dessa sjukdom ars utbredning och deras inverkan på den i arbetsfor 
ålder befintliga befolkningens arbets- och handlingsform åga har i många 
sammanhang kommit fram  på ett overtygande sått.

I overensståmmelse med sitt tidigare yttrande tillstyrker Folkpensions
anstalten a tt man anskaffar ytterligare utredningar och fortsatter plane
ringsarbetet for att kartlågga helhetssituationen.

Helsingfors den 16 augusi 1974

Folkpensionsanstalten

Jaakko Pajula A h ti Fredriksson

Lånsstyrelsen i Lapplands lån1:

Lånsstyrelsen i Lapplands lån anser det vid N ordiska rådet våekta 
åndringsforslaget i vilket det foreslås a tt åven hjårt- och blodkårlssjuka, 
forutom  lunghandikappade rehabiliteras vid sam m a rehabiliteringsanstalt
—  nodvåndigt speciellt m ed beaktande av den i de ifrågavarande nordli- 
ga delarna forekom m ande hoga frekvensen av hjårtsjukdom ar.

Samtidigt betonar lånsstyrelsen den om ståndigheten, att ifrågavarande 
rehabiliteringsanstalt borde ges ett centralt låge, t. ex. i Lapplands lån, 
på en ort med goda kom m unikationsforbindelser med de nordliga delar
na av N orge och Sverige.

Invalidforbundet r. f. har samtidigt undersokt m ojligheterna att in- 
råtta en rehabiliteringsanstalt i Rovaniemi. Om projektet har forbundet 
en plan, avfattad år 1972, angående dess inråttande. Betraffande detta 
projekt har lånsstyrelsen i Lapplands lån avgivit sitt m otiverande y tt
rande.

Då det vid båda projekten avses liknande verksamhet, tillstyrker låns
styrelsen att m an m åtte undersoka nåm nda två projekts forenande till 
en storre rehabiliteringscentral inom  kalottom rådet, dår rehabiliteringen 
skulle avse forutom  hjårt- och lunghandikappade också andra handi-

1 Y ttr a n d e t  o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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kappgrupper, for vilka det inte finns någon specialrehabiliteringsverk- 
samhet i Lapplands lån.

Rovaniemi den 3 september 1974

Asko Oinas 
Landshovding

A im o Vålimaa 
A vdelningschef

Tuberkulos- och lunghandikappades forbund r.f.1:

------------år enligt vår åsikt fullt godtagbara.

Helsingfors den 6 augusti 1974

Tuberkulos- och lunghandikappades forbund r. f.

Tauno Laes Kalevi Vatanen

Hjårtsjukdomsforbundet i Finland1:

H jårtsjukdom arnas forekom st i Finland generellt år av samma stor- 
leksordning som i norra  Sverige. N ationalekonom in o c lr  den enskilda 
manniskan berors m er av hjartsjukdom ar i norra och ostra Finland ån i 
landets ovriga delar. Orsaken hårtill år bl. a. det dåliga sysselsåttnings- 
låget i dessa områden, de långa avstånden samt knappheten på den m edi
cinala servicen. I fråga om rehabiliteringstjånster har norra Finland ett 
såmre låge ån ostra Finland beroende på de långa avstånden.

P å grundval av allm ånna sjukdoms- och arbetsoformogenhetsstatis- 
tiker kan m an konstatera, att h jårtpatienters rehabiliteringsbehov torde 
vara num eriskt storre ån tuberkulos- och lunghandikappades. M ot denna 
bakgrund forenar sig H jårtsjukdom sforbundet i Finland om det våckta 
åndringsforslaget, som forbundet anser vara objektivt och sakligt. F o r
bundet anser också att hjårt- och lunghandikappades rehabilitering funk- 
tionellt u tan svårigheter låm par sig for samma anstalts verksamhetsom- 
råde.

H jårtsjukdom sforbundet fram håller ytterligare nodvåndigheten av en 
på tillråckliga bakgrundsuppgifter grundad planering. Vid m otet for 
arktisk medicin hosten 1973 i U leåborg behandlades vårderingen av 
h jårt- och blodkårlssjukdomars olågenheter inom kalottom rådet. P å 
denna grundval borde m an foreta en kartlåggning av hela kalottom rådet 
och m ot bakgrund av de erhållna uppgifterna sammanstålla rehabilite- 
ringsplaner for hela området, bl. a. såsom bakgrundsinform ation for den 
foreslagna rehabiliteringsanstaltens inråttande.

1 Y ttr a n d e t  o versa tt frå n  fin sk a .
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H jårtsjukdom sforbundet i Finland r. f. m edverkar framdeles garna 
med alla åtgårder som syftar till en rehabiliteringsanstalts planering och 
inråttande.

Helsingfors den 9 augusti 1974

H jårtsjukdom sforbundet i Finland r. f.

C. E. Susiaho Pentti Siltanen
Verkstållande d irek to r Forskningsdirekto i

Reumaliitto-Reumaforbundet r.f.1:

Inråttandet av en gemensam rehabiliteringsanstalt for tre lånder fore
faller vara en otacksam  idé eftersom utgångspunkterna i de olika staterna 
å r  olika. I teorin år forutsåttningarna for rehabilitering i samtliga tre 
lånder lika, m en trots detta å r  Sverige långt fore sina grannar. En kånd 
finlåndsk reum atikerlåkare sade —  når jag frågade honom  efter hans 
åsikt om den foreslagna anstalten —  att svenskarna skulle kom m a dit 
m ed egen personbil, norrm ånnen med renskjuts och finnarna haltande 
till fots. I detta sammanhang kan m an inte forbise ett motiv som nåm nts 
i samband med anstaltens inråttande, nåmligen att kunna utveckla den 
tvårgående flygtrafiken på N ordkalotten. D enna sak år i hog grad vård 
stod men hor inte in i detta sammanhang. D et år osannolikt att sjukfor- 
såkringsmyndigheterna åtm instone i vårt land skulle ersåtta flygresor til! 
rehabiliteringsanstalten.

Likaså ersåtts ovriga kostnader for vård vid anstalten enligt de olika 
låndernas lagstiftning och socialvårdsinstruktioner på olika sått, varfor 
patienter som skots under sam m a tak  inte skulle kunna undvika pinsam- 
m a jåm forelser och kånsla av olikhet.

D et år sannolikt att redan grundem a for valet av vem som skall få till- 
tråde till vård vid anstalten skulle m edfora overm åktiga svårigheter. 
U nder vården skulle språk- och valutapolitiska faktorer vara ågnade att 
oka de praktiska svårigheterna. De långa avstånden, hem resorna och 
hem långtan skulle inte heller oka trivsamheten. D et år i det hela svårt 
a tt se forutsåttningar for en fram gångsrik verksam het for en sådan an 
stalt.

D et å r  en realistisk uppfattning om forutsåttningarna for denna i och 
for sig onskvårda och nodiga rehabiliteringsverksamhet, a tt verksamheten 
fortfarande bor hållas inom varje nordkalottlands egen krets. V ar och 
en av de tre låndem a har for åndam ålet låm pliga centra som kan ut- 
vidgas och utvecklas: i N orge Trom so universitet, i Sverige antingen 
U m eå universitet eller K iruna centralsjukhus och i Finland antingen

i Y ttra n d e t o v e rsa tt  frå n  fin sk a .
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Uleåborgs universitets centralsjukhus eller Lapplands centralsjukhus i 
Rovaniemi. D å det vid anstaltsrehabilitering inte ar fråga om kortvarig 
eller ofta upprepad foreteelse, utgor avståndet från  hem orten till rehabili
teringsorten inte nodvandigtvis något hinder. F o r narvarande sker den 
centraliserade reum avården i F inland endast på Reumastiftelsens sjukhus 
i H einola och den långa vågen upplevs inte som det storsta hindret. M an 
bor dessutom hålla i m innet, att en gemensam rehabiliteringsanstalt for 
N ordkalotten skulle for nåstan varje patient åsam ka en maxim al resa till 
vårdorten —  uttryckligen i tvårriktning, i vilken trafikforbindelsem a år 
svagast. Inom  låndem a ar langsgående forbindelser redan tillfredsstål- 
lande.

Om m an emellertid av s. k. realpolitiska skål onskar inråtta en sådan 
gemensam rehabiliteringsanstalt fo r N ordkalotten oberoende av de p rak
tiska olågenheterna, anser R eum aliitto-R eum aforbundet r.f. det vara en 
felberåkning a tt koncentrera anstalten enbart på rehabilitering av lung- 
och hjårtsjuka. D e ovan angivna nackdelarna kan i någon m ån minskas 
genom att undvika anstaltens helgande enbart for behandling av vissa 
sjukdom ar. Stråvan att koncentrera sig på behandling av h jårt- och lung- 
sjukdom ar torde bero på att dessa sjukdom ar av olika anledningar un 
der senare tid få tt den storsta offentligheten. F o r fackpersonerna inom 
branschen står det u tan  vidare klart, a tt i om rådets kalla, fuktiga klim at 
reum atiska sjukdom ar år m inst lika betydelsefulla m ed tanke på både 
vålståndet och nationalekonom in som nåm nda hjårt- och lungsjukdomar.

Sålunda borde den anstalt, som eventuellt inråttas, anvåndas fo r alla 
sjukdom sgrupper som enligt lagstiftningen ar beråttigade till rehabilite
ring. H år m oter m an det praktiska problem et a tt nåm nda stadganden ar 
olika i de berorda tre  låndem a.

Sammanfattningsvis onskar Reum aliitto-Reum aforbundet r.f. vordsam t 
hem stålla att den i åndringsforslaget A  396 A /s ingående tanken om in- 
råttandet av en gemensam rehabiliteringsanstalt på N ordkalottens om 
råde m åtte uppges såsom opraktisk m en att, ifall m an emellertid be- 
slutar in råtta nåm nda anstalt, fackpersoner och -forbund inom bran
schen bereds tillfålle att vid utvecklandet av utrymmes- och verksam- 
hetsplanerna på nytt avge preciserade yttranden.

Helsingfors den 29 juli 1974

Juhani Kirpila
Specialist for inre m edicin, 

styrelsem edlem  och f.d . generalsekreterare fo r R eum aforbundet, 
styrelseordforande vid R eum aforbundets rehabiliteringsansta lt
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N o r g e  

Sosialdepartementet:

Sosialdepartementet har tidligere avgitt uttalelse i denne saken i brev 
av 14. august 1973 (se Sak A  396/s).

E tter å  ha vurdert det foreliggende endringsforslag har departem entet 
ikke funnet grunn til å avgi noen ny uttalelse.

Oslo, 7. august 1974

K jell Knudsen
Torbjørn M ork

Fylkesmannen i Finnmark:

Fylkesm annen er kjent m ed den uttalelse som fylkeslegen i F innm ark 
har gitt. U nder henvisning til fylkeslegens begrunnelse slutter en seg til 
hans konklusjon om at det neppe er rimelig å føre opp en attførings- 
institusjon som et felles tiltak mellom landene på N ordkalotten. T iltak 
fo r publikumservise er nok som hovedregel lite naturlig å løse som 
fellestiltak.

I feltet hjertesykdom m er er der sikkert andre ting som kan taes opp 
og løses på felles nordisk basis. Som anført av fylkeslegen vil det kunne 
være et aktuelt prosjekt å søke å finne årsaken til oversykeligheten av 
hjertekarsykdom m er på N ordkalotten og så forsøke å påvirke disse 
årsaksfaktorene.

Vadsø, 5. desem ber 1974

Anders Anne
Erik Blakstvedt

Fylkeslegen i Finnmark:

Til fylkesmannen i F innm ark skreiv jeg en uttalelse om denne saka
5. juni 1973. Den gang var det spørsmål om såkalt rehabiliteririgs- 
sentral for lungesjuke (se Sak A 396/s).

Det opprinnelige forslaget er nå endret til å gjelde rehabiliterings
anstalt for hjerte- og lungesjuke med hovedvekt, så vidt jeg kan se, på 
hjertesjuke. I denne sammenheng er det vist til den høge sjukelighet og 
dødelighet vi har av hjertesjukdom  på N ordkalotten.

Helsemyndighetene i F innm ark er vel kjent med at dødelighet og 
sjukelighet av hjertesjukdom  er høgere her i nord enn ellers i landet, 
og at forholdet er tilsvarende i F inland og Sverige. D ette med den høge 
dødelighet og sjukelighet av disse sjukdom mene gjør at jeg trygt kan si
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at ingen annen sjukdomsgruppe opptar oss så sterkt. D ette gir seg 
mange uttrykk. Vi forsøker å kartlegge årsakene til overdødeligheten. 
Vi forsøker å påvirke årsaksfaktorene så langt disse er kjent og vi 
forsøker å legge til rette behandlingsmuligheter og attføringsmulighetene 
så godt som mulig.

Hjertepasientene utgjør ei tallmessig stor gruppe. Vi får hvert år 
m inst 200 nye tilfeller med denne sjukdom men i F innm ark.

D ette at tallet på pasienter er så stort gjør at både opplegg for be
handling og for attføring m å ha stor kapasitet og der m å gis tilbud 
på så mange steder som mulig. Med andre ord m å tilbudene til pasien
tene legges opp etter en desentralisert modell.

D et er denne linje vi har forsøkt å følge m ed oppbygging av att
føring av både hjerte- og lungepasienter i Finnm ark. Opplegg av tre- 
nings- og attføringstiltak for hjertepasienter i m indre skala er i gang 
i de fleste kommunene med tilknytting til distriktsleger og sjukestuer. 
M eir vidtgående opplegg er i gang ved større helsesentra, jeg nevner 
spesielt A lta og Lakselv helsesenter, og ved sjukehusa i Ham m erfest, 
Kirkenes og Vadsø.

Pasienter som trenger spesial ekspertise kan vises til attføringsinstitu- 
sjoner og større sjukehus andre steder i landet. F or oss i F innm ark er 
det særlig aktuelt å samarbeide m ed Universitetsklinikken og Att- 
føringssentret i Tromsø.

Jeg meiner av fleire grunner at det vil være galt å vise pasienter fra 
F innm ark til et treningssenter ved Rovaniemi. Jeg nevner noen av 
disse grunnene:

1. D et er svært tungvint å reise til og fra  Rovaniemi fra praktiskt 
talt alle steder i Finnm ark. Slik kommunikasjonene er faller det vesent- 
lig enklere å reise fra  nær sagt alle steder i F innm ark til både Trom sø 
og Oslo enn det gjør å reise til Rovaniemi.

2. Sjøl om mange i F innm ark forstår finsk er dette likevel et totalt 
uforståelig språk for det store fleirtall av befolkningen her. Språk- 
problem et m å i en sammenheng som denne tillegges betydelig vekt.

3. I  F innm ark har vi til dels et heilt anna yrkesliv enn Finland og 
Sverige. Jeg nevner at fiskeri og fiskeindustri er mellom de aller vik- 
tigste yrkene i F innm ark mens disse yrkene ikke spiller noen særlig 
rolle i Nord-Sverige og N ord-Finland.

4. Tallet på hjertepasienter er så stort a t det m å være galt å bygge 
opp attføringshjelpa for disse pasientene etter en sentralistisk modell.

Jeg er så visst ikke i mot nordisk samarbeid, tvert i mot. D et betyr 
imidlertid ikke at jeg kan støtte alle forslag om nordiske fellestiltak. 
Tiltak fo r publikumsservice er av de som det etter m itt skjønn er lite 
naturlig å løyse som fellestiltak. D et gjelder også tiltak fo r hjerte- og 
lungesjuke.

I feltet hjertesjukdom  er der mange ting som kan tas opp og løyses på



A 396 A/s: Bilaga 1 77

felles nordisk basis, ikke m inst på N ordkalotten. Som eksempler på 
dette nevner jeg koordinering av forskning og personellutdanning. Ikke 
m inst synes jeg i denne sammenheng at forskningen er viktig fordi det 
viktigste i denne sammenheng m å være å få vite m eir om årsakene 
til oversjukeligheten av hjertekarsjukdom  på N ordkalotten og så forsøke 
å påvirke disse årsaksfaktorene.

Vadsø, 26. novem ber 1974

Kolbjørn Øygard

Kirkenes sykehus, medisinsk avdeling:

D et finnes p r i dag ingen rehabiliteringsanstalt fo r hjerte og lunge
syke som ligger i rimelig avstand fra  F innm ark fylke. D ette m edfører 
at man i praksis så godt som aldri sender denne kategori pasienter til 
rehabiliteringsanstalter. D ette sam m enholdt m ed at frekvensen av uføre- 
trygdete på grunn av hjertekarsjukdom m er er meget høy i landsdelen, 
og også sykeligheten er høyere enn landsgjennomsnittet, gjør at et be
hov for en rehabiliteringsanstalt for hjerte- og lungesyke synes påkrevet.

Landsdelen har et nokså ensidig yrkestilbud, og det h a r vist seg 
meget vanskelig i praksis å attføre hjertepasienter. D ette har ført til at 
uføretrygden er blitt en slags arbeidsløshetstrygd, fordi attføringsmulig- 
hetene har vært små lokalt. D et er mulig at et slikt rehabiliterings- 
institutt kunne bøte noe på disse forholdene. D et er i den forbindelse 
av vesentlig betydning at attføringen kan skje i nær kontakt med de 
lokale arbeidskontorene. Videre er det vesentlig fo r denne kategori 
pasienter at kom m unikasjonen er god, det vil i praksis si at det bør være 
flyforbindelse til det sted hvor en eventuell anstalt blir lokalisert.

D et er et avgjort behov fo r denne kategori institusjon på N ordkalot
ten, hvorvidt det er hensiktsmessig at den lokaliseres som et nordisk 
samarbeid, vet jeg ikke, det krever i såfall endel dublering, spesielt når 
det gjelder attføringspersonale. N år det gjelder den rent medisinske siden, 
kan vel imidlertid behandlingen foregå uten slike problemer.

Jeg tro r det er vesentlig på bakgrunn av de mulighetene som fore
ligger i landsdelen for arbeid at m an ved en slik rehabiliteringsanstalt 
legger hovedvekten på fysisk trening, og at det bygges ut en skikkelig 
fysikalsk avdeling.

Kirkenes, 18. novem ber 1974

Jan Sander 
Adm . overlege
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Den norske lægeforening:

Lægeforeningen har i sitt brev av 29. august 1973, vedrørende m ed
lemsforslag 396/s, u tta lt a t foreningen m ener det er riktig å utvikle og 
bedre treningsmulighetene fo r våre lunge/hjertepasienter, m en går gene
relt m ot a t dette søkes ordnet på nordisk basis. D et pekes bl. a. på at et 
effektivt attførings- og rehabiliteringsarbeid forutsetter nøye lokalkjenn- 
skap og kontakt m ed arbeidsliv og arbeidsform idlingsapparater i lands
delen. D et er heller ikke riktig å undervurdere språkproblemene. M ange 
av de som bor i F innm ark f. eks, har i dag problem er m ed kommuni- 
kasjon på norsk, og i en finsktalende del av N ordkalotten er de skandi
naviske språk lite utbredt.

D et nye endringsforslag innebærer ingen endring i Lægeforeningens 
standpunkt, og foreningen tillater seg å vise til sin uttalelse av 29. august 
1973 som fastholdes.

Oslo, 26. juni 1974
O dd Bjercke

Johan Greve Brun

S v e r i g e

Socialstyrelsen, avdelningen for långtidsvård:

Socialstyrelsen vill med anledning av remiss den 10 juli 1974 rorande 
forslag om  utredning angående ett nordiskt rehabiliterings- och rekrea- 
tionscentrum  for hjårt- och lungsjuka på N ordkalotten erinra om sty
relsens yttrande den 29 augusti 1973 over ett liknande forslag avseende 
en anstalt forlagd till Rovaniemi i F inland (se Sak A  396/s).

Socialstyrlesen vill åven denna gång fram hålla vikten av att ett reha
biliteringscentrum ta r em ot patienter oberoende av prim årdiagnos och 
att en total rehabilitering bedrivs i nåra anknytning till patientens hem- 
ort och de myndigheter utover de sjukvårdande som svarar for olika 
rehabiliteringsmoment.

Socialstyrelsen kan dock med hånsyn till att foreliggande åndrings- 
forslag pekar på behovet av ett for de nordiska låndem a gemensamt 
rekreationscentrum  på N ordkalotten tillstyrka att en forutsåttningslos 
utredning genomfores rorande behovet och lokaliseringen av ett rehabi- 
literingsinriktat rekreationscentrum  for såvål h jårt- och lungsjuka som 
andra patientgrupper m ed m otsvarande funktionellt inriktade behand
lingsbehov.

Stockholm den 10 oktober 1974

Enligt socialstyrelsens beslut 

Gudrun Hådell
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Statens handikappråd:

Rådet har tidigare avgivit yttrande i den aktuella frågan. Vi anforde 
då att rehabiliteringsprocessen forutom  medicinsk rehabilitering också 
innehåller t. ex. sociala och arbetsvårdsmåssiga inslag och att det 
dårfor år en uppenbar fordel om den kan genom foras så nåra bo- 
såttningsorten som mojligt. D etta forsvåras givetvis om rehabilite
ringen genom fors i ett annat land. Vi vill också ifrågasatta om det ar 
riktigt att splittra rehabiliteringsresursem a genom att bygga upp en 
rehabiliteringsanlåggning avsedd enbart for h jårt- och lungsjuka. D etta 
skulle forsvåra utbyggnaden av landstingets rehabiliteringsverksamhet.

Av det åndringsforslag som nu foreligger fram går inte något som 
ger oss anledning att andra standpunkt då det gåller antagandet att en 
anlåggning som den foreslagna skulle få  sin storsta betydelse som 
konvalescens- och traningsanlaggning. De uppgifter som finns i ånd
ringsforslaget tyder på att det skulle finnas behov av en sådan. Som vi 
anforde i vårt tidigare yttrande borde rekryteringen till en eventuell 
anlåggning om fatta åven andra handikappgrupper.

Skulle det visa sig att det finns anledning att ytterligare utreda frå 
gan —  som givetvis inrym m er ekonomiska, arbetsmarknadsmåssiga, so- 
cialforsåkringstekniska m. fl. aspekter —  bor m an hålla frågan om loka- 
liseringsort helt oppen.

Stockholm den 26 septem ber 1974

Tage Johansson
Per-O lof Soderberg

Umeå universitet inedicinska fakulteten:

I det ursprungliga forslaget från  N ordiska rådet (A  396/s) om en 
nordisk rehabiliteringsinstalt i Rovaniemi for tuberkulos- och lunghandi
kappade var tyngdpunkten lagd på lungsjukdom ar och placeringen av 
rehabiliteringsanstalten var preciserad till Rovaniemi. I det senare ånd
ringsforslaget om rehabiliteringsanstalt fo r h jårt- och lungsjuka på N ord
kalotten (A 396 A/s) har hjårt- och kårlsjukdom arna fått okad tyngd 
och någon preciserad plats for rehabiliteringsanstalten anges ej.

Den storre sjukligheten, inte m inst i h jårt- och kårlsjukdom ar, inom de 
nordliga om rådena av Finland, Norge och Sverige jåm fort med sydligare 
delar av låndem a, okar behovet av rehabilitering i de nordliga landsde- 
larna. Dårtill kom m er att rehabilitering i de nordliga landsdelarna ofta 
år svår på grund av arbetsm arknadens struktur och geografiska forhål
landen. Den foreslagna rehabiliteringsanstalten skulle kunna underlåtta
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forskning rorande dessa frågor. N ordiska rådets rekom m endation till re- 
geringarna i F inland, Norge och Sverige a tt undersoka m ojligheterna for 
att etablera ett nordiskt rehabilterings- och rekreationscentrum  for hjart- 
och lungsjuka på N ordkalotten kan dårfor tillstyrkas under forutsåttning 
att i N ordkalottens svenska del inråknas hela den norra sjukvårdsregio- 
nen (Umeå sjukvårdsregion).

I detta sammanhang kan erinras om det forslag som funnits om in- 
rattande av ett hålsocentrum  i V indeln (svensk riksdagsmotion 1971: 
769), i vilket åven innefattades rehabiliteringsverksamhet. Forslag har 
på ny tt våckts i denna fråga i motion 1974: 439. Forslagen h ar hån- 
visats till svenska riksdagens kom m itté fo r planering av turistanlåggning- 
ar och friluftsom råden m. m., samt till riksdagens socialutskott (SOU 
1974: 8), som båda foreslagit a tt Kungl. M aj:t i sam råd med sjukvårds- 
huvudm annen låter utreda frågan om uppråttandet av sådana anlågg- 
ningar. Inom  Vasterbottens låns landsting finns aktuella forslag våckta 
rorande denna fråga.

Medicinska fakulteten finner a tt vid den forutsåttningslosa provning 
av frågan om en rehabiliteringsanstalt på N ordkalotten, som fakulteten 
vill fororda, borde Vindeln ifrågakom m a som tånkbar lokaliseringsort. 
Foljande skål anser fakulteten tala for detta.

1) I relation till de nordliga delarna av Finland, N orge och Sverige 
kan Vindeln anses ha ett centralt låge. G oda kom m unikationer till V in
deln finnes med jårnvåg och genom nårheten till det tå tt trafikerade 
U m eå flygfålt, varifrån goda forbindelser finnes per jårnvåg och lands- 
våg. Y tterligare åtgårder fo r a tt fo rbåttra  kom m unikationerna tvårs over 
N ordkalottom rådet torde dock vara nodvåndiga for a tt gora kommuika- 
tionerna tillfredsstållande.

2) N årheten till U m eå regionsjukhus och U m eå universitets m edi
cinska fakultet utgor en tillgång fo r rehabiliteringsverksamhet i Vindeln. 
Sårskilt bor understrykas de resurser som finns for sjukvården och den 
medicinska forskningen vid rehabiliteringsklinik, kardiologisk avdelning 
sam t flera specialkliniker och avdelningar vid regionsjukhuset sam t vid 
det arbetsvetenskapliga centrum , som håller på att utform as i Um eå om 
kring avdelningar for arbetsmedicin, arbetsfysiologi, socialmedicin samt 
beteendevetenskapliga (psykologi och sociologi) och tekniska åmnen. 
D årtill kan låggas ett intresse for arktisk medicinsk forskning, som finnes 
representerat i Umeå.

Sammanfattningsvis ansluter sig fakulteten till uppfattningen att det 
bl. a. på grund av den relativt hoga frekvensen av hjårt- och kårlsjuk- 
dom ar inom de nordliga delarna av Finland, N orge och Sverige finns 
skål att inråtta en rehabiliteringsanstalt for att tåcka behovet av rehabili
tering m ed hjalp av resurser, som ej kan beråknas finnas tillgångliga å 
hem orten och for att underlåtta forskningen rorande dessa frågor. En
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utredning om forutsattningarna for en sådan rehabiliteringsanstalt bor 
inbegripa utredning av Vindeln som tankbar lokaliseringsort.

Um eå den 13 decem ber 1974.

På medicinska fakultetens vågnar 

Sture Lidén
Katarina H olm qvist

Norrbottens lans landsting:

I foreliggande åndringsforslag har det ursprungliga medlemsforslaget 
modifierats i vad avser patientunderlag och lokaliseringsort.

Enligt det nya forslaget utvidgas patientgruppen till att aven om fatta 
hjårt- och kårlsjuka. En sådan integration synes ur vissa synpunkter kun
na forsvaras. Forvaltningsutskottet vill em ellertid fortfarande håvda att 
rehabiliteringsenheten bor så långt mojligt ta emot patienter oberoende 
av primårdiagnos. D årest rehabiliteringen av nu nåm nda grupper av 
sårskilda skål bor ske vid egna enheter måste ifrågasåttas om inte pa
tientunderlaget i respektive lands norra delar år tillråckligt stort fo r att 
motivera inhemska inråttningar.

I ovrigt hånvisas till tidigare yttrande (se A 396/s). De synpunkter 
och forslag som dår fram fordes bedoms av forvaltnngsutskottet vara re
levanta åven med avseende på foreliggande åndringsforslag.

Luleå den 24 oktober 1974

På forvaltningsutskottets vågnar 

Erik Hammarsten

Svenska landstingsforbundet:

Forbundet har tidigare beretts tillfålle att avge yttrande over ett till 
rådet inkomm et medlemsforslag om nordisk rehabiliterinsanstalt i Ro
vaniemi, medlemsforslag A 396/s. Forbundet anforde i sin skrivelse 
den 8 augusti 1973 att forbundet ej hade någon erinran m ot en sam 
nordisk utredning om forutsåttningarna for en rehabiliterings- och rekrea- 
tionsanlåggning for tuberkulos- och lunghandikappade inom N ordka
lotten. Enligt forbundets mening borde dock utredningen forutsåttnings-
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lost få ta  stållning till vilken ort inom om rådet som var bast låm pad 
fo r åndamålet.

M otionårernas hem stållan i nu aktuell m otion synes vara betingad 
av de synpunkter som fram kom m it vid remissbehandlingen av m edlem s
forslag A  396/s. Forbundet har också m ed tillfredsstållelse noterat att 
lokaliseringsfrågan ansetts bora ingå som ett led i utredningen. F o r
bundet har i och fo r sig inget att erinra m ot m otionårernas forslag om 
a tt utredningen skall avse rehabiliteringsm ojligheterna fo r hjårt- och 
lungsjuka. Med hånsyn bl. a. till vad som fram kom m it vid remissbehand- 
ligen av medlemsforslag A 396/s kan dock ifrågasåttas om inte generellt 
borde utredas vilka handikappgrupper som kan kom m a i fråga for en 
eventuell rehabiliteringsanstalt på N ordkalotten.

Stockholm den 28 augusti 1974

Landstingsforbundet 

K urt Ward

Rune Carlsson

De handikappades riksforbund:

Inom  svensk sjukvårdsorganisation stråvar man efter att sam la all 
medicinsk behandling inom en enhetlig form . D e handikappades riks
forbund delar den målsåttning som socialstyrelsen presenterar i sitt 
principprogram  fo r hålso- och sjukvården infor 1980-talet. Enligt detta 
program  skall rehabiliteringsinsatserna ske i tre nivåer nåm ligen re- 
gionsjukhusen for mer kvalificerad vård, lånssjukhusen dår sårskilda 
enheter skall finnas for rehabilitering sam t inom prim årvården dår 
rehabiliteringsinsatserna anfortros åt distriktslåkare med viss rehabili- 
teringsinriktning i sin utbildning.

D et år angelåget att de begrånsade resurser som idag står till buds 
for medicinsk rehabilitering inte splittras till specialenheter.

Forbundet vill garna understryka vikten av att hjårt-, lung- och kårl- 
sjuka får tillgång till båttre rehabiliterings- och eftervård ån vad som 
for narvarande erbjuds. D e uppgifter som låmnas i m otionen angående 
antalet hjårt- och kårlsjukdom ar pekar m ot att behovet av insatser på 
om rådet år sårskilt stort i de nordligaste delarna av Sverige, N orge 
och Finland. D et synes oss dårfor finnas underlag for insatser for reha- 
biliteringsavdelningar inom vart och ett av de berorda låndem a.

F or vår del finner vi det tveksam t om rehabiliteringsinsatserna skall 
centraliseras for hela N ordkalotten, eftersom det m edfor att patienterna 
måste vistas långt från hem orten. E tt sådant forhållande kan bli en
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negativ faktor i rehabiliteringssammanhang, eftersom de personliga kon- 
takterna med anforvanter forsvåras. V idare forsvåras samordningen 
med arbetsvård. socialvård och andra delar av rehabiliteringsverksam- 
heten på hem orten.

De handikappades riksforbund finner det sålunda nodvåndigt att den 
planerade rehabiliteringsorganisationen i N orrbottens lån narm are stu- 
deras innan N ordiska rådet engageras for utredning rorande en sam 
nordisk rehabiliteringsanstalt i nordkalottom rådet.

Stockholm den 4 oktober 1974

De handikappades riksforbund 

Borje Nilsson  

Forbundsordforande
N ils Wallin 

Kanslichef

Riksforbundet for hjårt- och lungsjuka:

I foreliggande åndringsforslag fram hålles att tidigare remissbehand- 
ling av frågan grundats på felaktiga intentioner. O aktat detta hade dock 
flera viktiga remissinstanser uttalat sig potitivt till forslaget. I det nu 
foreliggande åndringsforslaget har behovet underbyggts med m aterial om 
frekvensen av hjårtsjukdom ar på nordkalottom rådet. M an konstaterar 
att behovet av rehabilitering for dessa grupper handikappade på N ord
kalotten ar påtrangande och att det dårfor vore naturligt att en utredning 
om ett gemensmt nordiskt projekt kom till stånd.

Riksforbundet for h jårt- och lungsjuka vill helt inståmm a i detta och 
tillstyrker forslaget.

En i M alm o nyligen foretagen utredning av docent Bengt W. Johans- 
son vid M almo allm ånna sjukhus utvisar att antalet nytillkomna hjårt- 
infarktpatienter i M alm o uppgår till 300 om året, om m an såtter den 
ovre åldersgrånsen till 65 år. Av dessa år dock inte alla låm pade att del
ta  i systematisk tråning, men cirka 250 av dessa patienter skulle åndå 
kvarstå såsom rehabiliteringsbara. Aven i fråga om kårlkram pspatientei 
och hjårtneuroser forelåg betydande antal fall. Siffrorna ger en antydan 
om problemets storlek betråffande den svenska delen for N ordkalottens 
vidkommande. dår frekvensen enligt tidigare undersokningar år dubbelt 
så hog som i landets sydligare delar.

Verksamheten med rehabilitering for hjårtsjuka (eller rekonditione- 
ring som vi hellre vill kalla den) år en relativt ny foreteelse i vårt land. 
Tidigare tillråddes patienterna vid utskrivningen från sjukhuset efter den 
akuta sjukdomskrisen att resa hem  och ” ta det lugnt” . N um era har man
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helt frångått detta och redan i sjuksången påborjas en systematisk tra
ning med latta rorelser. På några håll i landet (Stockholm, Goteborg 
och Malmo) har den på sjukhuset inledda rekonditioneringen sedan 
fortsatt i den oppna vården.

M ed stod av anslag från  A llm ånna arvsfonden har riksforbundet un
der åren 1973/74 genom fort fem anpassningskurser fo r hjårtsjuka dår 
låkare, sjukgymnast, dietist och kurator medverkat. Vi bilågger ett p ro
gram  från  en sådan anpassningskurs.1 Erfarenheten från  dessa kurser 
har varit mycket goda. Enligt samståmmiga uttalanden av m edverkande 
låkare skulle en effektiv rekonditionering bidra till en minskning av 
kostnaderna for samhållet genom att åtskilliga patienter helt eller delvis 
kunde återgå till arbete. A lternativet skulle annars bli en fortidspensione
ring i allt for m ånga fall.

Riksforbundet for hjårt- och lungsjuka har for avsikt a tt via svenska 
landstingsforbundet få till stånd en verksam het av detta slag inom alla 
landstingsom råden i landstingens egen regi, som en forsta åtgård till 
återanpassning av hjårt- och lungsjuka, intill dess att en reguljår re- 
konditioneringsverksamhet kan etableras. Redan dessa korta komprime- 
rade anpassningskurser har till resultat fått att deltagarna kånner sig 
tryggare, befriade från ångest och oro for sjukdom en och fram tiden och 
båttre rustade att m ota svårigheter och problem  i det dagliga livet. F or 
ytterligare inform ation om anpassningskursem a bilågger vi ett ex. av 
Status nr 8/1973, dår docent Olof Edhag på sidan 5 och foljande ger en 
rapport från en av dessa.1

V åra erfarenheter av anpassningskursem a pekar alltså på att en re- 
konditioneringsanlåggning gemensam for de tre nordiska låndernas nord- 
kalottom råden, dår systematisk tråning och psykosocial rehabilitering 
kunde ske under erforderlig tid till dess rekonditioneringen blir fullstån- 
dig med en återgång till arbete som foljd, måste vara till fordel for sam
hållet ur alla synpunkter. Vi vill dårfor med hånvisning till ovanstående 
tillstyrka forslaget om en utredning av frågan.

Stockholm den 14 oktober 1974

Riksforbundet for hjårt- och lungsjuka 

A Ibert Fredin

Tord Axelsson

Sveriges låkarforbund:

I det ursprungliga forslaget från N ordiska rådet (A 396/s) var tyngd- 
punkten lagd på lungsjukdom ar och planeringen av rehabiliteringsan-

1 Har ej tryckt.
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stalten var preciserad till Rovaniemi. I det senare åndringsforslaget 
A 396 A/s) har hjårt- och kårlsjukdom arna fått okad tyngd och någon 
preciserad plats for rehabiliteringsanstalten anges ej.

Sveriges låkarforbund avstyrkte i y ttrande av den 13 augusti 1973 det 
dåvarande forslaget. Låkarforbundet vidhåller vad som tidigare fram- 
hållits, d. v. s. att behovet av rehabiliteringssjukhus for lungsjukdomar 
ar val tåckt for Sveriges del, bl. a. genom Osteråsens sjukhus, dar san- 
nolikt motsvarande vård och rekreation kunde erbjudas åven patienter 
från de nordiska grannlånderna. En forlaggning av ett rehabiliterings
centrum  for lung- och tuberkulossjuka i Rovaniemi vill låkarforbundet 
dårfor avstyrka.

Den storre sjukligheten i hjårt- och kårlsjukdom ar inom de nordliga 
om rådena av Finland, N orge och Sverige, jåm fort med sydligare delar 
av landet, okar behovet av rehabilitering i de nordliga landsdelarna. 
Den foreslagna rehabiliteringsanstalten skulle också kunna underlåtta 
forskning rorande dessa frågor. En rekom m endation att undersoka m oj
ligheterna att etablera ett nordiskt rehabiliterings- och rekreations
centrum  for hjårtsjuka på N ordkalotten kan dårfor tillstyrkas under for- 
utsåttning att i N ordkalottens svenska del inråknas hela den norra sjuk- 
vårdsregionen (Um eå sjukvårdsregion).

1 detta sammanhang kan erinras om det forslag som funnits om inråt
tande av ett hålsocentrum  i Vindeln (riksdagsmotion 1971: 769), i vilket 
åven innefattades rehabiliteringsverksamhet. Forslaget har hånvisats till 
riksdagens kommitté for planering av turistanlåggningar och friluftsom 
råden m. m., samt till riksdagens socialutskott (SOU 1974: 8), som båda 
foreslagit att Kungl. M aj:t i sam råd med sjukvårdshuvudm ånnen låter 
u treda frågan om uppråttandet av sådana anlåggningar. Inom Våster- 
bottens låns landsting finns aktuella forslag våckta rorande denna fråga.

Huvudskålen for en lokalisering till V indeln har varit att V indeln har 
ett geografiskt och kommunikationsmåssigt gynnsamt låge samt intres- 
sant topografi och våxlande terrång. Till detta kom m er nårhet till Um eå 
universitets medicinska fakultet och till U m eå lasarett, som år ett region- 
sjukhus. I relation till de nordliga delarna av Finland, Norge och Sve
rige kan Vindeln anses ha ett centralt låge och borde dårfor ifrågakom- 
ma som tånkbar lokaliseringsort vid en eventuell undersokning av m ojlig
heterna att etablera ett nordiskt rehabiliterings- och rekreationscentrum .

Stockholm den 17 oktober 1974.

F or Sveriges låkarforbund 

Uitcas Serner

Iréne Brolin
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BI L A G  A  3

I efterhånd inkomna yttranden

N o r g e

Sosialdepartementet:

Saken har vært forelagt fylkeslegene i de tre nordigste fylker til vur
dering. Fylkeslegenes uttalelser vedlegges (se nedan).

Ingen av fylkeslegene finner å kunne slutte seg til forslaget om eta
blering av en attføringsinstitusjon for hjerte- og lungesyke på N ordkalot
ten.

På denne bakgrunn opprettholder departem entet sin uttalelse av 14. 
august 1973 (se A 396/s).

Oslo, 10. januar 1975

Tor Halv or sen
Torbjørn M ork

Fylkeslegen i Nordland:

Det foreliggende endringsforslag av 10. mai d. å. endrer forsåvidt 
ikke fylkeslegens syn slik det kom m er til u ttrykk under pkt. 3 i nevnte 
notat, selv om plasseringen av en slik institusjon skulle bli en annen 
enn som opprinnelig foreslått (Rovaniemi i N ord-Finland) og selv om 
endringsforslaget tar sikte på et bredere klientel. Fylkeslegen slutter seg 
forøvrig til den uttalelse som er avgitt av Sosialdepartementet om saken 
i mars 1973.

Bodo, 2. desember 1974

Asbjørn Elvik  
Fylkeslege

Fylkeslegen i Troms:

Fylkeslegen slutter seg til de uttalelser Sosialdepartementet har av
gitt tidligere. D et er i de senere år gjort adskillig for å bedre attførings- 
m ulighetene i Troms. I de konkrete saker bør det tilstrebes å komme i 
gang med attføringsopplegg ved sam arbeid mellom de behandlende in
stanser, attføringssentret i Trom sø og attføringstjenestemennene ved 
fylkesarbeidssjefens kontor og ved distriktskontorene. Det er også viktig
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at de praktiske attføringstiltak først og frem st tar sikte på at klientene 
skal attføres til å gå inn i det næringsliv som finnes i distriktet. Fylkes
legen finner på denne bakgrunn ikke å kunne drøfte forslaget om en 
attføringsinstitusjon for hjerte- og lungesyke på N ordkalotten.

Trom sø, 2. desember 1974

Asbjørn Haugsbø

Fylkeslegen i Finnmark:

D et opprinnelige forslaget er nå endret til å gjelde rehabiliterings
anstalt for hjerte- og lungesjuke med hovedvekt, så vidt jeg kan se, på 
hjertesjuke. I denne sammenheng er det vist til den høge sjukelighet og 
dødelighet vi har av hjertesjukdom  på N ordkalotten.

Helsemyndighetene i F innm ark er vel kjent m ed at dødelighet og sjuke
lighet av hjertesjukdom  er høgere her i nord enn ellers i landet, og at 
forholdet er tilsvarende i F inland og Sverige. D ette med den høge døde
lighet og sjukelighet av disse sjukdom m ene gjør at jeg trygt kan si at 
ingen annen sjukdom sgruppe opptar oss så sterkt. D ette gir seg mange 
uttrykk. Vi forsøker å kartlegge årsakene til overdødeligheten. Vi fo r
søker å påvirke årsaksfaktorene så langt disse er kjent og vi forsøker 
å legge til rette behandlingsmuligheter og attføringsmulighetene så godt 
som mulig.

Hjertepasientene utgjør ei tallmessig stor gruppe. Vi får hvert år minst 
200 nye tilfeller med denne sjukdom men i Finnm ark.

Dette at tallet på pasienter er så stort gjør at både opplegg for be
handling og for attføring m å ha stor kapasitet og der m å gis tilbud på 
så mange steder som mulig. Med andre ord må tilbudene til pasientene 
legges opp etter en desentralisert modell.

D et er denne linje vi har forsøkt å følge med oppbygging av attføring 
av både hjerte- og lungepasienter i Finnm ark. Opplegg av trenings og 
attføringstiltak for hjertepasienter i m indre skala er i gang i de fleste 
kom m unene med tilknytting til distriktsleger og sjukestuer. M eir vidt
gående opplegg er i gang ved større helsesentra, jeg nevner spesielt 
Alto og Laksalv helsesenter, og ved sjukhusen i H am m erfest, Kirkenes 
og Vadsø.

Pasienter som trenger spesial ekspertise kan vises til attføringsinstitu- 
sjoner og større sjukehus andre steder i landet. F o r oss i F innm ark er 
det særlig aktuelt å sam arbeide m ed Universitetsklinikken og Attførings- 
senteret i Tromsø.

Jeg meiner av fleire grunner at det vil være galt å vise pasienter fra 
F inm ark til et treningssenter ved Rovaniemi. Jeg nevner noen av disse 
grunnene:



88 A 396 A/s: Bilaga 3

1. Det er svært tungvint å reise til og fra Rovaniemi fra praktisk talt 
alle steder i F innm ark. Slik kommunikasjonene er faller det vesentlig 
enklere å reise fra  nær sagt alle steder i F innm ark til både Trom sø og 
Oslo enn det gjør å reise til Rovaniemi.

2. Sjøl om mange i F innm ark forstår finsk er dette likevel et totalt 
uforståelig språk for det store fleirtall av befolkningen her. Språkproble- 
m et må i en sammenheng som denne tillegges betydelig vekt.

3. I F innm ark har vi til dels et heilt anna yrkesliv enn F inland og 
Sverige. Jeg nevner at fiskeri og fiskeindustri er mellom de aller viktigste 
yrkene i F innm ark mens disse yrkene ikke spiller noen særlig rolle i 
Nord-Sverige og N ord-Finland.

4. Tallet på hjertepasienter er så stort a t det må være galt å bygge 
opp attføringshjelpa for disse pasientene etter en sentralistisk modell.

Jeg er så visst ikke i mot nordisk samarbeid, tvert i mot. D et betyr 
imidlertid ikke at jeg kans tøtte alle forslag om nordisk fellestiltak. Tiltak 
for publikumsservice er av de som det etter m itt skjønn er lite naturlig å 
løyse som fellestiltak. D et gjelder også tiltak fo r hjerte- och lungesjuke. 
I feltet hjertesjukdom  er der mange ting som kan tas opp og løyses 
på felles nordisk basis, ikke minst på N ordkalotten. Som eksempler på 
dette nevner jeg koordinering av forskning og personellutdanning. 
Ikke m inst synes jeg i denne sammenheng at forskningen er viktig fordi 
det viktikste i denne sammenhengen må være å få vite meir om årsakene 
til oversjukeligheten av hjertekarsjukdom  på N ordkalotten og så forsøke 
å  påvirke disse årsaksfaktorene.

Vadsø. 25. november 1974

Kolbjørn Øygarcl
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Medlemsforslag
om inråttande av ett nordiskt institut for  komparativ samhallsforskning

(Våckt av Tønnes Andenæs, Poul Dam, Sture Palm, V. J. Sukselainen 
och Per O lof Sundman)

B l L A G  A 1

Yttranden over medlemsforslaget

Nordiska samarbetsdelegationen for samhallsforskning:

A 407/k

Kvalificerade gem ensamma nordiska forskningsprojekt bor enligt de
legationens mening prioriteras såval av de nordiska forskningsråden 
som av andra forskningsstodjande organ.

Delegationen anser den av professor Erik A llardt ledda verksamhe
ten vid Helsingfors universitet synnerligen betydelsefull. Delegationen 
har redan tidigare diskuterat forskningsarbetet och gett det sitt stod.

Samarbetsdelegationen ar beredd att aven i fortsåttningen stodja nor
diska kom parativa forskningsprojekt. Delegationen anser dock att det 
skulle vara vardefullt, om innehållet i den nordiska kom parativa forsk
ningen preciserades och den institutionella ram en for denna forskning 
forutsattningslost utreddes.

Stockholm den 29 novem ber 1973

F or Nordiska samarbetsdelegationen for samhallsforskning 

Torgny Segerstedt

Å ke  Bruhn-M olier

D a n m a r k

Arbejds- og socialministeriernes internationale afdeling hanvisar i  
skrivelse den 22 november 1973 till yttrande från socialforskningsinsti
tuttet av den 13 novem ber 1973 (se nedan).

Undervisningsministeriet hanvisar i skrivelse den 20 novem ber 1973  
till yttrande från statens samfundsvidenskabelige forskningsråd av den 13  
novem ber 1973 (se nedan).

Socialforskningsinstituttet hanvisar i skrivelse den 13 novem ber 1973 
till yttrande samma dag från statens samfundsvidenskabelige forsknings
råd (se nedan).
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Statens samfundsvidenskabelige forskningsråd:

Statens samfundsvidenskabelige forskningsråd har behandlet oven
nævnte forslag på 2 møder, d. 28. septem ber 1973 og d. 9. november 
1973, ligesom sagen har været behandlet i N ordisk Samarbejdsdelega- 
tion for Samfundsforskning på et m øde d. 2. oktober 1973.

Det er rådets opfattelse, at kom parative undersøgelser m ed stort ud
bytte kan og bør foretages på en lang række samfundsvidenskabelige 
om råder i de nordiske lande. U nder sagens behandling savnede rådet 
imidlertid tilstrækkeligt grundlag til belysning af, på hvilke om råder og 
mellem hvilke institutioner der allerede er et sam arbejde i gang på nor
disk basis, ligesom behovet for kom parativ forskning inden for de enkel
te fagom råder ikke forekom m er rådet tilstrækkeligt belyst. Rådet har 
derfor ikke haft mulighed for at afgøre, om  den bedste organisatoriske 
løsning på dette om råde er oprettelsen af et koordinerende serviceorgan 
til betjening af eksisterende nationale institutioner eller et særligt nor
disk institut for kom parativ samfundsforskning med selvstændige forsk
ningsopgaver.

Såfremt en eventuel yderligere belysning af de rejste tvivlsspørgsmål 
fører til, at m an beslutter sig til a t oprette et institut, skal rådet stærkt 
understrege, at man, for at gøre et sådant levedygtigt, m å sikre sig dets 
nordiske karakter, hvilket bl. a. vil kræve, at ingen stillinger skal være 
forbeholdt forskere fra et enkelt af de nordiske lande.

Statens samfundsvidenskabelige forskningsråd kan således ikke på 
det foreliggende grundlag anbefale oprettelsen af et nordisk institut for 
kom parativ samfundsforskning.

København, den 13 novem ber 1973

Th. Herborg Nielsen

Jørgen Stig Andersen

F i n l a n d

U nder visningsministeriet1:

Ifrågavarande medlemsforslag om inråttande av ett nordiskt institut 
for kom parativ samhallsforskning grundar sig på ett av statens sam- 
hållsvetenskapliga kommission i Finland i juni 1973 vid undervisnings
ministeriet inlåm nat PM  som bifogas (se Tillågg).

Eftersom  stållningen och fram tiden for sam nordiska forskningsinstitut 
for narvarande håller på att utredas av sekretariatet for nordiskt kul- 
turellt samarbete, borde m an enligt undervisningsministeriets uppfatt
ning for narvarande vara återhållsam  m ed inrattandet av nya institut i 
allmånhet.

1 Y ttr a n d e t  o v e r  sa tt  frå n  f in sk a .
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M inisteriet anser emellertid, a tt inrattandet av ett nordiskt institut 
for kom parativ samhallsforskning i m ånga avseenden a r  m era m otiverat 
ån inrattandet av vissa andra inom ram en for N ordiska rådet planerade 
institutioner.

M inisteriet forenar sig om statens samhållsvetenskapliga kommissions 
i Finland m otivering i fråga om behovet av nåm nda institut och anser 
att, ifall m an over huvud taget skall inråtta nya sam nordiska institut, 
borde ett institut for kom parativ samhallsforskning hårvid ges foretråde 
i prioritetsordningen.

Helsingfors den 10 januari 1974

Jaakko N um m inen  
K anslichef

M att i G ustaf son 
Kultursekreterare

Helsingfors universitet, kansler, har i skrivelse den 16 novem ber 1973 
forklarat sig instamma i konsistoriets yttrande av den 7 novem ber 1973 
(se nedan).

Helsingfors universitet, konsistoriet:

Inom  olika vetenskapsgrenar och vid forskarutbildningen håller en 
forskjutning från den metodologiska inriktningen på att ske till form ån 
for en forskning som utgående från  problem atik tjånar praktiska syften 
och som inte begrånsas till någon vetenskapsgrens m etodiska utgångs- 
punkter.

Då forskningen utvecklar sig i denna riktning kråvs det interdiscipli- 
nåra foreningspunkter vid deskriptionen och uttolkningen av samhålls- 
problem en, då det till en meningsfull holistisk forskningsinriktning hor 
att belysa ett och samma basproblem u r olika synvinklar. En regional 
arbetsloshet kan exempelvis undersokas som ett ekonom iskt fenomen 
inom ram en for efterfrågan, u tbud och resursallokation, m en u r sam- 
hållets synpunkt får undersokningen en betydelse forst då foreteelsen 
och dess foljdverkningar har kartlagts åven med tillhjålp av sociologiska 
eller socialpolitiska kriterier. M ånga vetenskaper kånner att de får den 
båsta hållpunkten i samhållet då de delvis ro r sig i denna icke nårm are 
definierade terrång m ellan vetenskaperna.

Ett nordiskt institut for kom parativ samhållsforskning, vars uppgifts- 
om råde inte i alltfor hog grad skulle vara preciserat, vore i dessa fo r
hållanden synnerligen nyttigt sårskilt m ed tanke på utvecklandet av den 
kom parativa forskningens teori och metodologi och fram håvandet av 
samhållsvetenskapernas gem ensamma element och forskningsobjekt.
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Institutet skulle kunna fungera som central for forskarutbildningen, ar- 
rangor av forskningsseminarier och det skulle kunna påta sig utforandet 
av  konkreta projekt, såsom foreteelser inom politiken, socialpolitiken, 
sam hållsstrukturen och det ekonom iska livet.

Forskningsinstitutet borde dessutom reserveras en kanal for participa
tion i det praktiska samhållslivet på nationell eller nordisk samarbets- 
nivå så att man i uppdragsgivningen och i forskningens inriktning kunde 
bevara kontakten till sam hållet med dess viktiga utvecklingsproblem. 
G enom  en åndamålsenlig organisation skulle forskningsinstitutet erbjuda 
en  institutionell ram  for projektet angående kom parativa studier av de 
nordiska samhållena.

Helsingfors den 7 november 1973

Ernst Palm én 
P rorek to r

Jukka Petånen 
Bitradande sekreterare

Jyvåskylå universitet1:

Universitetet tillstyrker inråttandet av institutet. D et foreslagna insti
tu tet borde em ellertid inte få forsvaga de redan verksamma institutens 
forskningsresurser. Å  andra sidan kan ifrågavarande institut ge till och 
med mycket betydelsefulla impulser fo r nårm are samverkan mellan 
nuvarande samhållsvetenskapliga institut och for tvårvetenskaplig forsk
ning mellan olika institut.

N år man planerar det foreslagna institutets verksamhet, borde man 
lågga m årke till, a tt det inte borde vara dess sjålvklara åndam ål att 
forenhetliga de nordiska låndernas samhållen och samhållspolitik. Inte 
heller borde det vara forskningsverksamhetens åndamål att enbart un- 
dersoka problem som fram stållts av politiska beslutsfattare.

I institutets verksam het borde m an i hogre grad ån hittills anlita 
filosofisk forskning, dels fo r att utveckla m etoder for jåm forande forsk
ning, dels når man stråvar till en begreppsmåssig behårskning av vid- 
lyftiga problem angående samhållet. Institutet borde alltsedan borjan 
också ha representation for filosofi, nårm ast samhållsvetenskapernas 
filosofi och samhållsfilosofi.

N år m an overvåger institutets lokaliseringsort borde m an också ta 
Jyvåskylå i betraktande.

Jyvåskylå den 29 oktober 1973

A im o  Sakari 
P rorek tor

Pentti Sillantaus 
Byråchef

1 Y ttr a n d e t  o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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Åbo akademi:

Under senare tid har det nordiska sam arbetet på vetenskapens område 
tagit sig m ånga institutionaliserade form er. Dessa har emellertid i over- 
vagande utstråckning gållt tåmligen specialiserade forskningsområden. 
Det foreliggande initiativet med sin inriktning på en helhetsbetonad 
kom parativ samhallsforskning fyller alltså ett kånnbart tom rum  och bor 
redan dårfor hålsas med tillfredsstållelse. D et bor aven fram hållas att 
de nordiska låndem a ur ren t vetenskaplig synpunkt utgor mycket 
låm pade objekt for jåm forande forskning. Skillnadem a landerna emel- 
lan år tillråckligt stora for att gora en kom parativt upplagd vetenskap
lig verksamhet fruktbar, m en inte så stora att de skulle ifrågasatta det 
meningsfulla i en sådan verksamhet. Initiativet kan sågas bygga på 
vetenskapligt vål motiverade antaganden.

I forslaget heter det att

insikten om behovet av nordisk forskning på detta om råde och tanken 
på ett nordiskt institut hårfor har vuxit fram  i sam band med det forsk
ningsprojekt som under åren 1970— 1975 bedrivs vid institutionen for 
jåm forande sociologi vid Helsingfors universitet under ledning av p ro 
fessor Erik Allardt.

Det fram går vidare att m an tånkt sig att institutet skulle placeras i 
Finland och att lokaliteter skulle stållas till forfogande från  Finland 
utan ersåttning. De lopande kostnaderna skulle bestridas av de nordiska 
låndem a i enlighet med gångse fordelningsnyckel. Institutets styrelse 
skulle bestå av två representanter fo r varje nordiskt land jåm te en rep- 
resentant for den instans som upplåter lokaliteter for institutet.

Åbo akadem i uttalar sin anslutning till tanken på en placering av in
stitutet i Finland och finner det angelåget att det forskningsprogram 
for vilket en institutionell bas redan existerar kan fortsåtta åven efter 
1975. Forslagen till organisation kan Åbo akadem i omfatta. D å institu
tet av allt att doma kom m er att få en viss anknytning till Helsingfors 
universitet finner Åbo akadem i det angelåget att fram hålla vikten av 
a tt åven andra universitet och hogskolor kan etablera nåra kontakter 
till institutet; en synpunkt som kunde beaktas t. ex. vid val et av styrelse- 
ledam oter for institutet.

Betråffande institutets uppgifter fram går ur en forslaget bifogad pro- 
memoria, att verksam heten borde vara inriktad på akadem isk forskning 
med sårskild vikt på frågor som ånnu inte tillråckligt analyserats av 
redan existerande institutioner. Åbo akademi om fattar denna princip. 
V idare sågs att institutet bor ha en tvårvetenskaplig orientering. Åbo 
akadem i stoder denna princip och finner den vara naturlig.

D å i sagda PM  vidare sågs att det ” sjålvfallet” år viktigt a tt kontak
ter "m ellan institutet och praktiska politiker etableras så att institutet 
stimuleras att påta sig forsknings- och koordineringsuppdrag rorande
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relevanta samhallsproblem” kan Åbo akadem i emellertid inte utan kva
lifikationer acceptera denna tankegång, ty det år av y ttersta vikt att 
den forskning som bedrivs inom  institutet garanteras frihet från  varje 
form  av direkt eller indirekt påtryckning från  politiskt beslutsfattarhåll. 
Ej heller fram står det som onskvårt a tt institutet skulle iklådas rollen av 
organ for utrednings- eller planeringsarbeten. En dylik verksam het med 
det åsidosåttande av teoretiska am bitioner och metodologisk medveten- 
het som den skulle fora m ed sig strider m ot den uppgiftsform ulering 
for institutet som ovan anfordes: akadem isk forskning.

Åbo den 19 oktober 1973

F o r  Å b o  a k a d e m i 

Karl-Gustav Fogel 
R ekto r

C.-E. Kniivild  
B itiadande sekreterare

Turun yliopisto (Åbo universitet)1:

T urun yliopisto ståller sig positivt till forslaget om inråttande av ett 
nordiskt institut for kom parativ samhållsforskning och onskar påskynda 
åtgårder for institutets inråttande.

Med institutets forvaltning och uppgifter sam m anhångande frågor h a r 
m era detaljerat behandlats i bifogade yttranden av hum anistiska, ju ri
diska och samhållsvetenskapliga fakulteterna (.ve nedan).

Åbo den 26 oktober 1973

På T urun yliopistos vågnar:

Kaarlo Hartiala 
R ekto r

Olavi R ytkonen  
Forvaltningsdirektor

Turun yliopisto (Åbo universitet), juridiska fakulteten1:

T urun yliopistos juridiska fakultet ståller sig positiv till tanken om  
inråttande av ett nordiskt institut fo r kom parativ samhållsforskning. 
Fakulteten anser det som viktigt, a tt den juridiska forskningen också 
beaktas i institutets verksamhet. N edan fram fors några synpunkter från  
den juridiska forskningens synvinkel:

U tgångspunkter

Behovet och betydelsen av kom parativ samhållsforskning behover 
knappast speciellt motiveras. N åm nas m å bl. a. den intem ationella han
delns tillvåxt, arbetskraftens okade rorlighet och intem ationella foretag. 

F or den juridiska forskningens andel i ett institut fo r kom parativ

1 Y ttr a n d e t  o v e rsa tt frå n  f in sk a .
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samhållsforskning talar for det forsta den sam nordiska råttsvetenskapliga 
forskningstraditionen. En idkare av råttsvetenskap har det tåm ligen lått 
a tt i de nordiska låndem a forstå ett annat lands vetenskapliga betrak- 
telserått och forskningsmetoder. Den nordiska juridiska forskningstra
ditionen under tiden efter krigen kan anses hora till den anglo-ameri- 
kanska forskningstraditionen, men delvis år den också forenad med 
egenartade drag. Y tterligare m å pekas på de råttsliga institutionernas 
betydande gem ensamma drag och bl. a. till det samnordiska lagbered- 
ningsarbetet. De nåm nda institutionerna har en delvis gemensam histo
risk utveckling som bakgrund. I intem ationella oversikter som ingår i 
positivråttsliga undersokningar har nordiska råttsjåm forelser fått hu- 
vudvikten.

Bland det nordiska råttsvetenskapliga forskningssam arbetet m å nåm- 
nas det kriminologiska sam arbetsorganet i K openham n, nordiska insti
tutet for sjorått i Oslo, det nordiska sam arbetet inom europaråtten och 
det skattevetenskapliga forskningssam arbetet.

Uppgifter och forskningens inriktning

N år det foreslagna institutets uppgiftsom råde planeras, borde man 
enligt fakultetens uppfattning beakta foljande:

F or det forsta forekom m er det redan mellan de nordiska lånderna, 
delvis i institutionsform, ovannåm nt juridiskt forskningssam arbete. D et 
forefaller inte åndamålsenligt att foga dessa om råden till det nu fore
slagna institutet.

F or det andra har det i de olika nordiska lånderna alltsedan 1950-ta- 
let forekommit en viss institutionell bas uttryckligen inom råttsjåm fo- 
relse. N åm nas må institutionen fo r jåm forande råttsvetenskap vid 
Helsingfors universitets juridiska fakultet, årspublikationen Scandina- 
vian Studies in Law av den juridiska fakulteten i Stockholm samt 
U ppsala universitets institut for jåm forande råttsvetenskap. D enna ram 
har man emellertid på sistone ansett som bristfållig både betråffande 
den vetenskapliga jåm forande forskningsverksam heten och betråffande 
det praktiska råttslivet. Av denna anledning har m an våckt idén om 
åstadkom m ande av m era om fattande samnordisk råttslig jåmforelse. 
Dessa stråvanden har under den senaste tiden riktats på tanken om  in
råttande av ett nordiskt institut fo r kom parativ råttsvetenskap. F rån  
den råttsvetenskapliga forskningens synpunkt år det for tillfållet en 
våsentlig fråga, huruvida institutet skulle kunna sam m anforas med 
institutet for kom parativ samhållsforskning. Fakulteten ta r inte någon 
definitiv stållning till frågan m en anser sam m anforandet av de till- 
tånkta instituten som mojligt och —  med tanke på våxelverkan mellan 
samhållsvetenskaplig och råttsvetenskaplig forskning —  onskvårt.

Fakulteten forenar sig om den uppfattning, som fram går av statens 
samhållsvetenskapliga kommissions i F inland prom em oria, enligt vilken



96 A 407/k: Bilaga 1

forskningsverksamheten vid ett nordiskt institut for kom parativ sam
hallsforskning i fram sta rum m et bor inriktas på sådana am nen som 
hittills inte i tillracklig grad uppm årksam m ats. Aven det av Nordiska 
rådet tillsatta sakkunnigorganet har på m otsvarande sått i sam band m ed 
tanken om inrattandet av ett nordiskt institut for kom parativ råttsforsk- 
ning fram hållit, a tt forskningsforem ålet for ifrågavarande institut inte 
borde vara allt mojligt m aterial som kan tånkas som forem ål for råttslig 
jåmforelse, utan forskningen borde narm ast inriktas på vissa problem 
grupper, t. ex. handels- och avtalsråtten.

Enligt fakultetens åsikt kan uppgifterna for det foreslagna institutet 
fo r kom parativ samhållsforskning ses från  den råttsvetenskapliga forsk
ningens synpunkt såsom i princip av två typer. Å  ena sidan borde 
institutet kunna foretaga en organisering av den befintliga råttsliga 
jåm forelsen angående de nordiska lånderna, och å andra sidan borde 
det kunna integrera den jåm forande råttsvetenskapliga forskningen 
med den ovriga samhållsforskningen. I detta avseende onskar fakulte
ten också betona det tvårvetenskapliga betraktelsesåttet och de dårtill 
låmpliga åm nesom rådena.

Forutom  de i prom em orian nåm nda åm nesgrupperna kan m an tånka 
sig foljande forskningsforemål, i vilka det tvårvetenskapliga betraktelse
såttet har en betonad stållning:

—  jorddispositionspolitik och anskaffning av byggnadsmark i de olika 
nordiska lånderna,

—  nåringsstrukturens foråndringar och dessas verkningar på kvinnans 
stållning och på fam iljeråtten i de olika nordiska lånderna.

Fakulteten anser åven en rent på samhållelig teoribildning inriktad 
jåm forande forskning som nyttig.

Organisation

Fakulteten forenar sig om samhållsvetenskapliga kommissionens re- 
kom m endation om inråttande av ett nordiskt institut for kom parativ 
samhållsforskning. Institutet borde ha ett systematiskt samlat litteratur- 
material, en viss perm anent forskarkår, ett låmpligt antal stipendier 
samt en åndamålsenlig publikationsserie. E tt vetenskapligt råd med 
enbart koordinerande uppgift och i olika lånder lokaliserade speciella 
institut eller ett samnordiskt bibliotek och en dokum entationscentral 
torde inte vara tillråckligt.

Åbo den 10 oktober 1973

På juridiska fakultetens vågnar:

Allan H uttunen  
D ekanus

Helena Haapio  
Tf. fakultetssekreterare
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Turun yliopisto (Åbo universitet), humanistiska fakulteten1:

Enligt hum anistiska fakultetens åsikt år inrattandet av ett sam nor
diskt institut for samhallsvetenskaplig forskning ett årende som i mycket 
hog grad år vart understod. F or fakultetens del angår planen når- 
m ast historiska åmnen, vilka for den ekonom iska och ideella historiens 
del kan bistå med sakkunnig- och forskningshjålp. N åm nas m å att tal- 
rika sam nordiska forskningsprojekt år i gång inom historiska åmnen 
och att sam arbetet mellan de olika nordiska lånderna år livligt inom ra
men for forskarsem inarier och -moten.

Åbo den 15 oktober 1973

Pdivid Tomm ila  
D ekanus

Ism o Heerva 
Tf. fakul tetssekreterare

Turun yliopisto (Åbo universitet), samhållsvetenskapliga fakulteten1:

Turun yliopistos samhållsvetenskapliga fakultet konstaterar med till- 
fredsstållelse det vid N ordiska rådet okade intresset for forbåttrade m oj
ligheter for vetenskaplig verksam het de nordiska låndem a emellan. 
Samnordisk forskningsverksam het och dess fortsatta utvecklande år 
enligt fakultetens åsikt nodvåndiga. D etta utvecklande kan ske antingen 
genom att stårka den befintliga forskningsorganisationen eller genom 
att skapa nya forskningsorganisationer.

Forslaget om inråttande av ett nordiskt institut for kom parativ sam
hållsforskning innebår skapande av en helt ny forskningsorganisation 
mellan de nordiska låndem a. Fakulteten forenar sig om forslagets prin
ciper och påskyndar åtgårderna fo r institutets inråttande. Samtidigt 
onskar fakulteten emellertid fram fora vissa synpunkter i forbindelse 
med institutets forvaltning och med dess vetenskapliga betydelse.

1. Institutet bor i sin forskningspolitik iakttaga dem okratiskt definie- 
rade vetenskaps- och samhållspolitiska m ålsåttningar. D et får inte bli 
en ren central som utfor hopsam lande av tekniskt material.

2. Institutet bor ges ett sam nordiskt styrelseorgan, som representerar 
olika samhålleliga åsikter och en tillråcklig vetenskaplig kompetens.

3. Enligt fakultetens åsikt bor institutets finansiering ske genom 
officiella kanaler, alltså genom de olika nordiska låndernas vetenskaps- 
budgeter.

1 Yttrandet oversatt från finska.
4— -750230. Nordiska rådet. Supplementband
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4. Institutets forskningsmaterial och forskningsresultat bor stå till 
forfogande for utanfor institutet stående forskare.

Åbo den 11 novem ber 1973

J. M . von Wright 
D ekanus

Kari Niem inen  
Fakultetssekreterare

Taminerfors universitet, kanslern, hanvisar i skrivelse den 12 novem 
ber 1973 till yttrande av den 9 novem ber 1973 från universitetet fo r
valtning (se nedan).

Tammerfors universitet, styrelsen1:

Tam m erfors universitet forenar sig i princip om det inom N ordiska 
rådet vackta medlemsforslaget om inråttande av ett nordiskt institut for 
kom parativ samhållsforskning. Forutom  redan verksam m a specialisera- 
de forskningsområden skulle det vara åndamålsenligt att skapa sam
nordiska kontakter på om råden som de olika nordiska lånderna nu 
handhar skilt for sig. Tam m erfors universitet anser emellertid, att insti
tutets forskningsområde blivit alltfor smalt i det till N ordiska rådets 
medlemsforslag fogade PM  som uppråttats av statens samhållsvetenskap
liga kommission i F inland (se Tillagg). N år m an avser att in råtta ett 
institut for samnordisk forskning med helhetsinriktning, torde det inte 
vara m otiverat a tt redan i detta skede ange fram tida forskningsuppgif- 
ter, åven om sådana i sagda prom em oria uppråknats som exempel.

Forutom  det ovan anforda onskar universitetet fram hålla, att det 
kanske skulle vara både m era intressant och nyttigare, om forsknings- 
verksamheten vid institutet inte inskrånktes att enbart om fatta de nor
diska lånderna. Det år ju  emellertid fråga om i rått många avseenden 
lika lånder. De vetenskapliga och samhållspolitiska m ojligheterna for 
jåm forande forskning skulle bli m era fruktbringande, om jåmforelse- 
uppstållningen utvidgades geografiskt och om m an faste speciell upp- 
mårksam het vid olika samhålleliga och ekonomiska system i forhållan- 
de till de nordiska lånderna. Om avsikten år att strångt hålla sig till 
undersokningar som enbart jåm for de olika nordiska lånderna, skulle 
det kanske inte vara nodvåndigt att in råtta ett egentligt forskningsin
stitut. Såsom forverkligade i projektform  borde undersokningarna emel
lertid åtminstone delvis foretagas i sam band med universitet och hog- 
skolor.

1 Y ttra n d e t o versa tt frå n  fin sk a .
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Tam m erfors universitet fram håller att, ifall m an beslutar sig for inrat
tandet av ett nordiskt institut for kom parativ samhallsforskning, en cen
tral uppgift for institutet borde vara att bistå vid koordineringen av 
jåm forande undersokningar som utforts i de nordiska lånderna. I m ed
lemsforslaget och i dess tillågg har denna om ståndighet specieilt upp- 
mårksammats. Dessutom bor det anses som nodvåndigt att genom sym
posier och sem inarier utveckla den nordiska forskarutbildningen.

Betråffande organisationen av det planerade institutet påpekar uni
versitetet, att dess styrelse borde om fatta representanter for flera vefen- 
skapsområden for att såkerstålla den vidast mojliga vetenskapliga sak- 
kunskapen.

All sam nordisk verksamhet bor anses som vårt understod, och inte 
minst inråttande av sådana sam nordiska institut som mojliggor en kart- 
låggning och jåm forelse av for de nordiska sam hållena karakteristiska 
problem. Aven om ett fordjupat studium av inskrånkta problem om rå
den forsvarar sin plats, torde en undersokningsverksam het m ed helhets- 
inriktning ge storre nytta. Vid sidan av befintliga specialorgan år det 
onskvårt att skapa ett institut for kom parativ samhållsforskning, vilket 
får systematiskt understod. Som ett forsoksstadium for detta torde man 
kunna anse det av N ordiska rådet omnåmnda, under ledning av profes
sor Erik A llardt pågående nordiska forskningsprojektet.

Tam m erfors den 9 novem ber 1973

Jaakko Uotila 
R ekto r

Yrjd Silo 
Forvaltn ingsd irek to

Finlands akademi, statens samhållsvetenskapliga kommission1:

Vetenskapliga centralkom missionen har på forslag av samhållsveten
skapliga kommissionen behandlat prom em orian vid sitt mote den 29 maj 
1973 och konstaterat, a tt centralkom missionen ingenting har att anm årka 
i anledning av det foreslagna projektet, sam t ansett, a tt sakens fo rt
satta behandling i detta skede borde ske genom samhållsvetenskapliga 
kommissionens forsorg.

M ot denna bakgrund sånder samhållsvetenskapliga kommissionen hår- 
med ifrågavarande prom em oria till undervisningsministeriet och hem- 
ståller hogaktningsfullt, att ministeriet m åtte vidtaga nodiga åtgårder 
i saken for projektets genom forande. Samtidigt h ar kommissionen over
fort sitt forslag till behandling av N ordiska rådets Finlands delegation.

Helsingfors den 6 juni 1973

K ettil Bruun
O rdforande

Elli Ojaluoto  
Sekreterare

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt fr å n  fin sk a .
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Finlands akademi, vetenskapliga centralkommissionen1:

Centralkom missionen konstaterar sig kunna utan forbehåll forena 
sig om det vackta forslaget och nojer sig dårfor med att enbart upp- 
m årksam m a vissa synpunkter som kommissionen anser mycket ange- 
lågna.

D et ar anm årkningsvårt, a tt en utgångspunkt fo r forslaget år, fo r
utom  m era specialiserade sam arbetsom råden, att utveckla en helhets- 
inriktad samhållsforskning på nordiskt plan. Forslaget om inråttande av 
ett nordiskt institut fo r kom parativ samhållsforskning år också m oti
verat med tanke på en utbyggnad av lopande nordiskt samarbete. For 
att sådant samarbete skall kunna forverkligas på det praktiska planet i 
en utstråckning som tillfredsståller de olika lånderna, behover m an som 
stod fo r verksam heten en tidsenlig inform ation m ed bred bas betråf
fande samhållenas utveckling, skillnader och likheter samt foråndringar 
som forsiggått i dem.

I forslaget har m an hånvisat till forskningsarbetet av forskarprofes- 
sorn vid Finlands akademi, Erik Allardt, till vars finansiering åven de 
ovriga nordiska låndem a deltagit. Enligt centralkommissionens upp
fattning kan denna hånvisning till en viss person tolkas enbart som upp- 
gift om att det fo r det planerade institutet redan finns en reell grundval 
och att det hittills utforda forskningsarbetet bevisat behovet av ett lo
pande, på en fastare bas grundat forskningsarbete.

Som Tillågg har till N ordiska rådets medlemsforslag fogats initiativet 
av statens samhållsvetenskapliga kommission i saken. Centralkom m is
sionen kan helt forena sig om  de dåri angivna motiven och anser 
att initiativet år mycket betydelsefullt fo r utvecklandet av både F in
lands och de ovriga nordiska låndernas samhållsvetenskapliga forskning. 
Om inverkningarna av det foreslagna institutets inråttande på det nor
diska samarbetets utveckling inom samhållsvetenskaplig forskning kan 
m an i detta skede emellertid endast gora uppskattningar, m en enligt 
centralkommissionens uppfattning skulle forslagets genom forande inne- 
båra ett beståmt utvecklingssteg åven i detta avseende.

M ot bakgrund av det ovan anforda tillstyrker centralkommissionen 
inråttandet av det foreslagna institutet och hoppas att projektet med det 
snaraste skall leda till ett positivt beslut.

Helsingfors den 14 novem ber 1973

Olavi Grand 
O rdforande

H eikki Kallio  
Forvaltn ingsdirektor

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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N o r g e

Kirke- og undervisningsdepartementet:

Kirke- og undervisningsdepartem entet har sendt forslaget til uttalelse 
til Universitetet i Oslo, Universitetet i Bergen, Universitetet i T rond
heim, Universitetet i Trom sø, N orsk utenrikspolitisk institutt, Institutt 
for samfunnsforskning, Institutt fo r anvendt sosialvitenskapelig forsk
ning, Norges handelshøgskole og Institutt for konflikt- og fredsforsk
ning.

D epartem entet har m ottatt vedlagte svar fra Universitetet i Bergen, 
Universitetet i Tromsø, Institutet for samfunnsforskning, Institutt for 
anvendt sosialvitenskapelig forskning, Norges handelshøgskole og In 
stitutt for konflikt- og fredsforskning (se nedan).

Kirke- og undervisningsdepartem entet vil komme tilbake til saken så 
snart en har m ottatt uttalelser fra  Universitetet i Oslo og Universitetet i 
Trondheim , senest primo januar 1974.

Oslo, 20. desember 1973

Etter fullm akt 

E. Skadsem

0 . O. Dahl

Kirke- og undervisningsdepartem entet viser til sitt brev i saken av 20. 
desember 1973 og oversender uttalelser om medlemsforslaget fra U ni
versitetet i Trondheim  og Universitetet i Oslo (se nedan).

D epartem entet viser til de uttalelser som nå oversendes og til de som 
fulgte brev av 20. desember f. å. og stiller seg positivt til forslaget.

N år det gjelder det videre arbeid med dette spørsmålet synes det na
turlig å bygge på det forskningsmiljø ved Helsingfors universitet som 
har engasjert seg i disse spørsmål (Professor Erik Alllardt). F or øvrig 
bør arbeidet med saken kunne føres videre av de organ som er ut- 
viklet under Den nordiske kulturavtalen.

Oslo, 30. januar 1974

Etter fullm akt 

E. Skadsem
0 . O. Dahl

Universitetet i Oslo, Universitetsdirektøren:

--------—  har vært forelagt for D et samfunnsvitenskapelige fakultet,
hvor fakultetsstyret har uttalt:

Statens samfunnsvitenskapelige kommisjon i Finland har fremmet 
forslag om at det opprettes et nordisk institutt for kom parativ sam
funnsforskning i F inland. Idéen og initiativet til å få etablert et slikt
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institutt på nordisk basis, er vokst fram  i forbindelse med det forsk- 
ningsprosjekt om de nordiske samfunn som de senere årene er drevet 
ved instituttet for jevnførende sosiologi ved Universitetet i Helsingfors. 
Prosjektet har vært ledet av professor Erik Allardt. Forskningsrådene 
i Sverige, D anm ark og N orge har gitt finansiell støtte til prosjektet, som 
flere ganger har vært drøftet av forskningsrådenes nordiske samarbeids- 
delegasjon.

Selv om professor A llardts prosjekt ta r opp viktige forskningsproble- 
mer, stiller fakultetsstyret seg tvilende til behovet for å opprette et 
nordisk institutt for å ivareta disse oppgavene. M an finner det lite hen- 
siktsmessig å gå til opprettelse av et perm anent, ressurskrevende felles- 
nordisk organ for å ta  seg av oppgaver hvis løsning er sterkt avhengig 
av en bestemt persons innsats.

Et nordisk forskningssamarbeid på dette om rådet bør heller søkes 
etablert og støttet gjennom sam arbeidsorganer som til enhver tid kan 
tilpasses de varierende behov og forutsetninger.

Universitetsdirektøren viser til det som er anført fra  fakultetet.

Oslo, 7. januar 1974

Olav M . Trovik

Jostein Løfsgaard

Universitetet i Bergen, Universitetsdirektøren:

Saken har vært forelagt Det samfunnsvitenskapelige fakultet til u t
talelse. På grunnlag av fakultetets behandling er det kom m et inn kom
m entarer til forslaget fra 3 institutter. Kopi av uttalelsene oversendes 
vedlagt (se nedan).

Som det går fram  av instituttenes svar, er det på faglig hold interesse 
for oppretting av et nordisk institutt for kom parativ sam funnsforsk
ning. En m ener også at instituttene ved Universitetet i Bergen både kan 
yte faglig bidrag til et slikt institutt og ellers ha nytte av et samarbeid 
som instituttet ventes å kunne gi grunnlag for.

Saken har på grunn av tidsfristen ikke vært forelagt Det akademiske 
kollegium, og Universitetet kan derfor ikke ta standpunkt til de merk- 
nader det bl. a. er gitt uttrykk for i uttalelsen fra Sosialantropologisk 
institutt. Saken oversendes derfor uten nærm ere kom m entarer herfra.

Bergen, 26. novem ber 1973

M agne Lerheim  
Ass. direktor

Harald Gammelsæter 
Konsulent
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Universitetet i Bergen, Sosiologisk institutt:

Sosiologisk institutt har fra  det ble opprettet i 1966 lagt vesentlig vekt 
på utbyggingen av den kom parative tverr-nasjonale forskning og har 
tatt en rekke initiativer innen dette felt. Vi nevner spesielt de ulike 
forskningstiltak innen feltet sam m enliknende politikk (Rokkan, Urwin, 
Larsen, Eliassen, Kuhnle), sam arbeidet med svenske og finske forskere 
i studiet av lavinntektsgrupper (Hernes) og nordisk regionalpolitikk 
(Strand). V årt institutt vil se det som en stor fordel at det sørges for 
en fastere argumentering av slike tiltak innen ram m en av et nordisk 
institutt. Vi tro r vi vil kunne bidra vesentlig til forskningen under et 
slikt institutt og tro r at vi kan skape interessante åpninger for våre 
studenter og våre lærere gjennom et intim t sam arbeid med et slikt in
stitutt. Vi vil derfor anbefale forslaget så sterkt vi kan og ser fram  til 
ytterligere rådslagninger om den praktiske gjennom føringen av planen.

Bergen, 6. novem ber 1973

Torodd Strand  
Institu ttsty rer

Bjørn Henrichsen 
Institu ttsekretæ r

Universitetet i Bergen, Sosialantropologisk institutt:

Instituttets kom m entarer deler seg naturlig i folgende deler:

1. K om m entar til onskverdigheten av et nordisk institutt for kom 
parativ samfunnsforskning.

2. K om m entar til ram m en for instituttets virksomhet.
3. K om m entar til det vedlagte PM  om instituttet: Særlig angående 

forskningsprosjekter og -tema.
4. K om m entarer angående organisasjonsformen.

Instituttet stiller seg i prinsippet positivt til opprettelsen av et "N or
disk institutt for kom parativ sam funnsforskning” . Også sosialantropo- 
loger vil være interessert i utvidet kontakt mellom de ulike lands in- 
stitusjoner. Vi m ener imidlertid at betegnelsen "kom parativ sam funns
forskning” ikke er i samsvar med de intensjoner som ellers er uttrykt 
i forslaget.

N år det gjelder instituttets ramm e, er forslaget hoyst uklart. På den 
ene siden benyttes betegnelsen "kom parativ  sam funnsforskning” . På 
den annen side frem går det klart a t en tenker seg forskningen ved in
stituttet begrenset til m ateriale om de nordiske land.
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Sosialantropologisk institutt må av flere grunner ta  avstand fra den 
innsnevring av begrepet "kom parativ sam funnsforskning” som forslaget 
innebærer: D et finnes i dag en serie sam funnsvitenskaper som arbeider 
med et globalt perspektiv som ram m en for sin forskning. I lys av dette 
finner vi det utillatelig å bruke uttrykket ”kom parativ sam funnsforsk
ning” på et studium av en håndfull nordvest-europeiske land.

F o r det andre vil det rent faglige utbytte av sammenlignende forsk
ning være avhengig av reelle og dyptgående forskjeller mellom de en- 
heter som sammenlignes. Bare på den m åten kan sammenligningen kaste 
lys over vesentlige trekk ved enhetene. D e nordiske land er neppe for- 
skjellige nok til at sammenligning innenfor ram m en av nordiske sam- 
funn vil kunne gi noen slags grunnleggende innsikt. Forskeren vil her 
bare bli konfrontert med forskjeller på detaljplanet. Disse detaljfor- 
skjeller kan, f. eks. innen offentlig adm inistrasjon, utvilsomt ha en viss 
interesse, men de gir ikke alene noe grunnlag for tverrfaglig virksom- 
het som er forslagets intensjon. F or å forstå betydningen av disse de
taljer i en videre tverrfaglig sammenheng, er sammenligning med land 
utenfor N orden uomgjengelig nodvendig.

F or det tredje er det i de senere år blitt etablert institutter for studier 
i Afrika, Asia og Latin-Am erika i felles nordisk regi. D et kunne være 
av interesse å få vurdert muligheten av å danne et felles-nordisk insti
tu tt som kan stimulere den almene kom parative analysen av sam funn 
på en ikke-regional bakgrunn. Betegnelsen "kom parativ sam funnsforsk
ning” bor reserveres for dette formål.

En m er dekkende betegnelse på et institutt av den type som skissert 
i forslaget ville være "Institutt for studiet av nordiske sam funn” .

I det vedlagte PM  om instituttet antydes en del av de arbeider som 
instituttet er tiltenkt. Vi finner at det sett av em ner som er foreslått, er 
uillstrekkelig for en fruktbar tverrfaglig kontakt. F ra  et sosialantropo
logisk synspunkt blir det særlig naturlig å foreslå kontakt og utveksling 
av erfaringer innen folgende emner:

—  Lokalsam funn og lokal og regional organisasjon i de ulike nordiske 
land.

—  De lokale virkninger av distrikspolitikk i de ulike nordiske land.
—  Byenes indre organisasjon og struktur, med særlig vekt på problem er 

av betydning for byplanlegging.
—  De enkelte lands U-landsprosjekter, og hvorledes disse drives i de 

nordiske land.
—  Kulturelle emner, med sikte på bedre forståelse av kulturm onsteret 

i de nordiske land: V i tenker her på em ner som familierollen; reli
gion og ideologi; språkproblem er; holdninger til og manifestasjoner 
av sosial ulikhet.
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De em ner vi har nevnt innebærer ikke nodvendigvis en utvidelse av 
antallet prosjekter ved instituttet. Vi ser dem heller som en nodvendig 
tverrfaglig utvidelse av de om råder som allerede er antydet i forslaget. 
Som et eksempel vil vi nevne forslagets antydning om

”jåm forelser av populistiska tendenser i de nordiska lånderna” (s. 4).
En slik undersokelse vil nodvendigvis bli hengende i luften dersom en 

ikke tar folgende punkter med i prosjektet:

1. Innsikt i de lokalsamfunn hvor de populistiske bevegelser har sitt 
utspring eller får fotfeste.

2. Innsikt i de lokale virkninger og oppfatninger av distriktspolitik
ken.

3. Innsikt i bybefolkningens forhold til populisme og distriktspoli- 
tikk.

4. Innsikt i den ideologiske bakgrunn for bevegelsene, som må antas 
å  være dypt forankret i nordisk ideologi og kultur.

På samme måte er det klart at —
”jåm forelser av attitydem a till miljon, m iljofororeningar och till 

åtgårder inom m iljovården”

vil henge i luften dersom en ikke vet hva befolkningen —  på det lokale 
plan og i det daglige liv —  opplever som problem atisk ved sitt miljo, 
og dersom —  like viktig —  en ikke kjenner det lokale miljo.

Blandt nordiske sam funnsforskere har sosialantropologer i særlig 
grad m arkert seg som eksperter på analysen av lokale miljoer og lokal 
organisasjon. U ten denne type ekspertise synes det som om flere av de 
foreslåtte prosjekter vil mangle tverrfaglig bredde, og, i siste instans, 
lett vil kunne komme til å mangle den nodvendige kontakt med den 
faktiske livssituasjon for den befolkning som undersokes.

Instituttets organisasjonsform som et forskningssenter og et senter 
for undervisning av viderekomne forskere virker riktig på oss. En bor 
dog etter vår mening sterkt overveie forholdet mellom fast ansatte og 
stipendiater fra de ulike nordiske land. Skal instituttet fungere etter 
sin hensikt, er det nodvendig at instituttet virker, forst og fremst, som 
et motested for nordiske samfunnsforskere, og at en finner frem  til en 
tilfredsstillende stipendiatordning. Skal instituttet fungere tverrfaglig 
så vel som internordisk, er det trolig nodvendig på et gitt tidspunkt å 
konsentrere seg om et relativt lite antall prosjekter som bor være av en 
uttalt tverrfaglig art, og involvere den faste stab såvel som stipendiater 
fra de ulike land. Undervisning ved instituttet bor etter vår mening 
tenkes som lisensiat —  eller doktorand-undervisning innen de ulike 
lands ram m er såvel som innenfor instituttets prosjekter.

Bergen i november 1973

(Ej sign.)
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Universitetet i Bergen, Institutt for anvendt sosialvitenskapelig forskning:

INAS vil i sin uttalelse vedrørende opprettelsen av det foreslåtte in
stitutt begrense seg til synspunkter i forbindelse med instituttets formål 
og virkemidler.

Ifølge forslaget skal instituttet drive kom parativ forskning over de 
nordiske samfunn ut fra  et mer helhetlig og globalt perspektiv enn det 
som dekkes av mer spesialiserte forskningsfelt.

De nordiske land er blitt meget viktige referanseram m er for hver
andre når saker av offentlig interesse drøftes i de enkelte land. Det 
hører, f. eks., til de fleste offentlige utredninger at lignende forhold og 
type problemløsninger i de andre nordiske land drøftes som sammenlig- 
ningsgrunnlag, ikke bare for beslutninger, men også for oppfatninger 
av om det står b ra eller dårlig til i eget land. Å etablere en m er kon
tinuerlig og kumulativ forskningsvirksomhet på dette om råde ville 
sikkert være en fordel.

Hvis en tenker seg en stadig produksjon av interessante forsknings
rapporter fra det tiltenkte institutt, synes det nokså sannsynlig at dette 
ville bidra til å gjøre N orden m er av en sosial virkelighet enn det er i 
dag. I denne forstand har instituttet relevans ikke bare for Norges 
forskningspolitikk men også for landets nordiske politikk i sin alminne- 
lighet. D et viktigste forskningspolitiske spørsmål er i hvilken grad sam- 
funnsmessige forhold i de nordiske land er et fruktbart objekt for viten- 
skapelig granskning.

I denne forbindelse er prof. Erik Allardts vurdering av sin kom para
tive undersøkelse i Norge, Sverige, D anm ark og Finland, høyst relevant. 
E tter å ha konstatert hvor like disse land viste seg å være hva angår 
velferdsnivå og velferdsfordelinger, sier han:

There is definitely a certain drawback in selecting neighboring and, 
in many respects, similar countries as objects for a com parative study. 
G reat dissimilarities making different countries very high or very low 
on value dimensions are apt to  lead almost immediately to theoreti- 
cally meaningful interpretations. G reat dissimilarities between the na
tional units are also an asset methodologically since the reliability of 
the measures is of less im portance when the differences are clear. From  
a purely theoretical and methodological point of view, the selection of 
the Scandinavian countries for com parison has definite limitations. The 
choice of neighboring countries is nevertheless, one might say, socially 
natural. In both public and private life, both decisionmakers and citi- 
zens make definite comparisons with the neighbors.1

A llardt antyder at samfunnsvitenskapelige metoder, slik de er i dag, 
er bedre egnet til å  fange opp store og grove forskjeller enn de relativt 
små forskjeller som er typisk for de nordiske land. P å  den annen side

1 E rik  A llardt. "W elfare Values and Their Interrelationships: A  Search o f D i- 
rections on the Basis o f a C om parative Scandinavian Survey” . s. 17—18. Paper 
presented for discussion a t the H elsinki Sem inar on M acro-C ontexts and  M icro- 
V ariations in C ross-N ational R esearch, Septem ber 17— 21, 1973.
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bør man ikke se bort fra at å gi en forskningsgruppe en viktig og kon
kret oppgave å løse når de aktuelle forskningsm etoder ikke strekker til, 
i seg selv kan virke stimulerende på vitenskapelig produktivitet. U nder 
visse betingelser er en slik situasjon kanskje den som får forskere til å 
fungere best.

Ved siden av kom parativ forskning i snever forstand, m ener INAS 
at undersøkelser over samband, kontakt og andre form er for gjensidige 
påvirkninger mellom de nordiske og eventuelt andre land, også er vik- 
tige arbeidsoppgaver for det foreslåtte institutt.

En avgjørende forutsetning for opprettelse av et slikt institutt er at 
det finnes kvalifiserte forskere som kan tenke seg å arbeide i hvert fall 
noen år innenfor den ram m e som det her er tale om. D ette spørsmål 
drøftes ikke i det utsendte forslag. Ved at forslaget går u t på å rekrutte
re staben fra  samtlige nordiske land, vil det være på sin plass å under- 
søke dette forhold nærmere.

Forslaget har sitt opphav i F inland og går u t på å legge instituttet til 
F inland for å kunne bygge videre på den institusjonelle base etablert 
av prof. A llardts forskningsgruppe. D et burde være en forutsetning for 
et perm anent institutt at (a) forskningsresultater offentliggjøres på nor
diske språk, og at (b) det legges vekt på allsidig formidling til ulike 
grupperinger i samtlige nordiske land.

Konklusjoti

U nder forutsetning av at man kan regne med tilfredsstillende re
kruttering på nordisk basis og at det foreslåtte institutt får tilstrekkelige 
midler til å løse den vanskelige oppgaven den er tildelt, vil INAS gi sin 
støtte til forslaget

Bergen, 12. november 1973

(E j sign.)

Universitetet i Trondheim, Utbyggingssekretariatet:

Saken ble den 26. septem ber sendt delinstitusjonene til uttalelse. 
Kopi av uttalelsene fra  Norges lærerhøgskole og D et kgl. norske viden
skabers selskab følger vedlagt. (se nedan ).

U tbyggningssekretariatet anm odet i dag Norges tekniske høgskole om 
å tilstile sin uttalelse direkte til K irke- og undervisningsdepartementet.

Oslo, 17. desember 1974

Asbjørn M athisen  
Fakultetssekretæ r

Synnøve Næss 
Sekretæ r
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I følge avtale med Utbyggingssekretariatet oversendes vedlagt de u t
talelser som er avgitt av høgskolens Arkitektavdeling datert 11.12.73 
og Bygningsingeniøravdelingen, datert 31.10.73. De øvrige avdelinger 
har ikke avgitt uttalelser i saken (se nedan).

Trondheim , 2. januar 1974

Kaare Aadahl

Oddbjørg Sæther

Norges tekniske høgskole, Arkitektavdelingen, hanvisar i skrivelse 
den 11 december 1973 till yttrande av den 20 november 1973 från In 
stitutt fo r  by- og regionplanlegging (se nedan).

Norges tekniske høgskole, Institutt for by- og regionplanlegging:

Innenfor de fleste fagom råder er det idag en bevisst streben etter et 
helhetlig syn på sin virksomhet, som en integrert del av sam funnet man 
virker i. Dette skjer ved siden av fortsatte anstrengelser for å  trenge 
dypere inn i, eller ytterligere perfeksjonere egne fag. En slik utvikling 
både i dybde og bredde er påkrevet. Ikke noen disiplin bør hevde å ha 
enerett eller ”ene-plikt” til helhetstenkning.

Deler av flere samfunnsvitenskapelige fagretninger h a r tradisjoner på 
betydelig holistisk innsats. Teknologer som vanligvis er betegnet som 
ganske sektororienterte har etter hvert utviklet disipliner som via opera- 
sjonsanalyse —  systemtenkning og systemanalyse nærm er seg ”helhet- 
lige” vurderinger. Arkitektene vil hevde at nettopp deres fag gjennom 
syntesedannelse forsøker å behandle helheten i samfunn.

Opprettelsen av N ordiska institutet for samhållsplanering —  N O R D 
PLAN, ble også båret frem  av tanker om at felles nordisk viten og er
faringer bl. a. skulle kunne ta  bedre hensyn til mangfoldig og helhetlig 
samfunnsanalyse og samfunnsplanlegging.

Den første stillingsstrukturen ved N ordplan bar preg av såvel tra- 
disjonell som ny tenkning. Fysiske planleggere hadde etablert seg i N or
den som foregangsmenn (kvinner) innen viktige deler av samfunnsplan- 
leggingen; og selv om man under forberedelsene til opprettelsen av 
N ordplan befant seg i en brytningstid, hvor stadig flere fagretninger 
fikk betydning i samfunnsplanleggingen, så kom fysiske planleggere til 
å dominere professoratene. Im idlertid m arkerte også opprettelsen av en 
rekke lærerstillinger for andre fag ved N ordplan at m an innså fullt u t 
nødvendigheten av et bredt tverrfaglig og internordisk fagmiljø. N ord
plan er følgelig ikke noen sektorinstitusjon. Institusjonen bør og skal
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dekke totale samfunnsinteresser. Idag har N ordplan lærere innenfor: 
arkitektur, teknologi, biologi, geografi, sosialøkonomi, sosiologi, stats- 
vitenskap, jus, historie m. fl. Lærerstaben er internordisk, det faglige 
stoffet er både internordisk og globalt, de nordiske studentene har også 
forskjellig fagbakgrunn og erfaring. Faktum  er at all faglig virksomhet 
ved N ordplan i realiteten blir kom parativ nordisk samfunnsanalyse, 
samfunnsplanlegging og etterhvert samfunnsforskning.

N ordplan’s etterutdannelseskurser er i god gjenge, forskning er på- 
begynt (bl. a. med et større prosjekt om informasjonssystem for sam
funnsanalyse og planlegging for en middels stor nordisk byregion), og 
forskerutdannelsen er igangsatt med betydelig besvær, først og fremst 
grunnet manglende ressurser.

En bedøm m er det derfor slik at form ålet m ed den foreslåtte opp- 
rettelse av et nordisk institutt for kom parativ samfunnsforskning alle
rede er tilgodesett. Ved nordiske læresteder og spesielt ved N ordplan 
vil det bli u tført kom parative nordiske studier. Eventuelle utvidelser og 
supplem enter bør følgelig skje i forståelse med, og helst i tilknytning 
til Nordplan. D et burde f. eks. være fult mulig å utnytte de finske 
ressurser og den finske ekspertise som tydeligvis blir tilgjengelig i et 
konkret prosjektarbeid med N ordplan. Det vil kunne styrke forsk
ningsmiljøet ved institusjonen ytterligere.

D et ville være uklokt og meget uheldig å splitte fysisk og samfunns- 
vitenskapelig samfunnsplanlegging. Konsekvensen av forslaget om opp- 
rettelse av et nytt nordisk institutt for kom parativ samfunnsforskning er 
en slik kunstig og ødeleggende oppsplitting.

K om parativ nordisk samfunnsforskning bør støttes ved ytterligere å 
styrke N ordiska institutet for samhållsplanering —  N ORD PLAN!

Trondheim , 20. novem ber 1973

R olf H. Jensen

Norges tekniske høgskole, Bygningsingeniøravdelingen:

Saken har vært forelagt professor Sagen ved Institutt for samferdsels- 
teknikk.

Avdelingsstyret har i møte 31.10.73 vedtatt å oversende professor 
Sagens uttalelse av 25.10.73 uten ytterligere behandling ved avdelingen 
(se nedan).

F or Bygningsingeniøravdelingen

R o lf Lenschow  
F orm ann

Per Hetling
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D et er betydningsfullt a t det foretas kom parativ sam funnsforskning 
fordi m an ved å sammenholde forhold innen forskjellige nasjoner bi
drar til øket forståelse av samfunnet, og dermed skaper bedre grunnlag 
for den videre samfunnsutvikling.

Det frem satte medlemsforslag innebærer opprettelse av et nordisk 
institutt for kom parativ samfunnsforskning. Jeg er sterkt i tvil om dette 
er riktig. I innledningen til forslaget er det vist til at det allerede eksiste
rer samnordisk aktivitet på en hel rekke om råder. Ifølge forslaget er 
det betegnende for dem alle at de virker innenfor spesialiserte forsk
ningsområder, og i denne forbindelse nevnes på ” samhal lsvetenskapar- 
nas” område N ordiska institutet for samhållsplanering (NORDPLAN). 
D ette vitner om en almindelig misforståelse når det gjelder bredden i 
Nordplans opplegg. N ordplans intensjoner går langt utover det som 
konvensjonelt kalles fysisk samfunnsplanlegging, og allerede idag er det 
i undervisningen og i forskningsopplegget aktivitet igang på vesentlige 
om råder av dem som nevnes i forbindelse med det foreslåtte nye in
stituttet.

Ved N ordplan har m an vanskeligheter m ed å få  gehør for den videre 
utbygning som man finner sterkt påkrevet, og det synes hevet over tvil 
at igangsetting av et nytt nordisk institutt på om råder som i stor grad 
overlapper N ordplans tiltenkte arbeidsom råde vil føre til en uheldig 
spittelse av midlene. D et m å være maktpåliggende først å diskutere en 
samling om N ordplan, og m an bør nøye gjennom drøfte hvorvidt de ar- 
beidsoppgaver som er tiltenkt det nye instituttet kan fordeles på allerede 
eksisterende institusjoner før forslag om en nyopprettelse føres videre 
frem.

Trondheim, 25. oktober 1973
Ragnvald Sagen 

Professor

Norges lærerhøgskole:

Saken har vært behandlet av en komite oppnevnt av Avdelingsrådet 
for samfunnsfag ved Lærerhøgskolen hvoretter Avdelingsrådet for sam- 
funnsfag i sitt møte 5.11.73 sluttet seg til det frem lagte forslag til 
uttalelse om opprettelse av et nordisk institutt for kom parativ sam
funnsforskning (se Bihang).

Rådet behandlet saken i sitt møte 15.11.73 og fattet slikt vedtak: 

R ådet slutter seg til uttalelsen fra  Avdeling for samfunnsfag. 

Trondheim , 22. novem ber 1973
Haakon Olsen 

R ek to r
Peter L ykke  

U nderd irek tør
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Uttalelse fra en komite oppnevnt av Avdelingsrådet for samfunnsfag 
ved Norges lærerhøgskole, UNIT

Komiteen ser positivt på forslaget om at det opprettes et nordisk 
institutt for kom parativ samfunnsforskning. Sammenlignende forskning 
på nasjonsplanet vil kunne gi verdifull inform asjon om utviklingsten- 
denser og sammenhenger i det m oderne samfunnet, og den vil ikke 
m inst være nyttig dersom den kan bidra til å videreutvikle ”m etoderna 
for kom parativ forskning.”

Forslaget for Nordisk Råd er ledsaget av et tillegg som gir en over- 
sikt over forskningsoppgaver som det kan bli aktuelt for instituttet å 
arbeide med. Komiteen finner det nok noe ambisiøst når det heter at 
forskningen kan komme til å om fatte bl. a. ”jåm forelser av livskvalite
ten i de nordiska lånderna” , men m ener for øvrig at oppgavene som 
nevnes er verdifulle. P å  side 3 i saksdokumentene antydes det at den 
kom parative forskningen ved et eventuelt nordisk institutt både kan gå 
på sammenligninger mellom de nordiske land og på sammenligninger 
mellom N orden og omverdenen. Komiteen vil i denne sammenheng 
peke på at dersom en ser saken fra  et forskningsmetodisk synspunkt, 
vil sammenligninger innenfor N orden sannsynligvis være lettest å 
gjennemføre. D ette skyldes bl. a. at sam funnsforholdene i de nordiske 
landene i mange henseender er svært like, og av den grunn er det ofte 
små vansker forbundet med å skaffe fram  jevnførbare data. M en nett- 
opp denne likheten gjør også sammenligningene m indre interessante. 
En vil også legge en viss vekt på at forskningen virker en smule luksus- 
betonet når den beskjeftiger seg m ed forskjeller innenfor N orden som 
går på "Levnadsnivå” , "vålfård” , ” sociala forhållanden” . E n skulle tro 
at det ville være m er spennende å studere f. eks. levestandsforskjeller 
mellom N orden og den øvrige verden. H er dreier det seg om klare og 
alvorlige forskjeller. Komiteen er derfor tilbøyelig til å  m ene at et 
eventuelt nordisk institutt for kom parativ sam funnsforskning burde 
konsentrere seg om sammenligninger mellom N orden og omverdenen. 
Med sin ekspertise burde instituttet også kunne bistå ved sammenlig
ninger mellom land utenfor Norden.

N år det gjelder organiseringen av instituttet, har ikke komiteen noe 
imot at det får sitt utspring i Institutionen fo r jåm forande sociologi i 
Helsingfors og etableres i Helsingfors. M en forutsetningen m å være at 
instituttet ikke bare formelt, men også reelt blir et nordisk institutt. 
D erfor bør forskere fra  de andre nordiske land kunne knyttes til in
stituttet gjennom f. eks. to-årsengasjem enter med permisjon fra  sin 
faste stilling.

Instituttet bør i tillegg til engasjert personale h a  en fast stab som kan 
stå for prosjektplanleggelsen. Denne må også ha som oppgave å stå for 
undervisningen i form  av sem inarier og symposier. Komiteen vil under- 
streke at instituttet både bør drive forskning og undervisning.

I saksdokumentene er det forutsatt at instituttet får et nordisk styre. 
Komiteen vil peke på at styret også bør settes slik sammen at det ga
ranterer instituttets aksess til ulike datakilder. D et m å samtidig sørge 
for at de forskningsrapporter som utgis, blir tilført de politiske myndig- 
heter i de nordiske land. D ette nordiske instituttet bør kunne yte en 
datainformasjonsservice etter m ønster av E uropean Consortium  for
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Political Research. D et må legges vekt på å bygge opp en egen data
bank som kom m er de andre nordiske universiteter til nytte.

Trondheim , 15. januar 1974

Hans-Fredrik Donjem  Jan H eim  A lfred  O ffedal Telhaug

Det kongelige norske videnskabers selskab har i skrivelse den 3 no
vember 1973 forklarat sig icke kunna uttala sig i anledning av m ed
lemsforslaget.

Universitetet i Tromsø:

Styret for Universitetet i Trom sø gjorde i møte 8. novem ber 1973, 
sak SI 1/73 slikt enstemmig vedtak:

Instituttet støtter tanken om behov fo r en viss koordinering av kom
parative studier i samfunnsforskning på nordisk plass, men kan ikke se 
at det av den grunn bør etableres et eget institutt for å oppnå dette. 
Slikt samarbeid kan skje innenfor ram m en av f. eks. den nordiske sam- 
arbeidsdelegasjon for samfunnsforskning hvor samtlige nordiske fore- 
ningsråd nå er medlemmer.

Vi viser til dette.

Tromsø, 9. novem ber 1973

E tter fullm akt 

Harald Overvaag

Norges handelshøyskole:

Ovennevnte sak har vært forelagt Høyskolens organer, men uten a t det 
er innkomm et noen synspunkter vedr. forslaget.

Bergen, 20. novem ber 1973

R olf Larsen 
Høyskolesekretær

Det norske videnskaps-akademi i Oslo:

Da det kan være vanskelig å vite hvordan nye forskningsinstitutter 
vil komme til å utvikle seg, m å m an stole helt på de personer og det 
miljø som vil prege det påtenkte institutt. En godt samarbeidende stab 
av forskere, samlet om et fruk tbart program , kan utvilsomt bidra til 
å bøte på en viss mangel på nordisk kontakt innenfor samfunnsforsk- 
ningen.
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Vi vil imidlertid m inne om at der —  så vidt vi vet —  allerede er 
etablert institutter som arbeider på dette felt i samtlige nordiske land. 
Det kan derfor tenkes at det vil by på vanskeligheter å sam ordne p ro
gramm ene i et nytt overstatlig institutt m ed disse nasjonale institutter. 
Dertil kommer at et nytt nordisk institutt nødvendigvis vil m åtte kreve 
bevilgninger, muligens av en slik størrelsesorden at det vil kunne vanske- 
liggjøre økonomisk støtte til de allerede eksisterende institutter. I så fall 
vil vi være betenkt ved forslag om støtte til det nye tiltak.

Oslo, 20. novem ber 1973

D et norske videnskaps-akadem i i Oslo 

Paulus Svendsen 
Generalsekretær

K jell Herlojsen 
Forretn ingsfører

Chr. Michelsens institutt:

V årt institutt har i de senere år ikke tatt opp egne prosjekter innen 
det fagom råde som er nevnt i medlemsforslaget, men vi har fo r tiden 
et nært samarbeid med Sosiologisk institutt ved Universitetet i Bergen, 
særlig med professor Stein Rokkan som tidligere h a r vært knyttet til 
Chr. Michelsens institutt.

Vi vil gi uttrykk for positiv støtte til tanken om et nordisk institutt. 
N år det gjelder utform ing av de videre planer for en eventuell etable
ring, vil vi anbefale at man søker samarbeid med Sosiologisk institutt 
i Bergen, idet vi har inntrykk av at forskerne der står meget sterkt 
nettopp på om rådet kom parativ tverr-nasjonal forskning.

Bergen, 20. novem ber 1973

Chr. Michelsens institutt 

A rvid  Johnsen  
Direktør

Institutt for samfunnsforskning:

Institutt for sam funnsforskning ser opprettelsen av et nordisk institutt 
for kom parativ sam funnsforskning som et betydningsfullt og gledelig 
tilskudd til det nordiske sosialvitenskapelige miljø. Vi vil nevne følgen
de begrunnelser for dette syn:

1. D et er viktig å få u tført kom parativ samfunnsforskning av prak- 
tisk-politiske grunner. E ttersom  samfunnsvitenskapelige forskningsre
sultater mer og m er brukes som et av grunnlagene for politiske beslut
ninger, må m an sørge for a t disse resultatene har en bredest mulig ba
sis, og ikke kan tilbakeføres til lokale og nasjonale særdrag der forsk
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ningen ble gjort. Sammenlignende undersøkelser på tvers av nasjoner, 
som befinner seg på ulike utviklingstrinn i forskjellige sosiale prosesser, 
vil bidra til dette.

2. K om parativ samfunnsforskning er viktig u t fra  vitenskapelige 
hensyn. Utforskningen av hele sam funn og sentrale sosiale utviklings- 
prosesser har vært hem m et av at m an bare har kunnet gjøre skikkelige 
datainnsam linger og -analyser innenfor ett land. U tsagn om storsam- 
funn har derfor ofte blitt lokalistiske og få tt liten almen gyldighet. Teo
retisering om de større sosiale utviklingslinjer krever at m an kan sam
menligne flere nasjoner på en grundigere m åte enn hittil. Slike systema
tiseringer vil i neste omgang komme den nasjonale planleggingen til 
gode.

3. Av de to foregående punkter følger at viktige forskningsmessige 
og politiske spørgsmål overhodet ikke er blitt ta tt opp hittil. M ed et 
institutt for kom parativ samfunnsforskning vil det eksistere en basis for 
undersøkelser av de grunnleggende betingelsene for sosial og økono
misk likhet, for sentraliserings- og desentraliseringstendenser, fo r makt- 
forhold i sam funnet som helhet, for utvikling av rettferds- og velferds- 
oppfatninger osv. Disse og lignende problem er h a r m an ofte bare kun
net nærme seg indirekte til nå.

4. M ulighetene for kom parativ sam funnsforskning er —  som fo r
slagsstillerne peker på —  store i N orden. De kommunikasjonsmessige, 
kulturelle og tekniske forutsetningene ligger vel til rette for et slikt 
foretak. Like viktig er det at nordiske samfunnsforskere har et meget 
utstrakt samarbeid på en rekke om råder allerede. G runnlaget for en 
aktiv sammenlignende forskning på bred front har imidlertid manglet.

5. Institutt for samfunnsforskning legger stor vekt på at den grup
pen som skal drive det foreslåtte institutt har vist a t den virkelig kan 
gjøre god samfunnsforskning. Både lederen, professor Erik A llardt, og 
hans medarbeidere er kjent som m eget dyktige vitenskapsmenn.

6. Endelig vil vi peke på verdien av at kom parativ nordisk samfunns- 
utforskning skal skje ved et nytt institutt, og ikke legges til et av de som 
allerede eksisterer. Vi betrakter en ”institutt-pluralism e” innenfor sam- 
funnsforskningen som et gode, fordi store konsentrerte forskningsin- 
stitusjoner lett stivner til og får monolittisk preg, og derfor gir mindre 
rom for nye initiativ og nye ideer.

Av alle disse grunner finner vi å anbefale opprettelsen av et nordisk 
institutt for kom parativ samfunnsforskning.

Oslo, 12. november 1973

Willy Martinussen  
Bestyrer

Institutt for fredsforskning:

Vi vil først understreke at hensynet til en mest mulig selvstendig nor
disk sam funnsforskning tilsier fastere organisasjonsmessige ram m er 
omkring den. I åra som kom m er vil innflytelsen fra  EF-om rådet an- 
takelig tilta og de enkelte nordiske lands sam funnsforskning i økende
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grad bli invitert til å delta i forskningsprogram m er som har sine tyngde
punkter utenfor N orden. D ette er naturligvis ikke noe onde i seg selv. 
Behovet for forskningsmessig kom m unikasjon vil tvertim ot øke etter- 
hvert som sam funnsforskningen rundt omkring får storre omfang. Men 
hensynet til de nordiske forskningsmiljøers innflytelse over utviklingen 
av egen forskning og utform ningen av sam arbeidsprosjekter med andre 
tilsier etter vårt skjønn relativt faste sam arbeidsform er i N orden. Dette 
generelle forskningspolitiske synspunkt vil —  om m an først aksepterer 
det —  selvsagt ikke ha samme relevans for alle felter av sam funns
forskningen. Im idlertid er det grunn til å tro at det har særlig betydning 
for anvendt samfunnsforskning, hvor den potensielle politiske innflytel
se på problemvalg og behandlingsmåte kan være stor. Forslaget om et 
nordisk institutt for kom parativ samfunnsforskning bør etter vår opp- 
fatning sees i lys av dette og derfor vurderes positivt.

Av ting som angår dette forslaget mere spesielt, vil vi for det første 
legge vekt på behovet for videreutvikling av teori og m etode i kom pa
rativ samfunnsforskning —  og som også er understreket i forslaget. V i
dere at instituttet om det blir opprettet, vil legge en helhetsorientering 
til grunn for sin forskningsvirksomhet. D et forekom m er oss riktig at 
nordisk anvendt sam funnsforskning får et sterkere innsiag av studier 
omkring samfunnsutvikling og sam funnsfunksjoner i bred forstand, og 
det er sikkert også viktig for presentasjonen av detaljerte forsknings
resultater overfor politikere og praktikere at de kan plasseres i relativt 
brede samfunnsmessige sammenhenger. Hva angår det empiriske grunn- 
laget for nordisk kom parativ samfunnsforskning, kan de nordiske land 
av og til synes vel like til å påkalle den helt store interessen. På den 
andre siden vil det naturligvis alltid være viktig for anvendt forskning 
i N orden å arbeide m ed leveforholdene i dette om rådet. Vi vil tro at 
det ikke minst i dag er behov for å videreføre den smule tradisjon som 
eksisterer for spesifike nordiske samfunnsmessige løsninger (jfr. det 
som er sagt innledningsvis). At instituttet vil legge en tverrvitenskapelig 
orientering til grunn for sin virksomhet er i denne sammenheng ganske 
selvfølgelig.

N år det gjelder den ren t organisasjonsmessige siden av spørsmålet 
er det naturlig å legge et slikt institutt til Finnland siden det allerede 
eksisterer anvendte sosialvitenskapelige institutt i de andre nordiske 
land. Men det er også andre grunner til det, f. eks. at Finnland har de 
lengste tradisjoner i kom parativ samfunnsforskning. Vi vil imidlertid 
understreke at forholdene rent praktisk bør legges tilrette slik at in
stituttet blir nordisk i egentlig forstand. D ette m å innebære at forskere 
fra  andre nordiske land får en rimeldig plass i instituttets stab og i dets 
forskningsutdanningsvirksomhet. Slik vi har oppfattet forslaget, vil det 
bety en styrking snarere enn en svekking av de nasjonale forsknings
miljøer.
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Det hører også med i bildet at professor Erik Allardt, som er kandi
dat til lederstillingen ved instituttet, er alm ent anerkjent som meget 
godt skikket til å  lede nordisk forskning på de om rådene som er anty
det i forslaget, og at det for hans vedkommende dreier seg om en vide
reføring av prosjekter som allerede har vakt betydelig interesse.

Vi stiller oss således positivt til grunntrekkene i forslaget.

Oslo, 20. november 1973

For Institutt for fredsforskning

Kjell Skjelsbæk 
Bestyrer

Tord H øivik  
Forskningsleder

S v e r i g e :  

Universitetskanslersambetet:

1 Remissbehandling

Y ttranden i årendet har inhåm tats från  universiteten i Uppsala och 
Goteborg samt institutet for social forskning (se nedan).

Remissinstanserna delar forslagsstållamas uppfattning att den forsk
ning, som under ledning av professor Erik A llardt bedrivs vid institu
tionen fo r jåm forande sociologi vid Helsingfors universitet, år av stort 
intresse. Det år dårfor enligt remissinstanserna angelåget att professor 
A llardt får m ojligheter a tt åven efter 1975 fortsåtta sin fram gångsrika 
kom parativa samhållsforskning.

Forslaget att forvandla institutionen i Helsingfors till ett nordiskt 
institut for kom parativ samhållsforskning tillstyrks av samhallsveten- 
skapliga fakulteten vid universitetet i Goteborg  men avstyrks av de 
ovriga remissinstanserna.

Goteborgsfakulteten påpekar a tt behovet av en kom parativ forskning 
kring de nordiska lånderna långe har påtalats på samhållsvetenskapligt 
håll. De kartlåggningar som i den intem ationella litteraturen gjorts av 
de nordiska låndernas sociala forhållanden har i betydande utstråckning 
gjorts av am erikanska samhållsvetare och på ganska losa grunder. 
Forskningsmåssigt erbjuder just jåm forelser mellan de nordiska lån
dem a åtskilligt av intresse genom att m an hår kan overblicka olikhe- 
terna och studera vad vissa skillnader haft fo r sociala konsekvenser och 
innebord. En kartlåggning av denna art forutsåtter en kontinuerlig 
forskning. En sida i den jåm forande forskningen måste bli att bygga 
upp ett dataforande arkiv. A tt ge en intem ationellt erkånd forskare som 
professor A llardt mojlighet att fo rtsåtta den forskning han borjat inom 
ramen for ett forskningsinstitut måste sågas vara ett rationellt utnytt- 
jande av tillgångliga forskningsresurser, fram håller fakulteten.
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Juridiska fakulteten vid universitetet i Uppsala anser att det fore
slagna institutet skulle kunna fylla betydelsefulla uppgifter på samhålls- 
forskningens falt. Fakulteten ar dock inte beredd att fororda inrattande 
av ett sådant institut, innan ett sedan lange påyrkat institut for kom pa
rativ råttsvetenskaplig forskning av m era allsidig orientering kommit 
till stånd.

Rektorsdm betet och samhallsvetenskapliga fakulteten vid universitetet 
i Uppsala påpekar att det ar en central uppgift for befintliga samhalls
vetenskapliga institutioner a tt bedriva forskning m ed en sådan allmån 
inriktning som det foreslagna institutet forutsåtts gora.

Samhållsvetenskapliga fakulteten fram håller att m an vid behov torde 
kunna lågga ut bestållning från stat eller forskningsråd till institutio- 
nerna rorande sårskilt intressanta frågor. Sådant forekom m er sedan 
lange. t. ex. inom ram en fo r statliga utredningar. Fakulteten finner inte 
det fram lagda forslaget vålgrundat och avstyrker detsamma.

Rektorsåm betet anser att kom parativa studier vid universitetsinstitu
tioner bor stimuleras genom andra m indre resurskråvande åtgårder ån 
tillskapandet av ett sårskilt institut. Rektorsåm betet fo rordar att pro
fessor A llardt erhåller sådana arbetsforhållanden att han kan fortsåtta 
sina kom parativa studier. Rektorsåm betet fo rordar vidare att ett antal 
stipendier for forskare från andra nordiska lånder knyts till professor 
Allardts institution och att medel stålls till forfogande for seminarier
1 kom parativ samhållsforskning vid andra nordiska universitet.

Institutet fo r social forskning  fram håller att helhetsbetonade jåm fo
rande studier av samhållsutvecklingen i de nordiska lånderna år ett 
inom den nordiska forskningen forsum m at område. Institutet finner det 
vara mycket angelåget att professor Allardts forskningsprojekt ges be- 
tryggande resurser, så att fortsatta studier mojliggors, och att ansvaret 
for en betryggande resurstilldelning blir samnordiskt. D et år dock inte 
tillfredsstållande klarlagt om en sådan betryggande resurstilldelning 
båst kommer till uttryck genom inråttande av ett sårskilt institut. Man 
kan i stållet tånka sig att vid institutet for social forskning och dess 
m otsvarigheter i ovriga nordiska lånder inråtta befattningar for gåst- 
forskare från ovriga nordiska lånder. En sådan losning skulle stimulera 
de nordiska kontakterna inom en m era flexibel ram  och m ed minskad 
risk for isolering som ett sårskilt institut med trots allt begrånsad resurs
tilldelning alltid innebår. E tt sådant forskarutbyte skulle enligt institu
tets mening också verka stim ulerande på redan befintliga forsknings
miljøer.

2 Behandling i fakultetsberedningen for rcitts- och samhålls-
vetenskaperna

Fakultetsberedningen fo r råtts- och samhållsvetenskaperna fram hål
ler att kom parativ samhållsforskning bedrivs vid en rad institutioner 
i Norden. Jåm forande studier av sam hållsforhållanden i de nordiska
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lånderna ar en viktig gemensam nordisk forskningsuppgift och sådana 
studier bor stimuleras och stodjas på olika satt.

Forslaget att om vandla just den aktuella finska institutionen till ett 
nordiskt institut finner beredningen dårem ot inte motiverat. A tt forsk
ningsom rådet ar tvårvetenskapligt och spånner over alla de nordiska 
lånderna innebar inte att det skiljer sig från  andra samhållsvetenskap
liga forskningsområden på ett sått som skulle m otivera inråttande av 
ett institut fo r åndamålet. Beredningen avstyrker dårfor forslaget.

Enligt beredningens uppfattning år det forskningsprojekt som leds av 
professor A llardt av stort intresse och denne bor dårfor erhålla m ojlig
heter a tt fortsåtta sin verksamhet. D et år således forskningsprojektet 
som sådant som bor stodjas resursmåssigt och inte den institution vid 
vilken det for nårvarande bedrivs. Eftersom  projektet får anses vara en 
angelågen nordisk forskningsuppgift bor det ankom m a på i forsta hand 
de samhållsvetenskapliga forskningsråden i de nordiska lånderna att 
gemensamt stålla resurser fo r fortsatt forskningsverksam het till forfo- 
gande.

3 U K Å .s  stallningstagande

UKA inståm m er i den bedom ning som fakultetsberedningen for råtts- 
och samhållsvetenskapema gjort. U K A  avstyrker således bifall till det 
fram lagda forslaget om ett sårskilt institut, samtidigt som U K A  vill 
understryka att det år synnerligen angelåget a tt professor A llardts fo rt
satta forskningsverksamhet tryggas genom andra insatser.

Stockholm den 10 decem ber 1973

Hans Lowbeer

A nnika Belkert

Uppsala universitet, rektorsåmbetet:

Huvudsyftet med medlemsforslaget om inråttande av ett nordiskt in
stitut for kom parativ samhållsforskning år att åstadkom m a ”en utokad 
nordisk forskning om samhållet i vid mening, dess funktioner och ut- 
vecklingstendenser”, varigenom centrala orsakssammanhang och ut- 
vecklingstendenser kan undersokas och klarlåggas.

Som påpekas i bifogade yttrande från  samhållsvetenskapliga fakulte
ten år det en central uppgift for befintliga samhållsvetenskapliga insti
tutioner att bedriva forskning med en sådan allmån inriktning.

I PM  om ett nordiskt institut fo r kom parativ samhållsforskning (upp- 
råtta t av statens samhållsvetenskapliga kommission i Finland) ges exem- 
pel på forskningsuppgifter som anses angelågna for ett nordiskt institut 
for komparativ samhållsforskning. Lånderkom parativa studier avseende
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levnadsnivå och vålfård, jåm likhet, livskvalitet, adm inistrativa principer 
samt arbetsråttsliga problem  ar några sådana exempel. I nåm nda PM  
och i medlemsforslaget våcks tanken att institutionen for jåm forande 
sociologi i Helsingfors, vid vilken ett forskningsprojekt rorande kom 
parativa studier av de nordiska samhållena bedrivs under professor Erik 
Allardts ledning, skulle utgora basen for det foreslagna nordiska insti
tutet.

Rektorsåm betet delar juridiska fakultetens uppfattning att kom para
tiva studier av ovan angiven art år betydelsefulla och kan leda till vårde- 
fulla resultat. Sådan forskning bedrivs också vid olika universitetsinsti
tutioner och bor kunna stimuleras ytterligare genom andra m indre re- 
surskråvande åtgårder ån tillskapandet av ett sårskilt institut. E tt sått 
kan vara att genom sårskilda forskningsstipendier m ojliggora forskning 
i annat nordiskt land for forskare med inriktning på kom parativa stu
dier avseende de nordiska lånderna.

Rektorsåm betet forordar for sin del att professor A llardt erhåller så
dana arbetsforhållanden att han får mojlighet att fortsåtta sina kom pa
rativa studier, vilka utan tvivel år av stort vetenskapligt varde. V idare 
forordar rektorsåm betet att ett antal stipendier for forskare från  andra 
nordiska lånder knytes till professor Allardts institution och att medel 
stålles till forfogande for seminarier i kom parativ samhållsforskning vid 
andra nordiska universitet.

Uppsala den 24 oktober 1973

Torgny Segerstedt

Jorgen Ullenhag

Uppsala universitet, juridiska fakulteten:

Det foreslagna institutet skulle enligt fakultetens mening kunna fylla 
betydelsefulla uppgifter på samhållsforskningens fålt. F lera av de åm 
nen, som hårvid kom m er i fråga, hor till fakultetens verksamhetsområ- 
de, sårskilt inom den offentliga råtten  och straffråtten. Kom parativa 
studier skulle hår kunna ge vårdefulla resultat. G enom  samordning med 
nåraliggande forskningar skulle arbetet inom de råttsvetenskapliga åm- 
nena helt visst kunna berikas.

Samtidigt som fakulteten år angelågen att betona vikten av den fore
slagna organisationen synes det emellertid nodvåndigt att fram hålla, att 
ett institut for kom parativ råttsvetenskaplig forskning av m era allsidig 
orientering hor till de reform er, som lange påyrkats. U r prioriterings- 
synpunkt kan det dårfor vara m indre lyckligt att nu forbereda inråttan-
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det av en institution med ett arbetsprogram, som i vart fall u r fakulte
tens synpunkt ter sig som m era begrånsat ån det, som forordats fo r det 
foreslagna nordiska institutet for kom parativ rått. F or forverkligande av 
detta  lange forberedda institut synes en splittring av resurserna fakulte
ten m indre lycklig.

Uppsala den 10 oktober 1973

F or juridiska fakulteten 

Stig Strdm holm
Ingrid Henriksson

Uppsala universitet, samhallsvetenskapliga fakultetens fakultetsnåmnd:

D et år en central uppgift for universitetens samhållsvetenskapliga in
stitutioner att bedriva forskning ”om sam hållet i vid mening, dess funk
tioner och utvecklingstendenser” . D et år tåmligen sjålvklart a tt man 
dårvid skall stråva efter a tt belysa ”centrala orsakssam m anhang” for att 
få  resultat av allm ånt intresse.

D et synes inte m otiverat a tt in råtta ett nordiskt institut for att få så
dan t utråttat, som universitetsinstitutioner i stort antal gor eller borde 
gora. Vid behov torde m an kunna lågga u t bestållning från  stat eller 
forskningsråd till institutionerna rorande sårskilt intressanta frågor. Så
dan t forekom m er sedan lange, t. ex. inom ram en fo r statliga u tred
ningar. —• Vid sådan bestållning kan den redan existerande organisa
tionen i Finland kom m a i fråga, om den synes låmplig for uppdraget.

I PM  om ett nordiskt institut fo r kom parativ samhållsforskning (upp- 
råtta t av statens samhållsvetenskapliga kommission i Finland) framhåvs 
behovet av lånderkom parativa studier betråffande t. ex. levnadsnivå och 
vålfård, jåmlikhet, livskvalitet, m aktstrukturer m. m.

Frågor som de nåm nda har med stor insats av resurser m en utan lika 
stor fram gång behandlats inom vissa nordiska lånder vart for sig. Sår
skilt långtgående resultat har inte vunnits betråffande m åtm etoder, klas
sifikationssystem eller klarlåggande av orsakssamband. I  forhållande till 
resursinsatserna torde ett nordiskt institut knappast kunna uppnå bety- 
dande resultat vid en jåmforelse mellan lånderna betråffande sådant 
som inte har kunnat klarlåggas något så når entydigt ens inom ett land 
trots ambitiosa forsok.

Dårtill m å påpekas, att jåm forelser mellan lånder inte sjålvklart år 
ett båttre sått att anvånda resurser ån fordjupning av problem undersok- 
ningen inom ett land. Den senare kan i m ånga fall m edfora storre kun- 
skapstillskott.

Fakulteten anser att forslag om  inråttande av nya forskningsinstitut
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for speciella syften måste vara synnerligen vålgrundade. Som fram går 
ovan anser fakulteten inte att foreliggande forslag år vålgrundat. 

Fakulteten avstyrker forslaget.

Uppsala den 20 septem ber 1973

Å fakultetsnåm ndens vågnar

Gunnar Arpi 
D ekanus

Goteborgs universitet, rektorsåmbetet hanvisar i skrivelse den 24 ok
tober 1973 till samhållsvetenskapliga fakultetens yttrande av den 22 
oktober 1973 (se nedan).

Goteborgs universitet, samhållsvetenskapliga fakulteten:

Forslaget går ut på att inråtta ett institut for kom parativ samhålls
forskning med uppgift att u tfora konkreta jåm forande undersokningar 
av levnadsnivåforhållanden i de nordiska lånderna, att b idra till ut- 
vecklingen av m etoder for kom parativ forskning och att vid behov fun- 
gera som koordinerande organ for kom parativa forskningsprojekt. In 
stitutet bor vara inriktat på akademisk forskning av samhålleliga sidor 
som ånnu inte tillråckligt analyserats. Exempel på forskningsuppgifter 
uppråknas i forslaget.

En sådan jåm forande forskning har bedrivits och kom m er att bedrivas 
vid institutionen for jåm forande sociologi vid Helsinki universitet under 
tiden 1970— 1975 under ledning av professor Erik Allardt. En om fat
tande studie av levnadsnivån i de nordiska lånderna har dår nyligen 
slutforts. Den har bland annat mojliggjorts av att professor A llardt in- 
nehar en forskningsprofessur under ovannåm nda period.

Fakulteten vill starkt tillstyrka forslaget om inrattandet av ett ovan- 
nåm nt institut. Behovet av en kom parativ forskning kring de nordiska 
lånderna har lange påtalats på samhållsvetenskapligt håll. Vi har de 
senare åren sett flera kom parativa forskningsprojekt, t. ex. de under 
ledning av professor Stein Rokkan och Erik Allardt. Vi saknar insikter 
i hur de nordiska låndernas sam hållsstruktur forhåller sig till varandra 
och till andra lånder. D et hår år både ett vetenskapligt och praktiskt 
intresse. 1 den akadem iska undervisningen saknas texter kring N ordens 
samhållen. De kartlåggningar som i den intem ationella litteraturen 
gjorts av de nordiska låndernas sociala forhållanden, har i betydande 
utstråckning gjorts av am erikanska samhållsvetare och på ganska losa 
grunder. D enna bristande kartlåggning har lett till uppkom sten av gans-
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ka felaktiga forestållningar om forhållandena i Norden. Forsknings- 
massigt erbjuder just jåmforelsen av de nordiska lånderna åtskilligt av 
intresse genom att m an hår kan overblicka olikheterna och kunnat stu- 
dera vad vissa skillnader haft for sociala konsekvenser och innebord.

En kartlåggning av denna art forutsåtter en kontinuerlig forskning. 
En sida i den jåm forande forskningen måste bli att bygga upp ett data- 
forvarande arkiv. Forskningen måste bli en blandning av tvårsnittsun- 
dersokningar och historiskt orienterade uppfoljningsundersokningar. 
M aterial av denna art har insamlats i N orge av professor Stein Rokkan 
och i Finland av professor Erik Allardt. D et skulle behovas en liknande 
inform ationsuppbyggnad i Sverige och Danm ark. Av vikt hår år att det 
sker en koordination så att relevanta jåm forelser kan goras mellan de 
nordiska lånderna samt mellan likartade regioner, ortstyper och befolk
ningsgrupper oavsett låndertillhorighet. En forskning av denna art skulle 
ge material av betydelse for samhållsforskning inom m ånga om råden 
och for hogre undervisning. F or nårvarande vet sociologistuderande mer 
om  samhållena i USA och Sovjet ån om hur det år i grannlånderna.

Professor Erik A llardt år en internationellt erkånd forskare, som vål 
m eriterat sig på det kom parativa forskningsområdet, och den undersok
ning han nyligen utfort rorande levnadsforhållanden i de nordiska lån
derna år av utom ordentligt intresse. A tt ge denna forskare mojlighet att 
fortsåtta den forskning han borjat inom ram en for ett forskningsinstitut 
måste sågas vara ett rationellt utnyttjande av tillgångliga forskningsre- 
surser.

Inrattandet av ett hår avsett institut, inriktat på kom parativ forskning, 
aktualiserar en fråga som tidigare våckts inom sociologforbundet av 
G ustaf de Laval och Bengt Rundblad; inrattandet av ett svenskt sam- 
hållsvetenskapligt dataarkiv. (Se Forskningsrapport n r 13, sociologiska 
institutionen vid Goteborgs universitet.) Som ovan nåm nts saknar vi ett 
m era overgripande dataarkiv fo r historiskt och kom parativt m aterial av 
den art som uppbyggts i t. ex. Finland och Norge.

Goteborg den 22 oktober 1973

K urt G ro n fors

M arianne Glass

Statens råd for samhållsforskning:

Forskningsrådet anser det våsentligt, att kvalificerade gemensamma 
nordiska forskningsprojekt prioriteras såvål av de nordiska forskningsra
den som av andra forskningsstodjande organ.

Den av professor Erik A llardt ledda verksam heten vid Helsingfors
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universitet finner rådet synnerligen betydelsefull. D e nordiska samhålls
vetenskapliga forskningsraden och riksbankens jubileum sfond h ar redan 
tidigare anvisat medel fo r forskningsarbetet.

Forskningsrådet tillstyrker, a tt det av A llardt bedrivna forsknings
arbetet inom om rådet nordisk kom parativ sam hallsforskning åven i 
fortsåttningen stodes genom gem ensamma nordiska insatser. R ådet anser 
sig dock ej ha m ojlighet a tt på forefintligt m aterial ta  stållning till den 
institutionella ram en for forskningsarbetet.
Stockholm den 29 novem ber 1973

F or statens råd for samhållsforskning

Tor gny Segerstedt

A k e  Bruhn-M oller

Institutet for social forskning:

Fdrslaget innebår att institutionen fo r kom parativ sociologi vid 
Helsingfors universitet omvandlas och udvidgas till ett institut med 
uppgift att bedriva sam nordisk kom parativ samhållsforskning med 
helhetsinriktning.

Institutet for social forskning delar forslagsstållarnas uppfattning 
vad gåller behovet av studier av hela samhållen m ed ett helhetsbetonat 
perspektiv och den kom parativa ansatsens fruktbarhet vid sådana studier. 
H elhetsbetonade jåm forande studier av samhållsutvecklingen i de nor
diska lånderna år ett inom den nordiska forskningen forsum m at om 
råde. Flertalet helhetsbetonade jåm forande studier av de nordiska lån
derna har gjorts av utom nordiska forskare från utgångspunkter som varit 
naturliga med hånsyn till dessa forskares ursprungsland. D et forsk
ningsprojekt som sedan något år pågår vid institutionen fo r kom parativ 
sociologi under ledning av professor Erik A llardt har våckt stort 
intresse och stimulerande kontakter har kom m it till stånd. Institutet 
finner det dårfor vara mycket angelåget att denna forskning ges be
tryggande resurser så a tt fo rtsatta studier mojliggors och att ansvaret 
for en betryggande resurstilldelning bor vara samnordiskt.

H uruvida en sådan betryggande resurstilldelning båst kom m er till 
uttryck som ett samnordiskt ansvar genom inråttande av ett sårskilt 
institut år dock inte tillfredsstållande klarlagt i foreliggande material. 
U nder forutsåttning att professor Allardts projekt ges betryggande m oj
ligheter att slutforas kan m an tånka sig a tt stim ulera kom parativ nor
disk samhållsforskning genom att vid institutet for social forskning och 
dess motsvarigheter i ovriga nordiska lånder inråtta befattningar for gåst- 
forskare från ovriga nordiska lånder. En sådan losning skulle stimulera 
de nordiska kontakterna inom en m era flexibel ram  och m ed m inskad
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risk for isolering som ett sårskilt institut med trots allt begrånsad re
surstilldelning alltid innebår. E tt sådant forskarutbyte skulle också verka 
stim ulerande på redan befintliga forskningsmiljoer.

Stockholm den 20 novem ber 1973

Bertil Olsson

Sten Johansson

Utrikespolitiska institutet har i skrivelse den 29 augusti 1973 forklarat 
sig avstå från yttrande i anledning av medlemsforslaget.

Statsvetenskapliga forbundet:

Institutet avses kom m a att anknyta till de jåm forande studier av 
levnadsnivån i de nordiska lånderna, som fo r tre år sedan inleddes av 
professor Erik A llardt vid institutionen for jåm forande sociologi vid 
Helsingfors universitet och som år  planerade att pågå fram  till år 
1975. Sammanlagt beråknas fem forskare kom m a att vara anstållda vid 
institutet, och studierna foreslås bli inriktade på de nordiska samhållena 
som helheter. I en till forslaget fogad prom em oria anges jåm forelser 
av forvaltningsapparat, m aktstruktur och idéutveckling bland angelågna 
arbetsuppgifter.

En ofta beråttigad invåndning m ot sårskilt organiserade institut år 
risken for uttunning och forsåm ring av motsvarande verksam het vid 
universitetens institutioner. Bland annat av dessa skål har Statsvetenskap
liga forbundet stållt sig avvisande till inråttandet av ett fristående nor
diskt utredningsinstitut fo r freds- och konfliktforskning (Sak A  400/k). 
I det hår aktuella fallet finns det dock knappast rum  for några betånk- 
ligheter i den riktningen. K vantitativt sett kom m er det foreslagna institu
tet att hårbårgera en mycket liten del av de samlade anstrångningarna 
på detta centrala och vål etablerade om råde fo r forskning och under
visning. Kvalitativt sett, dåremot, kom m er det att kunna bli av strategisk 
betydelse fo r den vidare utvecklingen av jåm forande nordiska studier vid 
universiteten.

Eftersom  man inte gårna kan experim entera m ed hela samhållen, 
å r  den empiriska samhållsforskningen hånvisad till jåmforelse i efter
hånd. I  motsats till vad som gåller på flertalet naturvetenskapliga om
råden, kan samhållsforskningen sållan ingripa i håndelseforloppet. 
Ideala betingelser for jåm forelse kan då inte erhållas genom sårskilt ord- 
nade forsok. D et praktiskt viktigaste såttet a tt reducera verkningarna av 
denna grundlåggande svårighet år a tt koncentrera uppm årksam heten 
till lånder, som år tillråckligt lika for a tt en stor grupp av faktorer åndå
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skall kunna hållas under kontroll. De nordiska lånderna med sina re
lativt ensartade forhållanden erbjuder i stor utstråckning denna mojlig- 
het, och en icke obetydlig del av den em piriska samhållsforskningen i 
N orden begagnar sig hårav.

Andå år det slående a tt inte ånnu m er av detta slags studier faktiskt 
har kommit till utforande. Delvis beror detta på att ingen institution i 
N orden kanner sårskilt ansvar for att inspirera, underlåtta och sam ordna 
fortsatta anstrångningar i denna riktning. Ingenstans har m an sårskilt 
arbetat med att gora statistiska kategorier jåm forbara. Ingenstans arki
veras jåm forbara uppgifter från  alla de nordiska lånderna. Ingenstans 
har m an systematiserat de erfarenheter som vunnits av tvårnationellt 
upplagda fåltundersokningar i N orden. Redan dessa skål ta lar for att det 
foreslagna institutet bor kom m a till stånd. D årtill kom m er vårdet av 
de direkta, substantiella bidrag till det jåm forande studiet av nordiska 
forhållanden, som institutets egna forskare kom m er a tt ge. E tt nordiskt 
institut for kom parativ sam hållsforskning kom m er inte att begrånsa sina 
kontakter enbart till Helsingfors universitet. A n m indre kom m er det att 
sluta sig inom sig sjålvt. Statsvetenskapliga forbundet utgår ifrån a tt det 
kommer att samla forskare från flera olika nordiska lånder.

Statsvetenskapliga forbundet vill tillstyrka att ett nordiskt institut for 
kom parativ samhållsforskning skapas enligt de riktlinjer och under den 
ledning som medlem sforslaget forutskickar. Allt tyder på a tt det ome- 
delbart kom m er att om fattas med fortroende och att det kom m er att 
etablera ett fruktbårande sam arbete m ed forskare i hela Norden.

Stockholm den 12 novem ber 1973

O lof Ruin
Professor,

Statsvetenskapliga forbundets 
ordforande
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Medlemsforslag

om instiftande av Nordiska rådets idrottspris

(Våckt av Anders A une, M auno Forsman, Svend Horn, Essen Lindahl 
Bror Lillqvist, M atthias Å . M athiesen, Sven M ellqvist, Arne Nilsen och 
Jon Skaftason)

B IL A G  A 1

Yttranden over medlemsforslaget

D a n m a r k

Indenrigsministeriet:

I denne anledning skal m an meddele, a t ministeriet for kulturelle an 
liggender har oplyst, at dette m inisterium i forbindelse med tidligere 
medlemsforslag til Nordisk Råd om oprettelse af priser fo r henholds
vis scenekunst og for billedkunst har givet udtryk for den opfattelse, at 
m an nøje må overveje form erne for det fremtidige nordiske samarbejde 
inden for de forskellige om råder, og at man, indtil sådanne overvejel
ser har fundet sted mellem de nordiske lande, stiller sig tvivlende over 
for det rigtige i at udvide antallet af nordiske priser.

M inisteriet fo r kulturelle anliggender tilføjer, at spørgsmålet om nor
disk samarbejde på idrættens om råde h ar været indledende overvejet 
i de i henhold til den nordiske kulturaftale etablerede organer, men at 
der endnu ikke foreligger konkrete forslag på om rådet. Sagen vil imid
lertid blive viderebehandlet i 1974 på basis af bl. a. oplysninger om 
allerede stedfindende sam arbejde på idrætsområdet.

Disse bem ærkninger kan indenrigsministeriet fo r sit vedkom mende 
tiltræde.

København, den 6. decem ber 1973

P. m. v.

E. b.

M.  Bjørnbak-Hansen  
Sekretær

Idræ ttens Fællesråd:

På Idrættens Fællesråds m øde onsdag den 17. oktober 1973 drøftede 
m an bl. a. Deres skrivelse af 16. ds. indeholdende forslag om indstiftelse 
af en N ordisk Råds idrætspris.
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Der var fra  samtlige tilsluttede idrætsorganisationer stor glæde over 
den opbakning, som idrætten på denne måde ville få, og m an kunne 
tilslutte sig, at en sådan idrætspris blev indstiftet.

Hvorledes m an i praksis finder frem  til m odtageren blev ikke nærm e
re drøftet, men fra de danske idrætsorganisationer vil man gerne være 
med til at form idle indstillingerne, ligesom m an stiller sig positiv til at 
udpege et medlem til den jury, der skal tage endelig stilling.

I øvrigt er m an parat til at hjælpe m ed yderlige oplysninger, hvis 
det skulle ønskes.

København, den 25. oktober 1973

B. f. v.

Em anuel Rose 
G eneralsekretæ r

F i n l a n d  

Undervisningsministeriet:

--------- — har undervisningsministeriet om bett delegationen for nordiskt
kultureilt sam arbete sam t statens idrottsnåm nd att inkom m a med u t
låtande i årendet; forslaget tillstyrkes av idrottsnåmnden.

På idrottens om råde har N ordiska rådet tidigare givit en rekommen- 
dation (rek. nr 2/1971 angående ekonom iskt stod till nordiskt idrotts- 
utbyte), vars behandling fortsåtter i de nordiska sam arbetsorgan som 
tiilsatts med stod av det nordiska kulturavtalet.

M inisteriet stoder tanken på fråm jande av nordiskt samarbete på 
ifrågavarande om råde, dock så att man vid prdvningen av samarbets- 
form erna undersoker m ojligheterna att finna fram  till andra form er 
for fråm jande av verksam heten på om rådet, eventuellt genom att åvåga- 
bringa nordiska stipendier, i stållet for att utdka antalet nordiska pris
serier, då i sistnåmnda fall sådana personer ofta tillmåts betydelse, som 
åtminstone i sitt hem land på sitt eget om råde redan uppnått en ansen- 
lig position.

Dårem ot kunde t. ex. ett stipendiesystem ge åven unga personer, 
som på sin bana vid ifrågavarande tidpunkt m åhånda ånnu år okånda, 
mojligheter att m ottaga intryck genom studieresor till de ovriga nordiska 
lånderna.

For att få en klarare helhetsbild av situationen på om rådet, borde 
man, enligt undervisningsministeriets åsikt, innan ytterligare åtgårder 
vidtas dock forst avvakta forverkligandet av N ordiska rådets forenåm n- 
da rekomm endation.

Ministeriet kom m er att ta slutlig ståndpunkt i årendet forst i sam-
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band med frågans behandling i de sam arbetsorgan som tillsatts med 
stod av nordiska kulturavtalet.

Helsingfors den 23 april 1974

Jaakko N um m inen  
Kanslichef

M at ti G ustaf son 
K ultursekreterare

Finlands riksidrottsforbund:

Tanken om konstituteringen av den årligen utdelade N ordiska rådets 
idrottsprem ien år i och for sig synnerligen vård understod. Som m oti
vering for prem ien kan anses, som åven upphovsm ånnen till forslaget 
har fram fort, den alltm er okande betydelsen av fysiska kulturen i olika 
om råden i samhållslivet sam t dess vårdering och det allm ånna intresset 
for den. Aven den allm ånt godkånda och erkånda roll, som fysiska kul
turen spelar i våxelverkan och i umgånge mellan lånderna sam t redan 
enbart rikligheten av nordiska traditionella idrottsutbyten år fakta, som 
talar for konstitueringen av premien.

Enligt forslaget skulle prem ien utdelas årligen antingen till en m erite- 
rad idrottsm an eller idrottsledare. F o r att prem ien verkligen skulle ut- 
ova en fråm jande inverkan på fysiska kulturen i N orden, bor den tåcka 
de olika grupperna inom fysiska kulturens om råde i så vid utstråckning 
som mojligt. D å skulle prem ien om fatta bl. a. idrottarna, idrottsledarna, 
trånarna, forskarna inom  idrottsvetenskapens område, personerna i 
fysiska kulturens inform ation o. s. v.

F or anvåndningsåndam ålet av prem iesum m an borde utarbetas skilda 
instruktioner i varje enskilt fall. Till exempel till idrottsm annen kunde 
den beviljas for studie- och tråningsåndam ål, till trånarna for fort- 
bildningen inom tråningens om råde o. s. v.

F or utkorande av prem iem ottagaren borde allm ånna kriterier och 
ett system definieras, enligt vilket kandidatem as forslagsrum beståmmes 
och det slutgiltiga valet åger rum.

Helsingfors den 7 januari 1974

Finlands riksidrottsforbund 
M auri Oksanen 

G eneralsekreterare

Arbetaridrottsforeningamas centralforbund1:

Forslaget om instiftande av N ordiska rådets idrottspris år ett bevis på 
en okning av motionskulturens betydelse, och dess forverkligande år en 
åtgård som m an på allt sått bor varm t understoda.

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt  frå n  fin sk a .
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Forslagets innehåll utgår enligt vår åsikt em ellertid från  en onodgt 
smal grundval, då forslagets huvudtem a a r  prisbelonande av en idrotts- 
m an/kvinna eller ledare. M an bor dock konstatera, a tt idrott i ordets 
egentliga betydesle endast utgor ett delom råde inom motionskulturen. 
Enligt vår åsikt borde ett sådant sam nordiskt erkånnandepris om fatta 
hela m oionskulturens verksam hetsom råde. H årtill tycks å andra sidan 
åven forslagsstållarna syfta, nar de i sin motivering talar om handikapp- 
idrott och konditionsmotion. D etta betydande erkånnande borde kunna 
utdelas åt en fortjant person på vilket om råde av m otionskultur som 
helst. A tt priset om fattar hela m otionskulturom rådet, borde också fram - 
gå av prisets benåmning.

En med samhållets intresse overensståmmelse helhetsm ålsåttning for 
m otionskulturen har hitills till en stor del varit obeståm d och de olika 
verksam hetsnivåem as betoning och betydelse har snedvridits. En over
betoning av elitidrotten har ågt rum  på de ovriga verksam hetsnivåem as 
bekostnad. A tt ova en individs forutsåttningar på något specialområde 
av m otionen till toppen år inte ett mål som bor avvisas. Sådana strå
vanden bor understodas. D etta kan em ellertid inte vara något uteslutan- 
de mål eller ens huvudm ål fo r m otionskulturen, såsom biprodukt av 
stråvandena till vars forverkligande m an tillgodoser samtliga medborga- 
res motionsbehov. Enligt vår åsikt bor m an genom ett samnordiskt er
kånnandepris stårka m otionskulturens helhet samt dess stållning vid si
dan av andra kulturform er.

Helsingfors den 13 decem ber 1973

A rbetaridrottsforeningarnas centralforbund r. f.
Sulo Hostila  

O rdforande
Toni Barlund  

G eneralsekreterare

Finlands bollforbund1:

Finlands bollforbund, vars idrottsm åssiga forbindelser med de nor
diska brodraforbunden knots redan år 1907, anser det våckta forslaget 
som bra och nodvåndigt. Forslaget år ågnat a tt fram håva motionens 
och idrottens betydelse inom det nordiska kulturutbytet.

Betråffande valet av pristagare anser vi, a tt vederborande lånders 
olympiska kom m ittéer kanske år de m est kom petenta organen for den- 
na uppgift. De nationella olympiska kom m ittéerna bor kunna stålla sina 
forslag på grundval av de nationella forbundens forslag.

Helsingfors den 12 novem ber 1973

Finlands bollforbund 
E. Poroila 

Generalsekreterare
1 Yttrandet oversatt från finska.

5—750230. Nordiska rådet. Supplementband
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Arbetarnas idrottsforbund1:

------------ m eddelar vi, a tt vårt forbund inte m otsåtter sig ifrågavarande
p ro je k t.

Hagalund den 16 novem ber 1973

Arbetarnas idrottsforbund
Ossi Sjoman  

G eneralsekreterare

Finlands svenska centralidrottsforbund r. f.:

-------------meddela, a tt frågan behandlats inom  vår styrelse, som funnit
forslaget positivt och vårt att om fatta, icke m inst m ed tanke på den 
allt storre utbredning idrottsrorelsen få tt och fortfarande får inom alla 
samhållsskikt och befolkningsgrupper i Norden.

Helsingfors den 28 novem ber 1973

Finlands svenska centralidrottsforbund

Roland W iik 
K anslichef

N o r g e  

Kirke- og undervisningsdepartementet

D epartem entet har forelagt saken for medlemmene av Statens idretts- 
råd som i det store og hele har stilt seg positive til forslaget. D et er i 
denne forbindelse bl. a. gitt uttrykk for at det vil styrke idrettens verdi 
for vårt samfunn at den ved en egen pris likestilles m ed andre kultur
aktiviteter. På den annen side er det u ttryk t tvil om en eventuell pris 
bare burde kunne tildeles en fremstående idrettsm ann/idrettskvinne 
eller idrettsleder. Også andre enkeltpersoner som på en eller annen 
måte m åtte ha gjort seg fortjent, burde komme i betraktning. —  Videre 
er det blitt understreket at forutsetningen m å være at den person som 
blir utpekt som prisvinner selv bare får et synlig bevis for dette, og 
at en eventuell pengesum m å gå til et form ål som vedkom mende in
teresserer seg for. —  Videre er det blitt pekt på at en eventuell pris ikke 
bør kunne tildeles samme person mer enn en gang, samt at det vil by på 
vanskeligheter å finne fram  til den rette kandidat, og at dette spørsmålet 
m å vurderes nærmere.

Kirke- og undervisningsdepartementet vil for sin del henlede opp- 
merksom heten på at spørsmålet om nordisk idrettssamarbeid for tiden 
er under behandling i organene under den nordiske kulturavtalen. Som

i Y ttr a n d e t  o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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det frem går av Nordisk m inisterråds beretning til Nordisk råds 22. 
sesjon (C 1, side 60), vil m an på grunnlag av en kartlegging av det 
om fattende nordiske sam arbeidet som eksisterer på dette område, over- 
veie i hvilke form er idrettssam arbeidet kan støttes under hensyn til kul- 
turavtalens bestemmelser.

E tter departem entets mening kan en eventuell nordisk idrettspris vise 
seg å bli av betydning som uttrykk for anerkjennelse av idretten i sin 
alminnelighet og nordisk idrettssam arbeid i særdeleshet, og derm ed også 
som stimulans for dette om rådet. Forutsetningen er at m an kan finne 
fram  til en praktisk ordning. I tilfelle er det flere spørsmål som må 
vurderes nærmere.

På den annen side bør forslaget om en eventuell idrettspris etter 
departem entets oppfatning ikke vurderes isolert, m en tas opp og prio
riteres i sammenheng med andre mulige form er for støtte og stimulans 
til nordisk idrettssam arbeid. D ette bør gjøres i forbindelse med det 
nevnte arbeid som nå utføres innenfor kulturavtalens organer.

På bakgrunn av det som er sagt ovenfor, m ener departem entet at det 
nå er for tidlig til å ta noe endelig standpunkt til forslaget om en 
N ordisk råds idrettspris.

Oslo, 8. februar 1974
Etter fullmakt

Olav H ove

Thomas M aurilzen

Norges idrettsforbund:

Forslaget ble behandlet av Idrettsstyret i mote 15. november, der det 
ble gitt u ttrykk for sterk interesse, blant annet ut fra  den begrunnelse 
forslagsstillerne selv har gitt, der de trekker sammenlikning med N or
disk Råds kulturpris.

D erim ot er Idrettsstyret ikke enig i forslaget for så vidt gjelder kon- 
klusjonen, der det antydes at prisen bor gis til en eliteidrettsutover.

En eventuell pris bor, etter Idrettsstyrets oppfatning, gå til den (orga- 
nisasjon/institusj on/enkeltperson) som innenfor det gitte tidsrom  gjor en 
særlig innsats for idretten som kultur-/sam funnsfaktor. En slik utdel- 
ning, i regi av Nordisk Råd, vil være i tråd  m ed de retningslinjer idretten 
i N orden i dag arbeider etter, og derm ed kunne bli av stor betydning for 
en viktig felles sak.

N år Idrettsstyret ikke har onsket å slutte seg til tanken om opprettelse 
av en elitepris, h ar det sine meget klare årsaker. Dels opplever vi en 
noe nær inflasjonsartet utvikling når det gjelder belonninger av denne 
type, og det bor —  etter Idrettsstyrets syn —• ikke være Nordisk Råds
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oppgave å forsterke denne utvikling. Dels vil en med den losning Idretts- 
styret antyder ha en enestående anledning til å m anifestere idrettens 
plass i dagens nordiske samfunn.

Oslo, 17. desember 1973

Norges idrettsforbund

O. J. B angst ad 
Formann

Thor Hernes 
Generalsekretær

Norges handicapidrettsforbund:

Saken ble behandlet av vårt forbundsstyres arbeidsutvalg den 14. no
vember 1973, hvor folgende vedtak ble fattet:

D et var enighet om å anbefale tanken om Nordisk Råds idrettspris.

Oslo, 22. november 1973

Norges handicapidrettsforbund

Odd Garaas 
Sekretær

S v e r i g e

Sveriges riksidrottsforbund (RF):

R F valkom nar ett instif tande av ett N ordiska rådets idrottspris for 
en fortjånt idottsm an/kvinna eller idrottsledare. Onekligen m åste ett 
sådant pris, som R F uppfattar det, ge idrottsutovandet en positiv och 
tacknåmlig stimulans och skapa ett gott PR-vårde for idrotten i N orden.

R F år positivt till forslaget a tt specialforbunden skall få nom inera 
kandidaterna till priset, men onskar att åven distriktsforbunden inom 
RF får denna nom ineringsrått.

V ad angår de kriterier —  statuter —  vilka skall galla vid valet av 
pristagare, vill R F  starkt fram hålla betydelsen av att hånsyn tas åven 
till motions- och breddidrottsliga m eriter och till upptrådandet under 
och vid sidan av idrottsutovandet.

RF foreslår att två representanter for idrottsrorelsen i vart och ett 
av de nordiska lånderna, varav en bor vara aktiv idrottsm an eller kvinna, 
ges fortroendet att utgora jury. D et forefaller R F  hårvid låmpligt att 
de hogsta fortroendevalda inom de nordiska idottsrorelserna, i Sverige 
riksidrottsstyrelsen, bor utse sitt lands ledam oter i N ordiska rådets pris
jury.

Stockholm den 10 decem ber 1973

Sveriges riksidrottsforbund 

Bo Bengtson
Lars U. Lundh
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Svenska korporationsidrottsforbundet:
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Vi delar helt forslagsstallarnas uppfattning om att idrottens inflytande 
num era stråcker sig långt u tanfor idrottsarenorna och påverkar m ånga 
om råden av m odernt samhållsliv. Idrotten  ar en betydelsefull faktor i 
den forebyggande h'ålsovården, ett stod åt ungdom ens fostran och en 
kultureli sam hållsfaktor. Idrotten m otverkar olika form er av isolering, 
skapar på ett naturligt satt kontakter och dårigenom  social gemenskap.

Vi halsar med sarskild tillfredsstållelse forslagsstallarnas argumen- 
tering for att inte enbart insatser inom den extrem a tåvlingsidrotten — 
elitidrotten skall uppm årksam m as.

V åra erfarenheter av nordiska "breddlandskam per” talar for att detta 
genom exempelvis vånortsutbyte skulle kunna byggas u t ytterligare. 
Landskam per dår individuellt deltagande —■ oavsett resultat i form  av 
sekunder eller m illim etrar —  ger poång, kan ges stimulans genom ett 
N ordiska rådets idrottspris.

Stockholm den 12 decem ber 1973

Svenska korporationsidrottsforbundet 

E lo f Rorvall
Gosta Schdn

Svenska skolidrottsforbundet:

Svenska skolidrottsforbundet vill varm t tillstyrka att ett nordiskt 
idrottspris utdelas enligt de riktlinjer som dragits upp i det medlems- 
forslag som utsånts av N ordiska rådets presidium  for yttrande.

Mest spektakulårt blir såkerligen priset om  det tillfaller en elitidrotts- 
utovare. Kanske får det också på det viset den starkaste stimulerande 
effekten.

Em ellertid ville Svenska skolidrottsforbundet också gårna se att priset 
någon gång, forslagsvis vart annat år, tillfaller en hogt fortjånt idrotts- 
ledare. U rvalskriterierna bor då vara sådana att det storslagna arbete 
som utfors i det tysta kan lyftas fram  i ljuset m ed den PR-effekt detta 
skulle få for breddverksam heten i nordisk idrott.

En framkomlig våg for Sveriges del vore att varje specialforbund 
till R F finge foreslå en kandidat, vars verksam het presenterades over- 
siktligt varefter riksidrottsstyrelsen kunde utse landets kandidat.

Stockholm den 12 decem ber 1973

Svenska skolidrottsforbundet 

Ingvar Norrby  
Ordforande
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H andikappidrotten i N orden sam arbetar sedan i borjan av 1960-talet 
och på svenskt initiativ bildades 1964 ett nordiskt sam arbetsorgan. I och 
med handikappidrottens utveckling och bildandet av specialidrottsfor- 
bund i flertalet nordiska lånder kunde m an 1969 om arbeta samarbets- 
organet, vars stadgar bifogas (har ej tryckta).

Den N ordiska handikappidrottskom m ittén består av handikapp- 
idrottsforbunden i D anm ark, N orge och Sverige sam t handikappidrotts- 
organisationer i F inland och efter konferens i Stockholm den 26— 28 
oktober 1973 också Island. D et nordiska handikappidrottssam arbetet 
om fattar alla handikappgrupper och gåller bredd- och tåvlingsidrott 
med bl. a. nordiska måsterskapståvlingar. En viktig arbetsuppgift år 
att vara enad och stark i den intem ationella handikappidrottsverksam - 
heten, som utgores av ISOD, det In tem ationella handikappidrottsfor- 
bundet.

Svenska handikappidrottsforbundet inståm m er m ed forslaget att in- 
stifta ett idrottspris att årligen utdelas till fram stående nordisk idrotts- 
man/-kvinna eller ledare.

Stockholm den 14 decem ber 1973

Svenska handikappidrottsforbundet 

A lf  N y  gren 

Intendent
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Medlemsfdrslag
om inrattande av ett nordiskt institut for livsmedelsforskning

( Våckt av Sven Hammarberg, Doris Håvik och Grethe Lundblad)

B IL A G  A 1

Yttranden over medlemsforslaget 

Nordens fackliga samorganisation (NFS):

A 412/s

Med ledning av de uppgifter som foreligger anser Nordens fackliga 
samorganisation sig inte vara i stånd att bedom a om grundandet av 
ett nordiskt livsmedelsinstitut år nodvandigt for att sakra ett effektivt 
nordiskt sam arbete i fram tiden på det ifrågavarande området.

Som fram går av t. ex. uttalanden från landsorganisationerna i D an
m ark och N orge bor det overvågas, om det år mojligt att såkra den 
onskade verksamheten genom ett koordinerat sam arbete mellan redan 
existerande institutioner och forskningsgrupper i de nordiska lånderna.

NFS inståm m er i de synpunkter som fram forts i Svenska livsmedels- 
arbetareforbundets svar, nåmligen att ytterligare undersokningar år 
nodvåndiga innan man kan ta stållning till grundandet av ett nordiskt 
institut och att bl. a. arbetsm arknadens parte r bor ha mojlighet att del
taga i sådana undersokningar och diskussioner.

F or kånnedom  bifogar vi kopior av svaren från Landsorganisatio
nen i D anm ark, Landsorganisasjonen i N orge samt Svenska livsme- 
delsarbetareforbundet (se nedari).

Stockholm den 6 februari 1974

Nordens fackliga samorganisation

John Svenningsen 
G eneralsekreterare

NORDFORSK, huvudsekretariatet:

Aven om forslaget syftar till inråttandet av ett nordiskt institut, fram 
går det ej klart av motiveringen om det åsyftas en formell instituts- 
bildning eller om enbart ett gemensamt nordiskt forskningsprogram 
avses. F or att kunna motivera etablerandet av ett nytt nordiskt institut 
skulle ett om fattande underlag behova tas fram , varfor ett utvidgat 
sam arbete for livsmedelsforskningsområdet skulle bli avsevårt forsenat. 
D et år också tveksam t om det vore åndamålsenligt att binda gemen- 
samma nordiska resurser i ett nytt institut inom en forskningssektor, 
dår nationelia institut och institutioner redan år val etablerade.

D et synes dårfor vara betydligt viktigare att efter en begrånsad be- 
hovsanalys gå in for sam nordiska forskningsprojekt, varvid redan be-
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fintliga institut utnyttjas. Av N O RD FO RSK :s m edlem sorganisationer 
har flera av de teknisk-vetenskapliga forskningsråden (motsvarande) 
fram hållit, att det vore av sårskilt stor vikt att satsa m er på livsmedels- 
kvalitet och nåringsvårde. Till de kvalitetsegenskaper som ågnas sår
skilt stort konsumentintresse råknas nåringsriktighet och smak- och 
texturkvalitet. M an har också for få data rorande nåringsvårdet. D etta 
gåller t. ex. de nya sam m ansatta livsmedlen och sådana dår naturliga 
beståndsdelar helt eller delvis utbytts m ot andra beståndsdelar såsom 
t. ex. vegetabiliskt protein. Aven sam bandet mellan livsmedels nårings- 
egenskaper och anvånd processteknik bor klarlåggas.

P å kvalitetsom rådet bor objektiva eller forbåttrade sensoriska m etoder 
framtagas. Utvecklingen av nodvåndiga m etoder håller inte jåm na steg 
med utvecklingen av nya produkter och åndringar av redan existerande. 
Genom en gemensam nordisk satsning skulle insatserna kunna fordju- 
pas och åven m er grundlåggande forskning kunna inrymmas.

NORDFORSK har sedan 1967 haft livsmedelsforskning på sitt pro
gram. N O RD FO RSK :s kom m itté for livsmedels sensoriska egenskaper, 
som år en kommitté med generellt m andat, har bearbetat ett flertal 
samnordiska forskningsprojekt och åven bedrivit uppdragsforskning. 
Båda dessa verksamheter har haft sitt centrum  vid N ordiska arom- 
forskningsgruppen, som år placerad vid SIK i Goteborg. Till arom- 
forskningsgruppen har åven stipendiatverksam het varit knuten. NORD- 
FORSK:s engagemang i livsmedelsteknologi år for nårvarande under 
omprovning.

U tifrån sina erfarenheter med bearbetning av sam nordiska forsknings
projekt har N O RD FO RSK :s kom m itté for livsmedels sensoriska egen
skaper fram hållit, att de ovan nåm nda om rådena ågnar sig mycket vål 
for en samnordisk insats. Den gem ensamma insatsen på livsmedelsom- 
rådet bor okas sårskilt med tanke på att kunna ge konsumenten moj- 
lighet att bedom a sin situation och livsm edelsproducenterna en båttre 
driftskontroll. Gem ensam m a nordiska m etoder for kontroll av iivs- 
medel bor utvecklas for att båttre kunna svara på kraven från Iagstift- 
ningen. Samtidigt fråm jar sam m a m etoder tillkomsten av nya lagar på 
livsmedelsområdet. Genom en samordning av forskningsprojekt ges 
båttre m ojligheter att utnyttja och skapa specialiteter hos deltagande 
institut. Kommitténs uppfattning betråffande stipendiatverksamheten år, 
att den varit av stort vårde och bor dårfor utvidgas.

E tt gemensamt nordiskt forskningsprogram på livsmedelsområdet 
bor bearbetas i nåra anknytning till de redan tidigare existerande nordis
ka samarbetsorganen, såsom bl. a. Nordisk åm betsm annakom m itté for 
livsmedelslagstiftning, Nordisk metodikkom m itté for livsmedel, N or
disk kommitté for konsum entfrågor och Lipidforum.

Vid start av nya, sam nordiska forskningsprojekt och utvidgad stipen
diatverksam het skulle det åven kunna vara fordelaktigt att bygga vidare
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på de erfarenheter som finns inom N O RD FO RSK :s kom m itté for livs- 
medels sensoriska egenskaper.

Stockholm den 4 februari 1974

F or N O RD FO RSK :s styrelse

Erling Hagen 
D i rek tor

Nordiska kommittén for konsumentfrågor:

Kom m ittén delar forslagsstallarnas uppfattning a tt det ar angelåget 
att okade resurser avsatts till forskning vad galler såval livsmedlens 
narings- och kvalitetsegenskaper som konsum enternas installning till 
livsmedlens olika egenskaper.

Kom m ittén instam m er också med forslagsstållarna att, då det galler 
forskning for metodutveckling, en battre hushållning med de for anda- 
m ålet disponibla resurserna kan uppnås genom nordisk samverkan. Till- 
låm pad forskning torde darem ot båst bedrivas nationellt.

Nordiska kom m ittén for konsum entfrågor tilistyrker att åtgårder 
vidtas i syfte att fråm ja sam nordisk forskning på livsmedelsområdet. 
Kom m ittén år dock tveksam om inråttandet av ett gemensamt nordiskt 
institut for livsmedelsforskning år den basta losningen. Forslaget bor, 
i sam råd med existerande forskningsinstitutioner på detta område, go- 
ras till forem ål for ytterligare utvårdering. A lternativa åtgårder bor 
också studeras innan slutlig stållning tas till forslaget.

Stockholm den 6 februari 1974

F or N ordiska kom m ittén for konsum entfrågor

Lars Ag  
O rdforande

Lars-Ola Hansson 
Sekretera re

Nordisk Husholdshøgskole (NHH):

-------------Forslaget gir få konkrete opplysninger om hvilke arbeids-
oppgaver og eventuelle andre funksjoner et slikt institutt bør tillegges. 
D et er heller ikke gitt opplysninger om rombehov, instrumentbehov, 
personell, økonomi o. s. v. På det nåværende tidspunkt er det derfor 
vanskelig å ta endelig stilling til de foreliggende planer.

Nordisk Husholdshøgskole antar derfor at Nordisk Råd først og 
frem st er interessert i prinsipputtalelser for på grunnlag av de inn- 
kom ne kom m entarer å avgjøre om saken skal følges opp m ed videre 
utredningsarbeid før m an tar endelig stilling til et m er detaljert og gjen- 
nom arbeidet forslag. U t fra  denne vurdering vil N H H  presentere en
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del synspunkter av betydning for videre saksforberedelse. Spesielt vil 
N H H  peke på betydningen av at de arbeidsoppgaver m an eventuelt 
m åtte tillegge et slikt institutt må være klart presisert.

N ødvendigheten av næringsmiddelforskning i våre m oderne sam- 
funn hvor vi i stadig økende grad blir avhengige av næringsm iddelin
dustrien og dens produkter, kan neppe diskuteres. Innen N orden i dag 
er det utvilsomt et stort og udekket behov for økt forskningsaktivitet 
så vel som for en utvidet kontroll av næringsm idler og omsetningen av 
disse.

Lovregler og bestemmelser på næringsm iddelom rådet gjennom går 
for tiden betydelige revisjoner i de nordiske land. Sverige og D anm ark 
har allerede fått ny næringsmiddellov og i N orge er m an igang med å 
utarbeide forslag til nye lover. Parallelt med dette pågår arbeidet med å 
koordinere bestemmelsene for å få nordiske regler, og intem asjonalt 
arbeides det med næringsm iddelstandarder i forbindelse med FAO / 
W H O ’s Codex Alimentariusprogram .

En naturlig konsekvens av de nye lover og regler er opprettelse av 
nye adm inistrative og kontrollorganer. I Sverige fikk m an således Livs- 
medelsverket hvortil det er lagt avdelinger som ferdig utbygget skal 
drive kontroll og/eller forskning. D et norske lovforslag ta r også sikte 
på en betydelig utvidelse av kontrollorganene.

Innen N orden foregår det for tiden en betydelig opprusting når det 
gjelder så vel offentlige som ikke-statlige forskningsinstitutter hvis 
hovedforemål er å drive produktutvikling etc. I N orge har man eksem
pelvis fått Institutt for næringsm iddelforskning som er under utbygging. 
Dette instituttet skal betjene landbrukets næringsm iddelindustri (ikke 
melk og korn) og det finansieres ved en avgiftsordning bestemt ved lov. 
Likeledes pågår det arbeid med å styrke fiskeriforskning.

N H H  har i dag ikke oversikt over alle virksom heter som allerede 
er igang, enda m indre oversikt har m an over planlagte virksomheter 
innenfor næringsmiddelområdene. G jennom  flere år har det innen 
N orden foregått et betydelig samarbeid, men samarbeidet har gjerne 
fulgt bransjelinjer eller det har funnet sted mellom faggrupper med 
felles interesseområder. I denne forbindelse bør N ordforsk fremheves 
som en aktiv initiativtager. D et er neppe tvil om at sam arbeidet mel
lom nordiske forskningsinstitutter kan styrkes og koordineres i langt 
større grad enn tilfellet er i dag. G jennom  slik koordinering kan forsk- 
ningsoppgaver fordeles og kostbart dobbeltarbeid kan unngås.

Uten å ha full oversikt over hvilke forskningsaktiviteter som i dag 
pågår innenfor N orden når det gjelder alle aspekter av næringsmiddel
forskning, er det ikke mulig å ha noen fornuftig oppfatning av hvilke 
fagom råder et eventuelt nordisk institutt bør prioritere. Antakelig vil 
metodeforskning, dvs. utvikling av undersøkelsesmetoder, og en koordi- 
nasjon av forskningsaktiviteten innenfor N orden bl. a. være aktuelle 
oppgaver.
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Nasjonale forskningsinstitutter vil i alle fall være like nødvendige som 
et nordisk institutt. Konsum entenes krav til de forskjellige næringsm id
ler er nokså ulike innenfor N orden, og det er betydelige forskjeller når 
det gjelder spise- og måltidsvaner. D et er imidlertid også mange likhets- 
punkter, og kostholdsutviklingen konvergerer mot stadig større ut- 
jevning av nasjonale ulikheter. D ette skyldes bl. a. næringsm iddelin
dustrien og denne industris internasjonale status.

U t fra denne utvikling kan et nordisk institutt ha berettigelse. Det 
er dessuten mange aktivitetsom råder hvor nasjonale kostvaner ikke 
betyr så meget for den generelle problem atikk. I denne sammenheng 
vil N H H  vise til sin redegjørelse som ble utarbeidet i oktober 1972. 
I forbindelse med omtale av forskjellige fagom råder N H H  m ener med 
fordel kan oppdyrkes gjennom nordisk samarbeid, har m an særlig pekt 
på behovet for forskning og utdannelsesm uligheter innenfor følgende 
aktuelle om råder:

1) Produktutvikling, herunder nye kilder for mat, og form ulering av 
ernæringsmessige krav til slike produkter.

2) Tilberedningsforskning, herunder apparatur for tilberedning av 
m at i industri, storhusholdninger og i hjemmene med særlig tanke på 
å bevare næringsinnhold og proteinkvalitet, samt hindre dannelse av 
uønskede og/eller helseskadelige forbindelser.

3) V urdering av næringsm iddelkvalitet og metodeutvikling for be
stemmelse av ulike kvalitetsegenskaper. I denne forbindelse tenker man 
særlig på de kvalitetsegenskaper som har relasjon til helse hos konsu
mentene. Virkning av tilsettingsstoffer m. v. er således viktige om råder i 
denne forbindelse. Kvalitetsegenskaper som holdbarhet, konsistens, 
farge, smak m. v. hører med i dette bildet, men N H H  vil ikke tillegge 
de kulinariske egenskaper samme høye prioritering som forslagsstillerne.

I N orden har det i løpet av de senere år funnet sted en ekspansjon 
av utdannelsesmulighetene innenfor forskjellige deler av næringsm iddel
teknologien, og ytterligere aktiviteter er planlagt. N år det gjelder de 
fagom råder som på engelsk dekkes av begrepet ”food science”, dvs. 
fagom råder som i sterkere grad beskjeftiger seg med et utvidet kvalitets- 
begrep enn næringsmiddelteknologien, er det ikke utdannelsesmuligheter 
i Norden. Ved K em icentrum  ved Lunds Universitet har m an det eneste 
professorat i teknisk ernæringslære i Norden, men fagom rådet inngår 
bare som en m indre del av et teknisk studium.

Den veldige ekspansjon innenfor næringsm iddelindustrien m edfører 
etter N H H ’s mening et udekket behov for personell som kan ivareta 
de funksjoner som har vesentlig betydning for konsumentenes helse. 
N H H  vil derfor understreke betydningen av at det igangsettes u tdan
nelsesmuligheter innenfor denne sektor. Dersom m an bestem mer at det 
skal opprettes et nordisk institutt for næringsmiddelforskning, bør perso
nalets ekspertise også utnyttes i undervisningsøyemed. D ette vil m edføre 
at instituttet bør integreres i et akadem isk miljø slik at man unngår en 
institusjon som m angler kontakt med et universitet eller en høgskole.
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E n slik integrasjon vil dessuten utvilsomt være av betydning for rekru t
tering av kvalifisert personell.

G jennom  flere års virksomhet har N H H  opparbeidet en betydelig 
erfaring i organisering av felles-nordiske utdannelsestiltak. I denne for
bindelse vil m an særlig frem heve fagom rådene ernæring og dietetikk. 
D a begge fag har tilknytning til næringsm idler og produksjon av slike, 
vil det være naturlig at N H H ’s nåværende undervisningsaktiviteter ut- 
vides til også å om fatte ”food science” . M an vil påpeke mulighetene 
for å kunne koordinere en eventuell ny utdanningsretning m ed den 
igangværende utdanning i ernæring og dietetikk. F o r øvrig kan en ut- 
danning i ”food science” tenkes organisert etter følgende alternativer:

a) V idereføring av den generelle ernæringsutdannelse fra  N H H ’s 
Ernæringslinje ved Universitetet i Oslo. Studenter m ed 40 poeng i na- 
ringslåra fra  Stockholms Universitet m å likestilles.

b) Videreutdannelse av studenter med en generell utdannelse i næ
ringsmiddelteknologi, eventuelt kandidater m ed en m er spesiell u tdan
nelse fra  meierilinje, fiskeriteknologi m. v.

c) Spesialisert utdannelse i ”food science” organisert på stedet.

I  det foreliggende forslag er SIK i G oteborg fremhevet. U ten å ta  næ r
m ere stilling til en eventuell plassering av et nordisk institutt, bør m an 
allikevel presisere at m an i f. eks. Goteborg har gode m uligheter til å 
kombinere en spesialundervisning med andre undervisningsaktiviteter 
ved universitet eller høgskole.

Opprettelse av en slik studieordning bør under alle om stendigheter 
føre frem  til en akadem isk kompetanse som kan aksepteres i alle nor
diske land. Kvalifiserte studenter fra  hele N orden m å aksepteres på 
like linje.

En felles-nordisk studieordning som den foreslåtte vil utvilsomt med 
tiden føre til et bedret samarbeid mellom forskjellige institusjoner i 
N orden idet m an vil kunne trekke fordeler av de vennskapsbånd som 
knyttes i studietiden.

N H H  m ener de frem satte forslag bør utredes nærm ere i forbindelse 
med videre bearbeiding av planene for et nordisk institutt for nærings
middelforskning. Dersom  det skulle bli aktuelt m ed oppnevning av en 
internordisk komité for å u trede disse spørsmål, vil N H H  minne om at 
høgskolen har ekspertise innenfor ernæring og dietetikk.

København, 31. januar 1974

P. s. v.

K jeld  Gleerup
Sten G rambye 

Sekretær
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D a n m a r k

Miljøministeriet:

------------skal miljøministeriet, efter at have m odtaget udtalelse over
sagen fra  indenrigsministeriet, handelsm inisteriet, fiskerim inisteriet og 
landbrugsm inisteriet, herved meddele følgende:

M an kan fra  dansk side være enig m ed forslagsstillerne i det ønske
lige i a t frem m e en sam fundsorienteret forskningsudvikling inden for 
levnedsm iddelsektoren til gavn for både konsumenter, erhvervsliv og 
allerede eksisterende forskningsinstitutioner på området.

D er finder i dag i de nordiske lande en ret om fattende forsknings
virksomhed sted inden for levnedsm iddelom rådet, og der er allerede 
etableret tæt kontakt mellem de implicerede forskningsinstitutioner.

Forinden m an kan tage endelig stilling til forslaget om at oprette et 
selvstændigt nordisk institut for levnedsmiddelforskning, finder man 
fra  dansk side behov for at der foretages en undersøgelse af den ret 
om fattende forskningsvirksomhed, der allerede finder sted i de nor
diske lande inden for området.

F ørst når resultatet af en sådan undersøgelse foreligger, vil det være 
m uligt at tage stilling til, hvorvidt et intensiveret nordisk samarbejde 
på levnedsmiddelforskningens om råde bør finde sted i form  af en vi
dere udbygning af sam arbejdet mellem de eksisterende nordiske forsk
ningsinstitutter, eller om man i overensstemmelse med det fremsatte 
forslag bør oprette et nyt selvstændigt nordisk institut.

København, den 30. januar 1974

P. m. v.
E. b.

M ette M ikkelsen

Landbrugsraadet:

------------skal Landbrugsraadet udtale, a t m an generelt stiller sig po
sitivt til bestræbelser på at udbygge sam arbejdet over grænserne på lev
nedsmiddelforskningens område.

På baggrund af D anm arks placering som relativt betydende levneds- 
m iddelproducerende land forekom m er det hensigtsmæssigt, om der fra 
offentlig side ofres forskningen på dette om råde betydelig bevågenhed.

Ved dansk stillingtagen til det foreliggende forslag synes det for 
Landbrugsraadet nødvendigt a t tage et form entlig snart foreliggende 
EF-kommissionsforslag til forordning om koordination af forsknings
aktiviteten på levnedsm iddelom rådet i betragtning.

Sidstnævnte forslag, som ventes at følge retningslinier, der er udtrykt 
i forordningsforslag R 42/73, ændret ved Rådsdokum ent 5/1280/73 af
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4. decem ber 1973, vil såfrem t det vedtages forpligte D anm ark på dette 
om råde. En forpligtelse, som ikke bare form elt, men også reelt vil 
følge af vor markedsmæssige placering og betydelige afsætning af lev
nedsmidler til om rådet.

Landbrugsraadet skal derfor i nærværende udtalelse anm ode om, at 
den danske delegation i sin stillingtagen til det frem sendte forslag under 
Nordisk Råd tager fornødent hensyn til den forannævnte udvikling 
under EF.

København, den 23. januar 1974

På Landbrugsraadets vegne 
E. b.

N . Kjcergaard

Landsorganisationen i Danmark (LO)

------------kan vi generelt udtale, a t vi finder problem et om vore lev
nedsmidlers kvalitet af afgørende betydning. Vi m ener derfor også, at 
en intensiveret forskningsindsats er meget ønskelig.

Til forslaget om oprettelse af et nordisk institut m å vi på den anden 
side sige, at vi ikke har speciel viden om forskningsorganisationer og 
derfor vanskeligt kan udtale os ganske bestemt. V i m å derfor henlede 
opmærksomheden på, at behovet fo r et nordisk institut grundigt over
vejes, og at m an bl. a. også er opmærksom på m ulighederne fo r fælles 
nordisk forskning ved koordination af eksisterende institutter for lev
nedsmiddelforskning i de enkelte lande.

København, den 10. januar 1974

P. f. v.

Thomas Nielsen

Finn Thorgerinsen

Industrirådet:

Forslagsstillerne tager deres udgangspunkt i en konstatering af at 
den nuværende forskning skulle være utilstrækkelig til at holde trit med 
den hastige frem kom st af nye og ændrede fødevarer, især hvad angår 
disse varers næringsværdi og kulinariske kvalitetsegenskaber. D er peges 
endvidere på, a t der er et stigende nordisk m arked for levnedsmidler.

Som opgaver for det foreslåede institut nævnes specielt følgende:

1. Sam fundsorienteret forskning, i første række studier af nærings
værdi, holdbarhed, teknologisk virkning af tilsætningsstoffer og kvali
tetsegenskaber, herunder forbrugernes indstilling til konsistens og smag.
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2. Fremstillingsm etoder.
3. Samvirke mellem producent og forbruger.
4. D okum entationscentral og central for udveksling af stipendiater.

Om finansiering af instituttet siger forslagsstillerne, a t det bør over
vejes, om det kan ske via den nye nordiske fond for teknologi og in
dustriel udvikling.

Opgaverne under 1., 2. og 4. svarer til, hvad eksisterende levneds
m iddelforskningsinstitutter i N orden beskæftiger sig med, hvorimod 
opgave 3. efter vor mening ligger uden for sådanne institutters em ne
område.

Til forslaget om en nordisk dokum entationscentral skal bemærkes, 
at der findes flere europæiske dokum entationscentraler og et udm ærket 
abstract-tidsskrift, oprettet ved et sam arbejde mellem England, U.S.A. 
og Tyskland. D er synes derfor ikke at være behov for en nordisk cen
tral. I øvrigt henhører dette spørgsmål formentlig under vore tekniske 
biblioteker.

V edrørende de øvrige nævnte em ner kan Industrirådet give for
slagsstillerne re t i, at den samlede forskning i N orden bør udvides.

Vi m ener dog ikke, at indretning af et nordisk institut til løsning 
af fælles opgaver er den um iddelbart rigtige løsning. Bedre ville det 
være at udvide sam arbejdet om konkrete projekter, som fordeles på 
eksisterende institutter, og hvortil der stilles økonomiske midler til 
rådighed, uden at de nationale institutters ressourcer beskæres. En sti
pendiatordning af den art, som den siddende N ordforsk-K om ité for 
sensorisk kvalitet har praktiseret, synes at være en af de egnede sam
arbejdsm etoder. De erfaringer, denne komité, som i øvrigt er nævnt i 
forslaget, har haft, bør udnyttes.

M ed hensyn til organisationsformen vil det efter vor mening være 
naturligt at pege på N ordforsk som et m uligt overordnet koordina- 
tionsorgan.

Blandt de forskellige af forslagsstillerne nævnte forskningsom råder 
ønsker vi især at pege på levnedsmidlers kvalitet og næringsværdi. De 
hidtidige erfaringer synes også at have vist, at disse em ner egner sig 
godt til en fællesnordisk forskning.

D er er en udpræget mangel på objektive kvalitetsdata for mange af 
vore industrielt tilvirkede levnedsmidler. Smagskvalitet er et af de om 
råder, som det med den m oderne forskningsteknik i dag skulle være 
muligt at belyse væsentligt bedre end tilfældet er. Forskningens nu 
værende omfang gør, at resultatet kun kom m er meget langsomt frem.

Vedrørende næringsværdi har vi i øjeblikket kun få data med hensyn 
til de enkelte næringsfaktorer, og der er specielt stor uklarhed med 
hensyn til, hvorledes indholdet er i det øjeblik, levnedsmidlerne for
tæres, altså efter at de har været kogt, evt. opbevaret i køkken eller 
køleskab og genopvarm et o. s. v. D et analysearbejde, der er nødvendigt
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til belysning af disse spørgsmål er meget stort. D er er en betydelig 
ensartethed mellem levnedsmidlerne i de nordiske lande, og en fælles 
indsats på dette om råde vil derfor være ønskelig.

København, den 11. februar 1974

Ove M unch

Johs. Reeckm ann

Grosserer-Societetet:

------------skal Grosserer-Societetet herved meddele, at m an fra  socie
tetets side er af den opfattelse, a t der allerede på nuværende tidspunkt 
findes tilstrækkeligt udbygget levnedsmiddelforskning i de enkelte lande. 
Følgelig eksisterer der, efter societetets opfattelse, ikke et behov for op
rettelse af et nyt institut med dette formål, og planerne burde derfor, 
indtil videre, stilles i bero.

København, den 10. januar 1974

Dan Bjørner 
F orm and

H . Sejer-Petersen 
G eneralsekretæ r

Provinshandelskammeret:

—  —  —  takker vi for oplysningen om, at m an ikke inden for EF  
påtænker oprettet et lignende institut for m edlem m erne af fællesmarke
det.

Provinshandelskam m eret skal herefter meddele, a t vi på det således 
foreliggende grundlag ikke skal rejse indsigelse m od det foreliggende 
medlemsforslag, men vi ønsker dog at tilføje, a t vi herved går ud fra, a t 
eventuel etablering af et nordisk institut vil medføre, at det i de nor
diske lande, herunder Danm ark, hidtil udførte forskningsarbejde vil 
kunne overføres til det nordiske institut, således at en ikke uvæsentlig 
besparelse i de enkelte deltagerlande vil kunne opnås som følge af et 
nordisk instituts oprettelse.

København, den 17. decem ber 1973

P. p. v.
E. b.

B. Krem er
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Arbejderbevægelsens Erhvervsråd:

----------- skal m an meddele, a t Erhvervsrådet ikke finder det tilstræk
keligt dokum enteret, a t der er behov for oprettelsen af et nyt organ på 
dette område, men at m an bør tilstræbe et nært sam arbejde mellem de 
allerede eksisterende institutter.

København, den 23. januar 1974

P. r. v.

Frithiof Hagen

Forbrugerrådet:

Forbrugerrådet lægger vægt på, at sam arbejdet mellem de nordiske 
lande udbygges, og finder, at levnedsm iddelom rådet er et helt naturligt 
felt. Forbrugerrådet har det ønske, at forbrugerne på et tidligt tidspunkt 
inddrages i de forskningsprojekter, der vil komme på tale. Forbruger
rådet vil gerne samtidig understrege, at vi ønsker at opretholde et natio
nalt levnedsmiddelinstitut, der kan varetage nationale opgaver, her
under f. eks. kontrolopgaver og vurdering af toksikologiske undersøgel
ser med henblik på en national positivliste.

Forbrugerrådet finder det væsentligt, at det nordiske sam arbejde ud
bygges. Om dette bedst sker ved et sam arbejde mellem eksisterende in
stitutioner, eller som ovenfor nævnt ved oprettelse af et nordisk levneds
middelinstitut, finder Forbrugerrådet det vanskeligt at vurdere på det 
foreliggende grundlag. Forbrugerrådet kan som et naturligt arbejds
om råde nævne det store behov, der er i D anm ark for en vurdering af, 
hvorvidt tilsætningsstoffer tilsættes af teknologisk nødvendighed eller af 
traditionelle grunde.

København, den 30. januar 1974

Jette Juul Jensen 
C and. pharm .

Dansk Varedeklarations-Nævn:

Nævnet kan tilslutte sig, a t der ydes støtte til en udvidelse og nordisk 
koordinering af forskning vedr. levnedsmidler. Blandt det nævnte mener 
nævnet især, at dette er vigtigt med hensyn til udviklingen af prøvnings
m etoder til kvalitetsbedømmelse af levnedsm idler sam t levnedsm idler
nes næringsmæssige værdi.

Nævnet finder, at der er stort behov for, at der bevilges øgede midler 
til denne forskning, men nævnet finder ikke at have baggrund for at
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kunne udtale sig om, hvorvidt denne forskning bør centraliseres ved 
oprettelse af et nordisk institut for livsmedelsforskning, eller om øgede 
bevillinger bør fordeles på de allerede eksisterende forskningsinstitutter.

Nævnet vil foreslå, a t implicerede institutter selv bliver anm odet om 
at stille forslag til, under hvilke form er et øget sam arbejde bedst kan 
foregå, og hvorledes opgaverne kan fordeles.

Nævnet vil understrege det betydningsfulde i, at forbrugerne får ad 
gang til a t form ulere opgaver for denne forskningsindsats, ligesom vi 
finder det vigtigt, at det sikres, a t forskningsresultaterne gøres lettil
gængelige for alle interesserede.

København, den 23. januar 1974

F or Dansk Varedeklarations-Nævn 

Inger M agnus son

Håndværksrådet:

------------ skal rådet udtale, at det ikke fo r nærværende har kom m en
tarer til forslaget, men rådet forbeholder sig senere at vende tilbage til 
sagen.

København, den 7. maj 1974

P. r. v.

For Laue Traberg Sm idt 

E. Lundager

Dansk Fiskeriforening:

-------------skal vi meddele, at Dansk Fiskeriforening ikke fo r sit ved
kommende underkender den værdi, som et sådant levnedsmiddelinstitut 
vil kunne have. På den anden side finder m an anledning til a t rejse 
spørgsmålet om, hvorvidt der her er tale om en opgave, som bør priori
teres så højt, a t den bør føres ud i praksis forud for andre, som har m åt
tet stilles i bero, indtil D anm arks økonomi h ar opnået den stabilisering, 
som af alle anerkendes som nødvendig.

D ansk Fiskeriforening m å således for sit vedkommende, og som en or
ganisation der udelukkende varetager fiskeriets særlige interesser, finde 
det vanskeligt at gå ind for forslaget, så længe det økonomiske grundlag 
ikke er skabt for etablering af det af fiskeriet særdeles stærkt ønskede 
danske maritime forureningslaboratorium , for hvilket planer allerede i 
nogen tid har været udarbejdet.

Dansk Fiskeriforening finder endelig anledning til at bemærke, at man
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ikke har nogen viden om, hvilke planer der foreligger for koordinering 
af gennemførelsen af de af det foreliggende forslag om fattede opgaver 
m ed andre tilsvarende opgaver, som er taget op i EF-regie.

København, den 25. april 1974

G. L. M ourier 
K ontorchef

Danmarks Havfiskeriforening har i skrivelse den 17 april 1974 for- 
klarat sig icke ha något att invanda m ot medlemsforslaget.

F i n l a n d

Handels- och industriministeriet1:

Innan m inisteriet avgivit sitt yttrande, har ministeriet i saken hort 
naringsstyrelsen, som i sitt yttrande behandlade forslaget for livsmedels- 
kontrollens vidkommande.

Handels- och industrim inisteriet anser forslaget om  ett gemensamt 
nordiskt institut for livsmedelsforskning såsom i och for sig sakligt, 
em edan utvecklingen på livsmedelshållet de senaste åren varit mycket 
snabb, och behovet av en hela om rådet tåckande forskning har okat i 
åtm instone samma proportion. In rå ttandet och uppråtthållandet av ett 
institut for livsmedelsforskning i enlighet med de nuvarande behoven 
innebår sådana kostnader, a tt det inte forefaller åndam ålsenligt att i var- 
je  land uppråtthålla ett forskningsinstitut som tjånar så gott som samma 
behov.

Handels- och industrim inisteriet anser det em ellertid inte som till- 
rackligt m otiverat att i detta skede in råtta ett nytt forskningsinstitut, 
innan det har utretts, huruvida sam m a m ålsåttningar kan uppnås genom 
att effektivera sam arbetet under de nuvarande forhållandena. I de nor
diska landerna år redan flera livsmedelsforskningsinstitut verksamma, 
vilka har en rått tidsenlig apparatur och kom petenta forskarkrafter. E n 
ligt ministeriets uppfattning borde m an klarlågga, huruvida m an kan 
forbåttra sam arbetet mellan dessa institutioner t. ex. genom att oka 
forskarutbytet samt genom att p lanera aktuella forskningsprojekt, vilkas 
delprojekt utfors i det forskningsinstitut som i varje sårskilt fall båst 
låm par sig for arbetet. Om sådant sam arbete har m an redan goda er- 
farenheter, som exempel på vilka må nåm nas det lyckade nordiska 
aromforskningsprojektet. G enom  god planering och samarbetsvilja 
skulle man uppenbarligen nå samma mål inom hela livsmedelsforsk-

1 Y ttra n d e t u v e rsa tt  frå n  fin sk a .
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ningen som genom att in råtta det foreslagna nya forskningsinstitutet. 
Hårigenom  skulle m an också undvika kostnaderna for ett nytt instituts 
inråttande åvensom det hogst sannolika parallella forskningsarbetet.

Helsingfors den 8 februari 1974

Bror Wahlroos 
K anslichef

Anna-Liisa Koskinen  
Foredragande

Helsingfors universitets kansler och konsistorium har i skrivelser 
21 januari 1974 respektive 19 december 1973 forklar at sig inståmma i 
yttrande från universitetets agrikultur-forstvetenskapliga fakultet av 
den 13 december 1973 (se nedan).

Helsingfors universitet, agrikultur-forstvetenskapliga fakulteten1:

I motiveringen for det av tre svenska m edlem m ar i N ordiska rådet 
våckta medlemsforslaget omnåmnes det nordiska samarbete, som inled- 
des år 1967 på arom forskningsom rådet. D e nordiska lånderna har ge
mensam t finansierat den vid Svenska institutet fo r konserveringsforsk- 
ning i Goteborg verksam m a aromforskningsgruppen. G ruppen har ut- 
fort huvudsakligen Iåmplighetsundersokningar nårm ast for den svenska 
livsmedelsindustrin, m edan de samnordiska projekten varit fåtaliga. 
NORD FO RSK :s kom m itté fo r Livsmedels sensoriska egenskaper, som 
overvakar gruppens verksamhet och vars medlem från universitetet varit 
bitrådande professor Rakel K urkela, har inte ansett det vara åndamåls- 
enligt a tt från  nordiska medel låm na ytterligare stod till ifrågavarande 
aromforskningsgrupps verksamhet. Arom forskningen har i de olika lån
derna igångsatts genom nationella krafter. K ontakterna mellan forskare 
samt inform ationsutbytet har m an ansett kunna skotas på samma sått 
som på ovriga om råden utan någon i e tt land placerad forsknings- 
grupp.

Livsmedelshushållningens frågor år våsentligen nationella till sin ka
raktår, beroende på geografiska, historiska och politiska faktorer. E tt 
nationellt utvecklande av vår livsmedelshushållning och organiserandet 
av den dårav fordrade forsknings- och utbildningsverksamheten år just 
nu i ett aktivt planeringsskede. Bl. a. vid Helsingfors universitet har 
konsistoriet tillsatt en undervisningskommisson att uppgora riktlinjem a 
for den livsmedelsvetenskapliga undervisning som meddelas vid agrikul
tur-forstvetenskapliga fakulteten. Planen betråffande byggandet av in

1 Y ttr a n d e t  o versa tt frå n  fin sk a .
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stitutionen for livsmedelskemi och -teknologi haller också for narvaran- 
de på att behandlas vid undervisningsministeriet.

Med utbyggnaden av det vetenskapliga, tekniska och ekonomiska sam- 
arbetet med SEV -låndem a har det också konstaterats a tt det år nodigt 
att utveckla forskningssam arbetet på livsmedelsområdet. M ed U ngem  
har ett sam arbetsavtal redan undertecknats, och m otsvarande avtal har 
också foreslagits m ed Polen och Sovjetunionen. N år m an planerar det 
fram tida nordiska samarbetet, bor m an också beakta de mojligheter 
som sam arbetet med andra lander bjuder på.

Statens agronomie- och forstvetenskapliga kommission har såsom de 
viktigaste foremålen for m ed livsmedelshushållningen sam m anhångande 
forskning definierat jordbrukets urproduktion, livsmedlens foradling och 
distribution, utvecklandet av livsmedlens konsum tion och folknåring 
samt riksom fattande och regional planering av livsmedelsproduktionen. 
M ot denna bakgrund kan man konstatera, a tt verksam heten av ett nor
diskt institut for livsmedelsforskning på den foreslagna basen inte er- 
bjuder någon losning for dessa nu synliga, nationellt sett viktigaste 
problem som kraver forskningsverksamhet.

Mot bakgrund av det ovan anforda anser fakulteten, a tt behovet, upp- 
gifter och lokalisering av ett perm anent nordiskt institut fo r livsmedels
forskning, som uppenbarligen skulle innebåra stora grundinvesteringar 
och driftutgifter, forst borde provas efter a tt de viktigaste nationella 
giundlosningarna gjorts betråffande livsmedelsvetenskaplig undervisning 
och forskning och efter att m an dessutom kartlagt m ojligheterna till ve- 
tenskapligt och tekniskt sam arbete på om rådet inom en vidare ram, i 
synnerhet med SEV-låndem a. Fakulteten hem ståller, a tt eventuella på 
forslaget grundade vidare åtgårder m åtte uppskjutas tilis vidare och att, 
ifall fortsatta åtgårder vidtas, en grundlig undersokning forst bor fore- 
tagas for samtliga nordiska lånders vidkom m ande betråffande det fore
slagna forskningsinstitutets behov, uppgift, verksamhet, lokalisering och 
finansiering.

Helsingfors den 13 decem ber 1973

Reino Ryhanen  
D ekanus

Ritva Siipi-Kauppila 
Fakultetssekreterare

Lantbrukets forskningscentral:

Livsmedelsindustrins roll i befolkningens livsmedelsforsorjning har 
fått ansenliga proportioner och kom m er synbarligen att ytterligare till- 
taga. Denna utveckling har inte varit odelat gynnsam, utan har resul- 
terat bl. a. i en ansenlig sankning av spannm ålsproduktem as ursprung-
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liga innehåll av skyddsamnen (mineralåm nen, spåråm nen och vitaminer). 
Foljdverkningarna av detta kan vålla t. o. m. allvarligt hot m ot be
folkningens vålbefinnande. En likadan inverkan har vissa alster och 
produkter som redan i och for sig ar fattiga på skyddsamnen m en som 
livsmedelsindustrin m arknadsfor m ed hjalp av en kraftig reklam.

Fråm st av halsoskål borde dårfor overvakningen av livsmedlens 
nåringsriktiga sam m ansåttning vara effektiv och på allt sått ytterligare 
skårpas. Varje nordiskt land bor vidareutveckla sina interna forsknings
anstalter for livsmedelsbranschen. En avancerad livsmedelsforskning krå- 
ver emellertid for att kunna utveckla en specialforskning, rå tt dyr ut- 
rustning och specialskolad personal.

Enligt forskningsanstaltens uppfattning borde en eventuell internor- 
disk inråttning for livsmedelsforskning utrustas m ed ett avancerat spe- 
ciallaboratorium  dår m an i fråm sta rum m et skulle inrikta sig på sådan 
specialforskning for vilken de enskilda lånderna inte har ekonom iska be
tingelser.

I Nordiska rådets skrivelse har arom frågan få tt en rå tt central posi
tion. Den hor dock till livsmedelsindustrins kommersiella intressesfår. 
D et oaktat kunde den forskning som inriktar sig på dessa frågor hån
foras till en dylik inråttning. D etta under forutsåttning a tt detta icke 
sker på bekostnad av den forskning som inriktas på kostens nårings- 
vårde. Den kommersiella konkurrensen tvingar redan i och fo r sig livs
medelsindustrin att med omsorg fordjupa sig i frågor i samband med 
produkternas arom. En sam ordnad forskning inom denna sektor kan 
dock med tiden genom sin kostnadsbesparande inverkan gagna konsu- 
m enterna, något som åven betonas i forslaget till m edlem marna.

Det planerade forskningsinstitutet skulle ha sin speciella betydelse i 
utvecklandet av livsmedelsforskningen.

Dess tillkomst skulle dock icke få  innebåra en begrånsning av de na- 
tionella forskningsanstaltem as inom  branschen resurser. G rundandet av 
e tt dylikt planerat institut kan nårm ast forordas under forutsåttning att 
dess funktion vore att u treda specialfrågor och om fattande gemensam- 
ma forskningsprojekt samt att skola forskare.

Helsingfors den 4 februari 1974

Juhani Paatela 
O verdirektor

A n tti Elomaa 
Inspektor

Statens tekniska forskningscentral1:

I princip ar forslaget om understod for och effektivering av livsme
delsforskning samt om okat nordiskt sam arbete inom detta område

1 Y ltra n d e t o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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mycket angelåget och vårt understod. Likaså år stråvan att m inska 
onodigt parallellt arbete och ekonomiskt utnyttja de tillgångliga resur- 
serna rått och prisvård.

Man vet bra, att nordiskt samarbete på olika om råden och i synner
het också på foreliggande om råde forekom m it åven hittills bl. a. inom 
Nordforsk, N ordiska m etodikkom m ittén for livsmedel samt Ambets- 
m annakom m ittén fo r livsmedelslagstiftning. N år m an utvecklar sam- 
arbetet, måste man naturligtvis forsoka utnyttja hittillsvarande erfaren- 
heter om vilka forfaringssått som visat sig vara resultatgivande. D et år 
kanske m otiverat att också granska saken från  synpunkten av de be
fintliga sam arbetskanalerna och de tillgångliga resurserna samt av des- 
sas optim ala utnyttjande.

I de olika nordiska låndem a finns det en rad forskningsanstalter på 
ifrågavarande område, både såsom separata och som verksam m a i sam
band t. ex. med hogskolor. Vid dessa u tfo r m an mycket vårdefull forsk
ning i fråga om livsmedlens kvalitet och produktutveckling, nårings- 
vårde, hygien, såkerhet, rååm nesproduktion, forådling, konsum entun- 
dersokning o. s. v. F or Finlands vidkom m ande har sam arbetet inskrånkts 
mest av den om ståndigheten, att det inte funnits tillråckliga medel ens 
for korta kongressresor eller forskarbesok, for a tt inte tala om  forskar- 
utbyte, vilket skulle ge ånnu storre nytta. Vid ifrågavarande forsknings
anstalter arbetar på olika håll mycket kunniga forskare och forskar- 
grupper, vilka det inte år mojligt och inte ens m otiverat att forsoka cen- 
tralisera på ett institut.

I detta skede forefaller det som om de i forslaget angivna viktiga 
målen kunde nås mycket snabbare och med lågre kostnader genom att 
anlita andra utvågar ån att inråtta ett nytt nordiskt institut for livsme- 
delsforskning, vilket forfarande i praktiken skulle kunna leda till en 
okning av parallellt arbete i stållet for dess minskning. Eftersom  det 
redan forut finns talrika institutioner, vid vilka m an u tfor i forslaget 
nåm nda specialundersokningar, skulle nordiskt sam arbete båst kunna 
fråm jas genom att oka koordineringen och genom att fråm ja och finan
siera aktuella gem ensamma forskningsprojekt på om rådet, vilka pro
jekt skulle i varje sårskilt fall forverkligas vid den institution som låm- 
par sig båst for åndam ålet och genom vilka projekt man också skulle 
forsoka fråm ja forskarutbyte mellan de nordiska lånderna. På detta sått 
skulle man nå de båsta resultaten, och de skulle jåmsidigt och snabbast 
och m era direkt ge nytta åt varje land som deltar i projektet och i sam
arbetet.

Mot bakgrunden av det ovan anforda anser statens tekniska forsk- 
ningscentral (VTT), att något i forslaget planerat nytt nordiskt institut 
for livsmedelsforskning inte borde inråttas, utan att nordiskt sam arbete 
på ifrågavarande forskningsom råde borde fråm jas genom att m era ån
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fo r narvarande anvisa medel till verksamhetens effektivering genom 
koordinering och projektverksamhet.

Otnas den 11 januari 1974

Pekka Jauho 
G enerald irek tor

A rto  V. Klemola  
Tf. forvaltningsdirektor

Konsumentrådet:

K onsum entrådet forhåller sig i princip positivt till forskningssamarbe- 
te på nordisk nivå. R ådet hånvisar dock till "R iktlinjer for 1970-talets 
forskningspolitik i F inland” , som utarbetats av statens vetenskapsråd, 
enligt vilka det internationella forskningssam arbetet i F inland bor ba
sera sig på en totalutredning som bor goras over dess nuvarande låge 
och former. Sålunda anser sig konsum entrådet i detta skede inte kunna 
understoda åtgårdsforslag, som forutsåtter av statens vetenskapsråd 
åsyftad, tillsvidare outford helhetsutredning. K onsum entrådet hånvisar 
ytterligare till sin hem stållan till statsrådet, enligt vilken livsmedelsfor- 
sorjningen i Finland i sin helhet, om fattande åven forskning och livs- 
medelskontroll, skulle tas upp som forem ål for utredning.

Konsum entrådet konstaterar vidare, a tt det i alla de nordiska lånder- 
na redan finnes flera forskningsanstalter på livsmedelsområdet, varfor 
inråttandet av ett nytt nordiskt institut for livsmedelsforskning skulle 
forutsåtta en noggrann utredning av kraftresurserna for varje nordiskt 
land.

Enligt konsum entrådets åsikt år medlemsforslagets m otiveringar i sin 
helhet oklara. U tvecklandet av livsmedelslagstiftningen, koncentreran- 
det av inform ationstjånsterna samt SIK:s och N ordforsks verksamhet, 
vilka aspekter fram lagts i medlemsforslaget, hor icke konsekvent sam 
m an med forslaget om inråttandet av ett institut for livsmedelsforsk
ning. Tidigare nordiskt forskningssam arbete på livsmedelsområdet har 
varit betydelsefullt, emedan m an bl. a. kunnat undvika dubbelforsk- 
ningsarbete. Å andra sidan har de i forskningssam arbetet medverkande 
låndernas likstålldhet i fråga om utforande av forskningsarbete, utnytt- 
jande av resultat samt finansiering kanske inte alltid m otsvarat forvånt- 
ningarna.

K onsum entrådet onskar ytterligare hånvisa till a tt man i allm ånhet 
stråvar till att understålla N ordiska m inisterrådet angelågenheter roran
de nordiskt sam arbete och bl. a. for konsum entfrågornas vidkommande. 
Sålunda kunde det vara konsekvent att åven sam arbetet på livsmedels- 
forskningsom rådet skulle koordineras till samma forvaltningsorganisa- 
tion. D etta skulle åven underlåtta åstadkom m andet av en samnordisk
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v e rk sa m h e tsm e k a n ism , so m  sk u lle  m o jlig g o ra  a tt  f r å n  k o n su m e n th å ll  

h å rs ta m m a n d e  fo rsk n in g s in itia tiv  sk u lle  b e a k ta s  i fo rsk n in g sv e rk sa m h e -  

ten  p å  liv sm e d e lso m rå d e t.

P å  g ru n d  a v  d e t o v a n  a n fo rd a  a n se r  k o n s u m e n trå d e t  in r å t ta n d e t  av  

e tt  n y t t  s a m n o rd is k t in s t itu t  fo r  liv sm e d e ls fo rsk n in g  å tm in s to n e  i d e tta  

sk ed e  in te  v a ra  m o tiv e ra t.  D a re m o t  a n se r  k o n s u m e n trå d e t  d e t v ik tig t, 

a tt  n o rd isk t fo rsk n in g ss a m a rb e te  p å  liv sm e d e lso m rå d e t f rå m ja s  g en o m  

s to d a n d e  o c h  e f fe k tiv e ra n d e  a v  p ro je k tv e rk s a m h e t o c h  k o o rd in e r in g  p å  

o m rå d e t.

H e ls in g fo rs  d e n  29 ja n u a r i  1974

Olavi Vayrynen 
V iceordforande

Riitta Ritvala  
G eneralsekreterare

Livsmedelsindustriforbundet:

In s tå m m a n d e  m e d  d e  i m e d le m s fo rs la g e t f ra m la g d a  ta n k a r  s tå lle r  sig 

L iv s m e d e ls in d u s tr ifo rb u n d e t v å lv illig t till liv sm e d e ls fo rsk n in g en s  e f fe k -  

tiv e rin g  o c h  n o rd isk a  u m g å n g e  sa m t till k o o rd in a t io n e n s  o k a n d e  p å  

l iv sm e d e ls fo rsk n in g so m rå d e t. L ik a led e s  ska ll en lig t fo rs la g e t liv sm e d e ls

fo rsk n in g e n s  re su rse r  p å  d e n  n o rd isk a  n iv ån  a n v å n d a s  e k o n o m isk t o ch  

p å  sa m m a  så t t  a lla  n o rd isk a  lå n d e r  g a g n a n d e . I  m e d le m s fo rs la g e t h a r  

m a n  v id a re  fo re te tt  a tt  d e  n å m n d a  å n d a m å le n  k u n d e  b å s t  u p p n å s  g e 
n o m  e ta b le ra n d e t  a v  e tt  sp e c ie ilt  n o rd isk t  in s t i tu t  f o r  liv sm e d e ls fo rsk 

n in g . E n lig t L iv s m e d e ls in d u s tr ifo rb u n d e ts  u p p fa ttn in g  k a n  m a n  d o c k  

in te  g e n o m  in rå t ta n d e t  av  e tt  n o rd is k t  in s tiu t fo r  l iv sm e d e ls fo rsk n in g  

u p p n å  d e  b e ro m v å rd a  å n d a m å l, v ilk a  å r  a n te c k n a d e  i m e d le m s fo rs la 

ge t. L iv sm e d e ls fo rsk n in g en s  s ta rk a  k o n c e n tra t io n  p å  e tt  n o rd isk t  fo rs k 

n in g s in s titu t  sk u lle  sn a ra re  fo rsv a g a  liv sm e d e ls fo rsk n in g en s  låg e  i de  

a n d ra  n o rd isk a  lå n d e m a  sa m t i d e ra s  e g n a  fo rsk n in g se n h e te r . L iv sm e 

d e ls in d u s tr ifo rb u n d e t  fo rk a s ta r  p å  d e t ta  s å t t  ta n k e n  p å  e ta b le ra n d e t  a v  

e tt  n o rd isk t  in s titu t  fo r  liv sm e d e ls fo rsk n in g .

D e t n o rd isk a  s a m a rb e te t  h a r  re d a n  la n g e  b e d riv its  p å  liv sm e d e ls

fo rsk n in g so m rå d e t, bl. a. g e n o m  N o rd fo r s k  o c h  N o rd is k a  m e to d ik k o m - 
m itté  fo r  liv sm ed e l. D e  e r fa re n h e te r  m a n  f å t t  h a r  p å  m å n g a  s å t t  v a r it 

f ru k tb a ra .  D e t n o rd isk a  fo rsk n in g s s a m a rb e te t  b o rd e  o c k så  o k a s  p å  b asen  

av  d e  a n v isn in g a r  so m  d e ssa  p o s it iv a  e r fa re n h e te r  g e tt. P å  d e t  s å tte t  

b o rd e  d e t n o rd isk a  s a m a rb e te t  e n lig t L iv sm e d e ls in d u s tr ifo rb u n d e ts  u p p 

fa ttn in g  tillo k as  g e n o m  f in a n s ie r in g  av  g e m e n sa m m a  a k tu e lla  fo r s k 

n in g sp ro je k te r , v ilk a  b o rd e  re a lis e ra s  i n å g o t  fo r  å n d a m å le t  b å s t  till- 

lå m p a d  n o rd isk t in s t i tu t  fo r  l iv sm e d e ls fo rsk n in g . S å d a n a  p ro je k te r
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skulle bidraga till att oka såvål forskningens koordination som forskar- 
nas och erfarenheters utbyte mellan de nordiska lånderna.

På grund av ovanstående hem ståller Livsm edelsindustriforbundet att 
det i Nordiska rådets medlemsforslag foreslagna institutet fo r livsme- 
delsforskning inte m åtte inråttas.

I stållet for detta borde det nordiska sam arbetet på livsmedelsforsk- 
ningsom rådet starkt okas genom skilda aktuella forskningsprojekter, 
vilka borde realiseras i de olika nordiska lånderna belågna, for ånda- 
m ålet båst tillåm pade forskningsinstitut.

Helsingfors den 30 januari 1974

Livsm edelsindustriforbundet

Jorma Konttinen  
Verkstållande direktor

Stiftelsen for befråmjande av livsmedelsproduktionen:

I det m oderna sam hållet har den forskningsverksamhet, som gåller 
livsmedel samt deras produktion, m arknadsforing och anvåndning nått 
en så stor betydelse och omfattning, a tt varje land på ett allt m era 
mångsidigt sått m ed egna resurser bor kunna sorja for dess utveck
lande. En våsentlig orsak till betonandet av denna sjålvforsorjning år 
a t t  forskningen inom branschen vid sidan av ny know-how, m etoder och 
losningar for aktuella problem , likaledes bor kunna fram bringa nya 
specialister. E fterfrågan på sådana okar inom såvål produktion (plan- 
låggning, utvecklingsarbete, produktkontroll o. s. v.), som inom samhål- 
lets offentliga tjånster (utbildning, rådgivning, officiell kontroll etc.). 
D å N orden betraktas som en helhet kan m an naturligtvis hårvid se ett 
dubbelarbete, men storsta delen av detta år också synnerligen nodvån- 
digt med tanke på branschens nationella utveckling; och också inom 
ram en for den forskning, som skapar speciellt nytt, kan dubbelarbetet 
elimineras till ett minimum, om nuvarande kontakter och informations- 
utbyte m ålmedvetet effektiveras mellan de olika låndernas forsknings
institutioner.

På grund av livsmedelsforskningens om fattande arbetsfålt kan det 
knappast anses vara en praktisk losning, om dess uppgifter for fyra 
eller fem  lånders behov koncentreras till ett gemensamt institut. Forst 
och fråm st innebår produktionsprocessen fo r de fiesta och sårskilt for de 
viktigaste livsmedelens del en mycket lång serie av olika skeenden som 
stråcker sig från forhållandea i naturen  ånda till de fenomen som avser 
a tt tillgodose konsumentens nåringsbehov. Sammanfogade i varandra
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ingår dår en mangd kemisk-fysikaliska, biologiska, teknologiska, ekono- 
miska och sociala problem. F lere av dessa kan optim alt losas endast med 
beaktande av produktionsprocessen i sin helhet och forhållandena i varje 
land (eller t. o. m. inom ett m era begransat område). Hårvid bor de olika 
nordiska landernas forhållande till de ekonom iska sam m anslutningarna 
beaktas, liksom deras beroende av dessa handelsblocks livsmedelsmark- 
nader. I detta avseende befinner sig de nordiska lånderna i olika posi
tioner. En dylik helhetsbild innebar också, att en realistisk livsmedels- 
forskning behover perm anenta kontakter till flere av de vetenskapsområ- 
den som den tangerar, borjande med kannedom  om prim årproduktionen 
(lantbruk, fiske m. m.) ånda till ett bevakande av de under olika skeden 
av hela processen forekom m ande frågorna av teknisk, hygienisk och 
juridisk art.

D å det gåller att overvåga hur forskningen båst kunde organiseras 
år det heller inte skål a tt bortse från  behovet av akadem isk arbetskraft 
och dennas utbildning på om rådet. Hittills har gruppen av livsmedels- 
forskare varit synnerligen heterogen i alla lånder; den har utgjorts 
av representanter for m ånga olika grundvetenskaper och tillåmpnings- 
områden. På detta sått år det kanske mojligt att fortsåtta också i fram- 
tiden, men under de senaste decennierna har m an i en del av de ledan- 
de lånderna inom forskningen och så småningom också annorstådes 
borjat utbilda allt flere experter, som ånda från  borjan specialiserar sig 
på livsmedelsvetenskap (Food Science). D å livsmedlens produktionspro
cesser, kvalitetsforbåttringen, såkerhetskontrollen, marknadsforingen, 
konsumentupplysningen etc. utvecklats, kom m er arbetsgivarna inom 
branschen (nårm ast sam hållet och livsmedelsindustrin) att behova aka
demisk arbetskraft som år vetenskapligt utbildad for varje sårskild 
uppgift. Oavsett till vilka hogskolor en dylik specialutbildning blir an- 
knuten, synes två grunddrag vara uppenbara; den bor till sin natur vara 
utbildande av forskare; och varje land kom m er dårvid att lyckas båst 
genom att anpassa den i enlighet med sitt eget system. En sådan los
ning innebar samtidigt, att ifrågavarande institution med hånsyn till 
medel, utrymmen, utrustning och personal bor ha tillråcklig kapacitet 
for att kunna forverkliga de m ångfacetterade forskningsprojekten. Dess- 
utom år det naturligt, att forskningen inom livsmedelsområdet också 
utfors inom industrins egen krets sam t i de statliga kontroll- och forsk- 
ningsinstitutionerna i den om fattning varje lands behov och resurser for- 
utsåtter.

I stållet for att inråtta ett gem ensamt nordiskt forskningsinstitut, och 
också efter det ett sådant eventuell etablerats, borde likvål andra for
m er av samarbee kunna utvecklas. Bland sådana kan fram for allt nåm- 
nas en effektivering av inform ationsutbytet mellan de forskare som ver
kar i de olika lånderna och hårvid kan såkert e tt bistånd från  N ordforsk 
påråknas. På om rådet borde perm anenta officiella kontakter etableras-
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och i brist på dem (och åven oberoende av dem) personliga kontakter 
mellan forskare och forskningsinstitutioner, så att dessa skulle ha kån
nedom om pågående undersokningar på olika håll och få reda på de 
fram kom na resultaten redan innan de egentligen blivit offentliggjorda. 
G em ensam m a forskningsprojekt har också på m ånga andra områden 
visat sig utgora en fruktbar ram  for internationell forskningsverksamhet. 
Vid planeringen av dylika, och då overenskommelse om dem nåtts, år 
det mojligt att koncentrera sig på en t. o. m. synnerligen noggrann ar- 
betsfordelning, ifall skål dårtill foreligger. D et år såkert fruktbringande 
a tt sånda stipendiater från  ett land till ett annat, eventuellt m ed gem en
sam m a medel, och dårvid forverkliga gemensamt uppgjorda program. 
D etta år också ågnat att verka i hogsta grad positivt på den nya forskar- 
generationens fram tida utveckling. D et år givetvis skål att prioritera 
avtalsenliga forskningsprojekt m ed industrin, redan av den orsaken att 
industrin sjålv naturligtvis båst kånner till problem atiken inom sitt eget 
om råde, varfor det redan m ed tanke på ett klarlåggande av utgångspunk- 
terna år skål att kom m a ihåg denna form  av verksamhet.

Inom  livsmedelsforskningen h ar m an också hittills stråvat till a tt ar- 
rangera moten, kongresser och symposier; att gora dessa oftare åter- 
kom m ande och att fordjupa och koncentrera de åm nen som dårvid be- 
handlas år helt tillrådligt och såkert ågnat att fråm ja utvecklingen i dess 
helhet. De olika nordiska låndernas lagstiftning på livsmedelsområdet 
torde fortfarande uppvisa flere t. o. m. onodiga olikheter, varfor en 
vidare utveckling m ot storsta mojliga overensståmmelse såkert också kan 
rekommenderas.

På grund av forenåm nda synpunkter år stiftelsens ståndpunkt i den 
aktuella frågan den, a tt inråttandet av ett gemensamt institut, som 
nårm ast skulle ågna sig åt experimentell forskning, m ed dyr eventuell 
byggnation, utrustning och personal, knappast kan vara det viktigaste 
som nu borde ske inom denna sektor. D årem ot skulle ett vål organise- 
ra t samarbete, ett slags kontaktorgan for nordiskt sam arbete på livsme- 
delsforskningens område, vara det mål som med relativt små ekonom is
ka forutsåttningar dock kunde ge synnerligen tillfredsstållande resultat.

Helsingfors den 30 januari 1974

P å Stiftelsens for befråm jandet av 
livsmedelsproduktionen vågnar

Unto Vartiovaara
Maija Pekkarinen
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N o r g e

Departementet for industri og håndverk:

Det oversendte medlemsforslag har vært sendt til uttalelse til berørte 
instanser og myndigheter. Følgende departem enter og institusjoner har 
uttalt seg: Sosialdepartementet, N orges almenvitenskaplige forsknings
råd, Norges landbrukshøyskole, Landbrukets sentralforbund, Norges 
handelstands forbund, Norges husm orforbund, Norges industriforbund, 
Herm etikkindustriens laboratorium , Konservindustriens teknologforening 
og Norsk institutt for næringsmiddelforskning (se nedan).

Næringsmiddelforskningen om fatter et m eget bredt felt. I N orge er 
det 8— 10 forskningsinstitutter som arbeider m ed forskning av ulike 
næringsmidler. D et arbeides med en koordinering av den norske forsk- 
ningsinnsatsen på om rådet. I  de øvrige nordiske land finnes det også 
en rekke forskningsinstitutter på næringsm iddelområdet. F lere av de 
nordiske forskningsinstitutter har opparbeidet seg en også i internasjonal 
målestokk betydelig kompetanse, bl. a. gjennom en spesialisering.

Av nordiske samarbeidsorganisasjoner på dette felt kan nevnes N or
disk m etodikk-komite for næringsmidler og Em betsm annsutvalget for 
harmonisering av nordisk næringsmiddellovgivning. Dessuten foregår 
det et nordisk samarbeid innenfor næringsm iddelforskningen i regi av 
landbrukets organisasjoner og N ordforsk. P å  flere felter foregår det 
også et samarbeid direkte mellom de enkelte forskningsinstitutter. D et 
er på enkelte felter, der forholdene har ligget til rette for det, bl. a. ut- 
viklet seg en nordisk arbeidsfordeling og spesialisering.

Industridepartem entet m ener at det vil være en fordel med økt nordisk 
samarbeid innenfor næringsmiddelforskningen. D epartem entet kan ikke 
se at det er behov for å etablere et særskilt nordisk forskningsinstitutt 
for næringsmiddelforskning. Et økt nordisk samarbeid bør baseres på 
de forskningsinstitutter m an allerede har innenfor de nordiske land.

Samarbeidet bør forøvrig på grunn av det vide felt og de forskjellige 
form ål det skal omfatte, være fleksibelt med hensyn til samarbeidsfor- 
mer, finansiering m. v.

Oslo, 28.februar 1974

E tter fullm akt 

Odd Gøtlie

R o lf Thodesen

Kirke- og undervisningsdepartementet hånvisar i skrivelse den 19 april 
1974 till yttrande från Norges tekniske htpgskole (se nedan).
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Sosialdepartementet:

Så vidt man kan se skal instituttets målsetting i første rekke gjelde 
forskning med sikte på å utvikle m etoder som gjør det mulig å  bestemme 
et næringsmiddels totale innhold av næringsstoffer og dets kvalitative 
egenskaper. D a utvikling av slike m etoder allerede foregår på nordisk 
basis i Nordisk M etodikk-Kom ité for Næringsmidler og nasjonalt i 
Statens Ernæringsråd og N orsk Institutt for Næringsmiddelforskning, er 
det vanskelig å se noe um iddelbart behov for å opprette et eget nordisk 
institutt fo r næringsmiddelforskning. D et synes videre at flere av de 
andre oppgaver som tenkes tillagt instituttet allerede blir ta tt hånd om 
på nordisk basis gjennom det kontaktorgan —  embetsmannasutvalg —  
som i m edfør av Nordisk Råds rekom m andasjon nr. 11/62 er nedsatt 
med sikte på harm onisering av nordisk næringsmiddellovgivning. Hvis 
det innen næringsmiddelsektoren er behov for et videre nordisk sam- 
arbeide, antas et slikt samarbeide i tilfelle å kunne etableres uten å gå 
veien om å opprette et eget nordisk institutt for næringsmiddelforskning.

Oslo, 31. januar 1974

Etter fullm akt 

Torbjørn M ork

Inger-M argrethe Onsum

Norges tekniske høgskole, Sekretariatet:

Høgskolens kjemiavdeling har med brev av 22. februar 1974 oversendt 
uttalelse fra  professor Helge Larsen og professor N. A. Sørensen (se
nedan).

Trondheim , 28. februar 1974

E. f.

/. M. Huus-Hansen

Oddbjørg Sæther

Norges tekniske høgskole, Kjemiavdelingen:

Kjemiavdelingen viser til vedlagte uttalelser fra  professor Larsen og 
professor Sørensen. Avdelningen slutter seg til disse uttalelser (se nedan).

Trondheim , 22. februar 1974

Norges tekniske høgskole 
K  j em iavdelingen:

Hans Holtan  
Avd. formann
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Norges tekniske høgskole, Institutt for organisk kjemi:

Jeg har gått igjennem forslaget og kan i og for seg gi professor Helge 
Larsens uttalelse min fulle tilslutning (se nedan).

Det bør sterkt presiseres at vi har —  og m å ha —  næringsm iddel
forskning i alle de nordiske land. Denne m å etter sakens natur være 
meget bransjeorientert. D et gjelder også arom aforskningen, idet en 
arom aforskning som ikke bakkes opp med et organeleptisk panel av 
bransjespesialister, er praktisk talt verdiløs.

Trondheim , 21. februar 1974.

N ils Andreas Sørensen 
Professor

Norges tekniske høgskole, professor Helge Larsen:

Innen næringsm iddelbransjen er det mange viktige spørsmål hvor en 
øket forskningsinnsats burde kunne være til hjelp, og det synes riktig å 
ta  opp til diskusjon om visse deler av denne forskning kan skje m ed 
fordel i felles nordisk regi. Av spesielle aspekter som klart byr seg frem  
i denne forbindelse er spørsmålene om og rundt tilsetningsstoffer hvor 
det ikke er av m inst interesse å komme frem  til likest mulige offentlige 
forskrifter i de forskjellige land. D et samme kan gjelde spørsmål ved
rørende næringsverdi, kvalitet, holdbarhet, emballasje, o. 1.

F or flere av disse spørsmåls vedkom mende har det lenge vært kontakt 
mellom de nordiske land, gjennom kom itéer og sam arbeidsorganer som 
Nordisk embetsmannskomité for næringsmiddellovgivning, N ordisk me- 
todikk-komité for næringsmidler, Nordisk komité fo r konsumentspørs- 
mål, N ordforsks komité for næringsmidlers sensoriske egenskaper, Li- 
pidforum. D et er åpenbare behov for grundig bearbeidelse —  herunder 
eksperimentell forskning —  av en rekke av de problem er disse komitéer 
behandler, og i en viss utstrekning har dette vært gjort av eksisterende 
institutter og institusjoner i de nordiske land.

Det er sikkert på sin plass å utvide mulighetene for bearbeidelse av 
problem er av felles interesse innen næringsmiddelsektoren. D et som kan 
være tvilsomt, er ønskeligheten av å lage et eget nordisk forskningsinsti
tu tt for dette formål. D en begrunnelse som er gitt fo r opprettelse av et 
slikt institutt i forslaget til D et nordiske råd, er da også blitt meget 
tynt. De allerede eksisterende institutter i de forskjellige land sitter i dag 
inne m ed (eller er planlagt utbygget med) en betydelig ekspertise som 
tilsammen dekker et meget videre om råde enn hva som kan forventes 
ved et enkelt institutt. D et synes naturlig  a t de felles-nordiske problem er 
blir fordelt til bearbeidelse mellom de eksisterende institutter, og at dis
se blir tildelt oppgaver i samsvar m ed deres ekspertise. F or Norges ved
kommende kan nevnes flere institutter i denne sammenheng. Spesielt
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bør nevnes det nyopprettede N orsk institutt for næringsmiddelforskning
på Ås.

D et som bør pekes på som ønskelig idag er en bedre organisasjon av 
arbeidet med de problem er innen næringsmiddelsektoren som bør be- 
arbeides på felles-nordisk basis. N ordforsk vil mulig være et egnet organ 
for dannelse av en slik organisasjon. D et trenges planlegging, vurdering 
og prioritering av arbeidsoppgavene. Skulle utredninger av slik art vise 
at det innen de nordiske land er mangel på tilgjengelig ekspertise innen 
felter av næringsm iddelbransjen hvor fellesnordisk forsknings-innsats er 
ønskelig, så får en heller komme tilbake til spørsmålet om å opprette 
et nordisk institutt for næringsmiddelforskning. I det foreliggende fo r
slag er ikke et slikt behov fornødent dokum entert.

Trondheim  i februar 1974

Helge Larsen 
Professor

Norges landbrukshøgskole:

Som begrunnelse for forslaget om oppretting av et nordisk institutt 
for næringsmiddelforskning er det av forslagsstillerne pekt på behovet 
for å unngå parallellforskning ved de eksisterende nordiske institutter.

Form ålet for virksomheten ved dette nordiske institutt skulle være å 
utvikle en sam funnsorientert forskning ved å skape et samvirke mellom 
produsenter og konsum enter samtidig som det skulle arbeides fo r å 
kunne framstille næringsmidler med bedre kvalitet og med lavere pris 
enn de vi nå har.

Videre er det pekt på at dette instituttet burde kunne virke som en 
dokum entasjonssentral og virke for en organisert utbytting av stipendia
ter og gjesteforelesere.

Begrunnelsen og form ålet fo r oppretting av et nordisk institutt fo r 
næringsmiddelforskning er ideelle men pretensiøse.

Høgskolen kan ikke se at påpekte arbeidsoppgaver for dette nye 
institutt vil kunne utføres så mye bedre ved et felles nordisk institutt 
enn ved allerede eksisterende institutter i Norden.

U t fra  en vurdering av de økonomiske ressurser m ener en at de 
tilgjengelige midler kan utnyttes bedre innen ram m en av allerede 
eksisterende institutter enn ved i tillegg til disse å opprette et helt nytt 
institutt.

Høgskolen anser det som viktig at all næringsmiddelforskning kan 
skje i nær tilknytning til et biologisk miljø.

Forskjeller i kostvaner og forbruksstruktur i de nordiske land e r
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m om enter som også kan virke ansporende til varierte forskningsoppgaver 
ved nasjonale institutter.

D et kan neppe være nødvendig å opprette et ny tt institutt for å 
kunne koordinere forskningsarbeidet på en slik m åte at en unngår 
parallellvirksom het i forskningen.

D et skulle være mulig å utvikle allerede eksisterende nordiske sam- 
arbeidsorganer slik at de kan virke som koordineringsorganer for 
forskere og forskningsoppgaver innen næringsm iddelforskningen i enda 
sterkere grad enn hittil. Sam arbeidet mellom de nordiske land på dette 
om rådet er meget godt, m en det strander ofte på rent praktiske ting 
som det m å kunne rettes på.

Oslo, 18. januar 1974

Lars Strand

A rne Skipnes

Norges landbruksvitenskapelige forskningsråd:

Næringsmiddelforskningen spenner over et vidt spekter av råvarer 
og produkter med ulike problem stillinger, slik at det er vanskelig å ha 
den fulle oversikt over hele om rådet. I sin uttalelse har N LV F derfor 
funnet det riktig å ta  utgangspunkt i forskning med tilknytning til in- 
dustriell bearbeiding av råvarer fra  landbruket.

Forskningsrådet er enig m ed forslagsstillerne i a t det i dag er en klar 
utviklingstendens m ot m er industriell bearbeiding av næringsmidlene. 
Industrien overtar en større og større del av det som før var håndverk 
og husmorens arbeid. E t m er kresent og konkurransepreget m arked 
stiller også spesielle krav til produktenes kvalitet.

D et må understrekes at det ikke bare er spørsmål om å se industriens 
og konsumentenes behov for forskning på dette om rådet. Råvarepro- 
duksjonen og kvaliteten på råvarene er selve grunnlaget og således et 
viktig ledd i næringsm iddelproduksjonen. F or å frem skaffe gode pro
dukter trenger næringsm iddelindustrien jevn tilgang på råvarer av god 
kvalitet. E t samarbeid mellom råvareforskningen og forskningen for be- 
arbeidingsindustrien er derfor av stor betydning, ikke minst med tanke 
på at industrien skal bli i stand til å definere sine kvalitetskrav til rå 
varene. Hele forløpet fra  råvareproduksjon og fram  til konsum ent bør 
derfor sees mest mulig samlet innen næringsmiddelforskningen.

Forskning i tilknytning til industriell bearbeiding av landbrukspro- 
duktene, særlig på m eieriom rådet, har lange tradisjoner i Norge. Flere 
institutter ved N orges landbrukshøgskole har således arbeidet med disse 
spørsmål. Med etableringen av N orsk institutt fo r næringsmiddelforsk-
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ning i 1971, er landbrukets næringsmiddelforskning institusjonsmessig 
bra utbygd på teknologisiden. Dessuten har Norges veterinærhøgskole en 
betydelig forskningsekspertise på det næringsmiddelhygieniske område. 
N LV F er også kjent med at Norges fiskeriforskningsråd er i ferd med 
å bygge ut og intensivere den forskning som har tilknytning til foredling 
av fisk. De spesielle forhold vi har når det gjelder sammensetningen av 
råvareproduksjonen og næringsm iddelindustriens struktur har gjort denne 
utbygging av næringsmiddelforskningen i N orge berettiget.

Selv om det rent institusjonsmessig skulle ligge relativt bra til rette 
for næringsmiddelforskningen i Norge, er det likevel ønskelig med en 
sterkere forskningsinnsats på flere felter. Im idlertid setter de øko
nomiske ressurser sine grenser, og særlig på denne bakgrunn kan det 
være behov for et sterkere nordisk samarbeid. Hver for seg er de nor
diske land små i forskningssammenheng, men ved å gå sammen om 
oppgaver er det store m uligheter til å få m er ut av de tilgjengelige 
ressurser. H vordan dette best kan løses er et organisatorisk spørsmål 
som m å vurderes nøye fra  det ene om rådet til det annet. Forsknings
rådet m ener at opprettelse av et nordisk institutt ikke er den riktige 
løsning for næringsmiddelforskningen, som er et om råde hvor det er 
flere nasjonale institutter. V idere kan instituttløsningen lett skape uhel
dige ”båssystemer” da kravet til tverrfaglighet og fleksibilitet er særlig 
frem tredende innen denne forskningsgren. M an bør derfor søke andre 
veier for å løse samarbeidsoppgavene, noe som tildels er gjort allerede.

N LV F vil bl. a. peke på de erfaringer m an har gjort i N O RDFORSK- 
regi når det gjelder aromaforskningen. Videre er det grunn til å nevne 
at det innen landbruksforskningen allerede i 1918 ble etablert et nordisk 
samarbeidsorgan, N ordiske Jordbruksforskeres Forening (NJF). Den 
faglige virksomheten i N JF  foregår i 11 fagseksjoner, derav en seksjon 
for næringsmiddelteknologi. Foreningen som opprinnelig var et kon
taktorgan, har etter hvert utviklet seg til å bli et viktig utrednings- og 
planleggingsorgan for fellesnordiske forskningsprosjekter.

I 1965 ble det opprettet et samarbeidsorgan for de nasjonale topp- 
organer innen landbruksforskningen i N orden: N ordisk Kontaktorgan  
for Jordbrugsforskning (NKJ). N K J fungerer som et eksekutivorgan 
som skaffer midler til fellesnordiske forskningsprosjekter, som bl. a. er 
planlagt av Nordiske Jordbruksforskeres Forening. N K J er også an 
svarlig for gjennomføringen og oppfølgingen av disse. F o r tiden har 
N K J i gang et prosjekt med tilknytning til næringsmiddel forskningen: 
"Vekstbetingelsenes innflytelse på grønnsakkvaliteten” .

N LV F m ener det for næringsmiddelforskningens vedkom mende må 
være mye å oppnå ved å styrke de samarbeidsorganer man allerede har 
i N orden, og som har vist sin berettigelse. Rådet anbefaler derfor at
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Nordisk R åd søker å bidra til at slike sam arbeidsorganer kan få økte 
økonomiske ressurser.

Oslo, 29. januar 1974

F or Norges landbruksvitenskapelige forskningsråd

Ottar Jamt
M agne Stubsjøen

Norges handelsstands forbund:

Forslaget kunne ha hatt sin berettigelse hvis de fem nordiske land 
hadde hørt til samme m arkedsom råde uten stengsler for samhandelen i 
form  av tollsatser, kvantitative im portregler og næringsm iddelbestem
melser. D et er ikke realistisk å tro  at behovet for nasjonale nærings
m iddelinstitutter vil opphøre ennå på mange år. E t særskilt institutt for 
dekning av et spesifikt nordisk behov vil derfor forutsetningsvis m åtte 
etableres i tillegg til de eksisterende nasjonale institutter.

Det som oftest brem ser internasjonalt samarbeid er mangel på tid til å 

komme sammen og mangel på penger til å betale reisene og møteutgif- 
tene. Vi vil fu llt u t støtte forslagstillernes utgangspunkt, at det er be
hov for næringsmiddelforskning på nordisk basis. Vi m ener imidlertid 
at de begrensede fellesnordiske finansielle ressurser bør konsentreres 
om å dekke de marginalom kostninger som en sam ordnet nordisk forsk
ning fører med seg:

—  Lønn for de forskere i eksisterende nasjonale næringsmiddelinsti
tu tter som engasjeres til å løse nordiske oppdrag.

—  Tryknings- og distribusjonskostnader av forskningrapporter.
—  Reise- og m øteutgifter for samrådingsm øter.

Bevilgningen av fellesnordiske fondsm idler m å gjøres på grunnlag av 
budsjettforslag som fremsettes av de nordiske næringsinstitutter i felles- 
skap, og Nordisk Råds bevilgende instanser får derm ed anledning til ved 
utvelgelsen av de forskjellige forskningsoppgaver i rimelig grad å pre- 
ferere prosjekter som også bidrar til å frem m e det nordiske samarbeid 
N oe eget nordisk institutt for næringsm iddelforskning kan vi derim ot på 
det nåværende tidspunkt ikke se at det er behov for.

Oslo, 2. januar 1974

Norges handelsstands forbund 
Servicekontoret

Herman Scheel 
Adm . d irek tør

Bernt Lie 
Avdelingssjef
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Norges industriforbund:

Begrepet riktig ernæring er gjennom  de senere år blitt tillagt stigende 
betydning, og kan settes direkte i forbindelse m ed en rekke aktuelle 
saksområder som:

Årsak til de økende hjertekar-sykdom m er
Årsakene til tannråte
Overvekt
Forurensninger fra  industri, landbruk og sam funnet for øvrig 
M atmangel og feilernæring i utviklingslandene
Frykt for generell m atm angel i verden, spesielt proteinmangel, som 
følge av befolkningseksplosjonen.

V år daglige kost kom m er i stigende grad fra  industrialiserte virk- 
somheter, enten det nå gjelder bearbeidelse av de klassiske landbruks- 
produkter eller m er rene industriprodukter. F or å regulere såvel frem 
stillingen som omsetningen av næringsmidlene eksisterer et regelverk 
som stadig utbygges. D et dreier seg her om å definere de stoffer som er 
tillatt b rukt i næringsmidler, definere øvre og nedre grense for den nor
male dagrasjon av de forskjellige næringsm iddelkomponenter, gi regler 
for hygiene, for em ballasje og transport, og —  ikke m inst —  gi bestem
melser om hvorledes næringsmidlene skal merkes og for reklame. Såvel 
for å kunne utbygge dette regelverket riktig, som for produsenten å 
kunne produsere de riktige varer, eksisterer det laboratorier og kontroll- 
organisasjoner både av offentlig og privat art. Enkelte bransjer har 
egne forsknings- og kontroll-laboratorier, og det finnes institutter orga
nisert for å ta  imot oppdrag. I  N orge støttes forskning på nærings
middelsektoren gjennom tre av våre forskningsråd: Norges landbruks- 
vitenskapelige forskningsråd, Norges fiskeriforskningsråd og Norges tek- 
nisk-naturvitenskapelige forskningsråd. I tillegg støtter Norges almen- 
vitenskapelige forskningsråd forskning på medisinske om råder som 
bl. a. har tilknytning til ernæring.

Norges industriforbund er av den oppfatning at det er riktig å styrke 
forskningen innen næringsm iddelområdet. D ette gjelder kanskje særlig 
den m er industriorienterte forskning, som det er naturlig for Norges 
teknisk-naturvitenskapelige forskningsråd å ta  seg av. Industriens forsk- 
ningsforening har derfor tidligere henvendt seg til N T N F  om denne 
sak, og anm odet om at R ådet spesielt vurderer næringsm iddelforsk
ningen i sitt videre langtidsplanarbeid, og treffer tiltak som kan frem m e 
sam arbeidet mellom de nevnte forskningsråd om næringsm iddelforsk
ning. D et synes å være en alminnelig oppfatning innen næringsm iddel
om rådet at det kunne være ønskelig m ed et m er organisert samarbeid, 
såvel mellom de nevnte forskningsråd, som mellom instanser av den ty
pen som er nevnt ovenfor. Den fagkunnskap og det utstyr som kreves til 
forskning og utvikling er langt på vei det samme gjennom hele nærings
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middelområdet, og koordinasjon og samarbeid vil bidra til bedre utnyt- 
telse av penger, folk og utstyr.

Vi vil imidlertid understreke at dette koordineringsarbeid i N orge 
knapt er begynt. Vi m å forutsette at dette arbeid vil by på atskillige 
problem er, og det synes naturlig å få dette i gang før m an tenker på 
opprettelse av noe felles nordisk institutt for næringsmiddelforskning. 
D et er vårt syn at koordinering og samarbeid på det nasjonale plan må 
komme i første rekke.

På den annen side er det grunn til å hilse et generelt samarbeid innen 
N orden om næringsm iddelforskning velkommen. D et bør være en na
turlig oppgave for N ordforsk å organisere og koordinere dette sam ar
beidet. Vi ser det viktig at det fremmes sam arbeidsform er og utvikles 
samarbeidsmiljøer som gjør det mulig for de enkelte institutter å forske 
og utnytte hele den relevante ekspertise i Norden.

Vi vil også peke på at det innen flere næringsm iddelbransjer allerede 
eksisterer vel etablert nordisk samarbeid, f. eks. på cerealia-siden. D et 
skal også nevnes at det eksisterer et godt nordisk samarbeid og for så 
vidt et godt internasjonalt samarbeid for å utarbeide en Codex Alimen- 
tarius, d. v. s. en internasjonal standard for de viktigste næringsmidler. 
D ette arbeid styres av FN . D et ville være naturlig å trekke erfaringene 
fra disse arbeider inn i det videre opplegg.

Norges Industriforbund er av den oppfatning at det nå er viktig å 
konsentrere kreftene og oppm erksom heten m ot en koordinering og ut- 
vikling av norsk næringsm iddelforskning. V idere er det viktig at m an 
får gode m uligheter for koordinering og samarbeid på nordisk basis. 
Vi kan ikke finne det dokum entert at et nordisk institutt i dagens situa- 
sjon vil gi bedre resultater og høyere virkningsgrad enn en koordinert 
innsats av de nasjonale institutter. Opprettelse av et nordisk institutt for 
næringsmiddelforskning vil kunne trekke både oppm erksom het, krefter 
og penger vekk fra et høyst påkrevet koordineringsarbeid og utbygging 
av nasjonal virksomhet. En nærm ere vurdering av behovet for et nor
disk institutt vil springe naturlig frem  av et m er intensivt arbeid med 
den nasjonale og nordiske koordinering av eksisterende og fremtidig 
forskning.

Vi m ener derfor at tanken om et nordisk institutt bør utstå inntil 
videre, mens N ordforsk bør intensivere sitt arbeid m ed å koordinere 
og skape sam arbeidsprosjekter mellom de institutter som arbeider med 
næringsmiddelforskning i de enkelte landene. N ordforsk bør også se det 
som sin oppgave å bidra til at næringsm iddelforskningen i de nordiske 
land blir organisert og praktisert etter mest mulig de samme prinsipper.

Oslo, 4. januar 1974

Norges industriforbund

Jan Didriksen  
Adm . dir.
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Landsorganisasjonen i Norge (LO):

Landsorganisasjonen i N orge har behandlet saken i administrasjons- 
møte 15. januar 1974.

Landsorganisasjonen har m erket seg at det allerede i dag eksisterer 
en hel del norske institutter som driver ernæringsforskning. Vi går ut fra 
at det samme er tilfelle i de øvrige nordiske land.

Landsorganisasjonen i N orge er opptatt av at m an finner fram  til 
koordinerende form er som kan føre til et samarbeide med de allerede 
eksisterende instituttene.

Oslo, 15. januar 1974

Landsorganisasjonen i Norge 

Tor Aspe ngren

Evy Buverud Pedersen

Norges fiskeriforskningsråd:

Omhandlede sak har vært forelagt i Fiskeriteknologisk forsknings
institutt (FTF1) Tromsø, som i brev av 25. februar 1974 har uttalt:

F T F I har gått gjennom forslaget og har følgende kom m entarer:
FT F I er enig i at en betydelig del av den forskning som utføres ved

rørende næringsmidlers kvalitative og ernæringsmessige egenskaper bur
de kunne skje på nordisk basis.

Vi tror imidlertid at de oppgaver som er skissert for det foreslåtte in
stitutt, kunne gjennomføres m er rasjonelt ved å bruke eksisterende 
forskningsinstitutter i de respektive land.

De pengemidler m an på nordisk basis kunne skaffe til veie til denne 
forskning, eksempelvis gjennom det nyopprettede nordiske fond for 
teknologi og industriell utvikling, burde forvaltes av en styringskomite. 
Denne komiteen skulle planlegge nordiske samarbeidsprosjekter på om 
rådet, sette ut delprosjekter til relevante institutter i de respektive land 
og sørge for en skikkelig ledelse av forskningsarbeidet.

Ved å nytte allerede eksisterende institutter i de respektive land, opp- 
når man forskningsressursmessige fordeler og en effektiv spredning av 
resultatene.

Norges fiskeriforskningsråd  viser til dette.

Oslo, 28. februar 1974

F or Norges fiskeriforskningsråd

J. H. Bertnes
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Norges kooperative landsforening (NKL):

N K L har med interesse studert det tilsendte medlemsforslag som er 
reist i Nordisk Råd, om opprettelse av et nordisk institutt for nærings
middelforskning.

Forslaget tar utgangspunkt i a t det foreligger behov for økte ressurser 
for å utvikle m etoder som på en hensiktsmessig m åte gjør det mulig å 
bestemme næringsmidlers totale nærings- og kvalitetsegenskaper. Vi
dere m ener man at det i de nærmeste årene sannsynligvis vil bli reist krav 
om  også å utprøve næringsmidlenes kulinariske egenskaper.

Ernæringsspørsmål har i de senere år vært gjenstand for stigende 
oppmerksom het. En hovedårsak er at sykdomm er som har sammen- 
heng med feilernæring har vist en foruroligende utvikling. Det gjelder 
i første rekke tannråte, hjerte-kar-sykdom m er, overvekt og anemi. 
Takket være ernæringsforskningen kjenner m an i dag i alt vesentlig 
de kom ponenter som må være til stede i et kosthold som skal tilfreds
stille norm al vekst, utvikling og vedlikehold av kroppen. Vi vet at en 
hensiktsmessig omlegging av kosten vil redusere forekom sten av de 
nevnte sykdommer. D et dreier seg i første rekke om å minske forbruket 
av sukker og fett, begrense den totale kalorim engde og øke jerninnholdet 
i kosten f. eks. ved jernberiking av mel.

Den kosten vi spiser kommer i stigende utstrekning fra  industribe
drifter. D et er ikke alltid lett for forbrukeren å bedøm me kvaliteten av 
slike næringsmidler fra  et helse- og kostholdssynpunkt. Vurderingen 
skjer etter smak, utseende, konsistens, pris osv. M ed m oderne teknologi 
kan produsenten ofte fylle disse krav, men samtidig komme på tvers av 
helse- og kostholdsinteresser.

Produksjonen og omsetningen av næringsm idler er regulert gjennom 
lover og forskrifter som blant annet inneholder bestemmelser og regler 
om råstoffer, tilsetningsstoffer og andre stoffer som tillates brukt, om 
hygiene, om emballasje, om merking og om transport og markedsføring. 
Betydningen av dette regelverk øker i takt med forbruket av industrielt 
frem stilte næringsmidler. M ålet må være å etablere et system som gir 
næringsm iddelindustrien klare regler å arbeide etter, og som frem m er 
en ernæringsmessig sunn og riktig utvikling av produktene. N K L er av 
den oppfatning at det er nødvendig og riktig å styrke forskningen innen- 
for ernæringssektoren for å nå denne målsetning.

I Norge har vi et betydelig antall offentlige og halvoffentlige labora
torier og institutter som arbeider med forskning og kontroll av næ
ringsmidler. Den fagkunnskap og det utstyr disse foretak rår over kan 
som regel brukes på mange felter innenfor næringsm iddelområdet. D et 
er derfor grunn til å tro  at en samordning av og et samarbeid mellom 
de eksisterende institusjoner innenfor norsk næringsm iddelforskning vil 
kunne øke forskningskapasiteten betydelig. N oen av enhetene er små
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og kan kanskje med fordel slås sammen. Vi finner det naturlig at de 
forskjellige forskningsråd som kanaliserer den offentlige støtte, bevisst 
går inn for en slik utvikling.

I N orden er det allerede etablert atskillig samarbeid om næringsm id
delforskning, ikke minst gjennom Nordisk M etodikk-komité. Forslags
stillerne om taler sam arbeidet mellom nordiske arom aforskere som be- 
gynte i midten av 60-årene og foregikk i regi av N ordforsk —  Nordisk 
samarbeidsorganisasjon for teknisk-naturvitenskapelig forskning. D et 
arbeides stadig med felles næringsmiddellovgivning og visse resultater 
er nådd, selv om det går langsomt.

Forbrukerkooperasjonen i N orden har i en årrekke sam arbeidet om 
felles innkjøp og felles produksjon på næringsmiddelsektoren. D ette 
samarbeid som i dag har et betydelig og økende omfang, blir av og til 
vanskeliggjort ved de forskjeller som eksisterer i næringsmiddellovgiv
ningen i de nordiske land.

N K L finner det positivt at det reises forslag med sikte på å få 
Nordisk Råd til å utvikle aktivitet innen næringsmiddelforskning. Vi er 
videre enige med forslagsstillerne om at det er nødvendig og viktig å 
styrke forskningen på næringsmiddelsektoren.

D et første skritt må som nevnt være å sam ordne våre norske forsk- 
ningsinstitusjoner og gjennom felles planlegging etablere et systematisk 
og rasjonelt samarbeid mellom de eksisterende laboratorier og institutter.

N K L vil også gå inn fo r et utvidet nordisk forskningssam arbeid på 
næringsmiddelsektoren. Vi m ener imidlertid at dette i første omgang 
best kan oppnås ved å bygge opp et nordisk organ som får til oppgave 
å koordinere forskningen og etablere sam arbeidsprosjekter mellom de 
enkelte lands forskningsinstitutter på næringsmiddelsektoren. Vi er av 
den oppfatning at en sam ordnet nordisk forskningsinnsats etter de 
retningslinjer som her er skissert, vil bidra til økte kunnskaper om 
ernæringsspørsmål og derm ed et sunnere og riktigere kosthold. Et 
nordisk forskningssam arbeid vil frem m e harm oniseringen av gjeldende 
lovgivning og forskrifter om næringsmidler i de nordiske land.

Forslaget om å opprette et eget nordisk næringsm iddelinstitutt bør 
utstå til resultatene av ovennevnte tiltak foreligger.

Oslo, 1. februar 1974

Norges kooperative landsforening 

Peder Søiland

Harald Korsell'



A  412/s: Bilaga 1 169

Norsk institutt for næringsmiddelforskning:

Næringsmiddelforskningen i N orden er idag fordelt på en rekke na
sjonale forskningsinstitusjoner. Dels dreier dette seg om  offentlige 
institutter, dels om halvoffentlige bransjeinstitutter og dels om industriel
le forskningsinstitusjoner. Dels finansieres denne forskningen av stats
midler, dels av forskningsråd, dels av forskningsavgifter og dels ved 
tilskudd fra  bransje eller den enkelte bedrift.

I N orge er både Norges landbruksvitenskapelige forskningsråd, N or
ges Teknisk-Naturvitenskapelige Forskningsråd, Norges Fiskeriforsk
ningsråd og Norges almenvitenskapelige forskningsråd med å finansiere 
næringsmiddelforskningen, og det finnes ialt 8— 10 forskningsinstitut
ter for ulike næringsmidler.

I den senere tid er det iverksatt en rekke tiltak for å få  en bedre 
koordinering av denne forskningsvirksomheten. Forskningsrådene har 
nedsatt et samarbeidsutvalg som skal utarbeide en samlet prosjektkata- 
log, og de forskjellige bransjeinstitutter søker stadig m er og m er kon
takt seg imellom for å løse sine forskningsproblemer.

Denne koordineringsvirksom het fører til at instituttene m er og m er 
søker sine spesielle om råder fo r topp-kom petanse og løser sine øvrige 
prosjekter med et u tstrakt samarbeid instituttene imellom.

Den samme tendens gjør seg gjeldende på nordisk basis. Svenska 
institutet for konserveringsforskning i Goteborg etablerer seg mer og 
m er som et spesialinstitutt fo r sensoriske analyser (utseende, farge, 
aroma, smak, konsistens og struktur); Slagteriernes Forskn.inst. i Roskil
de har utviklet seg til et spesialinstitutt for kjøtt-teknologi, og her i 
landet har vi dels institutter m ed stor kom petanse når det gjelder fiske
forskning, sam t næringsmiddel-mikrobiologi og hygiene.

En slik spesialisering gjør et samarbeid over landegrensene stadig 
mer påkrevd, og det eksisterer idag en rekke internordiske samarbeids- 
tiltak på næringsmiddelforskningens område. F oruten  den nordiske 
arom aforskningsgruppen som er nevnt i medlemsforslaget, har man 
tilsvarende forskningssam arbeid når det gjelder fett- og lipidforskning, 
og det er dessuten etablert en nordisk metodikk-kom ite for nærings
midler sam t et nordisk utvalg for koordinering av næringsmiddellover 
og -forskrifter.

Vi finner det meget positivt at Nordisk Råd nå ser u t til å interessere 
seg for denne viktige forskningssektor. D et foreliggende forslag om 
opprettelse av et internordisk institutt for næringsmiddelforskning 
synes vi imidlertid virker altfor dårlig forberedt. Blant annet burde det 
vært utarbeidet en grundig faglig vurdering av hvilke om råder innen 
næringsmiddelforskningen dette burde omfatte. Å  opprette et nytt in
stitutt for forskningsom råder hvor m an fra  før har topp-kom petanse



170 A 412/s: Bilaga 1

ved et eller annet nordisk institutt, synes å være sløsing med faglige 
ressurser og med midler.

E tter vår mening bør en videre utbygging av næringsm iddelforsk
ningen på nordisk plan skje ved en ytterligere koordinering av den virk- 
som het som idag skjer ved våre eksisterende nasjonale forskningsinsti
tutter. Nordisk Råd kunne yte en stor innsats ved å initiere til et slikt 
samarbeid. Dette kunne eventuelt skje ved å oppnevne et internordisk 
utvalg for næringsmiddelforskning for, m ed midler fra  Nordisk Råd, 
å koordinere og etablere sam arbeidsprosjekter mellom de institutter 
som idag arbeider med næringsmiddelforskning i de enkelte nordiske 
land.

Ås, 11. januar 1974

Oskar Kvåle  
Fung. d irek tør

Landbrukets sentralforbund:

I anledning det oversendte medlemsforslag skal vi etter å ha drøftet 
saken m ed de m est interesserte av våre m edlem sorganisasjoner få uttale 
at det etter vår mening utvilsomt vil være nyttig og ønskelig å utbygge 
sam arbeidet mellom de nordiske forskningsinstitusjoner også på dette 
fagområde.

Vi er derim ot sterkt i tvil om det vil være hensiktsmessig å opprette 
et felles nordisk institutt for slik forskning. Vi an tar a t de m idler som 
de enkelte land kan avse til det om talte form ål vil utnyttes mest effek
tivt ved utbygging av nasjonale institutter og organisering av et intim t 
samarbeid mellom disse.

Oslo, 20. desember 1973

Landbrukets sentralforbund

Hans Borgen
Olav Borgan

Herme tikkindustriens laboratorium:

Forskningsaktiviteten innen næringsm iddelindustrien her i landet er 
beskjeden sammenlignet med annen industri. F ø r det opprettes et nor
disk ” sentralinstitutt” for næringsm iddelforskning (som, hvis dette skulle 
svare til intensjonen, ville m åtte bli en meget stor affære) bør de alle
rede eksisterende institutter innen dette forskningsområde, som alle har 
en vanskelig og meget anstrengt økonomi å stri med, få  tilstrekkelige 
m idler for til i større grad å kunne utnytte og utvide den erfaring og
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viten disse sitter inne med på dette spesielle om rådet. En styrkelse av 
disse institutter ville være til nytte fo r næringsm iddelforskningen gene
relt og til stor gagn for den industri denne forskning er knyttet til.

Vi tror derfor det er m er hensiktsmessig å sam ordne den forskning 
som foregår i dag ved prioritering av forslag og søknader om prosjekt- 
støtter fra  disse institutter. Vi tror det vil være m er hensiktsmessig om 
der innen Nordisk Råd/N ordforsk nedsettes et utvalg for næringsm id
delforskning som med tilstrekkelige midler til disposisjon, kan få gjen- 
nom ført de forskningsoppgaver der er behov for ved de institutter og 
spesiallaboratorier som er i virksomhet i N orden, og som har en kom- 
petanse innen næringsmiddelforskningen, som m ed ovennevnte prosjekt- 
støtte kan utnyttes i atskillig større grad enn tilfellet er i dag.

Hermetikkindustriens Laboratorium  er derfor enig i a t det er av stor 
interesse med et nærmere utvidet forskningsarbeid innen næringsm id
delsektoren i N orden, men at denne forskningen bør foregå ved de 
allerede eksisterende institutter. Vi vil derfor fraråde at det opprettes 
et nytt institutt for næringsm iddelforskning i Nordisk Råds regi.

Stavanger, 7, januar 1974

Herm etikkindustriens laboratorium

A lf  Olsen

Konservindustriens teknologforening:

Konservindustriens teknologforening er meget positivt innstilt til et 
utstrakt nordisk sam arbeid innen næringsmiddelteknologi- og forskning. 
Vi finner det også prisverdig at Nordisk Råd nå ser ut til å interessere 
seg for denne viktige forskningssektor.

Det foreliggende medlemsforslag synes imidlertid svært lite forbe
redt. E tter vår mening vil opprettelsen av et nytt forskningsinstitutt på 
nordisk basis ikke på noen m åte kunne løse de problem er man idag står 
overfor. På forskjellige steder i N orden er det idag opprettet forsk
ningsinstitutter med stor kompetanse innen ulike deler av nærings- 
middelforskningen. H vert av de nordiske land har idag en rekke offent
lige og halvoffentlige institutter som driver forskning og undervisning på 
dette område.

I de senere år er det iverksatt en rekke tiltak fo r å koordinere nærings
middelforskningen, såvel på et nasjonalt som på et nordisk plan. De 
ulike forskningsråd som bevilger penger til næringsmiddelforskningen 
i Norge, Norges landbruksvitenskapelige forskningsråd, Norges teknisk- 
naturvitenskapelige forskningsråd, Norges fiskeriforskningsråd og Norges
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almenvitenskapelige forskningsråd, har nedsatt et samarbeidsutvalg for å 
kartlegge og å koordinere sin innsats; og de ulike bransjeorganisasjoner 
og bransjeforeninger søker stadig m er og m er kontakt seg imellom for å 
løse sine problemer. D et er im idlertid ennå langt igjen fø r en kan si at 
dette koordineringsarbeid er tilfredsstillende gjennom ført. E n rekke 
tiltak er dessuten satt i verk for å koordinere næringsmiddelforskningen 
i Norden. V år forening har således nær kontakt med tilsvarende sam
menslutninger i de øvrige nordiske land, med utveksling av informasjo- 
ner og erfaringer. F oruten  den nordiske arom aforskningsgruppen som 
er nevnt i medlemsforslaget, har m an tilsvarende forskningssam arbeid 
når det gjelder fett- og lipidforskning. D et er også etablert en nordisk 
metodikkomite fo r næringsmidler, sam t et nordisk utvalg for koordine
ring av næringsmiddellover og -forskrifter.

En videre utbygging av næringsm iddelforskningen på et nordisk plan 
m ener vi bør skje ved en ytterligere koordinering av virksom heten ved 
de allerede eksisterende nasjonale forskningsinstitutter. D et ville være en 
stor fordel om Nordisk Råd kunne yte midler til et slikt samarbeid. 
I regi av Nordisk Råd kunne det eventuelt opprettes en komite for 
næringsmiddelforskning fo r å påse at koordinering av forskningspro- 
sjekter og kanalisering av m idler skjer til forskningens beste.

Stavanger, 11. januar 1974

F or konservindustriens teknologforening

Richard Johnsen 
F orm ann

Norges fiskarlag:

En finner å ville anbefale videre bearbeiding av det foreliggende 
forslag, m en forbeholder seg rett til når detaljert forslag foreligger å 
komme tilbake til saken.

Trondheim , 29. januar 1974

Norges fiskarlag 

A rnulv M idtgaard
Arne Krem m ervik

Norges hnsm orforbund har i skrivelse den 16 januari 1974 forklarat sig 
tillstyrka medlemsforslaget.
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S v e r i g e  

Socialstyrelsen:

I anledning dårav få r socialstyrelsen efter att ha hort styrelsens ve- 
tenskapliga råd  i naringslåra professorn Arvid W retlind anfora foljande.

Enligt forslaget skulle ett nordiskt institut for livsmedclsforskning 
bland annat innebåra en båttre hushållning med resurserna i de enskilda 
nordiska lånderna. U ppgifterna fo r institutet skulle vara att få till stånd 
en sam hållsorienterad forskningsutveckling inom livsmedelssektorn, att 
underlåtta fram stållningen av battre och prisbilligare livsmedel samt att 
åstadkom m a samverkan mellan producenter och konsumenter. De ar- 
betsom råden som foreslås kom m a i forsta hand år studiet av livsmed
lens nåringsvårde, deras hållbarhet och effekterna av olika form er av till- 
satser sam t konsum enternas attityder till struktur, arom  och konsistens. 
F ram for allt fram hålls den arom forskning som bedrivs vid Svenska 
institutet fo r konserveringsforskning.

En om fattande forskning rorande livsmedel forekom m er vid ett flertal 
institutioner i Sverige. Livsmedlens nåringsvårde och hållbarhet, effek
terna av tillsatser sam t forekom st av fråm m ande åm nen år foremål for 
en intensiv bearbetning vid livsmedelsverkets undersokningsavdelning och 
vid de akadem iska nåringsinstitutionerna i Goteborg, Lund, Stockholm 
och Uppsala.

Hårtill kom m er att socialstyrelsen sedan 1971 bedriver en om fattande 
inform ationsverksam het for a tt fo rbåttra svenska folkets kostvanor. Det 
vetenskapliga underlag som denna inform ation baseras på har utarbetats 
av socialstyrelsens medicinska expertgrupp for kost- och m otionsfrågor 
(MEK). Expertgruppens arbete har uppm årksam m ats åven i de ovriga 
nordiska lånderna. Hosten 1970 anordnade socialstyrelsen en konfe
rens i vilken experter på nåringsfrågor från de nordiska lånderna deltog.

En forutsåttning for såvål nordiskt som internationellt vetenskapligt 
sam arbete år att vårt land har en rad fackinstitutioner. De knappa natio
nella resurserna bor i forsta hand anvåndas for att vidareutveckla i lan
det hittills inråttade institutioner och laboratorier. M an bor också strava 
efter a tt inråtta nya forskningsinstitutioner i naringslåra eller livsmedels- 
låra vid ovriga universitet eller hogskolor. Endast på så sått kan landets 
behov av livsmedels- och nåringsexpertis på långre sikt tillgodoses. Vissa 
olikheter i de nordiska låndernas kostvanor, anvåndning och produktion 
av livsmedel talar också for att utvecklingen tilis vidare båst sker på 
nationell bas.

Kontinuerligt anordnade konferenser bor kunna forbåttra  insikten 
i respektive lands forskning och andra aktuella projekt rorande narings- 
fysiologiska frågor. Samverkan med representanter for nåringslivet år vi
dare en viktig del for att fora fram  nåringsmåssiga krav på olika livsme
del och synpunkter på hur livsmedel kan forbåttras.
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Sammanfattningsvis finner styrelsen sålunda a tt m an i stållet for att 
in råtta ett nytt institut for livsmedelsfrågor bor anvånda tillgångliga me- 
del fo r att åstadkom m a en utbyggnad av landets egna institutioner inom 
livsmedels- och nutritionssektorn. Såvål nordiskt som intem ationellt sam
arbete mellan forskarna bor dock efterstråvas. Endast genom samarbete 
och kontaktverksam het kan m an få  den inform ation, stimulans och 
samordning som år onskvård inom  såvål dessa som andra forskningsom
råden. Planering och prioritering av internordiska projekt bor beslu- 
tas i samrådsorgan.

Stockholm den 30 januari 1974

Enligt socialstyrelsens beslut 

Bo Aditi

Statens bakteriologiska laboratorium  (SBL):

Forslaget fram lågger i huvudsak två motiv for a tt inråtta ett nordiskt 
institut fo r livsmedelsforskning: m arknaden for livsmedel i N orden år 
i stort sett enhetlig och onodigt dubbelarbete kan undvikas genom nor
disk samverkan.

Onekligen har ovannåm nda motiv åtskillig tyngd. D et kom m er att bli 
mycket dyrt a tt bedriva hår aktuell forskning och basen for rekrytering 
av forskare och ovrig erforderlig personal år smal. Bl. a. kan forutses 
mycket stora kostnader fo r inkop och d rift av erforderlig utrustning. 
Basorganisationen for verksam heten kom m er a tt kråva en proportions- 
vis stor del av de totala kostnaderna. D et blir dårfor angelåget a tt den 
utnyttjas så fullståndigt och effektivt som mojligt. Am nesom rådet år 
stort och det blir hår fråga om en kom plicerad verksam het som kråver 
m edverkan av m ånga slag av specialister. F o r att institutet skall få er
forderlig slagkraft och bli attraktivt for kvalificerade forskare kom m er 
dårfor såkerligen en stor organisation m ed ett betydande antal hogt 
kvalificerade befattningshavare a tt kråvas.

Enligt forslaget skall foljande deldiscipliner vara representerade i 
forskningsarbetet: kemi, fysik, matem atik, sociologi och psykologi. I 
denna uppråkning saknas en viktig disciplin, mikrobiologi. D et torde 
inte vara mojligt a tt bedriva forskning om livsmedels arom  och hållbar- 
het utan foretrådare for mikrobiologi. Aven når det gåller tillsatser till 
livsmedel spelar mikrobiologin en betydande roll. E tt exempel år den 
pågående debatten angående tillsats av nitrit till vissa livsmedel. D et 
h indrar utvåxt av vissa bakterier (sporbildare, fram for allt botulinusbak- 
terien), ger vissa charkuterivaror en aptitligare fårg och okar hållbar- 
heten m en h ar samtidigt anklagats for a tt m edfora potentiell risk for 
cancer. Problem  av liknande a rt torde bli m ånga i fram tiden. Forskning
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i de nordiska lånderna inom detta fålt år mycket sparsam. D etta gåller 
åven ett annat om råde som forslaget kort beror, nåmligen livsmedels 
hållbarhet. E tt problem, som ligger dessa båda om råden nåra, år frågan 
om livsmedlens ofarlighet. D etta problem har icke berorts i forslaget.

Institutet skulle enligt forslaget få ganska vida uppgifter, t. ex. att 
underlåtta fram stållningen av livsmedel av båttre kvalitet och till lågre 
pris och att skapa vågar for samverkan mellan producenter och konsu
menter. Tånkbara arbetsom råden skulle i forsta hand vara livsmedlens 
nåringsvårde, hållbarhet, effekterna av tillsatser samt struktur, arom och 
konsistens. Forslaget fram håller också a tt forskningsuppgifterna kraver 
ett tvårvetenskapligt angreppssått. I forslaget råknas vissa institutioner 
upp som bedriver forskningsarbete rorande livsmedels arom atiska och 
sensoriska egenskaper. Betydande sådant arbete bedrivs åven av labo
ratorier tillhorande livsmedelsindustrier i de nordiska lånderna. Aven 
inom vissa ovriga om råden som kan tånkas engagera ett nordiskt insti
tu t for livsmedelsforskning bedrivs forskningsarbete for nårvarande, 
t. ex. av Svenska institutet for konserveringsforskning, livsmedelsverket 
och vissa universitetsinstitutioner. Risken år dårfor påtaglig for a tt ett 
nyinråttat nordiskt livsmedelsinstitut kan m edfora intressekonflikter 
med redan existerande verksamhet på om rådet och åven innebåra ono- 
diga dubbleringar, som forslaget går ut på att undvika. En noggrann 
kartlåggning av pågående verksam het år u r dessa synpunkter onskvård 
innan principbeslut om inråttande av ett nytt institut fattas.

SBL anser sammanfattningsvis, att goda motiv finns for att over- 
våga inråttandet av ett nordiskt institut for livsmedelsforskning. In
nan pricipbeslut fattas bor en utredning tillsåttas, som kartlågger nu 
existerande verksam het på området, lågger fram  m era preciserade fo r
slag till arbetsuppgifter och program  fo r ett sådant institut och ger en 
prelim inår bedom ning av vilka resurser ett forverkligande av ett sådant 
program  kom m er att kråva. D et forefaller SBL sannolikt att ett så
dant institut båst kan fullgora sina uppgifter om det får en organisa
torisk stållning fristående från  industri och myndigheter och således 
får en enbart rådgivande funktion.

Solna den 19 decem ber 1973

Holger Lundbåck
Georg Frisk

Statens livsmedelsverk:

Som redovisas i det rem itterade m edlem sforslaget har redan ett forsta 
steg tagits mot en gemensam nordisk forskning på livsmedelsområdet.

Sedan 1967 bedriver den i viss m ån till N ordforsk anknutna N ordiska 
arom forskningsgruppen forskningsverksam het i form  av projekt till
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storre delen forlagda till Svenska institutet fo r konserveringsforskning 
(SIK). F rån  SIK:s sida har i skrivelse den 2 novem ber 1972 till Styrelsen 
for teknisk utveckling (STU) forslag fram lagts om  att vidga denna verk- 
samhet genom bildande av ett nordiskt institut m ed ett arbetsom råde som 
skulle om fatta kvalitetsforskning betråffande livsmedel. M ed denna 
kvalitetsforskning avses studier inom det sensoriska om rådet såsom 
utseende, fårg, smak och arom , textur och konsistens. D et imm ateriella 
nordiska institutet skulle enligt SIK:s forslag adm inistrativt och lokal- 
måssigt integreras m ed SIK och få en personal av 17 forskare jåm te 
bitraden. SIK:s forslag synes h a  vuxit fram  som en naturlig foljd av 
det nordiska samarbete inom det berorda specialom rådet som redan på- 
gått under en foljd av år och innebar i princip forst och fråm st en 
fastare organisation av detta m ed de fordelar detta bor innebara for 
såvål forskningsarbetet som personalen.

Aven nar det galler forsknings- och utvecklingsfrågor på livsmedels
om rådet i ovrigt sker ett visst nordiskt samarbete. Exem pel hårpå utgor 
N ordiska metodikkom m ittén for livsmedel, som bildades 1947. Denna 
kommitté har i forsta hand till uppgift a tt u tarbeta for N orden gemen- 
samma anvisningar for provtagning och undersokning av livsmedel. 
D en har hittills utgivit nåra 90 metodanvisningar som har kom m it till 
stor anvåndning på nordiska livsmedelslaboratorier tillhorande såvål 
myndigheter och statliga institutioner som industrier. I fråga om u n 
dervisning på livsmedelsområdet åger ett nordiskt sam arbete rum  vid 
den nordiska hushållshogskolans linje for nåringslåra vid Johan Throne- 
H olst’s Institutt for Ernæringsforskning i N orge sam t i viss m ån vid 
N ordiska hålsovårdshogskolan i Goteborg. V idare åger inofficiellt sam
arbete och overlåggningar rum  på nordisk nivå bl. a. inom nåringsom- 
rådet. N ordiska forskare och adm inistratorer inom livsmedelsområdet 
får ofta tillfålle a tt vid nordiska eller nationella kongresser och sym
posier utbyta erfarenheter med varandra.

M edlemsforslaget om att uppråtta  ett gem ensamt nordiskt institut for 
livsmedelsforskning i allm ånhet ger dock anledning till viss tveksam- 
het. Forskning inom livsmedelsområdet pågår for nårvarande vid ett 
stort antal nationella institutioner i N orden, statliga såvål som organisa- 
tionsågda. Resultaten av denna forskning år lå tt tillgångliga. Olika 
form er for nordiskt sam arbete forekom m er som nåm nts redan. Med 
hånsyn till de likartade forhållandena i de nordiska lånderna år forsk- 
ningsresultaten i regel direkt tillåm pliga i samtliga dessa lånder. Vid 
flertalet institutioner torde vidare gåstforskare från ovriga nordiska 
lånder vara vålkomna.

M otionårem a foreslår såsom tånkbara arbetsom råden for ett nordiskt 
institut

i forsta hand studiet av livsmedlens nåringsvårde, hållbarhet och 
effektem a av olika form er av tillsatser.
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Det forskningsområde som anges i m otionårernas forslag synes del
vis redan val tåckt av pågående forskning.

Livsmedlens nåringsvårde undersoks i Sverige redan på institutioner 
for nåringslåra i Stockholm, Lund, G oteborg och U ppsala och på livs- 
medelsverket. Aven i de andra nordiska lånderna gors sådana under
sokningar. Tidigare forsok att bilda ett nordiskt nåringsinstitut har ej 
lyckats.

Redan 1956 års nordiska nåringsforskningsutredning konstaterade, 
att m an inte rimligen kunde bygga upp ett nåringsforskningsinistitut, 
som inom sig kunde bedriva all i sam m anhanget erforderlig forskning 
inom nåringsom rådet. M an framholl, a tt vissa olikheter rå tt mellan de 
nordiska låndernas kost- och produktionsforhållanden.

Livsmedlens hållbarhet och effekterna av olika form er av tillsatser 
undersoks både inom industrin och inom statliga institutioner inklu
sive livsmedelsverket.

E tt institutionellt samgående om studiet av de sensoriska kvalitets- 
egenskaperna synes em ellertid vålm otiverat med hånsyn till områdets 
specifika innehåll, det m anifesterade behovet av gemensam satsning 
sam t den koncentration till e tt stålle som skett; SIK i Goteborg. Såsom 
m otionårerna fram hållit bor vid forskning inom detta om råde konsu- 
menternas attityder sårskilt uppmårksammas.

Vad som i m edlem sforslaget fram fors om ett nordiskt institut for 
livsmedelsforskning med allmån samhållsorienterad inriktning synes 
dårem ot m indre rationellt med hånsyn till forskningsområdets stora 
om fattning och den låsning av de nationella insatserna som kan bli 
foljden. E tt nordiskt institut m ed denna inriktning synes inte heller 
nodvåndigt med hånsyn till redan pågående nordiskt sam arbete inom 
området. G enerellt sett torde behovet av nordisk samverkan på livs
medelsforskningens om råde i stållet bli båttre tillgodosett genom att 
utvalda forskningsområden eller konkreta forskningsobjekt blir fore
mål for sam ordnad projektplanering, for vilka gem ensamma ekonomiska 
resurser stålls till forfogande. F o r genom forandet av dessa projekt 
bor redan befintliga institutioner och kapaciteter bli utnyttjade. F or 
viss forskning bor åven organiserad gåstforskning kunna mojliggoras.

F or detta åndam ål utgor tillskapandet av ett gemensamt organ, 
inom vilket denna samverkan kan ske, en nårliggande uppgift. Det 
forefaller hårvid låmpligt overvåga om inte en samordning på livs- 
medelsplanet mellan STU och dess skandinaviska motsvarigheter, even- 
tuellt organiserad som en utbyggnad av N ordforsk, kunde utgora en 
losning.

Livsmedelsverket ståller sig således tveksam t till m otionårernas for
slag såvitt det gåller uppråttande av ett nordiskt institut for allmån 
livsmedelsforskning, m en finner form erna for en koncentration av 
nordiska resurser inom vissa beståm da forskningsom råden av gemen-
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sam t nordiskt intresse fortjåna ytterligare utredning. E tt viktigt alterna
tiv, som också bor overvågas i sammanhanget, år enligt verkets mening 
att skapa fasta officiella sam arbetskom m ittéer på olika delom råden så
som t. ex. skett vad gåller m etodikfrågorna. D et sått på vilket nordisk 
aromforskning foreslås bli organiserad vid SIK finner statens livs- 
medelsverk vara en låmplig samordningsform.

Stockholm den 16 januari 1974

Gosta B jorkman
Vidar Hellstrom

Konsumentverket:

Forskning på livsmedelsområdet med olika huvudinriktning bedrivs 
vid ett flertal institutioner, universitet och hogskolor i de nordiska lån
dem a. Livsmedlen år em ellertid av mycket stor betydelse for enskilda 
och kollektiva hushålls ekonom i och arbetsforhållanden sam t for indi- 
videns hålsa och trivsel, varfor en okad satsning på livsmedelsforsk- 
ning år befogad.

K onsum entverket inståm m er m ed forslagsstållarna att det år ange
låget att okade resurser avsåtts till forskning, som år inriktad på att 
utveckla metoder, vilka på ett tillfredsstållande sått mojliggor beståmning 
av livsmedels nårings- och kvalitetsegenskaper. Likaså anser konsum ent
verket att okad forskning år onskvård betråffande konsum enternas 
attityder till olika livsmedel och till olika egenskaper hos livsmedel.

Tillåmpad forskning bedrivs i regel låmpligast på nationell basis. 
N år det gåller forskning fo r metodutveckling och annan bakgrunds- 
forskning inståm m er konsum entverket m ed forslagsstållarna att perso
nella och ekonomiska resurser båttre kan utnyttjas och onodigt dubbel- 
arbete forhindras genom nordisk samverkan.

Som exempel på samnordisk forskning på livsmedelsområdet anfors 
den forskning, som bedrivits av Nordforsks kom m itté for arom forsk
ning. Konsum entverket delar forslagsstållarnas uppfattning att denna 
forskning varit av stor betydelse och anser att det nordiska sam arbetet 
borde kunna utvecklas att åven gålla bakgrundsforskning betråffande 
andra kvalitetsegenskaper hos livsmedel, såsom nåringsvårde, utseende, 
textur och konsitens samt konsum enternas attityder till dessa egenskaper 
m. m.

Konsum entverket vill tillstyrka att åtgårder vidtas for att fråm ja 
samnordisk forskning på livsmedelsområdet men år tveksam t om detta 
båst sker genom inråttandet av ett sårskilt nordiskt institut for livs- 
medelsforskning. M åhånda kan ekonomiska och personella resurser 
och utrustning båttre tillgodogoras genom inråttandet av nordiska forsk-
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ningskom mittéer med forankring av olika forskningsuppgift till de 
nordiska institutioner som år mest låm pade dårtili, i likhet med vad 
som skett då det gållt nordiskt sam arbete på arom forskningsom rådet.

Stockholm den 15 januari 1974

Lars A g
M arit N eym ark

Sveriges grossistforbund:

M ot bakgrund av onskvårdheten av en alltm er enhetlig m arknad for 
livsmedel och behovet av en så likartad livsmedelslagstiftning som 
mojligt inom V åsteuropa vill vi se ett okat sam arbete också på livs- 
medelsforskningens om råde som ett vårdefullt inslag, dels for att for
dela knappa resurser, dels fo r att samla resurser till de mest angelågna 
om rådena inom livsmedelsforskningen.

Det for nordisk del mest intressanta om rådet for forskning år —  som 
fram hållits i forslaget —  utvecklandet av m etoder for beståm ningar av 
livsmedels nåringsegenskaper.

Forslaget diskuterar också utvårdering av livsmedlens kulinariska 
egenskaper som en gren for forskningens inriktning.

Om man utifrån detta ser på vårldens totala livsmedelsforsorjning och 
specieilt då utvecklingslåndernas problem , får inråttandet av ett nor
diskt institut for livsmedelsforskning ett ej fullt lika sjålvklart beråttigan- 
de. E tt forskningsinstitut for undersokning av bland annat livsmedlens 
kulinariska egenskaper måste i detta perspektiv anses som m indre ange- 
låget.

F or att vi skall tillstyrka inråttandet av ett nordiskt institut for livs
medelsforskning bor den i forslaget oklara fram stållningen av institutets 
forskningsinriktning ytterligare definieras. Det finns dårvid anledning 
overvåga om ett forskningsinstitut av detta slag —  och med de nor
diska lånderna som huvudansvariga —  inte skulle vidga det tånkta ar- 
betsom rådet till a tt åven om fatta frågor som beror vårldens livsmedels
forsorjning i vidare mening.

N år det gåller samordningen av den pågående livsmedelsforskningen 
inom N orden bor denna om fatta åven de institutioner som bedriver 
forskning med anknytning till livsmedelsområdet, men som ej omnåmnts 
i forslaget. Forutom  de institutioner som bedriver forskning med enbart 
livsmedel kan hår nåm nas medicinska och kemiska forskningsinstitutio
ner med inriktning på nåringsfrågor liksom lantbrukshogskolor och lik- 
nande, vilka sysslar med forskning m ed nåra anknytning till forsorj- 
ningsområdet. H år bor också beaktas den livsmedelsforskning som be- 
drivs inom det enskilda nåringslivet.
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F or finansieringen av ett nordiskt institut fo r livsmedelsforskning 
nam ns i forslaget a tt denna eventuellt skulle kunna ske m ed medel från 
den nordiska fonden for teknologi och industriell utveckling. H år kan 
diskuteras huruvida en fordelning av medel från  denna fond skulle 
kunna goras tillgånglig for olika forskningsorgan efter fram stållning och 
a tt vid ansokan om m edel hånsyn tas till angelågenheten av forskning 
inom  olika områden.

V i vill således foreslå a tt finansiering, inriktning och samordning av 
angelågna forskningsom råden ytterligare utreds innan slutlig stållning 
tas till inråttandet av ett nordiskt institut fo r livsmedelsforskning.

Stockholm den 24 januari 1974

Sveriges grossistforbund 
Livsmedelssektionen

Bjorn Passad
Inge Karlsson

Sveriges industriforbund:

M ed anledning hårav får forbundet hånvisa till bifogade yttrande 
i årendet av Industrins livsmedelsgrupp, som år ett sam arbetsorgan for 
de till forbundet anslutna branschforeningam a på livsmedelsindustriom- 
rådet (je nedan).

Stockholm den 7 februari 1974

Sveriges industriforbund 

Thomas Cederberg

Lantbrukamas riksforbund:

I forsta hand anges som tånkbara arbetsom råden for ett gemensamt 
livsmedelsforskningsinstitut studiet av livsmedlens nåringsvårde, håll
barhet och effekterna av olika form er av tillsatser, samt uppm årksam - 
m ande av konsum enternas attityder till struktur, arom  och konsistens. 
Institutet skulle åven tjånstgora som en nordisk dokum entationscentral 
samt organisera ett utbyte av stipendiater som kunde vara verksamma 
vid institutet som gåstforskare.

M ed anledning av det våckta forslaget ges hårm ed foljande synpunkter 
varvid samtidigt bor uppm årksam m as a tt i N ordiska rådet liknande 
m otion behandlades redan for cirka 20 år sedan.

Behovet av resursforstårkning inom livsmedelsforskningen i N orden 
låter sig inte fullståndigt bedom as annat ån m ot bakgrunden av dels
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en inventering av foreliggande forskningsbehov, dels en kartlåggning av 
befintliga forskningsresurser och pågående forskning. En kartlåggning 
och katalogisering av forskningsintensiteten inom olika branscher och 
råvaruom råden avseende olika kom ponenter och kvalitetsegenskaper har 
nyligen gjorts genom Styrelsens for teknisk utveckling forsorg. M an 
kan dårfor utgå ifrån att forskningen i Sverige vad gåller livsmedel hål
ler på att samordnas så att dubbelarbete i mojligaste m ån undviks. Med 
Styrelsen for teknisk utveckling har vi i Sverige alltså en instans med 
mojligheter att overblicka behovet av forskning. V idare har i motionen 
onodigt stor vikt lagts vid aromforskningen. D enna forskning, som i och 
for sig år angelågen, utgor endast en liten del av det stora komplex som 
livsmedelsforskningen utgor. Sålunda bedrivs forskning i en rad insti
tutioner, statliga som privata, med inriktning på olika åm nesom råden 
från råvaran till fårdiga livsmedel, processutveckling, emballage, distri
bution etc.

Inom åm nesom rådet aromforskning har redan ett nåra nordiskt sam
arbete kommit till stånd. D enna verksam het kan tillmåtas stor bety
delse bl. a. for utvårdering av livsmedels kvalitet och egenskaper. D et 
synes dårfor naturligt att m an inom N ordiska rådet undersoker m oj
ligheterna att ge den redan etablerade arom forskningen en fastare ram  
så att verksamheten och samarbetet mellan de nordiska lånderna kan 
vidareutvecklas.

En annan forskningsverksamhet som sedan långe fram gångsrikt be- 
drivits i samråd mellan de nordiska lånderna år den forskning som be
ror utvecklingen av m etoder for provtagning och undersokning av livs
medel inom den s. k. N ordiska metodikkom m ittén. Genom  detta sam
arbete, som borjade 1947, har m ånga gem ensamma rekom m endationer 
for de nordiska lånderna kommit till stånd. A lla tecken tyder på att 
detta nordiska samarbete kom m er att fordjupas och bor dårfor ges ett 
okat stod.

Genom att det i livsmedelsforskningen inbegripes så m ånga åm nes
om råden år det inte realistiskt att tånka sig ett gemensamt nordiskt 
forskningsinstitut. De i m edlem sforslaget tilltånkta arbetsuppgiftem a 
bearbetas redan på en eller flera befintliga institutioner. E tt nytt insti
tut med den angivna målsåttningen skulle snarare ge en resurssplittring 
ån en forstårkning av forskningskapaciteten. En eventuell okning av re- 
surserna till livsmedelsforskningen bor hellre fordelas mellan befintliga 
forskande enheter eller grupper.

Av ovan sagda fram går att det bedoms vara fordelaktigare att i fors
ta hand bygga upp och forstårka den forskningsverksam het som finns 
inom respektive land. De nordiska lånderna bor sedan gemensamt upp- 
råtta sam arbetskom m ittéer inriktade på olika specialområden. Dessa 
sam arbetskom m ittéer skulle kontinuerligt utbyta tankar och erfaren- 
heter.
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N ordiska jordbruksforskares forening (N JF) och N ordiskt kontakt
organ for jordbruksforskning skulle kunna tjåna som forebilder for 
denna verksam het både vad avser samordning och finansiering.

L antbrukarnas riksforbund vill darfor foreslå att m an forsoker kart- 
lågga behovet av forskning inom livsmedelsområdet parallellt m ed att 
m an undersoker m ojligheterna for båttre samordning, planering, finan
siering och utbildning inom nuvarande organisationers ram . Vi h ar med 
tillfredsstållelse hålsat de stråvanden m an haft i samma riktning infor 
utarbetandet av den nya lagen inom  livsmedelsområdet, och hoppas att 
åven detta kan leda till en båttre samplanering ån tidigare.

D etta årende har handlagts av forskningsberedningen efter horande 
av  branschorganisationerna inom Lantbrukarnas riksforbund.

Stockholm den 31 januari 1974

Lantbrukarnas riksforbund 

E rik Jonsson

Oscar W esterlind

Industrins livsmedelsgrupp:

En okad satsning på forskning inom livsmedelsområdet år en ange- 
lågen uppgift for såvål konsum ent som nåringsliv. Eftersom  ett fram - 
gångsrikt forskningsarbete kråver m ycket kvalificerad personal och ut- 
rustning år det av betydelse att inte forekom m ande resurser inom N or
den splittras på alltfor m ånga institutioner. En samordning av resur
serna skulle dårfor vara av positivt vårde.

Vad gåller de i m edlem sforslaget angivna forskningsuppgifterna for 
ett nordiskt institut år dessa for allm ånt form ulerade for a tt ligga till 
grund for ett stållningstagande. Skulle forslaget leda till a tt ett institut 
inråttas, bor utarbetandet av ett detaljerat forskningsprogram ske i nåra 
sam arbete med Svenska institutet fo r konserveringsforskning och STU:s 
livsmedelstekniska nåmnd.

Enligt livsmedelsgruppen kan ett utvidgat nordiskt sam arbete ges 
olika form er —  från  ett stipendiatprogram  till ett im m ateriellt institut 
rekryterat på nordisk bas och forlagt till en eller flera existerande in 
stitutioner. Tillråcklig forskningspotential finns enligt uppgift tillgånglig 
på SIK fo r ett utvidgat forskningssam arbete och eftersom  ytterligare 
institutionslokaler kom m er att stå till SIK:s disposition fr. o. m. forsta 
halvåret 1974, skulle enligt SIK:s styrelse forutsåttningar finnas for att 
adm inistrera den nordiska forskningsverksamheten.

Om avsikten med medlemsforslaget år a tt uppråtta en form  av sam
verkan inom livsmedelsforskningsområdet i N orden med utnyttjande 
av existerande institutioner, har livsmedelsgruppen inga erinringar hår- 
emot.
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En fristående ny gemensam nordisk institution, som inte år anknuten 
till en redan bestående organisation, skulle sannolikt få stora svårig- 
heter att balansera insatserna for t. ex. norskt fiske, danskt jordbruk och 
den privata forådlingsindustrins behov. N ågon form  av gemensam pro- 
gram kom m itté for de olika institutioner i de nordiska lånderna som 
sysslar med livsmedelsforskning borde dårem ot ha vissa mojligheter 
att uppnå en erforderlig balansering av insatserna. Visst dubbelarbete 
skulle naturligtvis också på det såttet kunna undvikas.

Livsmedelsgruppen ståller sig dårem ot avvisande till inråttande av ett 
fristående nordiskt institut for livsmedelsforskning. De forskningsom
råden som anges i m otionårernas forslag synes redan delvis tåckta av 
pågående forskning. Livsmedlens hållbarhet och effekten av olika form er 
av tillsatser undersoks både inom industrin och inom statliga institu
tioner. Behovet av nordisk samverkan på livsmedelsforskningens om 
råde torde kunna bli tillgodosett genom att vissa forskningsobjekt blir 
foremål for samordning hos en redan existerande institution och for 
vilka gem ensamma ekonomiska resurser stålls till forfogande.

Stockholm den 7 februari 1974

Industrins livsmedelsgrupp 

Goran Holmqvist

Svenska livsmedelsarbetareforbundet:

Forbundet delar m otionårernas syn på att individen for sin dagliga 
livsforing och hålsa år i starkt beroende av den produktion och pro- 
duktionsutveckling, som sker inom livsmedelsindustrin. D et galler 
i lika hog grad de anstållda inom livsmedelsindustrin for deras inkomst 
och trygghet. Om de kunskaper, insikter och erfarenheter som finns 
bland olika kategorier av anstållda inom livsmedelsindustrin och forsk
ningsresultatet i foretagen skall kunna tillvaratagas och utvecklas, an 
ser forbundet det vara angelåget att en samordning av detta i forsta 
hand bor ske inom resp. land for att kunna faststålla från vilken nivå, 
i vilken om fattning och inriktning som forskningen skall ske inom de 
olika nordiska lånderna eller sam ordnat i ett institut. A tt forådlingsvår- 
det utgor en så hog andel som ca 10 procent i Sverige år vål kånt for 
vår organisation, men litet uppm årksam m at i ovrigt. S tråvandena att på 
nordisk basis nå en harm onisering av den lagstiftning som beror livs
medelsindustrin och likartad medicinsk kontroll år vållovlig, men bor 
inte overdrivas och bli for påtrångande for den enskilde individen och 
for kostnadskråvande for foretagen. Skall den ha ett också for den 
anstållde reellt vårde, bor man veta om livsmedlet i sig h ar tillsatser 
som t. ex. år allergifram kallande for de anstållda, men också for vissa
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konsum entgrupper. LO-utredningen ”Risker i jobbet —  Livsmedel” , 
Prism a 1971, påvisade genom professor Paul Kallos undersokningar att 
ca 30 procent av de anstållda hade någon form  av allergibesvår från 
sitt arbete. A tt harm oniseringsstråvanden skall anpassas till de inter- 
nationella beståm melser som efterstråvas anser forbundet vara nodvån- 
digt for det fram tida utbytet av varor och tjånster lånderna emellan.

I motionen redovisas något av det arbete som bedrivits av institutio
ner eller liknande organ i resp. land inom N orden for forskning och in
form ation om livsmedelsproduktionen. M ed denna begrånsade redovis- 
ning som underlag och den målsåttning for ett nordiskt institut for livs- 
medelsforskning som m otionårerna redogjort for i punkterna 1— 3 samt 
a tt institutet skulle kunna tjåna som en dokum entationscentral och ha 
ytterligare några uppgifter som t. ex. utbyte av forskare, torde kråva 
vidare utredningar och overvåganden innan beslut om en fast institution 
i N orden kan tas.

Forbundet får dårfor, med hånvisning till vad hår anforts, i forsta 
hand tillstyrka att en allsidig och forutsåttningslos utredning kommer 
till stånd genom N ordiska rådets initiativ innan slutgiltigt beslut fattas 
samt att arbetsm arknadens parter i berorda lånder, som nåra berorts 
av m otionårernas forslag, blir representerade i utredningen och att det 
definitiva forslaget rem itteras till berorda myndigheter och organisatio
ner for yttrande innan det slutliga beslutet fattas.

Stockholm den 30 januari 1974

Svenska livsm edelsarbetareforbundet

A rne N ybom
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Medlemsforslag
om privata skolors och utbildningsinstitutioners fortbestånd och ut
byggnad

( Vackt av Per Borten, Jo Benkow, Poul Hartling, Asbjørn Haugstvedt, Elsi 
Hetemåki, Eric Kronmark, Gerda Møller och Karl Skytte)

B IL A G  A  1

Yttranden over medlemsforslaget 

Nordiska lårarorganisationers samråd (NLS):

A 414/k

N ordiska lårarorganisationers sam råd anser att de privata småskolor- 
nas existens i sådana lånder dår de tillgodoser en språklig m inoritets 
behov av undervisning år m otiverade såsom fallet år i F inland. Likaså 
anser ULS att t. ex. anhångare av u tanfor statskyrkan stående religiosa 
sam m anslutningar bor ha rå tt till att deras barn erhåller uppfostran 
och undervisning enligt fo r dem godtagbara form er antingen i offent
liga eller privata skolor.

I den mån de privata skolorna mot denna bakgrund forekom m er bor 
de garanteras existensmojligheter genom att erhålla understod av of
fentliga medel. Lårarnas anstållningsvillkor i sådana skolor bor over- 
ensståm ma m ed villkoren i ovriga skolor.

NLS vill emellertid betona att det allm ånna skolvåsendet i respektive 
land bor utform as på sådant sått att de ger utrym m e for tillgodoseende 
av vissa minoritetsgruppers behov t. ex. betråffande språkundervisning. 
En skolsegregation genom utbyggnad av alternativa privata skolor kan 
inte stodjas av NLS då en sådan segregation skulle leda till splittring 
av de tillgångliga sam hållsresurser som kan satsas på undervisnings- 
våsendet.

Helsingfors i april 1974

N ordiska lårarorganisationers sam råd

A im o  Tamm ivuori 
Ordforande

R alf M attsson  
Sekreterare

Nordisk Privatskoleunion:

I skrivelse af 20. decem ber 1973 har Nordisk Råds Præsidium m ed
delt, at rådets kulturudvalg i sit møde den 10. maj 1973 har behandlet
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vor henvendelse af 15. april 1973 til Nordisk Råd om at udform e ens
artede retningslinier for sikring og udbygning af de private skole- og 
uddannelsesinstitutioner på alle undervisningstrin i Norden.

Samtidig har Præsidiet meddelt, a t et medlemsforslag, rejst 12. okto
ber 1973, om ”privata skolors och utbildningsinstitutioners fortbestånd 
och utbyggnad” indeholder forslag om, at Nordisk Råd henstiller til 
Nordisk M inisterråd at udform e sådanne retningslinier, som vi i vor 
henvendelse af 15. april 1973 har udtrykt ønske om.

Nordisk Privatskoleunion (NPU) deler Præsidiets opfattelse og skal 
indledningsvis udtrykke vor bedste anerkendelse af det frem satte m ed
lemsforslag.

Dernæst ønsker Nordisk Privatskoleunion at understrege medlems- 
forslagets præcisering af selve det grundlæggende princip bag de private 
skoler: a t give alle borgere samme dem okratiske ret til frit at vælge den 
undervisningsform og det undervisningsmiljø, de m åtte ønske for deres 
børn og unge. E t synspunkt, der i øvrigt stærkt harm onerer med den 
erklæring om m enneskerettigheder, som vore nordiske lande har til
sluttet sig.

D et er tillige N ordisk Privatskoleunion magtpåliggende at fremhæve 
rigtigheden i medlemsforslagets anførende af, a t rimelige tilskud til 
undervisningen i private skoler, så de —  på alle undervisningstrin —  
kan holde en pædagogisk, bygnings- og indretningsmæssig standard, 
som bringer dem på højde m ed tilsvarende offentlige skoler, ikke be
tyder en m erudgift for det offentlige, men tværtimod en besparelse.

Endelig ønsker Nordisk Privatskoleunion at påpege, at efterhånden, 
som hele befolkningen bestandig mødes af et øget krav om en indbyrdes 
økonomisk solidaritet, bliver der en stadig m indre del tilbage for den 
enkelte borger til frit a t disponere over; derfor m å der i samme takt 
kræves en solidaritet fra  det offentlige i forhold til de medborgere, der 
ønsker at benytte sig af alternative tilbud til det offentliges, bl. a. på 
opdragelses- og uddannelsesområdet. En sådan solidaritet fra det o f
fentlige er tillige en helt nødvendig forudsætning for, a t den enkelte 
m edborger kan gøre brug af de rettigheder, der gennem den univer
selle konvention er tilsikret også befolkningen i vore nordiske lande.

Med den positive indstilling til de private skoler på alle undervis
ningstrin, medlemsforslaget er udtryk for, og i øvrigt m ed henvisning 
til vor henvendelse af 15. april 1973, kan Nordisk Privatskoleunion 
på det varmeste anbefale, at Nordisk Råd frem m er medlemsforslaget 
til vedtagelse.

Slagelse, den 4. februar 1974

F or Nordisk Privatskoleunion

K nud Geckler 
Form and
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D a n m a r k  

Undervisningsministeriet:

I denne anledning skal m an herved meddele, at det danske under
visningsministerium fuldt ud kan tiltræde det i forslaget opstillede prin
cip, at borgerne skal have ret til frit a t vælge den undervisningsform, 
de m åtte ønske for deres børn, og at denne ret forudsæ tter så store 
offentlige tilskud til de private skoler, at det bliver muligt fo r alle, der 
ønsker det, a t frekventere disse uden fo r store økonomiske ofre. Det 
kan tilføjes, a t dette princip ligger til grund for den danske lovgivning 
på dette område.

Herudover har medlemsforslaget ikke givet det danske undervis
ningsministerium anledning til bemærkninger.

M an beklager svarets sene fremkomst.

København, den 19. marts 1974

P. m. v.

E. b.

Frida Horten

Danmarks Lærerforening.'

—  —■ —  skal D anm arks Lærerforening tilslutte sig de frem førte 
udtalelser.

Foreningen finder ikke behov for at fremsende supplerende udtalel
ser, da de anvendte form uleringer m å anses fuldt at dække foreningens 
principielle syn på de private skolers berettigelse.

København, den 3. januar 1974

Jørgen Jensen

Danmarks Realskoleforening:

Danm arks Realskoleforening, der rum m er m edlem m er fra  såvel den 
offentlige som de private skoler, kan i princippet tilslutte sig de i for
slaget angivne retningslinier og hilser med glæde en udvikling i den an 
givne retning for hele Norden.

Med hensyn til undervisningens indhold er det vor opfattelse, at de 
private skoler, der er alternativ til den offentlige skole, skal være for
pligtede til at give en undervisning i de grundlæggende fag, der m indst 
svarer til hvad der er foreskrevet for den offentlige skole, og dette kravs
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opfyldelse bør kontrolleres af det offentlige. Derudover bør det være 
den enkelte skoles forældrekreds og m edarbejdere, som fastlægger sko
lens pædagogiske målsætning og vælger de midler og m etoder, som man 
skønner er mest hensigtsmæssige til opnåelse af de fastsatte mål. En 
fuldstændig harm onisering m ed den offentlige skole vil dels være en 
hindring for at tilgodese religiøse og nationale mindretals ønsker om 
en særlig linie i overensstemmelse m ed deres livssyn, dels vil en fu ld
stændig parallelitet være en hæmsko for afprøvning af nye pædagogiske 
veje og midler.

Vi er enige i, at det frie skolevalg bør være til stede for flest muligt, 
og det m å derfor være et ideelt sigte, at der bliver en så god geografisk 
dækning, at uoverstigelige transportproblem er ikke er hindrende for det 
frie valg, og vi anser det fo r rimeligt, hvor længere afstande ikke kan 
undgås, at det offentlige yder tilskud til transporten.

Vi er ligeledes enige i, at foræ ldrene bør bære en vis del af om kost
ningerne, dog bør der for de økonomisk svagest stillede være mulighed 
for fuldstændig eller delvis fritagelse for skoleafgift, så ingen af økono
miske grunde afskæres fra  et frit skolevalg. D et er os magtpåliggende 
a t understrege, at ethvert tilløb til social slagside blandt elevklientellet 
ved de private skoler er uønskeligt. I  øvrigt m ener vi, a t der som hoved
regel bør gælde, at det offentliges tilskud pr. elev i private skoler bør 
svare til udgiften pr. elev i den offentlige skole.

D a vi er vidende om, at de private skolers organisationer har frem 
sendt mere detaillerede kom m entarer til forslaget, skal vi indskrænke 
os til disse få principielle betragtninger.

Odense, den 18. m arts 1974

F or Danm arks Realskoleforening

Bent H. Pedersen 
Formand

Teknisk Skoleforening:

Skoleforeningen skal i den anledning udtale, a t den kan tilslutte sig 
forslaget i sin helhed, for så vidt angår den eksisterende grundskoleud
dannelse i det omfang, retningslinierne kan udform es på en sådan måde, 
at eleverne i relation til den senere uddannelse kan opnå et kundskabs- 
og færdighedsniveau, som m indst ligestiller elever fra  private skoler 
med elever fra  offentlige skoler m ed hensyn til mulighederne for at gen
nem føre en senere uddannelse.

D e tekniske skoler er som bekendt etableret som selvejende institu
tioner, der i overvejende grad (lærlingeuddannelserne, E .F .G . m. m.) 
m odtager sine elever direkte fra  folkeskolen. Skolerne har derfor en
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klar interesse i den grundlæggende skoles indhold og undervisnings- 
omfang.

De tekniske skoler har ikke bem ærket nogen forskel fo r mulighe
derne for at gennem føre en uddannelse inden fo r dette om råde for ele
ver fra  henholdsvis offentlige og private skoler.

Skoleforeningen forstår forslaget på den måde, at der på alle niveauer 
af uddannelsesforløbet ønskes alternative undervisningsinstitutioner — 
eller m uligheder fo r at oprette sådanne —  hvor m an vil fastholde un
dervisningens egentlige målsætning.

Konsekvensen for de tekniske skoler, som på nuværende tidspunkt 
m å betragtes som statsunderstøttede private fagskoler, m å være, a t så
frem t de på et senere tidspunkt —  eksempelvis i forbindelse m ed mes
terlærens evt. afskaffelse —  overgår til en status som offentlige fag
skoler (erhvervsgymnasier), skal der være m uligheder for oprettelse af 
private skoler af tilsvarende karakter.

Skoleforeningen er af den opfattelse, a t det i et sådant tilfælde vil 
være vanskeligt med baggrund i forslagets argum enter at opbygge et 
sæt af private skoler til varetagelse af de nuværende undervisningsop
gaver på en sådan måde, at de vil kunne tilgodese interessenternes in
teresser i fuld udstrækning.

Skoleforeningen skal dog ikke undlade at bemærke, at de seneste ud
kast til ændrede vurderinger i uddannelsesstrukturen, herunder udkastet 
fra  ”Højby-udvalget”, kan frem ønske en afgørende ændring af bl. a. de 
tekniske skolers virkefelt, der kan gøre det naturligt at sikre bevarelsen 
af private skoler, som også inden for de faglige uddannelser kan frem 
komme m ed alternative uddannelsestilbud til den almene undervisning.

Odense, den 22. februar 1974

Jørgen Peder Hansen 
M F /fo rm and

De Frie Folkeskolers Fællesråd:

Foranlediget heraf vil De Frie Folkeskolers Fællesråd, der er sam
arbejdsorgan for alle frie og private skoleform er i D anm ark, der er 
alternativ til folkeskolen, for det første udtrykke vor taknemlighed 
over at være blevet gjort bekendt med ovennævnte medlemsforslag til 
Nordisk Råd og dernæst udtale vor store tilfredshed med det initiativ, 
der med dette forslag er blevet taget.

De private skoler i D anm ark har i mange år kunnet glæde sig over 
en tilskudslovgivning, vedtaget af et enigt folketing, der ikke blot har 
gjort det praktisk og økonomisk muligt at oprette og drive private sko
ler, men også at kunne udbygge dem til en standard, der ligger på høj
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de m ed den offentlige skoles, samtidig med at forældrebidragene de 
fleste steder hidtil har kunnet holdes på et rimeligt niveau, så skolerne 
stort set har kunnet undgå at få  social slagside.

Samtidig med at de private skoler i D anm ark som nævnt har kunnet 
glæde sig over denne lovgivning og den indstilling hos de lovgivende 
myndigheder, den er udtryk for, betragtes den imidlertid også som en 
helt naturlig ret, uden hvilken forældrenes grundlovsfæstede ret til frit 
skolevalg ville blive af temmelig illusorisk art under de herskende sam 
fundsøkonomiske forhold. I denne sammenhæng vil det også være rim e
ligt at gøre opmærksom på, at de samme forældre, der benytter sig af 
de private skoler, gennem deres skatter tillige er med til at opretholde 
det offentlige skolevæsen, således a t de offentlige tilskud til de private 
skoler i vid udstrækning vil kunne betragtes som en art refusion, som 
de pågældende forældre må have rimeligt krav på at få.

Vi har imidlertid i D anm ark ikke b lot en tilskudslovgivning, der må 
siges at hvile på grundlæggende dem okratiske principper, m en vi har 
tillige en lovgivning, der sikrer de frie og private skolers pædagogiske, 
undervisningsmæssige og opdragelsesmæssige frihed inden for de ram 
mer, grundloven angiver. De offentlige tilskud, der ydes til disse skoler, 
gøres m ed andre ord ikke afhængige af, om de private skoler i et og 
alt følger de norm er, der gælder for undervisningen i de offentlige sko
ler, lige så lidt som der spørges om, hvilke motiver foræ ldrene kan 
have til a t sætte deres børn i en privat skole.

De private skoler i D anm ark betragter alt dette som naturlige dem o
kratiske rettigheder, og det har voldt megen —  og stigende —  bekym 
ring at se, at disse principper ikke uden videre er gældende i alle de 
nordiske lande. De F rie Folkeskolers Fællesråd hilser derfor med 
megen glæde det initiativ, der nu er taget m ed ovennævnte medlem s
forslag til Nordisk Råd, og i håb om at det m å vinde tilslutning og 
m edføre en lovgivning inden fo r de forskellige nordiske lande, der til
godeser de principper, der så klart og entydigt gøres rede fo r i fo r
slagsstillernes motivering for forslaget, anbefales dette herm ed på det 
varmeste.

D et skal tilføjes, a t De F rie Folkeskolers Fællesråd i øvrigt fuldt 
ud kan tilslutte sig de henvendelser, som Nordisk Privatskoleunion har 
frem sendt om denne sag.

Slagelse, den 23. februar 1974

F o r D e F rie Folkeskolers Fællesråd

Frede Bording  
Form and
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Foreningen af frie Ungdoms- og Efterskoler:

-------------skal jeg herved, efter at sagen har være forelagt forening
ens styrelse, meddele, at m an fra de frie ungdoms- og efterskolers side 
kun kan være interesseret i en sikring og udbygning af de private skole- 
og uddannelsesinstitutioner på alle undervisningstrin i Norden.

Til belysning af de frie ungdoms- og efterskolers situation sender 
jeg hermed 3 eksem plarer af bogen om de frie ungdoms- og eftersko
ler 72— 73 og 3 eksem plarer af hæftet ”En orientering” (hår ej trycktd).

D et tilføjes, at en ny udgave af bogen er under udarbejdelse. Den 
vil senere kunne rekvireres, hvis m an ønsker det.

Ulstrup, den 22. februar 1974

A ksel Nielsen  
Formand

Foreningen af Husholdningsskoler:

Vi har ikke i foreningen nogle forslag eller bem ærkninger til det til
sendte m ateriale, m en vi er i foreningen taknemm elige over at erfare, 
at Nordisk Råd tager denne sag op til behandling, og vi håber på, at 
forslaget vil blive velvilligt m odtaget i Nordisk M inisterråd.

Silkeborg, den 22. april 1974
P. f. v.

M aja-Lise Schou-Jørgensen  
Formand

Foreningen af private selvejende Gymnasier, Studenterkurser og HF- 
kurser har i skrivelse den 22 april 1974 meddelat, att foreningen instdm- 
mer i D e frie Folkeskolers Fællesråds yttrande av den 23 februari 1974 
(se ovan).

Gymnasieskolernes Lærerforening har i skrivelse den 23 april 1974 
upplyst, att de inte har något att anmdrka i anledning av m edlemsfor- 
slaget.

Dansk Magisterforenings Seminariesektion:

Begrundelsen herfor m å søges i den kendsgerning, at bestyrelsen for 
øjeblikket arbejder m ed et forslag, der sigter im od at ophæve de private 
seminariers særlige status. Spørgsmålet h a r senest været behandlet på
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et tillidsm andsmøde den 30. m arts uden a t en endelig afklaring fandt 
sted.

Forslaget vil atter blive behandlet ved et tillidsmandsmøde i oktober. 

København, den 19. april 1974

F or D ansk m agisterforenings seminariesektion 

K aj Bonde

Dansk Forening for Hjem og Skole:

D ansk Forening for H jem  og Skole kan ubetinget tilslutte sig det 
forslag, nogle m edlem m er af N ordisk R aad har frem sat om private sko
lers udbygning og fortsatte beståen. På foreningens vegne har jeg givet 
udtryk for denne indstilling over for statsminister Poul Hartling, og 
statsministeren har videresendt brevet til undervisningsministeren. Jeg 
vil imidlertid gerne over fo r den danske delegation begrunde vor hold
ning.

Vor forening går ind fo r grundtvigske skoletanker i børne- og ung
domsskolen, og vi har paa denne baggrund altid hævdet retten til at dan
ne private skoler og m ed støtte fra  staten. V i gør det ud  fra  en aner
kendelse af forældrenes førsteret i opdragelsen og m indretallets frihed 
som udtryk for den åndsfrihed, der er en dem okratisk forudsætning.

D enne linie har i vid udstrækning været fulgt i dansk skolelovgivning. 
Begyndelsen blev gjort m ed grundloven af 1849 og den lille, men i sin 
virkning vidtrækkende skolelov af 1855, og har i dette århundrede fundet 
sin mest m arkante udform ning i den sønderjyske skoleordning af 1920 og 
ungdomsskole- og højskolelovene af 1942 og friskoleloven af 1946. 
Disse love tegner en hovedlinie i dansk skolepolitik og viser, a t spørgs
m ålet om den private skole og dens jævnstilling med den offentlige i 
D anm ark opfattes som m ere end et grundtvigsk anliggende.

Denne linie er da heller ikke blot en dansk linie. Den er endnu dy
bere fæstnet i de lande, hvor dem okratiet gennem kirkelige og folke
lige brydninger ud fra  reform ationen er stærkest forankret i folkets 
historie: England, Skotland og Holland. I alle tre  tilfælde er det p rin 
cippet at give de private folkeskoler 100 % statsstøtte til skolernes drift. 
D er gives ogsaa støtte til skolebyggeri og vedligeholdelse: i Skotland 
100 %, i H olland 85 % og i England 50— 75 % . D anm ark er nået frem 
til sin særlige ordning, der nærm er sig den hollandske, m en er skabt 
uafhængig af indflydelse udefra.

D et er denne linie, D ansk Forening for H jem  og Skole ønsker fortsat 
og udbygget, så også vi kom m er op på 100 % i driftstilskud. Vi ser
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derfor med sympati på det initiativ, nogle m edlem m er fra  de forskellige 
nordiske lande har taget til a t hævde denne linie i de nordiske lande.

Vejen, den 25. april 1974

Styrelsen for D ansk Forening for H jem  og Skole 

Holger K jæ r

F i n l a n d

Undervisningsministeriet:

— —  —  har undervisningsministeriet om bett delegationen for nor
diskt kulturellt samarbete, skolstyrelsen samt yrkesutbildningsstyrelsen att 
inkom m a med utlåtande i årendet. Inkom na utlåtanden nårslutes (se ne
dan).

M inisteriet kom m er dock a tt ta ståndpunkt i årendet forst i samband 
med frågans behandling i de sam arbetsorgan som tillsatts med stod av 
nordiska kulturavtalet.

Helsingfors den 16 april 1974

Jaakko N um m inen  
Kanslichef

Matti Gustafson 
Kultersekreterare

Yrkesutbildningsstyrelsen1:

Initiativtagarna har foreslagit, a tt N ordiska rådet genom att erkånna 
de privata skolornas betydelse och beråttigande hem ståller hos N or- 
diska m inisterrådet om att u tform a riktlinjer for såkerstållandet och u t
vecklingen av de privata skol- och undervisningsanstaltem a på alla un- 
dervisningsnivåer i N orden. Av initiativet fram går, a tt ett nåstan lika- 
dant forslag våckts år 1968, varfor rådet har ansett, a tt anledning icke 
foreligger till att skrida till åtgårder och hånvisar bl. a. till de pågående 
reform erna av den nordiska propedeutiska undervisningen och forenhet- 
ligandet av skolsystemen.

Yrkesutbildningsanstalternas ågoråttsforhållanden i F inland våxlar 
från  en skolform till en annan. Enligt situationen år 1971 ågdes 31 p ro
cent av alla 597 låroanstalter av understodsforeningar eller fonder; de 
ovriga av staten, kom m uner, kom m unforbund eller andra. Enligt lag- 
stadgandena får privata låroanstalter statsunderstod i samma forhållande 
som andra låroverk, som icke ågs av staten, d. v. s. sådana som ågs av 
ko irm un eller kom m unforbund.

1 Yttrandet oversatt från finska.
7— 750230. Nordiska rådet. Supplementband
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M ed undantag av de allm ånna yrkesskolorna har kom m unerna icke 
lagstadgad skyldighet att stoda och utveckla all yrkesutbildning, vilket 
har varit agnat att oka behovet av att inratta privata låroanstalter. D etta 
har m edfort att de privata laroverken inte i tillracklig m ån har fått eko- 
nom iskt stod från  kom m unerna, utan de har fått bara ansvaret for en 
mycket stor utgiftspost. Yrkesutbildningen kraver investeringar for an- 
skaffandet av maskiner o. s. v. och ar sålunda mycket dyrbarare ån den 
allm ånbildande skolningen. Em edan en privat och ofta darjåm te liten 
låroanstalt har svårigheter att fylla de krav, som en tidsenlig yrkesutbild
ning ståller i dag, har de privata låroanstalterna i allt storre utstråckning 
stråvat till att få komma i kommunernas, kom m unforbundens och åven 
i statens ågo.

M ångfalden i ågoforhållandena har i praktiken i någon m ån forsvårat 
fram for allt det regionala sam arbetet och planeringen. Initiativet till in
råttandet, utvidgningen och byggandet av låroanstalter tages i allmån- 
het av var for sig verkande ågosamfund, vilket inte alltid fråm jar ett 
regionalt vålbalanserat utbud på skolning. I detta avseende har m ång
falden av de sårskilda yrkesanstalternas ågoforhållanden for sin del 
bidragit till att forsvåra helhetsutvecklingen av yrkesutbildningen.

Yrkesutbildningsstyrelsen anser det viktigt, att ungdom en ges en ge
digen yrkesutbildning. Såvål privata som andra låroanstalter år i varje 
fall med hånsyn till undervisningen underkastade m yndigheternas over- 
inseende. O aktat låroanstaltens ågoforhållanden år det till fordel for ele
ven, att yrkesutbildningen utvecklas så, att de kostnader, som åsamkas 
eleverna, blir mojligast små.

M ed beaktande av mångsidigheten i yrkesutbildningen, av de kvanti
tativa och regionala fluktuationerna i nårings- och arbetslivet samt de 
utbildning underkastade årsklassem a, har inte yrkeslåroanstalternas ågo- 
fdrhållanden varit det centrala problem fåltet vid verkstållandet av yrkes
utbildningen.

Helsingfors den 12 februari 1974

Viljo Kuuskoski 
Generaldirektor

Aitlis L intunen  
Byråchef

Suomen opettajain liitto r.y. (Finlands lararforbund) hånvisar i skri
velse den 18 februari 1974 till yttrande från Nordiska Icirarorganisatio- 
ners samråd i april (se ovan).
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Finlands folkhogskolforening r.f.1:

D et vid N ordiska rådet våckta medlem sforslaget A 414/k om privata 
skolors och utbildningsinstitutioners fortbestånd och utbyggnad grun
dar sig på principen om foråldrarnas rått att fritt vålja den onskade 
undervisningsformen for sina barn. Principen ingår i stora internatio- 
nella konventioner, i den universella deklarationen om de månskliga råt- 
tighetem a sam t i Europarådets konvention om de månskliga råttig- 
heterna, till vilka de nordiska lånderna anslutit sig.

Den i konventionerna avsedda valråttigheten år em ellertid teoretisk, 
om m an inte m ed tillhjålp av samhållets ekonom iska stod ger de pri
vata skolorna och utbildningsinstitutionerna verkliga verksamhetsforut- 
såttningar, vilka år lika med i skolsystemet ingående utbildningsinstitu
tioners mojligheter.

Folkhogskolorna och folkakadem ierna i Finland år privata utbild- 
ningsinstitutioner som år verksam m a m ed hjålp av lagstadgat statsbi- 
drag och av privata understodarkretsars stod. Folkhogskolevåsendet 
erbjuder den vuxna befolkningen en mojlighet att återvånda från ar- 
betslivet till studier vid en tidpunkt som vederborande person finner 
låmplig och a tt hårigenom forverkliga principen av en livstids upp- 
fostran. Folkhogskolan fungerar samtidigt såsom m edelstadiets utbild- 
ningsvåg for personer som av någon anledning antingen inte vill eller 
inte kan studera inom ram en fo r det egentliga skolsystemet. Som inter
nat utgor en folkhogskola en studiemiljo som skapat forutsåttningar for 
koncentrering på heltid på studier samtidigt som den fungerar som en 
uppfostrare. Folkhogskolevåsendet år flerform igt och kan dårfor er- 
bjuda flera olika andliga studiemiljoer och impulser. Tack vare dess 
lagstiftning år folkhogskolan en smidig utbildningsinstitution, som lått 
kan anpassa sig till i sam hållet forekom m ande utbildningsbehov och 
snabbare ån det officiella skolsystemet anordna aktuella utbildnings- 
tjånster.

Enligt overenskommelser tillkom m er folkhogskolevåsendet, jåmsides 
med ovriga privata skolor och utbildningsinstitutioner, samhållets stod, 
som garanterar detsam ma med det officiella skolsystemets form åner 
jåm forbara studiesociala form åner, uppfostrans-, byggnads- och utrust- 
ningsnivå sam t lårares avloning. F o r folkhogskolevåsendets vidkom- 
mande kan samhållets stod for nårvarande inte anses som tillråckligt 
eller jåm forbart med det officiella skolsystemets ekonom iska forutsått
ningar. Studerande vid folkhogskolor får nufortiden inte på långt når 
tillråckligt stod genom studiesociala åtgårder. Folkhogskoleutrym mens 
uppbyggnad och grundreparationer finansieras inte genom statens me
del i samma utstråckning som inom skolsystemet. Avloningen av lårar- 
na vid folkhogskolor borde också båttre ån for nårvarande folja av- 
Idningsnivån for lårarna vid ovriga skolor på mellanstadiet.

1 Y ttr a n d e t  o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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M ed hanvisning till det ovan anforda hemståller vi vordsamt, att 
N ordiska rådet m åtte genom sina åtgårder forsoka fråm ja forverkli
gandet av den i de intem ationella konventionerna godkånda principen 
på det i medlemsforslaget A  414/k nåm nda såttet.

Helsingfors den 15 februari 1974

Suomen kansanopistoyhdistys —  Finlands folkhogskolforening

M atti Kdhåri 
Ordforande

M arjatta Krause 
Utbildningssekreterare

Finlands svenska folkhogskolforening r.f.:

Folkhogskolorna och folkakadem ierna i Finland år privata låroin- 
råttningar, vilka for sin verksam het åtn ju ter statsunderstod enligt lagen 
om  statsunderstod åt folkhogskolor given 29 augusti 1969. Enligt denna 
lag skall folkhogskolorna i likhet med ovriga privata skolor erhålla ett 
sådant stod av samhållet, som garanterar folkhogskolorna samma m oj
ligheter som de offentliga skolorna har. Eftersom åtminstone vi som 
representerar folkhogskolan inte anser att samhållets stod år tillråck
ligt, foreslår vi hogaktningsfullt a tt N ordiska rådet med alla medel skall 
m edverka till a tt de privata skolom as stållning kan tryggas och forbått- 
ras i Norden.

Borgå den 26 februari 1974

Finlands svenska folkhogskolforening r.f.

Rainer Johansson 
Ordforande

Iris Ericsson 
Sekreterare

Landsbygdens bildningsforbund (Maaseudun sivistysliitto r.y.)1:

M ed tanke på det nya skolsystemets ståndiga utvecklande och på 
samhållets pluralistiska karaktår år det nodvåndigt, att man forutom  
de till det kom m unala skolsystemet horande skolorna bevarar och ut- 
vecklar kom pletterande skolform er i den utstråckning, som det med 
tanke på ett for landets undervisningsvåsen viktigt skolexperiment eller 
på m inoriteternas utbildningsbehov eller av annan m otiverad anledning 
år nodigt. N år m an provar behovet, bor m an enligt bildningsforbundet 
utgå från  att bl. a. de redan befintliga konst- och gymnastikskolorna 
samt skolorna med fråm m ande undervisningsspråk kan fortsåtta sin

1 Y ttra n d e t  o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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verksamhet nar det kom m unala skolsystemet forandras. Dessa skolor 
har gjort ratt stora investeringar i undervisningsmaterialet och skol- 
byggnaderna. Lårarkårens struktur lam par sig bra for både utveck- 
lings- och forsoksverksamhet, och nam nda skolor har redan u tfort for 
utvecklandet av landets skolvåsen viktig forsoks- och innovationsverk- 
samhet.

N ar utbildningsbehovet av en språklig m inoritet inte på ett anda- 
målsenligt satt kan tillfredsstållas i samband med det kom m unala skol- 
våsendet, skulle privata skolor kunna kom plettera detta. H årvid bor 
man forutsåtta, att de låropliktiga eleverna får i samtliga fall samma 
sociala form åner som i kom m unala skolor. Em ellertid borde m an kunna 
tillfredsstålla utbildningsbehovet av språkliga m inoriteter i forsta hand i 
samband med det kom m unala skolvåsendet.

Såsom ovriga m ed saken sam m anhångande synpunkter fram for 
M aaseudun sivistysliitto foljande:

Eleverna som kom m er från  samhålleligt, religionsmåssigt eller annars 
på annorlunda sått tånkande m edborgarkretsar bor i undervisningen 
och i skolans ovriga verksam het behandlas råttvist och jåmlikt. Aven 
lårarna bor hårvid garanteras en tillråcklig pedagogisk frihet i arbetets 
planering och genom forande.

M an bor forsoka oka foråldrarnas aktiva m edverkande i skolans 
arbete. Hårigenom  kan m an forhindra att skolvåsendet blir fråm m ande 
for sin omgivning. Samtidigt bor m an betona, att man både av peda- 
gogiska skål och av skål som hånger ihop med arbetsfreden bdr und- 
vika alltfor stora skolor. M edborgarnas fortroende fo r skolan kan be- 
varas båst genom att effektivera inform ationsverksam heten och att 
åven for ovrigt utveckla sam arbetet mellan hem m et och skolan.

Som målsåttning bor m an ha, att privata skolor och låroanstalter 
måste understodjas i en sådan utstråckning, a tt de som går i dessa sko
lor inte kom m er i en såm re stållning ån eleverna som går i andra 
skolor. Likaså bor m an for i dessa skolor verksam m a lårare kunna 
garantera lika ekonomiska form åner i jåm forelse m ed de i offentliga 
skolor verksamma lårarna.

Till slut fram håller M aaseudun sivistysliitto, a tt utbildningen fort- 
farande bor vara oppen i alla riktningar och erbjuda mångsidiga moj- 
ligheter for att m edborgarna skall kunna utvecklas till konstruktiva 
krafter i samhållet. U tbildningen bor fram for allt ge mojligheter till en 
mångsidig utveckling av personligheten hos dem som får utbildning. 
U tbildningen får inte ensidigt betjåna produktionslivet eller den så 
kallade vetenskaplig-tekniska kulturen. G rundm ålet bor vara månni- 
skans vålstånd och såkerstållande av hennes mångsidiga utveckling i 
enlighet med principem a i F N :s deklaration om de månskliga råttighe-
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terna. N ar m an fastslår utbildningens målsåttning, bor m an beakta hela 
kulturen.

Helsingfors den 22 mars 1974

M aaseudun sivistysliitto r.y.

Jaakko N um m inen  
Ordforande

Jouko M anninen  
Tf. verksamhetsledare

Foreningen for privata lantbruks-, hemhushållnings- och hemslojds- 
skolor r.f.:

Vi anser den princip viktig, att m edborgarna bor ha råttighet att fritt 
vålja den undervisningsform de onskar fo r sina barn.

I allt storre utstråckning forekom m er det foråldrar, som anser de 
m indre privata skolorna båttre for sina barn  ån de ofta stora offentliga 
skolorna. De privata skolorna representerar anm årkningsvårt stora ka
pital i fastigheter och i annan egendom.

Praktiska forutsåttningar for grundandet av sådana skolor och for de
ras existensmojligheter bor skapas. Staten och kom m unerna bor ge de 
privata skolorna så stor finansiell hjålp, a tt det blir mojligt for de fo r
åldrar, som onskar att deras barn  får undervisning på detta sått, att gora 
detta utan alltfor stora ekonom iska uppoffringar.

Det offentliga understodet bor vara så stort, att det år mojligt for 
privatskolorna att uppråtthålla den offentliga skolans standard. Ele- 
verna bor tillforsåkras samma studiesociala form åner och lårarna sam
ma Ioner som i den offentliga skolan samt tilises att de privata skolorna 
kan verka på en tryggad ekonomisk grund.

Vår forening understodjer den finska delegationens forslag, 
att Nordiska rådet erkånnande de privata skolornas betydelse och be- 

råttigande fram lågger fo r N ordiska m inisterrådet a tt utform a riktlinjer 
for fortbestånd och utbyggnad av privata skolor och utbildningsinstitu- 
tioner på alla nivåer i Norden.

Pirkkala den 27 februari 1974

Foreningen for privata lantbruks-, hemhushållnings- och 
hemslojdsskolor r.f.

M artti Yli-Seppalå  
Ordforande

A n  tt i L iukkonen  
Sekreterare
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Privatskolornas forbund r.f..'

I m otiveringarna till sitt forslag fram håller Per Borten, Jo Benkow, 
Poul Hartling, Asbjørn Haugstvedt, Elsi Hetem åki, E ric K ronm ark, 
G erda M øller och K arl Skytte, att det hår år fråga om principen att 
m edborgarna bor ha rå tt att fritt vålja den undervisningsform som de 
onskar for sina barn. D enna råttighet har alltid haft rotfåsta traditioner 
i Norden.

I artikel 26 av F N :s deklaration om de m ånskliga råttigheterna, date- 
rad  10 decem ber 1948, såges, a tt fo rå ld ram a i fråm sta rum m et har rått 
a tt vålja kvaliteten av den undervisning som skall ges deras barn. Aven 
annars år det en allm ånt godtagen princip, a tt staten bor respektera for- 
åldrarnas rått att ge sina barn  en uppfostran och undervisning, som over- 
ensståm mer m ed deras religiosa och filosofiska overtygelse.

Det år likvål så, att stora risker for m aktm issbruk och likriktning an- 
sluter sig till det offentliga m onopolet på undervisningens och skolut- 
bildningens område. D årfor bor det i varje verklig dem okrati vid sidan 
av det allm ånna undervisnings- och utbildningsutbud finnas ett alterna
tiv. U tbudet på ett dylikt alternativ bor inte vara begrånsat endast till 
den egentliga grundundervisningen, utan det bor galla åven ungdomens 
utbildning och fortbildningen. Privatskolornas forbund ger allt stod åt 
och forordar det våckta m edlem sforslaget om att N ordiska rådet m åt
te erkånna de privata skolornas betydelse och beråttigande och att rådet 
m åtte rekom m endera N ordiska m inisterrådet att utform a riktlinjer for 
trygga de privata skolornas verksam het på alla nivåer i N orden, och 
m enar att rådet hårvid borde beakta foljande om ståndigheter:

—  att i de direktiv som utfårdas foråldrarnas rått a tt vålja arten av den 
undervisning som ges deras barn i praktiken realiseras

—  att till ratten att grunda och uppråtthålla privata låroinråttningar 
åven ansluter sig rå tt att for dem erhålla statsunderstod enligt i lag 
stadfåsta grunder

—  att m an med hjalp av understod som tas u r offentliga medel gor det 
mojligt for låroinråttningar av privat natur att bevilja sådana so
ciala form åner, att deras elever inte på grund av foråldrarnas medel- 
loshet eller avlågsna boningsort råkar i en våsentligt ojåmlik ståll- 
ning och

—  att m an vid reform eringen av skolvåsendet inte låm nar de privata 
skolorna utan m ojligheter att som smidigare skolform fortlopande 
delta i losandet av de regionala och pedagogiska utbildningsproble- 
men och i utvecklandet av skolvåsendet.

Helsingfors den 19 m ars 1974

Privatskolornas forbund rf.

Veikko Hallenberg 
Ordforande

M a t t  i H dysti
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Svenska folkskolans vanner:

I Finland har de privata skolorna haft en stor betydelse for utbild- 
ningsvasendet som helhet. D et ar har anledning att erinra om, att folk- 
skolvåsendet fram  till år 1898 till våsentlig del byggdes upp genom pri
vata initiativ och genom privata organisationers insatser. Småskolan 
som forst genom 1921 års laropliktslag inforlivades med folkskolan ut- 
vecklades på samma sått genom enskilda insatser. I mycket hog grad 
har de privata laroverken i vårt land varit pionjårer for reform er och 
nytånkande inom  undervisningen. Genom  den utveckling som inletts 
vid forverkligande av den pågående skolreform en har privatskolornas 
stållning avsevårt forsvagats.

Svenska folkskolans vånner finner det angelåget, att åven inom det 
fram tida utbildningsvåsendet skulle erbjudas alternativ till den offent
liga skolan. Å  ena sidan skulle hårigenom foråldrarna kunna vålja en 
skolform som båst m otsvarar barnens behov och intressen, å andra si
dan skulle det for kulturella, religiosa eller språkliga m inoriteter på en 
ort kunna skapas forutsåttningar fo r a tt barn tillhorande sådana grup
per skulle beredas mojlighet till en for dem anpassad undervisning. 
Inom  ram en for en for alla skolor gemensam låroplan bor sådana sko
lor ges m ojlighet till forsoksverksamhet och till pedagogiskt utvecklings- 
arbete. Samhållets stod till de privata skolorna bor vara så anpassat, att 
barnens foråldrar inte fo r barnens skolgång tvingas till orimliga eko- 
nomiska uppoffringar.

Helsingfors den 28 februari 1974

Svenska folkskolans vånner r.f.

Gunnar Back 
Ordforande

Ragnar M annil 
Sekreterare

N o r g e

Kirke- og undervisningsdepartementet:

I N orge oppnevnte Kirke- og undervisningsdepartementet den 4. 
m ars 1966 et utvalg med det m andat bl. a. å utrede behovet for og 
legge fram  forslag til tilskottsordning for de ulike slag videregående 
skoler som ikke drives av det offentlige og som ikke hadde noen fast 
tilskottsordning.

Seinere fikk utvalget et tilleggsmandat som gikk ut på å vurdere be
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hovet for en fast tilskottsordning for private grunnskoler i N orge og for 
norske barn i utlandet.

Utvalget avga i alt fire innstillinger:

Innst. I: Videregående private skoler med paralleller i statlige, fyl- 
keskommunale eller kom m unale skoler.

Innst. II: V ideregående private skoler uten paralleller i tilsvarende 
statlige, fylkeskom munale eller kom m unale skoler.

Innst. III: Brevskolene.
Innst. IV : Private grunnskoler i N orge og for norske barn i utlandet.

Disse fire innstillinger er det som bl. a. ligger til grunn for lov av 6. 
m ars 1970 om tilskudd til private skoler. Loven ble satt i k raft fra  1. 
mai 1970 m ed økonomisk virkning fra  1. januar s. å. for skoler som 
på det tidspunkt oppfylte lovens vilkår fo r tilskott.

I følge § 1 om fatter loven private skoler som har paralleller i de 
offentlige grunnskoler, gymnas, yrkesskoler m. m., sam t skoler som ikke 
har paralleller i det offentlige skoleverk, men som gir videregående 
yrkesrettet undervisning.

F or så vel skoleslag med som uten paralleller i det offentlige skole
verk er betingelsen for offentlig tilskott at skolen enten m å ha til fo r
mål å drive forsøk, eller være opprettet av religiøse og/eller etiske 
grunner, eller fylle et kvantitativt undervisningsbehov.

Lovens forutsetning er at undervisningspersonale og skoleledere ved 
de private skoler skal ha samme kvalifikasjoner og de samme lønns- 
og arbeidsvilkår som ved tilsvarende offentlige skoler.

Skolene skal etter loven ha et styre som øverste ansvarlige organ, og 
en daglig leder. Styret som består av 5 m edlem m er med 3 varamed- 
lemmer tiisetter skoleleder og undervisningspersonale, vedtar skolens 
budsjett og fastsetter reglement og instrukser. D et offentlige har rett 
til å ha en representant til stede på styremøtene.

D et er en forutsetning at alle offentlige tilskudd i henhold til loven 
skal komme elevene til gode.

Skolene m å legge fram  budsjett og regnskap etter regler fastsatt av 
departem entet. P å  denne m åten har det offentlige m uligheter for kon- 
troll med alle sider ved de private skolers virksomhet, samtidig som 
loven legger opp till samarbeid mellom de private skoler og de offent
lige myndigheter.

F ør en skole kan godkjennes etter privatskoleloven, skal søknaden 
vurderes henholdsvis av vertskom munens skolestyre og skoledirektøren 
i fylket, fylkesskolestyret, vedkom m ende sakkyndige råd, samt Forsøks- 
rådet for skoleverket, alt etter hvilket skoleslag eller skoletrinn søk
naden gjelder.

D et departem ent som skolen hører inn under avgjør i hvert enkelt 
tilfelle om skolen tilfredsstiller kravene etter loven og om den etter en 
samlet vurdering skal godkjennes som tilskottsberettiget.
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D epartem entet gir hvert år melding til Stortinget om godkjenning av 
private skoler.

Statstilskottet fastsettes etter ti forskj ellige tilskottsregler alt etter 
skoleslag og skoletrinn. F or enkelte skoleslags vedkom mende fordeles 
tilskottet fra det offentlige mellom stat og vedkommende elevs hjem 
stedskommune eller hjemstedsfylke etter nærm ere bestemte regler.

Med hjemmel i privatskoleloven er det for tiden godkjent 147 skoler 
i Norge foruten at det gis tilskott til ti private norske grunnskoler i 
utl andet.

Bevilgningen til private skoler utgjør for 1974 ca. k r 56,8 mill. kro
ner.

Kirke- og undervisningsdepartementet antar at lov av 6. mars 1970 
om tilskudd til private skoler etter norske forhold tilfredsstiller de 
ønskemål som medlemsforslaget gir uttrykk for.

Til orientering legges ved særtrykk av lov av 6. m ars 1970 om til
skudd til private skoler (har ej tryckt).

Oslo 8. mars 1974
Etter fullm akt 

Erling Waaler
Ole K irkem o

Norges frikirkeråd:

Norges frikirkeråd vil uttale sin tilslutning til ovennevnte forslag om 
at Nordisk R åd i erkjennelse av de private skolers betydning og be
rettigelse henstiller til Nordisk M inisterråd å utform e retningslinjer for 
sikring og utbyggning av de private skole- og utdanningsinstitusjoner 
på alle undervisningstrinn i Norden.

Oslo, 14. februar 1974

Norges frikirkeråd 

for styret

Gustav Soiland  
Sekretær

Det norske lutherske indremisjonsselskap

Det norske lutherske indremisjonsselskap vil i hovedtrekkene slutte 
seg til de synspunkter som det tilsendte forslag kom m er fram  med.

Vi vil spesielt understreke det viktige prinsipp om foreldreretten  til 
selv å velge undervisningsform for sine barn.

D enne retten kom m er klart til uttrykk både i den universale deklara- 
sjon om menneskerettighetene av 10. desember 1948 og i tilleggsproto-
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kollen av 20. m ars 1952 til Europarådets kommisjon til menneske- 
rettighetene.

En anser det som en selvfolge at også denne delen av deklarasjonene 
om m enneskerettighetene er bindende fo r de land som har undertegnet 
dem. Som medlem sforslaget peker på, har da også dette prinsippet 
lange tradisjoner i Norden.

I et m oderne sam funn sier det seg selv at prinsippet forst lar seg 
realisere hvis m yndighetene legger forholdene slik tilrette at private 
skoler kan gi et likeverdig utdanningstilbud til offentlige skoler. Den 
enkelte borger betaler gjennom skatten en stor del av sin inntekt til 
fellesgodene, herunder undervisning for sine barn. Borgere m ed al- 
minnelige inntekter har ingen mulighet til i tillegg å betale undervisning 
for sine barn på privat skole.

U ten tilfredsstillende tilskuddsordninger fra  det offentlige, vil men- 
neskerettighetens prinsipp om fri rett til utdanningsform  bli reelt bare 
for et lite fåtall med meget hoye inntekter. En er enig med medlems
forslaget i at foreldrene bor bære en del av utgiftene til privat skole
gang. En fordeling som i store trekk pålegger institusjon/foreldre kapi- 
talkostnadene og det offentlige driftkostnadene, m ener en ville være 
rimelig.

D a kapitalkostnadene ved start og drift av skoler er store, og det 
stadig kreves vedlikehold og nye investeringer for å holde skolene på 
hoyde m ed utviklingen vil private skoler etter dette bety en betydelig 
innsparing for det offentlige. Samtidigt vil startkostnadene bety en 
sikkerhet m ot en eventuell uonsket stor oppblomstring av private skoler.

En er også av den oppfatning at private skoler kan være et verdifullt 
pedagogisk supplem ent til offentlige skoler. Også av denne grunn bor 
det være en viktig oppgave fo r sam funnet å legge forholdene til rette 
for å sikre og utbygge private skoler i N orden.

Denne vår prinsippielle tilslutning tar forbehold når det gjelder en 
eventuell "harm onisering” av undervisningen i privatskoler over hele 
Norden. De enkelte nordiske land representerer både forskjellige trad i
sjoner og utviklingslinjer. H va det innholdsmessige angår er vi betenkt 
ved å være med på å svekke våre kristne skoletradisjoner for å opprette 
et fellesskap på nordisk grunn.

Im idlertid forstår en det slik at en her står overfor selve sporsmålet 
om friskolens eksistens. D er gjelder å samle alle krefter for å sikre og 
utbygge det private skoletilbud. D erfor anbefales det foreliggende fo r
slag sterkt fra  vår side.

Oslo, 1. april 1974

H åkon E. Andersen

Norsk lærerlag har i skrivelse den 30 januari 1974 forklarat sig icke 
ha tagit realitetsståndpunkt till medlemsforslaget.
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S v e r i g e  

Universitetskanslersåmbetet:

U K A  har berett rektorsam betena vid universiteten tillfålle att avge 
yttrande i arendet. Flertalet m yndigheter som inkomm it med yttrande 
har understott forslagsstallarnas synpunkter. Rektorsåm betet vid uni
versitetet i U m eå kan emellertid inte finna att det foreligger något be
hov av att utform a gem ensamma riktlinjer.

D et nordiska sam arbetet har under det senaste decenniet ytterligare 
byggts ut. Utvecklingen på utbildningens om råde uppvisar på viktiga 
punkter likartade drag i de nordiska lånderna. Samtidigt forekom m er 
också sårdrag, betingade av historiska traditioner, med viktiga kon
sekvenser åven på utbildningens område. Dessa variationer mellan lån
derna utgor en betydande tillgång från det nordiska kultursam arbetets 
synpunkt.

E tt viktigt led for att stårka sam arbetet utgor tillkomsten av det 
nordiska kulturavtalet. U K A  vill hånvisa till kulturavtalets artikel 3, 
som uttryckligen stipulerar sam arbete på utbildningsom rådet bl. a. i 
fråga om utbildningssystemets struktur. Såvitt U K A  kan bedoma, har 
m an dårm ed skapat rimliga garantier for att uppnå det med forslaget 
avsedda syftet. Såsom rektorsåm betet vid universitetet i Stockholm på- 
pekat, år det m ot bakgrund av de olika traditionerna i de nordiska 
lånderna svårt att med gott resultat lågga fast m era detaljerade rikt
linjer i fråga om utbildningsvåsendets uppbyggnad.

På universitets- och hogskoleutbildningens om råde har den i m ed
lemsforslaget behandlade frågan mera begrånsad råckvidd. U K A  vill 
emellertid hånvisa till a tt 1968 års utbildningsutredning u tta la t att ock
så statsunderstodd enskild utbildning bor kunna foras in under sam- 
lingsbeteckningen hogskoleutbildning (SOU 1973: 2, s. 41).

Sammanfattningsvis fram står det således for U K A  som naturligast 
att råkna med att på grund av kulturavtalets innehåll de i medlems
forslaget redovisade synpunkterna i rimlig utstråckning kom m er att 
nyttiggoras inom ram en for det utbyggda nordiska kultursam arbetet.

Stockholm den 18 mars 1974

Hans Lowbeer

U lf Lindgren
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Skoloverstyrelsen:

I yttrande over det i maj 1968 i N ordiska rådet våckta m edlem sfor
slaget om gem ensamma riktlinjer for det enskilda skolvåsendets utveck- 
ling i N orden anforde SO bl. a. foljande.

Råtten att uppråtta, driva respektive utnyttja enskild skola konsti- 
tuerar inte någon rå tt till ekonom iskt stod från  det allmånna. Frågan 
om sådant stod måste enligt SO:s mening liksom hittills provas från  fall 
till fall. SO år fullt medveten om de svårigheter som i dag foreligger att 
driva enskild skola u tan  något slag av ekonom iskt stod av det allm ånna 
men finner det inte påkallat att m era preciserade riktlinjer anges for 
når bidrag skall kunna utgå.

Vid SO:s handlåggning av frågor om stod till privata skolor har en 
viktig princip for statsm akternas agerande tillkom m it genom  departe
mentschefens uttalande i 1969 års statsverksproposition (bil. 10 s. 237) 
i anslutning till gymnasieskolreformen. D årvid berorde han åven 
frågan om  de privata skolornas funktion i vårt skolsystem och deklare- 
rade bl. a. att

sam hållet dvs. stat och kom m uner påtagit sig ett i princip helt och 
fullt ansvar fo r skolvåsendet i vårt land, oavsett utbildningsstadium
och oavsett u tb ildningsinrik tning.-------------M ot denna bakgrund synes
statsbidrag till en vid sidan av den samhålleliga utbildningsorganisa- 
tionen etablerad enskild utbildning forutsåtta sårskilda motiv.

V idare anm ålde departem entschefen i 1973 års statsverksproposition 
(bil. 10 s. 283) sin avsikt att foreslå Kungl. M aj:t att statsbidrag till pri- 
vatskola som åtnjuter bidrag enligt kungorelsen (1964: 137) om stats
bidrag till vissa privatskolor ej långre skall utgå om  kom m unen, dår 
skola år belågen, beslutar avveckla m otsvarande kom m unala bidrag till 
skolan.

I anslutning till departementschefens ovan citerade uttalanden har SO 
i skilda sam m anhang stållts infor uppgiften att ta  stållning till når så
dana sårskilda motiv kan anses foreligga att samhållet bor ge stod till 
en privat skola. Sårskilda motiv h a r dårvid fråm st ansetts foreligga om 
skolan bedrivit en starkt specialiserad yrkesutbildning som det inte fun- 
nits m ojligheter att anordna inom det allm ånna frivilliga skolvåsendet.

V idare kan nåm nas a tt den allm ånna skolan i Sverige år utbyggd så 
att den kan ta  em ot alla barn  i nioårig obligatorisk grundskola. Vad gal
ler gymnasieskolan år denna num era dim ensionerad så att antalet in- 
tagningsplatser m otsvarar nåra 95 procent av varje årskull 16-åringar.

D en ungefårliga om fattning av det statliga stodet till privata skolor 
i Sverige innevarande budgetår fram går av foljande sammanstållning.
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Skoltyp Antal

Riksinternatskolor

Vissa privatskolor 8 
med grundskola 
och gymnasieskola 
eller enbart gym
nasieskola
Enskilda yrkes- 34 
skolor

Enskilda foretags- c 60 
skolor

Huvudsakliga grunder for 
statsbidrag

Samma grunder som galler for 
bidrag till kommunal gymna
sieskola
60—90 % av lonekostnaderna 
for skolledare och larare

Statsbidragets 
storlek 1973/74 
(1 000-tal kr)

8 484

14 292

78—100 % av lonekostnader
na for larare; visst bidrag till 
undervisningsmaterial m m  15 841 
13 00—14 500 kr per lasår och 
klass 7 000

Vissa ovriga skolor
a) på grundskol- 

nivå
Kristofferskolan i 
Stockholm 
Hillellskolan i 
Stockholm 
Estniska grundsko- 
lorna i Stockholm 
och Goteborg
b) på gymnasial 

nivå
Bergsskolan i 
Filipstad
c) på grundskol- 

och gymnasial 
nivå

Restenasskolan i 
Uddevalla

Enligt av KM:t utfårdade sar- 
skilda beståmmelser

100 % av lonekostnaderna for 
rektor och lårare

8 kr per elev och dag av lås
året

1 825 

367

461

1 107

851 
50 2281

1 motsvarar cirka 0,7 procent av de totala kostnaderna for staten inom 
SO:s område av utbildningen

Vidare utgår ekonomiskt stod i form  av statlig studiehjålp till elever- 
na vid ett tiotal privatskolor och enskilda yrkesskolor som står under 
statlig tillsyn m en som inte åtn ju ter statsbidrag till verksamheten.

En typ av skolor, som em ellertid inte upptagits i sammanstållningen, 
år de folkhogskolor —  for nårvarande 49 —  som år s. k. rorelsesko- 
lor, d. v. s. drivs av folkrorelse, religiost sam fund eller motsvarande. 
Till dessa skolor utgår statsbidrag enligt samma grunder som till ovriga, 
av landstingskom mun drivna folkhogskolor.

SO får slutligen anfora att SO, bl. a m ot bakgrund av vad som an- 
forts i det foregående, inte finner m otiverat att verka for gemensamma 
riktlinjer i syfte att stabilisera och bygga ut det privata skolvåsendet i 
de nordiska lånderna. Enligt SO:s m ening riskerar man dårigenom  att 
åstadkom m a en uppdelning av eleverna vad gåller deras sociala bak
grund, något som syns strida mot ett av de grundlåggande m ålen for
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reform erna på utbildningens om råde under de senaste decennierna så
vål i de nordiska lånderna som i andra lånder.

V idare m edfor enligt SO:s erfarenhet en splittring av utbildningen 
på ett stort antal huvudm ån betydande svårigheter a tt åstadkom m a en 
rationell fordelning av tillgångliga resurser, vilket i sin tu r kan forsåm ra 
villkoren for eleverna i de av sam hållet bedrivna skolorna och utbild- 
ningsinstitutionerna.

På grund av vad hår anforts finner SO sig inte kunna tillstyrka m ed
lemsforslaget.

I detta årendes slutliga handlåggning har deltagit generaldirektøren 
Orring, overdirektoren Skold, ledam oterna Bergstrom, Poppius (ersat- 
tare for ledam oten Dahllof), H elte (ersåttare fo r ledam oten Haldén), 
Sundquist, Farm , T. Karlson, Arfwedson (ersåttare for ledam oten To- 
bisson), Hellers, Landstrom  och Raattam aa. V idare har nårvarit skol- 
råden Isling, Olsson, Bosson-Nordbo, G årdstedt och Sonnerlind samt 
byrådirektoren Beijer, foredragande.
Sårskilt yttrande av ledam oten H elte bifogas.

Stockholm den 3 april 1974

Jonas Orring

M alin Beijer

Sårskilt uttalande av ledamoten Helte:

Enligt min mening borde SO ha kunnat inståm m a i medlemsforsla- 
gets hem stållan om riktlinjer for att såkra de privata skol- och utbild- 
ningsinstitutionerna i N orden. Beslutet i 1973 års svenska riksdag att 
statsbidrag till vissa privatskolor ej långre skall utgå, om  kom m un, dår 
sådan skola år belågen, beslutar aw eck la  m otsvarande kom m unala bi
drag till skolan, har em ellertid begrånsat SO:s forutsåttningar att till
styrka medlemsforslaget.

Uppsala universitet, rektorsambetet:

Rektorsåm betet avstår från  att yttra sig i detta arende.
De synpunkter rorande privata skolors fortbestånd och utbyggnad 

som universitetet har att foretråda år ej av den art a tt de på ett av- 
gorande sått påverkar årendets natur av politisk fråga.

Uppsala den 11 januari 1974

På rektorsåm betets uppdrag 

Å ke  Vinterbåck
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Frågan om de privata utbildningsinstitutionernas stållning i sam hål
let kan och bor såkerligen ses bl. a. u r  allm ånpolitiska synpunkter. 
Fakulteten finner det dock inte ligga inom dess kompetens- och an 
svarsom råde a tt y ttra sig om  denna del av problem atiken och inskrån- 
ker sig dårfor till att enbart anlågga vetenskapliga och pedagogiska 
synpunkter.

Om m an vill a tt universiteten skall utvecklas till en for idéutbyte och 
kreativt tånkande gynnsam mil jo, år det av våsentlig betydelse att de 
studerande har en så varierad studie- och erfarenhetsbakgrund som 
mojligt. U r den synpunkten år det positivt, att en del studerande till 
universitet m edfor erfarenheter från  yrkeslivet, m an det år också bety- 
delsefullt, att några kom m er från  de okonventionella studiemiljoer som 
privatskolorna utgor. De privata skolorna har genom små klass- och 
gruppstorlekar, goda elev-lårarkontakter och relativ obundenhet av 
centralt utarbetade låroplaner erfarenhetsmåssigt kunnat ge en utbild- 
ning som bildat en god grund for kom m ande universitetsstudier. Vid 
vissa privata skolor har bedrivits en pedagogisk fornyelseverksamhet 
som dels verkat befruktande på den pedagogiska utvecklingen i stort, 
dels underlåttat overgangen till universitetets friare och m era ansvars- 
kråvande studieform er. Fakulteten finner det dårfor vara av stort vårde, 
a tt en fri sektor inom utbildningsom rådet av icke alltfor obetydligt 
omfång åven i fortsåttningen får finnas kvar och vill u r dessa synpunk
ter tillstyrka medlemsforslaget.

Lund den 15 februari 1974

På hum anistiska fakultetens vågnar 

Carin Berg

Lunds universitet, juridiska fakulteten:

Fakulteten som av såvål principiella (de intem ationella konventio- 
nerna och deklarationerna) som praktiska pedagogiska skål finner pri- 
vatskolor utgora ett vårdefullt kom plem ent till de offentliga undervis- 
ningsanstalterna, vill b itråda de synpunkter och tillstyrka det forslag, 
som i forenåm nda åm ne har våckts till N ordiska rådet om privata 
skolors och utbildningsinstitutioners fortbestånd och utbyggnad.

Lund den 11 februari 1974

G unnar Bramstång
Vanja Hansson
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Lunds universitet, teologiska fakulteten:

I de nordiska låndem a har de privata skolorna haft en erkant bety- 
delsefull funktion i sam band med såvål skolsystemets fram våxt som 
den pedagogiska utvecklingen på den grundlaggande utbildningens om 
råde. Forekom st, om fattning och utform ning av denna skolform ar 
i dag starkt våxlande inom Norden.

Den pluralistiska karaktar som samhållet i alltfler sam m anhang upp- 
visar har gett allt starkare eftertryck åt krav på att tillgodose medbor- 
garnas olikartade behov och onskemål. M ot bakgrund av fram for allt 
denna aspekt har frågan om de privata skolorna såsom ett komplement 
till det statliga skolsystemet diskuterats vid åtskilliga tillfållen. De inter- 
nationella konventionerna —  tillåggsprotokollet till Europarådskonven- 
tionen 1952 sam t UNESCO- och FN-konventionerna från 1960 resp. 
1967, vilka också ratificerats av de nordiska lånderna —  forutsåtter 
egentligen forekom sten av ett icke alltfor obetydligt privatskolesystem 
vid sidan om det statliga just for att tillgodose de enskilda medborgar- 
nas behov och dårm ed utgora ett slags "såkerhetsventil” på skolans 
område. Enligt FN-konventionen 1967, ratificerad av Sverige 1971, 
forpliktar sig konventionsstaterna ”att respektera foraldrars och, i fore- 
kommande fall, form yndares frihet att for sina barn vålja andra skolor 
ån dem som inrattats av offentlig myndighet, såvida låroplanerna tåc- 
ker vad som från  det offentligas sida må ha foreskrivits eller godkånts 
som m inim istandard” (art. 13.3).

I det från  m edlem m ar av N ordiska rådet fram forda forslaget disku- 
teras också frågan om statligt och kom m unalt ekonom iskt stod till pri- 
vatskolorna. Forslaget gor gållande att det finansiella tillskottet från 
stat och kom m un ska goras så stort att foråldrar ”ikke af økonomiske 
årsager forhindres i a tt udnytte den anerkendte m enneskeret det er at 
vælge den skoleform de ønsker” . M an fram håller också att grundvalen 
år ett dem okratiskt jåm likhetskrav. Betråffande tolkningen av konven
tionerna på denna punkt vill fakulteten erinra om och hånvisa till vad 
den fram stående norske juristen Frede Castberg anfort hårom  i sin 
kom m entar till Europarådskonventionens tillåggsprotokoll art. 2. Cast
berg påpekar således att ” staten kan selvsagt ikke være forpliktet til 
i sitt skolesystem å tilfredsstille et hvert krav om undervisning i sam 
svar med en hvilken som helst religion eller en hvilken som helst livs
anskuelse. D et kan ikke antas at art. 2, annet punktum  krever mere enn 
at det skal være fri adgang til å organisere undervisning, som er basert 
på et annet grunnsyn enn det som statens skoler er basert på. Så snart 
det ved offentlig kontroll konstateres at undervisningen tilsvarer den 
ellers gjeldende standard, m å også en privat skole, basert f. eks. på et 
ikke-kristent livssyn, godtas. Om staten går lenger og selv holder eller 
gir økonomisk støtte til skoler av en slik typ, vil det etter min mening
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være et utm erket utslag av respekt for åndsfriheten” (F. Castberg, Den 
europeiske konvensjon om menneskerettighetene, 1971 s. 162).

M ed understrykande av det angelagna i att ett dem okratiskt sam- 
halle inte endast erkanner de fundam entala rattigheter som hår åsyftas 
utan åven genom låmpliga åtgårder ger m edborgarna reella mojligheter 
att i praktiken forverkliga dem, vill fakulteten oreserverat tillstyrka 
det fram lagda forslaget.

Lund den 31 januari 1974

Birger Gerhardsson
Vanja Hansson

Lunds universitet, medicinska fakulteten, har i skrivelse den 18 ja
nuari 1974 meddelat, att man beslutat avstå från att avge yttrande  i 
drendet.

Lunds universitet, odontologiska fakulteten, har i skrivelse den 17 
januari 1974 forklarat, att fakulteten avstår från att avge yttrande over 
rubricerade remiss.

Lunds universitet, matematisk-naturvetenskapliga fakulteten, har i
skrivelse forklarat, att fakulteten avstår från att besvara remissen.

Stockholms universitet, rektorsambetet:

Forslagsstållam a anser att N ordiska m inisterrådet bor u tform a rikt- 
linjer for att såkra fortbestånd och utbyggnad av privata skolor och 
utbildningsinstitutioner på alla nivåer i Norden.

D et svenska utbildningsvåsendet har i allt våsentligt byggts u t i 
offentlig regi. På vissa områden har emellertid funnits och finns priva
ta skolor. De har ofta spelat en betydelsefull roll, bl. a. i det pedago- 
giska utvecklingsarbetet och for vissa grupper av elever. D etta galler i 
sårskild grad folkhogskolorna. Också på hogskolenivå har privata ini
tiativ och privata huvudm ån emellertid betytt mycket.

Rektorsam betet anser det vara naturligt att stat och kom m un år hu- 
vudman for utbildningsvåsendet. D et kan emellertid, som forslagsstål- 
larna fram håller, finnas situationer då foråldrar och elever foredrai 
andra skolor ån de offentliga. Samhållet bor dårfor inte bara tillåta 
utan också stodja privata skolor, forutsatt att de foljer faststållda låro- 
planer.

Rektorsåm betet kan i huvudsak dela forslagsstallarnas allm ånna syn- 
punkter om de privata skolornas betydelse. Samtidigt måste dock kon- 
stateras att de privata skolorna i de nordiska lånderna —  och åven
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inom ett land —  har olika traditioner och utvecklingslinjer. D et kan 
dårfor ifrågasåttas om det ar mojligt och låmpligt att på nordisk nivå 
utform a preciserade regler for de privata skolornas stållning. Rektors- 
åm betet anser dock att det kan vara av intresse a tt undersoka forut- 
såttningarna for att u tarbeta sådana gem ensamma linjer.

Stockholm den 11 februari 1974

Dag Norberg

Ingem ar M undebo

Goteborgs universitet, rektorsambetet:

------------ får rektorsam betet harm ed overlåm na och for egen del hån
visa till bifogade yttranden av medicinska och odontologiska fakulte- 
terna gemensamt m ed inståm m ande av odontologiska fakultetens ut- 
bildningsnåmnd, medicinska fakultetens utbildningsnåmnd, matema- 
tisk-naturvetenskapliga fakulteten m ed inståm m ande av dess utbild
ningsnåmnd, humanistiska fakulteten och humanistiska fakultetens u t
bildningsnåmnd. Samhållsvetenskapliga fakulteten och dess utbildnings
nåm nd har avstått från att yttra sig.

Goteborg den 18 februari 1974

I tjånsten 

M argit Thorslund

Goteborgs universitet, medicinska och odontologiska fakultetema:

M ånniskan anvånder den forsta tredjedelen —  fjårdedelen av sitt liv 
till att genom tillvåxt och utveckling forbereda sig for resten av livet. 
Det år en tidsbunden och m ångfasetterad biologisk process dår olika 
faktorer samverkar, inre och yttre —  arv och miljo i vidaste bemårkel- 
se. Stora individuella variationer foreligger och de genetiska faktorem a 
kan ses som en prim årt program m erad utskjutningsbana som sedan 
successivt påverkas av omgivande faktorer.

For de individer som skiljer sig från  det stora flertalet i utvecklings- 
hastighet —  snabb eller långsam, har ett ojåm t banm onster, snedbe- 
gåvning eller okad kånslighet —  kan en m ittenanpassad yttre påverkan, 
som t. ex. en likform ad skolgång ha ogynnsam effekt. Individen gives 
våsentligt minskad mojlighet a tt uppnå sin potentiella kapacitet. For 
sådana barn- och ungdom ar år m ojligheter till individualiserad skolgång 
i enlighet m ed medlemsforslaget inom N ordiska rådet av stor betydel-



212 A 414/k: Bilaga 1

Inom  det allm ånna skolvåsendet ar det tåmligen val sorjt for intellek- 
tuellt svagbegåvade elever. Bland em otionellt skora elever m ed norm al 
begåvning forekom m er emellertid en betydande utstotning och for vål- 
begåvade elever med kanslig laggning ar ibland de stora grundskole- 
enhetem a och gymnasieenheterna deletara både for den personliga u t
vecklingen och for kunskapsinham tandet. I många fall har man inom 
barn- och ungdomspsykiatrin placerat sådana elever vid internatskolor 
eller i privata skolor i hem orten och i fall, dår prognosen bedom ts som 
synnerligen dålig, mojliggjort en utveckling till friskhet.

En okad individuell anpassning år också av utom ordentlig betydelse 
for barn som lever i fråm m ande miljo. F o r svenskar i u tlandet funge- 
rar ett par internatskolor som kom binerad undervisningsanstalt och 
hem for familjernas barn. V idare har utlånningar i Sverige behov av 
skolor med foraldrarnas språk. D etta gåller fram for allt de storre språk- 
grupperna och avsaknaden av sådana skolor år ett påtagligt problem 
for t. ex. gåstforskare vid universitet och industrier.

A tt avskaffa eller forsvåra de privata skolornas och utbildningsinsti- 
tutionernas existens innebar minskad valfrihet for invånarna i fråga 
om utbildning och skolgång. Det synes fakulteterna paradoxalt a tt all- 
varliga begrånsningar i valfriheten infores for konsum tion av utbild
ning i en dem okrati som anses vara synnerligen vål utvecklad. D etta 
synes bero på att de jåm likhetspolitiska motiven få tt dom inera over de 
dem okratiska m en principen kan ej heller u r biologisk synpunkt vara 
riktig.

M ot bakgrund av vad ovan anforts tillstyrker dårfor fakulteterna att 
riktlinjer utarbetas for att trygga existensen och utbyggnaden av priva
ta skolor och utbildningsinstitutioner i Norden.

Goteborg den 12 februari

F or medicinska och odontologiska fakulteterna 

Lars W erko Bo Krasse

Barbro Strand

Goteborgs universitet, odontologiska fakultetens utbildningsnamnd
inståmmer i ovanstående yttrande.

Goteborgs universitet, medicinska fakultetens utbildningsnamnd:

Utbildningsnam nden delar helt den uppfattning som forslaget ger 
uttryck for. Speciellt vill utbildningsnamnden understryka det angelåg- 
na i a tt sådana praktiska och ekonomiska forutsåttningar tillskapas
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som gor det mojligt att driva privata skolor på sam m a villkor som de 
samhålleliga.

Utbildningsnåm nden bitråder sålunda den i foreslaget presenterade 
att-satsen.

Goteborg den 10 februari 1974 

På utbildningsnamndens vågnar

Tomas Erikssoti
Inger Wildt-Persson 

Goteborgs universitet, matematisk-naturvetenskapliga fakulteten:

I vårt land torde enigheten vara stor om onskvardheten av ett all- 
m ånt skolsystem, som år så utbyggt att det kan tillfredsstålla alla ut- 
bildningsbehov. D et galler då också att kunna ge en fullgod och accep
tabel utbildning till i olika avseenden svaga och svagpresterande elever, 
ej svenskspråkiga och andra m inoriteter, religiosa grupper etc. Som er- 
farenheten visar år det dock svårt att tillfredstålla alla inom dessa kate
gorier i det offentliga systemet. D et kan ju  t. o. m. vara fråga om onske- 
mål som en ansvarig myndighet ej onskar tillgodose.

D å de nordiska lånderna anslutit sig till deklarationer om de månsk- 
liga råttigheterna som bl. a. ger foråldrarna foretrådesrått att beståm ma 
over barnens uppfostran och undervisning, synes det klart att det ej en- 
dast år en fråga om att tillåta utbildning i privat regi utan att det också 
år en ekonomisk avvågningsfråga. D enna har hittills behandlats helt 
olika i skilda nordiska lånder.

Den konflikt som hår uppstår mellan principer som var for sig år 
naturliga i ett dem okratiskt land, bor vara vård ett fordjupat studium. 
Fakulteten tilistyrker dårfor m edlem sforslaget A  414/k i N ordiska rådet 
i de delar som avser utarbetandet av gem ensamma riktlinjer for lagar 
och ekonomiska regler for privata skolor.

Goteborg den 15 februari 1974

O lof Hanner
Inger Enlund

Goteborgs universitet, matematisk-naturvetenskapliga fakultetens ut- 
bildningsnåmnd, har vid sammantråde 1974-02-07 beslutat inståmma i 
matematisk-naturvetenskapliga fakultetens yttrande over forevarande 
remiss.

Goteborgs universitet, humanistiska fakulteten:

De privata skolorna har spelat och spelar en mycket stor och viktig 
roll for utbildningen i Sverige genom att de provar olika pedagogiska
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m etoder och att de ofta genom  lågt elevantal och personlig atm osfår er- 
bjuder en låmplig miljo inte m inst for barn  med anpassningssvårig- 
heter.

D et år en skyldighet for staten att anordna undervisning så att skilda 
religiosa, filosofiska och pedagogiska åsiktsriktningar tillgodoses. Det 
m åste finnas plats i vårt samhålle for ett rikt utbud av varierande ut- 
bildning som komplement till de standardm odeller som nu erbjudes. 
D et år beklagligt att det f. n. endast finns fem  privata skolor i Sverige 
(vartill kom m er tre skolor i Stockholm som dock håller på att avveck- 
las).

Som argum ent m ot de privata skolorna brukar anforas att de m edfor 
en viss social isolering. R iskerna hårfor år dock ringa i dagens samhålle 
med den alltm er fortskridande utjåm ningen bl. a. genom massmedias 
rika informationsflode.

Som argum ent m ot de privata skolorna brukar också anforas att en
dast rika foråldrar kan placera sina barn  i dem. Term insavgifterna år 
dock inte mer avskråckande —  for Samskolan i Goteborg 375 kronor 
per term in —  ån a tt de fiesta i dagens Sverige skulle ha råd  m ed dem. 
Inkom stutjåm ningen och den generella standardhojningen gor det m oj
ligt for alla enskilda att sjålva avgora om de onskar satsa pengar på att 
såtta barnen i privatskola eller anvånda sina medel till något annat. H år- 
till kom m er att såvål nedsåttning av sam t befrielse från terminsavgiften 
medges for m indre bemedlade. Aven invandrargrupper m ed låga in- 
komster har mojlighet a tt låta sina barn gå i privata skolor —  ett tiotal 
barn från  invandrarf amil jer går f. n. i en privat skola i Goteborg, varvid 
kom m unen står for undervisning i deras egna språk.

Stat och kom m un bor dårfor bidraga till a tt term insavgifterna i de 
privata skolorna blir lågre eller slopas så a tt ingen av ekonom iska skål 
hindras från att vålja skola efter sin speciella religiosa, filosofiska eller 
pedagogiska åsiktsriktning.

Humanistiska fakulteten får dårfor varm t tillstyrka forslaget att N or
diska rådet med erkånnande av de privata skolornas betydelse och be- 
råttigande hem ståller att N ordiska m inisterrådet utform ar riktlinjer for 
bevarande och utbyggande av de privata skol- och utbildningsinstitutio- 
nerna på alla undervisningsstadier i N orden.

M ot ovanstående har ledam oterna Liedman, Ling och Cavallius an- 
målt skiljaktig mening (Bihang 1).

Goteborg den 14 februari 1974

På humanistiska fakultetens vågnar

Per G ustaf Hamberg  
Dekanus

Claes H jertman
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Reservation

U ndertecknade reserverar sig h'armed mot hum anistiska fakultetens 
vid Goteborgs universitet tillstyrkan av forslaget gallande N ordiska rå 
dets skrivelse om privata skolors och utbildningsinstitutioners fortbe- 
stånd och utbyggnad.

Vi vill i likhet med remissen betona att det år statens skyldighet att 
anordna undervisning så att skilda religiosa, filosofiska och pedago- 
giska åsiktsriktningar tillgodoses, men vi anser att detta icke skall ske 
genom utbyggnad av privata skol- och utbildningsinstitutioner utan inom 
det statliga utbildningssystemet.

Goteborg den 7 februari 1974

Sven-Eric L iedm an G ustaf Cavallius Jan Ling
T. f. p ro f T . f. univ. lekt. Univ. lekt.

Goteborgs universitet, historisk-filosofiska och språkvetenskapliga sek- 
tionernas utbildningsnåmnder:

Bihang 1

Utbildningsnåm nderna vill tillfullo inståm m a i de i medlemsforslaget 
fram lagda synpunkterna och deras m otiveringar. N åm nderna tillstyrker 
dårfor varm t forslaget om de privata skolornas och utbildningsinstitu- 
tionernas fortsatta verksamhet och existens.

Dessutom vill utbildningsnåm nderna understryka den mycket goda 
tillgången på vålutbildade lårare, vilket garanterar undervisning av hog 
kvalitet inom alla skolformer.

M ot ovanstående har skiljaktig mening anm ålts av ledam oterna Pers- 
son U tterhall och Stendahl med motivering som fram går av Bihang 2 
samt av ledam oterna Hillberg, Ling och Jonsson med motivering som 
fram går av Bihang 3.

Goteborg den 18 februari 1974

I tjånsten 

Claes H jertman

Bihang 2

Reservation

Den inom N ordiska rådet fram forda propositionen behandlar en 
allmånpolitisk fråga med endast marginell anknytning till utbildnings- 
nam ndernas kompetensområde.
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Innan beslut kan fattas om fortbestånd och utbyggnad av privata 
skolor och utbildningsinstitutioner måste frågor rorande bl. a. statligt 
stod till dessa skolor och deras gallringsinstrument utredas och regler 
hårfor fastslås. Em edan så ej har skett kan vi till ingen del tillstyrka 
den inom N ordiska rådet avgivna propositionen.

G oteborg den 18 februari 1974

Irja Persson Utterhall Christina Stendahl

Bihang 3

Reservation

N ågon utbyggnad av privata skolor finner undertecknade ej vara 
motiverad. Undertecknades principiella ståndpunkt gentem ot segrega
tion av studerande, på privata och ej privata skolor, år starkt negativ. 
A tt ekonomiska forhållanden inom  prim årfam iljen skall vara grunden 
for en fullgod utbildning, år helt forkastligt. D årfor reserverar sig un
dertecknade mot nåm ndernas beslut a tt u ttala sig positivt till privata 
skolors och utbildningsinstitutioners fortbestånd och utbyggnad.

Goteborg den 18 februari 1974

Jan Hillberg Jan L ing Lars O. Jonsson

Goteborgs universitet, samhallsvetenskapliga fakulteten, har i skrivelse 
den  7 februari 1974 forklarat, att man m ed hdnsyn till arendets art av- 
står från att yttra sig.

Goteborgs universitet, samhållsvetenskapliga fakultetens utbildnings- 
nåmnd, har i skrivelse den 17 januari 1974 forklarat, att man m ed hdn
syn till arendets art avstår från att yttra sig.

Umeå universitet, rektorsåmbetet:

Rektorsåm betet kan icke finna att det foreligger behov av att ut- 
form a gemensamma riktlinjer.

Um eå den 31 januari 1974

På rektorsåm betets vågnar 

Lars M årdell
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Riksforbundet hem och skola (RHS).'

N år medlemsforslaget om enhetlig nordisk skolordning våcktes 1964 
inståmde RHS (dåvarande M ålsmånnens Riksforbund) i forslagsstållar- 
nas onskemål att det aktiva nordiska sam arbetet borde fordjupas och 
breddas. RHS håvdar dock att det saknades mojlighet att realisera en 
samordning av den genomgripande art som forslagsstållarna avsåg. Den 
ojåm na reform takten varierade betingelserna for de nordiska låndem as 
skolreform er och RHS såg ingen olycka dåri: en åndamålsenlig skola i 
varje nordiskt land skulle vara målet, icke i forsta hand en enhetlig 
nordisk skola. Genom aktivt nordiskt sam arbete kunde detta mål låt- 
tare nås ån om varje land isolerade sig i reform arbetet. Gemensamma 
vårderingar och likartade sam hållsforhållanden skulle garantera <̂ tt 
successivt nårm ande av skolordningarna.

N ordiska rådets rekom m endation (nr 26/1967) med anledning av 
ovan nam nda medlemsforslag uttalade att regeringam a borde verka for 
ett ytterligare nårm ande av skolordningarna i de nordiska lånderna 
med sårskilt beaktande av undervisningens innehåll och dårfor stålla 
okade medel till forfogande for pedagogisk forskning och forsoksverk- 
samhet.

O jåm nheter i reform takten foreligger åven i dag. Exempelvis har 
D anm ark ånnu icke antagit den lag som skulle reglera den 10-åriga 
folkskola som folketinget fattade ett principbeslut om  den 30 maj 
1969. D et kommer dårfor att ta åtskilliga år till innan den obligato
riska skolan få tt en likartad struktur i N orden. U tvecklingstendensem a 
går dock otvetydigt i sam m a riktning i de olika lånderna.

D et nu foreliggande medlemsforslaget antyder vissa skillnader i pri- 
vatskolom as villkor i de nordiska lånderna. Till en del forklaras dessa 
av olikheter i skoltraditionen. RHS vill dock håvda att de till stor del 
forklaras av ovannåm nda ojåm nheter i reform takten: når den obliga
toriska skolan i N orden så småningom fått den likartade struktur som 
nu åndå tydligt kan skonjas torde skillnadem a i privatskolornas villkor 
komma att minska.

RHS vill icke betrakta foreliggande m edlem forslag principiellt på 
annat sått ån det medlemsforslag som ledde fram  till rekom m endation 
nr 26/1967 angående enhetlig nordisk skolordning. D et fackmåssiga 
sam arbetet på skolans om råde har lång tradition att falla tillbaka på; 
sedan lange har ett fortlopande sam arbete pågått mellan de olika lån- 
dernas centrala skolmyndigheter, organisationer av olika slag har regel
bundet återkom m ande utbyte av erfarenheter och synpunkter och inom 
ram en for nordiska kulturavtalet har sam arbetet iklåtts fasta organisa
toriska form er. D et på denna bas genom forda sam arbetet kan uppvisa 
betydande resultat i fråga om forenhetligandet av undervisningsvåsen-
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det i N orden. Undervisningsforhållanden kom m er a tt småningom foras 
narm are varandra och ”det kulturelle og folkelige fællesskab i N orden” 
som forslagsstållarna ytterst syftar till kom m er att uppnås genom en 
naturlig utveckling, varvid vederborlig hansyn kan tas till låndernas 
olika historiska traditioner och nationella sardrag. RHS ser det dårfor 
icke nodvandigt att N ordiska rådet hem staller till N ordiska minister
rådet att u tform a riktlinjer for privata skolors och utbildningsinstitu- 
tioners fortbestånd och utbyggnad i Norden. RHS anser det dåremot 
onskvårt a tt den ”Oversikt over utbildningsvåsendets styrelseform er i 
de nordiska lånderna, som forbereddes inom Sekretariatet for nordiskt 
kulturellt samarbete, kom pletteras m ed en oversikt over de privata sko
lorna och utbildningsinstitutionerna i N orden. F or RHS år det sjålv
klart att de privata skolornas forekom st påverkar utbildningsvåsendets 
struktur i de olika lånderna. Redan en sammanstållning av privatsko- 
lornas forekom st och villkor med tillhorande analys av orsakerna till 
olikheterna skulle troligen utova ett nyttigt inflytande på utvecklingen 
av skolan i Norden. Enligt RH S’ mening står vi idag i de nordiska 
lånderna infor en utveckling av skolans inre arbete som kom m er att 
stålla okade anspråk på sam arbetet mellan hem  och skola. E tt overgri- 
pande mål måste dårvid vara att soka inlemma samtliga hem i sam 
arbetet.

H ur skolans mål ån form uleras och hu r skolans verksam het ån ut- 
formas, kan troligen icke alla m edborgare helhjårtat m ota upp. I vårt 
svenska samhålle måste dårfor åven fram gent foreligga mojlighet till 
enskild undervisning (skollagen § 35) och undervisning i enskild skola 
(skollagen § 34). D et foljer också av de forpliktelser som Sverige iklått 
sig internationellt (FN , Europarådet, UNESCO). Dessa mojligheter i 
det enhetliga svenska skolsystemet år dock inte enbart att betrakta som 
såkerhetsventiler for missnojesyttringar. Vi kom m er alltid att ha for- 
åldrar, lårare, elever som vill prova djårvare pedagogiska program  ån 
dem som den allm ånna skolan kan våga sig på. Vi kom m er också 
alltid att ha månniskor som år beredda att tråda i samhållets stålle un
der extraordinåra forhållanden, som exempelvis når det gåller undervis
ning av svenska barn  i utlandet. Slutligen kom m er vi troligen att i okad 
utstråckning —  på grund av de stora folkom flyttningarna —  få invand- 
rargrupper som vill bevara sin egen kultur och religion och dårfor krå- 
ver sårskilda skolor.

I skolans mål ingår att fråm ja de ungas utveckling till dugliga sam- 
hållsmedlemmar. Skolan ska hjålpa de unga a tt våxa in i en storre ge- 
menskap, låra dem den svåra konsten att leva och verka tillsammans 
med andra månniskor. Skolan måste visserligen ståndigt stråva efter 
a tt stårka varje ung månniskas sjålvfortroende men också grundlågga 
generositet och tolerans: dårigenom skapas o verty gelsen om varje m ån
niskas egenvårde. Samhållets skola med barn  från olika sociala, ekono-
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miska, politiska och religiosa miljoer år dårvid den basta våxtplatsen. 
Barn och ungdom bor dårfor undervisas i allm ånna skolor som åter- 
speglar de meningsbrytningar som återfinns i samhållet.

Viljan att bryta sig u r gemenskapen synes m era sållan vara betingad 
av misstro och missnoje med hela skolan. I de fall som forekommit 
har i allm ånhet religionsundervisningens upplåggning varit anledningen.
1970 års kyrkom ote fram holl dårfor i en skrivelse till Kungl. M aj:t att 
m an onskade en generos instållning från m yndighetem as sida vid an- 
sokningar om befrielse från den allm ånna skolans religionsundervis
ning. M en sam m a kyrkom ote gav också i uppdrag åt sin utrednings- 
nåm nd att u treda m ojligheterna att inråtta en alternativskola på kristen 
grund. D enna utredning har också fårdigstållts. De allra fiesta i sam hål
let torde dock vara beredda på långtgående kom prom isser for att vid- 
m akthålla grundidén a tt den allm ånna skolan bor om fatta nåst intill alla 
fdr att återspegla de skilda uppfattningar och m eningar som återfinns 
ute i samhållet. A tt låsa om meningsskiljaktigheter år icke detsamma 
som att uppleva dem. Och vissa skillnader i uppfattning om beteende- 
m onster år betydelselosa fo r samlevnaden. De utgor inget hinder utan 
berikar snarare livsyttringarna. Om inga andra så har våra dagars in- 
vandrare lårt oss det.

Sammanfattningsvis vill RHS dårfor upprepa det ovan sagda att RHS 
inte anser det nodvåndigt att N ordiska rådet hem ståller till N ordiska 
ministerrådet a tt u tform a riktlinjer for privata skolors och utbildnings- 
institutioners fortbestånd och utbyggnad i Norden.

Stockholm den 25 februari 1974

Riksforbundet hem  och skola

Karl Grunewald  
Forbundsordforande

Lars Hildeberg 
Forbundssekreterare

Svenska privatskolors riksforbund (SPR):

Den fråga, som har aktualiserats i N ordiska rådet genom ifrågava- 
rande forslag år av storsta betydelse for m edborgarna i alla lånder och 
sårskilt då i lånder m ed ett dem okratiskt styrelseskick. Frågan gåller 
ytterst om undervisningen skall vara forbehållen det allm ånna eller ej, 
om m edborgarna skall ha rått att vålja mellan olika skolarrangorer el
ler vara hånvisad till endast en skolarrangor, det allm ånna (stat, kom- 
mun, landsting och motsvarande).

Obestridligt torde vara att det allm ånna bor vara en stor, kanske den 
storsta skolarrangoren, for att såkerstålla vars och ens lika rå tt till ut-
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bildning, m en det bor finnas alternativ for m edborgarna, så att dessa 
icke uteslutande år hånvisade till ett statligt undervisningsmonopol.

Svenska Privatskolors Riksforbund har enligt dess stadgar till syfte 
bland annat att vårna om och stårka det alternativ och det komplement 
till det allm ånna skolvåsendet, som privatskolorna utgor.

E tt undervisningsmonopol år farligt ty det blir lå tt ett ”indoktrine- 
ringsm onopol” . N ågot tillspetsat uttryckt skulle ett sådant m onopol in- 
nebåra att en sittande regering i 7-åringen kan satta in en ”injektions- 
spruta” , som skapar och form ar individen och lår den vad den skall 
tanka, tycka och —  rosta på!

Belysande i detta sammanhang år ett uttalande av dåvarande statsrå
det Olof Palme i hans jungfrutal som utbildningsminister den 28 okto
ber 1967 vid TCO :s utbildningsdagar: ”D en forlångda skolplikten, p rin 
cipen och det fria valet av studievåg, de sam m anhållna klasserna, år 
inte bara utbildningsmåssigt m otiverade. D e uttrycker också en vilja att 
foråndra samhållsstrukturen i stort och påverka våra m ojligheter till 
samlevnad i en dem okrati. Jag tro r att dess verkningar på sikt blir m era 
genom gripande ån dess tillskyndare kunde drom m a om ” . . . .  ”Vill man 
overhuvud foråndra och dem okratisera sam hållet så år skolan utan varje 
tvekan ett av våra fornåm sta instrum ent” .

De enskilda skolorna har som regel tillkom m it på initiativ av ideellt 
och pedagogiskt intresserade personer eller grupper. G enom  dessa sko- 
lors storre flexibilitet h ar de kunnat lansera en lång rad nya pedagogis
ka metoder, av vilka en stor del senare adopterats av det allm ånna skol
våsendet.

På grund av att de enskilda skolorna i allm ånhet har fårre elever ån 
de allmånnas, kan de enskilda skolorna bland annat genom en m era 
personlig handledning av eleverna hjålpa m ånga sådana, som annars 
inte skulle klara sig till goda resultat. D et gåller ofta sådana elever, som 
av en eller annan anledning icke kan anpassa sig vål i det allmånnas 
skolsystem.

Situationen for de enskilda skolorna år iogonfallande olika i de nor
diska lånderna, sårskilt D anm ark och Sverige synes utgora de verkliga 
kontrasterna i detta hånseende. I Sverige torde m an m ed fog kunna 
såga att vi lever i privatskoledodens tidevarv. U nder de två senaste de- 
cennierna, och sårskilt det senaste, har varje år ett okande antal privat- 
skolor nodgats nedlågga sin verksamhet, fråm st beroende på bristande 
stod från  statsm akternas sida. D e svenska skolm yndigheterna har tyvårr 
i alltm era otvetydiga ordalag deklarerat sin kallsinnighet infor idén om 
ett alternativ till det allmånnas skolor.

En utveckling som den i Sverige år sjålvfallet sårskilt beklaglig for ett 
antal m inoritetsgrupper, som av etiska, moraliska eller religiosa skål 
onskar vålja en annan skolform ån den som erbjudes i allm ånna skolor.

F or att de enskilda skolorna skall kunna verka och utgora det alter
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nativ for m edborgarna, som sarskilt en dem okratisk stat bor slå vakt 
om, måste ett i positiv anda verkande reellt stod från  det allm ånna fin
nas. Eljest blir valfriheten blott illusorisk. D en vanlige m edborgaren kan 
icke utnyttja dessa skolor, eftersom elevavgifterna okar i den m ån stats- 
stodet minskar.

Stodet från det allm ånna kan i princip utgå på två sått. D et ena såt- 
tet år att det allm ånna låm nar ekonom iskt bidrag efter vissa norm er 
direkt till skolan. D etta system anvånds till de få kvarvarande enskilda 
skolorna i Sverige.

En annan och enligt forbundets uppfattning låmpligare form  for det 
statliga stodet år att de elever, som våljer de enskilda skolorna med 
dess avgifter, får bidrag av det allm ånna till elevavgiften under forut- 
såttning att kostnaden per elev hårfor for det allm ånna understiger elev- 
kostnaden på m otsvarande undervisningsnivå och linje inom  den all
m ånna sektorn. A tt denna forutsåttning foreligger visar uppgifter, som 
forbundet erhållit från Stockholms skoldirektion. Enligt skoldirektio- 
nen utgjorde kostnaden per elev vid gymnasium, fackskola o. dyl. for 
år 1972 drygt 7 000 kronor, vilket belopp endast avser driftskostnader 
och således ej anlåggningskostnader, adm inistration o. dyl. M otsvaran
de belopp for en enskild jåm forbar skola hår dock inklusive alla kost
nader, utgjorde 3 000 kronor. Valet av enskild skola innebar således i 
dylika fall en ren besparing for skattebetalarna.

Den sistnåmnda principen for det statliga stodets utgående tillåmpas 
i Danm ark, dår denna fråga for ovrigt inte år av politisk art utan om- 
fattas av samtliga dem okratiska partier.

N år det gåller stodet från det allmånnas sida till de enskilda skolorna 
år det också vårt att fram hålla nodvåndigheten av att ett sådant stod 
icke forknippas med en ooverstiglig barriår av statlig byråkrati och 
kråvande adm inistrativ procedur, så att de enskilda skolorna trots allt 
inte kan tillgodogora sig stodet.

Svenska privatskolors riksfdrbund gjorde for några år sedan en un
dersokning om de enskilda skolornas stållning och situation i Finland, 
Danm ark, Norge, Våsttyskland, N ederlånderna, Frankrike, Schweiz, 
Qsterrike, Storbritannien, C anada och USA. Undersokningen har till- 
gått så att forbundet tillstållt skolor, skolm yndigheter och skolorganisa- 
tioner i dessa lånder en enkåt med konkret stållda frågor i detta hånse- 
ende. Som resultat av enkåten inkom ett rikhaltigt och om fattande m a
terial, vilken utvisade att situationen for det enskilda skolvåsendet i 
Sverige avgjort år såmre ån i något av de undersokta lånderna och un 
dersokningen bekråftar, som ovan antytts, att sårskilt Sverige och D an
m ark utgor kontraster såvitt avser de enskilda skolornas stållning som 
exisiens- och utvecklingsbetingelser.

På grund av vad ovan anforts och den for de enskilda skolorna i Sve
rige odesdigra utvecklingen till men for m edborgarnas mojlighet att
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kunna vålja alternativa skolarrangorer vill styrelsen for Svenska Privat- 
skolors Riksforbund uttrycka sitt varm a stod for de i medlemsforslaget 
angivna synpunktem a och ansluta sig till den dari angivna rekommen- 
dationen.

I  syfte att fram ja frågans vidare snara utveckling står forbundets sty
relse gåm a till forfogande for personliga kontakter m ed N ordiska rådets 
presidium och kansli.

Stockholm i m ars 1974

Styrelsen for 
Svenska privatskolors riksforbund

K. Lahnborg
Ordforande
Rektor
Broderna Påhlmans handelsinstitut

I. Lillieroth
V. ordforande 
Rektor
Kopings tekniska institut

U. Lindblom
Sekreterare, 
styrelseledamot 
Såterglåntans våvskola

K. H olm qvist 
Rektor
Filip Holmqvist handelsinstitut

D e enskilda låroverkens forbund:

Forslagsstållam a har enligt forbundets mening avgivit ett val under- 
byggt forslag och pekat på ett antal principiellt viktiga argum ent for 
ett bibehållande av existerande privatskolor och ett m ojliggorande av 
nya privata utbildningsinstitutioner.

En dem okratisk r'attighet. D et finns, sårskilt med hånsyn till den be
handling privatskolefrågan i Sverige fått, all anledning åberopa dekla- 
rationerna om de månskliga råttigheterna 1948 och tillåggsprotokollet 
1952 till europakonventionen om dessa råttigheter. D et år, som fo r
slagsstållam a påpekar, åven ett socialt jåm likhetskrav, att den allm ånt 
erkånda månskliga råttigheten att fritt få  vålja undervisningsform och 
skola icke skall vara forbehållen m ånniskor m ed hoga inkomster. I 
argum entationen m ot privatskolom a i Sverige har aldrig anforts, att 
deias undervisning skulle vara såmre ån de allm ånna skolom as, eller 
att de skulle erbjuda en olåmplig skolmiljo. Tvårtom  har i regel den 
lugna och harm oniska miljon och de goda resultaten erkånts. M en då 
har i stållet det argum entet anforts, a tt eftersom icke alla bam  kan 
kom m a i åtnjutande av privatskolom as fordelar, icke heller ett m indre 
antal barn genom en ekonomisk insats från  foråldram a skulle kunna 
kopa sig tilltråde till dessa skolor. M ot detta resonem ang torde m an 
kunna anfora, a tt det i ett dem okratiskt samhålle borde stå varje 
medborgare fritt a tt ha sin egen prioritering betråffande anvåndandet 
av sina egna ekonomiska resurser.
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Bor enskild skolarrangor tillåtas? D et synes undertecknat forbund 
klart, a tt sam hållet har som en våsentlig uppgift a tt overvaka, a tt varje 
barn får en så god grundutbildning som mojligt och att alla barn dårvid 
skall ha lika chanser. Likaså bor staten faststålla låroplaner och over
vaka undervisningens och utrustningens kvalitet. Men det år icke alls 
givet, att stat eller kom m un skall med m onopolrått vara arrangor till 
samtliga skolor i landet. Enskilda huvudm ån, t. ex. stiftelser eller p ri
vatpersoner, bor åven tillåtas och bor efter låmplig kvalitetsprovning 
kunna erhålla allm ånna bidrag, så att skolan blir tillgånglig åven for 
personer med små eller m edelstora inkomster. En monopolisering och 
alltfor stark centralstyrning av skolan m edfor alltid en risk fo r att sko
lan kan kom m a att anvåndas som ett politiskt instrument. D et våxande 
slåktets undervisning skall till målsåttning och innehåll icke goras be
roende av den for tillfållet hårskande politiska ideologin.

Några ekonom iska synpunkter. I medlemsforslaget påpekas, att de 
privata skolorna icke utgor en ekonomisk belastning for samhållet utan 
snarare en besparing av allm ånna medel. I detta sam m anhang kan från 
svensk sida fram foras, att Skoloverstyrelsen i sina forslag till anslags- 
åskanden for budgetåret 1974/75 anger driftskostnaderna i kronor per 
elev och år under 1973/74 for olika skolform er (ASO specialnummer, 
augusti 1973, s. 59):

Skolform Stat Kommun Summa
G rundskolor 4 100 3 300 7 400
Gymnasieskolor 6 100 3 800 9 900
Privatskolor* 4 400 — 4 400

* Hårtill kommer kommunbidrag (i Stockholm 600) och elevavgifter (i Stock
holm 1 050).

Aven om ovannåm nda kostnader icke utan vidare år helt jåm forbara 
med varandra, finns det i Stockholm andra undersokningar, som visar, 
att varje elev i en privatskola kostar skattebetalarna avsevårt mindre 
i driftskostnader ån en elev i en kom m unal skola.

De enskilda låroverkens forbund skulle med stor tillfredsstållelse se, 
att N ordiska rådet ville antaga det m edlem sforslag som nu foreligger.
De senaste åren har i Sverige som ett resultat av statliga och kom m u
nala beslut ett antal allm ånt ansedda och uppskattade privatskolor, 
som i flera fall verkat som pionjårskolor sedan forra århundradet, 
tvingats lågga ned sin verksam het och ytterligare några kom m er inom 
en snar fram tid a tt upphora, om icke en åndring sker i policyn mot 
dessa skolor. V åren 1973 fattades i riksdagen och i Stockholms kom- 
munfullm åktige med mycket knapp m ajoritet sådana beslut i bidrags- 
frågorna, att Stockholms privatskolor av såvål allm ånbildande som 
yrkesforberedande typ kom m er att praktiskt taget utraderas. Forslags-
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stållarnas ord om en utbyggnad av det privata utbildningsvasendet låter 
dårfor m ed de svenska erfarenheterna som bakgrund något utopiska, 
men forslaget tilistyrkes i sin helhet.

Stockholm den 28 februari 1974

F or
De enskilda låroverkens forbund

Lennart Silfverberg 
Ordforande

Karl-Gustav K okeritz  
Vice ordforande

Svenska privatskolors elevforbund:

Vi ar overtygade om att privatskolom a aven i fortsåttningen kom 
m er att ha stor betydelse for utbildningen i Sverige och bitråder dårfor 
till fullo det forslag som tillstållts oss for yttrande.

Stockholm den 25 februari 1974

Svenska privatskolors elevforbund

Hans Grillhammar 
Ordforande

Riksforbundet kristen fostran (RKF):

------------ oversander jag på uppdrag av Riksforbundet kristen fostran
och Sam rådsgruppen fo r kristna skolor bifogade prom em oria, som på 
vår anm odan utarbetats av hovråttsrådet K.-G. Lindelow, Lund (.se B i
hang).

U tover vad som anfors i prom em orian bor det påpekas att sedan
1971 m ålm edvetna forsok gors att driva fria kristna skolor (har ej 
trycki). En av de i broschyren nåm nda skolorna, nåm ligen den i Vet- 
landa, har tilis vidare tvingats lågga ner verksamheten på grund av 
ekonomiska svårigheter.

Gem ensam t fo r de tre ovriga skolorna år a tt eleverna åtnjuter de av 
kom m unen bekostade skolsociala form ånerna, dvs. fria skolmåltider 
och lårom edel sam t fri skolhålsovård. Ingen av skolorna har någon 
form  av kom m unalt eller statligt bidrag. —  En redogorelse for Vasa- 
skolans anstrångningar a tt erhålla kom m unalt bidrag eller statsbidrag 
till lårarlonem a ber vi a tt få  oversånda senare. —  Obligatoriska elev- 
avgifter forekom m er inte, u tan  skolornas verksamhet finansieras helt 
genom frivilliga gåvor. A ntalet elever år vid Vasaskolan 53, vid Ore- 
bro-skolan 14 och vid Orkelljunga-skolan 24. Skolforeningarna i Ore- 
bro  och Orkelljunga betalar reducerad lon till sina lårare m edan lårar-
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na vid Vasaskolan har full lon. Enligt de uppgifter som Samrådsgrup- 
pen for kristna skolor fått får lårarna vid de privata skolorna num era 
generellt tillgodoråkna sig tjånstgoringspoang darest de h a r foreskriven 
kompetens fo r tjånsten.

Som fram går av prom em orian har den svenska riksdagen steg for 
steg gjort det svårare for privatskolorna a tt existera. Till bilden hor att 
den skattepolitik som fors driver personalkostnaderna i hojden. F or 
skolor utan statsbidrag galler detta aven lårarlonerna. Foljden blir att 
privata skolor, fram st skolor utan statsbidrag och internatskolor, drab
bas av kostnadsstegringar som år betydligt storre ån vad som mot- 
svarar den allm ånna inflationen.

Form ellt har stiftelser och andra sam m anslutningar rå tt att starta 
och driva friskolor dårest dessa uppfyller de krav som skollagen ståller 
och skolstyrelserna dårm ed kan ge sitt godkånnande. I  fyra interna- 
tionella konventioner tillforsåkras också foråldrar/m ålsm ån ratten  till 
annan undervisning for sina barn ån den sam hållet erbjuder. D et måste 
betecknas som oråttfårdigt och orimligt att genom ekonomisk politik 
och beslut på kom m unal nivå —  det sista syftar på O rebro-fallet —  
såtta gållande lagar och konventioner u r spel eller i varje fall gora er- 
kånda månskliga råttigheter till form åner som kan utnyttjas endast av 
dem som har stor inkomst. G enom  att inte ta  u t avgift av foråldrarna 
har huvudm ånnen fo r de kristna skolorna lyckats forhindra a tt dessa 
blir skolor for rikem ans barn. M en det år verkligen inte någon prydnad 
fo r det svenska samhållet a tt detta m åste ske helt på grundval av en- 
skilda m ånniskors uppoffringar och detta samtidigt m ed a tt elevernas 
foråldrar som skattebetalare fullgor sina skyldigheter m ot det allm ånna 
skolvåsendet.

D et år uppenbart a tt pluralism en i det svenska sam hållet alltm er går 
i dagen. A tt då samtidigt forstårka stråvandena m ot ett samhålleligt 
skolmonopol år helt orimligt och kan bara leda till okade spånningar i 
samhållet.

N år det gåller undervisningens frihet kan fråm st D anm ark, m en i hog 
grad åven N orge, tjåna som forebild fo r andra lånder. D et år vår for- 
hoppning att N ordiska rådet skall visa sig vilja och kunna vårna om 
denna grundlåggande månskliga fri- och råttighet i alla de nordiska 
lånderna.

Lundsberg, Storfors den 9 januari 1975

P å uppdrag

Thorwald H olm strom  
Informationssekr. i RKF

8— 750230. Nordiska rådet. Supplementband
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BJHANG

PM angående statsbidrag till skolvåsendet i Sverige

( Uppråttad av hovråttsrådet K .-G . Lindelow, Lund)
Enligt kungorelsen om statsbidrag till driftkostnader for det allm ån

n a  skolvåsendet (svensk forfattningssam ling 1958: 665) åger kom m un  
få statsbidrag for

a) driften av grundskola och praktisk lårarutbildning vid grundskola
b) avloning av skoldirektor och bitr. skoldirektor.
Bidrag till driften utgår som allm ånt driftbidrag och beråknas med 

hånsyn till antalet i foreskriven ordning inråttade tjånster som rektor, 
studierektor och lårare.

D et allm ånna driftbidraget utgår med bidragsunderlaget (årslonebe- 
loppens summa) minskat med en kom m unandel som beståmts enligt 
13 § efter kommunens hyresgrupp och som utgor en m indre del av Io
nen.

Till kostnaderna for avloning åt skoldirektor och bitr. skoldirektor 
u tgår statsbidrag med 79 % av årslonebeloppet.

Om statsbidrag till avgifter enligt forsåkring for tillåggspension gal
ler sårskilda beståmmelser.

Statsbidrag till kostnad fo r avgift enligt forordningen om allmån 
arbetsgivaravgift utgår m ed viss procent av ovriga statsbidrag enligt 
ovannåm nda kungorelse (1973: 4 %).

Statsbidrag utgår, utom  till kommun, i vissa sårskilda fall åven till 
enskilt bedriven undervisning nåmligen

1. yrkesinriktad utbildning, dels till vissa sårskilda skolor for sådan 
utbildning, dels som ett allm ånt bidrag till driften av enskild yrkes- 
utbildning (anslag budgetåret 1972— 73 25 572 000 kr.; forslag budget
åre t 1973— 74 22 891 000 kr.)

2. driften av riksinternatskolor (anslag budgetåret 1972— 73
11 399 000 kr., forslag budgetåret 1973— 74 8 484 000 kr. avseende 
G rånnaskolan, Sigtunastiftelsens hum anistiska låroverk och Sigtunasko- 
lan (verksamheten vid riksinternatskolan i Viggbyholm upphorde vid 
utgången av juni 1972)

3. driften av vissa privatskolor (anslag budgetåret 1972— 73 
17 080 000 kr., forslag budgetåret 1973— 74 14 983 000 kr.

F or riksinternatskolom a gåller kungorelsen om riksinternatskolor 
(SFS 1970: 333, åndrad 1971: 345) och vissa delar av privatskolestad- 
gan (SFS 1967:270, om tryckt 1971:259, åndrad 1972:90). Statsbi- 
draget utgår till skolverksamheten enligt samma grunder som till kom 
m unal gymnasieskola; detta gåller åven den del som avser grundskolan. 
F o r grundskoledelen utgår också bidrag till resurstim m ar och till fritt 
valt arbete enligt beståm melserna for grundskola. D årutover utgår stats
bidrag till foreståndare och fritidsledare sam t f5r skolhålsovård. V idare 
utgår tillågg som m otsvarar lonekostnadspålågg. F or elev som har 
utlandssvenska foråldrar utgår statsbidrag till kostnaden fo r skolgång 
och skolm åltider med belopp som gåller for m otsvarande ersåttning 
vid kom m unal samverkan på skolvåsendets område.

Organisationskom mittén for riksinternatskolor avgav 14.1.1972 for- 
/
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slag om riksinternatskolornas organisation på kort sikt. Den foreslog 
också en forstårkning av elevvården vid skolorna och skulle återkom- 
m a med långsiktigt forslag sam t i frågan om  inråttande och lokalise
ring av rikselevhem.

5.5.1972 (med åndring 16.6.1972) forordnade Kungl. M aj:t a tt vid 
riksinternatskolorna fick under låsåret 1972— 73 finnas gymnasieskolor 
med vissa linjer sam t vid Sigtunastiftelsens hum anistiska låroverk åven 
grundskola med mellan- och hogstadium. Forhållandena år alltjåm t lik- 
artade.

Bidrag till driften av vissa privatskolor utgår till vissa av Kungl. 
M aj:t i skilda beslut angivna privatskolor. F o r dessa skolor gåller pri- 
vatskolestadgan (SFS 1967: 270, om tryckt 1971: 259, åndrad 1972: 90). 
Statsbidraget utgår enligt kungorelsen om statsbidrag till vissa privat
skolor (SFS 1964: 137, om tryckt 1971: 350) m ed 60 % av ett bidrags- 
underlag, om fattande kostnader for avloning for rektor, studierektor och 
lårare. Kungl. M aj:t kan dock besluta om hogre statsbidrag. F or når- 
varande (1974) uppgår bidraget till i genom snitt 87 % av skolornas bi- 
dragsunderlag. I statsbidraget ingår dock kom pensation for arbetsgivar- 
avgiften till staten, som betråffande kom m unala skolor ligger utanfor 
det allm ånna driftbidraget. Statsbidrag utgår åven till avgifter till ATP 
och till hålsovården; huruvida dessa statsbidrag år inråknade i ovan- 
nåm nda 87 % har ej kunnat utronas.

For Restenåsskolan gåller sårskilda regler. Enligt beståm melser av 
Kungl. M aj:t 11.5.1973 utgår till grundskolans hogstadium  sam t under 
vissa forutsåttningar bidrag till gymnasiedelen. Bidraget utgjorde 1972 
— 73 endast 6: 50 kr. per elev och dag av låsåret m en hojdes for kom 
mando år till 8 kr., också det otillråckligt.

Genom bl. a. statsverksproposition 1973 strops bidragen till privata 
skolor ytterligare. Skoloverstyrelsen (SO) har i sina petita lydigt funge- 
ra t som initiativtagare hårtill.

Strypningen finner uttryck i bortfall av skolor med statsbidrag och i 
ett trots inflation minskat statsbidrag.

M edan bidraget till driften av vissa privatskolor gav en utgift budget
året 1971—-1972 fo r staten om 16 288 505 kr. var anslaget 1972— 1973 
17 080 000 kr. men forslaget till statsverkspropositionen 1973 for bud
getåret 1973— 74 endast 14 983 000 kr. trots en autom atisk lonc- och 
prisom råkning uppåt inråknad m ed 667 000 kr.

Internatskolan Solbacka låroverk anm åldes av SO i dess petita skola 
avvecklas vid utgången av låsåret 1972/73.

M ariannelundsskolan  anholl i skrivelse 1.2.1972 om forbåttradc 
statsbidrag men nodgades till foljd av statsm aktem as kallsinnighet av- 
veckla verksam heten redan vid utgången av juni 1972.

Restendsskolan  (i kristen regi) anholl i skrivelse 15.2.1972 att bli 
inordnad bland de s. k. riksinternatskolorna och dårigenom få okat 
statsbidrag. A lternativt anholl skolan om bidrag enligt kungorelsen 
(1964: 1937) om statsbidrag till vissa privatskolor. SO var negativ till 
båda alternativen och tillstyrkte endast oforåndrade grunder, speciella 
och lagre for skolan ån for andra (6: 50 kr. per elev och dag av låsåret). 
Departem entschefen delade SO:s uppfattning; dock tillade han: ” Jag 
ar for nårvarande (understruket hår) inte beredd att råkna upp stats
bidraget till skolan” .

Hiiglandsskolan och Ahlstrom ska skolan  (båda i Stockholm) begårde 
på ett tidigt stadium overlåggningar med Stockholms skoldirektion om
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skolom as kommunalisering; overlåggningar hade påborjats 1972. Som 
ett extra påtryckningsmedel fo r skolom as upphorande som privata skolor 
beråknade SO i sina petita ej bidrag till dessa skolor fo rrån  1973/74.

1973 anm ålde chefen fo r utbildningsdepartem entet i statsverkspro- 
positionen, a tt han avsåg a tt foreslå Kungl. M aj:t a tt statsbidrag ej lång- 
re skall utgå om  kom m un, dår privatskola m ed statsbidrag år belågen, 
beslutar aw eck la  m otsvarande kom m unala bidrag till skolan. Statsbi- 
draget bor, anforde statsrådet, aw eck las successivt. —  K om m unens be
slut b lir alltså utslagsgivande fo r statsbidraget. H årigenom  overvåltrar 
de statliga politikem a ansvaret på kom m unen. I  det fo r kom m unerna 
kårva ekonom iska låget under 1970-talet, m ed bl. a. påtvingat stopp 
fo r hojning av kom m unalskatten, var kom m unerna benågna att på grund 
av bidragets konstruktion inte ge kom m unbidrag till privata skolor utan 
overfora dem och dess elever till kom m unala skolor for a tt på så sått 
oka statsbidraget till kommunen.

1973/74 fick foljande privatskolor statsbidrag:

Externatskolor:

Stockholm:
Beskowska skolan 
F ranska skolan 
Palm grenska skolan 
W hitlockska skolan

Goteborg:
Goteborgs hogre samskola 
Sigrid Rudebecks gymnasium

Internatskolor:
Fjellstedska skolan i U ppsala 
Lundsbergs skola i V årm land

Inom  grundskolan u tgår bidrag till driften for budgetåret 1973/74 
m ed 4 011 000 000 kr. U r bidraget u tgår åven vissa belopp till fol
jande enskilda skolor på grundskolestadiet:

1. Estniska grundskolor, enl. SO:s forslag 461 000 kr.
2. Kristofferskolan i Stockholm, enl. SO:s forslag 1 825 000 kr.
3. Hillelskolan i Stockholm, enl. SO:s forslag 367 000 kr.
Estniska grundskolor fanns 1973/74 i Stockholm (3 klasser på låg- 

och 3 på m ellanstadiet) och i G oteborg (1 låg- och 2 mellanstadie- 
klasser).

SO avstyrkte bidrag for dels estniska kompletteringsskolor, som fanns 
på 18 platser, fo r kom pletterande undervisning u tanfor skol tid i natio
nella åm nen till estniska elever i grundskolan, dels inråttande av hog- 
stadium  och av gymnasium.

Kristofferskolan, som arbetar enligt W aldorfpedagogikens principer, 
beråknades for 1973/74 h a  hogst 600 elever i 21 klassavdelningar, dår- 
av hogst 3 i årskursem a 10— 12.

SO avstyrkte anhållan om utokning av antalet klassavdelningar i års- 
kurserna 10— 12 och åven ansokan från  Jåm a-W aldorfskola om bidrag 
(82 elever i 5 undervisningsavdelningar år 1972).

Hillelskolan (1 klass av envar av årskursem a 1— 6 m ed 116 elever)
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for barn till fo rå ldrar m ed mosaisk bekånnelse fick statsbidrag med 
100 % av kostnadem a fo r Ioner och lårare och skolledare.

Departem entschefen ville 1973 i enlighet m ed SO:s m ening inte heller 
utoka de estniska skolorna eller K ristofferskolan och inte ge bidrag 
till andra W aldorfskolor —  det råckte m ed bidrag till en sådan experi- 
mentskola. K araktåristiskt fo r den fortsatta utvecklingen under de sista 
åren år den genom statsverkspropositionen 1973 av departem entsche
fen påborjade aw ecklingen via kom m unem a.

9.4.1973 beslot Stockholms kom m unfullm åktige aw eck la  kommunens 
bidrag till årskurs 1 av gymnasieskolan och årskurs 7 av grundskolan vid 
statsunderstodda privatskolor lasåret 1974/75 sam t vid årskurs 2 och 8 
låsåret 1975/76 och årskurs 3 och 9 låsåret 1976/77; detta skulle dock 
ej galla F ranska skolan.

Kungl. M aj:t beslot 11.5.1973 a tt statsbidrag for privatskolor, med 
undantag for F ranska skolan, inte långre skulle utgå for privatskolor 
i Stockholms kom m un, m ed viss avvecklingsordning i den takt Stock
holms kom m un beslutat enligt ovan.

Belysande fo r situationen år åven Restenåsskolans svårigheter att få 
okat statsbidrag. Skolan anholl 1973 a tt for 1974/75 få bidrag enligt 
kungorelsen om statsbidrag till vissa privatskolor, alternativt hojning till 
10 kr. per elev och dag av låsåret.

Kungl. M aj:t beslot 11.5.1973 bidra med 8 kr. per elev etc. SO for- 
ordade i petita 1973 oforåndrade bidrag for 1974/75. D epartem ents
chefen hade samma uppfattning i statsverkspropositionen 1974.

Departem entschefens forslag statsverkspropositionen 73 om aw eck- 
ling av statsbidrag till privata skolor i sam m a tak t som kom m unem a 
beslot aw eck la  skolorna foljdes upp av 1973 års riksdag. D enna beslot 
att statsbidraget till privat skola, m ed undantag for F jellstedska skolan 
och Lundsbergs skola, av rikskaraktår skulle successivt avvecklas om 
kom m un drog in m otsvarande kom m unala bidrag.

I Sverige utgår ytterligare bidrag till skolvåsendet, bl. a. till uppforan- 
de av skolbyggnader och till undervisningsmateriel inom  gymnasiesko
lan m. m.

Bidragsfloran år sålunda synnerligen utvecklad. I b jårt kontrast hår- 
till står den negativa behandling som de privata skolorna ront.
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Medlemsforslag
om fasta korrespondenter i de nordiska huvudstaderna från de natio
nella radio- och TV-boIagen

(Våckt av A im o  A jo , Tønnes M adsson Andenæs, Ilkka-Christian Bjork- 
lund, G ylfi P . Gislason, Jørgen Peder Hansen, D em m us Hentze, Elsi 
H etem åki och Grethe Lundblad)

A 417/k

B IL A G  A  1

Yttranden over medlemsforslaget 

D a n m a r k

Ministeriet for kulturelle anliggender:

------------Udenrigsministeriet har samtidig frem sendt det omhandlede
materiale til statsministeriet samt udenrigsministeriets presse- og kultur
afdeling, der er anm odet om at frem sætte eventuelle bem ærkninger over 
for nærværende ministerium.

U nder henvisning til ovenstående skal m an oplyse, at m an h ar m od
taget bem ærkninger fra  udenrigsministeriets presse- og kulturafdeling 
sam t fra  statsministeriet, der har indhentet en udtalelse fra  D anm arks 
journalisthøjskole. Nærværende ministerium har endvidere indhentet en 
udtalelse fra  Danm arks Radio.

På basis af disse udtalelser skal m an meddele, at man fra  dansk side 
er enig i ønskeligheden af en større dækning af det nordiske stof i radio 
og TV, f. eks. gennem udstationering af faste korrespondenter. D an
marks Radio har m ed beklagelse oplyst, a t m an næppe foreløbig vil få 
økonomisk mulighed for at gennemføre en sådan korrespondentord
ning, m en har i øvrigt henledt opm ærksom heden på, a t Nordvisions- 
sam arbejdet bl. a. om fatter daglige telefoniske nyhedskonferencer med 
tilbud om  vederlagsfri udveksling af nyhedsindslag til brug fo r de 
enkelte landes nyhedsudsendelser.

D et er i øvrigt ministeriets principielle opfattelse, a t det er D anm arks
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Radio’s opgave inden for ram m erne af sit budget at tage stilling til 
behovet for og placeringen af faste korrespondenter.

København, den 19. m arts 1974

P. m. v.
E. b.

/ .  Harder Rasmussen  
Eksp. sekr.

Dansk Journalistforbund:

—  -skal Dansk Journalistforbund udtale, a t forbundet naturlig
vis vil være sympatisk stemt over for placering af faste korrespondenter 
som foreslået, men at det efter forbundets opfattelse må være de 
respektive redaktionsledelser, som ud  fra en ren journalistisk vurdering 
afgør, i hvilket omfang der skal placeres faste korrespondenter i de 
andre nordiske 'novedstæder.

Forslagets andet afsnit om i givet fald at lade det nordiske kultur
budget finansiere en sådan ordning finder forbundet ikke rimeligt ud 
fra  betragtningen, at det næppe vil være rigtigt, at statsinstitutioner 
trækker på de i forvejen knappe kulturfondsm idler.

København, den 23. januar 1974

F or D ansk Journalistforbund

V. Fleischer Michaelsen

F i n l a n d  

Trafikministeriet:

Oy Yleisradio Ab har sedan år 1966 haft en egen utsånd korrespon
dent for Skandinavien, vars stationsort år Stockholm. Som korrespon
dentens m edhjålpare fungerar aktiva free lance-arbetare i Kopenham n, 
Oslo och Stockholm. I Reykjavik har bolaget en kontaktperson, vars 
tjånster anlitas i sam band med de storsta nyhetshåndelserna.

Tyngdpunkten for korrespondentens och free-lancernas verksamhet 
ligger vid rapportering for radions och televisionens nyhetsredaktioner.

Av ekonomiska skål har ej Oy Yleisradio Ab for nårvaranae mojlig- 
lieter att bygga ut sitt korrespondentnåt i N orden på det sått som 
foreslagits i medlemsforslaget, ehuru detta i princip vore onskvårt.

Helsingfors den 13 februari 1974

Esko Rekola  
K anslichcf
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Oy Yleisradio Ab:

Oy. Yleisradio AB har sedan år 1966 haft en egen utsand korrespon
dent for Skandinavien, vars stationsort Stockholm varit. Som kor
respondentens m edhjålpare arbetar fria m edarbetare i Kopenham n, 
Oslo och Stockholm. I Reykjavlk har bolaget en kontaktperson, vars 
tjånster kunnat anlitas i sam band m ed de allra storsta nyhetshandelser-

Tyngdpunkten for korrespondentens och de fria m edarbetarnas verk
sam het ligger vid rapportering for radions och televisionens nyhets- 
redaktioner.

Av ekonom iska skål anser Oy Yleisradio AB det fo r nårvarande 
inte mojligt att bygga u t sitt korrespondentnat i N orden på det satt 
som foreslagits, ehuru detta naturligtvis i princip vore onskvårt.

Helsingfors den 14 januari 1974

Oy Yleisradio Ab
Pekka Silvola

M atti Anderzén

Radio- ja televisiotoimittajinen liitto —  Radio- och televisionsredak
torernas forbund r.y.:

Radio- och televisionsredaktorernas forbund (RTRF) stoder varm t 
forslaget a tt in ratta fasta radio- och televisionskorrespondentvakanser 
i s å ra  nordiska grannlånders huvudståder.

E rfarenheterna av inform ationsutbytet mellan F inland och Sverige, 
dår Yleisradio Ab har en fast korrespondent stationerad i Stockholm, 
år positiva. D årem ot år inform ations- och program utbytet m ed de 
ovriga nordiska lånderna bristfålligt.

R TR F stoder dårfor det våckta forslaget inom  N ordiska rådet att 
inråtta fasta korrespondentvakanser i det nordiska grannlånderna. E tt 
forverkligande av detta forslag skulle bidra till a tt oka inform ations- 
sam arbetet mellan de nordiska lånderna vilket har en hog prioritet i 
RTR F:s program politiska målsåttning.

Helsingfors den 7 februari 1974

P å Radio- och televisionsredaktorernas forbunds vågnar 
Christian Sundgren

N o r g e

Kirke- og undervisningsdepartementet:

Kirke- og undervisningsdepartem entet har lagt saken fram  for N orsk  
rikskringkasting, som svarer:
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Norsk rikskringkasting har nå i vel ett år hatt en fast korrespondent i 
Stockholm, vesentlig med sikte på Radio. Vi er tilfreds med utbyttet og 
vil fortsette å ha en m edarbeider plassert der. H an holder oss også in
form ert om aktuelle kringkastingsspørsmål i Sverige.

O ppm untret av det gode resultat har vi drøftet muligheten for en til
svarende stilling i København, og er av Kringkastingsrådet anbefalt å  gå 
til dette skritt. D et er på det nåværende tidspunkt umulig å si noe mer, 
et eventuelt forslag i denne retning vil i tilfelle bli tatt med i kringkas- 
tingens budsjettforslag for 1975.

Vi har til nå ikke vært inne på tanken om korrespondenter også i 
de øvrige nordiske land.

A lternativet til slike korrespondentstillinger er utsending av med- 
arbeidere til nabolandene. D ette har i de siste år skjedd i voksende om 
fang, både i Radio og Fjernsyn, og vi har i begge nyhetsavdelinger 
fått eksperter som er meget fortrolige med forholdene i de nordiske 
land. Dekningen av nabolandene blir neppe m erkbart svakere om en 
velger denne arbeidsmåten. D et vil være praktiske hensyn mer enn 
kvaliteten av dekningen som blir avgjørende for valget. Vi antar at 
Norsk rikskringkasting selv vil være i stand til å bestride utgiftene, der
som vi finner opprettelsen av slike korrespondentstillinger hensikts- 
messige.

I tillegg til dette kan vi slå fast at sam arbeidet mellom de nordiske 
lands kringkastinger er meget godt, både i Radio og Fjernsyn, såvel 
når det gjelder nyheter som aktuelle kom m entarer.

Kirke- og undervisningsdepartementet viser til dette svaret.

Oslo, 4. m ars 1974

Etter fullm akt 

E. Skadsem
0 .  O. Dahl

Kringkastingsforeningen:

Kringkastingsforeningens prinsipielle syn er at dette må være et 
spørsmål de enkelte radio- og TV-selskaper selv m å ta  stilling til på 
fritt journalistisk grunnlag, og at de også selv må bestride eventuelle 
utgifter til slike korrespondenter.

Forøvrig ser vi selvfølgelig positivt til at det blir gitt god nyhetsdek- 
ning fra andre nordiske land.

Oslo, 11. mars 1974

R o lf Johnsen 
Formann

Norsk journalistlag:

Norsk journalistlag stiller seg positivt til en utbygging av den gjen- 
sidige inform asjon i N orden ved at de nasjonale radio og TV-selskaper 
får korrespondenter i de andre nordiske land. På den annen side mener
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vi at det m å være den redaksjonelle ledelse i seiskapene som på journa
listisk grunnlag selv i siste omgang m å vurdere hvor og i hvilken ut- 
strekning m an skal plassere korrespondenter i utlandet.

Vi kan ikke se at der er en naturlig oppgave å bidra til finansieringen 
av en slik ordning over det nordiske kulturbudsjett. D et ville i så fall 
reise spørsmålet om en delfinansiering også fo r korrespondenter i ny- 
hetsbyråer og aviser over det samme budsjett. Hvis ikke vil m an få 
en uheldig forfordeling av kringkastingsselskapene i forhold til andre 
nyhetsmedia.

Oslo, 13. desember 1973

N orsk journalistlag

Trygve M oe  
Form ann

S v e r i g e  

Sveriges radio (SR):

M edlemsforslaget utgår från  en redovisning av programutvåxlingen 
de nordiska lånderna emellan sådan den foreligger i den av de nordiska 
radiochefem a foranstaltade undersokningen ”TV-Radio i N orden” 
(1972). Bland tiotalet skisserade m odeller for utvidgat nordiskt rund- 
radiosam arbete fanns dår en, ”modell J ” , som bland annat just pekade 
på mojligheten av fast stationerade nordiska korrespondenter.

De nordiska nyhetsinslagens om fång

M edlemsforslaget anger antalet inslag i det nordiska radio- och TV- 
utbytet som "m inim alt” . ”TV -radio i N orden” undviker i sin redovis
ning att gora några generella stållningstaganden, men kan i sitt studium 
av nordvisionsutvecklingen notera ”en tydlig tendens till stagnation 
med en reell tillbakagång hotande nåra” (s. 70).

Av Sveriges båda TV -kanaler har den ena redan i sin allm ånna p ro 
gram forklaring givit ett starkt eftertryck åt behovet av nordiska inslag. 
De ligger i prioriteringen redan på tredje plats. Den andra TV-kanalen 
har m arkerat en m er allm ånt internationell linje i sin profilering. Båda 
år inriktade på en effektivisering av program utbytet, men påståendet 
att det skulle vara minimalt år felaktigt, åven i fråga om aktualitets- 
programmen. Inte heller i ljudradions kom m enterande nyhetsservice år 
nuvarande nordiska rapportering underdim ensionerad.

Aven om den nordiska nyhetsutvåxlingen fo r Sveriges radios del så
lunda bedoms ha ett på det hela taget rimligt omfång, finns det sam
tidigt onskemål om att gora inform ationen i stort rikhaltigare. Aktiva 
forberedelser pågår i sikte att forverkliga andra av de fram lagda mo-
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dellerna for en expanderande sam nordisk radio och TV. M en liksom 
N ordiska m inisterrådet i uppdraget till sin TV-kom m itté fo rordat p rak
tiska åtgårder som inte begrånsar rorelsefriheten for de nationella radio- 
och TV-foretagen och deras olika redaktioner, m edverkar Sveriges radio 
inom ram en for det nordiska radio- och TV -sam arbetet till en syste
m atisk breddning, fordjupning och okad attraktivitet i fråga om pro- 
gram utbytet. K onkreta och genom gripande forslag i denna riktning har 
just fram arbetats.

I fråga om nyhetsinslag har en viss okning redan skett. Fluktuatio- 
nerna år dock påtagliga, såsom når ett norm alt underrepresenterat land 
som Island periodvis intensivbevakats och dom inerat det nordiska ut- 
bytet till foljd av vulkanutbrott och fiskekrig.

Erinringar m ot fasta korrespondenter

Just fluktuationem a i nyhetsintresset m edverkar till en tveksamhet 
infor så statiska arrangem ang som fasta korrespondenter. Aven med ett 
okat inslag av nordiska aktualiteter måste Sveriges radio gora den be- 
domningen att korrespondenterna for dess del skulle bli norm alt under- 
sysselsatta. Å andra sidan kråver ofta en fokusering av intresset till ett 
land under viss tid sårskilda insatser.

Stockholm har snabba flygforbindelser med de andra nordiska hu- 
vudståderna med undantag av Reykjavik. Restiden år cirka en timme. 
D etta ger bl. a. den fordelen fram for stationerade korrespondenter att 
håndeiser och evenemang utanfor det vanliga, kan bevakas av utsånda 
specialister, från fall till fall, politiska, ekonomiska, kulturella, tekniska 
o. s. v., vilket år ågnat att fordjupa meddelelsen och gora den attrakti- 
vare. D anm ark TV-bevakas for ovrigt m ed fordel av Sveriges radios 
M alm o-redaktion. M ed F inland och N orge finns vidare ett slags 
kontinuerlig rapportering såkrad med hjålp av m edarbetare som stållts 
till forfogande av respektive lånders radioinstitutioner.

E tt avgorande hinder for Sveriges radio a tt ansluta sig till tanken på 
en genom ford placering av korrespondenter i de nordiska huvudståder- 
na år emellertid det faktum  att andra liknande behov gor sig så mycket 
starkare gållande. Rapporteringen från  vissa utom nordiska och utom- 
europeiska lander och vårldsdelar år så otillfredsstållande att m an med 
skål kan tala om vita flåckar inom nyhetsrapporteringen i radio och 
TV. I den m ån nyhetstjånsten kan forstårkas finns det starka skål att 
prioritera dessa behov.

Dårtill kommer for nårvarande den ekonom iska situationen for Sve
riges radio som inte mojliggor okade insatser i programverksamlreten.

Allt nordiskt sam arbete torde forr eller senare gora den erfarenheten 
att det år vålbetånkt att råkna inte bara med de stora likheterna de nor
diska folken emellan, utan också m ed olikheterna. Behovet av nyheter
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från  grannlånderna finns overlag, men det skiftar starkt. (Se vidare 
N ordiska rådets undersokning ”Den nordiska allmanheten och det nor
diska sam arbetet’ N U  1973: 4).

Finansiering via den nordiska kulturbudget en

M edlemsforslaget har forutsett de ekonom iska svårigheterna for ra
dioforetagen att sjålva bekosta nordiska korrespondenter och foreslagit 
en eventuell delfinansiering via den nordiska kulturbudgeten.

Sveriges radio kan em ellertid inte finna det forenligt med villkoren 
for foretagets integritet att dess program tjånstem ån i sina anstållnings- 
forhållanden år beroende av medel u tanfor foretagets ansvarsområde.

Slutsats

Sveriges radio anser sig sålunda ej kunna tillstyrka åtgårderna i m ed
lemsforslaget. D et år angelåget att understryka a tt detta ej innebår nå- 
got avståndstagande från forslagets syfte, ett vidgat utbyte av inform a
tion de nordiska folken emellan. Tvårtom . D e praktiska åtgårder som 
nu seriost provas dels inom N ordiska ministerrådets TV-komm itté, dels 
inom det nu allt fastare organiserade nordiska radio- och TV-sam ar- 
betet, syns kunna fråm ja en utveckling som overensståmmer med ande- 
meningen i medlemsforslaget.

Stockholm den 13 februari 1974

Otto Nordenskiold

Publicistklubben:

------------- vill Publicistklubben som sin mening uttala, a tt klubben
gårna skulle se att medel stålls till forfogande for en sådan verksamhet.

Stockholm den 16 februari 1974

Olle Petrini 
Ordforande

Svenska journalistforbundet:

Svenska journalistforbundet har i och for sig ingenting att invånda 
m ot att fasta korrespondentplatser inråttas i de nordiska huvudståder- 
na. Forbundet år principiellt for att det nordiska nyhets- och program- 
utbytet våxer. D et m åste em ellertid vara respektive radio- och TV-fore- 
tag som sjålva avgor på vilket sått och i vilken om fattning de vill satsa 
tillgångliga resurser på fasta korrespondenter i N orden. D etta avgoran- 
de måste ske u tifrån ren t journalistiska principer.
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Svenska journalistforbundet ståller sig tveksam t till a tt den nordiska 
kulturbudgeten skulle kunna bidra till finansiering av de fasta korre- 
spondenterna. Skulle sådant bidrag kom m a till stånd får det under inga 
om ståndigheter innebåra att bidragsgivarna ges något som helst infly- 
tande over korrespondenternas anstållningsforhållanden eller program- 
verksamhet.

Stockholm den 2 april 1974

Svenska journalistforbundet 

Osten Johansson
Lars E. Rabenius

B IL A G A  3

I efterhånd inkomna yttranden

D a n m a r k

Statsministeriet:

Statsministeriet har gennem rigsombudsm anden på Færøerne m od
taget den i fotokopi vedlagte skrivelse af 27. januar 1975 fra Færøernes 
landsstyre bilagt skrivelse af 24. januar 1975 fra  den færøske radio, 
U tvarp Føroya, vedrørende medlemsforslag sag A 417/k om faste 
korrespondenter i de nordiske hovedstæder fra  de nationale radio- og 
TV -foretagender (se nedan).

Det frem går heraf, at en økonomisk støtteordning på nordisk basis vil 
være af stor betydning for den færøske radios planer om ansættelse af 
deltidskorrespondenter i de nordiske hovedstæder, og at Færøernes 
landsstyre anbefaler, at der ydes støtte dertil.

M an skal anm ode om, at Nordisk Råds kulturudvalg m å blive gjort 
bekendt m ed landsstyrets og den færøske radios skrivelser m ed henblik 
på sagens behandling under rådets forestående session.

D et tilføjes, at statsministeriet fo r sit vedkom m ende kan anbefale, at 
der af midler, der m åtte blive stillet til rådighed fo r en korrespondent
ordning, ydes støtte til U tvarp Føroya.

København, den 14. februar 1975

P. m. v.
E. b.

Inger Skydsgaard  

Fuldmægtig
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Føroya landsstyri:

H oslagt følger til videre foranstaltning ansøgning fra  O tvarp Føroya 
til Nordisk R åd (se nedan) om økonomisk støtte til oprettelse af særlige 
korrespondentstillinger i de nordiske hovedstæder med landsstyrets 
bedste anbefaling.

Eftersom  kulturudvalget skal behandle det i ansøgningen nævnte fo r
slag under sessionen i Reykjavik i næste m åned haster sagen meget, 
hvorfor hr. rigsombudsm anden anmodes om at ekspedere sagen videre 
så vidt muligt omgående.

Torshavn, den 27. januar 1975

Ddnjal P. Danielsen
J. Ellendersen

O tvarp Føroya:

U nder henvisning til a t kulturudvalget under sessionen i Reykjavik i 
næste m åned skal behandle et forslag om, at der af Nordisk Råds kul
turbudget ydes økonomisk støtte til de nordiske radiofonier, til op
rettelse af særlige korrespondentstillinger i de nordiske hovedstæder, vil 
den færøske radio, O tvarp Føroya, gerne blande sin røst i koret af dem, 
der har haft sagen til udtalelse.

D et er klart, at med den geografiske beliggenhed Færøerne har, er det 
af meget stor betydning, at U tvarp Føroya er i stand til a t formidle 
nyheder og kom m entarer fra  hovedstæderne i Skandinavien. D ette krav 
styrkes yderligere af, a t årsbonnem entet for en telexlinie København—  
Færøerne er ca. 72 000 kroner. M ed det budget U tvarp Føroya har, har 
m an ingen mulighed for at dække sig ind ad den kanal.

U tvarp Føroya prøver derfor i øjeblikket at bygge et net op af del- 
tidskorrespondenter i de nordiske hovedstæder, og vil i første omgang 
rekruttere korrespondenterne blandt studerende og andre, der er under 
uddannelse.

E n økonomisk støtteordning fra  Nordisk Råds kulturbudget ville på 
den m åde have meget stor betydning for denne plan.

Torshavn, den 24. januar 1975

U. v.

N . J. Arge
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Medlemsforslag
om samnordisk insats for forhindrande av skador genom giftiga laster 
i Ostersjon

( Våckt av Eric Carlsson, Finn Gustavsen, Sven Hammarberg, Lars Linde
man, Cecilia Nettelbrandt, Arne Nilsen och Carl O lof Tallgren)

B IL A G  A  1

Yttranden over medlemsforslaget 

N ORDF O RSK, miljo vårdssekre tariatet:

A 419/s

Ostersjon ar som bekant ett utom ordenligt om tåligt ekologiskt system 
och redan nu  svårt belastad av olika slag av fororeningar. N O RD FO RSK  
har dårfor tidigare starkt understrukit vikten av alla sådana åtgarder 
som ar agnade att m inska tillforseln av fororeningar till ostersjoom- 
rådet. Senast skedde detta i N O RD FO RSK :s y ttrande over m edlem s
forslaget om forbud m ot utslåpp av avfal i Bottniska viken (A 411/s)1, 
i vilket fram holls att ett eventuellt forbud i linje m ed det foreslagna 
borde om fatta hela Ostersjon, icke blott Bottniska viken.

Då em ellertid N O RD FO RSK  verkar for att sam ordna teknisk-veten- 
skaplig forskning i de nordiska lånderna, faller de i medlemsforslaget 
anforda synpunkterna till storsta delen u tanfor N O RD FO RSK rs verk- 
samhets- och kompetensområde.

Om det som en foljd av medlemsforslaget blir aktuellt a tt utarbeta 
tekniska bestam melser fo r tillåm pning av den i forslaget nåm nda 
IM CO-konventionen och om hårvid en samnordisk insats bedoms vara 
onskvård, ståller N O RD FO RSK  gårna sina erfarenheter av nordiskt 
tekniskt-vetenskapligt sam arbete till berorda instansers forfogande.

Stockholm den 26 februari 1974

F or N O RD FO RSK
Sigvard Tomner 

Styrelsens ordforande
Nils M ustelin  

Miljovårdssekretariatets foreståndar

D a n m a r k

Miljøministeriet, miljøstyrelsen:

M an kan fra  dansk side i det hele være enig med forslagsstillerne 

1 Se Nordiska rådet, 22:a sess., Supplementband, s. 639.
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i det rejste medlemsforslag om  at frem m e bestræbelserne vedrørende 
forhindring af skader ved sejlads i Østersøen m ed giftige laster.

V edrørende de i medlem sforslaget om handlede 3 konkrete forslag 
kan oplyses:

ad 1: Rekom m andation om  at virke for international gennemførelse 
af den i London den 2. novem ber 1973 undertegnede IM CO-konven- 
tion om  forhindring af forurening af havet fra  skibe. D et skal i denne 
forbindelse oplyses, at den danske am bassadør i London den 15. januar
1974 på den danske regerings vegne har undertegnet den omhandlede 
konvention, og at arbejdet m ed udfærdigelsen af de nødvendige natio
nale, adm inistrative bestem melser herefter er påbegyndt m ed henblik 
på dansk ratifikation af konventionen. M an vil fra  dansk side stræbe 
imod en hurtig ratifikation for herved at bidrage til, at konventionen 
træder i k raft snarest muligt. (Konventionen træder ifølge sine bestem 
melser i kraft, når 15 stater, repræsenterende 50 % af verdenshandels- 
skibstonnagen har ratificeret).

D et kan endvidere tilføjes, at det i resolution nr. 2 som vedtaget på 
den internationale konference om havforurening i London fra  8. okto
ber til 2. novem ber 1973, hvori bl. a. D anm ark deltog, er anbefalet, a t 
konventionen snarest m uligt ratificeres.

ad 2. Rekom m andation om  i fællesskab a t udarbejde de tekniske 
og øvrige bestemmelser, der m åtte være påkrævet for konventionens 
anvendelse i Østersøom rådet. D anm ark vil i sam arbejde m ed de andre 
nordiske lande i den inden fo r IM C O ’s organisation etablerede M arine 
Environm ent Protection Com m ittee søge snarest at få  udarbejdet de 
nødvendige tekniske og øvrige bestemmelser i m edfør af konventionen, 
herunder de særlige bestemmelser som kræves fo r Østersøen som 
”special area” i henhold til konventionens annekser I, II  og IV. D et 
kan tilføjes, a t det første m øde i M arine Environm ent Protection Com 
mittee blev afholdt i London i dagene 4. — 8. m arts 1974.

D et skal yderligere anføres, a t da konventionen til beskyttelse af det 
m arine miljø i Østersø-området, se ad 3, indeholder IM CO-konven- 
tionens bestemmelser f. s. v. angår reglerne fo r ”special area” , og da 
det m å påregnes, a t Østersø-konventionen træ der i k raft fø r IM CO- 
konventionen, vil det være påkrævet, a t samtlige Østersølande sam 
arbejder ved udform ningen af de tekniske og øvrige bestemmelser, som 
er nødvendige for, at Østersøkonventionens regler kan opfyldes.

ad 3. Rekom m andation om  at søge international gennemførelse af 
ensartede bestemmelser for fartøjer, som trafikerer Østersøområdet. 
D anm ark har den 22. m arts 1974 i Helsingfors undertegnet konven
tionen om  beskyttelse af det m arine miljø i Østersøen, ved hvilken lej
lighed m an endvidere fra  dansk side har m edundertegnet en rekom 
m andation, hvorefter skibe fra  ikke-østersølande, der besejler Østersøen, 
opfordres til at følge de for dette om råde gældende regler til begræns
ning af havforurening fra  skibe, ligesom IM CO anmodes om at m od



A 419/s: Bilaga 1 241

tage en rekom m andation angående reglernes anvendelse af andre 
lande end Østersø-staterne.

København, den 28. marts 1974
P. d. v.

Karen W esterbye-Juhl

Rederiforeningen af 1895:

—  —  —  skal vi meddele, at vor bestyrelse har drøftet det frem sendte 
m ateriale, og at vi i øvrigt er i nøje samklang med de synspunkter, 
Danm arks Rederiforening (se nedan) har givit udtryk for i brev af 6. 
februar d. å. til Nordisk Råd.

København, den 21. februar 1974

Rederiforeningen af 1895 
Christen Hovgaard

Rederiforeningen for mindre skibe:

------------- skal vi herved meddele Dem, a t foreningen ikke ønsker at
fremsætte supplerende oplysninger til det frem sendte korrektureksem p
lar.

Vi kan kun støtte alle rimelige forsøg på at standse forurening uanset 
forureningskildens art.

Vestbjerg, den 16. april 1974
Rederiforeningen for m indre skibe 

A . Traunholm

Dansk Fiskeriforening:

------------- skal m an meddele, a t D ansk Fiskeriforening for sit ved
kom m ende fuldt ud kan tilslutte sig den heri optagne henstilling til 
regeringerne i D anm ark, Finland, N orge og Sverige.

Kobenhavn, den 25. april 1974

G. L. M ourier 
Kontorchef

Danmarks Havfiskeriforening har i skrivelse den 17 april 1974 for- 
klarat sig icke ha något att invånda m ot medlemsforslaget.

Danmarks Rederiforening:

---------- - a t  D anm arks Rederiforening kan tiltræde, at der virkes for
en hurtig gennemførelse af IM CO-konventionen af 1973, og at der på 
nordisk plan samarbejdes om udarbejdelsen af de bestemmelser, der er 
nødvendige, fo r at den nævnte konventions bestemmelser for så vidt 
angår "Special Areas” kan gennemføres for Østersøområdet.
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Punkt 3 er efter vor opfattelse ikke klart form uleret, men i vort 
vedlagte brev af 4. februar 1974 vil fremgå Danm arks Rederiforenings 
standpunkt til det foreliggende udkast til en konvention om beskyttelse 
af havm iljøet i Østersøen {se Bihang).

København, den 6. februar 1974

Danm arks Rederiforening 

Jens D eger bøl

BIHANG

Skrivelse till handelsministeriet i Danmark från Danmarks Rederi
forening angående utkast till konvention om beskyttelse af havmiljøet i 
Østersøen

I "International Convention for the Prevention of Pollution from  
Ships 1973” er Ø stersøom rådet blevet anerkendt som ”Special A rea” , 
hvorefter der i praksis vil komme til a t gælde to talt forbud mod ud 
tømning af enhver art olie og skadelige stoffer fra  skibe. Ved denne 
internationale aftale er der således sikret havm iljøet i Ø stersøom rådet 
fuld beskyttelse mod forurening fra  skibe, og Rederiforeningen m å 
derfor være af den opfattelse, at en Østersøkonvention, der om fatter 
skibsfarten, er overflødig.

Den foreslåede konvention vil, hvis den træder i kraft før IMCO- 
konventionen af 1973, hvad der jo er tilsigtet, alene binde de 7 Øster
sølande. D ette vil i sig selv forringe dens værdi og stille Østersølandenes 
skibsfart ugunstigt i konkurrencen med andre landes skibsfart. D et 
bemærkes, at certepartibetingelser, som om talt i resolution 1, der til
sigter, at ikke forpligtigede lande skal overholde Østersøkonventionen, 
er en urealistisk og betænkelig foranstaltning, som i givet fald kan 
være skadelig for danske interesser.

Rederiforeningen m å i øvrigt også anse det urealistisk at tro, at Øster- 
sø-landene inden IM CO-konventionen træder i kraft vil være i stand 
til a t etablere de modtageranlæg, der m å være en absolut forudsætning 
for, at begge konventionerne kan gennemføres.

Selv om Østersøkonventionens indhold med få undtagelser, som vi 
senere vil kommentere, ikke går videre end IM CO-konventionen af 
1973, vil den for skibsfartserhvervet i alle lande indebære administrative 
vanskeligheder, idet rederierne og skibsledelsen i de skibe, der sejler 
på havne i Østersøom rådet, for a t sikre sig, nødvendigvis m å sætte sig 
ind i konventionens bestemmelser. D et siger sig selv, a t særbestemmel
ser oprettet rundt om i verden fører til uoverskuelighed og usikkerhed 
for erhvervets udøvere og underm inerer hele ideen bag internationale 
aftaler og tankegangen bag ved udform ningen af bestemmelserne for 
”Special A reas” i IM CO-konventionen af 1973. Skibsfartsnæringen har 
derfor internationalt vendt sig m od nationale eller lokale særbestemmel
ser, der let kan få karakter af diskrimination.

D et eneste, der kan opnås ved Østersøkonventionen er, a t IMCO- 
konventionens bestemmelser muligvis kan sættes i kraft for Østersøen
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lidt tidligere, end tilfældet ellers ville blive. D er er ikke et rimeligt 
forhold mellem dette resultat og de fornævnte ulemper.

Hertil kommer, at en Østersøkonvention som den foreslåede ikke 
har en sådan balance, at den på rimelig måde beskytter Østersøen mod 
forurening. Konventionsforslaget lægger nemlig fejlagtigt hovedvægten 
på en begrænsning af skibsfartens forurening. Som alle sagkyndige ved, 
er forholdet det, at skibsfartens andel er meget lille i forhold til Øster
søens samlede forurening, og at Østersøen i øvrigt har været forbuds
zone for så vidt angår olie siden 1967.

På trods heraf er skibsfarten i Østersøkonventionen som også i 
IM CO-konventionen pålagt særdeles rigoristiske og om fattende regler 
og kontrolforanstaltninger, der vil få øjeblikkelig virkning fra  ikraft
trædelsestidspunktet, medens reglerne for forurening fra  landsiden frem 
står som henstillinger og målsætninger uden bestem te norm er og tids
frister og m angler to talt bestemmelser om gensidige kontrolforanstalt
ninger.

Endelig gør det forhold sig gældende, at konventionen for skibs
fartens vedkom mende vil indebære et helt unødvendigt adm inistrativt 
apparat, jfr. herved konventionens artikler 13, 14, 15 og 16; et apparat, 
der skal tage sig af spørgsmål, som i forvejen varetages af IMCO, 
som netop har oprettet en speciel ”forureningskom ité” hertil.

Til de enkelte af konventionens og de tilhørende resolutioners be
stemmelser har vi nedenstående bemærkninger:

A nnex IV
Vi kan ikke tiltræde, at der for passagerskibe stilles andre krav end 

de i IM CO-konventionen af 1973 indeholdte og heller ikke, at de 
træder tidligere i kraft.

D er kan i øvrigt ikke være nogen mening i, at skibene skal aflevere 
deres kloakafløb til land, før alle landene har gennem ført rensning af 
alt kloakvand.

Resolution 3
Vi må gå im od et krav om transportabelt DECCA-udstyr, dels vil det 

kunne medføre, at der rundt om i verden stilles krav om vidt forskelligt 
udstyr af den slags, dels indebærer det, a t der benyttes udstyr som om 
bordværende navigatører ikke er fortrolige m ed ved dagligt brug. Det 
er direkte farligt, at lodsen er den eneste, der kender apparaturet. Han 
kan begå fejltagelser.

Også kravet om lodstvang må Rederiforeningen gå imod. Uanset at 
mange skibe vil benytte lods, kan der være forhold, hvor det ikke er 
muligt at få en lods. Hvis en i øvrigt stedkendt skibsfører fortsætter 
under sådanne omstændigheder, vil han have overtrådt reglerne med 
heraf følgende konsekvenser og ansvar. H ertil kom m er at der Rederi
foreningen bekendt ikke findes materiale, der underbygger at tilstede
værelsen af lods om bord er nogen garanti for, at risikoen for for
urening mindskes.

Resolution 4
Rederiforeningen har ikke noget imod. at radiom eldetjenesten bliver 

udvidet til Østersøen.
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U nder henvisning til det foranstående henstiller Danm arks Rederi
forening, at arbejdet m ed den foreslåede konvention indstilles for så 
vidt angår skibsfartens forhold, og at der i stedet tages fat på en kon
vention, der på en realistisk m åde kan form indske forureningen i Øster
søen fra  landsiden.

København, den 4. februar 1974

Danm arks Rederiforening

H. W øldike Schm ith  
Formand

Jens Degerbpl 
Adm. direktør

Danmarks Naturfredningsforening:

--------------skal det meddeles, at D anm arks Naturfredningsforening
kan støtte det foreliggende forslag og i øvrigt betragter det pågældende 
initiativ som særdeles værdifuldt til sikring af Østersø-området.

København, den 17. juni 1974

P. f. v.

Hans Signe Olsen

F i n l a n d  

Ministeriet for inrikesårendena, miljovårdsavdelningen1:

På senare tid har i olika sammanhang frågan om ett effektivt forhind- 
rande av utslåpp från  fartyg av for omgivningen farliga åm nen i havet 
aktualiserats. M ed beaktande av de sårskilda drag som kannetecknar 
ostersjoområdets m arina miljo år det synnerligen betydelsefullt att 
kuststaterna kring Os ters jon genom avtal tillsammans går in fo r att 
utveckla sådana forfaranden, med vilkas hjålp Ostersjons fororening 
genom fartyg kan forhindras.

G enom  den i Finland gållande lagen om  bekåm pande av från  fartyg 
hårrorande oljeskador (668/72) år utslåpp av olja och oljehaltig bland- 
ning från finskt tankfartyg —  vars typ år nårm are faststålld i lagen —  
utanfor Finlands territorialom råde forbjudet i viss medelst i stod av 
sagda lag u tfårdad  forordning (710/72) nårm are angiven omfattning. 
Enligt dessa stadganden år utslåpp av olja och oljehaltig blandning inom 
Finlands vattenom råden enligt huvudregeln forbjudet. D årjåm te har 
handels- och industrim inisteriet jåm likt den forenåm nda lagens 3 § rått 
att helt forbjuda oljeutslåpp i Finska viken, Bottniska viken och Oster- 
sjon. M ed ledning av ovan anforda torde lagstiftningen i F inland vad

1 Y ttra n d e t  o v e rsa tt frå n  fin sk a .



A 419/s: Bilaga 1 245

betraffar fororening som fororsakas av spillolja och annat oljeavfall 
kunna anses tillråcklig i synnerhet sedan handels- och industriministeriets 
beståm melser om nodvåndiga anlaggningar fo r m ottagande av oljeavfall 
och oljehaltiga blandningar har utfårdats. Beaktas bor dock de juste
ringar i lagstiftningen som eventuellt kan bli aktuella som en foljd av 
det i Helsingfors i m ars 1974 undertecknade intem ationella generella 
avtalet om skydd av Ostersjons m arina miljo.

D et intem ationella sam arbetet inom  ostersjoom rådet år en utvåg att 
på ett effektivt sått forhindra fororeningen av hela Ostersjons vatten- 
område. Som en foljd av detta sam arbete har det forenåm nda gene
rella avtalet om skydd av Ostersjon tillkommit. G enom  detta avtal kan 
all sådan verksam het som fororsakar fororening av Ostersjon regle
m enteras och reduceras, åven sådana skador som åsamkas Ostersjon 
genom i det forevarande initiativet avsedda giftiga fartygslaster. Av 
sjofarten fororsakad fororening ingår sålunda som en och synnerligen 
detaljerat behandlad del i det generella avtalet om skydd av Ostersjons 
m arina miljo. Beståmmelserna i detta avtal om  forhindrande av den 
fororening som sjofarten fororsakar Sverensståmmer med beståm m el
serna i det generella IM CO-avtal om forhindrande av fororening av 
havet som hosten 1973 undertecknats inom ram en for regeringarnas 
rådgivande sjofartsorganisation (IMCO).

Utgångspunkten for den intem ationella IM CO-konventionen år for 
sin del den att beståm melserna rorande Ostersjon bor vara betydligt 
strångare ån de beståmmelser som gjorts upp for oceanerna. M ed upp- 
gorandet av det generella avtalet om skydd av Ostersjons m arina miljo 
har beaktats den betydelsefulla om ståndigheten att F inland inom en 
nåra fram tid kom m er att genom fora åndringar i lagstiftningen som 
foranleds av den generella IM CO-konventionen och att dessa åndringar 
torde kom m a att till storsta delen m otsvara de åndringar som år på- 
kallade av Ostersjoavtalet. P å grund hårav sågs i bilaga IV  1 till Oster- 
sjoavtalet att de fordragsslutande parterna bor hålla kontakt med 
sikte på att regeringarnas rådgivande sjofartsorganisation (IMCO) 
skulle borja utveckla intem ationella beståm melser om forhindrande av 
sam m anstotningar och bottenkånning i fråga om  fartyg som transporte
rar farliga skeppslaster inom intem ationella vattenom råden och in- 
fartslederna till Ostersjon. M ed hjalp av IM CO år det dårjåm te mojligt 
att utveckla det intem ationella radioburna positionsanmålningssystemet 
for stora fartyg som transporterar betydande m ångder skadliga åmnen.
I den generella konventionen finns dessutom sårskilda beståm melser om 
transport av farliga flytande åm nen inom ostersjoområdet.

Em edan beståm melserna i det generella avtalet om skydd av Oster
sjons m arina miljo inte påverkar de fordragsslutande parternas av 
tidigare ingångna generella avtal hårrorande råttigheter och skyldig- 
heter blir det åven mojligt att genom fora den generella IM CO-kon- 
ventionens syftemål på sam nordiskt plan.
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På grundval av vad ovan anforts tillstyrker ministeriet for inrikes- 
årendena det forenåm nda m edlem sforslaget sålunda presicerat a tt N or
diska rådet m åtte rekom m endera regeringam a i D anm ark, F inland, N or
ge och Sverige att verka fo r internationellt genom forande av IM CO -kon
ventionen samt utarbeta de tekniska beståm melser som erfordras for 
konventionens tillåmpning inom  ostersjoom rådet och efterstråva inter- 
nationell kodifiering av likartade beståm melser fo r fartyg som trafi- 
kerar ostersjoom rådet m ed beaktande av de sårskilda beståmmelser 
som ingår i det num era undertecknade generella avtalet om  skydd av 
Ostersjons m arina miljo.

Helsingfors den 10 april 1974

Olli O jala 
Avdelningschef

Satu N urm i 
Tf. yngre regeringssekreterare

Handels- och industriministeriet1:

Såsom inbegårt utlåtande får handels- och industrim inisteriet med- 
dela att det i m aterieilt avseende inte har någonting att anm årka be- 
tråffande de fram stållningar som gors i medlemsforslaget. M inisteriet 
faster dock uppm årksam het vid att de åtgårder som avses i medlems- 
forslagets 3 punkt åvensom m ånga av de åtgårder som berors i dess
2 punkt bor, enligt konventionen rorande skyddandet av havsmiljon 
inom ostersjoområdet, vilken avslots i Helsingfors den 22 m ars 1974, 
samt de resolutioner som antogs vid undertecknandet av nåm nda kon
vention, vidtas gemensamt av alla ostersjolånderna. D å dessutom den 
åtgård som avses i 1 punkten år det effektivaste såttet att nå det i 3 
punkten nåm nda målet, bor åven sagda 1 punkt anses falla inom  kret- 
sen for det sam arbete som genom ovannåm nda konventionen skall fås 
till stånd mellan ostersjolånderna.

På grund av vad ovan sagts anser ministeriet a tt de i m edlem sfor
slaget rekom m enderade åtgårderna borde vidtas inom ram en fo r det 
samarbete som konventionen rorande skyddandet av havsmiljon inom 
ostersjoom rådet forutsåtter.

Helsingfors den 8 april 1974

Bror Wahlroos 
Kanslichef

H eikki M uttilainen  
Åldre regeringssekreterare

1 Y ttra n d e t  o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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Miljovårdsrådet:

M iljovårdsrådet forenar sig i princip m ed de synpunkter, som fram- 
forts i medlemsforslaget om giftiga fartygslaster. Rådet anser att be- 
ståmmelserna rorande nedsmutsning från  fartyg utgor en våsentlig del 
av konventionen rorande skyddandet av Ostersjons m arina miljo. For- 
verkligandet av dessa beståmmelser år av stor betydelse vid skapandet 
av ett effektivt skydd for Ostersjon. Rådet vill specieilt forena sig med 
m edlem sforslaget i det, a tt det år viktigt, att de nordiska lånderna ge- 
m ensam t stråvar att globalt få  i k raft IM CO-beståm m elserna. P å  så 
sått skulle Ostersjon erkånnas som ett s. k. sårom råde av havsom rådena 
i vårlden. D et år åven viktigt, att de nordiska lånderna brådskande for- 
verkligar de åtgårder som en ratificering av Ostersjons miljovårdskon- 
vention forutsåtter. På detta sått skapas åven båttre forutsåttningar 
for ett erkånnande av Ostersjons ekologiska sårstållning och for sjålva 
skyddet av Ostersjon. D et nordiska sam arbetet borde enligt m iljovårds
rådet åven befråm ja den verksam het som nyligen kom m it i gång inom 
ram en for IM CO:s kom m itté for skyddandet av den m arina miljon. 
Oberoende av konventionernas ikrafttrådande vore det onskvårt att de 
nordiska lånderna var for sig stråvar att forverkliga de ifrågavarande 
overenskomnielserna. Forverkligandet av åtgårder betråffande Bott- 
niska viken år fram for allt Finlands och Sveriges uppgift.

Helsingfors den 4 april 1974

M iljovårdsrådet

A ntti Kulmala
Viceordforande

llppo Kangas 
Generalsekreterare

Alands landskapsstyrelse:

De i m edlem sforslaget nåm nda rekom m endationerna for forhindrande 
av skador genom giftiga laster i Ostersjon år detaljerat behandlade i 
artikel 7, tillågg IV i m iljoskyddsavtalet om Ostersjon (Helsingfors, 
22 mars 1974). helt i konform itet med IM CO-konventionens beståmmel-

Landskapsstyrelsen anser att alla åtgårder som stråvar till a tt fo r
båttra situationen i Ostersjon bor påskyndas och forordar sålunda m ed
lemsforslaget.

M arieham n den 28 mars 1974

Alarik Haggblom  
Lantråd

Carl Storå 
Fiskeriintendent
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Finlands redareforening r.f.:

Foreningen, vars representanter aktivt deltagit i forberedande moten 
och i den konferens som ledde till den i London den 2 novem ber 1973 
undertecknade konventionen om forhindrande av havets fororening från 
fartyg, stoder oforbehållsam t forslaget om sam nordisk insats fo r att inom 
overskådlig fram tid bringa ovannåm nda konvention i kraft.

Forarbetet som fordras innan konventionen kan ratificeras av ett till
råckligt antal lånder och dårm ed tråda i kraft år ansenligt. D et beror 
ett flertal om råden såsom lagstiftning, byggande av tillråckliga mottag- 
ningsanordningar i ham nar och term inaler for skadliga åm nen av olika 
slag, inråttande av åndamålsenliga laboratorier for koncentrationsbe- 
ståmning, planerande och byggande av anlåggningar for återvinning eller 
destruktion av olja och kemikalier, skolning av inspektorer och annan 
personal etc.

Med beaktande av a tt fororeningen av Ostersjon i fråm sta ram m et 
fororsakas av aktiviteter i land m edan sjofarten kan lastas for endast 
en anspråkslos del dårav —  några få  procent —  anser foreningen att 
skyddandet av Ostersjons havsmiljo båst kan befråm jas av att regering- 
arna i lånderna vid Ostersjons kuster rekom m enderas att snarast mojligt 
ratificera den s. k. Ostersjokonventionen, vilken torde signeras i H el
singfors inom m ars månad, och att m ålmedvetet och effektivt tillåm pa 
beståm melserna angående forbud m ot och begrånsning av utslåpp av 
skadliga åm nen från  land.

Helsingfors den 30 januari 1974

Finlands redareforening r.f.

H. Hallberg
P. S. Grunér

Ålands redarforening r.f.:

D et år otvivelaktigt ett allm ånt intresse att Ostersjon inte fororenas.
M an bor dock ha klart for sig a tt fororeningen av Ostersjon i detta 

nu inte huvudsakligen beror på utslåpp från fartyg utan på utslåpp från 
land.

M ot denna bakgrund borde N ordiska rådets insatser i forsta hand in- 
rikta sig på att i storsta mojliga om fattning eliminera industri- och 
andra landutslåpp samt att vad sjofarten betråffar befråm ja sådana åt
gårder, att m ottagningsanordningar for fororeningar från  fartyg snarast 
utbygges i ham narna.

M arieham n den 20 februari 1974

Ålands redarforening r.f.

Stig Lundqvist
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N o r g e  

Departementet for handel og skipsfart:

H andelsdepartem entet har m ottatt ovennevnte medlemsforslag fra 
Statsministerens kontor. Saken har vært forelagt for Sjøfartsdirektora- 
tet som har u ttalt seg i brev av 13. d. m. (se nedan)

Handelsdepartem entet slutter seg til de synsm åter som er kom m et 
til uttrykk i nevnte utkast.

Oslo, 19. mars 1974

Etter fullmakt 

Johs. Dalstø
Aage Os

Sjøfartsdirektoratet:

— --------Saken har ved Sjøfartsdirektoratets ekspedisjon av 14. feb
ruar d. å. vært forelagt følgende departem enter, institusjoner og orga- 
nisasjoner til uttalelse:

Industridepartem entet, Fiskeridepartem entet, Fraktefartøyenes rede
riforening, D et norske Veritas, Norges skibsførerforbund, N orsk styr- 
mandsforening, D et norske maskinistforbund, Assuranceforeningen 
Skuld (Gjensidig), Assuranceforeningen G ard  (Gjensidig).

Som det går fram  av om talte brev fra  Statsministerens kontor har 
Den norske delegasjon til Nordisk Råd selv kontaktet Norges rederfor
bund, Norske havforskeres forening og N orsk sjøm annsforbund. Norges 
rederforbunds uttalelse i sakens anledning, datert 7. februar d. å., ble 
som kjent oversendt hertil med departem entets påtegning av 27. febru
ar d. å.

Norges skibsførerforbund  har i brev av 7. d. m. anført b lant annet:

Norges skibsførerforbund er enig i intensjonene i Nordisk Råds m ed
lemsforslag i denne sak og går inn for punktene 1 og 3 i forslaget til 
rekom m andasjon til de nordiske lands regjeringer angående tiltak for å 
forhindre skader som oppstår som følge av at giftige stoffer tilføres 
vannet i Østersjøen.

N år det derim ot gjelder punkt 2 i forslaget, er vi noe betenkt. I og 
med at definisjonen av Østersjøen foruten Østersjøbassenget om fatter 
også K attegat og iallfall deler av Skagerak, kan dette resultere i a t alt 
innenfor grensen f. eks. Kristiansand/H irshals defineres som Østersjøen. 
N år medlemsforslaget da ta r  sikte på begrensninger/forbud m ot utslipp 
fra  industrier i land, kan vi risikere at samme bestemmelse vil bli gjort 
gjeldende for bedrifter som ligger på Sørlandskysten, som f. eks. for 
Finskeviken/Bottenbukten. Selv m ed vurdering basert kun på de m ari
time miljøhensyn m ener vi det ikke er grunnlag fo r å la begge de 
nevnte om råder komme inn under samme bestemmelser. Østersjøen er 
jo et lukket farvann mens Skagerak har et stort tilførsels/avløpsom- 
råde.
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Norges Skibsførerforbunds kom m entarer til punkt 2 i medlemsforslag 
A  419/s har underhånden vært forelagt Industridepartem entet, som ut- 
ta lte som departem entets forutsetning at medlem sforslaget ikke om fat
ter utslipp fra land til sjøen som er underlagt norsk lovgivning.

Sjøfartsdirektoratet vil for sitt vedkommende bemerke at omtalte 
medlemsforslag om fatter samnordisk innsats for å forhindre skader i 
Østersjøen ved sjøtransport av giftige laster. Østersjøkonferensen 1974 
vil imidlertid også behandle forurensning som nevnt fra  land. Skipsfø- 
rerforbundets bem erkninger forutsettes vurdert i forbindelse med nevnte 
konferanse, men synes ikke å høre hjemme i denne sammenheng.

D et norske maskinistforbund  uttaler i brev av 27. februar d. å. føl
gende:

Vi har gjennomgått det tilsendte m ateriale og kan bare slutte oss til 
den anbefaling som IM CO har vedtatt angående dette spørsmål.

Såvidt vi kan se er den henstilling som er kom m et fra Nordisk Råd i 
samsvar med IM CO -konvensjonen om å hindre forurensning av havet.

N orsk styrmandsforening  har i brev av 20. februar d. å. uttalt:

Vi har gjennom gått det tilsendte medlemsforslag.
På IM CO 's forurensningskonferanse 1973 ble det vedtatt a t Østersjø- 

om rådet skal kunne betraktes som "special areas” . D ette forutsetter at 
m ottakerapparatet i havnene blir tilfredsstillende utbygd.

N år dette m ottakerapparatet er tilfredsstillende utbygd basert på 
skipsfartens behov uten å forårsake unødig forsinkelse for skipene, har 
vi intet i m ot at det i det aktuelle om rådet blir forbud m ot utslipp av 
farlige stoffer.

N år det gjelder tekniske krav til skipenes konstruksjon m å disse 
bygge på de internasjonale konvensjoner som er satt i verk. V i kan 
ikke akseptere at enkelte land fastsetter strengere regler til utenlandske 
skip innen sitt om råde enn det som gjelder internasjonalt.

F iskeridepartem entet og Fraktefartøyenes Rederiforening har under
hånden m eddelt ikke å ha bem erkninger til om talte medlemsforslag.

De øvrige instanser som Sjøfartsdirektoratet har forelagt saken for, 
har ikke hatt bem erkninger til medlemsforslaget.

På bakgrunn av de foreliggende uttalelser har Sjøfartsdirektoratet 
utarbeidet utkast til uttalelse, som følger nedan.

Den internasjonale konvensjon om hindring av forurensning fra  skip, 
som ble vedtatt i London 2. novem ber 1973, inneholder detaljerte be
stemmelser om utslipp i sjøen fra  skip av olje, andre skadelige stoffer 
enn olje, som kjemikalier etc. Konvensjonen inneholder b lant annet de
taljerte bestemmelser om skips konstruksjon og utstyr, sam t om oppret- 
telse av m ottakerstasjoner (reception facilities) på land.

Visse om råder, deriblant Østersjøen, er spesielt beskyttet ved strenge 
bestemmelser. Disse såkalte ”spesielle om råder” er definert som om rå
der hvor spesielle oseanografiske, økologiske eller transportmessige for
hold gjør det nødvendig å etablere spesielt strenge bestemmelser. Gien-
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nom føring av disse bestemmelser forutsetter at det i disse om råder opp- 
rettes tilfredsstillende leveringsmuligheter (mottakeranlegg) i land for 
olje og andre skadelige stoffer.

Forurensning av sjøen som følge av sjøtransport m å i første rekke be- 
traktes som et internasjonalt problem. En er derfor enig i a t de nordiske 
land sam arbeider om gjennomføring av om talte Forurensningskonven- 
sjon, 197 3.

H va angår det foreslåtte sam arbeid om utarbeidelse av de tekniske og 
øvrige bestemmelser vises til at‘ Norges innsats når det gjelder bestem- 
melsene for kjemikalietankskip h a r vært vesentlig og a t det fortsatt fra  
norsk side arbeides med dette spørsmål fo r å sikre at m an får praktiske 
og hensiktsmessige arrangem enter og utstyr for utslipp i sjøen av laste
rester fra  kjemikalieskip i henhold til nevnte konvensjons bestemmel-

D ette arbeid om fatter også arrangem enter og konstruktive løsninger 
for fremtidige skip med sikte på å tilfredsstille konvensjonens krav, 
blant annet det instrum enteringsutstyr som kreves for overvåking av 
oljeinnholdet i det vann som Forurensningskonvensjonen, 1973, tillater 
pum pet overbord.

Disse prosjekter synes å ligge vel tilrette fo r et sam arbeid m ed de øv
rige nordiske land, også hva angår gjennom føringen av disse og andre 
liknende prosjekter m ed sikte på å hindre skader av så vel Østersjøen 
som om rådet rundt den norske kyst.

En gir også full tilslutning til forslaget om sam arbeid p å  det nordiske 
plan m ed sikte på å komme frem  til ensartede bestem melser fo r fartøy 
som trafikkerer Østersjøen og tilgrensende om råder som farvannene 
rundt norskekysten, for å hindre skader ved sjøtransport av olje og andre 
skadelige stoffer enn olje.

Oslo. 13. m ars 1974

M odolv Hareide
Carl Fleischer

Norges rederforbund og Skibsfartens arbejdsgiverforening, 
Felleskontoret:

Vi henviser i denne forbindelse til den nye forurensningskonvensjo
nen, som er utarbeidet under en diplom atisk konferanse i regi av In- 
tergovernm ental M aritime Consultative Organisation (IMCO) høsten 
1973. Konvensjonen inneholder detaljerte bestem melser vedrørende ut-
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slipp av olje, andre skadelige stoffer enn olje, søppel og kloakk. Be- 
stemmelsene vedrørende olje- og kjemikalieskip inneholder også kon- 
struksjonskrav og er obligatoriske for de land som tiltrer konvensjo- 
nen. Anneksene vedrørende søppel og kloakk er frivillige. Konvensjo- 
nen vil, når den trer i k raft avløse den eksisterende intem asjonale kon- 
vensjon om hindring av oljeforurensning av sjøen, 1954 m ed endringer 
1962, 1969 og 1971.

Forurensning av sjøen er et internasjonalt problem  som bør løses 
gjennom intem asjonale avtaler. Vi er derfor enig i nødvendigheten av 
spesiell beskyttelse av Østersjøen i den form  den kom m er till u ttrykk i 
konvensjonen. Spesielle om råder er i konvensjonen definert som et om 
råde hvor spesielle oseanografiske, økologiske eller transportm essige fo r
hold gjør det nødvendig å  beskytte dette spesielt. I  disse spesielle om rå
der er utslippskriteriene strengere vedrørende olje og andre farlige laster 
enn olje, slik at hvis skipene skal kunne operere innenfor disse om rå
der er det nødvendig m ed mottageranlegg i land. Konvensjonen er ut- 
form et på en slik m åte at det vil bli mulig å seile i disse farvann og 
foreta utslipp etter spesielle bestemmelser også fø r m ottagerstasjonene 
er etablert. Vi er derfor enig i a t de nordiske land sam arbeider fo r å få 
gjennom ført den intem asjonale konvensjon internasjonalt så hurtig som 
mulig.

D ette vil i det alt vesentlige avhenge av hvor raskt de nødvendige 
mottagerstasjoner på land kan opprettes såvel i som utenfor de spe
sielle om råder. Vi tør derfor anbefale at det nordiske samarbeid på dette 
felt ikke bare begrenses til de nordiske land som grenser opp til Øster
sjøen, men også utvides til å gjelde Norge. Vi er videre enig i a t det 
innledes et samarbeid mellom de nordiske land angående de tekniske 
bestemmelser m. m. som m å til for at konvensjonen skal kunne tre i 
kraft såvel i Østersjø-om rådet som om rådet rundt den norske kyst.

Til orientering kan opplyses at den norske innsats når det gjelder be- 
stemmelsene for kjemikalietankskip har vært forholdsvis stor og at det 
fortsatt arbeides energisk fra  norsk hold m ed dette spørsmål for å sikre 
at man får praktisk og hensiktsmessig arrangem ent og utstyr fo r utslipp 
i sjøen av lasterester fra  kjemikalieskip i henhold til konvensjonens be
stemmelser.

Videre arbeides det med å vurdere de arrangemessige og konstruktive 
løsninger som kan anvendes på frem tidens skip for å oppfylle de nye 
konvensjonsbestemmelsene. D ette gjelder bl. a. instrum enteringsutstyret 
som kreves fo r overvåking av oljeinnholdet i det vann som pumpes 
overbord.

Disse prosjekter ligger vel til rette fo r et samarbeid m ed de øvrige 
nordiske land. Nordisk Råd tør i denne forbindelse anmodes om også å 
bidra til den økonomiske gjennomføringen av disse og eventuelle andre 
prosjekter for å oppfylle en fellesnordisk innsats for å hindre skader ved
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transport av olje og andre skadelige stoffer enn olje i Østersjøen og 
farvannene rundt norskekysten.

Oslo, 7. februar 1974

Norges rederforbund og Skibsfartens arbeidsgiverforening, 
Felleskontoret

H. J. Darre Hirsch

Norske havsforskeres forening:

I den forestående konferanse om en konvensjon til forhindring av 
forurensning av Østersjøen, tas det sikte på reguleringer via tilførsler 
fra land, dumping fra  skip etc. og forurensning fra  skip i norm al tra- 
fikk. I den nyopprettede IM CO-konvensjonen er de sistnevnte forhold 
ivaretatt —  og spesielt for Østersjøen ved at dette om råde er utpekt 
som spesialområde med innskjerpete bestemmelser. IM CO-konvensjonen 
kom m er først till gyldighet når 15 stater har ratifisert den.

Da IM CO-konvensjonen således vil være en integrerende del av den 
fremtidige Østersjokonvensjon, vil det være uheldig om manglende rati- 
fikasjoner i IM CO-konvensjonen står i veien for en fullstendig Øster- 
sjøkonvensjon.

På denne bakgrunn, og fordi Østersjøen er et om råde meget utsatt 
for forurening, må det anbefales at IM CO-konvensjonens bestemmelser 
blir snarest mulig gjennom ført, og at de nordiske land således forbere
der seg på en hurtig og felles ratifikasjon.

Oslo, 22. februar 1974

F or Norske havforskeres forening

Kr. Fr. Wiborg 
Formann

Th. Schram  
Sekretær

S v e r i g e  

Fiskeristyrelsen:

I IM CO-konventionen (International Convention for the Prevention 
of Pollution from  Ships 1973), som syftar till att forhindra fororening 
av havsvatten från fartyg, h ar Ostersjon upptagits som ett specieilt om 
råde, i vilket utslåpp forbjuds av olja och en rad  andra skadliga åmnen. 
Styrelsen har i y ttrande till statsrådet och chefen for kom m unikations
departem entet den 20 februari 1974 tillstyrkt tilltråde till IM CO-kon
ventionen.
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Styrelsen har darjåm te i sitt y ttrande till statsrådet och chefen for 
jorbruksdepartem entet den 17 januari 1974 over utkastet till miljokon- 
vention fo r Ostersjon, vilket torde framlåggas på den planerade Oster- 
sj okonferensen i Helsingfors i år, fram hållit vårdet av det skydd Oster
sjons levande m arina tillgångar kom m er a tt få  enligt detta konventions- 
utkast.

D å det, inte m inst u r fiskets synpunkt, bor vara ett nordiskt intresse 
att IM CO-konventionen snarast mojligt tråder i kraft och att erforderliga 
anordningar sam t kontrollorgan for konventionens tillåm pning inråttas 
och att Ostersjons sårstållning blir internationellt kodifierad, tillstyrker 
styrelsen bifall till foreliggande medlemsforslag.

Goteborg den 20 februari 1974

Joran H ult 
Overdirektor

S. J. Sjogren 

Byråchef

Fiskeristyrelsen, havsfiskelaboratoriet:

M edlemsforslaget innebar en rekom m endation till regeringarna i 
D anm ark, F inland, Norge och Sverige att dels verka fo r att IM CO- 
konventionen om forhindrande av havets fororening genomfors, dels 
gem ensamma tekniska och andra beståm melser utarbetas fo r en tillåm p
ning av konventionen i Ostersjon, dels efterstråva en intem ationell ko- 
difiering av likartade beståm melser for fartyg som trafikerar ostersjo- 
området. —  Dessa rekom m endationer tillstyrkes då de ligger i linje m ed 
konventionens syfte. Betråffande en samnordisk insats fo r tillåm pning 
av konventionens beståm melser torde det med tanke på den intim a kon
takten mellan de nordiska lånderna vara praktiskt m ed en sådan åtgård.

I ett vidare perspektiv kan samnordiska insatser vara en ekonomiskt 
gynnsam losning och ge im pulser fo r att ytterligare styrka konventio
nens funktion. M edlemsforslaget tillstyrkes.

Goteborg den 14 februari 1974

Arm in Lindquist

Statens naturvårdsverk:

U nder hånvisning till vad statens naturvårdsverk anfort i avgivna 
yttranden over dels forslag till konvention om skydd av Ostersjons miljo 
(se Bihang 1), dels forslag till IM CO-konventionen om forhindrande av 
havsfororening från  fartyg (se Bihang 2) tillstyrker verket bifall till m ed
lemsforslaget.

D et kan tillåggas att forslaget redan torde ha tillgodosetts genom de
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resolutioner som ostersjolånderna signerat i anslutning till underteck- 
nandet av den forstnam nda konventionen. På nordisk bas synes dårfor 
inga sårskilda initiativ behova tas.

Stockholm den 29 m ars 1974

Valfrid Paulsson
U lf Hdnninger

BIHANG 1

Remissuttalande till jordbruksdepartementet i Sverige från statens na- 
turvårdsverk rorande konvention for skydd av Ostersjons marina miljo

Den fcreslagna konventionen om skydd fo r Ostersjons miljo har av 
statens naturvårdsverk tillstallts Sveriges industriforbund, Sveriges ke
miska industrikontor, Svenska kom m unalforbundet och Svenska na- 
turskyddsforeningen med hem stållan om synpunkter.

Samtliga remissinstanser har uttalat sin tillfredsstallelse over att ar- 
betet for Ostersjons skydd och fo r en forbåttrad  vattenkvalitet i oster- 
sioom rådet fortskrider. F lertalet instanser fram håller em ellertid sam
tidigt att konventionsforslaget knappast m edfor, eller ens borde med- 
l'ora. någon åndring av svensk miljovårdslagstiftning eller -politik. Endast 
såsom incitam ent till åtgårder från  andra lånders sida och en av aila 
berorda Jånder likartad tillåm pning kan ett forverkligande av konven
tionsforslaget tveklost motiveras. K om m unforbundet och kem ikontoret 
betonar a tt konventionen inte får bli en forevåndning for en ensidig 
skårpning i Sverige av en redan kostnadskråvande miljoskyddslagstift- 
ning och att eventuellt okade krav i Sverige måste foregås av noggranna 
utredningar med speciell hånsyn tagen till effekter på totalmiljon, kon- 
trollinsatser och kostnader. Industriforbundet anfor sammanfattningsvis 
att ostersjostaterna i sitt sam arbete for havsom rådets skydd måste ba
sera sina åtgårder på samma vårderingar och att den svenska lagstift
ningen dårvid bor vara norm erande.

Remissinstanserna uttrycker åven synpunkter på ett antal artiklar, 
eller andra stadganden, med forslag till åndringar. Verket återkom m er 
hårtill i det foljande.

Dessforinnan vill verket gora foljande allm ånna kom m entarer.
U nder de senaste två åren har ett icke ringa antal konventioner eller 

forslag till konventioner presenterats som alla ta r sikte på begrånsning 
av havsfororeningar, t. ex. 1969 års konvention med åndringar av 1954 
års konvention om forhindrande av oljefororeningar till havs (prop. 
1972: 38), den s. k. Oslokonventionen (prop. 1972: 71), den s. k. Lon
donkonventionen (prop. 1973: 111), den s. k. IM CO-konventionen 1973 
(forslag), den s. k. Pariskonventionen (forslag 1974) och den nu aktuella 
Ostersjokonventionen.

Då konventionerna eller forslagen inte endast kom pletterar varandra 
utan också —  om ån i begrånsad om fattning —  dubblerar vcrar.dra år 
det for nårvarande forenat med svårigheter att overblicka hela floran 
av konventioner. D et år således inte mojligt att, utan detaljerade och 
tidskråvande arbete, konstatera i vilken om fattning beståmmelser i de
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olika konventionerna eller forslagen år forenliga med varandra. A tt 
diskrepanser forekom m er år uppenbart och kommer att beroras i det 
foljande.

K attegatt ingår sålunda i det havsom råde som Ostersjokonventionen 
om fattar. Detsam m a år em ellertid forhållandet såvitt avser Oslokon- 
ventionen och Pariskonventionen (forslag). De m ateriella reglerna i de 
tre konventionerna år inte helt konforma. Konsekvensem a av detta for- 
hållande bor utredas.

I Ostersjokonventionen foreslås regler for —  som ovan sagts såvål 
landbaserade fororeningar som dum pning och annan fororening från 
fartyg. M edan listorna i Annex IV, Appendix III och IV, uppenbarligen 
år hånforliga till den sistnåmnda typen av fororening, fram står det inte 
klart vilken tolkning som skall ges artikel 6 jåm te till denna artikel ho- 
rande lista (Annex II). D et forefaller naturligt om sistnåmnda stadgan- 
den vore hånforliga enbart till reglering av landbaserade fororeningar. 
I m otsatt riktning talar emellertid paragraf 1 (in fine) av artikel 7, 
den enda artikel som uttryckligen sågs behandla landbaserade fororening
ar. En m era distinkt åtskillnad mellan landbaserade och andra forore
ningar torde vara nodvåndig. Låttast torde detta åstadkom mas genom 
åndrad rubricering av berorda artiklar.

B etråffande A nnex II onskar naturvårdsverket anfora foljande.
Å  ena sidan torde Annex II bora tillforas vissa substanser utover de 

redan upptagna. E tt av de åm nen som mest påverkat Ostersjon och 
angrånsande havsom råden år lignin. Genom  de stora utslåpp som 
skett huvudsakligen från Sverige och F inland under det senaste seklet 
har stora delar av Ostersjons vattenm assa blivit påverkad. D enna på- 
verkan kom m er att kvarstå under lång tid åven om utslåppen minskas 
radikalt. D et finns dårfor starka skål for att åven lignin placeras i 
annex II.

U ndersokningar, som redovisats under det senaste året har visat att 
vissa kom pelxbildare bl. a. påskynda om lagringen av m etaller i fisk 
och att de åven kan påskynda bildningen av metylkvicksilver i foro- 
renade bottnar. N aturvårdsverket har dårfor ansett det nodvåndigt att 
utslåppen av kom plexbildarna ED TA  och D TPA  från skogsindustrin 
snarast upphor. M ed hånsyn till de forskningsresultat som framlagts 
finns det anledning att åven fora nu nåm nda komplexbildare till annex 
II, fram for allt då dessa åm nen också kan oka utslåppen av vissa tung
m etaller från  reningsverken.

V idare bor elementår fosfor  fogas till pkt 9 i Annex II.
Å  andra sidan bor efterstråvas a tt gora listan så kort som mojligt for 

att undvika risken att eljes respekten for de prioriterade åm nena re- 
duceras. En sådan begrånsning synes kunna ske genom att vissa av de 
under pkt 2 i Annex II nåm nda åm nena utgår t. ex. zink, m olybden och 
selen, samt att foreningarna under punkterna 12 och 13 sammanfors 
forslagsvis under benåmningen "Persistant oils and hydrocarbons of 
petroleum  origin” .

Punkterna 14 och 15 bor om form uleras och bringas i overensståmmel- 
se med motsvarande stadganden i Pariskonventionens Annex A part II 
resp. part I.

D et fram står, slutligen, som i hog grad angelåget att strångare regler 
infors i konventionstexten eller i Annex rorande kvicksilver, kadmium 
och foreningar av dessa ån for ovriga i listan nåm nda metaller.

N aturvårdsverket onskar i detta sammanhang rikta uppm årksam heten
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på foljande forhållande. M edan Ostersjdkonventionens regler for kon- 
troll av landbaserade fororeningar i huvudsak utgår från  ett antal 
fororenande åmnen, utgår den svenska lagstiftningen från  ett antal 
fororenande anlåggningstyper. Stadgandet i A rtikel 6:2 om periodisk 
oversyn av givna tillstånd har inte m otsvarighet i den svenska lag
stiftningen. E tt inhåm tande av uppgifter enligt Artikel 6:3 kraver 
betydande insatser, varjåm te bor fram hållas a tt kontrollm ojligheterna 
år begrånsade. F rån  svensk sida torde en korrekt tillåm pning av kon
ventionen med hånsyn till vad nu sagts forutsåtta en om arbetning av 
miljoskyddslagen. I likhet med ett par av rem issinstanserna anser verket 
em ellertid att konventionsforslaget i sina huvuddrag stam m er overens 
med den vattenvårdspolitik som hittilis bedrivits i Sverige och den mål- 
såttning som foreligger for fram tida vattenvårdsåtgårder. U nder sådana 
om ståndigheter kan naturligen frågan stållas huruvida motiv verkligen 
foreligger for en nyss antydd om arbetning av svensk lagstiftning eller 
om en m odifikation av konventionstexten kan goras om det visar sig 
nodvåndigt.

Betråffande reglerna om begrånsning av landbaserade fororeningar 
kan allm ånt sågas att de vid en jåm forelse med reglerna om fartygs- 
burna fororeningar fram står som otillråckligt konkretiserade. En pre- 
cisering av de krav som stålls på m edlem slånderna synes onskvård. 
(Annex III.) Samtidigt bor beaktas behovet av likform iga beståm melser 
i Ostersjo- och Pariskonventionerna.

I ovrigt kan verket ansluta sig till vad flertalet remissinstanser anfort 
rorande konventionens betydelse som incitam ent for andra ostersjo- 
lånder att vidta åtgårder for havsområdets skydd.

Verket saknar mojligheter att for narvarande bedom a storleken av de 
nya finansiella och personella insatser som kom m er att erfordras for 
uppforande av m ottagningsanordningar i ham nar, kontroll, diverse rap 
portering och ovrigt foreskrivet samarbete. H ithorande frågor bor sna
rast utredas.

N aturvårdsverket vill slutligen gora foljande påpekanden i anslutning 
till vissa stadganden, varvid verket i ett antal fall stoder sig på remiss- 
yttrandena.

1. Sjunde pream bulåra paragrafen synes alltfor kategorisk.
2. Artikel 1. D et fram står som en allvarlig brist, trots stadgandet i 

A rtikel 4:3, att konventionen inte år tillåmplig på vattenom rådet innan- 
for baslinjen (Jfr Pariskonventionen)

3. Artikel 2 :6 . Forhållandet mellan orden H arm ful, Hazardous, 
Noxious och Toxic år oklart. (Jfr Annex III pkt 3).

4. Artikel 3: 2, 7: 1 och 9: 1. O rdet "endeavour” bor utgå.
5. Artikel 5: 2 bor utgå då innehållet redan synes tillgodosett i 5: 1.
6. Artikel 14: c) Annex IV bor nåm nas i stadgandet.
7. Artikel 17: 1. U ttrycket "åvensom  ekonomi, sociologi och andra 

forskningsom råden” år oklart. Torde låmpligen kunna utgå.
U nder åberopande av det anforda tillstyrker naturvårdsverket a tt 

Sverige ansluter sig till den foreslagna konventionen. V erket forordar 
att i det foregående angivna synpunkter och åndringsforslag, som inte 
kunnat beaktas fore undertecknandet av konventionen, m åtte upptas 
till diskussion inom den tilltånkta kommissionen.

Stockholm den 5 februari 1974
V alf rid Paulsson

U lf Honninger

9— 750230. Nordiska rådet. Supplementband
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Remiss till kommunikationsdepartementet i Sverige från statens natur- 
vårdsverk angående internationella overenskommelser mot vattenforore- 
ning från fartyg m. m. (dnr IS 3330/73)

Jåm fort med IM CO :s utkast till konvention har vissa åndringar in- 
forts. Sålunda har t. ex. den beståmmelse slopats som begrånsar den en- 
skilda statens rå tt a tt inom dess jurisdiktion u tfårda strångare regler ån 
vad konventionen foreskriver betråffande bl. a. fartygens konstruktion 
och utrustning. Hårigenom  medges m ojlighet att for vissa vattenom - 
råden skapa foreskrifter anpassade efter kravet på skyddsåtgårder, vil
ket år betydelsefullt når det gåller vattenom råden som anvånds for 
dricksvattenforsorjning, t. ex. M ålaren.

Beståmmelserna rorande olje- och kem ikalietankfartyg å r  obligato
riska for de lånder som ratificerar konventionen. U tom  for de mest 
farliga kem ikalierna (kategori A  sam t inom ”special areas” A  och B) 
år beståm melserna så u tform ade att storre utslåpp tillåts betråffande 
kem ikalier ån vad som gåller fo r olja. E tt fartyg h ar sålunda rå tt att 
slåppa u t storre kvantiteter av t. ex. arom atiska kolvåten såsom benzen, 
toluen och xylen (kemikalier kategori C) ån m indre giftiga oljeproduk- 
ter som t. ex. flygfotogen. D etta å r  anm årkningsvårt eftersom  det for 
de exemplifierade kem ikalierna inte erfordras några tekniska arrange- 
mang utover vad som kråvs for olja fo r att behålla dessa kemikalie
rester ombord.

Overenskommelsens beståm melser rorande bl. a. sanitårt utslåpp och 
fast avfall gores frivilliga for stat som ratificerar konventionen, vilket 
ur svensk synpunkt år en nackdel. F o r nårvarande råder inga restrik
tioner gållande utslåpp av sanitårt avloppsvatten från  fartyg inom 
svenskt vatten. Svensk lagstiftning gor det em ellertid mojligt att regle
ra  sådana utslåpp, men for a tt en foreskrift av detta slag skall uppnå 
åsyftad effekt torde det vara nodvåndigt med en bred internationell an- 
slutning. F rån  svensk sida bor m an dårfor nu  verka for a tt dels de fri
villiga delarna av konventionen antas av så m ånga stater som mojligt 
sam t a tt dels funktionskraven på reningsanordningarna —  en fråga som 
hånskjutits till IM CO —  utform as m ed utgångspunkt från  vad som år 
båsta teknik inom  reningsom rådet.

Sammanfattningsvis måste, trots de begrånsningar som inforts i kon
ventionen, de utslåpp som alltjåm t tillåts från  fartyg betraktas som 
hoga. Reglerna pråglas till stor del av vad som kan karakteriseras som 
utspådningstånkande. N aturvårdsverket år emellertid medvetet om  de 
svårigheter som foreligger att uppnå internationella overenskommelser. 
Konventionen torde dock medge båttre mojligheter an den nu gållande 
att snabbt åstadkom m a tillågg till de tekniska avsnitten vilket år be
tydelsefullt for att hålla konventionen tidsenlig och i linje med tekniskt 
fram åtskridande. N aturvårdsverket tillstyrker dårfor ett svenskt tilltrå- 
de till overenskommelserna i alla dess delar.

BIHANG 2

Stockholm den 8 m ars 1974

C. W . Rhedin
Per Fahlin



A 419/s: Bilaga 1 259

Koncessionsnåinnden for miljoskydd:

------------ får koncessionsnåmnden for miljoskydd uttala att nam nden
helt ansluter sig till syftet med rubricerade medlemsforslag.

Stockholm den 25 mars 1974

L. af Klintberg
R o lf H amniarstedt

Miljokontrollutredningen har under hand m eddelat att den inte har 
några synpunkter i arendet.

Utredningen rorande omhåndertagande och behandling av kemiskt av- 
fall m. ni. (UKA):

Utredningen, vars uppdrag genom tillåggsdirektiv innefattar frågan 
om om håndertagande av olje- resp. kem ikalierester från fartyg, får 
med anledning av remissen anfora foljande.

U tredningen har avlam nat betånkande om mottagningsanlåggningar 
for oljeblandat barlastvatten m. m. (Ds K  1973: 4). U tredningens for
slag i fråga om mottagning av kemikalierester och kem ikalieblandat 
vatten från fartyg kan våntas under 1974.

Utredningens forslag i fråga om oljefororenat barlastvatten innebår 
sammanfattningsvis foljande. Behovet av a tt avlam na barlastvatten 
foreligger i lastningsham narna for olja och oljeprodukter och betråf- 
fande s. k. OBO-fartyg i m almlastningshamn. F o r att på ett effektivt 
sått tåcka uppkom m ande avlåmningsbehov bor skyldigheten att inratta 
och driva erforderlig mottagningsanlåggning knytas till huvudm annen 
for den anlåggning varifrån olja och oljeprodukter resp. malm ut- 
skeppas. D et bor ankom m a på sjofartsverket att meddela foreskrifter 
om bl. a. det tekniska u tforandet av sådan anlåggning samt att fort- 
lopande overvaka verksam heten vid anlåggning.

De oljerester som uppkom m er vid fartygs drift och som kan behova 
avlåmnas i vilken ham n som helst bor innefattas i sådant kom m unalt 
monopol på bl. a. avfallsolja som foreslagits i utredningens betånkande 
om Kemiskt avfall —  uppgifter och organisation, del II (Ds Jo 1973: 1). 
O ljerester från fartygs drift skiljer sig enligt utredningens mening prin- 
cipiellt inte från avfallsolja som hårror från kommunikationsmedel på 
land.

Betråffande ostersjoom rådet erinrade utredningen i sitt betånkande 
om oljeblandat barlastvatten bl. a. a tt overvåganden pågick om att gora 
Ostersjon till skyddat område i vad avser oljeutslåpp. Aven om det
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kunde antas a tt det kom m er att droja en inte obetydlig tid innan sådana 
nya regler kan tråda i kraft, var det angelåget a tt vårt land vidtog så
dana forberedelser a tt vi kan leva upp till de skårpta reglernas krav. 
D et var enligt utredningens mening också av betydelse att vårt land tog 
upp konsultationer i åm net m ed ovriga berorda strandstater. Resultatet 
av sådana konsultationer kunde vara av vasentlig betydelse for att vinna 
internationell forståelse fo r behovet av att få  speciella skyddsregler 
tillåm pliga på Ostersjon.

1973 års havsfororeningskonvention som num era antagits innebar 
bl. a. a tt inom  ostersj oom rådet råder i princip totalforbud m ot utslåpp 
av olja. Aven i fråga om kem ikalier och kem ikalierester gåller for 
Ostersjon strångare foreskrifter ån konventionens allm ånna regler. Om 
utredningens i det foregående om nåm nda forslag genomfors, torde for 
Sveriges del betryggande forutsåttningar finnas fo r a tt uppfylla de krav 
som konventionens tillåm pning i fråga om  olja såvål inom ostersjoom- 
rådet som eljest medfor. N år det gåller kem ikalierester och kemikalie- 
blandat vatten från  fartyg h ar utredningen också fo r avsikt a tt i sitt 
fortsatta arbete och forslag beakta de krav och beståm melser som kon
ventionen uppståller.

Konventionen forutsåtter em ellertid a tt medlem sstaterna u tfårdar 
nårm are detaljbeståmmelser for a tt forhindra och m inim era havsforo- 
reningar. Sådana detaljbeståmmelser torde bora avse bl. a. vissa tek
niska tillåm pningsforeskrifter sam t inte m inst kontrollåtgårder fo r att 
beståmmelserna av olika slag iakttas. M ot denna bakgrund år det an
gelåget a tt de berorda nordiska regeringarna ta r gem ensamma initiativ 
for att konventionens tillåm pning blir enhetlig och effektiv. Erforderlig 
samordning mellan de sju ostersjostaterna torde kom m a att såkerstållas 
genom den ostersjokonvention som avses bli undertecknad under denna 
månad. D e berorda nordiska regeringarna bor dock verka fo r a tt er- 
forderliga mottagningsanlåggningar enligt beståm da tekniska norm er 
blir anordnade inom ostersj oom rådet och i ovriga delar av vårlden.

Stockholm den 12 februari 1974

Einar Henningsson
Lars Ovegård

Institutet for vatten- och luftvårdsforskning, IVL:

Skyddet av Ostersjon m ot olika form er av fororening har diskuterats 
under de senaste åren. Genom  den konvention som i dagarna ratificerats 
mellan staterna runt innanhavet synes nu forutsåttningarna for en effek
tiv kontroll av utslåppen vara på våg att forverkligas.



Det synes dårfor inte påkallat a tt nu taga ytterligare initiativ for
Ostersjons skyddande.

Stockholm den 26 m ars 1974

Institutet for vatten- och luftvårdsforskning 

L eif Bruneau

Svenska naturskyddsforeningen:
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En lång rad undersokningar har visat att Baltiska havet (Ostersjon 
inklusive Bottenhavet och Bottenviken) ar mycket allvarligt fororenat. 
Foreningen har vid flera tillfallen uttryckt stark oro for denna till- 
tagande fororening. Å tgårder for att motverka fortsatt nedsmutsning 
ar synnerligen angelågna.

Såval internationellt som nationellt har under senare år ett mycket 
betydande arbete lagts ned for att losa fororeningsproblem en i Baltiska 
havet. Exempelvis diskuterade den av IM CO sam m ankallade konfe
rensen i London 1973 hur fororeningar av olja och andra skadliga 
am nen från fartyg skulle kunna forhindras. K onferensen misslyckades 
visserligen med att få till stånd ett generellt forbud m ot avsiktliga ut- 
slåpp till haven från  fartyg, m en de specialbestammelser som antogs 
betråffande Baltiska havet innebår åndå ett viktigt steg i rå tt riktning 
vad gåller detta havsom rådes skydd. Foreningen har liksom N ordiska 
oljeskyddsunionen, vari foreningen å r  en m edlem sorganisation, i yttran- 
den till kom m unikationsdepartem entet tillstyrkt att Sverige ratificerar 
den havsfororeningskonvention som blev huvudresultatet av konferen
sen. Forsta punkten i den hem stållan, vari det i N ordiska rådet våckta 
medlemsforslaget utm ynnar, ligger således helt i linje m ed de stråvanden 
foreningen givit uttryck for.

Som fram hålls i m edlem sforslaget avses havsfororeningskonventio- 
nens beståm melser vad gåller Baltiska havet kom m a att samordnas med 
en sårskild konvention om skydd av Baltiska havets miljd (Ostersjo- 
konventionen), som forbereds av strandstaterna run t detta hav. Hårige- 
nom uppnås dels att åven fororeningar från  land kan om fattas av be- 
ståmmelserna, dels att dessa kan fås att tråda i kraft snabbare ån som 
eljest skulle bli fallet. F rågan om tillåm pningsforeskrifter for havsfor- 
oreningskonventionen vad gåller Baltiska havet år alltså intim t forbun
den med arbetet med Ostersjokonventionen, som redan bedrivits ge- 
mensam t av bl. a. de nordiska lånderna. A ndra punkten i medlemsfor- 
slagets hem stållan håller således redan på att fdrverkligas. Stod for detta 
arbete från N ordiska rådet kan dock vara av vårde.

I medlemsforslaget diskuteras myndigheternas kontroll av konstruk
tion, utrustning m. m. hos de fartyg som anvånts for transport av olja
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och andra skadliga åm nen i Baltiska havet. F rån  naturvårdssynpunkt 
har det stor betydelse att beståm melserna hårom  år rigorosa. Sjålvfallet 
år det av stort vårde om sådana rigorosa beståmmelser antas av så 
m ånga nationer som mojligt. E tt vårdefullt steg i denna riktning vore 
om de nordiska lånderna inom ram en for arbetet m ed Ostersjokon
ventionen kunde enas om ensartade beståm melser for fartyg som trafi- 
kerar Baltiska havet med farlig last samt få dessa beståmmelser inter- 
nationellt accepterade. Foreningen tilistyrker att N ordiska rådet ger 
regeringarna i de nordiska lånderna en rekom m endation hårom , som 
foreslås i medlemsforslaget.

Sammanfattningsvis tilistyrker foreningen medlemsforslagets hem- 
stållan i dess helhet. Foreningen vill också uttrycka en forhoppning 
om att de foreslagna rekom m endationerna från N ordiska rådet kom 
m er att leda till fortsatta och intensifierade konkreta åtgårder från  de 
berorda regeringarnas sida for ett utokat skydd av Baltiska havets unika 
miljo.

Stockholm den 1 april 1974

Svenska naturskyddsforeningen

Bengt Ham dahl 
Ordforande

Bo Olsson 
Sekreterare

Sveriges redareforening:

Foreningen, vars representanter aktivt deltagit i forberedande mo- 
ten och i den konferens som ledde till den i London den 2 november
1973 undertecknade konventionen om forhindrande av havsforore- 
ningar från fartyg, stoder oforbehållsamt forslaget om samnordisk in
sats for att inom overskådlig fram tid bringa ovannåm nda konvention 
i kraft.

D et forarbete, som fordras forrån konventionen kan ratificeras av 
ett tillråckligt antal stater och dårm ed tråda ikraft, år ansenligt. Det 
beror ett flertal om råden såsom lagstiftning, konstruktion och byggan- 
de av tillråckliga m ottagningsanordningar i berorda ham nar och term i
naler for farliga åm nen av olika slag, inråttandet av åndamålsenliga la
boratorier for koncentrationsbeståmning av de skadliga åm nena i far- 
tygens lasttankar, planering och byggande av anlåggningar for återvin- 
ning och/eller destruktion, utbildning av inspektorer och annan perso
nal etc.

H ithorande problem for sjofartsnåringen år m ångahanda och stora 
insatser kråvs av alla inblandade. Fartygen måste t. ex. utrustas med 
instrument, som kan registrera såvål olje- som gifthalter i ballastvatten,
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sloptankar och rånnstenar. Dessa instrum ent skall kunna registrera så 
små m ångder som 15 ppm for olja och 1 ppm for giftiga åmnen. Då 
sådana instrum ent annu icke finns tillgångliga, har foreningen hem- 
stållt hos sjofartsverket a tt åven m yndigheterna aktivt engagerar sig 
i forskning och utveckling.

Med beaktande av att Ostersjons fororeningar i fråm sta rum m et 
fororsakas av utslåpp från land, m edan sjofarten endast kan lastas for 
en anspråkslos del dårav —  enligt uppgift 2 procent —  anser fo r
eningen, att skyddandet av Ostersjons havsmiljo båst befråm jas av att 
regeringarna i strandstaterna rekom m enderas att snarast soka åstad- 
komma de praktiska forutsåttningarna for ratificering av den s. k. 
ostersjokonventionen.

Ostersjolåndernas regeringar måste också rekom m enderas a tt mål- 
medvetet och effektivt arbeta for begrånsning och slutligt forbud mot 
utslåpp av skadliga åm nen från  land. I foreliggande utkast till ostersjo
konventionen berors de s. k. landbaserade fororeningarna ytterst knapp- 
håndigt.

Svensk sjofart står vål rustad i olika avseenden for att bevara Oster
sjons miljo. Foreningen har gjort en utredning, som visar, a tt passage- 
rarfårjom a i trafik  inom ostersj oom rådet redan i de fiesta fall år ut- 
rustade med anordningar fo r ilandpum pning av kloakavfall och andra 
driftsavfall. Foreningen vill emellertid fåsta uppm årksam heten på att 
betråffande fartyg icke tillhorande strandstaterna blir det forbundet 
med stora svårigheter att effektivt kunna kontrollera a tt foreskrifterna 
foljes. De i den intem ationella fororeningskonventionen av 1973 fore- 
skrivna ”Cargo Record Book” , ”Oil Record Book” och certifikaten sak- 
nas i sådana fartyg intill dess den intem ationella konventionen trå tt i 
kraft.

Foreningen vill också fram hålla vikten av att tekniska och andra be
ståmmelser utform as på en så bred intem ationell basis som mojligt, då 
detta forenklar mojligheten till efterlevnad av reglerna, som skall galla 
i ostersjoområdet.

Goteborg den 14 februari 1974

Sveriges redareforening 

Lars Bæcklund

Sveriges fiskares riksforbund:

Liksom i tidigare yttranden i dessa frågor som beror Ostersjon har 
forbundet fram hållit vikten av att få stopp på fororeningar av olika 
slag. D et var dårfor m ed storsta tillfredsstållelse forbundet konstaterade 
a tt Londonkonferensen 1973 resulterade i en konvention som syftar
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till att forhindra alla form er av fororening av havsvattnet från fartyg.
N ar det galler Ostersjon kommer, som nåmnts, ett forslag till miljø

konvention att framlåggas, vilket skall galla fororeningar både från 
fartyg och från land. Generellt dum pningsforbud foreslås. Aven denna 
konvention och dum pningsforbud stods givetvis av riksforbundet.

Riksforbundet stoder således helt N ordiska rådets hem stållan såsom 
den kom m er till uttryck i de tre punkter medlemsforslaget galler.

Goteborg den 22 februari 1974

Sveriges fiskares riksforbund

Bertil Johansson

Svenska ostkustfiskarenas centralforbund:

Alla åtgårder i syfte att forhindra fororeningar i Ostersjon och att 
återstålla nu fororenade vatten hålsas med den storsta tillfredsstållelse. 
Den i dagarna i Helsingfors antagna konventionen mot forhindrande av 
fororeningar i Ostersjon år en betydande framgång.

N ordiska rådets forslag till hem stållan till regeringarna i Danm ark, 
Finland och Sverige torde trots den konvention som antagits vara av 
betydelse bl. a. av den anledningen att nåm nda regeringar rekommen- 
deras efterstråva internationell kodifiering av likartade beståmmelser 
for fartyg som trafikerar ostersjoområdet.

Svenska ostkustfiskarenas centralforbund tillstyrker dårfor till alla 
delar forslaget om en samnordisk insats i berorda avseende.

Stockholm den 26 mars 1974

Svenska ostkustfiskarenas centralforbund

Carl Eric Hedin 
Ordforande

Gosta Lindebo  
Ombudsman

B IL A G A  3

I efterhånd inkommet yttrande 

S v e r i g e

Sjofartsverkets centralforvaltning:

Sjofartsverket har den 11 novem ber 1974 till kom m unikationsdepar
tem entet låm nat forslag till erforderliga åndringar i lagen (1972: 275)



A 419/s: Bilaga 3 265

om åtgårder mot vattenfororening från  fartyg och i tillhorande kun- 
gorelse (1972: 278) som påkallas vid svenskt tilltråde till 1973 års inter- 
nationella konvention om forhindrande av fororening från  fartyg och
1974 års konvention om skydd av ostersjoom rådets m arina miljo.

I yttrandet den 27 septem ber 1974 till statsrådet och chefen for jord- 
bruksdepartem entet over remiss den 2 juli 1974 (dnr 1227/74) angå
ende konventionen om skydd av ostersjoom rådets m arina miljo har 
verket tillstyrkt att Sverige ratificerar konventionen och vidare bl. a. 
angivit att Sverige genom tidig anslutning bor m edverka till a tt bringa 
konventionen i kraft så snart som mojligt. Verket angav vidare att rati
ficeringen av ostersjokonventionen bor samordnas med ratificeringen av 
den globala konventionen.

Enligt ostersjokonventionens artikel 11 skall de sju ostersjostaterna 
vidta åtgårder for bekåmpning av utslåpp och sam arbeta vid sådan be- 
kåmpning på satt som anges i en bilaga (bilaga VI) till konventionen. 
Samarbetet bor bli nårm are utform at inom den kommission som upp- 
råttas enligt konventionen och genom direktkontakter mellan berorda 
verkstållande organ.

Frågor av ifrågavarande slag som beror andra lander ån de sju oster
sjostaterna bor behandlas i IM CO :s m iljoskyddskomm itté (M EPC). 
Fore och under sam m antråden m ed M EPC  bor de nordiska lånderna 
samverka på samma sått som hittills.

Stockholm den 7 juli 1974

Goran Steen



Medlemsforslag
om obligatorisk anvandning av reflexbricka for fotgångare

( Våckt av Eric Carlsson, Bror Lillqvist och Seppo Westerlund)

B IL A G A  1

Yttranden over medlemsforslaget 

Nordiska trafiksakerhetsrådet:

A 426/t

Såsom fram går av medlemsforslaget har till trafiksakerhetsrådet over- 
låmnats den rapport i am net som år 1972 utarbetades av en arbetsgrupp 
inom statens trafiksåkerhetsverk i Sverige. R ådet har påborjat u tred
ningen av frågan, som rym m er flera olika problem . U tredningen avses 
sammanstållas i en rapport som beråknas vara fardig i april— maj 1975. 
Ifrågavarande m aterial torde bli av varde vid den fortsatta beredningen 
av frågan.

Stockholm den 27 augusti 1974

F or N ordiska trafiksakerhetsrådet

Nils-Olov Hasslev 
Ordforande

Nordisk kommitté for trafiksåkerhetsforskning hanvisar i skrivelse 
den 30 september 1974 till N ordisk Trafiksikkerhedsråds yttrande av 
den 27 augusti 1974 (se ovan).

Nordisk union for alkoholfri trafik (NUAT):

De oskyddade trafikanterna år utsatta for stora risker i trafiken. D etta 
galler sårskilt under morker. Olika åtgårder har diskuterats for att 
minska dessa risker. H it hor bl. a. en okad anvandning av reflexer.

H ittills har man i forsta hand velat gå fram  inform ationsvågen, då 
obligatoriska och straffsanktionerade beståm melser bedomts mindre 
låmpliga och svåra att overvaka. Propagandaverksam heten synes också 
ha m edfort en okning av anvåndningsfrekvensen av reflexer, men man 
har inte på denna våg nått ett helt tillfredsstållande resultat.

N ya vågar att oka skyddet fo r fotgångare bor dårfor provas. De i 
medlemsforslaget fram forda synpunkterna kan inte avfårdas. Aven om 
olika form er av problem kan åberopas for en obligatorisk anvandning av 
reflexer får dessa inte hindra att frågan blir forem ål for en serios prov-
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ning. M an har nu nått fram  till gem ensamma nordiska beståm melser for 
att ålagga fordonsforarna att skydda sig sjalva genom tvingande regler 
betraffande anvandning av bilbalte. D et synes dårfor foljdriktigt att ock
så fotgangarna får ett okat tryck att skydda sig sjalva i trafiken.

U nder åberopande av vad ovan anforts anser N U A T  att N ordiska rå 
det skall rekom m endera N ordiska m inisterrådet att prova mojligheterna 
att infora gem ensamma nordiska beståmmelser om anvandning av re- 
flexer eller lykta vid gång i morker.

Stockholm den 30 septem ber 1974

Nordisk union for alkoholfri trafik

Valeri Surell 
Generalsekreterare

D a n m a r k  

Justitsministeriet:

—   ------------ — fremsendes vedlagt de af justitsministeriet indhentede u d 
talelser fra rigspolitichefen, politidirektøren og politimester-foreningen 
(se nedan).

Forslaget har været behandlet i Nordisk Trafiksikkerhedsråd, der har 
afgivet vedlagte udtalelse af 27. august 1974 til Nordisk Råds præsi
dium (se ovan).

Justitsministeriet kan henholde sig til denne udtalelse.

København, den 8. oktober 1974

P. m. v.
E. b.

P. Wiese

Rigspolitichefen:

Den seneste færdselsuheldsstatistik for D anm ark, Statistiske M eddelel
ser 1974: 2, 'Fæ rdselsuheld  1972”, ses ikke at give støtte for, a t noget 
tilsvarende gælder for D anm ark. De uheldstyper, der prim ært vil kunne 
nedbringes i antal ved videre anvendelse af refleksbrikker el. lignende, 
er formentlig situationerne 841— 853 i færdselsuheldsstatistikkens 
bilag 2. A f "Færdselsuheld 1972” tabel 14 fremgår, at der var 79 uheld 
med 80 implicerede fodgængere af typen 841. Fordelingen af disse på 
mørke/dagslys frem går ikke af tabellen.

En dokum entation af medlemsforslagets påstand kunne have afgivet 
grundlag for en bedre vurdering.

Jeg er enig i. at det må anses for at være ønskeligt at forøge an 
vendelsen af refleksbrikker eller lignende. Det må ligeledes anses for
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at være ønskværdigt, a t reglerne i de nordiske lande samordnes. De 
svenske erfaringer om propagandaens virkning kan måske overføres til 
danske forhold.

E t eventuelt påbud vil utvivlsomt blive ignoreret i et stort antal til
fælde. Håndhævelse af påbud kan næppe med rimelighed gives særlig 
høj prioritet. E t påbud kunne tænkes at have den uheldige bivirkning, 
at m otorførere på uoplyste strækninger slækkede på agtpågivenheden, 
idet de alene rettede opmærksom heden på fodgængere afm ærket med 
refleks. Uafm ærkede fodgængere ville derved være m ere udsat for 
risiko. Skyldvurderingen, når m otorkørere påkører ikke-afmærkede 
fodgængere, vil nok blive vanskeliggjort. Disse muligvis teoretiske ind
vendinger kan ikke gøres gældende over for de beslægtede forslag om 
påbud om anvendelse af sikkerhedsseler og styrthjælme.

Jeg finder det mest formålstjenligt, a t m an fra  dansk side afstår fra 
at anbefale indførelse af et strafsanktioneret påbud, men at m an an
befaler en intensivering af propagandaen for benyttelse af refleks
brikker.

København, den 9. august 1974

P. r. v.
Baun

Politidirektøren i København:

----------- -a t spørgsmålet om fodgængeres benyttelse af refleksmærker
ikke skønnes at have større betydning for færdselssikkerheden i K øben
havn. —  Endvidere skønnes en obligatorisk anvendelse af refleks
mærker i mørke at m edføre meget store vanskeligheder i relation til 
håndhævelsen.

Under henvisning hertil kan man ikke herfra anbefale forslaget. 

København, den 24. juli 1974

P. p. v.
Hasselriis

Foreningen af Politimestre i Danmark:

U nder henvisning til justitsministeriets skrivelse af 26. juni 1974 
(j.nr. 5.F.114.k/739) skal m an til Nordisk Råds rekom m andation om 
tvungen anvendelse af refleksanordning eller lygte ved gang i mørke 
på dårligt oplyst vej udtale følgende:

4 m edlem m er af bestyrelsen kan tiltræde, at anvendelse af sådant 
udstyr er gavnligt for færdselssikkerheden, m en finder det betænkeligt 
at indføre et påbud. D et m å forudses, at det vil blive overordentlig 
vanskeligt at få fodgængere, der ikke er vant til ”udstyrskrav” , til at
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følge påbudet, og politiet vil derfor let komme i den ikke ukendte situa
tion, a t m an enten m å optage et meget betydeligt antal rapporter eller 
lukke øjnene for, a t loven ikke overholdes. Selv en energisk indsats 
fra  politiets side vil næppe kunne føre til en blot nogenlunde tilfreds
stillende overholdelsesgrad.

M an er bekendt med, at R ådet for Større Færdselssikkerhed har dre
vet en betydelig kam pagne fo r anvendelse af refleksbrikker, og der er da 
også udleveret et meget betydeligt antal brikker. M an kan anbefale, at 
denne propaganda fortsættes og udbygges.

E t medlem af bestyrelsen er i det væsentlige enig i de anførte argu
menter, m en kan dog gå ind for et påbud, da dette uden tvivl vil få 
mange til at benytte refleksmateriale, og dette er af så væsentlig betyd
ning for færdselssikkerheden, a t betænkelighederne m å træde i bag
grunden.

Gladsaxe, den 2. september 1974

M ogens Grav

Assurandør-Societetet har i skrivelse den 28 juni 1974 meddelat att 
man icke iimnar yttra sig i anledning av medlemsforslaget.

Rådet for Større Færdselssikkerhed:

Således foranlediget skal det oplyses, a t rådet ifølge dets vedtægter 
har til opgave at propagandere for de gældende færdselsregler og iøvrigt 
at vejlede trafikanterne om  færdselssikkerhedsfrem mende foranstalt
ninger inden fo r lovgivningens ram m er. D ette m edfører, at rådet ikke 
officielt tager stilling til ændringer i eller forslag til nye bestemmelser i 
færdselsloven.

På den anden side kan det forekom m e, at rådet har indhøstet erfa
ringer, der måske kan være værdifulde a t tage i betragtning, n år der 
skal tages stilling til forslag til færdselsloven.

I det foreliggende tilfælde er det rådets opfattelse, at det ikke igennem 
propaganda er m uligt a t få  alle fodgængere, der i m ørke færdes på uop
lyste veje, til at anvende refleksbrikker eller andre form er fo r reflekte
rende materialer.

Samtidig m å rådet konstatere, a t et meget stort antal cyklister og 
knallertkørere færdes i m ørke uden at anvende det lovbefalede lys og 
refleks, uanset at der er blevet gennem ført en intensiv propaganda for at 
få de to trafikantkategorier til a t overholde lovens bestemmelser.

M ed andre ord —  rådet har ikke været i stand til a t få  cyklister og 
knallertkørere til at opfylde lovens krav ved at henvise til gældende
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regler i færdselsloven. D ette må for en stor del nok tilskrives den om 
stændighed, at rådet ikke i propagandaen kan fastslå, at en cyklist eller 
knallertkører, der færdes i mørke uden at opfylde lovens krav om 
lygteføring m. m., vil løbe en meget stor risiko for, at politiet griber ind.

På betænkningens side 2 står: ”U tredningen sager sig inte dela tidigare 
fram forda betånkligheter mot obligatorium med hånsyn till overvak- 
ningssvårigheter. Propagandan anses ha minskat behovet av overvak- 
ning och forberett m arken for lagstiftning” .

Rådet kan ikke tilslutte sig dette synspunkt, bl. a. under henvisning til 
det ovenfor om talte vedrørende cyklister og knallertkørere.

Valby, den 15. august 1974

P. r. v.

Ulrik Duurloo

Forenede Danske Motorejere

1. Generelt

D et m å anses for fastslået, a t fodgængeres anvendelse af refleks i 
mørke væsentligt form indsker risikoen for påkørsel. D er er altså tale om 
en aktiv sikkerhedsfaktor af betydning for fodgængeren selv og for andre 
trafikanter, der løber en risiko ved påkørsel eller evt. undvigemanøvre.

D et er endvidere overvejende sandsynligt, at en tilstrækkelig udbredt 
anvendelse af refleks ikke kan opnås ad frivillighedens vej. D et må 
tilføjes, at en anvendelsesfrekvens på f. eks. 60 pct. ikke kan anses for 
tilfredsstillende —  de resterende 40 pct. ubeskyttede vil derved blot 
blive så meget m ere udsat, fordi de m otorkørende ikke forventer at 
møde fodgængere uden refleks. Anvendelsesfrekvensen m å altså højere 
op.

U nder hensyn til ovenstående sam t den i forslaget frem førte argum en
tation kan FD M  erklære sig enig i, at det pricipielt ville være ønskeligt, 
om man ad lovgivningens vej påbød anvendelse af refleks i m ørke for 
fodgængere, således som det er tilfældet for alle andre trafikantkatego
rier.

2. Overholdelse a f påbudet

Selv om det vel er sandsynligt, at et forslag om obligatorisk anvendelse 
af refleks vil finde støtte i størstedelen af den danske befolkning, er 
problem et med overholdelse ikke dermed løst —  jævnfør at "m ørklagte” 
cyklister efterhånden snarere synes at være reglen end undtagelsen, på 
trods af, at alle erkender nødvendigheden af lovpåbudet, der foreskriver 
cykellygte i mørke!
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Politiet vil kun i beskedent omfang kunne overkomm e en kontrol af 
et evt. reflekspåbud for fodgængere, og en anvendelse af sanktioner ud 
over advarsel og en beskeden bøde kom m er næppe på tale. Overholdel
sen vil derfor i høj grad afhænge af fodgængernes egen disciplin.

Med den hidtidige anvendelsesfrekvens for refleks i D anm ark m å det 
blive et åbent spørgsmål, om tiden allerede er inde til et påbud. Noget 
taler for, at en langvarig propaganda- og inform ationskam pagne vil 
være nødvendig, før en tilfredsstillende overholdelse kan påregnes.

3. Anvendelsespligtens afgrænsning

I forslaget tales der on^, a t anvendelsespligten skal gælde fodgængere, 
der i mørke færdes på vej uden tilfredsstillende belysning, og hvor sær
skilt fortov/gangsti ikke findes. Definitionen af tilfredsstillende belys
ning er imidlertid særdeles uklar, og risikoen for, at gadebelysningen skal 
svigte, kan muligvis begrunde et krav om, at refleks under alle omstæn
digheder skal medbringes.

Ved færdsel på fortov eller gangsti er refleks vel ikke nødvendig, men 
før eller siden risikerer den gående at skulle krydse f. eks. kørebanen. 
D er er altså en del, der taler fo r en udvidet og forenklet regel, hvorefter 
refleks under alle om stændigheder skal anvendes ved færdsel i lygte- 
tændingstiden.

Såfrem t m an fastholder, a t vej m ed tilfredstillende belysning eller 
særskilt fortov/gangsti er undtaget fra påbudet, m å der tages stilling til, 
om refleks i det mindste skal medbringes (ikke fremvises) i disse situa
tioner.

4. Refleksernes art og anbringelse

Såfrem t et påbud skal have nogen mening, bør der form entlig etable
res en form  for godkendelsesordning af reflekserne, ligesom påbudet 
må indeholde regler for refleksernes anbringelse på personen.

D et er her vigtigt, a t reflekserne bliver anbragt så lavt som muligt, 
og det m å overvejes, om m an i stedet fo r den simple og letanvendelige 
refleksbrik skal foreskrive andre —  m ere besværlige m en måske også 
m ere effektive —  form er for refleks.

5. Erstatningsspørgsmål

Såfrem t der gennemføres et påbud om anvendelse af refleks for fod
gængere, vil der forekom m e ulykker, hvor fodgængere bliver påkørt 
på grund af manglende overholdelse af påbudet. D et er foreningens op
fattelse, at dette forhold ikke bør m edføre nedsættelse af en eventuel 
erstatning til fodgængeren.

København, den 30. septem ber 1974

V. Lærkes
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Trafikministeriet:
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Såsom det konstateras i motiveringen till medlemsforslaget, utreds 
frågan om effektivering av anvandningen av reflexanordning i N or
diska trafiksakerhetsrådet. I detta arbete forsoker m an åven klarlågga de 
ansvars-, overvaknings- och inform ationsproblem  som år forknippade 
med en eventuell beståmmelse om obligatorisk anvandning av reflex
anordning. Trafikm inisteriet anser det åndamålsenligt att eventuella 
reflexanordningar och beståm melserna om deras anvåndning år så ^n- 
hetliga som mojligt i de nordiska lånderna.

Helsingfors den 30 september 1974

Pekka Tarjanne 
Trafikminister

M auri Kuitunen  
Tf. regeringsråd

Trafikforsåkringsforeningen:

Trafikforsåkringsforeningen understoder forslaget och hem ståller att 
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet inforande av be
ståmmelser om obligatorisk anvåndning av reflexer fo r fotgångare. F or 
egen del har foreningen redan den 9 januari 1973 i samarbete m ed Bil
forbundet och Trafikskyddet gjort en fram stållning i saken enligt Bi
hang.

I samband med publiceringen av ovannåm nda program  har det bl. a. 
påståtts, a tt beståm m elserna om obligatorisk anvåndning av reflexer 
m edfor forfång vid vållandebedom ning och i ersåttningssporsmål. M ed 
anledning hårav vill vi i detta sam m anhang fram fora foljande syn
punkter.

Den straffråttsliga vållandebedom ningen rorande personer, som får- 
dats på vågar och varit delaktiga i trafikskador, avgors med stod av be
ståmmelserna i vågtrafiklagen, m edan ersåttning som utbetalats u r ett 
fordons trafikforsåkring grundar sig på beståm melserna i trafikforsåk- 
ringslagen.

Fotgångare, som varit inblandad i trafikskada, få r ersåttning u r for- 
donets trafikforsåkring enligt principen om  objektivt ansvar åven om 
ingen personligen kan anses skadeståndspliktig på grund av att fordonet 
anvånts i trafik  (trafikforsåkringslagens 4 §). Till foljd hårav inverkar 
inte den omståndigheten att reflexanordning saknats på trafikforsåk- 
ringens skadeståndsskyldighet. Enligt trafikforsåkringslagens 7 § 1 mom. 
kan ersattningen nedsåttas eller forvågras beroende på graden av ifrå-
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gavarande persons egen m edverkan till skadans uppkomst. I samma lag
rum  konstateras, att ”ersåttning for skada å person skall utgå oavkortad, 
om hans delaktighet var ringa” . Enligt Trafikforsakringsforeningens 
uppfattning inverkar inte avsaknad av reflexanordning på tidigare 
nåm nda grunder på trafikforsåkringens skyldighet att ersåtta skada som 
drabbat fotgångare. Om m an av någon anledning anser, a tt person som 
inte anvånt reflexanordning dårigenom sjaiv m edverkade till uppkoms- 
ten av trafikskada, ar medverkan enligt vår uppfattning ringa, varfor 
ersåttning på grund dårav inte kan ersattas eller forvagras. Ersåttning, 
som utgår ur trafikforsåkringen, grundar sig på principen om  full er
såttning och enligt vår uppfattning kan det nuvarande ersåttningsskyddet 
inte begrånsas till foljd av att reflexanordning inte anvants.

F or att kunna forutse vilka påfoljder som kom m er av att reflexan
ordning inte anvants, borde enligt vår uppfattning overvågas inforande 
av lika stora botesstraff i allm ånhet for alla och helst inforande av en 
avgift for trafikforseelse.

Vårt stållningstagande till nodvåndigheten av att gora anvåndningen 
av reflexanordningar obligatorisk motiveras på foljande sått:

1. Belysningsforhållanden vid fotgdngarskador
År 1972 omkom i F inland 357 fotgångare, som utgjorde 31 procent 

av totalantalet trafikdodade. M otsvarande siffra var i Sverige år 1971 
243 eller 20 procent. A ntalet trafikdodade fotgångare i Finland år så
ledes orovåckande stort. Av dessa 357 fotgångare dog 196 eller cirka 55 
procent under m orker eller skymning. Undersokningar har gett vid hån
den att det år 2.5 gånger så farligt for fotgångare att fårdas gående i 
m orker som vid dagsljus.

2. Reflexanordningerts skyddseffekt
Syftet m ed reflexanordningar ar a tt gora fotgångare synlig i m orker 

och skymning, varvid fordonets forare har mojlighet att undvika even
tuell trafikskada, som annars kunde uppkom m a genom forarens eller 
fotgångarens felaktiga forfarande. Enligt utredning upptåcker en bilist 
vid påkopplade halvljus en svart- eller m orkklådd fotgångare på cirka 
26 m avstånd, en gråklådd på cirka 31 m avstånd, en ljusklådd på cirka 
38 m avstånd och en svartklådd fotgångare med en cirka 30 cm2 stor 
reflexanordning på cirka 136 m avstånd. Sålunda ser en bilist som kor 
med 80 km /h hastighet en fogångare utan reflexanordning 1— 2 sekun
der fore mote eller passering m edan han har cirka 6 sekunder på sig att 
forbereda sig på mote med eller om korning av fotgångare, som bår re
flexanordning.

3. Reflexanordningens beraknade inverkan vid trafikskada
Den av Trafikforsåkringsforeningen tillsatta trafikskadekomm issionen 

i Åbo och Bjorneborgs lån har under åren 1971— 1973 undersokt 46
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trafikskador dår fotgangare omkommit. Av dessa intraffade 30 skador 
i morker. Enligt trafikskadekommissionens bedom ningar hade av dessa 
30 fotgangare 21 eventuellt raddat livet om de haft reflexanordning eller 
åtminstone hade bilforarna battre kunnat varsebli fotgangarna an vad 
som varit fallet.

4. Ringa frivilligt bruk av reflexer

M an har under flera år arbetat for a tt oka frivilligt bruk av reflex- 
anordningar genom inform ation och gratisutdelning av reflexbrickor. 
Anvåndningen av reflexer har i F inland, då den varit som båst, varit 
40 procent, men har under senare år sjunkit till 30 procent. D et har på 
olika sått fram kom m it, att anvåndningen av reflexer for nårvarande 
år det effektivaste verkstållbara åtgorande, med vilket fotgångarens tra- 
fiksåkcrhet våsentligen kan forbåttras snabbt, varfor m an bor infora 
beståmmelser om obligatorisk anvåndning av reflexer.

Samtidigt som beståm melserna forbereds borde m an arbeta for att oka 
anvåndningen av fasta reflexer på i m arknaden forekom m ande fritids- 
klader samt u tarbeta enhetliga anvisningar om reflexm aterialens egen- 
skaper, kvalitetskrav, ytinnehåll och placering, genom vilket det enligt 
vår uppfattning blir mojligt att i hog grad minska det forfång tvånget 
att anvånda reflexer medfor. Trafikforsåkringsforeningen gjorde i sep
tem ber 1973 en forfrågan i alla lån, vilken gav vid handen att cirka 
hålften av de tillfrågade affårerna sålde friluftsklåder med fasta reflex- 
anordningar. D et fram kom  dock, att kånnedom  om reflexklådernas 
existens var mycket varierande och att m era upplysning i saken år nod- 
våndig.

I enlighet med ovan anforda år det sjålvfallet åven nodvåndigt att 
uppgora beståmmelser rorande minim ikvalitetsfordringar och kvalitets- 
kontroll for losa reflexbrickor samt utveckla enkla och anvåndbara 
appliceringssått fo r dessa.

Helsingfors den 5 juli 1974

Trafikforsåkringsforeningen 

Iikka H onkajuuri

BI HANG

Forslag till minimiprogram for trafiksåkerhetsarbetet

Bilforbundet, trafikskyddet och trafikforsåkringsforeningen har i an
ledning av trafiksåkerhetssituationen u tarbetat ett forslag till minimiåt- 
gårder for situationens forbåttrande. D et bor betonas, a tt det hår år 
fråga om ett m im iniprogram, i vilket m ånga ur trafiksåkerhetssynpunkt
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viktiga åtgårder och frågor av nodvåndighet har låm nats obeaktade. 
D etta forslag ar avsett som bas for ett m era detaljerat program , som så 
många sam m anslutningar som mojligt med engagemang på trafiksåker- 
hetsområdet borde fås att medverka till. M inim im ålsåttningarna har in- 
delats i två grupper utgående från  hur lange m an råknar m ed att det 
skall ta att genom fora åtgarderna i tillråcklig utstråckning. De åtgårder, 
som avser m ålsåttningarna på kort sikt, borde kunna genom foras under 
1— 2 års tid. medan program m et på långre sikt kraver m era tid.

De som utarbetat forslaget år helt på det klara med att inga lagstad- 
ganden, tekniska losningar eller andra åtgårder leder till onskat resultat, 
om inte den i trafiksåkerhetssam m anhang viktigaste faktorn —  månni- 
skans installning —  undergår en våsentlig foråndring till det båttre. Upp- 
fostran till båttre trafikattityder måste dårfor ågnas central uppmårk- 
samhet i allt trafiksåkerhetsarbete. D enna fostran måste fram for allt 
avse att få till stånd en positivare installning till m edtrafikanterna. En 
annan faktor, som måste ågnas uppm årksam het, år det okade bruket av 
alkohol. D etta år ett problem, som måste angripas dels genom intensi- 
fierad overvakning. dels genom attitydfostran.

M ålsattningar på kort sikt
Foljande åtgårder borde genom foras omedelbart:

7. Bruk av såkerhetsbålte och stortlijdlm
Det finns redan tillråckligt belågg for såkerhetsbåltets form åga att 

rådda liv i personbilar. Trafikskadekom m issionerna har i sina utredning
a r  kommit till. att over 150 månniskors liv skulle ha råddats och ca 7 000 
månniskor undgått skador eller få tt dem m ildrade under år 1971 om de 
hade anvånt såkerhetsbålte. P å  m otsvarande sått kan sågas a tt om alla 
motorcykel- och m opedforare inklusive passagerare, som om kom  år 
1971 (150 personer), hade anvånt storthjålm , skulle om kring 40 ha und
gått trafikdoden.

Bruket av såkerhetsbålte i personbilar och av storthjålm  på motor- 
cyklar och m opeder borde dårfor goras obligatoriskt.

2. Reflexbrickor åt fotgångarna
Det har i många år bedrivits upplysningsverksam het i syfte att oka 

bruket av reflexbrickor och annat reflekterande m aterial bland fo t
gångarna. Fotgångare som anvånder reflexm aterial av något slag upp- 
tåcks i m orker betydligt tidigare ån andra fotgångare. D et har åndå inte 
blivit så vanligt som det borde att anvånda reflexskydd. D årfor borde 
det bli obligatoriskt att anvånda reflexbricka eller reflexband, når m an 
går till fots på en bristfålligt upplyst våg.

E tt beslut i saken borde fattas så fort som mojligt, men ikrafttrådan- 
det ske tidigast efter ett år, så att inform ationen kring frågan skall hinna 
verka.

3. Siikerhetsutrustning i fordon
Fordonens tekniska konstruktion och utrustning borde underkastas en 

effektiv och kontinuerlig kontroll. M ojligheterna att genom fora den 
erforderliga kontrollen bor dårvid stå på samma nivå som m odern for- 
donsteknik. D en statistik som m an får fram  genom den tekniska kon
trollen rorande olika konstruktioners och anordningars hållbarhet och 
såkerhet bor stållas till fordonsågarnas fria forfogande.
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M ånga utrustningsdetaljer spelar en viktig roll, nar det gåller att fore- 
bygga skador och lindra deras foljder. V indrutan med tillhorande anord
ningar har i vårt land en storre betydelse ån annorstådes på grund av de 
speciella svårigheter som klim atet medfor. De finska SFS-standards, 
som godkandes fo r bilglas den 25.05.1972, borde dårfor snarast mojligt 
tråda i kraft och lam inerade vindrutor som fyller kraven bli obligato
riska. V indrutespolaren bor goras m otordriven och endast u r trafiksåker- 
hetssynpunkt acceptabla spolvåtskor tillåtas.

E n annan viktig konstruktionsfaktor år tvåkretsbromssystem, som 
borde goras obligatoriskt i alla bilar.

V årt nuvarande bilskattesystem år u r trafiksåkerhetssynpunkt allt- 
jåm t otillfredsstållande och har konsekvenser som inte år till gagn for 
trafiksåkerheten. Å tgårder borde i brådskande ordning vidtas syftande 
till en åndring av systemet i en sådan riktning att alla våsentliga såker- 
hetsfaktorer blir beaktade.

F or att få till stånd en okad synlighet for sjålva fordonen borde 
byte till reflekterande num m erbrickor påskyndas. Aven m opedernas 
forsåkringsbrickor borde overdras med något reflekterande material, 
om detta år tekniskt mojligt. Y tterligare borde foreskrifter inforas, som 
gor åndamålsenliga belysningsanordningar obligatoriska på cyklar både 
fram- och baktill.

4. Eliminering av ”trafikfallor”
På m ånga livligt trafikerade vågavsnitt år olyckorna ofta koncentre- 

rade till vissa platser. D enna problem atik har på ett fortjånstfullt sått 
utretts av våg- och vattenbyggnadsstyrelsen och m ojligheterna att fort- 
såtta detta utredningsarbete måste tryggas. Trafiklosningam a bor i dessa 
fall overvågas med hånsyn till behovet och m ojligheterna att avskilja 
den låtta trafiken från  den ovriga och ge den egna korfiler. Tillfreds- 
stållande trafikarrangem ang måste ordnas i brådskande ordning och 
anslag hårfor i tillracklig utstråckning upptas i statens budget varje år.

5. Differentierade hastighetsbegransningar
Hastighetsbegrånsningen som trafiksåkerhetsfaktor har varit forem ål

for en livlig debatt på senare tid. Den fårskaste utredningen i hastig- 
hetsbegrånsningsfrågan avseende våra forhållanden ingår i den s. k. 
hastighetsbegrånsningskommitténs betånkande (betånkande 03.05.72; 
B 51). Kom m ittén foreslog bl. a. att det i hela landet skall inforas ett 
system med hastighetsbegransningar och hastighetsrekommendationer, 
dår grånsen fixeras efter våg-, trafik- och m iljoforhållandena. Syste
met kan inforas successivt —  en våg i sånder —  med borjan på de 
vågar dår behovet av åtgårder år mest uppenbart.

Vi understoder vågdifferentierade hastighetsbegrånsningar och våg- 
differentierade hastighetsrekom m endationer på ovannåm nda grunder. 
De vågdifferentierade hastighetsbegrånsningarna borde inforas succes
sivt och på de farligaste vågavsnitten omedelbart.

6. E ffektivering av trafikdvervakningen
Trafikovervakning i dess olika form er måste anses vara en viktig tra 

fiksåkerhetsfaktor. Vågledningen och overvakningen borde effektiviseras 
avseende alla trafikanter.

Den tidigare nåm nda kom m ittén ansåg en effektivering av trafik- 
overvakningen vara viktig åven når det gåller hastighetsbegrånsning-
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arnas efterlevnad. D et har nåmligen fram gått, a tt det ofta sker flagran- 
ta overtrådeiser av fordonsdifferentierade hastighetsbegransningar.

Enligt vår uppfattning ar det nodvandigt att oka polisens resurser for 
trafikdvervakning.

7. Trafikupplysning
Radions och televisionens mojligheter ar stora inom det riksomfat- 

tande upplysningsarbetet. I synnerhet inom attitydfostran har dessa 
inform ationsm edia en viktig stallning. Enligt vår uppfattning borde 
radion och televisionen aktivare ån fo r nårvarande gå in for p ro
duktion och distribution av trafikkunskap i syfte att bibringa allmån- 
heten en båttre forståelse fo r trafiksåkerhetens allm ånna betydelse och 
vikten av sam forstånd i trafiken. D et borde goras effektivare bruk av 
radions och televisionens mojligheter att rapportera om våglag och 
våderleksforhållanden. I detta sammanhang bor inte minst regionalra
dions mojligheter beaktas.

M ålsdttningar på lång sikt
Forberedelser borde om edelbart vidtas for foljande åtgårder:

1. Planering av trafikm iljon
Trafikm iljon har en viktig funktion som trafiksåkerhetsfaktor. D etta 

borde beaktas åven i trafikplaneringen. Trafikm iljon borde planeras ut- 
gående från månniskans kapacitet och inte så att månniskan tvingas 
anpassa sig efter en illa planerad trafikmiljo. Denna om ståndighet har 
enligt vårt form enande stor betydelse åven for allmånhetens instållning 
till trafiken. En månniskovånlig trafikm iljo skapar positiva attityder 
till olika trafikantkategorier.

1 detta sammanhang bor sårskilt beaktats att den s. k. låtta trafiken 
borde separeras från den ovriga trafiken åtminstone i bostadscentra 
och deras om edelbara nårhet.

2. Vagncitets utvecklande
D et allm ånna vågnåtet borde utvecklas och forbåttras med okad tra- 

fiksåkerhet som målsåttning. Belaggandet av oljegrusvågar med bitum en 
borde fortsåttas overallt dår trafikvolym en forutsåtter det. D et borde 
åven byggas fler korsningar i olika plan. F or att underlåtta omkor- 
ningar borde det åven byggas s. k. krypfiler på sådana vågavsnitt, dår 
volymen av tung trafik och terrångforhållandena gor det påkallat ur 
trafiksåkerhetssynpunkt.

I samband med vågbyggen och grundforbåttringar borde man ovillkor- 
ligen for att skydda den låtta trafiken bygga tillråckligt breda vågrenar 
forutsatt a tt den låtta trafiken inte kan ledas in på egna filer.

Vågbelysningen borde byggas ut, eftersom det har konstaterats, att 
man hårigenom  avsevårt kan nedbringa antalet trafikolyckor med per- 
sonskador som foljd under den m orka tiden.

Ett tillråckligt antal trafikm årken och ett rationellt bruk av sådana 
borde sorja for att alla som ror sig i trafiken ar på det klara med vilka 
beståm melser och regler som gåller.

Vågforbåttringsåtgårderna bor såttas in med hånsyn till trafikinten
siteten på olika om råden. Dessutom borde anslagen for vågbyggen och 
-forbåttringar respektive -underhall årligen hojas på basen av penning- 
vårdeforsåm ringen och trafiktillvåxten.



278 A 426/t: Bilaga 1

E tt heihetsprogram  borde utarbetas for hojande av vagnatets standard 
med tanke på trafiksakerheten.

3. Utbildning av vagtrafikanter
I låropliktsskolor och grundskolor ar trafikundervisningen redan 

obligatorisk. F or den som ar under skolåldern ar trygghets- och under- 
visningsfrågorna ånnu inte ordnade. D et borde dårfor inledas en or- 
ganiserad trafikupplysningsverksamhet for barnens foraldrar och for- 
sorjare.

Som ett led i grundskolans trafikundervisningsprogram  borde man 
fo r grundskolans hogstadium skapa en egen trafikundervisningsplan in- 
nefattande teoretisk undervisning syftande till korkortsexamen.

Det program  som uppgjorts for vidareutbildningen av bilisterna bor 
forverkligas. I denna verksam het borde alla bilorganisationer och andra 
sammanslutningar. som har trafiksakerhetsarbete på sitt program , fås 
med. V idareutbildningsprogram m et upptar forutom  teoretisk under
visning och korundervisning iiven låroåm nen, som syftar till åstad- 
kom m ande av båttre trafikattityder. Prov som avlåggs efter meddelad 
undervisning och dårover givet intyg kunde oka intresset for vidare
utbildningen. F or den som kor i yrkesmåssig trafik borde provet vara 
strångare ån for andra. Program m et borde forst genom foras i form  av 
s. k. arbetsplatsundervisning.

4. Poangsystem for korkortskontroll
I ndragning av korkortet på grund av trafikforseelser anses vara en 

effektivare åtgård ån botesstraff. Sedan ett centralregister inrattats for 
korkort kunde det åven inforas ett poangsystem for korkortsindragning. 
Varje trafikforseelse kunde m edfora ett visst antal felpoång och då det 
stipulerade talet uppnåtts borde indragning av korkortet upptas till 
provning. E tt annat alternativ vore skyldighet att delta i trafikforelas- 
ningar eller annan vidareutbildning i sådan utstråckning som antalet 
felpoång forutsåtter. Vi anser att ett poångsystem av dylikt slag skulle 
få en klart skonjbar effekt vad betråffar attityderna till trafikforseelser.

5. A lkohol och trafiksdkerhet
Alkoholen har visat sig vara ett svårt problem i trafiken. Rattfyl- 

leriet har okat oavbrutet, varjåm te åven fotgångare ofta vållar sin 
egen dod genom att ro ra sig i trafiken i spritpåverkat tillstånd. N år 
man dryftar medel att kom m a tillråtta med alkoholproblem et i trafiken, 
borde m ojligheterna att via massmedia, i synnerhet televisionen, spri
da trafiknykterhetsupplysning beaktas. Straffskårpningar har inte for- 
m ått hejda den ogynnsamma utvecklingen. D et forefaller som en okad 
risk att bli fast. d. v. s. effektivering av trafikovervakningen skulle vara 
en viktig faktor i sammanhanget. I varje fall borde vår rattfyllerilagstift- 
ning ses over i syfte att oka trafiksakerheten. Effekten av samtidigt bruk 
av mediciner och alkohol på månniskans korform åga borde under- 
sokas.

6. Forskningsverksamhet
Allt trafiksakerhetsarbete år ytterst åven fortlopande forsknings- 

arbete. Forskningen borde okas och bedrivas på alla plan, hogskolorna 
medråknade. Den forskningsverksam het som redan nu pågår, borde
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som mojligt.

Helsingfors den 9 januari 1973 

Trafikskyddet:
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Utredningen baserande på olycksfallssiffror av åren 1963— 1964 vi- 
sade, att det under den m orka tiden skedde minst 11 procent m era tra- 
fikolyckor an under den ljusa tiden, når undersokningsperioder var lika 
långa och trafikm angder lika stora. (Hakkinen, Leppånen: Vågtrafik- 
olyckor under den m orka tiden”)

I enlighet med den ovannåm nda utredningen var antalet skadade 
personer nåstan lika stort i båda grupperna, men det fordelade sig åndå 
till olika vagnyttjares del så, a tt under den m orka tiden var antalet 
skadade fotgangare nåstan två gånger så stort som under den ljusa ti
den. Faran for trafikdoden visades vara m inst 27 procent storre under 
den m orka tiden ån under den ljusa tiden och i synnerhet for fot- 
gångare på en m ork våg var faran minst 2,5 gånger storre jåm fort vid 
den ljusa tiden.

Fotgångarens stållning i trafiken i m orkret år alltså verkligen far
lig och man borde utan tvivel finna på medel for att fo rbåttra den.

D et fornåm sta och viktigaste mediet år att skilja fotgangare och 
cyklister från m otorfordonstrafiken samt att trygga deras overgångs- 
stållen i livliga vågkorsningar med planskilda korsningar eller trafik- 
Ijus.

M an borde också oka fotgångarens trygghet genom att ge m otor- 
fordonsforare effektiv upplysning och skolning samt ge dem fortbild- 
ning i korning, då speciell vikt borde fåstas vid korundervisning for den 
m orka tiden och morkrets faror.

Trafiktekniska åtgårder forverkligas mycket långsam t åven i det båsta 
fallet. Också inverkan av upplysnings- och skolningsarbetet kråver tid 
och med det kan m an knappast någonsin avgora slutgiltigt fotgångarens 
stållning i morkret.

E rfarenhet och u tforda utredningar visar, a tt anvåndningen av re
flexbrickor okar fotgångarnas trygghet mycket effektivt. I enlighet 
med en nyligen utford utredning kan m an oka m otorfordonsforarens 
siktlångd till fotgangare åven 6 gånger med hjålp av en reflexbricka. 
D etta betyder, att den stoppstråcka, som foraren behover, våxer i sam
ma forhållande.

Trots att m an kånner till reflexbrickans betydelse, har deras an- 
våndning inte okat tillfredsstållande under de senaste åren. I Finland 
ar utvecklingen av reflexens anvåndning foljande:
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år 1968 cirka 33 procent av fotgångare anvånde reflexbrickan 
år 1969 cirka 35 procent av fotgångare anvande reflexbrickan 
år 1970 cirka 40 procent av fotgångare anvånde reflexbrickan 
år 1971 cirka 36 procent av fotgångare anvånde reflexbrickan 
år 1972 cirka 30 procent av fotgångare anvånde reflexbrickan

Siffror om reflexanvåndning h ar m an tagit u r en utredning, som har 
gjorts i samarbete mellan Trafikskyddet och polisen.

Emedan anvåndningen av reflexbrickor inte har blivit allm ånnare 
har man gjort forslag om deras obligatoriska anvåndning. Till detta 
stråvar också detta medlemsforslag våckt i N ordiska rådet.

Enligt Trafikskyddets uppfattning år forverkligandet av obligatorisk 
anvåndning av reflexbrickor inte en rått losning, eftersom till det skulle 
ansluta sig flera, åtminstone tilis vidare oavgjorda och negativa fak
torer:

—  det vore svårt a tt overvaka beståmmelsen
—  det kom m er alltid a tt vara grupper, om vilket m an kan antaga, att 

de inte med visshet anvånder reflexbrickan (barn, åldringar, hjårn- 
invalider o. s. v.)

—- vid olycksfall kan det också uppstå ansvarsfrågor, som år svåra att 
losa.

Trafikskyddet forhåller sig alltså negativt till obligatorisk anvånd
ning av reflexbricka for fotgångare och foreslår att m an borde under- 
soka inverkan av en m era om fattande gratisdistribution av reflexbric
kor (till exempel på statens bekostnad) på deras anvåndning. Dårtill 
Trafikskyddet foreslår, a tt m an overvåger inkluderandet av en rekom- 
m endation om reflexbrickans anvåndning i trafikregler på likadant sått 
som det redan existerar en rekom m endation till fotgångare att i fråm sta 
rummet gå på vånstra sidan av vågen. Också anvåndningen av narljus 
i vintertid var i borjan en rekomm endation.

Helsingfors den 9 oktober 1974

Trafikskyddet

Penlti Pekonen Arno Linnoila
Styrelsens ordforande Verkstållande direktor

Automobilf orbundet1:

Trafikskyddsundersokningarna visar klart att den m orka årstiden 
år sårskilt osåker for fotgångarna i otillrackligt belysta forhållanden. 
Reflexbrickan hjålper bilforaren att observera fotgångaren på ett be- 
tydligt långre avstånd ån utan reflexbricka.

Inform ation har inte hjålpt till a tt oka reflexbrickans anvåndning.

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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Inte heller har beglådnadsindustrin godtagit vanan att fasta reflek- 
terande m aterial på ytterklader, fastan utvecklingen går i positiv rikt- 
ning.

Enligt A utom obilforbundet fordrar en våsentlig forbåttring av fot- 
gångarnas trafiksåkerhet att reflexbrickorna gors obligatoriska då man 
ror sig på dåligt belysta eller helt obelysta vågar. Autom obilforbundet 
stoder medlem sforslaget och hoppas att N ordiska rådet rekom m enderar 
m inisterrådet att infora regler gållande obligatorisk anvandning av 
reflexbrickor.

Forbundet har, tillsammans med Trafikskydds- och trafikforsåkrings
foreningen den 9 januari 1973 fram lagt ett forslag till den parlam en
tariska trafikkom m ittén och till trafikministeriet.

Helsingfors den 21 augusti 1974

Jussi A . M uttonen  
Verkstållande direktor

Enemmisto r. y. (Majoritet)1:

Fotgångarnas och cyklisternas intresseorganisation Enem misto r.y. 
år bekym rad over fotgångarnas oskyddade stållning i trafiken och år 
dårfor beredd att understodja åtgårder som okar fotgångarnas såker- 
het. A tt fråm ja bruket av reflexbricka år en i och for sig nyttig del 
i forsoken att minska risken som riktar sig på fotgångarna.

Att gora reflexbrickans anvåndning obligatorisk år enligt forening
ens åsikt emellertid inte en åtgård som bor tillstyrkas. D et år farligt 
att skapa en lognaktig kansla av såkerhet i trafiken. Som exempel hår- 
på kan nåmnas, att enligt tillgångligt statistikmaterial bilarnas såker- 
hetskarosserier o. d. inte minskat trafikolyckor for dessa bilars vid- 
kommande. En falsk kånsla av såkerhet fråm jar farliga korvanor. D år
for år det inte m otiverat att overtyga bilisterna om att dår ingenting 
glimtar, dår finns inte heller någonting —  åtm instone inte någonting 
for vars påkorning de skulle kunna anklagas. M an bor lågga m årke till 
att en betydande del av de fotgångare som dodas i m orker år alkohol- 
påverkade. Om deras bruk av reflexbricka kan m an inte forvissa sig, 
varvid bilistens okade mod tillsammans med den obligatoriska anvånd- 
ningen av reflexbricka kan oka olycksfallen for alkoholpåverkade fot- 
gångares vidkommande. Bilisternas insikt om den obligatoriska reflex- 
brickan kan eliminera den såkerhet som i och for sig okad anvånd
ning av reflexbricka kan ge.

I vårt land har parxis vid dom stolar m ot fotgångaren varit —  med 
undantag av de tydligaste och grovsta fallen —  att fotgångaren ansetts

1 Y ttr a n d e t  o v e rsa tt frå n  f in sk a .
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skyldig for att han sjålv blivit overkord. Obligatorisk anvåndning av 
reflexbricka såsom en fotgångaren ålagd skyldighet skulle vara ågnad 
att oka mojligheten att fotgangaren anses vara skyldig i fall av olycka. 
Enligt vår åsikt borde m an inte ens av misstag få  ge anledning till en 
sådan uppfattning, a tt det ur straffsynpunkt skulle vara tillåtet a tt kora 
over en fotgångare som inte har reflexbricka.

Enemmisto r.y. anser, att sakerheten for fotgångarna och den låtta 
trafiken fråm jas effektivast genom att bygga gångbanor och sarskilda 
leder for lått trafik. I motiveringen i foreliggande medlemsforslag kon- 
stateras, att risken for fotgångare ar synnerligen stor i m orker och 
på bristfålligt belysta gator och vågar. De vågstråckor, på vilka regle- 
ringarna for den låtta trafiken inte år tillfredsstållande, bor forses med 
lågre hastighetsbegrånsning vid morker.

Helsingfors i september 1974

P å Enem misto r.y.:s vågnar

Harri Halsti 
Ordforande

Osmo Soininvaara 
Direktionsmedlem

N o r g e  

Forbruker- og administrasjonsdepartementet:

Forbruker- og adm inistrasjonsdepartem entet er prinsipielt enig i at 
fotgjengere bør pålegges å  være tilstrekkelig synlige når de ferdes på 
mørke og dårlig opplyste veier. Såvel av hensyn til egen sikkerhet som 
for å unngå å skape farlige situasjoner for andre trafikanter, bør fot- 
gjengerne være synbare.

En vil likevel gi uttrykk for en viss tvil med hensyn til innforingen av 
en plikt til å bruke refleks e. 1. D et kan komme til å virke urimelig med 
et påbud på et om råde hvor det er store muligheter for at mange vil 
komme til å overtre påbudet ut fra  ren glemsomhet, og hvor forholdene 
i de enkelte tilfeller vil kunne variere sterkt. D et påvirker likeledes vur
deringen at fotgjengere —  i motsetning til andre trafikantgrupper —  i seg 
selv ikke er farlige. D et er andre trafikantgrupper, i første rekke bilis
tene, som skaper farlige situasjoner.

U t fra dette er en av den oppfatning at en nok bør nytte den påvirk
ning som ligger i et påbud, men neppe bør innføre straff for overtre- 
delse. Selv om ikke-straffsanksjonerte påbud generelt kan m edføre beten- 
keligheter dreier det seg her om å regulere en så alminnelig atferd at 
straff neppe er på sin plass.
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Høringsliste medfulgte ikke departem entets brev. En vil bemerke 
at bilistinteresser kan synes noe høyt representert blant dem som fikk 
forslaget til uttalelse direkte fra Nordisk Råd. En håper således at også 
andre interesser, bl. a. Forbrukerrådet, er m edtatt ved Samferdselsdepar- 
tementets høring.

Oslo, 9. septem ber 1974

Etter fullmakt 

Lars Oftedal Broch
Gerd Sætness

Justis- og politideparteinentet:

Justisdepartem entet er fullt oppmerksom på den trafikksikkerhets- 
messige betydning av en økt bruk av refleksbrikke e. 1. hos fotgjengere. 
M an har likevel de største betenkeligheter overfor forslaget om at en 
slik økt bruk skal søkes oppnådd gjennom et lovfestet og eventuelt straf- 
fesanksjonert påbud og finner å m åtte fra rå at det fra  norsk side gis 
støtte til det foreliggende medlemsforslag i Nordisk Råd.

M edlemsforslaget synes å forutsette at overtredelse av påbudet skal 
være straffbar. I og med at påbudet vil være helt uegnet for bruk av 
forenklet forelegg —  og for den del også for en gebyrordning —  vil det 
m åtte bli tale om vanlig straffemessig forfølgning av de masseovertre- 
delser m an her vil stå overfor. M ens m an i de senere år har arbeidet 
med å avkriminalisere m indre alvorlige forseelser, vil man her få et 
påbud som vil gjøre store deler av befolkningen til lovbrytere på grunn- 
lag av en bestemmelse som i allfall for en vesentlig del tar sikte på å 
beskytte vedkommende selv. D et synes også å m åtte by på adskillige 
vanskeligheter å gi bestemmelsen et så klart, enkelt og avgrenset inn- 
hold som det må kreves av en straffebestemmelse med adresse til —  og 
jevnlig overtredelsesrisiko for —  praktisk talt alle landets innbyggere. 
Antagelig vil påbudet m åtte knyttes så vidt mye til skjønnsmessige kri
terier og utform es så vidt nyansert, at man allerede av den grunn vil stå 
over for store håndhevingsproblemer. F or øvrig må man under enhver 
omstendighet regne med at politiets håndhevingssituasjon vil bli så 
vanskelig og få så mange uheldige sider, at den straffemessige oppfølg- 
ning av påbudet i praksis vil bli nærmest illusorisk.

U nder det forberedende arbeid med et påbud om bruk av bilbelter 
fant Justisdepartem entet, til tross for betydelige betenkeligheter både 
av prinsipiell og praktisk art, etter omstendighetene ikke å burde rette 
noen avgjørende innvending mot at m an i første omgang forsøksvis 
lar påbudet stå uten sanksjon. M an finner på denne bakgrunn kort å 
burde gi uttrykk for at man ikke vil anse det tilrådelig å innføre en 
tilsvarende ordning ved et påbud om bruk av refleks. Fotgjengeres bruk
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av refleks anses som nevnt ovenfor i det hele lite egnet for en lovfestet 
regulering, og det er også et spørsmål om m an ikke her vil stå i fare 
for å gjøre et større inngrep i den personlige integritet enn folk flest vil 
være villig til å akseptere.

Justisdepartem entet finner til slutt grunn til å gi uttrykk for en viss 
tvil om den trafikksikkerhetsmessige verdi overhodet av et direkte påbud 
om bruk av refleks e. 1. for fotgjengere. Spørsm ålet har i hvert fall også 
den side at man derved fører en større del av det felles ansvar over på 
den stadig svakere stilte trafikantgruppe som fotgjengerne represente- 
rer, samtidig som m an vel risikerer å gi bilistene et visst grunlag for 
under sin kjøring å basere seg på at når det ikke sees noen refleks, skal 
det i følge loven heller ikke finnes noen fotgjenger på veien.

Oslo, 19. september 1974

E tter fullmakt 

A. Ir gem

Aage lansen

Samferdselsdepartementet:

D et har i de siste 10 årene vært drevet betydelig propaganda for økt 
bruk av refleksbrikker. D et antas at det i N orge årlig produseres ca
1,5 millioner brikker, hvorav noe over halvparten deles ut gratis blant 
spesielle trafikantgrupper. M an har imidlertid ikke sikre oppgaver over 
hvor stor anvendelsesprosenten er b lant fotgjengerne.

Samferdselsdepartementet er interessert i at bruksprosenten blir så 
høy som mulig da det ikke synes å være tvil om refleksbrikkens trafikk
sikkerhetsmessige betydning. M an støtter derfor det informasjons- og 
propaganda arbeid som utføres.

Samferdselsdepartementet viser ellers til de foreliggende uttalelser, 
der m an særlig understreker Vegdirektoratets og Justisdepartem entets 
innvendinger mot forslaget. D ette departem ent kan under henvisning til 
dette ikke støtte de om handlede medlemsforslag.

D et vises forøvrig til det utredningsarbeid som pågår i regi av N or
disk trafikksikkerhetsråd, og som ventes avsluttet om kort tid.

Oslo, 11. oktober 1974

E tter fullmakt 

Sigm und Larsen

Johan H . Paxal
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Sosialdepartementet har fo r sin del ingen m erknader til nevnte m ed
lemsforslag.

Oslo, 26. juli 1974

For sosialministeren 

Em il Vindsetmo
H alldor Heldal

Statens vegvesen, Vegdirektoratet:

I sakens anledning vil en henvise til Norges offisielle statistik (1972) 
som viser at fotgjengerulykkene utgjør ca. 25 % av alle politirapporterte 
trafikkulykker, mens om trent 13 % av fotgjengerulykkene skjer i mørke 
eller tusm ørke på ubelyst veg. 70 % av fotgjengerulykkene skjer innen
for tettbygd strøk, dvs. på steder hvor m an stort sett har vegbelysning. 
Hva angår de trafikkskadedes alder, så er ca. 37 % av drepte eller 
skadede fotgjengere under den kriminelle lavalder, 14 år.

V egdirektoratet er klar over den sikkerhetsmessige effekt av at gående 
bruker refleksanordning, og anser det ønskelig at flest mulig gående 
bruker det. Likevel synes det ikke riktig å  innføre lovgivning som gjør 
dette til en plikt.

Den risiko som skal avverges av den gåendes refleks skriver seg fra 
den gruppe trafikanter som bruker kjøretøy og som ikke innretter kjø- 
ringen i samsvar med de siktforhold som faktisk foreligger. Mange 
gående vil finne det urimelig at de skal pålegges plikter for å aw erge 
følgene av andres svikt. D et blir her ikke bare tale om et påbud om å 
kjøpe og bruke refleksutstyret, men i høy grad om et forbud m ot å 
begi seg ut på m ørk veg i de m ange tilfelle da m an faktisk ikke har 
refleksutstyr for hånden. Som frihetsinnskrenkning vil reflekspåbud for 
gående derfor være adskillig kraftigere enn f. eks. et påbud om å bruke 
bilbelter som jo faktisk befinner seg i bilen.

E t reflekspåbud for gående vil lett bli oppfattet av bilførere som en 
offentlig godkjennelse av at biler skal kunne kjøres ut fra  den forutset
ning at alle hindringer vil bli synlige på større avstand enn den som 
bilens eget lys tilsier. M ange bilførere vil vel også ha overdrevne for
ventninger om den økning i siktlengder den gåendes refleks i praksis 
vil medføre. D et synes meget betenkelig å gi regler som kan skape 
uklarhet om bilføreres ansvar for å innrette kjøringen etter siktfor- 
holdene slik de faktisk er.

Forslaget gjelder refleksbruk ”på dåligt upplyst våg” . N ytten av, og 
behovet for, refleks på gående varierer m ed m ange forhold, bl. a. den
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gåendes mulighet for å ta  seg fram  utenfor kjørebanen. Det synes vanske
lig å finne en noenlunde grei avgrensning for påbudet, noe som er særlig 
viktig overfor trafikanter som får en begrenset opplæring og ingen prøve 
på sine kunnskaper.

U t fra ovenstående m ener Vegdirektoratet at refleksutstyr for gående 
fortsatt bør være en varm t anbefalt mulighet for gående til frivillig å 
sikre seg noe bedre enn det bilførere har grunn til å regne med.

Oslo, 24. septem ber 1974

Etter fullm akt 

A . J. Grotterød
Odd Schøyen

iMotorforernes avholdsforbund:

V årt forbund har allerede for mange å r  siden slått til lyd for obliga
torisk bruk av refleksbrikker for fotgjengere på veger med dårlig eller 
ingen belysning, og vi har ikke forandret oppfatning i den henseende. 
Vi stotter således dette medlemsforslaget.

Oslo, 11. oktober 1974

M otorforernes avholdsforbund 

Steinar Hauge

Trygg trafikk:

M an innser fullt ut nytten og viktigheten av å se og bli sett i dagens 
trafikksituasjon.

Trygg trafikk har da også gjennom mange år drevet produksjon og 
distribusjon av refleksbrikker på det norske m arked til lavest mulige 
priser. Produksjon og tilbud av refleks har i hver enkelt sesong vært 
fulgt opp av til dels intensiv inform asjon og propaganda for bruk av 
refleks —  gjennom filmdistribusjon, pressestoff, annonsering, fjern
synet, radio og andre media.

Intensjonene i medlemsforslaget støttes derfor fullt ut av Trygg 
trafikk. N år styret ikke i denne omgang vil gi forslaget om påbud 
sin støtte henger dette sammen med at man fortsatt vil søke gjennom 
motiverende inform asjon og propaganda å animere til ytterlige økt 
anvendelse av refleksanordninger i stedet for å komme med et påbud 
som vanskelig kan håndheves.

Da m an i N orge innførte de såkalt forenklede forelegg for visse tra- 
fikkforseelser avstod m an fra  å vedta bestemmelser rettet mot fot-
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gjengerne. D ette antagelig fordi m an innså de begrensede m uligheter 
til oppfølgning og fordi m an vel ikke egentlig ønsket en konfronta- 
sjon mellom den aller svakeste trafikantgruppe og m yndighetene (po
litiet).

Styret i Trygg trafikk ser gjerne at det på nordisk plan vedtas inn- 
trengende anbefalinger angående anvendelse av refleks og lys etter 
m ørkets frem brudd og vil gjerne bruke et slikt vedtak som et forsterket 
utgangspunkt for forserte inform asjons- og propagandatiltak.

Oslo, 6. septem ber 1974

Trygg trafikk

Th. Kai Isen 
Styrets formann

Aage Borgen 
Direktør

Kongelig norsk automobilklub (KNA):

I anledning forslag om  å påby fotgjengere å bruke refleks i m ørket 
på dårlig opplyst vei, vil vi først gjerne få  gi uttrykk fo r vår prinsipielle 
m otstand mot alt for mange trafikale påbud som kan berøre den person
lige integritet. K fr. vår tidligere uttalelse vedr. påbud om bruk av bil- 
belter.

N år dette er sagt, vil vi gi vår tilslutning til nærværende forslag om 
fotgjengeres påbudte bruk av refleks eller lykt. Vi ville dog helst at 
m an byttet ut uttrykket ”i m ørket på dårlig opplyst vei” med ”i m ørke
tiden” . U ttrykket ”i m ørket på dårlig opplyst vei” gjør a t avgjørelsen 
bestemmes i for stor grad av et skjønn.

Vi vil gjerne knytte noen kom m entarer til vår innstilling. Først gjelder 
det et forhold som forsåvidt ligger utenfor nærværende forslag, nemlig 
bestemmelsen i Vegtrafikkloven om  fotgjengers plass i veibanen. Som 
det nu er bestemt skal m an på vei uten fortau  fortrinnsvis gå på 
venstre side slik at m an i alle fall fikk det lysere ansikt m ot seg og 
derved en noe større sikkerhetsfølelse for bilistene. Spesielt tenker vi da 
på det korte øyeblikk ved møte med m otgående bil da m an ikke unngår 
et kort blendingsøyeblikk.

N år det gjelder refleksforslaget fo r fotgjengere, viser vi til a t alle 
trafikksikkerhetstiltak stort sett er blitt belastet bilførerne, tildels også 
for å beskytte bilførerne selv. Fotgjengere og syklister som betegnes 
som myke trafikanter, er ikke i samme grad blitt belastet m ed plikter 
for å sikre seg selv ved å gi bilførerne nødvendig mulighet til å ta det 
tilstrekkelige hensyn som er pålagt dem;

Vi vil anse påbud om bruk av refleks å være på linje m ed påbud om
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bruk av lys på bilene i m ørket som også har til form ål å gjøre bilene 
synlige fo r andre. Vi legger da spesiell vekt på det kanskje viktigste i 
trafikken, nemlig å vise hensyn overfor andre. I den grad m an m åtte 
mene at påbudt bruk av refleks griper inn i den personlige frihet må 
m an stille et eventuelt påbud her i relasjon til påbud som er gitt andre 
trafikanter.

Vi vil imidlertid påpeke at overtredelse av et eventuelt sådant påbud 
ikke må mulktbelegges, m en kun pålegges en avgift som av politiet kan 
innkreves på stedet, og vi vil fraråde et spesielt kontrollorgan fo r å 
påse at påbudet overholdes. D et burde rekke langt om den vanlige 
trafikkontroll også innbefattet reflekskontrollen.

Oslo, 4. oktober 1974

Kongelig norsk automobilklub

Tor Østmo 
Kontorsjef

Norges automobil-forbund:

Norges autom obil-ofrbund ønsker å gå im ot forslaget om obligatorisk 
anvendelse av refleksbrikke fo r alle fotgjengere. Vi m ener at en slik 
ordning nok ville kunne redusere trafikkulykkene noe, m en altfor 
mange praktiske og prinsipielle faktorer taler im ot at forslaget bør 
gjennomføres.

Oslo, 2. oktober 1974

Norges autom obil-forbund 

E. Storrusten

Norske forsikringsselskapers forbund:

------------I den forbindelse vil vi gjerne sterkt understreke at et påbud
om bruk av refleksbrikke e. 1. neppe vil få særlig betydning for motor- 
vognforsikringsselskapene om m an anlegger en ren t økonomisk vurde
ring. M an kan således ikke regne med at et påbud vil føre til reduksjon 
av erstatningsutbetalingene i et slikt omfang at det vil gi noe utslag i 
bilforsikringspremiene.

D et foreligger utvilsomt også prinsipielle betenkeligheter ved å inn- 
føre et påbud av denne art. Påbudet vil føre til om fattende inngrep i 
borgernes personlige integritet uten at det gis særlig mulighet for å 
kontrollere at påbudet overholdes.

Forsikringsselskapene er imidlertid sterkt interessert i a t publikum  
frivillig benytter refleksbrikke e. 1. i alle situasjoner hvor dette er egnet 
til å øke sikkerheten fo r alle som ferdes i trafikken. Flere selskaper
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driver systematisk utdeling av refleksbrikker, og gjennom sitt bidrag 
til organisasjonen Trygg Trafikk søker forsikringsselskapene også å 
skape stigende forståelse for dette ledd i trafikksikkerhetsarbeidet. Sei
skapene er innstillet på å fortsette sine bestrebelser forsåvidt.

Oslo, 19. august 1974

Norske forsikringsselskapers forbund

K nut E. Henriksen 
Adm. direktør

S v e r i g e

Rikspolisstyrelsen

I vågtrafikkungorelsen (1972: 603) finns beståm melser om fordons- 
forares sårskilda forpliktelser m ot gående (80— 85 §§) och aven sårskilda 
regler for gående (132— 138 §§). Enligt 80 § skall forare vid mote med 
eller om korning av gående låm na denne tid att vika åt sidan och låta 
honom forfoga over tillråckligt utrymme på vågen. I 132 § stadgas att 
gående skall anvånda gångbana eller vågren och, om han inte leder 
cykel eller moped, gå långst till vånster i fårdriktningen. Gående skall 
vidare enligt 134 § iakttaga sårskild forsiktighet når han betråder kor- 
bana eller cykelbana och får inte hindra eller stora trafiken genom att 
onodigtvis uppehålla sig på dessa banor.

Det år enligt styrelsens uppfattning från trafiksåkerhetssynpunkt an- 
gelåget att gående anvånder reflexanordning eller lykta på våg med 
ingen eller otillfredsstållande belysning. Fordonsforare har då storre 
mojlighet att upptåcka den gående och kan dårvid låttare stålla sig till 
efterråttelse beståmmelsen i 80 § vågtrafikkungorelsen om att låta gåen
de forfoga over tillråckligt utrym m e på vågen och åven anpassa m ote 
med annat fordon så a tt motet inte inkråktar på den gåendes utrymme.

Styrelsen år dock inte benågen att tillstyrka utfårdande av foreskrif
ter om straffsanktionerad skyldighet for gående att anvånda reflexan
ordning eller lykta. U tan tvivel skulle stora tolkningsproblem vara for- 
knippade med en sådan beståmmelse. H uruvida tillfredsstållande belys
ning år anordnad kan vara svårbedomt. V åderleksforhållanden påverkar 
t. ex. det artificiella ljusets genom trångningsform åga och effekten av 
samma belysning kan dårfor snabbt variera. Overgången från dagsljus 
till m orker eller tvårtom  våxlar i tidsrymd vid de olika årstiderna och 
åven i skilda delar av landet varfor åven begreppet m orker ter sig svårt 
att definiera. Till foljd av att det i praktiken skulle vara forenat med 
stora svårigheter att avgora om brott begåtts skulle overvakning av be- 
ståmmelscns efterlevnad i det nårm aste helt omojliggoras.

10— 750230. Norcliska rådet. Suppleinentband
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Det år styrelsens beståm da uppfattning att straffsanktionerade beståm 
melser inom trafikens om råde vars efterlevnad inte effektivt kan over- 
vakas leder till allmån uppluckring av trafikm oralen till men for trafik- 
såkerheten.

D et har kunnat konstateras att under senare år allt flera personer 
anvånder reflexanordning. K lådedråkt eller delar dårav av reflek- 
terande m aterial anvands num era alllm ånt av de personer som i sin 
yrkesutovning måste upptråda till fots tillsammans med andra trafi
kantgrupper. D etta fram står for de fiesta som en viktig detalj i sjålv- 
skyddet och påverkar form ågan att m era riskfritt upptråda på platsen. 
Aven gående anvånder reflexanordning (reflexbricka) i storre utstråck- 
ning vid forflyttning i m orker och på dåligt belysta platser dår kor- eller 
cykelbana måste betrådas.

Rikspolisstyrelsens uppfattning år således att fortsatt inform ation 
om reflexanordnings fordelar såsom sjålvskydd for gående och som ett 
led i okad trafiksakerhet torde få  battre effekt ån tvingande regler om 
anvåndningen. Inform ationen bor åven om fatta gåendes råtta  beteende 
och dessas forpliktelser i forhållande till andra trafikantgrupper. D et bor 
sårskilt efterstråvas att inform ationen når bl. a. de åldersgrupper som 
inte erhållit trafikundervisning i skolan och inte heller genom gått kor- 
kortsutbildning.

Stockholm den 19 september 1974

Rikspolisstyrelsen 

C. E. Kappelin
G. Tdveby

Socialstyrelsen:

I sitt yttrande over statens trafiksåkerhetsverks prom em oria med for
slag till målsåttning for arbetet for okad trafiksåkerhet anforde social
styrelsen att man inte kan forvånta att en foreslagen inform ationskam- 
panj skulle ge avsedd effekt, varfor styrelsen foreslog att 60 § V TF 
mom. 2 åndras så att det blir obligatorisk skyldighet for trafikant, som 
under m orker fårdas gående på våg, som inte har tillfredsstållande be
lysning och sårskild gångbana, att vara forsedd med tånd lykta eller 
reflexer. Socialstyrelsen fann inte några skål till varfor fotgångare i 
olikhet med andra trafikantgrupper under m orker inte skall ha skyldighet 
att låm na andra trafikanter inform ation om sin nårvaro.

Socialstyrelsen vidhåller denna uppfattning och får m ed åberopande 
av ovanstående tillstyrka forslaget att N ordiska rådet rekom m enderar 
Nordiska m inisterrådet a tt infora gemensamma nordiska beståmmelser
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om anvandning av reflexanordning eller lykta vid gång i m orker på då- 
ligt upplyst vag.

Stockholm den 26 juni 1974

Enligt socialstyrelsens beslut

Rune Andréasson  
Fdr i trafikmedicin

Statens trafiksakerhetsverk:

Frågan om m ojligheterna att foreskriva en obligatorisk anvåndning 
av reflexer for gående har, såsom också fram går av medlemsforslaget, 
varit forem ål for narm are overvåganden av en sårskild arbetsgrupp 
inom det svenska trafiksåkerhetsverket. Arbetsgruppens utlåtande och 
forslag har overlåmnats till N ordiska trafiksakerhetsrådet. Enligt fore
liggande medlemsforslag skulle en behandling av sporsmålet i N or
diska rådet underlåtta overgången till ett obligatorium  genom att gora 
gångtrafikanterna m er m edvetna om nodvåndigheten av att båra reflex 
eller lykta i morker. Med hansyn hårtill har forslagsstållarna hem stållt, 
att Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att infora 
gem ensamma nordiska beståmmelser om  anvåndning av reflexanord
ning eller lykta vid gång i m orker på dåligt upplyst våg.

Då trafiksåkerhetsverket erfarit a tt N ordiska trafiksakerhetsrådet 
redan påborjat sin utredning av frågan och under våren 1975 avser 
att publicera resultatet av sina overvåganden, anser verket att denna 
utredning bor kunna avvaktas innan frågan aktualiseras infor Nordiska 
ministerrådet.

Stockholm den 25 septem ber 1974

Statens trafiksakerhetsverk 

A rne Bjelking

Svenska forsåkringsbolags riksforbund:

G ångtrafikanten ar trafikens mest oskyddade trafikant, vars situa
tion blir ytterligare utsatt efter m orkrets inbrott. Vikten av att gångtra- 
fikanter på m orka vågar ar forsedda med reflexanordning eller lykta 
år dårfor uppenbar, åven om tillgånglig olycksstatistik inte ger någon 
mojlighet att ange antalet olyckor då gångtrafikant kommit till skada 
just genom avsaknad av reflexanordning eller lykta. D et år alltså ånnu 
så lange mycket svårt att dokum entera betydelsen av anvåndnirsen  
av reflexmaterial. Inte heller finns i dag tillråcklig kånnedom  om effek-
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terna av olika typer av reflexm aterial. Av dessa skal anser riksfor- 
bundet att en så långt gående åtgård som sårskild lagstiftning år otill- 
råckligt grundad. D årtill kom m er att en betydande del av de utsatta 
gångtrafikanterna år m inderåriga och detta faktum  gor det ån svårare 
att konstruera åndamålsenliga lagbeståmmelser.

D etta motsåger inte att det år angelåget att nå fram  till okade kun- 
skaper om problem atiken och andra m era åndamålsenliga och effek- 
tivare åtgårder ån lagstiftning synes vara. E tt initiativ från  rådet kan 
dårfor vara befogat for att stim ulera till okad inform ation. I Sverige 
torde t. ex. effekt kunna nås om  trafikundervisningen i skolorna aktivare 
och m er motivationsskapande ån hittills ta r  upp problem et liksom Hem  
och skola-foreningarna i landet.

Y tterligare en konstruktiv våg kunde mojligen vara att —  i likhet 
m ed vad som sker inom brandforskningen —  kontakt etableras med 
textilforskare for att eventuellt få  fram  sårskilda textilfibrer med re- 
flexverkan, vilka på effektivt sått skulle kunna ingå i klådedråkten. 
I sam m anhanget kan också erinras om  åtgårder som foretagits i F in
land, dår m an genom tåvlingar for m odeskapare och genom kontakter 
m ed konfektionsindustrin få tt fram  klådesplagg, som varit utrustade 
m ed reflexm aterial. R iksforbundet tilistyrker ett initiativ på nordisk 
bas, eftersom våra lander hår har ett gemensamt problem.

Stockholm den 25 septem ber 1974

Svenska forsåkringsbolags riksforbund

E rik Bertdz Richard Schonm eyr
Styrelsens ordforande Verkstallande direktor

Nationalforeningen for trafiksakerhetens fråmjande (NTF):

D et år riktigt som fram hållits i medlemsforslaget a tt fotgångarna ut- 
satts fo r stora risker under m orkertrafik. N T F  har dårfor under en 
foljd av år bl. a. genom propaganda och upplysning sokt form å fo t
gångarna att skydda sig genom att anvånda reflexer. D en upplysnings- 
verksam het som bedrivs av N T F  m. fl. har lett till att fotgångarna i 
okad om fattning anvånder reflexer. N T F  år dock helt medveten om 
att de uppnådda resultaten inte år tillfyllest. M ot den bakgrunden 
gjorde N T F  den 30 decem ber 1970 en fram stållning till statsrådet och 
chefen for kom m unikationsdepartem entet, i vilken N T F  bland annat 
foreslog att beståmmelse skulle inforas om  obligatoriskt anvåndande av 
reflexer for fotgangare. D e invåndningar som kunde goras gentem ot en 
sådan beståmmelse ansåg N T F  fick vika till form ån fo r den okade 
såkerhet for fotgångarna som kunde vinnas genom beståmmelsen.
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Utvecklingen darefter har styrkt N T F  i uppfattningen att en sådan 
beståmmelse bor inforas. N T F  tillstyrker dårfor forslaget om att re- 
kom m endera Nordiska ministerrådet att infora gem ensamma nordiska 
beståmmelser om anvåndning av reflexanordning eller lykta vid gång 
i m orker på dåligt upplyst våg.

Stockholm den 26 septem ber 1974

N ationalforeningen for trafiksåkerhetens fråm jande 

Alvar Thorson
Bertil Gronberg

Motormånnens riksforbund:

Redan den 31 oktober 1972 i remissyttrande over inom trafiksåker
hetsverket u tarbetad PM med forslag till målsåttning for arbetet for okad 
trafiksåkerhet (det s. k. ”Lars Skiolds testam ente” ) anfordes

Frågan om skyldighet for fotgångare att båra reflex eller lykta vid 
fård på våg i m orker år u r m ånga synpunkter mer komplex ån de ovan 
behandlade. Effekten ur synbarhetssynpunkt år ovedersåglig. F or motor- 
fordonsforarna år detta av mycket stor betydelse och dårfor ett beståmt 
onskemål. For fotgångarna utgor det en okad personlig såkerhet av sam
ma betydelse som bilbålte och hjålm  fo r m otorfordonsforare. Invånd- 
ningen att fordonsforare skulle avtrubbas i sin uppm årksam het och for- 
siktighet om fotgångarna allmånt anvånder reflexer kan tyckas bestic- 
kande men år inte mer relevant ån risken for att m otorfordonsforare 
skulle bli oforsiktigare om sin egen såkerhet om de anvånder bilbålte 
eller hjålm. Resonemanget skulle ju också innebåra att m an inte heller 
skall propagera for frivillig anvåndning och kan dårfor inte tillmåtas 
någon som helst betydelse.

En genereli lag om skyldighet for fotgångare att båra reflex eller lykta 
på våg i m orker skulle emellertid innebåra ett utom ordentligt ingripande 
i hela befolkningens rorelsefrihet såvål inom som utom  tåtorterna. D et 
måste ifrågasåttas om inte detta vore storre våld ån noden kråver. De 
siffror utredningen anfor betråffande skadade och dodade fotgångare 
under m orker år knappast adekvata, når det gåller att bedom a reflexernas 
betydelse i och utom tåtort. M an kan nåmligen med fog ifrågasåtta om 
avsaknaden av reflexer bidragit till intråffade skadefall i samma utstråck
ning i tå torterna som utom  dessa. K orning med halvljus i dessa och en 
successivt forbåttrad gatubelysning år båda faktorer, som kan minska 
reflexens betydelse i tåtorterna. D et år fråm st på m orka landsvågar som 
de har sin stora betydelse, vilket inte behover nårm are utvecklas och det 
år dår som såvål m otorfordonsforaren som fotgångaren har storsta be
hovet av detta skadeforebyggande hjålpmedel.

Att hånfora skyldigheten att båra reflex till olika grader av vågbelys- 
ning synes innebåra en komplikation. Erfarenheten visar att begrepp som 
”våg med tillfredsstållande belysning” foranlett en mångd tolkningssvå- 
righeter. Skyldigheten att båra reflex eller lykta synes dårfor bora galla 
gående, som ej fårdas på sårskild gångbana. U nder alla forhållanden kan
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det vara lampligt att starta med en sådan differentiering for att etter 
vunna erfarenheter eventuellt utvidga skyldigheterna.

I yttrande over N ordiska trafiksåkerhetsrådets rapport 2 "Bilbelter” 
anforde M bl. a.

att M kan acceptera en båltesplikt betingad av att forbundet ser en 
mojlighet att hårigenom minska antalet dodsolyckor och lindra person- 
skadorna for passagerare och forare samt att motsvarande tankegångar 
med fog kan goras gallande betråffande fotgångares skyldighet att i vissa 
fall bara reflex. M anser dårfor att skyldighet snarast infores for gående, 
som under m orker ej begagnar sårskild gångbana, bara reflex eller tånd 
lykta.

U nder arbetet med rem issyttrandet over rapporten ”Bilbelter” fann M 
att en svensk undersokning rorande fordonsforares instållning till obliga
torisk båltesanvåndning saknades medan attitydundersokningar genom- 
forts i såvål D anm ark och Finland som Norge. Med anledning hårav har 
M i m ånadsskiftet oktober— november 1973 låtit SIFO genom fora en 
undersokning av instållningen i Sverige till bl. a. en bålteslag och ett 
obligatoriskt anvåndande av reflexbricka.

Den fråga som stålldes når det gållde anvåndning av reflexbricka var:

Det har diskuterats att den som under m orker går på våg utan att an- 
vånda sårskild gångbana, enligt lag skall båra reflex eller tånd lykta.

Tycker ni att det år ett mycket bra forslag, ganska bra forslag, ganska 
dåligt forslag eller mycket dåligt forslag?

Resultatet ger vid handen att 98 procent av de tillfrågade anser for
slaget vara "m ycket b ra” eller "ganska b ra” .

Rapporten bifogas (har ej tryckt).
M otorm ånnens riksforbund
tillstyrker N ordiska rådets rekom m endationer till Nordiska minister

rådet att gemensamma nordiska beståmmelser infors om anvåndande av 
reflex eller tånd lykta vid gång i m orker

håvdar att begreppet ” tillfredsstållande belysning” skall utgå och
kraver att formuleringen skall vara ”den som under m orker fårdas 

gående på våg utan sårskild gångbana skall vara skyldig båra reflex eller 
tånd lykta” .

Stockholm den 11 september 1974

M otorm ånnens riksforbund

Hans G. Falk 
Verkst. direktor

Sven Gustafsson 
Informationschef
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Kungl. automobil klubben (KAK):

Det våckta forslaget att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska mi
nisterrådet att infora gem ensamma nordiska beståm melser om anvånd- 
ning av reflexanordning eller lykta vid gång i m orker på dåligt upplyst 
våg tillstyrkes i princip av KAK.

KAK vill dock erinra om att MSD i sitt y ttrande over inom trafikså- 
kerhetsverket år 1972 utarbetad ”PM med forslag till målsåttning for 
arbetet for okad trafiksåkerhet” konstaterade att hånforande av skyldig- 
heten att båra reflex till olika grader av vågbelysning synes innebåra en 
komplikation. E rfarenheten visar att begrepp som ”våg m ed tillfreds- 
stållande belysning” foranlett en mångd tolkningssvårigheter. Skyldighe- 
ten att båra reflex eller lykta synes dårfor bora galla gående som ej får
das på sårskild gångbana.

Utform ningen av lagbeståmmelserna sam t eventuella undantagsbe- 
ståmmelser, straffpåfoljd m. m., inom de olika lånderna bor givetvis bli 
foremål for nårm are utredning. KAK har givetvis intresse av att med- 
verka i detta arbete.

Stockholm den 1 oktober 1974

Kungl. automobil klubben

J.-O.Lysell
Generalsekreterare

Motorforarnas helnykterhetsforbund (MHF):

M H F delar den i medlemsforslaget fram forda uppfattningen att en 
obligatorisk beståmmelse skulle gora gångtrafikanterna m er m edvetna 
om nodvåndigheten av att båra reflex eller lykta i morker. De gående 
hor till trafikens mest oskyddade trafikanter och fororsakas ofta skador 
åven vid sam m anstotningar med fordon med låg fart.

Frågan om skyldighet att båra reflexer aktualiseras av att den i 
Sverige i tidigare gållande trafikforordning intagna rekom m endationen 
icke medtagits i nu gållande vågtrafikkungorelse. Anledningen uppges 
vara att N V K  uttalat att ej tvingande regler icke bor finnas i trafik- 
lagstiftning och att beståm melser om reflexer på gående inte bor goras 
tvingande och straffsanktionerade utan att problem et i forsta hand bor 
losas propagandavågen. D å åndringarna av trafikreglerna i Sverige icke 
i eljest vanlig ordning foregicks av rem issforfarande gavs M H F icke till- 
fålle att fram fora invåndningar.

I Sveriges riksdag fram fordes 1973 tre m otioner med yrkanden att 
beståmmelser skulle inforas, innebårande skyldighet for gångtrafikant 
att i m orker båra reflexanordning eller lykta. U tskottet erinrade om
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att tidigare utredningar icke ansett sig kunna fororda att tvingande be- 
stammelscr om reflexanordningar infordes. M otionerna avstyrktes dår
for, men utskottet understrok vikten av att propagandaverksam heten på 
om rådet bedrevs med all kraft. Riksdagen foljde utskottet.

I ett remissyttrande 1972 over ett forslag från trafiksåkerhetsverket 
om skyldighet for fotgångare att båra reflex eller lykta vid fård på 
våg i m orker anfor M H F tillsammans med andra m otororganisationer 
bl. a. foljande.

Effekten ur synbarhetssynpunkt år ovedersåglig. F or m otorfordons- 
forarna år detta av mycket stor betydelse och dårfor ett beståmt onske- 
mål. F or fotgångarna utgor det en okad personlig såkerhet.

En generell lag om skyldighet for fotgångare att båra reflex eller 
lykta på våg i m orker skulle emellertid innebåra ett utom ordentligt 
ingripande i hela befolkningens rorelsefrihet såvål inom som utom  tåt- 
orterna. Det måste ifrågasåttas om inte detta vore storre våld ån 
noden kråver. De siffror utredningen anfor betråffande skadade och 
dodade fotgångare under m orker år knappast adekvata, når det gåller 
att bedom a reflexernas betydelse i och utom  tåtort. M an kan nåm- 
ligen med fog ifrågasåtta om avsaknaden av reflexer bidragit till in- 
tråffande skadefall i sam m a utstråckning i tåtorterna som utom dessa. 
Korning med halvljus i dessa och en successivt forbåttrad gatubelysning 
år båda faktorer, som kan minska reflexens betydelse i tåtorterna. Det 
år fråm st på m orka landsvågar som det har sin stora betydelse och det 
år dår som såvål m otorfordonsforaren som fotgångaren har storsta 
behovet av detta skadeforebyggande hjålpmedel.

A tt hånfora skyldigheten att båra reflex till olika grader av vågbe- 
Iysning synes innebåra en komplikation. Erfarenheten visar att begrepp 
som våg med tillfredsstållande belysning foranlett en mångd tolknings- 
svårigheter. Skyldigheten att båra reflex eller lykta synes dårfor bora 
gålla gående, som ej fårdas på sårskild gångbana. U nder alla forhål- 
landen kan det vara låmpligt att starta med en sådan differentiering for 
att efter vunna erfarenheter eventuellt utvidga skyldigheten.

M H F tillstyrker forslaget att N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska 
ministerrådet att infora gem ensamma nordiska beståmmelser om obliga
torisk anvåndning av reflexanordning eller lykta for gående. Med hån
visning till ovanstående forordar M H F att uttrycket ”på dålig upplyst 
våg” utbytes mot ”som i m orker ej fårdas på sårskild gångbana” .

Stockholm den 30 september 1974

M otorforarnas helnykterhetsforbund 

Valeri Surell 
Verkst. direktor

Olle Fermefors
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Folksam:

Folksam anser att reflexanordning for fotgångare ar en vårdefull 
och bra sakerhetsanordning som vid obligatorisk anvandning skulle 
minska antalet morkerolyckor. Vi bedom er att aven ett obligatorium 
skulle kråva i stort sett samma mangd inform ation som under nuva
rande forhållanden for att uppnå en god efterlevnad. E tt obligatorium 
kraver också viss kontroll. Vi bedom er det tveksam t att kriminalisera 
ett beteende som sannolikt inte kan overvakas i tillfredsstållande om 
fattning. Det kan få en menlig inverkan på den allm ånna lagefter- 
levnaden.

Folksam forordar dårfor nuvarande regler som innehåller beståm 
melser for anvåndande av reflexbricka i form  av rekom m endation. En 
effektiv inform ation om riskerna under m orker for gående och bilister 
bor leda till okad anvåndning av reflexbrickor utan att ett obligatorium 
behdver inforas.

Stockholm den 26 septem ber 1974

Folksam 

K nut Lindberg

B IL A G A  3

I efterhånd inkommet yttrande

N o r g e

Forbrukerrådet:

------------ Saken ble behandlet på Rådets møte 6. desember, og m ot én
stemme ble det fattet følgende vedtak:

Forbrukerrådet har vurdert m edlem sforslaget om obligatorisk anven
delse av refleksanordninger for fotgjengere, og Rådet vil innledningsvis 
bemerke at en er enig i a t bruk av refleks har en positiv betydning fra  
et trafikksikkerhetssynspunkt i dagens trafikmiljø. U ten at R ådet kan 
vise til tallm ateriale har en det inntrykk at refleks fortsatt bare nyttes 
i begrenset utstrekning her i landet. Rådet vil derfor i prinsippet støtte 
tiltak som kan bedre disse forhold.

Rådet er imidlertid i tvil om et straffesanksjonelt påbud er et adekvat 
virkemiddel i så henseende. En viser i denne forbindelse til uttalelse fra 
Forbruker- og adm inistrasjonsdepartem entet av 9. septem ber 1974, som 
Rådet i det vesentlige kan slutte seg til. E n mellomløsning i form  av et 
påbud som ikke er belagt m ed straff er selvsagt mulig, men også dette 
gir etter Rådets oppfatning grunnlag for m otforestillinger. Foruten de 
rent prinsipielle synspunkter departem entet har pekt på m ot en slik 
løsning, vil en overtredelse av påbudet kunne få erstatningsrettslige kon
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sekvenser. Rådet kan ikke se at dette uten videre vil være rimelig under 
henvisning til at fotgjengere som for øvrig opptrer i samsvar m ed regel- 
verket, ikke representerer de prim ære farem om enter i trafikkbildet. 
H er kom m er også det forhold inn at påbud om bruk  særlig vil få virk
ning for de svakere samfunnsgruppene. En tenker her på barn, gamle 
og enkelte grupper funksjonshemmede som står dårlig rustet til dels å 
gjøre seg kjent m ed og forstå betydningen av offentlige påbud. I tillegg 
kan et påbud tenkes å føre til en svekket aktsom hetsgrad hos bil
førerne, hvilket er betenkelig.

På bakgrunn av det som her er anført, er Rådet derfor av den opp- 
fatning at en prinsipalt bør benytte andre virkem idler enn påbud for å 
øke bruken av refleksanordninger her i landet.

En tenker her i første rekke på økt bruk i forbindelse med merking, 
da enten slik at selve plagget utstyres m ed eller at refleksanordninger 
følger med ved kjøp.

Videre er Rådet av den oppfatning at distribusjonen av refleksanord
ninger bør kunne organiseres atskillig bedre enn hva tilfellet synes å 
være i dag. Således vil en peke på at slikt utstyr burde være vanlig 
tilgjengelig i detaljhandelen.

Under enhver om stendighet vil R ådet understreke viktigheten av at 
egenskapen/kvaliteten på refleksanordningene utvikles slik at refleks
virkningen ikke svekkes ved ugunstig værforhold og ved vedlikehold av 
plagget.

Svein Fakset stemte for medlemsforslaget om obligatorisk bruk av 
refleksanordninger.

Oslo, 9. desember 1974

F or Forbrukerrådet

Bjørn Gulbrandsen  
D irektør

R o lf Biørnstad 
Avd.leder
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Medlemsforslag
om enhetliga nordiska beståmmelser om allemansråtten

(Vdckt av K. B. Andersen, Poul Dam, Lars Lindem an, Grethe Lund- 
blad och Sture Palm )

B IL A G A  1

Yttranden over medlemsforslaget

Nordkalottkommittén har genom skrivelse den 8 januari 1974 for- 
klarat sig stoda medlemsforslaget.

Forcningarna Nordens Forbund:

Forbundet vill inledningsvis konstatera, a tt de skillnader vad gåller ra t
ten att fritt rora sig i skog och m ark som finns i de nordiska lånderna 
stundom kan vara till ett hinder under nordbors resor inom N orden. En 
utveckling mot en storre enhetlighet i de nordiska låndernas lagstiftning 
skulle sannolikt verka stim ulerande på den nordiska reseverksam heten 
och oka medvetenheten om de nordiska naturresursernas vårde. Det 
finns skål form oda att de enhetliga nordiska beståm melserna om alle- 
m ansrått vilka efterlyses i medlemsforslaget skulle kunna vara ett verk- 
samt medel for att gora de nordiska låndernas naturrikedom ar låttare 
tillgangliga for flera.

Enligt nu rådande regler synes den i F inland och Sverige forekom- 
mande allem ansråtten vara den mest långtgående i N orden. D et fram står 
dårfor som ett onskemål att den grundfilosofi som ligger bakom denna 
allem ansrått utvidgas till a tt bli giltig också i ovriga lånder. Samtidigt 
å r det viktigt att framhålla, att den relativa frihet som allem ansråtten in- 
nebår också måste innebåra forpliktelser a tt ta  sådana hånsyn att inte 
otillborlig forslitning av naturen sker.

Ett område dår man kunnat konstatera att risker kan foreligga for 
skador i naturen gåller korning i terrång med m otordrivet fordon. Det 
år enligt forbundets mening viktigt, a tt m an vid ett eventuellt inforande 
av enhetliga beståm melser om allem ansrått skapar garantier for att inte 
naturen kommer till skada genom sådana fordon.
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En annan fråga galler riskerna vid ett industriellt utnyttjande av na
turen, t. ex. vid bårplockning. Forbundet vill dårvid fram fora den syn
punkten, att eventuella fram tida nordiska beståmmelser om allem ansrått 
måste tillgodose syftet att skydda naturen mot ett sådant utnyttjande.

U nder åberopande av vad som hår fram hållits ber Foreningarna N or
dens Forbund att få tillstyrka det oversånda medlemsforslaget.

Stockholm den 31 oktober 1974

F or Foreningarna Nordens Forbund

Bertil Olsson 
Ordforande

Å ke  Landqvist 
Sekreterare

D a n m a r k  

Miljøministeriet:

Retsgrundlaget for almenhedens færdsel i landskabet i D anm ark har 
haft en væsensforskellig karakter fra  det, der har været gældende i de 
andre nordiske lande, der i denne henseende er baseret på den såkaldte 
allemandsret. En lignende allem andsret kan have eksisteret i D anm ark 
tidligere, men uanset dette blev under samfundsudviklingen i forrige år
hundrede udgangspunktet for lovovervejelserne, at grundejerne skulle 
kunne afspærre deres arealer også for andres uskadelige færdsel. M ark- 
og vejfredsloven af 1872 gav i overensstemmelse hermed grundejere ret 
til at forbyde anden m ands færdsel på sine jorder.

Med dette udgangspunkt er udviklingen i 1900-årene overvejende gået 
i retning af at lette m ulighederne for almenhedens adgang, idet om 
fanget af de én gang accepterede rettigheder for grundejerne til at af
spærre deres arealer i flere tem pi er taget op til overvejelse. De lov
bestemmelser, der har tilsigtet a t lette almenhedens adgang til landska
bet, har været koncentreret omkring naturfredningsloven, mens på den 
anden side m ark- og vejfredsloven ved revisionen i 1953 er blevet 
skærpet eller præciseret.

D et sociale sigte med naturfredningsbestræbelserne har altid været et 
væsentligt led i dansk naturfredningslovgivning. D et blev, som det frem 
går af redegørelsen i medlemsforslaget, m arkeret allerede i naturfred
ningsloven af 1917 bl. a. ved, a t der herved blev åbnet adgang til skove 
og udyrkede arealer tilhørende stat og kommune. Ved naturfrednings
loven af 1937 gennemførtes en almindelig regel om almenhedens adgang 
til at færdes til fods langs strandbredderne.

Spørgsmålet om almenhedens adgang til landskabet blev siden taget
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op på et bredere grundlag af den i 1961 nedsatte naturfredningskom m is- 
sion, som afgav betænkning i 1967, jfr. betænkningens kap. XX, s. 311 ff. 
Denne betænkning dannede udgangspunkt for en række bestemmelser i 
kap. V III i det forslag til en lov om naturfredning, som herefter blev 
udarbejdet og med en række ændringer vedtaget af folketinget i 1969, jfr. 
nu bekendtgørelse nr. 445 of 1. oktober 1972 af lov om naturfredning.

Ved de herved gennem førte nye bestem melser i naturfredningsloven 
om alm enhedens færdsel og ophold i naturen, blev den ved naturfred
ningsloven af 1937 gennem førte generelle adgang til færdsel til fods på 
strandbredderne udvidet til også at om fatte ret til kortvarigt ophold og 
badning (§ 54). Endvidere blev den hidtidige adgang til offentlige skove 
udvidet til også at om fatte færdsel og ophold i private skove på 5 ha 
eller areal, hvortil der fører offentlig vej eller sti (§ 55), ligesom der blev 
institueret en adgang til færdsel til fods og kortvarigt ophold på private 
udyrkede arealer, hvortil der fører offentlig vej eller sti m. v., og som 
ikke i deres helhed er forsvarligt hegnede (§ 56).

H erudover gælder fortsat m ulighederne for gennem rejsning af en 
fredningssag efter naturfredningslovens kap. III  eller ved offentlig 
erhvervelse, jfr. lovens § 61, at opnå offentlig adgang til et konkret areal, 
hvor der m åtte være særligt behov herfor. I denne forbindelse kan også 
nævnes den i 1972 gennem førte lov om erhvervelse af fast ejendom til 
fritidsform ål (lov nr. 230 af 7. juni 1972), hvorefter staten kan erhverve 
fast ejendom, som det har betydning at råde over til frem m e af befolk
ningens rekreative interesser.

Endelig findes der enkelte andre generelle regler om almenhedens 
færdsel på visse arealer, jfr. lov nr. 84 af 25. m arts 1961 om bekæmpelse 
af sandflugten, § 6, der hjemler, at klitm yndighederne kan give offentlig
heden adgang til fods og ophold af kortere varighed på de efter loven 
fredede strækninger, og vandløbsloven (lovbekendtgørelse nr. 523 af 26. 
september 1973) § 3 stk. 4. hvorefter det er tilladt alle og enhver at 
sejle på fælles vandløb, d. v. s. vandløb der ejes af flere, med robåde o. 
lign. små fartøjer, m edm indre sejladsen bevisligt er til skade eller væ
sentlig ulempe for anden m ands jagt, fiskeri, rørskæ r el. lign.

Som nævnt er de nuværende danske regler baseret på en kommis- 
sionsbetænkning af nyere dato. U anset dette vil det dog være af in
teresse at få belyst retstilstanden i de nordiske lande, der uanset noget 
forskellige naturforhold har en fælles interesse for beskyttelsen og for 
benyttelsen af naturen.

M an kan derfor anbefale, a t der iværksættes en undersøgelse som 
foreslået.

M an skal endvidere i overensstemmelse med medlem sforslaget anbe
fale, at det i samme forbindelse undersøges, hvorvidt der er mulighed for 
at gennemføre en yderligere harmonisering.

D et bemærkes, at der for tiden som et led i arbejdet på m iljøom rådet
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under nordisk m inisterråd foregår et udredningsarbejde, som tager sigte 
på at tilvejebringe ensartede regler om færdsel i landskabet med visse ar
ter af køretøjer som f. eks. snescootere, og at det eventuelt vil være hen
sigtsmæssigt at knytte den undersøgelse, som medlemsforslaget går ud på, 
til dette arbejde.

Det tilføjes, at handelsm inisteriet, justitsministeriet og indenrigsmini
steriet i de i sagens anledning afgivne udtalelser h a r anført, at m an ikke 
har bemærkninger til det ovennævnte medlemsforslag.

M an har samtidig herm ed anm odet landbrugsm inisteriet om direkte til 
udenrigsministeriet at fremsætte de bemærkninger, som det ovennævnte 
m åtte give landbrugsm inisteriet anledning til.

M an vedlægger til orientering en i sagens anledning indhentet ud ta
lelse fra Dansk Skovforening og direktoratet fo r statsskovbruget (se 
nedan).

Handelsministeriet, justitsministeriet og indenrigsministeriet er herfra 
underrettet om foranstående.

København, den 29. novem ber 1974

P. m. v.

E. b.

Viggo Nielsen  
Kontorchef

Direktoratet for statsskovbruget:

-------------skal direktoratet udtale følgende, idet henvises til skrivelse
af 25. okt. 1974 fra  Dansk Skovforening {se nedan).

Skovdirektoratet synes i almindelighed, a t det er ønskeligt at ensrette 
den nordiske lovgivning mest muligt. Im idlertid m å man give Dansk 
Skovforening medhold i, at forholdene i D anm ark i herom handlede sag 
er væsentlig anderledes end i de øvrige nordiske lande, idet der i D an
m ark for det første ikke forekom m er "vildm ark” (uden for Grønland), 
og idet både drykningsintensiteten og folkemængden pr. arealenhed her er 
større, medens omvendt landskabets dim ensioner er mindre. I det om 
handlede forslag om at indføre allem andsretten også i D anm ark argu
menteres med det øvrige Europas voksende behov fo r fritidsom råder, 
men opmærksomheden henledes på, at D anm ark på grund af sin geogra
fiske beliggenhed må antages i særlig grad at blive mål for m ellem euro
pæeres besøg og benyttelse, særlig i de søndre og vestre dele af landet, 
hvilket allerede i dag er tilfældet.

Det var disse forhold, der i 1969 ved drøftelsen af allem andsrettens 
evt. indførelse i D anm ark blev årsag til, a t m an i naturfredningsloven 
ikke gik så vidt som i det øvrige N orden, men kun tillagde almenheden 
en noget begrænset færdselsret i de private skove m. m.
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Hvad særlig angår jagten, er det en kendsgerning, at der i de offentlige 
danske skove, hvor allem andsretten må siges at råde, er m indre vildt end 
i mange af de private skove, hvori jagten gennem udleje ofte er en 
væsentlig indtægtskilde.

K lam penborg, den 11. novem ber 1974

H. Frølund

Kommunernes Landsforening har i skrivelse den 15 juli 1974 fcirkl arat 
icke ha något att anfora i anledning av medlemsforslaget.

Frederiksberg kommune har i skrivelse den 28 november 1974 for- 
klarat sig icke ha något att anfora i anledning av medlemsforslaget.

Amtsrådsforeningen i Danmark har i skrivelse den 22 november 
1974 forklarat sig icke ha något att anfora i anledning av medlemsfor- 
slaget.

Centralforeningen af "Tolvmandsforeninger” og større Landbrugere i 
Danmark:

Idet vi henviser til udtalelsen af 25. oktober d. å. fra  Dansk Skov
forening (se nedan), som vi har givet vor tilslutning til, skal vi stærkt 
advare mod, at offentligheden gives forøget adgang til det åbne land.

På de dyrkede arealer, der i D anm ark udgør en forholdsvis stor andel 
af det totale areal, vil offentlighedens adgang m edføre såvel driftsmæs
sige problem er som direkte skader på afgrøder, indhegninger o. s. v.

På de beskedne udyrkede arealer, der findes i landet, vil offentlig
hedens frie adgang kunne m edføre meget om fattende og uoprettelige 
skader på faunaen.

D anm ark adskiller sig i både topografisk og økologisk henseende 
afgørende fra de øvrige lande, hvilket gør en sammenligning urealistisk. 
Arealerne udnyttes langt m ere intensivt i D anm ark og påkalder sig næ
sten slet ikke vintersportsmæssig interesse —■ og vel heller ikke helt så 
stor naturmæssig interesse.
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Set fra  et jordbrugsmæssigt synspunkt —  og under hensyn til den 
danske fauna —  kan det skitserede forslag fra  N ordisk R åd om ensarte
de nordiske regler om allem andsret absolut ikke anbefales.

København, den 25. novem ber 1974

Tolvm andsforeningem e 

P. Vejby Sørensen

Dansk Skovforening:

Dansk Skovforening m å fraråde, at der foretages ændringer i de nu 
gældende danske bestemmelser vedrørende almenhedens færdsel i det 
åbne land.

Forslaget indledes med, at de nordiske lande råder over store, endnu 
urørte naturom råder, der kan betegnes som Europas sidste vildmarker. 
Og forslaget slutter med, at det henstilles, a t der søges tilvejebragt ens
artede nordiske bestemmelser om almenhedens ret m ed det form ål at 
give befolkningen øgede m uligheder for frit at færdes i skov og mark. 
Hvis forslaget blev taget til følge, ville dette i første række indebære en 
væsentlig udvidelse af almenhedens re t til i D anm ark at færdes i det 
åbne land.

Forslaget bygger på en forudsætning om ensartede naturforhold i de 
nordiske lande —  en forudsætning, som ikke er til stede.

I Norge, Sverige og F inland findes både absolut og relativt meget be
tydelige skovområder, der i vidt om fang henligger i naturtilstand. I D an
m ark udgør det skovbevoksede areal kun 11 % af landets samlede areal. 
I Norge, Sverige og Finland findes dels i bjergegne, dels i de nordlige 
om råder store ubevoksede om råder, der henligger i det væsentlige uud
nyttede. I D anm ark findes der af tilsvarende om råder stort set kun de 
forholdsvis smalle, ubevoksede kystom råder og et beskedent areal be
stående af udyrkede enge og ubevoksede, udyrkede småøer. De tidligere 
hedeom råder i Jylland er så godt som forsvundet.

Skovene

D et danske skovområde er ikke alene langt m indre i forhold til lan
dets udstrækning og indbyggerantal end i de øvrige nordiske lande. 
Skovbruget har i alt væsentligt en anden karakter. I  D anm ark fornys 
skovene efter borthugst af samlede afdelinger ved nyplantning. A f hen
syn til om kostningerne herved sker dette hyppigst i forbindelse m ed ind
hegning til beskyttelse af de unge p lanter m od vildtskade. E n  alm in
delig adgang til færdsel i skovene ville m edføre økonomisk overordentlig 
tyngende tab for ejerne, dels ved publikum s direkte beskadigelse af
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plantningerne, dels ved om fattende vildtskader som følge af at led til de 
nævnte indhegninger i meget vidt omfang vil blive efterladt åbne.

Der finder i de danske, privatejede skove en intensiv vildtpleje sted 
med henblik på opnåelse af jagtindtægter, der er af væsentlig betydning 
for skovenes økonomi. En almindelig færdselsret ville på grund af den 
heraf følgende forstyrrelse både i yngletiden og i jagttiden m edføre be
tydelige tab.

Landbrugsområdet

Hele dette er intensivt udnyttet, og en færdselsret for almenheden ville 
medføre væsentlige økonomiske tab for ejerne. Der kan gå år imellem, 
at jorden i Danm ark om vinteren er dækket af sne ud over ganske korte 
perioder, og en regel som den norske, hvorefter der er en ret til færdsel 
på dyrket jord om vinteren ville være uden forbindelse med de reelle 
forhold —- også fordi terrænet i alt væsentligt er uegnet til vintersport.

U dyrkede arealer

Disse om råders meget beskedne udstrækning har i D anm ark medført, 
at det fugleliv, der knytter sig til om råder af denne art, er stærkt kon
centreret, således at yderligere uro på disse om råder ville være til ubo
delig skade for den pågældende del af landets fauna. D ette gælder dels 
de stedlige arter på grund af forstyrrelse i yngletiden, dels trækfugle fra 
Norge, Sverige og Finland, der benytter disse om råder som de sidste, 
anvendelige rastepladser i Danm ark.

Spørgsmålet om almenhedens adgang til færdsel i naturen er i D an
m ark sidst behandlet i forbindelse m ed lov om naturfredning nr. 314 
a f  18. juni 1969. Denne lov blev til efter et indgående kommissions- 
arbejde, der resulterede i en om fattende betænkning fra  1967. Betænk
ningen indeholder en indgående fremstilling af de i de andre nordiske 
lande gældende, vidtgående regler om almenhedens ret til færdsel i 
naturen. Uanset at der først i kommissionen og derefter i folketinget 
var en væsentlig interesse fo r at udvide alm enhedens adgang til færdsel 
i naturen, fandt man det på grund af D anm arks fra  de øvrige nordiske 
lande helt afvigende situation ikke muligt her i landet at indføre regler, 
svarende til reglerne i de øvrige nordiske lande.

Med hensyn til de ubevoksede kyster blev der givet almenheden en 
almindelig ret til færdsel og kortvarigt ophold —  herunder badning —  
sam t ret til at have båd uden m otor liggende på stranden. F or de ubevok
sede kysters vedkom mende er færdselsretten således i D anm ark fo r
mentlig af samme omfang som almenhedens almindelige ret i de øvrige 
nordiske lande.

F or skovenes vedkom mende er stillingen den, at 32 % af skovarealet 
tilhører staten, kom m uner og offentlige stiftelser, og i disse skove er der 
i princippet fuld adgang for alm enheden til færdsel og ophold. F or de
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resterende 68 % af skovarealet, der er privatejet og for hvis vedkom men
de der som ovenfor anført foreligger afgørende hensyn til ejernes økono
mi, blev der ved naturfredningsloven af 1969 —  bortset fra  de helt små 
skovparceller —  tilladt alm enheden ret til gående færdsel og kortvarigt 
ophold i dagtimerne på de eksisterende veje. E fter a t lovens bestem mel
ser nu har været gældende i godt 5 år, m ener Dansk Skovforening at 
kunne udtale, at denne nye færdselsret, netop fordi den er begrænset 
til de eksisterende veje og dagtimerne, ikke har m edført ulem per eller 
tab af afgørende karakter. En udvidelse af færdselsretten, således at 
almenheden frit kan færdes og opholde sig overalt i skoven, ville som 
ovenfor anført m edføre meget væsentlige tab for skovejerne.

F or landbrugsom rådet blev der ikke hjem let nogen færdselsret eller 
opholdsret.

M ed hensyn til de udyrkede arealer bortset fra  de ubevoksede kyst
strækninger blev der ved loven af 1969 givet alm enheden adgang til 
færdsel og kortvarigt ophold, m edm indre det pågældende areal er fo r
svarligt hegnet. E fter de oplysninger, Dansk Skovforening har indhentet, 
har man i den forløbne tid konstateret, at udøvelsen af denne færdselsret 
mange steder har udgjort en alvorlig trussel mod fuglelivet, og man me
ner at have konstateret en stigende tendens til, a t lovens bestemmelser, 
hvorefter der kan gøres undtagelser fra  færdselsretten, bliver anvendt.

Sammenfattende skal Dansk Skovforening udtale, a t en direkte 
sammenstilling af på den ene side D anm ark og på den anden side de 
øvrige nordiske lande i denne henseende ikke er mulig. Så godt som 
hele det danske landskab må ved en sammenligning betragtes som det, 
der i Norge betegnes som ”inm ark” . Hele spørgsmålet om almenhedens 
adgang til færdsel har for få år siden været indgående behandlet og 
fastlagt i en om fattende lovgivning. E rfaringerne vedrørende denne 
lovgivning tyder på, at de gældende regler er acceptable for de privat
ejede skove og de ubevoksede kyststrækninger, medens der —  som det 
m åtte forventes —  har vist sig uheldige virkninger for så vidt angår de 
meget begrænsede øvrige udyrkede arealer. Den danske natu r er på 
grund af de her beskrevne forhold meget sårbar og vil ikke kunne tåle 
et yderligere tryk forårsaget af offentlig færdsel. F or de privatejede 
skoves vedkom mende ville en udvidelse af almenhedens færdsel m ed
føre meget alvorlige økonomiske konsekvenser for ejerne. D et samme 
er tilfældet for landbrugsom rådet.

København, den 25. oktober 1974

Iakob Estrup

Dansk Skovforening

Ole Fog
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Danmarks Naturfredningsforening:

----------- skal Danm arks N aturfredningsforening udtale, at man gerne
ser en koordinering af allem andsret-begrebet inden for de nordiske 
lande.

Det skal dog bemærkes, at ved naturfredningsloven af 18. juni 1969 
har man i vidt omfang tilgodeset almenhedens m uligheder for færdsel 
og ophold i naturen.

Samtidig må man have for øje, at den i D anm ark meget intensive 
landbrugs- og skovdrift samt det store pres, der allerede i dag er på 
vore i udstrækning ret små naturlokaliteter, kan motivere noget stram 
mere regler for allemandsretten.

København, den 30. oktober 1974

P. f. v.

Hans H. Sune Ebbesen

Dansk Ungdoms Fællesråd (DUF):

Dansk Ungdoms Fællesråd er i princippet enig i, at retten til at færdes 
frit i naturen skal respekteres, m en at m an dette til trods alligevel 
finder det meget vanskeligt at gennem føre forslaget på grund af de 
nordiske landes forskellighed på mange om råder.

Dansk Ungdoms Fællesråd har haft forslag nr. A 427/j ude til be
handling i de af medlemsorganisationerne, som specielt beskæftiger sig 
med friluftsliv og fritidsbeskæftigelse i naturen.

Dansk Ungdoms Fællesråd

Jens Clausager 

G eneralsekretæ r

Det danske Hedeselskab har i skrivelse den 26 september 1974 for- 
klarat sig icke finna anledning till att kommentera forslaget.

F i n l a n d  

Justitieministeriet1:

For nårvarande gåller i de nordiska lånderna jåmforelsevis oenhet- 
liga regler och beståm melser om allm ånna råttigheter att anvånda n a

1 Y ttrancle t o versa tt frå n  fin sk a .
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turen, varom i samband med friluftslivet benamningen allem ansråtten 
anvåndes. Med allem ansratten avses den envar tillkom m ande ratten att 
oberoende av fastighets agande eller besittande fritt fårdas i naturen till 
fots, på skidor, m ed cykel och med dessa jåm forbart sått, a tt tillfålligt 
vistas på m ark i annans ågo sam t att plocka naturbår, svampar och 
blommor.

På vatten avser allem ansratten rå tt a tt rora sig på vattendrag dår 
detta år oppet, att simma, att osa vatten for hushållsbruk samt i viss 
utstråckning åven rå tt a tt idka fiske bl. a. med m etkrok.

1 D anm ark år allem ansråtten m era begrånsad i jåm forelse med de 
ovriga nordiska lånderna. Stadganden om allem ansråtten ingår i vissa 
gam la landskapslagar samt i synnerhet i den år 1969 stiftade natur- 
skyddslagen genom vilken allem ansråttens om råde utvidgades.

I Norge gåller sedan 1957 en friluftslag (Friluftsloven av den 28 juni 
1957), som innehåller utforliga beståm melser om allem ansråtten, vilka 
man redan fore friluftslagens ikrafttrådande ansåg vara råttigheter som 
tillkommer m edborgarna med stod av sedvaneråtten. Y tterligare ingår 
bl. a. i vattenlagstiftningen regler om allem ansråtten.

I Sverige anser m an sedan gammalt, a tt m edborgarna med stod av 
sedvaneråtten och diverse lagstadganden tillkommer tåmligen om fat
tande råttigheter att u tnyttja naturen på det i allem ansråtten avsedda 
såttet. Till exempel i naturvårdslagen som trådde i k raft år 1964 (Na- 
turvårdslagen 11.12.1964) har m an låtit ingå diverse stadganden, vil
kas åndamål år att skydda och forbåttra m ojligheterna att utnyttja alle
mansråtten genom att i vissa fall begrånsa jordågarens rå tt att genom 
inhågnad m. m. hindra m ånniskor att ro ra sig i naturen på sådana om 
råden dår allem ansråtten bor galla. H årforutom  har m an fram lagt fo r
slag om intagande av positiva stadganden om allem ansråtten i lagstift
ningen. De senaste forslagen ingår i det vid 1974 års borjan avgivna be- 
tånkandet av naturvårdskom m ittén (Naturvård, I 1974). Forslaget inne- 
bår bl. a. att man i naturvårdslagen intar en inledande paragraf, enligt 
vilken naturen utgor en nationell tillgång som bor skyddas och vårdas. 
Y tterligare stadgades det att råtten  att fritt rora sig i naturen bor re
spekteras, varforutom  noggrannare beståm melser skulle meddelas om 
allem ansråtten så att om fånget av allem ansråtten utvidgas genom att i 
lagen låta ingå diverse begrånsade beståm melser som angår jordågare.

I Finland liknar situationen i mycket hog grad den i Sverige. A lle
m ansråtten grundar sig nårm ast på sedvaneråtten och till vissa delar 
på gamla lagstadganden. F or vattenom rådenas vidkomm ande ingår i 
1961 års vattenlag (Vattenlag 19.5.1961/264) emellertid utforliga stad
ganden om allem ansråtten. I samband m ed stiftandet av lagen om fri
luftsliv (13.7.1973/606), som trådde i kraft år 1973, behandlades frågan 
om att låta stadganden angående allem ansråtten ingå i lagen åven for
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jordom rådenas vidkommande. Bl. a. den kommitté, som forberedde la
gen om friluftsliv, foreslog att stadganden skulle inforas i lagen. I re
geringens senaste proposition, som ledde till lagstiftning, forekom  dessa 
emellertid inte. Aven om stadgandena om allem ansråtten utelam nades 
från lagen, antog riksdagen i sam band med lagens stiftande en klam, 
vari riksdagen uttalade foljande:

N år riksdagen antar lagen konstaterar den, att ratten att allm ånt ut- 
nyttja jord och vatten, d. v. s. varm ansråtten, som m edborgam a i vårt 
land sedan urm innestider har haft, bibehålles i den form  den fått på 
basen av allm ånt accepterad landssed och olikartad lagstiftning, åven 
om stadganden i saken ej h ar intagits i lagen om friluftsliv. Riksdagen 
forutsåtter, att Regeringen ser till, a tt samhållsplaneringen, byggnads- 
verksamheten och jorddispositionen ordnas så, a tt mojligheter att ut- 
gående från varm ansråtten utnyttja naturen for rekreationsåndam ål 
bibehålls och garanteras.

D årefter har bl. a. kommittén om fritidsom råden, som avgett sitt bc- 
tånkande år 1973, foreslagit, a tt stadgandena om allem ansratten samt 
de skyldigheter som de som ror sig i naturen har mot naturen och jord- 
ågarna liksom åven vissa for jordågarna uppgjorda inskrånkningar i fråga 
om jordens utnyttjande skulle inforas i lagstiftningen. Kom m ittén om 
fritidsom råden har funnit detta viktigt åven av den orsaken, att kom 
mittén funnit att hos oss liksom i de ovriga nordiska lånderna den vik- 
tigaste delen av friluftslivet nu och i fram tiden kom m er att forsiggå med 
stod av allem ansråtten på jord- och vattenom råden dår de år fria. 1 
jåmforelse med friluftsliv i stod av allem ansråtten år friluftsliv på 
egentliga rekreationsom råden, som år utrustade med friluftsverksam het 
avsedda anlåggningar, trots sin storre intensitet av m indre betydelse 
num erårt. Justitieministeriet har i ett over kommitténs betånkande av- 
givet yttrande forenat sig om kommitténs uppfattning.

Såsom av det ovan anforda fram går år allem ansråtten kånd i alla de 
nordiska lånderna. I Norge, Sverige och F inland dår naturforhållande- 
na år likartade år råttslåget i stort sett detsam ma. I D anm ark som med 
hånsyn till naturforhållandena avviker från de forenåm nda lånderna år 
om fånget av allem ansråtten och dess anvåndningsm ojligheter något me
ra  begrånsade. Stadgandena i den skrivna lagen och i forordningarna år 
dårem ot mycket oenhetliga. Av erfarenhet har man kunnat konstatera 
att avsaknaden av klara stadganden i respektive lånder har kunnat ge 
upphov till oklarhet och oreda samt onodiga stridigheter mellan fri- 
luftsm ånniskor och jordågare. D å så har kunnat ske till och med mellan 
det egna landets invånare år det så mycket m era forståeligt och beklag- 
ligt att så har kunnat vara fallet åven då en friluftsm ånniska rort sig i de 
nordiska lånderna u tanfor sitt lands grånser.

Justitieministeriet anser, att det nordiskt sett vore nyttigt att stad
gandena om allem ansråtten vore entydiga och allm ånt kånda. D årfor
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forordas att m an i alla de nordiska lånderna forsoker fortydliga ratts- 
principerna rorande allem ansråtten samt bringa dem så effektivt som 
mojligt till allmanhetens kannedom. D et bor aven overvagas huruvida 
det ar mojligt att for de trafikanter som overskrider granserna genom 
broschyrer eller på annat sått redogora for de inresande for gållande be
ståmmelser om allemansråtten.

Enligt justitieministeriets uppfattning vore det vårdefullt att uppstålla 
sådana sam nordiska mål, a tt trygga allem ansråtten i ettvart nordiskt 
land. D etta kunde ske genom en rekom m endation enligt vilken alle
m ansråtten i de nordiska lånderna borde tryggas så att den med hånsyn 
till naturforhållandena icke i något land år m indre till om fånget ån i 
ett annat nordiskt land. M inisteriet finner det åven betydelsefullt att 
allem ansråtten som en m edborgarna tillkommande grundråttighet skulle 
erkånnas i ettvart nordiskt lands lagstiftning. D et vore åven nyttigt 
om varje lands lagstiftning i m ån av mojligheter och med beaktande av 
varje enskilt lands sårskilda forhållanden kunde erhålla enahanda inne- 
håll utan att de nu gållande råttigheterna for något lands vidkomm ande 
skulle begrånsas. Med utgående från dessa premisser kan den i m ed
lemsforslaget foreslagna kommissionen anses vara av behovet på- 
kallad.

Då allem ansråtten år en de nordiska låndernas m edborgare sedan 
gam m alt tillkommande grundråttighet år dess skyddande, tryggande och 
utvecklande i de olika nordiska lånderna sårskilt behovligt. Justitiemi- 
nisteriet foreslår dårfor a tt i varje nordiskt land m åtte initieras forsk
ning rorande allem ansråtten och dess anvåndning samt att de sålunda 
erhållna upplysningam a kunde utvåxlas mellan lånderna. D et organ 
som drar forsorg om forskningsverksam heten kunde samtidigt omhån- 
derha den inform ationsverksam het om allem ansråtten, till vilken i det 
foregående hånvisats.

Helsingfors den 29 oktober 1974

M atti Louekoski 
Justitiem inister

A n tti K ivivuori 
Avdelningschef

Ministeriet for inrikesårendena:

I  samband med samhållsutvecklingen forutsatter regleringen av natu
rens rekreationsanvåndning och tryggandet av naturens rekreationsan- 
våndningsmojligheter aktiv verksamhet av samhållet. I Finland har 
rekreationsområdeskomm ittéen, vilken overlåmnade sitt betånkande i 
november 1973. sårledes utforligt granskat rekreationsanvåndningen av 
naturen. I betånkandet har foreslagits forutom  stadgandet av en sår-



A 427/j: Bilaga 1 311

skild lag for anskaffande och uppråtthållande av rekreationsområden 
aven regleringen av allem ansrått samt anvåndningen av denna och for- 
hindrandet av anvåndningen.

Kommittén har skilt granskat utlånningarnas friluftsliv och foresla- 
git att i Nordiska rådet skulle tas upp frågan om reseavgift samt lag- 
stadgade begrånsningar rorande friluftsliv skulle åstadkom mas. Enligt 
de utlåtanden om betånkandet som erhållits bereder ministeriets miljo- 
vårdsavdelning ytterligare kommitténs forslag. Kretsen av naturens 
rekreationsanvåndningsrått har fortsåttningsvis blivit allt mindre, som 
foljd av bl. a. strandbebyggelsens spridning, vattendragens fororening, 
bebyggandet av vågar, tagandet av grus och andra åmnen ur marken 
samt effektivieringen av skogsvården och avverkningen. Befolknings- 
okningen och centraliseringen av bosåttningen har fororsakat det att fri
luftsliv som sker med allem ansrått riktar sig allt kraftigare till nårheten 
av bostadscentra. Den intem ationella turismen, sam t den ståndiga ok- 
ningen av m otorfordonstrafiken både på land. på vattenom råden och i 
luften har tillsammans med den i nårheten av bostadscentra koncentre- 
rade rekreationsanvåndningen av naturen fororsakat både de privata 
m arkagarna och det allm ånna olågenheter, for vilkas avskaffande har 
fordrats att innehållet av allem ansråtten fortydligas.

Lagstiftningen har tillsvidare innehållit endast i någon mån stadganden 
vari allem ansråtten formligen definieras. 1 många fall kan innehållet av 
allem ansråtten låsas endast om vånt t. ex. i de brottslagens och polis
lagens stadganden och beståmmelser vilka forbjuder utom stående på ett 
visst sått a tt anvånda sig till godo av områden som ågs av andra eller 
organisering, som rorande viss verksamhet såsom malmletning och jakt, 
forutsåtter att man får rora sig fritt i naturen. Samtidigt har allemans
råtten levt och utvecklats i folkets råttsuppfattning och i deras seder. 
Till den allm ånna råtten a tt anvånda naturen hor i Finland foljande 
råttigheter:

1. R ått att ro ra sig till fots, skidande, på cykel och dårm ed jåm for
bara sått annorstådes ån på gårdsplan och sådana ångar, åkrar och 
planteringar, som kan ta skada eller specialområden på vilka det år på 
myndighetem as åtgård eller på skilt givna beståmmelser forbjudet att 
rora sig. På m otsvarande sått h a r m an rå tt a tt ro ra sig på vatten- 
område dår, var år oppet vatten, samt på isen.

2. R ått a tt tillfålligt uppehålla sig bl. a. att simma och tålta, långre 
ifrån gårdsplan på sådana områden, var det år tillåtet a tt rora sig.

3. R ått a tt plocka naturens bår och svamp samt blom m or dår var det 
år tillåtet a tt rora sig. Vatten från vattendrag och kållor, vilka ej år i 
någons privata anvåndning har man rå tt a tt ta  till hushållsvatten.

4. R ått a tt fiska och jaga på sarskilda havsom råden obegrånsat och 
rått att meta med några begrånsningar i vattenom råde i den kommun 
var vederborande bor.

Allemansråttens innehåll varierar, såsom det fram går u r det gjorda 
medlemsforslaget, i de olika nordiska lånderna. M inisteriet for inrikes-
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årendena anser, a tt forenhetligandet av allem ansråtten ej får betyda att 
allem ansråtten i Finland skulle bli snåvare. Dock borde de undantag, 
rorande bårplockning, som tillåmpas alltfortfarande i vårt lands kom 
m uner i norr, bevaras enligt den lokala befolkningens fordel.

Vad ankom m er regleringen av sjalva allemansråtten samt anvåndningen 
av denna och anvåndningens mojliga forhindrande, verkar det vara i 
Finland åtminstone på långre sikt mojligt endast om lagstiftningen kom- 
pletteras och gors klarare. N u då lagen om friluftsliv (606/73) varit i 
kraft litet over ett år, verkar erfarenheterna peka på det a tt intagandet 
av stadganden berorande allem ansrått i lagen borde overvågas på nytt. 
Sålunda borde i lagen om friluftsliv intas stadganden om rå tt a tt rora 
sig, vistas. tålta. rått att ta sårskilda naturprodukter osv. likaså stadgan
den om forbud att uppsåtta forbudsskyltar och stångsel vilka forhindrar 
anvåndningen av allem ansråtten och stadganden om de personers skyl- 
digheter som ror sig i naturen. Likaså borde i lagen intas stadganden 
om skydd av områden som år utsatta for speciell notning och storningar 
eller ersåttande av de skador vilka uppkommer eller stadganden om for- 
utsåttningar att losa in dessa områden å t samhållet. D årtill kunde man 
gå till våga på så sått som miljovårdsbrottskom mittén foreslagit eller i 
brottslagen forbjuda å ena sidan den allmånna anvåndningen av natu
ren, hindra anvåndningen av allem ansråtten, å andra sidan missbrukning 
av dessa råttigheter.

Med ovanstående som grund om fattar ministeriet for inrikesårendena 
det i Nordiska rådet gjorda medlemsforslaget, men poångterar att som 
foljd av detta ej får vara a tt allemansråtten skårs ner i Finland. I det 
utredningsarbete som kom m er att goras bor åven granskas, hurudant 
behov och hurudana mojligheter det finns att stålla de utom nordiska tu- 
risterna i en annan situation i fråga om allem ansråtten.

Helsingfors den 9 september 1974

H eikki Tuomm en  
M inister for inrikesårendena

Penlti Ruuhonen  
Avdelningschef

Jord- och skogsbruksministeriet:

I medlemsforslagets m otiveringar konstateras, a tt allemansråtten i F in
land och Sverige å r  till innehållet i huvudsak likadan. Aven i Norge 
kånner m an en likartad allemansrått. D årem ot aw ik er gållande beståm 
melser i Danm ark i princip avgorande från beståmmelserna i de ovriga 
nordiska lånderna. I D anm ark år ju den odlade arealen betydligt stor 
medan det finns rå tt litet skogsmark. Denna skillnad i omståndigheterna 
medfor, att allemansråtten i D anm ark inte kan stadgas lika om fattande
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som den till exempel for nuvarande redan ar i Finland. Enligt jord- och 
skogsbruksministeriets uppfattning ser givandet av enhetliga nordiska 
beståmmelser således icke ut att vårda en realistisk målsåttning.

Vidkommande utvidgandet av allem ansråttens innehåll, kan man kon
statera. att utnyttjandet av sagda ratt redan i dag fororsakas olågen- 
heter på vissa tå tt besokta platser. O lågenheterna fram kom m er bland 
annat såsom nedskråpning av naturen, slitage av terrången, forstorelse 
av plantbestånd och i Lappland till och med såsom forsvårande av id- 
kandet av naturliga nåringar. F or nårvarande tillåter allem ansråtten i 
princip all sådan verksamhet på annan tillhorighet till annat ån sårskilt 
bruk taget om råde, varav jordågaren icke åsamkas men eller ekonomiska 
forluster. Således kunde ett utvidgande av allem ansråtten enligt m ed
lemsforslaget enbart betyda, att jordågaren på grund av allemansråtten 
skulle kunna åsamkas utan ersåttningsskyldighet storre men ån for når
varande. I medlemsforslaget fåster man dock icke uppmårksamhet vid 
denna sida av saken. I praktiken skulle utvidgandet av allemansråtten 
betyda ett forsvårande av idkandet av jord- och skogsbruk och i Lapp
land åven av renskotsel, fiske och jakt.

Enligt jord- och skogsbruksministeriets uppfattning å r  utvidgandet av 
allem ansråtten icke åndamålsenligt och icke heller av behov påkallat.

I medlemsforslagets motiveringar hånvisas till de forslag som gjorts 
av naturvårdskom m ittén i Sverige. Kom m ittén har bland annat fore- 
slagit, a tt stadgandena angående allemansråtten skulle skrivas i lag.

I anledning av detta har jord- och skogsbruksministeriet ingenting att 
anm årka under forutsattning att man for Finlands del håller sig vid in- 
skrivande av nuvarande praxis. Dock bor man anse, att intagandet i 
lagstiftning av stadganden med ett innehåll liksom ratten att fårdas fritt 
i naturen skall respekteras, som forenåm nda kommitté har foreslagit, 
inte år lyckat. Fastån det i Finlands lagstiftning också ingår rikligt med 
stadganden, med nårm ast av deklarerande natur, for vilkas efterlevnad 
inga sanktioner forefinns, bor sagda forslag dock anses vara i den mån 
oklart och, vad innehållet betråffar, for lagstiftning opassligt, att dess 
intagande i Finlands lagstiftning icke kan anses vara onskvårt.

Sammanfattningsvis konstaterar jord- och skogsbruksministeriet på 
grund av det ovansagda, att ministeriet icke forordar vidtagande av å t
gårder på basen av medlemsforslaget, emedan dess avsikt år att utvidga 
allemansråtten. En noggrannare utredning av den saken huruvida det år 
mojligt att i de nordiska lånderna ge enhetliga beståmmelser angående 
årendet kan dårem ot vara på sin plats. I fall man vidtar med utred- 
ningsarbetet, borde m an enligt ministeriets uppfattning samtidigt upp- 
taga till behandling frågan om inskrånkningar av utom nordiska resenå- 
rers råttigheter. Det år inte åndamålsenligt under den nuvarande mass- 
turismens tid att den i M ellaneuropa alltm er allm ånna uppfattningen 
om att man i de nordiska lånderna fritt får anvånda naturen for frilufts-
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och lågerliv, får befåstas. Allemansråtten borde enbart berora m ed
borgarna i sådana lånder som i gengåld bjuder finlåndare samma rått.

Helsingfors den 10 september 1974

P. O. Vdisånen 

Avdelningschef
Jarmo Ratia 

Yngre regeringssekreterare

Lånsstyrelsen i Lapplands lan1:

De for de nordiska lånderna typiska råttigheterna till allmån anvånd
ning av m ark och vatten, de s. k. allem ansråttigheterna, har utform ats 
inom ram en for olika allm ånt godtagna landsseder och diverse lagstift- 
ningar. Dessa råttigheter å r  emellertid i Finland i någon m ån oklara, 
emedan de i allm ånhet ånnu inte skrivits i lagen. Av denna anledning 
skulle det enligt lansstyrelsens uppfattning vara åndamålsenligt att preci- 
sera allem ansråtten sam t att utveckla densamm a på samnordisk grund-

Lånsstyrelsen forenar sig i det av svenska naturvårdskom m ittén stållda 
forslaget a tt allem ansråtten får ett positivt uttryck i lagen. D etta torde 
ha betydelse i synnerhet i D anm ark och i N orge samt åven i sodra 
Sverige och i sodra Finlands skogsområden. Em ellertid har man i Lapp
land uppfattat allem ansråtten så pass om fattande, a tt den genom nog- 
grannare beståmmelser snarare bor inskrånkas ån utvidgas. Som exempel 
hårpå bor nåm nas kommitténs forslag till regler om  anvåndning av 
terrånggående m otorfordon. Åven fri camping och fri rorelse på bl. a. 
renbetesm arker har foranlett olågenheter, som m an borde forsoka 
minska genom noggrannare definiering av allemansråttigheterna. En 
allvarlig olågenhet inom Lapplands lån å r  nedskråpningen av naturen. 
D årfor bor m an också overvåga en beståmmelse i nya regler, enligt 
vilken nedskråpning anses som en straffbar gåming. V idare anser låns
styrelsen, a tt kånsligheten i Lapplands natur hindrar utstråckandet av 
allem ansråttigheterna till a tt gålla utlånningar utom  nordbor.

Enligt lånsstyrelsens åsikt kan m an genom planering, nya regler samt 
genom effektiverad overvakning och till utlånningar given inform ation 
minska de olågenheter som åsamkas miljon. Samtidigt kan m an också 
sakerstålla bevarandet av den s. k. allem ansråtten samt friluftslivet och 
utflyktsverksamheten inom dess ram.

Rovaniemi den 30 september 1974

A sko  Oinas 
Landshdvding

Olavi Parpala
T.f. inspektor fo r plane- 
och byggnadsfunktionen

1 Y ttra n d e t o versa tt frå n  fin sk a .
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M iljovårdsrådet anser det andam ålsenligt att man på nordisk bas ut- 
reder ett forenthetligande av allem ansråtten och beståm m elsem a om 
skyldigheter som anknyter till ovannåm nda rått samt behovet av detta.

Helsingfors den 4 november 1974

Raim o Pekkanen  
O rdforande

Ilppo Kangas 
Generalsekreterare

Ålands landskapsstyrelse:

Medlemsforslagets hemstållan går ut på att Nordiska m inisterrådet 
skulle utreda frågan om enhetliga nordiska beståmmelser om allemans
rått i syfte a tt ge m edborgarna okade m ojligheter att fritt få rora sig 
i skog och m ark. M edlemsforslaget kan uppdelas i tvenne frågor, for 
det forsta, enhetliga nordiska beståmmelser om allem ansrått, och for 
det andra, genom dessa beståmmelser skulle en utvidgning av allemans
råtten fås till stånd.

Allemansråtten hårror från det gamla nordiska bondesamhållet, och 
innebar fråm st rå tt till fårdsel och uppehåll i det då i stort sett våg- 
losa landet. E tt intressant drag av tidigt socialt tånkande spåras i råtten 
for envar att tillgodogora sig vissa naturafom odenheter såsom bår och 
svamp. Denna rått kunde givetvis icke utnyttjas av andra ån befolkning
en i den nårmaste omgivningen, fråm st de egna byborna. Från denna 
grund har sedan under tidernas lopp utvecklats den grupp sedvaneråttig- 
heter som utgor det vi nu kallar allemansrått. Dessa råttigheter å r  icke 
hos oss inskrivna i lag. I princip år sådan fårdsel, vistelse och takt, 
som icke forbjudits i lag, tillåten for envar. I allemansråtten finns också 
inbyggd en omståndighet, som lått forbises: den belastade parten, mark- 
ågaren, får icke tillfogas skada eller nåm nvård olågenhet.

U nder de senaste decennierna har levnadsforhållandena i vårt land 
radikalt foråndrats och dårm ed också forutsåttningam a for befolkningen 
att utnyttja allemansråtten. Av befolkningen bor i detta nu over 2/3 i 
ståder och ovriga tåtorter. Levnadsstandarden bland tåtortsbefolkningen 
år  hog, innehavet av bilar och nojesbåtar år allm ånt och rorligheten 
dårfor betydande. Fritiden har gradvis okat, femdagarsvecka och fyra 
veckors semester gåller alla lontagare. Intresset fo r vistelse i skog ocl 
m ark och sårskilt i skårgårdsnatur har under senare å r  okat i betydanc'-i 
grad.

Vad som inpå detta sekel varit en allmån rå tt for befolkningen har
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nu utvecklats till en ensidig ra tt for majoriteten — tåtortsborna — med 
m otsvarande belastning for minoriteten — landsbygdens och skårgårdens 
befolkning. D et å r  icke endast den jordbrukande befolkningen som kom- 
mit i klåm, också de på landsbygden s. k. obesuttna har få tt se sina 
bår- och svampstållen skovlas och lånsas av tåtortsborna. Fisket i skår
gården stors av snabbgående farkoster u tanfor lederna och ankrade båtar 
i snart sagt varje vik. M an kan lått konstatera en tilltagande irritation 
bland den bofasta befolkningen, vilken icke forminskas av att standard- 
hojningen på landsbygden och i synnerhet i skårgården skett i långsam- 
m are takt ån i tåtorterna.

Det vi nu kallar natur å r  till storsta delen en kulturprodukt, ett resul
ta t av århundradens anstrångningar och arbete. F o r att bevaras kraver 
den fortgående åtgårder, båst i form  av ett kreatursbetonat gårdsbruk. 
Den pågående avfolkningen på landsbygden och i skårgården hotar just 
det kulturlandskap, som ger allem ansråtten ett reellt innehåll.

Vi har å ena sidan ett stigande rekreationsbehov hos våra egna tåt- 
ortsbor, i det ovriga Norden, i M ellaneuropa, m edan å andra sidan vår 
kanske storsta tillgång, den levande miljon, hotas av forfall och igen- 
våxning på grund av a tt den jordbrukande landsbefolkningen i flera av- 
seenden saknar konkurrenskraftiga levnadsbetingelser.

I stållet fo r a tt utveckla ett m otsatsforhållande mellan tåtortsbor och 
m arkågare skulle det fo r vardera parten vara fordelaktigt att inordna 
rekreationsbehovet i landsbygdens nåringsliv och hushållning. Fordelarna 
å r  ovedersågliga, gårdsbruket får det tillskott i inkomster, som gor det 
mojligt a tt fortleva, naturen (kulturlandskapet) få r nodig vård och skot- 
sel och tåtortsborna garanteras på lång sikt avsevårt båttre mojligheter 
till rekreation i ren miljo.

Fordelarna begrånsar sig naturligtvis inte enbart till lantbrukssektom. 
Åven for landet som helhet utgor naturen en framtidstillgång av sådant 
vårde, a tt vi under inga om ståndigheter har råd  att upplåta den till 
gratis tumm elplats for vår vårldsdels rekreationsbehov. De som sysslar 
m ed turism  i detta land, har redan nogsamt få tt erfara foljderna av 
alltfor frikostigt m arknadsforda loften.

F or Åland å r  utform ningen och tolkningen av allem ansråtten sarskilt 
omtålig och betydelsefull. Låget i omedelbar nårhet till stora befolk- 
ningscentra skapar sårskilda problem. Skårgårdens natur å r  unik med 
enastående rekreationsvårde. På långre sikt utgdr denna natur landska- 
pets storsta tillgång jåm forbar med fisketillgångarna i havet utanfor 
Island och Fåroam a. Ålands befolkning utgor i detta nu ca 22 000, 
varav i tåtorten M arieham n ca 9 000. N år det gåller allem ansråtten har 
den egna befolkningens behov av rekreation inte skapat några storre 
problem.

Trycket utifrån  år emellertid betydande. Besoksfrekvensen nådde se
naste år en topp på over 1,1 miljon (vilket om råknat for hela landets



A 427/j: Bilaga 1 317

befolkning skulle m otsvara 250 miljoner). D etta å r  givetvis i m ånga 
avseenden en positiv foreteelse u r forsorjningssynpunkt, men då en 
alltm er okande del av dessa besokande soker sig u t i naturen med rått 
dunkla begrepp om  allem ansråtten, blir faran  for nedslitning och ned- 
skråpning av naturen alltm er overhångande samtidigt som irritationen 
våxer bland den egna befolkningen. Likaså undergråves mojligheterna 
a tt på långre sikt utveckla detta rekreationsbehov i omvårlden till en 
våsentlig faktor i nåringslivet fo r ett om råde som praktiskt taget saknar 
andra tillgångar av betydelse.

På Åland har m an fortgående och m ålmedvetet stråvat till att in- 
lemma turismen i landskapets ekonomi. Huvudinsatsen har tillsvidare 
lagts på produktion av fritidsnyttigheter i form  av uthyrningsstugor, 
campingplatser, gåstham nar, ordnat fritidsfiske och båtuthyrning. På 
denna grund planeras storre anlåggningar och m era kapitalkråvande fo r
m er av turism i landskapet. T rots den korta tidsrymden kan resultat 
av anstrångningarna redan m årkas i form  av en tilltagande återflyttning 
till landskapet och stigande befolkningstal på den rena landsbygden.

Enhetliga nordiska beståmmelser om allem ansrått skulle, i fall dessa 
leder till en utvidgning av den allem ansrått som bland lokalbefolkningen 
på Åland nu anses galla, kom m a att forsvåra den m ålinriktade utveck
lingen av turismen som landskapet forsoker få till stånd. Ifall det d å r
fo r i det ovriga norden finnes ett uttryckligt behov av dylika enhetliga 
regler, måste det enligt landskapsstyrelsens uppfattning goras undantag 
fo r Åland.

T rots dessa betånkligheter till enhetliga nordiska beståmmelser om 
allem ansrått, staller sig landskapsstyrelsen positiv till en internordisk 
utredning om enhetliga beståmmelser rorande friluftsliv och naturvård. 
Finland har redan genom lagen om friluftsliv (FFS 606/73) infort stad
ganden om friluftsleder, statens strovom råden och campingområden. 
Dylika stadganden liksom åven naturvårdslagstiftning och båttrafiklag- 
stiftningen kunde m ed fordel vara enhetlig for de nordiska lånderna.

Vad sedan gåller den foreslagna utredningens syftemål, en utvidgning 
av allem ansråtten, finner landskapsstyrelsen på ovan anforda grunder, 
a tt en utvidgning av allem ansråtten skulle kunna få en bromsande 
effekt på utbyggnaden av turistnåringen på Å land samt dessutom m ed
fo ra  risker for den kånsliga ålåndska naturen och skårgårdsmiljon. 
Landskapsstyrelsen m otsåtter sig for Ålands del dårfor alla forslag om 
en utvidgning av allemansråtten.

Alarik Haggblom  
L antråd

Sune Carlsson 
Lagberedningschef

M ariehamn den 30 september 1974
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N aturen i de nordiska lånderna ar annu relativt oforstord och utgor 
således en vardefull tillgång. Såsom anges i medlemsforslaget år det ett 
gemensamt intresse for de nordiska lånderna a tt skydda och bevara 
denna natur. Centralforbunden om fattar helt denna tanke.

En betydande del av det ursprungliga naturlandskapet har bevarats i 
våra lånder, men ånnu storre arealer har ront en långvarig påverkan av 
landsbygdsbefolkningens nåringar. Både den ursprungliga naturen och 
kulturlandskapet ar på grund av det nordliga låget omtåliga for på
verkan. Anvåndningen av naturen kan således lått ge spår som for- 
svinner forst efter en lång tid.

D å bebyggelsen i allmånhet år gies i de nordiska lånderna h ar en stor 
del av befolkningen en nåra kontakt med naturen och dess m ångskiftan- 
de vården. I de nordiska lånderna finns dessutom en om fattande rå tt att 
fardas i naturen. Dessa råttigheter avviker dock starkt från  varandra i 
de olika lånderna. Till en del år råtten baserad på lag och dessutom till 
en betydande del grundad på gammal sedvana.

Denna mojlighet att utnyttja naturen sker dock inte utan att slitage 
uppstår; alldeles såsom allt annat forfogande over naturliga tillgångar 
forsliter dessa. I samband med natur- och m iljovården år det skål att 
beakta åven effekten av denna anvandning av naturtillgångarna. Exem- 
pel på att redan den nuvarande intensiteten i anvåndningen av alle
mansråtten åstadkom m er skador i naturen har vi i både fjållom rådena 
i norr och i skårgården i sydvåst. Aven på andra om råden finner m an 
tecken på fororening av naturen i samband med rekreationsverksam- 
heten.

M edborgarnas rått att fårdas i naturen bor m an dock trots dessa 
miljorisker stråva efter att bibehålla. M ed beaktande av dessa risker år 
det eventuellt mojligt a tt sam ordna de nordiska beståm melserna om rå t
ten att fårdas i naturen. En alltfor långt ford samordning kan dock inte 
med tanke på starkt skiftande naturforhållanden, uppnås om hela 
N orden berors. De nu rådande forhållandena bor dårfor i hog grad 
beaktas. N uvarande sedvanerått beaktar således i så hog grad naturliga 
och ekonomiska betingelser a tt våsentliga åndringar inte kan genom- 
foras.

En utredning om m ojligheterna att sam ordna de nordiska låndernas 
beståmmelser om allem ansråtten blir således i hog grad ofullståndig 
om inte konsekvenserna for miljon och landskapet blir klarlagda. Alla 
våxter och djur år vårdefulla i det nordiska landskapet, men sårskilt 
nodvåndiga år de livsformer som utgor grunden for den ekonomiska 
verksamheten. U tan ekonomiskt utbyte av skogar och fiskevatten år det 
omojligt att uppråtthålla den landskapsbild som uppskattas av dem som 
fårdas i de nordiska lånderna.
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For att landskapsbilden skall kunna hållas stadad synes det vara 
viktigt att skolor och allm ånna inform ationskanaler form edlar okade 
kunskaper om naturen. Alla m edborgare och åven gåster från  utom- 
europeiska lånder bor ges undervisning i den svåra konsten att med 
respekt och med varsam het rora sig i naturen. Endast genom en dylik 
inlård instållning till naturen kan man på långre sikt tillgodose tåtorts- 
befolkningens rekreationsbehov. Om detta behov kan tillgodoses inom 
ram en for landsbygdens och landets nåringsliv ges betydligt storre eko- 
nomiska resurser att bibehålla landskapsbilden och de servicemojlig- 
heter som allem ansråttens utovare år i behov av. Forbunden anser att 
den utredning angående konsekvenserna for landskapet och m iljon på 
grund av allem ansråtten bor beakta åtminstone foljande: Fiskevården i 
starkt trafikerade vatten, m otordriven trafik  i naturen och på m indre 
vattendrag. stådningen i samband med friluftslivet, ansvaret for elds- 
våderiskerna, forslitningen av vegetationen i u tsatta skogsområden, 
storningen av håckande fåglar och annat djurliv sam t beivrandet av 
tjuvfiske.

Med hånvisning till ovanstående anser M aataloustuottajain keskusliitto 
och Svenska lantbruksproducenternas centralforbund i likhet med det 
oversånda medlemsforslaget a tt naturen i de nordiska lånderna år en 
vårdefull tillgång och att lånderna har ett gemensamt intresse att 
skydda den nordiska naturen.

De allm ånna råttigheter som finns i de nordiska lånderna att fårdas 
i naturen bor man, med beaktande av nationella olikheter, soka be- 
vara åven i fram tiden.

En samordning bor dock efterstråvas i de regler som ges betråffande 
dessa råttigheter, såsom t. ex. ratten att fårdas m ed snoskoter. Någon 
utvidgning av den s. k. allem ansråtten år det dock inte skål att efter- 
stråva, vare sig betråffande dess om fattning eller art. Centralforbunden 
foreslår en utredning av de konsekvenser u tnyttjandet av allem ans
råtten fororsakar naturen och landskapsbilden. Samtidigt bor utred- 
ningen taga sikte på m ojligheterna a tt skydda vårdefull natur, eventuellt 
genom att foreslå begrånsningar i var m ans rått att fårdas i naturen.

Oppfostran. inform ation och anvisningar bor i okad grad medverka 
till ett positivt resultat vid utvecklingen av allem ansråtten i de nordiska 
lånderna. Denna verksamhet bor kom m a både ungdom och vuxna till 
del liksom åven riktas till de turister som besoker våra lånder.

Helsingfors den 31 oktober 1974

M aataloustuottajain Svenska lantbruksproducenternas
keskusliitto centralforbund

H eikki Haavisto

Esko Ala-Ketola

Håkan M alm

Bertel Backs



Finlands naturskyddsforbund1:

De snabba foråndringam a i vår miljo och i nåringsstrukturen har i 
synnerhet i nårheten av tå torter och på strander minskat om råden som 
låm par sig for friluftsliv. Å andra sidan har m edborgarnas fritid okat 
och om rådenas åtkomlighet blivit storre. Som foljd hårav har det fore- 
kommit tryck m ot allem ansråttens anvandning i de mest m ångskiftande 
former. Em ellertid har i synnerhet den urbaniserade månniskans tra 
dition betråffande allemans råttigheter och i synnerhet skyldigheter for- 
dunklats.

Allemansråtten har hittills erkånts nårm ast såsom en oskriven lag om 
beteende i enlighet m ed god sed på m ark som år  i annans besittning. 
Skymningen av denna oskrivna tradition håller på a tt leda till en kon
flikt mellan den jordågande och den icke-jordågande befolkningsdelen. 
D arav foljer osakliga åtgårder som syftar till inskrånkning av allemans
råtten  och, på den m otsatta sidan, ett okat m issbruk av råttigheterna. 
I bågge fallen å r  den forlorande parten naturen och m ånniskorna som 
njuter dårav.

F or situationens klarlåggande har Finlands naturskyddsforbund åven 
tidigare upprepade gånger kråvt att reglerna angående allemans rå t
tigheter och skyldigheter bor inskrivas i lag. H årvid skulle det vara 
åndamålsenligt a tt dessa regler å r  lika i samtliga nordiska lånder.

Finlands naturskyddsforbund anser det nodvåndigt, a tt endast trad i
tionella s. k. urminnes rorelse- och nyttjanderåttigheter skyddas genom 
allemansråtten. D et å r  synnerligen nodvåndigt, a tt råttighetem as krets 
inte utvidgas a tt gålla någon m otoriserad rorelseform  på land. Enligt 
huvudregeln bor m an alltså exempelvis forbjuda bilkorning utanfor 
vågar. N ojesbruket av terrångfordon bor helt forbjudas, och deras bruk 
bor begrånsas till yrkes- eller råddningstjånstuppgifter.

F or att skydda den slitningskånsliga skårgårdsnaturen borde m an ef- 
terstråva starka åtgårder som fråm jar rorelses kanalisering. D etta skulle 
forutsåtta inråttande av servicekunniga båtham nar i forbindelse med de 
mest anvånda ru tterna och områdena. Snabba m otorbåtar bor vid 
registrering ålåggas en speciell miljovårdsavgift, vars intåkter skulle an- 
våndas for effektiverandet av avfallsservicen i båthamnar.

A tt samla naturprodukter borde vara fritt. Emellertid bor m an låta 
kommersiell hjortronplockning på kalottom rådet forbli en råttighet av 
enbart på om rådet perm anent bosatt befolkning.

Enligt Finlands naturskyddsforbunds åsikt har allem ansråtten under 
senare tid begrånsats mest av den effektiverade, ensidiga skogshushåll- 
ningen som inte ta r  hånsyn till skogens mångsidiga utnyttjande med kal- 
huggningar, jordbearbetning, kårrdikning osv. som exempel på sådant 
skogsbruk, samt av den alltm er okande och sig till de mest avlågsna

1 Y ttr a n d e t  o versa tt frå n  fin sk a .
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trakter utbredande strandbebyggelsen. På ett betydelsefullt sått inskrånkes 
rekreationen m ed stod av allem ansråtten åven av vattnens fororening 
och av den okontrollerade grustagningen. Dessa olågenheter koncentre- 
rar sig dessutom på om råden som år  synnerligen vårdefulla fo r det all
m ånna rekreationsbruket.

Sammanfattningsvis anser forbundet, a tt m an i regleringen av naturens 
allm ånna utnyttjande m ed stod av allem ansrått bor utgå från  foljande 
allm ånna principer:

—  den på allem ansråtten baserade anvåndningen av naturen ga
ranteras forutom  hemlandets m edborgare åven fo r invånam a i de 
ovriga nordiska lånderna. D årem ot bor m an i fråga om ovriga ut- 
lånningar infora vissa begrånsningar sam t oka inform ationen till ut- 
landet om de nordiska låndem as naturforhållanden.

— den m otoriserade rorelsen bor tydligt uteslutas från  allemansråtten. 
Rorelsen m ed snoskooter, motorcykel, terrångfordon och hogeffekts- 
m otorbåtar bor kanaliseras så, a tt deras anvåndning inte m edfor 
miljoskador och olågenhet for det egentliga rekreationsbruket. Likaså 
bor den fria landningsråtten for hydroplan avskaffas.

-— for fiskets vidkom m ande bor allem ansråtten utvidgas a tt galla både 
metning och pimpelfiske.

—  upplysning om allemans råttigheter och skyldigheter samt om hår- 
med sam m anhångande riktigt beteende i naturen bor okas på samti i- 
ga utbildningsnivåer.

Sålunda tilistyrker Finlands naturskyddsforbund det våckta medlems
forslaget om enhetliga beståmmelser om  allem ansråtten i Norden. En 
forutsåttning år em ellertid a tt m an inte inskrånker allem ansråtten i for- 
hållande till den i vårt land fo r nårvarande rådande praxis.

Helsingfors den 26 september 1974

Finlands naturskyddsforbund r.f.

Harri Dahlstrom  
O rdforande

Esko Joutsamo  
V erksam hetsledare

Natur- och miljovård r.f.:

Det snabbt industrialiserade samhållet, koncentrationen av befolk
ningen till tåtorter, samt den okade turismen, har fo rt med sig ett allt 
storre krav på om råden, dår befolkningen med stod av allem ansråtten 
kan rora sig fritt i naturen. Genom  bebyggelse, vågdragning m. m. har 
tillgången på sådana om råden i synnerhet just kring tåtorterna minskat 
starkt.

Anvåndningen av de om råden som ånnu år tillgångliga, har ofta lett

11—750230. Nordiska rådet. Supplementband
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till konflikter mellan m arkågarna och dem som utnyttjar m arken med 
håvdvunnen ratt. Dessa konflikter har uppstått dels på grund av det 
stora antalet månniskor som ro r sig i naturen, dels på grund av den 
bristfålliga uppfattningen om  vilka råttigheter och skyldigheter som 
allem ansråtten innebår.

Natur- och miljovård anser att en lagstiftning om  allem ansråtten kan 
bidra till en okad forståelse for nodvåndigheten a tt skydda naturen. 
Samtidigt garanterar en sådan lagstiftning m ånniskornas rå tt a tt fritt 
fårdas i naturen. N atur- och miljovård anser också att det år en stor 
fordel om en sådan lagstiftning å r  enhetlig i Norden.

En lagstiftning om  allem ansråtten bor innefatta de traditionella råt- 
tigheterna, dvs. a tt fårdas och tillfålligt vistas i naturen. Dårtill bor 
ratten a tt plocka vilda bår, svamp och orter ingå i lagen.

Med tanke på den i fram tiden starkt okande turiststrom m en, bor råt- 
ten a tt tålta utan tillstånd av m arkågaren inte ingå i allemansråtten. 
Sårskilt populåra låttillgångliga om råden med kånslig natur hotas redan 
nu av en så stark nerslitning, a tt faran  for en långvarig forstorelse av 
naturen foreligger. På grund av forbåttrad  utrustning for friluftsliv och 
okad fritid å r  naturens andhåmtningspaus nerskuren till de egentliga 
vinterm ånaderna och dårmed alltfor kort.

N atur- och miljovård anser också a tt ingen som helst fårdsel med 
m otorfordon eller cam pingvagnar bor få forekom m a annat ån  på dår
for avsedda vågar och områden.

Nojesåkning med terrångfordon borde forbjudas helt. Sårskilt till
stånd kan ges for korsel med terrångfordon i yrkestrafik, råddningsar- 
bete eller om kom m unikationerna for bofast befolkning i glesbygderna 
underlåttas avsevårt.

R itten  a tt fritt landa med sjoflygplan bor av naturskyddsskål helt av- 
skaffas.

All fårdsel med m otordrivna fordon bor alltså ovillkorligen falla u tan 
for allemansråtten.

Det våldsamt okade behovet av fritidsom råden har i hog grad riktat 
sig m ot skårgården. Den stora rorligheten och problem en med avfalls- 
hanteringen har tillsammans med mångden m ånniskor som ror sig dår, 
bidragit till ett alltfor stort slitage på naturen. Samtidigt har den bofasta 
befolkningens hem frid och mojligheter att bedriva sina traditionella 
nåringar storts.

Skårgårdens natur år kånslig och samtidigt låttillgånglig. U nder dessa 
omståndigheter anser N atur- och m iljovård det vara nodvåndigt a tt in- 
fora specialbeståmmelser for utnyttjandet av allem ansråtten i skårgår- 
don. Landstigningsforbud måste kunna tillåm pas bl. a. under fåglam as 
håckningstid sam t på sålskår också u tanfor naturskyddsområden.

En kanalisering av friluftslivet genom en kraftig satsning på gåst- 
ham nar, servicepunkter, campingplatser och friluftsom råden måste ske.
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N atur- och miljovård foreslår också a tt en extra m iljovårdsavgift i 
sam band med registreringen av snabba m otorbåtar uppbårs. Denna av- 
gift bor oavkortad anvåndas for a tt gora avfallsuppsamlingen effektiv. 
De mest utsatta små skargårdskom m unerna skall inte ensamma behova 
bekosta en uppgift av denna storleksordning.

D å allt storre om råden av naturen reserveras for speciellt bruk, eller 
gors odugliga for rekreationsanvåndning genom bearbetning eller ned- 
smutsning, anser N atur- och miljovård a tt mojligheterna for m edbor
garna a tt på ett meningsfullt sått vistas i naturen inskrånks på ett icke 
onskvårt sått.

N atur- och m iljovård understoder dårfor initiativet till lagstiftning, 
som garanterar ratten att fritt fårdas i naturen.

D enna rå tt skulle forutom  landets egna m edborgare också innefatta 
m edborgarna i de ovriga nordiska lånderna.

For a tt en sådan lagstiftning skall ha onskad verkan, kravs det att 
ett intensivt upplysningsarbete om  allem ansråttens innebord och om 
hur man bor bete sig i naturen, riktas till m edborgare av alla kate
gorier.

Upplysning om och m arknadsforing av de nordiska låndernas natur 
till utom nordiska lånder m åste ske på ett sådant sått att missuppfatt- 
ningar inte uppstår.

Helsingfors den 9 oktober 1974

Natur- och miljovård r.f.

Carl-Erik Bengelsdorff 
O rdforande

Ulrica Cronstrom 
V erksam hetsledare

Finlands juristforbund1:

Syftet med medlemsforslaget år a tt klarlågga frågan om  enhetliga 
nordiska beståmmelser om  allem ansrått med syfte a tt ge m edborgarna 
okade mojligheter att fritt få ro ra sig i skog och m ark. Som ett allm ånt 
mål kan m an vål godtaga att man stråvar till a tt alla m ånniskor under 
sin fritid i storsta mojliga utstråckning skall kunna njuta av fri och ren 
natur i de delar av Europa, som ånnu h ar sådan natur bevarad. Sam 
tidigt bor vi, såsom i medlemsforslaget, observera a tt bevarande av 
miljo och natur och forhindrande av nedsmutsning å r  en global fråga 
av allra storsta vikt som månskligheten måste losa for a tt ej sjålv gå 
under. A tt bevara en ren natur å r  således ett forsta rangens problem 
och allem ansråtten kan utovas endast under forutsåttning a tt naturen 
ej blir illa medfaren.

i Y ttr a n d e t  o v e rsa tt  frå n  fin sk a .
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Utgående från dessa synpunkter måste man observera a tt m an i de 
nordiska lånderna stråvat efter att genom nya beståm melser allt m er be- 
grånsa ratten  att fårdas fritt. Bland annat innebår de nya beståmmelser- 
na om camping och friluftsstråk att ra tten  att fritt fårdas begrånsas och 
att friluftslivet dirigeras i sådana ordnade fåro r a tt naturen åsamkas 
minsta mojliga skada. Likaledes har m an i de nordiska lånderna varit 
tvungen a tt begrånsa fri bårplockning och anvandning av terrånggående 
m otorfordon såsom i medlemsforslaget åven påpekats. M an h ar åven 
fast sårskild uppm årksam het vid a tt forhindra nedsmutsning av naturen. 
Allt detta innebår att det ej forefaller finnas grund for a tt utvidga alle
mansråtten.

U tovande av allem ansråtten har redan nu fororsakat betydande olå- 
genhet i de nordiska lånder dar denna råttighet nu å r  mest utbredd. 
Detta visar sig specieilt i form  av nedsmutsad natur, nedsliten terrång, 
skadade planteringar och forsvårad utovning av de naturliga nåringarna. 
D etta leder till a tt m an ej kan borja med att utvidga allem ansråtten vid 
forenhetligande av den nordiska ratten, u tan  genom a tt dirigera anvånd
ningen av naturen for rekreationsåndam ål i ordnade fåror på sått som 
i de olika nordiska låndernas utvecklade friluftslagstiftning redan delvis 
har skett. Utvidgad allem ansrått synes ofelbart leda till a tt naturen blir 
illa m edfaren och samtidigt till uppkomsten av sådana skador som i 
varje fall skulle bereda betydande svårigheter a tt ersåtta och korrigera.

I medlemsforslaget har allem ansråtten kort refererats sådan den år 
nu gållande i de olika nordiska lånderna. Skiljaktligheterna år betydan
de, fastån m åhånda ej så stora a tt m an inte kunde nå resultat i forenhet- 
Iigandet av dem. I m edlem sforslaget har F inlands gållande rått, som ej 
å r analog med Sveriges rått, i någon m ån tolkats felaktigt. Enligt hu- 
vudregeln i finsk rå tt har m arkågaren rå tt att forbjuda a tt m an fårdas 
och vistas på hans fastighet i det fall forbundet har en godtagbar orsak 
och a tt det ligger i markågarens intresse att forhindra a tt m an fårdas 
i naturen. Nedskråpning och fara for annan skada å r  bland annat så
dan godtagbar orsak. D etta fram går av strafflagens kapitel 33 § 11, dår 
botesstraff stadgas for skada som fororsakas av a tt m an fårdas på an- 
nans m ark. I  F inlands lag finns talrika beståmmelser, dår det uttryckli- 
gen medges rå tt a tt fårdas på annans m ark under vissa forutsåttningar. 
Till exempel enligt lagen om fiske § 19, h ar innehavare av fiskerått rått 
att i och fo r fiskandet betråda annan tillhorig strand under vissa fo ru t
såttningar. Stadganden som hor till samma grupp år bland annat lagen 
om skifte § 69 och brandlagen § 27. Sådana stadganden skulle vara obe- 
hovliga om vi hade en allmån och obegransad rå tt a tt fårdas på annans 
område. A lla dessa stadganden visar att allem ansråtten i F inland år mer 
begrånsad ån  m an i forslaget låter forstå.

Hånvisande till allt ovanstående, anser F inlands juristforbund att an 
ledning ej foreligger a tt utvidga allem ansråtten i de nordiska lånderna
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då detta kunde fororsaka oersåttliga skador for bevarande av en ren 
natur. Dessutom skulle detta foranleda fortgående skada for mark- 
ågaren och hans nåringsutovning. D årem ot borde man vid forenhetli- 
gandet av den nordiska ratten utgå ifrån a tt all turism och allt fritt 
fiirdande i naturen borde dirigeras i sådana ordnade fåror, dår de 
skulle åsam ka så liten skada som  mojligt på naturen och for jordågare. 
Samtidigt borde m an om besorja a tt dessa skador skulle ersåttas. Vad 
betråffar allem ansråtten, kunde m an utgå från  den i finsk rå tt gållande 
huvudregeln, enligt vilken jordågaren har rå tt a tt av godtagbar orsak och 
intresse forbjuda vistelse på hans område. Gållande rå tt i Finland år 
sålunda snåvare ån  i Sverige, men i någon m ån vidare ån i till exempel 
D anm ark, varfor den som en m ellanform kunde utgora en låmplig ut- 
gångspunkt då m an granskar forenhetligandet av de nordiska råttsord- 
ningarna på detta viktiga och aktuella råttsom råde.

Helsingfors den 2 oktober 1974

Suomen lakimiesliitto —  Finlands juristforbund r.y.

E rkki A ilio  
Styrelseordforande

Tapani Peltonen 
O m budsm an

Kalantuottajat —  Fiskproducenterna r.y.:

Forslaget gåller i praktiken en begrånsning av den enskilda ågande- 
råtten, vilket stods en del av motiveringen till forslaget. Av denna orsak 
foreslår F iskproducenterna r.f., att N ordiska rådet inte ståller detta for
slag till N ordiska m inisterrådet.

M ed beklagande har F iskproducenterna r.f. konstaterat, a tt yrkes- 
fiskarnas vattenom råden har blivit m ycket ofredade på grund av okan
de båttrafik  och olagligt fiskande.

Fiskproducenterna r.f.:s orubbliga åsikt år, a tt s. k. sportfiskarna 
måste betala tillråckligt for fiskeråtten, och de som såljer eller uthyr 
denna rått, måste bevaka att sportfiskarna inte foranleder någon skada 
for yrkesfiskarnas nåringsutovning.

Fiskproducenterna r.f. foreslår av dessa orsaker a tt m an stiftar en lag, 
som ålågger varje fiskråttsforsåljare, a tt u tp lantera fiskar i proportion 
till den overlåtna fiskeråtten. G enom  det kan m an garantera yrkesfiskar
nas nåringsutovning också i fram tiden.

K alantuottajat —  Fiskproducenterna r.y.

A ntero  M or sky

Åbo den 26 septem ber 1974
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Generelt vil M iljøverndepartem entet bem erke a t det kan være behov 
for likeartede regler om såvel plikter som rettigheter når det gjelder bruk 
av naturen. En tenker her f. eks. på bestem melser rettet m ot forsøpling, 
ødeleggelse og fjerning av verdier.

M iljøverndepartementet ville finne det ønskelig a t dette forhold kom 
mer noe klarere til u ttrykk enn i det foreliggende medlemsforslag.

N år det gjelder rettighetene mer spesielt, berører medlemsforslaget i 
første rekke spørsmålene om kring ferdselen til fots, samt i tilknytning til 
denne, adgangen til plukking av bær og andre ville vekster.

Som påpekt i medlem sforslaget er det tildels stor forskjell mellom 
de nordiske land med hensyn til almenhetens ferdselsrett. E n viser også 
til framstillingen i Friluftslovskomitéens innstilling av september 1954 
til lov om  friluftslivet, s. 43—49.

Almenhetens rett til ferdsel i utm ark ble lovfestet her i landet i 1957 
ved loven om  friluftslivet. Lovens bestemmelser bygger på eldre gjel- 
dende sedvanerett.

Om retten til fri ferdsel på vassdrag vises det till §§ 12 og 65 i lov 
om  vassdragene av 14. m ars 1940 nr. 3, hvoretter denne i hovedregel 
er fri.

Retten til på annenmanns eiendom å plukke bær og andre ville veks
ter som sopp, nøtter o. 1. er ikke lovfestet på positiv måte. Straffelovens 
§ 400 inneholder imidlertid et regelsett som, selv om  det direkte kun 
gjelder strafferettslige forhold, også trekker opp ram m en fo r rettsinsti- 
tuttet i sin helhet. Den eneste vesentlige innskrenkning i den frie rett til 
plukking av ville bær, er etter straffelovens § 400 forbudet m ot plukking 
av multer på ”multebærland” i de tre nordligste fylkene. En viser fo r
øvrig også til lov om  forbud m ot plukking av m oltekart av 6. mai 1970 
nr. 25.

Norge har en relativt ny og om fattende lovgivning på de vesentligste 
om råder vedrørende allemannsrettene. E n bør være oppm erksom  på 
dette ved vurdering av spørsmålet om enhetlige nordiske bestemmelser.

U nder henvisning till ovenstående antar M iljøverndepartem entet a t 
det fra norsk side ikke foreligger spesielt behov for den foreslåtte u t
redning, men vil ikke motsette seg a t Nordisk m inisterråd utreder spørs
målet om  likeartede nordiske bestemmelser om  allem annsrett for å  gi 
befolkningen økte muligheter til fritt å  få bevege seg i skog og m ark.

Oslo, 15. oktober 1974

Etter fullmakt

Erik Lykke
0 .  Torp
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Fylkesmannen i Nordland:

Medlemsforslag A 427/j har herfra vært forelagt for fylkeslandbruks- 
sjefen i Nordland, lappefogden i N ordland sam t for fylkesmannens ut- 
byggingsavdeling som alle har avgitt uttalelse (se nedan).

Det er rett nok a t den internordiske reisetrafikken har økt sterkt de 
senere år og det synes også å  være en stigende tendens til ferdsel i skog 
og m ark. Reglene om  allmennhetens rett til ferdsel i skog og m ark kan 
i enkelthetene være noe forskjellig i de nordiske land selv om  hoved- 
prinsippene nok er de samme. Selv om  ulikhetene kan være irriterende 
både for turister og andre og selv om  de derfor kan skape vansker for 
enkelte, skal en ikke se bort fra a t de også kan ha sin begrunnelse sterk 
nok til a t en tross alt får leve med dem.

Jeg er enig i at det generelt sett er ønskelig med såvidt mulig ens
artede nordiske bestemmelser om  allmennhetens rettigheter. Hensett her
til og med den reservasjon jeg har nevnt ovenfor mener jeg likevel a t det 
kan være av interesse å få utredet spørsmålet om  muligheten for slike 
ensartede bestemmelser som nevnt i medlemsforslag A 427/j.

Bodø, 24. septem ber 1974

Ole S. Aavatsmark 

Fylkesmannen i Nordland, utbyggingsavdelingen:

Av begrunnelsen for forslaget frem går det a t utgangspunktet blant 
annet er ulikhetene i de nordiske landenes bestem melser og praktisering 
av mulighetene til å bedrive rekreasjon i forbindelse med friluftsliv. D et 
pekes på at den internordiske sam trafikken har økt kraftig de siste 
årene, og at dette blant annet er et uttrykk for de nordiske folks behov 
for å søke rekreasjon i de ulike m iljøer som de forskjellige land repre- 
senterer.

Forslagsstillerne finner det på bakgrunn av dette påkrevd a t det ut- 
arbeides enhetlige bestemmelser både med hensyn til plikter og rettig
heter i forbindelse med bruk av natur i sam band med friluftsliv.

Forslagsstillerne har gitt en oversikt over hvordan en del allemanns- 
rettigheter er regulert i de forskjellige nordiske land. Utbyggingsav
delingen vil peke på a t når det heter at i N orge er "bærplukking fri 
utenom F innm ark” er dette positivt galt, en viser til straffelovens be
stemmelser om multebær i N ordland, Trom s og Finnm ark. Avdelingen 
har ingen inngående kjennskap til lovreglene angående ferdsel i utm ark 
i Sverige og Finland, av det som frem går av oversikten i det fore
liggende forslag kan en imidlertid ikke se at det er vesentlig forskjell 
på bestemmelsene i Norge, Sverige og Finland på dette felt.
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F o r vårt lands vedkom mende er allem annsrettighetene hjemlet i en 
rekke forskjellige lover og regler. F or fullstendighetens skyld h ar ut- 
byggingsavdelingen satt opp en oversikt over de mest aktuelle alle- 
mannsrettigheter.

R ett til fri ferdsel

Regulert i friluftsloven av 28. juni 1957 hvor det i § 2 heter a t "enhver 
kan ferdes til fots hele året i utm ark, når det skjer hensynsfullt og med 
tilbørlig varsom het’’.

I innmark kan enhver ferdes til fots i den tid marken er frossen eller 
snølagt, bortsett fra tidsrommet 30. april til 14. oktober.

Ferdsel på sjø er regulert i friluftslovens § 6. På sjø med båt og på 
islagt sjø er ferdsel fri for enhver.

Ferdsel på innsjøer og elver er regulert gjennom vassdragsloven ay
5. mars 1950. I § 65 heter det at ferdsel med båt eller annet fartøy er 
tillatt for enhver i de vassdrag som er farbare av naturen eller er gjort 
farbare før lovens ikrafttreden.

Plukking av ville bær er regulert i straffelovens § 400, hvor det frem 
går at det er fritt for enhver på uinnhegnet m ark å plukke ville bær. 
Bestemmelsen gjelder ikke for multebær i Trom s stift.

Jak t etter jaktbare fuglearter på sjø er fritt for enhver norsk borger. 
Jaktlovens § 20.

Sportsfiske i sjø er også fritt for enhver norsk borger. H er bygges på 
sedvanerett, idet retten ikke har kommet til u ttrykk som noen egen be
stemmelse i lov om laks- og innlandsfiske.

De almenne rettigheter i Norge med hensyn til ferdsel og høsting ved 
forskjellige form er for rekreasjon er således relativt store. D et forslaget 
til lov om  motorferdsel i utm ark og vassdrag som nylig er lagt frem, vil 
begrense en del av almenhetens rettigheter, blant annet med hensyn til 
fri ferdsel på vassdrag, altså en tendens som går noe på tvers av sikte- 
punktet for det foreliggende lovforslag.

N år en sammenholder de regler som allerede eksisterer i vårt land 
i dag med de bestemmelser som ifølge forslaget eksisterer i vårt nabo
land, er en noe i tvil om hensiktsmessigheten av og behovet for en u t
redning som foreslått. Utbyggingsavdelingen er enig i a t med den 
økende sam trafikk over grensene i de nordiske land, vil det være behov 
for å fremskaffe en oversikt over de bestemmelser som gjelder i de fo r
skjellige land, og at dette m aterialet blir offentliggjort på en slik m åte 
at det kan få praktisk betydning for den enkelte turist som krysser 
grensen til et eller flere naboland.

På bakgrunn av en slik oversikt, bør det vurderes om  en skal gå 
videre med konkrete forslag om harmonisering av lovverket på de 
enkelte deler av sakskomplekset.
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En harmonisering av lovverket må i alle tilfelle skje ut fra den fo ru t
setning a t lovereglene utarbeides under hensyntaken til nødvendigheten 
av å beskytte og bevare den natur og det naturm iljø hvor allemanns- 
rettighetene skal utøves.

B o d ø , 23. se p te m b e r  1974

Odd M elø  
Plan- og utbyggingssjef

Per R. Schjerden 
N aturvernkonsulent

Fylkesm annen i F innm ark

I forhold til andre land har alm enheten i N orge en forholdsmessig vid 
adgang til utnyttelse av såkalte allem ansrettigheter.

I F innm ark har alm enheten dessuten stort sett videre adgang til jakt 
og fiske enn det som gjelder ellers i landet (jfr. jaktloven av 14. desem
ber 1951 § 19 og lakseloven av 6. m ars 1964 § 16).

Fylkesm annen kan ikke være enig i at det bør innføres enslydende be
stemmelser i de nordiske land om allem annsrettigheter hvis dette skal 
innebære at almenhetens adgang til utnyttelse av utm arka i N orge skal 
innskrenkes. E tter fylkesmannens oppfattning bør almenhetens rettig- 
heter fastlegges etter en avveining mellom befolkningens behov og ønsket 
om en bevaring av utm arksgodende. Forholdene er tildels så forskjellige 
i de nordiske land at det på det grunnlag vel er vanskelig å utform e 
fellesregler.

Vadsø, 18. desember 1974

E tter fullm akt 

K urt M osbakk
Erik Blakstvedt

Nordland landbruksselskap:

Bærplukking

I  forslagets side 2, 2. avsnitt, er anført a t plukking av h jortron (m ul
ter) er belagt med særlige regler for Finnm ark. D ette gjelder imidlertid 
også Nordland og Troms.

I N ordland og Trom s kan multer plukkes fritt på statens grunn. I 
Finnm ark har fastboende enerett også på statens grunn. På privat grunn 
har bare grunneieren rett til multeplukking i hele Nord-Norge.
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M otorisert ferdsel i utmark

Statens skogforvaltere kan forby, og har delvis forbudt snøscooter- 
trafikk  på statens grunn.

D ette bør fastholdes. I  m otsatt fall risikerer vi a t turistene kommer 
med scooter på tilhengeren, for å  rase rundt blant skiløperne.

D et bør også settes grense for bruk av småfly inn til fiskevatn.
V åre gamle bestemmelser for multeplukking i N ord-N orge bør be

holdes og medtas som særbestemmelser for N ord-N orge i et eventuelt 
felles regelverk for de nordiske land.

M otorisert ferdsel utenom  veger og i lufta bør begrenses sterkt, even
tuelt henvises til bestemte plasser, slik a t det blir store støyfrie områder.

I  m otsatt fall blir Europas siste naturom råder ødelagt for dem som 
søker stillhet og ro.

Forøvrig er jo allem annsretten ivaretatt i lov av 28. juni 1957 —  lov 
om friluftslivet.

Bodø, 12. august 1974

A . Bartholsen
Iver Hersoug

Lappefogden i Nordland:

Hensikten med forslaget er, som det vil fremgå, å gi "m edborgarna 
økade møjligheter att fritt få rø ra sig i skog og m ark” .

Samtidig er det k lart a t saken har to sider. På den ene side er be
hovet for almenheten til å  bevege seg mest mulig fritt i naturen. På den 
annen side frem står nødvendigheten av å begrense og regulere den form  
for ferdsel som h ar utviklet seg m ed motoriseringen.

I  det foreliggende forslag er nevnt "varm ansråtten” eller "allemans- 
råtten” som gjelder i Finland og Sverige med hensyn til ferdsel på an 
nen manns mark. D et syns i prinsippet ikke å  være stor forskjell på 
denne og tilsvarende sedvanerett som i N orge er søkt regulert i fri- 
luftsloven av 28. juni 1957.

N år det gjelder m otorisert ferdsel i u tm ark h ar som kjent Statens 
skoger innført regler som begrenser slik trafikk  på statens grunn.

Det vil også være kjent at det nå foreligger innstilling til lov som  skal 
begrense og regulere den m otoriserte trafikk  i utm ark og vassdrag.

D et er, etter det en kjenner til, en klar u tak t når det gjelder utvik- 
lingen på dette om råde i N orge og Sverige. Jeg tenker her spesielt på 
bruken av snøscootere.

Flere forhold gjorde at bruken av dette kjøretøy utviklet seg svært 
fort i Sverige. Snøscootertrafikken har her få tt et omfang og er bundet 
til så mange forskjellige interesser a t det nå vil bli svært vanskelig å 
sette i verk virkningsfulle restriksjoner.

Jeg er kjent med a t for svensk reindriftsnæring h ar denne utvikling
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ført til betydelige problem er på grunn av den uro snøscootertrafikken 
fører med seg.

I Norge skjedde ikke utviklingen av snøscootertrafikken så b rått og 
statens skoger kom  med sine restriksjoner mens det ennå var tidsnok til 
å beholde kontrollen over det hele.

D et som syns åpenbart er a t det er behov for mest mulig likartede 
regler for bruk av skog og m ark i de nordiske land. F or N orge frem 
står dette mest tydelig, etter min oppfatning, når det gjelder forholdet 
til Sverige og Finland på grunn av de lange felles grenser.

Forøvrig har jeg ingen spesielle bem erkninger til det foreliggende 
forslag.

Rognan, 7. september 1974

Anders Bendigt sen

Finnmark Iandbruksselskap:

Først vil en bem erke en ukorrekthet på side 2, andre avsnitt, hvor det 
står:

” Bårplockning ar fri utom  i F innm ark, dår sarskilda regler galler for 
hjortronplockning.”

Bærplukking er i sin alminnelighet fri på ” uinnhegnet sted” .
På multebærland er det im idlertid forbudt å plukke m ultebær i Tromsø 

stift. D ette må tolkes slik at det kun gjelder privat grunn. D et er al- 
minnelig enighet blandt juridisk kyndige om a t det ikke finnes hjemmel 
for den spesielle bestemmelse for plukking av m oltebær som en har i 
Finnm ark.

I Norge har allm enheten utstrakte rettigheter til fri ferdsel i utmark. 
D et vil trolig være riktig at de øvrige land harm onerer sin lovgivning med 
den norske på dette området.

D et ville være en fordel med ensartede regler for ferdsel med motor- 
kjøretøyer i naturen i grenseom rådene mellom landene.

Så lenge spørsmålet dreier seg om ferdsel i naturen, vil problem et 
med å få gjennom ført enhetlige nordiske bestem melser om allemanns- 
rett ikke være stort. Hvis det derim ot blir spørsmål om utnyttelse av res
surser som multebær, fisk, vilt osv., vil hensynet til behovet hos vedkom 
mende lands befolkning og hensynet til bevaring av ressursene m åtte bli 
avgjørende. En m ener derfor at hvert enkelt land m å stå helt fritt ved 
utform ing av lover og regler som regulerer denne side av virksomheten 
i naturen. D et gjelder også regulering av ferdselen og virksomheten i 
Verneom rådene.

Vadsø, 16. september 1974

H. M ovinkel
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Finnmark jordsalgskontor:

D e r  e r  litt uklart hvor langt forslagsstillerne har m ent å ville gå. Det 
pekes innledningsvis på at de nordiske land h ar store hittill urørte na
turom råder som kan betegnes som Europas siste villm arker og at det er 

vesentlig at disse bevares.
Det synes som om forslaget imidlertid ikke tar sikte på å løse spørs

målet om hvordan ressursene skal vernes og nyttes. D erm ed blir det bare 
de tradisjonelle allem annsrettighetene som skal reguleres og disse antar 
en vil få en form som neppe vil avvike særlig fra  de norm er som gjelder 
i dag.

D ette er rettigheter som ferdselrett til vanns og til lands i inn- og 
utm ark, retten til bading, teltslagning m. m. på annen manns grunn, ret
ten til bærplukking o. a.

En del av disse rettighetene er regulert i friluftsloven, noe finns i 
vassdragsloven, litt i straffeloven og noen rettigheter har sitt grunnlag i 
lokal sedvane.

Det frem går av m edlem sforslaget at rettighetene varierer innen de 
nordiske land hvilket tildels har sin årsak i forskjellige behov. F or nord- 
kalott-landene vil det sikkert være ønskelig m ed ens regler p. g. a. den 
store turistutvekslingen som finner sted. D et vil være enklere for turistene 
å innrette seg etter regler som de er kjent med fra  sine egne hjemsteder.

E t annet spørsmål er om behovene i de enkelte land gjør det mulig å 
utform e regler som er tjenlige overalt. D e problem er som eksisterer i 
D anm ark er neppe de samme som F innm ark kjenner. D et kan derfor 
ligge en viss fare i dette ved at de like nordiske bestem melser ikke kan 
få den virkning i et land som det kan være behov for, fordi en uønsket 
virkning i et av de andre land m å forhindres.

Såvidt en kan forstå vil ikke forslaget befatte seg med jakt- og fiske
lovgivningen. D a det for tiden er under bearbeidelse utkast til lov om 
ferdsel med m otorkjøretøy utenfor offentlig vei på sentralt hold, vil dette 
med tiden inngå som en del av grunnlaget fo r det fellesnordiske regelver- 
ket om allem annsrettene. D ette under forutsetning av at det ventelig vil 
ta  flere år før forslaget vil resultere i en konkret lov. D et som gjenstår 
blir da regler om ferdsel til fots, bading, telting, bærplukking o. 1. En 
finner disse bestemmelsene i friluftsloven, kap. I, delvis kap. II, straffe
lovens § 400 og vassdragslovens kap. VII.

Jordsalgsstyret er prinsippielt enig i at en bør søke å sam ordne regler 
for allem annsretten i de nordiske land i den grad dette er praktisk m u
lig, m en en vil påpeke at det bør gis m uligheter for spesielle regler der 
lokale forhold tilsier dette.

Styret regner med å få utkastet til regler til uttalelse før disse blir
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endelig vedtatt. En vil da ta  stilling til de forskjellige enkelt-spørsmål 
som  eventuelt vil reise seg.

V ad sø , 14. oktober 1974

Steinar Kjenstad

Finnmark fylkes friluftsnemnd:

Om ovennevnte sak fattet F innm ark fylkes friluftsnem nd i møte 12. 
septem ber 1974, følgende vedtak:

F innm ark fylkes friluftsnem nd m ener at de bestemmelser so m  g je ld e r  
o m  allmenhetens rett og den frie ferdsel er tilstrekkelig her til lands. 
N em nda vil istedet ha innført bestem melser som regulerer den frie b ru k  
av naturen ytterligere.

Vadsø, 23. september 1974

F or F innm ark fylkes friluftsnem nd

Torbjørn M ykland  
Sekretær

Norges bondelag:

I N orge hviler allmenhetens rett til å  ferdes på annen manns grunn 
på gammel sedvane. D et samme gjelder ferdselen på vassdrag. I 1957 
ble denne rett lovfestet i friluftsloven. I samme lov ble det også forsøkt 
trukket opp grenser fo r hva den fri ferdsel innebar. D en samfunnsmes- 
sige utvikling —  og særlig den tekniske utvikling h ar ført til at inn- 
holdet i begrepet fri ferdsel er i ferd m ed å forandre seg. D et har blant 
annet resultert i at det nå foreligger forslag til lovbestemmelser som tar 
sikte på å regulere m otorferdselen i utm ark.

Selv om Norge i nordisk sammenheng har meget liberale bestemmel
ser om allem ansretten, har denne retten alltid vært respektert av yrkes- 
utøverne i landbruket og deres organisasjoner. Organisasjonenc driver 
også en om fattende virksomhet som blant annet ta r sikte på å legge for
holdene til rette fo r dem som ønsker rekreasjon og friluftsliv i utmark.

Den fri ferdsel skaper også problem er —  ikke bare for grunneierne, 
m en for andre viktige interesser som f. eks. naturvernet. Disse virkninger 
av den fri ferdsel eller allem annsretten burde også vært belyst.

Selv om Norges bondelag vanskelig kan se at det er mulig å praktisere 
felles nordiske bestem melser om allem annsretten, er vi enig i at saken 
utredes. Vi må im idlertid ta det forbehold at alle sider ved denne retten 
utredes, og at de som  blir m est berørt av eventuelle endringer, nemlig
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grunneierne, får ta del i utredningsarbeidet. F o r denne gruppen i sam- 
funnet vil nemlig enhver endring i allem annsretten få  følger fo r deres 
næringsgrunnlag, enten det er jordbruk, skogbruk eller utnyttelse av ut- 
marksressursene.

Oslo, 23 oktober 1974

H ans Haga
Paul M . Dalberg

Norges skogeierforbund:

Norges skogeierforbund gir sin tilslutning til at spørsmålet om alle- 
m annsretter og naturvern tas opp til drøfting i N ordisk Råd. Som det 
frem går av forslaget, er det et stort behov fo r å frem m e forståelsen for 
at alle m å vise respekt fo r naturen i sin omgang med den. Disse spørs- 
mål er idag meget aktuelle.

I N orge har alm enheten til alle tider kunnet ferdes fritt i skog og an
nen utm ark. D enne rettighet er k la rt slått fast i Lov om friluftslivet av 
28. juni 1957, nr. 16. D et har uhyre sjelden oppstått konflikter mellom 
alm enheten og grunneierne om retten till fri ferdsel. F o r Norges ved
kom m ende er det således intet behov fo r lovendringer fo r å sikre al
menheten rett til fri ferdsel i naturen.

Som det frem går av forslaget, m å det ved utform ingen av allemanns- 
rettens innhold legges stor vekt p å  hensynet til å  bevare naturens ver- 
dier. D et er idag en økende forståelse fo r nødvendigheten av å ta  vare 
på naturressursene. E t godt natur- og ressursvern m å søke å ta  vare på 
naturens m aterielle og im m aterielle verdier. Skog er en fornybar ressurs, 
og med et fornuftig drevet skogsbruk kan vi øke fram tidens skogressur- 
ser. V i vil i denne forbindelse peke på at den konflikt enkelte idag m ener 
er til stede mellom skogbruk og naturvern  i frem tiden m å ventes å bli 
overskygget av konflikter mellom naturvern og en ukontrollert bruk av 
skog til friluftsformål.

U fornuftig bruk  av skog kan virke nedbrytende på naturen. Meget 
stor ferdsel og utøvelse av fritidsaktiviteter i skog og annen utm ark for
styrrer dyre- og fuglelivet, og plantelivet kan utsettes for betydelig sli- 
tasje. Forhold som lett følger m ed stor ferdsel —  som forsøplirig, støy 
etc. —  kan føre til at u tm arksom råder m ister sitt preg av naturm iljø. I 
flere nordiske land h ar m an derfor funnet det nødvendig m ed en viss 
regulering av den frie ferdsel •—- som begrensninger i adgangen til å 
benytte m otorkjøretøyer til fritidsaktiviteter i naturen.

Skal naturm iljøet kunne tåle slike påkjenninger, m å naturressursene 
forvaltes på en fornuftig måte. E t godt drevet skogbruk sikrer en livs
kraftig natur, og er på denne m åten et godt natur- og ressursvern.
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Eventuelle forslag om lovendringer fo r å sikre alm enhetens rett til fri 
ferdsel gir ikke u ttrykk for en relevant problemstilling. Den frie ferdsels- 
rett er klart slått fast, og respekteres fu llt ut. D en relevante problem 
stilling i denne sammenheng er hvordan vi skal kunne lede fritidsaktivi
teter i skog og annen utm ark inn i baner som tilfredsstiller behovet for 
godt natur- og ressursvem. Norges skogeierforbund understreker nødven- 
heten av a t disse spørsmål idag tas opp til seriøs diskusjon.

Oslo, 29. oktober 1974

Norges skogeierforbund 

Ivar Aavatsm ark
A rne J. Grønn

Norga Såmiid Riiksasær’vi (Norske samers riksforbund):

Norske samers riksforbund har ved alle anledninger pekt på nødven- 
digheten av å regulere utm arkene slik at næringsutøvelse blir tilgodesett. 
De siste års utvikling har imidlertid fø rt til at verdien av utmarksnæ- 
ringene er blitt forringet, likeledes er næringsutøvelse blitt vanskeliggjort 
gjennom økende turism e og ukontrollert jakt, fiske og bærplukking 
m. m.

N æringsgrunnlaget i samiske om råder er ikke sterkere enn det sva- 
keste leddet i en næringskjede, utm arksnæringene er det ledd som i dag 
er sterkest angrepet av fri ferdsel i u tm ark og skog.

Den økte turism en har heller ikke gitt service-næringene i samiske 
om råder forventede økonomiske fordeler, og således synes ikke samiske 
interesser være tjent m ed at ukontrollert turisme, jakt, fiske, bærplukking 
m. m. skall kunne øke ytterligere.

På bakgrunn av det som ovenfor er anført, vil N orske samers riks
forbund fraråde bestem melser som gir m uligheter for økt fri ferdsel.

Kautokeino, 8. oktober 1974

Johan K L  Kalstad

Den norske turistforening:

Den norske turistforening viser til Lov om  friluftsliv som allerede 
foreligger i Norge, og finner ellers ikke grunn til å  uttale seg i saken.

Christian Blom  
Form ann

Toralf Lyng

Oslo, 13. september 1974
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S v e r i g e  

Svea hovratt:

Forslagsstållarna onskar enhetliga nordiska beståmmelser om alle
m ansråtten m ed syfte dels a tt skydda naturen dels och a tt ge allman- 
heten okade mojligheter att fritt rora sig i skog och m ark. N uvarande 
olikheter i beståmmelser och praxis kan enligt forslagsstallarna skapa 
onodig irritation de nordiska lånderna emellan.

Allemansråtten, d. v. s. ratten for envar att i viss utstråckning fardas 
over och uppehålla sig på annans m ark och vattenom råde, h a r i Sverige 
uråldrig håvd. Dess om fattning fram går indirekt av vissa lagstadganden 
om åverkan, tagande av olovlig våg, jakt, fiske, flottning o. s. v. m en den 
grundas våsentligen på sedvanerått. Ursprungligen hade allem ansråtten 
sitt huvudsakliga varde for den lokala samfårdseln men har num era 
genom bilismens genom brott och allmånhetens okade intresse for fri
luftsliv kommit a tt utnyttjas i en utstrackning och på ett satt som 
tidigare varit otånkbart.

Frågan om behovet av att i lag reglera allem ansråttens nårm are om 
fattning och innebord har vid ett flertal tillfållen aktualiserats i Sverige. 
Vid bl. a. 1961, 1964 och 1965 års riksdagar våcktes m otioner om u t
redning angående allem ansråtten. Två av m otionerna från 1961 ut- 
tryckte onskemål om samnordisk lagstiftning på om rådet och angav 
som lamplig forebild den år 1957 i Norge antagna friluftslagen. I tredje 
Iagutskottets av respektive riksdag godkånda utlåtanden (30/1961, 41/ 
1964 och 6/1965) hemstålldes emellertid om avslag på m otionerna. Lag- 
utskottet fram holl att de befogenheter som nu  kan anses råttm åtigt till- 
komma allmånheten ej bor beskåras genom ny lagstiftning. V idare 
ifrågasatte utskottet om en ny lagstiftning skulle skapa så mycket storre 
klarhet i forhållandet mellan jordågare och allmånhet, då det knappast 
var mojligt a tt få till stånd entydiga beståmmelser med giltighet for alla 
de skiftande forhållanden som kan m ota på olika håll i landet. Betråf
fande onskemålen om en sam nordisk lagstiftning ansåg utskottet att 
forhållandena de nordiska lånderna emellan i våsentliga delar var så 
olikartade att tanken på enhetlig lagstiftning åtminstone då ej var realis
tisk. E tt utkast till allem ansråttsliga regler for svenskt vidkom m ande 
framlades 1962 av naturvårdsutredningen i betånkandet ”N aturen och 
sam hållet” (SOU 1962: 36). U tredningen foreslog att frågan om allm ån
hetens råttigheter och skyldigheter på annans m ark skulle utredas i syfte 
att lagstiftning i åm net skulle åvågabringas. I rem issyttranden over be
tånkandet var m eningarna delade om både behovet och låmpligheten av 
de skisserade lagreglerna. U tredningens forslag om utredning av frågan 
foranledde icke någon Kungl. M aj:ts åtgard.

Senast har frågan tagits upp i prop. 1974: 166 med anledning av 
naturvårskom m itténs delbetånkande (Ds Jo 1974: 1). Kom m ittén fore-
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slog —  som nåm nts i m edlem sforslaget —• att i 1 § naturvårdslagen 
skulle intagas ett stadgande a tt "R atten  att fardas fritt i naturen  skall 
respekteras” . I prop. uttalade departem entschefen att han for sin del an- 
såg att en lagstiftning angående allem ansråttens innehåll skulle kunna 
leda till många svårbedom da tvister i skålighetsfrågor dår olagenheterna 
i dag inte ar storre ån att de kan overvinnas m ed upplysning och upp- 
maning till hånsyn. H an ansåg det emellertid vårdefullt att m arkera 
allem ansråttens betydelse i 1 § naturvårdslagen och forordade ett tillågg 
i paragrafen, varigenom —  utan någon precisering av allem ansråttens 
innebord —  slås fast att naturen år tillgånglig for alla i enlighet med 
allem ansråtten.

Hovråtten anser i princip att de allem ansrattsliga befogenheter som 
nu anses tillkom m a envar ej bor beskaras genom ny lagstiftning. U t- 
vecklingen på allem ansråttens om råde synes utan våsentliga olågenheter 
kunna liksom hittills ske genom råttspraxis.

Em ellertid bor uppm årksam m as att e tt alltm er expanderande och i 
lag oreglerat utnyttjande av naturen från  allmånhetens sida kan med- 
fora olågenheter och vådor av skilda slag. D et finns otvivelaktigt behov 
av beståmmelser till skydd fo r naturen, det rorliga friluftslivet och de 
enskilda m arkågam a. I Sverige har också sedan lange funnits lagar och 
forfattningar m ed detta syfte. Byggnadslagstiftningen, naturvårdslagen 
m ed strandskyddsbeståmm elser och miljoskyddslagen utgor exempel 
hårpå. D et synes dock tveksamt om generella enhetliga nordiska be
ståmmelser skulle kunna tillskapas m ed hånsyn till de olikartade for- 
hållanden som råder i de nordiska lånderna. Till stor del torde de 
olågenheter forslagsstållarna pekat på kunna —  liksom hittills skett i 
viss utstråckning —  undanrojas genom gemensam nordisk lagstiftning 
betråffande vissa speciella problem.

H ovråtten vill i detta sam m anhang sårskilt peka på ett par om råden 
dår det kan vara m otiverat m ed en reglerande lagstiftning. D et år fråm st 
den dkade motoriseringen såvål till lands som till sjoss som skapat 
problem . De inre vattenvågarna anvånds ej långre endast for att under- 
låtta den lokala sam fårdseln utan utnyttjas alltm er fo r ren nojesåkning 
m ed bl. a. små snabba m otordrivna plastbåtar. Betydande bullerstor- 
ningar och andra olågenheter for m ånniskor och djur h ar blivit foljden. 
T ill lands har bl. a. den år från  år allt vanligare snoskotertrafiken med- 
fo rt problem, sårskilt i fjållvårlden. Snoskotern har från  att ursprung- 
ligen ha varit endast ett rent nyttofordon tenderat att bli ett m er och 
m er uppskattat nojesfordon och snoskotertrafiken har dårm ed blivit 
ett stort problem for såvål m arkågarna, sam erna och friluftsfolket som 
for djurlivet.

I den m ån den av N ordiska m inisterrådet redan tillsatta åmbets- 
mannakom m ittén, som inom  ram en fo r frågor om nordiskt turistsam- 
arbete avser att åven behandla bl. a. naturvård och allem ansrått, icke
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skulle behandla nu berorda problem , finner hovratten starka skal tala 
fo r att m an låter u treda frågan om  lagstiftning på nordisk basis till 
undanrojande av de uppenbara nackdelar som år forbundna m ed en 
alltm er okande motorism.

Stockholm den 22 novem ber 1974

På hovråttens vågnar 

Sten R udholm
Hans Hedberg

Statens naturvårdsverk:

Allmånhetens skyldigheter och råttigheter i umgånget m ed naturen år, 
som fram hållits i det rem itterade forslaget, i vissa avseenden olika i de 
nordiska lånderna. D en råttsliga regleringen har vidare byggts upp 
efter skilda linjer. Som angivits i det aktuella forslaget har en svensk 
utredning, den s. k. naturvårdskom m ittén, foreslagit viss lagreglering be
tråffande ratten a tt fårdas fritt i naturen. Enligt m edlem sforslaget bor 
denna principiella nyhet kunna bilda utgångspunkten fo r ett samnordiskt 
arbete med enhetliga beståm melser om allmånhetens rå tt i naturen.

Em ellertid har naturvårdsverket i e tt nyligen avgivet yttrande over det 
ifrågavarande betånkandet avstyrkt bifall till naturvårdskom m itténs 
forslag på denna punkt, under åberopande bl. a. av de varierande for- 
hållandena inom Sverige och a tt lagstiftningsåtgårder —  som inte gårna 
kan innebåra detaljreglering fo r olika delar av landet och for olika 
naturtyper inom dessa delar —  kan kom m a att i vissa avseenden m ed
fora inskrånkningar i allmånhetens nuvarande m ojligheter att ro ra sig 
fritt i skog och m ark. K opia av det ifrågavarande avsnittet i verkets 
yttrande bifogas (se Bihang). M ed hånsyn bl. a. till att forhållandena i 
D anm ark år våsentligt annorlunda ån i de ovriga nordiska lånderna år 
vad som sålunda anforts i fråga om råttslig reglering av allem ansråtten 
i Sverige enligt verkets mening tillåmpligt åven p å  frågan om samordning 
av reglerna om allem ansrått i de olika nordiska lånderna.

N aturvårdsverket anser således att forutsåttningar fo r narvarande 
saknas for a tt få  till stånd enhetlig nordisk lagstiftning i fråga om alle
m ansråtten.

V alf rid Paulsson
Lars M untzing

Solna den 28 oktober 1974
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Utdrag ur skrivelse till jordbruksdepartementet i Sverige från statens 
naturvårdverk angående naturvårdskommitténs betankande Naturvård I, 
strandskydd, landskapsvård, forvaltning.

BI HANG

Allemansråtten
N aturvårdskom m ittén har funnit det lam pligt a tt lågga fram  forslag 

om viss lagreglering av den rå tt som enligt den s. k. allem ansråtten till- 
kom m er var och en a tt fårdas fritt i naturen. Som motiv hårfo r åbe- 
ropas a tt fårdselråtten har grundlåggande betydelse for utform ningen av 
NVL och a tt denna rå tt m ed den okade konkurrensen om naturtill- 
gångarna och friluftslivets utveckling får allt storre betydelse och dårfor 
bor komma till positivt uttryck i lagen.

Frågan om sårskild reglering av allem ansråtten provades ingående 
av 1960 års naturvårdsutredning, som åven lade fram  forslag till lag
stiftning i åm net i sitt betankande "N aturen  och sam hållet” (SOU 
1962:36). I rem issyttrandena over forslaget var m eningam a delade 
både i fråga om behovet av lagstiftning och betråffande låmpligheten av 
de foreslagna lagreglerna. U tredningens forslag till lagstiftning foran- 
ledde ingen åtgård från  Kungl. M aj:ts sida. Riksdagens tredje lagut- 
skott, som dårefter upptog frågan till behandling m ed anledning av m o
tioner om utredning av allem ansråtten, fram holl de svårigheter som år 
forenade m ed en civilråttslig reglering av allem ansråttsliga frågor och 
ansåg att någon ny utredning i syfte a tt få  till stånd civilråttsliga regler 
på om rådet inte var påkallad i dåvarande låge. U tskottet forutsatte dock 
i sitt av riksdagen på denna punkt godkånda yttrande (3 LU  1964: 41) 
att statens naturvårdsnåm nd skulle ta  tillvara befintliga m ojligheter att 
skapa storre klarhet i allem ansråttsliga frågor och att nåm nden skulle ta 
initiativ till den ytterligare utredning i åm net som kunde finnas erfor- 
derlig.

I syfte att skapa storre klarhet om allem ansråttens innehåll har na
turvårdsverket givit u t en inform ationsskrift om allem ansråtten, forfat- 
tad av en råttsvetenskapsm an m ed auktoritet på om rådet. V arken na- 
turvårdsnåm nden eller senare naturvårdsverket har funnit anledning ta 
något initiativ till ytterligare utredning i åmnet.

F orutom  fårdselråtten om fattar allem ansråtten flera andra befogen- 
heter, t. ex. ratten  att plocka våxter, bår och svamp m. m. samt ratten 
a tt uppehålla sig på annans m ark, t. ex. genom camping. M ed hånsyn 
hårtill kan det enligt verkets m ening till en borjan ifrågasåttas om det år 
låmpligt a tt ta  upp just fårdselråtten till sårskild reglering. E tt så all- 
m ånt hållet principstadgande som utredningen foreslår skulle enligt ver
kets mening inte heller ha något vårde. E tt sådant stadgande kan snara- 
re foranleda konfrontationer, tolkningstvister och andra svårigheter vid 
den praktiska tillåmpningen. M ed hånsyn bl. a. till de varierande for
hållanden i landet finns det enligt verkets mening vidare en risk for att 
lagstiftningsåtgårder —  som inte gårna kan innebåra detaljreglering for 
olika delar av landet och fo r olika naturtyper inom  dessa delar —  kan 
komma att i vissa avseenden m edfora inskrånkningar i allmånhetens nu 
varande m ojligheter att ro ra sig fritt i skog och mark.
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N aturvårdsverket vill vidare gora en invandning m ot ordvalet i det 
foreslagna stadgandet. U ttrycket ”fardas” anvånds visserligen i 9 och 
16 §§ N V L i sam m anstållningen ”fritt fårdas” . A tt fårdas innebår emel
lertid enligt m odem t språkbruk nårm ast a tt foreta fård  mellan fordon 
av något slag. F or a tt forebygga en sådan tolkning bor m an vid even
tuell lagstiftning vålja ett annat uttryck. V erbet ”vistas” skulle kunna 
overvågas. D etta uttryck anknyter em ellertid snarast till råtten  att uppe- 
hålla sig på annans m ark, som bl. a. gåller råtten  till camping. D et sy
nes m indre låmpligt a tt nu  infora ett stadgande som skulle kom m a att 
sårskilt galla den ganska kontroversiella råtten  a tt uppehålla sig på an
nans mark. Om ett principstadgande om fårdselråtten skulle inforas år 
det vidare —  sårskilt m ed hånsyn till behovet av skydd for naturen —  
angelåget a tt stadgandet inte få r ett alltfor vidstråckt tillåm pningsområde. 
D etta m ål skulle uppnås om  m an i stållet fo r ” fårdas fritt” våljer u t
trycket ” fårdas till fots” . E n  sådan specificering skulle dock ej vara helt 
tillfredsstållande. T . ex. cykling skulle inte kunna innefattas i ”fårdas 
till fots” och tveksam het skulle i  detta avseende råda betråffande t. ex. 
skidåkning. De hår angivna altem ativen visar a tt frågan om den språk- 
liga utform ningen av ett eventuellt stadgande fo rd rar ingående over
våganden.

M ed hånsyn till det anforda anser naturvårdsverket a tt fårdselråtten 
inte bor lagregleras sårskilt. V erket avstyrker således kom m itténs fo r
slag i denna del. Innan lagstiftning i åm net genom fors bor i vart fall 
frågan ha belysts i en allsidig och grundlig utredning.

Solna den 19 augusti 1974

Valfrid Paulsson
M ats Dahlberg

Domanverket:

Som framhålls i medlemsforslaget har en svensk utredning den s. k. 
naturvårdskom m ittén i betankandet ”N aturvård I ” bl. a. foreslagit ett 
tillågg till forsta paragrafen i naturvårdslagen med lydeisen ”R åtten att 
fårdas fritt i naturen skall respekteras” . Tillågget anses utgora ett u t
tryck for den rå tt som enligt allem ansråtten tillkommer en var a tt få r
das fritt i naturen. Dom anverket har i remissyttrande over nåm nda be- 
tånkande betråffande detta tillågg till 1 § fram hållit att allem ansråtten 
inte kan skrivas in i naturvårdslagen på sått som kommittén foreslagit, 
eftersom hår å r  fråga om en begrånsad rått, som forutsåtter a tt m ark 
och anlåggningar inte skadas. A llemansråtten innebår dessutom i prin
cip endast rått a tt fårdas till fots.

Enligt verket å r  tillåmpningen och kodifieringen av allem ansråtten en 
ytterst komplicerad fråga som i sin helhet bor provas i sårskilt sam m an
hang. A tt detta sker genom utredning av N ordiska ministerrådet i syfte
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att uppnå enhetliga nordiska beståmmelser synes vara låmpligt mot bak
grund av de synpunkter som fram fors i medlemsforslaget. Verket till- 
styrker dårfor att den foreslagna utredningen kommer till stånd.

Stockholm den 22 oktober 1974

Stig Johansson

Naturvårdskommittén:

Forslaget syftar till en samnordisk reglering av allmånhetens rått i 
naturen enligt allemansråtten.

N aturvårdskom m ittén delar uppfattningen att en sådan reglering skulle 
vara av vårde. Den får naturligen ej inkråkta på de befogenheter som 
nu foreligger i fråga om allmånhetens rå tt på annans m ark. E n reglering 
kråver emellertid stållningstaganden till åtskilliga, delvis kontroversiella 
frågor och jåm kningar som betingas av skiljaktigheter mellan de olika 
lånderna. A rbetet måste dårfor bli tidskråvande. Redan en diskussion av 
de foreliggande frågorna och en samling kring vissa gemensamt accep- 
terade principer på om rådet skulle emellertid enligt kommitténs mening 
vara av vårde. Som en utgångspunkt lår emellertid forutsåttas a tt det 
nuvarande råttslåget i respektive land klarlåggs.

I fråga om allemansråttens nårm are innehåll och grånser råder oviss- 
het i skilda hånseenden. Behovet av precisering år sårskilt påtagligt når 
det gåller storstadsreigonerna och for friluftslivet sårskilt vårdefulla 
områden som strander och skårgårdar, men också i andra fall skulle ett 
klarlåggande av råttslåget vara av vårde. Forslag om  lagstiftning har 
också forts fram  vid olika tillfållen. Oavsett om en samnordisk satsning 
kan åstadkom m as eller ej skulle dårfor enligt kommitténs mening en 
kartlåggning och precisering av allem ansråtten vara av vårde for svensk 
del och kunna ge grundlag for internordiska overvåganden i saken. En 
sådan utredning ingår emellertid inte i kommitténs uppdrag och forut- 
såtter ett initiativ av statsmakterna.

Stockholm den 10 september 1974

På naturvårdskom m itténs vågnar

Goran F. Karlsson

Lansstyrelsen i Norrbottens lån:

Lansstyrelsen har tidigare i en hithorande fråga haft tillfålle att låm- 
na synpunkter, nåmligen den 28 novem ber 1972 angående forslag om 
enhetliga beståm melser i de nordiska lånderna for terrånggående fo r
don1. I detta sistnam nda årende, som också behandlar en del avsnitt om 
fårdselrått inom den s. k. allem ansråtten, fram holl lånsstyrelsen angelå-

1 Se Nordisk Råd, 21. sess., supplement, s. 946.
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genheten av a tt m an erholl likartade eller enhetliga beståmmelser. D år
vid skulle m an kunna undanroja en del olågenheter når det gåller in- 
ternordiska kom m unikationer. Problem  som annars uppstår når terrång- 
trafiklagarna i de olika låndem a inte overensståm m er m ed varandra. 
V idare skulle m an m ed enhetligare beståm melser låttare kunna fråm ja 
forståelsen och losningen av frågor om turism , naturskydd m. m.

Aven n år det gåller m ojligheterna a tt idka friluftsliv i grånsregionerna 
vore det onskvårt om beståm m elserna fo r allem ansråtten kunde få en 
m er likartad utform ning.

En enhetligare lagutform ning fo r allem ansråtten i de nordiska lån
derna skulle i sårskilt hog grad gagna de intressen och de olika verk- 
sam hetsom råden som år knutna till N ordkalotten. H år år sannolikt sam
arbetet och sam bandskontaktem a mellan lånderna sårskilt vål utveckla- 
de.

Lånsstyrelsen har sålunda i yttrande till jordbruksdepartem entet den 
20 augusti 1974 over naturvårdskom m itténs betånkande intagit en posi
tiv grundinstållning till att allem ansråtten i Sverige blir lagligt forankrad. 
I yttrandet har dock lånsstyrelsen i likhet m ed de fiesta remissinstanser 
påpekat att betånkandets lagforslag —  som i sin text var alltfor kort- 
fattad  och oklar —  på denna punkt borde bli forem ål for en utrednings- 
måssig bearbetning.

Lånsstyrelsen som utgår ifrån a tt denna fråga vidare utreds finner 
det dårfor låmpligt a tt de synpunkter som redovisas i foreliggande m ed
lemsforslag om mojligt beaktas i detta arbete.

M ot bakgrunden av vad hår ovan anforts får lånsstyrelsen tillstyrka 
a tt N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att låta u tre
da frågan om enhetliga nordiska beståm melser om allem ansrått i syfte 
a t ge m edborgarna okade mojligheter a tt fritt få ro ra sig i skog och 
mark.

Luleå den 28 oktober 1974

R. Lassinantti
Carl Sundt

Lantbrukamas riksforbund:

I medlemsforslaget fram hålls a tt den svenska naturvårdskom m itténs 
forslag i delbetånkandet ”N aturvård  I ” a tt allem ansråtten skall kom m a 
till positivt uttryck i naturvårdslagen bor kunna bilda utgångspunkten 
for ett sam nordiskt arbete m ed enhetliga beståm melser om allmånhetens 
rå tt i naturen. Forslagsstållarna foreslår a tt frågan utreds m ed syfte att 
ge m edborgarna okade m ojligheter a tt fritt få rora sig i skog och mark.
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Riksforbundet har i y ttrande over ”N aturvård  I ” stallt sig kritiskt till 
naturvårdskom m itténs forslag rorande allem ansråtten. I  betånkandet 
presenteras allem ansråtten nårm ast som en ensidig m arkering av allm ån
hetens råttigheter. A llm ånhetens skyldigheter berors inte och inte heller 
diskuteras andra avgrånsningar, som t. ex. vad som avses m ed naturen. 
R iksforbundet ser frågan om  allem ansråttens innehåll inte bara som en 
rimlig avvågning mellan allm ånhetens och m arkågarnas intressen utan 
åven som en miljoskyddsfråga av våxande betydelse. O lågenhetem a av 
en om fattande allem ansrått h a r i den hittillsvarande debatten icke beak- 
tats i tillråcklig utstråckning. Skadeverkningar uppkom m er på djur- och 
fiskeliv, m ark och vegetation. V idare okar nedskråpningen och buller- 
storningar av olika slag.

Som fram går av redovisningen i m edlem sforslaget av råttslåget roran- 
de allem ansråtten i de fyra nordiska lånderna år skillnaderna dem emel- 
lan betydande. M edlem sforslagets fram stållning år dock inte helt råttvi- 
sande. D anm ark har over huvud taget ingen allem ansrått och en helt 
annan råttslig utgångspunkt ån de andra lånderna. Den svenska alle
m ansråtten år också i hogre utstråckning ån t. ex. den norska baserad 
på sedvana och råttspraxis. V idare år den helt parallella behandlingen av 
låget i Sverige och F inland inte m otiverad och dessutom forenklad. M ot 
denna bakgrund år det forvånande att forslagsstållam a hem ståller att den 
foreslagna utredningen inte skall vara forutsåttningslos u tan  direkt ha 
till syfte att ge m edborgam a okade mojligheter att fritt få rora sig i 
skog och mark. D et å r  ovisst från vilket lands utgångspunkt detta utta- 
landc skall tolkas. Om alla de nordiska låndem as m edborgare skall få 
okade råttigheter på om rådet samtidigt som enhetliga beståm melser in- 
fors betyder det att man går långre ån den nuvarande svenska alle
m ansråtten. D et sager sig sjålvt att en sådan m ålsåttning om den for- 
verkligades skulle m edfora mycket stora foråndringar i fråm st dansk 
rått.

O aktat de betydande svårigheter som kan forutses vid en utredning 
i de nordiska lånderna om allem ansråtten vill riksforbundet inte mot- 
såtta sig en sådan. D et år dock riksforbundets beståm da mening att 
utredningen, om den kom m er till stånd, skall vara forutsåttningslos och 
beakta både allm ånhetens och m arkågarnas skåliga intressen. I utred- 
ningsarbetet bor efterstråvas en totalsyn på forhållandet råttigheter och 
skyldigheter mot bakgrund av frågans miljoskyddsaspekter. R iksforbun
det forutsåtter a tt foretrådare for m arkågarna bereds tillfålle m edverka i 
utredningsarbetet.

Lantbrukarnas riksforbund 

Erik Jonsson
Anders M allmén

Stockholm den 30 oktober 1974
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Enligt STF:s mening ar allem ansråtten så som den av håvd utveck- 
lats och upplevts i Sverige av utom ordentligt vårde for friluftslivet och 
turismen. Foreningen har i sin verksam het ofta haft anledning a tt be- 
handla allem ansråtten såvål genom att håvda den stora allmånhetens 
rå tt a tt fårdas i svenska m arker som genom en propaganda for hånsyn 
och varsamhet i umgånget med naturen.

M edlemsforslaget u tm ynnar i en hem stållan om utredning av frågan 
om  enhetliga nordiska beståm melser om allem ansråtten. En nordisk lag
stiftning på detta om råde kan enligt STF:s mening komma att for Sve
riges del innebåra inskrånkning av nuvarande råttigheter och kan vål 
d årfo r ej anses vara odisputabelt onskvård.

STF har emellertid under senare år på ett sårskilt om råde m ed oro 
foljt utvecklingen inom friluftslivet, nåmligen det starkt stigande an- 
talet terrånggående m otorfordon, hittills m est i form  av snoskotrar men 
fram deles såkerligen också som barm arksfordon. D e hittills observerade 
effekterna hårav har m edfort sårskilda åtgårder i Sverige i form  av p ro 
visoriska lagbeståmmelser under en treårsperiod. O m fattande utred- 
ningar foretas på initiativ av statens naturvårdsverk fo r att skapa 
underlag for beslut om m er perm anenta lagbeståmmelser.

På detta speciella om råde —  beståmmelser betråffande terrånggående 
m otorfordon —  finner STF det m otiverat att en utredning foretages. 
Foreningen har ej heller någon erinran, om det då skulle befinnas 
m otiverat att utredningen vidgades att avse åven andra delar av alle
mansråtten.

Stockholm i novem ber 1974

Svenska turistforeningen

Halvar Sehlin 
V erkstållande direktor

Skogsindustriernas samarbetsutskott:

D et m åste enligt sam arbetsutskottets uppfattning ur såvål principiell 
som praktisk synpunkt anses onskvart a tt soka åstadkom m a så likartade 
regler som mojligt for invånarnas rorelsefrihet inom de nordiska lån
derna. I fråga om enhetliga beståmmelser for allem ansråtten kompliceras 
em ellertid situationen av att denna inte utgor något specifikt lagkom- 
plex. A llem ansråtten år i stållet en sedvanerått som endast på vissa 
punkter stods av lagbeståmmelser. G rundprincipen kan sågas vara att
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envar skall ha m ojlighet a tt fardas fritt i annans skog och m ark —  i 
varje fall till fots —• under forutsattning att m arkågaren inte hårigenom 
vållas skada eller hindras i sin yrkesutovning. Av detta foljer a tt alle
m ansratten inte endast tillforsakrar allm ånheten råttigheter utan också 
om fattar skyldigheter och hånsynstaganden.

A tt denna balans mellan råttigheter och skyldigheter uppratthålls 
blir allt viktigare nar trycket m ot naturom rådena okar i tak t m ed att 
fritiden forlangs och m ånniskor får allt lå ttare att forflytta sig åven 
over storre avstånd. D et m åste vidare understrykas att av allmanheten 
uppskattade naturom råden i privat eller statlig ågo nåstan alltid inne- 
håller viktiga naturresurser i form  av skog, jordbruksjord, renbeten, 
fiskevatten etc som skall ge ågaren eller brukaren inkom ster och bidra 
till det samlade produktionsresultatet i landet.

Grundinstållningen till allem ansråtten har inom skogsbruket/skogs- 
industrin hittills varit positiv. Åtskilliga skogsfdretag har lagt ned arbete 
på att oka allmånhetens utbyte av visteisen i skog och m ark genom att 
iordningstålla strovstigar och utsiktsplatser, upplåta fiskevatten etc.

Vissa inskrånkningar i råtten att fårdas fritt i naturen m åste em ellertid 
uppråtthållas bl. a. for att olika arbetsm om ent skall kunna genom foras i 
skogsbruket. D et kan exempelvis inte vara rimligt att allm ånheten med 
tanke på riskerna skall ha fritt tilltråde till avverkningsplatserna eller 
kunna fårdas obehindrat med snoskoter eller terrångfordon utan avse- 
ende på skadeverkningarna fo r plantskog och ungskog. A ndra kon
sekvenser i form  av nedskråpning och notning sam t utarm ning av delar 
av flora och faunan måste också uppmårksammas.

I forslaget åberopas den svenska naturvårdskom m itténs yrkande att 
i en foråndrad version av den svenska naturvårdslagen skall ingå ett 
tillågg (§ 1) med lydeisen: ”Råtten att fårdas fritt i naturen skall 
respekteras” . D et foreslås att detta tillågg bor bilda utgångspunkten fo r 
det samnordiska initiativet. Sam arbetsutskottet vill hårtill fram hålla att 
en dylik deklaration av skål som ovan berorts inte rimligen kan vara 
avsedd att tolkas bokstavligt och dårfor inte heller kan uppfattas såsom 
meningsfull. Åndringsforslaget ifråga har också kritiserats starkt av en 
rad remissinstanser.

Sammanfattningsvis kan Skogsindustriernas sam arbetsutskott under 
nedanstående forutsåttningar tillstyrka att N ordiska rådet rekommen- 
derar N ordiska m inisterrådet att låta u treda frågan om enhetliga nor
diska beståmmelser om allem ansråtten
—  att ovannåm nda deklaration från  naturvårdskom m ittén inte utgor 

underlag for overvågandena
—  att utredningsarbetet syftar till att uppnå en rimlig aw ågning  mellan 

de råttigheter allm ånheten bor åtnjuta enligt allem ansråtten och m ot
svarande skyldigheter och hånsynstaganden for att skydda naturen
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och forhindra att m arkagare och nåringsidkare fororsakas olågenhet 
eller skada

—  att representanter fo r m arkågam a inom  skogsbruket i vart och ett 
av de nordiska lånderna bereds tillfalle att ingå i utredningen eller 
på annat sått få r tillfalle att under arbetets gång fram fora sina syn- 
punkter.

Stockholm den 8 novem ber 1974

Skogsindustriernas sam arbetsutskott 

Osvald Andreasson

Sveriges skogsagareforeningars riksforbund (SSR):

SSR finner anledning tillstyrka medlemsforslagets hem stållan om  att 
N ordiska m inisterrådet m åtte låta u treda frågan om enhetliga nordiska 
beståmmelser om  allem ansrått med syfte att ge m edborgarna okade 
mojligheter att fritt få ro ra sig i skog och m ark, om  foljande beaktas.

SSR yrkar bestam t på a tt en dylik utredning icke enbart får komma 
a tt om fatta råttigheter, utan a tt allmånhetens skyldigheter samtidigt 
måste noga belysas. M an får inte bortse från de risker som kan drabba 
såvål flora som fauna om allmånheten inte iakttager forsiktighet vid 
sitt vistande i skog och mark. D et måste också bli klarlagt a tt allem ans
rå tt ej innebår a tt m an får stora pågående skogsarbeten eller jakt och 
fiske.

Slutligen vill SSR hem stalla a tt representanter for m arkågarna m åtte 
beredas plats i en eventuell utredning.

Stockholm den 17 oktober 1974

Sveriges skogsågareforeningars riksforbund 

Kjell Kilander
Bo Hansson

Sveriges villaagareforbund:

Inledningsvis vill vi uttrycka vår uppskattning av att N ordiska rådets 
presidium bedom t det som vårdefullt, att vårt forbund får låm na sina 
synpunkter på denna fråga till rådet. Den s. k. allemansråttens utform- 
ning och innehåll år nåmligen, som tydligen också rådets presidium ge
nom  remissen bedom t det, en angelågenhet av synnerlig vikt for landets 
villa- och småhusågare — och naturligtvis också for våra grannlånders.
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Vi har som "underrubrik” på vårt nam n Sveriges villaågareforbund 
beteckningen Riksorganisationen for småhus- och fritidshusågare. D etta 
vill vi understryka just med hånsyn till den genom presidiets skrivelse 
auktualiserade frågan. A llemansråttens innehåll och utform ning beror 
nåmligen, vilket ju fram går redan av det rem itterade medlemsforslaget, 
inte bara villa- och småhusågare i vedertagen bemårkelse av ågare av 
permanenthus utan också kanske i synnerhet ågare av fritidshus. F or 
ovrigt tenderar som bekant skillnaden mellan permanent- och fritids
husågare att alltmer utraderas; vi hånvisar t. ex. till uttalanden i for- 
arbetena till den svenska expropriationslagstiftningen, dår foredragan
den uttalar bl. a.: ”en grånsdragning mellan permanentbebyggelse och 
fritidsbebyggelse torde i praktiken vara omojlig” .

D et å r  minst sagt besvårande a tt allem ansråtten alltjåm t å r  baserad 
på uteslutande s. k. sedvanerått. D etta m edfor sjålvfallet, a tt den blir 
till sin grånsdragning och sitt innehåll flytande och obeståm bar. Som 
foretrådare for den stora grupp mark- och fastighetsågare, som våra 
medlemmar utgor, skulle vi mojligen vid ett forsta påseende inte ha an 
ledning anlågga synpunkter utover dessa intressen i de nu nåm nda 
egenskaperna. F rågan har dock ytterligare en sida: Den som år  fastig- 
hets-, lås småhusågare, kan ha ett intresse av en lagstiftning, som fredar 
honom  i denna hans egenskap. Men han kan också i egenskap av 
ågare av ett fritidshus ha ett mot detta intresse m åhånda m otsatt, nåm 
ligen att ha tillgång till den fria m arkdisposition av andra områden, 
som år  att betrakta som ett komplement till fastigheten, t. ex. strovom- 
råden, rå tt a tt utnyttja badplatser, mojlighet a tt fritt passera ett strand
om råde etc. Egnahemsågaren år kort sagt en dubbelfigur når det gåller 
allemansråtten. Vi bilågger en liten skrift av vår forbundsjurist, ”Båt- 
ågaren och allem ansråtten” (har ej tryckt), en skrift som visserligen 
med hånsyn till råttsutvecklingen i flera hånseenden numer år foråldrad, 
men som dock torde vara ågnad a tt belysa just problemstållningens två- 
sidighet når det gåller ågare av fritidshus.

I medlemsforslaget citeras det forslag som våckts av den s. k. natu r
vårdskomm ittén i dess delbetånkande N aturvård  I om  en paragraf i 
naturvårdslagen: ”R åtten a tt fårdas fritt i naturen skall respekteras” . 
Vi ståller oss skeptiska m ot dylika allm ånt hållna lagforeskrifter. Redan 
nu har vi i naturvårdslagen sådana allm ånna beståmmelser t. ex. 1 § 
andra punkten: "Envar skall visa hånsyn och varsam het i sitt umgånge
med naturen” eller 23 §: ”-------------skall tilise, a tt han ej skråpar ned
utomhus, vare sig i naturen eller inom  bebyggda om råden med plåt, 
glas, plast, papper, avfall eller annat” . V ar och en som vet hur dessa 
beståmmelser fungerar i praktiken —  eller rattare sagt inte fungerar —  
måste stalla sig tveksam m ot ytterligare dylika kautschukparagrafer.

Sårskilt betånksam m a å r  vi mot bakgrunden av nu refererade be
ståmmelse, når vi ser på den beståmmelse i kom m unala renhållningsla-
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gen, vari stadgas skyldighet for kom m un att verkstålla renhållning, om 
någon plats utom hus ”dar allmånheten ager att fritt fardas, har skråpats 
ner eller eljest osnyggats”. Kom m unen har då a tt återstålla platsen i 
sådant skick ”som med hånsyn till ortsforhållandena, platsens belågen- 
het och omstandigheterna i ovrigt tillgodoser skåliga anspråk” . H ur 
detta verkar i praktiken torde vara vålbekant for den som i dagliga livet 
har berdring dårmed. Sårskilt beklagligt år det fall, då kom m uner ge
nom långvariga expropriationsfram stållningar och dårefter genom lång- 
variga dito tillstånd lågger sin tunga hand over ett om råde och låter detta 
vandaliseras, nerslcråpas och forstoras. D å blir det ofta fastighetsågaren 
inom om rådet som nodgas ingripa och på egen bekostnad soka u tfora 
de nodvåndigaste renhållningsåtgårderna. M ojlighet for dem att mot 
vandalisering och dylikt freda sitt kvarboende fram  till den dag kom 
munen behagar verkstålla expropriationen och fastighetsforvårvet in- 
ryms varken i allem ansråtten eller i annan lagstiftning.

Vad dårefter frågans lagtekniska sida angår synes det helt riktigt att, 
som medlemsforslaget innebår, frågan gors till forem ål for enhetliga 
nordiska beståmmelser. Låt oss illustrera detta med ett aktuellt exempel: 
en statlig utredning, 1969 års vågutredning, har nyligen lagt fram  ett 
betånkande ”K om m unal och enskild våghållning” (DSK 1947: 7). D år 
foreslås bl. a. a tt enskilda vågar, som av olika skål hittills inte år till- 
gångliga for allmån biltrafik, skall kunna bli oppna for dylik. Denna 
utredning har enligt vad som fram går av densamma inte ifrågasatt 
något internordiskt lagstiftningsarbete i dessa frågor. Vi tycker emeller
tid a tt sådant vore forenligt m ed de tankegångar som kom m er till ut- 
tryck i det h år foreliggande lagforslaget.

Sammanfattningsvis vill vi som svar på presidiets forfrågan uttala:
1. Vi uppskattar a tt presidiet velat inhåm ta våra synpunkter på m ed

lemsforslaget om  enhetliga nordiska beståmmelser om  allemansrått.
2. Vi tilistyrker en utredning om frågan om  enhetliga nordiska be

ståmmelser hårom  sam t understryker att dårvid också fastighetsågarnas 
beråttigade intresse tillgodoses.

3. Vi uttrycker onskemålet a tt få deltaga i sådan utredning då vi har 
erfarenhet och sakkunskap på området, och då dessa frågor år av syn- 
nerlig vikt for våra medlemmar.

Stockholm den 16 oktober 1974

Sveriges villaågareforbund

Harry Dahl 
F orbundsordforande

Sigurd R ietz  
Forbundsjurist
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Skid och friluftsfråmjandet:
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I forslaget betonas det vardefulla for oss som bor i N orden att ha 
tillgång till stora naturom råden. Vidare påpekas fordelen av att kunna 
anvånda dem i sam band m ed rekreation. O likheter i de nordiska lån
dernas beståm melser och praxis betråffande m ojligheterna att bedriva 
ett rorligt friluftsliv kan em ellertid skapa irritation, fram håller forslags
stållarna som dårvid erinrar om de lokala kontroverserna varje som- 
m ar i de nordliga delarna av Finland, N orge och Sverige i samband 
med hjortronplockningssåsongen.

Forslagsstållarna redovisar också variationerna mellan de nordiska 
lånderna betråffande beståm melserna om fårdsel m. m. i m arkem a. 
Den svenska och finska allem ansråtten respektive varm ansråtten sam
m anfaller i stort. Den norska friluftsloven ger m er preciserade anvis
ningar, m edan den danska lagstiftningen foreskriver betydande begråns
ningar jåm fort med de tre ovriga lånderna.

E tt steg i stråvan att åstadkom m a likartade beståm melser har tagits 
genom en tidigare rekom m endation från rådet vilket lett till att rege- 
ringam a nu behandlar frågan om hur m an genom ensartade beståm 
melser skall begrånsa anvåndningen av terrånggående m otorfordon. I 
den åm betsm annakom m itté som —  likaledes efter forslag från N or
diska rådet —  skall u treda frågor rorande turistsam arbete, dåribland 
allem ansrått, sker overlåggningar som kan leda till resultat i det nu 
aktuella medlemsforslagets anda.

Något som tydligen bidragit till att inspirera forslagsstållarna år fo r
slaget från den svenska s k naturvårdskom m ittén att infora i den in- 
ledande paragrafen av naturvårdslagen tillågget:

Riitten att fardas fritt i naturen skall respekteras

Friluftsfråm jandet delar helt den principiella grundinstållningen an
gående vårdet av vidstråckta naturom råden och mojligheten for m ed
borgarna att rora sig fritt i m arkem a och på vatten u tan  att stora och 
skada.

Det år av fundam entalt intresse att naturen skyddas och vårdas. A ll
m ånheten lika vål som exploaterande intressen måste dårfor forvåntas 
ha forståelse for och respektera vad som står i den svenska naturvårds- 
lagens inledande paragraf, nåm ligen att naturen  år en nationell tillgång 
som skall skyddas och vårdas. E rfarenheten visar att efterlevnaden 
av denna lagbeståmmelse år långtifrån tillfredsstållande. D et foreslagna 
tillågget år inte heller klargorande utan våcker en viss undran. Vad 
menas med att fårdas? K om m er terrånggående m otorfordon att kunna 
ges okade mojligheter att fårdas fritt i m arkerna genom denna kom 
plettering oavsett vilken speciallagstiftning som kan kom m a att inforas 
efter den provisoriska som togs 1972?



350 A 427/j: Bilaga 1

Friluftsfråm jandets grundinstållning ar sjålvklar. V i onskar behålla 
allem ansratten. D et a r  kanske mojligt a tt allm ånhetens fårdsel och upp- 
trådande i m arker och på vatten kan preciseras av beståm melser som 
ar enkla, lattbegripliga och så nara som mojligt anknyter till den ur- 
gam la allem ansråtten, m en samtidigt —  och detta år ytterst våsentligt
—  onskar vi inte m edverka till en lagstiftning som vidgar mojlighe
terna till åverkan på våxtliv, på djurliv och annan egendom o. s. v. E tt 
upplevelserikt och omvåxlande friluftsliv skall kunna bedrivas utan att 
naturen kom m er till skada eller att andra m ånniskor stors.

Foreningen onskar m ed skårpa fram hålla att den okande forekom s
ten av terrångfordon under olika årstider år ett allvarligt hot m ot na
turen och m ånniskor som vistas i de trak ter dår fordonen utnyttjas. 
D et år också ett hot m ot friluftslivet som sådant, och —  vilket man 
inte får glomm a bort —  det år ett hot m ot dem som anvånder sig av 
fordonen. Dessas u tnyttjande har vållat skador på forare och orsakat 
kostnader i tid och pengar, oro och obehag fo r dem  som har nodgats 
engagera sig i efterforskningar och fo r anhoriga till forare som åkt 
vilse, skadats eller omkommit.

A tt foreningen uppehåller sig så mycket m ed denna sektor av fård- 
seln bor inte vara ågnat a tt forvåna. E rfarenheterna från  myndighe- 
ternas långsam m a hantering av snoskoterfrågan utgor grunden.

Innan utredning igångsatts och m edan den pågick våxte snoskoterbe- 
ståndet i sådan om fattning att statsm akterna såg sig nodsakade a tt m er 
eller m indre acceptera forekom sten och ohåm m ad anvåndning av detta 
fordon som —  rått anvånt —  år ett vårdefullt kommunikationsmedel. 
På senare tid har s. k. m ånbilar och liknande fordon tagits i bruk utan 
att statsm akterna visat nåm nvård oro.

Friluftsfråm jandet vill också fram hålla att det i den inform ation om 
allem ansråtten, som foreningen m edverkar i sedan decennier, visat sig 
vara svårt a tt åskådligt och någorlunda klarlåggande redogora for vad 
allem ansratten innebår. Råttsfallen år få och ger sållan vågledning.

I en skrift som statens naturvårdsverk givit ut —  ”A llem ansråtten” 
—- belyses detta på ett effektivt sått, åven om m an dår for forsta gången 
sokt t. ex. precisera hur nåra m an kan gå ett bostadshus u tan  a tt gora 
sig skyldig till intrång.

Forslagsstållarna syftar till a tt ge m edborgam a okade mBjligheter att 
fritt ro ra sig i skog och m ark. Friluftsfråm jandet har svårt att tånka 
sig någon utvidgning av den svenska allem ansråtten, i synnerhet om 
den svenska naturvårdskom m itténs forslag till bl. a. generellt strand- 
skydd forverkligas. A tt det em ellertid finns konfliktåm nen fram går som 
sagt under hjortronplockningen. Aven andra frågor kan behova disku- 
teras och forslag till losningar utarbetas. K an en motsvarighet till alle
m ansråtten e. d. inforas i D anm ark vore naturligtvis detta av vårde fo r 
danskarna sjalva i forsta hand, m en åven for utlåndska turister.
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Friluftsfråm jandet anser att det vore vårdefullt m ed en utredning 
angående hår aktualiserat problem komplex. I en sådan bor stor upp- 
m årksam het ågnas inform ationen till det egna landets och till de nor
diska låndernas invånare sam t till besokare från  andra lånder om alle
m ansrått och allemansskyldighet.

Stockholm 30 oktober 1974.

Skid- och friluftsfråm jandet

T. W iklund  
Verkst. d irektor

B IL A G A  3

I efterhånd inkommet yttrande 

Såmi Institut’ta

Spørsmålet om allem annsrett til fri ferdsel i utm ark er av stor viktig- 
het for samiske interesser. Spesielt gjelder dette ferdsel under benyttelse 
av motoriserte fremkomstmidler, samt opphold og ferdsel som inne- 
bærer en intensiv utnyttelse av naturtilganger som ville bær, vilt og 
innlandsfisk.

De samiske kjem eom rådene har lenge vært sterkt belastet rent res- 
surs- og miljømessig. D ette har spesielle konsekvenser for den samiske 
befolkning, da denne for en stor del henter sin næring direkte og in
direkte fra naturtilgangene gjennom reindrift i jakt, fiske, bærplukking 
etc. ofte i kom binasjon m ed annen yrkesaktivitet som jorbruk og hel 
eller delvis deltakelse i landenes vanlige arbeidsmarked.

Såmi Institu t'ta  m ener derfor at m edlem sforslaget prinsipielt m å ses 
i sammenheng med Nordisk Råds medlemsforslag A 406/j ”Om skydd 
av miljon i de samiske k jårnom råderna” og påfølgende rekomm enda- 
sjon. D et er spesielt viktig at det i de samiske om rådene fremmes ens
artede, og fo r det samiske næringsgrunnlaget vernende bestemmelser. 
Imidlertid bør det også påpekes at den uskyldige rekreasjonsmessig 
ferdsel som ikke forstyrrer natur- eller næringsgrunnlaget så langt det 
er mulig bør være fri for alle.

Såmi Institu t’ta  har også, ved siden av et prosjekt i tilknytning til 
A 406/j satt igang et større prosjekt om bruksrett og bruksm åter i de 
samiske bosetningsområdene. En vil gjennom disse prosjektene gjerne 
få komme tilbake til problem ene som angår naturgrunnlaget og utnyttel- 
sen av dette.

En håper at Nordisk Råds organer vil kunne behandle disse pro
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blemene på en mest mulig enhetlig og sam ordnet m åte spesielt hva angår 
samiske interesser. En viser i denne forbindelse til medlemsforslaget 
”om en felles samepolitik” , de ovenfom evnte medlemsforslag samt til 
den V II Samekonferansens vedtak ”Såmiid K ulturpolitii’ka” (har ej 
tryckt).

Kautokeino, 28. januar 1975

A N  Sara 
Inst. styrer

A lf  Isak Keskitalo  
Sekjonsleder
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Medlemsforslag
om inråttandet av ett nordiskt samarbetsorgan på aldreomsorgens 
område

(Vdckt av Kristian Albertsen, Asbjørn Haugstvedt, Gerda M øller och 
Anna-Lisa Nilsson)

B IL A G  A  1

Yttranden over medlemsforslaget 

NORSAM, Nordisk Samråd for Eldreomsorg:

A 428/s

Styrelsen skal indledningsvis udtale, at m an anser størst muligt sam ar
bejde og erfaringsudveksling mellem de nordiske lande fo r nyttig og 
rationel.

De betydende nordiske frivillige hjælpeorganisationer, der helt eller 
delvis beskæftiger sig m ed ældreomsorg, h ar da også sluttet sig sammen 
i NORSAM  for, som det frem går af vedtægterne: ”at udvikle forbindel
serne mellem organisationerne gennem udveksling af inform ation fra 
land til land og afholdelse af nordiske m øder og eventuelle seminarer 
m. v. til drøftelse af ældres forhold og at bidrage til at påvirke den 
offentlige opinion for udbygning af ældreomsorgen sam t medvirke til 
sam arbejde mellem organisationerne og de offentlige m yndigheder” .

Dette arbejde, der allerede påbegyndtes uofficielt ved N ordisk K on
ference om ældreomsorg i 1969 i Helsingør, arrangeret af Komiteen 
fo r Sundhedsoplysning og Omsorgsorganisationernes Samråd, er i god 
udvikling.

M ange initiativer er taget og opgaver udført i den relativt korte tid, 
NORSAM  har virket.

D et er vor opfattelse, at Nordisk Råds socialpolitiske udvalg ikke i 
tilstrækkeligt omfang h ar været orienteret om dette arbejde og ikke hid
til har udnyttet samarbejdsmulighederne.

N O RSA M ’s styrelse beklager dette og føler sig ansvarlig for ikke i 
fornødent omfang at have givet den nødvendige inform ation til Nordisk 
Råd.

Om N O RSAM ’s enkelte initiativer skal henvises til vedlagte m ed
delelse til deltagerne i N O R SA M -K O N FER EN SEN  i Sandefjord 8.—

12— 750230. Nordiska rådet. Supplementband
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11. oktober d. å. og til ligeledes vedlagte NORSAM  N Y TT  nr. 2— 3/ 
1974.1

N O RSAM ’s sidste initiativ har været nævnte konference i Sandefjord 
med emnet:

”D et ældre menneske i sam fundsudviklingen” .

Mere end 200 sagkyndige fra  D anm ark, F inland, N orge og Sverige, 
politikere, socialembedsmænd, læger, planlæggere og ledere fra frivillige 
organisationer h ar deltaget.

Som konkret svar på det inden for Nordisk Råd stillede medlems
forslag skal styrelsen udtale:

(1) at man prim ært mener, at forslaget allerede er dækket af det so
cialpolitiske udvalg inden for Nordisk Råd, der naturligvis til enhver tid 
vil kunne samarbejde med NORSAM  og andre eksisterende sam arbejds
organisationer.

NORSAM  vil sætte pris på en udbygning af et sådant samarbejde, 
f. eks. ved at NORSAM  fungerer som konsultativt organ for Nordisk 
R åd’s socialpolitiske udvalg.

NORSAM  er rede til a t udpege et konsultativt underudvalg, der løben
de sam arbejder med Nordisk R åd’s socialpolitiske udvalg.

(2) at m an anser det for værdifuldt at bibeholde NORSAM  i nuvæ
rende struktur som bindeled mellem de frivillige hjælpeorganisationer.

(3) at det er styrelsens indtryk, at der i de enkelte medlem slande alle
rede er et vel udbygget samarbejde mellem m yndighederne og de fri
villige organisationer.

Sammenfattende skal vi udtale, at NORSAM  ikke for tiden ser nogen 
saglig motivering for etablering af et nyt sam arbejdsorgan ved siden af 
de bestående. I tilfælde af, at dette på trods af de anførte synspunkter 
alligevel ønskes dannet, forudsætter NORSAM , at m an bliver repræsen
teret på passende måde.

Hellerup, den 14. oktober 1974

NORSAM  

N ordisk Samråd for Eldreomsorg 

Jørgen Theisler
Erik Gravesen

Foreningarna Nordens Forbund:

U nder senare år har Foreningarna N orden i sin kurs- och konferens- 
verksamhet behandlat olika problem som beror åldringsvården varvid 
sarskilt bor nåm nas den seminarieserie på tem at ”Eldreom sorgen i N or-

1 Har ej tryckta.



A 428/s: Bilaga 1 355

den” for vilken den norska foreningen stått som huvudansvarig. Nam nas 
bor också det seminarium som anordnades av Pohjola-N orden hosten 
1973 om den inform ationsverksam het som galler forberedelserna infor 
pensionsåldern. Vid detta seminarium fram fordes bl. a. idén om en sår- 
skild pensionårsom budsm an i varje nordiskt land. Samtliga seminarier 
som anordnats av Foreningarna N orden h ar m ott ett m ycket stort in
tresse från  olika berorda organisationer och institutioner vilket forbun
det tolkar som ett uttryck fo r ett våxande behov inom de nordiska lan- 
derna av vidgade kontakter och ett båttre erfarenhetsutbyte inom åld- 
ringsvården. D et år dårfor naturligt att forbundet principiellt ståller sig 
positivt till varje åtgård som kan oka sam arbetet och kontakterna mellan 
de nordiska lånderna.

I detta sam m anhang konstaterar forbundet att tidigare forsok att upp- 
råtta  nordiska sam arbetsorgan byggda på frivilliga organisationer inom 
åldringsvården m ott vissa svårigheter. Forbundet vill dårfor fram fora 
den synpunkten att den berorda utredningen for den håndelse en sådan 
kom m er till stånd sårskilt ingående analyserar foljande problem:

a. Rådets m andat och arbetsom råde
b. Rådets uppbyggnad, målsåttning och sekretariatsresurser
c. F rågan om vilka organ som i de enskilda lånderna skall vara rådets 

basorganisationer
Forbundet anser att m an under utredningsarbetet m ed fordel kan u t

nyttja de erfarenheter som det nordiska Rådet for Eldreom sorg fått un
der sitt arbete.

U nder åberopande av vad som ovan anforts ber Foreningarna N ordens 
Forbund få tillstyrka det aktuella medlemsforslaget.

Stockholm den 24 september 1974

For Foreningarna N ordens Forbund

Bertil Olsson 
O rdforande

Å ke  Landqvist 
Sekreterare

D a n m a r k  

Arbejds- og socialministeriernes internationale afdeling:

Som det frem går af forslaget, finder der allerede i dag et vist sam
arbejde sted mellem institutioner og organisationer, som virker inden for 
ældreomsorgen i de nordiske lande.

Hertil kan føjes, a t der inden fo r ram m erne af virksomheden i Den 
nordiske socialpolitiske K om ité finder et generelt sam arbejde sted, 
som også indebærer udveksling af inform ationer om udviklingen inden
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for det sociale område. D er foregår fo r tiden overvejelser i kom iteen om 
yderligere udbygning af dette samarbejde.

Socialministeriet, finder, a t de organisationer m. fl., som virker inden 
for ældreomsorgen, formentlig bedst selv vil kunne afgøre, i hvilket om 
fang de har behov for oplysninger om tilsvarende virksomhed i de 
øvrige nordiske lande sam t være hinanden behjælpelige m ed oplysninger 
herom. D er vil næppe gennem oprettelse af et organ m ed deltagelse også 
af repræsentanter for det offentlige kunne gives organisationerne et 
bedre grundlag fo r deres virksomhed. M inisteriet m å derfor stille sig 
tvivlende over fo r behovet fo r at oprette et organ som det omhandlede, 
men skal dog ikke udtale sig imod, at spørgsmålet gøres til genstand for 
en undersøgelse gennem Nordisk M inisterråd.

København, den 11. oktober 1974

Jac. Sørensen
N . Raaschou-Nielsen

Amtsrådsforeningen i Danmark har i skrivelse den 23 augusti 1974 
forklarat sig icke ha något att anfora i anledning av medlemsforslaget.

Kommunernes landsforening:

I denne anledning skal m an meddele, a t landsforeningen er bekendt med, 
at der i forvejen eksisterer danske om sorgsorganisationer p å  dette om 
råde, eksempelvis Omsorgsorganisationem es Samråd, der gennem sam
arbejdsorganet N orsam  deltager i et nordisk samarbejde, hvorfor m an 
ikke finder, a t der for tiden er behov for under N ordisk R åd a t oprette 
et sådant særligt nordisk sam arbejdsorgan på ældreomsorgens område.

København, den 27. septem ber 1974

Jens M athiasen
O. Ingvartsen

Omsorgsorganisationemes Samråd och Ensomme Gamles Værn hån- 
visar i skrivelser den 9 september 1974 till yttrande från Norsam av den 
14 oktober 1974 (se ovan).

Folkepensionistforeningernes og Invalideorganisationernes 
Kontaktudvalg:

------------skal vi meddele, at problem et har været drøftet i en række
af kontaktudvalgets medlemsorganisationer. M an er her ikke uden in-
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teresse for spørgsmålet og vil derfor gerne holdes orienteret om sagens 
udvikling. M an er dog af den opfattelse, a t m an ikke kan tage endelig 
stilling til spørgsmålet på det foreliggende grundlag.

København, den 11. septem ber 1974

Svend Jensen

F i n l a n d

Social och halsovårdsministeriet:

Social- och halsovårdsm inisteriet finner att m otiveringarna till m ed
lemsforslaget år riktiga och a tt problem atiken inom åldringsvården år 
likartad inom de nordiska lånderna. D årfor år det också naturligt att 
de nordiska lånderna, for att genom fora och utveckla åldringsvården, 
stråvar till a tt i så stor om fattning som mojligt u tbyta inform ation och 
erfarenheter på om rådet. Inform ationsutbytet år av sårskilt stor bety
delse mellan statem as olika centralforvaltningsorgan eftersom  det år 
fram for allt dessa som skall utveckla lagstiftningen p å  om rådet. Sam
arbete mellan lokalforvaltningen och de olika organisationerna på om 
rådet vore också betydelsefullt, då forutsåttningarna for det praktiska 
sam arbetet inom åldringsvården kan skapas hårigenom.

I praktiken kan ett tillråckligt sam arbete m ellan de olika myndig- 
heterna uppnås genom att de statliga m yndighetem a h ar direkta kontak
ter och regelbundet inform ationsutbyte. D årtill kom m er gemensamma 
moten, seminarier o. s. v. F 5 r de kom m unala m yndigheternas del år 
saken inte lika enkel. Aven i fråga om dessa år det dock mojligt a tt ge
nom  kom m unala centralorganisationer åstadkom m a det nodvåndiga ut- 
bytet av inform ation och erfarenheter. O rganisationerna på om rådet kan 
också stå i direkt kontakt m ed varandra, och de nordiska sam arbetsor- 
ganen kan m edverka i saken.

På grund hårav synes det som om det inte skulle foreligga behov 
av ett sårskilt nordiskt organ fo r sam arbete på åldringsvården. In rå t
tandet av ett dylikt organ synes vara m indre åndamålsenligt åven dår
for att ett m otsvarande utbyte av inform ation och erfarenheter också 
på m ånga andra om råden kunde vara av noden. M otsvarande organ 
borde då åven inråttas for andra åndam ål. D etta skulle emellertid 
hindra en helhetsbehandling av de socialpolitiska frågorna. Behovet av 
ett sårskilt samarbets- och koordinationsorgan på nationell nivå kunde 
dårem ot vara m otiverat bl. a. inom åldringsvården.

Pentti Pekkarinen
M inister

Helsingfors den 6 novem ber 1974

M atti M arjanen 
B itradande avdelningschef
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Folkpensionsanstalten anser behovet av nordiskt sam arbete på åld- 
ringsvårdens om råde uppenbart och forenar sig med det inom N ordiska 
rådet våckta medlemsforslaget enligt vilket ett systematiskt utbyte av 
inform ation på sagda om råde borde utvecklas.

Den nordiska konventionen om social trygghet utgor grunden for 
det nordiska sam arbetet åven i pensionsfrågor. D e sociala tjånsterna be- 
grånsar sig dock inte enbart till socialskyddspolitiken, u tan  de ingår åven 
i bl. a. arbets-, hålsovårds- och kulturpolitiken. T ill foljd av den okade 
utkom sttryggheten håller tyngdpunkten inom åldringsvården på a tt for- 
skjutas allt nårm are bostadspolitiken och producerandet av tjånster som 
gor det mojligt for åldringam a att så lange som mojligt k lara sig i det 
egna hemmet. D et kom m er att bli allt storre efterfrågan på hem vårds- 
hjålp och vissa andra tjånster såsom rehabilitering, rådgivning, rekrea
tion etc. D et år tåmligen klart, a tt m an inte kan losa de fo r åldringarna 
specifika problem en och inte kan tillfredsstålla utbytet av nationell och 
internationell inform ation på åldringsvårdens om råde enbart inom ram en 
for olika organisationers frivilliga verksamhet, u tan  a tt det dessutom 
kravs m edverkan av stat och kommun.

Genom  att få till stånd ett samnordiskt inform ationsutbyte i fråga om 
utredningar som beror åldringsvården, skulle m an utoka sårskilt den in
form ation om produceringen och koordineringen av sociala tjånster fo r 
åldringar som beslutsfattam a i olika lånder behover. M ot bakgrunden 
av det ovan sagda forenar sig Folkpensionsanstalten m ed N ordiska rådets 
uppfattning om nodvåndigheten av ett nordiskt sam arbetsorgan på åld
ringsvårdens område. Innan ett dylikt organ grundas bor m an dock 
noggrant undersoka i vilken form  detta låmpligen bor ske eller huruvida 
det redan existerar ett organ som skulle kunna overta denna uppgift. 
Folkpensionsanstalten onskar ytterligare betona, a tt det sam nordiska 
inform ationsutbytet inom  åldringsvården står i nåra  sam band med de 
allm ånna planem a rorande det nordiska sam arbetet, varfor det vid orga
niseringen av inform ationsutbytet å r  viktigt a tt beakta åven inom den 
ovriga samhållspolitiken accepterade principer och reform stråvanden 
når det gåller nordiskt inform ationsutbyte.

Helsingfors den 11 septem ber 1974

F  olkpensionsanstalten 

Jaakko Pajula E. O. Tuom inen
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C entralforbundet for de gamlas val anser forslaget om inråttandet 
av ett nordiskt sam arbetsorgan på åldreomsorgens om råde gott och 
onskar a tt ett dylikt organ skall kunna inråttas.

Centralforbundet h ar varit fast bundet till Norsam , sam arbetsorgan 
på åldreomsorgens om råde i N orden, ånda från  dess inråttande och 
har ron t mycket positiva erfarenheter av verksam heten inom ett dylikt 
nordiskt samarbetsorgan. N orsam  har visat sig nodvåndigt fo r de fri
villiga organisationerna vad utbyte av kunskaper, erfarenheter och im
pulser betråffar.

Centralforbundet enar sig dock m ed forslagets stållningstagande, en
ligt vilket åldringarnas problem  inte kan losas enbart inom ram en for de 
frivilliga organisationernas inbordes verksamhet. Verksam heten kraver 
ett nara sam arbete mellan foretrådare for det allm ånna och representan- 
ter for organisationerna. M ot denna bakgrund fram håller centralfor
bundet nodvåndigheten av det foreslagna sam arbetsorganet, som repre
senterar statliga och kom m unala m yndigheter och frivilliga organisa
tioner. Centralforbundet fo r de gamlas val anser dock, att sam arbets
organet for de frivilliga pensionårsorganisationerna N orsam  åven efter 
det eventuella in råttandet av det foreslagna sam arbetsorganet har en 
betydande stållning inom de frivilliga organisationernas samarbete.

F or att det nordiska sam arbetsorganet på åldreomsorgens om råde 
skall kunna verka effektivt, bor m an enligt Centralforbundets for de 
gamlas vål uppfattning fåsta uppm årksam het vid dess a) verksamhets- 
område, b) sam m ansåttning och c) tekniska arbete såvål på nordiskt 
som fram for allt på nationellt plan:

a) Vid definitionen av verksam hetsom rådet torde man från borjan 
beakta forutom  åldringsvården i anslutning till den egentliga socialvår- 
den åven pensionspolitiska frågor och åldringarnas hålsovård, eftersom 
dessa frågor ligger i så nåra anslutning till varandra, att det inte kan 
anses åndamålsenligt att behandla dem var fo r sig.

b) Vad betråffar sam m ansåttningen av sam arbetsorganet år det av 
vikt, att utse experter från ovan nåm nda verksam hetsom råden som med- 
lem m ar i samarbetsorganet. Centralforbundet for de gamlas vål onskar 
specieilt fram hålla, a tt man vid definitionen av de frivilliga organisatio
nernas andel i sam arbetsorganet torde beakta å ena sidan de organisa
tioner, som arbetar fo r åldringar, s. k. åldringsvårdsorganisationer, och 
å andra sidan de pensionårsorganisationer, som uppbårs av åldringarna 
sjålva.

c) Samarbetsorganets resultatrika arbete forutsåtter central forbered- 
ning av de årenden som upptas i sam arbetsorganet. D et båsta resultatet 
torde uppnås genom att i de olika lånderna tillsåtta en kom petent, per
m anent sekreterare for sam arbetsorganet, i Finland svenskspråkig. Sekre
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teraren torde i enlighet med norskt exempel ha ett nationellt rådgivande 
organ att ty sig till vid forberedandet av olika frågor.

Helsingfors den 13 september 1974

Vanhustyon keskusliitto —
C entralforbundet for de gamlas val r.y.

A sko  Kahanpdå  
O rdforande

Tertta Sundholm  
Verksam hetsledare

Svenska pensionarsforbundet r.f.:

------------beslutat att enhalligt understoda detsam m a och utta lar sam
tidigt sin forhoppning om att forslaget då detsam m a behandlas av N or
diska m inisterrådet snarast mojligt kom m er att forverkligas.

V årt forbund har redan lange kant behov av kontakter m ed m ot
svarande organisationer i Sverige, N orge, D anm ark och Island, men i 
avsaknad av låm pliga adresser har vi icke kunnat få  dessa kontakter 
etablerade annu.

De fiesta stader, kopingar och m ånga kom m uner har vanskapsorter 
i de nordiska lånderna. Vad vore då m era naturligt ån a tt pensionårem a 
från  orter i Finland skulle besoka m otsvarande foreningar på respektive 
orter och på detta sått knyta personliga kontakter.

Då ett organiserat sam arbete pensionårsforbunden emellan fås till 
stånd år vi såkra på att m ånga nya synpunkter, problem  och andra 
orsaker till initiativ kom m er att bereda samarbetsdelegationen mycket
—  men vålsignelsebringande —  arbete.

Vi uttalar dårfor forhoppningen, att m inisterrådet skall stålla sig posi
tivt till forslaget och forklarar oss i m ån av vår form åga, att såsom det 
enda svenskspråkiga forbundet i landet —  verka som ett kontaktorgan 
for de finska forbunden, med vilka vi inlett ett perm anent samarbete.

Takter den 27 september 1974

Svenska pensionarsforbundet r.f.

Victor Heinstrom  
O rdforande, socialråd

Jarl V. H ellstrom  
Sekreterare, dipl. ekonom

Råttighet for pensionerade r.f.:

Efter att ha godkånt N ordiska rådets forslag forutsåtter Råttighet for 
pensionerade, att vår forenings representation fortfarande skulle iakt-
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tagas i frågan angående grundandet av ett nordiskt sam arbetsorgan en
ligt parlam entarisk princip.

Åbo den 2 augusti 1974

På sam m antradets vagnar

Eino Sares 
O rdforande och sekreterare

Elakeliitto r.y. (Pensionsforbundet)1:

I  samtliga nordiska lånder har m an forutom  genom sociallagstift- 
ningen också genom frivilliga organisationer uppm årksam m at åldre- 
om sorgen. D etta har emellertid enbart skett på nationellt plan. D å frå- 
gorna på om rådet år i hog grad lika och då nordiskt sam arbete ansetts 
vara nodvåndigt inom olika om råden, innebår det enligt Elakeliitto r.y:s 
åsikt en utbyggnad av verksam heten på aldreom sorgens om råde, når 
m an undersoker frågan om inråttandet av ett nordiskt samarbetsorgan 
på området.

Helsingfors den 12 septem ber 1974

Elåkeliitto r.y.

Aaro Lintilå  
V erksam hetsledare

Elåkkeensaajien keskusliitto r.y. (Pensionstagarnas centralforbund)1:

------------ m eddelar vi, a tt vårt centralforbund i alla avseenden forenar
sig om det våckta forslaget och om dess sluthemstållan.

Helsingfors den 4 september 1974

Elåkkeensaajien keskusliitto r.y.

Aarre Lauliainen 
Verksam hetsledare

Elåkelåiset r.y. —  Pensionarerna:

------- — m eddelar vi, a tt vår organisations centralstyrelse behandlade
frågan på sitt m ote den 19 augusti 1974, varvid vi avholl oss från  att 
ta  stållning till nåm nda forslag.

Helsingfors den 22 augusti 1974

Elåkelåiset r.y.

Leevi Raitaniemi 
Verksam hetsledare 

1 Yttrandet oversatt från finska.
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D epartem entet h ar innhentet uttalelser fra  henholdsvis R ådet for eldre- 
omsorgen og N orsk gerontologisk institutt (se nedan). Som det fram går 
av disse uttalelsene stiller begge institusjoner seg positive til en nær
m ere utredning av forslaget om opprettelse av et nordisk samarbeids- 
organ innen eldreomsorgen.

E tte r departem entets oppfatning vil et nordisk fellesorgan kunne ha 
stor betydning som form idler av erfaringer og inform asjon både fra 
offentlige og private organer. E n vil im idlertid understreke a t forut- 
setningen for et effektivt sam arbeidsorgan er a t dette h ar sin forank
ring i nasjonale sam m enslutninger med representanter fra  offentlige og 
private organer, i likhet m ed R ådet fo r eldreomsorgen i Norge.

Til tross fo r at en som det er nevnt i brevet fra  N orsk gerontologisk 
institutt, allerede har to  fora fo r diskusjon og utveksling av erfaringer 
av felles interesse innenfor eldreomsorgen i N orden, savner en im idler
tid fremdeles et organ hvor representanter fra  statlige og kom m unale 
myndigheter har sin naturlige plass. E n  m å im idlertid søke å unngå at 
flere organer arbeider parallelt på dette om rådet, og Sosialdeparte
m entet vil derfor tilrå at en i den nærm ere utredning av saken, søker 
å komme fram  til et organ hvor både representanter fra  statlige og 
kom m unale myndigheter, samt representanter fra  frivillige organer inn- 
går som medlemmer.

Ved utredningen av et eventuelt samarbeidsorgan som det her er tale 
om, bør en drøfte om dette ved siden av å være en form idler av generell 
inform asjon, også kan fungere som et sam arbeidsorgan når det gjelder 
forskning og forskningsresultater.

Spørsmål om størrelse, sammensetning og arbeidsform  for et even
tuelt samarbeidsorgan er viktig å få gjennom drøftet, likeså spørsmålet 
om koordinerende organer i de andre nordiske land.

Ved en nærm ere utredning av disse spørsmål, vil R ådet for eldre
omsorgen kunne bidra med materiale om de erfaringer som er høstet i 
N orge siden oppnevnelsen i 1970.

Sosialdepartementet er enig i at en foretar en utredning av forslaget 
om opprettelse av et nordisk samarbeidsorgan innen eldreomsorgen.

Oslo, 23. septem ber 1974

E tter fullm akt

M . Langholm
Halldor Heldal
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N orske kommuners sentralforbund:

Saken vil bli behandlet av N orske kom m uners sentralforbunds sosial- 
utvalg og styre i løpet av oktober måned. På grunn av tidsfristen for 
avgivelse av uttalelse skal en im idlertid få komme med følgende ut- 
talelse med forbehold om styrets tilslutning:

Eldreom sorgen spiller idag en fram tredende rolle i de nordiske lands 
sosial- og helsevesen. På bakgrunn av de store likhetstrekk som er 
mellom den økonomiske, administrative og sosiale struktur i de nor
diske land foreligger det mange oppgaver innenfor dette felt som vil 
kunne dra stor nytte av en bedre organisert gjensidig utveksling av 
synspunkter, erfaringer og inform asjoner mellom de nordiske land. 
Norske Kom m uners Sentralforbund anser det derfor som formålstjenlig 
a t det opprettes et nordisk sam arbeidsorgan innen eldreomsorgen og at 
kommunenes organisasjoner i de nordiske land blir fyldestgjørende re
presentert i et slikt samarbeidsorgan, da som kjent eldreomsorgen 
utgjør en vesentlig del av kommunenes arbeidsom råder.

Oslo, 5. august 1974

Th. Nilsen  
Formann

Arne Rødskog

Med forbehold om styrets tilslutning avga Norske kom m uners sen
tralforbund den 5.8.1974 en foreløbig uttalelse til medlemsforslag 
A 428/s: Om opprettelse av et nordisk sam arbeidsorgan innen eldre
omsorgen.

Saken ble behandlet av Forbundets styre i styrem øte den 25. oktober 
og Forbundet ønsker på bakgrunn av det å gi u ttrykk for at m an ikke 
anser det som nødvendig m ed opprettelse av et eget samarbeidsorgan 
innen eldreomsorgen i Norden, da spørsm ålet om inform asjon innen 
dette felt bedre bør kunne løses på andre måter.

Oslo, den 20. novem ber 1974

K jell T. Evers
Martin Osnes

Nasjonalforeningen for folkehelsen hånvisar i skrivelse den 31 oktober 
1974 till yttrande från Norsam  av den 14 oktober 1974 (se ovan).

Norsk gerontologisk institutt:

I de senere år har representanter for de nordiske land drøftet p ro
blemer innen eldreomsorgen bl. a. på sem inarier arrangert av Foreningen
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N orden. Interessen for og oppslutningen om disse møtene tyder på at 
det er behov for gjensidig opplysningsvirksomhet og meningsutveksling 
når det gjelder eldreomsorgen i de nordiske land.

K ontakt mellom frivillige organisasjoner som arbeider innen eldre
omsorgen i norden blir, som nevnt i m edlem sforslaget fra  Nordisk Råd, 
ivaretatt av sam arbeidsorganet Norsam .

D et spørsmål som reiser seg ved en eventuell etablering av et nordisk 
samarbeidsorgan for eldreomsorg er i hvilken utstrekning det er behov 
for ytterligere informasjonsutveksling i tillegg til den som formidles 
av ovennevnte organer.

Sannsynligvis vil et nordisk fellesorgan på en m er effektiv og rasjonell 
m åte enn hittil kunne medvirke til en regelmessig og systematisk kontakt 
og utveksling av erfaringer høstet av både frivillige og offentlige orga
ner. Vi an tar im idlertid av forutsetningen for et effektivt sam arbeids
organ er at dette har sin forankring i noenlunde likeartede nasjonale 
sammenslutninger med representanter fra  offentlige og private organer, 
i likhet med Rådet for eldreomsorgen i Norge.

N orsk gerontologisk institutt vil gi sin tilslutning til forslaget om å 
utrede spørsmålet om et nordisk sam arbeidsorgan innen eldreomsorgen. 
Vi tillater oss å tilrå at man under utredningsarbeidet d røfter behovet 
for nasjonale organer, samt at også forskningsopplegg og utveksling av 
forskningsresultater vurderes som en funksjon fo r et frem tidig sam
arbeidsorgan.

Oslo, 20. august 1974

Gustav Vig 
Form ann , fylkeslege

Eva Beverfelt 
Institu ttsjef

Rådet for eldreomsorgen:

R ådet for eldreomsorgen vil anbefale at m an u treder nærm ere mu- 
ligheten for å få opprettet et nordisk sam arbeidsorgan innen eldreom 
sorgen.

I arbeidet m ed å samle erfaringsm ateriale og aktuell inform asjon 
har Rådet stadig hatt stor nytte av å kunne følge m ed i utviklingen i 
våre naboland. D ette har vært gjort gennom studieturer, deltakelse i 
konferanser, innsamling av skriftlig materiale, og personlige fore- 
spørsler og kontakter.

U ten et form elt kontakt- och samarbeidsledd er dette arbeidet ofte 
både vanskelig og tungvint. Rene tilfeldigheter kan avgjøre om m an får
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høre om ting av interesse, og det er ofte vanskelig å vite hvilke or
ganer og personer man kan ta kontakt med.

En rekke forhold gjør at de samme retningslinjer og m ålsettinger for 
eldreomsorgsarbeidet i hovedtrekk gjelder fo r alle de nordiske land. 
Rådet m ener at et nordisk samarbeidsorgan vil kunne tjene en nyttig 
funksjon ved innsamling og formidling av erfarings- og informasjons- 
m ateriale, og som forum  for drøfting av saker av felles interesse.

Spørsmål om størrelse, sammensetning og arbeidsform  for et slikt 
samarbeidsorgan regner vi med må drøftes i forbindelse med en nær
m ere utredning, likeledes spørsmålet om koordinerende organer i de 
andre nordiske land. Rådet vil ved en slik anledning kunne bidra med 
materiale om de erfaringer som er høstet i Norge siden oppnevnelsen 
i 1970.

På bakgrunn av det som er sagt anbefaler Rådet at medlemsforslaget 
tas til følge, og håper å bli holdt underrettet om sakens videre gang.

Oslo, 27. august 1974

Gustav Vig
Petter J. D ref velin

Norsk pensjonistforbund:

Saken er behandlet av N orsk pensjonistforbund, m en er etter vedtak 
i pensjonistenes nordiske samarbeidskomite forelagt årets møte som 
holdtes i D anm ark utim o august, hvor det blev gitt tilslutning til en u t
talelse, foreslått av samarbeidskomiteens form ann, tidligere svensk riks- 
dagsman, Axel E. Svensson, forøvrig på linje med et vedtak på forrige 
møte i D anm ark.

I uttalelsen heter det at de eldres velferd bygger på sam funnets øko
nomiske muligheter. Løsningen har variert fra  "fattiggården” til de mer 
hum ane form er, bygd på samfunnets økte ressurser. Fordelingen av 
disse ressurser er fortsatt det store problem. I de nordiske land har vi 
når det gjelder de eldre kunnet notere en utvikling som bygger på cn 
noenlunde lik lovgivning. Betydelige forbedringer av grunnpensjonene 
er oppnådd i alle de nordiske land og opparbeidelsen av tilleggspensjo- 
ner vil etter hvert føre til at en nærm er seg den målsetting lovgiverne 
har satt.

De forbedringene som er skjedd i løpet av et par-tre årtier, er skjedde 
under medvirkning av pensjonistenes organisasjoner, og gjennom det 
nordiske samarbeidsorgan er det oppnådd et intim t samarbeide.

De nordiske sosialministrene har på samme m åte kontinuerlige kon- 
feranser og det samme er tilfelle m ed N ordisk Råd.
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Pensjonistenes nordiske samarbeidskomite består av to representanter 
fra  hvert land. N orsk pensjonistforbunds representanter er forbundets 
form ann, K arl Hansen og dets sekretær G unerius Reiersen.

I N orge foreligger det innstilling om konsultasjonsplikt når det gjel
der fastsettelsen av grunnpensjonene og det samme er til dels tilfelle 
med de andre organisasjoner som danner samarbeidskomiteen —  og 
som er de toneangivende i sine land. De er akseptert som talsm enn for 
de eldre.

D et er en rekke organisasjoner som arbeider fo r de eldre, m en pen
sjonistenes nordiske samarbeidskomite h a r m ent at sam arbeidet bare 
kan skje m ed pensjonistorganisasjoner og de organisasjoner som står bak 
den nordiske sam arbeidskomiteen h ar en medlem sskare av en slik stør
relsesorden at m yndighetene har godtatt dem  som representanter fo r de 
eldre når grunnpensjonene skal fastlegges.

N år det gjelder det forslag som er frem m et overfor Nordisk R åd og 
hvor det fremholdes at det savnes kanaler for en systematisk utveksling 
av tiltak og erfaringer i de andre land i N orden, så m ener vi at de or
ganisasjoner som vi så lenge har hatt fyller denne målsetting.

K rav om forbedringer skjer gjennom  de organer vi allerede har.
M edlemsforslaget om  å opprette et sam arbeidsorgan utover det som 

allerede eksisterer kan ikke ansees som påkrevet og kan virke forsinken
de på de spørsmål som reises.

Såfrem t Nordisk R åd savner inform asjon om hva som rører seg blant 
de eldre kan dette skje uten å  opprette nevnte samarbeidsorgan. V år u t
talelse m å konkludere med at forslaget ikke vedtas.

Sarpsborg, 18. september 1974

N orsk pensjonistforbund 

Karl Hansen
Gunerius Reiersen

S v e r i g e

Socialstyrelsen:

Problem  och frågestållningar inom aldreomsorgens om råde synes så 
likartade i de nordiska landerna att ett samarbete bor vara av stort 
varde.

Byrå LÅ 4 forutsåtter att ett eventuellt nybildat organ finner form er 
for ett smidigt sam arbete med befintliga organ och sammanslutningar 
for samordning av erfarenheter och forskningsresultat.
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Samarbetsorganets arbetsresultat bor aven kunna tjåna som underlag 
for fram tida planering inom aldreomsorgens om råde i Norden.

Byrå LÅ 4 vill dårfor inståm m a i m otionårernas hem stållan om en 
rekomm endation att låta utreda frågan om inråttande av ett nordiskt 
sam arbetsorgan på åldreomsorgens område.

Stockholm den 17 septem ber 1974

Stefan Schnell

Nåmnden for intemationella hålso- och socialvårdsarenden:

------------- vill nåm ndens for intem ationella hålso- och socialvårdsåren-
den arbetsutskott fram hålla vårdet av ett internordiskt samarbete med 
utbyte av erfarenheter och forskningsresultat.

D et synes dock som ett sådant samarbete i viss m ån redan existerar 
dels på personlig bas dels ock år form aliserat genom de moten som an- 
ordnas alternativt i de nordiska lånderna av N ordiska socialpolitiska 
kommittén.

E tt samarbete torde också kunna intensifieras utan våsentligt dkade 
kostnader genom utokad besoksverksamhet av ansvariga befattnings- 
havare mellan respektive lånder.

Enligt arbetsutskottets mening synes det nordiska sam arbetet på åldre
omsorgens om råde kunna etableras inom existerande sam arbetsform er.

Stockholm den 3 oktober 1974

Bror R exed
Elisabeth Allgulander

Universitetskanslersåmbetet:

Universitetet i Uppsala, geriatriska institutionen, och institutet for 
social forskning har anm odats att avge yttrande i årendet. Institutet har 
avstått från  att y ttra sig. F rån  universitetet i Uppsala har inkomm it y tt
rande (se nedan).

Den påfallande kraftiga foråndring av åldersstrukturen som ågt rum 
i de nordiska lånderna under de senaste decennierna m edfor att frågor 
som gåller åldreomsorgen kom m er att få en starkt okande betydelse. 
D et år dårfor angelåget att man får vidgade kunskaper om åldrandets 
problem , de åldres sociala situation och hu r denna kunskap bor få på- 
verka planering och utbyggnad av skilda samhållsfunktioner. E tt såsom 
medlemsforslaget avser m era systematiskt utbyte av kunskap och er
farenheter mellan de nordiska låndem a bor sjålvklart vara av stort 
vårde. D et ankom m er naturligtvis i forsta hand på de ansvariga sam-
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hållsorganen på om rådet att ta  erforderliga initiativ eller utveckla redan 
oppnade forbindelser i detta syfte. H uruvida helt nya organ behovs —  
frågan år generell for en rad om råden inom lånderna dår grundproble- 
men år likartade och betråffande vilka skarpt uppm årksam het år nod- 
våndig —  år en fråga som måste bedomas från  skilda utgångspunkter. 
Fordelar m ed specialorgan får vågas m ot bl. a. de risker for splittring 
eller oklarhet som kan folja på ansvarssidan. Aldreomsorgen år dår- 
jåm te ett belysande exempel på om råden som med avseende på organi
satoriska losningar rimligen måste behandlas i nåra anknytning till en 
rad andra samhållsfålt. D et synes U K A  naturligt att den i m edlem sfor
slaget våckta frågan uppm årksam m as och bereds av N ordiska m inister
rådets sekretariat.

Stockholm den 14 oktober 1974

Hans Poppius
Harald Haggquist

Uppsala universitet, geriatriska institutionen:

------------ forefaller ett sådant initiativ innebåra en hel del potentiella
m ojligheter till forbåttring av åldreomsorgen. Sårskilt forefaller det be- 
tydelsefullt a tt erfarenheter utbyts, så att dubbelarbete undviks. D et 
norska initiativet i denna fråga forefaller lo w årt, och de norska er- 
farenheterna kan såkert bidraga till a tt losa en hel del av de problem 
som kvarstår, inte minst i Sverige.

Uppsala den 28 augusti 1974

Per Bjdrntorp

t f  professor, geriatriska institutionen, i sam råd med 
overlåkare Lars L inder, K ungsgardets sjukhus, U ppsala

Svenska kommunforbundet:

U nder senare år har socialvården varit forem ål fo r parlam entariska 
utredningar i såvål D anm ark som Norge, Finland och Sverige.

I samtliga utredningar har man utvecklat behovet av okat hånssyns- 
tagande till sociala aspekter i samhållsplaneringen, nodvåndigheten att 
arbeta efter en helhetssyn på m ånniskan och hennes problem  samt ange- 
lågenheten att arbeta efter principer som integrering och normalisering 
for att undvika sårbehandling.

M an finner också stora likheter i synpunkterna på att m an i fram tiden 
bor sam ordna och sam utnyttja resurserna båttre fo r att kunna decentra-



A 428/s: Bilaga 1 369

lisera verksamheten och dårm ed uppnå storre narhet till m ånniskorna 
i deras miljo.

Dessa omsesidiga och sam tida utvecklingstendenser talar for att man 
bor undvika sårbehandling av en viss grupps problem.

Den foreslagna utredningen bor i stållet enligt styrelsens mening in- 
riktas på att utreda frågan om ett nordiskt sam arbetsorgan for social- 
vården over huvud taget.

Stockholm den 18 oktober 1974

Svenska kom m unforbundet 

Inge Horlén
Kerstin Petersson

Pensionårernas riksorganisation (PRO):

G runden for de aldres valfård år samhållets ekonomiska tillgångar. 
Losningen har våxlat från fattigstugan till nuvarande m era hum ana 
form er genom samhållets okade resurser. Fordelningen av resurserna år 
alltjåm t det stora problem et. I de nordiska lånderna har vi kunnat kon
statera en utveckling for de aldres vidkom m ande som år ganska lik- 
artad i lagstiftningen.

Avsevårda forbåttringar av grundpensionens belopp har uppnåtts 
inom de nordiska lånderna. G enom  den nya lagen om allmån pension 
erhåller den enskilde en ekonomisk forstårkning som år betydande. Mål- 
såttningen 65 procent av intjånt lon uppnås inom ett fåtal år.

D et nya pensionssystemet med dess ekonom iska genomslag m edfor 
a tt de problem , som foljt folkpensionåren under gången tid, forsvinner. 
Behovsprøvningens fornedrande innebord form inskas och kan endast 
berora ett fåtal. Den okade pensionen skapar m ojlighet for den enskilde 
till ett fritt val att handla efter sina tillgångar. De m edborgerliga råttig- 
heterna, som berovats oss som åldringar, återstålles med den m edborgar- 
rått som gåller for samtliga.

De forbåttringar, som skett under åren, har tillkommit under m ed
verkan av organisationer inom pensionårsrorelsen i respektive lånder. 
Utvecklingen har m edfort på detta om råde ett intim t sam arbete med 
bildandet av ett samarbetsorgan —  N ordiska kommittén.

De nordiska regeringarna har kontinuerliga sam m ankom ster genom 
ministerråd i syfte att sam ordna lagstiftningen. Den nordiska kommittén 
har samma syfte. De tongivande pensionårsorganisationer inom respek
tive lånder —  Pensionårernas riksorganisation, Sverige, N orsk pensio
nistforbund, N orge, Invalide- og Folkepensionistforeninger i D anm ark
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sam t Elakkeensaajien keskusliitto, Finland —  år anslutna till kommit-

Dessa organiationer har genom  sin verksam het accepterats av myn- 
digheterna sam t utgor remissorgan i frågor, som beror de aldres vålfård. 
U tanfor dessa finns en m ångfald institutioner, som sysslar m ed pensio
nårer —  i Sverige 92 —  sam t ett m indre antal i ovriga nordiska lånder. 
Om m an undantager handikapporganisationerna å r  ingen av de ovriga 
någon intresseorganisation.

Fram stållning från  dessa sårorganisationer om sam arbetsorgan har 
forelegat m en aw isats av Pensionårernas riksorganisation. N ordiska 
kom m itténs medlem slanders uppgift år att verka fo r en enhetlig pensio- 
nårsorganisation i respektive lånder. K ravet på forhandlingsrått har 
fram forts gemensamt i dessa lånder och deklarationer från  regeringshåll 
visar intresse fo r en losning.

De organisationer, som ingår i kommittén, har en medlem sstorlek 
som beråttigar dem till råtten  a tt forhandla om de åldres levnadsvillkor 
oavsett vilken myndighet som berors. D en nuvarande allem ansråtten a tt 
enskilda av ideella skål eller av andra motiv sysslar m ed de åldres vål
fård  tillhor det forflutna och måste successivt upphora.

D et fram hålles som motiv for tillsåttandet av ett nytt sam arbetsorgan 
”att det saknas kanaler for ett systematiskt utbyte av den kunskap som 
utvinnes i ett land till de ovriga nordiska lånderna.” De tongivande or- 
ganisationernas verksam het fyller detta syfte. K rav på forbåttringar sker 
likartat genom  fram stållning till myndighet, som har att handlågga 
årendet.

M edlemsforslaget om inråttandet av ett samarbetsorgan utover det 
nu  fungerande kan ej anses vara av behovet påkallat sam t kan verka 
fordrojande for frågornas behandling. D årest N ordiska rådet saknar 
inform ation som ro r de åldres omsorg bor detta kunna losas u tan  till- 
komsten av det yrkade samarbetsorganet.

M ed åberopande av det anforda hemstålles att inråttandet av ett 
nordiskt sam arbetsorgan på åldreomsorgens om råde ej foranleder någon 
åtgård.

M almo den 28 augusti 1974

Pensionårernas riksorganisation

A xe l E. Svensson  
Ordforande
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Medlemsforslag

om ett nordiskt handlingsprogram for okad livsmedelstillgång

(Vackt av Tønnes M adsson Andenæs, Ingvar Bakken, Chr. Christensen, 
Jørgen Peder Hansen, Gunnar Helén, Niels Helveg Petersen och Erland  
Steenberg)

B IL A G  A  1

Yttranden over medlemsforslaget

Nordisk Husholdshøgskole:

I forbindelse med det foreliggende forslag vil Styret for Nordisk 
Husholdshøgskole uoppfordret gjerne avgi en uttalelse hvor m an hel
hjertet slutter seg til de prinsipielle synspunkter i forslaget.

På Verdens M atvarekonferanse i Rom a i novem ber i år vil disse 
problem er bli ytterligere belyst og diskutert. Industrilandene vil an- 
takelig få anm odning om å gå inn for en offisiell politikk på linje med 
den det foreliggende medlemsforslag frem hever nødvendigheten og be
tydningen av. I denne sammenheng vil Styret for Nordisk Husholds
høgskole påpeke at en koordinert bruk av m atvareressursene innenfor 
Norden må samordnes med de globale forsyningsproblemer.

Nordisk Husholdshøgskole (NH H ) har som form ål å frem m e og o r
ganisere undervisning og forskning innenfor de fagom råder som har 
relasjon til husholdningsområdet. N H H  er en immatriell høgskole idet 
undervisningen under N H H  er lagt til bestående høgre utdannelsesinstitu- 
sjoner i de nordiske land. Relevant i foreliggende sammenheng er N H H ’s 
Ernæringslinje ved Universitetet i Oslo hvor det er organisert en 2 1/2- 
årig utdannelse i ernæring og relaterte fagom råder. Linjen m ottar 
studenter fra  hele Norden.

Styret vil i denne forbindelse vise til bl. a. p. 36— 37 i vedlagte 
redegjørelse om virksomheten ved N H H , avgitt 23. oktober 1972 til 
Sekretariatet for Nordisk K ulturelt Samarbeid {har ej tryckt).

Blant de mange aktuelle fagom råder hvor N H H  kan tenke seg et 
nordisk samarbeid, vil Styret vise til en uttalelse den avga til Nordisk 
Råd tidligere i år i forbindelse med et medlemsforslag om opprettelse av 
et Nordisk institutt for næringsm iddelforskning (se Sak A 412/s). Vi vil 
også fremheve at det ved N H H  lenge har vært arbeidet med nye linjer, 
bl. a. for dietetikk, konsumentøkonomi, kommunikasjonsteori, familie-
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kunnskap, forbrukerveiledning. Disse planer har til dels ikke kunnet 
realiseres i påvente av resultatet av den nevnte evaluering som kan ven
tes først våren 1975.

D et foreliggende forslag poengterer meget sterkt betydningen av å 
trygge og styrke m atproduksjonen i N orden, samt å frem m e arbeidet 
med å skape et bedre og riktigere kosthold i de nordiske land hvor man 
i dag har betydelige helseproblemer på grunn av feilemæring. D ette er 
helt på linje med de synspunkter som i sin tid førte til a t N H H  ble 
opprettet, men som senere dessverre ikke har m øtt den samme fo r
ståelse for disse problem ers betydning i våre samfunn.

N H H  vil derfor meget varm t støtte det initiativ som er tatt av fo r
slagsstillerne i denne sak. Særlig m ener Styret at det snarest bør settes 
igang videre tiltak fo r å styrke utdannelse av det nøkkelpersonell som 
er nødvendig for å kunne gjennomføre de mange tiltak en felles ressurs- 
og ernæringspolitikk vil m edføre innen de enkelte nordiske land. Styret 
vil særlig peke på betydningen av økt produksjon av ernæringsmessig 
sett betydningsfulle produkter, sam t utvidet opplysnings- og veilednings- 
tjeneste overfor produsenter så vel som konsumenter.

Til slutt vil N H H ’s styre m inne om at det eksisterer et nordisk under- 
visningssamarbeid her, og at m an har et apparat med erfaring, kunn- 
skaper og kontakter, som kan organisere videre utbygging av eller sette 
igang nye linjer innenfor de om råder m an blir enige om å prioritere, 
og som faller inn under N H H ’s virksomhet.

København, 1. oktober 1974

P. s. v.

K jeld  Gleerup
Sten Grambye 

Sekretær

Nordens fackliga samorganisation NFS):

N FS anser det vara något oklart vad som egentligen avses med fo r
slaget.

A r det en utvidgad livsmedelshandel de nordiska lånderna emellan, en 
rationalisering av odlingarna, en hojning av livsmedelshygienen, sun- 
dare m atvanor, a tt uppråtta ett slags globalt skafferi eller annat som 
avses.

N FS kan inståmm a i en onskan om att nårm are utreda flera av dessa 
aspekter, men anser det vara svårt a tt fo r nårvarande rekom m endera 
att arbetet med ett handlingsprogram  for okad livsmedelstillgång priori- 
teras.
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Nordens bidrag till en losning av varldens problem  med livsmedels- 
tillgång ar svår att satta i samband m ed Nordens sjalvforsorjningspolitik 
på detta område.

Stockholm den 3 oktober 1974

N ordens fackliga samorganisation

Richard Traelnes 
Generalsekreterare

Foreningarna Nordens Forbund:

Forbundet ståller sig givetvis positivt till grundtanken i m edlem sfor
slaget som ar att de nordiska lånderna på olika satt bor medverka till 
att varldens livsmedeltillgångar utnyttjas på ett fornuftigt satt. D et år 
också starkt onskvårt att landerna genom ett nårm are sam arbete på 
olika satt soker vidta åtgårder som fråm jar detta overgripande mål.

Forbundet anser att de sam arbetsom råden som tas upp i medlems
forslaget år centrala och att det ar vardefullt om lånderna soker gora 
en samlad bedom ning av vilka m ojligheter till okad koordinering som 
kan foreligga. Forbundet vill emellertid fram hålla, a tt jordbruks- och 
fiskeripolitiken år utom ordentligt komplicerade om råden dår de nor
diska lånderna i hog grad år beroende av den rådande situationen på 
vårldsm arknaden. N år det gåller det i medlem sforslaget upptagna p ro
blemet om odlingsbar jord år detta en fråga som åtminstone i några 
av de nordiska lånderna år forem ål for hogst skiftande varderingar. 
N år det gåller mojligheterna att genom en samlad nordisk insats soka 
lågga om kostvanorna i de nordiska lånderna i syfte att båttre utnyttja 
tillgångliga resurser finner forbundet forslaget intressant och vål vårt 
a tt tas upp till gemensam overlåggning.

U nder hånvisning till ovanstående synpunkter ber Foreningarna N or
dens Forbund att få tillstyrka det oversånda medlemsforslaget.

Stockholm den 24 oktober 1974
For Foreningarna Nordens Forbund 

Bertil Olsson 
Ordforande

Å ke  Landqvist 
Sekreterare

Nordens Husmorforbund:
Det foreliggende medlemsforslag om et nordisk handlingsprogram  gis 

full støtte av følgende organisasjoner innen N ordens husm orforbund: 
Finlands svenska M arthaforbund, M arttaliitto, H usm odersforbundet 
hem och samhalle, Kvenfélagasamband Islands og Norges H usm orfor

bund.
Vi finner det nødvendig at m an på nordisk plan sam arbeider for å 

øke selvforsyningen og utnytte ressursene av m at og m atem ner. D et
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trenges et utvidet forskningssam arbeid innen N orden på flere felt med 
tilknytting til dette sakskomplekset, som spesielt viktig vil vi her nevne 
ernæringsspørsm ål og spørsmål med tilknytting til kostholdsinforma- 
sjon.

Oslo, 14. oktober 1974
N ordens H usm orforbund 

Elin Wedege 
Forbundsleder

D a n m a r k

Udenrigsministeriet:

------------- skal m an efter at have indhentet udtalelser fra  m iljøm ini
steriet, indenrigsministeriet, landbrugsministeriet, fiskeriministeriet og 
statens husholdningsråd udtale følgende:

De danske m yndigheder har med interesse stiftet bekendtskab med 
de i medlemsforslaget indeholdte forslag og kan erklære sig enig med 
forslagsstillerne i, at verdens fremtidige forsyning m ed fødevarer frem- 
byder alvorlige problem er, hvorfor en øget nordisk indsats i løsningen 
heraf er ønskværdig og form entlig kan blive af stor værdi.

En aktiv nordisk indsats i bestræbelserne for at finde en løsning gen
nem  øget international samhandel og accept af m edansvar for den 
globale fødevareforsyning vil i særlig grad modsvare situationens krav. 
De drøftelser, som for øjeblikket finder sted omkring verdensfødevare- 
konferencen og i de m ultinationale handelsforhandlinger i GATT, bør 
kunne tilvejebringe mulighederne for en sikring af fødevareforsyninger
ne og stabile markeder.

F ra  dansk side er man, inden for de ram m er medlem skabet af EF  
sætter, positivt indstillet over for en forøgelse af samhandelen med føde
varer mellem de nordiske lande m ed henblik på at bringe selvforsy- 
ningsgraden m ed fødevarer i N orden højere op.

E t intensiveret samarbejde om en bedre ressourceanvendelse —  især 
gennem udveksling af forskningsresultater og erfaringer —  vil kunne 
være af værdi, såfrem t de nordiske lande herved kan bidrage til løs
ningen af de globale forsyningsproblemer. Forslaget om en fælles nor
disk indsats for en bedre ernæring vil kunne imødekommes gennem en 
udbygning af det samarbejde om ernæringsoplysning, som allerede fin 
der sted mellem de nordiske konsumentinstitutioner, og inden fo r disse 
ram m er skulle der være gode m uligheder for at opnå resultater.

Det tilføjes, at der ikke er indhentet udtalelse fra andre ministerier.

København, den 15. oktober 1974

P. m. v.

E. b.

Tage Leth



A 430/e: Bilaga 1 375

Landbrugsraadet:

I sagens anledning skal bemærkes, at det stedse har været Landbrugs- 
raadets opfattelse, at der, uanset D anm arks medlem skab af EF, vil 
være betydelige forudsætninger for på en række om råder at fortsætte 
og udbygge det nordiske sam arbejde på landbrugsom rådet. D er kan i 
denne sammenhæng henvises til det kommercielle område, hvor det 
gælder, at den internordiske samhandel med landbrugsvarer gennem de 
senere år har vist fortsat stigende tendens, og at samhandelen med 
landbrugsvarer i 1973 kan opgøres til henved 2 milliarder kr. mod 1,6 
milliarder kr. det foregående år. Som det kunne forventes tegner D an
m ark og Sverige sig for den største andel, nemlig over halvdelen af den 
nordiske samhandel. Derudover kan det konstateres, at alle lande i 
1973 har registreret en stigning i den nordiske samhandel med land
brugsvarer, omend der er forskellige tendenser for de enkelte landes 
vedkommende.

På nordisk plan har Nordens Bondeorganisationers Centralråd, der 
etableredes i 1930-erne, gennem årene været forum  for drøftelser af 
fælles nordiske landbrugsproblemer. De generelle landbrugsorganisatio
ner i alle de nordiske lande, for Danm arks vedkom mende Landbrugs
raadet, De samvirkende danske Landboforeninger, De samvirkende 
danske Husm andsforeninger og andelsselskaberne, er repræsenteret i 
NBC, der sædvanligvis arbejder gennem en årlig generalforsamling, 
årlige præsidiemøder samt en række særlige arbejdsorganer.

Ved N B C ’s generalforsamling i 1973, den første efter udvidelsen af 
EF, var der enighed om, at der fortsat består et bredt interessefælles
skab mellem de nordiske landbrugsproducenter, bl. a. i spørgsmål ved
rørende international handels- og bistandspolitik, i spørgsmål vedrø
rende kommercielt sam arbejde m. m.

Ved dette års generalforsamling i NBC var hovedemnet den inter
nationale landbrugs- og levnedsmiddelsituation, hvorunder det bl. a. 
blev understreget, a t de nordiske lande har et ansvar med hensyn til at 
sikre de nødvendige forsyninger, bl. a. gennem opretholdelse af de nor
diske landes produktionspotentiel.

Som det frem går af det foranstående er landbrugsorganisationerne 
på nationalt og på fælles nordisk plan engageret i overvejelser ved
rørende en række af de problem er, der forudses taget op i forbindelse 
med det foreslåede nordiske handlingsprogram. Landbrugsraadet kan 
derfor støtte, at der træffes forberedelser til iværksættelse af et program
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a f  den foreslåede art, ligesom R aadet vil bistå m ed den videre vurde
ring og realisering af et sådant program.

København, den 19. august 1974

P å Landbrugsraadets vegne 
E. b.

N . Kjærgaard
A . Vesten Pedersen

D e samvirkende danske Husmandsforeninger:

Samvirksomheden kan anbefale, at der foretages fornødne under
søgelser særlig m ed henblik på Nordens medvirken til sikring af den 
globale fødevareforsyning.

København, den 16. septem ber 1974

P å foreningernes vegne 

Jørgen Pedersen

Håndværksrådet:

Rådet ønsker for nærværende ikke at kommentere forslaget og kan 
ikke stille supplerende oplysninger til rådighed.

København, den 19. august 1974

Steffen Preuss

Danmarks Havfiskeriforening har i skrivelse den 19 november 1974 
forklarat sig icke ha något att anfora i anledning av medlemsforslaget.

Dansk Fiskeriforening:

D ette allerede fordi vi ikke af forslaget ser nærmere, hvorledes de 
praktiske retningslinier fo r program m ets udførelse agtes tilrettelagt eller 
størrelsesordenen af de derm ed forbundne udgifter.

København, den 25. novem ber 1974

P. f. v.

G. L. M ourier
K ontorchef

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd:

------------- - skal det herved meddeles, at Erhvervsrådet finder at det
foreslåede handlingsprogram bør afvises, idet Nordens bidrag til en 
løsning af fødevareproblem em e i verden ikke skal ses i sammenhæng 
med nordisk selvforsyningspolitik på fødevareom rådet.



D e rim o d  k a n  m a n  tils lu tte  sig, a t  m a n  s a m a rb e jd e r  o m  a t fo rb e d re  

k o s tv a n e rn e  i N o rd e n .

K ø b e n h a v n , d e n  30. se p te m b e r  1974

P. r. v.

Frithiof Hagen

Forbrugerrådet:

F o rb ru g e r rå d e t  k a n  tils lu tte  sig , a t  d e r  u d a rb e jd e s  e t  h a n d lin g s p ro 

g ra m  fo r  s tø rs t  m u lig  m a d fo rs y n in g  v e d  e n  b e d re  re s so u rc e u d n y tte lse , 

u d v id e t s a m a rb e jd e  o m  fo rsk n in g  o g  v id e re u d v ik lin g , og  fæ lles  in d sa ts  

fo r  e t su n d e re  k o s th o ld .

K ø b e n h a v n , d e n  26. s e p te m b e r  1974

P . r. v.

Dorte Bennedsen  
Formand

Helle M unch-Petersen  
Kontorchef

F i n l a n d  

Ministeriet for utrikesarendena:

D e  f r å g o r  so m  i m e d le m s fo rs la g e t b e ro rs  a r  f o r  t il lfå lle t  fo re m å l f o r  

b e h a n d lin g  i e tt  f le r ta l  in te rn a tio n e lla  o rg a n is a tio n e r . M a n  k a n  h å r  

n a m n a  d e n  v å r ld s o m fa tta n d e  liv sm e d e lsk o n fe re n s  so m  i F N :s  reg i ska ll 

a r ra n g e ra s  d e n n a  h o st, de  fo re s tå e n d e  h a n d e ls fo rh a n d lin g a rn a  i G A T T , 

v ilk a  d e n n a  g å n g  o c k så  k o m m e r  a t t  o m fa tta  jo rd b ru k s f rå g o r ,  s a m t s lu t-  

lig en  a rb e te t  p å  jo rd b ru k s o m rå d e t  in o m  U N C T A D . I  sa m tlig a  d essa  

f r å g o r  h a r  e tt  n a ra  s a m a rb e te  m e lla n  de  n o rd isk a  lå n d e rn a  p å  e tt  in - 

fo rm e llt  p la n  sed an  lan g e  å g t ru m .
M e d  b e a k ta n d e  a v  d e tta  sa m a rb e te  a n se r  m in is te r ie t  f o r  u tr ik e så re n -  

d e n a  fo r  sin  de l, a tt  d e t ick e  fo re lig g e r  h in d e r  fo r  e tt  y t te r l ig a re  u t-  

v e c k la n d e  a v  in fo rm a tio n s u tb y te t  o c h  k o o rd in a tio n sv e rk s a m h e te n  p å  d e  

o m rå d e n  so m  n å m n e s  i fo rs la g e t. D e t  b o r  u n d e rs try k a s , a t t  m a n  v id  e tt 

e v e n tu e llt u ta rb e ta n d e  av  d e t i fo rs la g e t a n fo rd a  h a n d lin g sp ro g ra m m e t 

n o g a  b o r  b e a k ta  d e  k ra v  so m  d e n  in te rn a tio n e lla  v e rk sa m h e te n  p å  d e tta  

o m rå d e  stå lle r.

A rvo  R ytkonen  
Avdelningschef

Bo Goran Eriksson: 
Sektionschef
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Helsingfors den 7 oktober 1974
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Vid F N :s livsmedelskonferens i Rom i novem ber 1974 uttryckte F in
lands delegation sitt fulla stod for det internationella handlingsprogram 
met for vårldens livsmedelstrygghet (W orld Food Security), vilket bl. a. 
forutsatter en nationell lagringspolitik for varje land. Också livsmedels- 
konferensens resolution XV II betonar sam m a målsattning.

M ot denna bakgrund finner utrikesministeriets avdelning for interna- 
tionellt utvecklingssamarbete att det i N ordiska rådet våckta medlems
forslaget om ett intim are nordiskt livsmedelspolitiskt sam arbete samt 
om uppråttandet av ett nordiskt handlingsprogram  for rådet betråffan
de livsmedelsproduktionen, år vart att stodas.

Helsingfors den 30 decem ber 1974

Unto Korhonen  
Tf. avdelningschef

Jord- och skogsbruksministeriet1:

Jordbruket i Finland utovas under naturforhållanden som kan be- 
tecknas rådande på odlingens ytterom råden. H årav foljer forhållandevis 
hoga produktionskostnader. D et oaktat har det finska jordbruket visavi 
de viktigaste lantbruksprodukterna form ått uppnå en produktion som 
i kvantitativt hånseende till och m ed overstiger landets sjålvforsorj- 
ningsnivå. M arknadsforingen av den produktion som overskrider den 
inhemska konsumtionen har åsam kat staten betydande kostnader. D år
for har jordbrukets produktionspolitik pråglats av jåmviktsstråvande 
åtgårder, vilka syftar till en båttre balans mellan produktion och kon
sumtion av livsmedel i hem landet.

Som jordbrukets produktionspolitiska m ålsattning har i vårt land i 
allm ånhet godkånts produktion av en m ot konsumtionen svarande 
mångd sådana lantbruksprodukter, som kan produceras i landet till 
skåliga kostnader. D enna forsorjningsmålsåttning, som baserar sig på 
inhemsk produktion, kom pletteras medels åndamålsenlig och tillråcklig 
lagring av livsmedel. U tvidgandet av produktionsm ålsåttningen till att 
avse åven utlåndsk efterfrågan år i detta nu  svårt a tt uppskatta, emedan 
situationen på livsmedelshandelns om råde i vårlden for tillfållet år 
oklar. De internationella utvecklingsprognoserna for livsmedelsproduk- 
tion och befolkningstillvåxt visar att nåringssituationen fortlopande for- 
såmras. D årfor bor det anses nodvåndigt att fråm ja det forsknings- och 
utvecklingsarbete, som kan bidra till att underlåtta vårldens livsmedels- 
situation. D et år dock skål att noggrant overvåga vilka medel som bor
de anvåndas for att bistå de nåringsfattiga lånderna.

Jordbruket i vårt land har oaktat sin hoga produktionsnivå vissa 
svaga punkter. D et baserar sig till stor del på anvåndande av utlåndsk

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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energi, likaledes har det fortsåttningsvis forekom m it im portbehov av 
proteinfoder. Jord- och skogsbruksministeriet anser att sam arbetet for 
att hoja sjålvforsorjningsnivån på ovannam nda produktionsom råden och 
for att betrygga varuutbytet genom långfristiga avtal borde inta en cen
tral stållning. O kandet av energi- och proteinproduktionen skulle inne
båra att den reella forsorjningskapaciteten hojdes i de nordiska låndem a 
samtidigt som form ågan att bistå det intem ationella livsmedelslåget 
skulle forbåttras.

Vid sidan av den kvantitativa produktionsm ålsåttningen bor i fram - 
tiden fåstas storre avseende an hittills vid kvalitativa stravanden. Genom 
kontinuerligt nordiskt sam arbete kunde mycket vinnas for att gora folk- 
nåringen mångsidigare. Aven stråvanden som skulle syfta till ett båttre 
tillvaratagande av de inhemska produktionsm ojligheterna vore overens- 
ståmmande med internationell målsåttning. D etta skulle forutsåtta utom  
produktionsinriktad forskning, åven sådana åtgårder, vilka underlåttade 
fram for allt m arknadsforingen av rååm nesproduktionens nya produkter.

I nåringsproduktionens kvalitativa m ålsåttning ingår vidare produk- 
ternas renhet, så att månniskan ej genom nåringskedjan tillfors menliga 
åmnen. Nedsm utsningen av m iljon sker ofta u tan  hånsyn till nationella 
grånser. D årfor borde sam arbetet utvecklas med sikte på att skydda 
produktionsm iljon från  nedsmutsning.

Jord- och skogsbruksministeriet forhåller sig positivt till medlem s
forslaget. M inisteriet betonar dock valet av sådana medel, vilka utan 
att avvika från  de nationella produktionsm ålsåttningarna syftar till en 
rikhaltigare och kvalitativt båttre produktion av livsmedel ån forut i de 
nordiska lånderna.

Helsingfors den 7 oktober 1974

H eimo Linna  
Jo rd - och skogsbruksm inister

Holger Mauria  
Foredragande

Handels- och industriministeriet:

H andeln med livsmedel m ellan de nordiska lånderna år ansenlig och 
visar en fortsatt utveckling och tillvåxt. Som exempel kan anforas ne- 
danstående vården for exporten av livsmedel från  F inland till de nor
diska lånderna och im porten dårifrån  till F inland under åren 1963, 1969 
och 1973:
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Livsmedel, drycker och tobak (SITC  0/1)

export
1963

1 000 m k fob im port
1963

1 000 mk cif

1969 1973 1969 1973

Sverige 7 031 54 201 95 860 10013 28 832 59 855
N orge 956 15 116 47 241 8 141 34 411 78 601
D anm ar 186 5 927 11 319 14 442 26 642 75 187
Island 5 533 1 453 9 362 6019 18 072

Av ovanstående statistiksam m andrag fram går, a tt ett effektivare ut- 
nyttjande av de resurser som avses i foreliggande medlemsforslag redan 
håller på att forverkligas. D enna utveckling kan till en del anses vara 
en foljd av avskaffandet av tu llam a for livsmedel inom ram en for 
EFTA-overenskom melsen. I princip beror EFTA -frihandeln inte de 
egentliga overenskommelser, av vilka m an kan nam na det under inne- 
varande år ingångna avtalet m ellan F inland och N orge om handeln med 
jordbruks- och fiskeriprodukter. Å  andra sidan har den integreringsut- 
veckling som forverkligats i V asteuropa i vissa avseenden varit ågnad 
a tt begransa stråvandena till en m era om fattande handel med jordbruks- 
produkter mellan de nordiska lånderna.

Beroende på strukturen hos den finska jordbruksproduktionen over
stiger produktionen av vissa viktiga produkter avsevårt den inhemska 
forbrukningen. U ppråtthållandet av exporten av dessa produkter har 
fo r sin del fororsakat staten mycket stora m arknadsforingsutgifter, och 
m an har varit tvungen att i jordbrukets produktionspolitik ty sig till till- 
fålliga balanseringsåtgårder. D et år uppenbart, a tt man genom långtids- 
avtal mellan de nordiska lånderna i fråga om handeln med jordbruks- 
produkter skulle kunna fråm ja bedrivandet av en fornuftig produk
tionspolitik i Finland.

Samarbetet mellan de nordiska lånderna har visat sig betydelsefullt 
åven vid den verksamhet som syftar till losningen av de globala nårings- 
problemen. F or nårvarande verkar två internationella program  for styr- 
ningen av jordbruksprodukter i form  av livsmedelshjålp till de underut- 
vecklade lånderna, nåmligen Vårldens livsmedelsprogram W FP (W orld 
Food Program m e) och i anslutning till det internationella veteavtalet 
Livsmedelsavtalet FA C  (Food Aid Convention). De nordiska lånderna 
har traditionellt styrt sin hjalp i form  av jordbruksprodukter till de 
underutvecklade lånderna via dessa program . V idare kan m an konsta- 
tera, att de nordiska representanterna i sam arbete har forberett sig for 
FN :s livsmedelskonferens som i novem ber detta år skall hållas i Rom.

Handels- och industrim inisteriet anser medlemsforslaget om ett nor
diskt handlingsprogram for okad livsmedelstillgång vårt att undersokas 
och understodas, i synnerhet till den del det år fråga om att effektivare
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utnyttja resurserna och att undersoka och utveckla en kvalitetsmåssigt 
battre livsmedelsproduktion.

Helsingfors den 15 oktober 1974

Kalervo Hentila 
Avdelningschef

Pdivi Lehtonen  
Foredragande

Maataloustuottajain keskusliitto (Lantbruksproducenternas centralfor
bund) och Svenska lantbruksproducenternas centralforbund:

1) Vad i forslaget styckena ett— fyra anfors angående den globala 
forsåljningssituationen overensståmmer detta med den uppfattning un- 
dertecknade centralorganisationer har.

2) I fråga om det i fem te stycket fram forda forslaget angående en 
nordisk undersokning om sum m an av F N  och andra internationella o r
ganisationers insats kan okas, anser undertecknade att en sådan under
sokning knappast konkret h jålper upp aktiviteten, u tan  att de nordiska 
lånderna i mojligaste utstrackning upptrader sam lat och aktivt i de 
internationella organ det har ar fråga om. På detta satt kan det nor
diska sam arbetet gå ut på a tt vid behov aktivera de internationella 
organens arbete på att kartlagga vårldens samlade resurser och samla 
vårldens nationer till globala losningar.

3) I fråga om i sjatte stycket fram fort forslag om ”en vittgående 
provning hur våra lånder båst skall disponera de resurser som ingår i 
m atproduktionen och som finns i vår region” , kan anforas:

Enligt undertecknade organisationers uppfattning har varje nordiskt 
land en fullt tillfredsstållande uppfattning om sina resurser i livsmedels- 
produktionen, varfor en dylik undersokning forefaller om otiverad att 
upprepas på nordiskt plan. V år åsikt i fråga om livsmedelspolitiken 
(varav lantbruket utgor en central del) i N orden ar a tt de nordiska lån
derna bl. a. med hånsyn till naturliga och ekonomiska betingelser samt 
olika handelspolitiska losningar, bor fora en sjålvståndig livsmedelspo- 
litik, som dock inte utgor ett hinder for nordiskt sam arbete inom livs- 
m edelsforsorjningen t. ex. genom suppleringsexport/im port. Vårldens 
livsmedelssituation ger hårvid en god utgångspunkt for utform ningen av 
de nordiska låndernas livsmedelspolitik.

4) Stycke sju år ett påstående som i dagens låge år riktigt, men m an 
får dock inte glomm a att lantbruksproduktionen i ett flertal nordiska 
lånder år mycket beroende av im portfoder, -handelsgodsel o. a. im- 
portproduktionsm edel. I stycke åtta fram fort forslag om ”avtalt sam
råd om valg av virkm idler” år alltfor vagt form ulerat for att kunna kom 
menteras. Hårvid kan endast hånvisas till ovan anforda synpunkter på
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behovet av en sjålvståndig lantbrukspolitik/livsmedelspolitik. Samrådet 
kan givetvis utbyggas i fråga om idéutbyte.

5) Angående i stycke nio fram forda synpunkter på en undersokning 
for okad handel med m atvaror inom N orden, kan det fram hållas att 
låndernas olika handelspolitiska situation ståller hinder i vågen for en 
likartad losning for samtliga. F rågan bor dårfor losas genom bilaterala 
handelsavtal inom EFTA , såsom redan existerar mellan F inland och 
Norge.

6) I punkt tio fram fort forslag forefaller m otiverat med tanke på att 
odlingsjorden år tåmligen svagt skyddad i t. ex. Finland och Sverige. 
Enligt undertecknade centralorganisationers uppfattning år en tryggad 
dispositionsrått for lantbrukarna over odlingsmarken en forutsåttning 
fo r en stabil utveckling av livsmedelsproduktionen. Skyddet m ot miljo- 
forstoring i m arken och vattnet år likaså angelågen och bor losas på 
internationellt plan såvål som nationellt.

7) U ndertecknade organisationer finner forslaget i punkt tolv om be
hovet av en omlåggning av kosthållet i N orden angelågen åtm instone 
for Finlands del såtillvida att konsum tionen av im portfetter i form  av 
m argarin borde upphora till form ån for inhemsk fettproduktion.

Den okade konsumtionen av industriellt forådlade produkter samt det 
okade utbudet av utlåndska livsmedel forsvårar konsumentens m ojlig
heter att vål ja en nåringsriktig kost. En saklig upplysning och under- 
sokningsverksamhet år hårvid motiverad.

U ndertecknade centralorganisationer m otsåtter sig inte att N ordiska 
ministerrådet utarbetar ett handlingsprogram  i dessa frågor, men forut- 
såtter att detta sker i sam råd med lantbrukarnas intresseorganisationer i 
de nordiska låndem a.

Helsingfors den 10 oktober 1974 

M aataloustuottajain 

keskusliitto 

H eikki Haavisto 

M atti Uusitalo

Finlands industriforbund1:

De i medlemsforslaget nåm nda åtgårderna fo r losande av varldens 
nåringsproblem år i och for sig vårda allt stod. Å andra sidan m å 
konstateras att ett av m ålen for tryggandet av Nordens egen livsmedels- 
produktion år till sina viktigaste delar redan uppnått; N orden år ju  som 
helhet betraktat ett overproduktionsom råde betråffande livsmedel och

1 Y ttra n d e t  o v e rsa tt fr å n  fin sk a .

Svenska lantbruksproducenternas 

centralforbund 

Ola Rosendahl 

Bertel Backs
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från N orden sker också en ra tt betydande export. Okandet av produk
tionen och darm ed exporten i avsikt a tt bringa hjalp till hungerom rå- 
denas befolkning kan naturligtvis i princip accepteras, men frågan an- 
sluter sig så nara till vårt lands lantbrukspolitik med dartill horande 
planer for den odlade jordens disposition, och darigenom  också till hela 
vår samhållspolitik, a tt det inte å r  mojligt att fa tta  definitiv ståndpunkt 
till den inom ram en fo r ett y ttrande om ett allm ånt hållet m edlem sfor
slag. D å man vidare beaktar, att Danm arks lantbrukspolitiska forplik- 
telser noggrant definierats i det avtal som uppgjorts mellan detta land 
och den Ekonom iska Gemenskapen och att de ovriga nordiska lånder- 
nas lantbrukspolitiska riktlinjer utform ats av vederborande lands natio- 
nella forhållanden på basen av en lång historisk utveckling, synes forut- 
såttningar knappast foreligga for fattande av i forslaget nåm nda poli
tiska beslut och for uppgorande av ett konkret nordiskt handlingspro
gram.

Inom  ramen for EFTA -avtalet ar det mojligt att utveckla de nordiska 
låndernas inbordes handel med livsmedel i den utstråckning som ovan 
berorda lantbrukspolitiska synpunkter tillåter. M ot denna bakgrund år 
det svårt att forstå på vad sått de i forslaget nåm nda långsiktiga mat- 
varuavtalen skulle kunna fråm ja utvecklandet av handeln med livs
medel.

Hånvisande till det foregående anser industriforbundet, att forutsått- 
ningarna for uppgorande av ett handlingsprogram  m ed åndam ål att 
efterstråva storsta mojliga livsmedelsproduktion inte år gynnsamma. 
Dårem ot år det allt skål att stoda forsknings- och utvecklingssamarbete 
sårskilt åven med tanke på att utveckla befolkningens m atvanor i sun- 
dare riktning.

Helsingfors den 2 oktober 1974

Finlands industriforbund 

Olli Ikkala

Konsument radet1:

Den allm ånna livsmedelsforsorjningen i vårlden, som forsvårats på 
grund av den fortgående kraftiga befolkningsokningen och de skorde- 
katastrofer som under de senaste åren in tråffat på olika håll i vårlden, 
har skapat ett problem , som m an bor gora allt for att losa. Vid vårlds- 
livsmedelskonferensen i Rom  i novem ber 1974 l'ramholls kraftigt be- 
tydelsen av industrilåndernas egen livsmedelsproduktion och industri- 
låndernas ansvar for okningen av produktionen.

På valet av sjålvforsorjningsgrad inom  den nordiska livsmedelspro- 
duktionen har inverkat de begrånsningar, som det geografiska låget

1 Y llr a n d e t  o v e rsa lt frå n  fin sk a .
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ståller for lantbruksproduktionen. De nordiska lånderna kan genom att 
utveckla sin egen livsmedelsforsorjning positivt inverka på a tt få  livs- 
medlen att racka till inom  det egna om rådet och samtidigt oka sina 
m ojligheter att deltaga i beviljande av livsmedelshjalp speciellt i kata- 
strofsituationer.

De nordiska lånderna skoter sin livsmedelspolitik och som en dartill 
horande del också sin lantbrukspolitik helt sjalvstandigt. På losningar- 
na inverkar de skiftande naturliga forutsåttningarna samt ekonomiska 
och nationella forhållandena. Trots detta år det nodvåndigt a tt kartlågga 
de resurser som påverkar sjålvforsorjningen inom  lantbruket och fisket. 
Speciellt viktigt år det att utreda, i vilken utstråckning lantbruket i ett
vart land bygger på inhem ska och å andra sidan på från  utlandet im- 
porterade produktionsinsatser.

De produktionspolitiska m ålsåttningarna skapar vissa begrånsningar 
i de enskilda nordiska låndernas egna handelsintressen. Trots detta år 
det befogat att u treda m ojligheterna att oka det nordiska sam arbetet 
inom livsmedelshandeln.

Nåringspolitiken som helhet kråver tillåggsundersokningar. Osunda 
m atvanor kan anses utgora orsaken till vissa sjukdom ar som nåra nog 
kan karakteriseras som folksjukdom ar. En undersokning av folkets m at
vanor och en riktig nåringsinform ation eller skapandet av en målinrik- 
tad nåringspolitik påverkar också livsmedelsforsorjningen och -produk
tionen. Produktionen av rena och till sitt nåringsinnehåll hålsosam ma 
livsmedel ansluter nåra till låndernas sjålvståndiga nåringsforsorjning.

En nordisk undersokning av livsmedelsproduktionsproblemen kan 
också hjålpa FN  och andra internationella organisationer vid kartlåg- 
gandet av tillgångarna i vårlden och dessas anvåndning.

K onsum entrådet anser den planerade undersokningen av en okning 
av utbudet på livsmedel vara m otiverad och forordar densam m a samt 
foreslår att ovannåm nda om ståndigheter tas i beaktande vid genomfo- 
randet av arbetet.

Helsingfors den 18 decem ber 1974

K onsum entrådet

Jermu Laine 
O rdforande

Eeva Lyyra  
T.f. sekteterare



A 430/e: Bilaga 1 385

N o r g e

Fiskeridepartementet:

Vedlagt oversendes gjenpart av Fiskeridirektørens brev av 22. novem 
ber 1974 (se nedan). Av konkrete felter hvor nordisk samarbeid og ini
tiativ kan bidra til en bedre utnyttelse av fiskeressursene nevner Fiskeri- 
direktøren:

1. Fiskeprotein i næringsmiddelindustri, på basis av råstoffer som nå 
går til sild- og fiskemel.

2. Fiskeoljer som m atfett (Produkttilpasning).
3. Produktutvikling fra  utnyttede eller dårlig utnyttede råstoffer til

passet kravene i det enkelte land (spesielt farseprodukter).
F iskeridepartem entet viser til dette, og har intet ytterligere å be- 

merke.

Oslo, 6. desember 1974
Etter fullmakt 
J. H. Bertnes

Arne Grut

Departementet for handel og skipsfart:

H andelsdepartem entet vil kunne støtte forslaget om en utredning 
om mulighetene for et nærmere nordisk samarbeid om m atvareforsy- 
ningene, herunder et utvidet sam arbeid om forskning og videreutvikling, 
og felles innsats for et sunnere kosthold. En slik utredning vil være et 
nyttig bidrag i arbeidet for å styrke nordisk økonomisk samarbeid.

En naturlig forutsetning for en eventuell sam ordnet nordisk politikk 
på dette om rådet må være at det ikke settes i verk tiltak som hindrer 
økt m atvarehandel med tredjeland. D et bør videre være en fo ru t
setning at økt nordisk selvberging ikke bare reduserer virkningene av 
store prisfluktuasjoner på verdensm arkedet, men også bidrar til å holde 
matvareprisene på et rimelig nivå.

Sam arbeidet bør også kunne gi grunnlag for en m er aktiv innsats fra 
de nordiske land til løsning av globale problem er som kartlegging av 
verdens m atvareressurser og en riktigere disponering av disse. I denne 
forbindelse vil en tilrå at en under utredningen tar hensyn til den 
strategien som ventes vedtatt på Verdens M atvarekonferanse kommende 
måned til løsning av verdens m atvareproblem er.

Oslo, 23. oktober 1974

F or Handelsm inisteren 

Per Glad
Asbjørn Sveen

13—750230. Nordiska rådet. Supplementband
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På bakgrunn av matforsyningssituasjonen i verden i dag og den sann- 
synlige fram tidige situasjon, m ener Landbruksdepartem entet det vil 
være riktig å arbeide fo r en best mulig utnyttelse av ressursene i m at
vareforsyningen. Spesielt m å det legges vekt på å utnytte de begrensede 
naturressurser best mulig. D epartem entet vil også gå inn fo r et nordisk 
samarbeid på dette området.

D e disponible naturressurser fordeler seg ulikt på de nordiske land, 
og et nordisk handlingsprogram  som bygger på en best mulig samlet 
utnyttelse av naturressursene vil sannsynligvis være til gj ensidig fordel 
og sikre nordens matforsyning.

En slik politikk m å kombineres m ed en hensiktsmessig og aktiv er- 
næringspolitikk som samsvarer m ed forsyningspolitikken. E n m å til- 
strebe en best mulig tilpasning mellom produksjonsm ulighetene og kost
holdet. Ved å gjennom føre en slik politikk, vil sannsynligvis de nordiske 
land best kunne bidra til å  løse de globale problem er.

M ange av disse spørsmålene trenger en nærm ere utredning og forsk
ning. P å dette om rådet er det naturlig og riktig m ed et u tstrakt nordisk 
samarbeid. D et er grunn til å  peke på at det er etablert flere nordiske 
institusjoner og organisasjoner på dette om rådet, og at dette arbeidet 
i størst mulig utstrekning bør legges til de allerede etablerte organer.

En har innhentet uttalelse fra  Handelsdepartem entet, M iljøverndepar
tementet, Statens ernæringsråd, Norges landbrukshøgskole, N orges land- 
bruksvitenskapelige forskningsråd og Norges bondelag.

Disse uttalelsene følger som vedlegg. Y tterligere uttalelser vil bli 
ettersendt.

Oslo, 6. novem ber 1974

E tter fullm akt 

John Ringen
Erling M ykland

Miljøverndepartementet:

M iljøverndepartem entet vil støtte det foreliggende medlemsforslag i 
Nordisk R åd m ed sikte på å få u tarbeidet et nordisk handlingsprogram  
fo r økt matvareforsyning, bedre ressursutnyttelse og sunnere kosthold.

M iløvem departem entet vil for ordens skyld tilføye at forslag om vern 
av natu r kan m edføre restriksjoner på dyrket eller dyrkbar m ark. Slike
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restriksjoner forhindrer im idlertid ikke en om disponering i frem tiden, 
hvis ressurssituasjonen eventuelt skulle gjøre det nødvendig.

Oslo, 22. oktober 1974

E tter fullm akt 

Erik L ykke
0 .  Torp

Utenriksdepartementet:

—  ■—• —  sendes vedlagt kopi av skriv av 19. desember 1974 fra  D i
rektoratet for utviklingshjelp, hvortil vises (se nedan).

U tenriksdepartem entet er fo r sitt vedkom m ende enig i uttalelsen i den 
utstrekning som økt nordisk samhandel fører til ressursutnyttelse som 
eller ikke ville ha funnet sted.

Oslo, 3. januar 1975

E tter fullmakt:

Aage Bothner
Ole Peter Kolby

Direktoratet for utviklingshjelp:

D irektoratets rådgivende fagutvalg for ernæring behandlet saken på 
sitt møte 13. desember. U tvalget så positivt på forslaget. En mente 
det var i tråd med de hovedsynspunkter som kom fram  under Verdens 
M atvarekonferense i Rom a f. m. og med hovedtankene i det nordiske 
resolusjonsforslaget om ernæring.1 Økt nordisk samhandel og selvforsy
ning med m atvarer ville etter utvalgets mening ha positive virkninger for 
utviklingslandene, i det de nordiske land derm ed —  om enn i beskjeden 
grad —  vil bidra til å lette presset på verdens totale m atressurser og 
derm ed på matvareprisene.

Utvalget legger også vekt på den betydning økt og sam ordnet nordisk 
forskning om ernæring, produktutvikling og forurensning vil kunne ha 
for utviklingslandene.

Oslo, 19. desember 1974

Paal Bog 

Avdelingsdirektør

Fiskeridirektoratet:

------- —  vedlegger fotokopi av skriv av 18. f. m. fra  Fiskeridirekto
ratets havforskningsinstitutt {se nedan).

1 Har e] tryckt.
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Fiskeridirektøren er enig m ed Havforskningsinstituttet i a t det er 
viktig at det nordiske sam arbeid om forskning av forurensningens virk
ning på fiskeressursene blir styrket gjennom det internasjonale R åd for 
Havforskning (ICES).

Bergen, 2. januar 1975

F or direktøren 

Sigm. Skilbrei
T. Lilleheil

Fiskeridirektøren:

—- - o g  skal m eddele at saken har vært forelagt nedennevnte
institusjoner m. v. som har gitt uttalelser som vedlagte skriv viser:

1. Skriv av 14. f.m. fra  Fiskeridirektoratets kjemisk-tekniske forsk
ningsinstitutt, her.

2. Skriv av 15 f.m. fra  V itam inlaboratoriet, her.
3. Skriv av 18 f.m. fra  Nor-sildmel, her.
4. Skriv av 29. f.m. fra  Sildolje- og Sildemelindustriens Forsknings

institutt, her.

Som kjent eksporterer N orge ca. 90 % av sin fiskeproduksjon, mens 
10 % nyttes på det innenlandske m arked. Ca. 70 % av det oppfiskede 
kvantum  nyttes til oppmaling til olje og mel. D en vesentligste del av 
melet anvendes til dyrefor, mens oljen i det alt vesentlige brukes til 
m argarinproduksjon. I de senere år er en også kom m et i gang m ed en 
viss produksjon av mel til menneskeføde (fiskeproteinkonsentrat).

Dessuten blir det, bl. a. fra  norsk side, drevet et intenst forsknings- 
arbeid for å utvikle et m er høyverdig fiskeprotein til menneskeføde. En 
viser for øvrig til de redegjørelser som er gitt i vedlagte uttalelser om 
utvikling og anvendelse av fiskeproteinkonsentrat til hum ant bruk.

Av konkrete felter hvor nordisk samarbeid og initiativ kan bidra til en 
bedre utnyttelse av fiskeressursene, kan bl. a. nevnes:

1. Fiskeprotein i næringsmiddelindustri, på basis av råstoffer som nå 
går til sild- og fiskemel.

2. Fiskeoljer som m atfett. (Produkttilpasning).
3. Produktutvikling fra  unyttede eller dårlig utnyttede råstoffer til

passet kravene i det enkelte land (spesielt farseprodukter).

Bergen, 22. novem ber 1974

K nu t Vartdal
Sigm. Skilbrei
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Fiskeridirektoratets havforskningsinstitutt:

Vi har merket oss forslaget til Nordisk Råd og avsnittet hvor forsk
ning om forurensnings virkning for fiskeressursene er nevnt. D et er 
kanskje ønskelig med en presisering av styrkingen av et slikt sam ar
beid og da gjennom  ICES (Det internasjonale Råd for Havforskning) 
som allerede er engasjert i slik problem atikk.

Bergen, 18. desember 1974

Gunnar Sætersdal
Lars Føyn

Fiskeridirektoratets kjemisk-tekniske forskningsinstitutt:

Av konkrete felter for sam arbeid mellom nordiske land når det 
gjelder å nytte fiskeressursene bedre skal kort nevnes:

a) fiskeprotein i næringsmiddelindustri, på basis av råstoffer som nå 
går til fiskemel (f. eks. A stra —  Hetland).

b) fiskeoljer som m atfett i N orden (produkttilpassing).
c) produktutvikling fra  unyttete, eller dårlig utnyttete råstoffer til

passet de forskjellige krav i N orden (spesielt farseprodukter).

Bergen, 14. oktober 1974

Hilm ar Jacobsen

Forbrukerrådet:

Forbrukerrådet har vurdert det fram lagte forslag om et sam arbeid om 
m atforsyningen i N orden ved bedre utnyttelse av de m atproduserende 
ressurser og en endring i ernæringspolitikken. R ådet ser positivt på fo r
slaget og legger særlig vekt på at den internasjonale matvaresituasjon 
nødvendiggjør en bedre utnyttelse av ressursene. Også hensynet til for- 
syningssituasjonen i N orden peker i retning av behovet for en økt selv
forsyning.

Rådet er videre enig i forslaget om en samordning og intensivering 
av opplysningsarbeidet i ernæringspolitikken. En vil i denne sam m en
heng peke på at subsidiepolitikken ikke i tilstrekkelig grad synes å ta 
hensyn til de ernæringsmessige målsettinger. E tte r Forbrukerrådets syn 
bør m atproduksjonen og de støtte-tiltak en finner nødvendig i denne 
forbindelse, så langt det er mulig gå inn som ledd i ernæringspolitikken.

For forbrukerrådet

for Bjørn Gulbrandsen 
D irek tø r

Sigm und Kaarbi
Øivind Fegth Knutsen  

Avdelingsleder
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D et forslag som er satt fram , peker på viktige, m en samtidig vanske
lige problem er. Vi oppfatter forslaget slik at en ønsker

—  størst mulig m atforsyning ved en bedre ressursutnyttelse
—  felles innsats fo r et sunnere kosthold og
—  et utvidet sam arbeide om forskning og videreutvikling innenfor de 

om råder som m åtte være nødvendige for å bedre m atforsyning og 
kosthold.

I betraktning av at det problem om råde som er ta tt opp er så om 
fattende, finner Norges landbrukshøgskole det ikke hensiktsmessig å 
prøve å gi seg inn på m er konkrete forslag av innholdet i et slikt hand
lingsprogram. I første omgang må en finne fram  til hvordan en skal 
arbeide for å få laget et handlingsprogram.

D et naturlige utgångspunkt synes å være et nordisk utvalg som får i 
oppdrag å lage et nordisk handlingsprogram . D ette utvalget m å ha 
nasjonale underutvalg som kan arbeide innenfor de enkelte land for å  
fremskaffe nødvendige data, foreta de utredninger som er nødvendige 
o . 1.

D et faller naturlig å tenke seg at arbeidet vil kunne deles inn i føl
gende om råder:

1. Analyse av situasjonen
2. Syntese —  grunnlag for et handlingsprogram
3. Utarbeidelse av et handlingsprogram
4. Forskningen

Arbeidet innen de enkelte om rådene vil h a  noe forskjellig karakter. 
Analysen og syntesen krever for en stor del rent faglige utredninger. 
D et dreier seg her om spørsmål vedrørende

—  dyre- og planteproduksjon
—  kosthold
—  landbruks- og fiskeriøkonomi.

N år en kom m er over til utarbeidelse av handlingsprogram, blir det 
spørsmål om avveiningen. Politiske vurderinger kom m er sterkere inn i 
bildet.

Hvilke aktuelle og viktige forskningsoppgaver som bør tas opp og hva 
som bør klarlegges gjennom m er forskning, vil frem kom m e som et 
resultat av arbeidet m ed analysen og syntesen. H er vil det avdekkes 
hvor våre kunnskaper er særlig svake, og hvor derfor noe bør gjøres.

D et er alltid et stort stridsspørsmål i hvilken grad en kan (og bør) 
holde forskning og politikk adskilt. I dette tilfelle vil det neppe være 
hensiktsmessig å dele arbeidet, slik a t de faglige utredninger ble fore- 
ta tt av forskere, mens det politiske innslag ble sterkere når en kom m er 
over til selve handlingsprogrammene. En m å regne med å ha et nasjonalt
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utvalg (med evt. underutvalg) til å  gjøre arbeidet. M. h. t. sammenset- 
n ingen av et nasjonalt utvalg, bør m edlem m ene dekke husdyr-, fiske- 
og planteproduksjon, kosthold, landbruks- og fiskeriøkonomi.

Vi vil ikke unnlate å peke på at N ordiske Jordbruksforskeres Forening 
(N JF) i mange å r  h a r arbeidet m ed problem er av betydning for mat- 
produksjon, ressursutnyttelse o. 1. D enne foreningen har også b idratt 
til et godt nordisk sam arbeid innen landbruksforskningen. D et synes 
naturlig at et evt. frem støt i denne saken bør skje i næ rt sam arbeid med 
N JF , og eventuelle tilsvarende foreninger innen kostholds- og fiskeri
forskning.

Ås, 23. august 1974

Lars Strand

Statens ernæringsråd:

V årt utvalg fo r ernæring h ar behandlet medlem sforslaget og gir både 
det og den foreslåtte rekom m andasjon full støtte.

U t valget u ttalte fo r øvrig at det allerede er etablert sam arbeid i N or
den på flere om råder som har betydning fo r m atforsyning, kosthold 
og ernæring, f. eks. Nordisk m etodikkkom ité fo r levnedsmidler, Levneds
middeltoksikologisk utvalg, N ordisk embedsm annsutvalg for nærings
middellovgivning, N ordisk kontaktorgan fo r jordbruksforskning, N o r
disk husholdshøgskole (Ernæringslinjen), om  norm er fo r næringstilførsel 
og om dietetikerutdannelse. E n  del av dette sam arbeid er selvbestaltet.

U tvalget m ente at det ville være en fordel om dette samarbeidet 
kunne få  status under N ordisk Råd.

Oslo, 25. septem ber 1974

F or Statens ernæringsråd

Arne Løchen

Norges landbruksvitenskapelige forskningsråd:

F ra et ressursmessig synspunkt vil det være mye å vinne ved et nordisk 
samarbeid om m atvareproduksjonen. Som om talt i medlem sforslaget fo r
deler de disponible naturressurser seg ulikt på de nordiske land. E t 
nordisk handlingsprogram  som bygger på en mest mulig samlet ut- 
nyttelse av naturressursene kom binert m ed en hensiktsmessig ernærings- 
politikk, vil både på kort og lengre sikt kunne trygge N ordens egen 
m atproduksjon. Samtidig vil det være et verdifullt bidrag til løsningen 
av de globale ernæringsproblemer.

Selv om naturressursene setter grensene for m atproduksjonen, vil sam-
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mensetningen av kostholdet innvirke sterkt på hvor effektivt vi kan 
utnytte naturgrunnlaget. Forskningsrådet finner derfor grunn til å un- 
derstreke behovet for å tilstrebe en best mulig tilpasning mellom pro- 
duksjonsmulighetene og kostholdet. D et m å m ed andre ord utform es 
en aktiv ernæringspolitikk som samsvarer med landbrukspolitikken.

Som bekjent er fotosyntesen grunnlaget for produksjon av både 
protein og energi. E t handlingsprogram  fo r økt m atvareproduksjon 
bør imidlertid ta sikte på et mest mulig formålstjenlig forhold mellom 
produksjon av protein og energi, basert på naturgrunnlaget i den region 
som handlingsprogram m et skal dekke. Samtidig m å m an vurdere hen- 
siktsmessigheten og ønskeligheten av å foredle en større eller m indre del 
av plantene gjennom husdyr.

M an skal imidlertid være klar over at nasjonale ulikheter m å føre til 
tilsvarende produksjons- og forskningsprogram m er i tillegg til et even
tuelt nordisk handlingsprogram. F o r å opprettholde besettingen i di
striktene og utnytte naturressursene på en hensiktsmessig måte, er det 
nødvendig med et godt utviklet landbruk i de samme om råder. D et er 
grunn til å understreke at vi har forholdsvis store produksjonsressurser i 
norsk utm ark som ennå ikke er utnyttet på en effektiv måte. Ved siden 
av arbeidsdeling og koordinering på nordisk basis er det nødvendig med 
en sterk nasjonal innsats, ikke minst innen forskningen.

I denne forbindelse er det grunn til å peke på det forhold at store 
deler av jordbruksarealet i N orge egner seg særlig for grasproduksjon. 
Grasavlingene m å imidlertid foredies gjennom husdyrene, og det krever 
et visst tilskudd av kraftfor. I andre nordiske land ligger forholdene 
bedre til rette for kornproduksjon, og en supplerende im port av korn fra 
disse landene for å nytte våre grasavlinger, vil to talt sett gi en god 
ressursutnytting og høyverdig mat.

Både når det gjelder forbruk av energi og beredskapsmessige hensyn 
vil et utstrakt nordisk samarbeid være fordelaktig. Transporten vil i stor 
grad kunne foregå over forholdsvis korte avstander til lands og vil være 
adskillig m er energisparende enn den oversjøiske transport vi i så stor 
grad har i dag.

M ange spørsmål i forbindelse med en felles landbruks- og ernærings
politikk i N orden må belyses eller løses gjennom utredning og forsk
ning. D et ville være rimelig at slike utrednings- og forskningsoppgaver 
også i størst mulig utstrekning tas opp på nordisk basis. Forskningsrådet 
vil i den forbindelse vise til at man allerede har godt utbygde sam
arbejdsorganer for landbruksforskning i Norden.

Et organisert samarbeid innen jordbruksforskningen startet allerede i 
1918, da N ordiske jordbruksforskeres forening ble etablert. Foreningen 
er den eldste i sitt slag i N orden og var opprinnelig et kontaktorgan. 
E tter hvert har den utviklet seg til å bli et viktig utrednings- og plan- 
leggingsorgan for fellesnordiske forskningsprosjekter innen jordbruket.
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Også innen skogbruk og veterinærmedisin er det tilsvarende nordiske 
organer, selv om disse foreløpig i m indre grad har deltatt i planlegging 
av fellesnordiske prosjekter.

I 1965 ble det opprettet et organ som dekker alle om råder innen 
landbruksforskningen, N ordisk kontaktorgan for jordbruksforskning 
(NKJ). D ette er et fellesorgan for de nasjonale topporganer for land
bruksforskningen i de nordiske land. N K J fungerer som et eksekutiv
organ som skaffer m idler til fellesnordiske forskningsprosjekter og er an 
svarlig for gjennomføringen og oppfølgingen av disse.

Organisatorisk har m an et handlingskraftig apparat som det vil være 
fordelaktig å nytte i forbindelse med m ange av de oppgaver som et 
eventuelt handlingsprogram  for økt m atvareproduksjon vil medføre. 
D et er dessuten grunn til å understreke at i styrene fo r disse organer 
er det personer med stor innsikt og som også vil være sentrale i fo r
bindelse med å utvikle nevnte handlingsprogram.

Oslo, 23. septem ber 1974

F or Norges landbruksvitenskapelige forskningsråd

Ottar Jam t
M agne Stubsjøen

Norges bondelag:

—• —- •— Norges bondelag vil støtte alle tiltak fo r økt m atvarepro
duksjon i N orden for å sikre en relevant dekning av matvarebehovet 
for de nordiske land i frem tiden. Særlig for N orge vil et slikt program  
ha stor betydning med den dekning av m atvarebehovet som vi har, og 
likeså anser Bondelaget det for riktig at nødvendig suppleringsimport 
kan avtalefestes med de øvrige nordiske land.

E t program  for økt m atvareproduksjon i N orden m å underlegges 
de respektive lands nasjonale m ålsettinger for jordbruksproduksjon, 
og sam arbeidet mellom de nordiske land m å baseres på supplerings
im port av m atvareprodukter i den grad det er nødvendig. E t system 
med suppleringsimport mellom de nordiske land anser vi for et viktigt 
bidrag både til N ordens m atvareforsyning på sikt og et bidrag i den 
globale matvaresituasjon.

Vi vil peke på at et høyt prioritert element i denne sammenheng, 
er å sikre produksjons-ressursene i form  av et sterkest mulig vern av 
dyrkede og dyrkbare arealer, og vi tro r dette vernet blir sterkere hvis vi 
får en samlet nordisk aksjon for dette, selvom vi m å erkjenne at forhol
dene er høyst forskjellige innen Norden.

På det nordiske plan har N ordens bondeorganisationers centralråd, 
som ble etablert i 1930-årene, vært et forum  for drøftelse av felles nor
diske landbruksproblem er de nordiske bondeorganisasjoner imellom.
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Både i arbeidsgrupper, de årlige generalforsam linger og presidiem øter 
blir felles problem er angående landbruksproduksjonen drøftet.

Også ved årets generalforsamling ble tem aet om  internasjonal land- 
bruks- og m atvarehandel drøftet, og det ble understreket a t de nor
diske land h ar ansvar m ed hensyn til å sikre nødvendige forsyninger, 
bl. a. gjennom opprettholdelse av de nordiske lands produksjons- 
potensial.

Norges bondelag er interessert i å  være m ed og drøfte konkrete 
tiltak for økt m atvareproduksjon hvis dette skulle bli aktuelt.

Oslo, 24. oktober 1974

Paul M . Dalberg
Edvard Grimstad

Norges industriforbund har i skrivelse den 14 augusti 1974 forklarat 
sig icke ha fo r  avsikt att uttala sig i anledning av medlemsforslaget.

Norges husm orforbund hånvisar i skrivelse den 14 oktober 1974 till 
yttrande av den 14 oktober 1974 från N ordens husm orforbund (se ovan).

Landbrukets sentralforbund:

Vi er enig m ed forslagsstillerne i a t den internasjonale m atvaresitua- 
sjon og siste års energikrise har aktualisert de langsiktige globale fo r
syningsproblemer. D et er derfor grunn til innen ram m en av det nor
diske samarbeid å  vurdere muligheten av i fellesskap å styrke forsy- 
ningspotensialet i de nordiske land og derved samtidig yte et bidrag til 
styrking av den globale matforsyning.

D et m å imidlertid være grunn til å foreta en omhyggelig vurdering 
for å klarlegge hvilke om råder som gir mulighet fo r positiv virkning av 
et spesielt nordisk samarbeid for å nytte de enkelte lands produksjons- 
ressurser.

Vi vil i denne uttalelse begrense oss til spørsmål som angår jo rdbru 
kets matproduksjon. D et kan her være tale om nordisk samarbeid på 
en rekke om råder som forskning, undervisning og veiledning, jordbruks- 
politiske og emæringspolitiske tiltak osv. Vi er imidlertid tilbøyelig til 
å anta at det ikke er særlig meget å oppnå på slike om råder. Delvis er 
det alt utviklet et næ rt nordisk sam arbeid og delvis er det tale om 
nasjonale politiske problem er som ikke ligger særlig godt til rette for 
nordisk samordning.

Utnyttelsen av produksjonsressursene er avhengig av at produksjonen
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kan gi en rimelig lønnsomhet, hvilket sannsynligvis forutsetter en stabil 
avsetning til regningssvarende priser. D et kan være grunn til å vurdere 
om et nærm ere nordisk samarbeid kan bidra til sikrere m arkedsforhold 
for jordbruksvarene.

Da D anm ark er medlem av EF, an tar vi at dette land vil falle uten- 
for den mulige ram m e for et markedsmessig samarbeid. Men det vil 
også for de øvrige nordiske land være meget begrensede om råder hvor 
et slikt samarbeid kan bidra til en bedre utnytting av produksjonsres- 
sursene. De nordiske land er også uten D anm ark et overskuddsom råde 
for de jordbruksvarene som produseres i et kjølig tem perert klima. Alle 
nordiske land er selvforsynte med animalske produkter og har sam m en
lagt ikke ubetydelige eksportoverskudd selv om den danske produksjon 
ikke regnes med. Behov for suppleringsimport av m indre kvanta kan 
forekomme. Jordbrukets salgsorganisasjoner for husdyrprodukter som 
er godt utbygget i alle nordiske land, har imidlertid et intim t samarbeid, 
og den samhandel det er markedsmessig behov for, blir gjennom ført 
enkelt og effektivt.

Det er således ingen grunn til å anta at en utredning om nordisk 
markedssam arbeid for animalske produkter vil føre til positive resul
tater. Anderledes kan det stille seg fo r vegetabilske produkter, særlig 
korn.

Finland og Sverige har overskudd av korn, mens Island og Norge har 
relativt store importbehov. Island har som kjent ingen korndyrking, og 
Norge im porterer ca. halvparten av sitt totale kornbehov og praktisk 
talt alt brødkorn. N orsk hvetedyrking synes nå å øke, men det vil like- 
vel være behov for en betydelig hveteim port som det kan være aktuelt 
å dekke i større eller m indre om fang fra andre nordiske land.

Norge har også en betydelig im port av forkorn, men forkornproduk- 
sjonen i de nordiske land består av bygg og havre, og det kan for Norge 
være hensiktsmessig å supplere egen forkornproduksjon med im port av 
forstoffer som ikke kan produseres i N orden. Sannsynligvis vil dog også 
en del av forkornim porten uten vesentlige ulem per kunne tas fra andre 
nordiske land.

Form ålet m ed et utvidet samarbeid m å være å bidra til økt utnytting 
av produksjonsressursene og samtidig gi en bedre sikring av forsy
ningene. Vi m ener at det innen jordbruket er for korn, og praktisk talt 
bare for korn, at et nordisk samarbeid kan ha vesentlig markedsmessig 
betydning.

Forutsetningen må være at det inngås bindende avtaler om leveranser 
og at det gis sikkerhet for oppfylling av avtalene. D a værforholdene i 
N orden enkelte år kan være slik at det oppstår uakseptable kvalitets- 
skader på kornet, vil sannsynligvis et lagringsprogram  være en betingel
se. Avtaleprisene må forutsettes å bli høyere enn norm al verdensmar- 
kedspris. Vi vil anta at svensk produsentpris vil være et naturlig grunn
lag for prisfastsettingen.
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M edlemsforslaget reiser også en rekke andre spørsmål som angår 
landbruket som forskning, jordvern m. v. På mange om råder kan de 
nordiske land utvilsomt lære av hverandre, m en med den nære kontakt 
det er mellom nordiske fagfolk på de forskelligste om råder, tviler vi på 
a t felles utredninger og handlingsprogram  vil være hensiktsmessige hvor 
det ikke kan påvises konkrete oppgaver som kan løses m er effektivt ved 
samarbeid mellom to eller flere nordiske land.

Oslo, 8. oktober 1974

Landbrukets sentralforbund 

Hans Borgen
Olav Borgan

Norges fiskarlags arbeidsutvalg har i skrivelse den 23 augusti 1974 
forklarat sig icke ha något att anfora i anledning av medlemsforslaget.

Landsforeningen for kosthold og helse:

D et er liten tvil om at em net har stor aktualitet og dersom et forslag 
som dette kan påvirke den offentlige ernæringspolitikk ville allerede en 
del være oppnådd.

E tter Landsforeningens syn er det behov for en intensivering av den 
elementære kostholdsopplysning. D et bor især legges vekt på hva de 
forskjellige matvaregruppene betyr ernæringsmessig og okonomisk og 
på konkrete råd om oppbygging av måltider. D en situasjon vi nå står 
overfor, med usikre forsyningsforhold og fare fo r generell knapphet på 
ressurser, må fore til en om vurdering av kostholdsopplysningen med 
storre vekt på m atvarer som korn og poteter, noe som også har ernæ- 
ringsmessige fordeler, idet det bl. a. vil fore til lavere fettinnhold i kos
ten. Også andre omlegginger av kostholdet, f. eks. heving av utmalings- 
graden for hvetemel og m er u tstrakt bruk av bygg og havre, kan bli 
aktuelle.

En må regne med at slike endringer, som går på tvers av den utvik- 
ling vårt kosthold har hatt siden århundreskiftet, kan mote motforestil- 
linger. D et er nodvendig at publikum  blir m entalt forberedt gjennom 
saklig opplysningsvirksomhet der ressurspolitikken trekkes inn.

I denne forbindelse vil det utvilsomt være nyttig om det kan etableres 
et m er ordnet og systematisk samarbeid mellom de nordiske land, slik 
at man kan komme overens om de generelle retningslinjer for opplys- 
ningsvirksomheten.

Organisering og planlegging av spesielle tiltak, utarbeidelse av opplys- 
ningsmateriale m. v., m å nodvendigvis foregå på nasjonal basis og til- 
lempes etter kostvaner og andre forhold i de enkelte land.
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De forsyningsmessige og ressursmessige problem er vi står overfor vil 
fore med seg okt behov for forskning bl. a. innen om rådene matvare- 
produksjon, matvareteknologi og kosthold.

Også på disse om råder vil et mer systematisk nordisk samarbeid være 
gunstig.

Oslo i septem ber 1974

Fredrik Chr. Gran 
Styrets formann

Eva H om b  
Faglig leder

Vitaminlaboratoriet:

M edlemsforslaget retter innledningsvis oppmerksom heten m ot m at
vareforsyningens globale problem er, men stiller disse i relasjon til 
nordisk m atvareproduksjon og derm ed direkte til primærnæringens 
framtidige status. Forslagsstillerne ber således om ”at det blir foretatt 
en vidtgående prøvning av hvordan våre land best skal disponere de 
ressurser som inngår i m atvareproduksjonen og som finnes i vår region.” 
Forslagsstillerne påpeker at de ressurser som er stillet til vår disposisjon 
er ujevnt fordelt, og det er da nærliggende å anta at fiskeriressurserne 
ansees prim ære for Norge. U ten å ta  standpunkt til hvor koordinerende 
innsats faller naturlig, kan følgende punkter understrekes.

Ønske om en bedre direkte utnyttelse av fisk til menneskeføde er 
primært. Det er i denne forbindelse viktig at en basert på vurdering av 
ressurstilgangene, ikke minst utnyttelse av hittil ikke almindelig anvendte 
arter, gjennom fører mest mulig om fattende undersøkelser over deres 
næringsverdi så vel som deres egenskaper som råvarer for videre for- 
edling. De næringsmessige undersøkelser bør gi en mest mulig detaljert 
opplysning om innholdet av næringsstoffer for å muliggjøre en rasjo- 
nell vurdering av deres plass i den totale ernæring. F or mulig anvendel
se til videreforedling er det av den største betydning å kjenne råvarenes 
fysikalskkjemiske egenskaper, for eks. fiskeproteinenes struktur for de 
enkelte arter.

Forslagsstillerne understreker betydningen av en koordinert innsats 
m ot økende forurensning. I relasjon til en best mulig utnyttelse av 
fiskeriernes ressurser i ernæringen er det i denne forbindelse av stor be
tydning å kartlegge og jevnt kontrollere så vel sporelementer som orga
niske forurensninger (bl. a. pestisider og PCB) i konsumfisk og fiske
produkter.

I forbindelse med en optim al utnyttelse av de ernæringsmessige res
surser fiskeriene representerer er det viktig å ha for øye at en står 
overfor en betydelig variasjon i råstoff, ikke bare representert med for
skjellige arter, men råstoff fra samme arter med betydelige sesong-
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variasjoner. D ette har fø rt til en differensiert og til dels meget arbeids- 
krevende industri. E n finner det viktig å fram heve at en utnyttelse av 
fiskeriernes ressurser både nasjonalt og globalt som viktige proteinnæ
ringsmidler, stiller krav til a t denne industri er intakt, og helst kan ut- 
bygges. D et synes som den senere tids utvikling på pris- og arbeids- 
m arked arbeider m ot en riktig utvikling på dette område. Problem et 
kan ende som prim ært et politisk spørsmål, m en det tør understrekes 
a t uten et sterkt og levedyktig produksjonsapparat knyttet til prim æ r
næringen, kan den ikke øke ressursutnyttelsen, enn si muliggjøre bidrag 
fra norske ressurser til en løsning av ernæringsproblem er i et mere glo
balt perspektiv.

Bergen, 15. oktober 1974

O laf R. Brækkan  

Sildolje- og sildemelindustriens forskningsinstitutt:

V i går u t fra  a t det arbeid som Norsildmel og SSF har u tført i de 
senere år m ed henblikk på å utvikle og m arkedsføre et fiskeprotein- 
konsentrat til menneskeføde er så k jent a t det er unødvendig å gå næ r
m ere inn på dette. K ort sam m enfattet kan en si at det foreligger posi
tive uttalelser fra  ca. 20 land. I Bangladesh har produktet vært i daglig 
bruk i flere år i forbindelse med nødhjelp-prosjekter. I andre land søkes 
produktet m arkedsført på vanlig måte.

P å grunnlag av de erfaringer som foreligger m å en kunne konklu
dere med at det nå er teknisk mulig å utnytte industrifisk til fremstilling 
av fiskeproteinkonsentrat til menneskeføde, og videre at den produkt
type en er kom m et frem  til synes å passe godt inn i kostholdet i en lang 
rekke land hvor det er proteinunderskudd. F o r nærm ere å  belyse er- 
næringsmessige og markedsmessige sider ved bruk av dette produkt, vil 
FAO i 1975 gjennomføre bredt anlagte undersøkelser i fem land i Afrika 
og Asia. Prosjektet gjennomføres m ed økonomisk støtte fra  N ORAD.

D et som nå h indrer en videre utvikling m ot utnyttelse av industrifisk 
til menneskeføde er manglende kjøpekraft i de om råder hvor det hersker 
underskudd på protein og som m å anses som potensielle m arkeder. Til 
tross for a t det i følge FA O  er om kring 500 millioner mennesker som 
lever i perm anent sult, er F N ’s organer lite engasjert i direkte nødhjelp. 
D ette synes stort sett overlatt til hum anitære hjelpeorganisasjoner som 
Kirkens Nødhjelp, Røde Kors o. 1., og det er disse organisasjoner som 
har gjort bruk av produktet hittil i kvanta av størrelsesorden 3000 tonn.

Hvis det er politisk vilje til å  frem m e en raskere utvikling i oven- 
nevnte retning, synes det nødvendig m ed garantier i en eller annen form. 
Næringen må i alle fall sikres avsetning og økonomisk grunnlag for
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produksjon av et nærm ere bestem t kvantum før en kan foreta full om 
stilling til det nye produksjonsm ønster.

Vi er glad for alle de tiltak som settes i verk fo r å frem m e en bedre 
global ressursutnyttelse, men vi tro r det er på tide å fastslå at forsåvidt 
gjelder utnytting av industrifisk er problem ene nå m indre av teknisk 
natur og m er av politisk-, handels- og markedsmessig art.

I den grad m yndighetene og politiske organer m åtte være interessert i 
å gå dypere inn i ovennevnte problem er står vi gjerne til disposisjon 
med ytterligere opplysninger. I så fall hører vi gjerne fra  Dem.

Fyllingsdalen, 29. oktober 1974

Sildolje- og sildemelindustriens forskningsinstitutt 

G udm und Sand

Norsildniel —  N orsk sildolje- og sildemelindustris salgslag A/S:

Vi har med interesse lest det oversendte forslag fra  N ordisk Råd 
vedrørende et nordisk handlingsprogram  for økt m atvareproduksjon, 
og vi vil som representanter for den norske sildolje- og sildemelindu- 
strien gjerne få komme med noen kom m entarer.

I N orge blir årlig ca. 2 mill. tonn fisk nyttet til mel- og oljeproduk- 
sjonen (gir ca. 400.000 tonn mel) eller ca. 70 % av landets fiskeriråstoff. 
Årsaken til at så pass stor andel av fiskefangstene går til melproduksjon 
skyldes at de store mengder fisk som blir fanget i et forholdsvis kort 
tidsrom, krever et m ottaksapparat med stor foredlingskapasitet, og i så 
henseende er m elproduksjonen helt overlegen andre foredlingsm etoder. 
Det kan også nevnes at det meste av fisken som går til produksjon av 
mel består av fiskearter som idag ikke regnes som salgbare for hum ant 
konsum på de industraliserte lands markeder.

Det vesentligste av m elet inngår som kom ponent i forblandinger 
til en-magete husdyr. En bedre ressursutnyttelse av fisken ville selvsagt 
vært å benytte den direkte for hum ant konsum. Som nevnt vil dette 
idag umulig la seg gjøre uten å gå veien om fiskemel. F o r om mulig 
å utnytte våre fiskeriressurser på en enda bedre måte, har den norske 
sildolje- og sildemelindustrien utviklet en spesialkvalitet av sildemel, 
kalt Norse Fish Powder, som er beregnet for hum ant konsum.

Som følge av bl. a. råstofftype, produksjonsm åte er N orse Fish Pow
der blitt et billig næringsmiddel m ed høy næringsverdi, faktorer som er 
av største viktighet da melet er m ent å sikre selv befolkningsgrupper 
med lav betalingsevne en m er fullverdig kost. D a melet har sin naturlige 
smak og lukt, er det i sin nåværende form  m indre egnet til å tilfredstille 
de nordiske lands sm akpreferanser. Norse Fish Powder har imidlertid 
vist seg å ha høy akseptabilitet smakmessig sett i en rekke land i A frika 
og Asia, og da det samtidig er et lagringsstabilt produkt, er melet blitt
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stadig m er benyttet for å hindre hungersnød i katastroferam m ete om rå
der. FA O /N O R A D  har i denne sammenhang tatt initiativ til en viten- 
skaplig test av N orse Fish Powder for i større grad å kunne bruke melet 
i sine hjelpeprogram m er. P å  kommersiell basis er fiskemelet innført i 
ett land, Nigeria, der det selges under navnet Joyfish.

D et er vår målsetting å øke produksjonen av sildemel til m enneske
føde, men omsetningen har hittil bydd på vanskeligheter, vesentlig på 
grunn av U-landenes kjøpekraft. Selv om  den norske sildolje- og silde- 
melindustrien arbeider intenst for å øke salget av Norse F ish Powder, 
er det urealistisk å tro  a t vi i overskuelig frem tid kan komme dithen 
at alt råstoff kan opparbeides til konsum. Overgangen fra  fiskemel til 
matmel krever naturligvis store omstillinger både hva fangst og produk- 
sjon angår. Dessuten er en avhengig av markedsutvikling og at Utvik- 
lingslandene klarer å skaffe den nødvendige kjøpekraft.

I den senere tid har tanken om  å opprette en verdens m atvarebank 
blitt mye diskutert. P å grunn av sitt konsentrerte næringsinnhold og 
høye proteinverdi, skulle fiskemel være velegnet som matvarereserve 
i en slik bank.

Bergen, 18, oktober 1974

Norsildmel
N orsk sildolje- og sildemelindustris Salgslag A/B 

E. Grimelund  

Iflg. fullmakt
S. Ugletveit

S v e r i g e

SIDA:

D et har sedan lange stått klart och ytterligare understrukits under 
den nyligen avslutade vårldslivsmedelskonferensen dels att u-lånders 
livsmedelsforsorjning i forsta hand måste losas genom att oka dessa lån- 
ders egen produktion dels också att enskilda lånders livsmedelsforsorj
ning alltm er måste ses i ett globalt sammanhang. Resurser, i form  av 
exempelvis handelsgodsel, måste få en jåm nare spridning over varlden. 
Altem ativanvåndningen for den lyxkonsum erade handelsgodseln i vast- 
vårlden ger betydligt m er utbyte i form  av livsmedel i de fiesta u-lån- 
der jåm fort m ed de små m arginaleffekter som uppnås i våstvårlden. 
Det nordiska jordbruket borde således stråva efter att så långt mojligt 
utveckla m indre resurskråvande jordbruksm etoder. En annan faktor som 
belyser det globala sambandet inom livsmedelsproduktionen år den nu 
mycket aktuella frågan om att spannm ål anvånds som djurfoder i stållet
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for direkt till manniskofoda. U tnyttjandegraden av en viss mangd spann- 
mål blir betydligt ineffektivare om det forst skall passera ett djur 
jåm fort med om samma mangd konsumeras direkt av m anniskan. M ot 
bakgrund av detta har kritik riktats m ot olika form er av husdjursupp- 
fodning. Kritiken ar i stort sett riktig vad galler fjaderfå och svin, som 
till stor del lever av foder som alternativt kunnat anvåndas som m an
niskofoda. D årem ot ar det inte lika befogat att kritisera notkreaturs- 
uppfodning då dessa djur till stor del lever av foder som ej kan anvån- 
das till m anniskofoda. I N orden drivs em ellertid notkreatursuppfod- 
ningen mycket intensivt, vilket innebår att spannm ål utnyttjas åven i 
denna drift och det finns dårfor skål att stråva efter en omlåggning mot 
m indre kraftfoderintensiv drift.

Samtidigt som det ofta råder brist på livsmedel i u-lånder år jord- 
bruksprodukter ofta dessa lånders viktigaste exportvaror på vilka deras 
ekonom i år mycket beroende. SIDA anser dårfor a tt en planering av 
jordbruksproduktionen i N orden måste ses m ot bakgrund av detta så 
a tt u-lånders exportm ojligheter till de nordiska lånderna inte onodigt 
motverkas.

Avslutningsvis vill SIDA fram hålla den betydelse det har i interna- 
tionella sam m anhang om de nordiska lånderna kan enas om en ge
mensam policy i de hår diskuterade frågorna.

Stockholm den 19 decem ber 1974

Gosta Ericsson

Per Rydén

Socialstyrelsen, nåm nden for intem ationella hålso- och socialvårds- 
årenden:

_  —  _  overlåmnas yttrande dels från  socialstyrelsens vetenskapliga 
råd professor Arvid W retlind dels från  professor Leif H am braeus (se 
nedan).

Socialstyrelsen vill for sin del ansluta sig till den fram forda syn
punkten.

Stockholm den 15 januari 1975

Sven-O lof Hedengren
M alcolm Tot tie 

Professor Arvid W retlind, socialstyrelsens vetenskapliga råd:

I det våckta forslaget forordas ett intim are sam arbete mellan de 
nordiska lånderna med avseende på livsmedelsproduktionen. D etta
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m åste givetvis innebåra att de ekonomiska, politiska och praktiska forut- 
sattningarna fo r ett sådant projekt finns. E tt sådant okat samarbete 
skulle m ed såkerhet kunna leda till e tt effektivare u tnyttjande av de 
inom  N orden existerande resurserna fo r livsmedelsproduktion. D ar- 
igenom skulle aven livsmedelsforsorjningen kunna forbattras speciellt 
om vi samtidigt andrar våra kostvanor. Dessa åtgårder måste givetvis 
åven vara av stort intresse fo r att oka den globala livsmedelstillgången.

I Sverige forordade den nåringsfysiologiska expertisen redan på sex- 
tiotalet en omlåggning av kosthållet. D etaljerade rekom m endationer 
rorande en sådan andring av kosttraditionerna fram fordes gemensamt 
av medicinalm yndigheterna i Finland, N orge och Sverige genom ett 
u ttalande benåm nt "M edicinska synpunkter på folkkosten i de nordiska 
lånderna” . D etta uttalande publicerades bland annat i V år Foda, 1968. 
Rekom m endationerna innebår i korthet att fetthalten minskas till 
mellan 25 och 35 energi% , att fettets nåringsfysiologiska kvalitet 
samtidigt forbattras, att sockerkonsum tionen sånks och att konsum 
tionen av gronsaker, frukt, potatis, fettfattiga m jolkprodukter, fisk, 
m agert kott, fj åd erfå, m atbrod och andra spannm ålsprodukter okas. 
Samma synpunkter har åven under senaste åren fram forts av den svens
ka socialstyrelsens expertgrupp for kost och motion. F rån  ekonomisk 
synpunkt år det angelåget att en forskjutning sker från  animaliska till 
vegetabiliska livsmedel. En sådan forandring skulle minska behovet av 
det dyrbara animaliska proteinet. Samtidigt finge m an dårigenom  ett 
effektivare utnyttjande av jordbruksarealerna. Generellt åtgår 5 till 10 
gånger storre åkerbruksareal fo r att producera energi och protein i 
form  av animaliska livsmedel ån av vegetabiliska.

En forutsåttning for att det av N ordiska rådet foreslagna sam arbetet 
skall kunna forverkligas år att sam bandet m ellan nåringsfysiologiska 
och ekonomiska aspekter på livsmedlen och folkkosten blir forem ål for 
ingående forskning och utredning. D etta år av mycket stor betydelse 
fo r såvål den enskilde individen som u r nationell synvinkel. Låm pligen 
bor detta ske genom inråttandet av forskartjånster vid de universitets
institutioner som bedriver undervisning i nåringslåra. D et år våsentligt 
att dessa tjånster besåttes av forskare med god utbildning i nåringslåra. 
De bor ha till uppgift a tt hålla kontakt med andra forskare som sysslar 
m ed dessa frågor i de nordiska lånderna. V idare år det angelåget att 
de genom undervisning och inform ation ser till att utarbetade rekom 
m endationer blir allm ånt kånda.

Med hånsyn till vad ovan fram forts vill jag tillstyrka N ordiska rå 
dets rekom m endation till N ordiska m inisterrådet att u tarbeta ett hand
lingsprogram fo r okad livsmedelstillgång genom ett båttre utnyttjande 
av tillgångliga resurser. D etta program  bor låmpligen utform as så att
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de olika nordiska lånderna uppm anas att in råtta forskningstjånster vid 
låmpliga nåringsavdelningar fo r att bearbeta hithorande frågor.

Stockholm den 22 decem ber 1974

A rvid  W retlind  

Karolinska institutet, avd. for naringslåra

Professor Leif H am bræus, socialstyrelsens vetenskapliga råd:

Forslaget upptar våsentliga internationella problem stållningar som 
speciellt aktualiserats vid den nyligen genom forda vårldslivsmedelskon- 
ferensen i Rom. D et forefaller också helt logiskt a tt m an uppfoljer den 
hedrande insats som m an från  fram for allt norsk sida men åven från 
svensk sida gjorde under konferensen och dår N orge och Sverige ut- 
gjorde de enda stater som i ett konstruktivt åtagande band sig for livs- 
medelsleveranser for att forbåttra  den globala livsmedelsforsorjningen. 
Det forefaller också helt rimligt att m an om provar jordbrukspolitiken 
i de nordiska lånderna med hånsyn till den kraftiga foråndring som 
skett betråffande vårldens livsmedelsforsorjning och de kraftigt okade 
livsmedelspriserna. F or detta kraves en anlys av energi- och protein- 
utbytet vid olika form er av jordbruksproduktion, samt av utnyttjandet 
av odlingsbara arealer samt en noggrann om vårdering av vilka grodor 
som ter sig mest optim ala såvål u r nationell synpunkt for odling i 
Norden. De foråndringar som foreslagits från  nåringsfysiologiskt håll 
rorande folkkosten bor också analyseras ej enbart m ed hånsyn till dess 
preventiva effekt på folkhålsan utan också med hånsyn till dess effekt 
på den globala livsmedelsforsorjningen. E tt overvågande bor likaledes 
ske rorande sjålvforsorjningsgraden vad avser enskilt land inom N orden 
som helhet.

M ed hånvisning till ovanstående synpunkter vill jag tillstyrka fo r
slaget om att m an lågger fram  ett handlingsprogram  for storsta mojliga 
livsmedelsforsorjning genom ett båttre utnyttjande av resurser, utveck- 
lat sam arbete rorande forskning och utveckling samt en gemensam in
sats for en forbåttrad folkkost.

Jag noterar med viss forvåning a tt forslaget inte sånts på remiss till 
någon representant for nåringsfysiologi. Låmpliga remissinstanser for 
svenskt vidkomm ande hade varit dels Stiftelsen svensk nåringsforsk- 
ning, dels Svenska nationalkom m ittén for nåringslåra. Jag vill också un- 
derstryka att for utarbetande av ett handlingsprogram  bor tillsåttas en 
arbetsgrupp dår forutom  representanter for handeln, jordbruks- och
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fiskeproduktionen aven foretradare for preventiv halsovård och na- 
ringsforskning bor ingå.

U ppsala den 23 decem ber 1974

L eif Hambraeus 

MD, professor i nåringslåra vid Uppsala universitet .

Lantbruksstyrelsen:

1. 1 nledning

Huvudm otivet bakom det fram lagda forslaget ar a tt den internatio- 
nella forsorjningssituationen inom livsmedelsområdet år allvarlig och 
har forsåm rats under de senaste åren. D årfor foreslås att N ordiska 
m inisterrådet u tarbetar ett nordiskt handlingsprogram  fo r storsta moj- 
liga livsmedelsforsorjning och fo rbå ttrat resursutnyttjande i livsmedels- 
produktionen inom regionen. V idare foreslås a tt handlingsprogram m et 
skall om fatta utvidgat sam arbete inom forskning och produktutveckling 
i N orden samt gem ensamma insatser for ett sundare kosthåll.

Lantbruksstyrelsen konstaterar a tt forslagsstållarnas bedom ning av det 
intem ationella forsorjningslåget i stort sam m anfaller m ed den som 
SIDA :s styrelse gor i biståndsorganets petita fo r budgetåret 1975/76. 
Aven dår fram fors att kraftigt stigande intem ationella råvarupriser okar 
risken for akuta kriser i livsmedelsforsorjningen.

Styrelsen finner också att m edlem sforslaget anknyter till den syn på 
det intem ationella forsorjningslåget fo r livsmedel som pråglar det p ro 
gram om en ny internationell ekonomisk ordning som m ed stod av de 
nordiska lånderna antogs vid F N :s extra generalforsamling våren 1974.

M ot denna bakgrund kan lantbruksstyrelsen se skål fo r utokad gem en
sam nordisk kartlåggning av frågor som ro r livsmedelsforsorjning och 
utnyttjande av jordbrukets resurser i N orden. Dårigenom  kan en viss 
handlingsberedskap uppnås, som blir vårdefull, dårest nationella eller 
intem ationella forhållanden bedom s kunna leda till åndrade krav på 
produktionsvolymer, resursutnyttjande eller produktionsteknik inom 
jordbruket.

2. Nuvarande jordbrukspolitiks inriktning

Styrelsen måste dock fram hålla att i målen for nu gållande jordbruks- 
politiska program  finns inte invågt några intem ationella forsorjningsmål. 
I stållet år det en kompromiss mellan krav på nationell sjålvforsorjning, 
internationell frihandelsteori och krav på foretagsekonomiskt effektiva 
produktionsm etoder. M ed nuvarande jordbrukspolitiska mål år låmpli- 
gaste resursutnyttjande i jordbruket i forsta hand en foretagsekonomisk 
fråga. De intem ationella och nationella naturaspekter som forslagsstål-
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larna drar upp ligger nåstan helt u tanfor de m ål och medel som nu
varande jordbrukspolitik arbetar med.

Hela den svenska jordbrukspolitiken år em ellertid under utredning i 
1972 års jordbruksutredning. Bl. a. studeras frågan om produktionens 
låmpliga om fattning och den internationella m arknadsutvecklingen i 
denna utredning.

3. Handlingsprogrammets innehåll

Lantbruksstyrelsen finner forslaget vara oklart vad gåller det fore
slagna handlingsprogram m ets innehåll och avgrånsning. N ågra exempel 
på frågor som bor beaktas innan ett ev. handlingsprogram  uppråttas och 
antas anfores i det foljande. Styrelsen ta r inte upp frågor som ro r in- 
ternationell handel och åtgårder for ett sundare kosthåll.

3.1. M arkens utnyttjande

I motiveringen till forslaget fram hålls att ”1 den nåværende situasjon 
vil det være særlig viktig å vurdere om vi i N orden i tilstrekkelig grad 
utnytter den dyrkbare jord. E t hovedpunkt i et intensivert ressurspolitisk 
samarbeide må derfor være å gjennomgå gjeldende regler for jordvern 
og vurdere felles retningslinjer for utnyttelse av hittil uutnyttet jord .” 
En sådan genomgång och vårdering forefaller nodvåndig, innan ett nå- 
ringspolitiskt sam råd rorande val av åtgårder for att påverka produk
tionens om fattning kan kom m a till stånd.

N uvarande svenska jordhåvdslagstiftning (SFS 1963: 698-700 samt 
SFS 1971: 543) inriktas på a tt skydda odlad jord från nedlåggning. La
gens råckvidd begrånsas till att om fatta odlad jord  som ingår i fastighet 
taxerad som jordbruksfastighet. Jorden skall vidare hora till bruknings- 
enhet som år eller kan bli låm pad for rationell jordbruksdrift eller med 
hånsyn till låge, beskaffenhet och ovriga om ståndigheter finnes, bora 
hållas i odlat skick for att underlåtta bildandet av rationell bruknings- 
enhet. Lagen å r  ej tillåmplig på m ark som ågs av staten, som ingår i 
stadsplan eller som enligt byggnadsplan år avsedd for annat åndam ål 
ån jordbruk.

F or en m era forutsåttningslos vårdering av utnyttjandegraden av od- 
lingsvård jord kråvs en grundlig sammanstållning av u tforda markin- 
venteringar och -klassificeringar. Om vårderingen skall utgora underlag 
for långsiktiga beslut i m arkanvåndningsfrågor kråvs formodligen efter 
hand kom pletterande inventeringar och undersokningar. De invente
ringar som under senaste å r  genom forts har fråm st inriktats på den del 
av åkerm arken som nuvarande rationaliseringsmål inom jordbrukspoli
tiken år inriktade på dvs. den båttre och vålbelågna åkerm arken.

I den mån m arkresursinventeringar igångsåtts for att uppfylla syften 
som anfors i forslaget bor en samordning ske med de naturresursinven- 
teringar och det utvecklingsarbete som sker genom internationella orga
nisationer.
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Å r 1970 beslutade således F N :s  ekonomiska och sociala råd  a tt in- 
rå tta  en perm anent kom m itté fo r naturresursfrågor. K om m ittén sysslar 
i forsta hand med vattenresurser, m ineralresurser och energiresurser 
men roster har hojts for a tt kom m itténs arbetsom råde borde vidgas till 
a tt åven om fatta bl. a. m arkresursem a och hushållningen med dessa. 
Sverige har en representant i kommittén.

Lantbruksstyrelsen forordar a tt jordbruksforskning och utvecklings- 
arbete på naturresursom rådet ges hog prioritet och att så långt mojligt 
sam nordiska projekt efterstråvas.

3.2. Behov av integrerade m ål fo r  markanvandningsplaneringen

E n åndring eller precisering av målen for m arkresursernas anvåndning 
fo r jordbruksåndam ål innebar skårpta krav på avvågning m ot andra 
naringars och intressens markbehov. Integrerade mål for m arkanvånd- 
ningsplaneringen saknas i stor utstråckning fo r nårvarande. Inom  ramen 
fo r genom forandet av den fysiska riksplaneringens forsta etapp enligt 
riksdagens beslut 1972 sker avvågningar mellan olika sektorers m ark
behov i den m ån riksintressen står på spel. A nnu så långe finns emellertid 
inga preciseringar av vilka riksintressen som foreligger vad gåller mark- 
anvåndning inom de areella nåringarna.

I ett principbetånkande från  bygglagutredningen (SOU 1974:21) 
foreslås principer for planmåssig reglering av detaljforåndringar i nu
varande markanvåndning. Lantbruksstyrelsen fåster i sitt y ttrande over 
utredningsforslaget uppm årksam heten på a tt de areella nåringarnas 
m arkbehov behandlats ofullståndigt. Inom  ram en fo r nuvarande p lan
system har jordbruksintressen också vanligtvis fått vika, då konkurre- 
rande markanvåndningsintressen stått m ot varandra.

I ett handlingsprogram  for effektivt utnyttjande av m arkresursen inom 
jordbruket m ed de utgångspunkter forslaget innehåller m åste dårfor 
samordningen med andra intressens m arkanspråk klargoras. I annat fall 
blir program m et lått verkningslost att dom a av lantbruksstyrelsens hit- 
tillsvarande erfarenheter från  tillåm pad markanvåndningsplanering.

E tt overgripande handlingsprogram  fo r resursanvåndningen inom 
jordbruket måste också i hog grad sam ordnas med målen for rationali
seringen av jordbruksforetagen. Å tgårder som leder till foråndringar i 
jordbruksforetagens arbetsforutsåttningar måste noggrant konsekvens- 
bedom as i forvåg vad avser inkomst- och kostnadsfordelning mellan re
gioner, foretag, produktionsgrenar och produkter.

Ingvar W idén
Generaldirektør

Lennart Lindqvist 
Byrådirektor

Stockholm den 11 septem ber 1974
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Fiskeristyrelsen:

Betråffande fiskerinåringen kan fram hållas att m an u r svensk fiskeri
politisk synpunkt stråvar efter a tt anpassa fiskets fångstkapacitet till 
avsåttningsmojligheterna på den inhem ska m arknaden och vid export 
for a tt genom en så avpassad produktionsvolym skapa m era stabila eko
nomiska forhållanden inom nåringen.

U nder senare år har emellertid produktionsunderlaget for vissa delar 
av det svenska havsfisket forsåm rats. Så har i N ordsjon och Skagerak 
bestånden av vissa fiskslag kraftigt reducerats genom en alltfor hård 
beskattning. N år det gåller sillen, som m ed hånsyn till det ekonomiska 
utbytet år det mest betydelsefulla fångstobjektet, har inskrånkningar i 
fisket eller kvoteringar i N ordsjon och Skagerak tillåm pats sedan 1971. 
Aven fångstregleringar av andra fiskarter kan till foljd av intensiv 
exploatering bli aktuell i snar fram tid.

Hårtill kom m er att det svenska fisket, om inråttande av om fattande 
fiskezoner av stater belågna vid N ordsjon kom m er till stånd, kan ute- 
stångas från tidigare mycket betydelsefulla fångstom råden.

Med hånsyn till den situation som eventuellt kan uppstå i snar fram 
tid betråffande fiskeom råden och fiskem ojligheter for det nordiska 
saltsjofisket synes det nodvåndigt med samarbete och overenskom- 
melser på grannstatsbasis fo r att uppnå en gem ensamt positiv losning 
av hithorande frågor.

I diskussionen om fiskevårdande åtgårder intager fororeningspro- 
blemen en fram skjuten plats. F or fiskets del foreligger behov av å t
gårder m ot fororening av åmnen, som har direkt eller indirekt negativ 
inverkan på fiskebestånden. En koordinering av insatserna inom ifråga
varande om råde på nordiskt plan bor kunna bidra till inte blott en okad 
kunskap om hur vattenm iljon allm ånt påverkas av månskliga aktiviteter 
utan åven till okat skydd for våra fisktillgångar.

Goteborg den 10 septem ber 1974

Joran H ult 
Overdirektor

S. J. Sjogren 
Byråchef

Statens jordbruksnåmnd:

M edlemsforslaget synes berora ett flertal frågor av stor råckvidd 
och komplicerad natur. I vissa avseenden ger vidare forslaget —  i av- 
saknad av preciseringar —  inte mojlighet till en nårm are bedomning 
av innebord och konsekvenser. N åm nden vill dårfor begrånsa sig till 
att endast i korthet kom m entera vissa aspekter.
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A v e n  o m  m å n g a  sk a l k u n d e  ta la  f o r  a t t  m a n  b o rd e  so k a  sa m o rd n a  

jo rd b ru k sp o lit isk a  o c h  f isk e r ip o litisk a  å tg å rd e r  i de  n o rd isk a  lå n d e rn a , 

k a n  m a n  in te  b o r ts e  f r å n  d e  b e ty d a n d e  sv å r ig h e te r  av  o lik a  slag  so m  

e rfa re n h e tsm å s s ig t v isa t sig  p å  d e tta  o m rå d e  o c h  so m  b o rd e  m a n a  till 

v iss fo rs ik tig h e t d å  d e t g å lle r  a t t  fa s ts tå lla  a m b itio n sn iv å n .

Inte m inst viktigt i sam m anhanget år den handelspolitiska utveckling 
som ågt rum  under senare år. Forutsåttningarna for att lyckas med' en 
sådan samordning synes sålunda våsentligt ha forsvagats genom D an
m arks anslutning till EG , varigenom landet blivit inordnat i E G :s ge
mensam m a jordbruks- och fiskeripolitik. D et torde dårfor knappast 
vara realistiskt att råkna med att D anm ark åven skulle inrangeras i en 
nordisk sam ordningspolitik på jordbrukets och fiskets områden.

Vad gåller en utvidgning av samhandeln avseende livsmedel mellan 
de nordiska lånderna, t. ex. genom långtidsavtal, bor m an —  hur onsk- 
vård en sådan utveckling ån kan te sig —  hålla i m innet bl. a. den be- 
grånsade handlingsfrihet som rådande handelspolitiska bindningar med- 
for. Inom  ram en for E FT A  har sådana losningar i viss utstråckning 
provats (bilaterala jordbruksavtal) men forpliktelserna om icke-diskrimi- 
nerande behandling på t. ex. tull- eller avgiftsområdet gor att even
tuella preferenser inte kan ges ensidigt åt den nordiska kretsen utan 
m åste i princip avse alla EFTA -lånder. Skulle preferenserna utstråckas 
att åven galla D anm ark —  som inte långre tillhor EFTA  —  kom m er 
m an vidare i konflikt m ed GATT-reglerna.

Over huvud gåller att sårordningar på detta om råde inte torde kunna 
genom foras utan vederborligt hånsynstagande till de handelspolitiska 
stråvanden som for nårvarande pågår inom skilda internationella orga
nisationer (GATT, U N CTA D, FAO m. fl.) med syfte att bekåm pa 
vårldssvålten, liberalisera handeln med livsmedel, stabilisera råvarupri- 
serna, tillgodose u-låndernas speciella problem  m. m. D et handelspo
litiska samarbete som traditionellt åger rum  mellan de nordiska lån
derna inom dessa organisationer bedoms ha varit av stort vårde, åven 
om varje land givetvis haft full m ojlighet att slå vakt om sina nationella 
intressen. N åm nden utgår från att detta sam arbete åven kom m er att åga 
rum i fortsåttningen.

M e d  h å n sy n  till  a tt  d e n  sv en sk a  jo rd b ru k sp o lit ik e n  f. n . å r  u n d e r  u t 

re d n in g  to rd e  d e t v a ra  f o r  t id ig t a t t  b e d o m a  fo ru ts å ttn in g a rn a  f o r  en  

a n p a s sn in g  av  p ro d u k tio n  o c h  k o n su m tio n  en lig t d e  in te n tio n e r  so m  skis- 

s e ra ts  i m e d le m sfo rs lag e t.

På statens jordbruksnåm nds vågnar 

Sten Larson

Stockholm den 17 septem ber 1974
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Kommerskollegium:

------------Kollegiet har i årendet berett Kooperativa forbundet, Sve
riges grossistforbund, Stockholms handelskam m are, handelskam m aren 
i Goteborg och Skånes handelskam m are tillfalle att yttra sig. D e från  K F  
och handelskam rarna inkom na skrivelserna bif ogas (se nedan). F o r egen 
del får kollegiet anfora foljande.

Det fram lagda fdrslaget, vars nårm are innebord inte helt klart fram 
går, synes i princip innebåra att de nordiska lånderna åtm instone i bety- 
dande utstråckning skall sam ordna sin jordbrukspolitik, livsmedelspro- 
duktion och fiskeripolitik. Sådana frågor har, som bl. a. omnamns i K F:s 
skrivelse, varit forem ål fo r flera utredningar under senare decennier. 
De praktiska resultaten hårav har, som forbundet pekat på, varit be- 
grånsade. H andelskam m aren i Goteborg har funnit a tt det under rådan- 
de forhållanden, med utpråglad protektionism  såvål på jordbrukets som 
på fiskets område, liksom de nordiska låndernas olika internationella 
ekonomiska och politiska anknytningar, år meningslost att ens u treda 
mojligheterna till ett sådant vidgat sam arbete som forslagsstållarna tånkt 
sig. På frågan om ett okat sam arbete mellan de nordiska lånderna kon- 
staterar Skånes handelskam m are i sin skrivelse att redan beredskaps- 
synpunkten forhindrar ett m era långtgående produktionssam arbete. 
Grossistforbundet har for sin del underhånd låtit m eddela att det fram 
lagda forslaget, m ot bakgrund av for handen varande politiska och so
ciala omståndigheter, måste betraktas som mer eller m indre orealistiskt.

Enligt kollegiets synsått innebår de mellan de nordiska lånderna be- 
fintliga olikheterna betråffande naturforhållanden, jordbruksstruktur och 
m ålsåttningar ifråga om jordbrukspolitiken avsevårda svårigheter for en 
samordning mellan lånderna i dessa avseenden. Forhandlingarna om 
N ordek visade tydligt, att de nordiska lånderna inte var beredda att lå ta  
sina nationella jordbrukspolitiska m ålsåttningar stå tillbaka for en ar- 
betsfordelning inom ram en for en gemensam nordisk m arknad. Skålen 
var —  och år, som påpekats av bl. a. G rossistforbundet och Skånes han
delskam m are —  beredskapspolitiska och regionalpolitiska. En gemensam 
nordisk jordbrukspolitik år fo r ovrigt orealistisk redan på grund av D an
marks medlemskap i EG. Kollegiet får också erinra om att de forsok 
som gjorts att ingå bilaterala jordbruksavtal mellan Sverige och N orge 
respektive F inland hittills varit resultatlosa. Eftersom  sådana avtal skulle 
komma att falla under EFTA-konventionens artikel 23 skulle det bli nod- 
våndigt att utstråcka eventuella tullmedgivanden a tt gålla gentem ot ov
riga EFTA -lånder. M ot bakgrund av ovan redovisade forhållanden fin
ner kollegiet att ambitionsnivån satts alltfor hogt i det nu fram lagda 
medlemsforslaget, forsåvitt kollegiet uppfattat det riktigt.

Såvål på svensk som internationell bas utreds for nårvarande aktuella 
problem i anknytning till jordbruks- och fiskeriom rådena. H år kan bara
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nam nas utredningen av den svenska jordbrukspolitiken (s. k. 1972 års 
jordbruksutredning) och utredningen om  livsmedelsindustrins situation 
(livsmedelsindustriutredningen) liksom internationellt sett varldslivs- 
m edelskonferensen (narm ast i Rom  i novem ber 1974) och havsråttskon- 
ferensen (nårmast i Genéve i m ars 1975).

M ot bakgrund av vad som ovan redovisats finner kollegiet nu  inga 
forutsattningar fo r att, på basis av det fram lagda medlemsforslaget, soka 
u tarbeta ett gem ensamt nordiskt handlingsprogram  på jordbruks- och 
fiskeriom rådena. I  varje fall synes det enligt kollegiet rimligt a tt resul- 
taten av ovannåm nda utredningar och konferenser beaktas. K F:s forslag 
a tt N ordiska rådets sekretariat få r i uppdrag att inventera pågående u t
redningar år enligt kollegiets mening vad m an i dagslaget skulle kunna 
fororda.

Stockholm den 2 oktober 1974

O. G. Lindqvist

Rutger Croneborg

Konsumentverket:

F or a tt losa varldens livsmedelskris kravs i forsta hand åtgårder for 
a tt oka livsmedelsproduktionen i u-lånder. Både på långre och kortare 
sikt år em ellertid också en generell okning av varldens livsmedelstill- 
gångar nodvåndig fo r a tt trygga ett globalt livsmedelslager och mojlig- 
gora livsmedelsbistånd till om råden, dår brist råder, och vid katastrof- 
tillfållen sam t fo r att hålla nere priserna p å  vårldsm arknaden. D et fram 
lagda medlemsforslaget om  ett nordiskt handlingsprogram  for okad livs- 
medelstillgång synes kunna samordnas m ed de globala livsmedelsforsorj- 
ningsproblemen. Konsum entverket vill dårfor i princip tillstyrka forsla
get.

Liksom forslagsstållarna forordar konsum entverket forskning och u t
redning betråffande hur de nordiska lånderna båst skall disponera de re
surser som ingår i livsmedelsproduktionen i Norden.

Konsum entverket delar forslagsstållarnas åsikter att det finns behov 
av en gemensam nordisk insats m ot den okande fororeningen inom 
fiskeri- och jordbruksom rådena. Genom  en sådan insats skulle riskerna 
for fororening och dårm ed foljande restriktioner avseende fortåring av 
vissa livsmedel minska och ett fo rbåttrat resursutnyttjande uppnås. På 
dessa om råden har redan åtgårder vidtagits for nordisk och in terna
tionell samverkan.

Forskning och utvecklingsarbete på det livsmedelstekniska om rådet 
h a r  stor betydelse fo r livsmedelsforsorjning t. ex. betråffande lagring 
och transport, skonsamma och energibesparande bearbetnings- och kon
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serveringsmetoder, utnyttjande av avfall sam t fram stållning av s. k. 
okonventionella livsmedel.

E tt medlemsforslag har tidigare fram lagts inom N ordiska rådet om 
inråttande av ett nordiskt institut fo r livsmedelsforskning (A 412/s). 
Konsum entverket har i sitt rem issyttrande over forslaget tillstyrkt att å t
gårder vidtas fo r att fråm ja sam nordisk forskning på livsmedelsområdet 
och vill hår fram hålla att en samnordisk livsmedelsforskning också bor 
kunna inriktas på om råden utover de i nåm nda medlemsforslag angivna 
och anknytas till problem  som m era direkt beror livsmedelsforsorjningen.

I m edlem sforslaget forordas gem ensamma insatser for att fråm ja ett 
sundare kosthåll i de nordiska lånderna. Inom  kostom rådet pågår ett 
globalt samarbete. U tbyte av erfarenheter och resultat sker såvål mellan 
enskilda forskare som mellan olika forskningsenheter. Konsum entverket 
anser att forskningen på om rådet bor vara global och ej u tpråglat nor
disk. Upplysningen i kostfrågor och kostpropagandan bor dårem ot in
riktas efter de kostforhållanden, som råder i landet. K ostsituationen år 
i stort sett likartad i de nordiska lånderna åven om vissa skillnader fo re
ligger. De kostforåndringar som nåringsexperterna forordar år också i 
stora drag likartade. Bland onskvårda foråndringar kan fråm st fram- 
hållas en Skad konsumtion av spannm ålsprodukter, potatis och gronsa- 
ker på bekostnad av forbrukningen av socker, fett och fettrika produk
ter. Spannmålsprodukter, potatis och somliga gronsaker ger också ett 
i forhållande till andra jordbruksprodukter mycket hogt utbyte av ener
gi och protein per odlingsareal. E tt gemensamt problem  i de nordiska 
lånderna och åven i andra i-lånder med hog levnadsstandard år den 
overkonsum tion av livsmedel m ed overvikt och ohålsa som foljd, som 
forekom m er bland m ånga individer.

K onsum entverket anser dårfor liksom forslagsstållarna att gem en
samma nordiska insatser år onskvårda på kostupplysningens och kost- 
propagandans områden.

F or att kostupplysning och rådgivning skall kunna bedrivas, for att 
nåringsmåssigt betydelsefulla produkter skall kunna fram stållas och for 
att åstadkom m a ett rå tt kosthåll på institutioner och andra storhushåll 
fordras undervisning och utbildning i nåringsfrågor. På detta område 
forekom m er redan en nordisk samverkan genom Nordisk hushållshog- 
skolas nåringslinje vid Oslo universitet, ett nordiskt sam arbete på utbild- 
ningens om råde som enligt konsumentverkets åsikt bor stodjas. F lera 
studerande från  nåringslinjen har också arbetat m ed frågor som ror 
utvecklingslånder.

I det samarbete, som bedrivs mellan de nordiska konsumentorganen, 
upptas också frågan om kostupplysning och utredningar på kostom rå
det. Konsum entverket vill i detta sam m anhang erinra om den inom 
N ordiska m inisterrådet nyinråttade åm betsm annakom m ittén fo r konsu- 
m entfrågor. Å m betsm annakom m ittén arbetar bl. a. m ed ett utskott for 
inform ation och utbildning dår hithorande frågor bor beredas.
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F or kostrådgivning och åven for andra åtgårder på kostom rådet år 
de t betydelsefullt m ed kånnedom  om livsmedelskonsumtionen inte bara 
fo r befolkningen i genom snitt utan också fo r olika grupper av indivi
d e r och sårskilt for sådana grupper som kan form odas ha en otillfreds- 
stållande kost. K onsum tionsvaneundersokningar bor dårfor foretas i 
okad utstrackning. P å konsumtionsstatistikens om råde kan ett nordiskt 
sam arbete vara av betydelse.

Konsum entverket vill slutligen fram hålla a tt enbart inform ation till 
konsum enter om kost och nåringsfrågor inte torde råcka fo r a tt uppnå 
forslagsstallarnas mål. K ontakter bor dårfor etableras direkt mellan 
producenter och konsum entorgan fo r att faststålla konsum enternas be
hov.

G enom  jordbruks- och nåringspolitiska åtgårder ar det också mojligt 
a tt inom N orden påverka prissåttningen på livsmedel och dårm ed också 
i viss m ån styra konsum tionen av olika livsmedel i en riktning som anses 
onskvård från  nåringsmåssig synpunkt.

Stockholm den 7 januari 1975

Lars A g
M arit N eym ark

Lantbrukshogskolan:

I forsta hand vill hogskolan understryka a tt livsmedelsforsorjningen i 
regel måste ses u r vida, internationella aspekter och ej begrånsas till 
enbart nordiska sammanhang. Hogskolan vill dårvid hånvisa till y ttran
de over FAO-dokum ent ERC/74/2.

F or Sveriges del pågår for nårvarande två om fattande utredningar 
inom  jordbruksom rådet, vilka i hog grad beror livsmedelsproduktionens 
storlek, resursutnyttjandet och prispolitiken. En eventuell nordisk sam 
ordning av hithorande frågor bor dessforinnan bli forem ål for behand
ling i dessa utredningar.

D å det gåller samarbete inom  forskning vill hogskolan erinra om 
att en om fattande samverkan sedan långe åger rum  mellan de nordiska 
lånderna dels genom N ordiska jordbruksforskares forening, dels genom 
N ordiskt kontaktorgan for jordbruksforskning. V idare har N ordiska 
rådet antagit en rekom m endation att u treda m ojligheterna for ett fas- 
ta re  sam arbete inom hogre lantbruksundervisning och forskning. N or
diska kontaktorganet fo r jordbruksfrågor har m ed anledning hårav till-
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satt en sarskild arbetsgrupp. Resultatet från  denna bor aw ak tas innan 
ytterligare åtgårder vidtas i frågan.

Uppsala den 4 septem ber 1974

Statens råd for skogs- och jordbruksforskning:

N ordiska rådet h a r i m edlem sforslaget tagit upp om fattande och vik
tiga aktuella sporsmål.

Statens råd for skogs- och jordbruksforskning (SJFR) låm nar de d>- 
rekta jordbruks- och prispolitiska frågorna dårhan, då de faller u tan
for SJFR:s kom petensom råde, men vill gårna understryka det angelågna 
i att snarast mojligt en resursoversyn och om vårdering av de nordiska 
låndernas forsorjningsmojligheter kom m er till stånd.

For SJFR:s vidkom m ande har ett om fattande nordiskt samarbete 
sedan lange pågå tt i fråga om såvål skogs- som jordbruksforskning. I 
sin petita hosten 1974 har SJFR sålunda (bilaga 8 s. 7 samt bilaga 9 s.
11) anm ålt onskemål om utvidgad satsning på gemensam nordisk forsk
ning.

SJFR soker givetvis folja utvecklingen på angivna om råden och i sin 
prioritering av forskningsprojekt for tilldelning av forskningsmedel till
godose krav, som kan uppstållas, efter sam m a linjer som N ordiska rådets 
forevarande rekomm endation. D årem ot saknar SJFR resurser att kunna 
mota den stora efterfrågan på forskningsanslag som m åste forvåntas 
vid full uppfoljning av det skisserade programmet.

Stockholms den 23 septem ber 1974

På rektorsåm betets vågnar 

Lennart H jelm
Ragnar Widén

F or statens råd  for skogs- och jordbruksforskning

Kåre Frdier
R ådets huvudsekreterare 

och kanslichef
Goran Lundeberg

Skogssektionens
byrådirektor

Sigrid Fernros
Jordbrukssektionens

byrådirektor

Stockholms handelskam m are:

I årendet har Skånes handelskam m are den 26 septem ber 1974 avgivit 
ett yttrande till kommerskollegium.



Stockholms handelskam m are ansluter sig till de av Skånes handels- 
kam m are fram forda synpunktem a (se nedan).

Stockholm den 30 septem ber 1974

F or Stockholms handelskam m are

Sven Swarting
Lars Bergstig

Skånes handelskam m are:

V årt lands sjålvforsorjningsgrad såvitt avser jordbruksprodukter har 
hittills beståmts fråm st m ed utgångspunkt från  beredskapssynpunkter. 
På senare år har em ellertid livsmedelsforsorjningen alltm er kom m it att 
uppm årksam m as i ett globalt perspektiv. Den forsorjningskris fo r jo r
dens befolkning som dårvid enligt en del forskare kan forutses h a r an- 
forts som skål for att Sverige borde oka sin produktion av jordbruks
produkter utover vad beredskapsaspekten kraver. Enligt handelskam - 
m arens mening utgor redan rådande forsorjningssituation, som ju  inne
bår att stora delar av jordens befolkning svålter, skål nog fo r a tt en 
sådan okad inhemsk produktion allvarligt bor overvågas. D årvid bor 
dock samtidigt beaktas att problem et då det gåller att avhjålpa svålten 
till stor del inte år ett produktions- utan ett finansierings- och distribu
tionsproblem. Vilken betydelse som dårvid ett okat sam arbete mellan 
de nordiska lånderna kan få och i vilken utstråckning ett sådant sam
arbete år mojligt år svårt a tt bedoma. K lart år emellertid att redan be- 
redskapssynpunkten forhindrar ett m era långtgående produktionssam - 
arbete. D årem ot synes forutsåttningarna goda for ett ytterligare utveck- 
lat handelsutbyte mellan de nordiska lånderna i vad avser jordbruks
produkter. U nder senare år har den internordiska handeln med sådana 
produkter uppvisat en m arkant okning. A lltjåm t torde dock finnas en 
icke obetydlig utvecklingspotential. Som naturlig fram står exempelvis 
en okad export av spannmål från  Sverige och F inland till N orge och 
Island. Aven andra vegetabilier torde kunna kom m a ifråga hårfor. I 
den m ån ett sådant okat handelsutbyte kan ges en m era långsiktig in 
riktning skapas dårigenom också forutsåttningar for en okad produk
tion i produktionslandet m ed de positiva verkningar detta kan få  på 
livsmedelssituationen i vårlden. H andelskam m aren år sålunda positiv 
till att forutsåttningarna for en vidareutveckling av det internordiska 
handelsutbytet med jordbruksprodukter nårm are undersoks i syf te att 
om mojligt fastlågga ett handlingsprogram  hårfor. I det sam m anhanget 
vill handelskam m aren åven fora fram  tanken på ett okat internordiskt 
sam arbete också på andra områden, dår vårlden i dag står infor stora 
problem. Hårvid åsyftar handelskam m aren i forsta hand energiforsorj- 
ningen.
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Vad åter angår de delar av forslaget som syftar till ett okat nordiskt 
sam arbete på forskningssidan och den darm ed sam m anhångande frågan 
om sundare kost synes det handelskam m aren riktigast att i forsta hand 
kartlågga om fattningen av och form erna for det sam arbete som redan 
i dag bedrivs på detta om råde mellan de nordiska lånderna.

Malmo den 26 september 1974

Skånes handelskam m are 
om fattande Skåne och sodra H alland

Hans Cavalli-Bjorkman
Sten Bengtsson

H andelskam m aren i Goteborg —  våstsvenska handelskam m aren:

E fter en oversiktlig beskrivning av de globala problem en på livsme- 
delsforsorjningens om råde foreslås en undersokning av frågan, om icke 
de nordiska låndernas resurser och dårm ed deras internationella insats 
på detta om råde skulle kunna okas genom ett båttre organiserat sam
arbete dem emellan.

Handelskam m aren håller det for i hog grad sannolikt, att en sam 
ordning av de nordiska låndernas produktion och konsum tion av livs
medel skulle leda till en båttre resursanvåndning ån vad som i dag år 
fallet. Alldeles sårskild betydelse skulle en sådan samordning ha i hån- 
delse av total eller partiell avspårrning från omvårlden. Med rådande 
forhållanden, innebårande a tt det finns en utpråglad protektionism  såvål 
på jordbrukets som på fiskets område, att endast ett av de fyra nordiska 
lånderna år medlem av EG, att två av dem år anknutna till NA TO 
o. s. v., finner handelskam m aren det em ellertid meningslost att ens u t
reda mojligheterna till ett sådant vidgat samarbete som forslagsstållarna 
i N ordiska rådet tånkt sig. Handelskam m aren får dårfor for sin del fo r
orda, a tt N ordiska rådets presidium  avskriver årendet.

Goteborg den 26 september 1974

For handelskam m aren i Goteborg —• våstsvenska handelskam m aren

B. Thorburn
A . Segge

Svenska arbetsgivareforeningen:
------------ D å forslaget ej beror foreningens verksamhetsområden, av

står foreningen från att y ttra  sig i årendet.

Stockholm den 6 septem ber 1974

Svenska arbetsgivareforeningen

Karl-O lof Faxén
Stig W. Nilsson
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Sveriges industriforbund:

Av det oversanda medlemsforslaget fram går enligt forbundets upp
fattning inte klart vad det foreslagna handlingsprogram m et m era kon
kret skulle innebåra och syfta till. N ordiskt samarbete såvål i fråga om 
forsknings- och utvecklingsarbete som i andra avseenden berorande 
jordbruk och livsmedel forsiggår såvitt vi har oss bekant redan nu inom 
en rad myndigheter, organisationer och institutioner. D et år enligt fo r
bundets mening låmpligt och onskvårt att m an —  innan beslut fattas 
om utarbetande av ett handlingsprogram  av den innebord som åsyftas 
i medlemsforslaget —  gor en grundlig inventering av pågående sam
arbete och samverkansprojekt inom det om råde som om fattas av fo r
slaget.

Stockholm den 27 septem ber 1974

Sveriges industriforbund 

Thomas Cederberg

Lantbrukarnas riksforbund:

M ot bakgrund av den osåkerhet som foreligger betråffande livsmedels- 
forsorjningen i vålden foreslår m otionårerna att handlingsprogram m et 
skall syfta till att uppnå storsta mojliga livsmedelsforsorjning genom ett 
fo rbattrat resursutnyttjande, ett utvidgat sam arbete på forsknings- och 
utvecklingsområdena och gem ensamma insatser fo r ett sundare kosthåll. 
M ed hansyn till att produktionsvillkoren i jordbruket varierar såvål inom 
som mellan de nordiska lånderna år en forutsåttning for att resurserna 
på långre sikt skall utnyttjas effektivt, att en nationell och regional jord- 
brukspolitik tillåmpas åven i fortsåttningen. Vid utform ningen av jord- 
brukspolitiken i de nordiska lånderna kan dock hånsyn tagas till forhål- 
landena i ovriga nordiska lånder.

Eftersom  sjålvforsorjningsgraden m ed livsmedel kraftigt varierar m el
lan de nordiska lånderna och vissa av lånderna har icke obetydliga ex- 
portm ojligheter kan forsorjningssituationen i N orden som helhet for- 
båttras genom i forsta hand utvidgat handelssamarbete. D en internor- 
diska handeln m ed jordbruksprodukter å r  också under stark utveckling. 
U nder perioden 1970— 1973 h ar sam handeln okat m ed drygt 40 p ro 
cent. Till denna utveckling h ar bl. a. lantbrukskooperationen bidragit. 
D et kommersiella sam arbetet kan em ellertid utvecklas ytterligare, sår
skilt ifråga om vegetabilier. Som exempel kan nåm nas att N orge och 
åven Island har ett betydande im portbehov av flera vegetabilier, bl. a. 
spannmål. Av de nordiska lånderna år det fram for allt Sverige, i någon 
m ån Finland, som har forutsåttningar att exportera vegetabilier. Sverige
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e x p o r te ra r  å r lig e n  b e ty d a n d e  k v a n ti te te r  s p a n n m å l o c h  o lje v a x tf ro e r  o c h  

sk u lle , o m  fo ru ts å t tn in g a r  sk a p a s  fo r  d e tta , å v en  k u n n a  e x p o r te ra  

so ck e r. I  d e tta  sa m m a n h a n g  k a n  n å m n a s , a t t  e x p o r te n  a v  f r a m f o r  a llt  

v e te  till N o rg e  h a r  o k a t  a v se v å rt  u n d e r  d e  se n a s te  å re n . E t t  n å rm a re  

s a m a rb e te  p å  v e g e ta b ilie o m rå d e t sk u lle  y tte r lig a re  fo r b å t t r a  fo rso r jn in g s -  

s i tu a tio n e n  i N o rd e n .

S o m  r ik tl in je  fo r  d e t  k o m m e rs ie lla  s a m a rb e te t  h a r  N o rd e n s  b o n d e 

o rg a n is a tio n e rs  c e n tra lrå d ,  so m  å r  d e t g e m e n sa m m a  o rg a n e t  f o r  N o r 

d en s  la n tb ru k a re ,  bl. a . u t ta la t  a t t  k o m p le tte r in g s b e h o v e t a v  jo rd b ru k s 

p ro d u k te r  a ll t id  i f o r s ta  h a n d  o c h  p å  l ik a  v illk o r  sk a ll tå c k a s  g en o m  

im p o r t  f r å n  o v rig a  n o rd isk a  lå n d e r . D e n n a  p r in c ip  b o r  lig g a  till g ru n d  

fo r  e n  u tv e c k lin g  av  h a n d e ls s a m a rb e te t  p å  jo rd b ru k s o m rå d e t  m e lla n  d e  

n o rd isk a  lå n d e rn a .

M o t b a k g ru n d  av  d e n  in te rn a tio n e lla  liv sm e d e ls s itu a tio n e n  k o m m e r  

m å n g a  in te rn a tio n e lla  b is tå n d s p ro je k t  p å  l iv sm e d e lso m rå d e t a t t  d isk u te -  

ra s  v id  v å r ld s liv sm e d e lsk o n fe re n se n  i R o m  5— 16 n o v e m b e r  i å r . D e  

n o rd isk a  lå n d e rn a  sk u lle  g e m e n sa m t k u n n a  b id ra  till sk ild a  b is tå n d s 

p ro je k t  g e n o m  a tt  u tn y tt ja  d e  re su rse r  so m  f in n s  p å  l iv sm e d e lso m rå d e t 

i N o rd e n .

F o rb u n d e t  s tå lle r  sig p o s itiv t till a t t  N o rd is k a  r å d e t  u ta r b e ta r  e tt h a n d 

lin g sp ro g ra m  i sy fte  a t t  o k a  l iv s m e d e lsp ro d u k tio n e n  i d e  n o rd is k a  lå n 

d e rn a . N å r  v å l e t t  u tk a s t  till h a n d lin g sp ro g ra m  fo re lig g e r , fo ru ts å tte s  a tt  

fo rb u n d e t  f å r  in k o m m a  m e d  y tte r l ig a re  sy n p u n k te r .

S to c k h o lm  d e n  20  se p te m b e r  1974

L a n tb ru k a rn a s  r ik s fo rb u n d  

Erik Jons son
Lennart T iberg

Kooperativa forbundet:

M e d le m sfo rs la g e t h å n v is a r  till e n e rg ik r ise n  so m  g a v  n y a  a llv a rlig a  

d ra g  till b ild e n  a v  d e n  f r a m tid a  m a tfo rso r jn in g e n  i v å r ld e n . M o t b a k 

g ru n d  a v  b e fo lk n in g so k n in g e n  o c h  b e f in tl ig a  l iv sm e d e ls ti l lg å n g a r  o c h  i 

sy fte  a tt  m e d  s to r re  så k e rh e t  k u n n a  p la n e ra  f ra m tid e n  h å lle r  m a n  in o m  

F N  o c h  a n d ra  s a m h å llso rg a n is a tio n e r  p å  a t t  k a r tlå g g a  jo rd e n s  sa m la d e  

re su rse r  o c h  fo rso k a  sa m la  v å r ld e n s  n a tio n e r  k r in g  g lo b a la  lo sn in g a r . 

A v  m e d le m s fo rs la g e t f r a m g å r  a tt  d e  n o rd is k a  lå n d e rn a  m å s te  a k tiv t u n -  

d e rso k a  o m  su m m a n  a v  d e ra s  in sa ts e r  k a n  f o rb å t t r a s  g e n o m  e tt  b å t t r e  

o rg a n is e ra t  sa m a rb e te . F o rs la g s s tå l la rn a  o n s k a r  f å  en  in g å e n d e  p ro v n in g  

av  h u r  N o rd e n  b å s t sk a ll k u n n a  d isp o n e ra  t illg ån g lig a  re su rs e r  fo r  eg en  

m a tp ro d u k tio n . M a n  k o n s ta te ra r  a t t  b e ty d a n d e  re se rv e r  f in n s  o c h  a t t  t il l

g å n g lig a  re su rse r  f o rd e la r  sig o jå m n t, v ilk e t b l. a. s a m m a n h å n g e r  m e d

14— 750230. Nordiska rådet. Supplementband
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riktlinjerna for den nationella jordbruks- och fiskeripolitiken. D årfor 
finns också klara begransningar ifråga om att delta i internationell han
del m ed dessa varor. M an vill darfor soka vardera hur långsiktiga mat- 
varuavtal bor ingås for att forbåttra nordisk sjålvforsdrjning, beredskaps- 
produktion och lagring och samtidigt minska verkningam a av internatio
nella prisforåndringar. Vidare framhålls att m an måste soka vårdera om 
vi i tillracklig grad utnyttjar den odlingsbara jorden och fiskeresurser 
m. m. Vidare anser m an att forsoksverksamhet och upplysning inom det 
nåringsfysiologiska om rådet bor samordnas och intensifieras —  m ot bak
grund av de internationella forsorjningsproblemen. Eftersom  denna 
fråga har hog prioritet gåller det att bl. a. sam ordna och påskynda nu 
pågående utredningar och att u tarbeta ett konkret nordiskt handlings
program  for storsta mojliga m atforsorjning genom ett båttre resultatut- 
nyttjande.

KF:s synpunkter

Inledningsvis får K F  erinra om att frågan om en samordning av jo rd
brukspolitik och livsmedelsproduktion inom N orden varit forem ål for 
flera utredningar under senare decennier. D e praktiska resultaten hårav 
har varit begrånsade och de reella m ojligheterna till en okad samordning 
har minskat genom D anm arks intråde i EG.

Em ellertid delar K F i och fo r sig den grundsyn som pråglar det fram 
lagda medlemsforslaget att optim alt utnyttja tillgångliga resurser for 
Iivsmedelsproduktionen inom N orden och att intensifiera forskning och 
produktutveckling sam t att m edverka till båttre kostvanor. I detta sam
manhang kan erinras om det arbete i Sverige som den pågående jord- 
bruksutredningen utfor bl. a. når det gåller resursutnyttjandet inom 
jordbruket samt den verksam het som bedrivs av kost- och motionsverk- 
samheten i syfte att fo rbåttra  kostvanorna. I den m ån liknande utred
ningar och verksamhet pågår i ovriga nordiska lånder anser K F  det 
onskvårt att m an i mojligaste m ån soker sam ordna dessa och hårvid so
ker utnyttja varandras erfarenheter. D årem ot synes det tveksam t om 
ett stort upplagt projekt med ett flertal utredningar i stil m ed tidigare 
nordiska utredningsarbeten tjånar något våsentligt syfte. D et våsentliga 
år att varje enskilt land i sin jordbruks-, fiskeri- och nåringspolitik efter- 
stråvar en optim alt bedriven produktion av jordbruksvaror och livsme
del i syfte att såkerstålla m edborgarnas livsmedels- och naringsbehov 
och att m an i mojligaste m ån okar den internordiska handeln. Inom  den 
nordiska konsum entkooperationen bedrivs ett aktivt samarbete såvål in 
om handelns som livsmedelstillverkningens om råde och en utvidgning 
hårav efterstråvas.

Slutligen får K F foreslå att N ordiska rådets sekretariat får i uppdrag 
att inventera pågående utredningar inom livsmedelsområdet i de nor
diska lånderna och att man i sam band hårm ed fram håller onskvårdheten



av att man i pågående utredningsarbete aven beaktar återverkningarna 
på grannlåndernas forhållanden.

Stockholm den 23 septem ber 1974

K ooperativa forbundet 

John Sallborg K urt L indfors

Bengt Kristensson
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A 432le

Medlemsforslag
om nordisk lagstiftning om konkurrensbegrånsningar

(Våckt av Gils G udm undsson och Gunnar Helén)

B IL A G A  1

Yttranden over medlemsforslaget 

Nordens fackliga samorganisation (NFS):

Inledningsvis onskar vi fram hålla a tt vi ståller oss positiva till forslaget 
inte m inst m ot bakgrund av det analysarbete och den debatt som for 
narvarande pågår i NFS. Vi vill emellertid peka på de erfarenheter av 
nordiska utredningar om  gemensam lagstiftning som oftast har visat 
sig vara långvariga och sållan utm ynnat i substantiella framsteg. D et 
forhållandet borde dock inte vara oundvikligt, bl. a. genom att gå till- 
våga på så sått som nedan antyds.

Bland de reform er i de nordiska låndernas konkurrens- och mark- 
nadspolitik som N FS anser bor provas av utredningen ar en kom plette
ring m ed forbud om exceptionell dominans, antingen det gåller andelen 
produktion i ett land jåm fort med m arknadens om fattning eller gåller 
ett im porterande foretags omslutning jåm fort m ed totalforbrukning. E tt 
sådant forbud kan innebåra a tt obligatorisk uppsplittring av verksam he
ten intrader, når marknadsandelen passerat en viss grans. U ndantag eller 
dispensmojligheter finge overvågas, t. ex. då det galler en ny produkt 
som endast en tillverkare m arknadsfor eller då en sårskilt hog mark- 
nadsandel uppnåtts av kooperation eller liknande rorelse, som de enskil
da konsumenterna står bakom. Vid beråkningen av marknadsandel, 
vilket kan ske på olika sått, kan hånsyn tas till a tt en m arknad ibland 
om fattar en eller flera substituerade produkter.

En annan reform  vård utredning år a tt alla fusioner, foretagsover- 
taganden och samarbetsavtal mellan foretag forhandsprovas utifrån  kon- 
kurrenssynvinkel. F or kartellavtal kan overvågas forbud och tillstånd 
forst efter dispensansokan i stållet for endast granskning av anm ålda 
missbruk. En dispens kan provas efter nationella och nordiska nårings- 
politiska och fordelningsmåssiga kriterier.

I  enlighet m ed det ovanstående bor utredningen prova om låndernas 
konkurrensregler borde revideras på sådant sått a tt ensamagenturer och 
selektiv forsåljning samt leveransvågran som led i hogprispolitik for- 
bjuds.
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Flera av de nordiska lånderna har vissa mojligheter att snabbt vidta 
prisreglerande åtgårder. Form ellt finns dessa regler om gårdade av 
inskrånkande villkor. U tredningen bor prova om regeringarna bor ges 
okat m andat att ingripa aktivt med maximiprissåttning, då fall av stark 
marknadsdominans foreligger, vilket mojliggor aktiv prispolitik och 
denna utnyttjas till sårskilt hoga marginaler.

F or a tt undvika beklagliga drojsmål med reform er om  konkurrens- 
råtten bor direktiven utform as så a tt uppdraget gåller konkurrens- 
råttens utveckling på långre sikt och på en i direktiven antagen nivå, 
som avsevårt går utover gållande rått enligt ovannåm nda synpunkter. 
U nder tiden utredningen pågår bor den uttalat kunna assistera med 
belysande underlag till nationella reform forslag som forbereds eller 
planeras bli genom forda.

M inisterrådet bor i direktiven forutskicka a tt arbetet inte åberopas 
for drojsmål med reform er av konkurrenslagstiftningen, som år mogna 
for genom forande i ett nordiskt land.

Stockholm den 7 oktober 1974

Nordens fackliga samorganisation

Richard Traelnes 

Generalsekreterare

Nordisk Andelsforbund:

Nordisk Andelsforbund bifalder forslaget om, at der gennemføres en 
undersøgelse af behovet for og forudsætningerne for en fællesnordisk 
lovgivning om konkurrencebegrænsninger. Vi m ener der er behov for en 
nyvurdering af store dele af de gældende regler i de forskellige nordiske 
lande, set i lyset af forbrugernes interesser, og anser det for vigtigt, at 
nye regler om modvirkning af konkurrencebegrænsende aftaler og m ono
poler bygger på ensartede principper i alle de nordiske lande. O pm ærk
somheden henledes på, at der som følge af D anm arks medlemskab af 
EF  er supplerende hensyn at tage i relation til konkurrencereglerne. 
Endelig anser vi det for vigtigt, a t de regler, som giver uligheder for 
vilkårene for næringsudøvelsen mellem de nordiske lande, søges gjort 
m ere lige.

K øbenhavn i oktober 1974

Lars Lundin

D a n m a r k  

Handelsministeriet:

I denne anledning har handelsministeriet indhentet udtalelse fra  m o
nopoltilsynet, hvortil handelsministeriet henviser (se nedan).



422 A 432/e: Bilaga 1

Handelsministeriet skal udtale, a t det ikke fo r tiden synes påkrævet 
eller hensigtsmæssigt at iværksætte internordiske overvejelser om ænd
ring i de gældende love vedrørende konkurrencebegrænsning.

København, den 17. septem ber 1974

O. M iiller
H. Duborg

Monopoltilsynet:

1. I  forslaget henstilles det, a t N ordisk Råd anbefaler Nordisk M ini
sterråd at lade foretage en undersøgelse af behovet for en fælles nordisk 
lovgivning om konkurrencebegrænsning og af forudsætningerne for en 
sådan.

Som begrundelse herfor har forslagsstillerne peget på den stadig 
stærkere udvikling inden fo r erhvervslivet i retning af koncentration af 
virksomheder, herunder opkomsten af m ultinationale virksomheder, og 
på virkningerne heraf for beskæftigelsen, vareudbuddet og prisudvikling
en. D e har endvidere henvist til, at spørgsmålet har foranlediget den 
svenske riksdags nåringsutskott til a t fremsætte en udtalelse om det 
ønskelige i, a t det tages op til undersøgelse og overvejelse, om lovgiv
ningen vedrørende konkurrencebegrænsninger bør gøres m ere effektiv 
bl. a. med henblik på kontrol med m ultinationale virksomheder. E fter 
forslagsstillernes mening ville det imidlertid være hensigtsmæssigt a t 
iværksætte en sådan undersøgelse på nordisk plan som et led i det 
nordiske samarbejde på det konsumentpolitiske og industrielle om råde 
og med henblik på en fællesnordisk lovgivning, der kunne give mulig
hed for (a) at forbyde konkurrencebegrænsende aftaler, (b) at forhindre 
fusionering, der m edfører en monopolstilling, og (c) at ophæve eksiste
rende monopoler.

2. D et er rigtigt, at den strukturudvikling, der i de senere år har 
manifesteret sig på de fleste markeder, har været præget af et stigende 
antal fusioner og koncerndannelser, hvortil kommer, at et stort antal 
m indre virksomheder er blevet nedlagt. Samtidig er konkurrencebe
grænsende aftaler (karteller) mellem selvstændige virksomheder vistnok 
aftagende. Denne udvikling, der kan konstateres i hele den vestlige 
verden, stiller de myndigheder, der varetager kontrollen med konkur
rencebegrænsninger (karteller og monopoler), over fo r delvis nye p ro 
blemer, og dette kan, specielt for de vesteuropæiske lande og navnlig 
med henblik på multinationale storforetagender, rejse spørgsmål om 
nødvendigheden af at træffe visse fælles foranstaltninger, f. eks. en 
harmonisering af de forskellige landes lovgivning og muliggørelse a f  
et samvirke i praksis mellem myndighederne i de enkelte lande.
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D et m å imidlertid være klart, at netop fordi spørgsmålet har samme 
aktualitet i hovedparten af de lande, med hvilke D anm ark og de øvrige 
nordiske lande har deres væsentligste handelssamkvem, bør m an også 
tilstræbe på bred basis at løse problem erne efter ensartede retningslinier. 
K un herved kan der opnås tilstrækkelig effekt. E fter monopoltilsynets 
mening vil det derfor være mere hensigtsmæssigt at henvise spørgs
målet til drøftelse i et forum , der om fatter de flest mulige vesteuro
pæiske stater. M an skal i denne forbindelse henlede opmærksomheden 
på, a t en arbejdsgruppe under OECD for tiden arbejder med en under
søgelse af problem atikken om kring de m ultinationale virksomheder og 
deres m arkedsadfærd, og at koncentrationsproblem erne er genstand for 
drøftelser i EØ F med sigte på fastsættelse a f  regler om kontrol med 
virksomhedssammenslutninger.

3. Den bestående lovgivning vedrørende konkurrencebegrænsninger i 
de nordiske lande bygger stort set på de samme principper og har i det 
hele en del til fælles. Inden for ram m erne af denne lovgivning er det 
i nogen udstrækning muligt at imødegå eventuelle skadelige virkninger 
a f  koncentrationer inden for erhvervslivet. M an skal i denne forbindelse 
pege på, at der i en årrække har bestået regelmæssig kontakt og sam
arbejde mellem de danske, finske, norske og svenske kartelmyndigheder, 
ganske vist fortrinsvis vedrørende generelle spørgsmål, m en dog også i en 
del tilfælde i konkrete sager. M an tø r formode, a t et sådant sam 
arbejde i praksis også, om fornødent, vil kunne finde sted i konkrete 
sager angående m ultinationale virksomheders forhold på de nordiske 
markeder. En hindring for et helt tilfredsstillende samarbejde kan der 
dog undertiden ligge i den tavshedspligt, der er pålagt embedsmændene 
i henhold til de enkelte landes lovgivning, men denne hindring kunne 
formentlig uden større vanskelighed fjernes.

U nder denne forudsætning m å det efter monopoltilsynets opfattelse 
anses for m indre påkrævet fo r tiden at overveje ændringer i de nordiske 
landes nugældende lovgivning vedrørende konkurrencebegrænsninger og 
da navnlig så fundam entale ændringer som antydet af forslagsstillerne.

København, den 10. septem ber 1974

A. Sonne

U. Schlichtkrull 
Ekspeditionssekretæ r

Landbrugsraadet:

------------ skal R aadet herved oplyse, at man ser positivt på det fore
slåede arbejde. Især m ed henblik på forslaget om  konkurrencebegræns
ninger ville det være ønskværdigt, om  der blev redegjort for tilsvarende
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bestræbelser inden for Fællesmarkedet, og hvilke konsekvenser disse 
kunne tænkes at få for nordisk lovgivning.

København, den 5. september 1974

På Landbrugsraadets vegne

E. b.

Birgitte Sode-Mogensen 

De samvirkende danske Husmandsforeninger:

Samvirksomheden kan anbefale, at der foretages undersøgelse af 
behovet for en sådan lovgivning, før videre foranstaltninger træffes.

København, den 16. septem ber 1974

På foreningernes vegne

Jørgen Pedersen

Grosserer-Societetet:

D et pågældende om råde er allerede i vidt omfang i D anm ark reguleret 
gennem EF-traktaten  og de med hjemmel heri udstedte retsakter. En 
dansk deltagelse i et eventuelt nordisk samarbejde på om rådet forud
sætter derfor, a t dette sam arbejde bliver af en sådan karakter, at det er 
foreneligt med Danm arks EF-forpligtelser.

København, den 25. september 1974

Grosserer-Societetet 

Niels Kristoffersen  
Sekretær

Industrirådet:

D et frem går af forslaget selv, at der allerede forlængst er institutio- 
neret et fast og regelmæssigt samarbejde mellem de nordiske m onopol
m yndigheder i overensstemmelse med tidligere rekom m andationer fra  
Nordisk R åd og forud herfor.

D et frem går endvidere af forslaget, at dets hovedsagelige m otivering 
ligger i, at den svenske rigsdags næringsudvalg har anbefalet nedsættelse 
af et udvalg til behandling af forholdet mellem konkurrencelovgivningen 
og kontrol med multinationale virksomheder.

D et synes endvidere klart efter bemærkningerne til forslaget, at dets 
eneste reelle udvidelse i forhold til gældende monopollovgivning er en 
udvidelse af m onopolm yndighedernes beføjelser, således at de sættes 
i stand til a t forhindre fusioner, der får monopol, og til a t kunne 
ophæve allerede eksisterende monopoler,
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På et tidspunkt med frie varebevægelser mellem landene, fri og hård 
konkurrence og øget nødvendighed af at etablere større, mere rationelle 
og konkurrencekraftige enheder samt en avanceret priskontrol, specielt 
og allerede over for virksomheder, der har en begrænset del af det 
nationale marked, savnes der ethvert behov for en skærpelse af den 
danske monopollovgivning (nærmere tværtimod).

At forslaget så til og med skulle være begrænset til a t om fatte de fem 
små nordiske lande virker helt ejendommeligt, idet en gennemførelse af 
ideen bag forslaget kun synes at kunne forringe de nordiske virksom 
heders muligheder i den internationale konkurrence.

Eventuelle regler om behandling af fusioner må — således som der 
også foreligger forslag om —  behandles i EF-regie.

København, den 16. september 1974

Ove M unch
F. Hjorth Hansen

Håndværksrådet:

R ådet ønsker for nærværende ikke at kommentere forslaget og kan 
ikke stille supplerende oplysninger til rådighed.

København, den 19. august 1974

Steffen Preuss

Dansk Arbejdsgiverforening:

I denne anledning skal vi meddele, a t Arbejdsgiverforeningen sædvan
ligvis ikke udtaler sig om ren t erhvervspolitiske spørgsmål, i hvilke so
cialpolitiske eller arbejdsmarkedsmæssige aspekter ikke er involveret. 
D et foreliggende forslag synes i det væsentlige at være af denne karakter, 
og Arbejdsgiverforeningen skal derfor afstå fra  at fremsætte bem ærk
ninger til forslaget.

København, den 13. august 1974

D ansk Arbejdsgiverforening 

Johs. Am m undsen

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd:

------------skal det herved meddeles, at Erhvervsrådet kan tilslutte sig at
m an undersøger behovet og forudsætningerne for en fælles nordisk lov
givning om konkurrencebegrænsninger.

Kobenhavn, den 30. septem ber 1974

P. r. v.

F rithiof Hagen



Forbrugerrådet:
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Forbrugerrådet kan i princippet tilslutte sig de frem førte synspunkter, 
men skal desuden henlede opmærksomheden på en ofte overset side af 
konkurrencesituationen.

F or forbrugerne kan den mindskede konkurrence, som koncentra- 
tionsudviklingen giver anledning til, ofte virke uheldigt ind på mulighe
derne for at få varerne billigst muligt. Desuden har der de seneste år vist 
sig en udvikling inden fo r detailhandelen, som hvis den forsæ tter på 
længere sigt vil virke begrænsende på de indkøbsmuligheder, den enkelte 
forbruger kan vælge mellem. K oncentrationstendenserne betyder således, 
a t mange nærbutikker ud fra  rentabilitetsbetragtninger ikke længere vil 
kunne eksistere. Samtidig med nærbutikken forsvinder, etableres store 
indkøbscentre, som er kapitalkrævende og derfor vanskeliggør konkur
rence på forbrugerpriserne mellem de enkelte butikker. D esuden vil det 
ofte være meget få og store virksomheder, som kan etablere butikker 
i de større indkøbscentre.

Fortsæ tter de igangværende koncentrationstendenser, vil denne udvik
ling til skade for forbrugerne forstærkes. Forbrugerrådet finder det 
bl. a. ud fra denne betragtning meget vigtigt, a t der igangsættes en 
undersøgelse til afdækning af behovet for og forudsætningerne for en 
fælles nordisk lovgivning vedrørende konkurrencebegrænsning.

Forbrugerrådet kan tilslutte sig forslagets bemærkninger om sigtet 
med en sådan undersøgelse, hvor vægten bliver lagt på at finde instru
menter, som i stærkere om fang kan regulere konkurrenceforholdene. 
Rådet kan dog ikke i den øjeblikkelige situation tage stilling til, hvor
vidt misbrugs- eller forbudsprincippet vil være bedst egnet til at opnå 
den bedst mulige beskyttelse af forbrugerne, men skal henstille, at der i. 
undersøgelsen lægges vægt på at få belyst, hvilket princip som bedst 
vil kunne imødekomme forbrugernes interesser.

København, den 25. septem ber 1974

D orte Bennedsen 

Formand

Helle Munch-Petersen 
Kontorchef

Butikshandelens Fællesraad

I den anledning skal vi meddele, at Fællesraadet ikke vil have noget 
at erindre imod, at der foretages en sådan undersøgelse, idet vi dog 
samtidig skal påpege, at en eventuel fællesnordisk lovgivning jo skal
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ligge inden for ram m erne a f  Danm arks forpligtelser i henhold til R om 
traktaten, jfr. især artikel 85 ff.

København, den 20. august 1974

P. f. v.

E. Groth-Andersen

F i n l a n d

Handels- och industriministeriet1:

Forslaget behandlar utvecklingen som går m ot nåringslivets centralise
ring och den dårm ed foljande uppkom sten av och starka stållningen hos 
m ultinationella foretag. Sålunda torde en utform ning av konkurrens- 
lagstiftningen bl. a. fo r a tt effektivera kontrollen over de multinationella 
foretagen kom m a i fråga i samtliga nordiska lånder. M ed hånvisning 
hårtill och m ed beaktande av det åven inom  nåringslivet alltm er okade 
nordiska sam arbetet anser handels- och industrim inisteriet i overens- 
ståmmelse m ed medlemsforslaget, a tt N ordiska rådet borde rekommen- 
dera N ordiska m inisterrådet a tt u treda behovet av och forutsåttningarna 
fo r en gemensam nordisk lagstiftning angående konkurrensbegrånsningar.

Helsingfors den 3 oktober 1974

Kristian Gestrin 

Handels- och industjiminister
H ilkka Talsio 

Foredragande

Patent- och registerstyrelsen1:

Patent- och registerstyrelsen har tidigare avgivit flera yttranden om 
liknande medlemsforslag våckta inom  N ordiska rådet. I  dessa yttranden 
har åm betsverket tillstyrkt skapandet av en enhetlig lagstiftning om kon
kurrensbegrånsningar inom de nordiska lånderna, vilket verket fort- 
farande anser onskvårt. I  detta sammanhang kan m an konstatera, att 
vår nya lag om konkurrensbegrånsningar skulle innebåra en avsevård 
skårpning av vårt system betråffande kontroll over konkurrensbegråns
ningar.

Em edan verkstålligheten och kontrollen av lagstiftningen angående 
konkurrensbegrånsningar overforts till nåringsstyrelsen, som inråttades

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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den 1 juli 1973, anser patent- och registerstyrelsen det inte fo r sin del 
nodvåndigt att avge något yttrande.

Helsingfors den 9 september 1974

E rkk i  Tuuli  

Generaldirektor
E rkki Vuori 
Overdirektor

Naringsstyrelsen:

D e i de olika nordiska lånderna gallande lagarna som stiftats i syfte 
att fråm ja ekonomisk konkurrens har i allmanhet uppkom m it helt 
sjålvståndigt och oberoende av varandra, åven om  de stiftats ungefår 
vid samma tidpunkt. Endast i Finland, dår denna lagstiftning åstad- 
kommits senare ån i de ovriga nordiska lånderna, har m an haft som 
sin forebild m onster som erhållits från Sverige. Dessa lagar har dock 
uppkom m it i lånder med i stort sett likadana ekonomiska och mark- 
nadsforhållanden, och fastån lagarna såvål sakligt som form ellt avviker 
från varandra, innehåller de flera gemensamma drag och berørings
punkter. Dessutom står de nordiska pris- och kartellmyndigheterna i 
fortsatt kontakt med varandra och håller årligen m oten dår aktuella 
frågor på om rådet som år av intresse for alla de nordiska lånderna 
behandlas. D etta samarbete har åven varit ågnat a tt nårm a åskådnings- 
såtten och forenhetliga instållningen till frågor av gemensamt intresse.

Konkurrensbefråm jandelagen i Finland —  liksom m otsvarande lagar 
i de ovriga nordiska lånderna —  riktar sig m ot den inhemska mark- 
naden. Så har t. ex. exporthandeln och utbudet av tonnage i inter- 
nationell trafik låmnats u tanfor lagen. V ad im porthandeln betråffar kan 
lagen inte heller tillåmpas på hår i landet verksamma representanters, 
im portorers och agenters huvudm ån i utlandet, vilka m åhånda bor anses 
vara de egentliga verkstållarna av konkurrensbegrånsningar. Aven med 
tanke på den inhemska m arknaden forekom m er brister i den nuvarande 
lagstiftningen. Lagen bygger i huvudsak på offentlighetsprincipen och 
overvaknings- (missbruks-) principen och ger myndigheterna i uppdrag 
a tt registrera konkurrensbegrånsande avtal och organisationsbeslut samt 
dominerande (monopol-) stållning på m arknaden samt befogenhet att 
vidtaga åtgårder i syfte att undanroja dessa, om de anses ha u r allmån 
synpunkt skadliga verkningar.

Overvakningen som konkurrensbefråmjandelagen avser år dock inte 
utan luckor så lange foretagssammanslagningar i form  av fusioner och 
kop står u tanfor denna overvakning, åven om de kan ha — och oftast 
åven har — likadana konkurrensbegrånsande foljder som de i lagen 
nåm nda avtalen och organisationsbesluten och åven om deras syfte kan
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vara att erhålla en dom inerande stållning på marknaden. Denna brist i 
lagstiftningen fram tråder specieilt på grund dårav, att de multinationella 
foretagens intrång på den finska m arknaden i vissa fall skett just denna 
våg.

Såsom redan av lagens nam n fram går, år dess syfte att fråm ja en ur 
allmån synpunkt godtagbar ekonomisk konkurrens. D å den i fråm sta 
rummet bygger på offentlighets- och overvakningsprinciperna har for- 
budsprincipen tillåmpats endast på två form er av konkurrensbegråns
ningar, bruttopriser och anbudskarteller. Den mojlighet som lagen ger 
statsrådet att for viss tid  forbjuda konkurrensbegrånsning som konsta- 
terats vara skadlig kan tillgripas forst då det medel som lagen i forsta 
hand beståmmer, forhandlingsforfarande, har blivit resultatlost. Hittills 
har forbud inte en enda gång tillgripits.

Utvecklingen inom det ekonomiska livet går em ot en allt storre 
branschrationalisering och koncentration, varav foljden år avtagande 
inbordes konkurrens på den inhemska m arknaden. I  stållet år dock 
internationell konkurrens allt starkare i ankom m ande. D et bor åven 
konstateras, a tt sånkningen av tullm urarna, som foranleds av inter- 
nationella avtal, tvingar den inhemska industrin att fordela sin produk
tion och koncentrera sina kraftresurser i syfte att sånka kostnaderna och 
bibehålla sin konkurrenskraft vid sidan av de utlåndska foretagen på 
den finska m arknaden samt for att stårka sin stållning i den internatio- 
nella konkurrensen. Jåmsides uppstående kartellbildningar samt den 
intem ationella konkurrensen har således begrånsat antalet privata kon
kurrenter, men i stållet har intrått konkurrens mellan koncerner och 
handelssammanslutningar. En dylik utveckling torde det for nårvarande 
vara omdjligt och ur nationell synpunkt åven oåndamålsenligt att forsoka 
ståvja. D et vore dock onskvårt, a tt statsmakten eller myndigheterna 
skulle ges båttre mojligheter ån tidigare att ingripa m ot de skadliga 
verkningar och missbruk som en dylik utveckling eventuellt medfor.

Då m an i Sverige tagit fram  frågan om effektivering av lagstiftningen 
om konkurrensbegrånsningar, år det enligt vår mening åndamålsenligt, 
a tt utredningsarbetet samtidigt utstråckes att berora alla de nordiska 
lånderna, varvid i dessa lånder erhållna erfarenheter lånder till nytta for 
alla, och samtidigt utredes de nationella lagstiftningarnas inverkan på de 
ovriga nordiska lånderna. Innan ett dylikt utredningsarbete har gjorts 
år det svårt a tt taga stållning till nodvåndigheten av en gemensam 
nordisk lagstiftning. I varje fall år det uppenbart, a tt det for igångsåttan- 
det av ovannåm nda utredning kråves Nordiska rådets initiativ.

Erkki Sunila 
Generaldirektor

Jaakko Holina  
Byråchef

Helsingfors den 1 oktober 1974



Konkurrensombudsmannens byrå:
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Syftet m ed en lagstiftning om  konkurrensbegrånsningar år enligt rege
ringens proposition (Reg Prop 212/72) att fråm ja från  allmån synpunkt 
sett godtagbar ekonomisk konkurrens och dårigenom på lång sikt stodja 
en onskvård ekonomisk och samhållspolitisk utveckling. G enom  sagda 
lagstiftning forsoker m an befordra rorligheten och smidigheten i det 
ekonomiska livet, en stabil prisnivå, en effektiv fordelning av kraft- 
resurserna och den ekonomiska tillvåxten. En marknadsmekanism som 
ar u tsa tt fo r effektiv konkurrens gynnar en lonande nåringsverksamhet 
och skapar forutsåttningar for fordelning av kraftresurserna på ett sått 
som båst tjånar den ekonomiska tillvåxten. N år inget allm ånt inflations- 
tryck gor sig gållande och skadliga konkurrensbegrånsningar år avlågs- 
nade, skoter konkurrensen åven om  att prisnivån forblir stabil, konsta- 
teras i propositionen vidare.

Lagen den 25 maj 1973 om  fråm jande av ekonomisk konkurrens 
(423/73) bygger huvudsakligen på det ovan berorda totalekonom iska 
skyddsintresset. I  lagtexten kom m er detta till uttryck i kravet om  att 
lagen bor fråm ja sådan ekonomisk konkurrens som år godtagbar från 
allmån synpunkt (Konkurrensbefr. lagens 1 §) och a tt m an vid bedom- 
ning av konkurrensbegrånsningarnas skadliga verkningar bor utgå ifrån, 
vad som u r allmån synpunkt kan anses vara skadligt (lagens 15 § 1 
mom.). Lagen kan sålunda inte tillåmpas annat ån  inom  ram en for den 
allmånt gållande ekonomiska politiken. I  synnerhet bedom andet av de 
konkurrensbegrånsningars skadliga verkningar, som år av stor ekono
misk betydelse bor utgå från  generella ekonompolitiska premisser, vilka 
tar hånsyn till synpunkter anslutna t. ex. till sysselsåttningen, placering
en av foretag och utrikeshandeln. Lagen om fråm jande av konkurrens 
bygger till en betydande del på konsumentskyddsintresset (t. ex. lagens
7 § 1 mom., 8 § 2 mom., 15 § 1 mom., 22 § 1 mom. och 25 § 2 mom.). 
Sårskilt tydligt kom m er iakttagandet av konsum entintressen till uttryck 
i fråga om  prisbildningen, dår huvudsyftet m ed lagstiftningen år att 
genom priskonkurrens samt bekåmpning av alltfor hoga priser fråm ja 
en for konsum enterna fordelaktig prisutveckling. Den vid lagens till- 
låmpning viktiga uppgiften a tt hindra storforetag och karteller från  att 
m issbruka sin ekonomiska maktstållning baserar sig fram forallt på beak- 
tandet av konsumentintressen.

H uvudprinciperna i lagen år en avtalsfrihet med relativt få  begråns- 
ningar samt principerna av offentlighet, overvakning (eller missbruk) 
och forhandling. Enligt dessa principer å r  konkurrensbegrånsningar med 
undantag av ett par fall — nåmligen s. k. fast bruttoprissystem (lagens 
23 §) och s. k. anbudskartellerna —  såsom sådana ej forbjudna, men de 
overvakas sålunda, att fo r varje konkurrensbegrånsning av allmån bety
delse uppgores av nåringsstyrelsen en redogorelse, vilken infors i ett



A 432/e: Bilaga 1 431

vid nåringsstyrelsen fort register och publiceras i det av nåringsstyrelsen 
utgivna "Konkurrensfrihetsbladet” . Registrering forutsåtter a tt konkur- 
rensbegrånsningen år av allmån betydelse. Ingrepp i konkurrensbegråns- 
ningar sker endast om det konstateras att de har i lagens 15 § avsedda 
verkningar. Registrering av en konkurrensbegrånsning innebår i sig sjålv 
inget stållningstagande till dess eventuella skadliga verkningar.

Kokurrensbefråm jandelagens struktur gor, a tt tillåmpningen av gene- 
ralstadgandet i lagens 15 § 1 mom. år av avgorande betydelse for hela 
lagen. G rundlåggande år bedomningen av en konkurrensbegrånsnings 
skadlighet enligt i nåm nda stadgande angivna kriterier, vilka år:
— att begrånsningen m edfor oskåliga pris- eller leveransvillkor
— att nåringslivets verksamhetsmojligheter (effektivitet) inskrånks och
— att nåringsidkandet forsvåras.

F or att en konkurrensbegrånsning skall kunna anses skadlig i den 
mening som avses i nyssnåmnda lags 15 §, bor åtm instone ett av 
dessa kriterier for skadlig verkning forefinnas, varutover verkningarna 
bor gålla som skadliga u r allmån synpunkt. Enligt sistnåm nda krav 
forutsåtter ingrepp i en konkurrensbegrånsning att denna år av viss 
betydelse och att den således har visst intresse ur allmån synpunkt.

Om det konstateras att en konkurrensbegrånsning har ovannåm nda 
skadliga verkningar bor man skrida till en sårskild forhandling m ed de 
olika parterna for att dessa verkningar av konkurrensbegrånsningen skall 
kunna elimineras. Fram stållningen om dylik forhandling gors av kon- 
kurrensombudsmannen och sjålva forhandlingen åger rum  vid konkur- 
rensrådet. H ar en forhandling vid konkurrensrådet ej lett till avhjål- 
pande av de skadliga verkningarna. bor konkurrensrådet meddela detta 
till statsrådet, vilket kan på konkurrensrådets fram stållning helt eller for 
en beståmd tid forbjuda genom forandet och iakttagandet av konkurrens
begrånsningen om den bor anses m edfora verkningar som u r allmån 
synpunkt år skadiga.

Ovan har konstaterats att forbudet m ot konkurrensbegrånsningar gål
ler i den nu gållande lagen bara två form er av dessa, fasta bruttopris- 
systemet och anbudskartellerna. I fråga om praktiskt taget alla andra 
slag av konkurrensbegrånsningar ger lagen m ojlighet till ingrepp på det 
speciella villkoret a tt de inte har på visst sått skadliga verkningar. Så
lunda år det mojligt att med stod av konkurrensbefråmjandelagen 
ingripa åven i m onopoler om dylik for en viss nåringsbransch gållande 
ensam rått har i lagen avsedda skadliga verkningar eller om  sådana verk
ningar åstadkoms med utnyttjande av monopolstållningen.

Vid reform ering av lagstiftningen angående konkurrensbegrånsningar 
bor m an enligt min uppfattning forst och fråm st ålagga de enskilda 
nåringsidkarna skyldigheten att på eget initiativ gora anmålningar, 
nåmligen så, a tt de enligt lagen vore skyldiga att gora anm ålan om varje 
konkurrensbegrånsningsavtal som de ingår. Endast om i princip alla
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naringsidkare forpliktas a tt till nåringsstyrelsen gora anm ålan om sina 
avtal rorande konkurrensbegrånsningar kan m an snabbt och m ed detsam- 
m a få  totalbild av konkurrensforhållandena i landet. Sagda tillvagagångs- 
sått skulle också garantera, a tt m yndigheterna ståndigt kan hålla sig å 
jour med situationen. D et nuvarande enkåtforfarandet med m yndigheten 
som initiativtagare som våljer objekten och sander u t enkåter o fta upp- 
repade gånger till samma objekt i samma årende, m edfor onodigt arbete 
for såvål åmbetsverket som for nåringsidkarna.

I Finland har konkurrensbegrånsningslagstiftningens forhållande till 
im m aterialråtten behandlats endast i forarbetena till konkurrensbefråm - 
jandelagen av år 1964. Angående denna fråga yttras i kommittébetån- 
kande 1962:4 (Ehdotus laiksi taloudellisten kilpailunrajoitusten valvon- 
nasta perusteluineen =  Forslag till lag om overvakning av ekonomiska 
konkurrensbegrånsningar m ed motiv.). (Finns icke i svensk oversåttning) 
bl. a. foljande: ”Aven genom lagstiftning har konkurrensbegrånsningar 
åstadkommits. T. ex. bor råttigheter som grundar sig på patent och 
varum årke ur konkurrenslagstiftningens synvinkel anses ha karaktåren 
av monopol. Enligt kommitténs åsikt borde den foreslagna lagen i prin
cip åven gålla konkurrensbegrånsningar som baserar sig på dylika råttig
heter. Å andra sidan år det dock naturligt, a tt de i allmånhet icke kan 
anses skadliga, fastån vederborande ock utnyttjar honom  enligt lag till- 
kom m ande ensamrått. Konkurrensbegrånsningslagstiftningen bor utovas 
forst då innehavare av ovan avsett monopol, som grundar sig på lag
stiftning, utovar sin ensam rått åven for annat ån i lagen forutsatt ånda
mål, t. ex. for att stodja annan konkurrensbegrånsning.”

I den nutida industriella verksamheten utgor patentlicenserna eller 
av patenthavaren beviljade anvåndningstillstånd till patent en synnerligen 
betydande faktor. Licensavtalen innehåller o fta synnerligen långtgående 
beståmmelser, som å ena sidan hånfor sig till forhållandet mellan licens- 
givaren och licenstagaren samt å andra sidan till den sistnåmndas ståll- 
ning som producent och m arknadsforare. D å det icke år fråga om  over- 
låtelse av patent utan enbart nyttjanderåtten, i det a tt ensamråttens 
grundval fortfarande forblir hos patenthavaren, innehåller licensavtalen 
i allm ånhet foreskrifter, som på ett eller annat sått begrånsar licenstaga- 
rens handlingsfrihet. Sådana begrånsningars råttm åtighet i varje enskilt 
fall kan i allm ånhet icke avgoras med hjalp av patentlagstiftningen. H år
vid uppkom m er åven frågan om tillåm pningen av konkurrensbegråns- 
ningslagstiftningen i ifrågavarande fall. F o r Finlands vidkom m ande fo 
refaller det som om den sagda lagstiftningen skulle kunna tillåm pas i de 
fall då patenthavaren har ålagt licenstagaren sådana begrånsningar, som 
bor anses overskrida ensam råttens grånser. Å  andra sidan kan det inte 
fornekas att licensavtalen kan innehålla beståmmelser, som enligt kon- 
kurrensbegrånsningslagstiftningen kunde anses skadliga. T. ex. om det ge
nom patenthavarens forsorg stråvas till att fastbinda licenstagarens pris
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politik, kan detta vara av skada speciellt for konsumenten. V idare kan 
licensen aven i ovrigt utnyttjas for att inskrånka licenstagarens verk- 
samhetsmojligheter, till och med så a tt patenthavaren kan få en domine- 
rande stållning i forhållande till licenstagaren.

Uppm årksam het har åven fåsts vid forhållandet mellan konkurrens- 
befråmjandelagstiftningen och varum årkesråtten. M ed stod av konkur- 
rensbefråmjandelagen kan m an otvivelaktigt u tan  hinder av varum årkes
råtten ingripa mot såljvågran av m årkesvaror och bruttoprissystem.

Enligt patentlagen (44 § 1 mom.) skall på begåran goras anteckning 
i patentregistret om licensavtal samt sjalva overlåtelsen av patent. Enligt 
47 § 1 mom. i patentforordningen skall anteckning om overgång av 
patent eller upplåtelse av licens innehålla råttsinnehavarens namn, hem- 
vist och adress samt dagen for overgången eller upplåtelsen. Betråffande 
licenser skall på begåran antecknas huruvida patenthavarens rått att 
bevilja andra licenser år begrånsad. Liknande stadganden ingår i mons- 
terråtts- och varumårkeslagarna.

Det år sålunda sjålvklart, a tt man ur Finlands patentregister icke kan 
erhålla våsentliga uppgifter for utredning av konkurrensbegrånsning. 
Konkurrensmyndigheternas registreringsmojligheter åter år beroende av 
de mojligheter som lagstiftningen stipulerar for registrering av konkur
rensbegrånsningar.

M an kan dårfor tånka sig, att innehavaren av patent-, varum årke- och 
m onsterrått skulle ulåggas anmålningsskyldighet m. a. o. han borde gora 
registermyndigheten anm ålan om alla de licensavtal, som han ingått. 
Nåringsstyrelsen skulle, efter det a tt den av patent- och registerstyrelsen 
fått uppgift om sådant avtal, ha mojlighet a tt undersoka konkurrens- 
begrånsande villkor som eventuellt ingår i overlåtelseavtalen.

I Finland finns inga stadganden rorande fusionskontroll. Frågan om 
vilken stållning man hos oss bor taga till sådan kontroll och huruvida 
den ur finlåndsk synpunkt bor anses som en nodvåndighet har aktuali
tet fram forallt dårfor, att fusioneringsbenågenheten åven i Finland år 
rått kraftig. Centraliseringen i alla sina form er synes fortgå hos oss, vare 
sig man betraktar frågan ur bank- eller forsåkringsverksamhetens, indu
strins, handelns eller trafikens synvinkel. Hos oss, liksom i andra lander, 
har fusionerna norm alt i forsta hand fororsakats av expansions- och 
rationaliseringsstråvanden, dvs. stråvan att utbygga foretaget och att 
dårigenom åven erhålla de form åner som storproduktionen erbjuder 
samt att forbåttra konkurrenslåget for firman. G enom  att samman- 
smålta firm an till ett storforetag efterstråvar man dock åven proportio- 
nellt lågre forvaltningskostnader. en form ånligare inkops- och forsålj- 
ningsmekanism (och dårigenom forkovrad konkurrensformåga) en båttre 
tillgång på kapital samt en allmån sanering av verksamheten overhuvud. 
Åtminstone hos oss siktar fusionerna dårem ot inte på sådana kostnads- 
besparingar som t. ex. huvudsakligen skulle komma konsumenterna till 
godo.
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Om det foretag, som genom en fusion skapas på en u r allmån syn
punkt anm årkningsvårt sått m edfor eller uppenbarligen kan m edfora 
t. ex. oskåliga priser eller om det utan godtagbart skål begrånsar verk- 
sam hetsm ojligheterna eller forsvårar nåringsidkandet, ger redan den nu 
gållande lagstiftningen mojlighet a tt ingripa (lagens 15 §).

D et å r  nårm ast vid horisontala fusioner som konkurrensbegrånsningar 
kan kom m a i fråga. M en åven vertikala och diagonala fusioner kan 
syfta till begrånsning av konkurrensen och behårskning av marknaden. 
D et år i flera fall synnerligen svårt a tt åtm instone på forhånd bedoma, 
om  ett visst fusionsavtal siktar på begrånsning eller okning av konkur
rensen. A tt en fusion blir offentligt bekant bidrar till a tt ståvja de kon
kurrensbegrånsande effekterna. Så år nåringsidkaren med stod av kon- 
kurrensbefråmjandelagens 8 § 2 mom. skyldig a tt på anm odan uppge, 
om  han har ensam rått eller annan faktiskt beståm mande roll inom 
någon nåringsbransch m ed den foljd, a tt konkurrensen inom  branschen 
bor anses helt saknas eller vara våsentligt begrånsad.

I  belysning av vad ovan anforts torde det i Finland inte vara nodvån- 
digt att åtminstone i detta skede avge stadganden om fusionskontroll. 
M an torde dock kunna tånka sig, a tt anm ålan om  fusion skulle ges till 
konkurrensmyndigheterna, nårm ast nåringsstyrelsen, emedan dylik anm å
lan kan vara m otiverad for att m an skall kunna overvaka fusionerade 
foretags verksamhet.

Vid granskning av centraliseringsgraden inom nåringslivet u r konkur- 
renssynpunkt borde sårskild uppm årksam het riktas på de sektorer som 
år skyddade m ot utlåndsk konkurrens. Till sam m a kategori hor vissa 
med im portforbud belagda industribranscher. I  vissa fall som bor hån
foras till skyddade sektorer år det fråga om statsmonopol. Konkurrens- 
storningar står då åtm instone i teorin under kontroll.

E tt litet land som Finland form år norm alt inte att u tan kånnbara 
importbegrånsningar ge sin industri något effektivt skydd m ot konkur
rens. Dessutom har den internationella integrationen samt de avsevårt 
forbåttrade transportm ojligheterna berett im porten mojligheter till kon
kurrens på nåstan alla områden. En i månget fall skenbar m onopol i 
form  av inhemskt ensamproducentslåge betyder inte långre a tt konkur
rens skulle saknas. Substituerande im portfornodenheter står nåstan alltid 
till buds. U tbyggandet av ett inhem skt foretag innebar of ta att foretaget 
måste också soka sig till exportm arknaden, dår konkurrensen år hård.

Missbruken av ekonomisk m akt hos storforetag år i Finland sållsynta. 
Sådana missbruk utesluts redan av konkurrensbegrånsningslagstiftningens 
profylaktiska inverkan, och andra bidragande faktorer å r  t. ex. im port - 
konkurrensen, sam arbetet mellan konsumenter samt statens mojligheter 
till konkurrens.

D e lagstiftningar som i de nordiska lånderna riktar sig m ot ekono
miska konkurrensbegrånsningar å r  ej kongruenta. Lagstiftningen har
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utform ats i varje land sårskilt for sig och varierar dårfor från  land till 
land, åven om det också finns gem ensamma drag. Speciellt den finska 
lagstiftningen har kånnbart påverkats av det svenska monstret.

T rots olikheterna innefattar de nordiska låndernas konkurrensbegråns- 
ningsstadganden lika principer och flera beroringspunkter, och myndig- 
heternas ståndpunkter i fråga om deras praktiska tillåmpning har nårm at 
sig varandra i de olika lånderna. H årtill har bidragit det sam arbete som 
sedan 1956 pågått m ellan de nordiska kartell- och prism yndighetem a. 
Från 1959, då Finland for forsta gången var med i samarbetet, har man 
varje år hållit moten, dår utbyts uppgifter om utvecklingen i de olika 
låndernas kartell- och prislagstiftningar och adm inistrativa praxis samt 
diskuteras konkurrensbegrånsningarnas verkningar och behandling inom 
viss nåringsbransch som anses vara av gemensamt intresse.

Slopandet av inbordes tullgrånser och den kraftiga okningen i han
deln mellan de nordiska lånderna åvensom nåringslivets expansion over- 
huvud gor det naturligt a tt m an som en del av det allt intensivare eko
nomiska sam arbetet vidtar åtgårder for konkurrensbegrånsningslagstift- 
ningam as samordning och enhetliga tillåmpning. Jag om fattar dårfor 
tanken om att behovet av och forutsåttningarna for en gemensam nor
disk lagstiftning inom om rådet skall utredas.

Helsingfors den 25 september 1974

Olavi Våyrynen  

Konkurrensombudsman
M auri Lehtisalo 

Overinspektor

Finlands industriforbund1:

I medlemsforslaget utgås från  antagandet att lagstiftningen om kon
kurrensbegrånsningar borde goras effektivare och a tt man for detta 
åndam ål borde gora det mojligt att forbjuda konkurrensbegrånsande 
avtal, a tt forhindra fusioner som leder till monopol och att upphåva 
existerande monopol. Vidare foreslås, a tt utredningen skulle samman
slås med den utredning om  multinationella foretag, varom  talas i m ed
lemsforslaget A 422/j.2 I medlem sforslaget belyses dårem ot icke de svå- 
righeter, som eventuellt hårror från nuvarande låge med skiljaktiga natio
nella lagar och icke heller de fordelar, som en gemensam nordisk lag
stiftning kan tånkas medfora.

Enligt Industriforbundets uppfattning kan låget på ifrågavarande 
om råde med tanke på nordiskt samarbete anses vara tåmligen tillfreds- 
stållande, enår de nordiska låndernas konkurrensbegrånsningslagstift-

1 Yttrandet oversatt från finska.
2 Se Nordiska rådet, 22:a sess., 2 saml., s. 1724.
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ning, trots vissa skiljaktigheter, bygger på enhetliga grundprinciper och 
enår de myndigheter, som har till uppgift att tillåm pa lagen i praktiken, 
just dårigenom kunnat utveckla ett intim t och enligt uppgift frukt- 
bringande samarbete.

Åstadkommandet av en gemensam nordisk lagstiftning skulle natur- 
ligen foranleda åndringar i nu gållande nationella lagar i synnerhet om 
avsikten vore, a tt forverkliga forslagets ovan nåm nda konkreta målsått- 
ning. F or Finlands del kan det konstateras, att vår lag om fråmjande 
av den ekonomiska konkurrensen varit i kraft endast ett drygt år och att 
densamma, liksom åven den tidigare m otsvarande lagen tillåm pats i 
ytterst få fall, varfor vi saknar erfarenhet for bedomning av huruvida 
och på vad sått lagen borde åndras. En lagreform  baserad endast på 
erfarenheter i andra lånder eller på teoretiska spekulationer synes foga 
åndamålsenlig.

D å man bedomer behovet av gemensam nordisk lagstiftning bor man 
konstatera, a tt åstadkom m andet av harmonisering kraver flera år av 
grundlig forberedelse, som for lång tid skulle binda våra åven annars 
knappa sakkunnigresurser.

Industriforbundet m otsåtter sig inte u tforandet av en sådan utredning 
som nåmns i medlemsforslagets klåm, men forutsåtter a tt utredningen 
gores helt forutsåttningslost utan att på forhånd uppstålla ett beståm t 
mål for dess resultat eller for den gemensamma lagstiftningens innehåll.

Helsingfors den 17 september 1974

Finlands industriforbund 

Olli Ikkala

Konkurrensrådet1:

De nordiska låndernas lagstiftningar om  konkurrensbegrånsningar har 
inte uppstått som resultat av samnordiskt lagstiftningsarbete. D årfor 
skiljer sig dessa normsystem i vissa avseenden från varandra. I den 
praktiska tillåmpningen har skillnaderna emellertid inte varit betydelse- 
fulla. D etta beror bl. a. på det långtida samarbetet mellan de nordiska 
kartellmyndigheterna i form  av erfarenhets- och inform ationsutbyte.

Såsom man konstaterar i medlemsforslaget, bygger de nordiska 
lagarna om konkurrensbegrånsning i fråm sta rummet på missbruks- eller 
overvakningsprincipen, alltså m an ingriper m ot konkurrensbegrånsning- 
am a endast i det fall de konstateras ha skadliga eller oskåliga verkning
ar. I de nordiska lånderna har m an alltså inte godkånt tanken, enligt 
vilken konkurrensbegrånsningarna i regel skulle vara skadliga och dårfor 
borde forbjudas. I samtliga nordiska lånders lagar om konkurrens
begrånsning ingår en allmån klausul, u r vilken missbruksprincipen

1 Y ttru n d e t  o v e rsa tt frå n  fin sk a .



A 432/e: Bilaga 1 437

framgår. Den allm ånna klausulen ger också m ojlighet att val anpassa 
sig till nåringslivets foråndringar och nya foreteelser.

Konkurrensbegrånsningar av vissa typer har emellertid i allmånhet 
ansetts som skadliga och har dårfor i princip forbjudits. Åven i fråga 
om tillåmpningen av forbudsprincipen har utvecklingen i de nordiska 
lånderna varit mycket enhetlig. E tt system m ed bestam da priser och 
anbudskartel lår forbjudet i samtliga fyra nordiska lånder.

Forutom  missbruksprincipen och dess komplettering genom forbuds
principen har de nordiska låndernas lagstiftningar om konkurrensbe- 
grånsning ett gemensamt drag i tillåmpningen av offentlighetsprincipen. 
I samtliga nordiska lånder finns ett offentligt kartellregister. Likaså 
publiceras undersokningar som foretagits av kartellmyndigheterna.

Sanktionssystemet innebår vissa betydande olikheter. De viktigaste av 
dessa angår sanktioner som stadgats betråffande skadliga konkurrens
begrånsningar. Enligt den norska lagen kan skadliga eller otillborliga 
konkurrensbegrånsningar forbjudas, och vidtagande av tvångsåtgårder 
forutsåtter enligt lagen inga foregående forhandlingar, men i praktiken 
har man forhandlingsvågen forsokt åstadkom m a resultat. Enligt den 
danska lagen kan man vidtaga tvångsåtgårder forst efter en resultatlos 
muntlig forhandling. Foljdem a av en skadlig konkurrensbegrånsning år 
uppråknade i lagen. Dessa år bl. a. fullståndig eller delvis upphåvande 
av konkurrensbegrånsning men åven t. ex. faststållande av pris- eller 
andra leveransvillkor. Enligt Sveriges och Finlands lagar bor de skad
liga verkningarna forsoka elimineras genom forhandlingsforfarande. Om 
forhandlingarna inte lyckats och det år fråga om leveransforbud kan 
enligt Sveriges lag marknadsdomstolen vid vite ålågga den forsåljnings- 
instans som vågrat leverans att leverera. Om det å r  fråga om konkur
rensbegrånsning av annan art bor marknadsdomstolen gora anmålan 
i saken hos statsrådet (Konungen) ifall saken har storre betydelse. Ifall 
konkurrensbegrånsningens skadliga inverkan uppenbarar sig i ett med 
beaktande av kostnaderna oskåligt hogt pris och saken har allmån 
betydelse, kan statsrådet på marknadsdomstolens framstållning faststålla 
produktens hogsta pris. —  I Finland år situationen den att, om den 
skadliga verkningen inte kan elimineras genom forhandling vid konkur- 
rensrådet, bor rådet gora anm ålan om saken hos statsrådet, som på 
konkurrensrådets framstållning kan forbjuda konkurrensbegrånsningens 
verkstållande på ett år, om begrånsningen anses ha från allmån synpunkt 
skadliga verkningar. For fall av brott m ot forbudet kan statsrådet fore- 
lågga vite.

I de nordiska lånderna har det inte undersokts, vilken inverkan den 
ovan beskrivna olikheten av sanktionssystemen har med tanke på de 
nordiska konkurrensbegrånsningslagarnas effektivitet. K onkurrensrådet 
anser det också m otiverat att undersoka, huruvida det skulle vara nod- 
våndigt att forenhetliga den nordiska konkurrensbegrånsningslagstift-
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ningen och under vilka forutsåttningar detta skulle kunna goras. I  denna 
undersokning borde m an enligt konkurrensrådets åsikt specieilt uppmårk- 
sam m a utredningen av foljande frågor:

1. huruvida det år m otiverat a tt forenhetliga lagarnas tillåmpnings- 
om råde så, att man utstråcker dem att gålla all nåringsverksamhet,

2. huruvida anmålningsskyldigheten angående konkurrensbegråns
ningar bor forenhetligas så, a tt m an ålågger nåringsidkare en anmål- 
ninksskyldighet på eget initiativ for samtliga konkurrensbegrånsningars 
vidkommande,

3. huruvida den allm ånna klausulens sanktion bor effektiviseras; och
4. huruvida konsumentskyddet inom konkurrensbegrånsningslagstift- 

ningen ytterligare bor effektiviseras.

Som m ålsåttning for undersokningen bor m an emellertid inte åndra 
lagstiftningen så, att konkurrensbegrånsande avtal och monopol forbjuds 
sam t att befintliga m onopol upphåvs. K onkurrensbegrånsningarna år 
nåmligen inte enbart skadliga, u tan  de kan ha åven positiva verkningar. 
De kan leda t. ex. till produktionens rationalisering och till teknikens 
utveckling. Ytterligare bor konstateras a tt nåringslivets koncentrering 
i de nordiska låndem a år nodvåndig bl. a. for att m an skall kunna upp- 
råtthålla den intem ationella konkurrensformågan.

Vid forenhetligande av konkurrensbegrånsningslagstiftningen bor m an 
sålunda stråva till en sådan nordisk lagstiftning om konkurrensbegråns
ningar, med vars hjålp konkurrensbegrånsningarnas skadliga verkningar 
effektivt kan elimineras.

Helsingfors den 11 oktober 1974

H eikki Jokela 

Ordforande
Vir pi Tiili 

Sekreterare

Konsumentrådet:

Lagstiftningen om konkurrensbegrånsningar å r  for nårvarande synner
ligen enhetlig i Danm ark, Norge, Sverige och Finland. I  synnerhet efter 
det a tt den ifrågavarande lagstiftningen i F inland senaste år justerades 
å r  olikheterna tåmligen små. Den historiska utvecklingen och institutio
nella faktorer har foranlett vissa nyansskillnader i lagstiftningen, men 
det år svårt a tt påvisa a tt det vore direkt till forfång. Viktigare ån de 
obetydliga skillnaderna i den skrivna lagen år det, a tt lagens tillåmpning 
och forvaltningspraxis i de nåm nda låndem a ligger mycket nåra var- 
andra. Mellan myndigheterna forekom m er dessutom sam arbete i flera 
olika former.

Skyddandet av konsumenten har ursprungligen varit den obetydligaste 
grunden for konkurrenslagstiftningen, men håller nu på att få allt storre
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betydelse, då man stråvar efter att skydda konsum enterna kollektivt. 
Kartellagstiftningens syfte år a tt trygga en skalig prisnivå, a tt forhindra 
missbruk av ekonomisk m akt samt att bibehålla den valfrihet som den 
ekonomiska konkurrensen fram bringar. Dessa syften ar direkt positiva 
for konsumenterna.

E tt m era långtgående forenhetligande an tidigare av den nordiska 
konkurrensbegrånsningslagstiftningen kan åtminstone teoretiskt sett vara 
till nytta for konsumenterna. D årfor understoder konsum entrådet tanken 
på att undersoka behovet av och forutsåttningarna for en dylik lagstift
ning. Med beaktande av frågans om fattning och svårighet anser dock 
konsumentrådet, a tt undersokningen borde goras u tan  på forhånd upp- 
satt målsattning och genom vederborande konkurrens- och konsument- 
myndigheters forsorg.

Helsingfors den 26 september 1974

K onsum entrådet 

Olavi Viiyrynen 

Vice ordforande
Riitta Ritvala 

Generalsekreterare

N o r g e

Forbruker- og administrasjonsdepartementet:

Saken har vært forelagt Justisdepartementet, Handelsdepartem entet, 
Industridepartem entet, Prisdirektoratet og Forbrukerom budsm annen til 
uttalelse (se nedan).

Det synes etter Forbruker- og adm inistrasjonsdepartem entets syn å 
være noe usikkert hva som kan komme ut av en utredning om behovet 
for og forutsetningene for en felles nordisk lovgivning om konkurranse- 
begrensninger. Dette departem ent har imidlertid for sin del ikke noe å 
merke ved at saken blir utredet. De spørsmål det her gjelder står sentralt 
både ut fra  en næringspolitisk og en forbrukerpolitisk synsvinkel. Som 
Prisdirektoratet anfører i sin uttalelse er det imidlertid grunn til å tro 
at det vil være mere å hente om m an på nordisk basis drøftet mer 
spesielle lovgivningstiltak, f. eks. hvorledes m an skal forholde seg ved 
fusjonering av bedrifter hvor den nordiske kartellovgivning ikke har 
spesielle bestemmelser. Forbruker- og adm inistrasjonsdepartem entet vil 
tilrå at utredningen i tilfelle blir utvidet til en vurdering også av dette 
spørsmål.

Oslo, 4. oktober 1974

O dd Sagør
K nut Skipenes
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Handelsdepartem entet vil kunne støtte forslaget om en utredning av 
behovet og forutsetningene for en felles nordisk lovgivning om konkur- 
ransebegrensninger.

D a dette spørsmål har nær sammenheng m ed m ultinasjonale selskapers 
virksomhet, vil en henlede departementets oppmerksom het på det arbeid 
som blant annet finner sted i OECD på dette felt og hvor restriktive 
forretningsm etoder og konkurransebegrensninger inngår som en viktig 
del. En vil tro at de synspunkter OECD m åtte komme fram  til, vil 
være til stor nytte fo r en eventuell nordisk utredning om konkurranse
begrensninger.

Oslo, 4. september 1974

For Handelsministeren 

Chr. Brinch
O laf Solli

Departementet for industri og håndverk:

Industridepartem entet har for sin del ikke særlig inngående kjennskap 
til hvordan lovgivningen om  konkurransebegrensninger har virket. D e
partem entet kan derfor vanskelig ta  standpunkt til om det foreligger noe 
vesentlig behov for å igangsette en felles nordisk utredning på dette 
område.

Oslo, 10. september 1974

Etter fullmakt 

Odd Gothe
R o lf Thodesen

Justis- og politidepartementet:

Justisdepartementet har u t fra  sitt sakområde ingen m erknader til 
forslaget.

E tter fullmakt 

Jan Skåre
Trude Sæbø

Oslo, 30. august 1974
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Forbrukerrådet:

Forbrukerrådet har vurdert det fremlagte forslag til en utredning om 
en felles nordisk konkurranselovgivning, og vil se det som positivt at det 
foretas en utredning om de konsekvenser den økende konsentrasjonen 
m edfører for forbrukerne og for sam funnet generelt.

Rådet er enig i a t denne utviklingen også fra  et forbrukersynspunkt 
innebærer flere betenkelige sider, og at det i konkrete tilfelle vil være 
behov for inngrep m ot m onopoldannelser og andre form er for konsen- 
trasjon. En vil imidlertid peke på at strukturen i mange bransjer er slik 
at tiltak som forhindrer m onopolsituasjoner vil kunne ha virkninger 
som er lite ønskelig. En oppsplitting i m indre enheter vil således kunne 
svekke utnyttelsen av stordriftsfordeler gennom teknisk/økonom isk 
samarbeid o. 1. E tter Rådets syn har en i bemerkningene til forslaget 
lagt for liten vekt på tiltak som sikrer at de positive sider ved utnyttelsen 
av stordriftsfordeler blir overført til forbrukerne. Forskjellige form er fo r 
prisregulering med et tilfredsstillende oppbygget kontrollapparat vil i 
mange tilfelle være hensiktsmessige virkem idler for å forhindre at fore- 
takene utnytter sin markedsposisjon på en uheldig måte.

Forbrukerrådet vil på denne bakgrunn be om at alle de ulike aspekter 
blir underkastet en nøye vurdering ved en utredning, og vil uttrykke 
ønsket om at hensynet til forbrukerne får en sentral plass i denne fo r
bindelse.

Oslo, 1. oktober 1974

For Forbrukerrådet 

Bjørn Gulbrandsen 

Direktør
Øivind Fegth K nutsen  

Avdelingsleder

Forbrukcronibudsmannen:

Forbrukerom budsm annen vil gjerne støtte forslaget om at det igang- 
settes utredningsarbeide med henblikk på en felles lovgivning om kon
kurransebegrensninger.

Oslo, 2. september 1974

Charles Philipson

Prisdirektoratet:

Den nordiske lovgivning på pris- og kartellrettens om råde byr på 
forskjelligheter når det gjelder regelverk og institusjoner. Til tross fo r
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dette ser det u t til a t mulighetene for inngrep overfor konkurranse- 
begrensninger i næringslivet i praksis viser seg å være forholdsvis like 
i de nordiske land. I  de senere år, hvor det i alle land fra  tid til annen 
har reist seg spørsmål om særlig inngrep m ot prisstigningen, har det 
i landene vært gjennom ført midlertidige prisstopp eller avansestopp, som 
selv om de har vært gjennom ført på forskjellig vis, også har atskillige 
felles trekk.

Spørsmålet om en felles nordisk lovgivning på konkurransebegrens- 
ningsom rådet har vært gjenstand for behandling i en undersøkelse fra 
1971 m ed sikte på å sammenlikne konkurranse- og prispolitikken i 
Danm ark, Finland, N orge og Sverige. Undersøkelsen ble gjennom ført 
etter initiativ av de nordiske fagmyndigheter som et ledd i det vanlige 
samarbeid mellom disse myndigheter, og oppdraget ble overlatt profes
sor ved Stockholms universitet, U lf Bernitz. Hans utredning er publisert 
i bokform, "K onkurrens och priser i N orden” (R ått och samhålle 6).

Problemene om kring en mulig lovharmonisering er drøftet på side 
264 flg. Professor Bernitz stiller seg skeptisk til muligheten fo r en 
gjennomføring av en enhetlig nordisk lovgivning på dette felt. H an 
setter også spørsmålstegn ved behovet fo r og effekten av en felles lov
givning. Lovgivning av denne karakter m å også i frem tiden primært 
baseres på generelt utform ede bestemmelser, og en enhetlig ytre ram m e 
gir ingen garanti for en sam ordnet anvendelse. Im idlertid understreker 
han nytten av å bevare det relative rettsfellesskap som er oppnådd og 
ønskeligheten av å videreutvikle dette felleskap. Ikke m inst viktig er 
det at de enkelte lands myndigheter gjennom den pågående uformelle 
informasjons- og erfaringsutveksling har hatt god tilgang på opplys- 
ninger om lovgivning og praksis i nabolandene.

Prisdirektoratet er i det vesentlige enig i de synspunkter som professor 
Bernitz har gjort geldende. En har neppe noen garanti for et bedre 
resultat av en felles lovgivning enn om  landene u tform er de bestemmel
ser og bruker de institusjoner som passer best inn i vedkommende lands 
forvaltning. D ette betyr ikke at m an ikke kan lære åtskillig av hver
andre, og at tiltak som med fordel er gjennom ført i et av landene kan 
tas i bruk også i andre land. M en når det gjelder disse forhold, har 
man en god gjensidig inform asjon i det samarbeid som pågår, både i 
form  av de to årlige m øter som holdes av de nordiske pris- og karte'l- 
m yndigheter og ved kontakter mellom møtene.

Som forholdene ligger an, stiller Prisdirektoratet seg tvilende til spørs
målet om  å ta  opp arbeidet m ed sikte på å komme frem  til en felles 
nordisk lovgivning på dette området. D a vil det antakelig være m ere å 
hente om  m an på nordisk basis drøftet spesielle lovgivningstiltak, 
kanskje særlig på om råder som ennå ikke er regulert. Som eksempel på 
dette kan nevnes spørsmålet om hvordan m an skal forholde seg ved 
fusjonering av bedrifter, hvor den nordiske kartellovgivning ikke har
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spesielle bestemmelser. D et gjelder for det første spørsmålet om fusjo- 
nering skal registreres og gjøres offentlig kjent. D et gjelder spørsmålet 
om visse form er fo r fusjoner bør forbys, eller kan gjelde spørsmål om 
å sette vilkår fo r fusjonering. På dette og på andre tilsvarende om råder 
hvor man står overfor en ny utvikling, foreligger det etter Prisdirektora
tets mening større m uligheter for positive resultater ved nordisk sam
arbeid enn når det gjelder pris- og kartellovgivning i sin alminnelighet.

Spørsmålet om  kontroll med multinasjonale selskaper gjennom kartell- 
lovgivningen, står sentralt i begrunnelsen for forslaget. G jennom  konkur- 
ranselovgivningen kan det etableras kontroll med visse sider av seiska
penes virksomhet, og dette er også gjort til gjenstand for drøftelser i det 
regelmessige samarbeid mellom de nordiske kartellmyndigheter. Som 
eksempel kan nevnes at ett av de fire tem a på et m øte mellom disse 
fagmyndigheter i septem ber i år gjaldt priser og konkurranseforholdene 
på oljemarkedet.

Prisdirektoratet viser ellers til det øvrige internasjonale samarbeid 
om konkurransereguleringer hvor nordiske land deltar, og hvor det også 
tas sikte på løsninger av konkrete saker. D et gjelder i første rekke 
samarbeidet innen OECD. D et gjelder også E FT A  og det gjelder i fo r
bindelse med de handelsavtaler som er inngått med EF.

Oslo, 30. september 1974

R o lf Semmingsen

Norges industriforbund:

Norges industriforbund har for en del år siden reist spørsmål overfor 
norske prismyndigheter om en tilnærming av de nordiske lands kon- 
kurransebegrensninger uten at dette har resultert i konkrete tiltak fra 
myndighetenes side. Vi stiller oss derfor i og fo r seg ikke fremmede 
til tanken om en nordisk utredning av spørsmål på konkurransebe- 
grensningsrettens om råde og finner på prinsipielt grunnlag ikke å ville 
gå imot anbefaling.

De spørsmål som det pekes på i begrunnelsen, er interessante og av 
sentral karakter på konkurransebegrensningsrettens område. Vi vil 
imidlertid foreslå at hvis et slikt utredningsarbeide skal settes igang 
i nordisk regi, m å ikke m andatet begrenses til å utrede spørsmålet om 
skjerpelse på forskjelige felter men bør også om fatte feltet i sin 
alminnelighet.

Oslo, 29. august 1974

Norges industriforbund

Jan Didriksen 
Adm. direktor
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Norges handelsstands forbund:
F or Norges vedkommende synes det ikke å eksistere særlige proble

m er som følge av at myndighetene i fo r liten utstrekning skulle ha 
adgang til å gripe inn overfor konkurransebegrensninger m. v. Vi kan 
derfor ikke se noe behov for å utrede spørsmålet om en felles nordisk 
lovgivning på dette område.

Oslo, 13. september 1974

Norges handelsstands forbund

Herman Scheel 
Adm. direktor

Norges kooperative landsforening (NKL):

Som kjent er de norske bestemmelser om konkurransereguleringer 
i det vesentlige intatt i prisloven av 1953 kap. VII, hvor m an finner 
bestemmelser om tilsyn, meldeplikt og registrering m. m. av konkurran
sereguleringer og storbedrifter. D et frem går av det tilsendte medlems
forslag, at svenske og finske bestem melser er nokså forskjellige fra 
de danske og norske på dette området. Hensynet til rettsenhet i N orden 
finner vi avgjort taler for det fremlagte forslag.

Vi viser også til at det foregår et u tstrakt samarbeid i N orden også 
på det forbrukerpolitiske og industrielle om rådet —  det gjelder ikke 
minst innen forbrukersamvirket. N K L  gir derfor sin tilslutning til at 
Nordisk R åd utreder behovet og forutsetningene for en felles nordisk 
lovgivning om konkurransebegrensninger.

Oslo, 18. september 1974

Norges kooperative landsforening 

Peder Søiland
Harald Korsell

Norske håndverks- og industribedrifters forbund:

Vi anser i prinsippet næringslovgivning for et egnet felt fo r nordisk 
lovsamarbeid, også lovgivning fo r å m otvirke uheldige konkurranse
begrensninger.

Vi er videre i prinsippet for at sam funnet har adgang til å gripe inn 
m ot utvikling som truer den frie konkurranse og som eventuelt m åtte 
være særlig skadelig for de m indre bedrifter og forbrukerne.

Handel faller imidlertid i det vesentlige utenfor vårt interessefelt, og 
når vi innskrenker vår uttalelse forsåvidt, er vi i tvil om behovet for 
lovgivning og om nytten.
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Det er riktig som det antas at det foregår en konsentrasjon av pro- 
duksjonen i konserner og m ultinasjonale selskaper. M en samtidig blir 
det stadig flere slike selskaper og den praktiske mulighet for å drive en 
prispolitikk uavhengig av an tatt markedspris, er stort sett liten. Den 
klassiske situasjon hvor noen store går inn for å knuse mange små, og 
så deler markedet til høyere priser, kunne være en realitet med de høye 
tollsatser i mellomkrigstiden, eller m ed importbegrensninger i etterkrigs
tiden. Med den stort sett frie handel med relativt liten toll vi har i dag, 
kan det være tvil om hensiktsmessigheten av en lovgivning om  konkur- 
ransebegrensning. Vi er altså ikke enig i premissene for forslaget, f. eks. 
i følgende uttalelser:

På detta sått har den fria konkurrens som ursprungligen varit mark- 
nadsekonomins drivkraft i stor utstrackning kommit att såttas ur spel.

Vi vil ikke dermed ha sagt at vi er im ot den lovgivning og praksis 
som følges i Norge, bare at problem et ikke er av den art a t det er 
grunn til for tiden å fremme denne sak isolert som et felles nordisk 
tiltak.

Oslo, 27. august 1974

Norges håndverks- og industribedrifters forbund

Eiv. Halle 
Adm. direktor

Arne G etz 
Ass. di rektor

Norsk arbejdsgiverforening:

Da disse spørsmål ligger u tenfor vår forenings virkeom råde og vi er 
bekjent med at forslaget også er oversendt Norges industriforbund, 
finner vi for vår del ikke å burde avgi noen uttalelse om forslaget.

Oslo, 27. august 1974

N orsk arbeidsgiverforening 

Kaare N. S el vi g

S v e r i g e

Kommerskollegium:

Landsorganisationen, Kooperativa forbundet, Sveriges grossistforbund, 
Sveriges kopm annaforbund och handelskam rarna i Stockholm, G ote
borg och M almo har av kollegiet beretts tillfalle att avge yttrande 
i årendet (se nedan). Kollegiet får fo r egen del anfora foljande.



446 A  432/e: Bilaga 1

I Sverige har nyligen tillsatts en utredning rorande en oversyn av 
konkurrensbegrånsningslagen. Kollegiet har inte kånnedom om att 
liknande utredningar skulle pågå eller planeras i de ovriga nordiska 
landerna.

Å r 1971 publicerades en undersokning som gjorts på sårskilt uppdrag 
och på de nordiska konkurrens- och prismyndigheternas gemensamma 
initiativ1.

Undersokningen fann det tveksam t att ett ambitiost upplagt nordiskt 
lagstiftningssamarbete på konkurrensbegrånsningsområdet, såsom for- 
enhetligad lagstiftning, skulle kunna genomforas. Som grund fo r denna 
tveksamhet pekas på de mycket stora svårigheter som skulle vara fo r
enat med ett sådant samarbete. D et gåller dels svårigheter beroende 
på det nåra sambandet mellan konkurrenspolitik och prispolitik, dels 
på a tt konkurrensbegrånsningslagstiftningen inte i forsta hand norm erar 
juridiskt-tekniska problem  utan  allmånekonomiska. Undersokningen fann 
det dårem ot angelåget a tt bevara den relativa råttsgemenskap som upp- 
nåtts mellan de nordiska lånderna och att successivt befåsta denna. 
Prim årt borde detta ske genom en fortsatt samverkan mellan de kon- 
kurrensvårdande myndigheterna i Norden.

A llm ånt sett vill kollegiet ansluta sig till slutsatserna i nåm nda u tred
ning. Kollegiet vill vidare fram hålla a tt det i hog grad år angelåget, a tt 
de nordiska lånderna efterstråvar en gemensam eller liknande syn på 
de viktiga och svåra frågor som forslagsstållarna sårskilt pekar på: hur 
samhållet skall stålla sig till konkurrensbegrånsande avtal, till monopol 
och fusioner som leder till m onopol samt till de multinationella fo re
tagen. D et å r  i och for sig onskvårt att en gemensam eller liknande syn 
också leder till så stor likhet som mojligt når det gåller lagstiftningen 
i de nordiska lånderna. K ooperativa forbundet understryker a tt den 
dårav foljande overskådligheten och forutsebarheten också år ett våsent- 
ligt konsumentintresse.

Kollegiet finner emellertid a tt syftet m ed det nu fram lagda medlems
forslaget båttre tas tillvara genom en fordjupad lopande kontakt mellan 
de konkurrensvårdande myndigheterna i de nordiska lånderna ån genom 
en gemensam utredning. Så långe inte alla nordiska lånder samtidigt 
overprovar sin lagstiftning måste en dylik gemensam nordisk utredning 
kom m a att lida brist på kontakt med det aktuella skeendet i de olika 
medlemslånderna.

Om en nordisk utredning skulle komma till stånd bor enligt kollegiets 
uppfattning de goda erfarenheter som den gållande svenska konkurrens- 
begrånsningslagen givit tas tillvara. V idare vill kollegiet erinra om det 
onskvårda i a tt en eventuell dylik nordisk utredning uppm arksam m ar a tt 
det som bildar bakgrund till det foreliggande forslaget, koncentrations-

1 Bernitz: Konkurrens och priser i Norden. Rdtt och samhalle 6. Jurist- och Sam- 
hallsvetareforbundets forlags AB. Stockholm 1971.
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tendenserna i de nordiska lånderna, ses i sitt internationella sam m an
hang. Dårvid må sårskilt erinras om den betydelse som såvål faktisk 
som potentiell im port kan ha for att begrånsa verkningarna av foretags- 
koncentrationerna inom de nordiska lånderna.

Kollegiet anser det slutligen vara av vikt a tt fram hålla att m an från 
svensk sida inte bor vara forhindrad av en sådan eventuell nordisk 
utredning att genom fora egna angelågna lagreform er, ifall det even
tuella nordiska samordningsarbetet skulle visa sig ta  mycket lång tid 
i anspråk.

Stockholm den 4 oktober 1974

O. G. Lindqvist
Rutger Croneborg

Patent- och registreringsverket:

Med en okad ekonomisk integration foljer ett okat behov av åtgårder 
som såkerståller att nåringslivet i de lånder som deltar i integrationen 
kan arbeta under enhetliga konkurrensforhållanden. Såvål EFTA-avtalet 
som de nordiska låndernas avtal med EG  innehåller sårskilda regler 
som avser att forhindra a tt den frihandel som dessa avtal syftar till 
motverkas genom konkurrensbegrånsande åtgårder inom nåringslivet.

I den plan for en långtgående ekonomisk integration mellan de nor
diska lånderna, som utarbetades under åren 1968-1970 —  N ordek- 
planen — ingick forslag till vidgat nordiskt samarbete i fråga om kon- 
kurrensregler och ovrig nåringsråttslig lagstiftning. I utkastet till sam- 
arbetstraktat foreslogs bl. a. en utvidgning och intensifiering av det 
samarbete, som redan etablerats mellan de nordiska låndernas pris- och 
kartellmyndigheter. V idare foreslogs a tt en undersokning skulle fore- 
tagas om huruvida restriktiva affårsm etoder kan effektivt motverkas 
inom ram en for gållande lagstiftning och adm inistrativ praxis samt 
huruvida olikheter i lagar och praxis lågger hinder i vågen for detta 
eller i sig skapar olikheter i villkoren for a tt utova nåring i de nordiska 
lånderna. N år det gåller nåringslagstiftningen i ovrigt foreslogs i trak- 
tatutkastet att de nordiska lånderna på om råden av betydelse fo r det 
ekonomiska samarbetet skulle stråva efter likalydande lagar eller en så 
enhetlig lagstiftning som mojligt samt en enhetlig tillåmpning av denna. 
En harmonisering på nåringsråttens om råde ansågs kunna underlåtta 
nåringsverksamheten på den planerade gemensamma marknaden, bidra 
till enhetliga konkurrensforhållanden i de nordiska lånderna samt fråm ja 
åtgårder for rationalisering av produktionen.

I och m ed att Nordekplanen forlorat sin aktualitet år sjålvfallet moti- 
ven for en harmonisering i N orden på nåringslagstiftningens om råde inte
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långre desamma. Enligt patentverkets mening år det emellertid aven i 
nuvarande lage -— bl. a. m ot bakgrund av den om fattande samhandeln 
och det betydande industriella samarbetet i N orden — angelåget att 
soka uppnå storsta mojliga nordiska råttsgemenskap på ifrågavarande 
område. Den foreslagna utredningen om behovet av och forutsåttning- 
arna for en gemensam nordisk lagstiftning om konkurrensbegrånsningar 
kan dårfor tillstyrkas av patentverket.

Patentverket vill från sina utgångspunkter fram hålla att de s. k. legala 
konkurrensinskrånkningar, som patentrått och m onsterskydd kan sågas 
innebåra, i de nordiska lånderna redan regleras av nya och m oderna 
lagar, som i allt våsentligt år enhetliga eller t. o. m. likalydande. D etta 
innebår a tt m an redan i utgångslåget infor en harmonisering av kon- 
kurrensbegrånsningsråtten har en betydelsefull del av forutsåttningam a 
klarlagd.

Stockholm den 11 septem ber 1974

Torsten G ustaf son
Lennart M arklund

Marknadsdomstolen:

Konkurrensbegrånsningslagarna i de nordiska lånderna har var och en 
tillkommit utan något form ellt nordiskt lagstiftningssamarbete. O aktat 
de till foljd hårav uppvisar skillnader ifråga om disposition och utform - 
ning foreligger dock betydande overensståmmelse mellan lagarnas syfte 
och råttsliga inriktning. Till stor del hanger detta samman med den 
vårdegemenskap i bl. a. ekonomiskt och socialt hånseende som råder 
mellan de nordiska lånderna liksom det faktum  att lånderna utovat ett 
starkt inflytande på varandra under det att råttstillåmpningen på detta 
om råde vuxit fram. Som framhålls i forslaget har ett vål fungerande 
samarbete etablerats mellan de nordiska pris- och kartellmyndigheterna. 
Syftet m ed detta samarbete år bl. a. a tt få  till stånd en harmonisering 
av myndigheternas bedom ningsgrunder och attityder till bl. a. konkur
rensbegrånsande åtgårder och dårigenom etablera en så långt mojligt 
likartad nordisk råttstillåmpning i praktiken. Som ett led i detta sam
arbete foretogs 1971 en utredning av bl. a. frågan om en enhetlig nor
disk lagstiftning betråffande pris- och konkurrensfrågor. På uppdrag av 
de nordiska fackm yndighetem a på om rådet utfordes utredningen av 
professorn i civilrått vid Stockholms universitet U lf Bernitz. U tredningen 
har publicerats i bokform  (Konkurrens och priser i N orden; Jurist- och 
Sam hållsvetareforbundets Forlags AB, Stockholm 1971).

Utredningens konklusion blev a tt behovet och effekten av en gemen
sam nordisk konkurrensbgråensningslagstiftning kunde ifrågasåttas. Sam
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tidigt bedomdes forutsåttningarna for en sådan inte vara sårskilt goda, 
en bedomning baserad bl. a. på tidigare erfarenheter inom den otill- 
borliga konkurrensens om råde och på det forhållandet att konkurrens- 
begrånsningslagstiftningen till så stor del norm erar allmånekonomiska 
och dårm ed politiskt kånsliga frågor. H årtill kom m er a tt utredningen 
ansåg det vara fullt k lart att konkurrensbegrånsningslagstiftningen åven 
fram gent måste prim årt byggas upp kring generalklausuler, varfor det 
for råttsgemenskapen avgorande torde vara a tt ensartade bedomnings- 
grunder tillåmpas i de nordiska låndernas praxis.

M arknadsdomstolen har hittills inte haft anledning a tt invånda mot 
sistnåmnda bedomningar. N år framdeles reform er av lagstiftningen på 
detta om råde sker — gemensamt eller av något enskilt nordiskt land — 
år det naturligtvis angelåget a tt beakta inte bara de gemensamma nor
diska erfarenheterna och aspekterna utan också de synsått och den 
praxis som råder i ovriga lånder i fråm st Europa och Nordam erika. 
Också inom detta vidare intem ationella fålt pågår ju ett idogt samarbete 
i syfte a tt harm onisera råttstillåmpningen inom konkurrensområdet.

Stockholm den 30 september 1974

På marknadsdomstolens vågnar 

Peter Westerlind

Naringsfrihetsombudsmannen (NO ):

Den i forslaget aktualiserade frågan om en enhetlig nordisk lagstift
ning på konkurrens- och prisom rådet har varit foremål for ingående 
utredning så sent som år 1971. D etta skedde på initiativ av de nordiska 
fackmyndigheterna på om rådet såsom ett led i deras reguljåra sam
arbete. U ppdraget att verkstålla utredningen gavs till professom  i civil- 
rått vid Stockholms universitet U lf Bernitz. U tredningen har publicerats 
i bokform  (Konkurrens och priser i Norden; Jurist- och Samhållsvetare- 
forbundets Forlags AB, R ått och samhålle 6).

Bernitz har i samband med utredningen besokt de olika fackmyndig
heterna i N orden och vidare diskuterat såvål m anuskript som korrektur 
till boken vid sam m antråden med cheferna for samtliga nordiska myn
digheter och de tjånstemån, som fungerar som kontaktm ån myndigheter
na emellan.

Såsom fram går av boken (s. 264 ff) har Bernitz på grundval av utred- 
ningsarbetet och dårvid gjorda iakttagelser kom m it fram  till a tt auspi- 
cierna for ett fram gångsrikt sam ordnat genom forande av en forenhetli- 
gad nordisk konkurrensbegrånsningslagstiftning knappast kan bedomas 
som sårskilt goda. Bernitz ifrågasåtter for ovrigt behovet och effekten 
av en helt enhetlig konkurrensbegrånsningslagstiftning. Bernitz påpekar

15—750230. Nordiska rådet. Supplementband
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att ett forenhetligande av den yttre ram  som lagstiftningen utgor inte 
ger någon garanti for en enhetlig tillåmpning. D et torde nåmligen stå 
fullt klart att lagstiftningen aven i fortsåttningen måste prim årt byggas 
upp kring generalklausuler. Bernitz’s konklusion år att tveksamheten 
infor ett nordiskt lagstiftningssamarbete på konkurrensbegrånsnings- 
om rådet har starka skål for sig. D årem ot å r  det enligt utredningsmannen 
angelåget a tt bevara den relativa råttsgemenskap som uppnåtts och att 
successivt befåsta denna. H år nåmns bl. a. de ensartade huvudprinci- 
perna for kartellregistrering, fram våxten av forbud m ot anbudskarteller 
i alla lånderna, de fo r nordisk konkurrensbegrånsningsrått grundlåggan- 
de bruttoprisforbuden samt den till sina huvuddrag overensståmmande 
bedomningen av såljvågran i norsk, dansk och svensk praxis. D et sam
arbete som forekom m er mellan de nordiska konkurrensbegrånsnings- 
och prismyndigheterna synes enligt Bernitz ha haft avsevård betydelse 
for nårm andet mellan lånderna, sårskilt sett i ett långsiktigt perspektiv. 
Inte minst viktigt torde enligt Bernitz vara, praktiskt sett, a tt varje 
lands m yndigheter genom det pågående inform ella inform ations- och 
erfarenhetsutbytet haft god tillgång till uppgifter om lagstiftning och 
praxis i grannlånderna och om dår gjorda konkreta erfarenheter.

NO vill for egen del ansluta sig till Bernitz’s bedomning. D et for 
råttsgemenskapen avgorande år a tt likartade bedomningsgrunder tillåm- 
pas i praxis. D et pågående samarbetet mellan m yndighetem a på om rådet 
år ågnat a tt fråm ja ett gemensamt nordiskt synsått i den praktiska till- 
låmpningen.

Frågan om de multinationella foretagen har intagit en central plats 
i medlemsforslaget. NO får dårfor hånvisa till yttrande till Nordiska 
rådets presidium over forslag angående gemensam nordisk lagstiftning 
om m ultinationella foretag (se Sak A  422/j).1

Stockholm den 23 september 1974

Torsten Lowbeer
Sven-Hj. Lord

Konsumentombudsmannen (KO):

KO saknar tillråckligt underlag for en bedomning av låmpligheten av 
det forslag remissen avser. Av visst intresse vid bedomningen av fo r
slaget synes emellertid kunna vara att jåm fora m ed utvecklingen inom 
N orden når det gåller att motverka otillborlig marknadsforing.

U tredningen om illojal konkurrens lade 1966 fram  betånkandet 
"Otillborlig konkurrens” (SOU 1966: 71). U tredningsarbetet hade enligt 
givna direktiv bedrivits i nordisk samverkan. Någon gemensam nordisk 
lagstiftning i åm net kom emellertid inte till stånd. I Sverige brots frågor 

1 Se Nordiska rådet, 22:a sessionen, Supplementband, s. 942.



A  432/e: Bilaga 1 451

om  otillborlig marknadsforing, sårskilt vilseledande reklam, u t u r den 
vidare utredningsram en och blev forem ål for sårskild lagstiftning genom 
lagen om otillborlig m arknadsforing (M FL). Lagen trådde i kraft 1 
januari 1971. Samtidigt inråttades m arknadsdom stolen och konsument- 
om budsm annen (KO).

G enom  inforande 1972 av Lov om kontroll m ed m arkedsføring har 
m an i N orge valt att genom fora en lagstiftning som bygger på samma 
principer som M FL. Den norske forbrukerom budsm annen (FO) borjade 
sin verksamhet den 1 januari 1973. Åven i D anm ark har lagstiftning på 
samma principiella grund kommit till stånd (Lov om m arkedsføring av 
den 14 juni 1974, vilken tråder i k raft i sin helhet den 1 juni 1975). Den 
danske Forbrugerom budsm anden (FO) borjar dock sin verksam het redan 
den 1 april 1974. I  Finland finns långt avancerade planer på en kon- 
sumentskyddslagstiftning som år avsedd a tt inbegripa bl. a. mojligheter 
att inskrida m ot vilseledande reklam.

KO och FO håller nåra kontakt dels i frågor av gemensamt allmånt 
intresse dels i årenden som år aktuella samtidigt i Sverige och Norge. 
Hittills har K O :s och FO:s uppfattningar visat sig overensståmma vål. 
D et år anledning att forvånta a tt ett liknande sam arbete skall våxa fram  
också med den danske FO och m ed m otsvarande organ i Finland.

Såvitt gåller samhållets åtgårder fo r att m otverka otillborlig m arknads
foring kan m an dårfor såga att frånvaron av lagar som år gemensamma 
i den meningen att de år likalydande inte hindrat en tillfredsstållande 
utveckling. M an kan redan nu skonja en genom praxis fram våxande 
råttsgemenskap i N orden på detta område.

Stockholm den 4 oktober 1974

S ven Heurgren
Hans Stenberg

Statens pris- och kartellnamnd:

I forslaget hemstålles a tt N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska 
ministerrådet a tt u treda behovet av och forutsåttningam a fo r en gemen
sam nordisk lagstiftning om konkurrensbegrånsningar. En utredning om 
en sådan lagstiftning bor enligt forslagsstållarnas mening ta sikte på att 
ge staterna effektiva instrum ent a tt ståvja missbruk. D et bor dårfor 
finnas mojlighet att forbjuda konkurrensbegrånsande avtal, att forhindra 
fusioner som leder till monopol och att upphåva existerande monopol.

I sin år 1971 utgivna bok "K onkurrens och priser i N orden” har p ro
fessor U lf Bernitz behandlat frågan om en forenhetligad nordisk kartell- 
lagstiftning (s. 264). D enna bok utkom  i anslutning till ett uppdrag åt 
Bernitz från de nordiska fackmyndigheternas sida a tt u treda hithorande
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problem. Bernitz fram håller dåri bl. a. a tt konkurrensbegrånsningslag- 
stiftningen inte i forsta hand norm erar juridiskt-tekniska problem  utan 
allmanekonomiska. Dessa år, påpekar Bernitz, politiskt kånsliga med 
hånsyn till a tt lagstiftningen beror frågor om samhållelig intervention 
i nåringslivet. Auspicierna for ett framgångsrikt, sam ordnat genom- 
forande av en forenhetligad nordisk konkurrensbegrånsningslagstiftning 
kan med hånsyn hårtill enligt forfattaren knappast bedomas som sårskilt 
goda och han ståller sig tveksam infor stråvanden i denna riktning.

D årem ot finner han det angelåget att bevara den relativa rattsgemen- 
skap som uppnåtts och att successivt befåsta denna. H årvid rekom m en
deras fyra vågar, nåmligen
— fortsatt samverkan mellan de nordiska fackmyndigheterna;
— hånsynstagande vid åndringar i varje lands nationella lagstiftning till 

erfarenheter vunna i de ovriga nordiska lånderna och till vårdet av 
råttsgemenskap;

— sam ordnade harm oniseringsåtgårder på begrånsade om råden såsom 
utform ningen av skadlighetskriterierna, av forbuden m ot bruttopris- 
såttning och anbudskarteller eller av reglerna om registrering av kon
kurrensbegrånsningar; samt

— samarbete i fråga om kontroll och m otverkande av internordiska och 
andra intem ationella konkurrensbegrånsningar.

Pris- och kartellnåmnden delar professor Bernitz uppfattning i hitho- 
rande frågor. N åm nden å r  dårfor inte overtygad om att en utredning 
enligt medlemsforslaget kommer att leda till av forslagsstållarna onskat 
resultat.

N åm nden vill i detta sammanhang hånvisa till a tt Kungl. M aj:t inom 
kort avser att foranstalta om  en oversyn av den svenska lagstiftningen 
m ot konkurrensbegrånsningar i anslutning till 1974 års riksdags uttalande 
i åm net (Rskr 1974; 83). D et å r  enligt nåm ndens uppfattning naturligt 
att i denna utredning alla mojligheter till samordning och samarbete 
mellan de nordiska lånderna beaktas, i linje m ed de rekom m endationer 
som redovisats ovan.

Stockholm den 27 september 1974

Å ke Englund
Stig Andrée

Konsumentverket:

U nder de senaste åren har m an i Sverige från  statsmakternas sida 
alltm er uppm årksam m at de konsumentpolitiska frågorna. D etta har bl. a. 
lett fram  till en ny konsumentpolitisk målsåttning. Denna konsum ent
politik syftar till a tt m er aktivt ån tidigare tillvarata konsumenternas 
intressen och stårka deras stållning på marknaden. I  samband hårm ed
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har de konsumentpolitiska intressena i okad utstråckning kommit att 
stållas m ot de konkurrenspolitiska aspekterna. Vissa m otsåttningar m el
lan de nuvarande konkurrenspolitiska stravandena och den nya konsu- 
mentpolitikens inriktning har darm ed uppkommit.

Konsumentverket anser det således u r svensk synvinkel vara synner- 
ligen angelåget med en oversyn av samhållets nuvarande styrmedel på 
konkurrensområdet. Behovet hårav har också, i likhet med vad som 
framhålls i medlemsforslaget, accentuerats av frågor rorande utveck- 
lingen av de multinationella foretagen.

I medlemsforslaget framhålls att det kan synas låmpligt att en u tred 
ning foretas i nordisk samverkan. Konsum entverket anser for sin del 
a tt det nordiska lagstiftningssamarbetet allm ånt sett bor ske i obundna 
form er och utan i forvåg uppstållda krav på harmonisering. Kraven 
på en nordisk samverkan inom konkurrenslagstiftningens om råde får 
således inte innebåra a tt en eventuell svensk utredning fordrojs eller att 
det nationella genom fdrandet av angelågna foråndringar på annat sått 
forsvåras. Konsum entverket avstyrker dårfor forslaget, men forutsåtter 
a tt kontinuerliga kontakter etableras mellan en eventuell svensk u tred
ning och eventuella motsvarande utredningar i de andra nordiska lån
derna. Erfarenheterna från  det konsumentpolitiska lagstiftningsarbetet 
visar att ett sådant arbetssått har påtagliga positiva effekter.

I den m ån en gemensam nordisk utredning åndock skulle komma 
till stånd bor enligt konsumentverkets uppfattning den nybildade N or
diska åm betsm annakom m ittén for konsum entfrågor få mojlighet att folja 
utredningsarbetet.

Stockholm den 30 september 1974

Lars A g
Roger Johansson

Arbe tsmarknadss tyreisen:

Som anfors i medlemsforslaget har utvecklingen m ot en allt starkare 
koncentration inom nåringslivet fått påtagliga konsekvenser for hela 
samhållet. S trukturforåndringarna har bl. a. tagit sig uttryck i fusioner 
och foretagsnedlåggelser.

Av SPK utgivet utredningsm aterial i serien ”M arknad och fusioner” 
fram går bl. a. att antalet registrerade forvårv, dår något av de berorda 
foretagen hade en om såttning på minst 10 miljoner kronor, for perioden 
1969— 1972 uppgår till respektive 309, 328, 269 och 369, exklusive fo r
vårv inom bank- och forsåkringsvåsendet. V idare fram går att under åren
1971 och 1972 var cirka 52 300 respektive 46 500 anstållda i de uppkopta 
foretagen.
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I det aktuella medlemsforslaget foreslås en utredning om  en gemen
sam nordisk lagstiftning om konkurrensbegrånsningar. Om en sådan 
utredning kommer till stånd, finner arbetsmarknadsstyrelsen det ange- 
låget att sysselsåttningsaspekterna beaktas.

Stockholm den 23 september 1974

Arbetsmarknadsstyrelsen 

Bertil Rehnberg

Per Silenstam Gunnar Blomqvist

Statens industriverk:

Bland annat på grund av den begrånsade egna hem m am arknaden och 
den okade internationella konkurrensen och specialiseringen har ett stort 
antal foretagssammanslagningar ågt rum  i Sverige under senare år, 
vilket lett till en okad koncentration inom nåringslivet. Parallellt hårm ed 
har en okad internationalisering av foretagandet ågt rum. Såvål den 
okade foretagskoncentrationen som foretagandets internationalisering 
synes enligt industriverkets mening tala for en fortsatt och intensifierad 
samverkan mellan de nordiska låndernas myndigheter på pris- och 
konkurrensområdet. D årem ot torde det med hånsyn till pris- och kon- 
kurrenslagstiftningens något olika utform ning i de nordiska lånderna 
vara svårare att uppnå en gemensam nordisk lagstiftning på detta 
område. Dårtill kommer det forhållandet a tt den svenska konkurrens- 
lagstiftningen snart kommer att bli forem ål for en speciell utredning. 
I stållet skulle samordnade harmoniseringsåtgårder på begrånsade om 
råden kunna vara en framkomlig våg.

Stockholm den 2 september 1974

Osten Johansson 
Byråchef

Richard Bouveng

Stockholms handelskammare:

I m otionen framhålls bl. a. a tt lagstiftningen om konkurrensbegråns
ningar bor ta sikte på att ge staterna effektiva instrument att ståvja 
missbruk. M ojligheter bor ges att forbjuda konkurrensbegrånsande av- 
tal, forhindra och upphåva monopol. V idare bor de m ultinationella fore
tagens stållning sårskilt beaktas.

I likhet med m otionårerna finner handelskammaren detta om råde vara
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av stor betydelse. D en allt storre handeln m ellan de nordiska landerna, 
den likartade m arknadsbilden och tidigare gemensamma utredningar 
inom angrånsande om råden ger goda forutsåttningar for en utredning 
om konkurrensbegrånsning under nordisk samverkan.

Med hånsyn hårtill tillstyrker handelskam m aren att en utredning till- 
såtts. D årem ot kan kam m aren ej dela m otionårernas forslag till utform - 
ning av lagstiftning. Enligt kam m arens mening talar starka skål for att 
utredningen skall arbeta helt forutsåttningslost.

Stockholm den 25 september 1974

Stockholms handelskammare 

Sven Swartling
Lars Gothlin

Skånes handelskamare:

Såsom fram går av forslagsskrivelsen har den svenska riksdagens nå- 
ringsutskott forklarat att utskottet utgår från  att en utredning m ed upp- 
gift att gora gållande svenska konkurrensbegrånsningslag effetkivare 
snarast tillsåtts. F or sin del finner handelskam m aren det naturligt att 
i sam band dårm ed behovet av och forutsåttningarna for en gemensam 
nordisk lagstiftning på forevarande om råde klarlågges. Betråffande in
nehållet i en eventuellt åndrad svensk lagstiftning anser sig handelskam 
m aren inte ha anledning a tt idag gora några uttalanden. H andelskam 
m aren år sålunda inte beredd att ta  stållning till vad forslagsstållarna i 
denna del fram hållit i avvaktan på resultatet av utredningen, som for 
ovrigt bor arbeta forutsåttningslost.

M almo den 26 september 1974

Skånes handelskam m are 
om fattande Skåne och sodra H alland

Hans Cavalli-Bjorkman
Sten Bengtsson

Handelskammaren i Goteborg —  vastsvenska handelskammaren:

I motiveringen for det fram lagda forslaget framhålles vissa konse
kvenser av den fortgående koncentrationen inom nåringslivet, vilka h an 
delskam maren finner, delvis i sak riktiga m en delvis och fram for allt 
ensidiga och overdrivna. E tt i detta sammanhang våsentligt forhållande, 
som ofta forbises eller medvetet fortiges, år att foretagsfusioner år ett 
led i en fortgående rationaliseringsprocess inom nåringslivet, som syftar
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till och regelmåssigt m edfor en forbilligad produktion eller distribution. 
Det torde endast undantagsvis forekomma, att sådan rationaliserings- 
vinst icke kommer konsumenten till godo.

Forslagsstållarnas uppfattning, att en utredning om gemensam nordisk 
lagstiftning bor inriktas på en skårpning i forhållande till nulåget, delas 
icke av handelskam m aren. Å tm instone h år i Sverige torde statsm akter- 
na i praktiken ha mojlighet att ingripa m ot varje slag av missbruk. N å
gon skårpning finner handelskam m aren darfor icke befogad.

En enhetlig nordisk lagstiftning om konkurrensbegrånsningar ligger 
emellertid i linje med tidigare fram forda onskemål från  nåringslivets 
sida om storsta mojliga konform itet i den nordiska nåringslagstiftningen. 
Handelskam m aren vill dårfor icke m otsåtta sig en utredning enligt fo r
slaget på villkor att den ’olir forutsåttningslos och sålunda icke på fo r
hånd inriktas på en skarpt lagstiftning.

Goteborg den 26 september 1974 

F or H andelskam m aren i Goteborg —  våstsvenska handelskam m aren

B. Thorburn
Å. Segge

Sveriges grossistforbund:

I medlemsforslaget erinras om att frågan om konkurrensbegrånsnings- 
lagstiftningen behandl ats av den svenska riksdagen ”vars nåringsutskott 
u ttalat att fakta fram kom m it som kan anses tala for att konkurrensbe- 
grånsningslagen bor goras effektivare”. U tskottet har utgått från  att en 
utredning snarast skall tillsåttas och har också ansett att frågan om kon- 
kurrensbegrånsningslagens utform ning skall kopplas till frågan om kon
troll av de multinationella foretagen.

Enligt vad vi erfarit kommer en sådan utredning att tillsåttas under 
den nårm aste tiden. Vi delar forslagsstållarnas uppfattning att det år 
låmpligt att utredningsarbetet sker i nordisk samverkan. D et år sjålv- 
fallet onskvårt att reglerna for den konkurrensovervakande verksam- 
heten år så likartade som mojligt i samtliga nordiska lånder.

Vi kan dårem ot inte på nuvarande stadium bitråda forslagsstållarnas 
synpunkter på den fram tida lagstiftningens utformning. Vi vill fo r vår 
del fram hålla att erfarenheterna av den nuvarande svenska konkur- 
rensbegrånsningslagstiftningen i princip år goda. I den m ån m an skulle 
anse att lagen behover åndras och anpassas till den aktuella samhålls- 
utvecklingen bor provningen av erforderliga foråndringar i lagen ske 
forutsåttningslost och inte bindas av i forvåg uppstållda krav. De tanke- 
gångar som återfinns i medlemsforslaget beror ytterst intrikata spors
mål som noggrant måste penetreras utifrån samhållsekonomiska och
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foretagsekonomiska utgångspunkter. D etta galler inte minst frågan om 
det år låmpligt att gora en koppling mellan konkurrensbegrånsnings- 
lagen och de frågor som kan vara forknippade med de multinationella 
foretagen.

Stockholm den 25 september 1974

Sveriges grossistforbund 

Å ke Sundquist
Iwan A hlstrom

Sveriges kopmannaforbund:

Inledningsvis vill vi understryka att vi å r  utom ordentligt positiva till 
det arbete som utfors inom N ordiska rådets ram . E tt stort arbete har 
nedlagts inom N ordiska rådet på bland annat frågan om mojligheterna 
a tt harm onisera den konsumentpolitiska lagstiftningen. G enom  våra 
systerorganisationer i bl. a. D anm ark och N orge har vi forstått a tt myn- 
digheterna i de olika lånderna inom N orden har ambitionen att inte 
kom m a fram  till lagar som kan m otverka utvecklingen av de olika lån 
dernas nåringsliv. N ordiska rådet kan ta  på sig en stor del av åran  h år
for.

U r detaljhandelns synpunkt år det våsentligt a tt inte lagar utform as 
i grannlånder som leder utvecklingen m ot uppbyggnader av forsåljnings- 
enheter efter land- och sjogrånserna som inte skulle fram kom m a, om 
det egna landets lagar allenast påverkade konkurrenssituationen. D etta 
gåller givetvis också de forsåljningsenheter som befinner sig i luften och 
på vattnet mellan de olika nordiska lånderna. Vi anser det således m yc
ket angelåget att forsåljningsenheterna inom detaljhandeln konkurrerar 
på lika villkor oberoende av belågenhet.

Vi har tidigare i ett yttrande till N ordiska rådet låm nat synpunkter 
på m ojligheterna till ett utvidgat samarbete mellan de nordiska lånder
na. Vi understrok då vår positiva syn på dessa frågor. Samtidigt fram- 
fbrde vi emellertid att vi inte har en alltfor optimistisk syn på m ojlig
heterna till en total synkronisering. N ordiska åm betsm annakom m itténs 
rapport juli 1969 tog upp en del av dessa frågor. Sedan den rapporten 
presenterades har N ordiska rådet kom m it m ed flera initiativ och upp- 
nått m ånga goda resultat. D etta fram går åven av det medlemsforslag 
som vi nu yttrar oss over.

Medlemsforslaget innehåller några antaganden betråffande de m ulti
nationella foretagens upptrådande på m arknaden. Vi vill hår under
stryka a tt detaljhandeln inte har varit sårskilt u tsatt for de m ultinatio
nella foretagens verksamhet. Det finns visserligen några detaljhandels- 
kedjor som drivs i nåra kontakt m ed multinationella foretag, men de
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har inte någon storre inverkan på den svenska detaljhandeln. En av an- 
ledningarna hårtill år a tt den svenska detaljhandeln drivs m ed en for- 
hållandevis stor effektivitet. N ågot storre intresse torde dårfor ej fin
nas hos de multinationella foretagen att driva detaljhandel i Sverige. For 
undvikande av missforstånd bor hår tillåggas att vi inte har uttalat oss 
om och i så fall hur de m ultinationella foretagen verkar inom grossist- 
och fabrikantledet.

Den svenska konkurrensbegrånsningslagen år forem ål for oversyn, vil
ket åven fram går av medlemsforslaget. Vi tar for givet att den u tred
ningen synkroniserar sitt arbete med den utredning som vi hoppas kom 
m er i gång med anledning av medlemsforslaget.

Detaljhandeln har naturligen genom åren med stor uppm årksam het 
foljt utvecklingen på konkurrensbegrånsningsområdet. Vi kom m er inte 
hår att gå in på någon jåmforelse mellan den svenska konkurrensbe- 
grånsningspolitiken och ovriga lånders konkurrensbegrånsningspolitik. 
Dårem ot vill vi innan någon utredning har tillsatts inom N ordiska rå 
det, uppm årksam m a den forfattning som finns i Am erika som benåmns 
Robinson-Patm an-akten. Vi har sedan m ånga år tillbaka forsokt få de 
svenska myndigheterna att undersoka m ojligheterna och låmpligheten av, 
att infora liknande beståmmelser i Sverige. Vi har inte få tt gehor for 
vår mening. Mojligen beror detta på a tt m yndigheterna anser att m an 
med den nuvarande svenska konkurrensbegrånsningslagen har mojlig- 
het att på ett tillfredsstållande sått styra utvecklingen på detta område. 
Denna mojlighet har emellertid inte utnyttjats och vi anser det dårfor 
vara låmpligt a tt behandla denna fråga sårskilt. Aven om Robinson- 
Patm an-akten inte fungerar på ett helt tillfredsstållande sått i Amerika, 
så har akten som sådan en preventiv effekt. E tt stort foretag i A m erika 
har dårfor m indre m ojlighet att u tnyttja sin storlek i prispressande syfte 
m ot m indre foretag. Vi anser att en forhandling om  en varas pris inte 
skall grundas på ett foretags storleksoverlågsenhet. Vi finner det m oti
verat att utredningen inom N ordiska rådet ta r  upp denna fråga som 
har direkt anknytning till de multinationella foretagen.

Sammanfattningsvis vill vi ansluta oss till det forslag som framstållts 
av medlemmar i N ordiska rådet att rekom m endera N ordiska m inister
rådet att u treda behovet av och forutsåttningarna for en gemensam nor
disk lagstiftning om konkurrensbegrånsningar.

Sveriges kopm annaforbund 

Krister Olausson

Stockholm den 27 september 1974
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Sveriges industriforbund:

Industriforbundet vill forst fram hålla att de nuvarande konkurrens- 
begrånsningslagarna i de nordiska lånderna till stor del bygger på ett 
dmsesidigt fortroende mellan stat och nåringsliv. Sam arbetet mellan de 
nordiska prismyndigheterna har också på grund av likheten i lagstift
ningen underlåttats, vilket i sin tu r haft betydelse for att fråm ja ett ge- 
m ensam t nordiskt synsått på konkurrensbegrånsningar.

En enhetlig nordisk lagstiftning år i och for sig efterstråvansvård men 
utgor inte någon garanti for att råttstillåmpningen blir mer enhetlig ån 
vad som nu år fallet. Det for råttsgemenskapen avgorande år att lik
artade bedomningsgrunder tillåmpas i praxis. D et pågående sam arbetet 
mellan m yndigheterna på om rådet år också ågnat att befåsta och fram - 
ja den råttsgemenskap som uppnåtts. En gemensam nordisk lagstiftning 
som tar sikte på att ståvja missbruk på sått som angivits i forslaget skulle 
vidare innebåra genomgripande foråndringar i nu gållande nationella 
lagar.

Industriforbundet m otsåtter sig emellertid inte utforandet av en sådan 
utredning som foreslås i medlemsforslaget. Forbundet forutsåtter likvål 
att utredningen gors helt forutsåttningslost och att några på forhånd 
uppstållda mål for utredningens resultat eller for den gemensamma lag
stiftningens innehåll inte uppstålls. Såsom redovisats for i m edlem sfor
slaget kom m er en statlig svensk utredning på konkurrenslagstiftningens 
om råde att tillsåttas inom en nåra framtid. Industriforbundet forutsåtter 
dårfor, a tt medlemsforslagets utredningsonskemål for Sveriges vidkom- 
mande kan tillgodoses inom ramen for den kom m ande svenska utred
ningens arbete.

Stockholm den 30 september 1974
Sveriges industriforbund 

Tom as Hagdahl

Carl Glimstedt

Landsorganisationen i Sverige hånvisar i skrivelse den 10 september 
1974 till yttrande avgivet genom N ordens fackliga samorganisation av 
den 7 oktober 1974 (se ovan).

Svenska arbetsgivareforeningen (SAF):

Forslaget beror ej foreningens verksamhetsområde, varfor foreningen 
avstår från  att y ttra sig.

Stockholm den 23 september 1974

Svenska arbetsgivareforeningen 
Karl-O lof Faxén
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Kooperativa forbundet:

Forslaget innebar att en utrednnig om en gemensam nordisk konkur
rensbegrånsning bor foretas for att staterna skall ges effektiva instru
ment att ståvja m issbruk genom att ges m ojlighet a tt forbjuda konkur
rensbegrånsande avtal, att forhindra fusioner som leder till m onopol 
och att upphåva existerande monopol.

I Sverige har en oversyn av konkurrensbegrånsningslagen aviserats av 
handelsministern och direktiv for en sådan utredning år under utarbe- 
tande. K F  anser denna oversyn angelågen. Så stor hom ogenitet som 
mojligt mellan lagstiftningen i olika lånder m ed dårav foljande over- 
skådlighet och forutsebarhet år emellertid också ett våsentligt konsu- 
mentintresse.

U nder forutsåttning a tt den inom Sverige aviserade oversynen av 
konkurrensbegrånsningslagen och foreliggande forslag kan harm oniseras 
får K F  tillstyrka forslaget.

Stockholm den 23 september 1974

K ooperativa forbundet

John Sall bor g
Nils Thedin
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Medlemsforslag
om åtgårder for att stimulera ungdomsresor inom Norden (N O R D - 
TURIST-biljett)

(Vackt av Tonnes Madsson Andenæs, llkka-Christian Bjorklund, Eric 
Carlsson, Chr. Christensen, Bjarne M ørk Eidem , M auno Forsman, G ylfi 
p .  Gislason, Sven Hammarberg, Jørgen Peder Hansen, Niels Helveg  
Petersen, D em m us Hentze, Ingolf Knudsen, Astrid  Kristensson, Bror 
Lillqvist, Essen Lindahl, Seppo W esterlund, Folke Woivalin, Paavo 
Vayrynen och J. Fr. Øregaard)

B IL A G A  1

Yttranden over medlemsforslaget 

Scandinavian Airlines System (SAS):

A 433/t

I forslaget tales det kun om ''ru te trafikk  til lands og til sjoss” . Vi 
bem erker at m an har u telatt flytrafik.

Årsaken kan muligens være at forslagsstilleren har innsett det vanske
lige i å inkludere et så hurtiggående transportm iddel i denne type av 
billetter som skal ha gyldighetstiden som eneste begrensning.

Prisen for internordisk trafikk kan ikke fastsettes av SAS alene, og 
vi bedom m er det som en um ulighet å oppnå enighet innenfor IATA 
for et slikt forslag. M an vil mote sterk m otstand fra  mange selskaper 
som vil betrakte forslaget som diskriminerende m ot såvel andre grup
per av reisende som m ot prisstrukturen mellom andre land enn de 
nordiske.

I denne forbindelse bor det nevnes at en eventuell utvidelse av for
slaget til å gjelde hele E uropa —  og derm ed minske den geografiske 
diskriminering —  vil uten tvil mote et enda sterkere motstand. Dette 
p. g. a. a t de vanskeligheter av praktisk —  f.eks. avregningsmessig —  
og okonomisk natur som m an ville ha med et slikt system innenfor 
N orden skulle forsterkes ytterligere dersom det utvides til å om fatte 
et storre geografisk område.

Flyenes store hastighet m uliggjor et meget stort antall reiser innen
for en relativ kort gyldighetstid. Slike reiser skulle også kunne variere 
i hoy grad når det gjelder total reiselengde.

Med disse forutsetninger ville det være en nær sagt umulig oppgave 
å komme fram  til et, for flere selskaper, akseptabelt prisnivå.

Avslutningsvis vil vi ikke unnlate å nevne at den eksisterende fly
prisstruktur om fatter mange forskjellige rabatter —  og ikke minst 
gjelder dette reiser for ungdom. F or Deres orientering vedlegger vi en 
oversikt som viser de gjeldende ungdom srabatter (se Bihang).
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I den nåværende besværlige okonomiske situasjon, frem kalt av okede 
drivstoffpriser, avgifter og andre inflasjonsdrivende faktorer, finner vi 
det ikke forsvarlig å introdusere ytterligere rabatter.

Bromma, 18. november 1974

K . A . Kristiansen 

Executive Vice President — Marketing

Rabatter

U ngdom srabatt 25 %

U ngdom srabatt 50 %

Skolebam rabatt 50 %

U tdannelserabatt 25 %

Studentrabatt 25 %

Ungdom srabatt Enhetspris* 
Kr. 85.—

Studentrabatt 25 %
50 %

BIHANG
Innenfor Europa

12— 21 år. 22— 25 år om elev for helt 
skoleår. F ra  F inland: 12— 22 år. 23—  
25 år om  elev for helt skoleår. 
Ovenstående m å dokumenteres.
Plass kan reserveres.

Innenfor Skandinavia  
”Stand-By” . 12— 21 år. 22— 25 år om 
elev for helt skoleår. Ovenstående m å 
dokumenteres.

G ronland/Danmark  
T. o. m. 16 år. M inst 15 barn i grupp. 
50 % rabatt på ordinår tu r/re tu r pris. 
(Under 12 år derfor 75 % rabatt.) 
Felles ut- og hjemreise. Max. gyldig- 
het 3 m ndr. Ingen stop-over i Reykja
vik.

8 t. o. m. 25 år. 25 % på ordinår en
kel eller tu r/re tu r pris. (8— 11 år der
for 62.5 % rabatt. 12— 25 år: 25 %). 
Ingen stop-over i Reykjavik.

Far denet Danmark
D okum entert studerende ved univer
sitet, læreanstalter og kurser godkjent 
av myndighetene. Ingen stop-over.

Innenfor D anm ark
Legitimert 12— 25 år samt verneplik- 
tige. Plass kan ikke reserveres.
* Prisen gjelder enkeltur.

Innenfor Norge 
Plass kan reserveres.
Plass kan ikke  reserveres.
A lder over 12 år. Skole/studie minst 
3 m ndr. D okum enterte ulonnede stu
dent/elever m ed "R abattkort” å K r
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10.—  gjeldende for den aktuelle stu
die/skoleperiode, maks. 12 mndr.

Innenfor Sverige
U ngdom srabatt 50 % 12— 25 år. Plass kan ikke reserveres.

Må ha rabattkort: KR 10.— .

Landsforeningen Danmarks Bilruter, Linja-autoliitto r.y., Norges rute- 
bileierforbund och Svenska busstrafikforbundet:

— --------E fter forberedande sam råd i årendet vid nordiskt busstra-
fikmote i Helsingfors 3— 4 oktober 1974 har styrelserna for Lands
foreningen D anm arks Bilruter, Linja-autoliitto r.y., Norges rutebileier- 
forbund och Svenska busstrafikforbundet ("O rganisationerna”) enat sig 
om foljande gem ensamma yttrande.

Organisationerna delar forslagets grundlåggande uppfattning om vår- 
det av att ungdom ar genom resor skaffar sig okade kunskaper om for- 
hållandena i sina nordiska grannlånder. Forslag till åtgårder for att 
stimulera sådana resor bor dårfor bedom as i positiv anda. N år orga
nisationerna i det foljande pekar på vissa svårigheter vid inforande av 
ett tidsbegrånsat universalkort skall detta alltså inte uppfattas som ett 
principiellt avvisande av varje form  av stim ulerande åtgårder.

O rganisationerna måste dock konstatera att linjetrafik på jårnvåg, på 
landsvåg och till sjoss i vart och ett av de fyra lånder, som organisa
tionerna verkar i, utovas av flera hundra gentem ot varandra sjålvstån- 
diga foretag. Genom  allmån trafikpolitiskt betingad lagstiftning samt
—  i fram for allt N orge och Sverige —  genom sårskilda ekonomiska 
samhållsinsatser har trafikforetagen att uppfylla vissa forpliktelser i 
fråga om trafikens standard och omfattning. Dessa forpliktelser år inte 
forenliga med sådana engagemang från  trafikforetagens sida, som sak- 
nar kommersiell grund eller som i ovrigt inte år naturligt forbunden 
med utovningen av foretagens verksamhet. T rafikforetagen m åste alltså 
prova frågan om sårskilda rabatt- och biljettordningar utifrån deras 
rent foretagsekonomiska effekter. I annat fall skulle foretagen forsåm- 
ra de ekonomiska forutsåttningarna for sin ovriga verksam het och nod- 
gas belasta andra kategorier resenårer med okade reskostnader.

Skall den foreslagna N O RD TUR IST-biljetten inforas måste alltså 
trafikforetagen erhålla ekonomisk gottgorelse. D etta forutsåtter i sin 
tur ett adm inistrativt system for medlens fordelning till de olika be- 
rorda trafikutovarna. D enna sak kompliceras av att trafikforetagen —• 
speciellt i Sverige —  tillåm par sinsemellan olika taxor och biljettsystem. 
N O RD TU R IST-biljetten m åste grundas på principen att varje trafik- 
foretag erhåller en ersåttning, som m otsvarar den intakt, som skulle 
ha erhållits om resenåren sjålv betalat resan enligt den for trafiken gål- 
jande taxan.
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E tt sådant system torde bli tungrott och dyrbart. D arest staterna 
åndå skulle finna skal att genom fora forslaget måste på nationell basis 
tillskapas sårskilda adm inistrationsorgan, som med sårskild budget får 
m andat att både ansvara for biljettforsåljningens ordnande (t. ex. ge
nom  avtal m ed resebyråforetag) och for avtal m ed trafikforetagen om 
villkoren for att dessa skall acceptera N O RD TURIST-biljetten som gil- 
tigt fårdbevis. Organisationerna skulle givetvis vara beredda att i sist- 
nam nda hånseende lam na adm inistrationsorganet bitrade i syfte att så 
långt mojligt forenkla avtalsuppgorelserna och den lopande ersattnings- 
betalningen.

Skulle N ordiska rådet bif alla m edlem sforslaget och alltså uppdra åt 
N ordiska m inisterrådet att vidare undersoka frågan om N O RD TUR IST- 
biljett ar organisationerna beredda att låm na sitt bitråde i en sådan un 
dersokning.

Vejle, Helsingfors, Oslo och Stockholm i novem ber/decem ber 1974 

Landsforeningen Danm arks Linja-autoliitto r.y.

Foreningarna Nordens Forbund:

D et initiativ for att stimulera ungdom sresor i N orden som resulterat 
i det aktuella m edlem sforslaget togs ursprungligen av den norska for
eningen Nordens ungdom srepresentantskap vilket under sitt lopande 
samarbete med ovriga ungdom srepresentantskap i de nordiska lån
derna under en lång foljd av å r  få tt erfarenheter av reskostnadem as 
avgorande betydelse for ungdom sutbytet i Norden. Representantskapen 
som har en mycket om fattande kurs- och konferensverksam het h ar se
dan lange kunnat konstatera, vilken stim ulerande effekt subventione- 
ring av reskostnaderna h ar fo r m ojligheterna att sam m anfora nordisk 
ungdom  till diskussion i olika samhållsfrågor. P å sam m a sått måste man 
forvånta, att det rabattsystem, i form  av en s. k. N O RD TURIST-biljett 
som skisseras i medlemsforslaget på ett påtagligt sått skall kunna leda till 
ett okat antal ungdom sresor i N orden overhuvudtaget. M ed hånsyn till 
a tt dagens ungdom  jåm fort m ed tidigare har en forhållandevis lång stu- 
dieperiod och dårm ed tåm ligen sent får egna inkomster, år det av be
tydelse att man vidtar åtgårder fo r att underlåtta dennas resor till 
andra lånder. Den fram gång som det s. k. Inter-rail-kortet få tt visar 
k lart på det foreliggande behovet. M ed hånsyn till detta rabattsystems

bilruter 

Kurt Jensen Hannu M åkipeska

Norges rutebileierforbund 

Hans Jakob Eide

Svenska busstrafikforbundet 

Å k e  Ljungberg
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framgång ar det av storsta betydelse att en utbyggnad av systemet till 
a tt också om fatta N orden sker. I annat fall kan In ter-rail-kortet komma 
att leda resestrom m arna bort från  N orden.

Forbundet finner det vårdefullt a tt forslagsstållarna syftar till a tt gora 
e tt eventuellt rabattsystem  for N orden giltigt aven for andra kommu- 
nikationsmedel ån tåg sam t a tt systemet också skulle om fatta resor i 
hem landet. På samma sått år det av stor betydelse att m an som foreslås 
genom ifrågavarande system också skall kunna få med Island, Å land och 
Fåroarna. Till foljd av de stora avstånden mellan N orden och Island 
och Fåroarna har reskostnadem a långe varit en starkt håm m ande fak
tor i utbytet, inte m inst vad gåller ungdom skontakter.

Forbundet vill em ellertid fåsta uppm årksam heten vid att det ur- 
sprungliga norska forslaget om ett rabattsystem  fo r ungdom  också av- 
såg flygresor. D etta forslag stoddes for ovrigt av Foreningarna N ordens 
Forbunds årsm ote som holls i K arlskrona i oktober 1974. Bl. a. med 
hånsyn till att Islands mojligheter a tt bli delaktigt av ett rabattsystem 
helt år avhångigt av om flygresor tas med i ett sådant, år det angelå
get, att åven detta fårdm edel kom m er a tt diskuteras under utrednings- 
arbetet. Samtidigt vill forbundet, nårm ast m ed hånvisning till de spe
ciella problem som kan finnas betråffande flygresor, betona, att det i 
medlemsforslaget fram forda onskem ålet om utredning av ett rabatt
system for andra fårdm edel ån flyg under alla forhållanden bor reali- 
seras.

U nder hanvisning till ovanstående vill Foreningarna N ordens F o r
bund tillstyrka det aktuella medlemsforslaget.

Stockholm den 16 decem ber 1974

F or Foreningarna Nordens Forbund

Bertil Olsson
Ordforande

Å k e  Landqvist 
Sekreterare

D a n m a r k

Handelsministeriet:

I denne anledning skal handelsm inisteriet på grundlag af udtalelser 
fra og drøftelser med de øvrige ressortm inisterier og m yndigheder udtale 
følgende:

D et såkaldte In ter Rail kort giver indehaveren mulighed for inden 
for 1 måned frit at rejse m ed tog i 20 lande i E u ro p a+ M arokko og 
vil i 1975 koste 685 danske kroner. E t m ånedskort gældende til rejser på 
samtlige DSB-strækninger her i landet koster 640 kr., en pris, der i 
øvrigt indebærer en ganske betydelig prisnedsættelse. E t specielt ung-
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dom skort om fattende N orden, herunder rejser i hjem landet, vil således 
næppe kunne blive billigere end In ter Rail kortet, der selvsagt kan 
anvendes også udelukkende til rejser i Norden.

M ed hensyn til flyrejser skal priserne godkendes af IATA . E fter det 
foreliggende må det betragtes som um uligt a t opnå enighed inden for 
IATA  om en særlig intem ordisk ungdomsflyrabat. I øvrigt findes en 
række konkrete ungdom srabatter, således som også anført af SAS i en 
skrivelse af 18. novem ber 1974 til Nordisk Råds præsidiesekretariat.

H vad angår rejser til søs gennemføres rutetrafikken inden fo r D an
m ark og til og fra  D anm ark af en række forskellige private og statslige 
virksomheder. Etablering af særlige internordiske ungdom srabatter — 
ud over de eventuelt allerede foreliggende — ville næpppe være praktisk 
gennemførligt.

Hvad særlig angår rejser til G rønland drives den interne grønlandske 
trafik med skib og fly m ed betydelige statstilskud, og yderligere tilskud 
hertil er i den nuværende økonomiske situation ikke mulig. M ed hensyn 
til flytrafikken til og fra  G rønland vil der hverken økonomisk eller 
kapacitetsmæssigt for tiden være grundlag for at udvide denne trafik  
og specielt give den nordiske ungdom  anledning til a t rejse billigt.

U nder henvisning til ovenstående skal handelsm inisteriet på samtlige 
ministeriers vegne udtale, at m an ikke mener, a t der er grundlag for 
at foretage en nærm ere undersøgelse af mulighederne for at indføre en 
særlig N ordturist-billet til jernbanerejser, og a t der for så vidt angår 
rejser på anden måde næppe heller er grundlag fo r at undersøge mulig
hederne for at indføre yderligere rabatter specielt til fordel for den 
nordiske ungdom.

København, den 29. novem ber 1974

P. m. v.

M . Christiansen
Afd.chef

Kg. Arnskov

Danmarks Rederiforening:

------------- udtale, a t vi ser m ed velvilje på forslaget og, såfrem t det
vedtages, er interesseret i at blive inddraget i dets praktiske gennem
førelse.

Danm arks Rederiforening 

P. d. v.

Jørgen H olck

København, den 30. september 1974
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Danmarks Turistråd:

------- - —  skal m an meddele, a t D anm arks Turistråd ser med stor vel
vilje på og er meget interesseret i, a t der skabes bedst mulige forhold 
for, at den nordiske ungdom  kan rejse på rimelige vilkår inden for 
Norden.

København, den 17. septem ber 1974

Sven A cker

Dansk Ungdoms Fællesråd (DUF):

Dansk Ungdoms Fællesråd har m ed tilfredshed iagttaget de støtte
foranstaltninger, som gennem de seneste år er gennem ført for det nordi
ske ungdomssamarbejde. Helt specielt skal vi naturligvis fremhæve den 
nordiske ungdomsbevilling, som under sekretariatet for nordisk kulturelt 
sam arbejde yder en værdifuld økonomisk støtte til sam arbejdet inden 
for de nationale ungdom sorganisationer i de nordiske lande.

D et er ligeledes med stor tilfredshed at D ansk Ungdoms Fællesråd 
konstaterer, at m an inden for N ordisk Råd på baggrund af ovennævnte 
medlemsforslag også arbejder med støttem uligheder for at billiggøre ung
dommens rejsemuligheder inden for de nordiske lande.

Dansk Ungdoms Fællesråd vil derfor kraftigt støtte forslaget om, at 
der på nordisk plan indføres en universalbillet for ungdomsrejser in
den for N orden (NORDTURIST-billet).

Vore erfaringer med benyttelsen af den tilsvarende europæiske ord
ning (Interrail) har været meget positive, og vi finder, at en tilsvarende 
ordning på nordisk plan vil medvirke til at udbygge kommunikationen 
mellem ungdommen i de enkelte nordiske lande.

Samtidig vil vi meget gerne foreslå, a t en N O RD TURIST-billet ikke 
aldersbegrænses til 21 år, men at der fastsættes en øvre aldersgrænse 
på 25 år. Det er vor opfattelse, at aldersgrænsen 21 år ikke står i et 
rimeligt forhold til længden af uddannelsestiden, både hvad angår de 
teoretiske og m ere praktisk betonede uddannelser.

F or ikke at udelukke yderom råderne fra  at udnytte denne NORD- 
TURIST-billet, vil vi i tillæg hertil foreslå, a t m an ved indførelsen af 
denne rejseordning, via forhandlinger med de nordiske luftfartsselska
ber, opnår, at ihændehavere af denne N O RD TUR IST-billet kan opnå 
50 % rabat ved flyrejser inden for de nordiske lande.

Disse bem ærkninger og forslag fremsendes til velvillig behandling hos 
Nordisk Råd.

København, den 30. oktober 1974

D ansk Ungdoms Fællesråd

Jens Clausager 
Generalsekretær
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Undervisningsministeriet:

------------har undervisningsministeriet om bett statens ungdom sråd att
inkom m a med utlåtande i arendet.

Ministeriets ståndpunkt till medlem sforslaget fram går av bifogade 
utlåtande av ministeriets idrotts- och ungdomsavdelning som å r  aven 
statens ungdomsråds ståndpunkt i arendet (se nedan).

Helsingfors den 27 decem ber 1974

Jaakko N um m inen  
Kanslichef

A ira Kalela 
Kultursekreterare

Undervisningsministeriet, idrotts- och ungdomsavdelningen1:

F i n l a n d

Idrotts- och ungdomsavdelningen noterar m ed tillfredsstållelse att 
det på forslag av m edlem m ar i N ordiska rådet utarbetats ett konkret 
utkast till åtgårder for a tt stim ulera ungdom sresor i N orden på ekono- 
miskt form ånliga villkor. Avdelningen anser också a tt forslagsstållarnas 
m otiveringar åven allm ånt sett år vårda allvarlig uppm årksam het.

Enligt ungdoms- och idrottsavdelningam as åsikt bor en sådan hår 
semesterbiljett, som år i kraft ungefår en m ånad, såvitt mojligt utstråc- 
kas att utom  resor per jårnvåg gålla också t. ex. resor på postbussturerna 
sam t for flyg- och båtresor. Speciell uppm årksam het borde i det hår 
sam m anhanget fåstas vid a tt de om råden som saknar jårnvåg och ung
domen i dessa om råden gors jåm nstållda såvål som m ottagande som 
såndande enheter. Idrotts- och ungdomsavdelningen anser att råtten 
att an vånda N ordturist-biljetten borde utstråckas till alla åldersgrupper 
som berors av vår ungdomspolitik, dvs. till 24-åringar och yngre. 
Dessutom borde m an utreda vilka mojligheter det finns att slopa det 
m ekaniska ungdom skriteriet och i stållet gå in  for en definition som 
overensståmmer med det verkliga innehållet i begreppet ungdom. D et 
vore då mojligt att beakta bl. a. eventuella studier och den omståndighe- 
ten att vederborande helt nyss placerat sig i arbetslivet. D et år också 
skål a tt fåsta uppm årksam het vid det oåndamålsenliga m ed åldersbe- 
grånsning speciellt då det gåller gruppresor fo r ungdom. Begrånsningen 
kan då leda till misslyckade avgoranden speciellt ifråga om val av 
reseledare. Dessutom borde deltagare i internationella ungdomssamman- 
kom ster ha jåm ngoda mojligheter a tt delta. Speciellt i det hår sam m an
hanget fram tråder nackdelarna m ed åldersgrånser i synnerhet om grån- 
sen dras så lågt som vid 21 år.

1 Y  tt ra n d e t o versa tt frå n  fin sk a .
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Det ar har skal a tt också fasta uppm årksam het vid de ideella aspek- 
terna i anknytning till N ord turist-bil jetten: det vore onskvårt att ung
domen på m yndigheternas forsorg skulle få sakligt, vågledande sam- 
hålleligt inform ationsm aterial. Samtidigt bor m an utreda hu r natet av 
ungdomshotell och -hårbårgen i de nordiska lånderna tillfredsstållande 
kunde tjåna de unga turistem a och hu r natet kunde byggas ut.

Idrotts- och ungdomsavdelningen anser vidare att den foreslagna 
form en for ungdomsservice effektiverad borde utstråckas också till ung
domen i kalottom rådet fo r a tt stim ulera sam arbetet dår. Likaså borde 
m an utreda hur kontaktem a m ellan ungdom sorganisationerna i N orden 
kunde fråm jas på bi- eller m ultilateral bas m ed hjalp av de hår åt- 
gårderna.

Ovanstående utlåtande overensståm m er med det utlåtande som sta
tens ungdom sråd avgett i frågan.

Helsingfors den 12 decem ber 1974

Taisto Karkkåinen
Avdelningschefens stållforetrådande, byråchef

Ulla Helsingius 
Foredragande

Skolstyrelsen:

Skolstyrelsen anser det vara onskvårt, att skolungdom en skulle ha 
mojlighet att anvånda en del av sin lediga tid  till att vidga sin erfaren- 
hetssfår genom utflykter och resor. I forsta hand bor m an betona vik- 
ten av att kånna sitt eget land, men det år också onskvårt att m an be- 
kantar sig m ed grannlånderna.

D å m an i det i hånvisningen nåm nda brevet i ett medlemsforslag till 
N ordiska rådet stråvar till a tt forbåttra  ungdomens mojligheter att resa 
både i hem landet och i de nordiska lånderna, anser skolstyrelsen for
slaget vårt understod och hoppas att det leder till positivt resultat, trots 
att resorna till vissa oom råden i N orden (Fåroarna, Island, G ronland, 
Spetsbergen) år långa och det dårfor kan stota på svårigheter att inne- 
fatta dem i det planerade N ORD TURIST-system et.

E rkki A ho  
G enerald irektor

Olli Sampola 
Avdelningschef

Helsingfors den 7 oktober 1974
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Centralen for tnristframjande:

Inforandet av en tidsbegrånsad universalbiljett inom all ru ttrafik  så
vål till lands som till sjoss vore ågnad a tt utveckla ungdom ens resemoj- 
ligheter inom N orden.

Centralen fo r turistfråm jande understoder det fram lagda forslaget.

Helsingfors den 17 decem ber 1974

Bengt P hils trom  
Direktor

Kari Jokilehto  
Marknadsforingschef

Jarnvågsstyrelsen1:

Vid vårdering av forslaget om inråttande av N O RD TURIST-biljett 
bor den betraktas i samband m ed det i  forslaget nåm nda IN TER -R A IL- 
kortet. D etta kort, som i år kostat 360 m ark ger sin ågare m ojlighet att 
i en m ånads tid fritt resa i 20 europeiska lånder jåm te M arocko. I hem - 
landet har kortet beråttigat till 50 procents rabatt. K ortet har sålunda 
aven kunnat anvåndas i nordisk trafik. K ortet kom  till anvåndning for 
forsta gången år 1972 och såldes då i N orden i 37 556 exemplar och 
efterfrågan har hårefter kraftigt okat.

E tt ungdom skort —  i stil m ed IN TER -R A IL-kortet —  som enbart 
beråttigar till resor i N orden kan enligt V R:s åsikt inte bli m årkbart 
billigare på grund av de långa avstånden. Ifall a tt kortet dårtill borde 
form uleras så, a tt det u tan  tillåggsavgift beråttigade till resor i hem- 
landet, kan priset t. o. m. bli hogre ån fo r IN TER-RA IL-kortet. VR 
har ej mojlighet att bedom a priset i de fall a tt Island, Foroarna, Å land 
och G ronland jåm te andra gruppfortskaffningsm edel tas m ed i systemet.

Såsom åven i forslaget konstateras, kan en finsk ungdom  kopa IN- 
TER -R A IL-kortet och u tnyttja det under en m ånads tid for resor på 
jårnvåg i grannlånderna, Sverige, N orge och D anm ark. I  praktiken kan 
sålunda det i forslaget åsyftade kortet redan anses ha realiserats.

Jårnvågsstyreisen anser att i nuvarande låge ett speciellt nordiskt 
ungdom skort ej år behovligt och kan sålunda ej understoda forslaget.

Helsingfors den 13 novem ber 1974

Paul Paavela 
Generaldirektøren

Panu Haapala 
Direktoren for ekonomiavdelningen

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt fr å n  fin sk a .
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Fastån det i m edlem sforslaget står, a tt N ordturist-biljetten skulle 
innebara den obegrånsade m ojligheten att resa på de nordiska lander- 
nas jårnvågar skulle utokas till att om fatta all linjetrafik till lands och 
till sjoss, tror vi, att det också varit meningen a tt beakta flygtrafiken, 
trots att den inte sarskilt om nam nts i medlemsforslaget.

Inom  flygtrafiken existerar det for ungdom ar och studerande spe- 
cialpriser, som ar 25 % lagre ån norm alpriserna. Dessutom finns det 
ett specialpris for grupper på m inst 15 skolelever under 18 år och 
detta gåller i hela E uropa och tur- och returpriset utgor 55 % av nor
malpriset.

F innair understoder for sin del att N ordturist-biljetten tas i bruk. 
Enligt vår åsikt år flygandelen i samband med N ordturist-biljetten 
rentav oundgånglig i synnerhet på långre resor såsom till G ronland, 
Island och Fåroarna. Dock anser vi, att ovannåm nda redan existeran
de ungdomspriser, såvida de kan tillampas, borde kunna utnyttjas som 
sådana som delar av N ordturist-biljetten eller i sam band med den.

Helsingfors den 13 decem ber 1974

Ålands landskapsstyrelse:

Ålands landskapsstyrelse ståller sig positiv till medlemsforslaget om 
åtgårder for att stim ulera ungdom sresor inom N orden (NORDTURIST- 
biljett).

Betråffande losningar av de praktiska problem som inforandet av 
ett dylikt system med universalbiljetter m edfor for Å lands vidkom- 
mande, kan Ålands landskapsstyrelse i detta skede inte uttala sig om, 
utan ber att få återkom m a då alternativa forslag foreligger.

M arieham n den 9 decem ber 1974

Finnair oy
Risto Ojanen 

Marknadsforingsdirektor
Veikko Vartio 

Marknadsforingschef

Sven Kcirlsson 
Vicelantråd

Jan-Erik Enestam  
Chef for byrån for turistårenden

Finlands redareforening:

I anledning hårav får vi m eddela, att vi ej har anledning a tt m otsåtta 
oss forslaget om en undersokning av m ojligheterna att ta  i bruk en
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tidsbegrånsad universalbiljett fo r ungdom sresor i N orden. V i foreslår, 
a tt undersokningen utfors i nara samarbete med bl. a. de rederier som 
idkar passagerartrafik mellan nordiska ham nar, då det forefaller natu r
ligt att vissa begransningar fo r biljettens nyttjande t. ex. betraffande 
rutter, sasongval etc. måste goras.

Helsingfors den 30 oktober 1974

Finlands redareforening r. f.

H. Hallberg
P. Forsskåhl

Finlands studentkårers forbund1:

Ungdomens mojligheter a tt resa har okat på senare tid. V årt lands 
ungdoms internationella m edvetenhet och erfarenhet har okat genom 
den kånnedom  om andra lånder som de unga fått genom resor och 
genom  de vånskapsband som knutits. D e relativt dyra resekostnaderna 
i N orden har utg jort ett h inder fo r um gånget mellan ungdom en i N or
den och befråm jandet av turismen.

Finlands studentkårers forbund anser forslaget om ett system med 
universalkort fo r in tem ordiska ungdom sresor vara ytterst positivt. 
Ibruktagandet av ett sådant system skulle vara ett betydande framsteg 
då  det gåller att utveckla den nordiska ungdomens resemojligheter och 
skulle befråm ja sam arbetet mellan de nordiska lånderna.

F o r a tt universalbiljettsystemet for den nordiska ungdom en så effek
tiv t som mojligt skall befråm ja ungdomens och de studerandes m ojlig
heter att resa bor systemet enligt FSF:s åsikt fylla foljande fordringar:

—  biljettsystemet borde forutom  jårnvågstrafiken också om fatta ovrig 
linjetrafik till lands och till havs

—  biljettsystemet borde forutom  resor i de ovriga nordiska lånderna 
också om fatta resor i hem landet

—  for att biljettsystemet skall betjåna så stora grupper av ungdom ar 
och studerande som mojligt, borde de principer som allm ånt till- 
låmpas, då biljetter for ungdom ar och studerande beviljas, tillåmpas 
då åldersgrånsen fo r ratten  a tt anvånda biljetten faststålls.

Helsingfors den 18 decem ber 1974

Finlands studentkårers forbund

Jorma Ollila 
Ordforande

Jyrki Oranen 
Generalsekreterare

1 Y ttra n d e t o versa tt frå n  fin sk a .
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Lina-autoliitto r.y. (Bussforbundet):

Busstrafiken kan inte kollektivt deltaga i ett system av nåm nda art, 
d. v. s. så att en for viss tidsperiod inkopt N ordturist-biljett utan andra 
åtgårder skulle galla i bussarna. D årem ot kan systemet mycket vål rea- 
liseras på så sått, a tt innehavare av N ordturist-biljett på busstationen 
får en kreditbiljett, som beråttigar till den onskade resan och som han 
overlåm nar till busspersonalen såsom betalning for resan. Bussperso- 
nalen å sin sida kontrollerar att det faktiskt år fråga om en till inne
havare av N ordturist-biljett overlåm nad kreditbiljett (på sistnåmnda 
antecknas Nordturist-biljettens nummer).

På basis av de i bussarna overlåm nade kreditbiljetterna fakturerar 
busstrafiken det organ som uppråtthåller systemet. P å  grund av F in
lands centraliserade busstations- och biljettsystem år detta mojligt på 
så sått, att såsom fakturerare fungerar endast ett organ, det riksomfat- 
tande busstationsbolaget Oy M atkahuolto Ab, som insam lar och redo- 
visar biljetter vilka run t om i landet overlåmnats såsom betalning for 
en bussresa. Systemet har i denna form  tillåm pats redan i tiotals år 
med avseende å kreditbiljetter for staten (bl. a. de vårnpliktigas fria 
permissionsresor).

Oy M atkahuolto Ab har sam m anlagt 65 busstationer runt om i lan
det. Till detta bussbiljettsystem år åven resebyråerna anslutna, såvål 
i hem landet som i de ovriga nordiska lånderna.

Linja-autoliito år villigt a tt underhandla om åven andra tekniska 
mojligheter, dock så att fo r varje resa vederborlig ersåttning erlågges. 
A tt den nordiska ungdomsturismen okas och underlåttas anser forbun
det vara en i varje avseende vålkommen åtgård. F rågan har prelim inårt 
diskuterats åven inom de nordiska bussforbundens sam arbetsorgan (se 
ovan), som senast sam m antråde i Helsingfors den 3 och 4 innevarande 
m ånad (foljande m ote åger rum  i slutet av februari nåsta år).

Helsingfors den 16 oktober 1974

Linja-autoliitto r. y.

Hannu M dkipeska
Esko Penttila

Ålands redarforening r.y.:

------------ får vi meddela, att Å lands redarforenings styrelse tillstyrker
genom forandet av det fdreslagna ungdomsresebiljettsystemet.

M arieham n den 30 oktober 1974

Ålands redarforening r. f.

(Oldsl. namn)
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Samferdselsdepartementet:

Samferdselsdepartem entet h a r innhentet vedlagte uttalelser til oven- 
nevnte medlemsforslag fra  Norges statsbaner, Luftfartsdirektoratet og 
Landslaget for norske ungdomsherberger. Luftfartsdirektoratet har mot- 
ta tt uttalelser fra Braathens SAFE A/S, SAS og W iderøes flyveselskap 
A/S (se nedan).

Samferdselsdepartem entet vil fo r sin del få avgi uttalelse i begyn- 
nelsen av 1975.

Oslo, 23. desember 1974

E tter fullm akt 

Erik Ribu
John H. Paxal

Sam ferdselsdepartem entet viser til sitt brev av 23. desember 1974, og 
kan meddele at en har ta tt opp spørsm ålet om å få hevet såvel nedre 
som øvre aldersgrense med 2— 3 år for In ter Rail-billetter uansett an
vendelsesområde.

Oslo, 27. januar 1975
E tter fullm akt 

Erik Ribu
John H. Paxal

Luftfartsdirektoratet:

N o r g e

Saken har vært forelagt Braathens SAFE A/S, SAS og W iderøe’s 
Flyveselskap A/S. Alle de tre flyselskapene går sterkt im ot forslaget 
hva gjelder flytransport, jfr. vedlagte kopi av brev datert henholdsvis
11. november, 18. novem ber samt 21. oktober 1974 (se nedan).

I tilknytning til det som er anført fra seiskapenes side vil direktoratet 
for sin del fremheve følgende m om enter som antas bør tillegges spesiell 
vekt:

1. De meget snevre kapasitetsgrenser som gjør seg gjeldende innen 
lufttransporten.

2. Prisfastsettingens avhengighet av intem asjonale forhold (herunder 
sam arbeidet innen IATA om priser og befordringsvilkår).

3. Behovet som må antas å eksistere u t over det som alt er dekket, 
dels av andre transportm idler, dels ved de rabattordningene som fore
ligger i dag m ed fly (25 % fo r reservert plass, 50 % fo r ” stand-by”- 
billett, begge for ungdom  12— 21 år uansett beskjeftigelse og dessuten 
fo r skoleelever og studenter 22— 25 år. ”Stand-by”-rabatten gjelder dog 
kun innen Skandinavia).
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Ut fra dette og med henvisning til seiskapenes negative innstilling 
synes det ikke å være grunnlag for å la den påtenkte ordning om fatte 
reiser med fly. Av forslaget som er frem satt frem går for øvrig at dette 
heller ikke har vært tilsiktet.

Oslo, 29. novem ber 1974

E tter fullm akt 

Sverre Holsten
M . Ulvatne

Norges statsbaner:

Forslaget om et nordisk ungdom skort må av NSB ses i sammen- 
heng med det av forslagsstillerens nevnte Inter-Rail-kortet. Dette kor
tet, som i 1975 vil koste 620 norske kroner, gir innehaveren mulighet 
til en m åned fritt å reise med tog i 20 land i Europa og i M arokko, 
samt i hjem landet med 50 % rabatt. K ortet kan anvendes for reiser 
også i de nordiske land.

Nærm ere opplysninger gis i vedlagte brosjyre. K ortet ble innført i
1972 som et ledd i feiringen av den Internationale Jernbaneunions 
(UIC) 50 års jubileum, og ble da solgt i 87 244 eksemplarer, hvorav 
37 556 eksem plarer (43 % ) i de fire nordiske land. Etterspørselen har 
vokst sterkt.

E t ungdom skort for reiser utelukkende i N orden etter samme ut- 
forming som Inter-Rail-kortet kan etter NSB’s overslagsberegninger 
under hensyn til de lange reiseavstandene ikke bli vesentlig billigere 
enn Inter-Rail-kortet.

En konsentrert reise innen N orden kan nemlig beregnes å om fatte 
nesten like stor reiselengde pr. person som de reiser som i dag gjøres 
på Inter-Rail-kortet. Dersom kortet utover dette skal utform es til å 
gjelde uten ekstrabetaling for reise også i eget land, m å prisen bli 
høyere. NSB har ikke mulighet til å bedøm me prisens størrelse, der
som også Island, Færøyene, Åland, G rønland og Svalbard sam t andre 
kollektive transportm idler til lands og til sjøs skal inngå i systemet.

Det er intet til hinder fo r at m an nytter Inter-R ail-kortet til reiser 
utelukkende i de nordiske granneland. En nordm ann kan altså i 1975 
reise en hel måned, så mye han ønsker, i 2. klasse tog for 620 kroner 
i Danm ark, Finland og Sverige.

Oslo, 7. november 1974

Edvard Heiberg
Olav Foss
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Landslaget for reiselivet i Norge:

Vi viser til ovennevnte forslag og til de uttalelser som bl. a. fore
ligger fra  Norges statsbaner og Norges rutebileierforbund i sakens 
anledning.

I prinsippet vil Landslaget for reiselivet i N orge gi sin tilslutning til 
et tiltak som ta r sikte på å gi nordisk ungdom  bedre m uligheter til å reise 
i eget og øvrige nordiske land. V i vil imidlertid gjerne i den anledning 
understreke at den tidsperiode i året da ungdom  generelt har best an 
ledning til å reise, som m erm ånedene juni— juli— augusti, i N orge alle
rede er sterkt belastet med høysesongtrafikk. D et vil derfor bli en y tter
ligere belastning for mange trafikkselskapers vedkommende og uten 
tvil for innkvarteringssektoren om det blir gitt et generelt rimelig tilbud 
til nordisk ungdom  i denne tidsperiode av året.

Skulle det derfor bli aktuelt å arbeide videre m ed dette spørsmål, bør 
det i de praktiske ordninger som vil m åtte utarbeides, bli ta tt hensyn 
til dette moment, i alle fall for Norges vedkommende. Landslaget for 
reiselivet i N orge har i mange år med vekslende hell arbeidet for 
en jevnere trafikkfordeling over året, og vi vil tro at problem atikken 
til dels er den samme i de øvrige nordiske land. Ordninger som tar 
sikte på å frem m e ungdommens lyst til å reise utenom  høysesongen, 
bør derfor tilpasses i en eventuell praktisk utform ing av dette forslag.

N år det gjelder problem atikken om en praktisk aw ikling av en ord
ning som dette, viser vi spesielt til det som er anført i fellesuttalelsen 
fra de 4 nordiske busstrafikkselskaper. Skal samordningen i tillegg om 
fatte båt- og fergeruter, vil dette selvfølgelig komplisere ordningen 
ytterligere.

Oslo, 29. november 1974

Landslaget for reiselivet i Norge

Just M uus-Falck 
Adm.dir.

Kåre Ystanes

Den norske reisebyråforening har i skrivelse den 1 oktober 1974 for- 
klarat sig icke ha något att anfora i anledning av medlemsforslaget.

Braathen SAFE:

Som bekjent kan m an ikke sammenligne flyselskapenes muligheter 
til å akseptere rabattordninger med de m uligheter andre transportsel- 
skaper har. som f. eks. kan akseptere ståpassasjerer, og som dessuten er 
m ere elastiske enn flyselskapene når det gjelder å m edta et større antall 
passasjerer enn seteantallet tilsier.



A 433/t: Bilaga 1 477

Blant annet av den grunn er det umulig for et selskap som vårt å gå 
inn for en ”Inter-Rail''-lignende ordning. Dessuten er de høye avgiftene 
som fra Statens side er pålagt luftfartsselskapene en hindring for en 
mer liberal prispolitikk, og m an kan under de forøvrig ytterst vanskelige 
økonomiske kår luftfarten arbeider under ikke gå inn for en så radikal 
inngripen som en eventuell ” Inter-R ail” ordning ville være. Spesielt 
ville en slik ordning ram m e de fullt betalende passasjerer, hvis billett- 
priser m åtte økes ytterligere dersom m an ikke skulle risikere å ødelegge 
den økonomiske bakgrunn.

Summa sum m arum  er derfor at vi nå som tidligere ikke kan gå inn 
for spesialbestemmelser for ungdom  under 21 år.

Oslo, 11. novem ber 1974

------------Vi synes at tiltaket med rimelige reiser for ungdom er glim
rende når reisingen kan foretas m ed kommunikasjonsmidler som har 
stor kapasitet eller ikke er avhengig av bestem t antall seteplasser, som 
f. eks. jernbane og båt.

Imidlertid, med de flytyper vi i dag disponerer, og med den statlige 
avgiftspolitikk som den sivile lu ftfart er underlagt, er det ikke mulig 
å  innføre noen utvidet form  for ungdom srabatt.

Til orientering kan nevnes at vi i dag allerede har student- og skole- 
ungdom srabatt med 50 % uten fast plass og 25 % m ed fast plass.

Oslo, 20. november 1974

H. Harestad 
Salgssjef

Widerøe’s flyveselskap A/S

Som bekjent har flyselskapene en helt annen kapasitetsbegrensning 
med hensyn til å  akseptere passasjerer enn f. eks. hurtigrute, tog eller 
bussrute. M an kan for de sistnevnte overflatekom m unikasjoner i visse 
tilfeller tilby reise som ikke betinger et eget sete for å foreta reisen. 
Spesielt for vårt selskaps vedkom mende har vi en plassbegrensning på 
våre Twin Otter-fly på 20 seter og på enkelte ru ter enda m indre da vi 
skal ta hensyn til de postkvantiteter som vi er pålagt å transportere.

I tillegg skal man få bem erke at våre ru ter blir opprettholdt med en 
ikke ubetydelig statsstøtte og situasjoner kan da oppstå hvorved den 
primære hensikt med flyrutene, nemlig å transportere lokal- og transitt-
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passasjerer til og fra  kortbaneplassene, kan bli vanskeliggjort for den 
lokale sam t øvrige befolkning i landet.

Selskapet kan derfor ikke anbefale at det blir innført en ordning med 
N O RD TURIST-billetter for reise på selskapets fly.

Oslo, 21. oktober 1974

K nu t Sch iem ff Larsen 
Marketingsjef

Norges rutebileierforbund:

De nordiske busstrafikkorganisasjoner har vedtatt å avgi en felles 
uttalelse om forslaget til N ordturist-billett fo r ungdom.

P å grunn av den noe omstendelige behandlingsform slike fellesut- 
talelser nødvendigvis m å få, vil vi ikke kunne gi D em  svar fø r i be- 
gynnelsen av desember. V i håper dette er i orden.

Oslo, 20. novem ber 1974

Norges rutebileierforbund

Hans Jakob Eide 
Adm. direktør

Ruteskibenes rederiforening:

Saken har av rederiforeningen vært forelagt foreningens m edlem m er 
til uttalelse og har vært behandlet av foreningens styre. På grunnlag 
herav vil vi få uttale.

V år forening har sympati for tanken bak forslaget fra  N ordisk Råd 
om å gi ungdom  anledning til å  reise rimelig i nabolandene for bl. a. å 
bli bedre kjent m ed forholdene i disse land.

Saken har im idlertid også andre og ikke m indre viktige sider:
R ent prinsipielt er det ytterst betenkelig å gjennom føre et rabattsystem  

som er stikk i strid m ed den rabattpolitikk som hittil h a r vært fø rt i 
samferdselssektoren i vårt land og som har gått u t på å stimulere trafik
ken i svakere perioder. Med den ferieordning som stort sett gjelder i 
alle de nordiske land, vil disse ungdomsreiser finne sted i den tiden 
passasjerskipene har størst trafikk, og hvor mange av dem er helt belagt 
fra  før av, slik at det vil kunne oppstå alvorlige kapasitetsproblemer. 
Spesielt for H urtigruten Bergen/Kirkenes og for de nye hurtigbåtene i 
lokaltrafikken vil dette problem  være så stort a t i tilfelle innføring av en 
universalbillettordning, m å disse ru ter unntas fra  ordningen.
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I enkelte lokalruteselskaper og ferjeselskaper har m an riktignok bort- 
sett fra på hurtigbåtene, som det etterhvert er blitt stadig flere av, noe 
ledig kapasitet også i sommersesongen. Skal man imidlertid unnta fra 
en eventuell ordning H urtigruten Bergen/Kirkenes og de nye hurtig- 
båter i lokalfarten m å det innrømmes at hele universalbillettordningen 
i tilfelle blir betydelig am putert, m en vi kan allikevel ikke se noen annen 
brukbar løsning på dette problem.

Hva spesielt lokalrutene angår —  og i særdeleshet lokalrutene i N ord- 
Norge —  er det også fra medlemshold frem holdt at de billettpriser som 
disse opererer med allerede er så sterkt subsidiert av staten at vi vanske
lig kan forstå at det skal være behov for noen ytterligere begunstigelse 
av omhandlede gruppe av reisende.

Skal saken avgjøres på et økonomisk og samferdselspolitisk grunnlag
—  herunder også hensynet til kapasitetsproblemene —  vil således vår 
forening — tross ønske om å stimulere reisetrafikken blant ungdom  — 
ikke kunne gå inn for den foreslåtte ordning med universalbillett for 
ungdomsreiser i Norden.

Skal ordningen gjennomføres m å det i tilfelle være fordi våre poli
tiske m yndigheter ønsker å gj enn omf øre den og det m å videre være 
politisk vilje hos de bevilgende m yndigheter til å  betale det ordningen vil 
koste i tapte fraktinntekter. De fleste passasjerførende ruteskip er alle
rede fra  før så sterkt subsidiert via Sam ferdselsdepartem entet —  og 
spesielt for ferjenes vedkom mende via V egdirektoratet —  at også disse 
m yndigheter må komme sterkt inn i bildet ved vurderingen av hvorvidt 
saken bør gjennomføres. Vi vil også frem holde at etter vår mening bør 
eventuell betaling til ruteselskapene for tap ved gjennomføring av et 
universalbillettsystem for ungdom  naturlig gå utenom  det vanlige sub- 
sidiebudsjett for å skape mest mulig klare linjer.

F ør myndighetene i de nordiske land har tatt standpunkt til om man 
også er villig til å betale det ordningens gjennom føring vil koste, er det 
liten grunn for vår forening til å gå nærmere inn på detaljer i forbindel
se med en eventuell gjennomføring av systemet. V i tillater oss å gå ut 
fra  at hvis de politiske m yndigheter bestem mer at ordningen skal gjen
nomføres og sam fundet er villig til å ta  den økonomiske belastning som 
ordningen vil innebære, vil vi få anledning til å uttale oss nærm ere om 
hvorledes ordningen kan tenkes gjennom ført i praksis.

Selv om vi som nevnt regner med å få anledning til å uttale oss på 
ny hvis myndighetene skulle bestemme at ordningen skal gjennomføres, 
vil vi allikevel subsidiært kom m e med noen få  bem erkninger allerede 
på det nåværende tidspunkt.

D et fremheves av våre m edlem m er at det m å være en selvfølge at de 
som reiser på universalbillett m å undergi seg de samme plassbestillings- 
rutiner som andre reisende. I denne forbindelse nevner vi også at ski- 
penes certifikat strengt begrenser antall tillatte passasjerer ombord.
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E n del av våre medlem mer har pekt på de ikke ubetydelige praktiske 
problem er som en slik universalbillettordning vil m edføre for seiskapene, 
herunder ikke minst den interne oppgjørsordning. D et er i denne fo r
bindelse ikke relevant å trekke sammenligninger med Interrail-systemet, 
idet det stort sett er bare ett jem baneselskap i hvert land, mens det i 
nærværende tilfelle er et meget stort antall trafikkselskaper som vil bli 
involvert.

Hvis imidlertid de politiske m yndigheter i de nordiske land og landets 
skatteborgere er villig til å betale hva det koster å gjennom føre et uni- 
versalbillettsystem for ungdom, vil den rent tekniske oppgjørsordning 
mellom seiskapene naturligvis ikke være umulig å løse, selv om vi må 
være enig med dem av våre m edlem m er som sterkt frem hever at det 
vil bli meget komplisert å finne frem til en rimelig fordelingsnøkkel 
mellom alle trafikkselskaper i Norden.

V år forenings konklusion blir således at avgjørelsen av denne sak 
først og frem st vil bero på en politisk og statsfinansiell vurdering, idet 
en eventuell gjennomføring av saken vil kunne koste betydelige beløp. 
Dernest er det foreningens oppfatning at selv om saken praktisk lar seg 
løse, vil den reise mange og store problemer.

Oslo, 5. desember 1974

Ruteskibenes rederiforening 

Vincent Galtung

Landslaget for norske ungdomsherberger:

Forslaget om en universalbillett for ungdomsreiser innen N orden vil 
være en betydelig støtte i vår organisasjons arbeide, som i vår form åls
paragraf er uttrykt med følgende:

”A  hjelpe m edlem m ene til rimelige reiser så de kan lære sitt eget 
og andre lands natur, fo lk  og sam funn å kjenne.

Å  hjelpe utenlandsk ungdom til rimelige reiser i Norge, så de kan 
lære natur, samfunnsliv og kultur å kjenne”.

Inter-Rail-tilbudet i de senere år har vist a t det er et stort behov for 
rimelige reisetilbud for ungdom.

Den store øking N U H  ha hatt av junior-m edlem m er i samme tids
rom, har også vist at tilbud om rimelige reiser henger sammen med til
bud om rimelig innkvartering.

Vi er enig i at Inter-Rail-tilbudet ikke er spesielt prismessig fordel- 
aktig for reiser i Norden. Vi tro r derfor at et tilbud om N ord-Turist- 
billett vil være et aktuelt og godt supplement til dette. Prisen på en 
Nord-Turist-billett bør være gunstig i forhold til prisen på Inter-Rail- 
billetten.
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I denne forbindelse vil vi understreke betydningen av at aldersgrensen 
bør være 25 år. A ldersgruppen fra  21 til 25 år faller utenfor Inter-Rail- 
tilbudet, og det er derfor viktig a t denne gruppe kan få et tilbud på 
Nordisk basis. Tilbud om rimelig innkvartering er så absolutt tilstede i 
de nordiske land gjennom et nett av ungdom sherberger med en m er 
ensartet standard enn i Europa forøvrig.

F or at en N ord-Turist-billett skal kunne gi et reelt reisetilbud i hele 
Norden, ser vi det som viktig at dette tilbud ikke begrenses til jernbane, 
m en også må om fatte f. eks. båt og buss.

Dersom Nordisk Råds forslag blir en realitet, vil dette kunne skape 
nye og aktuelle sam arbeidsform er mellom ungdomsherberge-organisa- 
sjonene i de nordiske land, med sikte på å inform ere og hjelpe ungdom 
med rimelige overnattinger på slike reiser i Norden.

Landslaget for Norske Ungdom sherberger har gjennom sitt med- 
lemskap i Foreningen N orden en særlig interesse av nordisk kontakt 
mellom ungdom, og ser forslaget fra Nordisk Råd som et positivt tiltak 
med store muligheter for å realisere Nordisk samkvem.

Oslo, 4. desember 1974

K jell Hagen 
Kontorsjef

S v e r i g e  

Statens jarnvagar (SJ):

SJ m åste behandla forslaget om ett nordiskt ungdom skort med beak- 
tande av de mojligheter det av forslagsstållarna nåm nda Inter-Rail-kortet 
redan i dag innebår.

D etta kort, som nu kostar 420 svenska kronor, ger innehavaren mojlig- 
het att under en m ånad resa fritt med tåg i 20 lånder i E uropa och i 
M arocko sam t i hem landet m ed 50 procent rabatt. K ortet kan anvåndas 
for resor åven i de nordiska lånderna. N årm are upplysningar låmnas i 
bifogad broschyr (har ej tryckl).

K ortet infordes 1972 som ett led i firandet av Internationella jårnvågs- 
unionens (UIC) 50-årsjubileum och såldes då i 87 244 exemplar, varav 
37 556 exemplar (43 procent) i de fyra nordiska lånderna. Forsåljningen 
okade 1973 till 118 887 exemplar, varav 54 426 exem plar (46 procent) i 
de nordiska lånderna. Efterfrågan har okat åven under innevarande år.

E tt ungdom skort for resor uteslutande inom  N orden m ed samma ut- 
formning som Inter-Rail-kortet sam t for resa i Sverige kan enligt SJ 
bedomning bl. a. också med hånsyn till de långa reseavstånden inom 
N orden knappast bli billigare ån Inter-Rail-kortet. E tt koncentrerat re- 
sande i N orden kan nåm ligen beråknas om fatta i stort sett lika lång res-

16—750230. Nordiska rådet. Supplementband
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langd per person som de resor som i dag gors på Inter-Rail-kortet. Om 
kortet dårutover skall utform as så a tt det skall galla utan extra betal- 
ning for resan i det egna landet, måste priset såttas avsevårt hogre. SJ 
anser sig inte ha m ojlighet bedom a prisets hojd, om åven Island, F åro ar
na, Åland, G ronland och Svalbard samt andra kollektiva fårdm edel till 
lands och sjoss skulle ingå i systemet.

Inter-Rail-kortet kan i dag anvåndas av dem som onskar resa enbart 
i de nordiska lånderna. Svenska ungdom ar kan i år under en m ånad 
resa hu r mycket som helst i 2 klass tåg fo r 420 kronor i D anm ark, F in
land och N orge och med 50 procent rabatt i Sverige.

Stockholm den 18 novem ber 1974

Anders Ekelund

Statens ungdoms råd:

Ungdom srådet vill inledningsvis understryka betydelsen av de m e
del som N ordiska rådet anvisat till ungdom sorganisationerna fo r nor
diskt ungdomssamarbete. M ojligheter h ar hårigenom  skapats for ung
dom ar i organisationer av skilda slag att kom m a samman och gem en
samt dryfta frågor av socialt, kultureilt och politiskt slag. D etta har 
med all sannolikhet lett till att skapa okad forståelse for respektive lands 
samhållssituation.

Ungdom srådet ser det foreliggande forslaget som en angelågen sak 
i forlångningen av det bidrag som for nårvarande utgår till nordiskt ung
domssamarbete. Hårigenom  skapas mojligheter for fler ungdom ar åven 
utanfor det organiserade ungdom sarbetet a tt få se och låra m er om 
Norden. R ådet vill dårfor tillstyrka medlemsforslaget. R ådet utgår ock
så ifrån att ungdom sorganisationerna i de nordiska lånderna bereds 
mojligheter a tt delta i undersokningsarbetet genom exempelvis tillsåt- 
tande av en referensgrupp.

Stockholm den 27 november 1974

F or statens ungdomsråd

Å ke  Gustavsson 
O rdforande

Bert Valtersson 
H uvudsekreterare

Svenska turistforeningen:

D e foreslagna åtgårderna avser att stim ulera de yngre åldersgrupper- 
na till en m er om fattande internordisk reseverksam het och dårigenom
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en båttre kunskap om de nordiska lånderna. STF har stor sympati for 
det syftet och vill dårfor for sin del tillstyrka forslaget.

Det under senare år mycket uppskattade Inter-Rail-system et, som 
också nåm ns i forslaget, har givit lårorika erfarenheter. STF vill fore
slå, a tt en eventuell N O RD TU R IST-biljett utform as med likartade be
ståmmelser ifråga om åldersgråns, giltighet etc. En nordisk biljett bor 
vara prisbillig och bor ge resemojlighet också med andra kommunika- 
tionsmedel ån jårnvågarna. Mojligen kan m an overvåga en viss region- 
indelning —  N ordkalotten, sodra delarna av Sverige och Norge samt 
D anm ark etc —  om dårigenom priserna kan hållas sårskilt låga. G i
vetvis bor dock ambitionen vara, a tt så mycket som mojligt av de nor
diska lånderna om fattas av resemojligheterna.

Stockholm den 8 januari 1975

F or Svenska turistforeningen

Halvar Sehlin 
Verkst. d irektor

Svenska turisttrafikforbundet (STTF):

STTF inståm m er till fullo i bedom ningen av resandets betydelse for 
kunskapsinhåm tandet om andra lånder och folk. Likaså anser STTF att 
det finns fog for ambitionen a tt speciellt soka stim ulera resandet inom 
de nordiska lånderna och for valet av ungdom en som en av de m ål
grupper, som i forsta hand bor kom m a i åtanke. Likvål finner STTF det 
fram lagda forslaget otillråckligt underbyggt.

Om avsikten år att i forsta hand få till stånd ett okat individuellt 
ungdomsresande genom inforande av en sårskild Nordturist-biljett, 
borde m an i sam råd m ed de nordiska låndernas jårnvågsforvaltningar 
ha skaffat sig rimligt underlag fo r bedom ning av de trafikekonom iska 
och trafiktekniska forutsåttningam a for ett sådant alternativ.

Om avsikten år att stim ulera sådant internordiskt resande bland ung
dom, som kan forvåntas vara av speciellt varde u r kunskapssynpunkt, 
borde m otsvarande kontakt ha tagits med skolmyndigheter, jåm te så
dana organisationer och foretag, som har erfarenhet av skolresor, skol- 
ungdom sutbyte o. d.

STTF anser det dårfor vara nodvåndigt, a tt ingående analysera de 
tilltånkta konsum enternas behov av och intresse for ifrågavarande rese- 
form  liksom trafikekonom iska och trafiktekniska konsekvenser av fo r
slaget. STTF vill i det sam m anhanget understryka, a tt ”reseprodukten” 
i de fiesta fall består inte enbart av transporten utan av en kom bina
tion av aktivitet/attraktion, transport, logi och kost.

D et enklaste och enligt STTF:s mening basta såttet att utveckla de
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angelagna frågor, som tas upp av forslagsstållam a, torde vara a tt an- 
knyta till de forslag, som presenteras i den i juli 1974 avlåmnade rappor
ten från  N ordiska m inisterrådets kom m itté fo r turism. E tt fullfoljande 
av den bredare analys av olika m ojligheter att stim ulera det internordiska 
resandet, som dår påborjats, t. ex. forslaget att undersoka hur semester- 
perioderna i de nordiska lånderna utnyttjas liksom forslaget att gora 
regelbundna sam m anstållningar och analyser av skolbam ens ferieperio
der m. m., torde kunna leda fram  till realistiska uppslag for att stimulera 
det nordiska ungdomsresandet.

Stockholm den 25 januari 1975

Svenska turisttrafikforbundet

R o lf Arfwedson  
Vice ordforande

Erik Schulze 
Verkst. d irektor

Sveriges redareftirening:

Foreningen har inget a tt invånda m ot rubricerade forslag utan till- 
styrker, a tt N ordiska rådet anbefaller N ordiska m inisterrådet att un 
dersoka m ojligheterna till båttre och rimligare internordiska resemoj- 
ligheter fo r ungdom  genom inforandet av ett tidsbegrånsat universal
kort (NORDTURIST-biljett).

Goteborg den 5 decem ber 1974

Sveriges redareforening 

Per Bjurstrom

Sveriges hotell- och restaurangforbund:

-------------m eddela att forbundet finner forslaget intressant och vår-
defullt. D et bor ligga val i linje med stråvandena att oka turismen 
inom det nordiska om rådet att på foreslaget sått sårskilt underlåtta ung
domens resande. Forbundet vill dårfor fo r sin del gåm a tillstyrka for
slaget.

Sveriges hotell- och restaurangforbund 

J. H. Ortengren

Stockholm den 6 decem ber 1974
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Rederiforeningen for mindre fartyg:
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Vi har hårm ed åran m eddela att vi icke organiserar några passage- 
rarefartyg overhuvudtaget, varfor vi inget har att upplysa i denna fråga.

Goteborg den 30 septem ber 1974

Rederiforeningen for m indre fartyg 

Ragnar Hurdén

Svenska resebyråforeningen:

De synpunkter m otionårerna fram for i medlem sforslaget bedom er vi 
vara av stort varde fo r den nordiska sam arbetstanken.

Forslaget har våsentliga ekonom iska fordelar och kan bli till gott 
stod for vidgat ungdomsutbyte, inte m inst socialt och kulturellt. Vi de
lar m otionårernas uppfattning om en till anvåndningstid och ålder be- 
grånsad biljett och a tt densamma, om mojligt, utstråckes att gålla åven 
allm ånna kom m unikationer till och inom om råden som inte trafikeras 
av spårbunden trafik.

Svenska resebyråforeningen inståm m er således i de i medlemsforslaget 
fram forda m otiveringam a och forordar en utredning på sått som fram - 
fors i motionen.

Stockholm den 27 novem ber 1974

Svenska resebyråforeningen 

Helle Winther 
Ordforande

E rik  Åkerlund  
Verkst. dir.

Sveriges ungdomsorganisationers landsråd (SUL):

SUL har principiellt en positiv instållning till åtgårder som okar m oj
ligheterna till ungdomsresor mellan olika lånder. Landsrådet vill såle
des ansluta sig till forslaget om åtgårder fo r att stim ulera ungdomsresor 
inom Norden. Landsrådet inståm m er också i de m otiveringar som fo r
slagsstållarna anfor betråffande onskvårdheter av sådana åtgårder.

Sårskilt bor understrykas vikten av att en eventuell N O RD TUR IST- 
biljett, såsom beskrivits i forslagstexten, ger m ojlighet till resor på storsta 
mojliga del av det allm ånna kom m unikationsnåtet, och åven inom bo- 
såttningslandet.

I detta sammanhang vill SUL också påpeka angelågenheten av att
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m ojligheterna till kontakter mellan ungdom sorganisationerna i de nor
diska lånderna utokas. E tt av de storsta hindren for ett brett utbyte 
mellan ungdom sorganisationerna i N orden ar de hoga resekostnader, 
som sådan verksam het for m ed sig. (Den fond, N ordiska ungdomsfon- 
den, som etablerats till stod for sådana aktiviteter år på intet sått till- 
råcklig for att skapa kontakter på basplanet mellan ungdom sorganisa
tionerna i N orden.)

SUL m enar a tt det finns flera skål att sårskilt stodja ungdomsorgani- 
sationernas stråvanden att arrangera internordiska kontakter for sina 
medlem mar. Dels garanterar sådana arrangem ang —  till skillnad från 
m era turistbetonade resor —  att det skapas kontakter mellan ungdom  
från  de olika nordiska lånderna, dels okar det ungdomsorganisationernas 
mojligheter att på bred basis engagera sina m edlem m ar for det nor
diska samarbetet.

Stockholm den 13 decem ber 1974

F or Sveriges ungdomsorganisationers landsråd 

Styrelseen

Bengt Ohlsson 
Bitr. generalsekreterare
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Medlemsforslag
om språkundervisning for fuilåndska barn i Sverige

(Våckt av Ilkka-Christian Bjdrklund, Elsi H etem åki, Ingemar M undebo  
och Per O lof Sundm an)

B IL A G A  1

Yttranden over medlemsforslaget

Finsk-svenska utbildningsrådet:

I sitt y ttrande over invandrarutredningens betånkande Invandram a 
och m inoriteterna (SOU 1974: 69) (se Bihang) har finsk-svenska utbild
ningsrådet anslutit sig till de allm ånna mål, som utredningen form ulerat 
for en utbildnings- och kulturpolitik fo r invandrarna i Sverige. Utbild- 
ningsrådets yttrande bilagges. H årutover vill rådet nu  anfora foljande.

F or a tt forverkliga de mål som invandrarutredningen uppståller, 
fordras bl. a. ett nåra sam arbete mellan Sverige och Finland. Finsk- 
svenska utbildningsrådet ar ett låmpligt organ for ett sådant samarbete 
på utbildningens område.

Vad forst gåller forskolan har sedan 1970 forsoksverksamhet for 
finska invandrarbarn bedrivits genom socialstyrelsen. D enna forsoks
verksamhet har om fattat helt finskspråkiga grupper med finska som 
lekspråk i N orrkoping och Borlånge. F insk språktråning har getts ge
nom am bulerande hem språkstrånare i Goteborg, Borås, T rollhåttan och 
Upplands Våsby samt i m indre om fattning bl. a. i Gustavsberg och 
Huddinge. Eskilstuna kom m un startade hosten 1974 en m era omfat- 
tande forsoksverksamhet med bl. a. helt finskspråkiga grupper under 
ledning av finsk forskollårare. I m ånga kom m uner har språktrånings- 
program m et dock fråm st syftat till att fo rbå ttra  barnens kunskaper i 
svenska och dårigenom forbereda dem  infor skolstarten. Socialstyrel
sens utvårdering av forsoksverksamheten beråknas bli fårdig vid års
skiftet.

Pedagogiska institutionen vid Lunds universitet bedriver på uppdrag 
av skoloverstyrelsen sedan 1972 ett projekt i M alm o m ed titeln M odel
ler for tvåspråkig undervisning av invandrarbarn. Projektet, som bl. a. 
om fattar en tvåspråkig lekskoletråning fo r 5- och 6-åriga finskspråkiga 
invandrarbarn syftar till att utveckla och stårka barnens språkform åga 
och språkkunskap forst i det egna m odersm ålet och senare i svenska, 
så a tt de uppnår en genuin tvåspråkighet. En fortlopande rapportering 
sker från projektet, vilket beråknas bli avslutat 1977.

A 435/k
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Behovet av sårskild utbildning av forskolans personal i frågor gallan
de invandrarna ar starkt. I den nyligen reviderade studieplanen fo r for- 
skollårarutbildningen har frågor rorande invandrarbam  givits okat ut- 
rymme.

På uppdrag av utbildningsdepartem entet utreder skoloverstyrelsen for 
nårvarande forutsåttningam a for att anordna en sårskild forskollårar- 
utbildning for sokande med finska eller annat m inoritetsspråk som m o
dersmål. Arbetskraftsm inisteriet i F inland h ar nyligen fo rt fram  ett fo r
slag till en liknande utbildning anordnad i F inland, som syftar till att 
avhjålpa bristen på finskspråkiga forskollårare i Sverige.

Inom  grundskolan ar behovet av tvåspråkiga larare stort. D et kan 
inte såsom hittills fråm st tillgodoses genom rekrytering av lårare i F in
land. M ot bakgrund av det initiativ, som finsk-svenska utbildningsrådet 
tog hosten 1973, uppdrog Kungl. M aj:t å t skoloverstyrelsen att utar- 
beta ett forslag till en sårskild utbildning på låg- och m ellanstadielårar- 
linjerna avsedd for personer, vilka år såvål finsk- som svensktalande 
och har låmplig utbildning. D et i host av skoloverstyrelsen fram lagda 
forslaget innebar att en sårskild lågstadielårarutbildning fo r finsktalan- 
de som också har goda kunskaper i svenska bor påborjas i Stockholm 
vårterm inen 1975. Hosten 1975 bor en m otsvarande utbildning av låra
re for mellanstadiet starta. Enligt skoloverstyrelsens forslag skall, under 
forutsåttning av finska utbildningsmyndigheters medgivande, en del av 
utbildningen forlåggas till Finland. D årtill finns planer på utbildning av 
tvåspråkiga lårare i Åbo akademis filial i Vasa.

M ojligheterna till fortbildning for de lårare som undervisar fin- 
låndska barn i Sverige har varit relativt begrånsade. P å  initiativ av 
finsk-svenska utbildningsrådet har skoloverstyrelsen sedan 1970 anord- 
nat en tiodagars introduktionskurs for nyanstållda under ferietid med 
några dagars uppfoljningskonferens under term inen. I m ån av plats har 
åven tidigare verksamma invandrarlårare kunnat delta. Sveriges finska 
lårarforening, R iksforbundet finska foreningar i Sverige och Riksfor
bundet for finskspråkigt forsam lingsarbete i Sverige har anordnat vecko- 
slutskurser for de finska lårarna. Vid somm aruniversiteten i Finland 
har på initiativ av rådets finska delegation och i vissa fall på uppdrag 
av skolstyrelsen sårskilda kurser erbjudits lårare som undervisar finska 
barn i Sverige. Undervisningsministeriet har under de senaste två åren 
beviljat stipendier for deltagare från  Sverige.

Sommaren 1974 uppdrog Kungl. M aj:t åt skoloverstyrelsen att u treda 
forutsåttningam a for såvål en forstarkt fortbildning av lårare som un 
dervisar barn till invandrare som en till ferietid forlagd sårskild utbild
ning av de obehoriga lårare, vilka i stor utstrackning undervisar in- 
vandrarbarn. Enligt vad finsk-svenska utbildningsrådet har sig bekant 
har en arbetsgrupp tillsatts fo r att p lanera denna verksamhet. D et år 
enligt rådets mening angelåget att nå fram  till en losning av frågan om 
de obehoriga lårarnas utbildning och anstållningsforhållanden.
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Sveriges lårarforbund, som ar de berorda lårarnas fackliga organisa
tion, har också uppm årksam m at denna fråga och hem stallt om  åtgårder. 
Frågekom plexet innefattar också lårarnas rå tt a tt tillgodoråkna sig 
tjånstgoring i grannlandet fo r loneklassplacering, ålderstillågg och pen
sion och hor dårfor till de frågor, som endast kan losas genom ett nåra 
samarbete mellan Sverige och Finland.

Finsk-svenska utbildningsrådet finner a tt undervisningsinsatsen i 
hem språk ej år tillråcklig fo r a tt nå de mål, som anges i invandrar- 
supplem entet till låroplan for grundskolan. O lika vågar bor dårfor p ro
vas for a tt åstadkom m a en breddning av denna undervisning. R ådet vill 
hår peka på det medgivande som låm nats att i N orrbottens lån anordna 
en forsoksverksamhet med finska som tillvalsåmne på grundskolans 
hogstadium. N år det gåller gymnasieskolan bor också invandrarelever- 
na ges okade m ojligheter till hem språksundervisning. D et kan nåm nas 
a tt en kursplan i finska nu finns i låroplanen fo r gymnasieskolan. Till- 
stromningen av invandrarungdom ar till gymnasieskolan har våsentligt 
okat, m en det år uppenbart att åtgårder till fo rbå ttra t stod i gymnasie
skolan och till underlåttande av tilltråde till gymnasiala studier kom 
m er att behovas.

M en kunskaperna i finska påverkas också i hog grad av den stim u
lans eleven får i och u tanfor hemmet. D årfo r å r  det våsentligt att såvål 
skolbiblioteken som folkbiblioteken tillhandahåller låmplig litteratur på 
det egna språket och att andra språkbundna kulturaktiviteter stimule
ras. Hittills har sådana aktiviteter i hog grad varit de frivilliga invand- 
rarorganisationernas sak, eventuellt understodd av t. ex. K ulturfonden 
for Sverige och Finland. Om nu invandrarutredningens forslag till en 
nyorientering till form ån fo r invandrarnas egenkulturella verksamhet 
forverkligas kom m er m ojligheterna till språklig stimulans att avsevårt 
okas och finska språkets status i Sverige få en annan stållning.

Låromedelsfrågan, liksom frågan om allm ån kultureil service och 
litteraturforsorjning på finska språket, fo rutsåtter ett nåra sam arbete 
med Finland. D et harm oniseringsarbete, som utfors på låroplansom- 
rådet, och Finlands overgång till grundskola kom m er a tt ge båttre for- 
utsåttningar for ett sådant samarbete. Forutom  samverkan på myndig- 
hetsplanet har kontakter också m ed de finlåndska forlagens forsålj- 
ningsorganisation varit av stor betydelse fo r tillgången på lårom edel 
från  Finland. Som ett led i det lårom edelsarbete, som skoloverstyrelsen 
på initiativ av finsk-svenska utbildningsrådet bedrivit sedan sommaren 
1969, har utstållningar av finska lårom edel ingått i kursprogram m et for 
de tvåspråkiga lårarna och lårom edelsforteckningar utarbetats. Aven i 
fortsåttningen kom m er lårom edelsforsorjningen att vara beroende av 
ett nåra sam arbete med lårom edelsproduktionen i Finland.

Frågan om inform ation om grannlandsforhållanden inbegriper infor
m ation till skolm yndigheter och foråldrar. De studieresor for skol-
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ledare, som organiserats av den finska delegationen av utbildningsrådet 
till sarskilt avflyttningsom rådena i F inland, har visat sig fylla en viktig 
inform ationsuppgift. En ny efterfrågan på inform ation har uppkom m it 
i och m ed återutflyttningen till F inland och galler elevemas mojlig- 
heter a tt fortsåtta utbildningen dår. A tt losa denna fråga a r  lika viktigt 
for foraldrar och elever som fo r skolans studievagledande personal och 
forutsåtter också en nåra kontakt mellan de bågge lånderna. Aven om 
grannlandsinform ationen enligt det finsk-svenska kanaliseringsavtalet 
anfortrotts arbetsm arknadsm yndigheterna torde det vara nodvandigt att 
kom plettera deras inform ationsfunktion genom hånvisning till låmpligt 
organ inom utbildningsvåsendet.

U tbildningsrådet har ansett det vara av stort vårde att finsk-språkiga 
elever som komplettering till den svenska skolans hemspråksundervis- 
ning under term inerna erbjuds feriekurser, dels fo r att dårigenom for- 
stårka hem språket, och dels också for att ge kom pletterande undervis
ning under somm aren i något eller några låroåm nen. Inte m inst har 
man ansett det vara viktigt att dessa kurser åger rum  i en omgivning, 
dar finska år det naturliga umgångesspråket. P å  rådets initiativ har 
undervisningsministeriet i Finland tillhandahållit stipendier till s. k. 
somm argymnasier i Finland, vilka kan ta  em ot elever over 15 år. Trots 
upprepade anstrångningar har m otsvarande m ojligheter till semester- 
vistelse i Finland kom binerad m ed kursverksam het fo r de yngre elever- 
na endast i enstaka fall kunnat erbjudas. Svårigheten har hår varit att 
finna låmpliga lågerkursanordnare, organisera transporter med folje- 
slagare etc. Stipendiem a har emellertid i princip gållt åven kolonivis- 
telse i Finland for yngre barn.

Finsk-svenska utbildningsrådet har ovan redovisat olika initiativ och 
åtgårder, som syftar till a tt dels oka m ojligheterna for de i Sverige bo- 
satta bam en att erhålla undervisning i och på sitt modersm ål, sam t dels 
underlåtta rekryteringen av tvåspråkiga lårare. R ådet avser att åven i 
sitt fortsatta arbete uppm årksam t beakta hithorande frågor.

Finsk-svenska utbildningsrådet har vid sam m antråde den 15 novem
ber 1974 i H aparanda behandlat medlemsforslaget. U tbildningsrådets 
finska delegation som deltagit i den gem ensamma behandlingen har vid 
tidigare tillfålle låm nat ytterligare synpunkter direkt till Nordiska rådets 
nationella avdelning.

F or finsk-svenska utbildningsrådet

Stockholm den 15 novem ber 1974

Lars Skold
Leena Sparring



A 435/k: Bilaga 1 491

Skrivelse till statsrådet och chefen for arbetsmarknadsdepartementet i 
Sverige från finsk-svenska utbildningsrådet angående invandrarutred- 
ningens huvudbetankande (SOU 1974: 69)

I overensståmmelse m ed sin uppgift begrånsar sig finsk-svenska utbild
ningsrådet i det foljande till a tt endast berora de finskspråkiga invand- 
rarnas situation i Sverige. De synpunkter som låm nas i detta principiella 
y ttrande beror i huvudsak kapitlen 3, 7 och 8 i utredningens betankande. 
I en sårskild bilaga (se Bihangsbilaga) h a r rådets finska delegation onskat 
fora fram  m era detaljerade synpunkter.

Kapitel 3. M ålen
3.2. M ålen

U tbildningsrådet ansluter sig till utredningens forslag till allmånna 
m ål for den svenska invandrar- och minoritetspolitiken. D et praktiska ar- 
betet inom rådet har sedan verksamhetens borjan byggt på den grund
syn som nu form ulerats av utredningen. Samhållets stråvan efter jåmlik- 
het, valfrihet och samverkan kom m er enligt rådets mening också att vara 
en forutsåttning for individens allsidiga personlighetsutveckling.

3.3. Konsekvenserna
Enligt det nordiska kulturavtalet, som både Sverige och Finland anslu- 

tit sig till och som trådde i kraft 1972, efterstråvas en sam ordnad anvånd
ning av de tillgångliga resurserna. D etta gåller såvål på kulturens som 
utbildningens om råde i de nordiska lånderna. M ed okad rorlighet mellan 
Sverige och F inland har också de problem  som diskuterats i IU :s betån- 
kande blivit gem ensamma for dessa båda lånder. E tt forverkligande av 
de nu uttalade målen forutsåtter ett gem ensamt arbete for att ett gott re
sultat skall kunna nås.

Kapitel 7. K ultur
Utbildningsrådet vill fram hålla utbildningsvåsendets roll som en 

viktig kulturpolitisk faktor. Den expanderande invandrarutbildningen 
kommer med storsta sannolikhet att fo råndra den svenska kulturm iljon i 
fram tiden. Samtidigt skapar den på sikt våsentliga forutsåttningar for ett 
forverkligande av de av IU  form ulerade sårskilda delmålen inom kultur
sektorn. D et bor dårtill understrykas a tt kulturarbetet skall avse kultur i 
vidaste mening och om fatta alla samhållskategorier.

U tbildningsrådet vill vidare fram hålla det våsentliga arbete som ut- 
fors inom folkbildningen. M ojligheter till cirkelverksam het på finska har 
under senare tid allt m er erbjudits av studieforbunden. E tt sam arbete har 
hår inletts med foretrådare for folkbildningsorgan i F inland. Just inom 
folkbildningsarbetet synes samtliga av IU  form ulerade delmål båst kun
na forverkligas. Dessa mojligheter står i och for sig redan oppna inom 
ram en for anvisade resurser och givna beståmmelser.

Utbildningsrådet forutsåtter att existerande organ for finsk-svenskt 
och nordiskt kulturellt samarbete anvånds fo r a tt forverkliga målen. E tt 
sårskilt ansvar synes åvila K ulturfonden fo r Sverige och Finland, for- 
<?ningarna N orden och Pohjola-N orden sam t Riksforbundet finska for

BIHANG
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eningar i Sverige. E n ytterligare resurs har tillforts detta samarbete sedan 
H anaholm ens kulturcentrum  borjat sin verksam het i F inland.

Kapitel 8. Utbildning
U tbildningsrådet ansluter sig till forslaget om en oversyn av invand- 

rarelevers undervisningssituation i grundskola och gymnasieskola. Rådet 
forutsåtter att de detaljerade forslag som IU  lam nat bearbetas vidare i 
sårskild ordning.

D et år av stor betydelse a tt hem språkslåram a kan m eddela undervis
ning i levande, m odern finska. O lika form er fo r fortbildning bor etab- 
leras i sam arbete m ed finska utbildningsmyndigheter. V idare bor mojlig
heterna utvecklas att erbjuda elevem a vistelse under ferietid i den finska 
språkmiljon. Genom  arbetsm arknadsm yndighetem a h ar under en rad år 
svenskundervisning erbjudits i anslutning till finlåndska ungdom ars prak- 
tikplatser i Sverige. På sam m a sått kunde kanske i Sverige bosatta finska 
ungdom ar erhålla stim ulerande kom plettering till hemspråksundervis- 
ningen om låmpliga form er fo r verksam het i F inland skapas. T rots att de 
praktiska svårigheterna att anordna vistelse i F in land for de m indre bar- 
nen år stora, får deras behov inte forbises.

U tbildningsrådet om fattar utredningens forslag om viss omlåggning 
av universitetsutbildningen i finska i syfte a tt bl. a. få  en båttre  grund for 
rekrytering av hem språkslårare. V ad betråffar det finska språkets u t
veckling bor det vara en sårskild uppgift fo r de nordiska språknåmn- 
derna att sam arbeta i denna fråga och uppm årksam t folja utvecklingen i 
såvål Sverige som i F inland.

Stockholm den 4 novem ber 1974

F or finsk-svenska utbildningsrådet

Lars Skold
Leena Sparring

Bihangsbilaga

Finska delegationens av finsk-svenska utbildningsrådet utlåtande 
angående invandrarutredningens delbetånkande nr 3

Finska delegationen av finsk-svenska utbildningsrådet har i sitt sam
m antråde den 20.10.1974 diskuterat Invandrarutredningens delbetånkan
de num m er 3 och beslutat anfora foljande:

I princip ståller sig den finska delegationen positiv till de forslag som 
Invandrarutredningen i sitt betånkande lagt fram . D et ar den finska 
delegationens uppfattning att m an under de kom m ande åren bor ågna 
storre uppm arksam het å t tvåspråkig utbildning av finska ungdom ar i 
Sverige sam t intensifiera och utvidga utrednings- och forsoksverksam- 
heten som syftar till a tt fo r de finska invandrarungdom arna skapa jåm - 
lika mojligheter till vidareutbildning jåm fort m ed sina svenska kam rater. 
Endast utbildning på m odersm ålet utgor en garanti fo r barnet att u tnytt
ja  hela sin intelligenskapacitet och erbjuder individen mojlighet till u t
bildning som m otsvarar hans form åga. Tillsamm ans med okade m ojlig
heter till studier i barnets m odersm ål forstårker m an hans identitet,
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hindrar honom att bli halvspråkig och gor honom  till en tvåspråkig per
son. De viktigaste m ålen fo r den narm aste fram tiden då det galler u t
bildning av finska invandrare anser den finska delegationen vara fol
jande:

1. Okad uppm årksam het till utbildningsproblem  av finska ungdom ar i 
gymnasieåldern samt snar okning av m ojligheterna till tvåspråkig utbild
ning och modersmålsundervisning på denna nivå. V id utbildningen av 
ungdom ar som befinner sig eller som nårm ar sig gymnasieåldern bor 
m an stråva efter jåm likhet med de svensktalande eleverna. D et kan en
ligt den finska delegationens uppfattning uppnås genom valfrihet till

a) stodundervisning på finska och svenska i okad om fattning
b) tvåspråkiga klasser på gymnasienivå
c) undervisning i m odersm ålet på gymnasienivå
d) tvåspråkiga gymnasieskolor av intem attyp
2. Okad inform ation bland finska invandrare och svenska larare om 

modersmålets betydelse for att undanroja den rådande okunnigheten om 
detta och avskaffa de ofta forekom m ande fordom arna.

Helsingfors den 21 oktober 1974

Finska delegationen av finsk-svenska utbildningsrådet

Kalervo Siikala 
O rdforande

A h ti Ratia 
B itr. sekreterare

Nordens fackliga samorganisation:

Forslagsstallarna beror i forslagstextens allm ånna del i korthet en del 
åtgårder som planerats, respektive beslutats, inom  forhandenvarande 
område. F rågan om de finskspråkiga barnens undervisning i Sverige har 
på senare tid ytterligare dryftats bl. a. inom den arbetsgrupp, som till- 
sattes for att overvaka det svensk-finska arbetsm arknadsavtalet av 1973, 
delegationen for m igrationsfrågor (d. å. Siirtolaisasiain neuvottelukunta), 
mellan arbetskraftsm yndigheter åvensom mellan skolm yndigheter i Sve
rige och Finland.

N ågot egentligt nytt innehåller sagda medlemsforslag inte.
Såvål problem en som behovet torde åven i rå tt optim al utstråckning 

redan vara kartlagda. Svårighetem a att losa denna fråga — vari for ov- 
rigt vitt gående enighet kan sågas råda —  ligger em ellertid på det p rak
tiska planet. Lårom edlen borde tillråttalåggas for a tt passa ifrågavarande 
elevkategori. A tt få lå rark raft år inte enbart en ”rekryteringsfråga” ; i 
samband dårm ed bor en del kompetens- sam t arbets- och anstållnings- 
villkor ges en sådan utform ning att arbetet dels blir jåm stållt med a r
bete i hem landet dels tillråckligt attraktivt for att d ra  lårarkraften till 
sig. Avenså bor m an beakta a tt skolreform en i F inland inom de narm aste 
åren skapar brist på lårarkraft snarare ån overutbud. A llt detta gor att det
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i och for sig allvarliga problem et om finskspråkiga bam s undervisning i 
Sverige inte kan losas resolutionsvagen. F o r a tt något konkret skall kun
na kom m a till stånd fordras ett intensifierat planeringsarbete mellan be
rorda myndigheter i Sverige och Finland.

Forslagsstallam as klam  kan givetvis om fattas i princip. H artill kunde 
emellertid tillaggas ett onskemål om att det utrednings- och planerings
arbete, som sedan en tid  pågått inom  denna sektor, ytterligare intensi- 
fieras i avsikt att i brådskande ordning resultera i konkreta forslag.

Stockholm den 21 novem ber 1974

N ordens fackliga samorganisation

Richard Traelnes
G eneralsekreterare

Riitta-Liisa Damberg  
gm

Foreningarna Nordens Forbund:

Foreningarna N ordens Forbund, och sarskilt foreningarna i Finland 
och Sverige, har i hog grad engagerat sig for de problem som uppkom- 
m it som en foljd av den fria rorligheten over granserna i Norden.

Anpassningsproblemen ar av språkliga skal svårast for de finsk
språkiga invandrarna, vilka också utgor den storsta invandrargruppen 
i Sverige. D e finska m edborgarna utgora cirka 47 procent av samtliga 
utlandska m edborgare i Sverige och antalet i Sverige bosatta finsk
språkiga personer kan uppskattas till cirka 230 000 (i siffran ingår dels 
finska medborgare, dels naturaliserade finska m edborgare och dels 
Tornedalens inhemska finskspråkiga befolkning).

F or a tt kunna forbattra dessa invandrares villkor i Sverige och for 
att i allm ånhet verka for a tt finska språket skulle få en båttre stållning 
i det svenska samhållslivet inråttade svenska foreningen N orden 1960 en 
sårskild nåm nd for finskspråkig verksamhet. N åm nden har i sitt arbete 
specieilt uppm årksam m at frågor rorande finska språkets stållning i 
undervisningen, och genom fort ett par uppm årksam m ade konferenser 
om detta tema. V idare har nåm nden aktivt verkat for en båttre bok- 
forsorjning på finska i landets bibliotek sam t for okad finskspråkig in
form ation i svenska massmedia. Forbundet Pohjola-N orden inledde 1958 
tillsammans med den svenska foreningen N orden och Centralforbundet 
for finska foreningar i Sverige finskspråkig lågerskoleverksamhet for 
invandrarbam  och har vidare tagit en rad  initiativ fo r att fråm ja under
visningen i finska i Sverige samt hosten 1973 anordnat en uppm årksam - 
m ad konferens om de i Sverige bosatta finskspråkiga invandrarbarnens 
utbildningsmojligheter.
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Foreningarna N ordens Forbund har m ed tillfredsstållelse kunnat kon
statera att en okad medvetenhet om modersm ålets betydelse pråglat de 
svenska skolmyndigheternas installning till undervisningen av invandrar- 
barn under senare år. Inte minst har detta kom m it till uttryck i det 
supplement till grundskolans låroplan, som nyligen utkom m it (Lgr 69 II 
Supplement/Undervisning av invandrarbarn m. fl. 2:a rev. uppl.). Det 
synes nu vara fastslaget att undervisningen av invandrarbarn skall syfta 
till en aktiv tvåspråkighet.

M ålet kan emellertid inte enligt N ordenforbundets uppfattning for- 
verkligas om inte våsentliga forbåttringar av undervisningen kan genom- 
foras.

Sårskilt angelåget år det att de finskspråkiga barnen i den allm ånna 
forskolan liksom på daghem kan beredas tillfalle till verksam het på 
sitt modersm ål, liksom att den grundlåggande undervisningen i grund
skolan kan ske på finska till dess att barnens kunskaper i modersm ålet 
befåsts. D etta mojliggor åven en snabbare och båttre inlårning av svens
ka språket.

F or att mojliggora denna undervisning år det angelåget att frågan 
om produktion av låromedel och utbildning av tvåspråkiga lårare loses. 
Enligt N ordenforbundets uppfattning kan detta med fordel ske i sam
arbete mellan F inland och Sverige. Y tterligare bor i Sverige åtgårder 
snarast vidtas att oka tim antalet fo r den frivilliga modersm ålsundervis
ningen i grundskolan. D et nuvarande tim antalet (2 veckotim mar) kan 
inte leda till en aktiv tvåspråkighet.

De av samhållet vidtagna åtgårderna for att i okad om fattning m oj
liggora studier av finska språket m åste emellertid sammankopplas med 
effektiva inform ationsåtgårder till finskspråkiga barns foråldrar om 
vårdet och betydelsen av denna undervisning. D et år nåmligen ett kånt 
faktum  att m ånga foråldrar inte år m edvetna om modersm ålets av- 
gorande betydelse for barnens personlighetsutveckling, och foljaktligen 
inte efterfrågar ens det undervisningsutbud som idag står till forfo- 
gande.

Lika angelåget som det enligt N ordenforbundets uppfattning år alt de 
finskspråkiga barnen ges undervisning i och på sitt m odersm ål år det 
att de erbjuds effektiva mojligheter att låra sig svenska. D et bor vara en 
sjålvklarhet a tt undervisningen i svenska for de finska invandrarbarnen 
har form en av undervisning i ett fråm m ande språk och att nodvåndig 
hånsyn till barnens modersm ål tas i undervisningens upplåggning. F or 
att mojliggora detta bor effektiva fortbildningsm ojligheter erbjudas 
svenska lårare, som sysslar med denna undervisning, så att de blir m ed
vetna om de svårigheter som svenskinlårningen innebar for barn med 
finska som modersmål. I okad om fattning bor åven ovriga lårare och 
ovrig skolpersonal ges mojlighet a tt genom fortbildning fordjupa sina 
kunskaper om invandrarbarnens kulturella, språkliga och sociala bak
grund.
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M ed hanvisning till ovan sagda vill Foreningarna Nordens Forbund 
tillstyrka de i medlemsforslaget fram forda rekom m endationem a m ed det 
tillågget att åtgårder åven bor vidtas fo r en forbåttring av den under
visning i svenska som ges de finskspråkiga barnen i Sverige.

Stockholm den 29 november 1974

F or Foreningarna Nordens Forbund

Bertil Olsson 
Ordforande

Å ke  Landqvist 
Sekreterare

F i n l a n d

Undervisningsministeriet1:

Undervisningsministeriet har anhållit yrkesutbildningsstyrelsen, skol
styrelsen, Delegationen for nordiskt kulturellt samarbete, Finlands de
legation av finsk-svenska utbildningsrådet och delegationen for m igrant
årenden om yttranden i foreliggande medlemsforslag (sak A 435/k), 
vilka yttranden bifogas (se nedan).

Bland de inom N orden rorliga m igrantstrom m arna utgor de i Sve
rige bosatta finnarna den mest betydande delen. D årfor år det m oti
verat att m an vid N ordiska rådet uppm årksam m ar regleringen av sve- 
rigefinnarnas utbildningsfrågor, i synnerhet modersmålsundervisningen. 
Foreliggande medlemsforslag grundar sig på avsnitt i, artikel 3 i nor
diska kulturavtalet, enligt vilket avtalsparterna skall soka tillgodose 
onskemål från  m edborgare i ett nordiskt land som bor i ett annat nor
diskt land om undervisning på hans modersmål.

Undervisningsministeriet anser forverkligandet av en aktiv tvåsprå- 
kighet som en central princip for sverigefinnarnas utbildningspolitik. 
Enligt ministeriets uppfattning borde åtgårder som syftar till genom- 
forande av tvåspråkighet fram for allt riktas på foljande områden:

I fråm sta rum m et borde man soka i praktiken forverkliga undervis
ning i och på m odersm ålet i grundskolan. Utbildningen av tvåspråkiga 
lårare, som kommer att inledas i Sverige forsoksvis i 1975 års borjan, 
borde goras perm anent och antalet personer som mottas for utbildning 
borde okas i betydande grad. Y tterligare borde man fåsta uppm årk- 
samhet vid såkerstållandet av studiemojligheter på gymnasienivå for i 
Sverige bosatt finlandsk ungdom  och vid skapandet av studiem otiva
tions. F or det tredje borde man koncentrera åtgårder till utvecklande av 
jåm lika skoltjanster for invandrarbarn i forskoleåldern. Forskoleåldern 
år våsentlig for inlårning av både modersm ål och fråm m ande språk, 
och likaså har forskolan en viktig uppgift i att stoda den andliga u t
vecklingen av invandrarbarn som kom m er från en ofta impulsfattig

1 Y ttra n d e t  o v e rsa tt frå n  fin ska .
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miljo. Ytterligare anser ministeriet att det ar viktigt a tt utveckla en pla
nering och åndamålsenlig forvaltning av invandrarnas utbildningsfrå- 
gor. Enligt ministeriets uppfattning ar skolstyrelsens stållningstagande i 
saken vart understod.

Politiken av aktiv tvåspråkighet kan i praktiken inte genom foras 
effektivt om de inom skolforvaltningen verksamma, foraldrarna och 
eleverna sjålva inte inser modersmålsundervisningens samhålleliga och 
pedagogiska betydelse. Av denna anledning hem staller ministeriet, att 
Nordiska rådet i sam band med sakens behandling också m åtte upp- 
m årksamma effektiveringen av inform ationsverksam heten angående 
frågan.

Helsingfors den 18 novem ber 1974

Jaakko N um m inen  
Kanslichef

Aira K ai ela 
K ultursekreterare

Undervisningsministeriet, skolavdeiningen1:

Skolavdelningen anser de i nåm nda forslag fram forda målsåttningar- 
na angående de i Sverige bosatta finlåndska barnens tvåspråkighet och 
undervisning på och i m odersm ålet som råtta. Såsom det också fram 
går ur forslaget, har m an vidtagit talrika åtgårder for att nå dessa mål. 
De rådande olagenheterna visar emellertid att m an genom nåm nda 
åtgårder inte ånnu få tt tillråckliga resultat.

Aven om de i forslaget angivna åtgårderna bor anses som vårda 
understod och de naturligt ansluter sig till den redan inledda verk
samheten, konstaterar skolavdelningen, att det å andra sidan forekom 
m er begrånsningar som gor en om edelbar forbåttring av situationen 
genom nya åtgårder svårare.

I Finland håller m an forst på att såtta i gång lårarutbildningen i 
samband med hogskolor. Åbo akademis lårarutbildningsenhet, som båst 
skulle låm pa sig for utbildningen av tvåspråkiga lårare bl. a. for under
visning av i Sverige bosatta finlåndska barn, inledde sin verksamhet 
forst på hosten 1974. Igångsåttningen av en undantagsvis utbildning 
av lårare både i F inland och i Sverige, vilken har också foreslagits 
som ett alternativ, skulle ge betydelsefulla resultat forst om några år. 
A tt rekrytera lårare till sådan undantagsutbildning och att anordna 
undantagsutbildning kan dessutom vålla svårigheter i Finland på grund 
av den rådande bristen på lårare.

Såkerstållandet av lårobocker på m odersm ål kan båst ske antingen 
genom att oversåtta rikssvenska lårobocker eller genom att anskaffa 
finlåndska lårobocker for finlåndska barn. Anvåndningen av finlåndska

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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lårobocker, som skulle vara den mest åndamålsenliga losningen med 
tanke på barn som återvander till Finlands skolvåsen, beror på hur bra 
laroplanerna for grundskolan och gymnasiet i Sverige och Finland 
m otsvarar varandra. Den i fråga kom m ande losningen år i våsentlig 
grad beroende på den stållning som tas av de rikssvenska skolmyndig- 
heterna.

Enligt skolavdelningens uppfattning skulle det vara åndamålsenligt 
a tt forberedelsevis u treda dessa frågor vid Finsk-svenska utbildnings
rådet.

Helsingfors den 22 oktober 1974

Voitto Kallio  
Avdelningschef, regeringsråd

H eikki M denpda  
Planerare

Social- och halsovårdsministeriet1:

Social- och halsovårdsministeriet anser det som mycket angelåget 
att mojligheterna av i Sverige bosatta finlåndska barn att få undervis
ning i och på sitt modersmål okas. I synnerhet saknad av undervisning 
på m odersm ål på forskolestadiet och i grundskolans borjan kan fo r
utom  såmre fram gång i skolan också m edfora allvarliga anpassnings- 
svårigheter och sociala problem  både for barnets och for familjens 
vidkommande. Social- och halsovårdsministeriet anser att skolmyndig- 
heterna i Sverige borde stråva till a tt forebygga uppkomsten av dylika 
problem genom att anstålla tillråckligt m ed tvåspråkiga lårare och 
genom att anordna utbildning for att såkerstålla tillgången till tvåsprå
kiga lårarkrafter.

Helsingfors den 21 oktober 1974

Pentti Pekkarinen  
M inister

Keijo V irkkunen  
Avdelningschef, regeringsråd

Arbetskraf tsministeriet1:

Såsom det konstateras i medlemsforslaget, år språk- och utbildnings- 
frågorna trots vissa redan vidtagna åtgårder fo rtf arande centrala pro
blem for sverigefinnarna. Både delegationen for m igrantårenden i F in
land och invandrarutredningen i Sverige har i sina betånkanden be- 
handlat dessa frågor rå tt mångsidigt och ingående. Båda har också 
kommit med en del forslag till åtgårder for att underlåtta de fin

1 Y ttra n d e t d versa tt frå n  fin sk a .
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landska barnens språk- och utbildningsproblem . F or nårvarande pågår 
i båda lånderna rem issbehandlingen av de fram lagda forslagen, vilka 
delvis m otsvarar och delvis kom pletterar varandra. Enligt arbetskrafts- 
ministeriets uppfattning utgor dessa kom m ittéforslag tillsammans med 
yttrandena angående desam m a grundvalen for de åtgårder, vilkas for- 
verkligande man m ed skål påskyndar i nåm nda medlemsforslag.

Helsingfors den 4 novem ber 1974

H eikki Salovaara 
Avdelningschef

Pauli Snellman 
Sekreterare fo r in ternationella  arenden

Delegationen for migrantårenden1:

Delegationen konstaterar m ed tillfredsstållelse att m an i nåm nda 
medlemsforslag rik tar N ordiska rådets uppm årksam het till en fråga som 
år  mycket viktig for finnarna i Sverige. Både de svenska och de fin- 
låndska m yndigheterna och branschorganisationerna har under flere 
å r  arbetat for att utveckla utbildningen av finlåndska barn. Nyligen har 
fullbordats två betånkanden av delegationen for m igrantårenden samt 
invandrarutredningens huvudbetånkande, i vilka de i medlemsforslaget 
nåm nda arendena och dårm ed sam m anhångande frågor behandlas grund
ligt och losningsmodeller presenteras. D å betånkandenas remissbehand- 
ling delvis pågår och några konkreta åtgårder dårfor inte kunnat inledas 
ånnu, år både lårarfrågan och frågan om undervisningsmaterial fort- 
farande oppna. Behandlingen av dessa utbildningsfrågor år emellertid 
brådskande, ty bl. a. lårarunderskottet beråknas fo r nårvarande till 
over 600 lårare.

U nder bifogande av sina forslag (se Bihang 1 och 2) som ingår i 
de två hittills publicerade betånkandena och som angår frågor sam
m anhångande med utbildningen av de finlåndska barnen i Sverige 
konstaterar delegationen fo r m igrantårenden, att dessa i de två lån
derna slutforda betånkandena jåm te yttrandena dårom  ger en rått god 
grundval for det fram tida beslutsfattandet. Samtidigt forenar sig dele
gationen om de i medlemsforslaget fram forda rekom m endationerna och 
anser deras forverkligande som brådskande.

Helsingfors den 1 novem ber 1974

A lt ti M ajava
Viceordforande

Liisa Suviranta 
Sekreterare

1 Y t/ra n d e t o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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Betankande I av delegationen for migrantarenden1: 

(Kommittébetankande 1972: B 119)

Undervisningsministeriet borde skicka en cirkulårskrivelse till veder
borande skolm yndigheter m ed uppmaning om att se till att de elever 
i laropliktsskola och låroverkselever, som flyttar till Sverige med sina 
foråldrar, får m ed sig avgångsbetyg från  skolan och att elever i finsk
språkiga laropliktsskolor och låroverk i samma situation får uppm aning 
om att ta med sig de skolbocker som eleven har vid avgång från  sko
lan och dessutom allt efter m ojligheterna skolbocker for nåsta hogre 
klass. H andlingarna rorande elevens utveckling och halsa, såsom hålso- 
kort, borde också overforas från  land till annat land når eleven flyttar.

Finansministeriet borde inleda forhandlingar med vederborande 
rikssvenska myndigheter for att åstadkom m a en sådan overenskom- 
melse, enligt vilken personer verksam m a i larartjånster i Finland eller 
i Sverige får utan avdrag m edråkna till tjånsteår som beråttigar till 
ålderstillagg och pension åven de tjånsteår som vederborande person 
fungerat som lårare i ettdera landet.

Arbetskrajtsm inisteriet borde kom m a overens med m otsvarande m yn
digheter i Sverige om att m an aktivt underråttar de i Sverige bosatta 
finlåndarna om studiemojligheter som tillhandahålls av N ordkalottens 
arbetsmarknadsutbildningscenter.

Arbetskraftsm inisteriet och yrkesutbildningsstyrelsen  borde aktivt 
folja N ordkalottens arbetsm arknadsutbildningscenter och utvecklingen 
av det dår utforda finskspråkiga undervisningsarbetet samt produktio
nen av det hårfor erforderliga finskspråkiga undervisningsmaterialet.

Arbetskraftsm inisteriet borde fåsta vederborande rikssvenska myndig- 
heters uppm årksam het vid att Sverige skulle kunna inom ramen for 
sin kvot placera i Sverige bosatta finnar åven från u tanfor N orrbottens 
lån i soder att studera vid N ordkalottens arbetsm arknadsutbildnings- 
center, tilis mångsidig finskspråkig yrkeskursverksamhet anordnas 
aven på ovriga invandrarom råden i Sverige.

Bihang 1

Bihang 2
Betankande II av delegationen for migrantarenden1: 

(Kommittébetankande 1974: 64)

På uppdrag av undervisningsministeriet borde man skyndsamt borja 
utveckla tester for att m åta kunskaperna i finska och svenska av i 
Sverige bosatta finlåndska barn och till Finland tillbaka flyttande barn 
liksom också sådana av språkkunskaper oberoende psykologiska tester 
med vilka man skulle kunna m åta dessa barns intelligens.

Undervisningsministeriet borde se till att m yndigheterna i Finland 
fortsåtter anstrångningarna for att tillråckligt med finskspråkig u t
bildning och tillråckliga m ojligheter till utbildning efter grundskolan 
skall anordnas i Sverige for i Sverige bosatta finlåndska barn.

Undervisningsministeriet och social- och hålsovårdsministeriet borde 
vidtaga åtgårder for att åstadkom m a sådant samarbete mellan vart- 
dera landets forskolemyndigheter, undervisningsmyndigheter och fack-

1 Oversatt från finska.
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organisationer inom forskolans område, att de i Sverige bosatta fin
landska barnens speciella behov angående forskolan kan tillfreds- 
stallas t. ex. genom att utbilda och rekrytera tvåspråkiga forskolelarare 
samt genom att anskaffa finskspråkigt undervisningsmaterial for fo r
skolan.

Undervisningsministeriet borde se till att det finsk-svenska utbildnings
rådet bereder ett detaljerat forslag till de svenska undervisnings- och 
forskolem yndigheterna om anordnandet av en sådan på gymnasiet base
rad, snabbare utbildning, genom vilken huvuddelen av de i rikssvenska 
forskolor erforderliga finsk- och svenskkunniga forskolelararna och 
annan personal skulle kunna utbildas från bland sverigefinnarna t. ex. 
på kvallskurser och vid folkhogskolor. I sam arbete med vederborande 
rikssvenska m yndigheter borde man utreda m ojligheterna att vid det 
svenskspråkiga barntradgårdssem inariet i Jakobstad anordna utbildning 
av tvåspråkig personal som behovs i forskoleverksamheten for fin- 
landska barn i Sverige.

Undervisningsministeriet borde i sam arbete m ed undervisningsmyn- 
digheterna i Sverige klarlagga m ojligheterna att vid finlandska larar- 
hogskolor anordna undantagsutbildning av tvåspråkiga larare som be
hovs for att utbilda finlåndska barn i Sverige och —  skulle detta visa 
sig vara åndamålsenligt —  se till a tt undervisningen kan inledas hosten 
1975.

Undervisningsministeriet borde se till att m an med undervisnings- 
myndigheterna i Sverige kom m er overens om sådana åtgårder som 
lindrar den sverigefinska barnens utbildning forsvårande lårarbristen, 
genom vilka m an utreder behovet och onskan av i Sverige verksamma 
formellt inkom petenta finlåndska lårare att få kom pletterande utbild
ning samt anordnar sådan kom pletterande utbildning och genom vil
ka man utbildar tvåspråkiga lårare bland sverigefinnarna sjålva.

Undervisningsministeriet borde i samarbete m ed undervisningsmyn- 
digheterna i Sverige genom en eventuell undantagsutbildning losa frå
gan om kompetens som m edfors av i Finland och i Sverige avlagd lå- 
rarexam en for den rikssvenska grund- och gymnasieskolans lårartjåns- 
ter så, att denna kompetens så litet som mojligt avviker från m otsva
rande kompetens i det andra landet och från den lårarkom petens for 
grund- och gymnasieskola som ges av andra lårarexam ina på samma 
nivå i Sverige.

Skolstyrelsen:

Skolstyrelsen år ytterst val medveten om alla de detaljer som om- 
nåmns i medlemsforslaget. D et år fråga om fakta, som har konstaterats 
utgora missforhållanden, och vilka skolstyrelsen med tillgångliga medel 
ståndigt forsokt bortarbeta. Den har dock inte direkt kunnat inverka på 
forbåttrandet av finlåndarnas utbildning i Sverige dårfor, att det år 
fråga om verksamhet i ett annat land och att det inte avtalats om for- 
m erna for samarbete mellan skolstyrelserna i Sverige och Finland, t. ex. 
på samma sått som mellan arbetskraftsm yndigheterna i dessa lånder 
(bl. a. utbytestjånstem ån i vartdera landet). Skolstyrelsen har i alla fall 
alltid haft en representant i det i forslaget nam nda Finsk-svenska ut-
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bildningsrådet, och genom denna representants (dessa representanters) 
form edling har den ståndigt stått i fast kontakt med problem en och 
åtgarderna fo r att losa dem. Tillsvidare har det inte på skolstyrelsen 
placerats någon befattningshavare, vars arbetsfålt skulle utgoras av de 
finlåndska em igrantem as utbildning i Sverige.

A lgarder hittills

E tt av målen for utbildningen av de finlåndska barn, som går i skola 
i Sverige, bor vara att de skall uppnå en så om fattande, åkta tvåspråkig- 
het som mojligt. Allm ånt taget år detta mojligt åtminstone for de barn 
som år fodda i Sverige eller fly ttat dit under sina forsta levnadsår. 
E n forutsåttning for att m ålet skall uppnås år i alla fall att det skapas 
gynnsamma forutsåttningar for vartdera språkets inlårning. Foru tsått
ningarna for svenskan år sjålvklart gynnsamma eftersom den språkliga 
och kulturella miljon år svensk. M an kan jåm fora med hur det år att låra 
sig finska i Finland. Barn med svenska som m odersm ål lår sig i medel- 
tal finska mycket bra eftersom den språkliga och kulturella m iljon till 
overvågande del år finskspråkig, Å land undantaget. Svårigheterna i 
Sverige ligger i att sorja for att en fårdighet i finska språket bevaras 
och utvecklas. F oråldrarna forstår inte på långt når alltid sjalva att 
vinnlågga sig om sina bam s modersm ål, eller också form år de av någon 
orsak, t. ex. på grund av sin utbildning eller av ekonomiska skål, inte 
gora det. H år bor sårskilt hemmens avgorande betydelse poångteras. 
D et år ett obestridligt faktum  att de språkliga impulserna och fårdig- 
heterna skapas i hemmen. Hemm ens ofta obetydliga mojligheter kan 
leda till den situation, som nåm ns i medlemsforslaget: foråldrar och barn 
kan inte talas vid på samma språk eftersom de inte forstår varandra. 
En sådan extrem situation borde inte under några som helst forhållan- 
den få uppstå. Den praktiska slutsatsen blir, att skolan redan så tidigt 
som mojligt bor vinnlågga sig om  att råtta  till m issforhållandet. For- 
skolan bor alltså utstråckas till de finlåndska barnen m ed full effekt 
samtidigt som till de svenska, eller från hosten 1975.

D et år vanligt och forståeligt, att en elev som inte behårskar skolans 
undervisningsspråk placerar sig på en lågre nivå, då skolprestationerna 
mats, ån vad hans eller hennes form åga på olika områden annars skulle 
forutsåtta, om inte detta forhållande beaktas sårskilt. De finlåndska 
barnen i Sverige har vid bedomningen av eleverna råkat i en sådan 
situation, vilket vål i någon m ån kan anses vara ett missforstånd. E tt 
blygt och tyst barn visar inte sådana fårdigheter som skulle vara for- 
månliga med tanke på bedomningen av eleverna. De skriftliga presta- 
tionerna kan inte på denna punkt fungera som behovlig kompensation 
eftersom framgången år svag sårskilt i fråga om dem. De svenska lå- 
rarna kånner till dessa missforhållanden. Både de finlåndska och de 
svenska lårarna har flera gånger fram stållt ett onskemål om att man
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skulle utarbeta pålitliga test, som lam par sig fo r just denna special- 
situation och med vilka m an obestridligt skulle kunna bedom a elevens 
nivå. F or att dylika test skall kunna åstadkom mas kravs i alla fall en 
ytterst sakkunnig yrkesskicklighet och hittills h a r m an inte lyckats till
råckligt bra fast m an på sina håll har u tarbetat sådan och gjort forsok 
med dem. Skolstyrelsen h ar kånnedom  om att tester planeras vid forsk
ningsinstitutioner i Sverige och Finland, men den deltar sjålv inte aktivt 
i detta arbete.

Låromedel

Skolstyrelsen anser fortfarande att det centrala i den kulturella ser
vicen for fin låndam a i Sverige år, a tt barnen meddelas undervisning 
på sitt hem språk i for-, grund- och gymnasieskolan. E tt annat viktigt 
område, som inte ens finns om nam nt i medlemsforslaget, år vuxenut- 
bildningen. Hittills har åtgårderna fråm st varit inriktade på grundskolan. 
Man har stråvat till a tt stoda två huvudsakliga verksamhetsformer, 
finskundervisningen och den finskspråkiga stodundervisningen, i den 
mån skolstyrelsens sakkånnedom har behovts. Sårskilt har denna sak- 
kunskap behovts i fråga om låromedlen. Tjånstem ån, som representerar 
olika låroåm nen eller undervisningsområden, har på detta om råde stått 
till forfogande som sakkunniga. Skolstyrelsen har i alla fall inte tagit 
itu med att planera sårskilda lårom edel fo r det behov som upptratt i 
Sverige, men om initiativ i denna fråga tas, arbetsgrupper t. ex. tillsåtts, 
står dess tjånstem åns sakkunskap till forfogande. Skolstyrelsen anser, att 
den inte år initiativtagare i denna fråga, dårfor att den inte exakt kånner 
till behovet. Planeringsgrupper med representation från  vartdera landet 
skulle vara de mest effektiva då m an stråvar till praktiska losningar.

Lårarnas rekrytering och utbildning

Skolstyrelsen har från  och med år 1972 tagit aktiv del i lårarrekryte- 
ringen, som sker i sam arbete mellan skolstyrelsen och arbetskrafts
ministeriet i Finland samt arbetsm arknadsstyrelsen i Sverige. I Finland 
finns det inte nu tillgång till sådana larare i den utstråckning som skol- 
myndigheterna i Sverige skulle onska, nåmligen form ellt kompetenta 
folk- eller grundskollårare, vilket också nåm ns i medlemsforslaget. Som- 
maren 1974 upptog svenska arbetsmarknadsstyrelsens publikation Lårar- 
listan ett drygt hundratal befattningar, som var avsedda for finlåndska 
lårare och som var lediga a tt sokas. En del av dem var dock tim lårar- 
befattningar.

Tack vare mångsidig annonsering i tidningspressen i Finland och 
genom att radions och televisionens inform ationskanaler anvåndes kun
de 64 ansokningar form edias till Sverige. Av dem var 28 form ellt kom 
petenta folk- eller grundskollårare. Enligt skolstyrelsens uppfattning 
finns det inte heller under de nårm aste åren någon annan m ojlighet att
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skaffa larare till Sverige, an att fortsåtta rekryteringen som forut. En 
m arkbar del av dem som rekryterats eller sjalva sokt sig i arbete ar 
form ellt kom petenta laroverkslarare eller am neslarare vid grundskola, 
vilka enligt skolstyrelsens uppfattning i Sverige skulle kunna jåmstållas 
med folk- eller grundskollarare i de fall då de fungerar i uppgifter, som 
m otsvarar deras kompetens. Så har hittills inte skett, och i frågan har 
veterligen inte heller underhandlingar forts. D enna fråga blir sårskilt 
viktig nar undervisning i finska språket och stodundervisning på finska 
inleds i den svenska gymnasieskolan. Redan nu råkar dessa lårare vad 
gåller avloning och ovriga arbetsvillkor i en ofordelaktig situation jåm- 
fort m ed de arbetsvillkor, som de har i Finland.

Skolstyrelsen har vid lårarrekryteringen råkat i en besvårlig stållning 
dårfo r att den kommer att locka kom petenta lårarkrafter till Sverige i 
en situation, då alla kom petenta krafter, sårskilt just klasslåram a, skulle 
behovas i hemlandet. D arfor har skolstyrelsen upprepade gånger fore- 
slagit, att m an i Sverige skulle borja utbilda tvåspråkiga lårare. D etta 
har lett till konkreta resultat. Skoloverstyrelsen i Sverige har tillsatt en 
arbetsgrupp, i vilken också en representant fo r skolstyrelsen i Finland 
har deltagit. Arbetsgruppen har utarbetat ett PM  i frågan, dår det fo re
slås att utbildning av finskspråkiga lårare for grundskolans lågstadium 
skulle inledas i Stockholm i januari 1975 och m otsvarande undervisning 
for mellanstadiet i Goteborg hosten 1975. Till vardera utbildningen an- 
tas 24 aspiranter dvs. 48 aspiranter sammanlagt. D et år sannolikt att 
denna utbildning blir fortgående. Verkan av den blir dock m årkbar på 
arbetsm arknaden forst om ungefår tre år och tilis dess år anskaffningen 
av lårare beroende av den nuvarande rekryteringen.

Eftersom  en i Finland utbildad lårare inte år kom petent att under
visa i for-, grund- eller gymnasieskolan i Sverige, utom  om han eller 
hon får dispens for detta, borde m an enligt skolstyrelsens uppfattning 
snabbt skrida till sådana åtgårder att personer, som hår uppnått kom 
petens som klass- eller åm neslårare vid grundskola och också som låro- 
verkslårare, skulle få kompetens for ifrågavarande tjånst efter en kort 
tillåggsutbildning i Sverige. Skolstyrelsen har underhandlat med arbets- 
kraftsm inisteriet om, att m an i F inland skulle borja utbilda sådana 
barntrådgårdslårare, som skulle vara kom petenta också som forskol- 
lårare i Sverige. På samma sått planerar skolstyrelsen i sam arbete med 
arbetskraftsm inisteriet for sommaren 1975 fortsatt utbildning fo r sam 
m anlagt 120 lårare som i Sverige undervisar finlåndska barn. Dylik fo rt
satt utbildning gavs sammanlagt 80 lårare redan sommaren 1974.

Finskspråkiga klasser och skolor

I medlemsforslaget omnåmns undervisning som meddelas på barnets 
eget språk. D etta skulle betyda, a tt m an i Sverige borde grunda finsk
språkiga skolor eller åtminstone finskspråkiga klasser. På grundskolans
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lågstadium, fråm st på forsta, men också på andra och tredje årskursen, 
finns det klasser, dar undervisningen m ed undantag fo r svenskunder
visningen ges på finska. Dessa klasser finns på några stora industriorter. 
P å grundskolans mellan- och hogstadium samt i gymnasieskolan finns 
inga dylika klasser. Skolstyrelsen har inte nu någon m ed sanningen 
overensståmmande bild av behovet av finskspråkiga klasser och skolor. 
Det ar i alla fall uppenbart, a tt en gynnsam teoretisk och annan psykisk 
utveckling for en del finlåndska barn i Sverige skulle kråva att deras 
m odersm ål talas i studiemiljon. Dylika studier skulle såkert inte forlopa 
utan olågenheter. Ovan nåm nda frågor står i konflikt m ed artikel 15.3. 
1971.3 i Avtalet om nordisk kultureilt samarbete.

Tvåspråkiga tjansteman i skolfdrvaltningen  

Samarbetet mellan F inland och Sverige sker fo r tillfållet nåstan en- 
bart inom ram en fo r finsk-svenska utbildningsrådet, och skolstyrelsen 
har tillsvidare inte i dessa frågor haft tillråckligt om fattande direkt 
kontakt med det m otsvarande centrala åm betsverket i Sverige. D et 
skulle vara onskvårt, att sam arbetet kunde ordnas så snart som mojligt, 
och att handlåggningen av årendena skulle overforas till en stående 
forvaltningsorganisation. D etta skulle i praktiken ske genom att det i 
vartdera åm betsverket skulle tillsåttas tvåspråkiga tjanstem an, till vilkas 
arbetsfålt det skulle hora a tt overvinna utbildningssvårighetem a for- 
orsakade av flyttningsrorelsen, och vilka kunde ha fast kontakt med 
varandra. Forst då skulle m an kunna vånta sig att m an i stållet fo r 
forslag och onskemål m era m ålm edvetet kunde åstadkom m a praktiska 
resultat.

Helsingfors den 18 oktober 1974

E rkki Aho  
G eneraldirektør

Eero Lem ola  
Overinspektor

Y rkesutbildningsstyrelsen:

Antalet i Sverige bosatta finska m edborgare beråknas uppgå till cirka 
200 000 personer. Av dessa var i slutet av fo rra  året antalet barn  under 
10 år per årsklass i medeltal cirka 4 300, antalet 10— 14-åringar cirka 
3 300 och 15— 19-åringar cirka 2 500. D å m an beaktar att de yngsta 
åldersklasserna år betydligt storre ån de åldersklasser som nu  befinner 
sig i gymnasieåldern, står det klart att de finlåndska barnens utbild- 
ningsfrågor inte upphor att existera under de narm aste åren, utan tvårt
om kommer att oka.
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I N ordiska rådets medlemsforslag anses det vara av vasentlig bety
delse a tt de finlandska invandram as barn  kan bevara och utveckla kun- 
skaperna i sitt eget modersm ål samtidigt som de lår sig svenska. U nder
sokningar visar att de finlandska barnen och ungdom arna uppnår i 
genom snitt såmre resultat i de svenska skolorna i jåm forelse m ed sina 
svenska kam rater, vilket anses bero på skillnader i språklig forståelse 
och mognad. I forslaget hånvisas till de åtgårder, vilka vidtagits fo r att 
fo rbåttra den i Sverige bosatta finskspråkiga befolkningens utbildnings- 
forhållanden, såsom t. ex. anordnande av stodundervisning, inråttande 
av finskspråkiga klasser, rekrytering av tvåspråkiga lårare o. s. v. E n 
ligt forslaget år de uppnådda resultat en dock otillråckliga och t. ex. 
stråvan till tvåspråkighet år fortfarande långt ifrån forverkligad.

M ed hånvisning till vad ovan anforts hemstålls, att N ordiska rådet 
rekom m enderar

1) regeringen i Sverige att i sam råd med Finlands regering vidtaga 
åtgårder for att oka m ojligheterna fo r de i Sverige bosatta finlåndska 
barnen a tt erhålla undervisning i och på sitt m odersm ål samt

2) regeringarna i F inland och Sverige att vidtaga åtgårder fo r att 
trygga rekryteringen av tvåspråkiga lårare.

Yrkesutbildningsstyrelsen finner de anforda synpunkterna och fo r
slagen riktiga och andamålsenliga. N årm ast i fråga om anordnandet av 
utbildning på gymnasiestadiet for de finlåndska barnen fåster yrkes
utbildningsstyrelsen uppm årksam het speciellt vid foljande omståndig- 
heter.

1. Anordnandet av stodundervisning på gymnasiestadiet samt den hår- 
till anslutande Idrarfrågan

Endast en obetydlig del av de finlåndska barn som avslutat grund- 
skolan i Sverige fortsåtter sin skolgång i gymnasiet, vilket huvudsak- 
ligen beror på elevernas språksvårigheter. I  Sveriges statsforslag finns 
i år for forsta gången upptaget ett anslag for stodundervisning på gym
nasiestadiet. Stodundervisning har dock tilis vidare kunnat anordnas 
endast i ringa mån bl. a. av den orsaken, att det inte funnits tillråckligt 
med tvåspråkiga stodlårare. D et finns sam m anlagt nåstan 500 stodlårare, 
av vilka endast ett tiotal verkar på gymnasiestadiet. M an torde kunna 
anse det vara svårare a tt anordna stodundervisning på gymnasiestadiet 
och speciellt på de s. k. yrkesinriktade linjerna ån i grundskolan just 
med beaktande av behovet av olika slags stodlårare.

F or att m an å andra sidan åven i F inland skall kunna borja vidtaga 
åtgårder for att erhålla erforderliga stodlårare och eventuellt åven med- 
dela dem lårarutbildning i Finland, vore dår oundgångligt att kartlågga 
den nuvarande situationen inom undervisningen på gymnasiestadiet for 
finlandsbarnen och samtidigt u treda bl. a. antalet stodlårare som skulle
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behovas på gymnasiestadiet i allm anhet och på dess s. k. yrkesinriktade 
linjer, samt hurudan kompetens dessa larare borde inneha.

2. Inråttandet av finskspråkiga gymnasieklasser

En speciell svårighet vid ett åndam ålsenligt anordnande av utbild
ning på gymnasiestadiet år, att de finskspråkiga eleverna vid gymnasie
klasser vid gymnasieskolan på såvål de teoretiska som de s. k. yrkes
inriktade linjerna, i synnerhet på de om råden dår den finlåndska be
folkningen år så om fattande att åven elevunderlaget kunde anses till- 
fyllest.

3. Inråttandet av en finskspråkig gymnasieskola av internattyp

En speciell svårighet vid ett åndam ålsenligt anordnande av utbild
ning på gymnasiestadiet år, a tt de finskspråkiga eleverna vid gymnasie- 
skolorna år spridda i fåtaliga grupper run t om i landet. En losning vore 
m åhånda, att eleverna skulle samlas i en finskspråkig gymnasieskola av 
internattyp, vilken åven hårvid centraliserat kunde erbjuda flera val- 
mojligheter i fråga om undervisningen inom olika områden. M ojlig
heterna att inråtta en finskspråkig gymnasieskola i Sverige borde så
ledes undersokas.

4. D e i gymnasieskolåldern varande finlåndska barnens utbildande i 
Finland

Som en m ojlighet att fo rbåttra  de i Sverige bosatta unga finlåndarnas 
m ojligheter att erhålla utbildning efter grundskolan borde overvågas, 
att de skulle utbildas i F inland vid finskspråkiga yrkeslåroanstalter, vid 
vilka det speciellt i landets sodra delar under de senaste åren blivit 
elevplatser obesatta. H årvid borde m an forst utreda bl. a. vilket intresse 
som foreligger for erhållandet av yrkesutbildning i F inland, liksom 
åven de till forverkligandet anslutande adm inistrativa frågorna, kost- 
nadsfordelningen m. m. Yrkesutbildningsstyrelsen betonar, a tt for dessa 
elever i vilket fall som helst borde skapas ett tillråckligt studiesocialt 
stodsystem innan de anlånder till F inland fo r att studera.

5. Yrkesutbildningen for de elever som  återvånt från Sverige till F in
land

Enligt en undersokning som yrkesutbildningsstyrelsen våren 1974 
foretog betråffande de underlydande låroanstalterna, studerade under 
de två senaste åren vid 144 yrkeslåroanstalter sam m anlagt 587 elever 
som återvånt från Sverige till F inland. De fiesta eleverna återfanns 
inom den kortvariga utbildningen i kursform . Studiesvårigheter p å
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grund av bristfalliga kunskaper i finska forekom  fram st endast hos 
yrkesskolelever. Yrkesutbildningsstyrelsen h ar på basen av undersok- 
ningen gett yrkeslåroanstalterna direktiv om anordnande av stodunder- 
visning i finska språket sam t vid behov åven i andra åmnen.

Enligt yrkesutbildningsstyrelsens uppfattning borde det åven utredas, 
hur m ånga av de återinflyttade som blivit u tan  yrkesutbildning. M an 
bor effektivt soka vågleda de till F inland återinflyttade till utbildning- 
ens krets. Sålunda borde m an utveckla den inform ationsverksam het 
som riktar sig till de återinflyttade och till den finlandska befolkningen 
i Sverige. I detta syfte har den kommission som tillsatts fo r a tt be- 
handla de finlåndska invandram as utbildningsfrågor uppgjort en bro- 
schyr over skolvåsendet i Finland.

6. Den fackliga kuisverksamheten

Inom  sysselsåttningsutbildningen i Sverige finns det rikligt m ed fin- 
låndska invandrare, vilkas storsta studiehinder utgjorts av språksvårig- 
heter. Av denna orsak vore det nodvåndigt a tt undervisningen åt- 
m instone till en borjan skulle ske på finska. Vid ett par kurscentra har 
redan forekom m it experimentverksam het som stråvar till detta.

Den kursverksam het som yrkeskurscentralerna i F inland erbjuder 
borde effektivt soka utnyttjas specieilt betråffande de återinflyttade 
som redan passerat den egentliga yrkesskolåldern.

I detta sammanhang hånvisar yrkesutbildningsstyrelsen till A M U- 
centret i Overtorneå i Sverige, dår en dryg tredjedel av eleverna varit 
finlåndare, resten svenskar och norrm ån. Undervisning meddelas åven 
på finska. Overenskommelse har fattats m ellan statem a dårom, a tt ut- 
bildningskostnaderna erlåggs av det land, dår den som fullgjort kurs 
arbetar tre m ånader efter dess avslutande. N åstan alla som fullgjort 
kurs har placerat sig i arbete i sitt hem land.

Enligt yrkesutbildningsstyrelsens uppfattning erbjuder en sålunda an- 
ordnad utbildning en beaktansvård mojlighet for handhavandet av den 
i Finland bosatta finlåndska befolkningens utbildningsfrågor.

7. Slutkonstaterande

Yrkesutbildningsstyrelsen anser det viktigt, att sam arbetet mellan de 
olika forvaltningsenheterna och m yndighetem a i Sverige och Finland 
fortgående utvecklas i avsikt att fråm ja de i Sverige bosatta finlåndar- 
nas utbildning. I anslutning till ovanstående forslag till åtgårder hån
visar yrkesutbildningsstyrelsen åven till det tal som republikens presi- 
dent Kekkonen holl i Stockholm den 17 m ars 1974, dår han sade att 
Finland for sin del år berett a tt m ångdubbla sina anstrångningar att 
losa skolfrågorna tillsammans m ed Sveriges skolmyndigheter och for
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att bevara och befasta den kulturella kontakten mellan utlandsfinlan- 
darna och hemlandet.

Helsingfors den 23 oktober 1974

Vil jo K uuskoski 
G enerald irektor

A im o Kaisaniemi 
O verinspektor

Finsk-svenska utbildningsrådet, finska delegationen:

------------ beslutat att i princip stodja de åtgårder som foreslås i N or
diska rådets medlemsforslag A  435/k och som galler undervisning av 
finska invandrarbarn i och på m odersm ålet och utbildning av tvåsprå
kiga larare.

Det ar den finska delegationens uppfattning, a tt m an under de kom- 
mande åren bor lagga huvudvikten av hjålpåtgårderna for de finska 
invandram a på okad inform ation om m odersm ålets betydelse, agna 
storre uppm arksam het till utbildning av finska ungdom ar i Sverige samt 
intensifiera och utvidga utrednings- och forsoksverksamheten som syf- 
ta r till att for de finska invandrarungdom am a skapa jam lika mojlig
heter till vidareutbildning jåm fort m ed sina svenska kam rater. Endast 
utbildning på m odersm ålet utgor en garanti fo r barnet att utnyttja hela 
sin intelligenskapacitet och erbjuder individen m ojlighet till utbildning 
som m otsvarar hans formåga. M ojligheten till studier i barnets m oders
mål forstarker hans identitet, h indrar honom  att bli halvspråkig och 
gor honom till en tvåspråkig person.

I korthet kan Finska delegationens av finsk-svenska utbildningsrådet 
uppfattning om den nårm aste målsåttningen fo r den fram tida verksam
heten koncentreras till foljande fyra punkter:

1) Hånsynstagande till de i Sverige boende finska forskolebarnens 
intressen

2) Vidareutveckling och intensifiering av den nuvarande tvåspråkiga 
stodundervisningen, okning av tvåspråkiga forberedelseklasser sam t or
ganisering av modersmåls- och svenskundervisningen och utbildningen 
av tvåspråkiga lårare

3) Utbildning av finska invandrarungdom ar i gymnasieåldern
4) Andamålsenlig utveckling och verkstallande av adm inistrativa å t

gårder.

Helsingfors den 21 oktober 1974

Finska delegationen av finsk-svenska utbildningsrådet 

Kalervo Siikala 
Ordforande

A hti Ratia 
Bitr. sekreterare
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Socialstyrelsen:

Socialstyrelsen har sedan 1971 bedrivit forsoksverksamhet med for
skoleundervisning for invandrarbarn. Språktråning har bedrivits både 
vid lekskolor och daghem. D et har visat sig att det ar nodvandigt att 
invandrarbarnen i forskoleåldem  får såvål hem språkstraning som 
svenskspråkstråning.

D et basta resultatet har uppnåtts om m an från  4-årsåldern kan be- 
reda barnen m ojlighet att gå i forskola tillsammans m ed barn från 
samma hem språksgrupp. I forskolan bor finnas en pedagog som helt 
behårskar barnens hem språk och kan hjalpa barnen utveckla sitt hem- 
språk så att de får ett ordforråd norm alt for deras utvecklingsnivå. 
Genom intim t sam arbete m ed fo rå ld ram a uppm untras dessa a tt tala 
hem språket hem m a tillsammans med barnen. N ar barnen kom m er upp 
i 5— 6-årsåldem  kan de integreras i svenskspråkig forskola men beho
ver fortfarande hem språkstraning vissa tim m ar i veckan. Aven den 
hem språkstraningen bor skotas av larare som beharskar hem språket och 
som val kånner till invandrarbarnens hem land, kultur och vanor och 
kan stårka barnets identitetskansla genom att uppm untra det att ut- 
trycka sig på sitt hemspråk.

H år foreligger alltså stort behov av tvåspråkiga lårare i all synnerhet 
svensk-finskspråkiga eftersom  finlåndare ar den storsta invandrargrup- 
pen. Socialstyrelsen vill dårfor tillstyrka M edlemsforslaget angående 
åtgårder for att oka m ojligheterna fo r de i Sverige bosatta finlåndska 
barnen att erhålla undervisning i sitt modersmål.

Aven forslaget att N ordiska rådet må rekom m endera regeringarna 
i Finland och Sverige att vidtaga åtgårder for att trygga rekryteringen 
av tvåspråkiga lårare tilistyrkes m ed m arkeringen a tt det bor galla lå
rare for såvål forskola som grundskola.

Stockholm den 28 oktober 1974

Sven-Olof Hedengren
lvonny Lindquist

Skoloverstyrelsen (SO):

SO har i det om arbetade supplementet till grundskolans låroplan, 
Undervisning av invandrarbarn m. fl. —  2, understrukit invandrar- 
elevers rått till och behov av undervisning i och på sitt hem språk och 
utfårdat anvisningar och rekom m endationer till kom m unerna om hur 
tillgangliga resurser bor utnyttjas for att båst m ota elevernas behov i 
detta avseende.

I sitt yttrande den 6 novem ber 1974 over invandrarutredningens hu-

S v e r i g e



A  435/k: Bilaga 1 511

vudbetankande har SO vidare fram hållit a tt behov finns av fler vecko- 
tim mars undervisning i hem språket an nuvarande beståm melser med- 
ger och aven angett alternativa forslag om hu r en breddning av denna 
undervisning kan ske.

E tt av dessa forslag innebår att låta finska språket utgora ett av till- 
valsam nena på grundskolans hogstadium, varigenom  det to ta la  tim talet 
for hem språket skulle oka från  sex till elva veckotim m ar under hog- 
stadiet. Kungl. M aj:t har medgivit a tt denna anordning får provas i 
N orrbottens lån fr. o. m. innevarande lasår.

F or att undervisningsfrågorna for de finskspråkiga eleverna i Sverige 
skall få en tillfredsstallande losning fordras ett kontinuerligt sam arbete 
mellan Finland och Sverige. Finsk-svenska utbildningsrådet år ett vik
tigt organ genom vars arbete overenskommelser och principbeslut på 
utbildningens om råde har kommit till stånd. M er inform ella kontakter, 
t. ex. i larom edelsfrågor, forekom m er åven kontinuerligt.

Omfattningen av grundskolans finskspråkiga undervisning kan ej med 
såkerhet utlåsas av den nuvarande skolstatistiken. SO h ar dårfor, i sam
råd med SCB och Svenska kom m unforbundet, u tform at forslag till en 
ny invandrarstatistik for grundskolan och gymnasieskolan, vilken varje 
å r skall kunna ge uppgifter dels om  antalet elever som får undervisning 
i finska och stodundervisning på finska, dels om elevonskemål om sådan 
undervisning som ej kunnat uppfyllas, bl. a. av brist på lårare.

D enna undervisning har okat kraftigt under de senaste åren vilket 
bl. a. fram går av det kraftigt okade antalet finskspråkiga lårare som 
tillforts den svenska grundskolan och gymnasieskolan.

Rekrytering av lårare från  F inland m ed klass- eller åm neslårarut- 
bildning, initierad av Finsk-svenska utbildningsrådet 1968, har varje år 
skett enligt regler som faststållts av de finska och svenska arbetsm ark- 
nads- och skolmyndigheterna. H ittills har kom m unernas behov av hel- 
tidsanstållda lårare i stort sett kunnat tillgodoses. M ed vetskap om de 
svårigheter som fram deles beråknas uppstå når det gåller att få  utbil- 
dade tvåspråkiga lårare från  Finland har SO foreslagit och planerat en 
klasslårarutbildning i Sverige m ed finska språket som en av tillvals- 
kurserna i utbildningen for sokande som år såvål finsk- som svensk- 
talande. U tbildningen ger full behorighet att undervisa i svensk grund
skola utom  i engelska språket och dessutom behorighet a tt undervisa 
i och på finska på eget stadium  sam t på over- och underliggande sta
dier. I planeringen av utbildningen har representant fo r finska delega
tionen av Finsk-svenska utbildningsrådet deltagit. D et h ar dårvid over
vagts att forlågga viss del av utbildningen i finska språket och kulturen 
till lårarhogskola i F inland. Forslag till tim- och kursplaner, antag- 
ningsbeståmmelser etc. fo r denna utbildning har låmnats till utbild- 
ningsdepartementet. U tbildningen beråknas borja vårterm inen 1975.

F or kom m uner m ed så ringa elevunderlag, a tt lårare fo r hemspråks-
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undervisning ej kunnat anstallas på heltid, uppstår ej sålian problem 
med att anskaffa larare for sådan undervisning. D et syns dårfor enligt 
SO:s mening vara angelåget, a tt frågor rorande breddning av hem- 
språkslarares tjansteunderlag, behorighet och fortbildning blir grund
ligt utredda. En arbetsgrupp inom SO forbereder fo r narvarande dessa 
frågor.

Fortbildning for hem språkslarare anordnas sedan 1970 av SO årligen 
under en tiodagars somm arkurs. Av kursens cirka 80 deltagare ar de 
finskspråkiga lårarna som regel i majoritet.

A ntalet finskspråkiga elever i den svenska gymnasieskolan visar en 
kraftig okning under senare år. Behovet av stodåtgårder fo r invandrar- 
elever i gymnasieskolan utreds fo r narvarande inom SO. H ittills fore- 
tagna undersokningar anger att stort behov av stodundervisning fore
ligger for att invandrarelever skall kunna tillfredsstållande genom fora 
gymnasieutbildning, något som beaktats i SO:s anslagsframstållningar. 
SO konstaterar vidare en okad efterfrågan på undervisning i hemsprå- 
ket på gymnasieskolan. M ojligheten att vålja finska som C-språk finns 
sedan lange. I SO:s forslag till nytt språkprogram  for gymnasieskolan 
foreslås finska språket åven få stållning som B-språk.

Mojligheten att anskaffa lårom edel fo r den finskspråkiga undervis
ningen i grundskolan år god. Samverkan har sedan flera år ågt rum  
mellan SO:s låromedelssektion å ena sidan och Skolstyrelsen i Finland, 
finska lårom edelsproducenter och Finsk Skolradio å den andra sidan. 
En viss anpassning och oversåttning av svenska lårom edel har gjorts 
i Sverige. Fortsatt låromedelsutveckling pågår inom SO:s projekt L åro
medel for invandrare i grundskolan (LIG). E tt m otsvarande projekt for 
gymnasieskolan har initierats. SO:s senaste forteckning over finsksprå
kiga låromedel bifogas (bil. 1).

SO har funnit samarbete med Riksforbundet Finska Foreningar i 
Sverige vårdefullt i olika utbildningsfrågor, bl. a. i fråga om arbetet 
med framstållning av studieplan for grundskolans undervisning i finska. 
Studieplanens utform ning samt finskspråkiga lårom edel år åm net for 
en tvådagarskonferens innevarande m ånad till vilken SO inbjudit ett 
90-tal i landet verksamma finskspråkiga lårare. Liknande konferenser 
anordnas av SO varje år som en uppfoljning av den ovan nåm nda fort- 
bildningskursen.

Enligt SO:s bedomning utvecklas den finskspråkiga undervisningen 
inom svenskt skolvåsen i positiv riktning, inte minst genom de initiativ 
som tagits av Finsk-svenska utbildningsrådet. Av vad som anforts ovan 
fram går att det fortfarande återstår problem  som fo rd rar en losning. 
A rbetet inom SO med invandrarundervisningen inom  barn- och ung-
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domsskolan syftar till en ytterligare breddning och fordjupning av den
na undervisning.

Stockholm den 8 novem ber 1974

Lars Skold
Margareta Ek

Arbetsmarknadsstyrelsen:

Sedan år 1972 sker rekrytering av tvåspråkiga lårare fo r under
visning i grundskolan genom arbetsm arknadsverkets forsorg. Tillvåga- 
gångssåttet vid rekryteringen har faststållts vid overlåggningar mellan 
skoloverstyrelsen, invandrarverket, finsk-svenska utbildningsrådet och 
arbetsmarknadsstyrelsen.

I forsta hand kommer personer med lårarutbildning i fråga for under
visning. K lasslårarutbildning (folkskollårarutbildning) ar i forsta hand 
onskvård. Sokande m ed annan lårarutbildning bor ha en bred åmnes- 
kombination, foretradesvis med betyg i respektive invandrarspråk.

Lårarutbildning i något av de nordiska lånderna jåmstålls generellt 
med utbildning i Sverige. Betråffande utbildning i icke nordiska lånder 
gors en individuell bedomning.

Rekrytering av lårare bosatta i Finland sker under m edverkan av den 
finska arbetsformedlingen i enlighet med en overenskommelse mellan 
arbetsmarknadsstyrelsen och Finlands arbetskraftsm inisterium .

U nder år 1973 anmåldes 101 heltids- och 20 deltidstjånster for lå
rare i finsk språkgrupp och under år 1974 138 respektive 35 tjånster. 
A ntalet personer som från Finland insånt ansokningar om tjånster upp- 
gick under de angivna åren till 47 resp. 69.

Styrelsen år liksom hittills beredd att m edverka vid rekrytering av 
lårare. D å det råder brist på lårare i Finland bor m an emellertid inte 
ensidigt inrikta sig på att soka arbetskraft dårifrån. Enligt styrelsens 
uppfattning borde m an också prova att på olika sått soka tillvarataga 
i landet redan befintliga låmpliga arbetstagare och ge dem erforderlig 
kom pletterande utbildning.

Stockholm den 14 novem ber 1974

Arbetsmarknadsstyrelsen 

Bertil Rehrtberg
Gunnar Olderin

Statens invandrarverk:

Statens invandrarverk har nyligen behandlat invandrarutredningens 
huvudbetånkande Invandrarna och m inoriteterna. I sitt remissyttrande

17—750230. Nordiska rådet. Supplementband



514 A 435/k: Bilaga 1

den 5 novem ber 1974 (har ej tryckt) har verket tillstyrkt bl. a. de fo r
slag som syftar till forstårkning av hem språksundervisningen i det svens
ka skolvåsendet. Enligt m eddelande från  utbildningsdepartem entet skall 
dessa frågor nu ses over av en interdepartem ental arbetsgrupp som inom 
kort kommer att tillsåttas.

V idare har invandrarverket tillstyrkt de mål som invandrarutred- 
ningen foreslagit for den svenska kulturpolitiken for invandrare och 
språkliga minoriteter. F or de finsktalande i Sverige innebår forslagen 
inom utbildningens och kulturens områden, om de forverkligas, en helt 
ny inriktning. De ståller också nya och kvalitativt storre anspråk på det 
svenska samhållet.

Invandrarverket, som foljer utvecklingen av de finska invandrarbar- 
nens undervisningsfrågor fråm st genom arbetet inom finsk-svenska ut- 
bildningsrådet, finner ett sam arbete vara grunden fo r realistiska åt
gårder. D et år angelåget att vidareutveckla sam arbetet mellan Sverige 
och Finland så att de uppstållda målen kan forverkligas.

Statens invandrarverk 

K jell Oberg
Leena Sparring

Statens institut for laromedelsinfonnation:

Institutets yttrande avser de delar av m otionen som ro r oversåttning 
av lårobocker till finska.

F or att ge finska barn undervisning på sitt modersm ål enligt m otio
nårernas mening kråvs att de lårobocker som anvånds i svensk skola 
oversåtts till finska. Forslaget torde syfta till att oka m ojligheterna for 
de i Sverige bosatta finlåndska barnen att vidm akthålla och utveckla 
sitt hemspråk.

Institutet bedom er inte frågan om en sådan åtgård år en låmplig 
m etod att fo rbåttra  forutsåttningarna fo r hemspråksundervisningen. 
Institutet finner emellertid att åtgården inte kan anses tillråcklig for att 
nå det mål for undervisningen i hem språket som enligt gållande låro- 
plan for grundskolan skall inriktas på

de grundlåggande fårdighetem a att lyssna, se och tala, låsa och skriva. 
Varje elev skall utveckla sin form åga a tt forstå och ta  stållning till vad 
han hor, ser och låser sam t att u ttrycka sig enkelt och klart i tal och 
skrift.

Undervisningen bor stimulera elevem as låslust, våcka deras intresse 
for hem landets litteratur och kultur och odla deras sinne for språket. 
Genom  låsning av litteratur, som svarar m ot deras utvecklingsnivå, bor 
eleverna få  stifta bekantskap m ed några betydande forfattare, huvud- 
sakligen från  senare tid. Undervisningen bor vidare uppm untra dem till
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sjålvståndig och skapande språklig verksam het och vacka deras in
tresse fo r m odersm ålet och lust a tt vårda det.

(Lgr 69 II Supplem ent/Undervisning av invandrarbarn m. fl., andra 
rev. uppl. s. 87)

K ostnaderna for den foreslagna verksam heten år svåra att ange. 
Institutet uppskattar antalet titlar som blir aktuella fo r oversåttning till 
c:a 700 per år. De sam m anlagda kostnaderna fo r utgivning av finska 
versioner av dessa lårom edel uppskattas av institutet till mellan 15 och 
20 miljoner kronor per år. Eftersom  det hår ro r sig om relativt små 
upplagor torde kostnaderna endast till en m indre del kunna tas ut 
vid en forsåljning dår det oversatta lårom edlet åsattes samma pris som 
motsvarande svenskspråkiga version. E tt pris som tillfullo skulle tåcka 
producenternas kostnader torde i de fiesta fall bli oacceptabelt for 
kom m unerna. F rågan om statligt stod for den foreslagna utgivningen 
uppstår då. E tt sådant statligt stod skulle alltså utgora skillnaden mellan 
fram stållningskostnader och intåkter vid forsåljning. O m fattningen av ett 
sådant statligt stod år svår att exakt beråkna men ovanstående råkne- 
exempel kan ge en viss uppfattning om dess storlek.

Institutet vill slutligen påpeka, att det i m otionen beskrivna behovet 
av elevens tillgång till låromedel på det egna språket i princip bor galla 
alla invandrargrupper. F rågan bor dårfor tas upp i sam band med be- 
redningen av invandrarutredningens huvudbetånkande (SOU 1974: 69) 
Invandrarna och minoriteterna.

Stockholm den 5 novem ber 1974

Sten-Sture Landsti dm

Bertil Andersson

Sveriges lårarforbund:

De frågor som berors i medlem sforslaget år vål kånda inom forbun
det, som sedan några år tillbaka sårskilt har velat uppm årksam m a in- 
vandrarbarnens och deras lårares situation i skolsamhållet.

De konkreta forslag till forbåttringar i undervisningssituationen m ed
lemsforslaget innehåller ligger i stort i linje m ed forbundets egna initia
tiv, varfor forbundet inledningsvis vill m ota medlem sforslaget m ed ett 
allm ånt positivt omdome. D årutover kan foljande framhållas.

T våspråkigheten

Enligt forbundets uppfattning bor undervisningen av invandrarbarn 
bl. a. syfta till aktiv tvåspråkighet. I syfte att nå detta m ål hos så m ånga 
barn som mojligt har forbundet foreslagit inforandet av hem språket i 
låroplanen som ett obligatoriskt åm ne (med dispensmojligheter). V idare
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har forbundet foreslagit a tt hem språkets stållning volymmassigt sett bor 
omprovas. De 2 veckotim m ar som fo r narvarande står till forfogande 
ar klart otillrackliga om m ålet aktiv tvåspråkighet skall kunna nås.

Forbundet har också velat diskutera koncentrationsprincipen, fram- 
forallt vid genom forandet av den direkta lås- och skrivundervisningen 
på respektive språk. D et kan dock ifrågasåttas om  inte genom forandet 
av en "undervisningsorganisation” dår finska ar forsta språk redan i 
daghem och forskolor —  och i gymnasieskolor —  skulle m edfora så 
stora nackdelar av annan art an rent undervisningsmåssiga, a tt m ed
lemsforslaget på denna punkt m åste aw isas. D årem ot bor behovet av 
tvåspråkiga forskollårare, speciallårare och kuratorer tillgodoses genom 
systematiserade åtgårder.

Lårarutbildningen  

Aven på lårarutbildningsom rådet har forbundet kråvt forstårkta in
satser i linje m ed medlemsforslaget. Invandrarutredningen har nyligen 
foreslagit a tt dessa frågor bor foranleda en sårskild utredning. F orbun
det, som forespråkar utbildning fo r och inråttande av sårskilda tjånster 
som hem språkslårare, stoder invandrarutredningens forslag om en sar- 
skild utredning i denna fråga och anser a tt synpunkterna i medlems
forslaget bor beaktas i ett sådant sammanhang. Onskvårt år a tt u tred
ningen snarast kom m er till stånd och att resultatet av dess arbete kan 
redovisas inom en nåra framid.

Liiromedelssituationen 

Forbundet stoder forslagen om ett utvidgat sam arbete mellan lånder
na på lårom edelsområdet, sårskilt som lårom edelsfrågorna år m era 
komplicerade ån de kan synas vara vid en ytlig bedomning.

Svenska språket utvecklas t. ex. olika i en språkmiljo som helt domi- 
neras av svenska i forhållande till en språkm iljo som den finlands
svenska utgor. De finlåndska barnen i Sverige få r inte sam m a språkliga 
stimulans som de finlåndska barnen i F inland. F inska lårom edel kan 
dårfor inte utan vidare anvåndas till finlåndska barn  i Sverige. Aven 
innehållsmåssigt bor lårom edlen anknyta till både finska och svenska 
forhållanden.

Forbundet hem ståller slutligen att hår anforda synpunkter beaktas 
vid arendets fortsatta handlåggning.

Stockholm den 13 november 1974

Sveriges lårarforbund

Hans Hellers 
Forbundsordforande

Olle Holmberg  
Ombudsman
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De synpunkter som ligger till grund for m edlem sforslaget ”om språk- 
undervisning for finlandska barn  i Sverige” bor anses vara i allt vasent- 
ligt riktiga och beaktansvårda.

Dessa synpunkter gåller givetvis de finska invandrarna och deras 
barn. Dårvidlag har forslagstexten få tt en olycklig och vilseledande 
formulering.

F or vårt forbund, som sam lar i Sverige bosatta svenskar från  F in 
lands svenskbygder, år det inte relevant att (2:a stycket) ”det år ett 
sjålvklart onskemål a tt alla invandrare lår sig svenska” osv. D årem ot 
år det ju  riktigt a tt invandrarna bor ”bevara sin identitet och nationella 
sårprågel” —  det kan galla åven finlandssvenskarna, liksom att detta 
"forutsåtter att de behårskar sitt eget m odersm ål”, m en detta år ju  just 
svenska.

Liknande form uleringar finns i 4:e, 7:e, 8:e, 12:e och 13:e stycket. 
Så år ”forverkligandet av tvåspråkigheten” (7:e stycket, och 8:e) ett 
mål, och m åhånda ett angelåget sådant, fo r de finska invandram as u t
bildning, m en orimligt fo r andra finlåndska invandrares.

Dessa inadvertenser vore kanske av m indre betydelse, om inte de 
angivna statistiska siffrorna (ex. antalet barn  till finlåndska m edbor- 
gare) dårigenom  blev irrelevanta. Finlandssvenskarna i Sverige år som 
bekant 60 000.

D etta innebår att de beaktansvårda åtgårder som foreslås kunde ges 
storre tyngd och bli av storre betydelse fo r de finska invandrarna, om 
de koncentrerades på den grupp som år i verkligt behov av den.

M ed hånvisning till detta får Finlandssvenskarnas riksforbund i Sve
rige (FRIS) uttala, a tt forbundet helt om fattar de foreslagna rekom- 
m endationerna till regeringam a i Sverige och Finland, om den ånd
ringen i p t 1 gores a tt form uleringen "finlåndska barnen” ersåtts med 
den adekvata form uleringen ”finska barnen” (ev. "finskspråkiga bar
nen”).

Stockholm i novem ber 1974

F or Finlandssvenskarnas riksforbund (FRIS)

Tor Fors 
F orbundsordforande

Lårarnas riksforbund (LR):

Finlandssvenskarnas riksforbund i Sverige (FRIS):

M edlemsforslaget innehåller två konkreta yrkanden. F o r det forsta 
foreslår m an a tt viss lårarutbildning skall inledas i Sverige for personer 
med kunskaper i finska och svenska. F o r det andra foreslår m an visst
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sam arbete på larom edelsom rådet mellan Sverige och Finland.
1. Lararutbildning

I 1974 års statsverksproposition fram håller chefen for utbildnings- 
departem entet bl. a. (Prop. 1974: 1 bilaga 10, s. 361):

M ot bakgrund av det forslag finsk-svenska utbildningsrådet fram lagt 
vill jag betona vikten av a tt barn till invandrare ges en så god och all- 
sidig utbildning som mojligt om det svenska samhållet. F o r att uppnå 
detta mål kravs ofta att undervisningen i vissa delar kan ske på invand- 
rarbarnens modersmål.

D etta uttalande år således inte begransat till enbart det finska språket.
Invandrarutredningen har åven uppm årksam m at utbildningen i den 

svenska skolan fo r invandrarbarn av olika nationaliteter. Invandrarut
redningen synes forutsåtta att såvål hem språksundervisning som under
visning i svenska som fråm m ande språk skall kunna bedrivas for olika 
invandrargrupper. D etta fram går klart av exempelvis uttalandet på s. 
257:

IU  anser således att kom m unerna bor ges en skyldighet att ordna 
hemspråksundervisning men att denna undervisning bor vara frivillig 
for eleven. IU  år medveten om att en sådan skyldighet fo r kom m uner
na att anordna hem språksundervisning kom m er att m edfora problem 
sårskilt når det gåller m indre språkgrupper och m indre kommuner.

Invandrarutredningen m enar således att det i åtskilliga kom m uner 
måste finnas lårare som ar utbildade i något av invandrarbam ens m o
dersmål, d. v. s. finska eller annat språk. N år det gåller undervisningen 
i svenska som fråm m ande språk fram håller invandrarutredningen (s.
263) att det år

angelåget att den lårare som handhar svenskundervisningen antingen 
kan elevens modersm ål eller har getts en grundlig orientering om de 
viktigaste aw ikelserna m ellan svenskan och det fråm m ande språket i
fråga.

Invandrarutredningen har vidare forsokt kartlågga de tvåspråkiga 
lårarnas utbildning. M ot denna bakgrund skall foljande uttalande ses 
från invandrarutredningen (s. 270):

D et år vidare enligt IU :s uppfattning angelåget att svenska lårare 
som undervisar invandrarelever i svenska som fråm m ande språk har for 
åndam ålet sårskild utbildning. De nu verksam m a lårare, som saknar 
sådan utbildning, bor ges tillfalle att genomgå låmplig fortbildning i 
svenska som fråm m ande språk.

LR inståm m er i departementschefens ovan refererade uttalande samt 
delar invandrarutredningens principuppfattning om nodvåndigheten av 
att oka resurserna for hemspråksundervisning, undervisning i svenska 
som fråm m ande språk och stodundervisning åt invandrarelever på m o
dersmålet både på grundskolan och gymnasieskolan. Enligt LR :s m e
ning ar det dårfor våsentligt att de åtgårder som såtts in for a tt losa
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problem en med dessa utbildningsfrågor ger snabb effekt. LR  m enar 
dårfor a tt den låmpligaste åtgarden ar att u tbilda larare som nu tjånst- 
gor på respektive stadium i det allm ånna skolvåsendet. D enna utbild
ning bor endast inriktas på de om råden som berorts ovan och aven 
avse andra språk ån finska.

Skoloverstyrelsen har på uppdrag av utbildningsdepartem entet ut- 
arbetat forslag till ”Sårskild utbildning av klasslårare m ed finska som 
m odersm ål” . D etta forslag har enligt LR:s mening vissa nackdelar. 
Forslaget innebår bl. a. att m an forst efter ett antal term iner, 5 på låg- 
stadielårarlinjen, resp. 6 på mellanstadielårarlinjen, få r fram  ett begrån- 
sat antal —  hogst 48 st. —  larare som har sårskild utbildning i finska.

2. Låromedel

LR anser a tt forutsåttningar fo r sam arbete på lårom edelsom rådet 
mellan Sverige och F inland bor utredas.

Stockholm den 15 novem ber 1974

Lårarnas riksforbund 

Goran Kalin
M ats Gudmundsson  

Ruotsin suomalainen opettajayhdistys —  Sveriges finska lårarforening:

Vi konstaterar m ed tillfredsstållelse, a tt m an inom  N ordiska rådet 
har visat ett seriost intresse for undervisning av finska barn  i Sverige. 
Rådets forslag och rekom m endationer år av sårskilt vårde och vikt ge
nom den stållning N ordiska rådet har i nordiska lånder.

Forslaget, vi har haft for behandling, har m ånga aspekter vårda att 
beakta. F ri rorlighet av arbetskraft h a r m edfort problem , for vilkas 
Idsande gam la provade medel inte år tillråckliga. M an måste bl. a. h itta 
alldeles nya losningsmodeller i invandrarundervisningen, vilka upp- 
fyller de speciella krav, som stålls av emigrationen. D et råcker inte, att 
m an kan ge samma mojligheter och resurser till invandrarna som in 
hem ska befolkningen, for att m ojligheterna till utveckling skall vara 
desamma.

M odersmålets betydelse och stållning i utbildningen

M odersmålets, det finska språkets betydelse, år odiskutabel. Man 
måste ta  speciell hånsyn till det når m an letar efter losningsmodeller i 
undervisningen. D etta har m an redan iakttagit i storre utstråckning, men 
ånnu inte alls tillråckligt. Till och med når m an stråvar efter två
språkighet, har m odersm ålet en stållning av storsta vikt. (Vad tvåspråkig-
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het ar och hur m an skall definiera den, a r  en alldeles olost fråga, till 
vilken foreningen inte tar stållning alls i detta sammanhang.)

De i forslaget anforda grunderna till modersmålets betydelse ar i 
for sig tillråckliga, men m otiveringam a angående skolprestationer och 
kom m unikation mellan barn och foråldrar, ger inte annu någon full- 
standig bild av situationen. En viktig del ar de språkliga stimulanser i 
invandrarbarnens utveckling, eller snarare den nårm ast fullkomliga av- 
saknaden av stimulanser, med de allvarliga konsekvenser detta medfor.

De finska invandrarbarnens omgivning saknar i språkligt avseende 
fullståndigt eller delvis sådana faktorer, som ar sjålvklara for svenska 
barn. Dessa faktorer ar hogt utbildade foråldrar, språkligt vålutvecklade 
barn som lekkam rater, båda foråldrar samtidigt hemma, en av foråld- 
rarna alltid hemma, en om fattande slåkt- och umgångeskrets m ed rik- 
Iiga stimulanser, tidningar, litteratur, musik, radio och TV, for att 
nåm na några av dessa. Undervisningen i den svenska grundskolan skulle 
kunna ersåtta de ovannåm nda bristerna bland finska invandrarbarn. 
Undervisningen skulle till och med kunna bota de redan uppkom na ska- 
dorna. D årfor måste m an skaffa psykologer, kuratorer, social- och 
hålsovårdspersonal, som har andamålsenlig utbildning och språkkunskap. 
A tt enbart losa lårarproblem et racker inte.

I forslaget nåm nda daghem, forskola, grundskola och gymnasie, dår 
huvudundervisningsspråket ar finska, år av storsta vikt, når m an skapar 
undervisningssystem for finska barn, och det viktigaste av dessa år 
forst och fråm st daghem och forskolor når m an stråvar efter att fo r
hindra uppkom m ande av skador. Finska språkets centrala stållning som 
modersmål och speciellt som undervisningsspråk och inte bara som 
låroåmne, måste erkånnas som grund for hela utbildningen, dess status 
måste garanteras, annars riskerar man, att den på ett stålle stam pande 
situationen kom m er att vara långe. Svenska språket år ett fråm m ande 
språk for finska invandrarbarn. M an måste undervisa det som fram - 
mande språk och undervisningen får inte borja fo r tidigt. Forst når bar
nets utveckling i modersm ålet har uppnått en viss nivå, kan m an enligt 
nutida forskningsresultat, borja undervisa ett fråm m ande språk. D enna 
nivå torde uppnås vid 8— 12 års ålder. D et år tvivelaktigt om ett in- 
vandrarbam  i den stimulansfattiga omgivningen så tidigt uppnår den 
nivån. Den for tidiga undervisningen i svenska språket i forskolan har 
enligt erfarenhet orsakat allvarliga utvecklingsstorningar bland finska 
barn, når de har borjat grundskolan. De har inte varit mogna, att 
tillgodogora sig undervisningen på någondera av språken. Tvåspråkighet 
kan m an knappast uppnå under ett par år. M an måste ha tid for det, 
flera år, ja  till och med årtionden. D et viktigaste år att utveckla m oders
m ålet till en stark grund. Med en for hastig borjan av undervisningen i 
fråm m ande språk, fororsakas bara skador.
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Tillfredsstallande av lårarbehov

Såsom man konstaterar i forslaget, kom m er inte langre anskaffandet 
av lararkraft från  Finland på lång sikt i fråga. Sverige m åste sjålv borja 
utbilda lårare for invandrarundervisningen. U tbildningen måste ge ut- 
forliga kunskaper om  emigrationens sardrag och -problem. U tbild
ningen måste garantera en tillfredsstallande grund i det språk, med vil
ket de blivande invandrarlåram a u tfor sitt huvudsakliga arbete. D et år 
naturligt, att detta å r  de studerandes m odersm ål och också det basta 
språket och att utbildningen sker till storsta del på detta språk. I under
visningen av finska barn ar detta språk naturligtvis finska. Lårarutbild- 
ningen m åste dårutover ge tillråcklig pedagogisk och didaktisk bered- 
skap speciellt fo r undervisningen av finska invandrarbarn.

Vid losandet av lårarproblem  får m an inte glomm a redan verksamma 
larare. Deras effektiva vidareutbildning m åste skotas. Deras nuvarande 
yrkesmåssiga, samhålleliga och ekonom iska stållning m åste utredas. 
Bristfållighetem a i deras situation m åste korrigeras. Anstållningsfor- 
hållandena m åste skyddas bl. a. med inråttandet av fasta invandrar- 
lårartjånster.

Redan nu kunde m an gora mycket for a tt fo rbå ttra  rådande forhål- 
lande. De lediga tjånstem a anslås inte tillråckligt mycket for att behoriga 
lårare skall kunna soka dem, utan tjånsterna går till obehoriga. Tjåns- 
terna inom invandrarundervisningen kunde goras fasta. Otillråckligt 
flyttningsbidrag och ovriga svårigheter med flyttningen forsvårar lå- 
rarnas rorlighet mellan Sverige och Finland. U ppskattningen av finska 
lårarna bland svenska kolleger och i svenska samhållet måste forhojas.

U  ndervisningsmaterial

Bristen på åndamålsenligt m aterial år skriande. Situationen måste 
forbåttras med fornuft, effektivt och snabbt. M an måste borja produ
cera m aterial i Sverige, som år  anvåndbart for undervisning av finska 
barn. Praktiken har visat, a tt lårobockem a m an har beståilt från F in 
land inte alls alltid år låmpliga, åven om de tillfredsståller den finska 
grundskolans behov. Den finska grundskolan år ju  inte alls samma 
sak som undervisningen av finska invandrarbarn i den svenska grund
skolan. Oversåttning av svenskt undervisningsmaterial till finska år inte 
heller en åndamålsenlig losning. M aterialet m åste noga folja svenska 
låroplaner, men det måste tillfredsstålla också sådana barns behov, som 
flyttar tillbaka till Finland. M aterialet borde också tillfredsstålla in- 
vandrarundervisningens speciella krav på en språkligt, kultureilt, socialt 
och pedagogiskt acceptabel nivå. D et kråvs ånnu effektivare samarbete 
mellan Sverige och Finland for att kunna tillverka åndamålsenligt 
material.

M an har gjort verkligt mycket for undervisningen av finska barn i
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Sverige. M an kan dock inte alltid vara eniga om effektiviteten eller 
ens riktigheten i de m etoder m an har anvånt. M an har slosat bort mycket 
och m an slosar fortfarande bort resurser. Inte ens nu  lyssnar m an till
råckligt på sjålva finlandarna. D e a r  ju  sjålva foraldrar till sina barn, 
och den svenska skolan frågar i allm ånhet ofta efter deras åsikter. D e 
finska foraldram a, fo r att inte tala om  barnen sjalva, kom m er i var- 
dagslivet att erfara konsekvensem a av antingen de riktiga losningam a 
eller de oriktiga. D et beror på utbildningen, hur fo ra ld ram a och deras 
barn i fram tiden kom m er att stålla sig till det svenska samhållet. D et år 
att fororda att den svenska regeringen sam arbetar m ed den finska 
regeringen fo r att ordna undervisningen och losa lårarproblem et. Men 
åndå år det Sverige som har ansvaret fo r utvecklingen av sina bam .

Goteborg den 11 novem ber 1974

Sveriges finska lårarforening SFiL —

Ruotsin suomalainen opettajayhdistys RSO

Esko Saarela 
O rdforande

Leila Ratia  
Sekreterare
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Medlemsforslag
om samnordisk vidareutbildning av sjukskoterskor

(Våckt av M artin B uvik, Eric Carlsson, Kåre Kristiansen, Grethe L und
blad och Anna-G reta Skantz)

A 437/s

B IL A G A  1

Yttranden over medlemsforslaget 

Nordiska halsovårdshogskolan:

U nder de senaste 20 åren h ar to ta lt 244 nordiska sjukskoterskor ge- 
nom gått kurser vid N ordiska halsovårdshogskolan i Goteborg, varav 
från D anm ark 60, från  F inland 56, från  N orge 79 och från  Sverige 49.

E n kom plett s. k. åmbetslåkarutbildning  på 3 X 2 m ånader h a r ge- 
nomgåtts av 18 nordiska sjukskoterskor, låkarkursen i socialmedicin av 
70 sjukskoterskor, kursen i fysiologisk hygien av 39 och kursen i epi
dem iologi/biostatistik av 28.

D enna vidareutbildning erbjudes årligen vid N ordiska halsovårdshog
skolan. De sjukskoterskor som genom gått en eller flera av dessa kurser 
har varit sådana som innehaft eller velat m eritera sig for befattningar 
med adm inistrativa eller undervisningsuppgifter inom  hålso- och sjuk- 
vården.

Kursen i sjukhusadministration  som erbjudits sedan år 1968, går nu 
två m ånader årligen, och t. o. m. låsåret 1973/74 h ar 29 nordiska sjuk
skoterskor genom gått denna kurs, varav från  D anm ark 9, från  F in 
land 11, från N orge 2 och från  Sverige 7.

Vid en tvåm ånaders forsokskurs vårterm inen 1974 i hålso- och sjuk- 
vårdens administration och planering  deltog fyra sjukskoterskor, varav 
från  D anm ark och N orge vardera en och från  Sverige två sjukskoterskor.

N ordiska sjukskoterskor, fram forallt av kategorien distriktsskoterskor 
och norska "helsesøstrar” h ar till ett antal av 74 sedan å r  1962 genom 
gått halv-m ånadskurser i samundervisning m ed hålsovårdsinspektorer, 
och delvis med låkare och veterinårer, behandlande åm nena fysiologisk 
hygien, livsmedelshygien och vattenhygien. Dessa sjukskoterskor forde
lar sig nationsvis på foljande sått: från D anm ark — , från  F inland 4, från 
Norge 70 och från Sverige — .

E n nordisk arbetsgrupp fram lade 1973 ett forslag rorande N ordiska 
hålsovårdshogskolans fram tida verksamhet. Forslaget gick u t på re
miss till e tt åttiotal remissorgan. Svar inkom från  69 instanser, bland 
vilka återfinnas foljande organisationer:
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—  K om m ittéen fo r sykehusadm inistratorenes nordiske samarbeide
—  D anm arks sygeplejerskehøjskole ved A arhus universitet
—  D ansk sygeplejeråd
—  Den almindelige danske jordem orderforening
—  Yrkesutbildningsnåmnden, sektionen for halsovårdsutbildning
—  Finlands sjukskoterskeforbund
—  N orsk sykepleierforbund
—  Svensk sjukskoterskeforening

En ny nordisk arbetsgrupp h ar tillsatts 1974 och arbetar med ut- 
formning av ett slutligt forslag till hogskolans fram tida verksamhet. 
F ram for allt tar m an sikte på behovet av utokad och fordjupad under
visning, som kan jåmstållas m ed m otsvarande anglosaxiska utbildnings- 
mojligheter, sam t till behovet av forskning vid hogskolan.

A rbetsgruppens forslag år ånnu ej slutgiltigt utform at, varfor på 
denna tidpunkt endast kan om talas de prelim inåra planerna som nu 
diskuteras betråffande fram tida kursverksam het. Em ellertid synes det 
sannolikt att samnordisk vidareutbildning av sjukskoterskor av den typ 
som anges i medlem sforslaget från  N ordiska Rådet, på ett naturligt 
sått kan rymmas i en fram tida undervisningsplan vid N ordiska hålso
vårdshogskolan. D et synes också angelåget a tt den samundervisning, 
m ellan olika yrkeskategorier, som sedan m ånga å r  varit ett av hogsko
lans kånnem årken, liksom utbytet m ellan deltagare från  olika nordiska 
lånder, fortsåtter och åven om fattar hogre vidareutbildning av sjuk
skoterskor.

E huru  alla undervisningsåm nen ånnu ej diskuterats och det preli
m inåra utkastet till fram tida verksam het vid N ordiska hålsovårdshog- 
skolan ej i alla delar overensståm m er m ed och tåcker de onskemål som 
fram stållts i medlemsforslaget, torde det kunna sågas a tt m an med re
lativt små justeringar skulle kunna erbjuda en vidareutbildning av sjuk
skoterskor som m otsvarar forvåntningarna, och som betråffande sin 
nivå kan jåmstållas m ed m otsvarande internationella kurser fo r sjuk
skoterskor. Utbildningen skulle då om fatta ett akadem iskt låsår och i 
stor utstråckning ske som samundervisning m ed fr. a. låkare och adm i
nistratorer.

Genom  att forskningsmojligheterna avses att utokas vid N ordiska 
hålsovårdshogskolan kom m er undervisningen åven i fortsåttningen att 
vila på vetenskaplig grund och delvis på egen vetenskaplig verksamhet.

De i medlemsforslaget uppråknade och foreslagna åm nena fo r den 
diskuterade utbildningen finnas redan med i nu erbjudna kurser vid 
Nordiska hålsovårdshogskolan, och undervisningen i dessa åm nen avses 
i fram tiden utokas och fordjupas: medicinsk sociologi, hålsovårdens or
ganisation, planlåggning och ekonomi, samhållskunskap, adm inistration 
och samhållsplanering, hålso- och socialpolitik, arbetspsykologi och per- 
sonaladm inistration, socialmedicin och databehandling.

Betråffande det foreslagna am net sjukvårdsplanering h ar prelim inårt
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diskuterats m ojligheten av en speciell kurs fo r sjukskoterskor i detta 
amne.

En kom plett vidareutbildning av nordiska sjukskoterskor vid N ordiska 
hålsovårdshogskolan kan tankas om fatta fyra delkurser å vardera två 
månader, totalt ett akadem iskt låsår:

1. Epidemiologi och biostatistik, i samundervisning med låkare, vete- 
rinarer, adm inistratorer etc.

2. Socialmedicin och preventiv medicin, i samundervisning med lå 
kare och socialvårdstjånstemån.

3. A dm inistration och planering, i samundervisning m ed låkare, ad 
m inistratorer m. fl. och behandlande grundlåggande principer, adm i
nistration sl åra, allmån sociologi, ekonomi etc.

4. Fordjupad kurs i sjukvårdsplanering, speciellt avstdd for hogre 
vidareutbildning av sjukskoterskor.

F or a tt tillfredsstålla behovet av utbildning inom vissa om råden avses 
dubblering av m ycket eftersokta kurser kunna ifrågakom m a.

U tan ansokan erhåller elever vid N ordiska hålsovårdshogskolans 
samtliga kurser for nårvarande ett stipendium å Skr. 1 300: —  per 
kursmånad.

Goteborg den 11 decem ber 1974

F or styrelsen for N ordiska hålsovårdshogskolan

Sven-O lof Hedengren  
Ordforande

Sixten Haraldson 
T .f. foreståndare

Sjukskoterskors samarbete i Norden (SSN):

M edlem sorganisationerna inom SSN har anm odats y ttra sig over for
slaget och har åven erhållit N U  1974:7. M ot bakgrund av att SSN:s 
styrelse inte sam m antråder forrån  i januari 1975 och på grund av tids- 
brist, har en sammanstållning av fram forda synpunkter från Dansk 
Sygeplejeråd, F inlands sjukskoterskeforbund, N orsk sykepleierforbund 
och Svensk sjukskoterskeforening icke varit mojlig a tt gora. Forelig- 
gande uttalanden från  nåm nda organisationer bifogas dårfor i kopia 
(se nedan). Dessa år liktydiga m ed dem som organisationerna tillstållt 
Nordiska rådets sekretariat i respektive land.

Synpunkter från  H jukrunarfélag Islands foreligger icke. Trots att ut- 
bildningsforhållandena for sjukskoterskor i Island endast i forbigående 
nåm nts i N U  1974: 7, bor dock påpekas a tt det sedan 1973 finns en 
universitetsutbildning for sjukskoterskor i Island. D enna leder till en 
B. S.-grad i hålso- och sjukvård.

Åberopande de i bilagda skrivelse anforda synpunkterna, tillstyrker 
Sjukskoterskors sam arbete i N orden forslaget att N ordiska rådet re-
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kom m enderar N ordiska m inisterrådet a tt på grundval av det forslag som 
fram lagts i N U  1974: 7 verka fo r att en samnordisk hogre utbildning av 
sjukskoterskor kom m er till stånd.

Stockholm den 3 decem ber 1974

F o r Sjukskoterskors sam arbete i N orden

Toini Nousiainen  
Ordforande

D a n m a r k  

Indenrigsministeriet:

Betænkning N U  1974: 7 om fælles-nordisk videreuddannelse af syge
plejersker har endnu ikke været undergivet en sædvanlig høringsproce
dure i D anm ark, idet indenrigsministeriet hidtil har afventet betænk
ningens officielle forelæggelse fra  N ordisk R åd til udtalelse i de enkelte 
medlemslande. Indenrigsm inisteriet h a r derfor kun i begrænset omfang 
haft mulighed for drøftelse med berørte m yndigheder og organisationer, 
ligesom en detailbehandling af betænkningens forslag endnu ikke har 
kunnet finde sted.

M ed baggrund i det nu foreliggende medlemsforslag vil indenrigs
m inisteriet iværksætte høring af de berørte danske m yndigheder og orga
nisationer herunder foranledige sagen forelagt fo r uddannelsennævnet 
for sundhedsvæsenet.

København, den 3. decem ber 1974

P.m.v.

E.b.

E. Lenzing

Dansk Sygeplejeråd:

D ansk Sygeplejeråd kan tilslutte sig medlemsforslaget om en sam 
nordisk højere uddannelse for sygeplejersker og anbefaler:

at der arbejdes videre med forslaget ved f. eks. nedsættelse af en ar
bejdsgruppe med en tidsbegrænset arbejdsperiode, idet der i dette arbejde 
tages højde for D ansk Sygeplejeråds kom m entarer til betænkningen 
”H øyere utdanning av sykepleiere” (N U  1974: 7) 

at der indledes realitetsforhandlinger vedrørende oprettelse af en 
lærestol i sygepleje

at m an ikke i de t videre arbejde lægger sig fast på, at uddannelsen 
skal foregå ved Halsovårdshogskolan i Goteborg

at uddannelsen focuserer på ”sygepleje” i højere grad end betænk
ningens kapitel 5 lader ane
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Dansk Sygeplejeråd har følgende kom m entarer til betænkningen 
”Høyere utdanning av sykepleiere” :

D et fællesnordiske udvalg, der blev nedsat i 1967 efter rekom m an
dation fra  Nordisk Råd, har arbejdet uden specielle direktiver, men søgt 
at tage hensyn til det, der er kom m et frem under Nordisk Råds behand
ling af sagen og anbefaler ved afgivelse af betænkningen, at forslaget ses 
i relation til indstillingen fra  den arbejdsgruppe, der har udarbejdet 
retningslinjer for N ordiska hålsovårdshogskolans fremtidige virksomhed 
(jvf. N U  1973:18).

Kapitel 1. Bakgrunnen for oppdraget

H er skitseres, a t baggrunden for udvalgets nedsættelse er en hen
stilling til Nordisk Råds 15. samling i 1967 fra  fire repræsentanter om at 
anbefale regeringerne at undersøge forudsætningerne for en fællesnor
disk højere uddannelse af sygeplejersker. Som begrundelse angives, at 
ekspansionen inden for sundhedssektoren har skabt et øget behov blandt 
sygeplejersker fo r kundskaber på et højere niveau, specielt inden for 
administration og undervisningsmetodik.

D a uddannelsesmulighederne i de nordiske lande ikke er tilstrækkelige, 
m edfører dette hvert år for de nordiske sygeplejerskeorganisationer store 
udgifter til dækning af studier ved amerikanske, canadiske og engelske 
universiteter.

Samtidig angives, a t rekrutteringsudvalget i det enkelte nordiske land 
ikke anses for tilstrækkeligt til at etablere sådanne uddannelser på natio
nalt plan, ligesom det angives, a t en fællesnordisk uddannelse vil kunne 
virke motiverende, og der er forslag om, at en sådan uddannelse hen
lægges til Nordisk Hålsovårdshogskolan i Goteborg.

Dette kapitel indeholder også udtalelser om dette forslag fra  forskel
lige sider og slutter med, at Nordisk Råds socialpolitiske udvalg anbe
faler forslaget. Denne indstilling tiltræder Nordisk R åd i rekom m anda
tion nr. 19/1967, jvf. indledningen.

D ansk Sygeplejeråd kan hertil udtale, at selv om mange udtalelser fra 
nordisk side —  det kan undre, at Island tilsyneladende ikke har haft 
lejlighed til at udtale sig, selv om Islands situation nok er lidt speciel —  
i princippet viser en positiv holdning over for tanken om en fællesnor
disk højere uddannelse af sygeplejersker, peger udtalelserne også i re t
ning af, at der er divergerende synspunkter i de enkelte nordiske lande 
og forskellige behov, alt afhængigt af, hvor langt m an er nået/har planer 
om at nå på nationalt plan.

D et udtalte behov for en højere uddannelse i S Y G E P L E JE  i relation 
til undervisning og specielt adm inistration forekom m er også stærkt varie
rende.

H ertil kommer, at den anvendte term inologi med hensyn til begreber 
som ”højere uddannelse” , "videreuddannelse” , "efteruddannelse” fore
kom m er at være forskellig fra land til land.



528 A  437/s: Bilaga 1

Disse indtryk tilsammen lader ane, at et fællesnordisk udvalg vil kun
ne få en del vanskeligheder med hensyn til a t kunne frem kom m e med 
et forslag til en fællesnordisk højere uddannelse af sygeplejersker, der i 
lige grad tilgodeser det enkelte lands ønsker og behov.

Kapitel 2. G runnutdanning og videreutdanning av sykepleiere og høyere 
utdanning av sykepleiere i administrasjon og undervisning i de nordiske 
lande i dag

I forbindelse med dette kapitel findes som bilag 1 en oversigt over 
sundhedsvæsenets organisation i henholdsvis D anm ark, Finland, Norge 
og Sverige.

Kapitlet som helhed giver mange faktiske oplysninger, som dog ikke 
i alle tilfælde er helt ajourført, idet det er sket visse ændringer fra kapit
let blev skrevet og til i dag.

K apitlet afsluttes med, at udvalget anbefaler, at et forslag til fælles
nordisk højere uddannelse af såvel sygeplejersker som andre grupper 
af personale inden fo r sundhedssektoren må bygge på de krav, som er 
form uleret i rapport nr. 5 fra  W .H .O .’s ekspertkomité for sygepleje ved
rørende højere uddannelse, nemlig at adgangsbetingelser skal svare til 
dem, der er gældende til universiteter i det pågældende land.

Dette forekom m er D ansk Sygeplejeråd naturligt og nødvendigt, idet 
tanken m å være at etablere en uddannelse for sygeplejersker, der kan si
destilles med andre akademiske uddannelser.

Det kan undre, at denne indstilling er placeret i kapitel 2 og ikke i 
kapitel 3, hvor den um iddelbart ville forekom m e korrekt placeret.

Kapitel 3. Prinsipielle synspunkter på samnordisk høyere utdanning av 
sykepleiere i administrasjon og undervisning

I dette kapitel giver udvalget en begrundet redegørelse for, at det prin
cipielt må være rigtigt at tilrettelægge en fællesnordisk højere uddannelse 
ikke blot for sygeplejersker, men for flere personalegrupper inden for 
sundhedssektoren og konkluderer, a t der med baggrund i den virksom
hed, som er etableret ved Helsehøgskolen må være mulighed fo r at 
skabe en nordisk undervisning og forskning på om råder, hvor det enkelte 
land ikke har etableret eller bør etablere speciel uddannelse og tilføjer, 
at der i hvert af landene er relativt få, som har behov for en topuddan
nelse ud over den, som det enkelte land selv kan give.

H erefter gives nogle oplysninger om Helsehøgskolens etablerede kur
ser.

Dansk Sygeplejeråd mener, at det principielt m å være rigtigt at ud
nytte de muligheder, der ligger i at tilrettelægge en højere uddannelse 
fælles for flere personalegrupper. Samtidig bemærkes, at udvalget selv 
nævner, at læger og sygeplejersker indtager en særstilling, idet de fo r
uden mere adm inistrative opgaver også har ansvar for, at det personale,



A  437/s: Bilaga 1 529

som de skal adm inistrere, får en fortløbende faglig  oplæring og ajour
føring (s. 31).

Med dette in mente synes der at være behov for en uddannelse, der 
giver sygeplejersker mulighed for at fordybe sig inden fo r deres eget 
om råde, SY G E P L E JE , hvorefter det bemærkes, at uddannelserne ved 
Helsehøgskolen ikke prim ært er tilrettelagt således, at dette behov til
godeses.

Kapitel 4. M åter å organisere en samnordisk høyere utdanning på

H er peger udvalget på, a t højere uddannelse af sygeplejersker princi
pielt må organiseres på samme måde som højere uddannelse for andre 
grupper, hvilket betyder, at undervisningen m å være videnskabeligt 
funderet, hvilket igen betyder, at uddannelsesinstitutionen selv driver 
forskning inden for de om råder, undervisningen om fatter eller på anden 
m åde har kontakt med den forskning, som drives på disse om råder, lige
som der til underviserne m å stilles krav om såvel praktisk erfaring som 
kendskab til forskning.

Udvalget nævner en række emner, som bør indgå i en fællesnordisk 
højere uddannelse for sygeplejersker, og nævner som det sidste syge
pleje.

Med udgangspunkt i disse em ner diskuteres tre muligheder for at 
organisere en fællesnordisk undervisning:

1. En speciel højskole for sygeplejersker
2. En imm ateriel højskole
3. Tilknytning til en allerede eksisterende nordisk institution

og udvalget konkluderer, at en fællesnordisk højere uddannelse for syge
plejersker bedst kan knyttes til halsovårdshogskolan i Goteborg.

D er savnes en nøjere redegørelse for de krav, der m å stilles til under
viserne, idet det ikke nærmere er præciseret, hvilken praktisk erfaring 
underviserne må have, og på hvilket niveau kendskabet til forskning 
m å være.

Med hensyn til foreslåede em ner (s. 33) forekom m er vægten at være 
lagt på em ner inden for eller m ed relation til adm inistration og mindre 
på pædagogiske emner, ligesom det kan undre, at em net sygepleje næv
nes som det sidste, idet dette emne dog på s. 35 omtales som hoved
emnet.

D et er nok rigtigt, som nævnt af udvalget s. 34, at der inden for 
højere uddannelse af sygeplejersker hidtil er skelnet mellem to hoved
linjer, en for adm inistration og en for undervisning. Dansk Sygeplejeråd 
er af den opfattelse, at det er tvingende nødvendigt, at disse em ner ses 
i nøjere tilknytning til em net sygepleje end hidtil, dvs. som midler i syge
plejen snarere end som mål i sig selv.

På baggrund heraf kunne det måske også overvejes, om der ikke ligger



530 A  437/s: B ilaga 1

flere m uligheder i forbindelse med en "Im m ateriel Højskole” end angivet 
af udvalget, idet Helsehøgskolen synes at focusere mere på adm inistra
tion end på pædagogik og sygepleje.

Kapitel 5. Utvalget s forslag
5.1. Generelt

Hovedlinjerne i dette afsnit synes at være, at der i de enkelte lande er 
et vist behov for en højere uddannelse af sygeplejersker som en over
bygning på de eksisterende nationale uddannelser. A t uddannelsen bør 
søges etableret som en fællesnordisk højere uddannelse sam ordnet for 
flere forskellige personalegrupper. A t der i den videre udform ning af 
studieplaner m å tages hensyn til disse gruppers behov. A t undervis
ningen må stimulere til kritisk analyse, konstruktiv tænkning og selv
stændigt arbejde. A t uddannelsens længde m å være mindst ét akade
misk år, m åske tilrettelagt som to eller flere studiekurser, ikke nødven
digvis sammenhængende. A t uddannelsen må funktionsorienteres.

Udvalget understreger endvidere værdien af sem inarer eller konfe
rencer på nordisk plan om aktuelle problemkomplekser.

D ansk Sygeplejeråd er i det store og hele enig i udvalgets bem ærk
ninger. Dog vil forskningsaktiviteter sikkert få de bedste betingelser, hvis 
uddannelsen er sammenhængende.

5.2. Emnevalg og innhold

H er gives en oversigt over de emner, der ifølge udvalget bør indgå i 
uddannelsen.

Til dette afsnit rejser D ansk Sygeplejeråd følgende spørgsmål:

1. I  foregående afsnit har udvalget nævnt, a t uddannelsen bør funk
tionsorienteres, men hvorledes skal det så forstås, at udvalget her næv
ner, at det vanlige skel mellem en adm inistrativ og en pædagogisk linje 
bør bortfalde?

2. Udvalget nævner, at uddannelsen m å tilpasses den fælles reference
ramm e, som de nationale program m er kan give, men hvilken  fælles 
referenceram m e har udvalget arbejdet ud fra  i relation til de foreslåede 
em ner —  i hvilken udstrækning behandles de her angivne em ner alle
rede i de nationale program m er?

3. Hvorledes tænkes de ni em neom råder vægtet i forhold til h inan
den?

4. Dansk Sygeplejeråd er enig i opfattelsen af sygepleje som skitseret 
s. 39— 40, men i hvilken udstrækning vil det være muligt, at sygepleje 
som em neom råde vil kunne være fælles for flere personalegrupper?

—  Som em nerne er skitseret, forekom m er det mere logisk, at syge
pleje må være hovedem net i en højere uddannelse for sygeplejersker, 
og at de øvrige em ner tilrettelægges for flere personalegrupper incl. syge
plejersker, således at anvendelsen  af viden inden fo r disse om råder for 
sygeplejerskegruppen sker i forbindelse med hovedemnet sygepleje. —

5. I hvilken udstrækning er der i de foreslåede em ner givet tilstrække
lig baggrundsviden til a t kunne deltage aktivt i forskningsprojekter? 
(Eksempelvis savnes et emne som forskningsmetodik).
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Som helhed forekom m er em neom råderne stadig at have overvægt mod 
uddannelse af adm inistratorer og mod em ner, der allerede findes ved 
Helsehøgskolen, jvf. den korte beskrivelse af em neom rådet undervisning.

5.3. og 5.4. Lokaler og A ntall kursdeltakere

Udvalget antager (s. 40), at det for undervisningen af sygeplejersker 
vil blive mere aktuelt m ed gruppeinddeling fo r specielle fagom råder end 
med fællesforelæsninger, hvorfor det ikke er nødvendigt med en grænse 
på 20 deltagere.

Hvilke specielle fagom råder tænkes der på?
Hvorledes skal dette forstås i relation til tidligere bem ærkninger 

(s. 31) om, at en fællesnordisk højere uddannelse bør tilrettelægges ikke 
blot for sygeplejersker, men fo r flere personalegrupper?

Hvorledes er udvalget nået frem  til det anslåede årlige behov for ca. 
30 pladser?

5.5. Kursvirksom hetens administrasjon

Dansk Sygeplejeråd er enig i, at en fælles ledelse for al kursusvirk
somhed er naturlig, m en betydningen af, a t kvalificerede sygeplejersker 
e r  med fra starten, m å stærkt understreges, ligeså, a t hvert land har sin 
egen repræsentant, således a t uddannelsen kan tilpasses den fælles re
ferenceramm e, jvf. s. 38, hvorfor m an kan tilslutte sig tanken om 
etablering af et ekspertudvalg, som ikke b lot er nødvendigt i opbygnings- 
tiden, men også fremover, idet en sådan uddannelse kontinuerligt må 
justeres i overensstemmelse med udviklingen på nationalt plan.

5.6. Lærere

Dansk Sygeplejeråd er enig i, a t forslaget om at oprette et professorat 
i helseadministration ved Helsehøgskolen bør støttes (s. 41).

Hvorledes tænkes em neom rådet ”undervisning” tilgodeset med hensyn 
til undervisere?

Oprettelsen af en lærestol i sygepleje (s. 42) må være en absolut 
nødvendighed, ligeså at der til afdelingen for sygepleje knyttes assi
stenter.

At de rent adm inistrative funktioner ikke skal belaste de faste lærere 
m å være rigtigt, men det m å understreges, a t det er væsentligt, a t disse 
funktioner varetages af en person m ed solid pædagogisk viden og er
faring, da de angivne administrative funktioner (s. 42) indeholder mange 
pædagogiske aspekter.

Kapitel 6. Kostnader

Dansk Sygeplejeråd finder det vanskeligt at kom m entere dette ka
pitel, da sådanne oversigter m å være skønsmæssige.

D et frem går ikke helt klart, hvordan udvalget er kom m et frem  til, at
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netop 500 undervisningstim er m å dækkes af timelærere, og at der til 
uddannelsesrådets virksomhed vil m edgå 456 000 sv, kr.

Afslutningsvis kan D ansk Sygeplejeråd udtale følgende:
Samtidig med, at et forslag til en fællesnordisk højere uddannelse af 

sygeplejersker må hilses med glæde, giver det foreliggende forslag anled
ning til en del overvejelser.

H ar udvalget fo r tidligt låst sig fast i, a t uddannelsen skal knyttes til 
Helsehøgskolen i Goteborg, således at dette i fo r udtalt grad h ar in
flueret på forslag til em neom råder?

I den forbindelse bemærkes, at det foreliggende forslag synes at lægge 
vægt på uddannelse inden fo r om råder, hvori der allerede er etableret 
undervisning ved Helsehøgskolen og kun i ringe grad vægt på em ne
om rådet "undervisning” .

Hvorledes vil m an kunne sikre sig, a t em neom rådet "sygepleje” vir
kelig bliver et hovedemne, og a t viden inden for de øvrige em neom 
råder ikke bliver m ål i sig selv, men m idler til anvendelse i sygeplejens 
fire delom råder?

I hvilken udstrækning forestiller udvalget sig, at uddannelsen i praksis 
vil kunne tilrettelægges for flere personalegrupper inden for sundheds
sektoren samtidig med, at sygepleje og forskning inden fo r om råder, 
der er relevante for sygeplejersker, får den vægt, der nødvendigvis m å 
gives, hvis der skal være tale om en højere uddannelse af sygeplejersker?

Forslaget udelukker ikke disse muligheder, men siger meget lidt om 
udvalgets overvejelser.

D et m å bemærkes, a t en lærestol i sygepleje og ansættelse af assisten
ter m ed solid sygeplejefaglig baggrund incl. erfaring inden for forskning 
m å anses for en absolut betingelse, ligesom kvalificerede sygeplejersker 
allerede fra første fase m å knyttes til Helsehøgskolens ledelse, således 
at de nordiske sygeplejerskers behov for en højere uddannelse virkelig 
tilgodeses, og således at uddannelsen ikke blot bliver et appendix til 
allerede etablerede uddannelser.

Endelig må tilføjes, a t en fællesnordisk højere uddannelse af syge
plejersker ikke bør udelukke, at nordiske sygeplejersker også frem over 
får mulighed for studier uden fo r N orden, om end måske nok i m indre 
udstrækning end hidtil.

København, den 13. novem ber 1974

F or D ansk Sygeplejeråd

Kirsten Stallknecht
Formand

Hanne Hansson
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F i n l a n d

Forslaget om hogre utbildning av sjukskoterskor vacktes år 1967 och 
betånkandet ”Høyere utdanning av sykepleiere” (N U  1974: 7), som ut- 
arbetades av en av rådet for åndam ålet tillsatt arbetsgrupp, blev klart 
i mars 1973. Eftersom  det tagit så lång tid att u tarbeta betånkandet ar 
forslaget enligt hogskole- och vetenskapsavdelningens åsikt i dagens låge 
for Finlands vidkom m ande delvis fo råldrat och oåndamålsenligt.

F rågor i anslutning till utbildning av personal for hålsovården har i 
vårt land behandlats av ett flertal kom m ittéer, kommissioner och ar- 
betsgrupper. År 1971 tillsatte statsrådet en kom m itté —  kom m ittén for 
utbildning på hålsovårdens om råde —  m ed uppgift att gora upp en hel- 
hetsplan for revidering av utbildningen av halsovårdspersonal.

Kom m ittén foreslår i sitt betånkande (Kom m ittébetånkande 1973: 
106), som fårdigstålldes hosten 1973, en genom gripande revidering av 
utbildningssystemet inom branschen, en forkortning av kom m ittébetån- 
kandet bifogas harjåm te (hår ej tryckt). R eform erna skulle innebåra 
betydande foråndringar i branschens examina, låroinråttningar och ut- 
bildningsadministration. K om m ittén lade också fram  ett forslag rorande 
akadem isk utbildning av sjukvårdspersonal. Enligt detta forslag skulle 
institutioner for hålso- och sjukvård inråttas vid universitet och hog- 
skolor och dessa institutioner skulle bedriva vetenskaplig forskning och 
svara for undervisningen for de hogsta vitsorden. D et hår skulle innebåra 
att sjuk- och hålsovårdsperonal, fysioterapeuter, rontgenskotare etc. 
skulle erbjudas mojlighet till akadem iska studier på hogsta nivå inom 
sin bransch. Med beaktande av att den fortsatta planering, som kom 
mitténs forslag foranledde, pågår vid hogskole- och vetenskapsavdel- 
ningen, granskas forslaget om hogre utbildning av sjukskoterskor i det 
foljande utgående från dessa vidareutbildningsplaner for halsovårdsper- 
sonalen.

Hogskole- och vetenskapsavdelningen anser att det inte av m ed
lemsforslaget och inte heller av arbetsgruppens PM  tillråckligt klart 
fram går vilken målsåttningen for utbildningen år; år examen avsedd 
att tjåna adm inistration, undervisning eller forskning? D et år mojligt att 
bedom a det uppskisserade utbildningsprogram m et m er detaljerat forst då 
man vet till vad utbildningen syftar. D et foreslagna program m et mot- 
svarar inte som sådant kraven på undervisning på hogskolenivå, bl. a. på 
grund av bristerna i undervisningen i metodiska åmnen.

Hogskole- och vetenskapsavdelningen kan inte heller understoda det 
forslag enligt vilket de nationella utbildningsprogram m ens uppdelning 
på en administrativ och en pedagogisk linje skulle slopas. Den allmånna

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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m ålsåttningen for akadem isk vidareutbildning av sjukskoterskor år att 
utbilda yrkeskunnig personal fo r a tt handha uppgifter som ledande sko- 
terskor och overskoterskor vid sjukhus och hålsocentraler, som lårare vid 
låroinråttningar på olika nivåer inom  hålsovården och som planerare, 
forskare och experter inom  hålsovårdssektorn. M ed beaktande av det 
hår borde utbildningsprogram m et inom  ram en for examen innehålla 
t. ex. for alla gem ensamma huvudåm nesstudier i hålso- och sjukvård och 
gem ensamma studieavsnitt i syfte att ge kunskaper i metodik. Den dif- 
ferentierade undervisningen kunde om fatta bl. a. undervisning i hålso- 
vårdens didaktik och adm inistration m en också i andra åm nen bero
ende på huruvida studeranden onskar specialisera sig for forskar-, lårar- 
eller adm inistrativa uppgifter. Dessutom  borde m an utreda mojlighe
terna att på basen av eget studieprogram  studera for redan existerande 
hogskoleexamina (fil. kand., låkare, etc.).

Den foreslagna utbildningstiden —  en term in —  år enligt vår åsikt 
alldeles for kort. Den kandidatexam en på hogskolenivå i hålsovård, 
som for nårvarande planeras i F inland och som skulle bygga på spe- 
cialskoterskeexamen eller m otsvarande, beråknas kråva två års heltid
studier.

En av m otiveringarna fo r ordnande av samnordisk hogre utbildning 
av sjukskoterskor år enligt N ordiska rådet att antalet sjukskoterskor 
som kan antas vara intresserade av hogre utbildning i vart och ett nor
diskt land år for litet fo r att det skall vara mojligt a tt ordna denna u t
bildning på nationell bas. M ed hånvisning till det hår foreslår arbets- 
gruppen a tt antalet kursdeltagare skall uppgå till 30 per år.

Utvecklingen inom hålsovården torde i samtliga nordiska lånder forut- 
såtta en kraftig okning av personalen. E n  okning av utbildningsvolymen 
forutsåtter nya lårartjånster. D en finlåndska yrkesutbildningsstyrelsen 
beråknar i sina M T-planer a tt okningen av utbildningsvolymen fram  till 
å r  1979 forutsåtter ca 330 nya lårartjånster. D å m an beaktar att 125 
tjånster for nårvarande skots av inkom petenta lårare av vilka det forut- 
såtts akadem isk utbildning, samt utbildningen av de 330 nya lårarna, 
innebår redan utbildningen av lårare fo r hålsovårdssektorn ett ansenligt 
behov av hogskoleutbildning. D et h å r innebår att det foreslagna antalet 
30 studerande per år inte år tillråckligt for att tillfredsstålla ens Finlands 
behov av akadem isk utbildning fo r sjukskoterskor, ja  inte ens behovet 
på den pedagogiska linjen kan kvoten fylla. Å andra sidan år det skål 
att observera att finlåndarnas språksvårigheter eventuellt kan tånkas be- 
grånsa deltagande i utbildning utomlands.

Med hånvisning till ovanstående och på grund av att forslaget rorande 
samnordisk vidareutbildning av sjukskoterskor inte år forenligt m ed de 
akadem iska studier for sjukskoterskor som håller på att planeras i F in
land anser hogskole- och vetenskapsavdelningen att Finlands delegation 
vid N ordiska rådet bor stålla sig aw isande till forslaget.
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Slutligen onskar hogskole- och vetenskapsavdelningen påpeka att F in 
lands delegation vid N ordiska rådet varit mycket ensidig i sitt val av 
remissinstanser, bl. a. kan nam nas att den enda laroinråttning i bran- 
schen som delegationen vant sig till a r  belagen i Helsingfors och att det 
enda universitetscentralsjukhus, som tillfrågats, likaså år belaget i H el
singfors. Dessutom  har flera sakkunnigorganisationer i branschen låm- 
nats u tanfor remissronden.

Helsingfors den 10 decem ber 1974

M ikko  N iem i 
Avdelningschef

Leena Luhtanen  
Foredragande

Social- och hålsovårdsministeriet1:

Ifall m edlem sforslaget gåller hogre utbildning på hogskolenivå som 
syftar till avlagd examen anser social- och hålsovårdsm inisteriet a tt den 
borde genom foras på nationell nivå genom att tillåm pa principer inom 
social-, hålsovårds- och utbildningspolitiken i ifrågavarande land och 
dårigenom  berika dessa om råden genom denna verksam het och detta 
forskningsarbete.

Undervisningen inom  hålsovården borde åven alltid i så stor om fatt
ning som mojligt genom foras enligt de principer, som gåller fo r den 
ovriga hogskoleundervisningen, och en våxelverkan mellan studerande 
på olika om råden borde på allt sått fråmjas. Samma princip gåller ock
så for supplerande utbildning, som enligt ministeriet vål kan genom 
foras på såvål nationell som nordisk nivå.

Eftersom  frågan om N ordiska hålsovårdshogskolans fram tida organi
sation år under omprovning, kan m inisteriet ånnu inte ta  stållning till 
saken till denna del.

Social- och hålsovårdsministeriet konstaterar, a tt hogre utbildning for 
sjukskoterskor i detta skede bor anordnas på nationell nivå. Sådana 
samnordiska utbildningskurser inom  hålsovården, som kan genom foras 
i form av seminarier, borde dårem ot vidare utvecklas på nordisk nivå.

Helsingfors den 5 decem ber 1974

Seija Karkinen  
Social- och hålsovårdsminister

M arkus Onnela 
Avdelningschef

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt f r å n  fin sk a .
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Y rkesu tbildningssty reisen1:

I Finland såvål som i de ovriga nordiska lånderna år m an vål med- 
veten om behovet av en utbyggnad av den hogre utbildningen, vidare- 
utbildningen och fortbildningen inom hålsovårdssektorn. D et aktuella 
forslaget skulle forverkligat fylla en del av behovet av akadem isk vidare
utbildning av hålsovårdspersonal.

Yrkesutbildningsstyrelsen anser att den egentliga hogskoleundervis- 
ningen och vetenskapliga forskningen inom  hålsovården, dår sjukvår- 
den utgor en del av den sistnåmnda, borde ordnas på nationell nivå i 
enlighet m ed varje lands egna behov och resurser. M ed hånvisning till 
det hår understryker yrkesutbildningsstyrelsen att den sam nordiska u t
bildningen inte får bli en alternativ utbildning till den som ordnas i hem- 
landet.

D et fram går inte av forslaget hur den nordiska utbildningen skulle 
anknyta till utbildningen inom hålsovårdssektorn i F inland. Enligt yr- 
kesutbildningsstyrelsens åsikt borde den hår frågan om sorgsfullt utredas 
eftersom utbildningssystemet på halsovårdens om råde i Finland for når- 
varande håller på a tt planeras om  utgående från  ett betånkande som ut- 
arbetats av en for åndam ålet tillsatt kom m itté (Kom m ittébetankande 
1973: 106).

Forslaget om att utbildningen skulle ske vid N ordiska hålsohogsko- 
lan i Goteborg får yrkesutbildningsstyrelsens stod eftersom hogsko- 
lan har erfarenhet av planering och forverkligande av samnordisk u t
bildning. I det nordiska betånkandet utreds nårm ast frågor som ro r hog
re utbildning av sjukskoterskor. Yrkesutbildningsstyrelsen konstaterar att 
utbildningsprogram m et bor vara sådant a tt också andra yrkesgrupper 
inom hålsovården ån de som kom m ittén foreslår kunde delta i det. Den 
hår m ålsåttningen motiveras bl. a. av de politiska erfarenheter m an har 
av de gem ensamma studieprogram  som m an nu foljer vid hålsohog- 
skolan i Goteborg men i vilka endast en begrånsad grupp har mojlighet 
a tt delta.

E tt akadem iskt år, som foreslås i utredningen, forefaller vara en ut- 
bildningsperiod av åndamålsenlig långd om deltagarna har bakom sig 
exam ina i hem landet och tillråcklig praktisk erfarenhet inom sina re
spektive specialområden. Yrkesutbildningsstyrelsen understoder också 
forslaget om att den sam nordiska vidareutbildningen skall kunna ske an
tingen i e tt avsnitt u tan  avbrott eller i form  av korta seminarier eller kur
ser. U tbildning i olika perioder skulle sannolikt på ett positivt sått for- 
djupa studierna och intensifiera den nordiska våxelverkan.

Presentationen av undervisningens innehåll år knapphåndig. D et fram 
går inte av forteckningen over låroåm nen huruvida innehållet i åm-

1 Y ttra n d e t o versa tt frå n  fin ska .
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nena i nivåhånseende m otsvarar de krav som stålls på hogskoleunder- 
visning i F inland. Undervisning i de åm nen som råknas upp ges i vårt 
land redan vid sjukvårdslåroinråttningar på institutnivå. Y rkesutbild
ningsstyrelsen anser a tt det å r  viktigt att sjukvård som ett sårskilt åmne 
ingår i undervisningsprogram m et, vilket också arbetsgruppen foreslår. 
Yrkesutbildningsstyrelsen understoder forslaget om att en lårostol i sjuk
vård inråttas vid hogskolan.

Lårokurserna och innehållet i dessa borde våljas så att de ger delta- 
garna mojligheter att gora upp personliga studieprogram. Undervisning 
i valbara åm nen bor kunna ordnas m ed hånsyn till vilka sektorer av 
hålsovården studerandena år verksam m a inom.

Undervisningens innehåll borde, med beaktande av att undervis
ningen har karaktåren av vidareutbildning, huvudsakligen begrånsas till 
aktuella problem inom nordisk sjukvård och till utvecklingsstråvandena 
på området. Också hålsofostran som bygger på undersokningar borde 
m er accentuerat ån kom m ittén tånkt sig knytas till undervisningen.

I forslaget betonas helt riktigt a tt undervisningen bor vara val for- 
beredd. Om kursprogram  och -m aterial på forhånd kunde delas ut till 
deltagarna skulle detta sannolikt stim ulera studiem otivationen och even- 
tuellt m inska eventuella språkliga problem .

En forutsåttning for att den p lanerade sam nordiska utbildningen skall 
lyckas år att deltagarna får ett åndam ålsenligt ekonom iskt stod under 
studietiden.

Yrkesutbildningsstyrelsen anser att det nordiska sam arbetet år bety- 
delsefullt och ser den foreslagna sam nordiska hogskoleutbildningen som 
en vårdefull samarbetsform. Yrkesutbildningsstyrelsen anser vidare att 
det vore åndam ålsenligt a tt utbygga N ordiska hålsohogskolan i G ote
borg till ett gemensamt centraliserat centrum  for fortbildning och vidare
utbildning på alla om råden inom  hålsovården. M an borde stråva till a tt 
lågga upp undervisningsprogram m et så a tt hogskolan skulle bli ett cen
trum  for koordinering och forskning på den nordiska och internatio
nella hålsovårdens om råde och dårigenom också ett vidareutbildnings- 
centrum  for forskare.

Helsingfors den 11 decem ber 1974

Viljo K uuskoski 
Generaldirektor

Irja Kylåkossa  
Inspektor

Ålands landskapsstvreise:

I det betånkande som kom m ittén fo r den finlåndska hålsovårdsut- 
bildningen, den s. k. N oro-kom m ittén låm nade till statsrådet i oktober 
1973 påpekas att mojlighet till vidareutbildning bor ordnas fo r sjuk-
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vårdspersonalen på alla nivåer. U nder åren 1973— 1974 h ar också for 
forsta gången ordnats pedagogisk-adm inistrativ utbildning vid Helsing
fors svenska sjukvårdsinstitut. D e som erhållit denna utbildning har 
em ellertid fo r nårvarande ingen mojlighet a tt i vårt land fortsåtta sina 
studier inom sjukvården. M ed hånvisning hårtill och då e tt uppenbart 
behov av ifrågavarande hogre utbildning och forskning foreligger fo r
o rdar Å lands landskapsstyrelse en utbyggnad av den N ordiska hålso
vårdshogskolan i Goteborg, enligt de i betånkandet N U  1974: 7 fore
slagna riktlinjem a.

M arieham n den 9 decem ber 1974

G unnar Håggblom  
Landskapsstyrelseledamot

Bengt L inde  
Socialchef

Finlands stadsforbund:

Finlands stadsforbunds byrå ståller sig i princip positiv till nordiskt 
sam arbete i fråga om  vidareutbildning av sjukskoterskor. Em ellertid å r  
behovet av vidareutbildning enligt Stadsforbundets byrås uppfattning så 
sto rt och delvis bundet till det egna landets forhållanden, att en sam
nordisk kurscentral inte kan ha avgorande betydelse vid anordnande av 
utbildningsverksamheten, u tan  huvudansvaret tillkom m er de for utbild
ningen ansvarande m yndighetem a i ettvart land. E n  samnordisk vidare- 
och kompletteringsutbildning å r  em ellertid nyttig for utbyte av erfaren
heter och for a tt i ett land erhållen kunskap skall kunna tillgodogoras i 
e tt annat medlemsland.

Forbundets byrå anser, som ovan framgick, att m an betråffande vi- 
dareutbildningen av sjukskoterskor inte kan stoda sig på enbart sam
nordisk vidareutbildning, utan utbildning inom  riket bor kunna ges i 
F inland t. ex. vid den medicinska fakulteten i samarbete med den vidare
utbildning av låkare som dår planeras anordnas. Y tterligare borde 
sommaruniversitetens mojligheter a tt anordna i synnerhet vidareutbild
ning undersokas och utvecklas.

Helsingfors den 29 novem ber 1974

Stadsforbundets byrå

L. O. Johanson 
Verkstallande direktor

Berndt Långvik  
Bitradande avdelningschef
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Finlands sjukskoterskeforbund:
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Finlands sjukskoterskeforbund anser a tt den allm ånna akadem iska u t
bildningen inom hålso- och sjukvården och dess vetenskapliga forskning 
nationellt bor ordnas enligt varje lands egna behov och resurser. F o r 
att m an skall kunna utveckla hålso- och sjukvårdspolitiken, behovs det 
på nationellt plan en egen akadem isk utbildning och sådan hålso- och 
sjukvårdsforskning som m otsvarar problem atiken inom  landets hålso- 
och sjukvård. D etta mojliggors inte genom att enbart utveckla den hog- 
skoleutbildning inom hålso- och sjukvård som ges i Goteborg. D en sam
nordiska vidareutbildningen får inte utgora ett hinder for den nationella 
utvecklingen av sjukskoterskeutbildningen till studier på hogskolenivå.

Enligt F inlands sjukskoterskeforbunds åsikt borde den sam nordiska 
akadem iska utbildning, som ges vid den N ordiska hålsovårdshogskolan 
i Goteborg, utvecklas till ett centrum  for koordinering och penetrering 
av gemensamma, nordiska och intem ationella problem  inom hålso- och 
sjukvård, och dårigenom  också till en institution dår forskare vidareut- 
bildas. Dessutom borde m an vid den N ordiska hålsovårdshogskolan i G o
teborg ytterligare utveckla de studiemojligheter i form  av sem inarier och 
kurser, som ordnas for olika yrkesgrupper inom hålso- och sjukvården.

Helsingfors den 12 novem ber 1974

Finlands sjukskoterskeforbund r. f.

Toini Nousiainen  
Ordforande

Leena L inden  
Avdelningschef

Stiftelsen for sjukskoterskeutbildning1:

A tt låta frågor angående sjukskoterskeyrket ingå i N ordiska rådets 
program  i tillåm pliga delar å r  m ycket positivt och motiverat. Sam arbe
tet mellan sjukskoterskeorganisationer som har långa traditioner u tgor 
ett bevis på lika intressen, behov och problem . F o r a tt sjukskoterskor- 
nas fulla kapacitet skall kunna utnyttjas av hålsovårdsvåsendet i de 
nordiska låndem a behovs det koordinerande åtgårder från  officiellt 
hall.

De nuvarande hålsovårdstjånstem a forutsåtter a tt sjukskoterskeutbild
ningen specialiseras så att den tåcker olika uppgiftsom råden och olika 
ansvarsnivåer. D et rådande skol- och hålsovårdssystemet, hålsovårdens- 
standard och de nationella hålsovårdsproblem en utform ar ett åndamåls- 
enligt utbildningssystem. Sålunda år det logiskt att varje land utvecklar

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt  frå n  f in sk a .
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sjuksko terskornas grund-, special- och vidareutbildning i overensstam- 
melse m ed sina egna specialbehov. F inland har nått en till och med 
internationellt sett hog nivå, och planerna angående fornyelsen av hål- 
sovårdspersonalens utbildning i vårt land tyder på en gynnsam fort- 
såttning. U tanfor utbildningssystemet finns naturligtvis alltid utrym m e 
for tillåggs- och vidareutbildning, vars tillgdoseende beror på de till- 
gångliga m ojligheterna samt på de ekonomiska och personliga resur- 
serna.

Tanken på en sam nordisk hogre utbildning av sjukskoterskor uppstod 
for ett par årtionden sedan i ljuset av dåvarande utvecklingsutsikter. I 
den nu foreslagna form en forefaller em ellertid denna utbildning efter- 
bliven och m edfor ingenting våsentligen ny tt till de redan forverkligade 
inhem ska undervisningsprogrammen. F o r finskspråkiga studerandes vid- 
kom m ande skulle en gemensam utbildning tydligen innebåra forlust av 
i hem landet uppnådda form åner.

N ordiska hålsovårdshogskolan i G oteborg erbjuder en logisk u t
gångspunkt for en sam nordisk vidareutbildning av sjukskoterskor på 
andra grunder. H ogre hålsovårdsutbildning i de nordiska lånderna mot- 
svarar varken kvantitativt eller kvalitativt den långt utvecklade lagstift
ningen på om rådet. U tvecklandet av hålsovårdstjånsterna forutsåtter 
en total behårskning av hålsovården av de ansvariga personerna och en 
sammanfogning av sakkunskap over de olika sektorem a. Den hårfor 
nodiga utbildning, som bygger på en olikartad yrkesmåssig grundval 
och i vilken betonas t. ex. forskning, planering, metodutveckling och 
resultatvårdering, låm par sig till sin natur och sina ekonomiska grunder 
uttryckligen som forem ål fo r samverkan i de nordiska lånderna.

I ett dylikt undervisningsprogram  bor m an reservera en viss kvot for 
sjukskoterskor. Forutom  obligatoriska åm nen bor program m et om fatta 
valfria amnen, i vilka sjukvårdens/hålsovårdens sårfrågor får sin plats. 
G enom forandet skulle fo r denna del forutsåtta en egen undervisnings- 
sektion, som skulle kunna utvecklas till sjukvårdsforskningscentral i 
Norden.

Stiftelsen for sjukskoterskeutbildning konstaterar som en sammanfat- 
tande slutsats, att det våckta forslaget inte motsvarade forvåntningar 
som stallts dårpå u tan  utvecklingsarbetet bor fortsåttas t. ex. i den ovan 
antydda riktningen.

Stiftelsen for sjukskoterskeutbildning

Inkeri Kallela
Verksamhetsledare

Helsingfors den 5 decem ber 1974
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Helsingin sairaanhoito-opisto (Helsingfors finska sjukvårdsinstitut)1:

I enlighet med forslaget kan konstateras a tt det år nodvåndigt a tt u t
veckla nordisk vidareutbildning av sjukskoterskor. Likaså bor utbild
ningen ske gem ensamt m ed ovriga arbetstagargrupper inom  hålsovården.

Forutom  den i forslaget nåm nda adm inistrativa och pedagogiska u t
bildningen bor m an på sam nordiskt plan också utveckla forskarutbild- 
ningen inom olika fackom råden (sjukvård, hålsovård och fysioterapi) 
och t. ex. i anslutning till N ordiska hålsovårdshogskolan in råtta en forsk- 
ningscentral som koordinerar den nordiska forskningen inom hålso
vården.

Ytterligare konstateras, att, em edan arbetsgruppen redan tillsatts år 
1967 och dess arbete fordelats på sex år, dess forslag kom m it efter i for- 
hållande till på nationellt plan uppgjorda planer.

Utbildning i enlighet m ed forslaget ges redan i F inland vid sjuk- 
vårdslåroanstalter på låroverksnivå. D å inga m ål stållts fo r den fore
slagna utbildningen och då studiem as utgångsnivå inte fram går av for
slaget, har detta forsvårat planlåggningen. Behov av sam nordisk fo rt
bildning torde fram for allt forekom m a hos sjukskoterskor/hålsovårds- 
skoterskor/fysioterapeuter som få tt adm inistrativ eller lårarutbildning 
for att utveckla forskningen inom dessa om råden. Å  andra sidan kan 
åven specialistutbildning på berorda om råden tjåna som utgångspunkt 
for forskarutbildning.

Den forslagsenliga låroåm nesforteckningen år både som helhet och i 
fråga om de enskilda låroåm nena icke oåndam ålsenligt och motsvarar 
till sin standard inte kraven som stalls på sådan utbildning.

Den i forslaget uppkom m ande kursform en forefaller alltfor stel. P ro
gram m et skulle kunna bli smidigare om den byggdes på m odultånkande, 
då behoven hos dem som soker utbildning varierar och detta skulle ge 
mojlighet till forverkligande av ett individuellt studieprogram.

Då den årliga utbildningskapaciteten i forslaget år så pass låg som 
30 studerande, torde det vara sjålvklart att den foreslagna samnordiska 
utbildningen endast har avsetts som kom plettering av den på nationellt 
plan meddelade utbildningen. Sålunda bor m an i varje land fort- 
farande utveckla fortbildningen på hålsovårdsom rådet i overensståm- 
melse med låndernas egna behov.

Helsingfors den 15 novem ber 1974

H elv i Willman
V ikarierande rektor

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt  frå n  fin sk a .
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Kirke- og undervisningsdepartementet:

Kirke- og undervisningsdepartem entet har forelagt saken for Agder 
distriktshøgskole til uttalelse. Ved denne høgskolen arbeider en med å få 
i gang et samarbeid om et ny tt opplegg fo r sykepleierutdanningen med 
sykepleieskolen. E t prøveprosjekt hvor distriktshøgskolen har et vesent
lig faglig ansvar vil sannsynligvis komme i gang fra  høsten 1975.

Vi viser forøvrig til vedlagte uttalelse fra  Agder distriktshøgskole (se 
nedan).

Oslo, 4. desember 1974

E tter fullm akt 

Olav N yham ar
Birgit Døscher Tobiesen

Sosialdepartementet:

Sosialdepartem entet støtter forslaget om  at det bør etableres en 
høyere utdanning i adm inistrasjon og undervisning for sykepleiere, 
som bygger på den nasjonale utdanning i de forskjellige nordiske land.

M an vil fremheve betydningen av en samordning m ed utdanning av 
forskjellige grupper helsepersonell. På grunnlag av utredningens drøfting 
av m åter å organisere en sam nordisk høyere utdanning på, støtter m an 
derfor forslaget om å integrere utdanningen i Den nordiske helsehøg
skolen.

Sosialdepartem entet gir fo r øvrig sin tilslutning til det m edlem sfor
slag som foreligger.

Oslo, 3. novem ber 1974

E tter fullm akt 

Torbjørn M ork

Idunn Heldal Haugen

N o r g e

Agder distriktshøgskole:

M itt syn er at en nasjonalt bør få igang de utdanningstiltak som nå 
planlegges ved distriktshøgskoler/universiteter, og se hvordan de virker, 
før en realiserer et nordisk tiltak i Goteborg.
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U nder alle om stendigheter har jeg større tro  p å  et tiltak —  nordisk 
eller nasjonalt — ved distriktshøgskole/universitet fram for ved en spe- 
sialinstitusjon.

Jeg tro r også en i dette tilfelle undervurderer utdanningsbehovet. Jeg 
vil minne om at vi har å gjøre med en stor etat. Innenfor denne etat er 
det en stor gruppe m ennesker som utgjør en "begavelsereserve” i den 
forstand at de meget vel kunne ha ta tt et høgskole/universitetsstudium , 
men de har ikke fått anledning til det, slik f. eks. m edisinerne har. 
U tdanningsbehovet er sannsynligvis så stort a t det bør løses på nasjonal 
basis.

Kristiansand, 25. novem ber 1974

Lars Aase

Norske kommuners sentralforbund:

Saken ble behandlet av Sentralforbundets sykehusutvalg i møte 21. 
november 1974. Forbundet kan etter dette gi sin støtte til tanken om 
samnordisk videreutdanning for sykepleiere. F ø r saken bearbeides vi
dere bør det imidlertid etter Forbundets oppfatning vurderes grundig 
hvilke m uligheter som reelt foreligger for etablering av høyere u t
danning ved norske utdanningsinstitusjoner, og eventuelt hvilket nivå 
som kan oppnås på nasjonal basis.

Man er forøvrig enig i at en høyere sykepleierutdanning som nevnt 
i forslaget bør samordnes med videreutdanning fo r annet personell 
innen helse- og sosialsektoren. D et bør derfor vurderes om ikke ut- 
danningen kan legges opp med em neblokker hvor de spesifikke syke- 
pleierdisipliner samles i én blokk. D et verdifulle tverrfaglige miljø skulle 
derved kunne beholdes innen de øvrige emneblokker.

Det synes ellers rimelig at utdanningens varighet tilsvarer ett akade
misk leseår, og at m an får en oppdeling på to eller flere studiekurs og 
mellomliggende perioder m ed selvstudier.

Dersom det samnordiske alternativ fo r høyere utdanning av syke
pleiere også i et langsiktig perspektiv er hensiktsmessig, antar Sentral- 
forbundet at N ordiska hålsovårdshogskolan i G oteborg er godt egnet 
for lokaliseringen.

A rne Rødsko g

Oslo, 25. november 1974

M a r t in  O s n e s
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N orsk sykepleierforbund:

Helsevesendet i de nordiske land står foran store oppgaver. Struk- 
turrasjonalisering er høyaktuell, teknologisering av institusjoner og 
service er viktig og uomgjengelig. M inst like påkrevet er det å bevare 
det humanetiske grunnlag for helsearbeidet, og skape en adm inistrasjon 
som er motivasjonsskapende og menneskevennlig. D et er kanskje be
rettiget å uttale at utdanningen av de mennesker som skal beherske og 
utnytte alle disse kostbare muligheter og skape ram m en om kring virk
somheten, ikke har gått i samme tempo. H eller ikke har planene alltid 
presentert seg som langsiktige program , preget av en solid planleggings- 
fase, realistisk tem poplan og vel gjennom tenkte kom petansekrav på alle 
områder.

D et var derfor med stor tilfredshet Norsk sykepleierforbund ga sin 
tilslutning til Nordisk Råds rekom m andasjon nr. 19/1967, som anbe- 
falte de nordiske regjeringene å undersøke forutsetningen for en felles 
nordisk høyere utdanning av sykepleiere. D en oppnevnte komite har, 
ved siden av å undersøke forutsetningene for en felles nordisk høyere 
utdanning for sykepleiere, også pekt på behovet for en samnordisk 
høyere utdanning for flere grupper helsepersonell, hvor sykepleiere 
utgjør en av gruppene, en tanke N orsk sykepleierforbund fullt u t støtter.

I dag har alle de nordiske land institutter eller skoler fo r høyere 
utdanning av sykepleiere. Alle ta r  fortrinnsvis sikte på adm inistrasjon, 
pedagogikk och profesjonell sykepleie. N oen har egne program  for 
sundhedssygepleje (Danm ark) og hålsosystrar (Finnland og Sverige). 
Alle tar im ot studenter fra  både det institusjonelle og det forebyggende 
helsearbeid. Alle tar im ot studenter fra  de andre nordiske land, men 
program m et er basert på stillinger i det egne land.

U tdanningen legges på et akadem isk nivå, men bortsett fra  D an
marks høyskole i Århus, hvor tilknytning til Å rhus universitet er opp
nådd, står ikke landets universitet som ansvarlig instans for program 
mets standard.

Det er Norsk sykepleierforbunds oppfatning at et felles nordisk ut- 
danningsprogram  for N ordens sykepleiere vil representere et verdi- 
fullt utdanningstilbud. V idere er det vår oppfatning at denne utdanning 
bør skje på institusjonell basis, idet program m et ta r  form  av en høy
skole eller et universitetsinstitutt, med nær tilknytning til —  og i organi
satorisk og pedagogisk samarbeid med et eksisterende universitetssystem 
i et av de nordiske land. N orsk sykepleierforbund støtter a t dette p ro 
gram  hovedsakelig bør ta  sikte på adm inistrasjon og pedagogikk, hvor 
faget sykepleie er kjem e for sykepleierne.

Det voksende samarbeid og den økete utveksling mellom de nordiske
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land på det kulturelle, sosiale og økonomiske om rådet, m edfører et na
turlig krav til best mulig å kjenne utviklingen og forstå dens grunnlag. 
En nordisk utdanning i helseadministrasjon og pedagogikk vil utvilsomt 
gi en dypere forståelse av helsevesenet i sin helhet, av faget sykepleie, 
av lederskap og av undervisningsansvaret.

D er er im idlertid N orsk sykepleierforbunds oppfatning a t skal en 
felles nordisk høyere utdanning i helseadm inistrasjon være formåls- 
tjenelig, vil et kursopplegg slik komiteen foreslår i kapittel 4.3 side 35, 
ikke kunne forsvares. D et skal m eget stor pedagogisk og organisatorisk 
dyktighet til fo r at et slikt program  skal unngå å få  karakter av en 
samling av relativt løst sam m enbundne kurs, m ed en relativt diffus og 
ukoordinert målsetting, istedenfor som tilsiktet, —  en reell høyere u t
danning. Høyere utdanning  må, om den skal lykkes, gå langt dypere.

Integrasjonen av de respektive kurs til et organisert pedagogisk pro
gram med klar målsetting, m å nødvendigvis bli vanskelig. Selv om mål- 
settingen for høyere utdanning i de nordiske land har mange felles 
kom ponenter, har den utvilsomt også betydelige ulikheter. E t program  
for høyere utdanning for sykepleiere må, som andre slike program  være 
klart m ålrettet. D ette forutsetter en utdanningspolitikk og pedagogiske 
og adm inistrative retningslinjer som er utarbeidet på basis av en felles 
målsetting. I et im m aterielt program  vil dette reise store, nesten uover
stigelige problem er.

D et presiseres av komiteen at det foreslåtte program  i akademisk 
henseende, bør stå over de program  for høyere utdanning av syke
pleiere i N orden i dag. Denne utdanning er im idlertid ikke ensartet, —  
heller ikke er den trukket opp etter de samme prinsipielle retningslinjer. 
D et synes nødvendig at hvert land på dette om rådet som på andre, 
utvikler sin utdanning så langt som det har m uligheter til.

D et er således N orsk Sykepleierforbunds oppfatning at det i alle de 
nordiske land trenges høyskoler eller universitetsinstitutter i sykepleien.

Ingen høyskole, intet universitetsinstitutt starter imidlertid m ed et 
ferdiglaget program . D ette m å skapes ved felles anstrengelser av styrer 
og råd, av ledere, lærere og studenter. D et samme m å skje ved en nor
disk høyskole for sykepleiere. D en bør plasseres i e t universitetsmiljø 
som kan tilby optim ale muligheter. Disse m uligheter m å utnyttes og nye 
skaffes tilveie. D et blir et stort og krevende arbeid. D erfor bør det i de 
nordiske sam funns interesse begynne snarest, m en en nordisk høyskole 
eller institutt kan ikke bli et substitutt for de nasjonale institusjoner.

Hålsovårdshogskolan i Goteborg gir undervisning i en rekke fag som er 
av interesse for sykepleiere i høyere stillinger, og gir en betydelig faglig 
kompetanse innen særom råder i helsevesenet. N orsk sykepleierforbund 
har ingen innvendinger m ot at en sam nordisk høyere utdanning i admi- 
nistrasjon og pedagogikk innen helsevesendet, blir lagt til G oteborg og 
event. knyttet til D en nordiske helsehøyskolen i Goteborg. Forutset-

18—-750230. Nordiska rådet. Supplementband
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ningen må imidlertid være at behov for en høyskole eller institutt må 
være en integrerende del av et universitet-/høyskolesystem. D et må 
videre stilles samme akadem iske krav m. h. t. opptaksgrunnlag, pensa, 
klassedeltakelse, seminardeltakelse, møtevirksomhet, prøver og eksa
mener. Program m et bør legges opp slik a t det skjer en bred integra- 
sjon med de disipliner som skolen/instituttet m å støtte seg til. Tverr- 
vitenskapelige seminar og egne arbeider forutsettes. Deltakelse i uni- 
versitetets/høyskolens forskningsoppgaver er en nødvendig forutsetning.

Lærerstaben m å ha tilsvarende akadem iske kvalifikasjoner som kreves 
av de andre lærere i systemet. Forskningskvalifikasjoner m å innehas som 
i de andre disipliners institutter.

Skolen/instituttet bør gis størst mulig autonomi, uten at denne hem m er 
integrasjonen. Den bør ha eget styre, —  som selvfølgelig forutsettes å 
arbeide i samsvar med systemets adm inistrative og pedagogiske retnings
linjer, —  og eget budsjett. Kvalifiserte sykepleiere m å ansettes som 
lærere, —  det bør også ansettes lærere som har annet utdanningsgrunn- 
lag. I den grad det er mulig bør landene være representert i lærerstaben.

N orsk sykepleierforbund ser det som nødvendig at de som skal løse 
de m est krevende oppgaver innen helsevesenet, får sin utdanning i 
N orden, og vi vil m ed interesse følge det videre arbeid m ed saken og 
står fortsatt til disposisjon hvis ønskelig.

Oslo, 24. september 1974

N orsk sykepleierforbund

E li  Kristiansen
Form ann

Inger Kroksnes 
Sekretær

S v e r i g e

Socialstyrelsen:

I sin utredningsrapport "H øyere utdanning av sykepleiere” (N U  
19 7 4 :7) har arbetsgruppen foreslagit samnordisk hogskoleutbildning 
for sjukskoterskor i form  av vissa fristående kurser —  om fattande sam
m anlagt ett akadem iskt låsår. U tbildningen skulle innehållsmåssigt om 
fatta såvål adm inistration som pedagogik. Arbetsgruppen har foreslagit 
att denna hogre utbildning for sjukskoterskor skulle forlåggas till N or
diska hålsovårdshogskolan i Goteborg.

Socialstyrelsen har tagit del av ett forslag om en ny hogskoleutbild
ning, som framlagts i Sverige av 1968 års utbildningsutredning (U 68). 
Forslaget år for nårvarande under remissbehandling. Enligt U  68s for-
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slag kom m er sjukskoterskor att kunna genom gå såvål pedagogiska som 
adm inistrativa utbildningsavsnitt vid nationella hogskolor. Enligt so
cialstyrelsens bedom ning innebår U  68s forslag, att helt nya mojligheter 
till hogskoleutbildning oppnas for sjukskoterskor.

Såsom anges i utredningsrapporten N U  1974: 7 kan em ellertid utover 
nationell hogre utbildning behov foreligga av akadem isk utbildning på 
samnordisk bas. Socialstyrelsen anser det lam pligt att, såsom foreslagits 
i rapporten, denna utbildning forlåggs till N ordiska halsovårdshogsko- 
lan i Goteborg. Sjukskoterskor och andra yrkesgrupper inom  vårdom rå- 
det bor dår kunna erhålla utbildning inom de åm nesom råden, som kan 
kom m a att finnas upptagna på N ordiska hålsovårdshogskolans program .

Socialstyrelsen vill erinra om det forslag till utbyggnad av den N or
diska hålsovårdshogskolans utbildningsverksamhet sam t också till etable- 
rande av forskning dårstådes, som 1973 fram lades av N ordiska hålso
vårdshogskolans styrelse i en rapport ”N ordiska hålsovårdshogskolan. 
M ål och riktlinjer for dess fortsatta verksam het” (N U  1973:18). Enligt 
vad socialstyrelsen erfarit behandlas denna rapport jåm te dårover av- 
givna rem issyttranden for nårvarande inom en sårskild for de nordiska 
hålsovårdsdepartem enten (motsvarande) gemensam arbetsgrupp.

I utbildningsforslaget från  N ordiska hålsovårdshogskolans styrelse in- 
gick bl. a. sjukvårdsadm inistrativ utbildning av sjukskoterskor. I fo r
slaget framholls, att for sjukskoterskor som arbetar på centralt eller re 
gionalt plan med avancerade hålso- och sjukvårdsadm inistrativa upp
gifter fanns behov av kom pletterande utbildning på samma sått som for 
låkare och tandlåkare. Sjukskoterskorna forutsades dårvid kunna ge
nom gå vissa foreslagna utbildningsblock i dels epidemiologi och bio
statistik, dels hålso- och sjukvårdsadm inistration, inklusive planering.

Socialstyrelsen har under hand erfarit att i den arbetsgrupp, som nu 
arbetar med frågor betråffande bl. a. den nordiska hålsovårdshogskolans 
utbildning, overvågs åven inforande av sårskild utbildning i vårdarbetets 
teknik och organisation, som givetvis skulle vara sårskilt tillråttalagd 
for sjukskoterskor. E tt sådant åm ne torde i stort overensståmma med 
vad som i rapporten 1974: 7 benåm ns ” sykepleie” . Socialstyrelsen ståller 
sig dock något tveksam till den relativt m arkanta boskillnad, som i rap 
porten gjorts mellan vad som kallats "sykepleie” och ovrig hålso- och 
sjukvård.

F or att den samnordiska utbildningen vid hålsovårdshogskolan skall 
kunna hållas på en hog nivå år det, enligt socialstyrelsens uppfattning, 
nodvåndigt a tt forskningsresurser i fråm st hålso- och sjukvårdsadm i
nistration knytes till hogskolan. Forskning bor dårvid, i likhet med den 
åmnesmåssiga utbildningen vid hogskolan, sam ordnas for olika yrkes- 
kategorier.

Pedagogisk utbildning fo r sjukskoterskor, bor enligt socialstyrelsens 
uppfattning, sam ordnas m ed och forlåggas till pedagogiska institutioner/
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lararhogskolor på nationell bas. Socialstyrelsen anser det inte vara lam p
ligt att vid N ordiska halsovårdshogskolan under forutsebar fram tid till- 
handahålla sårskilda resurser for en pedagogisk utbildning.

Stockholm den 9 decem ber 1974

Bror R exed

Estrid Gullstrom

Skoloverstyrelsen:

1 Behov av hogre utbildning

D et m oderna samhållet ståller stora krav på hålso- och sjukvården. 
Befolkningsutvecklingen m ed ett okat antal åldringar de senaste decen- 
nierna och en fortsatt fram tida okning m edfor en okad efterfrågan på 
sjukvård. Medicinens och teknikens utveckling, som mojliggor forfi- 
nade och komplicerade undersoknings- och behandlingsm etoder av 
sjukdom ar som m an tidigare stått maktlos infor, skapar nya behov lik
som de sjukdom ar och yrkesskador som uppstått till foljd av forånd- 
ringar i produktionsapparaten. En okad medvetenhet om det indivi
duella hålsotillståndet och miljons påverkan hårav bidrar också till ett 
okat tryck på hålso- och sjukvårdens resurser.

Med anledning av dessa och andra faktorer år det angelåget a tt till
gångliga resurser inom hålso- och sjukvården fordelas på ett adekvat 
sått for att kom m a så m ånga m ånniskor som mojligt till godo.

Inte bara u r kvantitativa aspekter kan foråndringar av hålso- och 
sjukvården forutses. I den allm ånna debatten h a r på senare tid det 
personliga om håndertagandet och den psykologiska miljons betydelse 
allt mera uppm årksam m ats.

Sjukskoterskor m. fl. yrkeskategorier inom hålso- och sjukvård i 
Sverige har i okad utstråckning få tt sitt funktions- och ansvarsom råde 
vidgat till a tt om fatta olika arbetsuppgifter i hithorande frågor. Allt 
fler sjukskoterskor innehar tjånster på central, regional och lokal nivå 
inom hålso- och sjukvården med kråvande och ansvarsfulla uppgifter 
avseende

—  ledning och utveckling av direkt vårdande uppgifter, t. ex. avdel- 
ningsforeståndare, klinikforeståndare

—  vårdplanering och vårdadm inistration, t. ex. sjukvårdsforeståndare, 
klinikforeståndare

—  utredning for långsiktig planering, t. ex. sjukvårdsforeståndare, 
landstingsassistenter

— utbildning av personal inom sjukskoterskeskola och gymnasieskola 
sam t internutbildning, t. ex. lårare i hålso- och sjukvård

—  utbildning av lårare, grundutbildning och fortbildning, t. ex. studie- 
ledare

—  utbildning av adm inistratorer
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2 Amnesom råden

For att kunna tillgodose samhållets krav i sam band med planering, 
genom forande, utveckling och utvårdering av hålso- och sjukvård er- 
fordras kunskaper inom såvål det egna åm nesom rådet som nårliggande 
områden. Dessa kunskaper behover fordjupas och breddas genom stu
dier på en nivå som mojliggor tråning i kritisk analys, syntes och kon
struktiv utveckling. K unskaper om och fårdigheter i sådan m etodik år 
av den storsta betydelse for yrkesutovningen inom ovan angivna funk
tionsområden.

I forevarande medlemsforslag i N ordiska rådet hånvisas till en rap
port, Høyere utdanning av sykepleiere (N U  1974: 7), avgiven av en 
sårskild arbetsgrupp. I rapporten foreslås foljande åm nen ingå i en 
hogre utbildning for sjukskoterskor:

— Medicinsk sociologi
—  Hålsovårdens organisation, planlåggning och ekonomi
—  Samhållskunskap m ed tonvikten lagd vid offentlig adm inistration 

och forvaltning samt samhållsplanering
—  Hålso- och socialpolitik
—  Databehandling
— Arbetspsykologi och personaladm inistration
— Socialmedicin
—  Sjukvård (sykepleie)
—  Undervisning (utelåm nat i forevarande medlemsforslag)

Dessa åm nen och med det innehåll som foreslås i rapporten tillgodo- 
ser enligt SO:s mening behovet av fordjupade och breddade kunskaper. 
D et år dock angelåget a tt forslaget till åm nen ses over i sam band med 
att utbildningen kom m er till stånd med tanke på de foråndringar som 
skett sedan utredningen startade. Hånsyn måste bl. a. tas till Kungl. 
M aj:ts och riksdagens kom m ade beslut i hogskolereformen.

3 Forskning

Det år dock inte tillråckligt att detta behov av fordjupade och bred
dade kunskaper tillgodoses genom form edling av redan kånda fakta. 
F or att sjukskoterskor m. fl. skall kunna m edverka i ett fruktbårande ut- 
vecklingsarbete år det av storsta vikt att forskning bedrivs inom fo re
slagna amnesom råden, vilket åven fram hållits i SO:s remissvar på 1968 
års utbildningsutrednings betånkanden.

I betånkandet N ordiska hålsovårdshogskolan, Mål och riktlinjer for 
dess fortsatta verksam het (N U  1973:18), avgivet av en av hålsovårds- 
hogskolans styrelse tillsatt arbetsgrupp fram hålls forskningens betydel
se som avgorande for skolans utbildningsverksamhet och skolans fo rt
satta utveckling.

Vidare betonas angelågenheten av att eleverna måste låras att bl. a. 
anvånda vetenskapliga m etoder i sitt dagliga arbete i hålso- och miljo-
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vård sam t i hålso- och sjukvårdsadm inistration i sam band m ed plane
ring och utvardering av hålso-, sjuk- och miljovårdsinsatser. I Hogskole- 
reform , prom em oria avgiven av U  68-beredningen, fram hålls betydel- 
sen av forskning i anslutning till utbildning ovanfor den gymnasiala 
nivån och bl. a. ” som utom ordentligt angelåget a tt ett m era direkt forsk- 
ningssamband successivt utvecklas for de slag av hogskoleutbildningar 
som for nårvarande saknar sådant sam band” .

4 Organisation

Den vidareutbildning —  hogre utbildning som forslaget avser finns 
for nårvarande ej i N orden. Sådan utbildning finns inte heller for 
andra jåm forbara grupper inom hålso- och sjukvård. Den hogre utbild
ning som hittills varit tillgånglig for sjukskoterskor år foljande:

—  I begrånsad om fattning har sjukskoterskor beretts tillfålle att genom 
gå kurser avsedda for tjånstelåkare vid N ordiska hålsovårdshogsko
lan i Goteborg.

—  Y rkesinriktad studiekurs i hålso- och sjukvårdsadm inistration (20 
poång) vid universitet avsedd for bl. a. yrkesverksam forvaltnings- 
personal och vårdpersonal inom hålso- och sjukvårdsområdet. Till 
denna kurs, som ersatt tidigare adm inistrativ kurs vid SIHUS, re- 
kryteras åven sjukskoterskor.

—  Sjukskoterskor har beretts mojligheter till studier på akadem isk nivå 
i bl. a. USA.

I m edlem sforslaget fram hålls att vart och ett av de nordiska lån
derna inte utgor ett tillråckligt underlag for en i nationell regi anord- 
nad utbildning och att detta talar for en gemensam nordisk utbildning.

SO delar denna uppfattning liksom att utbildningen bor knytas till 
N ordiska hålsovårdshogskolan i Goteborg med nåra samverkan med 
andra universitets- och hogskoleorganisationer såvål lokalt som inom 
N orden i ovrigt. En sådan anknytning har flera fordelar. En sam ord
ning av resurserna m edfor såvål organisatoriska som ekonomiska vins- 
ter. Av stort vårde år också att olika yrkesgrupper under utbildnings- 
tiden får tillfålle till etablerade kontakter med varandra som grund fo r 
fram tida samverkan inom hålso- och sjukvårdsområdet.

D en utbildning som ges vid N ordiska hålsovårdshogskolan har en 
inriktning som overensståmmer med delar av den foreslagna hogre u t
bildningen for sjukskoterskor, i forsta hand inom hålsovårdsom rådet. 
F or en samordning ta lar också vad som fram fors i betånkandet om mål 
och riktlinjer fo r den fortsatta verksam heten vid hålsovårdshogskolan 
(N U  1973:18) dår arbetsgruppen foreslår att rekryteringen till N or
diska hålsovårdshogskolan vidgas att om fatta nya personalkategorier, 
bl. a. sjukskoterskor. Som skål hårfor fram hålls bl. a. a tt behovet av 
personal med overgripande kunskaper i hålsovård sam t i hålso- och 
sjukvårdsadm inistration okar i sam band med den koncentration som 
skett av hålso- och sjukvården. V idare erinras om det våxande behovet
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av planeringsinsatser, som foranleds av de snabba kostnadsokningarna 
inom hålso- och sjukvården.

Forutsåttningarna for en sam ordning bedom s således som goda. Det 
år dock angelåget a tt den hogre utbildningen av sjukskoterskor ges 
reella resurser fo r verksam heten såvål lokalmåssigt som ekonomiskt.

I rapporten N U  1974: 7 fram håller arbetsgruppen att det fram lagda 
forslaget borde behandlas i anslutning till det forslag som arbetsgrup
pen for u tarbetande av riktlinjer fo r N ordiska hålsovårdshogskolans 
fram tida verksam het lagt fram. SO delar denna uppfattning och fo r
ordar att rapporterna (N U  1974: 7 och N U  1973:18) behandlas i ett 
sammanhang.

Sammanfattningsvis vill SO fram hålla foljande. Forslaget om sam 
nordisk hogre utbildning av sjukskoterskor m. fl. tillstyrks. Behovet av 
sådan utbildning bedoms vara mycket stort. U tbildningen bor komma 
till stånd snarast och forlåggas till N ordiska hålsovårdshogskolan i G o
teborg och sam ordnas m ed dess verksamhet. Behovet av forskning 
inom  de aktuella åm nesom rådena år angelåget och resurser dårtill så
vål ekonom iskt som metodiskt genom anknytning till universitet bor 
ytterligare undersokas.

Stockholm den 2 decem ber 1974

Jonas Orring

G unvor Hedberg 

Statens institut for hogre utbildning av sjukskoterskor (SIHUS):

SIHUS finner det angelåget att samnordisk funktionsorienterad vida
reutbildning av sjukskoterskor och annan personal inom hålso- och 
sjukvården kom m er till stånd.

SIHUS tillstyrker att undervisningen knyts till N ordiska hålsovårds
hogskolan i Goteborg och att den organiseras u tifrån de grundlåggan- 
de principer som anges i medlemsforslaget.

U tbildningstidens totala långd om ett akadem iskt låsår tillstyrkes, 
likaså de åm nen och upplåggningen av dessa som foreslås i N U  1974: 7.

SIHUS finner det angelåget a tt forutsåttningar skapas for forsk
ning inom hålso- och sjukvården och att forskningen inriktas mot vård- 
funktionsom rådet.

Vera Vigant 
T f rek tor

Stockholm den 25 novem ber 1974
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Landstingsf orbundct:

I ett medlemsforslag till N ordiska rådet om sam nordisk vidareutbild
ning av sjukskoterskor hem stålles a tt N ordiska R ådet rekom m enderar 
N ordiska m inisterrådet att på grundval av forslag som fram lagts i be- 
tånkandet "Høyere utdanning av sykepleiere” (N U  1974: 7) verka for 
att en samnordisk hogre utbildning av sjukskoterskor kom m er till stånd. 
B etankandet har inte varit forem ål for remissbehandling i Landstings- 
forbundet.

D en samnordiska vidareutbildningen av sjukskoterskor foreslås om 
fatta ett akadem iskt låsår, avse 30 elever per år och forlåggas till N or
diska hålsovårdshogskolan (NH H ) i Goteborg.

V idareutbildningen avser en hogre nivå ån nu  befintliga nationella 
utbildningar.

Landstingsforbundet år positivt instållt till nordiskt sam arbete inom 
utbildningsom rådet. F o r små m ålgrupper, dår varje enskilt land inte 
sjålv kan arrangera utbildning, år det rationellt m ed en gemensam nor
disk utbildning. Forbundets styrelse har em ellertid inte med detta p rin 
cipiella uttalande tagit stållning till det fram lagda forslaget. A nledning
en hårtill år att for den svenska hogskoleutbildningen har foreslagits en 
genom gripande snar om daning som åven påverkar utbildningen av sjuk
skoterskor. H årvid har bl. a. forordats att grundutbildningen av sjuk
skoterskor skall foras till en hålso- och sjukvårdslinje, inordnad i den 
nya hogskoleorganisationen, sam t foreligger forslag om siukskoterskas 
m ojlighet att inom hogskolan studera vidare till låkare.

H årtill kom m er att den pedagogiska utbildningen av bland annat 
vårdyrkeslårare foreslås bli åndrad i sam band m ed att statsm akterna 
tar stållning till den nya hogskoleorganisationen. N år det vidare gåller 
administrativ utbildning av sjukskoterskor finns sedan 1973 en yrkes- 
inriktad kurs vid universiteten i hålso- och sjukvårdsadministration. 
Kursen anordnas nu på nio orter och en foretagen utvårdering av de 
två forsta kurserna har visat att det år en låmplig utbildning fo r sjuk
skoterskor och andra adm inistratorer inom hålso- och sjukhusvårdssek- 
torn. E rfarenhetem a av kurserna vad gåller gemensam utbildning fo r  
sjukskoterskor och andra adm inistratorer år goda. D å den på samnordisk 
bas foreslagna vidareutbildningen av sjukskoterskor utgor en breddning 
av sjukskoterskeutbildningens traditionella innehåll och på så sått når- 
m ar sig utbildningen for andra yrkesgrupper år forbundsstyrelsen tvek- 
sam om foreslagen utbildning skall enbart om fatta sjukskoterskor.

En arbetsgrupp som haft till uppgift a tt u tarbeta riktlinjer fo r N or
diska hålsovårdshogskolans fram tida verksamhet, avlåm nade 1973 ett 
betånkande "N ordiska hålsovårdshogskolan —  M ål och riktlinjer fo r  
dess fortsatta verksam het” . I  nåm nda betånkande foreslogs att skolan
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skulle få anordna en hålsovårdskurs m ed bland annat ett block om fat- 
tande hålso- och sjukvårdsadm inistration samt att det vid skolan bor 
tillskapas mojligheter att bedriva forskning i bland annat sjukvårdsadm i
nistration. Enligt forbundets uppfattning syns det m er angelåget att den 
na verksam het forst byggs u t eftersom åven sjukskoterskor foreslås få 
tilltråde till kursen.

M ed hånsyn till vad ovan anforts år det enligt forbundsstyrelsens m e
ning inte mojligt att idag u r svensk synpunkt ta  stållning till om  det 
kom m er att foreligga behov av sårskild hogre utbildning for sjuksko
terskor på sam nordisk bas efter det a tt det svenska hogskolevåsendet 
om danats enligt nu foreliggande forslag. Landstingsforbundets styrelse 
forordar således att beslut om eventuell fram tida samnordisk vidareut
bildning for sjukskoterskor m åtte anstå intill dess okad klarhet vunnits 
betråffande den fram tida hogskoleutbildningen.

Stockholm den 12 decem ber 1974

Landstingsforbundet

K urt W ard
Rune Carlsson

Svensk sjukskoterskeforening (SSF):

5.1 Generellt

Utvecklingstendenserna inom de nordiska lånderna går mot ett in- 
lemmande av sjukskoterskeutbildningam a i hogskolevåsendet. I Sverige 
kom m er utbildningen enligt forslag av 1968 års utbildningsutredning att 
ligga inom hogskolans vårdsektor. D etta innebår att utbildningen redan 
från borjan kom m er att ligga på akadem isk nivå. D et torde då åven bli 
mojligt for den, som avlagt grundexam en inom hålso- och sjukvårds- 
linjen på hogskolan att studera vidare inom hogskolan i form  av lårarut- 
bildning, adm inistrativ utbildning och åven få en grundlåggande forskar- 
utbildning. M an får dock råkna med att det kom m er att ta en viss tid 
innan denna m ojlighet blir verklighet for sjukskoterskorna.

Den hår foreslagna utbildningen kan dårfor nårm ast ses som en form  
av vidareutbildning for akadem iker. De sjukskoterskor, som kommer 
att gå denna, kom m er att vara vålutbildade och nivåmåssigt jåm stållda 
med andra kategorier, som nu vidareutbildas vid N H H  som t. ex. låkare 
och sjukvårdsadm inistratorer.

Man foreslår att studietiden vid hålsovårdshogskolan blir minst ett 
akadem iskt år. H år foreligger två alternativ. A lternativ 1 innebår en 
sanim anhångande studietid på ett år och alternativ 2 att studierna sker 
i etapper. M ot bakgrund av vad som ovan anforts forordar SSF en 
sam m anhångande studietid då studierna bor kunna om fatta forsknings
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pro jek t vilka kraver en sam m anhångande tid av m inst ett år fo r att 
kunna utforas.

Forslaget innebår dessutom att m an skulle kunna anordna kortare 
konferenser eller sem inarier om kring aktuella problem  vilket forordas.

5.2 Å m nesval och innehåll

SSF anser att vårdprocessen, m en den definition av denna, som givits 
på ss. 39 och 40 bor utgora huvudåm net fo r studierna. D e ovriga upp- 
råknade åm nena utgor hjålpåm nen till detta huvudåm ne. Vårdprocessen 
bor studeras på den tredje nivå, som beskrivits p å  s. 40 m ed tyngd- 
punkten lagd på forsknings- och planlåggningsfunktioner. E n  forskning 
inom detta om råde år sorgligt eftersatt i Sverige i dag och det å r  troligt 
a tt den delen av de problem , som sjukvården h ar i dag kunnat undvikas 
om m an kunnat forska kring vårdprocessen. Inriktningen av åmnes- 
valen bor också anslutas till den okande betoning, som i fram tiden kom 
m er att låggas på oppen hålso- och sjukvård.

Forskningen betråffande olika medicinska specialiteter år vål tillgodo- 
sedd i N orden. D en medicinska vården står h år i centrum . V årdarbetets 
(Nursing Care) betydelse h a r tilldragit sig liten uppm årksam het och nå
gon etablerad forskning inom detta om råde finns i varje fall inte i 
Sverige. F rågan å r  om detta långre kan vara forsvarbart varken i be
traktande av patientens fysiska, psykiska och sociala behov eller u r 
ekonomisk synpunkt. I  ett hårdnande ekonom iskt klim at m ed m inskande 
resurser for hålso- och sjukvården borde det vara vål vårt a tt satsa på 
forskning rorande forebyggande hålsovård och en effektivisering av 
sjukvården for a tt nedbringa antalet vårddagar och sjukanmålnings- 
dagar.

5.4 A nta l kursdeltagare

SSF anser det tillrådligt a tt m an åtm instone under ett forsta skede 
begrånsar antalet platser till 20.

SSF inståm m er m ed kom m ittén då den forutsåtter a tt sjukskoterskor- 
na få r stipendier och ovriga ekonom iska bidrag i sam m a utstråckning 
som ovriga studerande vid N H H .

5.5 Verksamhetens administration

SSF tillstyrker en gemensam styrelse fo r hela verksam heten vid N H H . 
E tt "U tdanningsråd” enligt forslaget kan vara en b ra  resurs både i upp- 
byggnadsfasen och i det fortlopande arbetet. K ursledaren bor sjålv- 
fallet vara en hogt kvalificerad sjukskoterska och forskare. Sjuksko- 
terskorna bor vara representerade i styrelsen fo r N H H .



A 437/s: Bilaga 1 555

5.6 Ldrare

D en person, som skall h a  hand om utbildningsadm inistrationen, bor 
ha gedigen erfarenhet inom adm inistration och pedagogik. D et a r  av 
stor betydelse a tt m odem a undervisningsform er tillåm pas och nya under
visningsformer provas vid N H H .

SSF tillstyrker at en "Lærestol i sykepleie” inråttas vid N H H .

Stockholm den 28 novem ber 1974

F o r Svensk sjukskoterskeforening

G erd Zetterstrom  Lagervall 
Ordforande

Rigm or W endt 
Studiesekreterare
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Medlemsforslag
om utokade anslag till Nordtest

(Vcickt av Arne Geijer, Bror Lillqvist och Sture Palm )

B l L A G  A 1

Yttranden over medlemsforslaget 

Nordtest:

I enlighet med N ordiska m inisterrådets direktiv har N ordtest på- 
borjat sin verksam het med att utvålja och forteckna (registrera) gem en
samma nordiska provningsmetoder. Dessutom h ar (se Bihang) ett an
tal projekt startats som syftar till att utveckla nya sådana m etoder då 
lamplig metod saknas. F or nårvarande pågår arbete inom om rådena 
bygg, brand, akustik och olja. Betydande insatser behovs innan ovan- 
nåm nda om råden kan betraktas som i huvudsak bearbetade. N u p å
gående projekt kom m er uppskattningsvis att resultera i nårm are ett- 
hundra provningsmetoder, medan behovet av N ordtest-m etoder inom 
nåm nda om råden uppskattas till flera hundra.

F lera om råden ån de nu bearbetade bor ges gem ensamma nordiska 
provningsmetoder. Innan ett om råde år fårdigbearbetat synes det ange- 
låget och genom forbart att igångsåtta forprojekt på nya om råden efter
som Nordtests sekretariat utan forstårkning efter inkom ingsperioden 
bedoms kunna folja upp en storre verksamhet. De i medlemsforslaget 
från Nordiska rådet foreslagna arbetsm iljoom rådet och konsum entvaru- 
om rådet faller inom det fålt som N ordtest anser angelågna att bearbeta. 
De foreslagna om rådena år av centralt intresse for såvål industrin som 
konsum enter och myndigheter, dvs. samtliga brukare av provningsm e
toder år berorda.

N ordtest vill betona vårdet av att i princip samma provningsmetoder 
tillåmpas for visst objekt oavsett om det hånforts till byggområdet, 
konsum entom rådet, m iljoom rådet etc. Vid central behandling och 
registrering inom N ordtest av provningsm etoder for olika om råden fin
nes mojligheten att genom fora en sådan koordinering och att vålja en
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och samma m etod for provning av egenskaper hos olika m aterial och 
produkter oavsett produktens anvandning. Egenskapskraven dårem ot 
styrs naturligt nog av produktens anvåndningsom råde. Likaså bor en 
produkt for viss anvandning provas likartat oavsett material. Som 
exempel hårpå kan nåm nas att provning av fasadm aterial bor under
kastas liknande provning oberoende om ytan består av plåt, sten, trå  
eller plast. Brandprovning av textila m aterial bor utforas lika oberoende 
av om m aterialet anvånds i klåder, mobler, båddar, gardiner, tak- och 
våggbeklådnad, golv, flygplan eller fartyg.

Avsikten inom N ordtest år att uppdela om rådena efter objekt och 
egenskap i ett antal delom råden for vidarebearbetning. F o r konsum ent
om rådet kom m er denna uppdelning och inbordes prioritering att ske i 
sam råd med den nordiska åm betsm annakom m ittén for konsum entvaror.

P å m otsvarande sått kom m er arbetsm iljoom rådet att bearbetas i 
sam råd med åm betsm annakom m ittén for arbetsmiljdfrågor.

D et bor fram hållas att valet bland befintliga m etoder och utarbetan- 
det av nya provningsm etoder for gem ensamt nordiskt bruk utgor ett 
om fattande arbete. Den inledande inventeringen m ed påfoljande kart- 
låggning av behovet beråknas kunna påborjas —  under forutsåttning 
att medel beviljas —  under andra halvåret 1975, och slutforas under 
forsta halvåret 1976.

F or perioden 1975— 1980 bedoms medelsbehovet for N ordtests verk
samhet inom de berorda om rådena uppgå till foljande belopp i miljoner 
svenska kronor:

O m råde 1975 1976 1977 1978 1979 1980

A rbetsm iljoprovn. 0,15 0,25 0,40 0,80 0,90 1,00
K onsum entvaruprovn. 0,10 0,20 0,50 1,00 1,60 2,50

T otalt 0,25 0.45 0,90 1,80 2.50 3,50

Redan inom de av N ordtest påborjade om rådena har ett 30-tal projekt 
måst senarelåggas i brist på medel. F or att inom rimlig tid kunna kom 
m a till någorlunda tackning av dessa om råden foreslår N ordtest en okad 
medelstilldelning åven for dessa. Den sålunda forordade totala N ord- 
testbudgeten skulle då bli i 1974 års penningvårde i m iljoner svenska 
kronor:

1975 1976 1977 1978 1979 1980

1,4 2,0 3,0 4,0 5,0 6,0

N ordtest vill sålunda varm t tillstyrka medlemsforslaget..

Stockholm den 20 decem ber 1974

F or N ordtest 

Bo Lindholm
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Beteckn
1— 74
2— 74
3— 74
4— 74

5— 74

6— 74

7— 74

8— 74
9— 74

10— 74
11— 74
12— 74
13— 74

14— 74
15— 74

16— 74
17— 75
18— 75
19— 75
20— 75
21— 75

22— 75

23—r—75

24— 75
25— 75
26— 75
27— 75

Pågående och beslutade Nordtest-projekt 1974-12-12 

Benåmning Kostnad Skr
Beståmning av materials obrannbarhet 13 000
Beståmning av byggnadsdelars obrannbarhet 34 000
Bestamning av materials antandlighet 15 000
Bestamning av ytskikts benågenhet for overtåndning 
och rokutveckling
Beståmning av taktåcknings m otståndsform åga mot 
flygbrand
Beståmning av golvbelåggningens m otståndsform åga 
m ot brand 39 000
Våderbeståndighet hos byggnadsmaterial med ton- 
vikt på polymer

D e l l  (1974) 200 000
Del 2 (1975) 100 000 

Internordisk jåm forelsem åtning av ljudabsorptions- 
faktorn «, 66 000
Publicering av ca 120 provningsm etoder som an- 
vånds i N orden på byggområdet 35 000
Fogtåtningsmassor (24 metoder) 10 000
Udarbejdelse af ikke-destruktiv prøvningsmetode til 
opsporing og måling af lækager og strukturfejl i fil
terelem enter og mikrofiltre og filterseparatorer 180 000 
Prøvning af gum m iredningsflåder 55 000 
Forseglede ru ter 5 000 
D ører, styrke, stivhet og dimensionsstabilitet 40 000 
Utveckling av provningsanordning for såkerhets- 
provning av små tryckoljebrånnare 106 000 
Undergolv og taktro, styrke og stivhet 5 000 
Forteckning over provningsm etoder inom om rådet 
olja som an vånds i N orden 8 000 
Prøvemaskiner: K ontrol og kalibrering 30000 
Lette bjelkelag: Svingningsegenskaper 25 000 
Klosetters udskylningsevne 12 500 
V andtætheden af vådrumsgulve 26 000 
Provningsmetoder for golv 20 000 
F aran  vid rokutveckling vid brand i verkliga bygg- 
nader sett i sam m anhang med Smoke Density Cham- 
ber-metoden 60 000 
Brennbare m aterialer under brann: Røktetthet Kor- 
relasion Smoke Density Cham ber-m etoden og hittil 
benyttede m etoder 20 000 
Brand i boligtekstiler: Røgudvikling, Smoge Density 
Cham ber-m etoden 20 000 
Behovsanalys avseende byggnadsakustik 13 000 
Behovsanalys avseende buller 13 000 
Behovsanalys avseende elektroakustik 13 000 
M åtning av ljudabsorption i efterklangsrum. In ter
nordisk jåm forelseundersokning 64 000

BIHANG
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Nordisk fond for teknologi och industriell utveckling:

Bakgrund  —  nuldge

I samband m ed att N ordiska m inisterrådet beslot uppråtta Nordtest 
fr. o. m. 1973-07-01 forutsatte m inisterrådet att finansieringen av N ord 
test skulle ske via Nordisk industrifond. (Jåm for C 1 1973 sid. 703: "M i
nisterrådet finner att finansieringen av N ordtest vil være en naturlig 
oppgave for et nordisk fond for teknologi og industriel utvikling.”)

F or N ordtests forsta verksam hetsår (1973-07-01— 1974-12-31) har 
N ordisk industrifond beviljat tillsammans 1 milj. Skr och dårvid med- 
delat att ytterligare medel for denna tidsperiod ej kunde påråknas. Då 
detta beslut fattades i fondens styrelse forelåg ej så om fattande plane- 
ringsunderlag for N ordtests verksamhet att styrelsen kunde diskutera 
om fattningen av fondens stod till N ordtest på långre sikt.

N ordtest har i skrivelser 1974-08-07 samt 1974-10-30 till fonden an- 
m ålt sitt behov av medel for de nårm aste åren och dårvid angivit sitt 
behov for 1975 till minst 1,4 milj. Skr och for 1976 till 2 milj. Skr. 
Industrifondens styrelse har från N ordtest begårt ett planeringsunder- 
lag for att kunna ta stållning till N ordtests begåran om våsentligt okade 
resurser.

Foljande kom pletteringar har begårts:

—  behovsanalys over hela provningsom rådet
—  prioritering mellan olika om råden varvid om rådets industriella be

tydelse specieilt bor anges
—  långtidsplan baserad på ovanstående behovsanalys och prioritering 

sam t på en uppskattning av tillgånglig kapacitet fo r N ordtestuppdrag
—  analys av m ojligheterna att snabbt nå ett båttre utnyttjande av de 

samlade provningsresurserna i N orden genom en sam ordnad resurs- 
uppbyggnad

Forst når detta underlag foreligger anser N ordisk industrifonds sty
relse det mojligt att ta stållning till N ordtests verksamhet och dårmed 
prioritera denna i forhållande till fondens av m inisterrådet faststållda 
generella prioriteringar. I skrivelse 1974-12-12 har N ordtest låm nat en 
oversiktlig uppskattning av medelsbehovet for perioden 1975— 1980. I 
avvaktan på att en båttre underbyggd långsiktig planlåggning for N ord
test hinnes tas fram  har Nordisk industrifond reserverat hogst 1 milj. 
Skr for N ordtests verksam het under 1975 for a tt denna under tiden skall 
kunna fortgå med i huvudsak oforåndrad omfattning.

N ordisk industrifonds synpunkter på framlagt medlemsforslag

Nordisk industrifond anser a tt nordiskt sam arbete inom om rådet tek
niska provningsm etoder i princip faller inom  fondens verksamhetsom- 
råde och anser det våsentligt att detta sam arbete koordineras med lik- 
nande samnordisk verksamhet t. ex. inom INSTA och inom det måttek- 
niska området.
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Inom  om rådet nordisk metrologi har fonden beviljat 400 000 Skr 
for en resurs- och behovsinventering och rapport från denna utredning 
beråknas foreligga senast 1974-12-31.

Samnordiska standardiseringsprojekt prioriteras av INSTA  innan de 
tas upp till behandling i fonden. Fonden h ar hittills beviljat stod till sex 
standardiseringsprojekt till en sammanlagd kostnad av ca 648 000 Skr 
och har ytterligare tre projektforslag till en sammanlagd kostnad av ca 
425 000 Skr under utvårdering.

U nderhånd h ar från  INSTA-håll fram forts forfrågan om  fonden ej 
kan reservera vissa medel per år for standardiseringsprojekt. F o r att 
fonden skulle kunna overvåga ett sådant beslut måste en val underbyggd 
långsiktig behovsanalys foreligga. Så vitt fonden har sig bekant finns 
fo r nårvarande inga konkreta planer på att soka få fram  en sådan be
hovsinventering inom standardiseringsområdet.

I medlemsforslaget till N ordiska rådet fram fort bland annat som motiv 
for okade medel till N ordtest att två nya om råden år aktuella, nåmligen 
konsum entvaruom rådet och arbetsmiljoområdet. Fonden vill h å r upp- 
lysa om att arbetsm iljofrågor tillhor ett av fondens prioriterade områden. 
Betråffande konsum entvaruom rådet år detta så om fattande att det en
ligt fondens uppfattning år nodvåndigt att u tfora en systematisk kartlågg- 
ning av behovet av gemensamma nordiska provningsaktiviteter hos myn- 
digheter, nåringsliv och konsum entorganisationer. Forst når en sådan 
kartlåggning foreligger kan fonden avgora i vilken om fattning fonden 
kan stodja verksamheten inom konsum entvaruom rådet enligt nu gållan
de prioriteringar. Fonden forutsåtter att underlag for sådant stållnings- 
tagande aven kom m er fram  i den tidigare om nåm nda komplettering 
som fonden begårt från N ordtest.

Sammanfattning

Fonden har vid sina overvåganden utgått från att fonden åven i fort- 
såttningen skall ålåggas ansvar for samnordisk verksam het inom om 
rådena provning, m åtteknik och standardisering då sådan verksamhet 
har anknytning till teknologi och industriell utveckling.

N ordisk industrifonds styrelse anser sig ånnu ej ha underlag for att 
ta stållning till det till N ordiska rådet fram lagda medlemsforslaget om 
utokade anslag till N ordtest. Så snart den från  N ordtest begårda be- 
hovsinventeringen och den bl a. på denna baserade långsiktsplanen in- 
kommit sam t tidigare nåm nd rapport over resurs- och behovsinventering 
inom det nordiska m åttekniska om rådet foreligger avser Nordisk in
dustrifond att låta genom fora en samlad utvårdering av samnordisk 
verksamhet inom provnings- och m åtteknikerom rådena. I detta sam
m anhang bor eventuellt åven omfattningen av nordiskt stod inom 
standardiseringsom rådet overvågas. Samnordiska insatser inom dessa 
områden bor bedomas tillsammans med ovriga insatser inom teknologi 
och industriell utveckling.
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Fonden har sina generella prioriteringar av m inisterrådet anvisats ett 
nytt och stort om råde, nåmligen energiteknik. D etta kan m edfora att 
fonden inom nu gållande resursram ar kan tvingas att prioritera sitt stod 
utomordentligt kraftigt. D et kan dock inte for narvarande bedomas hur 
detta på sikt kan tånkas påverka fondens mojligheter att fullfolja sina 
ovriga uppgifter och darm ed sitt fortsatta stod till N ordtest.

D etta remissvar har behandlats på Nordisk industrifonds styrelse- 
sam m antråde 1974-12-13.

Stockholm den 19 decem ber 1974

Nordisk industrifond 

Sigfrid Wennerberg
R u t Bdcklund-Larsson

NFS —  Nordens fackliga samorganisation:

NFS ansluter sig till forslaget om vidgad verksam het inom konsu- 
m entvaru- och arbetsm iljofrågorna och anser det angelåget m ed ett 
nordiskt samarbete på detta område, inte m inst med tanke på att N or
den utgor en gemensam arbetsm arknad samt att arbetsm iljofrågorna 
i de nordiska låndem a sedan en tid tillbaka å r  forem ål for en om fat
tande oversyn i form av ny och åndrad lagstiftning.

Den nordiska fackforeningsrorelsens krav år a tt det bor utform as 
en lagstiftning och en kontrollapparat som bygger på foljande prin
ciper:

—  Producenter och im portorer bor avge fullståndiga produktbeskriv- 
ningar och bruksanvisningar. Arbetsgivarna bor ha ansvaret for 
en riktig anvåndning.

—  Producenter och im portorer bor ha ansvaret for att de produkter 
de såljer år ofarliga. Ifall det råder tvivel om produktens farlighet 
bor de bevisa att den år ofarlig.

—  Staterna bor bygga upp organ for registrering och kontroll av alla 
åmnen och produkter. Organen skall ha råttighet att stoppa distri
butionen tilis det år bevisat att produkten år ofarlig.

Vidare forutsåtts att m an utarbetar gem ensamma kontroll- och måt- 
m etoder i Norden. M ot en sådan bakgrund kan N FS stodja forslaget.

NFS anser emellertid att det å r  mycket svårt a tt ansluta sig till fo r
slaget om vidgad verksam het inom konsum entvaru- och arbetsm iljofrå
gorna utan att det genom forts en nårm are utredning eller analys av vad 
arbetet inom arbetsm iljoom rådet skall om fatta. Enligt vår uppfattning 
foreligger behov av ett program  for hela verksamheten, utifrån vilket 
man kunde foreta vissa prioriteringar.

I detta sammanhang vill vi em ellertid också peka på fackforenings
rorelsens onskan om att vara representerad i de organ som skall losa
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de m ånga problem en i sam band m ed arbetsmiljon. Vi ar också overtyga- 
de om att en sådan representation —  m ot bakgrund av den nåra kon
tak t organisationerna dagligen har m ed dessa problem —  vore vårde- 
full for de experter som konkret skall arbeta m ed att u tform a kontroll- 
och m åtm etoder for arbetsm iljoom rådet.

Stockholm den 10 januari 1975

Nordens fackliga samorganisation

Richard Traelnes 
Generalsekreterare

D a n m a r k  

Handelsministeriet:

Bevillingerne til N ordtest finansieres i henhold til M inisterrådets 
beslutning af Nordisk Fond for Teknologi og Industriel Udvikling (N or
disk Industrifond). N ord test-projekter inden for om råderne forbrugsvarer 
og arbejdsmiljø vil på sædvanlig m åde kunne forelægges Fonden. D et 
tilføjes, a t arbejdsm iljøprojekter hører til de af Fonden prioriterede 
områder.

M ulighederne for fondsfinansiering afskærer ikke N ordtest fra  at 
påtage sig rekvirerede opgaver, som finansieres på anden måde.

Det tilføjes, a t arbejdsministeriet over for handelsm inisteriet har 
understreget, at regler om prøvning i henhold til prøvningsm etoder ud
arbejdet af N ordtest inden fo r arbejdsm iljøom rådet kun kan bringes 
i anvendelse i Danm ark, såfrem t de ikke strider m od bestemmelser, der 
fastsættes i EF-forordninger eller -direktiver. Arbejdsm inisteriet lægger 
større vægt på et nært sam arbejde mellem de nordiske styrelser inden 
for arbejdsm iljøom rådet m ed henblik på erfaringsudveksling end på 
udarbejdelse af fuldstændig ensartede regler. Arbejdsm inisteriet kan 
ikke anbefale den foreslåede rekom m andation under hensyn til, at den 
ikke nærmere præciserer hvilke opgaver på arbejdsm iljøom rådet, man 
ønsker, a t N ordtest skal tage op.

København, den 13. decem ber 1974

P.m.v.

E. b.

Age Andersen 
Kontorchef
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Der foregår for tiden en meget stærk teknisk udvikling på hjæ lpe
m iddelom rådet, hvilket resulterer i, a t der hvert å r  kom m er et stort 
antal nye hjælpem idler på m arkedet, uden at forbrugerne og de offent
lige m yndigheder har mulighed for a t vurdere disse hjælpemidlers 
sikkerhed, funktionsduelighed og kvalitet.

Såvel for at sikre de handicappede og ældre konsum enter de bedst 
mulige hjælpem idler, som for a t spare det offentlige —  der betaler 
disse hjælpem idler —  for betydelige beløb, er der behov for a t få 
skabt et objektivt grundlag for en vurdering.

På grund af de begrænsede faciliteter for afprøvning i de enkelte 
nordiske lande vil det være af største betydning, hvis der kan tilveje
bringes og anvendes ensartede prøvningsmetoder, således a t et hjælpe
middel, der er afprøvet i ét land, uden yderligere afprøvning kan an
vendes i de andre.

Socialstyrelsen kan derfor stærkt anbefale, at der ved bevillinger af 
yderligere m idler til N O R D TEST skabes de økonomiske forudsæt
ninger for dette arbejde.

København, den 18. decem ber 1974

N . E. Bank-M ikkelsen  

Forsorgschef

Dansk Standardiseringsråd:

Denne besvarelse kan også tages som udtryk for Dansk Standardise
ringsråds indstilling til spørgsmålet. D et eneste, man fra  D ansk S tandar
diseringsråds side vil understrege, er, a t etableringen af en egentlig hø- 
ringsordning mellem de interesserede parter sandsynligvis vil være den 
eneste praktiske mulighed for at få gennem ført den koordinering af 
N ordtests virksomhed, som omtales i slutningen af den norske rede
gørelse.

Hellerup, den 3. decem ber 1974

Dansk Standardiseringsråd

L. Nørgård  
Direktør

Grosserer-Societetet:

Grosserer-Societetet støtter principielt ethvert teknisk samarbejde, 
som kan lette sam handelen mellem de nordiske lande. D a N orden imid
lertid ikke er nogen egentlig handelspolitisk enhed, er det Grosserer-
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Societetets opfattelse, at dette sam arbejde ikke bør begrænses alene til de 
nordiske lande, men at det nordiske sam arbejde bør være udgangspunkt 
for et samarbejde, som strækker sig ud over N ordens grænser.

København, den 11. decem ber 1974

Grosserer-Societetet
E .b .

Niels Kristoffersen  
Sekretær

Industrirådet:

Såvel inden for disse nye om råder som inden for de felter, N ordtest 
for nærværende beskæftiger sig med, vil der uden tvivl kunne opstå be
hov for fælles nordiske prøvninger, hvorigennem f. eks. samhandelen 
med visse produkter eller produktgrupper lettes til gavn for den indu
strielle udvikling i Norden.

Industrirådet lægger dog for sin part vægt på, at et dokum enteret be
hov for prøvning af veldefinerede produktgrupper bliver afgørende for 
tildeling af nye midler til N ordtests aktiviteter, og kan således ikke an
befale en direkte allokering af yderligere ressourcer til N ordtest på det 
i medlemsforslaget nævnte grundlag.

Industrirådet skal i stedet pege på den nordiske industrifond som 
finansieringsorgan for N ordtests aktiviteter. Denne fond har netop til 
opgave at støtte løsningen af opgaver af fælles industriel interesse og vil 
efter vor opfattelse kunne påtage sig en vurdering af behovet for nye 
aktiviteter inden for prøvningsområdet.

København, den 11. decem ber 1974

Ove M unch
Hans-Erik Hansen

Akademiet for de tekniske Videnskaber:

Akadem iet er af den opfattelse, at en udvidelse af Nordtests arbejds
om råde til også a t om fatte aktiviteter vedrørende prøvningsm etoder for 
konsumentvare- og arbejdsm iljøom rådet forekom m er at være relevant, 
ikke mindst med henblik på en styrkelse af den danske indsats på disse 
om råder.

Carl Th</>rner 
Civilingeniør

Lyngby, den 16. decem ber 1974
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Forbrugerrådet:

565

F o rb ru g e r rå d e t  k a n  fu ld t  u d  t ils lu tte  sig d e n  i fo rs la g e t in d e h o ld te  

re k o m m a n d a tio n , d e r  g å r  u d  p å , a t  d e r  s tille s  y d e r lig e re  m id le r  til 

rå d ig h e d  fo r  N o rd  te s t  m e d  h e n b lik  p å  a t  m u lig g ø re  e n  u d v id e t  v irk 

so m h e d , h v o rig e n n e m  o g så  p rø v n in g sm e to d e r  fo r  k o n s u m e n tv a re r  og  

a rb e jd s m iljø o m rå d e t  k a n  e ta b le re s  so m  N o rd te s t-m e to d e r .

F o rb ru g e r rå d e t  vil i d e n  sa m m e n h æ n g  u n d e rs tre g e , a t d e r  p å  fo r 

sk e llig e  o m rå d e r  fo re g å r  e t n o rd isk  sa m a rb e jd e , h v o r  m a n  sø g e r u d a r 

b e jd e t  fæ lles p rø v n in g sm e to d ik  f o r  v a re -  og  tje n e s te y d e ls e r  sa m t a t 

fo rd e le  a rb e jd so p g a v e r  p å  d e  e n k e lte  la n d e  m e d  h e n b lik  p å  d e n  s tø rs t 

m u lig e  ra tio n a lis e r in g  og  u d n y tte ls e  a f  d e  fo rh å n d e n v æ re n d e  m id le r .

Im id le r tid  e r  d e t  o m rå d e , d e r  a n g å r  fo rb ru g e rn e s  in te re s se r , så  s to r t ,  

a t  d e t e r  v ig tig t, a t  d e r  a rb e jd e s  m e d  d e t  i fo rsk e llig e  in s ta n se r , n å r  

m a n  sa m tid ig  sø rg e r  fo r , a t e n h v e r  fo rm  fo r  o v e r la p n in g  u n d g å s .

F o rb ru g e r rå d e t  h a r  o f te  v æ re t i d e n  s itu a tio n , a t  d e t  v a r  v a n sk e lig t 

a t  f in d e  eg n ed e  p rø v n in g sm e to d e r  til a fp rø v n in g  a f  e n  ræ k k e  v a re o m rå 

d e r  a f  in te resse  fo r  fo rb ru g e rn e . F o rb r u g e r r å d e t  m e n e r , d e t v ille  væ re  

ø n sk e lig t, o m  m a n  —  sp e c ie lt  p å  d e  o m rå d e r ,  d e r  a n g å r  s ik k e rh e d  -— 

f å r  u d a rb e jd e t  p rø v n in g sm e to d e r, d e r  d e ls  k u n n e  v æ re  n o rm g iv e n d e  

fo r  k rav , d e r  k a n  s tille s til v a re r  p å  s ik k e rh e d so m rå d e t, d e ls  d a n n e  

g ru n d la g  fo r  sa m m e n lig n e n d e  v a re u n d e rsø g e ls e r  og  v a re in fo rm a tio n  

g e n n e m  d e k la ra t io n e r  m . v.

D e r f in d es  i d ag  p å  m a rk e d e t  e t o v e rv æ ld e n d e  a n ta l  v a re g ru p p e r  og 

fa b r ik a te r .  F o r b r u g e r rå d e t  m e n e r  im id le r tid  ik k e , a t  d e r  i tils træ k k e lig  

g ra d  e r  ta g e t h e n sy n  til, o m  v a re rn e , f .ek s. u d  f r a  e t  e rg o n o m isk  sy n s

p u n k t  e r  tilp a sse t fo rb ru g e rn e . F o r b r u g e r rå d e t  m e n e r  d e rfo r ,  d e r  e r  

b e h o v  fo r  u d a rb e jd e ls e  a f  fæ lle sn o rd isk e  p rø v n in g sm e to d e r, d e r  vil 

g ø re  d e t m u lig t fo r  p rø v n in g s in s t itu t io n e r  a t  in d d ra g e  a fp rø v n in g  a f  

så d a n n e  e g e n sk a b e r  m e re  ru tin e m æ ss ig t i sit a rb e jd e .

F o rb ru g e r rå d e t  k o n s ta te re r  m e d  g læ d e , a t  m e d le m s fo rs la g e t in d e h o ld e r  

fo rs la g  om , a t  p rø v n in g sm e to d e r  v e d rø re n d e  a rb e jd sm iljø o m rå d e t  u d 

fo rm es . D e t vil n æ p p e  v æ re  in d e n  fo r  fo rb ru g e ro rg a n is a tio n e rn e s  m u lig 

h e d  a t  fo re ta g e  a fp rø v n in g e r  og  v u rd e r in g e r  h e ra f ,  m e n  d e t  e r  rå d e ts  

o p fa tte ls e , a t  e t b e d re  a rb e jd sm iljø  ik k e  b lo t v il v æ re  til g a v n  fo r  d e n  

e n k e lte  a rb e jd s ta g e r , m e n  i d e t  la n g e  lø b  o g så  vil g ive b e d re  v a re 

k v a lite te r  og  d e rm e d  b e d re  u d n y tte lse  a f  re s so u rc e rn e , og  i d e t m in d s te  

b eg ræ n se  sa m fu n d e ts  u d g if te r  i fo rb in d e lse  m ed  e rh v e rv ssy g d o m m e . 

F o rb ru g e r rå d e t  ø n sk e r  i ø v r ig t a t pege  p å  m e re  k o n k re te  e m n e r , som  

f.eks. o lie fy r, T V -a p p a ra te r ,  g ræ ss lå m ask in e r, h je lm e  og  sk o tø j.

Oliefyr.  P å  g ru n d  a f  o lie k r ise n  e r  d e t  b lev e t h ø js t  a k tu e lt,  a t  o lie fy r  

fu n g e re r  p å  en  fo r  fo rb ru g e re n  tilf re d ss ti lle n d e  og  ø k o n o m isk  m åd e . 

Ig e n n e m  å re n e  h a r  d e r  v æ re t fo re ta g e t  e n k e lte  d e lu n d e rsø g e ls e r  a f  o lie 

fy r, m en  F o rb ru g e r rå d e t  v ille  ø n sk e , a t m a n  p å  n o rd isk  p la n  k u n n e
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udarbejde prøvningsm etoder for oliefyr og foretage afprøvninger ved
rørende bl. a. røganalyse af hensyn til økonomi (og forurening) samt 
opstille forskrifter for serviceeftersyn.

TV-apparater. M ed den hastige udvikling af T V -apparater vil en til
bundsgående undersøgelse af TV -apparater, deres funktion, holdbar
hed og pålidelighed, stadig være aktuel. E n sådan undersøgelse vil for
mentlig kunne gennemføres m ed væsentlige besparelser i tid og om
kostninger, fordi der i en række andre lande findes velgennemprøvede 
undersøgelsesmetoder, som vil kunne benyttes af N ordtest.

Græsslåmaskiner. E n  af Tænks første undersøgelser var afprøvning 
a f  græsslåmaskiner, og til denne afprøvning m åtte Forbrugerrådet selv 
opstille og gennem føre forsøgsbetingelserne. Siden er der udarbejdet 
varedeklaration under D V N, som dog m å betragtes som m indre tilfreds
stillende, fordi den ikke indeholder alle de oplysninger forbrugerne må 
være interesseret i bl. a. klippeevne og skubbekraft.

Hjelme. D er findes en dansk standard for m otorhjelme, men der 
er rejst tvivl om hvorvidt denne standard er tilstrækkelig i sine krav; 
f.eks. behandler den ikke spørgsmålet om  påsatte visirer. F orbruger
rådet er af den opfattelse, at undersøgelse og afprøvning af motorhjelme 
og andre sportshjelme (f.eks. til ridning og ishockey) vil kunne under
bygge rimeligheden af forstærkede krav. Forbrugerrådet er vidende om, 
a t der foregår et arbejde på dette om råde i Sverige, men kunne ønske 
a t det blev et fællesnordisk anliggende.

Skotøj. D er anvendes i dag mange forskellige m aterialer til fodtøj, 
både til overlæder, bindsåler, foer, såler m.v. K lager over sko viser, 
a t mange af disse m aterialer ikke anvendes hensigtsmæssigt, og det er 
Forbrugerrådets opfattelse, a t der m angler undersøgelser vedrørende 
m aterialernes brugsegnethed til forskellige formål. D er tænkes her både 
på naturprodukterne og syntetiske materialer.

København, den 3. januar 1975

D orte Bennedsen  
Form and

Helle M unch-Petersen  
K ontorchef

Dansk Varedeklarations-Nævn:

DVN vil understrege, som også fremhævet i medlemsforslaget, det 
nødvendige i a t have prøvningsm etoder for at kunne give korrekte op
lysninger om brugsegenskaber som VA REFA K TA, og der er et stort be
hov for prøvningsm etoder herfor.

Da såvel danske som im porterede varer kan få V A REFA K TA, fo r
udsat de i øvrigt opfylder visse krav, har det stor betydning, at der ud
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arbejdes prøvningsmetoder, som accepteres i flere lande. Overalt, hvor 
det er muligt, anvises derfor fortrinsvis INSTA eller ISO rekom m anda
tioner.

D a behovet for prøvningsmetoder for konsum entvarer er stort, kan 
Dansk Varedeklarations-Nævn tilslutte sig enhver udvidelse af arbejdet 
med at frem skaffe prøvningsm etoder med dette specielle sigte, og be
stræbelser inden for N orden er særdeles vigtige, ikke mindst fordi de 
støtter det nordiske varedeklarationssam arbejde.

N ævnet kan derfor tilslutte sig, at der ydes støtte til N ordtest, så der 
bliver midler til a t etablere nordiske prøvningsm etoder på en række 
om råder, der er særlig vigtige for konsumenterne, og som der ikke alle
rede er projekter for fra anden side.

København, den 11. decem ber 1974

F. Bramsnæs 
Form and

Butikshandelens Fællesraad:

------------meddele, at m an ikke finder noget at erindre imod, at der
stilles yderligere midler til rådighed for N ordtest med henblik på at 
muliggøre en udvidet virksomhed, hvorved man også kan etablere 
prøvningsm etoder for konsumvare- og arbejdsm iljøom rådet som N ord- 
test-metoder.

København, den 20. januar 1975

P. f. v.

E.G roth-Andersen

F i n l a n d  

Handels- och industriministeriet:

Handels- och industrim inisteriet anser det vara angelåget att N ord 
tests nuvarande verksam het konsolideras. En utveckling av verksam 
heten enligt de riktlinjer som m edlem sforslaget presenterar kråver når- 
m are utredningar. Handels- och industrim inisteriet foreslår dårfor att 
N ordiska rådet ger N ordtest i uppdrag att u tarbeta en långtidsplan 
om fattande nuvarande och nya aktiviteter med m otiverade priorite
ringar, behovsområden resursbehov etc. N ordiska industrifonden skul
le ges i uppdrag a tt bedom a planen och finansieringsmojligheterna. In 
dustrifonden har hittills tagit stållning till och finansierat N ordtests 
projekt, såsom N ordiska m inisterrådet har forutsatt, och det finns
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inte skal att andra på detta sakforhållande åtminstone under de når- 
raaste åren. Om inte industrifondens medel råcker till for att finansiera 
sådana N ordtest-projekt som bedoms vara viktiga for N orden, så skall 
industrifonden tillforas storre anslag.

Helsingfors den 2 januari 1975

Kristian Gestrin 
Handels- och industriminister

Bjorn Blomqvist 
Specialforskare

Statens tekniska forskningscentral1:

Av forskningscentralens verksam het bildar sam arbetet en delhelhet. 
D etta samarbete om fattar såvål nationellt som internationellt samarbete 
och kontakter inom ram en for verksamhetstanken.

D et intem ationella sam arbetet år u r forskningscentralens synvinkel 
ytterst viktigt, em edan de knappa forskningsresurserna bor tillgodogoras 
så vål som mojligt. H årvid intar det intem ationella sam arbetet och den 
intem ationella arbetsfordelningen samt kunskapsoverforingen inom tek
nologin en viktig position.

N ordtests verksam het har från forskningscentralens sida erfarits som 
nyttig. I all synnerhet då utforskningen av aktuella provningsmetoder 
kan utforas dår de båsta forutsåttningarna for genom forandet av upp- 
giften finns och då m an genom att få  forskningsresultaten smidigt till 
sitt forfogande kan undvika dubbelarbeten i de olika lånderna. V i
dare har det genom N ordtest varit mojligt att effektivt inrikta forsk
ningen på de delom råden inom tekniken som for tillfållet år av sårskild 
vikt och kraver effektiverad forskning.

Provningsm etoderna år o fta olika i skilda lånder. Sålunda kan man 
inte direkt vara såker på att provningsresultaten år jåm forbara. Om 
provningsm etoderna kan forenhetligas i forsta skedet i Norden, år detta 
ågnat a tt bl. a. avlågsna hinder for handeln mellan lånderna.

Med hånvisning till det ovan nåm nda sam t m otiveringarna till m ed
lemsforslaget anser forskningscentralen att instållningen till forslaget 
bor vara positiv.

Helsingfors den 17 decem ber 1974

Statens tekniska forskningscentral

Pekka Jauho 
G eneraldirektor

A rto  V. K lem ola  
Forvaltningsdirektor

1 Y ttra n d e t o versa tt frå n  fin sk a .
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Institutet for arbetshygien:

E tt  v isst n o rd isk t  s a m a rb e te  p å  a rb e tsm iljo o m rå d e t  fo re k o m m e r  i 

d e tta  n u . S o m  ex em p el k a n  n a m n a s  N o rd is k a  m a s k in k o m m itté n  so m  

h a r  till u p p g if t  a t t  u ta rb e ta  m a s k in te k n is k a  s k y d d s fo re s k r if te r  v ilk a  u t-  

ges a v  a rb e ta rs k y d d sm y n d ig h e te rn a  i re sp ek tiv e  la n d . R e g e lb u n d e t s a m 

a rb e te  fo re k o m m e r  o c k så  m e lla n  de  f r iv ill ig a  a rb e ta rs k y d d so rg a n is a -  

t io n e rn a  i d e  o lik a  n o rd isk a  lå n d e rn a .

D essa  b å d a  o rg a n  r o r  sig d o c k  p å  m y c k e t b e g rå n sa d e  o m rå d e n  f o r 

u to m  a t t  d e  e k o n o m isk a  re su rse rn a  k n a p p a s t  t i l lå te r  n å g o n  s to r re  u t-  

v id g n in g .

M o t b a k g ru n d e n  av  d e tta  sk u lle  N o rd te s t  fy lla  e n  fu n k tio n  p å  a r 

b e tsm iljo o m rå d e t. D å  f o rh å l la n d e n a  p å  k o n su m e n tv a ru -  o c h  a rb e ts 

m il jo o m rå d e t  å r  l ik a r ta d e  i de  n o rd isk a  lå n d e rn a  a n se r  In s t i tu te t  fo r  

a rb e tsh y g ie n  a tt  u ta rb e ta n d e  av  p ro v n in g sm e to d e r  m y c k e t v a l k u n d e  

h o ra  till N o rd te s ts  u p p g if te r . D e t ta  sk u lle  d e ls  ra tio n a lis e ra  p ro v n in g s-  

v e rk sa m h e te n  o c h  d e ls  b e f rå m ja  d e t n o rd is k a  s a m a rb e te t  g e n o m  a tt  l ik a 

d a n a  k ra v  sk u lle  s tå lla s  i d e  o lik a  lå n d e rn a  p å  m iljo  o c h  p ro d u k te r .

In s t i tu te t  fo r  a rb e tsh y g ie n  u n d e rs to d e r  så led es  fo rs la g e t a t t  N o r 

d isk a  r å d e t  re k o m m e n d e ra r  N o rd is k a  m in is te r rå d e t  a tt  s tå lla  y tte r l ig a re  

m ed e l till fo r fo g a n d e  fo r  N o rd te s t .

H e ls in g fo rs  d e n  2 d e c e m b e r  1974

In s t i tu te t  fo r  a rb e tsh y g ien

Jorma Rantanen  
Generaldirektør

Stig Eriksson 
Forskningsingenjor

Konsumentrådet1:

E n  u p p g if t  in o m  k o n su m e n tu p p ly sn in g e n  å r  a t t  g e  in fo rm a tio n  o m  

n y ttig h e te r .  F o r  a tt  å s ta d k o m m a  d e n n a  b e h o v s  i m å n g a  fa ll fo rsk n in g s- 

o c h  p ro v n in g sa rb e te , v ilk e t i sin  tu r  f o ru ts å t te r  g o d k å n d a  fo rsk n in g s- 

o c h  te s tm e to d e r . D e  n o rd isk a  in rå t tn in g a rn a  fo r  p ro v n in g  av  k o n su -  

m e n tv a ro r  a rb e ta r  fo r tg å e n d e  p å  a t t  u tv e c k la  d e ssa  m e to d e r . O c k så  

d e  n o rd isk a  s ta n d a rd ise r in g s v e rk e n  h a r  u n d e r  d e  se n a s te  å re n  g ru n d a t  

n a tio n e lla  k o n su m e n tk o m m itté e r  fo r  a t t  u tv e c k la  k o n su m e n tv a ru s ta n -  

d a rd s  o c h  s ta n d a rd m e to d e r .  V id  d e t  sen aste  m o te t  in o m  N o rd is k a  m i

n is te r rå d e ts  å m b e tsm a n n a k o m m itté  fo r  k o n su m e n tp o litisk a  f r å g o r  h a r  

å re n d e t  re d a n  p re lim in å r t  b e h a n d la ts .

1 Y ttra n d e t u v e rsa tt frå n  fin sk a .
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K onsum entrådet ar overtygat om att N ord test genom att skapa en
hetliga provnings- och kontrollm etoder och norm er fo r akustiska, buller- 
och brandskydds-, såkerhets- och trivselstandards for byggnadsom rådet 
och arbetsm iljon i hog grad gagnar konsum enterna specieilt som bo- 
stadskonsum enter och arbetstagare. Av denna anledning anser konsu
m entrådet att ytterligare medel borde stållas till forfogande for N ord
test for att utvidga och effektivera sårskilt detta arbete. Enligt kon
sum entrådets uppfattning år också de nordiska staternas tekniska forsk
ningsanstalter, som tillsammans bildar bakgrunden till N ordtest, de 
rå tta  anstalterna for u tforandet av nåm nda arbete i de nordiska lån
derna.

Om m an skulle onska utvidga N ordtests verksam hetsom råde till att 
om fatta hela konsum entvaruom rådet, har de anstalter som deltar i 
N ordtests arbete enligt konsum entrådets uppfattning inte tillråcklig 
kånnedom  om konsum entaspekterna for att kunna genom fora arbetet.

Em edan relativt m ånga organ såvål på nordisk som på interna- 
tionell nivå arbetar med att skapa enhetliga norm er for provning av 
konsumentvaror, anser konsum entrådet det vara av vikt a tt gora en hel- 
hetsutredning angående dessa organ och organens verksamhetsfålt, vilket 
m an i N ordiska m inisterrådets åm betsm annakom m itté for konsum ent
politiska frågor också fattat beslut om att gora. På basen av utredning
en kan m an m er målm edvetet ån tidigare styra de tillbuds stående re- 
surserna så åndamålsenligt som mojligt.

Såsom ovan fram forts, understoder konsum entrådet att ytterligare 
medel stålls till forfogande for N ordtest att anvisas for skotseln av det 
uppgiftsfålt, inom vilket N ordtest redan hittills verkat, dock utvidgat 
med arbetsmiljofrågor.

Helsingfors den 18 decem ber 1974

K o n s u m e n trå d e t  

Jermu Laine 
O rdforande

Eeva Lyyra  
T. f. sekreterare

N o r g e  

Finans- og tolldepartementet:

Finansdepartem entet har fo r sin del ingen innvendinger m ot at det 
foreliggende medlemsforslag støttes.

En anser det nyttig og hensiktsmessig at felles nordisk prøving av
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m aterialer og varer for produksjon og omsetning blir utbygget til også 
å om fatte forbruksvare- og arbeidsmiljøområdet.

Oslo, 4. desember 1974

E tter fullm akt 

Bjørn Frisholm
Inger A arskog Jensen

Forbruker- og administrasjonsdepartementet:

— ------- P å grunn av den knappe tiden har det ikke latt seg gjøre
å få forslaget behandlet i Forbrukerrådet og i V arefakta-Kom iteens 
arbeidsudvalg.

F orbrukerrådets sekretariat peker imidlertid på betydningen av økte 
midler til det arbeid N ord-Test driver. F o r å få effektiv samordning 
med den virksom het forbrukerinstitusjonene driver, foreslås at disse 
institusjoner blir representert i styret for Nord-Test. Forbrukerrådets 
uttalelse er også sendt direkte til Industridepartem entet {se nedan).

Statens institutt for forbruksforskning støtter anbefalingen fra  N or
disk Råd. Instituttet finner det av stor betydning å få  harm onisert prøve
m etoder på nordisk basis, og m ener videre i likhet med Forbrukerrådet 
at forbrukerorganene bør være representert i N ord-Tests styrende or
ganer. Kopi av Instituttets uttalelse vedlegges (se nedan).

Dette departem ent kan slutte seg til det som er sagt fra  disse institu- 
sjonene. D et er av vesentlig betydning for økonomisk og rasjonell 
utnytting av de disponible ressurser at m an har harm oniserte prøve
metoder. Vi vil også understreke behovet for tilstrekkelig representasjon 
fra forbrukerorganene i styret for N ord-Test og i den sammenheng 
behovet for en samordning med forbrukerinstitusjonenes undersøkelses- 
virksomhet.

Oslo, 6. desember 1974

E tter fullmakt 

Lars O fteda l Brocli
G erd  Sætness

D epartem entet for handel og skipsfart:

N ordtests virksomhet har betydning i første rekke for det nordiske 
samarbeid på prøvnings- og kontrollom rådet. E tter H andelsdeparte- 
mentets oppfatning bør N ordtest videre benyttes som et utrednings- 
organ ved eventuelle drøftinger mellom de nordiske land på den ene 
siden og E FT A  og E F  på den annen om forutsetningene for utarbeidel-
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se av standarder og gjensidig godkjenning av kontroll og prøving. 
Hvilke nye om råder N ordtest skal ta  opp bør vurderes i lys av behov 
innen Norden, m en også hvilke oppgaver som kan bli aktuelle som 
følge av utviklingen innen E FT A  og E F. Spørsm ålet om ytterligere 
bevilgninger til N ordtest slik det er foreslått i medlemsforslaget, bør 
vurderes på denne bakgrunn.

Oslo, 15. november 1974

E tter fullm akt 

Olaf Solli
Harald Bøyum

Departementet for industri og håndverk:

------------U ttalelser er innhentet fra  Handels-, Kom m unal-, Finans-
og Forbruker- og adm inistrasjonsdepartem entet sam t Forbrukerrådet. 
Forbrukerrådets sekretariat h ar avgitt uttalelse på vegne av F orbruker
rådet (se nedan).

Industridepartem entet vil for egen del peke på at Nordisk Fond for 
teknologi og industriell utvikling adm inistreres av et styre som er an
svarlig overfor Nordisk M inisterråd. D et er tillagt dette styre å vur
dere og avgjøre de innkom ne søknader bortsett fra  spesielle saker av 
stor prinsipiell betydning og saker hvor støtten er høyere enn 3 mill. 
svenske kroner. I slike saker skal styrets beslutning fremlegges for 
Nordisk M inisterråd til godkjennelse.

M an er kjent med at styret i det Nordiske F ond for teknologi og 
industriell utvikling i nærmeste frem tid vil ta  spørsmålet om økte bevilg
ninger til N ordtest opp til nærm ere vurdering i forbindelse med N ord
tests budsjettsøknad for 1975.

Oslo, 6. januar 1975

E tter fullm akt

Odd Gøthe
R. Thodesen

Kommunal- og arbeidsdepartementet:

Nordtests utredninger og oppdrag har hittil begrenset seg i det 
vesentligste til bygnings- og brannvernsektoren. M ed forslaget tas det 
sikte på å kunne utvide virksomheten også til forbruker- og arbeids- 
miljøområdet.

Innen bygnings- og brannvernsektoren er harmoniseringen av brann- 
tekniske bestemmelser prioritert av Embetsmannskomiteen med sikte
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på å komme frem til ensartede funksjonskrav med tilhørende bestem
melser. På neste møte i brannutvalget i Nordisk komite for bygnings- 
bestemmelser skal det tas standpunkt til prioriteringen av en rekke nød
vendige prøvningsm etoder innen brannsektoren, som foreløpig bare 
foreligger som prosjektforslag for N ordtest. Også for byggesektoren 
foreligger et antall prosjektforslag.

N år det gjelder arbeidsmiljøområdet, er det grunn til å regne med at 
det i tiden frem over vil bli gjennom ført et om fattende forsknings- 
arbeid. Det vil være rasjonelt om dette kan gjennomføres på nordisk 
basis.

Kommunal- og arbeidsdepartem entet vil gi sin tilslutning til forslaget 
om  å stille pkte midler til rådighet for Nordtest.

Oslo, 29, novem ber 1974

E tter fullm akt 

A Lund
L eiv Sjetne

Forbrukerrådet:

Forbrukerrådet har hittil hatt liten føling med det arbeid som har 
foregått innen N ordtest og ønsker å bli nærm ere orientert om dette.

De midler som hittil har vært stilt til disposisjon for utarbeidelse 
av prøvemetodikk og gjennom føring av undersøkelser av betydning for 
forbrukerne, har vært meget beskjedne i forhold til det behov som fore
ligger. Vi anser det derfor av stor betydning om Nordisk ministerråd 
kan stille økte midler til rådighet til de oppgaver som er skissert i 
nevnte medlemsforslag.

For at slike midler skal bli effektivt utnyttet og at undersøkelsene 
blir sam ordnet med tilsvarende arbeid som foregår i regi av forbruker- 
organisasjoner i N orden og andre land vil vi anse det som meget vik
tig at forbrukerorganisasjonene er representert i Nordtests styre.

Oslo, 4. desember 1974

F o r forbrukerrådet

Bjørn G ulbrandsen  
Direktor

R olf B iørnstad  
Avd. leder

Statens institutt for forbruksforskning:

Instituttet har vurdert det tilsendte medlemsforslag vedrørende N ord
test og finner å kunne støtte anbefalingen til Nordisk Råd. D et er av 
stor betydning å få harm onisert prøvem etoder på nordisk basis, slik at 
testresultater kan sammenlignes landene imellom.
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Siden de fleste saker N ordtest behandler og skal behandle, inkludert 
brann- og byggesaker, er av vesentlig betydning for forbrukem e, m å 
det etter vår mening sikres en så god representas jon fra  forbrukersiden 
i N ordtests styrende organer at disse synspunkter får nødvendig gjen- 
nomslagskraft.

Oslo, 3. desember 1974

Statens institutt for forbruksforskning 

Elsa Blegen
Sverre H . O m ang

Norges teknisk-naturvitenskapelige forskningsråd:

N ordtest har vært i virksomhet i ca. ett år og har hittil m ottatt be- 
vilgning fra  Nordisk Industrifond. M an er kjent med at N ordtest av 
Nordisk Industrifond er anm odet om å utarbeide en behovsanalyse over 
nye og forbedring av gamle prøvem etoder samt prioritere disse opp- 
gavene, og å utarbeide en plan for virksomheten.

N T N F  ser behovet for en økt innsats for også å kunne bearbeide og 
harm onisere prøvem etoder innenfor arbeidsm iljøom rådet og konsum ent
varer med sikte på å ivareta forbrukernes sikkerhet og interesser. I alle 
nordiske land legger m an vekt på oppgaver innen disse om råder. N T N F  
har som kjent gitt høy prioritet til prosjekter innen om rådene støy, støv, 
eksponering av helsefarlige stoffer sam t sikkerhetsproblemer generelt. 
Im idlertid er N T N F  i tvil om disse oppgavene best blir ivaretatt av 
Nordtest.

N T N F  er av den oppfatning at en utvidelse av arbeidsom rådet fo r 
N ordtest foreløpig bør utstå, idet
—  m an bør avvente og vurdere Nordtests behovsanalyse og egen prio

ritering av oppgavene,
—  N ordtest har bare vært i virksomhet en kort tid  og bør kunne vise 

til konkrete resultater av nordisk samarbeide før arbeidsom rådet 
utvides,

—  et sterkt engasjement i de enkelte nordiske land er under utvikling. 
En del av denne aktivitet vil sannsynligvis føre til samarbeide over 
landegrensene etter initiativ fra  berørte nasjonale m iljøer og fra  
andre nordiske samarbeidsorganer.

Oslo, 7. januari 1975

F or Norges teknisk-naturvitenskapelige forskningsråd

R obert M ajor  
Adm. direktør
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------------- I den anledning viser vi til NOU 1974: 29 hvor det fore
slås fra det nedsatte utvalg en revisjon av næringsm iddelkontrollen i 
Norge.

Ifølge det foreliggende utkast skal det etableres kom m unal eller inter- 
kommunal næringsm iddelkontroll som skal tilfredsstille en rekke krav 
når det gjelder personale og laboratorier etc.

Vi finner derfor at m an m ed dette har etablert tilstrekkelige instanser 
til å forestå kontroll med næringsm idler og ytterligere et organ kan vi 
ikke se det foreligger et påtrengende behov for.

Vi vil peke på at kontroll med giftstoffer i næringsmidler er et felt 
som ennå ikke er tilstrekkelig ivaretatt, m en det forekom m er oss at 
Helserådet burde være nærm ere til å utøve slik kontroll i Norge enn et 
nordisk organ selv om man selvsagt gjennom et nordisk organ kunne 
høste gjensidige erfaringer.

Oslo, 2. januar 1975

Norges kooperative landsforening 

Peder Søiland
Harald Korsell

Norges standardiseringsforbund:

N orges kooperative landsforening:

Fra de opplysninger som foreligger om N ordtests arbeidsoppgaver 
kan Nordtests virksomhet gi anledning til dobbeltarbeid såfrem t det 
ikke foregår en koordinering med arbeidet i standardiseringsorganisa- 
sjonene.

Standardiseringsforbundet finner det derfor viktig å påpeke samar- 
beidet og forholdet mellom standardiseringsorganisasjonene og prøv- 
ningsinstitusjonene.

Standardiseringsorganisasjonene utarbeider så langt ressursene rekker 
de standarder fo r prøvning som myndigheter, næringsliv og almenheten 
trenger. D et er således behovet i sam funnet som bestemmer standardi
seringsorganenes prioritering og standardiseringsarbeidets frem drift. I 
dette arbeidet kom m er prøvningsinstitusjonene inn på linje med andre 
interessenter i det utredningsarbeid og kom itéarbeid som gjøres i for
bindelse med standardiseringsoppgavene. Standardiseringsorganisasjo- 
nene har også et godt samarbeid med prøvningsinstitusjonene som prøv- 
ningsanstalter i forbindelse m ed kvalitetsmerking av produkter —  DS, 
NS, SFS og SIS-merking alene eller for det fellesnordiske merke.

Som det frem går av bilag l 1 har 23 nordiske standardiseringsorgani- 
sasjoner vedtatt retningslinjer om samarbeid i form  av en INSTA-av-
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tale. D et bør påpekes at standardiseringsorganisasjonene i INSTA også 
har til oppgave å utarbeide, rekom m andere og registrere felles prøv
ningsm etoder for å få sammenlignbare resultat ved prøvning av m ate
rialer, produkter etc.

Samarbeidet i INSTA har etter hvert funnet en effektiv form  med 
fordeling av arbeidsoppgavene på de forskjellige organisasjoner. Som 
følge av dette vil de standardiserte regler for prøvning bli felles nor
diske.

INSTA-arbeidet foregår i form er som ikke krever et koordinerende 
sekretariat eller fast organisasjonsplan. Likevel har arbeidsform en vist 
seg meget vellykket og bilag 21 gir en oversikt over de samarbeidsopp- 
gaver som er i gang. De nordiske standardiseringsorganisasjoner har 
til sammen ca. 300 ansatte og vel 700 tekniske kom itéer som om fatter 
mellom 4 000 og 5 000 eksperter.

G jennom  INSTA sam arbeider standardiseringsorganisasjonene i det 
europeiske standardiseringsarbeidet i European Com mittee for Standar- 
dization (CEN) og European Com m ittee fo r Electrotechnical Standardi- 
zation (CENELEC) og i det globale standardiseringsarbeidet i In ter
national Organization for Standardization (ISO) og International E lec
trotechnical Commission (IEC). ISO og IEC  har m er enn 1 600 tek
niske utvalg og har utgitt m er enn 3 500 standarder. N ærm ere 22 000 
eksperter deltar i de tekniske m øter i løpet av året.

I årenes løp er det i de nasjonale og intem asjonale standardiserings
organisasjoner utarbeidet hundrevis av prøvningsm etoder i forbindelse 
med standardisering av råvarer og produkter. Parallelt med økningen i 
interessen for standardiserte prøvninger har det skjedd en utvikling 
av den form  disse standarder har. F rem for alt har en innsett at en inter- 
nasjonal standardisering av prøvninger, som bl. a. vil påvirke prøv- 
ningsanstaltenes virksomhet, bare kan lykkes om standardiseringsar
beidet konsentrerer seg om de ting som er vesentlig for brukeren av 
prøvningsresultatene. Prøvningsstandarder utvikler seg etter hvert i re t
ning av å fastlegge regler for når prøvning skal gjøres, prøvetaking og 
tilberedning av prøver, prøvningsbetingelser og -metoder, prøveresulta- 
tenes gyldighet, pålitelighet og nøyaktighet og hvordan prøvningen skal 
dokumenteres. Produktstandardene angir kvalitetsnivået ved å angi om 
fanget av prøvningene og hvilke krav som stilles.

Prøvningsinstitusjonene vil som følge av at standardenes natur ofte 
m åtte ta stilling til prøvningsutstyrets konstruksjon og bruk. D et vil 
trolig her finnes et stort behov for samordning mellom laboratorier m ed 
beslektet virksomhet og som naturlig faller inn under N ordtests virksom
het.

De nordiske standardiseringsorganisasjoner har hatt diskusjoner om 
sam arbeidet og har skissert en arbeidsdeling som følger:

1 Har ej tryckt.
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Prøvningsanstalter i N ordtest Standardiseringsorgan i IN S T A -
samarbeid

forske  som underlag utarbeide standarder for prøv
ninger og produkter bl. a. med un 
derlag fra  N ordtest i allsidig sam
m ensatt komité

utvikle prøvningsmetoder, regi- delta  i internasjonal standardi- 
strere og rekom m andere felles seringsarbeid m ed eksperter bl. a. 
prøvningsm etoder fra prøvningsinslitusjoner som inn-

går i N ordtest
prøve i henhold til prøvnings- kvalitetsmerking  og -kontroll på 

m etoder fastsatt i standarder, eller grunnlag av standardiserte prøv- 
hvis standardiserte m etoder ikke ningsm etoder og kvalitetskrav 
finnes eller er lite tilfredsstillende, 
i henhold til N ordtestdokum ent

U nder forutsetning av at N ordtests virksom het koordineres med den 
prioritering som myndigheter, næringsliv og alm enheten stiller til prøv
ningsm etoder gjennom standardiseringsarbeidet, vil N ordtests innsats 
være av stor betydning for en samlet utnytting av de nordiske ressurser 
for utvikling av prøvningsmetoder. Dette vil skape et bedre underlag 
både for standardisering av prøvningsregler og form ulering av krav til 
egenskaper i standarder. D et vil også øke mulighetene for de nor
diske lands delegasjoner til å møte vel forberedt m ed det nødvendige 
utredningsm ateriale til ISO- og CEN -m øter.

På denne bakgrunn vil Norges standardiseringsforbund støtte at N ord 
test får øket bidrag til sin virksomhet.

Oslo, 29. novem ber 1974

Norges standardiseringsforbund

Gudbrand Jenssen 
Adm. direktør

Norges industriforbund:

Norges industriforbund vil understreke viktigheten av det arbeidet 
som gjøres innenfor standardiserings-, prøvnings- og kontrollom rådet. 
Denne virksomhet er et viktig ledd i industriens fortsatte rasjonalisering 
og produktivitetsøkning, og har også stor betydning for sikkerhets-, 
miljø- og forbrukerspørsm ål.

Med industriens stigende internasjonalisering er standardiseringsvirk- 
somheten sterkt internasjonalt preget og skulle således også være vel
egnet for nordisk samarbeide. Den nasjonale virksomheten er imidlertid 
viktig for hvert enkelt lands industri og bør skje i intim kontakt med

19—750230. Nordiska rådet. Supplementband
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denne. Nordisk samarbeide må derfor ikke skje til fortrengsel for den
ne, m en heller som et supplement. D et m å også være en forutsetning 
for en felles nordisk virksomhet at den skjer i nær kontakt m ed de 
nasjonale standardiserings- og kontrollorganer, og at den også b idrar til 
de enkelte nasjonale virksom heter og frem m er koordinering av og sam
arbeide mellom disse. N ordtests virksom het bør derfor begrenses til 
virksom heter som det er et åpenbart behov for og fordel ved å få løst på 
felles nordisk basis.

D et er også viktig at prøvningsm etoder som angår industri, myndig- 
heter og forbrukere utarbeides i sam arbeide m ed de berørte parter, og 
de bør gjennomgå den samme frem gangsm åte m ed offentliggjørelse og 
gjennomgåelse av kritikk som ved utarbeidelse av standarder for samme 
formål.

Norges industriforbund vil anbefale en styrking av N ordtests virksom
het så langt det er hensiktsmessig u t fra  de ovennevnte synspunkter.

Oslo, 15. novem ber 1974

Norges industriforbund

Jan Didriksen  
Adm. direktør

S v e r i g e

Statskontoret:

Enligt N ordiska m inisterrådets beslut 1972 bildades N ordtest foljan
de år såsom ett gem ensamt nordiskt organ inom provnings- och kontroll- 
om rådet. Dess huvuduppgift kan kort anges vara att sam ordna nordisk 
provningsmetodik och provningsverksamhet. N ordtest, som har en egen 
budget, har inom ram en for tillgångliga medel hitintills kunnat ta  ini
tiativ till ett m indre antal projekt inom ett begransat antal provnings- 
om råden.

Onskemålet om okat internordiskt sam arbete på varudeklarations- 
och arbetsm iljoom rådena innebår for N ordtests vidkom m ande krav på 
harm onisering av provningsm etoder inom ett —  i forhållande till h it
tills aktuellt arbetsom råde —  våsentligt vidgat m aterial- och produkt- 
fålt. H årtill kom m er de krav på okade insatser från  N ordtests sida, som 
torde bli en realitet, dårest det forslag som lagts fram  från  N ordiska 
kom m ittén for konsum entfrågor rorande fram tida organisation fo r det 
nordiska sam arbetet på konsum entom rådet vinner bifall.

Statskontoret, som finner N ordtests uppgifter i nåm nda sammanhang 
och dess roll i det nordiska sam arbetet vara av stor betydelse, bedom er 
institutionens organisatoriska uppbyggnad vara sådan a tt den medger
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ett effektivt u tnyttjande av rådsm edlem m arnas provningsresurser. Am- 
betsverket vill foljaktligen tillstyrka a tt de ytterligare medel, som er- 
fordras for att N ordtest skall kunna fullgora de avsedda vidgade upp- 
gifterna, stalls till organets forfogande.

Stockholm den 18 decem ber 1974

Enligt statskontorets beslut 

L. O. Hallgren

Kommerskollegium:

------------- Kollegiet har i årendet inhåm tat bifogade yttranden från
statens planverk, Sveriges standardiseringskommission, Sveriges mekan- 
forbund, Sveriges grossistforbund och Stockholms handelskam m are (se 
nedan). F o r egen del får kollegiet anfora foljande.

I foreliggande medlemsforslag (A 439/e) hemstålles att Nordiska 
rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet a tt stålla ytterligare m e
del till forfogande for N ord test i syfte att mojliggora en utvidgad verk
samhet, bl. a. till konsum entvaru- och arbetsm iljoom rådet.

Enligt beslut av N ordiska m inisterrådet uppråttades N ordtest från 
den 1 juli 1973 som ett sam nordiskt organ på provnings- och kontroll- 
om rådet. Verksam heten finansieras huvudsakligen av den N ordiska fon
den for teknologi och industriell utveckling. F or 1974 anslog fonden 
1 milj. kr. till N ordtest. D en hittillsvarande verksam heten i N ordtest, 
vilken i egentlig mening påborjades forst under 1974, om fattar ett fem- 
tontal projekt till en kostnad av drygt 800 000 kr. H årutover forelåg 
under året ett flertal projektforslag, vilka av olika skål ånnu ej kommit 
att realiseras. D e pågående projekten avser till overvågande del prøv
ningsm etoder inom  bygg- och brandom rådena.

Inom  ram en fo r kollegiets handelspolitiska uppgifter faller att i fore- 
kom m ande fall behandla frågor avseende tekniska handelshinder. Ge- 
nerellt kan konstateras a tt såvål olikheter i nationella kravnivåer som 
olikheter i provnings- och m åtm etoder kan utgora handelshinder.

Den nu  påborjade verksam heten inom  N ord test har inte såvitt kol
legiet år bekant foregåtts av någon sårskild kartlåggning huruvida och 
inom vilka om råden bristen på enhetliga provningsm etoder i N orden 
verkat i handelshindrande riktning. En kartlåggning av icke-tariffåra 
handelshinder vid internordisk handel med byggvaror och tjånster har 
påborjats inom ram en fo r den N ordiska åm betsm annakom m ittén for 
sam arbete inom byggsektorn. Resultaten av denna studie kan forvåntas 
foreligga omkring m itten av 1975. H andelshinder inom byggsektorn har 
anm ålts till kollegiet vid studium avseende forhållandena i lånderna 
inom E G  och EFTA . I  betånkande av den s. k. installationsbransch-
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utredningen (SOU 1974: 47 och 48) har aven vissa handelshinder iden- 
tifierats inom  olika delbranscher.

A rbetet med att eliminera tekniska handelshinder pågår for narva
rande inom ett flertal intem ationella organ. Betråffande byggsektorn 
kan som exempel har nåm nas den N ordiska kom m ittén fo r byggnads- 
beståm melser (NKB), N ordiska am betsm annakom m ittén for sam arbete 
inom byggsektorn (NASBYGG) och W orking Party on the Building 
Industry inom EC E:s Com m ittee on Housing, Building and Planning. 
A ven inom  standardiseringsorganen ISO och CEN  bedrivs verksam het 
avseende byggmaterial. I E G  finns for narvarande inga direktiv på om 
rådet aven om visst arbete påborjats (brandsåkerhet, glas, PV C -ror och 
sanitetsgods) samtidigt som vissa uppdrag givits till CEN  (cement och 
keram iska plattor).

Kollegiet har erfarit att det nordiska arbetet inom olika sam arbets
organ (exempelvis NKB, INSTA, Nordtest) ibland tenderar a tt delvis 
sam m anfalla inom enskilda om råden. Dessa frågor har också tagits upp 
i yttranden från standardiseringskommissionen och Sveriges grossist
forbund. Som fram går av standardiseringskommissionens skrivelse finns 
nu i en overenskommelse fastslaget vilka sam arbetsform er som skall 
galla mellan N ordtest och INSTA. Kollegiet anser det onskvårt att det 
betråffande faststållande av provningsm etoder etc. finns en klar arbets- 
fordelning mellan berorda nordiska organ så att dubbelarbete undviks. 
H årutover bor givetvis åven beaktas eventuellt m otsvarande arbete i 
vidare intem ationella fora.

Enligt foreliggande forslag bor ytterligare medel stållas till forfogan
de for N ordtest. Kollegiet har for egen del inget a tt erinra hårem ot. 
Aven om N ordtest h a r andra syften i sitt arbete ån att eliminera tek
niska handelshinder på den nordiska m arknaden, finner kollegiet att 
den utvidgade verksam het som mojliggors genom okade anslag bor in
riktas på bl. a. projekt avseende provningsm etoder som kan bidra till 
a tt eliminera faktiska eller potentiella handelshinder.

Stockholm den 14 januari 1975

O. G. Lindqvist
Rutger Croneborg

Konsumentverket:

Konsum entverket begrånsar sitt y ttrande till de delar av m edlem sfor
slaget som direkt beror konsumentområdet.

Konsum entverket vill inledningsvis erinra om den nya organisation 
av det nordiska sam arbetet på konsum entom rådet som genomforts 
fr. o. m. den 1 juli 1974. Den nordiska åm betsm annakom m itté for kon-
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su m e n tf rå g o r , so m  d å  in ra t ta d e s  in o m  ra m e n  f o r  N o rd is k a  m in is te r 

rå d e t , h a r  u p p g if te r  so m  b l. a. in n e fa t ta r  k o o rd in e r in g  av  o c h  s a m a rb e te  

b e trå f fa n d e  u n d e rs o k n in g a r  in k l. u tv e c k lin g  a v  k ra v sp e c if ik a t io n e r  o c h  

m a tm e to d ik  p å  k o n su m e n tv a ru se k to m . B la n d  u p p g if te rn a  in g å r  o c k så  

a t t  v e rk a  fo r  sa m o rd n in g  av  d e  n o rd is k a  lå n d e rn a s  u p p t r å d a n d e  i o lik a  

in te rn a t io n e lla  o rg a n . E t t  p e rm a n e n t  u ts k o t t  m e d  e g en  p ro je k tc h e f  h a r  

til lsa tts  f o r  a t t  v a ra  fo r  d e n n a  sa m o rd n in g  av  u tre d n in g s -  o c h  u n d e rso k -  

n in g sv e rk sa m h e te n . T ill  u ts k o t te t  a r  så rsk ild a  g ru p p e r  k n u tn a  fo r  ge- 

n o m fo ra n d e  a v  k o n k re ta  p ro je k t . D e n  n y o rd n in g  a v  k o n su m e n ts a m a r-  

b e te t  so m  så lu n d a  h a r  sk e tt  u tg d r  i sin  t u r  en  v id a re u tv e c k lin g  a v  bl. a. 

e t t  m å n g å r ig t  in s t itu t io n s sa m a rb e te  so m  f r .  o . m . å r  1972  f ic k  fa s ta re  

fo rm e r  in o m  d e t s. k . N o rd is k a  c h e fsm o te t m e d  d a r ti l l  k n u te n  h e ltid s-  

a n s ta l ld  se k re te ra re .

D e n  in le d d a  in te n s if ie r in g e n  av  d e t  n o rd isk a  k o n su m e n tp o litisk a  sa m 

a r b e te t  u tg o r  s ja lv fa lle t  e n  v a se n tlig  u tg å n g s p u n k t v id  b e d o m n in g e n  av  

fo rs la g e t o m  y tte r l ig a re  m ed e l b o r  t il lfo ra s  N o rd te s t  fo r  v e rk sa m h e t in 

o m  k o n su m e n tv a ru o m rå d e t.  E ta b le ra n d e t  av  å m b e tsm a n n a k o m m itté n  

å r  i sig  e tt  u t try c k  fo r  e n  s trå v a n  a t t  sk a p a  fo ru ts å ttn in g a r  fo r  e tt  b re tt  

o c h  s a m m a n h å lle t  k o n su m e n tp o li tisk t  a g e ra n d e  i N o rd e n . I  d e n  m å n  

N o rd te s t  s jå lv s tå n d ig t sk u lle  in it ie ra  o c h  u ta r b e ta  p ro v n in g sm e to d e r  p å  

k o n su m e n to m rå d e t  sk u lle  d å rm e d  e n  v a se n tlig  u tg å n g s p u n k t fo r  in r å t 

ta n d e t  av  d e n  n y b ild a d e  å m b e tsm a n n a k o m m itté n  f o r  k o n su m e n tf rå g o r  

b o r t fa l la  o c h  o k la rh e te r  u p p s tå  b e trå f fa n d e  p r io r ite r in g e n  o c h  s ty rn in g e n  

a v  a rb e te t  in o m  k o n su m e n to m rå d e t . D e  m ed e l so m  v ia  d e n  n o rd isk a  

b u d g e te n  sa tsas  p å  p ro je k t  o c h  o v rig  v e rk sa m h e t p å  d e t  k o n su m e n tp o li

tisk a  få lte t  m å s te  så led es  e n lig t k o n su m e n tv e rk e ts  b e d o m n in g  fo r  a tt  

e f fe k tiv t k u n n a  u tn y tt ja s  d isp o n e ra s  av  å m b e tsm a n n a k o m m itté n  fo r  k o n 

su m e n tf rå g o r . D e t ta  h in d r a r  n a tu r l ig tv is  in te  a tt ,  i d e n  m å n  p ro v n in g s 

m e to d e r  p å  k o n su m e n tv a ru o m rå d e t  u tv e c k la s , d e ssa  m e to d e r  in reg is tre -  

r a s  så so m  N o rd te s t-m e to d e r .  D e t  k a n  å v en  v isa  sig lå m p lig t a t t  a rb e te t  

i v issa  fa ll  låg g s u t  p å  o rg a n  in o m  N o rd te s t .  D e t  f å r  v id a re  fo ru ts å tta s  

a t t  i in le d n in g ssk e d e t k o n ta k t  fo r t lo p a n d e  k o m m e r  a t t  u p p rå tth å l la s  

m e lla n  N o rd te s t  o c h  i f rå m s ta  h a n d  d e t  u ts k o tt  fo r  u n d e rso k n in g ssa m - 

o rd n in g  so m  e ta b le ra ts  u n d e r  å m b e tsm a n n a k o m m itté n  fo r  a t t  p å  s ik t u t 

v e c k la  a n d ra  s a m a rb e ts fo rm e r , i d e n  u ts trå c k n in g  d e t ta  v isa r  sig n o d -  

v å n d ig t o c h  låm p lig t.

D e t  f o r t jå n a r  v id a re  a t t  f ra m h å lla s  a t t  b la n d  d e  p ro je k t  in o m  k o n s u 

m e n to m rå d e t  f o r  v ilk a  m e d e l b e v ilja ts  fo r  å r  1975 f in n s  e n  u tre d n in g  o m  

d e  n o rd isk a  o c h  n a tio n e lla  te s t-  o c h  s ta n d a rd ise r in g s o rg a n e n s  v e rk sa m 

h e t  o c h  sa m a rb e te . U tre d n in g e n  sk a ll o c k så  b e ly sa  m o jl ig h e te rn a  a tt  

y t te r l ig a re  in te g re ra  u p p t r å d a n d e t  i o lik a  in te rn a t io n e lla  s a m m a n h a n g  

fo r  a tt  d å rm e d  o k a  d e  n o rd isk a  lå n d e rn a s  g e n o m s la g sk ra f t  s a m t m in sk a  

k o s tn a d e rn a  o c h  d e  o v rig a  re su rs e r  so m  ta s  i a n s p rå k  fo r  d e t ta  a rb e te . 

In o m  ra m e n  fo r  p ro je k te t  k o m m e r  bl. a. f rå g a n  o m  N o rd te s t- s a m a rb e te t
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a tt d irekt aktualiseras. Projektet som ar avsett a tt påborjas i borjan av 
år 1975 kan beråknas vara slutfort redan under hosten samma år.

M ed hansyn till vad som ovan sagts vore det enligt konsument- 
verkets mening olåmpligt a tt tillfora N ordtest ytterligare medel for att 
starta verksamhet inom konsum entvaruom rådet. Konsum entverket fin
ner det i och fo r sig viktigt a tt det nordiska sam arbetet på konsum ent
om rådet kan utvecklas vidare och att tillrackliga resurser stalls till fo r
fogande hårfor, m en anser a tt dessa resurser i vart fall tilis vidare skall 
kanaliseras via åm betsm annakom m ittén for konsumentfrågor.

Stockholm den 19 decem ber 1974

Lars A g
L eif Lundvall

Arbetarskyddsstyrelsen:

N ordiskt samarbete på arbetarskyddets om råde bedrivs inom N o r
diska maskinkomm ittén (NM K), N ordiska gruppen for stålbeståmmelser 
(NGS), N ordiska gruppen fo r tryckkårlsbeståmm elser (NGT), N ordiska 
gruppen for lyftdonbeståm melser (NGL) och inom organet for in ter
nordisk standardisering (INSTA).

F or narvarande finns på arbetarskyddets om råde gem ensamma no r
diska provningsbeståmmelser fo r personlig skyddsutrustning (skydds- 
hjalm ar, ogonskydd, andningsskydd, skyddsskor och såkerhetsbålte med 
lina), forarskydd på traktorer och bultpistoler.

Svenska provningsbeståmmelser eller provningsprogram  på om rådet 
finns for bl. a. gasflaskor, m otorgråsklippare m ed horisontellt roterande 
kniv, excenterpressar samt tolv olika apparater e. d. som anvånds vid 
språngningsarbete.

De nu nåm nda provningsbeståm melserna har i regel tagits fram  i sam
band med utarbetandet av styrelsens anvisningar eller av standarder i 
amnet. I utarbetandet av provningsbeståmmelser har —  utom  represen- 
tanter for arbetarskyddsstyrelsen —  ofta deltagit representanter for ar- 
betsm arknadens parter och for olika provningsinstitutioner. I  vissa av 
styrelsens anvisningar ingår provningsbeståmmelser som en del av an- 
visningarna.

N ordtest arbete synes hittills ha begrånsats till sådana om råden in
om bygg och brand, som fallit u tanfor styrelsens verksamhetsområde. 
Styrelsen har dårfor inte någon kånnedom  om hur N ordtest lagt upp och 
u tfort detta arbete. Fram hållas bor dock att provning av brandfarliga 
våtskor, explosivt dam m och andra åm nen med avseende på brand- 
och explosionsrisk har mycket stark anknytning till såkerheten inom
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arbetsmiljon. Styrelsen vill vidare understryka a tt det vid utarbetandet 
av provningsbestammelser, som beror arbetarskyddet, ar nodvandigt att 
beståmmelserna utform as i sam råd med styrelsen och dessutom i all- 
m anhet av skyddstekniker i nara samarbete m ed provningstekniker 
sam t helst tillsammans med arbetsm arknadens parter. U nder forutsått
ning att N ordtests verksam het kan anpassas i enlighet hårm ed anser 
styrelsen, att inom ramen for denna verksam het kan tas upp åven 
vissa provningsm etoder fo r arbetsm iljoom rådet, t. ex. test- och kalibre- 
ringsm etoder for m åtinstrum ent som anvands i arbetsmiljon. Behovel 
av att u tarbeta provningsmetoder av sistnåm nda slag år mycket stort 
och har hittills på grund av knappa resurser endast i ringa utstråck
ning kunnat tillgodoses. Fordelen med nordisk sam ordning får inte 
undanskym m a vikten av internationell samordning, dår sådan kan upp- 
nås.

Stockholm den 20 decem ber 1974

Gunnar Danielson
G unilla W arnbeck

Statens planverk:

Enligt N ordiska m inisterrådets handlingsprogram  for okad integra
tion av de nordiska byggm arknaderna skall i en forsta etapp tekniska 
handelshinder avskaffas. I program m et forutsåtts a tt N ordiska kom 
m ittén for byggbeståmmelser (NKB) intensifierar och utvidgar sitt a r
bete med koordinering av de offentliga byggbeståmmelserna.

Såsom fram hålles i ovannåm nda medlemsforslag år gemensamma 
provningsm etoder en nodvåndig forutsåttning for att m an skall kunna 
harm onisera byggbeståmmelser från  behoriga m yndigheter i de nor
diska lånderna. Planverket vill understryka detta sam t tillstyrker med 
hånvisning till det ovan anforda forslaget att ytterligare medel stålls till 
N ordtests forfogande fo r a tt m ojliggora utokad verksam het i syfte att 
u tarbeta provningsm etoder i anslutning till N KB:s arbete med koordi
nering av byggbeståmmelser.

Stockholm den 25 novem ber 1975

Lennart H olm
L eif Lundberg

Statens industriverk:

Med anledning hårav får industriverket anfora foljande med avseende
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på samnordisk provningsverksamhet på det elektriska starkstromsom- 
rådet.

Viss obligatorisk provning av elmaterial borjade inforas redan på 
1930-talet i de nordiska landerna. Sam arbetet mellan de nordiska elek
triska m aterialkontrollanstalterna (DEM KO, N EM K O, SEM KO och 
Elektriska Inspektoriatet) inleddes redan tidigare och avsåg fram for 
allt utform ningen av provningsbeståmmelser. Tack vare vissa gem en
samma beståmmelser kunde år 1955 ingås ett avtal mellan anstalterna 
om samnordisk provning. D etta avtal modifierades 1963.

Provning av elektrisk m ateriel har vid olika tillfallen behandlats av 
N ordiska rådet. Dess ekonomiska utskott rekom enderade år 1963 rege- 
ringarna att ta initiativ till en sådan samordning av de i landerna gal
lande installationsforeskrifterna for elektrisk materiel, att provning av 
elmateriel, som utforts i ett land kan få om edelbar giltighet åven i 
ovriga lånder. En kom m itté tillsattes med uppgift att forsoka eliminera 
sådana olikheter i låndernas installationsforeskrifter, som kunde verka 
hindrande på samhandel fram for allt når det gåller elmateriel som år 
provningspliktig. Kommittén, som sam m antråffat 2— 4 gånger per år 
sedan 1964, har genom sitt arbete m edverkat till att de nationella av- 
vikelserna i provningsbeståm melserna i stort sett eliminerats. K om m it
tén fortsåtter sitt arbete med N ordiska rådets rekom m endation nr 7/1971 
som grund.

Den samnordiska provningen sker i storsta utstrackning efter in ter
nationella rekom m endationer. P å de om råden som sådana rekommen- 
dationer saknas utarbetas samnordiska provningsbeståmmelser. D etta 
arbete sker i de nordiska elektriska m aterielkontrollanternas regi.

De olika samordningsstråvanden som forekom m it och forekom m er i 
N orden vad avser provning av elektrisk materiel har fo r svenskt vid- 
kommande mojliggjort, att så gott som all elmateriel av nordiskt fabrikat 
for vilken obligatorisk provning finnes i Sverige nu kan provas sam 
nordiskt. M otsvarande forhållande torde foreligga åven i ovriga lånder.

Med anledning av de goda erfarenheter, som statens industriverk har 
av det nordiska sam arbetet på det elektriska materielprovningsområdet, 
vill verket tillstyrka det foreliggande m edlem sforslaget om okade anslag 
till N ordtest for att mojliggora att åven provningsm etoder for konsu- 
mentvaru- och arbetsm iljoom rådet kan etableras såsom N ordtestm e
toder. I fråga om det elektriska starkstrom som rådet forutsåtter verket 
då, som fram gått ovan, ett vål etablerat samarbete redan foreligger på 
detta område.

Osten Johansson
Richard Bouveng

Stockholm den 13 decem ber 1974



A 439/e: Bilaga 1 585

Statens provningsanstalt (SP):

Den internordiska handeln forsvåras alltjåm t av s. k. tekniska han
delshinder. De positiva verkningarna av att dessa hinder elimineras 
torde vara rå tt allm ånt erkånda. E tt viktigt led i arbetet att få samma 
officiella egenskapskrav på allt fler produkter år tillskapandet av ge
mensamma provningsmetoder.

Aven for produkter dår inga officiella egenskapskrav foreligger år det 
angelåget att dessa for kunden egenskapsredovisas (varudeklareras) på 
grundval av provning (d. v. s. beståm ning av produktens egenskaper) 
med sam m a provningsmetod. D etta gåller såvål produkter for kvalifi- 
cerade kopare (handel, industri, sjukvård etc.) som for den allmånne 
konsumenten. Forst i det fall a tt sam m a m etod anvånts kan man van- 
ligen gora en direkt jåmforelse av olika produkters egenskaper. U ndan
tag utgor endast egenskaper som med enkla m etoder såsom vågning 
etc. objektivt kan beståmmas med låmplig noggrannhet.

I forhållande till den verksam het som bedrivs totalt i N orden vad 
gåller utveckling av provningsm etoder m. m. år N ordtests anslag av 
ringa omfattning. Genom  att det utnyttjas for att initiera, styra och in
form era om verksam het inom provnings- och kontrollom rådet i alla 
de nordiska lånderna får m an emellertid avsevårda resultat. N ordtest 
kan således på sitt om råde fungera som ett planerings- och samordnings- 
organ i de nordiska lånderna och dårm ed bidra till en rationell arbets- 
fordelning och ett effektivt resursutnyttjande i ett vidare sammanhang. 
Samtidigt finns mojligheter att undvika tekniska handelshinder som an- 
nars skulle kunna skapas av skiljaktiga m etoder och beståm melser i prov- 
ningsverksamheten.

SP delar dårfor den uppfattning som redovisas i medlemsforslaget 
a tt N ordtest effektivt skulle kunna utnyttja okade anslag inom områden 
som m an hittills inte kunnat tåcka, t. ex. konsum entvaru- och arbets- 
miljoområdena. Y tterligare fackgrupper bor således snabbt kunna bildas 
inom N ordtest och bearbeta projektforslag på nya och angelågna om 
råden. Nordtests arbete underlåttas givetvis av att de nordiska lånderna 
utgor en relativt homogen grupp vad gåller t. ex. sam hållsstruktur, kli
mat, levnadsstandard och ekonomi.

Vad gåller de fram tida form erna for N ordtests finansiering anser SP 
a tt det finns skål for att N ordtest ges direkta anslag och inte som nu 
får sin verksamhet finansierad over den nordiska fonden for teknologi 
och industriell utveckling. D enna fonds verksam het tåcker huvudsak- 
ligen behov av en annan karaktår ån dem N ordtest arbetar med. D et 
å r  dårfor svårt att i fondens arbete finna bedom ningsgrunder som på
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långre sikt kan ge en riktig aw agning mellan satsningar på provnings- 
och kontrollom rådet resp. på andra områden.

Stockholm den 20 decem ber 1974

Statens provningsanstalt 

Ove Norell
Bertil Lindkvist

Stockholms handelskammare har i skrivelse den 22 novem ber 1975 
forklarat sig avstå från att yttra sig i anledning av medlemsforslaget.

Sveriges standardiseringskommission:

-------------onskar fram fora foljande synpunkter: (yttrandet har avfat-
tats i sam råd med de till SIS anslutna fackorganen Byggstandardise- 
ringen, BST, M etallnorm centralen, M NC, Svenska elektriska kommis
sionen, SEK och Sveriges m ekanforbunds standardcentral, SMS).

Vid gemensamt sam m antråde m ed NORDTEST-styrelse och chefer- 
na for de nordiska standardiseringsorganen inom INSTA-sam arbetet 
den 25 oktober 1974 fastlades sam arbetsform erna mellan N O RD TEST 
och INSTA.

M an konstaterade att de båda parternas viktigaste arbetsuppgifter 
var foljande:

Organ inom N O R D TE ST : Standardiseringsorgan i IN S T A -
samarbete:

forska  och utveckla  provnings- utarbet'd standarder for prov- 
m etoder ningsm etoder och produkter, bl. a.

registrera och rekommendera  med underlag från N O RD TEST, 
provningsmetoder 1 allsidigt sam m ansatta organ

prova enligt provningsm etoder svara for m edverkan i interna-
dokum enterade i standarder, eller tionellt standardiseringsarbete ge-
i de fall standardiserade m etoder nom anlitande av experter bl. a.
saknas eller bedoms som icke till- från provningsinstitutioner ingåen-
låmpliga, enligt NO RD TEST-do- de i N O RD TEST
kument kvalitetsmdrke på grundval av 

standardiserade provningsmetoder 
och kvalitetskrav

Man enades om att samarbetets mål skulle vara att genom effektivt 
utnyttjande av tillgångliga resurser hos båda parter fram stålla nordiska 
provningsmetoder inom olika områden. D etta innebår att regelbundet 
återkom m ande sam råd mellan parternas representanter etableras såvål 
på adm inistrativ som expertnivå bl. a. for undvikande av dubbelarbete.
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Vidare har N O R D TEST forklarat sig berett att så långt som mojligt 
anvanda standardiserade provningsm etoder som NO RD TEST-m etoder. 
Samtidigt avses m etoder utvecklade av N O RD TEST bilda underlag for 
nordiska nationella standarder och att dår så ar mojligt overforas till 
sådana standarder. De nordiska m etodstandarderna kan sedan foras 
fram  av INSTA-organen på internationellt plan.

Fullfoljs ovanstående overenskommelse bor standardiseringsverksam- 
heten kunna påråkna avsevårt stod från  N O R D TEST vid framtagning 
av underlag for nya provningsm etodstandarder och fråm jande av stan
darders tillåmpning. SIS vill dårfor gårna tillstyrka att ytterligare medel 
stålls till forfogande for N O RD TEST i syfte att m ojliggora en utvid- 
gad verksamhet inom olika områden.

Stockholm den 25 novem ber 1975

Sveriges standardiseringskommission 

Jan Ollner

Sveriges grossistforbund:

I medlemsforslaget begårs att ytterligare medel skall stållas till fo r
fogande fo r N ordtest i syfte att m ojliggora en utvidgning av verksam- 
heten, varigenom åven provningsm etoder for konsum entvaru- och ar- 
betsm iljoom rådet kan etableras som N ordtestm etoder. Vi kan for vår 
del tillstyrka detta forslag men onskar dock påpeka att N ordtest inte 
bor gå in på sådana frågor som standardiseringsorganen sysslar med. 
Vi utgår dårvid från att det råder ett kontinuerligt sam arbete mellan 
N ordtest och berorda standardiseringsorgan så att dubbelarbete und- 
viks.

Stockholm den 25 november 1974

Sveriges grossistforbund 

Iwan Ahlstrom

Svenska arbetsgivareforeningen och Sveriges industriforbund:

N ordtest har sedan bildandet 1972 arbetat med nordiska provnings
m etoder inom bygg-, brand- och akustikom rådena. N u foreslås okade 
resurser for att man åven skall kunna behandla arbetsmiljo och konsu- 
mentvaror.

Såvål inom de nuvarande som de foreslagna nya om rådena kan be
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hov av gemensam nordisk provning finnas eller kom m a fram. Sådan 
provning skulle t. ex. kunna underlåtta den internordiska handeln.

N år det gåller standardisering finns emellertid idag redan en funge- 
rande nordisk samarbetsorganisation (INSTA) med goda industrikontak
ter. Vi anser att detta etablerade sam arbete i forsta hand bor finansieras 
med samnordiska medel.

Vad gåller arbetsm iljoom rådet, dår uppbyggnad av forskningsorgani
sationen fortfarande pågår, anser vi att verksamheten inte bor splittras 
innan den funnit en fast form  genom att ett nytt organ som N ordtest 
engageras.

A llm ånt finner vi frågan om en utokning av N ordtests anslag for 
tidigt våckt. M ed hånsyn till N ordtests korta  existens finns ånnu bara 
begrånsade praktiska erfarenheter av det hittillsvarande arbetet.

Vi avstyrker dårfor den foreslagna anslagsokningen.
Om dokum enterat behov av nordiska provningsregler foreligger for 

enskilda produktslag anser vi att medel i varje specifikt fall bor kunna 
anvisas från den nordiska industrifonden efter sam råd med t. ex. INSTA.

Stockholm den 17 decem ber 1974

Svenska arbetsgivareforeningen Sveriges industriforbund

Gunnar Lindstrom  Ingvar Petzdll

N ils Masreliez Curt Andersson

Sveriges hantverks- och industriorganisation (SHIO):

Av remissen fram går bl. a. att N ordtest år ett samnordiskt organ på 
provnings- och kontrollom rådet med en egen budget. H uvuduppgifterna 
år bl. a. att ta  initiativ till forskning angående materials och produkters 
egenskaper, a tt utarbeta, rekom m endera och registrera gemensamma 
nordiska provningsmetoder, a tt fordela och sam ordna arbetsuppgifter 
mellan de nordiska låndernas provningsorgan, att ansvara for ett kon
tinuerligt, nordiskt inform ationsutbyte på provningsom rådet sam t fråm 
ja ett gemensamt nordiskt upptrådande inom det internationella sam
arbetet på området.

N ordtests verksam het finansieras i huvudsak genom den nordiska 
fonden fo r teknologi och industriell utveckling. Vissa s. k. fackgrupper 
finansieras av dåri m edverkande organisationer. Anslaget från nåm nda 
fond for innevarande år år 1 m iljon svenska kronor. Fackgrupper finns 
for bygg-, brand- och akustikom rådena, inklusive bullerfrågor.

Projektarbeten har hittills bestållts for ca 800 000 kronor och ytter
ligare ett 30-tal forslag till projekt forelåg redan våren 1974 till en 
ungefårlig kostnad av ca 2 m iljoner svenska kronor.



A  439/e: Bilaga 1 589

SHIO delar forslagsstållarnas uppfattning att en enhetlig provning in
om N orden innebar m ånga fordelar. Vi har for egen del icke någon 
nårm are erfarenhet av den verksam het som hittills bedrivits inom N ord
test eller de resultat som dårav erhållits, men finner det i princip riktigt 
att bl. a. i rationaliseringssyfte soka utvidga verksam heten på om rådet 
dår detta genom fordelning av arbetsuppgifter och dårav foljande be- 
sparingar ger resultat. F o r den nordiska m arknaden råder stora likheter 
inom de olika lånderna betråffande bl. a. klim at och dårav foljande 
krav på byggnadsområdet, i fråga om brandskydd, arbetsmiljo sam t sto
ra  delar av konsum entom rådet. Vi ståller oss dårfor i princip positiva 
till att pågående verksam het utvidgas på de om råden dår detta anses 
rationellt och vålmotiverat. E tt sådant tillstyrkande m åste fdr vår del ta 
form en av en allm ån rekom m endation, eftersom remissen inte innehål
ler någon precisering av de belopp som skulle erfordras for genom fo
randet av olika projekt etc. V i forutsåtter att underlag hårfor inhåmtas 
från N ordtest och andra institutioner och att dårefter ett m era definitivt 
forslag framlåggs av rådet. N år ett forslag m ed preciserade anslags- 
åskanden foreligger, år vi tacksam m a få y ttra oss over detsamma.

Stockholm den 20 decem ber 1974

Sveriges hantverks- och industriorganisation (SHIO)

Hans Grundstrom

Sveriges mekanforbund:

Av den verksam het som N ordtest hittills bedrivit år det svårt att 
bilda sig en uppfattning om vilket varde en utvidgning av verksamheten 
kan ha. Såvitt det år oss bekant har m an hittills lå tit u tarbeta nordiska 
provningsbeståm melser inom byggnadsområdet.

F or vår del kan vi inte se något behov av ett organ som utarbetar nya 
foreskrifter inom  verkstadsindustrins område. D et finns redan nordiska, 
europeiska och intem ationella organ som arbetar m ed att ta  fram  en
hetlig standard och enhetliga foreskrifter och som fungerar tillfredsstål
lande.

M ed hånsyn hårtill ståller vi oss tveksam ma till den foreslagna ut- 
vidgningen.

Sveriges m ekanforbund 

N ils L undqvist

Stockholm den 21 novem ber 1974
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K ooperativa forbundet:

K F finner det angelåget a tt man, de nordiska landerna emellan, i 
mojligaste m ån soker undanroja sådana handelshinder som år  av tek
nisk, icke tariffbunden natur. E tt av såtten att undanroja sådana non- 
tariffåra hinder år att med utveckling av N ordtests m etoder åstadkom - 
m a for de nordiska lånderna gem ensamma och reproducerbara norm er 
och testm etoder for provning av material, produkter, konstruktioner, an- 
låggningar och tekniska system. K F  vill också understryka vikten av att 
utveckla sådan verksam het som leder till enhetliga bedom ningar och 
provningar avseende arbetsm iljoer och norm er fo r dessa.

N år det dårem ot gåller konsum entfrågor och sådan verksam het som 
skall ge underlag for konsum entinform ation, anser K F  inte att N ord
test år det u r konsumentpolitisk synpunkt mest angelågna organet.

Inom  ram en for N ordiska m inisterrådet fungerar sedan den 1 juli 
1974 en åm betsm annakom itté fo r konsum entfrågor. K F  finner det an
gelåget att medlemsforslaget bedom s i ett sammanhang med åmbets- 
m annakom m itténs verksamhet. Prioriteringen når det gåller konsu
m entfrågor bor ske fråm st inom denna åm betsm annakom m itté, och kan 
ev. leda till a tt kom m ittén anslår medel till N ordtest for vissa uppgifter 
i sam band med konsum entinform ation, dår N ordtest bedoms ha sårskild 
kompetens. K ontakterna mellan åm betsm annakom m ittén och N ord
test har redan etablerats och det år onskvårt att detta sam arbete y tter
ligare forstårks.

M ot bakgrund av det ovan sagda vill K F  sammanfattningsvis till
styrka medlemsforslaget i de delar som avser harm onisering av testm e
toder fo r materialprovning, konstruktioner, anlåggningar, tekniska 
system och forfaranden sam t arbetsmiljoer.

B etråffande konsum entvaror och underlag for konsum entinform ation 
anser K F  att sådana frågor av konsumentpolitiska skål bor bedom as in
om ram en for N ordiska rådets åm betsmannakommitté.

Stockholm den 16 decem ber 1974

K ooperativa forbundet 

John Sallborg Rutger M artin-Lof

Å k e  Lindén
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Medlemsforslag

om nordiskt samrådsorgan for frågor om jåmstålldhet mellan konen

(Vackt av Ilkka-Christian Bjdrklund, Ragnhildur Helgadottir, Ingemar 
M undebo och Niels Helveg Petersen)
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Yttranden over medlemsforslaget 

Nordens fackliga samorganisation — NFS:

N FS anser att det ar mycket angelåget att arbetet m ed jåm stålldhets- 
frågom a intensifieras såvål inom  de nordiska lånderna som inom  ram en 
for det nordiska sam arbetet. Som påpekas i forslaget finns redan i F in 
land, Island, N orge och Sverige sårskilda jåm stålldhetsdelegationer och 
D anm ark kom m er troligen att tillsatta en jåm stålldhetsdelegation inom 
kort. Dessa nationella delegationer har upptagit ett inform eilt sam ar
bete, bl. a. genom  anordnandet av årliga konferenser. Dårvid lamnas 
redogorelser fo r pågående och planerat arbete inom  de olika lånderna 
med avseende på jåm stålldhetsfrågor.

D etta inform ella sam arbete mellan de nordiska jåmlikhetsdelegatio- 
nerna bor enligt N FS’ uppfattning utvidgas och intensifieras. Dårigenom 
kan bl. a. forsknings- och utredningsprojekt sam ordnas och tillgång- 
liga resurser utnyttjas effektivare. I forsta hand bor erfarenheterna av 
hittillsvarande samarbete utvårderas och en prioritering av angelågna, 
specifika och konkreta sam arbetsprojekt goras.

D et år dårem ot enligt N FS’ uppfattning icke klarlagt att ett utvidgat 
sam arbete mellan de nordiska jåm stålldhetsdelegationerna enligt dessa 
riktlinjer i dagens situation båst fråm jas genom att ett sam nordiskt råd 
for konsrolls- och jåm likhetsfrågor tillsåtts. N FS kan dårfor inte till
styrka forslaget. D et bor slutligen uppm årksam m as att N F S ’ familje- 
politiska utskott år intresserat av att fortlopande folja jåmstålldhets- 
frågans behandling på nordiskt plan.

Stockholm den 22 januari 1975

N ordens fackliga samorganisation

Richard Traelnes 
G eneralsekreterare
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Statsministeriet:
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I denne anledning skal m an meddele, a t statsministeriet finder det 
naturligt og ønskeligt, at der finder et nordisk sam arbejde sted om 
spørgsmålet vedrørende ligestilling mellem kvinder og mænd.

Im idlertid har ligestillingsspørgsmål i D anm ark været behandlet af 
den af statsministeren i 1965 nedsatte kommission vedrørende kvin
dernes stilling i samfundet, som i septem ber 1974 h ar afsluttet sit ar
bejde. I kommissionens slutrapport stilles forslag bl. a. om oprettelse af 
et ligestillingsråd. F or at opnå det bredest mulige grundlag fo r en vur
dering af, hvorledes den fremtidige varetagelse af ligestillingsproble- 
m er mest hensigtsmæssigt kan ske, er slutrapporten sendt til udtalelse 
i ministerier m. v., og regeringen har endnu ikke m odtaget svar i til
strækkeligt omfang til sin vurdering af spørgsmålet.

På denne baggrund finder statsministeriet det ikke m uligt på indevæ
rende tidspunkt at udtale sig nærm ere om form en for et nordisk sam
arbejde om ligestillingsproblemer.

København, den 18. decem ber 1974

P. m. v.
E. b.

Ruth Christensen 

De samvirkende danske Landboforeninger, Husholdningsudvalget:

Foreningerne skal til sagen kun bemærke, at m an er positivt indstil
let over for de to resolutioner.1 Vi synes, a t de begge er gode, og vi fin
der ikke herfra anledning til at fremhæve det ene forslag frem for det 
andet.

København, den 20. decem ber 1974

På udvalgets vegne 

K. B. Andersen

Dansk Arbejdsgiverforening:

På den givne foranledning skal vi meddele, at D ansk Arbejdsgiverfor-

1 Yttrandet avser medlemsforslagen A 440/s om nordiskt samrådsorgan for frågor 
om jamstdlldhet mellan konen och A 444js om lagstadgad likstallighet mellan man 
och k vinnor.



ening ikke på nuværende tidspunkt finder grundlag for at knytte be
mærkninger til forslaget.

København, den 18. novem ber 1974

Dansk Arbejdsgiverforening

Johs. A m m undsen

Dansk Kvindesamfund:
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D K  beklager, a t det trods henstillinger og sidst en forespørgsel i det 
danske folketing ikke er lykkedes at få oprettet et ligestillingsråd i D an
m ark. Vi vil derfor komme til a t mangle et organ, der naturligt kan 
sam arbejde m ed de tilsvarende i andre nordiske lande gennem et fæl
lesnordisk samråd.

DK håber, at dette ikke vil være nogen hindring for at frem m e m ed
lemsforslaget om oprettelse af et nordisk sam rådsorgan for spørgsmål 
om ligestilling mellem kønnene. D K  vil varm t anbefale det og vil stille 
sig til rådighed m ed hensyn til kom m unikation til den danske offent
lighed og de danske myndigheder, indtil der m åtte blive oprettet et 
ligestillingsråd her.

D K tror, at netop oprettelse af et fællesnordisk sam rådsorgan vil kun
ne medvirke til, at den danske regering uanset hvilke partier, den vil 
udgå fra, indser nødvendigheden af, at D anm ark får et ligestillingsråd.

København, den 8. januar 1975

D ansk Kvindesam fund

Grethe Fenger M øller 
Form and

Rita D ekker

Dansk Annoncør-Forening:

------------ af ovenfor nævnte to m edlem sforslag1 til Dansk Annoncør-
Forening med anm odning om en udtalelse fra  vor side skal vi be
mærke, at vi står uforstående overfor den opfattelse, at reklamens ud 
form ning skulle kunne indgå som led i bestræbelserne for at etablere 
lovfæstet ligestilling mellem mænd og kvinder i de nordiske samfund.

Den reklame, som fra erhvervsside gennemføres som en del af af
sætningsfunktionen, vil ifølge sagens natur altid afspejle de til enhver 
tid eksisterende samfunds- og livsvilkår, hvadenten disse er statiske eller 
under udvikling. D et er urealistisk at forestille sig, at erhvervsreklamen

1 Medlemsforslag A 440/s om nordiskt samrådsorgan for frågor om jamstiilldhet 
mellan konen och medlemsforslag A 444/s om lagstadgad likstållighet mellan man 
och kvin nor.
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ved en slags påbudt ensretning skulle virke for andet end det, der er 
dens opgave, og det ville betyde et alvorligt indgreb i ytringsfriheden, 
om sådanne påbud blev indført.

Reklamen er i forvejen underkastet D et internationale H andelskam 
m ers etiske reklamekodex, der håndhæves ved udstrakt selvjustits gen
nem  D ansk Reklame Nævn, og efter vedtagelsen af den nye lov om 
markedsføring inclusive oprettelsen af en forbrugerom budsm andsinsti
tution m å reklam efunktionen anses for at være m ere end tilstrækkeligt 
under kontrol.

Vi skal derfor indtrængende henstille til Nordisk Råd, at reklamen 
holdes uden for de foranstaltninger, m an m åtte finde påkrævet for løs
ning af ligestillingsproblemet.

København, den 8. januar 1975

Dansk Annoncør-Forening

Flem m ing Damsgaard 
Formand

Harry Larsen 
Direktør

Danske Reklamebureauers Brancheforening:

------------vi tillader os at behandle de to  medlemsforslag under é t:1
Danske Reklamebureauers Brancheforening (DRB) ser positivt på 

Nordisk Råds bestræbelser på at opnå ligestilling mellem kønnene. Det 
gælder på uddannelsesområdet, inden for familien og på arbejdsm ar
kedet.

På det partielle arbejdsm arked, som udgøres af de danske autorise
rede reklam ebureauer, føler vi fra  D RB’s side, at der allerede eksisterer 
ligestilling. Eksempelvis er prim ære stillinger inden fo r reklam ebureauer
nes vigtigste serviceområder, kreativ produktion og rådgivning i m ar
kedsførings-spørgsmål, ofte besat med kvindelige medarbejdere.

N år det drejer sig om "likestilling i reklam e” , er forholdet det, at 
reklam ebureauerne i deres rationelle planlægningsarbejde ikke har in 
teresse i a t operere med et urealistisk kønsrollemønster. Reklamen vil 
til enhver afspejle samtiden. I det omfang, det lykkes i sam fundet at 
skabe ligestilling mellem kønnene, vil dette derfor autom atisk blive 
m arkeret i de danske reklam ebureauers kreative produktion.

København, den 30. januar 1975

Børge O. M adsen

1 Medlemsforslag A 440/s om nordiskt samrådsorgan for frågor om jamstdlldhet 
mellan konen och medlemsforslag A 444js om lagstadgad likstdllighet mellan mån 
och kvinnor.
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Husholdningsudvalget kan støtte forslaget om, at Nordisk Råd an 
befaler Nordisk M inisterråd, at der oprettes et fælles Nordisk Råd for 
kønsrolle- og ligestillingsspørgsmål.

København, den 20. decem ber 1974

P. u. v.

Else Jensen
Sys Thodén

Danske Kvinders Nationalraad:

----------- at rådet, der har støttet det af Kvindekommissionen frem 
satte forslag om  oprettelse af et ligestillingsråd i D anm ark, kan tilslutte 
sig forslaget om, a t der oprettes et fællesnordisk råd  fo r kønsrolle- og 
ligestillingsspørgsmål.

København, den 26. novem ber 1974

P. r. v.

Karen Y t ting 
Formand

De danske Husmoderforeninger hånvisar i skrivelse den 19 december 
1974 till Danske Kvinders Nationalråds yttrande av den 26 november 
1974 (se ovan).

F i n l a n d

Statsrådets kansli hånvisar i skrivelse den 31 december 1974 till y tt
rande från Delegationen for jdmlikhetsårenden av den 19 december 
1974 (se ovan).

Arbetskraftsministeriet:

Arbetskraftsm inisteriet avger hogaktningsfullt ett tillstyrkande u tlå
tande om nordiskt sam arbetsorgan for frågor om jåm stålldhet mellan 
konen och anser samtidigt, att m an i sam band med jåm stålldhetsfrågor
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bor m era an tidigare fasta uppm årksam het vid barnens stållning sårskilt 
m ed tanke på forbåttring av uppvåxtmiljon.

Helsingfors den 27 decem ber 1974

Keijo Liinamaa 
Kanslichef

A h ti R ihto  
Aldre regeringssekreterare

Skolstyrelsen:

Skolstyrelsen anser att alla de i medlemsforslaget nåm nda åtgårderna 
for att befråm ja jåm stålldhet år viktiga och att det år motiverat, att 
utvidga de nationella jåm stålldhetsdelegationernas arbete till nordiskt 
samarbete. I sitt utlåtande faster skolstyrelsen uppm årksam het fråm st 
vid utbildningspolitiska synpunkter.

Enligt skolstyrelsens uppfattning borde attitydfostran och utbildnings- 
politik vara utgångspunkten for åtgårder som fråm jar jåm stålldhet m el
lan man och kvinna också på nordisk nivå. Å tgårder borde vidtas for 
a tt korrigera de missforhållanden som har konstaterats i tidigare under
sokningar (bl. a. "K onsroller och utbildningen” N U  1972: 6).

Skolstyrelsen anser att Finlands jåm stålldhetsdelegations utbildnings
politiska mål utgor ett b ra exempel i detta avseende. Enligt program 
m et for m ålsåttningen skall det bl. a. undersokas hur forverkligandet av 
jåm stålldhet mellan konen båst kan befråm jas i skolundervisningen och 
i skolvåsendets ovriga verksam het så,
—  att skolvåsendet producerar m edborgare med positiva attityder till 

jåm likhet
—  att flickor och pojkar på lika villkor soker sig till yrkesutbildning 

på alla områden
—  att flickorna och pojkarna får likadan teoretisk och praktisk under
visning också på de områden, som inte direkt påverkar yrkesvalet (t. ex. 
barnavård och hemhushållning).

Skolstyrelsen anser det också vara viktigt, att undersokningar av jåm- 
stålldhetsfrågor i de olika lånderna liksom också rapporterna infor FN :s 
internationella kvinnoår kodifieras innan nya nordiska undersokningar 
gors.

Skolstyrelsen anser befråm jandet av jåm stålldhet mellan konen i form  
av nordiskt samarbete viktigt och vårt att utveckla. Enligt dess upp
fattning borde forutsåttningen for en perm anent samnordisk organisa
tion i alla fall vara, att alla de nordiska lånderna har egna nationella 
jåmstålldhetsdelegationer. Dessutom borde m an fore tillsåttandet av 
ett perm anent nordiskt samrådsorgan noggrant undersoka de olika lån-
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dernas resurser och u treda den nytta, som det ifrågavarande samråds- 
organet skulle m edfora for varje land.

Frågan om jåm stålldhet mellan konen kunde till en borjan foras vi
dare til! exempel i form  av sam nordiska projektprogram  och koncentre- 
ras på ett mål åt gången. M ålet kunde vara att påverka eller under- 
soka delom råden inom utbildningspolitik och attitydfostran, t. ex. att 
projektvis i form  av nordiskt sam arbete koncentrera sig på laroplaner, 
låromedel och skollokaler med tanke på jåm stålldhet mellan konen. 
Samarbete av detta slag kan vara effektivt, om det sker enligt ett till
råckligt konkret program , inom ram en for en begrånsad och noggrant 
preciserad tid.

Helsingfors den 30 decem ber 1974

E rkki Aho  
Generaldirektor

Rakel Latola 
Ovcrinspektor

Arbetsgivarnas i Finland centralforbund:

Vi har bekantat oss med forslaget och konstaterar att åven om stråvan 
att utoka m edborgarnas jåmstålldhet, vare sig det år fråga om personer 
av samma eller m otsatt kon, år riktig och onskvård, år det vår uppfatt
ning, att ett sådant organ inte skulle ha tillråckliga forutsåttningar att 
fram gångsrikt behandla denna fråga.

G rundandet av detta organ skulle betyda en ytterligare splittring av 
jåm likhetsfrågorna, eftersom bl. a. det N ordiska m inisterrådet tagit upp 
dem på sitt arbetsprogram , varigenom de av allt att dom a kom m er att 
utredas på expertnivå. I det sam m anhanget blir också de samnordiska 
intressena i denna sak tillgodosedda.

Vi anser sålunda oss inte kunna stodja forslaget om grundandet av 
ovannåm nda organ.

Helsingfors den 4 decem ber 1974

Arbetsgivarnas i Finland centralforbund 

Timo Laatunen

Akava r.y.1:

Akava stoder de åtgårder som syftar till a tt åstadkom m a jåm stålld
het mellan konen. Akava anser det dock inte vara oundgångligt eller 
ens åndamålsenligt att grunda ett samnordiskt råd for konsrolls- och

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt  frå n  fin sk a .
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jåm stålldhetsfrågor. Enligt Akavas uppfattning kan och bor jåmstålld- 
hetsfrågorna skotas i ettvart land genom de redan existerande organ 
som utvecklar samhållspolitiken. De sam nordiska kontaktem a torde 
kunna skotas tillråckligt val enligt nuvarande praxis eller narm ast i 
form  av N ordiska rådets arbete.

Helsingfors den 19 decem ber 1974

Akava r.y.

Jaakko Kahonen  
Utredningschef

Kvinnoorganisationernas centralforbund:

Kvinnoorganisationernas centralforbund anser, a tt ett koordinations- 
organ bestående av parlam entariskt sam m ansatt representation från 
varje nordiskt land och i vilken kvinnoorganisationernas representation 
mångsidigt skulle medverka, vore agnat att befråm ja jamstålldheten 
mellan kvinna och m an i de nordiska lånderna. C entralforbundet un- 
derstryker dock att m an hårvid bor undvika en byråkratisering av den
na koordination och betona organets skapande och impulsgivande ka
raktår.

Helsingfors den 3 januari 1975

Naisjårjestojen keskusliitto —  
Kvinnoorganisationernas centralforbund

M arjatta Vaananen 
Ordforande

Saara Rantanen  
Sekreterare

Delegationen for jåmlikhetsårenden1:

Delegationen for jåm likhetsårenden in tar en positiv stållning till det 
inom N ordiska rådet våckta medlemsforslaget om utvecklandet av nor
diskt samarbete for att fråm ja stråvandena till jåm likhet mellan konen 
genom  att N ordiska m inisterrådet tillsåtter ett samnordiskt råd  for kons- 
rolls- och jåmstålldhetsfrågor.

Rådets sammansåttning och uppgifter bor definieras så, att det repre
senterar de parlam entariska styrkeforhållandena och garanterar kontak
ter med samtliga delegationer fo r jåm likhetsårenden i de nordiska lån
derna for att fråm ja inform ationstillgången och a tt undvika dubbelar- 
bete. I rådets arbete skulle inform ationsform edlingen in ta en viktig

i Y ilra n d e t o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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plats. Dessutom borde rådets arbete definieras så, att det kan koncentre- 
ras på en grundligare behandling av vissa sakfrågor. Rådet borde också 
beredas mojlighet att fungera som ett beredningsorgan for N ordiska m i
nisterrådet i frågor om jåm stålldhet mellan konen. Rådet skulle kunna 
sam m antråda två gånger om året.

Y tterligare onskar delegationen att m an fåster uppm årksam heten av 
Nordiska rådets finlåndska delegation vid sam m ansåttningen av remiss- 
organen. F or den del som remissorganen valts u tanfor den offentliga 
forvaltningen, utgor de en politiskt ensidig grupp. Delegationen anser 
att, liksom åven N ordiska rådet representerar de olika politiska grup- 
perna, åven de u tanfor den offentliga forvaltningen stående rem issor
ganen bor ha en sam m ansåttning som ståm m er overens m ed de parla
m entariska styrkeforhållandena.

Helsingfors den 19 decem ber 1974

Unionen kvinnosaksforbund i Finland r.f.:

Ett nordiskt sam rådsorgan for frågor om jåm stålldhet mellan konen 
bor enligt vår åsikt uppråttas. E tt dylikt organ torde bli till nytta, då det 
gåller a tt sam ordna praxis på om rådet inom N orden, åvensom att bereda 
en lagstiftning enligt A 444/s.

Helsingfors i decem ber 1974

Delegationen for jåm likhetsårenden

M eeri Kalavainen  
Ordforande

Leila Rdsdnen 
Generalsekreterare

Unionen kvinnosaksforbund i Finland r.f.

Irina M atvejew A ili Perdmaki-Tiainen

Suomen naisyhdistys r.y. 

Elsa Aarnio

Unionen kvinnosaksforbund i F inland, Åbo filial r.y. 

Karin Sonack

Suomalainen naisliitto r.y

Inkeri Savolainen Liisa H eikkild
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Forslaget ble sendt til uttalelse til Likestillingsrådet, Hovedkomiteen 
for F N ’s internasjonale kvinneår 1975 og Norges familieråd.

F ra  de første høringsinstanser har en m ottatt uttalelser som følger 
vedlagt til orientering (se nedan).

D epartem entet er videre av samme oppfatning som Likestillingsrå
det, at samarbeid på nordisk plan om likestilling på det nåværende tids
punkt bør skje m er uformelt, og en vil fra rå  at det opprettes et sam nor
disk råd  som foreslått i medlemsforslag 440/s.

Oslo, 27. januar 1975

Etter fullm akt 

Karin Stoltenberg
Clara Ottesen

Likestillingsrådet:

I Norge, Sverige og Finland er det i løpet av de siste år opprettet 
statlige organer for å frem m e likestilling mellom kvinner og menn. I 
D anm ark er forslag om et liknende organ under behandling, mens Is
land har opprettet et likelønnsråd. D et er etter Likestillingsrådets m e
ning gledelig at det i alle de nordiske land arbeides parallelt m ed like- 
stillingsspørsmål fra  statslige myndigheters side. D et er også ønskelig 
a t de nordiske land har felles m ål og i hovedtrekkene følger samme 
politikk i likestillingsspørsmål. D et er derfor behov for regelmessig 
kontakt for drøftinger og utveksling av opplysinger mellom de nor
diske likestillingskomiteer, og felles planlegging der en blir enig om 
å samarbeide.

Likestillingsrådet er likevel av den oppfatning at en på nåværende 
tidspunkt vil være best tjent med at et slikt samarbeid skjer på ufor- 
mell basis etter behov. En m ener at det ikke ennå er grunnlag for å 
etablere en fast organisert felles institusjon på nordisk basis før en 
eventuelt har få tt m er erfaring fra  samarbeidet mellom likestillings- 
komiteene i de nordiske land.

En kan opplyse at det allerede finner sted en slik uform ell kontakt 
mellom de nordiske kom isjoner/råds sekretariater.

Oslo, 20. desember 1974

Etter fullm akt 

Kari Vangsnes
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Norsk arbejdsgiverforening:
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Med hensyn til A 440/s stiller vi oss sterkt tvilende til nytten ved å 
opprette et samnordisk råd for likestillingsspørgmål. D et er selvsagt av 
interesse å være inform ert om utviklingen i andre nordiske land, men 
dette må kunne oppnås uten opprettelse av et nytt nordisk råd.

Vi understreker det som er sagt i vår uttalelse om det norske lovfor
slag, at vi fullt ut støtter målsettingen når det gjelder å frem m e like- 
stilling.

Oslo, 16. desember 1974

Norsk arbejdsgiverforening 

Kaare N . Selvig

Norges markedsforbund1:

A d: Lovgivning om kjønnsdiskriminering

Vi viser til sirkulærebrev av 14.11. d. å. vedrørende dette spørsmål. Vi 
vil for ordens skyld bekrefte at vi ingen betenkeligheter har m ed å la  vår 
uttalelse angående kjønnsdiskriminering i reklam en gå inn som bak- 
grunnsm ateriale for behandlingen av tilsvarende spørsmål i Nordisk Råds 
organer.

Forøvrig ønsker Norges M arkedsforbund ikke å avgi uttalelse om det 
spesielt nordiske aspekt ved det reiste medlemsforslag i Nordisk Råd —  
vedrørende eventuell etablering av et nordisk likestillingsråd m. v. Vi 
forutsetter da at dette spørsmål vil bli vurdert bl. a. av arbeidslivets orga
nisasjoner —  N A F og LO.

Norges m arkedsforbund

K jell Salbu 
direktør

Autoriserte reklamebyråers forening:

Vi har m ottatt Deres brev av 14. novem ber 1974, angående to forslag, 
som er reist i Nordisk Råd om ovenstående sak.1

Vi har ikke noe imot at vår uttalelse til Forbruker- og adm inistrasjons
departem entet, datert 30. septem ber 1974, går inn i bakgrunnsm aterialet 
for behandlingen av A 444 i Nordisk Råds organer. Som det frem går av

1 Yttrandet avser mediemsforslagen A 440/s om nordiskt samrådsorgan for frågor 
om jdmstålldhet mellen konen och A 444js om lagstadgad Hkstållighet mellan mån 
och kvinnor.

i A 440/s om nordiskt samrådsorgan for frågor om jdmstålldhet mellan konen 
och A 444/s om lagstadgad Hkstållighet mellan man och kvinnor.
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vår uttalelse, har vi innskrenket oss til å kom m entere den del av departe
mentets notat som angår kjønnsdiskriminering i reklamen.

Vi kjenner ikke forholdene i de øvrige nordiske land godt nok til å 
vurdere hvorvidt det der er behov for nye lovregler på dette området. 
Rent generelt vil vi imidlertid mene at det m å være en fordel om even
tuelle lovbestemmelser i de forskjellige land harmoniseres, slik at m an 
etter hvert utvikler nogenlunde samme rettspraksis i alle de nordiske 
land.

Vi vil også overfor Nordisk Råd spesielt henlede oppmerksom heten 
på faren fo r at et lovforbud mot kjønnsdiskriminering i reklamen kan 
bety et inngrep i ytringsfriheten. En grundig vurdering av dette spørs
målet, i lys av de forskjellige lands lovgivning, anser vi som helt nød
vendig før m an går til det skritt å innføre nye lovbestemmelser på dette 
om rådet.

N år det gjelder A 440, vil vi sterkt anbefale Nordisk Råd å gå imot 
dette forslag. Vi ser klart behovet for en koordinering over lande- 
grensene, men vi tro r dette vil være fullt mulig uten opprettelse av spe
sielle organer med dette formål. E t eget sam nordisk råd  for kjønnsrolle- 
og likestillingsspørsmål vil etter vår mening føre til en unødvendig byrå- 
kratisering av et arbeide som vi betrakter som meget verdifullt.

Oslo, 20. novem ber 1974

Autoriserte reklam ebyråers forening 

Gunnar Gravdahl

Det norske arbeiderpartis kvinnesekretariat:

Kvinnesekretariatet vil understreke betydningen av at det nordiske 
sam arbeidet bygges videre ut på et så vesentlig om råde som dette. 
G jennom  årene har det på mange m åter dannet seg en felles nordisk 
holdning til likestillingsproblemene. Denne felles holdning kom m er 
f. eks. til u ttrykk i forståelsen av at også mennenes situasjon i hjem, 
arbeids- og samfunnsliv m å endres. D ette syn er forankret i overbevis
ningen om at m ålet for likestillingskampen ikke kan være at kvinnene 
skal plaseres i nøyaktig samme situasjon som dagens m ann befinner seg i. 
Forøvrig er forholdene i de nordiske land så pass like at det vil være 
naturlig å samarbeide om utform ingen av praktiske tiltak og løsninger. 
Vi nevner også at det vil være fruk tbart med samarbeidsprosjekter på 
forskningens område.

Kvinnesekretariatet er imidlertid kom m et til at opprettelsen av et 
nordisk likestillingsråd neppe vil være best egnet til å frem m e samarbeid 
av den karakter som her er nevnt. G jennom  sine faste kom iteer og rå 
dets øvrige arbeid bør Nordisk Råd selv nøye følge utviklingen i de nor
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diske land. D et kan skje ved at delegasjonene fra  de ulike land og rådets 
kom iteer får seg forelagt saker av felles interesse.

D et er ellers Kvinnesekretariatets oppfatning at det nordiske sam ar
beidet på dette om rådet best kan fremmes gjennom regelmessig og di
rekte kontakt mellom de organer som i de forskjellige land arbeider med 
likestillingsspørsmål.

Oslo, 18. desember 1974

D et norske arbeiderpartis kvinnesekretariat

Bjørg V. Bergh

Høyrekvinners landsforbund1:

Arbeidsutvalget har intet å bem erke til at Høyrekvinners landsfor
bunds uttalelse til Forbruker- og A dm inistrasjonsdepartem entet angåen
de departem entets notat om utkast til Lov om likestilling mellom kjøn- 
nene brukes i bakgrunnsm aterialet for behandlingen av de forslag som 
er reist i Nordisk Råd med tilknytning til likestilling mellom kvinner og 
menn.

Arbeidsutvalget støtter fo r øvrig det medlemsforslag som anm oder 
N ordisk M inisterråd om å undersøke hensiktsmessigheten av å sam ordne 
arbeidet med å skape tilfredsstillende rettslig vern om m enns og kvinners 
like rettigheter.

Høyrekvinners arbeidsutvalg er videre av den oppfatning at et sam
nordisk råd  for kjønnsrolle- og likestillingsspørsmål vil ha betydning for 
utviklingen på forannevnte område, og at m an bør bestrebe seg på ens
artet praksis og regler på området.

Oslo. 10. desember 1974

Høyrekvinners landsforbund

Else Messelt 
Forbundssekretær

Eva Bull L und  
Sekretær

Norsk kvinnesaksforening:

------- - —• kan det opplyses at N orsk kvinnesaksforening støtter forslaget
om å opprette et sam nordisk råd for kjønnsrolle- og likestillingsspørsmål.

1 Yttrandet avser medlemsforslag A 440/s om nordiskt samrådsorgan for frågor 
om jamstdlldhet mellan konen och medlemsforslag A 444/d om lagstadgad likstdllig- 
het mellan mån och kvinnor.
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D et antas at et slikt råd  vil kunne være til hjelp i arbeidet for å oppnå 
faktisk og rettslig likestilling mellom kjønnene.

Oslo, 11. desember 1974

Kari Skjønsberg  
Leder

Elisabeth W. Mathiassen

S v e r i g e  

Arbetsmarknadsstyrelsen:

M edlemsforslaget innebar att N ordiska rådet rekom m enderar N or
diska m inisterrådet att tillsatta ett sam nordiskt råd for konsrolls- och 
jåm stålldhetsfrågor. Forslagsstallarna utgår från  att dessa frågor har 
hog aktualitet inom  de nordiska lånderna. D etta gåller inte m inst for- 
hållandena inom arbetslivet.

Styrelsen finner det m ot denna bakgrund vårdefullt inom inom  N or
dens lånder foreslagna, planerade eller genom forda åtgårder med syfte 
a tt verka i riktning m ot jåm stålldhet mellan konen, fortlopande blir fore
m ål for overlåggningar och/eller utvårdering. E tt internordiskt organ av 
foreslagen typ kunde bidra till a tt tillvarata de erfarenheter som samlas 
inom  de olika lånderna i hår aktuella avseenden.

Den gem ensamma nordiska arbetsm arknaden och migrationen mel
la  dess lånder år enligt styrelsens mening grundlåggande motiv fo r att 
in råtta ett organ for sam arbete av angivet slag. Styrelsen tilistyrker så
ledes forslaget om ett nordiskt sam rådsorgan for frågor om jåm stålldhet 
mellan konen.

Stockholm den 3 januari 1975

Arbetsmarknadsstyrelsen 

Bertil Rehnberg
Margit Sjoberg

Institutet for social forskning:

—  ------------ Institutet vill tillstyrka inform ationsutbyte, sam råd och sam
arbete mellan de nordiska lånderna bl. a. vad gåller frågan om jåm 
stålldhet mellan konen. Institutet vill understryka att frågan om jåm 
stålldhet mellan konen måste ses i ett vidare samhållsperspektiv och 
integreras i alla befintliga samarbetsorgans verksamhet på arbetsmark- 
nadspolitikens och socialpolitikens område. Institutet avstår dock från



A 440/s: Bilaga 1 605

att ta stållning till frågan om vilken institutionell form  ett samarbete på 
ifrågavarande om råde båst fråm jar detta syfte.

Stockholm den 31 decem ber 1974

F or institutet for social forskning

Gosta Rehn

Delegationen for jåmstålldhet mellan mån och kvinnor:

I direktiven till delegationen anfors att arbetet for jåm stålldhet mel
lan m ån och kvinnor måste forenas med en stråvan till social utjåm- 
ning i hela samhållet. Delegationens huvuduppgift år att skapa under
lag for regeringens politik for jåm stålldhet mellan m ån och kvinnor 
och foreslå åtgårder for att forverkliga denna politik. I direktiven beto
nas i forsta hand nodvåndigheten att håvda kvinnans rått till arbete.

En viktig del av delegationens arbete år att bevaka och påverka det 
fortlopande reform arbetet inom regeringens kansli. Delegationens utåt- 
riktade arbete har fråm st inriktats på konkreta åtgårder och initiativ 
och inte på utredningsverksam het av m er allm ån karaktår. M ed u t
gångspunkt i konkreta foråndringar i verkligheten, t. ex. forsoksverk
samhet, soker delegationen skapa debatt, fo råndra attityder och bilda 
opinion for jåm stålldhetskraven.

A rbetet har i enlighet m ed direktiven i forsta hand inriktats på åtgår
der for att underlåtta for kvinnorna att få  arbete och for att skapa lik- 
vårdiga villkor for kvinnor och m ån i arbetslivet. En arbetsfordelning 
byggd på jåm stålldhet mellan m ån och kvinnor ståller stora krav på 
barnom sorg och annan service i bostadsom rådena, vilket också betonas 
i direktiven till delegationen. D et fram hålls vidare att ungdoms- och 
vuxenutbildningen måste m edverka till jåm stålldhet i arbetsliv och sam
hålle samt gemensamt ansvar i hemmet. K vinnornas inflytande i sam- 
hållsarbetet måste stårkas. D enna sam m anfattning av direktiven anger 
fyra viktiga arbetsfålt for delegationen.

1 m edlem sforslaget foreslås att N ordiska rådet rekom m enderar N or
diska m inisterrådet att tillsåtta ett sam nordiskt råd  for konsrolls- och 
jåm stålldhetsfrågor.

I motiveringen forordas sårskilt utvidgat nordiskt samarbete for en 
gemensam insats når det gåller forskning och upplysning i jåm stålld
hetsfrågor. D et sam nordiska rådet skall enligt forslaget ha till uppgift 
a tt igångsåtta och inform era om  forsknings- och utredningsverksam 
het rorande den nordiska kvinnans nuvarande stållning, u tarbeta ett ge
m ensam t program  for jåm stålldhet mellan konen, genom fora åtgårder 
som mojliggor reell jåm stålldhet mellan konen samt folja upp, utvår- 
dera och inform era om jåm stålldhetsreform ernas praktiska resultat. R å
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det år tånkt att ha en bred forankring i de olika låndernas organisa
tionsliv.

Delegationen vill inledningsvis erinra om det om fattande samarbete 
som pågår mellan såvål fackliga som andra organisationer i Norden. 
D et år sjålvfallet angelåget att detta samarbete fortgår och utvecklas 
utan byråkratisering eller statlig inblandning.

Delegationen delar uppfattningen att det år onskvårt att bygga u t det 
nordiska sam arbetet når det gåller forskning och upplysning i jåmstålld- 
hetsfrågor. Den samståmmighet som finns i synen på dessa frågor inom 
N orden gor ett sådant samarbete angelåget.

Delegationen har for egen del inte ansett det åndamålsenligt att in- 
rikta jåm stålldhetsarbetet på om fattande utredningar eller program ar- 
bete utan i stållet fråm st koncentrerat sig på konkreta åtgårder och 
forslag. Om m an foråndrar verkligheten genom konkreta åtgårder kan 
man, enligt delegationens uppfattning, starta en process som får åter- 
verkningar på andra håll. M ed utgångspunkt i sådana foråndringar kan 
man vidare starta en debatt som åndrar foråldrade attityder och skapar 
opinion for jåmstålldhet.

E tt exempel på punktinsatser av detta slag år forsoksverksamheten i 
Kristianstads lån —  och sedan som m aren 1974 i fem  nya lån —  med 
åtgårder for att ge kvinnor mojligheter till arbete i traditionellt "m an- 
lig” industri. Den verksamheten har gett spridningseffekter som åven 
utanfor den direkta forsoksverksamheten oppnat nya sysselsåttnings- 
mojligheter for kvinnom a och gett erfarenheter av foråndrade arbets- 
m etoder inom arbetsformedlingen. Verksam heten har också visat sig 
ha stort vårde i opinionsbildningsarbetet.

Det ligger i sakens natur att konkreta åtgårder av detta slag måste 
beslutas genom de politiska kanaler som finns i varje enskilt land.

Inform ation och opinionsbildning kring jåm stålldhetsåtgårder av olika 
slag kan dårem ot vinna mycket på ett nordiskt samarbete. Likaså bor 
ett nordiskt sam arbete vid uppfoljning och utvårdering av jåmstålldhets- 
reform er vara av stort vårde.

Delegationen ståller sig således positiv till ett utvidgat nordiskt sam
arbete betråffande forsknings- och upplysningsverksamhet i jåmstålld- 
hetsfrågor samt betråffande uppfoljning, utvårdering och inform ation 
om jåm stålldhetsreform ernas resultat.

E tt inform eilt utbyte av inform ation och erfarenheter i aktuella jåm- 
stålldhetsfrågor pågår redan mellan de nordiska jåm stålldhetsorgan som 
existerar idag. Delegationen år också positiv till ett utvidgat samarbete 
av detta slag. E tt sårskilt behov av nordiskt sam råd och samarbete kom 
m er att finnas under det intem ationella kvinnoåret. Bl. a. finns det en
ligt delegationens uppfattning anledning att hålla ett nordiskt samråds- 
m ote infor FN :s kvinnokonferens i Mexico som m aren 1975.

Vad gåller form erna for ett utvidgat samarbete i jåm stålldhetsfrågor
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har N ordiska m inisterrådet den 5 decem ber 1974 beslutat att var och 
en av de nordiska regeringam a skall utse en person som skall hålla kon
takt med ovriga nordiska regeringsadm inistrationer i jåm stålldhetsfrå- 
gor. Dessa kontaktpersoner har också få tt i uppdrag att undersoka for- 
utsåttningarna for ett nordiskt sem inarium  om jåm stålldhetsfrågor under 
år 1975.

Delegationen finner det inte påkallat a tt innan denna sam arbetsform  
provats in ratta ytterligare ett nordiskt sam arbetsorgan i jåm stålldhets
frågor. F orm erna for det fortsatta nordiska sam arbetet i dessa frågor 
kan låmpligen overvågas av dessa kontaktpersoner.

Stockholm den 8 januari 1975

Anna-G reta Leijon
lngem ar Linclberg

Svenska arbetsgivareforeningen:

Betråffande forslaget om ett nordiskt sam rådsorgan for frågor om 
jåm stålldhet mellan konen vill foreningen hånvisa till att N ordiska m i
nisterrådet tagit upp dessa frågor på sitt arbetsprogram . H arigenom  blir 
de samnordiska intressena tillgodosedda. E tt ytterligare organ m ed sam
m a syfte skulle kunna leda till en inte onskvård splittring vid behand
lingen av frågorna. Foreningen anser sig dårfor inte kunna stodja fo r
slaget.

Stockholm den 17 decem ber 1974

Svenska arbetsgivareforeningen 

Gunnar W estermark

Fredrika-Bremer-forbundet:

A rbetet for jåm stålldhet mellan konen har under de senaste åren fått 
okad uppm årksam het i N orden. Regeringarna i de nordiska lånderna 
har tillsatt rådgivande organ for jåm stålldhetsfrågor. K onkreta reform 
forslag har lagts fram  och till en del borjat genomforas. FB F ser givetvis 
på denna utveckling m ed tillfredsstållelse.

I likhet m ed forslagsstållarna anser FB F att e tt nordiskt sam arbete for 
okad jåm stålldhet mellan kvinnor och m an år onskvårt. Vi år overtyga- 
de om att det skulle kunna bli stim ulerande och fruktbart. Sårskilt vill vi 
fram hålla m ojligheterna till sam ordnade forskningsinsatser. D en gemen
samma nordiska arbetsm arknaden och flyttningarna mellan lånderna gor 
det också angelåget a tt hålla nåra kontakt i arbetsm arknads-, social- och 
familjefrågor.
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FBF ar dock tveksamt till forslaget a tt nu uppråtta ett separat nor
diskt jåm stålldhetsråd. D et kan lått bli blott ånnu ett diskuterande och 
utredande organ. Vad som nu behovs år inte fler program  och uttalan- 
den utan fler konkreta åtgårder. Vi vill i stållet fororda ett m er form a- 
liserat samarbete mellan de olika låndernas organ for jåm stålldhetsfrågor 
och kvinnosaksorganisationerna med regelbundet idé- och inform ations- 
utbyte, nordiska konferenser, samarbete kring gem ensamma projekt 
m. m.

FBF år tveksam t till medlemsforslaget till N ordiska rådet om ett nor
diskt jåm stålldhetsråd och foreslår ett utbyggt, form aliserat samarbete 
mellan befintliga organ for jåm stålldhetsfrågor i de nordiska lånderna.

Stockholm den 20 decem ber 1974

Fredrika-Brem er-forbundet

Karin Ahrland  
Forbundsordforande

Barbro Hedvall 
Forbundssekreterare

Arbetsmarknadens kvinnonåmnd:

Arbetsm arknadens kvinnonåm nd har beretts tillfålle y ttra sig om fo r
slag till nordiskt samrådsorgan for frågor om jåm stålldhet mellan konen. 
N åm nden har emellertid ej mojlighet gora detta, då enligt gållande reg
ler våra huvudorganisationer —  Svenska arbetsgivareforeningen, Lands
organisationen i Sverige och Tjånstem ånnens centralorganisation —  sva
rar for de yttranden, som skall avges i olika sammanhang.

Stockholm den 31 oktober 1974

Arbetsm arknadens kvinnonåmnd

Lennart R ugfelt 
Ordforande
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A  444/s

Medlemsforslag

om lagstadgad likstallighct mellan mån och kvinnor

(Vdckt av Tonnes Madsson Andenæs, Ragnar Christiansen, M auno  
Forsman, G ylfi P. Gislason, K nut Johansson, Tellervo M . Koivisto, 
Bror Lillqvist, Lars Lindeman, Odvar Nordli, Ivar Nørgaard, Anna- 
Greta Skantz, Liv Stubberud och E rkk i Tuomioja)

B l L A G  A 1

Yttranden over medlemsforslaget

Nordens fackliga samorganisation — NFS:

N FS anser att arbetet med att fråm ja likstållighet mellan m ån och 
kvinnor så långt mojligt bor samordnas mellan de nordiska lånderna. 
D etta samarbete bor inriktas på projekt som år speciellt låmpade h år
for, t. ex. inom forsknings-, utrednings- och lagstiftningsarbete.

I vissa fall torde enligt NFS uppfattning en samordning av lagstift
ningen inom liksåttlighetsarbetet i N orden vara onskvård. N FS an- 
sluter sig sålunda till forslaget som syftar till en undersokning av på 
vilka om råden en legislativ samordning år åndamålsenlig. Samtidigt 
måste påpekas att en sådan utredning endast kan bli rådgivande be
tråffande eventuella fram tida åtgårder sam t att utredningsresultatet bor 
bli forem ål for sedvanlig remissbehandling inom berorda organ. NFS 
vill i detta sam m anhang påpeka att utredningen m ed fordel torde ge
nom foras i nåra samarbete med de nationella nordiska jåmstålldhets- 
delegationerna sam t N F S ’ familjepolitiska utskott.

Stockholm den 22 januari 1975

Nordens fackliga samorganisation

Richard Traelnes 
Generalsekreterare

Nordens husmorforbund:

Forslaget er sendt de enkelte organisasjoner innen N ordens husm or
forbund til uttalelse og det kan opplyses at samtlige organisasjoner

20—750230. Nordiska rådet. Supplementband
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støtter forslaget om a t Nordisk M inisterråd undersøker hensiktsmcssig- 
heten av å sam ordne arbeidet med å skape tilfredsstillende rettslig vern 
om menns og kvinners like rettigheter.

D et kan opplyses at enkelte av N H F ’s m edlem sorganisasjoner har 
fått tilsendt ovennevnte medlemsforslag direkte og også har avgitt sin 
egen uttalelse (se nedan).

Oslo, 30. desember 1974

F or Nordens husm orforbund

El>n W  edege 
Forbundsleder

D a n m a r k  

Statsministeriet:

I denne anledning skal m an meddele, a t statsministeriet for sit ved
kommende intet har at indvende imod, at Nordisk M inisterråd under
søger hensigtsmæssigheden af at sam ordne arbejdet m ed at skabe tilfreds
stillende retsligt værn om mænds og kvinders ligerettigheder.

København, den 25. novem ber 1974

P. m. v.
E. b.

R uth  Christensen

Justitsministeriet:

I den anledning skal justitsministeriet meddele, at lovgivning inden for 
ministeriets forretningsom råde i forvejen drøftes i Nordisk Embeds- 
m andskomité for Lovgivningsspørgsmål og i en række samarbejdende 
udvalg og komitéer om konkrete lovgivningsspørgsmål. I forbindelse 
m ed dette arbejde —  f. eks. vedrørende ægteskabslovgivningen —  ind
tager ligestillingsspørgsmålet en frem trædende plads.

Hvad angår justitsministeriets forretningsom råde, vil en undersøgelse 
som den foreslåede derfor ikke være af større værdi.

Justitsministeriet h a r i øvrigt ingen bem ærkninger til forslaget.

København, den 20. decem ber 1974

P. m. v.

Bitsch
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Udenrigsministeriet oplyser, a t statsministeriet har udtalt, a t man 
intet har at indvende imod, at Nordisk M inisterråd undersøger hensigts
mæssigheden af at sam ordne arbejdet m ed at skabe tilfredsstillende værn 
om  mænds og kvinders ligerettigheder.

M ed hensyn til spørgsmålet om ligerettigheder for så vidt angår løn- 
og andre ansættelsesvilkår for kvinder og m ænd i staten skal finans
ministeriet oplyse følgende:

Lige løn for lige arbejde er gennem ført både for så vidt angår tjeneste- 
mænd og overenskomstansatte.

Bestemmelser om lønmæssig forskelsbehandling mellem tjeneste
m andsansatte mænd og kvinder i tidligere tjenestemandslove er ikke 
længere gældende. Klassificering af tjenestemandsstillinger foretages 
nu  i overensstemmelse med de principper, der blev fastlagt ved ænd
ringen af tjenestemandslovgivningen i 1969 uden hensyntagen til, om 
stillingerne besættes med kvinder eller mænd.

Ved overenskomstfornyelserne i 1973 på det private arbejdsm arked 
gennemførtes i henhold til forligsmandens mæglingsforslag ligeløn 
for mænd og kvinder. Staten fornyede i overensstemmelse hermed 
overenskomsterne med Kvindeligt A rbejderforbund og Husligt A r
bejderforbund på et tilsvarende grundlag, således at disse forbunds 
medlem m er herefter blev aflønnet m ed sam m e beløb som flertallet af 
ufaglærte mandlige arbejdere i staten. F o r statens øvrige overenskom
ster, f.eks. akadem ikeroverenskomsterne, har der altid været ligeløn 
mellem kvinder og mænd.

Med hensyn til øvrige ansættelsesvilkår skal nævnes, at statens tje- 
nestetidsregler for forskellige personalekategorier gælder uden hensyn til, 
om  det pågældende personale er mænd eller kvinder.

D er er endvidere lige adgang til deltidsarbejde. A rbejde på deltid er 
inden for tjenestem andsom rådet hjem let i lov nr. 291 af 18. juni 1969 
om tjenestemænd i staten, folkeskolen og folkekirken § 58, stk. 3, som 
giver adgang til nedsættelse af tjenestetiden uden at stille krav om 
en bestemt kvalificeret begrundelse, uden fast grænse for, hvor langt 
tjenestetiden kan nedsættes, og uden krav om en speciel fordeling af den 
nedsatte tid på arbejdsdagene og endelig uden sondring mellem, om 
den pågældende tjenestem and er kvinde eller mand.

Også statens overenskomster —  navnlig for akadem ikere, sygehus
personale og handels- og kontorfunktionærer —  hjem ler en vid adgang 
til ansættelse på deltid i tilsvarende omfang, som er nævnt for tjeneste
mænd.

Det skal endelig oplyses, a t der er skabt ligestilling mellem mænd og 
kvinder ved ansættelsen i stillinger i stat og kom m uner. I lov nr. 100 
af 4. m arts 1921 er det bestemt, at kvinder og mænd under samme

20f—750230. Nordiska rådet. Supplementband
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betingelse har lige adgang til de ved lov bestemte tjenestemandsstillinger 
og hverv under stat og kommune, og i tilslutning hertil har finansm i
nisteriet senest i 1973 anm odet de enkelte m inisterier om at påse, at der 
ved avertering af stillinger benyttes en formulering, hvorved der ikke 
skelnes mellem mandlig og kvindelig arbejdskraft for så vidt angår 
stillinger, der efter deres art kan bestrides af såvel kvinder som mænd.

København, den 20. decem ber 1974

P. m. v.
E. b.

Niels Paludan

Handelsministeriet har i skrivelse den 17 december 1974 forklarat sig 
icke ha något att anfora i anledning av medlemsforslaget.

Landbrugsministeriet har i skrivelse den 9 decmeber 1974 forklarat sig 
icke ha något att anfora i anledning av medlemsforslaget.

U  ndervisningsministeriet:

------------at m an intet har at indvende mod, at Nordisk M inisterråd
undersøger hensigtsmæssigheden af at sam ordne arbejdet m ed at skabe 
tilfredsstillende retsligt værn om mænds og kvinders ligerettigheder.

København, den 20. decem ber 1974

P. m. v.
E. b.

E. Drostby

Danske Reklamebureauers Brancheforening har den 30 januari 1975 
avgivit yttrande avseende både medlemsforslag A  440/s om  nordiskt 
samrådsorgan fo r  frågor om  jåmstålldhet mellan konen och medlems- 
forslag A  444/s om lagstadgad likstdllighet mellan mån och kvinnor. 
(Yttrandet tryckt i Sak A  440/s)

De samvirkende danske Landboforeninger har i skrivelse den 20 de
cember 1974 av giv et yttrande avseende medlemsforslagen A  440/s om  
nordiskt samrådsorgan fo r  frågor om  jamstdlldhet mellan konen och 
A  444/s om  lagstadgad likstdllighet mellan m an och kvinnor. (Y ttrandet 
tryckts i Sak A 440/s).



De samvirkende danske husmandsforeninger, Husholdningsudvalget:
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Husholdningsudvalget kan støtte forslaget om, at Nordisk M inister
råd  undersøger hensigtsmæssigheden af at sam ordne arbejdet med at 
skabe en tilfredsstillende retslig beskyttelse af ligestillingen mellem mænd 
og kvinder.

København, den 20. decem ber 1974

P. u. v.

Else Jensen

Sys Thodén

Danmarks Jurist- og Økonomforbund:

—   ------------ skal m an meddele, a t Jurist- og Økonom forbundets hoved
bestyrelse har besluttet a t anbefale, a t Nordisk M inisterråd undersøger 
hensigtsmæssigheden ved a t sam ordne arbejdet m ed at skabe tilfreds
stillende retslig sikkerhed om mænds og kvinders lige rettigheder.

København, den 13. januar 1975

E. Harboe-Jepsen

Dansk Arbejdsgiverforening har i skrivelse den 20 november 1974 
forklarat sig icke ha något att anfora i anledning av medlemsforslaget.

Dansk Kvindesamfund:

Selv om den lovmæssige ligeret, der hidtil er opnået på forskellige 
om råder, endnu ikke har m edført den reelle ligestilling i fuldt omfang, 
m å det erkendes, at den lovmæssige ligeret har været en helt nødvendig 
forudsætning for de frem skridt, der er sket.

D K  vil derfor anse det fo r et yderligere frem skridt at få den princi
pielle, fuldstændige ligestilling fastslået ganske generelt i en lov. En 
forudsætning for, at den skal få betydning, er, a t der bliver knyttet re
levante retslige virkninger til overtrædelser af den, og at påtaleret ikke 
alene gives den krænkede part, m en at offentlige instanser i visse til
fælde pålægges påtalepligt.

En sådan fællesnordisk lovgivning vil ganske afgjort støtte de enkel



614 A 444/s: Bilaga 1

te nordiske kvindeforeninger i deres arbejde for ligestilling, idet frem 
skridt opnået i et land vil presse det samme igennem i de øvrige.

København, den 8. januar 1975

Rita D ekker

for G rethe Fenger M øller 
Formand

Danske Kvinders Nationalråd:

--------------skal Danske Kvinders N ationalråd udtale, a t rådet kan
støtte forslaget om, at Nordisk M inisterråd undersøger hensigtsmæssig
heden af a t sam ordne arbejdet m ed at skabe en tilfredsstillende retslig 
beskyttelse af ligestillingen mellem mænd og kvinder.

København, den 26. novem ber 1974

P. r. v.

Karen Y tting  
Formand

Dansk Annoncør-Forening har den 8 januari 1975 avgivit yttrande 
avseende medlemsforslagen A  440/s om  nordiskt samrådsorgan fo r  frå 
gor om  jdmstålldhet mellan konen och A  444/s om  lagstadgad likstållig- 
het mellan mån och kvinnor. (Y ttrandet tryckt i Sak A  440/s).

De danske Husmoderforeninger hånvisar i skrivelse den 19 december 
1974 till Danske Kvinders Nationalråds yttrande av den 26 november
1974 (se ovan).

F i n l a n d

Statsrådets kansli hånvisar i skrivelse den 31 december 1974 till y t t
rande av den 19 december 1974 från Delegationen fo r  jåm likhets
årenden (se nedan).

Arbetskraftsministeriet:

Inom  servicesektorerna som hor till arbetskraftsministeriets verksam- 
hetsom råde såsom arbetsformedlingen, yrkesvågledningen, vågledning- 
en till sysselsåttningsutbildning foljes veterligen jåmlikhetsprincipen 
mellan m ån och kvinnor. A tt gora de ifrågavarande principerna lag-



A 444/s: Bilaga 1 615

stadgade skulle hårvid inte m edfora problem  på denna forvaltningsgren 
och skulle inte heller andra den nuvarande situationen.

Helsingfors den 16 decem ber 1974

H eikki Salovaara 
Avdelningschef

Pauli Snellman
Sekreterare for 
internationella 
årenden

Skolstyrelsen:

Inom utbildningens om råde torde m an inte i F inland eller veterligen 
heller i något annat nordiskt land kunna iaktta någon olikstållighet på 
grund av kon. F lickor och pojkar har samma utbildningsmojligheter, 
m anliga och kvinnliga lårare har samma mojlighet att erhålla tjånst 
eller befattning och for dem gåller sam m a kom petenskrav och enhetliga 
grunder for avloningen. P å de ledande posterna inom utbildningsområ- 
det finns det visserligen avgjort flera m ån ån kvinnor, men det finns 
inga lagstadgade hinder for att kvinnor skulle kunna utnåm nas till le
dande stållning i en skola eller inom utbildningssektorn i ovrigt.

Trots att forverkligandet av likstålligheten mellan konen således inte 
ar sårskilt problem atiskt på utbildningsom rådet, anser skolstyrelsen, 
medveten om att situationen inte å r  likadan inom samhållets alla sekto
rer, att det gjorda forslaget år m otiverat och nodvåndigt.

Helsingfors den 16 decem ber 1974

E rkki Aho  
Generaldirektor

Olli Sampola  
Avdelningschef

Social- och hålsovårdsministeriet:

Social- och hålsovårdsministeriet konstaterar, a tt det inom lagstift
ningen existerar skillnader ifråga om likstållighet mellan konen. Så
dana skillnader forekom m er bl. a. inom socialforsåkrings-, socialvårds- 
och arbetarskyddslagstiftningen. M inisteriet fram håller, att råttsreglem a 
i de N ordiska lånderna i m ånga hånseenden i synnerhet vad betråffar 
forhandenvarade problem  foljer samma m onster om också det givet
vis ifråga om detaljer forekom m er skillnader. Instållningen till likstållig- 
hetsfrågorna år också likartad i de nordiska lånderna. D et råder intet
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tvivel om, att de i lagstiftningen existerande skillnaderna i likstallighet 
mellan m an och kvinnor kan elimineras i sista hand åven i lagstiftnings- 
våg. Såsom i m edlem sforslaget fram hållits ar dock en reform  på ett 
avgransat om råde i praxis svår att genom fora, emedan reform en alltid 
utgor en del av ett storre socialt sam m anhang och det vore dårfor nod- 
vandigt a tt ta  upp dylika frågor på ett principellt plan. M ed hansyn hår- 
till och till m otiveringarna i medlemsforslaget meddelar social- och 
hålsovårdsministeriet sig kunna om fatta medlemsforslaget om att under- 
soka åndamålsenligheten av att sam ordna lagstiftningsarbetet i de nor
diska lånderna i frågor rorande likstallighet mellan mån och kvinnor.

Helsingfors den 9 januari 1975

Se i ja Karkinen  
Social- och hålsovårdsminister

Elisabeth Groop 
Aldre regeringssekreterare

Arbetsgivarna i Finlands centralforbund:

I gållande arbetslagstiftning forbjuds all slags diskriminering, och detta 
gåller åven diskriminering på grund av kon. Em ellertid upptar lagstift
ningen i viss m ån arbetarskyddssynpunkter, som forsåtter kvinnor och 
m ån i olika positioner. Inskrånkningam a kan gålla både arbete och ar- 
betstider. Som exempel m å nåm nas inskrånkningar som gåller arbete 
under jord  och arbete som utfors nattetid.

I F inland har m an inom kollektivavtalspolitiken i sin helhet overgått 
till enhetliga lonebeståmmelser. D et enda naturliga undantaget gors av 
beståmmelser som hånfor sig till bam sbord.

Arbetsgivarnas i F inland centralforbund anser, att problem ets kårna 
står a tt finna varken i lagstiftningen eller i kollektivavtalen, utan i all- 
m ån attityduppfostran och i felaktigt inriktad propaganda. Fortfarande 
talas det ofta —  och fullståndigt om otiverat —  om arbete for m ån och 
arbete for kvinnor. A ndock år t. ex. m etallindustrin fårdig a tt anstålla 
tusentals kvinnor, och det fastån genast. D et har em ellertid visat sig, 
a tt kvinnom a mången gång skyr yrken, som enligt traditionen tillhor 
m ånnen. D etta går knappast a tt påverka varken via lagstiftning eller 
avtal. I teorin vore det mojligt, att avlågsna arbetarskyddsbeståm mel- 
ser, som grundar sig på konsåtskillnader. Eftersom  detta likvål inte kan 
anses befogat på grund av arbetarskyddsorsaker torde en fram stot inte 
ge storre resultat inom denna sektor. Inom  kollektivavtalspolitiken kan 
det finnas vissa mojligheter att behandla en del speciella frågor om 
konsåtskillnader, och på sam m a gång få  branschens specialfrågor till
råckligt sakkunnigt beaktade. Dessutom mojliggor de en tillråckligt smi
dig utveckling på det sått som om ståndighetem a fordrar.
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Sålunda anser centralforbundet, a tt det ovannam nda m edlem sforsla
get inte under nuvarande forhållanden a r  tillråckligt motiverat, u tan att 
saken bor utvecklas narm ast på det satt som ovan anforts.

Helsingfors den 3 januari 1975

Arbetsgivarnas i F inland centralforbund 

Timo Laatunen

Akava r.y.1:

Akava understoder, såsom fram går av Akavas tidigare stallningsta- 
ganden, de stråvanden som syftar till Hkstållighet mellan konen. Inom  
Akava ar m an dock inte overtygad om  att likstallighet mellan konen 
bast kan uppnås genom lagstiftning. Av denna anledning forenar sig 
Akava om ovannam nda forslag a tt undersoka andamålsenligheten av att 
sam ordna arbetet på a tt skapa tillfredsstallande råttsligt skydd for lika 
rå tt for m ån och kvinnor. Forst då detta arbete u tforts kan man taga 
stållning till om och i vilken utstrackning det år åndamålsenligt a tt ge
nom lagstiftning soka forverkliga likstallighet mellan konen.

Helsingfors den 9 decem ber 1974

Akava r.y.

Jaakko Kahonen  
Utredningschef

Kvinnoorganisationernas centralforbund:

E n av Kvinnoorganisationernas centralforbunds mest centrala verk- 
sam hetsform er under årtionden har varit arbetet fo r att uppnå kvin- 
nornas jåm stålldhet. D etta arbete har få tt ett speciellt auktoritativt stod, 
då Forenta N ationerna utgav sin deklaration om elim inerandet av 
diskrimineringen m ot kvinnor. Centralforbundet år åven av den åsikten 
a tt de månskliga råttigheterna bor i princip vara enhetliga utover riks- 
grånserna. D etta speciellt då det år fråga om så enhetligt utvecklade 
samhållen som de nordiska lånderna.

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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Kvinnoorganisationem as centralforbund om fattar den i m edlem sfor
slaget A  444/s fram forda rekomm endationen.

Helsingfors den 3 januari 1975

Naisjårjestojen keskusliitto —  

Kvinnoorganisationem as centralforbund

M arjatta Våananen 
Ordforande

Saara Rantanen  
Sekreterare

Delegationen for jåmlikhetsårenden1:

I motiveringen for m edlem sforslaget konstaterar man, att m an i 
samtliga nordiska lander arbetar fo r a tt åstadkom m a lagreform er for 
att garantera en reell jåm likhet mellan konen p å  samhallslivets olika 
områden. M ålet i de olika lånderna år detsam m a m en medlen år olika. 
Till exempel i N orge h ar m an foreslagit stiftande av en om fattande lag 
om jåm likhet, m edan m an i F inland koncentrerat sig på delreform er 
av lagar. Delegationen fo r jåm likhetsårenden kom m er a tt i 1975 års 
borjan kom m a med ett forslag om m otverkande av på kon riktad diskri
minering i arbetslivet. Likaså kom m er m an att inom utbildningens om 
råde kråva jåm likheten okande fornyelser, och inom socialpolitiken 
har m an också inlett långsiktigt arbete.

Delegationen for jåm likhetsårenden tillstyrker att m an rekommen- 
derar N ordiska m inisterrådet att undersoka åndam ålsenligheten av att 
sam ordna arbetet m ed att skapa tillfredsstållande råttsligt våm  om måns 
och kvinnors lika råttigheter. V arje land forsoker naturligtvis genom- 
fora dessa reform er så att de båst m otsvarar det egna landets forhållan- 
den, och dårfor blir deras form er olika i olika lånder. Enligt uppfatt- 
ningen av delegationen for jåm likhetsårenden år det em ellertid viktigt, 
att, åven såsom på olika sått genom forda, lagstiftningarna i de nordiska 
lånderna garanterar lika råttigheter fo r m ån och kvinnor och såkerhet 
m ot på kon riktad diskriminering.

Helsingfors den 19 decem ber 1974

Delegationen for jåm likhetsårenden

M eeri Kalavainen 
Ordforande

Leila Råsanen 
Generalsekreterare

1 Y ttra n d e t o versa tt frå n  fin sk a .
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Unionen kvinnosaksforbund i Finland r.f.:

619

Lagstadgad likstallighet m ellan m an och kvinnor bor efterstråvas, 
varfor vi hoppas a tt N ordiska rådet upptager årendet till beredning en
ligt rekomm endationen.

Helsingfors i decem ber 1974

Unionen kvinnosaksforbund i Finland r.f.

Irina Mcitvejew A ili Peramaki-Tiainen

Suomen naisyrdistys r.y.

Elsa Aarnio

Unionen kvinnosaksforbund i F inland, Åbo filial r. f.

Karin Sonck 

Suomalainen naisliitto r.y.

Inkeri Savolainen Liisa H eikkila

N o r g e

Forbruker- og administrasjonsdepartementet:

Forslaget ble sendt til uttalelse til Likestillingsrådet, Hovedkomiteen 
for F N ’s internasjonale kvinneår 1975 og Norges Fam ilieråd.

F ra de to første høringsinstanser har en m ottatt uttalelser som føl
ger vedlagt til orientering (se nedan).

Departem entet deler Likestillingsrådets syn på medlemsforslag 
A 444/s. Det er naturlig å undersøke om det er hensiktsmessig å sam 
ordne lovarbeid om likestilling i N orden. D ette arbeidet m å imidlertid 
ikke hindre arbeidet med det norske lovforslaget om  likestilling.

Oslo, 27. januar 1975

Etter fullm akt

Karin Stoltenberg
Clara O t tesen

Likestillingsrådet:

Den norske regjeringen har bebudet en proposisjon om lov om like
stilling mellom kjønnene i 1974. D ette er fra norsk side et viktig skritt 
for å føre likestillingsarbeidet videre m ed sikte på å oppnå reell like
stilling mellom kvinne og m ann her i landet. F lere Europeiske land
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har gjennom ført lovgivning for å sikre likestilling på visse områder, 
N orge er det første av de nordiske land som vil frem m e en lov om 
likestilling mellom kjønnene. Likestillingsrådet er enig i a t det er øns
kelig å oppnå størst mulig rettslig likestilling mellom statsborgere i de 
nordiske land. En er imidlertid ikke kjent med de andre nordiske lands 
syn på å anvende lovgivning som middel til likestilling. Dersom det 
er ulike oppfatninger om dette spørsmålet kan en ikke se at det vil 
virke uheldig om det gjennomføres en lov i ett land uavhengig av de 
andre lands innstilling.

Likestillingsrådet vil ikke innvende noe m ot at det med utgangspunkt 
i den norske regjerings varslede lovgivning undersøkes om det er hen
siktsmessig å sam ordne arbeidet i de nordiske land med å skape til
fredsstillende rettslig vern om menns og kvinners like rettigheter, der
som det er et ønske fra  andre nordiske land. En vil im idlertid under- 
streke at dette ikke m å hindre arbeidet m ed å frem m e det nevnte lov
forslag fra  den norske regjerings side.

Oslo, 20. desember 1974

Etter fullmakt

Kari Vangsnes

F N ’s internasjonale kvinneår 1975:

-------- —  Siden Hovedkomiteen og Arbeidsutvalget for Kvinneåret
bare har midlertidig status, m ener vi at vi bør uttale oss m ed forsik- 
tighet om saker som har m er vidtrekkende betydning.

Arbeidsutvalget vil derfor bare uttale seg om A 444/s, forslaget om 
nordisk samarbeid om likestillingslov, i den grad saken berører D et in
ternasjonale kvinneåret:

En norsk lov om likestilling mellom kjønnene vil være en ypperlig 
markering av den politiske viljen til å skape slik likestilling, særlig 
dersom  loven blir vedtatt av det norske Storting i D et internasjonale 
kvinneåret 1975.

Oslo, 2. januar 1975

Eva Kolstacl

Norsk arbeidsgiverforening:

N år det gjelder A  444/s har vi intet imot at N .A .F:s uttalelse om for
slag til lov om likestilling blir brukt som bakgrunnsm ateriale for den 
videre behandling. D et frem går av denne uttalelse at vi ikke anser det 
nødvendig eller hensiktsmessig å gjennomføre en lov på dette område
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fordi likestilling best kan fremmes gjennom avtale og opinionspåvirk- 
ning. D et følger av denne vurdering at vi heller ikke finner det hensikts
messig å foreta noen nordisk sam ordning av dette lovgivningsarbeid.

Oslo, 16. desember 1974

N orsk arbeidsgiverforening 

Kaare N . Selvig

Norges husmorforbund:

Vi har ikke noe å innvende m ot at vår uttalelse i forbindelse med 
forslaget til lov om likestilling mellom kjønnene eventuelt følger saken.

Vi kan også opplyse at N H ’s arbeidsstyre m ener det vil være av 
vesentlig betydning at hensiktmessigheten av å sam ordne arbeidet med 
å  skape tilfredsstillende rettslig vern om m enns og kvinners rettigheter 
blir undersøkt.

N år det gjelder dette forslaget kan opplyses at N ordens husm orfor
bund også har fått det til uttalelse, og N H  vil også uttale seg positivt 
gjennom N H F.

Oslo, 20. desember 1974

Norges husm orforbund

Elin W edege 
Forbundsleder

Norges markedsforbund har den 6 december 1974 avgivit yttrande  
avseende medlemsforslagen A  440/s om  nordiskt samrådsorgan for frå
gor om jåmstålldhet mellan konen och A  444/s om  lagstadgad likstal
lighet mellan man och kvinnor. ( Yttrandet tryckt i sak A  440/s.)

Autoriserte reklamebyråers forening har den 20 november 1974 avgi
vit yttrande avseende medlemsforslagen A  440/s om  nordiskt samråds
organ for frågor om  jamstdlldhet mellan konen och A  444/s om  lag
stadgad likstdllighet mellan man och kvinnor. (Y ttrandet tryckt i sak 
A 440/s.)

Høyrekvinners landsforbund har den 10 december 1974 avgivit y tt
rande avseende medlemsforslagen A  440/s om  nordiskt samrådsorgan 
fo r frågor om jamstdlldhet mellan konen och A  444/s om  lagstadgad 
likstallighet mellan man och kvinnor. (Y ttrandet tryckt i sak A  440/s.)



622 A 444/s: Bilaga 1

------- -—  kan det opplyses at N orsk kvinnesaksforening ikke h ar inn-
vendinger m ot at foreningens uttalelse til Forbruker- og adm inistrasjons
departem entet om  utkast til lov om likestilling mellom kjønnene, går 
inn i bakgrunnsm aterialet for behandlingen av A  444 i Nordisk Råd.

Forøvrig skal det bemerkes a t N orsk kvinnesaksforening støtter tan 
ken om å sam ordne arbeidet i de nordiske land m ed å skape tilfreds
stillende rettslig vern om menns og kvinners like rettigheter. D et for
utsettes imidlertid at arbeidet m ed den norske likestillingslov ikke fo r
sinkes av samordningsarbeidet. Senere uoverensstemmelser bør even
tuelt rettes opp ved endringer i den norske lov.

Oslo, 11. desember 1974

Kari Skjønsberg  
Leder

Elisabeth W. Mathiassen

S v e r i g e

Universitetskanslersambetet:

U K A  har inham tat yttranden från  rektorsam betena vid universiteten 
i Uppsala, Lund och Stockholm. Rektorsam betena tillstyrker forslaget.

U K A  overlam nar y ttrandena (se nedan) och får fo r egen del anfora 
foljande.

UK A  tillstyrker rekom m endationen om en undersokning av det lamp- 
liga i a tt sam ordna arbetet m ed a tt skapa tillfredsstallande rattsligt 
skydd for mans och kvinnors lika råttigheter. I en sådan undersokning 
bor m an aven beakta vad som anfors i y ttrandet från  juridiska fakul
teten i U ppsala om konsekvenserna u tanfor lagstiftningens område.

D et ar enligt U K A :s uppfattning angelåget att betona att en sam
ordning av lagstiftningsarbetet på detta om råde inte får innebåra en 
fordrojning når det gåller a tt tillgodose angelågna krav på jåm stålldhet 
mellan m ån och kvinnor.

N orsk kvinnesaksforening:

U ppsala den 20 decem ber 1974

P å universitetskanslersåmbetets vågnar 

Lillemor K im
Torsten Kalv emark

Skoloverstyrelsen:

U nder erinran om att det sedan några år bedrivs ett brett upplagt 
utredningsarbete inom SO, kallat konsrollsprojektet, m ed syfte att finna
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lam pliga vagar att i skolarbetet m otverka rådande konsrollsm onster i 
hem , skola, utbildning, yrke, arbetsm arknad m. m., tilistyrker SO fo r
slaget.

Stockholm den 9 decem ber 1974

Jonas Orring

K. Grendin

Konsumentombudsmannen:

Frågan om likstållighet mellan m ån och kvinnor aktualiseras for 
KO:s del inom  om rådet fo r reklam  och annan m arknadsforing. I 
syfte a tt få frågor av hithorande slag nårm are belysta har KO  hosten
1974 tillsatt en arbetsgrupp i vilken —  forutom  foretrådare for KO -— 
ingår representanter for politiska partier och fo r nåringslivet. G ruppen 
skall kartlågga forekom sten av konsdiskrim inering i reklam  och soka 
finna anvåndbara kriterier for bedom ningen av sådan konsdiskrim ine
ring. På grundval av gruppens arbete avser KO att overvåga vidare å t
gårder. D et står hårvid redan till en borjan k lart a tt problem en på om 
rådet endast delvis kan losas m ed stod av m arknadsforingslagen (M FL). 
M FL syftar nåmligen fråm st till a tt skydda m ånniskor i deras egen
skap av konsum enter och erbjuder endast begrånsade mojligheter att 
hindra diskriminering av viss person eller viss grupp av individer.

Forslagsstållarna i N ordiska rådet fram håller att utredningsarbete i 
berorda frågor bedrivs parallellt i de nordiska lånderna. I de fall sådant 
utredningsarbete syftar till a tt åstadkom m a lagstiftning om likstållighet 
mellan konen på olika om råden kan det enligt KO:s mning vara av 
vårde att nårm are undersoka om en sam ordning av lagstiftningsarbetet 
bor ske.

Stockholm den 10 januari 1975

Sven Heurgren
Sigvard Helin

Arbelsmarluiadssty reisen:

I forslaget hånvisas till ett i N orge fram lagt forsta utkast till lag om 
likstållighet mellan konen. U tkastet inleds med en allmån klausul som 
fastslår a tt olika behandling av m ån och kvinnor inte år tillåten. V idare 
anges regler for fem om råden: likstållighet vid anstållning, lika lon for 
lika arbete, lika rått till utbildning, likstållighet i fram stållningar i under-
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visningsinstitutionernas lårom edel sam t likstallighet inom reklamen.
Styrelsen finner inte anledning a tt i detta sammanhang nårm are be- 

skriva forhållandena inom motsvarande om råden i svenskt samhallsliv. 
Betråffande frågan om "lika lon for lika arbete” , kan dock framhållas 
att arbetsm arknadens parter sokt att genom skilda avtal uppnå jåm stålld
het. Enligt styrelsens mening bor denna fråga åven i fortsåttningen vara 
forem ål for avtal mellan parterna. Om de ovriga fyra sektorerna kan 
rent allm ånt sågas, att lagar och forfattningar ger vissa garantier for 
jåm stålldhet mellan konen. Styrelsen bedom er emellertid att det for 
nårvarande foreligger bristande mojligheter att ingripa m ot diskrimine- 
rande inslag vad gåller lårom edel och reklam, varfor dessa frågor bor 
ågnas sårskild uppmårksamhet.

Styrelsen tillstyrker således den hem stållan om en rekom m endation 
till N ordiska m inisterrådet, vilken inledningsvis återgavs.

Stockholm den 9 januari 1975

Arbetsmarknadsstyrelsen 

Bertil Rehnberg
M argit Sjoberg

Delegationen for jåmstålldhet mellan mån och kvinnor:

M ed anledning av remissen får delegationen meddela att den upp- 
dragit åt hovråttsfiskal N ina Pripp att stålla samman en promem oria 
med en redovisning av utlåndska erfarenheter av lagstiftning m ot køns
diskriminering som ett underlag for en diskussion for svensk del av 
frågan om en sådan lagstiftning. Delegationen råknar med att N ina 
Pripps prom em oria skall foreligga och offentliggoras i borjan av år 
1975.

Med hånsyn till a tt N ina Pripps prom em oria ånnu inte foreligger och 
kunnat behandlas kan delegationen inte for nårvarande uttala sig om 
låmpligheten av och form erna for ett nordiskt samarbete på detta om 
råde.

Delegationen vill också erinra om att den svenska riksdagens inrikes- 
utskott i sitt betånkande 1974: 25 bl. a. behandlat m otioner om lagstift
ning mot konsdiskriminering. U tskottet fram håller att det får over
vågas når resultatet av delegationens kartlåggning foreligger om och i 
så fall i vilka form er m an skall gå vidare med frågan om en sådan lag
stiftning.

Anna-G reta Leijon
Ingemar Lindberg

Stockholm den 8 januari 1975



A 444/s: Bilaga 1 625

Uppsala universitet, rektorsambetet, har i skrivelse den 16 december
1974 forklarat sig instdmma i juridiska fakultetens yttrande av den 11 
december 1974 (se nedan).

Uppsala universitet, juridiska fakulteten:

Sjålvfallet har fakulteten ingen anvåndning m ot a tt likaberåttigandets 
princip på låmpligt sått kom m er till uttryck i lagstiftningen och a tt ev. 
lagstiftning i detta hånseende kom m er till stånd i nordiskt samarbete. 
Samtidigt som fakulteten tillstyrker det fram lagda forslaget till rekom 
mendation, vill fakulteten fram fora foljande synpunkter.

Aven om utvecklingen till en storre jåm stålldhet mellan m ån och 
kvinnor i praktiken fråm st påverkas av andra faktorer ån lagstiftningen, 
finns det anledning att också prova de mojligheter den råttsliga reg
leringen erbjuder.

Fakulteten vill em ellertid —  under erinran bl. a. om de erfarenheter 
som gjordes i forbundsrepubliken Tyskland efter genom forande av den 
s. k. Gleichberechtigungsgesetz —  fram hålla, att en principiellt hallen 
lagstiftning på detta om råde, om  den overhuvudtaget skall ha någon 
praktisk betydelse, kråver om fattande genom gångar av ett m ycket stort 
forfattningsm aterial. Aven konsekvenser u tanfor lagstiftningens om råde 
måste noga overvågas. M an torde våga utgå från att likaberåttigandets 
princip forsåvitt avser den offentliga sektorn och det enligt hittills- 
varande praxis for lagstiftning om edelbart tillgångliga om rådet å r  ge- 
nom ford i de fiesta hånseenden dår denna princip h a r aktualitet. K var 
står sannolikt dels råttsom råden, dår frågan år av ringa praktisk bety
delse, dels sådana om råden dår ingående och komplicerade overvågan- 
den om konsekvenserna av principens genom forande samt om even
tuella undantag erfordras (t. ex. inom  forsvarsvåsendet), dels slutligen 
vissa privata avtalsforhållanden, dår redan sådana grundproblem  som 
onskvårdheten och verkningarna av ett legislativt ingripande kråver in- 
trångande provning. Enligt fakultetens mening år dock redan behovet av 
att undanroja de oklarheter som råder på om rådet tillråckligt skål for 
en genomgång av dessa frågor.

Uppsala den 11 decem ber 1974

Stig Strdm holm
Ingrid Henriksson

Lunds universitet, rektorsambetet:

----------- tillstyrker m edlem m arnas rekom m endation om samordning



av arbetet m ed att skapa lagstadgad likstållighet mellan m an och kvin
nor.

Lund den 27 novem ber 1974

Sven Johansson
Birgitta Eriksson

Stockholms universitet, rektorsambetet:
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I forslaget redogors i korthet fo r ett i N orge pågående forarbete till 
lag om likstållighet mellan konen. V idare konstateras att utvecklingen 
på detta om råde varit parallell i de nordiska lånderna.

Rektorsam betet tilistyrker den i forslaget fram lagda rekomm enda- 
tionen.

Stockholm den 5 decem ber 1974

G unnar H oppe
Elisabeth Norlander

Svenska arbetsgivareforeningen:

Tidigare existerade i Sverige konsåtskillnader inom arbetsmarknads-, 
familje- och sociallagstiftningen. Dessa skillnader har i allt våsentligt 
undanrojts.

Sverige ratificerade 1962 ILO :s konvention n r 100 om lika lon for 
lika arbete. I sam råd har arbetsm arknadens parte r sedan dess revide- 
ra t olika avtal så att lone- och andra skillnader tagits bort.

Foreningen år vål medveten om att det trots detta fortf arande finns 
skillnader, t. ex. i genomsnittlig lon genom att kvinnor och m ån arbetar 
i olika branscher och har olika arbetstid. Dessutom påverkas fortfaran- 
de studie- och yrkesval sam t tillsåttandet av tjånster och befordrings- 
gång av fordom ar. Dessa bor m otarbetas genom bred upplysningsverk- 
sam het och stimulansåtgårder. Sådana aktiviteter pågår i Sverige med 
deltagande från foreningen. Lagstiftning fram står dårem ot inte som 
åndamålsenlig for att overvinna hinder av detta slag.

N år det gåller arbetsm arknadsåtgårder anser foreningen vidare att 
dessa bor regleras genom avtal mellan partem a och ej genom lagstift
ning.

Med hånvisning till vad som ovan anforts vill foreningen avstyrka 
forslaget om lagstiftning om likstållighet mellan m ån och kvinnor.

Stockholm den 17 december 1974

Svenska arbetsgivareforeningen 

Gunnar W estermark
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F redrika-Brem er-f orbundet:

I skrivelse till 1973 års fri- och rattighetsutredning den 11/9 1974 
konstaterade FBF bl. a. a tt vi i dag visserligen hunnit jåmforelsevis långt 
i vad det galler att tillforsåkra kvinnor och m an sam m a lagliga rå t
tigheter. Vi har emellertid långt kvar till att också i praktiken tillfor
såkra kvinnor och m ån lika behandling. V i ser dagligen exempel på att 
kvinnor diskrimineras —  vid fordelning av kvalificerade och vålbetal- 
da arbetsuppgifter, i lonesåttningen av s. k. kvinnliga respektive manliga 
arbeten, i befordningsårenden, i en krånkande och m otbjudande ex- 
ploatering av kvinnan som konsobjekt i reklam, film, press, porrindustri. 
En dylik diskrim inerande behandling av m ånniskor år oforenlig med 
uppfattningen om månniskors lika vårde —  en uppfattning som all- 
m ånt pråglar svensk lagstiftning. Den år också oforenlig med de grund- 
låggande månskliga råttigheterna sådana de uttrycks i F N :s deklaratio
ner om de månskliga råttigheterna och om avskaffande av diskrimine
ring m ot kvinnor.

Ingen —  vare sig kvinna eller man —  skall utsåttas for en diskrimi
nerande behandling på grund av sitt kon. I lag bor dårfor enligt vår 
mening stadgas ett uttryckligt forbud m ot diskriminering på grund av 
kon.

Dessa synpunkter torde åga giltighet också for ovriga nordiska lån
der.

E rfarenheterna av motsvarande lagstiftning i USA har givit vid hån
den att lagstiftning kan bli ett ytterst verkningsfullt medel for att kom 
m a till råtta  med diskriminerande behandling i arbetet fo r a tt fråm ja 
jåm stålldhet mellan konen.

En sam ordnad nordisk lagstiftning på detta om råde år onskvård av 
flera skål. Dels beror en lagstiftning m ot kønsdiskrim inering om råden 
som arbetsm arknad, reklam och m arknadsforing, utbildning m. fl., dår 
en samordning av lagstiftning skett och sker. Dels kan ett initiativ från 
N ordiska rådet till sam ordning påskynda arbetet i de lånder, dår tan 
ken på en lagstiftning m ot kønsdiskriminering ånnu inte vunnit fotfåste.

FB F vill dårfor tillstyrka forslag till N ordiska rådet om en sam ord
ning av arbetet for en lagstadgad likstallighet mellan m ån och kvinnor.

Stockholm den 20 decem ber 1974

Fredrika-Brem er-forbundet

Karin Ahrland  
Forbundsordforande

Barbro Hedvall 
Forbundssekreterare
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Arbetsmarknadens kvinnonåmnd:

A rbetsm arknadens kvinnonåm nd har beretts tillfalle y ttra sig om fo r
slag till lagstadgad likstallighet mellan m an och kvinnor. N am nden har 
em ellertid ej m ojlighet gora detta, då enligt gallande regler våra huvud- 
organisationer —  Svenska arbetsgivareforeningen, Landsorganisationen 
i Sverige och Tjånstem ånnens centralorganisation —  svarar for de ytt- 
randen som skall avges i olika sammanhang.

Stockholm den 11 novem ber 1974

Arbetsm arknadens kvinnonåmnd 

Lennart Rug fe lt

B IL A G A  3

I efterhånd inkommet yttrande 

D a n m a r k

Arbejds- og socialministeriernes internationale afdeling:

Inden for socialministeriets om råde findes lovbestemmelser, som in
debærer en forskelsbehandling mellem mænd og kvinder. D er kan bl. a. 
peges på bestemmelser i pensionslovgivningen, hvorefter kvinder har ret 
til enkepension, medens der ikke er ret til enkemandspension; enlige 
kvinders generelle adgang til folkepension ved 62-års alderen (hvor der 
heller ikke findes nogen tilsvarende adgang for enlige mænd); endvidere 
reglerne om hustrutillæg til en m andlig pensionist, hvis hustru befinder 
sig i alderen 62— 67 år, medens kvindelige pensionister ikke har re t til 
et tilsvarende tillæg. F ra  forsorgsloven kan peges på bestemmelserne 
om normalbidraget, hvorefter der gælder forskellige satser for mænd 
og kvinder; videre kan nævnes, at der ikke gælder samme regler Sor 
mænd og kvinder om forsørgelsespligtens udstrækning i forbindelse med 
opløsning af ægteskab.

I debatten om kvinders og mænds lige rettigheder indgår ofte spørgs
m ålet om kvinders manglende mulighed fo r uddannelse og adgang til 
erhverv på lige fod m ed mænd på grund af deres (traditionsbestemte) 
bundethed til pasning af børn i hjemmet. D et hævdes i denne debat, at et 
tilstrækkeligt antal børneinstitutioner og en hensigtsmæssig udform ning 
af betalingsreglerne vil kunne medvirke til a t frigøre kvinderne fra  den
ne bundethed. I  denne forbindelse skal m an henlede opmærksom heden 
på, at efter loven om børne- og ungdomsforsorg påhviler det kom m u
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nalbestyrelserne at oprette og drive de fornødne institutioner, såfrem t 
opgaverne ikke løses ad anden vej.

Socialministeriet har her kun frem draget enkelte og kort gengivne 
problem stillinger og skal fo r en nærm ere gennemgang af disse og andre 
problem er tillade sig at henvise til betænkning nr. 715 vedrørende kvin
dernes stilling i sam fundet (slutrapport fra kvindekommissionen) og til 
de betænkninger, hvortil der er henvist i betænkning nr. 715. Endvidere 
skal m an henvise til, a t tilsvarende eller om trent tilsvarende problem er 
på nordisk plan behandles af en arbejdsgruppe, nedsat af den nordiske 
socialpolitiske kom ité efter gennemførelsen af N ordisk Råds rekom m an
dation nr. 1/1973 om  forsørgerbegrebet.

M inisteriet er imidlertid i tvivl om, hvorvidt der m ed det foreliggende 
medlemsforslag er tænkt på ligeretsproblem er som dem, der er nævnt 
foran. Denne tvivl skyldes, at forslaget ta ler om ”arbejdet m ed at 
skabe tilfredsstillende retligt værn” om mænds og kvinders lige rettig
heder. M an forstår —  også efter bem ærkningerne i forslaget —  at re
kom m andationen navnlig skulle sigte på om råder, der ikke allerede er 
reguleret ved lovgivning, og hvor de lovgivende forsam linger således 
ikke har taget stilling til, om og i hvilket omfang der skal gælde ligeret 
mellem mænd og kvinder. D et forekom m er imidlertid ministeriet ønske
ligt, om der bliver skelnet mellem på den ene side om råder, hvor retligt 
værn savnes eller er utilstrækkeligt, og på den anden side om råder, hvor 
forskelsbehandling ikke skyldes utilfredsstillende retligt værn, men 
følger af lovgivningen selv. I  den sidstnævnte situation vil der næppe 
kunne tales om utilfredsstillende retligt værn.

M inisteriet kan derfor fo r sit vedkom m ende anbefale m edlem sfor
slaget, såfrem t intentionen e r  også at dække om råder, hvor forskelsbe
handling finder sted i henhold til lovgivningen, og såfrem t der i et 
kom m ende arbejde tages hensyn til allerede påbegyndt arbejde på nor
disk plan.

M inisteriet beklager den sene besvarelse.
(M inisteriet h a r bemærket, a t arbejdsm inisteriet er hørt direkte af 

udenrigsministeriet, og nærværende skrivelse dækker derfor kun social
ministeriets område).

København, den 7. februar 1975

P. m. v.

Finn Nielsen

N . Raaschou-Nielsen

21—750230. Nordiska rådet. Supplementband



630

A  445/t

Medlemsforslag
om båtforbindelse mellan Island, Fåroarna och det ovriga Norden

(V dckt av Eric Carlsson, Christian Christensen, Bjarne M ørk Eidem , Gils 
G uSm undsson, Gustav H olmberg, A strid  Kristensson, H åkon K ylling
mark, Reidar T. Larsen, Bror Lillqvist, Sven M ellqvist, Børge Pedersen, 
Seppo W esterlund och Paavo Vayrynen)

B IL A G A  2

Yttranden over medlemsforslaget 

Foreningarna Nordens Forbund:

Forbundet finner det ytterst gladjande a tt ett initiativ nu tagits for 
a tt forbattra kom m unikationem a m ellan Island, Fåroarna och det ovri
ga N orden. De otillrackliga kom m unikationem a m ellan berorda om rå
den har lange varit en håm m ande faktor for såvål turism en som for 
andra folkliga kontakter. D en utbyggnad av flygforbindelsem a som skett 
under senare år kan i och for sig ses som en positiv utveckling sam ti
digt som begrånsningam a i detta fårdm edel m arkerats. Forbundet avser 
hå r det i medlemsforslagets bilaga påtalade forhållandet a tt turister till 
och från  Island och F aroam a idag inte kan m edfora egen bil under 
resan.

Forbundet anser det sannolikt, a tt det idag finns en ny kategori nord
bor for vilka tidsfaktom  vid turistresor år av m indre betydelse och for 
vilka en sjoresa fram står som m er behaglig ån en flygresa. D et finns 
åven skål form oda, att m ånga turister efter fram kom sten till anlopsham- 
nen onskar lågga upp sin resa m er individuellt och dårfor vill m edfora 
egen bil. F o r de grupper som hår nåm ns skulle inråttandet av en kombi- 
nerad  passagerar- och fårjeforbindelse innebåra en stor fordel.

Forbundet vill i detta sam m anhang fram hålla betydelsen av a tt ett 
utredningsarbete om kom m unikationem a mellan Island, F åroarna och 
ovriga N orden tillika beaktar m ojligheterna att anvånda tonnaget for 
godstransporter. En annan våsentlig faktor for att såkra ett tillråckligt 
ekonom iskt underlag for en båtforbindelse år valet av anlopsham nar.
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U nder åberopande av vad som h år anforts vill Foreningarna N ordens 
Forbund tillstyrka det aktuella medlemsforslaget.

Stockholm den 31 januari 1975

F o r Foreningarna Norden.; Forbund

Bertil Olsson 
Ordforande

Å k e  Landqvist 
Sekreterare

D a n m a r k  

Udenrigsministeriet:

-------------skal m an hoslagt oversende kopi af skrivelse af 21. januar
1975 fra  statsministeriet, bilagt en udtalelse fra  Færøernes landsstyre, 
kopi af handelsm inisteriets skrivelse af 21. januar 1975, bilagt en ud 
talelse fra  D anm arks Rederiforening, kopi af skrivelse fra  ministeriet 
fo r G rønland af 6. decem ber 1974, samt kopi af skrivelse af 3. februar
1975 fra  ministeriet for offentlige arbejder (se nedan).

København, den 5. februar 1975

P. m. v.

Tage Leth

Statsministeriet:

— —  —  skal m an herm ed oversende fotokopi af en gennem rigsom
budet på Fæ røerne m odtaget skrivelse af 20. decem ber 1974 fra  F æ r
øernes landsstyre (.ve nedan).

N år statsministeriet m odtager yderligere m ateriale fra  landsstyret, 
vil dette blive oversendt til udenrigsministeriet.

København, den 21. januar 1975

P. m. v.
E. b.

Inger Skydsgaard  
Fuldmægtig

Handelsministeriet:

I denne anledning skal m an hoslagt frem sende genpart af en over 
sagen fra Danm arks Rederiforening indhentet erklæring af 20. januar
1975 (se nedan).
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D et tilføjes, a t handelsm inisteriet ikke har bem ærkninger til det om 
handlede forslag ud over det af D anm arks Rederiforening anførte.

K øbenhavn, den 21. januar 1975

P. m. v.
E. b.

L eif Rambjerg  
Eksp.sekr.

Ministeriet for Grønland:

------------ skal m an meddele, at M inisteriet for G rønland —  da G røn
land ikke ses at være om fattet af forslaget —  ingen bem ærkninger har 
til det frem satte forslag.

København, den 6. decem ber 1974

P. m. v.
E .b .

Bo W ildfang  
Fuldmægtig

Ministeriet for offentlige arbejder:

------------- skal m an meddele, at forslaget m å antages at falde uden
for virksomhedsområdet for den nordiske overenskomst af 6. novem
ber 1972 om samarbejde på transport- og kom m unikationsom rådet, 
i det overenskomsten ifølge art. 1, sidste pkt., ikke om fatter spørgsmål 
vedrørende de nordiske landes søfartspolitiske forhold.

D a sagen alene vedrører søtransport, henhører dens behandling for 
D anm arks vedkommende ikke under m inisteriet for offentlige arbej
ders forretningsområde.

København, den 3. februar 1975

P. m. v.

/ .  L. Halek
J. Bang Christensen

Føroya Landsstyrt:

— --------skal m an meddele, at landsstyret på indeværende tidspunkt
og med den korte frist, der er fastsat for besvarelsen, kun kan give ud 
tryk  for sin positive indstilling over for forslaget og over for, at der fore
tages de nødvendige undersøgelser, forinden m an tager endelig stil
ling.
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Hvad undersøgelserne angår, har m an d. d. oversendt forslaget til 
udtalelse hos den færøske turistforening og SkipafelagiS Føroyar. N år 
disse udtalelser foreligger, vil m an vende tilbage til sagen.

Torshavn, den 20. decem ber 1974

A t li Dam  
Lagmand

Johan Djurhus

Danmarks Rederiforening:

G ennem  en længere årrække opretholdt D FD S A/S en helårs passa
gerrute mellem Island, Færøerne og København, m en da ru ten  var tab
givende, etableredes et sam arbejde m ed D et islandske Dampskibssel
skab, hvorefter det islandske rederi uden fo r sommersæsonen sejlede 
mellem Island, Færøerne og København, medens D FD S i sommersæso
nen sejler mellem Færøerne og København. Som m erruten opretholdes 
fortsat, hvorim od passagerruten mellem Island og København senere 
er nedlagt som følge af driftsunderskud.

På grundlag af de hidtidige erfaringer m å det skønnes, at en helårs- 
ru te m ed passagerer til Island kun vil kunne holdes i gang gennem 
driftstilskud udefra, medens en passagerrute mellem D anm ark og Is
land i sommersæsonen, der er maksim alt af tre m åneders varighed, for
mentlig vil kunne hvile i sig selv, da der kan påregnes en betydelig til
gang af passagerer fra  kontinentet.

Såfremt Nordisk Råd går videre m ed sagen, tilbyder Rederiforening
en at form idle ekspertbistand til udarbejdelsen af et egentligt projekt.

København, den 20. januar 1975

D anm arks Rederiforening 
P. d. v.

Jørgen H olck

Danmarks Turistråd:

D anm arks Turistråd  har i anledning af medlem sforslaget forhandlet 
m ed DFDS.

D a der for tiden ikke findes nogen passagerrute mellem K øbenhavn 
og Island, vil m an på grund af foreliggende oplysninger anse en rute 
mellem D anm ark og Island fo r økonomisk rimelig i en 3 m åneders 
sommersæson. I som m erperioden vil der ud over den lokale trafik  mellem 
D anm ark og Island kunne regnes med en betydelig tilgang af passagerer 
fra  kontinentet —- især Tyskland. D e resterende 9 m åneder af året p å 
regnes at blive tabgivende, hvorfor en helårsrute vil være afhængig af 
statssubsidier.
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DFD S har udtalt, a t selskabet gerne stiller ”know how” til rådighed 
og eventuelt vil være interesseret i:

1) at drive ruten med egen tonnage,
2) at være agent for ruten og
3) at have egnet skib til salg for ruten.

Hvad angår forbindelserne mellem D anm ark og Færøerne, vil D an
marks Turistråd gerne udtale sig stærkt interesseret i, a t forbindelserne 
til øerne bliver så gode, hyppige og bekvemme som muligt.

København, den 30. januar 1975

Sven A cker

Danmarks Rejsebureauforening:

------------ ikke har tillægsspørgsmål eller ændringsforslag til det frem 
førte forslag.

København, den 19. decem ber 1974

Danm arks Rejsebureauforening

Helge K ierulff 
Formand

F i n l a n d :

Handels- och industriministeriet:

------------- får handels- och industrim inisteriet vordsam t meddela, att
det anser det nyttigt att den i medlemsforslaget avsedda utredningen 
foretas. P å grund av sitt geografiska lage kom m er F inland dock icke 
att direkt beroras av ifrågavarande forbindelser, varfor saken ej ligger i 
vårt lands om edelbara intresse.

Kristian Gestrin 
Handels- och industriminister

H eikki M uttilainen  
Aldre regeringssekreterare

Helsingfors den 9 januari 1975
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Centralen for turistf ram jande:

------------Centralen for turistfråm jande understoder åtgårder som be-
fram jar uppkom sten av en trafikm assigt gynnsam sjoforbindelse mellan 
ovan nåm nda lander.

Helsingfors den 17 decem ber 1974

Bengt Pihlstrom  
Direktor

Kari Jokilehto  
Marknadsforingschef

Finlands rederiforening r. f.:

I anledning harav får vi meddela, a tt vi stoder forslaget om a tt N o r
diska m inisterrådet m åtte låta genom fora nodvåndiga undersokningar 
om forutsåttningarna for a tt bedriva reguljår fårjetrafik  på foreslaget 
sått mellan ifrågavarande destinationer. En sedvanlig m arknadsunder- 
sokning upptagande passagerar- och lastunderlaget, såsongvariationerna 
sam t kom binationsm ojlighetem a m ed Skottland torde vara påkallad. In 
nan detta m aterial foreligger år det svårt a tt u tta la  sig om bl. a. den 
planerade trafikens foretagsekonom iska lonsamhet. D et synes oss dock 
som om denna trafik  ej skulle kunna bedrivas u tan  våsentliga subsidier. 
F rån  de finska fårjerederiernas sida foreligger fo r tillfållet ej något in
tresse att inrikta sig på ifrågavarande trafik.

Helsingfors den 14 januari 1975

Finlands rederiforening r. f.

P. Forsskåhl

Ålands redarforening r. f. har i skivelse den 19 december 1974 forkla- 
rat sig icke ha något att erinra i anledning av medlemsforslaget.

N o r g e

Departementet for handel og skipsfart:
— -------- I denne anledning har en underhånden ta tt kontakt m ed

Norges rederforbund og har til orientering m ottatt gjenpart av forbun
dets brev av 3. d. m. til Nordisk Råd, D en norske delegasjon, og av brev 
av 11. desember 1974 fra  D et bergenske dampskibsselskab til delega- 
sjonen.
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D ette departem ent har for sitt vedkom mende ingen særskilte merk- 
nader å gjøre i forbindelse med medlemsforslaget.

Oslo, 17. januar 1975

F or Handelsministeren 

Chr. Brinch
Johs. Dalstø

Samferdselsdepartementet:

Sam ferdselsdepartem entet har innhentet uttalelse fra  Handelsdeparte- 
mentet som vedlegges (se ovan).

Samferdselsdepartementet er kjent med uttalelsen fra  D et bergenske 
dampskibsselskab, datert 11. desember 1974 (se nedan), og vil for sin 
del ikke motsette seg en utdypning av prosjektets muligheter.

Oslo, 20. januar 1975

Etter fullm akt 

Erik Ribu
John H. Paxal

Norges rederforbund:

Forslaget er gjort kjent for de av våre m edlem m er som er engasjert 
i slik fart.

Vi har kun m ottatt ett svar. Som det frem går, har rederiet også av- 
gitt en uttalelse gjennom Ruteskipenes Rederiforening.

Oslo, 3. janauar 1975

Norger rederforbund 

Eivinn Berg

Landslaget for reiselivet i Norge:
------------ vil vi etter sam råd med våre m edlem sorganisasjoner i Vest-

N orge komme med følgende uttalelse:
Vi har ingen ytterligere kom m entarer til de synspunkter som frem 

kommer av dokum entene fra  Nordisk Råd. Im idlertid kan m an av det 
foreliggende m aterieli ikke komme inn på en vurdering av den økono
miske side for opprettelsen av en slik båtforbindelse.

Vi anser at en båtforbindelse som foreslått vil gi muligheter for kom- 
binerte turopplegg f. eks. for am erikanske turister til Skandinavia og
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Europa. Vi tenker her på kom binasjonen fly og båt, da en båtforbin
delse med Island og Færøyene kan kombineres med andre opplegg på 
Skandinavia.

V i anser også at en slik båtforbindelse bør kunne regne m ed stor in 
teresse fra  et nordisk publikum.

N år m an derfor ser bort fra  den økonomiske side av en slik båtfor
bindelse, vil m an anta at forbindelsen vil få stor turistmessig betydning.

F ra  Turisttrafikkom iteen for Bergen og Vest-Norge er det pekt på at 
m an m ener Bergen vil være det mest aktuelle anløpssted i Norge. G run- 
nen til dette er i første rekke de forbindelser Bergen har m ed N orden og 
E uropa forøvrig gjennom jernbane-, båt- og flyforbindelser. V idere er 
Bergen også utgångspunkt for mange turopplegg til Vest-Norges fjorder.

Oslo, 6. januar 1975

Landslaget for reiselivet i N orge 

Just M uus-Falck 
Adm. direktør

Den norske reisebyråforening:

G enerelt sett har vi ingen kom m entarer til ovennevnte forslag. Vi 
m ener det ville være gunstig dersom m an kunne få  i stand en trafikk- 
messig hensiktsmessig sjøveisforbindelse mellom Island, Færøyene og det 
øvrige N orden. Vi stiller oss im idlertid skeptisk til spørsmålet om det 
virkelig vil la seg gjøre å drive en slik forbindelse m ed fortjeneste.

Oslo, 23. desember 1974

Den norske reisebyråforening 

Jan Svendsen

Det bergenske dampskibsselskab:

V årt selskap hadde før siste verdenskrig og til dels også etter be
tydelige trafikkinteresser på Island og vi opprettholdt gjennom en rekke 
å r  lasteruter på Island/Vest-Norge, hvor vi også hadde en begrenset 
kapasitet for passasjerer.

I tiden etter 1950 har vest-norsk industri og handelsinteresser ved en 
rekke anledninger ta tt opp spørsmålet m ed oss om hvorvidt det ville 
være trafikkgrunnlag for å starte på nytt m ed seilinger mellom N orge 
og Færøyene/Island. V åre undersøkelser hittil har dessverre vist a t u t 
fra  et lastemessig synspunkt har der ikke vært tilstrekkelig trafikkunder- 
lag for å sette i gang m ed en slik rute.

Vi forstår nå at saken fremmes u t fra  en annen synsvinkel, idet det 
her er tale om å knytte Island/Fæ røyene til det øvrige N orden gjennom
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en kom binert passasjer- og lasteferge, og det er vel grunn til å anta at 
inntektsgrunnlaget derved kan bli et annet enn det vi kom frem  til 
innenfor de snevre geografiske grenser som vi har undersøkt.

I en overfladisk betraktning tro r vi at et slikt stort prosjekt umulig 
kan drives uten betydelige tilskudd fra  de enkelte land. Omkostnings- 
messig forutsetter vi nemlig at et skip i helårstrafikk over relativt lange 
strekninger med til dels ugunstige værforhold vil bli meget kostbart.

Vi tror derfor at fra  et forretningsmessig synspunkt vil et slikt prosjekt 
m ed dagens bygge- og driftskostnader bli vanskelig å gjennom føre uten 
betydelige garantier og subsidier.

V årt kjennskap til forholdene og u t fra  de tradisjoner vårt selskap 
har i dette fartsom råde vil vi allikevel kunne tenke oss å delta i en 
eventuell utdyping av prosjektets m uligheter og dersom dette skulle 
være av interesse, hører vi gjerne fra  Dem.

Bergen, 11. desember 1974

for D et bergenske dampskibsselskab

Gunnar Fredriksen

Ruteskibenes rederiforening:

------------ å meddele at Ruteskibenes rederiforening er en organisasjon
for rederier som driver ren innenriks rutefart, det vil si kystfart, lokal
fart eller ferjefart. D et ligger således utenfor vår forenings virksomhet å 
uttale seg om båtforbindelser mellom N orge og utlandet.

Enkelte av våre m edlem m er driver riktignok også utenriksfart, man 
er da ikke tilsluttet vår forening fo r de skips vedkom mende som driver 
slik fart. Vi har imidlertid sendt dem av våre m edlem m er som også 
driver utenriksfart kopi av Deres brev med bilag til orientering.

Oslo, 26. november 1974

Ruteskibenes rederiforening 

Vincent Galtung

S v e r i g e :

Sjofartsverket:

M edlemsforslaget innebar att forutsattningarna skall klarlaggas for 
linjetrafik med en kom binerad passagerare- och bilfårja mellan Island, 
F åroarna och ovriga N orden med sikte på a tt få trafiken etablerad så 
snabbt som mojligt.

B ilfårjetrafiken mellan Sverige och grannlanderna har expanderat 
mycket starkt sedan borjan av 1960-talet. I ett forsta skede gallde det
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korta linjer. Senare har tillkom m it forhållandevis långa linjer som fo r
utsåtter overliggning ombord. E n  m otsvarande utveckling h ar skett i 
andra nordiska lånder. E n linje m ellan i forsta hand N orge och ostra 
Island synes val vård att diskutera m ot bakgrund av bl. a. det allm ånna 
intresset av goda och altem ativa kom m unikationsm ojligheter mellan de 
nordiska lånderna. D en foretagsekonom iska lonsam heten måste em eller
tid  klarlåggas. Turistsåsongen lår bli jåmforelsevis kort. U nder som
m aren har åtm instone hitintills funnits goda alternativa m ojligheter att 
sysselsåttta kom binerade fårjor i de nordiska farvattnen, vilket kan fora 
m ed sig a tt forhyrningskostnaderna for ett dylikt fartyg en begrånsad 
del av året blir hog. E tt problem  år då att finna en godtagbar helårs- 
sysselsåttning for en så dyrbar enhet som det m åste bli fråga om. D et 
alternativ som redovisas i rem isshandlingarna kan från  ekonom iska ut- 
gångspunkter ifrågasåttas. M ot bakgrund av fram råknade befordrings- 
kostnader fo r resande och bilar jåm te uppehållskostnader m. m. efter 
fram kom sten får bedom as det trafikunderlag som rimligen kan påråknas 
i konkurrensen m ed andra semestermål. Sjofartsverket tillstyrker att en 
utredning kom m er till stånd.

Stockholm den 16 januari 1975

Lennart Johansson
Bengt O. Rickard

Kommerskollegium:

H andelskam rarna i Stockholm, Goteborg och M alm o har av kollegiet 
beretts tillfålle a tt avge y ttrande i årendet. Inkom na yttranden bifogas 
(se nedan). Kollegiet har for egen del ingen erinran m ot a tt de foreslagna 
undersokningarna om forutsåttn ingam a fo r a tt driva linjetrafik m ed en 
kom binerad passagerar- och bilfårja m ellan Island, F åroam a och det 
ovriga N orden vidtas.

Stockholm den 21 januari 1975
O. G. Lindqvist

Rutger Croneborg

Stockholms handelskammare:

D et finns, enligt vad handelskam m aren inhåm tat, ett visst behov av 
ett resealternativ mellan Island och ovriga N orden till lågre pris an fo r 
flyg, som for nårvarande år det enda såttet a tt m ed reguljår linjetrafik 
resa till Island. I synnerhet fo r turistresenårer, men åven for andra kate
gorier av resande, skulle ett sådant alternativ troligen hålsas m ed glådje.
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A tt kom binera denna passagerartrafik med bilfårje- och frakttrafik  fore
faller ge alternativet ån storre beråttigande. De tekniska problem en med 
att driva fårjetrafik  på oppet vatten får inte underskattas m en har å 
andra sidan kunnat losas tillfredsstållande på andra håll i vårlden.

Handelskam m aren har dårfor inget att erinra m ot att N ordiska rå 
det, som foreslagits, hem ståller a tt N ordiska m inisterrådet genom for 
undersokningar om forutsåttningarna for att driva linjetrafik med en 
kom binerad passagerar- och bilfårja mellan Island, Fåroarna och det 
ovriga N orden med syfte att en sådan linjetrafik etableras så snart som 
mojligt.

Stockholm den 19 decem ber 1974

Stockholms handelskam m are 

Sven Swarting
M ikael Roos

Skånes handelskammare:

Allt sedan fartyget "G ullfoss” togs u r trafik  på Island år all reguljår 
passagerartrafik hånvisad till flyget. D enna begrånsning i transport- 
medel kan på sikt få ogynnsamma konsekvenser for Island. Inte minst 
påverkbart i detta sammanhang år turistnåringen. Enligt vad handels
kam m aren erfarit tyder de senaste årens utveckling på ett okat intresse 
for nordliga turistobjekt såsom exempelvis Nordnorge. H år fortjånar 
vidare omnåmnas att vad gåller passagerartrafik m ed fartyg i nordliga 
farvatten —  forutom  H urtigruten —  num era också forekom m er kon
tinuerlig kryssningstrafik norrut. Enligt handelskam m arens mening finns 
således skål anta att bilfårjetrafik till Island —  vilket innebår att rese- 
nåren kan m edtaga egen bil —  i vart fall som m artid ur turistsynpunkt 
skulle framstå som positivt. Med tanke på de relativt sett snabbare sti- 
gande flygpriserna torde en fårjeforbindelse åven fo r icke bilburna re- 
senårer också vara av intresse.

V ad angår den tekniska upplåggningen av en eventuell trafik bor 
ihågkommas att det hår ror sig om trafik i betydligt m er oppna vatten ån 
dår vanligtvis fårjetrafik  idag uppråtthålles. Rent tekniskt torde emel
lertid inga hinder foreligga att m ed rå tt tonnage uppråtthålla en fårje
forbindelse av avsett slag. En ingående m arknadsanalys betråffande pas
sagerar- och lasttillgång måste sjålvfallet likvål goras for att u trona de 
ekonomiska forutsåttningarna for projektet.

U nder hånvisning till det ovanstående kan handelskam m aren tillstyr
ka att en undersokning vidtas om forutsåttningarna att uppråtthålla 
linjetrafik med bilfårja mellan Island, Fåroarna och det ovriga Norden.
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Enligt handelskam m arens m ening bor i forsta hand  undersokas en linje
trafik mellan Bergen i N orge och den islandska ostkusten.

M almo den 19 decem ber 1974

Skånes handelskam m are 
om fattande Skåne och sodra H alland

W idar W eibull
Bo Ahnebrink

Handelskammaren i Goteborg —  våstsvenska handelskammaren:

Forslagsstållarna h a r forordat, a tt N ordiska rådet hos N ordiska mi
nisterrådet m åtte hem stålla om utredning angående forutsåttningarna 
for att driva linjetrafik med kom binerad passagerar- och bilfårja mellan 
Island, F åroarna och det ovriga N orden m ed utgångspunkt från  att en 
sådan linjetrafik skall kunna etableras så snart som mojligt.

I fråga om vårdet av en sådan linjetrafik som forordats, kan handels
kam m aren inståm m a m ed forslagsstållarna betråffande betydelsen for 
nordiskt sam arbete i allm ånhet och for utvecklingen av turism en på Is
land och F åroarna i synnerhet av den forordade trafiken. D et forelig
ger enligt vad handelskam m aren erfarit under nuvarande forhållanden 
goda m ojligheter till inkop av låm pligt fårjetonnage, och det torde dår
for vara angelåget att den forordade utredningen kan genom foras utan 
drojsmål. H andelskam m aren tillstyrker det rem itterade forslaget.

G oteborg den 17 decem ber 1974 

F or Handelskam m aren i Goteborg —  våstsvenska handelskam m aren:

B. Thorburn

Svenska turistforeningen (STF):

STF har sedan årtionden ett livligt sam arbete m ed m otsvarande orga
nisationer i de andra nordiska lånderna. V arje år samlas foretrådare 
for vandrarhem sorganisationerna till mote, och fjållforeningarna traf fas 
likaledes for utbyte av erfarenheter och synpunkter. I båda kretsam a 
deltar islåndska foreningar. P å F åroarna har också vandrarhem  etable- 
rats, och åven i ovrigt år F åroarna av intresse for turistresor.

Vid m ånga tillfållen har diskuterats onskvårdheten av ett livligare 
turistutbyte m ellan Island, F åroarna och de ovriga lånderna, inte minst 
i ungdomsgrupper. D et h a r em ellertid alltid forelegat ett starkt hinder 
i de hoga resekostnaderna per flyg. STF h ar sjålv på forsok anordnat 
sållskapsresor till Island per flyg, men kostnaderna blev alltfor av- 
skråckande och verksam heten kunde dårfor inte fortsåtta.
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M ot den bakgrunden vill STF nu fo r sin del gåm a tillstyrka medlem s
forslaget om utredning om forutsåttn ingam a for a tt driva regelmåssig 
trafik  m ed passagerar- och bilfarja mellan Island, F aroam a och det ov
riga N orden.

Stockholm den 15 januari 1975

Halvar Sehlin  

Verkst. direktor

Sveriges redareforening:

Foreningen yttrade sig till N ordiska rådets presidium den 13 augusti 
1970 i ett arende av liknande karaktår. V id detta tillfålle ingick dock 
åven G ronland i den aktuella lånderkretsen.1

Givetvis saknas anledning for Sveriges redareforening a tt ifrågasåtta 
vårdet av den foreslagna utredningen. U nder forutsåttning att lonsam- 
hetsprinciper skall vara vågledande synes det emellertid tveksam t om 
ifrågasatt utbyggnad av sjotrafiken kan kom m a till stånd.

Goteborg den 21 novem ber 1974

Sveriges redareforening

Erik Nordstrom

Nåringslivets trafikdelegation (NTD):

—- - M ed anledning hårav får trafikdelegationen meddela, a tt
den icke anser sig kunna bedom a erforderligheten eller åndamålsenlig- 
heten av ifrågasatt båtforbindelse. Delegationen avstår dårfor från y tt
rande i detta speciella årende.

Stockholm den 27 novem ber 1974

Nåringslivets trafikdelegation (NTD)

Per Odelberg
Gunnar H im m elstrand

Svenska resebyråforeningen:

Forslaget ta r sikte på a tt en utredning bor genom foras betråffande 
forutsåttningar for att få  till stånd en reguljår fårjetrafik  mellan Island, 
F åroarna och det ovriga N orden. Aven om det synes oss finnas beråtti- 
gad anledning hysa betånkligheter i fråga om m ojligheterna att med 
fram gång bedriva sådan båttrafik, så kan foreningen inte finna annat 
ån att en m arknadsundersokning bor verkstållas.

1 Se Nordiska rådet, 20:e sess., supplementband, s. 50.
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Enligt svenska resebyråforeningens bedom ning bor m an emellertid 
inte vara alltfor optimistisk nar det galler m ojligheten a tt i storre u t
stråckning locka privatbilister a tt besoka Island. D et ar sannolikt att 
dåliga vagar, lång sjoresa och relativt hoga transportkostnader kan 
kom m a att verka avskrackande på många. Å  andra sidan uppvisar de 
senaste decenniem as utveckling ett flertal exempel på a tt turisttrafik 
kan tillskapas nar vål de transportm åssiga forutsåttningarna år for 
handen.

Svenska resebyråforeningen vill slutligen uttala a tt forslagsstållam a 
synes undervårdera flygets m ojligheter a tt åven kostnadsmåssigt kon- 
kurrera med en fårjeforbindelse av tånkt slag.

Stockholm den 14 januari 1975

Svenska resebyråforeningen

H elle W inther 
Ordforande

Erik Å kerlund  
Verkst. direktor

B IL A G A  4

I efterhånd inkomna yttranden

F i n l a n d  

T rafikministeriet1:

En forbindelse mellan Island, Fåroarna och det ovriga N orden skulle 
uppenbarligen anvånda en ham n på den norska sydvåstkusten. D årfor 
ar forbindelsens om edelbara effekt ur finlåndsk synpunkt rått ringa.

Ifrågavarande forbindelse kan emellertid ha betydelse genom att den 
oppnar nya mojligheter till turism som rik tar sig till Island och F å r
oarna, i synnerhet fo r bilismen. Genom  att Island och Fåroarna blir 
mojliga att besoka m ed bil blir också hela N orden ett m era attraktivt 
resmål åven for bilturister från  t. ex. m ellersta Europa. Hårigenom  
skulle ifrågavarande forbindelse ge indirekt nytta åt samtliga nordiska 
lånder.

Helsingfors den 4 februari 1975

P ekka Tarjanne 

Trafikminister
Reino J. Auvinen

Avdelningschef,
regeringsråd

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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Statens turistbureau:

Siden passagertransport på havet blev nedlagt m ed salget af m. s. 
"G ullfoss” har der på en vis m åde været stagnation i samfærdselen mel
lem Island og andre lande.

Luftfartsforbindelserne m ed andre lande har derfor været eneråden
de, og der er nu udsigt til at flyets frekvenser i dette år vil blive færre.

A f disse grunde bor m an visselig udtrykke glæde over alle idéer der 
går ud på forbedret samfærdsel mellem Island og andre lande. M ed til
kom st af et kom bineret passagerskib og bilfærge mellem Island og de 
andre nordiske lande åbnes nye perspektiver. Sovejen frem m er på mange 
m åder rejsemulighederne.

M edens samfærdselen på havet og i luften mellem Island og andre 
lande har stagneret i de sidste år, er antallet af islændingenes biler gået 
væsentligt op. Vi har mange og gode biler. I en tid hvor m an rejser 
meget og forbindelserne mellem nationer uddybes er det sorgeligt at 
tænke på hvor begrænsede vore m uligheder er for at transportere vore 
egne biler i rejser til andre lande. Hvis denne transport kan gores prak
tisk er mulighederne for rejser på kontinentet næsten ubegrænsede.

Endvidere åbnes den samme mulighed fo r rejser til Island, og m an 
bor tænke på at de nordiske landes indbyggerantal er ca. 20 millioner, så 
det drejer sig om et stort marked.

Nordisk råds trafikudvalgs forslag om at forkorte sorejsen ved at 
lægge ruten mellem N orge og det ostlige Island er meget interessant. 
D ette ville gore rejsen billigere og ville virke stimulerende p å  nærings
livet på ostlandet, d. v. s. fo r forskellige servicebrancher.

I forbindelse med Nordisk råds idé om en bilfærge er det ikke mindst 
bemærkelsesværdigt at samtidig knytte G ronland nærm ere til de nor
diske lande. E fter min mening er det Islands moralske pligt a t virke for 
bedre kontakt mellem vor nærmeste nabo i nord med Europas erhvervs- 
og kulturliv.

Som det frem går af det ovensagte støtter Statens turistbureau alle 
forbedringer i samfærdsel såvel indenlands som mellem landene, og 
m odsætter sig samtidig alle forhindringer af islændingenes rejsefrihed.

Reykjavik i december 1974

Statens turistbureau

I s l a n d

Kjartan Ldrusson
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Islands turistråd:

D er råder enighed i T uristrådet om at det her drejer sig om et meget 
vigtigt sporgsmål, der fortjener opm ærksom hed og stotte. E t skib, der 
samtidig er en bilfærge, uden unodig luksus hvad angår indretning og 
service for passagererne, ville uden tvivl gore det m uligt fo r mange 
mennesker at rejse mellem de nordiske lande og dermed foroge de nor
diske nationers kendskab til hverandre.

En sådan færdselsforbedring, som den ovennævnte rekom m andation 
gor råd for, ville form odentlig frem m e den islandske turisme. D et skulle 
især være interessant hvis ruten kunne lægges således at skibet anlob 
Ostfjordene, hvilket ville foroge turiststrom m en i den landsdel og i hele 
det nordlige Island. I  Turistrådet er vi dog af den opfattelse, at det ville 
være nodvendigt at skibet i nogle af rejserne gik fra  Reykjavik til ud 
landet. I Reykjavik er der et stort m arked for islændinge og endvidere 
kunne de, der kom m er til Ostfjordene, gå om  bord i Reykjavik efter en 
afsluttet rejse rejse indenlands på vej hjem  igen.

Turistrådet udtrykker sin glæde over denne rekom m andation og er 
af den opfattelse, a t hvis den får et positivt udfald, vil dens udforelse 
væsentligt frem m e rejser mellem de nordiske lande og blive en vigtig 
faktor for at foroge de nordiske folks kendskab til hverandre uden at 
form indske passagerflyvning, idet m an kan forudsætte, at de der rejser 
med skib og egen bil er passagerer, der eventuelt ellers ikke ville rejse til 
Island.

Reykjavik, den 10. decem ber 1974

Ludvig Hjalmtysson

H. F. Eimskipafélag Islands —  Islands dampskibsselskab:

Vi efterkom m er denne anm odning med glæde, men vil forst gore rede 
for m. s. ”Gullfoss” sejlads og drift og derefter komme ind på resultatet 
af undersogelser, som selskabet har gjort i de sidste år angående driften 
af et nyt passagerskib.

Som bekendt kom "G ullfoss” II  fo r forste gang til landet i foråret 
1950 og sejlede næste somm er i fast ru tefart mellem Reykjavik, Leith 
og Kobenhavn. F ra  efteråret 1950 til foråret 1951 blev skibet udlejet 
til Frankrig. D erefter påbegyndte det igen den faste ru tefart mellem 
Reykjavik, Leith og Kobenhavn. Siden blev denne sejlads fortsat hele 
året rundt. Dengang forelå der ikke nogen gunstige m uligheder for at 
udleje skibet udenlands under vinterm ånederne.

I det hele taget havde skibet som passagerskib nok at gore i hoj- 
sommeren. D erim od baseredes dets drift under andre årstider hoved
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sagelig på transport af fragt, deriblandt af frosne produkter. D er blev 
gjort forskellige forsog på afvigelser af den faste rutesejlads, som for 
eksempel en rejse til M iddelhavet, forårs- og efterårsrejser og så videre.

I  de forste år var en langt overvejende del af passagererne m ed skibet 
islændinge. U nder årenes lob ændredes dette således, a t i de sidste 
år udgjorde udlændinge flertallet. D et drejede sig mest om tyskere og 
englændere. Derim od var der yderst få passagerer fra  D anm ark, N orge 
og Sverige.

D er har hele tiden været for få passagerer, der ville rejse med skibet 
undtagen om hojsom meren, især de sidste år da gennemsnitsantallet af 
passagerer kun var 10 pr. rejse om vinteren. Derim od var antallet af 
skibets besætning 67.

Som velbekendt har der været stor nedgang i passagertransport med 
skibe i de sidste år. Samtidig er passagertransporten med fly gået op. 
Som eksempel kan nævnes, at fo r opretholdt norske, svenske, tyske, 
belgiske, engelske, franske, italienske og am erikanske passagerskibe re
gelbunden sejlads mellem Am erika og Europa. E fterhånden er passager
skibene på denne rute blevet færre, og nu er der kun tilbage skibe fra 
et engelsk og et italiensk skibsselskab.

D et kan også nævnes, a t D et Forenede Dampskibsselskab byggede 
for nogle år siden to m oderne passagerskibe for at drive sejlads mellem 
K obenhavn og Aalborg. D et ene skib sejlede i nogle m åneder på denne 
rute, og det andet påbegyndte aldrig sejlads på disse kanter. Begge skibe 
sejler nu til M iddelhavet, og der er vanskeligheder med deres drift.

D et islandske dampskibsselskab har i de sidste år foretaget forskellige 
undersogelser angående driften af et passagerskib, der kunne aflose 
m. s. ”Gullfoss” . Resultatet viste et tab på ca. 100 millioner kroner pr. 
år. D er blev også foretaget undersogelser i samarbejde m ed et norsk 
og dansk skibsselskab om at bygge og drive et skib udelukkende for 
passagerer, der skulle sejle mellem Island og E uropa om sommeren, 
m en på sydligere kanter om vinteren, f. e. i det Karibiske hav. Resul
tatet af disse undersogelser viste, at alle parter var enige om, at der 
ikke forelå nogen norm al basis for en sådan drift. Andre rederiers er
faring har vist, at dette resultat er rigtigt.

D et kan nævnes, at i udenlandske blade kan man ofte læse artikler 
om vanskeligheder i driften af passagerskibe. D et siges, a t passager
skibe nu sælges på udsalg. F or blot at vise et eksempel på sådanne 
artikler, tillader vi os at vedlægge en fotokopi af en artikel i den 
danske avis "A ktuelt" fra den 3. ds.. der beskriver det rederis vanske
ligheder, der lod bygge passagerskibet "C openhagen” (har ej tryekt).

I betragtning af alt dette bliver resultatet, at på grund af ændrede 
forhold, foroget lufttransport, inflation og andre medvirkende faktorer, 
der har forringet passagerskibenes driftsudbytte, kunne et tab på driften 
af et passagerskib, der sejlede mellem Island og Europa, ved de nu
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gældende forhold blive betydeligt storre end m an beregnede for tre år 
siden. Norske, danske og færoske rederier, der har behandlet denne 
sag, er kom m et til samme eller lignende resultater.

Reykjavik, den 13 decem ber 1974

H. F. Eimskipapafélag islands 
Cttarr M oller
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Medlemsforslag
om nordisk historisk utstallning: ”Kvinden i Norden”

(Våckt av Ragnhildur Helgaddttir, Elsi Hetemåki, Tellervo M . Koivisto, 
Sven Mellqvist och Anna-Creta Skantz)

A 448/s

B IL A G  A 1

Yttranden over medlemsforslaget

Nordiska utstallningsrådet for vandringsutstiillningar:

Nordiska utstallningsrådet finner att syftet med den foreslagna ut- 
stållningen år mycket angelåget och gott. E tt samarbete mellan de nor
diska landerna for produktion och distribution av utstållningen bor bidra 
till att ge budskapet en okad tyngd. U tstallningsrådet inståm m er helt i 
den argumentering for projektet som forslagsstållarna ger.

N ordiska utstallningsrådet vill emellertid ge vissa praktiska synpunk
ter som synes angelågna.

Utstållningen år avsedd att bidra till aktiviteterna i samband med 
FN :s kvinnoår 1975. D å planerings- och produktionstid for utstållningar 
tenderar att vara mycket lång år det viktigt att arbetet med utstållningen 
påborjas skyndsamt med sikte på aktiviteter under hosten 1975.

Utstållningen bor produceras m ed tanke på mojligheten att den skall 
kunna visas på m ånga platser. Den bor dårfor få en vandringsmåssig 
utform ning från borjan, den bor goras måttlig i form atet och den bor 
goras i flera exemplar. D et senare år påkallat åven av nodvåndigheten 
av flera språkversioner.

Forslagsstållarna påpekar att utstållningens budskap år viktigt for 
utom nordiska lånder. Av den anledningen år det viktigt att utstållningen
—  forutom  text på finska +  minst ett annat nordiskt språk -— forses 
med text på engelska, franska och kanske ytterligare något språk.

D et år betydelsefullt att den institution som åtar sig uppgiften att 
producera utstållningen, redan under planeringsstadiet kontaktar o r
ganisationer och institutioner som kan delta i distributionsarbetet inom 
och utom  N orden och då inte minst med tanke på mojligheterna att 
kom plettera utstållningen m ed meningsfulla kringaktiviteter.

Betråffande projektets finansiering vill N ordiska utstallningsrådet
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fram hålla att medel ej kan tas från  utstallningsrådets anslag for 1975 
då detta redan helt år bundet i beslutade projekt.

Stockholm den 19 decem ber 1974

F or N ordiska utstållningsrådet

Gunnar Westin 
O rdforande

Lennart Steen  
Sekreterare

Foreningarna Nordens Forbund:

Forbundet ståller sig m ycket positivt till det fram lagda medlems
forslaget och vill fram hålla det onskvårda i a tt medel for projektet 
snarast såkras så att utstållningen kan bli en realitet redan under Foren- 
ta  N ationernas kvinnoår 1975. M ed hånsyn till att utstållningen enligt 
medlemsforslaget borde turnera såvål inom som utom  N orden, måste 
anslaget for projektet bli så stort att utstållningen kan fram stållas på 
olika språk. Forbundet forutsåtter således a tt utstållningen också får en 
finskspråkig version. Om inte medel kan anskaffas for separata versioner 
på danska, norska och svenska språken kunde m aterialet forslagsvis 
goras på norskt riksmål. D etta språk anvåndes som ett gem ensamt nor
diskt språk då N ordiska rådets skårm utstållning ”Vi i N orden” , distri- 
buerad av Foreningarna N orden, framstålldes 1971.

Forbundet vill i detta sam m anhang fram hålla mojligheten av att u t
stållningen sedan den fårdigstållts också kan visas i sam band med F o r
eningarna N ordens om fattande kurs- och konferensverksamhet. På sam
m a sått kan m an råkna m ed att det finns ett stort intresse bland for- 
eningarnas m ånga lokalavdelningar att få bistå vid distributionen av ett 
m aterial av så hog angelågenhetsgrad som det hår gåller.

U nder hånvisning till ovanstående ber forbundet att få tillstyrka 
i det aktuella medlemsforslaget.

Stockholm den 15 januari 1975

F or Foreningarna N ordens Forbund

Bertil Olsson 
O rdforande

Å k e  Landqvist 
Sekreterare

Nordiska kvinnosaksforeningars samorganisation:

N ordiska kvinnosaksforeningars sam organisation ber att få hånvisa
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till de yttranden over forslaget som lamnas av N K S’ medlemsorganisa
tioner till respektive lands rådssekreteriat (se nedan).

Stockholm den 20 decmber 1974

For N ordiska kvinnosaksforeningars samorganisation

Barbro Hedvall 
Forbundssekreterare

D a n m a r k  

Statsministeriet:

------------skal m an meddele, a t det fo r statsministeriet er oplyst,
a t forslaget har været drøftet på et m øde i N ordisk M inisterråd (under
visnings- og kulturministrene) i Oslo den 16. decem ber 1974. M an 
konstaterede på mødet, a t der allerede forelå en række planer om nor
diske arrangem enter i anledning af det internationale kvindeår, og at 
det ville være nyttigt at have en samlet oversigt over disse med henblik 
på stillingtagen til de forslag der senere m åtte fremkomme, herunder 
eventuelt en rekom m andation baseret på det nævnte medlemsforslag. 
M inisterrådet besluttede derfor a t lade udarbejde en sådan oversigt 
m ed henblik på det M inisterrådsm øde, som forventes at finde sted i for
bindelse med Nordisk Råds 23. session i Reykjavik.

På denne baggrund skal m an udtale, a t m an fra  regeringens side er 
positivt indstillet over for gennemførelse af nordiske arrangem enter i an 
ledning af det internationale kvindeår, og a t et forslag om gennem
førelse af en historisk udstilling i denne forbindelse vil indgå i de sam
lede overvejelser vedrørende de foranstaltninger, som kvindeåret m åtte 
give anledning til på nordisk plan.

København, den 20. decem ber 1974

P.m.v.
E.b.

Inger Skydsgaard  
Fuldm ægtig

Dansk Kvindesamfund:

Dansk Kvindesamfund ser meget gerne forslaget fremmet, idet det 
vil kunne bidrage væsentligt til en bedre forståelse for kvindernes situa
tion i forbindelse med andre aktiviteter i det internationale kvindeår 
1975.
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DK står gerne til rådighed med materiale til en udstilling om kvinden 
i Norden.

Kdbenhavn, den 8. januar 1975

Dansk Kvindesam fund

Grethe Fenger M øller 
Form and

Rita D ekker

De danske Husmoderforeninger har i skrivelse den 19 december 
1974 forklarat sig icke ha något att anfora i anledning av m edlem sfor
slaget.

F i n l a n d

Statsrådets kansli hanvisar i skrivelse den 31 december 1974 till y t t
rande av den 19 december 1974 från Delegationen for jdmlikhetsåren- 
den (se nedan).

Utrikesministeriet:

------------U trikesm inisteriet ar berett a tt på alla satt stodja arrange-
mang i anslutning till skådespelet och att genom sina beskickningars 
m edverkan inform era FN :s m edlem sstater darom , m en anser att frågan 
om skådespelets sakliga innehåll tillkom m er ovriga i den åberopade 
skrivelsen nåm nda remissinstanser.

Helsingfors den 7 januari 1975

Ritva-Liisa Elomaa 
In form ationssekreterare

Museiverket:

Forslaget om en samnordisk utstållning som skulle belysa den histo
riska utvecklingen av kvinnans stållning i de nordiska landerna ar in- 
tressant, och forverkligat skulle det såkert kunna bli en givande och in
form ativ utstållning.

Idéns realiserande forutsåtter dock grundande av en samnordisk 
arbetsgrupp. H ur kvinnans stållning utvecklats i N orden och vilka fak 
torer som inverkat på den måste forskas ut.

U tarbetandet av e tt utstållningsmanus samt utstållningens planering 
och byggande kraver allt sin tid. Dessutom bor beaktas att de personer 
som gor utstållningen bor i skilda lånder vilket fordrojer arbetet i
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praktiken. F or att utstållningen skall bli fardig inom rimlig tid bor minst 
en heltidstanstålld person från  varje land delta i arbetet. F rågan om ut- 
stållningens finansiering och placering m åste i god tid redas upp. Er- 
farenheten har visat att planerings- och forberedelseskedet for stora in
ternationella utstållningar råcker vanligen m inst två år.

Initiativet till utstållningen ”Kvinnan i N orden” har tyvårr tagits så 
sent att det forefaller tvivel underkastat om en sådan utstållning ånnu 
under 1975 alls går att få till stånd.

C J Gardberg 
O verdirektor

Ri i! ta Pylkkånen
Afdelningschef
Finlands
nationalm useum

Delegationen for jåmlikhetsårenden1:

Forslaget om en utstållning ansluter sig till de åtgårder genom vilka 
man forsoker utveckla den allm ånna m edvetenheten att forstå och god- 
kånna forandringen som skett i kvinnans stållning, att se denna fo r
andrings forbindelser m ed foråndringarna på de ovriga om rådena i 
samhållet, att se de rådande olågenhetem a och att inse foråndringars 
nodvåndighet.

Forslaget gåller en historisk utstållning som motsats till ett gransk- 
ningssått som genomsnittsvis presenterar det nuvarande låget. En histo
risk synvinkel kan bli till och m ed mycket intressant och den kan be- 
lysa utvecklingen av kvinnans stållning mycket b ra under den forut- 
såttningen att tillråckliga resurser står till buds for dess beredning och 
att den grundas på medvetenheten om de kvinnans stållning påverkande 
ekonomiska, sociala och ideologiska faktorerna och att den också 
skildrar skillnaderna som forekom m er i stållningen av kvinnorna i olika 
samhållsklasser.

En med omsorg och m ed sakkunskap forberedd utstållning har stora 
anvåndningsm ojligheter bl. a. i fråga om undervisnings- och upplys- 
ningsåndamål. I synnerhet bor m an fasta uppm årksam het vid att u t
stållningen kan dupliceras for om fattande bruk, och att man i detta 
syfte kan overvåga anvåndningen av t. ex. en diapositivserie eller film.

I medlemsforslaget pekar m an åven på m ojligheterna a tt anvånda 
utstållningen for a tt ”ge ett nordiskt exempel till andra nationer” . 
Ifall utstållningen av ovan angiven typ lyckas bra, kan den också an- 
våndas som medel for kulturutbyte, som en skildring av den nordiska 
kvinnans stållning, som m an uppenbarligen kånner intresse for åven 
internationellt.

M ot bakgrund av det ovan anforda anser delegationen for jåmlikhets-

1 Y ttra n d e t o v e rsa tt frå n  fin sk a .
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årenden, att det inom N ordiska rådet vackta forslaget bor tillstyrkas 
men intar en tvivlande stållning till frågan om huruvida m an hinner 
forverkliga utståliningen under å r  1975.

Helsingfors den 19 decem ber 1974

Meeri Kalavainen 
O rdforande

Leila  Rasanen 
G eneralsekreterare

Kvinnoorganisationemas centralforbund:

Kvinnoorganisationem as centralforbund forenar sig m ed konstateran- 
det i brevet a tt m an i storsta delen av vårlden å r  fjårran  från  situa
tionen att kvinnorna hade allm ånna månskliga råttigheter. Den nordiska 
lagstiftningen erkånner i stora drag jåm stålldhet mellan konen men de 
facto har jåm stålldheten inom  de olika sam hållsom rådenn ånnu ej for- 
verkligats.

K vinnoorganisationem as centralforbund år åven av den åsikten att 
ifrågavarande utstållning som skulle illustrera kvinnans stållning i de 
olika nordiska lånderna skulle ha allm ånt kulturhistoriskt vårde utom  
a tt den dessutom skulle befråm ja kvinnans och m annens jåm stålldhet. 
De nordiska lånderna har rå tt m ycket a tt låra  av varandra i detta av
seende. Men speciellt for de folk som står efter de nordiska skulle ut- 
stållningen såkerligen vara till stor hjålp i deras kam p for jåm stålldhe-

K vinnoorganisationernas centralforbund rekom m enderar

att genom N ordiska rådets forsorg en utstållning anordnas i anled
ning av F N :s kvinnoår och a tt utståliningen skulle skildra den historiska 
utvecklingen av den nordiska kvinnans stållning.

Ifall utståliningen icke skulle bli fårdigstålld år 1975 skulle den dock 
utgora en givande impuls av kvinnoåret.

N aisjårjestojen keskusliitto —  
K vinnoorganisationem as centralforbund

Marjatta Vdånånen 
O rdforande

Saara Rantanen  
Sekreterare

Helsingfors den 3 januari 1975
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Utenriksdepartementet:

D et vil kunne være av interesse i inform asjonsarbeidet i u tlandet å 
få  belyst kvinnens stilling i N orden, historisk og i dag, ved en vandre- 
utstilling.

Forslaget trenger im idlertid nærm ere utredning før et konkret stand
punkt kan tas. D et synes bl. a. ikke klart om utstillingen utelukkende 
skal vises i utviklingsland, eller om den også skal vises i industriland, 
deriblant de nordiske. Utstillingens oppbygning og form  vil være av- 
hengig av de grupper m an ønsker å nå, og én utstilling vil neppe være 
hensiktsmessig for begge formål.

D et synes heller ikke ta tt i betraktning at tidsfaktoren gjør det lite 
trolig at en slik utstilling vil kunne være ferdig produsert før m arke
ringen av FN 's kvinneår er avsluttet. E tter U tenriksdepartem entets er
faring krever en dokum entarisk vandreutstilling av tilfredsstillende kva
litet en planlegnings- og produksjonstid på 1— 2 år. Siden det her dreier 
seg om en felles nordisk utstilling, må det regnes med at den nødvendige 
koordinering vil m edføre forsinkelser.

Forslaget berører ikke spørsm ålet om finansiering. Produksjonsom- 
kostningene vil være avhengig bl. a. av utstillingens omfang og det an- 
tall sett som ønskes produsert. Transport- og andre arrangementsutgif- 
ter ved fremvisning må antas å bli betydelige.

En går ut fra at forslaget tenkes finansiert over Nordisk K ulturfond. 
Hvis det m ot form odning er hensikten at utgiftene skal dekkes over de 
nasjonale budsjetter, vil departem entet gjøre oppmerksom på at det både 
arbeids- og budsjettmessig vil være vanskelig å innpasse forslaget i den 
ramme som er trukket opp for U tenriksdepartem entets informasjonsvirk- 
som het i de nærmeste år. U nder disse om stendigheter vil særskilte m id
ler m åtte stilles til rådighet til engasjement av konsulenter og til den del 
av produksjon og sirkulasjon av utstillingen som faller på Norge.

Oslo, 19. desember 1974

F or Utenriksm inisteren:

R o lf Jerving

Lars Langåker

Forbruker- og administrasjonsdepartementet:

Forbruker- og adm inistrasjonsdepartem entet er enig med forslags
stillerne i ovennevnte medlemsforslag. En historisk utstilling som viser 
et tilbakeblikk på kvinnens stilling i de nordiske land vil ha en generell 
kultureli verdi både fo r de nordiske land og eventuelle andre land 
som kan være interessert i å låne en slik utstilling.

N o r g e
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Hovedkomiteen for F N ’s intem asjonale kvinneår 1975 og dens 
arbeidsutvalg får en gjenpart av dette brevet og av m edlem sforslaget 
til orientering.

N ordisk R åd bes sam arbeide m ed Hovedkom iteen og dens arbeids
utvalg i det videre praktiske opplegget. Hovedkom iteen har sitt sekreta
riat i Likestillingsrådets sekretariat.

Oslo, 22. desember 1974

E tter fullm akt 

Karin Stoltenberg
Clara Ottesen

S v e r i g e  

Svenska institutet:

Svenska institutet har forståelse for m otionårernas onskan att under 
F N ’s kvinnoår inform era vårlden om kvinnans stållning i Norden. 
Institutet har av princip samma skål avsatt resurser under innevarande 
och nåstkom m ande budgetår bl. a. fo r a tt gora en utstållning om kvin
nor i Sverige och en bok som speglar dagens situation for den svenska 
kvinnan och den debatt om konsroller som pågår i vårt land. D istribu
tionen kommer i forsta hand ske i V åsteuropa och N ordam erika, dår 
intresset fo r vad som hånder på detta om råde i Sverige år storst.

M otionårernas forslag år emellertid vida m er ambitiost. Enligt insti- 
tutets erfarenhet kråver en sådan utstållning ett om fattande forarbete 
både vad gåller dess innehåll, tekniska produktion och inte m inst dess 
distributionsm ojligheter i utlandet. Aven ett snabbt beslut från  rådets 
sida att avsåtta medel fo r ett sådant projekt torde knappast mojliggora 
att en utstållning skulle kunna borja distribueras forrån  tidigast under
1976 — d. v. s. året efter F N ’s kvinnoår.

Stockholm den 12 decem ber 1974

Enligt uppdrag:

Lars B jdrkbom

Delegationen for jåmstålldhet mellan man och kvinnor:

I Sverige år det delegationen for jåm stålldhet mellan m ån och kvin
nor som skall stim ulera till och sam ordna aktiviteter run t om i landet 
med anledning av kvinnoåret.
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I septem ber 1974 skickade delegationen u t en enkat till omkring tu- 
sen organisationer, m yndigheter och institutioner fo r a tt få  en uppfatt
ning om planem a infor kvinnoåret. E tt par hundra positiva svar h ar h it
tills inkomm it och sammanstallts. Svaren inform erar om kurser, konfe
renser, studiecirklar, utstallningar, trycksaker, film aftnar m. m. Av en- 
katen fram går a tt det finns ett stort intresse for utstallningar av olika 
slag.

E tt av delegationens egna projekt infor kvinnoåret ar en utstållning 
som heter ”Råtten a tt vara m anniska” av M arit Paulsen, Sture Anders- 
son och Georg Sessler. ”R åtten att vara m anniska” , som också kommer 
i bokform i borjan av 1975, bygger på intervjuer m ed 50 mån. D ele
gationen for jåm stålldhet anser a tt m an for att kunna andra den trad i
tionella kvinnorollen åven m åste ta  upp den traditionella mansrollen i 
debatten. M ed utstållningen och boken vill m an belysa konsrolls- och 
jåm likhetsproblem atiken åven utifrån  m annens synvinkel.

M ed anledning av a tt m an under kvinnoåret i Sverige forsoker få till 
stånd en vidgad debatt och en om vårdering av traditionella konsroller 
for att uppnå jåm stålldhet mellan konen, anser delegationen det vara 
viktigt att åven månnens situation beaktas i en nordisk vandringsutståll- 
ning. A tt på detta sått belysa kvinnans stållning u r jåm stålldhetssynpunkt 
i ett historiskt perspektiv torde vara av allm ånt kulturellt vårde och till 
nytta for jåm stålldhetsarbetet.

Delegationen for jåm stålldhet ståller sig, med hånvisning till ovan- 
stående, positiv till forslaget om att genom N ordiska rådet ta  fram  en 
utstållning om den historiska utvecklingen av kvinnans stållning i N or
den.

Stockholm den 8 januari 1975

Anna-G reta Leijon
Ingemar Lindberg

Gbteborgs universitet, historiska institutionen:

Tanken att ordna en kvinnohistorisk utstållning under F N ’s kvinnoår 
forefaller vålmotiverad. Kvinnohistoriska forskningsobjektet ståller går- 
na personella och m ateriella resurser till forfogande. D etsam m a gor åven 
det hår verksamma Kvinnohistoriskt arkiv —  Kinnohistoriska samling- 
am a, som for ovrigt har en viss vana att arrangera utstållningar av denna 
art.

Utstållningen bor låmpligen folja vissa utvecklingslinjer från  land- 
skapslagarna och fram  till vår egen tid. Forslagsvis kvinnorna inom 
familjen (myndighet, arvsrått etc.), kvinnorna på arbetsm arknaden



657

(arbetsrått, skyddslagstiftning, likalonefrågan, sociallagstiftning, skatte- 
lagstiftning, fordelning på olika yrken o. s. v.), kvinnorna inom utbild- 
ningsvåsendet, kvinnorna inom organisationerna, kvinnorna i politiken. 
Aven andra problem kom plex ar sjålvfallet tankbara. En precisering av 
nulåge och aktuell debatt kan lampligen avsluta framstållningen.

U nder alla forhållanden bor samma problem om råden utvåljas for 
samtliga deltagarlånder —  for att mojliggora jåmforelser. De nåm nda 
om rådena år fo r ovrigt a tt betrakta som centrala for en bedomning av 
kvinnom as villkor, varfor eventuellt sekundårt tillkom m ande motsva- 
righeter i andra lånder m åste anses bli vårdefulla tillskott till vår sam 
lade kunskap om kvinnofrågan over huvud.

Forutom  i bibliotek och arkiv torde låmpligt utstållningsmaterial 
vara att finna i bl. a. bildhistoriska, konsthistoriska, dråkthistoriska och 
bostadshistoriska samlingar. Sjålvfallet bor en rad  specialister inom re
spektive om råden anlitas.

G oteborg den 18 decem ber 1974

Gunnar Qvist 
D ocent,

ledare for kvinnohistoriska forskningsprojektet 
vid G oteborgs universitet

F redrika-Bremer-fbrbundet:

FBF vill inte m otsåtta sig en sådan utstållning men kan inte finna 
a tt den år av sårskilt hog angelågenhetsgrad. Infor det intem ationella 
kvinnoåret anser FB F det vara viktigare att se fram åt och kom m a med 
konkreta idéer till hu r vi skall forverkliga det ånnu inte —  ens i N orden
—  uppnådda målet: jåm stålldhet mellan kvinnor och m ån i hem, yrkes- 
liv och samhålle.

Stockholm den 20 decem ber 1974

Fredrika-B rem er-Forbundet

Karin Ahrland  
Forbundsordforande

Barbro Hedvall 
Forbundssekreterare

Husmodersfbrbundet hem och samhålle:

Forbundet stoder forslaget om uppråttandet av en sådan utstållning 
men vill understryka angelågenheten av att beslut fattas snarast så att
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utståliningen kan nyttjas under det internationella kvinnoåret. Forbundet 
vill i detta sammanhang påpeka a tt de nordiska husm odersforbunden ar 
sam m anslutna i ett nordiskt forbund, som varit verksam t sedan 1920. 
I anslutning till dess 50-årsjubileum gjordes en historik vilken också 
bor ihågkommas vid ifrågavarande historieskrivning.

Stockholm den 20 decem ber 1974

H usm odersforbundet hem och samhålle

Gullan Brånnstrom 
Forbundsordforande
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